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دوشنبه ۳ آذر ۱۳۹۹

 
November 23, 2020
هشتم ربیع الثانی ۱۴۴۲

مناسبت ها

۱ آذر آذر جشن
۴ آذر ولادت امام حسن عسکری علیه السلام [ ٨ ربيع الثاني ]

۵ آذر روز بسیج مستضعفان
[ November 25 ] ۵ آذر روز جهانی مبارزه با خشونت علیه زنان

۶ آذر وفات حضرت معصومه سلام االله علیها [ ١٠ ربيع الثاني ]
۷ آذر روز نیروی دریایی



 

1- بسیج پاي کار انقلاب است - روزنامه شیراز نوین

2- افتتاح 151 پروژه محرومیت زدایی بسیج سازندگی فارس/راه اندازي 286 کارگاه کارآفرینی - باشگاه خبرنگاران جوان

3- سرپیچی برخی موسسات آموزش عالی از مصوبات وزارت عتف/توسعه کمی برخی دانشگاه ها همچنان ادامه دارد - ایسنا

4- زوایاي پنهان انتقاد فولادسازان از شیوه نامه بازار فولاد - فصل اقتصاد

5- مشکلات کارآفرینی با راهکارهاي خلق الساعه حل نمی شود - فصل اقتصاد

6- اعضاي مجتمع فرهنگی مذهبی ائمه اطهار(ع) شهرك شهید رجایی از فعالیت هاي خود می گویند - شهرآرا آنلاین

7- بهزیستی ایلام در احداث 193 واحد مسکونی مددجویان مشارکت کرد - ایرنا

8- هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز - ملیت

9- بهترین کشورها براي مهاجرت پزشکان - بورس نیوز

10- کارگروه اشتغال سربازان وظیفه در 31 استان راه اندازي شد - ایمنا

11- خلیج گرگان پس رفت، درآمد ساحل نشینان نم کشید - همشهري

12- توزیع 210 هزار بسته معیشتی در میان نیازمندان - روزنامه قدس

13- نیاز دولت ها به حضور نیرو و تفکر بسیج - رسا

14- کارآفرینی در سرزمین مجسمه هاي خمیري - روزنامه قدس

15- واحدهاي صنعتی و تولیدي بزرگ موفق در مهار کرونا در استان اصفهان - سپاهان نیوز

16- رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی - سپاهان نیوز

17- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اردبیل: کارآفرینان در شرایط کنونی از ارزشمندترین افراد جامعه هستند - آریا نیوز

18- نقش مهم اتحادیه دانشگاه هاي آسیا و اقیانوسیه در رشد علمی و پژوهشی ملی و منطقه اي - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

19- حمایت از افراد آسیب دیده با ایجاد صندوق سرمایه گذاري - باشگاه خبرنگاران جوان

20- موانع ایجاد شده بر سر راه صادرات شمش فولاد تنها باعث ورشکستگی خواهد شد - با اقتصاد

21- جمعیت کیفري زندان هاي کرمانشاه باید تا 80 درصد کاهش یابد - ایسنا

22- تولید زعفران گلخانه اي توسط بانوي کارآفرین - خبرگزاري صدا و سیما

23- آموزش مکانیکی خودرو به دانش آموزان زاهدانی - خبرگزاري صدا و سیما

24- استان سمنان نیاز به تغییر بنیادین در رفتار گردشگري دارد - میراث آریا

25- صدور موافقت اصولی براي یک سفره خانه سنتی در بجنورد - میراث آریا

26- آقاي سلطانی فر؛ پاسخگوي عدم اجراي قانون تسهیل ازدواج جوانان باشید - شعار سال

27- عملکرد شستا در دوران تحریم موفق بوده است - روزنامه عصر اقتصاد

28- ورود شستا به بازار سرمایه اتفاق خوبی بود/ الگوي موفق مدیریت شستا در عرصه جوانگرایی باید تکثیر شود - روزنامه عصر
اقتصاد

29- شبکه یاري کودکان کار: همه طرح هاي ساماندهی شکست خورده اند - روزنامه عصر اقتصاد

30- نرخ بیکاري واقعی بهار امسال 24 درصد و 2.5 برابر آمار رسمی بود - روزنامه عصر اقتصاد



31- نماینده ویژه وزیر کار در استان لرستان خبر داد: طرح هاي توسعه اي چهار شهرستان لرستان تا دو هفته آینده مشخص می

شود - آریا نیوز

32- چگونه در شرایط کرونا کسب و کار ها را توسعه دهیم؟ - آریا نیوز

33- پهلوانی نمی میرد ... - روزنامه قدس

34- شبکه رشد و هزار راه نرفته - ایسنا

35- مشکلات کارآفرینی با راهکارهاي خلق الساعه حل نمی شود - اتاق بازرگانی ایران

36- چگونه در شرایط کرونا کسب و کارها را توسعه دهیم؟ - اکو نیوز

37- راه اندازي کارگروه اشتغال سربازان وظیفه در 31 استان - باشگاه خبرنگاران جوان

38- هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز - اکو نیوز

39- استفاده از عناوین نهادهاي پولی تحت نظارت، بدون مجوز ممنوع است - بانک برتر

40- 19.5 تریلیون دلار کمک مالی جهانی براي مبارزه با بحران کرونا - رکنا

41- بهره برداري از پروژه شاخص منطقه اي سازمان بنادر در انزلی - رکنا

42- حفظ تولید و اشتغال وظیفه بسیجیان در جهاد اقتصادي است - شما نیوز

43- زمان مرحله دوم المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی اعلام شد - باشگاه خبرنگاران جوان

44- جزییاتی درباره آزمون دکتري 1400 - میزان

45- بازسازي 500 خانه و اهداء 60 سري جهیزیه به نیازمندان توسط بسیج - قم پرس

46- گلایه هاي پیشگامان مقابله با کرونا در اورژانس 115 قم - قم پرس

47- توزیع 210 هزار بسته معیشتی در میان محرومان و نیازمندان؛ مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي خبر داد - شفقنا

48- 2 هزار و 528 نفر در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه مشغول به کار شدند - بازار کار

49- پرداخت بیش از 6 میلیارد ریال تسهیلات به شاغلان صنایع دستی گناباد - بازار کار

50- فعالیت 3800گروه جهادي در خراسان رضوي/اقدامات بسیج سازندگی براي حاشیه شهر مشهد - روزنامه قدس

51- تحفه، ویژه اهالی فرهنگ، هنر و رسانه - خبرگزاري صدا و سیما

52- زمان جدید مرحله دوم المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی اعلام شد - خبرگزاري مهر

53- نامه مهم رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران به جهانگیري: امکان اشتباه غیر قابل جبران وجود دارد - اقتصاد نیوز

54- بسیج؛ هوشمند و مقتدر در مقابله با ترورسیم/ دلاورمردانی که در جدال با کرونا سنگ تمام گذاشتند - عصر هامون

55- اعطاي تسهیلات به کار آفرینان و سرمایه گذاران حوزه اشتغال روستایی - شبستان

56- بروز رسانی اسامی دریافت کنندگان ارز 4200تومانی/ هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز - روزنامه صبح
اقتصاد

57- ثبت یک هزار 432 فقره شغل در سامانه - تابناك

58- هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز - صبح تهران

59- شبکه رشد محتواي کمک درسی در وب ایجاد می کند - ایرنا

60- اشتغالزایی و تولید محصول در دانشگاه شهرکرد از اهداف مرکز رشد است - ایرنا

61- استان البرز بازار گسترده اي براي توسعه مشاغل خانگی - خبر آنلاین

62- حمایت صندوق کارآفرینی امید استان البرز از خانوارهاي حاشیه نشین - خبر آنلاین



63- کسب و کارهاي کوچک در دوران کرونا چه مشکلاتی دارند؟ - ایرنا

64- مدیر کارآفرینی و اشتغال استان فارس: هفته کارآفرینی ظرفیتی در راستاي ترغیب جامعه براي راه اندازي کسب و کار

است - نما

65- حمایت بسیج علمی یزد از 30 طرح و پروژه/ تشکیل13 کارگروه در خانه نخبگان بسیج - دانا

66- شانزدهمین دوره طرح ملی «ایران، مرز پرگهر» برگزار می شود - خبرگزاري قرآن

67- چگونه در شرایط کرونا کسب و کار ها را توسعه دهیم؟ - خبرگزاري صدا و سیما

68- کارآفرینی گروه جهادي با ایجاد کارگاه تولید کش در شیراز - تسنیم

69- انجمن تولیدکنندگان فولاد از عدم مشارکت در تدوین شیوه نامه گلایه مند است - دنیاي معدن

70- هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز - پارسینه

71- سودآوري و شفافیت شستا با ترکیب مدیران فعلی در هیات مدیره ها به دست آمده است - پارسینه

72- مدیر کارآفرینی و اشتغال استان فارس: هفته کارآفرینی ظرفیتی در راستاي ترغیب جامعه براي راه اندازي کسب و کار

است - آریا نیوز

73- ماجراي افزایش سرمایه پتروشیمی گچساران و دفاعی که از حقوق سهامداران جزء و مردم منطقه شد - ایران اکونومیست

74- انجمن نوردکاران شیوه نامه جدید فولاد را اعلام کرد - پانا

75- توسعه کهگیلویه و بویراحمد نییازمند تعریف طرح هاي بزرگ، مهم و اولویت دار است - شبستان

76- استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی، بدون اخذ مجوز ممنوع است - شبستان

77- 210 هزار بسته معیشتی از ابتداي شیوع کرونا بین نیازمندان توزیع شده است - شبستان

78- عدم سرمایه گذاري در صنعت خودرو، سبب تعمیق شکاف فناوري در آینده این صنعت خواهد شد - خودرونگاران

79- 2 هزار و 528 نفر در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه مشغول به کار شدند - ایرنا

80- دانش آموزان براي شرکت در مسابقات مجازي نیاز به تشویق دارند - ایرنا

81- کارآفرینی بانوان براي افزایش اشتغال و تولید ثروت - خبرگزاري صدا و سیما

82- پرداخت بیش از 6 میلیارد ریال تسهیلات به شاغلان صنایع دستی گناباد - خبرگزاري صدا و سیما

83- چگونه در شرایط کرونا کسب و کارها را توسعه دهیم؟ - بانکداري الکترونیک

84- کارآفرین در نگاه ما فردي است بیکار و به دنبال وام و مجوز که دست آخر هم شکست می خورد! - کتاب ایران

85- درخواست 100 نماینده از«خاوازي»/ اداره کل نخیلات راه اندازي شود - فودنا

86- دو شغله ها چه کسانی هستند؟ - اتاق بازرگانی تهران

87- پرداخت سه هزار میلیارد تومان وام به مددجویان کمیته امداد - خبرگزاري صدا و سیما

88- راه اندازي خط تولید ماسک در لارستان - سلامت

89- نامه 100 نماینده مجلس به وزیر جهاد کشاورزي/ اداره کل نخیلات احیا شود - دانا

90- استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است - فرتاك نیوز

91- پرداخت 38 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به نیازمندان ایلامی - خبرگزاري مهر

92- کاهش آمارطلاق درزمان کرونا - ناطقان

93- خلیج گرگان و رؤیاي رونق دوباره/ درآمد ساحل نشینان نم کشید - خبرگزاري مهر



94- شیوه نامه جدید فولاد، رانت را محدود می کند - خبرگزاري مهر

95- بسیج؛ حامی تولیدکنندگان/ با سنگ اندازي در تولید، اقتصادمقاومتی محقق نمی شود - مرصاد نیوز

96- تولید زعفران توسط بانوي کارآفرین اندیمشکی - ایرنا

97- محور بودن مسجد در تمام فعالیت ها/ راه اندازي صندوق هاي قرض الحسنه و ارائه وام هاي اشتغالزایی - دانا

98- رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی - برنا نیوز

99- خانواده ها در روزهاي کرونایی با مهارت آموزي به یک بنگاه اقتصادي تبدیل شوند - دانا

100- چگونه به کانادا مهاجرت کنیم؟ - خبر آنلاین

101- وبینار تخصصی «نوآوري و خلاقیت» ویژه کانون هاي مساجد در اصفهان برگزار شد - شبستان

102- تولید بیش از 4 هزار تن قارچ در گیلان - خبرگزاري صدا و سیما

103- لزوم سرمایه گذاري در صنعت خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین جهانی - سیتنا

104- بولدوزرها سراغ لاکچري ها نمی روند - 55 آنلاین

105- حمایت 70 درصدي صندوق نوآوري براي حضور شرکت هاي دانش بنیان در کنفرانس مدیریت فناوري و نوآوري - سیتنا

106- درخواست 100 نماینده از«خاوازي»/ اداره کل نخیلات راه اندازي شود - فصل اقتصاد

107- استفاده از عناوین نهاد هاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است - فصل اقتصاد

108- بیش از 68 میلیارد ریال تسهیلات حمایتی کرونا به فعالان کسب و کار کهگیلویه و بویراحمد - فصل اقتصاد

109- قانونی براي ثبت ایده هاي کارآفرینان نداریم - رادیو گفت و گو

110- 210 میلیارد تومان صرف طرح کنسانتره روي مجتمع مهریز شد - ایرنا

111- رئیس اتاق بازرگانی سمنان: بانک ها با دیپلماسی اقتصادي همسو باشند - ایرنا

112- سالانه 50هزار تن محصولات گلخانه اي در آذربایجان شرقی تولید می شود - روزنامه امین

113- استفاده از عناوین نهادهاي پولی تحت نظارت، بدون مجوز ممنوع است - ایبنا

114- حمایت 70 درصدي از دانش بنیان ها براي شرکت در کارگاه هاي کنفرانس مدیریت فناوري - بازار کار

115- ثمره کارآفرینی ایجاد فرصتهاي شغلی و تولید ارزشهاي نو در جامعه است - آریا نیوز

116- ارتقاء سطح سواد سلامت جامعه با بهره گیري از ظرفیتهاي رشته کتابداري و اطلاع رسانی پزشکی - وب دا

117- کرونا 260 میلیارد ریال به کار مددجویان خراسان شمالی خسارت زد - ایرنا

118- شیوه توزیع ارز 4200 تومانی نیازمند بازنگري است - میزان

119- اشتغال 2528 نفر امسال در دانشگاه علوم پزشکی - باشگاه خبرنگاران جوان

120- سودآوري و شفافیت شستا با ترکیب مدیران فعلی در هیات مدیره ها به دست آمده است - خانه ملت

121- پرداخت 580 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري به واحدهاي تولیدي - باشگاه خبرنگاران جوان

122- ساماندهی معتادان متجاهر همچنان ادامه دارد - باشگاه خبرنگاران جوان

123- معلم ثانی و مدینه هایش - ایسنا

124- همه چیز درباره کودکان کار اینستاگرامی - صبح قزوین

125- استفاده از عناوین نهادهاي پولی، بدون مجوز ممنوع است - دنیاي بانک

126- 975 نفر از نیروهاي مسلح خراسان شمالی آموزش مهارت فرا گرفتند - شبستان



127- گام سوم «کمک مؤمنانه» از 6 آذر در خراسان جنوبی آغاز می شود - خبرگزاري دفاع مقدس

128- بازي سازي یتیم است/ بازي رایانه اي؛ رسانه تاثیرگذار بدون پابلیشر - خوز 24

129- نامه فولادي ها به جهانگیري درباره چالش هاي شیوه نامه ساماندهی زنجیره فولاد/ از امضاي طلایی تا کاهش صادرات -
خبرگزاري فارس

130- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سمنان: هدف کارآفرینی عشایري توسعه و گسترش مشاغل روستایی و عشایري است
- آریا نیوز

131- گسترش شبکه بازیگران اکوسیستم کارآفرینی اصفهان گامی موثر در توسعه اقتصادي است - آریا نیوز

132- 7 تفاهم نامه کارآفرینی با بخش گردشگري چهارمحال و بختیاري منعقد شد - آریا نیوز

133- مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان: به دنبال تقویت اکوسیستم کارآفرینی در استان گیلان هستیم - آریا نیوز

134- ثبت نام طرح تیکاف آغاز شد - آریا نیوز

135- زنجان: نخستین دوره آموزشی «رویشکده همیاري» برگزار شد/پیوست اجتماعی فعالیت هاي فرهنگی - حلقه وصل

136- مهجوریت ''مهارت آموزي و هنرستان ها'' در کنار هجوم سنگین به رشته تجربی! - تسنیم

137- افتخارات علمی کشوري و جهان اسلام را مدیون شاگردي در مکتب بسیج هستم/ آینده علمی جوانان ایرانی درخشان

است - دانا

138- خانواده ها در روزهاي کرونایی با مهارت آموزي به یک بنگاه اقتصادي تبدیل شوند/ ایده اي که دو دانش آموز البرزي

را کارآفرین کرد - تیتر 1

139- لزوم سرمایه گذاري در صنعت خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین جهانی - خودرونگاران

140- استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است - اعتبار نیوز

141- استفاده از عناوین نهادها تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است - پولی مالی

142- عملکرد بانک توسعه تعاون با رویکرد و کارکرد توسعه - پولی مالی

143- استفاده از عناوین نهاد هاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است - باشگاه خبرنگاران
جوان

144- ضرورت اجراي برنامه هاي جدید در صنعت خودرو - میزان

145- 170 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در پلدشت پرداخت شد - روستا نیوز

146- تسهیلات مشاغل خانگی روستایی لرستان بیش از سه برابر شد - روستا نیوز

147- راه اندازي 26 مرکز نیکوکاري روستایی در تربت حیدریه - روستا نیوز

148- استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است - پایگاه دولت

149- هنوز در مرحله زایش ایده مشکل داریم - رادیو گفت و گو

150- تبعات خود کم بینی اجتماعی - امید

151- امام علی(ع)؛ نمونه کامل یک انسان بسیجی / نیاز دولت ها به حضور نیرو و تفکر بسیج - خبرگزاري قرآن

152- چرخی که نمی چرخد؛ توقف کارآفرینی پشت سد اعمال سلیقه دولتی ها - میزان

153- چگونه در شرایط کرونا کسب و کارها را توسعه دهیم؟ - ایسنا

154- بانکها دست کارآفرینان را بگیرند - تابناك

155- 2 هزار تن عسل در استان بوشهر تولید شد - اتحاد خبر



156- قشم قطب پرورش میگو کشور - خبر آنلاین

157- انصاف نیوز نوشت: سخنگوي دولت اصلاحات از بزرگ شدن دولت موازي می گوید - شفقنا

158- ساخت جایگاه cng شهر قروه درگزین براي ایجاد درآمد پایدار شهري - روزنامه همدان پیام

159- ضرورت سرمایه گذاري در خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین جهانی - ایران اکونومیست

160- تولیدات گلخانه اي به نام همدان؛ صادرات به کام دیگران - روزنامه همدان پیام

161- ترامپ و انتخابات آمریکا؛ از ایران تا چین - روزنامه مردم سالاري

162- لزوم ترفیع جایگاه کارآفرینان در اذهان و افکار عمومی جامعه - روزنامه همدان پیام

163- تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره - دنیاي معدن

164- مشکلات کارخانه تولید بخاري رزن خارج از استان است - روزنامه همدان پیام

165- گام سوم کمک هاي مومنانه 6 آذر در خراسان جنوبی آغاز می شود /توزیع 258 هزار بسته معیشتی بین نیازمندان -
تسنیم

166- سهم 2500 نفري البرز در طرح ملی مشاغل خانگی - آریا نیوز

167- همکاري بسیجیان پایگاه ثارالله(ع) با 4 بیمارستان شهر ري/ توزیع 4 تُن آبمیوه بین بیماران کرونایی - شبستان

168- شبکه رشد وهزار راه نرفته پیش رو - خبرگزاري فارس

169- پرورش کودك و نوجوان خلاق هدف کارآفرینی فرهنگ کارآفرینی است - ایرنا

170- افتخار علمی کشور و جهان اسلام خود را شاگرد مکتب بسیج می داند/ آغاز تحقیقات دانشمند زنجانی در رابطه با کرونا -
موج رسا

171- بانوي کارآفرین بسیجی که براي 3 هزار نفر شغل ایجاد کرد/ از خروش همدلی تا جهاد همدردي در جدال با کرونا - دانا

172- تهیه خوراك دام با استفاده از ضایعات درختان نخل - ایسنا

173- همت جوانان بافتی در راستاي تبیین گام دوم انقلاب/ آماده سازي طرح تولید کاتد مسی با ظرفیت 4.5 تن در ماه - دانا

174- راه اندازي 26 مرکز نیکوکاري روستایی در تربت حیدریه - بازار کار

175- کارآفرینی در زندان - بازار کار

176- تبدیل وضعیت استخدامی ایثارگران شاغل البرز ابلاغ شد - بازار کار

177- 350 تن روغن بین قنادي هاي تهران توزیع خواهد شد/ وضعیت ما اسف بار است - روزنامه اعتماد

178- ناامیدي از تغییر رویه دولت در این ماه هاي پایان - دانشجو

179- خراسان شمالی نیازمند هشت کتابخانه سیار است - ایرنا

180- لزوم سرمایه گذاري در صنعت خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین جهانی - عصر خودرو

181- لزوم سرمایه گذاري در خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین جهانی - ایرنا

182- لایه اوزون دنیاي کودك سوراخ شده است؟ - ملیت

183- ابلاغ سهم اشتغال استان مرکزي از محل مشوق هاي بیمه کارفرمایی - روزنامه اسکناس

184- لزوم هکاري نظام بانکی و قضایی با کارآفرینان - روزنامه اسکناس

185- مصوبه «نوآفرین» به بلوغ نرسیده است - رادیو گفت و گو

186- امیدآفرینی، سرلوحه کار بسیج است - رادیو گفت و گو

187- مشکل ثبت قانونی ایده ها را به مرکز پژوهش ها منعکس می کنیم - رادیو گفت و گو



188- رقابت کارآفرینان همدانی با تولیدات بازار خارجی - ایسنا

189- محور بودن مسجد در تمام فعالیت ها/راه اندازي صندوق هاي قرض الحسنه و ارائه وام هاي اشتغالزایی - اترك نیوز

190- بولدوزر ها سراغ خانه هاي لاکچري نمی روند! - بهار نیوز

191- مرز تهدید یا فرصت/ سیستان وبلوچستان دروازه جهش تولید - خبرگزاري صدا و سیما

192- اشتغال پایدار براي 79 مددجوي خراسان جنوبی با تولید برق - خبرگزاري صدا و سیما

193- اشتغال 4000 نفر به گلیم بافی در عنبران - خبرگزاري صدا و سیما

target="_blank" href="https://iusnews.ir/fa/news-details/376974 -194/آیا-افتتاح-مرکز-مشاوره،-

با-همه-اهمیت،-جاي-تامین-مسکن-انبوه-و-ارزان،-اشتغال-و-حقوق-کافی-را-می گیرد؟!/"> نامه دفاتر بسیج

دانشجویی به ... - خبرنامه دانشجویان ایران

195- اجراي سه طرح توسعه اي در مس سونگون - معدن نیوز

196- اعزام 50 گروه جهادي بسیج دانشجویی آذربایجان غربی به مناطق حاشیه اي - دانشجو

197- 48 مددجوي یزدي از تسهیلات نظام وظیفه بهره مند شدند - شبستان

198- رخ نمایی جدید سایپا با شاهین - اتحاد خبر

199- توسعه اکتشافات معدنی در دولت هاي یازدهم و دوازدهم - عصر معدن

200- حمایت از عدالت و مقابله با ظلم، رسالت طلاب بسیجی است - روزنامه ولایت قزوین

201- 151 پروژه محرومیت زدایی و اشتغالزایی در استان فارس افتتاح می شود - خبرگزاري مهر

202- کارآفرینی در نوجوانان اعتماد به نفس آنها را تقویت می کند - ایرنا

203- بولدوزرها سراغ لاکچري ها نمی روند - بیتوته

204- نقد پدیده خام فروشی مواد معدنی در صنایع ایران - دنیاي معدن

205- بسیج؛ حامی تولیدکنندگان/ با سنگ اندازي در تولید، اقتصادمقاومتی محقق نمی شود - دانا

206- موافقت وزیر اقتصاد با بازگشت مالیات صنایع به البرز؛ پایانی بر سال ها پاسوزيِ پایتخت/ آوردهِ 3500 واحد صنعتی،

فقر شاخصه هاي پولی و رفاهی را فراري می دهد - دانا

207- اقدامات بسیج سازندگی تهران در رزمایش کمک مومنانه / از بازسازي 500 منزل تا ساخت منابع آب در غیزانیه - دانشجو

208- پلمب 627 واحد صنفی متخلف در خوزستان - نما

209- تحریم ها روي آب خوردن مردم هم تاثیر دارد! - برترین ها

210- صدور دومین پروانه گردشگري کشاورزي در استان فارس - میراث آریا

211- عدم سرمایه گذاري در صنعت خودرو، سبب تعمیق شکاف فناوري در آینده این صنعت خواهد شد - خودروکار

212- گلیم و گلیم بافان عنبران نمین حمایت می شوند - ایرنا

213- پردرآمدترین مشاغل در فضاي مجازي را بشناسید - تیتر برتر

214- تشکیل تعاونی، از شیوه هاي موفق ایجاد شغل است - ایسنا

215- سیاستمداران حامی حقوق سیاه پوستان در تاریخ - ایمنا

216- اخبار کوتاه امروز سیستان و بلوچستان - خبرگزاري صدا و سیما

217- مجلس تایید کرد: تحریم ها روي آب خوردن مردم هم تاثیر دارد! - خبر آنلاین

218- تخریب گر کوچک! / کرونا چه بلایی بر سر اقتصاد ایران آورد؟ - تجارت نیوز



219- شاهین؛ محصول جدید سایپا - فرادید

220- کاهش آمار طلاق با پادرمیانی کرونا - ایرنا

221- آذربایجان شرقی روستاي بدون برق ندارد - ایرنا

222- ظرفیتها و الزامات کشت چغندر قند در جوین خراسان رضوي - ایرنا

223- د اغد اران نان و جان - روزنامه خبر جنوب

224- سالانه 50هزار تن محصولات گلخانه اي در آذربایجان شرقی تولید می شود - خبرگزاري مهر

225- اجراي 200 طرح محرومیت زدایی به پاس 200شهید جامعه عشایر توسط بسیج عشایر اصفهان - سپاهان نیوز

226- همت و تلاش کارآفرین نمینی نتیجه داد؛ برداشت 45 تن توت فرنگی+ فیلم - تسنیم

227- رفع چالش کسب و کارها نیازمند بازنگري در سیاستها و برنامه ها - ایرنا

228- مراجعه حضوري به پلیس راه ایلام براي صدور مجوز تردد ممنوع است - آرا نیوز

229- لزوم تسریع در تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل دستگاه هاي اجرایی - آرا نیوز

230- اجراي بیش از 100برنامه درسطح حوزه امامت/ توزیع 5 هزار بسته معیشتی - آرا نیوز

231- اجراي 200 طرح محرومیت زدایی به پاس 200شهید جامعه عشایر توسط بسیج عشایر اصفهان - تسنیم

232- بازي سازي یتیم است/بازي رایانه اي؛ رسانه تاثیرگذار بدون پابلیشر - خبرگزاري مهر

233- وقتی بی تدبیري دولت باعث دفن مرغداري ها در سیستان می شود/کرونا و صف هاي شلوغ، مانع دستیابی مردم به

"مرغ یارانه اي" - عصر هامون

234- تعطیلی 3 ساله دو مرز اشکان و قاسم رش سردشت باید برطرف شود - تسنیم

235- بازسازي 500 خانه و اهداي 60 سري جهیزیه به نیازمندان توسط بسیج - قم پرس

236- اینترنتی شدن 26 خدمت کمیته امداد استان سمنان در شرایط کرونایی - اقتصاد تهران

237- 34 انبار احتکار کالا توسط سپاه لرستان کشف شد - خبر فوري

238- پرداختن به زندگی کارآفرینان نقطه عطفی در حشنواره «سینما حقیقت» است - میزان

239- بخش خصوصی لاي منگنه بخشنامه هاي خلق الساعه بانک مرکزي - جوان آنلاین

240- از ویلاهاي لواسان و باستی هیلز تا روستاي ابوالفضل و آلونک آسیه پناهی و زن بندرعباسی/چرا بولدوزرها سراغ

لاکچري ها نمی روند؟ - آفتاب

241- خاکریز کرونایی سپاه و بسیج شهرستان لنده/طرح شهید حاج قاسم با دعوت از معتمدین و ریش سفیدان کلید

خورد+تصاویر - تابناك

242- پلمب 627 واحد صنفی متخلف در خوزستان - مشرق

243- رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی - روزنامه ایران

244- رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی - روزنامه ایران

245- مهارت آموزي؛ ایده دانشگاه ها براي رونق اقتصادي - شعار سال

246- جنگ تن به تن اقتصاد جهان در میدان رزم «پساکرونا» - روزنامه آفتاب یزد

247- بانوي کارآفرین بسیجی که براي 3 هزار نفر شغل ایجاد کرد/ از خروش همدلی تا جهاد همدردي در جدال با کرونا -
عصر هامون

248- رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی - شبکه ایران



249- یک میلیاردنفر در جهان هویت قانونی ندارند - روزنامه تعادل

250-  لزوم ریل گذاري صحیح اقتصاد روستاییان - روزنامه گیلان امروز

251-  حکمرانی در تراز جهانی و چالش هاي تولید ثروت ملی - روزنامه گیلان امروز

252- 5 تا 10 میلیارد تومان سرمایه گذاري در سکوي پرتاب زاینده رود - سپاهان نیوز

253- تحلیل بازار | متغیرهاي کلیدي در سهام - دنیاي بورس

254- دانشگاه بهترین محل براي تشکیل شتاب دهنده ها - باشگاه خبرنگاران جوان



 

بسیج پاي کار انقلاب است

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/09/03

مسئول سازمان بسیج سازندگی فارس گفت: سوم آذر و به مناسبت هفته بسیج 151 پروژه عمرانی محرومیت زدایی و اشغالزایی

 
در فارس افتتاح خواهد شد. 

به گزارش شیرازنوین به نقل از ایسنا، اسماعیل قزل سفلی دیروز یکشنبه دوم آذر در جمع خبرنگاران ضمن تبریک هفته بسیج، گفت:
با توجه به فرمایش رهبر معظم انقلاب اسلامی اگر بخواهیم بسیج را در یک تعریف کوتاه معرفی کنیم باید بگوییم بسیج عبارت است
از مجموعه اي که در آن پاك ترین انسان ها، فداکارترین و آماده به کارترین جوانان کشور، در راه اهداف عالی این ملت و براي کمال
رساندن و به خوشبختی رساندن این کشور جمع شده اند و از ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی تا کنون در این چهل و اندي سال به

 
چشم دیده ایم. 

او به حضور بسیج در عرصه هاي مختلف در این چهل سال انقلاب اسلامی اشاره کرد و افزود: نیروي مومن انقلابی پاي کار از ابتداي
انقلاب در طرح هاي مختلف واکسیناسیون فلج اطفال، حضور چشم گیر و تعیین کننده در عرصه دفاع مقدس، مقابله با فتنه هاي
منافقین در غرب، شمال غرب، شمال و جنوب شرق، حضور در عرصه هاي سازندگی در زمان جنگ تحمیلی و بعد از دفاع مقدس،
فعالیت در عرصه هاي مختلف علمی، پژوهشی، فرهنگی، ورزشی و هنري از جمله اقدامات بسیج در خدمت به مردم و انقلاب اسلامی

 
در این دوران بوده است. 

او به شکل گیري بسیج سازندگی به فرمان رهبر معظم انقلاب اسلامی در سال 79 و اشاره به بیان ایشان مبنی بر «خدمت رسانی
مادي و معنوي به میلیون ها نفر در سراسر کشور از برکات بسیج سازندگی است» گفت: پس از تشکیل بسیج سازندگی در کشور و راه
اندازي گروه هاي جهادي در کشور خدمات زیادي در حوزه محرومیت زدایی عمرانی و غیر عمرانی در سراسر کشور و نقاط دور افتاده
و صعب العبور آغاز شد که در نمونه خود بی بدیل بود و این نشان از آینده نگري رهبر معظم انقلاب اسلامی براي مسئولیت پذیري

 
جوانان به عنوان مسئولین آینده این کشور نسبت به وطن و جامعه خود بود. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر فارس به اتفاقات سال هاي گذشته در زلزله، سیل، شیوع ویروس کرونا و نقش آفرینی گروه
هاي جهادي اشاره کرد و ادامه داد: در سال هاي اخیر و با توجه به مشکلات پیش آمده در کشور و دیدار و پیام رهبر انقلاب به گروه
هاي جهادي، فصل جدیدي از فعالیت هاي جهادگران مؤمن صالح انقلابی در سراسر کشور آغاز شد که نمونه بی بدیل آن را می توان
در سیل سال گذشته، زلزله غرب و شیوع ویروس منحوس کرونا در سراسر کشور و حضور بی وقفه جهادگران بسیجی در عرصه

 
خدمت رسانی به مردم دید. 

قزل سفلی بیان کرد: هم اکنون در استان فارس قریب به 2500 گروه جهادي جغرافیا محور و محله محور در حوزه هاي مختلف
عمرانی و محرومیت زدایی، اقتصادي، بهداشت و درمان، فرهنگی و رسانه، اجتماعی و... مشغول فعالیت هستند که امروز نمونه بارز آن

 
را می توان در کمک و حضور پر رنگ گروه هاي جهادي در مقابله با ویروس منحوس کرونا دید. 

او ادامه داد: تغسیل متوفیان کرونا، ضد عفونی معابر، حضور در بیمارستان هاي معین کرونا جهت همیار پزشک، همیار بیمار، انجام
کمک هاي خدماتی و...، کمک رسانی مؤمنانه و مواسات بین نیازمندان و... از جمله فعالیت هاي گروه هاي جهادي در مقابله با ویروس

 
منحوس کرونا در سطح استان فارس است. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر فارس به برنامه هاي این سازمان در هفته بسیج نیز اشاره کرد و گفت: گروه هاي جهادي ما
همچون ابتداي شیوع ویروس کرونا در کشور تاکنون، به فعالیت هاي مقابله با این ویروس و کمک به کادر درمان ادامه می دهند و در
این هفته جهادگران بسیجی با اجراي طرح محله محور شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی جهت مقابله با ویروس کرونا بیشتر می شود



و به صورت محله محور با همکاري کادر درمان و پایگاه هاي مقاومت بسیج فعالیت هاي خود را ادامه خواهند داد. قزل سفلی با اشاره
به اینکه ضدعفونی معابر، توزیع ماسک و انجام تذکر لسانی رعایت پروتکل هاي بهداشتی، کمک به کادر درمان در بیمارستان ها،
مراکز کرونا و...، کمک به بیماران کرونایی قرنطینه خانگی و بستري در بیمارستان همچنان توسط گروه هاي جهادي ادامه پیدا می
کند، بیان کرد: مرحله سوم نهضت کمک هاي مؤمنانه به مناسبت هفته بسیج در سراسر استان فارس آغاز می شود تا با کمک گروه

 
هاي جهادي در این شرایط سخت اقتصادي، بتوانیم با همراهی خیرین و مردم همنوع دوست استان به یاري نیازمندان استان برسیم. 

او ادامه داد: سومین مرحله نهضت کمک هاي مؤمنانه با تنوع کمک هاي مردمی در 5 آذر ماه به صورت همزمان در سراسر کشور آغاز
می شود که استان فارس به عنوان برجسته ترین استان در نهضت کمک هاي مؤمنانه از ابتداي شیوع کرونا تاکنون، رزمایش
متمرکزي با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در سومین حرم اهل بیت(ع) با محوریت نواحی مقاومت بقیه االله(عج) و احمد بن موسی(ع)

 
شهر شیراز با حضور مسئولین ارشد استان برگزار می کند. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر فارس با بیان اینکه از ابتداي سال 99 تا کنون 286 کارگاه با اشتغال زایی قریب به 1100
نفر راه اندازي شده است، ادامه داد: 56 پروژه کارآفرینی با اشغال زایی 650 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در استان فارس با
کمک بسیج سازندگی استان فارس و دستگاه هاي اجرایی همکار نظیر کمیته امداد، بهزیستی، جهاد کشاورزي و... اجرا شده است که
در هفته بسیج افتتاح می شود. او به افتتاح 95 پروژه هاي عمرانی محرومیت زدایی به مناسبت هفته بسیج اشاره کرد و گفت: اجراي
7 پروژه چمن مصنوعی با متراژ 10300 متر مربع با ارزش تقریبی 53 میلیارد و 500 میلیون ریال، احداث 9 پروژه هاي آب رسانی
نظیر اسخر ذخیره آب، لایروبی قنات، انتقال آب شرب به ارزش تقریبی 20 میلیارد ریال و احداث 3 پل بین راهی، احداث 2 مدرسه،
احداث 62 مسکن ویژه محرومین و نیازمندان، احداث 6 پروژه محرومیت زدایی فرهنگی نظیر خانه عالم، مسج و مسجد و کارگاه هاي
اشغال زایی جمعاً به ارزش تقریبی 51 میلیارد ریال بخشی از پروژه هاي قابل افتتاح هفته بسیج سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر
استان فارس است. مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر فارس با بیان اینکه همایش تجلیل از جهادگران عرصه مقابله با کرونا به
صورت مجازي با حضور سردار فرمانده سپاه فجر استان فارس برگزار می شود، اظهار کرد: ساخت، تعمیر، مرمت منازل مسکونی
نیازمندان، تولید ماسک و توزیع بین محرومین و فروش به قیمت تعاونی و بهاي تمام شده، حضور جهادگران بسیجی در برنامه
مختلف فرهنگی رسانه اي صدا و سیماي مرکز فارس، خبرگزاري ها و رسانه هاي جمعی استان، تهیه و انتشار تولیدات هنري رسانه
اي از فعالیت جهادگران بسیجی در رسانه ها و شبکه هاي اجتماعی از دیگر اقدامات گروه هاي جهادي و بسیج سازندگی در هفته

بسیج است.



افتتاح 151 پروژه محرومیت زدایی بسیج سازندگی فارس/راه اندازي 286

کارگاه کارآفرینی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/09/03

هم زمان با هفته بسیج، آئین افتتاح 151 پروژه محرومیت زدایی توسط سپاه فجر استان فارس به محوریت شهرستان
مرودشت با حضور سردار یداالله بوعلی فرمانده سپاه فجر فارس آغاز شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از شیراز، سرهنگ اسماعیل قزل سفلی مسئول بسیج
سازندگی سپاه فجر فارس در مراسم افتتاح 151 پروژه
محرومیت زدایی که از طریق ارتباط تصویري در 30 نقطه
استان برگزار شد، گفت: با توجه به فرمایش رهبر معظم
انقلاب اسلامی اگر بخواهیم بسیج را در یک تعریف کوتاه
معرفی کنیم باید بگوییم بسیج عبارت است از مجموعه اي
که در آن پاك ترین انسان ها، فداکارترین و آماده به

کارترین جوانان کشور، در راه اهداف عالی این ملت و براي کمال رساندن و به خوشبختی رساندن این کشور جمع شده اند و از ابتداي

 
پیروزي انقلاب اسلامی تا کنون در این چهل و اندي سال به چشم دیده ایم. 

در حال تکمیل ....



سرپیچی برخی موسسات آموزش عالی از مصوبات وزارت عتف/توسعه کمی

برخی دانشگاه ها همچنان ادامه دارد

منبع: ایسناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس دانشگاه فردوسی مشهد با تأکید بر اینکه اجراي طرح ساماندهی آموزش عالی و سایر طرح هاي کلان نیازمند اعطاي
اختیارات بیشتر به دانشگاه هاي مادر و معین است، گفت: متأسفانه برخی موسسات آموزش عالی به مصوبات وزارت عتف

گوش نمی دهند و همچنان دنبال توسعه کمی براساس مطالبات منطقه اي خود هستند.

به گزارش ایسنا، دکتر محمد کافی در نشست روساي
دانشگاه هاي معین که امروز دروزارت علوم و به صورت
مجازي برگزار شد، به آیین نامه پیاده سازي آمایش آموزش
عالی استان ها اشاره کرد و گفت: شواهد نشان می دهد که
اگر ما در حوزه آموزش عالی برنامه ساماندهی مراکز
آموزشی را انجام ندهیم یعنی طی این مدت هیچ اقدامی
انجام نداده ایم و من فکر می کنم تا زمانی که دولت،
مجلس و سایر ساختارها در اجراي این طرح هماهنگ
نشوند در اصل یک موقعیت ارزشمند براي اجراي طرح

 
ساماندهی را از دست می دهیم. 

وي در ادامه با تأکید بر اینکه طرح ساماندهی آمایش آموزش عالی باید به طور دقیق و خوب اجرا شود گفت: اجراي دقیق این طرح
نیازمند یکسري حمایت ها است. در واقع در خصوص طرح ساماندهی مراکز آموزش عالی از قبل یکسري اختیاراتی به روساي دانشگاه
ها دادند اما بلافاصله این اختیارات از دانشگاه ها گرفته شد که به نظر می آید سلب این اختیارات به دلیل فشارهایی که وارد می شد

 
از دانشگاه ها گرفته شد. 

رئیس دانشگاه فردوسی مشهد خاطر نشان کرد: ما از حدود چهار سال پیش شبکه جامع دانشگاه هاي استان را در خراسان رضوي
تشکیل دادیم و آن را به عنوان یک مرکز در سطح وزارت کشور ثبت کردیم حتی دانشگاه هاي علوم پزشکی، استانداري و سایر نهادها

 
از این طرح حمایت کردند و هدف ما این بود که نقش آفرینی دانشگاه ها در توسعه استان را افزایش دهیم. 

دکتر کافی ادامه داد: در تشکیل شبکه جامع دانشگاه هاي استان رضوي شوراي حل اختلاف دانشگاه نیز از قوه قضاییه مجوز دریافت
کرد اما با تمامی اقداماتی که صورت گرفت متأسفانه چندین سال است که حتی مراکز تحت مدیریت وزارت علوم به مصوبات این
وزارتخانه در خصوص این شوراها توجه نمی کنند و دنبال توسعه کمی مراکز خود هستند و براساس مطالبات منطقه اي حرکت می

 
کنند. 

رئیس دانشگاه فردوسی خاطر نشان کرد: متأسفانه در این استان بسیاري از موسسات آموزش عالی گسترش یافتند. این خلاف
مصوبات وزارت علوم بود بنابراین ما باید ابتدا براي اجراي طرح هاي کلان وزارت علوم از جمله ساماندهی آموزش عالی ابتدا جاي پاي
خود را محکم کنیم و بعد براي اجراي آن طرح تصمیمات لازم را بگیریم به همین جهت لازم است براي جلوگیري از توسعه



افسارگسیخته مراکز آموزش عالی واجراي طرح هاي این چنینی اختیارات لازم به دانشگاه ها داده شود و نباید صرفا دنبال ابلاغ

 
وظایف و مأموریت ها به دانشگاه هاي بزرگ در این زمینه باشیم. 

در ادامه دکتر میررضا مجیدي رئیس دانشگاه تبریز با تأکید بر اینکه در دهه هاي 70، 80 ، 90 دانشگاه ها توسعه کمی یافتند، گفت:
اگرچه این موضوع مزایایی چون کارآفرینی و افزایش سطح علمی کشور را همراه داشت اما در حال حاضر با مشکلاتی نظیر کاهش

 
دانشجو و... مواجه شدیم. 

وي با تأکید بر اینکه ما چاره اي جز ساماندهی مراکز آموزش عالی نداریم، گفت: ما در دانشگاه تبریز از اواسط سال گذشته با تشکیل
جلسات ساماندهی سعی کردیم از خرد جمعی استفاده کنیم و جلساتی نیز در حوزه هاي مختلف برگزار کردیم و تلاش کردیم تصمیم

 
گیري هایی در این زمینه انجام دهیم. 

دکتر مجیدي یادآور شد: در دانشگاه تبریز ساماندهی آموزش عالی از ساماندهی رشته ها، گروه ها و دانشکده ها آغاز شد اما به دلیل

 
عدم اختیارات لازم در اجراي این امر با مشکلاتی مواجه شدیم. 

رئیس دانشگاه تبریز تأکید کرد: مثلا به دلیل کاهش دانشجو مجبور بودیم در برخی از رشته ها نظیر رشته معماري که در دانشگاه
هنر اسلامی تبریز نیز دایر است را ادغام کنیم اما در عمل سازمان سنجش طبق روال قبلی دانشجو پذیرش کرد و نتوانستیم

 
تصمیمات را اجرایی کنیم. 

دکتر مجیدي با تأکید بر اینکه تمرکززدایی در آموزش عالی از سال ها قبل مطرح می شود، گفت: وقتی این موضوع در عمل مطرح
می شود متأسفانه مسئولیت هاي لازم به دانشگاه ها داده می شود بنابراین باید قبل از هر تصمیمی اختیارات دانشگاه هاي معین را

 
بیشتر کنیم. 

انتهاي پیام



زوایاي پنهان انتقاد فولادسازان از شیوه نامه بازار فولاد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/09/03

فصل اقتصاد - انجمن نوردکاران فولاد ایران ضمن اعلام حمایت از کلیات شیوه نامه ساماندهی بازار فولاد توسط این انجمن،
از زوایاي پنهان انتقادات این روزهاي فولادسازان پرده برداشته و در بیانه خود اعلام کرده است که از اقدامات رانت زُداي

دولت و مجلس در بازار فولاد حمایت می کند

فصل اقتصاد - انجمن نوردکاران فولاد ایران ضمن اعلام
حمایت از کلیات شیوه نامه ساماندهی بازار فولاد توسط
این انجمن، از زوایاي پنهان انتقادات این روزهاي
فولادسازان پرده برداشته و در بیانه خود اعلام کرده است
که از اقدامات رانت زُداي دولت و مجلس در بازار فولاد

 
حمایت می کند 

انجمن مذکور در بیانیه اي از شیوه نامه جدید بازار فولاد که توسط دولت تهیه و تدوین شده است، حمایت کرده و اعلام کرد بسیاري
تا قبل از ابلاغ این شیوه نامه، انگشت اتهام را به سمت نوردکاران می گرفتند و حالا که دولت در یک دستورالعمل در حال پایان دادن
به منافع رانتی در بازار فولاد است، برافروخته شده و آن را مورد شماتت قرار می دهند و به بهانه هاي واهی و حتی افت شاخص

 
معاملات بورس در حالیکه این شیوه نامه هنوز اجرا نشده سعی در ممانعت از اجراي آن دارند. 

طبق اعلام انجمن نوردکاران فولادي ایران، با شیوه نامه ابلاغ شده دولت و طرح در دست تهیه و تدوین مجلس، رانت بسیاري در بازار
فولاد محدود می شود؛ حال اما برخی از افراد با شانتاژ رسانه اي هم دولت، هم مجلس و هم منفعت و مصلحت مردم را با یک چوب

 
می رانند و آن را قربانی منافع و مصالح خود می کنند. 

فولادسازان با واژگونی و دست کاري در بازار و قیمت محصولاتشان، آگاهانه یا ناآگاهانه (ارادي یا غیرارادي) در حال تضییع حقوق و
منافع عمومی هستند و این درحالی است که آن ها تنها در راستاي خدشه واردکردن به دولت و مجلس به دنبال حفظ رانت ها و

 
منافع قبلی موجود در بازار هستند. 

 
پیشنهادات تکمیلی براي ساماندهی بازار فولاد 

این از شیوه نامه جدید ساماندهی بازار فولاد که توسط معاونت اقتصادي رئیس جمهوري ابلاغ شده، حمایت کامل کرده و در راستاي
بهبود محیط کسب وکار و رفع موانع تولید و تشویق و کمک به اشتغال پایدار، پیشنهاداتی نیز به جهت همسان سازي طرح فولاد در
دولت و مجلس مورد درخواست انجمن نوردکاران فولادي ایران است. این انجمن در بسته اي پیشنهادي هشت مورد را با ارائه ادله و

 
مستندات محکمه پسند تهیه و تدوین کرده که در ادامه آمده است: 

" 1. در رابطه با اصلاح بند الف قیمت و ماده 2: علاوه بر تعیین قیمت پایه، واژه حداکثر سقف رقابت در بورس کالاي ایران جهت
سوپاپ اطمینان و عدم مهندسی قیمت درصدي کمتر از قیمت جهانی CIS در نشریه متال بولتن تعیین شود. در طرح فوق چون
عرضه همه محصولات و مواد خام زنجیره فولاد در بورس کالا تعیین شده (جذابیت صادرات مواد اولیه و خام بیشتر به دلیل ارزانی و
تامین آن در کشور هست) در راستاي جلوگیري از مهندسی قیمت، سقف رقابت در بورس کالا به نحوي تامین شود که در سامانه
عرضه و تقاضا امکان ثبت سفارش نرخ بیش از سقف قیمت جهانی امکان پذیر نباشد و ثبت عرضه و تقاضا به جهت صیانت از تولید



 
ملی و عدم خروج ارزش افزوده از کشور، حداکثر معادل 95 درصد نرخ جهانی آن در بازار داخل باشد. 

2. درباره اصلاح ماده 7: علاوه بر تعیین حداقل محصولات فولادي در بورس کالا به میزان 20 هزار کیلوگرم، حداقل عرضه محصولات
مقاطع طویل نیز به میزان 44 هزار کیلوگرم تعیین شود. با توجه به تولید بخش عظیمی از محصولات فولادي توسط واحدهاي کوچک
و زود بازده نوردي و عدم دسترسی این واحدها به سرمایه در گردش کافی، در راستاي تشویق و حمایت از بخش خصوصی و عرضه
محصولات همه واحدها در بورس کالا پیشنهاد می شود، واحدهاي کوچک با تناژ مذکور توان مشارکت در تولید و شفافیت عرضه ها

 
در بورس کالا را داشته و مورد دامپینگ واحدهاي دولتی و خصولتی خودمصرف وداراي زنجیره کامل فولاد قرار نگیرند. 

3. درباره اصلاح ماده 8: محصولات مقاطع طویل فولادي همانند تبصره ماده 3 از عرضه در بورس کالا معاف شود. فروش مقاطع طویل
تحت نظارت وزارت صمت و پس از کشف قیمت در بورس کالا (با ثبت فاکتور فروش در سامانه بهین یاب و توسعه تجارت قابل
واگذاري صرفا به مصرف کنندگان نهایی و پروژهاي عمرانی به دلیل فروش مویرگی و نقاط سرزمینی و گستردگی مشتریان وفادار به
کارخانه ها در اقصی نقاط جغرافیاي ایران بزرگ و قراردادهاي بلندمدت و عدم دسترسی مشتریان به واحدها در بورس کالا و
جلوگیري از هرگونه رانت و افزایش قیمت کاذب توسط دلالان و عمده مشتریانی که ساختار بازرگانی و واسطه اي در بورس کالا براي
اینگونه محصولات هست) الزامیست و سبب کاهش شدید قیمت و رقابت در عرضه خواهد شد. در صورت عرضه اجباري محصولات
نهایی در بورس کالا با توجه به مورد مشابه در خصوص عرضه ورق هاي فولادي فولاد مبارکه، عمل تبعیض آمیز بوده و جز افزایش بی
دلیل (بالغ بر 12 درصد) به دلیل دلالی و واسطه گري خریداران محصول نهایی در بورس و عرضه به مصرف کننده واقعی، با قیمت
بالاتر حاصل دیگري ندارد. ضمن آنکه فروش محصولات نهایی توسط کارخانه هاي تولیدي خارج از بورس با نظارت فوق قابل رصد و
پیگیري و شفافیت عرضه خواهد بود. در صورتی که کالا در بورس عرضه شود، به دلیل جنسیت و ماهیت خریداران که تجار و واسطه
خواهند بود، رصد و پیگیري و نظارت بر عرضه بعدي و مهندسی قیمت آن قابل پیگري نخواهد بود و موجبات رانت و احتکار و

 
گرانفروشی را به دنبال خواهد داشت. 

4. اصلاح ماده 11: عرضه محصولات نهایی فولادي ابتدا منوط به خرید مواد اولیه (شمش و بیلت و بلوم) از بورس کالا باشد و عرضه

 
محصولات از خرید مواد اولیه وارداتی و یا خارج از بورس مبرا از این ماده شود. 

5. اصلاح تبصره 2 ماده 12: جهت رعایت و انجام تبصره مذکور و عدم مغایرت با ماهیت آن (رقابت پذیري در بازارهاي هدف صادراتی
و جایگزینی صادرات محصولات نهایی با ارزش افزوده با خام فروشی به میزان 20 درصد)، صادرات محصولات نهایی و ارزآوري
غیرنفتی - با توجه به دو برابري تولید مواد اولیه نسبت به نیاز داخلی کشور - به واحدهاي تولیدي مذکور اختصاص یابد و در برنامه
تولید، لحاظ و معاف از حجم عرضه در بورس کالا شوند. مازاد بر عرضه و نیاز داخلی نیز در هر بار عرضه در بورس کالا به آن اضافه

 
شود. 

6. درباره اصلاح ماده 17 آمده است: علاوه بر اجراي مفاد ماده فوق، بورس کالا موظف به افشاي نام خریداران همه کالاهاي زنجیره به
تشکل ها و انجمن هاي متولی مربوطه در راستاي شفاف سازي و نظارت و کنترل و همکاري دقیق با وزارت صمت و نهادهاي نظارتی
شود. بورس کالا فقط اختیار عرضه بر مبناي مصوبات وزارت صمت و کمیته نظارتی آن به دور از هرگونه اعمال نظر انحصاري
فولادسازان و مهندسی قیمت و کنترل حجمی عرضه باشد و اختیار تعیین کف و سقف حجم معاملات یا سقف قیمت با توجه به

 
عرضه مکفی مواد اولیه و تقاضاي کشف شده و نظارت عالیه و اعمال قیمت پایه و سقف جهانی در شیوه نامه باشد. 

7. درباره اصلاح تبصره ماده 18 آمده است: در تبصره مذکور علاوه بر نظارت بازار محصولات نهایی، کنترل و نظارت بر عرضه و بازار

 
مواد خام شامل شمش، بیلت و بلوم و اسلب نیز اضافه شود. 

همچنین انجمن نوردکاران فولادي ایران خواستار پیشنهاد الحاق بند جدید به شیوه نامه مذکور با عنوان ایجاد و تاسیس بورس
اختصاصی محصولات زنجیره فولاد کشور با مشارکت بخش خصوصی و تولیدکنندگان محصولات نهایی با هدف متولی گري و نظارت

 
انجمن هاي تخصصی و اصناف و نمایندگان مصرف کننده نهایی است که این پیشنهاد را نیز به دولت ارایه داد ه است. 

در توجیه پیشنهاد این بند الحاقی به شیوه نامه ساماندهی بازار فولاد نیز آمده : یکه تازي بورس کالاي ایران که یک شرکت تجاري و
اختصاصی و داراي حقوق مالکانه و در انحصارچند شرکت بزرگ فولادساز و سهام عمده است، موجبات تبعیض شدید منافع و
انحصارگرایی و شکل گیري رانت مالی و پارادوکس شدید در مهندسی نظام عرضه و تقاضا در بازار شده است. شکل گیري فضاي



کنونی برخلاف اصل 44 قانون اساسی، بخش خصوصی کشور را به انزوا و از مشارکت در سرنوشت خود محروم و موجبات تضییع
حقوق و منافع آنان را فراهم آورده است، بنابراین نوردکاران فولادي ایران معتقدند به دلیل گستردگی صنعت در حوزه زنجیره فولاد
کشور (دومین قطب و اولویت اقتصادي کشور)، ایجاد بورس کالایی کاملاً شفاف با مشارکت اعضاي منتخب زنجیره فولاد کشور و
نماینده مصرف کننده نهایی سبب ایجاد رقابت سالم در کشور و سهولت و رونق اقتصادي در سال جهش تولید در راستاي منویات

 
رهبر انقلاب می شود. 

 
درخواست از دولت براي منع تاسیس واحدهاي جدید نوردي 

8. در حال حاضر بیش از 30 میلیون تن واحد تولیدي محصولات نوردي در کشور موجود است که تنها 30 درصد آن فعال است،
زیرساخت هاي تامین مواد اولیه، عرضه و حمل ونقل براي همین ظرفیت نیز جوابگو نیست، در هشتمین بند بسته پیشنهادي انجمن
به دولت و در راس آن معاونت وزارت صمت در خواست شده تا از اعطاي هر گونه مجوز جهت تاسیس واحدهاي جدید یا طرح هاي
توسعه نوردي توسط واحدهاي بالادستی و یا نوردي (چه دولتی، چه خصوصی و یا خصولتی) ممانعت به عمل آودد و امید است با این

 
دستور کار، سرمایه هاي ملی در این برهه حساس در مسیر نادرست به هدر نرود. 

این در حالی است که از سوي دیگر، انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران صبح امروز (دوشنبه) در نامه اي خطاب به معاون اول رئیس
جمهوري، ضمن گلایه از عدم مشارکت انجمن تولیدکنندگان فولاد در تدوین این شیوه نامه، به بیان ایرادات شیوه نامه مذکور

 
پرداخته و عدم توجه به آن ها را نابودي صنعت فولاد کشور دانسته است. 

انتهاي پیام



مشکلات کارآفرینی با راهکارهاي خلق الساعه حل نمی شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/09/03

فصل اقتصاد - فرزین فردیس، نایب رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران می گوید: براي حل مشکلات
فعلی اکوسیستم کارآفرینی نباید منتظر معجزه ماند یا راهکارهایی ابداع کرد؛ بلکه باید به راهکارهاي موجود که بر اساس علم

اقتصاد به روشنی مشخص شده عمل کرد و پاي عملی شدن شعارها ماند.

فصل اقتصاد - فرزین فردیس، نایب رئیس کمیسیون کسب
وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران می گوید: براي حل
مشکلات فعلی اکوسیستم کارآفرینی نباید منتظر معجزه
ماند یا راهکارهایی ابداع کرد؛ بلکه باید به راهکارهاي
موجود که بر اساس علم اقتصاد به روشنی مشخص شده

 
عمل کرد و پاي عملی شدن شعارها ماند. 

نایب رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران، گفت: براي حل مشکلات کارآفرینی باید از شعار به عمل حرکت کرد و

 
راهکارهاي عملیاتی را به کار بست. 

فرزین فردیس در گفت وگو با «پایگاه خبري اتاق ایران» به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی اظهار کرد: متأسفانه یکی از مشکلات
فعلی براي کارآفرینان، نبود قدرت برنامه ریزي و پیش بینی پذیري حتی براي کوتاه مدت است. کسانی که می خواهند در حوزه
دانشی فعالیت و سرمایه گذاري کنند، درواقع بر پروسه اي طولانی مدت کار می کنند. کوتاه ترین زمانی که فعالان حوزه دانش بنیان
بتوانند از خطوط تولید یا فرمولاسیون دانش بنیان نتیجه بگیرند، دو سال است و در این پروسه طبیعی است که وقتی تلاطم هاي

 
اقتصادي بالا رود، وقت و انرژي کارآفرینان صرف مسائلی می شود که شاید به خودي خود اهمیت چندانی ندارد. 

فردیس با اشاره به محدودیت هاي تجاري موجود، خاطرنشان کرد: متأسفانه در حال حاضر تبادل تجاري به قدري سخت شده است
که حتی خرید یک قطعه کوچک هم با مانع روبه روست. با توجه به این نکته که کارآفرینان جوان و فعالان حوزه دانش بنیان، سرمایه
بنگاه هاي بزرگ را ندارند تا بتوانند موانع تجاري را دور بزنند. بنابراین در این پروسه طاقت فرسا عمده کارآفرینان دست از تلاش

 
برمی دارند و ناامید می شوند. 

نایب رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران بر این باور است که براي حل مشکلات فعلی اکوسیستم کارآفرینی نباید
منتظر معجزه ماند یا راهکارهایی از نو ابداع کرد. بلکه راهکارهاي موجود را علم اقتصاد به روشنی مشخص کرده است و باید تنها به

 
همه حرف هایی که گفته می شود، عمل کنیم. 

او خاطرنشان کرد: به نظر من مهم ترین مشکل ما این است که هیچ وقت به راهکارهاي عملیاتی توجه نمی کنیم و همیشه دنبال

 
ساده ترین راه ها یا ایجاد راه حل هاي خلق الساعه هستیم. 

فردیس با اشاره به روي کار آمدن وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: خوشبختانه از زمان حضور آقاي رزم حسینی در
وزارت صنعت، شاهد هستیم که عملاً قفل بسیاري از مراحل کاري باز شده است و ایشان نشان داده اند که اگر بخواهند می توانند
اقدامات حائز اهمیتی انجام براي فعالان اقتصادي انجام دهند. همچنان که در حوزه صادرات و واردات، مصوباتی که قبلاً صادرشده و
همه آنها به نوعی مانع براي فعالان اقتصادي بودند، در همین مدت رفع ابهام شدند. فعالان اقتصادي به خصوص صادرکنندگان در



حال حاضر بسیار امیدوار هستند که همچون قبل بتوانند فعالیت هاي خود را از سر گیرند و در حوزه واردات مواد اولیه هم گشایش

 
هاي مهمی صورت گیرد. 

او همچنین با اشاره به فراهم سازي مقدمات عرضه اولیه یک شرکت تاکسی اینترنتی در بورس، گفت: تسهیل در فرآیند پذیرش و
ورود شرکت هاي دانش بنیان به خصوص شرکت هاي بزرگ این حوزه در بورس از جمله خواسته فعالان اقتصادي از دولت بوده است.
به این دلیل که با این اقدام، ابهامی که در حوزه فضاي نوآوري درباره نحوه قیمت گذاري وجود دارد، رفع خواهد شد. چراکه در حال
حاضر قیمت گذاري بر اساس ارزش آتی انجام می شود و بعضاً بین سهامداران هم ابهام هست که ارزش واقعی یک استارتاپ در حال

 
حاضر چقدر است. 

به باور فردیس، مکانیسم بازار سرمایه به نحوي است که در شفافیت آن نمی توان خدشه اي وارد کرد و عرضه استارتاپ ها در بورس،

 
منجر به شکل گیري فضاي گفت وگو بر سر دارایی هاي مشهود این بنگاه هاي اقتصادي می شود. 

او همچنین تأکید کرد: در حال حاضر سرمایه موردنیاز شرکت هاي دانش بنیان آن قدر زیاد شده که از طریق سرمایه گذاران
خصوصی یا VC ها (سرمایه گذاري خطرپذیر) قابل انجام نیست. سرمایه هاي خارجی نیز که فعلاً دست یافتنی نیست. درنتیجه تنها
راه توسعه شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپی ورود به بورس است و با عرضه در بورس این فرصت را پیدا می کنند تا برنامه هاي

 
بلندپروازانه خود را دنبال کنند. 

به باور نایب رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران، توسعه تجارت در شرایط فعلی به خصوص براي کسب وکارهاي

 
دانش بنیان و کارآفرینان نیازمند ایجاد برخی زمینه هاي لازم و تقویت زیرساخت هاي موجود است. 

او تأکید کرد: فعالان حوزه دانش بنیان هم انتظاري فراتر از گشایش فعلی نمی خواهند؛ با تسهیل در شرایط تجاري کشور و ساده تر
شدن روند گردش کالاها، طبیعتاً فعالان حوزه دانش بنیان راحت تر می توانند مواد اولیه و کالاهاي موردنیاز خود را تهیه کنند.

متأسفانه در چند وقت اخیر خطوط تولید دانش بنیان معطل موادي بود که بعضاً برخی از آنها اهمیتی هم در پروسه تولید ندارد.



اعضاي مجتمع فرهنگی مذهبی ائمه اطهار(ع) شهرك شهید رجایی از فعالیت

هاي خود می گویند

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/09/03

مجتمع فرهنگی مذهبی ائمه اطهار(ع) حالا کلی کارگروه مختلف و اعضاي دغدغه مند دارد که به شیوه هاي مختلف به مردم
حاشیه شهر خدمت می رسانند. یکی از اقدامات اخیر آن ها ایجاد فضاي درمانی در حر 19 براي ارائه خدمات دارویی و

درمانی رایگان به مردم حاشیه شهر است.

سحر نیکو عقیده | شهرآرانیوز؛ «خیر خدا در هر صورت به مردم می رسد، ما دعا می کنیم که توفیق داشته باشیم و وسیله

 
رساندن این خیر باشیم.» 

این ها را سجاد محمودي مقدم همان اول گفتگو می گوید. یکی از اعضاي جوان مجتمع فرهنگی و مذهبی خادمین ائمه اطهار (ع)
شهرك شهید رجایی. مجتمعی که سال 89 توسط حاج آقا عزتی یکی از ریش سفیدان و معتمدان محله شکل می گیرد، روز به روز به
تعداد اعضاي آن اضافه می شود و بزرگ تر و بزرگ تر می شود. این مجتمع حالا کلی کارگروه مختلف و اعضاي دغدغه مند دارد که
به شیوه هاي مختلف به مردم حاشیه شهر خدمت می رسانند. یکی از اقدامات اخیر آن ها ایجاد فضاي درمانی در حر 19 براي ارائه
خدمات دارویی و درمانی رایگان به مردم حاشیه شهر است. یک ماه از برپایی این فضا بیشتر نمی گذرد که تصمیم می گیریم سري به

 
آن بزنیم و با اعضاي این مجتمع فرهنگی گفتگو می کنیم. 

تشکیل مجموعه سجاد محمودي مقدم متولد سال 1374 مسئول کارگروه درمانی مجتمع است و خودش را عضو کوچک این مجموعه
می داند. او همه چیز را از همان ابتدا تعریف می کند: این مجتمع وابسته مسجد ائمه اطهار (ع) در همین محله است. مؤسس آن هم
حاج آقا عزتی است که ریش سفید و معتمد محله محسوب می شود. او که خودش یکی از ساکنان قدیمی و دغدغه مند محله بوده و
مدت 25سال فرماندهی پایگاه بسیج محله را برعهده داشته، سال 89 تصمیم به تشکیل این مجموعه می گیرد تا بخشی از خلأ هاي
فرهنگی این منطقه پر شود و به مردم حاشیه نشین هم خدمات مختلف ارائه شود. اما پیرو ایجاد این مجتمع، بستري هم براي رشد
کودکان و جوانان محله فراهم شد. اعضایی که با اشتیاق عضو می شدند، مهارت کسب می کردند، دغدغه هم محله اي هایشان را پیدا
می کردند و روحیه همدلی و مشارکت در آن ها تقویت می شد. این مجتمع حالا به هیچ ارگانی وابسته نیست و به لطف تلاش و

 
همت همین جوانان و نوجوانان سر پاست. حالا بالغ بر 300 عضو دارد و کلی کارگروه مختلف و... 

مسجد طلبه سازي محمودي مقدم یکی از مهم ترین اقدامات مجتمع را برنامه هاي فرهنگی می داند و می گوید: همان طور که پیش
تر گفته شد یکی از اهداف تشکیل این مجموعه پر کردن خلأ هاي فرهنگی محله بود. کمبود خدمات فرهنگی با توجه به نبود امکانات
در این محله احساس می شد. پس فضاي مسجد در اختیار مجموعه قرار گرفت و کلاس هاي مختلف رایگان در آن برگزار شد. کلاس
قرآن و تفسیر، ورزش و فرهنگی تا بچه هاي این محدوده هم از این خدمات بی بهره نباشند. طلبه ها، معلم ها و افراد مختلف با
مهارت هاي متفاوت عضو کانون می شدند و بنا به تخصص خودشان کلاس هاي رایگان برگزار می کردند. طلبه هایی که عضو مسجد
بودند تأثیر بسزایی روي بچه هاي محله گذاشتند. در همین فضا عده زیادي از این بچه ها هم در همین مسیر قرار گرفتند و طلبه

 
شدند، به طوري که اینجا به مسجد طلبه سازي معروف شد! 

تشکیل خیریه برنامه هاي اقتصادي، اما اقداماتی بودند که همیشه در دستور کار این مجموعه قرار داشتند. مسعود عباسی از دیگر



اعضاي قدیمی مجتمع که از طریق هیئت مسجد سال ها پیش عضو کانون شده درباره این خدمات اقتصادي توضیح می دهد: این
منطقه پر از خانواده هاي نیازمندي است که به نان شبشان محتاج هستند. این شد که به فکر تشکیل یک خیریه در مجموعه افتادیم
و خیریه ائمه اطهار (ع) را تشکیل دادیم. حالا بالغ بر هزار و صد خانواده زیرپوشش این خیریه هستند. محل هزینه ها هم خود این

 
مردم هستند و خیرانی که از سرتاسر شهر کمک می کنند. 

ارائه خدمات درمانی رایگان توزیع غذاي گرم چند شب در هفته، برگزاري مراسم مذهبی به مناسبت هاي مختلف، ضدعفونی معابر در
ایام شیوع ویروس کرونا، توزیع بسته هاي بهداشتی با اولویت قرار داردن نیازمندان و... این ها فقط بخشی از فعالیت کارگروه هاي
مختلف این مجتمع است که نام می برند، اما یکی از اقدامات مؤثر اخیر آن ها که حسابی در منطقه سر و صدا راه می اندازد ایجاد یک
فضاي درمانی با ارائه خدمات رایگان است. حالا یک ماه از اجاره این ساختمان کوچک در حر19 و ارائه این خدمات می گذرد. سجاد
محمودي مقدم از هدف تشکیل این فضا و این یک ماه که گذشت می گوید: یکی از نیاز هاي اساسی و همیشگی مردم محروم این
منطقه، نیاز به خدمات درمانی بود و این نیاز با توجه به نبود بیمارستان در این نقطه از شهر و محدود بودن فضا هاي درمانی به شدت
احساس می شد. ما این نیاز را فهمیده بودیم و سعی کردیم با ارائه خدمات محدود درمانی در مسجد و حسینیه محله قدمی در
راستاي بهبود آن برداریم. اما تصمیم گرفتیم این خدمات گسترده تر باشد و این فضا را اجاره کردیم. حالا یک ماه از شروع کار ما می
گذرد. در این فضا هفته اي دو روز به روي اهالی باز می شود و چند پزشک هم همگی داوطلبانه و رایگان بیماران را معاینه می کنند.
اگر بیماري به پزشک متخصص نیاز داشته باشد ارجاع داده می شود و طول درمانش را بدون پرداخت هزینه طی می کند. با داروخانه

 
اي هم قرارداد بسته ایم و دارو ها هم رایگان در اختیار بیماران قرار داده می شود. 

حوزه کارآفرینی او در آخر از برنامه هاي پیش روي مجتمع می گوید. از نیاز به اشتغال افراد ساکن این منطقه و حوزه کارآفرینی که
می خواهند به آن ورود داشته باشند و از افراد با تخصص هاي مختلف در این منطقه براي به راه انداختن کسب و کارشان حمایت

کنند.



بهزیستی ایلام در احداث 193 واحد مسکونی مددجویان مشارکت کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/09/03

ایلام - ایرنا - رییس اداره مشارکت هاي مردمی، اشتغال، مسکن و موسسات خیریه اداره کل بهزیستی ایلام گفت: امسال این
اداره کل در احداث 193 واحد مسکونی مددجویان مشارکت داشته است.

ایلام - ایرنا - رییس اداره مشارکت هاي مردمی، اشتغال،
مسکن و موسسات خیریه اداره کل بهزیستی ایلام گفت:
امسال این اداره کل در احداث 193 واحد مسکونی

 
مددجویان مشارکت داشته است. 

مجید صابري روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا
افزود: از این تعداد واحد مسکونی 67 منزل ویژه خانواده

 
هاي داراي 2 معلول به بالا است. 

وي اظهار کرد: علاوه بر این مشارکت ساخت 941 واحد

 
مسکونی مددجویان توسط این اداره کل در حال انجام است که در آینده تکمیل و مورد بهره بردادري قرار خواهند گرفت. 

به گفته صابري، این واحدهاي مسکونی در مناطق مختلف شهري و روستایی استان احداث شده که این اداره کل براي هر یک از این

 
واحدها کمک هاي بلاعوض و تسهیلات پرداخت کرده است. 

وي میانگین مبلغ کمک بلاعوض براي مددجویان عادي را 100 میلیون ریال، خانواده هاي 2 معلولی ساکن در مناطق روستایی 360

 
میلیون ریال و خانواده هاي 2 معلولی ساکن در مناطق شهري را 600 میلیون ریال عنوان کرد. 

معاون بهزیستی ایلام گفت: امسال همچنین تعداد 500 مورد انشعابات آب، برق و گاز منازل مددجویان بصورت رایگان انجام شده

 
است. 

 
33 هزار نفر در استان ایلام از خدمات بهزیستی برخوردارند. 

 
برچسب ها 

 
- مستمري مددجویان 

 
- استان ایلام 

 
- مسکن 

- سازمان بهزیستی کشور



هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز

منبع: ملیتشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/09/03

بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است.

به گزارش ملیت به نقل از تسنیم، روابط عمومی بانک مرکزي اعلام کرد: هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی
اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور

 
بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به
روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به

 
وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



بهترین کشورها براي مهاجرت پزشکان

منبع: بورس نیوزشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/09/03

پزشکان وظیفه بسیار مهم و سخت نجات جان افراد را بر عهده دارند. اغلب آن ها شب و روز زندگی خود را وقف سلامتی
جامعه می کنند. دکتر شدن، در دنیاي امروز، به معنی پذیرش مسئولیت عظیم است. مسئولیتی که به خاطر آن ملزم

هستند؛ چندین سال از عمر خود را به تحصیل فشرده به صورت تئوري و عملی بپردازند. به علاوه آن ...

 
بهترین کشورها براي مهاجرت پزشکان 

پزشکان وظیفه بسیار مهم و سخت نجات جان افراد را بر عهده دارند. اغلب آن ها شب و روز زندگی خود را وقف سلامتی جامعه می
کنند. دکتر شدن، در دنیاي امروز، به معنی پذیرش مسئولیت عظیم است. مسئولیتی که به خاطر آن ملزم هستند؛ چندین سال از
عمر خود را به تحصیل فشرده به صورت تئوري و عملی بپردازند. به علاوه آن ها همواره در طول زندگی خود از کسب دانش و مهارت

 
بیشتر فارغ نیستند. به همین جهت بسیار عادلانه خواهد بود؛ که براي این همه سال تلاش و پشتکاري که داشته اند. 

 
 

به گزارش بورس نیوز،دستمزد و حقوق بالایی بدست آورند. در بعضی از کشورها، حقوق پزشکان مناسب است؛ اما تعداد معدودي از
کشور ها وجود دارند؛ که درآمد پزشکان در آن فوق العاده است. به همین جهت ما در این مطلب به معرفی بهترین کشور ها براي

 
مهاجرت پزشکان پرداخته ایم. کشور هایی که بیشترین دستمزد را به پزشکان می دهند. 

 
استرالیا؛ بهترین کشور براي مهاجرت پزشکان 

استرالیا به اندازه ي کافی از نیروي پزشک برخوردار نیست و به پذیرش مهاجران پزشک تمایل زیادي دارد. این امر در مناطق
روستایی و شهر هاي کوچک آن بیشتر محرز است. به همین جهت کار کردن در برخی از مناطق استرالیا از اولویت و مزایاي بیشتري
برخوردار است. البته لازم به ذکر است؛ که پزشکان مهاجر می توانند به هر کدام از شهر ها و یا استانی که مدنظر دارند؛ رفته و در

 
آنجا به زندگی و کار بپردازند. کار کردن در استرالیا مزایاي زیادي براي پزشک مهاجر در پی خواهد داشت. مزایایی مثل؛ 

 
- دستمزد بالا 

 
- امکان افزایش مهارت ها و کسب تجربه 

 
- هزینه ي زندگی کم 

 
- حمایت دولت و امنیت شغلی بالا 

 
- استقبال و حمایت مردم از پزشکان 

 
- آب و هوا و شرایط جوي عالی 

 
- امکان کسب فرصت هاي شغلی بیشتر و بهتري براي فارغ التحصیلان پزشکی بین المللی در مناطق اولویت دار 



 
- حمایت و مشوق هاي مالی بسیار براي جذب پزشکان در مناطق اولویت دار 

 
جهت کسب اطلاعات کامل در مورد پزشکی در استرالیا کلیک کنید. 

 
میانگین درآمد رشته هاي پزشکی در استرالیا 

شخصی که به عنوان پزشک در استرالیا کار می کند؛ معمولاً ماهانه 2360 الی 33600 دلار استرالیا درآمد دارد. همچنین دامنه
حقوق پزشکان در این کشور از 28، 400 تا 405، 000 دلار استرالیا متغیر است. مقدار دستمزد ها بر اساس سابقه ي کار، مکان مورد

 
اشتغال و رشته ي تخصصی قابل افزایش یا کاهش خواهد بود. 

 
هلند؛ بهترین کشور براي مهاجرت پزشکان 

هلند به عنوان یکی از کشور هاي برتر قاره ي اروپا، جزو بهترین کشور ها براي زندگی به ویژه براي پزشکان محسوب می شود. کار

 
کردن در کشور هلند به عنوان پزشک از مزایاي زیادي برخوردار است. مزایایی مثل: 

 
- دستمزد بالا و امکان فراهم کردن زندگی مرفه 

 
- اضافه حقوق سالانه ي پزشکان بر اساس قانون 

 
- افزایش حقوق چشمگیر با افزایش تجربه ي کاري 

 
- امکان پیشرفت، کسب مهارت و تجربه ي به روز در یک کشور پیشرفته 

 
- شرایط کاري خوب مثل دریافت مزایا 

 
- ساعت کاري مناسب؛ پزشکان 5 روز در هفته معادل 38 ساعت کار می کنند 

 
- زندگی در یک کشور کم هزینه ي اروپایی 

 
- زندگی در یک کشور پیشرفته با امنیت اجتماعی بالا 

 
- داشتن جایگاه اجتماعی بالا و مورد احترام مردم هلند 

 
- امکان دریافت اقامت دائم پس از یک مدت مشخص 

 
- امکان زندگی در یک کشور بی ظیر، زیبا و قانون مدار با آب و هواي پاك 

 
میانگین درآمد رشته هاي پزشکی در هلند 

افرادي که به عنوان پزشک در هلند کار می کند؛ معمولاً ماهیانه حدود 11300 یورو درآمد کسب خواهند کرد. به عبارتی میانگین
حقوق آن ها از 4240 تا 18900 یورو متغیر است. این درآمد با توجه به تجربه و رشته ي تخصص متغیر است. به طور کلی افرادي
که دو تا پنج سال تجربه دارند؛ به طور متوسط 32 ٪ بیشتر از تازه کار ها دستمزد دریافت می کنند. همچنین افراد حرفه اي که
تجربه بیش از پنج سال دارند. به طور متوسط 36 درصد بیشتر از کسانی که پنج سال یا کمتر سابقه کار دارند درآمد کسب می کنند.

 
جهت کسب اطلاعات کامل در مورد پزشکی در هلند کلیک کنید. 

 
اتریش؛ بهترین کشور براي مهاجرت پزشکان 

اتریش از جمله کشور هاي اروپایی است؛ که جزو اتحادیه ي شینگن محسوب می شود. این کشور از سطح بالاي استاندارد هاي
زندگی برخوردار است. امنیت بالاي اجتماعی، پایین بودن نرخ جرم، وجود سیاست هاي صلح جویانه و طبیعت منحصر به فرد موجب
شده است؛ که اتریش همواره یکی از پرمخاطب ترین کشور هاي اروپا باشد. افراد زیادي به خاطر موقعیت مناسب این کشور؛ همواره
خواهان مهاجرت و کسب اقامت این کشور هستند. در این میان پزشکان با مهاجرت به اتریش از مزیت هاي بی شماري برخوردار

 
خواهند شد. تعدادي از این مزیت ها عبارت اند از: 

 
- دستمزد بالا و امکان فراهم نمودن زندگی مرفه 

 
- ساعت کاري مناسب؛ 48 ساعت در هفته 

 
- امکان اخذ اقامت براي خود و اعضاي خانواده 

 
- داشتن جایگاه اجتماعی بالا در یک کشور پیشرفته 

 
- امکان پیشرفت و ادامه ي تحصیل راحت تر براي پزشکان 

 
- بهره مندي از بهترین سیستم آموزشی در خصوص پزشکی 



 
- هزینه ي پایین زندگی نسبت به درآمد پزشکان 

 
- و ... 

 
میانگین درآمد رشته هاي پزشکی در هلند 

فردي که به عنوان پزشک در اتریش زندگی می کند. به طور میانگین ماهیانه حدود 5، 660 یورو درآمد کسب می کند. همچنین
دامنه حقوق پزشک در اتریش از 1180 تا 16900 یورو متغیر است. مقدار درآمد پزشکان در اتریش به عوامل مختلف مثل سابقه ي
کار، رشته ي تخصصی و مکانی که در آن مشغول به فعالیت هستند. بستگی دارد. همچنین لازم به ذکر است، که سالانه در تاریخ

 
مشخصی و بر اساس قانون کار کشور اتریش بر مقدار حقوق پزشکان افزوده خواهد شد. 

 
جهت کسب اطلاعات کامل در مورد پزشکی در اتریش کلیک کنید. 

 
 

 
کانادا؛ بهترین کشور براي مهاجرت پزشکان 

کانادا هر سال و به طور مداوم به عنوان یکی از بهترین کشور هاي جهان براي زندگی شناخته می شود. این کشور در سراسر جهان به
دلیل کیفیت زندگی فوق العاده بالا معمولا محبوب ترین کشور براي مهاجرت بوده است. کانادا همواره داراي مزیت هایی همچون؛
فضاي سیاسی مترقی، جامعه ي مهاجر پذیر، سیستم اقتصادي سالم و... بوده است. کانادا پیوسته مناسب تریم مقصد براي مهاجرت
پزشکان و پیراپزشکان محسوب می شود. به خصوص در حال حاضر؛ که این کشور به شدت پذیراي نیروي کار در زمینه ي پزشکی و

 
دندان پزشکی است. با این حال مهاجرت پزشکان به کانادا داراي مجموعه اي از مزایا است؛ که مهمترین آن عبارت اند از: 

 
- بهره مندي از بازار کار مناسب 

 
- جایگاه اجتماعی بالا 

 
- استفاده از شرایط مناسب مراکز آموزشی جهت ادامه تحصیل یا کسب مهارت بیشتر 

 
- امکان دریافت اقامت براي خود و اعضاي خانواده پس از دوره اي مشخص 

 
- برخورداري از ثبات اقتصادي در زندگی، امنیت اجتماعی بالا و... 

 
میانگین درآمد رشته هاي پزشکی درکانادا 

فردي که به عنوان پزشک در کانادا مشغول فعالیت است. به طور معمول ماهیانه حدود 14، 900 دلار کانادا درآمد دارد. همچنین
محدوده حقوق پزشکان در کانادا از 3110 تا 44500 دلار متغیر است. عوامل مختلف بر میزان درآمد پزشکان در این کشور موثر

 
است. عواملی سال هاي کاري، رشته ي تخصصی، استان محل خدمت و ... 

 
جهت کسب اطلاعات کامل در مورد «پزشکی در کانادا» به سایت GO2TR مراجعه بفرمایید. 

 
پزشکانی که موفق به دریافت جاب آفر کانادا می شوند؛ سریعتر و راحتر می توانند اقامت کانادا را دریافت کنند. 



منبع: مجله اینترنتی گوتوتی آر



کارگروه اشتغال سربازان وظیفه در 31 استان راه اندازي شد

منبع: ایمناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/09/03

فرمانده قرارگاه مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیروهاي مسلح از راه اندازي کارگروه اشتغال کارمندان وظیفه ستاد کل
نیروهاي مسلح در استان ها خبر داد و گفت: تا سال 1401، تمام سربازان باید به مهارت آموزي برسند.

 
فرمانده قرارگاه مهارت آموزي: کارگروه اشتغال سربازان وظیفه در 31 استان راه اندازي شد 

فرمانده قرارگاه مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیروهاي مسلح از
راه اندازي کارگروه اشتغال کارمندان وظیفه ستاد کل نیروهاي
مسلح در استان ها خبر داد و گفت: تا سال 1401، تمام سربازان

 
باید به مهارت آموزي برسند. 

به گزارش ایمنا، سردار سید مهدي فرحی روز دوشنبه درباره راه
اندازي کارگروه اشتغال کارمندان وظیفه ستاد کل نیروهاي
مسلح در استان ها، اظهار کرد: بیش از 170 تدبیر از فرماندهی
معظم کل قوا در ارتباط با حمایت و توجه ویژه به سربازان داریم

که بیش از نصف این 170 تدبیر در ارتباط با توانمند سازي و مهارت آموزي و توجه ویژه به آینده سربازان است بنابراین براي عملیاتی
شدند این تدابیر نقشه راهی تدوین شده است که مصوبه ریاست کل ستاد کل نیروهاي مسلح سردار محمد باقري است که 15

 
شاخص دارد. 

وي با بیان اینکه این نقشه راه یک پیام اصلی دارد، تصریح کرد: در یک برنامه 5 ساله تا سال 1401 باید سربازان صد در صد به
مهارت آموزي برسند و یک مهارت تخصصی با گواهینامه مناسب دریافت کنند و از طرف دیگر 30 درصد هم باید به شغل متناسب با

 
مهارت خود برسند. 

سردار فرحی افزود: در همین راستا از امسال شروع به اشتغال پس از خدمت سربازان را عملیاتی کردیم که تا سال 1401 بتوانیم به

 
آن 30 درصد مدنظر برسیم. 

فرمانده قرارگاه مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیروهاي مسلح ادامه داد: بر اساس همین موضوع با وزیر کشور جلساتی را برگزار کردیم
و وزیر دستوراتی را به همه استانداري ها ابلاغ کرد که معاونین اقتصادي و اشتغال استانداران در سراسر کشور کارگروه ویژه تخصصی

 
را تحت عنوان مهارت آموزي سربازان و اشتغال پس از خدمت آنها تشکیل دهند. 

وي گفت: این کارگروه ترکیبی از فرماندهان نظامی آن استان اعم از ارتش، سپاه و نیروي انتظامی و مدیران کل دستگاه هاي استان
در وزارت جهاد کشاورزي، وزارت صمت، وزارت ورزش و جوانان، سازمان فنی و حرفه اي و سایر دستگاه هایی که در این زمینه نقش

 
دارند در این کارگروه فعالیت می کنند. 



سردار فرحی با بیان اینکه کارگروه اشتغال سربازان در 31 استان تشکیل شده است، افزود: رئیس این کارگروه ها معاونین اقتصادي و

 
اشتغال استانداران هر استان است و اعضاي آن 15 نفر و در ذیل استانداري ها قرار دارد. 

فرمانده قرارگاه مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیروهاي مسلح با بیان اینکه این کارگروه دو وظیفه اصلی دارد، گفت: وظیفه اول
مشخص کنند که در هر استان بر اساس شرایط اقلیمی و بومی آنچه مهارت هایی را نیاز دارد که آن نیازها به فرماندهان نظامی استان

 
ها ابلاغ می شود که متناسب با آن سربازان بسته به علاقه اي که دارند را آموزش و گواهی اشتغال دهند. 

به گزارش ایرنا، وي اظهار کرد: دومین وظیفه این کارگروه پس از خدمت سربازان است یعنی زمانی که خدمت آنها تمام شد بتوانیم از
نظر شغلی، مالی و رصد شغلی حمایت هاي تسهیلاتی و شغلی داشته باشیم.



خلیج گرگان پس رفت، درآمد ساحل نشینان نم کشید

منبع: همشهريشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/09/03

پس روي آب خلیج گرگان گردشگري شهرهاي ساحلی گلستان را از رونق انداخته و بر معیشت ساحل نشینان هم تأثیر منفی
گذاشته است.

 به گزارش همشهري آنلاین به نقل از مهر، گردشگران
زیادي در رویاي دیدن آب زلال دریا و شنا در پهنه آبی خزر و خلیج گرگان رهسپار این سواحل می شوند اما فقط چند دقیقه پس از
رسیدن به آن، رویاي ساحل ماسه اي و شنا در دریا نقش بر آب می شود. شنا و آب بازي پیشکش شاید همان تماشاي آب و خیس
کردن دست ها در آب دریا هم دیگر ممکن نباشد زیرا پهنه آبی صدها متر از ساحل فاصله گرفته است. این توصیف شرایط چند سال
اخیر سواحل گلستان است، این اتفاق در حالی رخ می دهد که تا کمتر از 10 سال قبل شاهد پهلو گرفتن انواع قایق هاي تندرو و

 
البته در روزگاري اتوبوس دریایی در اسکله و سواحل استان بودیم. 

- هشدار | دلیل خشک شدن خلیج گرگان چیست؟ همین عقب نشینی آب کافی بود تا حال و هواي شهرهاي ساحلی استان هم
تغییر کند، زمانی براي قایق سواري در خلیج گرگان باید مدت ها در صف انتظار می ایستادي و یا براي استفاده از بازارچه هاي
ساحلی بندرترکمن و بندرگز مشکل کمبود پارك خودرو و ازدحام وجود داشت و طعم و بوي انواع غذاهاي محلی در ساحل، هر
مسافري را وسوسه می کرد اما امروز نه تنها خبري از این جذابیت ها نیست بلکه حضور در سواحل استان هم موضوعی بغرنج و
آزاردهنده است. پس روي آب به حدي است که در صورت استمرار بی توجهی مدیران و متولیان، شرایط زندگی براي اهالی و جوامع

 
پیرامونی خلیج گرگان بسیار سخت خواهد شد. 

فارغ از مشکلاتی که عقب نشینی آب براي پروژه هاي گردشگري خرد بازارچه ساحلی و مشاغل وابسته بر جاي می گذارد، این چالش
اجراي طرح هاي کلان گردشگري مانند طرح گردشگري جزیره آشوراده را هم در هاله اي از ابهام قرار داده و شاید اگر بخواهیم واقع
بینانه تر بنگریم این طرح به خاطرات خواهد پیوست. همچنین در صورت استمرار پس روي ها در آینده نزدیک، شاهد تشدید کانون
هاي ریزگرد در اراضی مستحدثه خواهیم شد و این امر بر روي شرایط زندگی جوامع انسانی ساکن در طول بیش از 100 کیلومتر از

 
نوار ساحلی از گمیش تپه تا نوکنده تأثیر خواهد گذاشت. 



 
- فیلم | آشوراده؛ تنها جزیره ایرانی خزر در حسرت گردشگران  

جامعه صیادي کوچک تر شده است عبدالحکیم ادریسی یکی از صیادان بندرترکمن گفت: هراندازه آب خشک شده و عقب نشینی
کند مسلماً بر روي میزان ذخایر ماهیان دریا و معیشت ساحل نشینان تأثیر می گذارد. سطح آب خلیج کاهش یافته بنابراین برخی از
مردم در طلب معاش به نقاط دوردست در مرز ترکمنستان رفته و جان خود را براي تأمین هزینه هاي زندگی به خطر می اندازند.
اینجا شغل صیادي کمرنگ شده و رونقی ندارد و بیشتر صیادان از سر ناچاري براي کار به شهرهاي دیگر مانند چابهار و تهران رفته
اند. قبل از خشک سالی اوضاع بهتر بود، هم اکنون افرادي که اوضاع مالی خوبی دارند پرورش ماهی راه اندازي کرده و کسی که وضع
مالی خوبی ندارد مهاجرت می کند. جوانان زیادي در این منطقه بیکار هستند و می توان این مشکل را با ایجاد صنعت، راه اندازي
پرورش ماهی در قفس و استفاده از نیروهاي بومی منطقه حل کرد. هم اکنون عده زیادي به زباله گردي روي آورده اند که زیبنده آنها

 
نیست و اگر اوضاع به این منوال باشد احتمال آسیب هاي اجتماعی بالا می رود. 

 
 

کم رونقی غرفه ها عبدالسعید ایري توماج یکی از غرفه داران بازارچه ساحلی بندر ترکمن هم گفت: پس روي آب خلیج به صورت
غیرمستقیم بر رونق غرفه هاي بازارچه تأثیر گذاشته است و این امر را می توان از کاهش تعداد شاگردان غرفه ها دریافت. تعداد
مشتریان و کسب وکار در سنوات اخیر نسبت به گذشته کمتر شده و بسیاري به مشاغل دیگر روي آورده اند. روزگاري در بازارچه
حداقل 6 نفر مأمور ساماندهی پارك خودرو مشتریان بودند که هم اکنون با کاهش میزان مشتریان، شغل هاي جانبی کنار بازارچه هم
ازدست رفته است. روزي در کنار بازارچه ده ها زن و دختر قزاق ترکمن به پخت شیرینی جات محلی مانند بورك و پیشمه مشغول و
کمک خرج خانواده خود بودند ولی حالا پس روي آب دریا و کاهش میزان مشتریان بر روي این امر هم تأثیر گذاشته و تعداد این
افراد کمتر شده است. در تعطیلات تابستان و نوروز همه ساله چندین نفر مشغول ساخت صنایع دستی و بومی بوده و غرفه داران با
فروش آن علاوه بر ترویج فرهنگ بومی سبب اشتغال و درآمدزایی می شدند اما در حال حاضر اسکله جاذبه چندانی براي گردشگران



 
ندارد. طبق گفته وي بوي نامطبوع در بعضی از روزها و ساعات سبب ناخشنودي گردشگران می شود. 

 
 

کاهش 80 درصدي میزان گردشگر دریایی ابراهیم میرزایی یکی از فعالان قایقرانی در بندر ترکمن گفت: پس روي آب خلیج بر تعداد
گردشگر تأثیر گذاشته و این امر معیشت ما را در معرض خطر قرار داده است. فعالیت ما قایقرانی و بردن گردشگر به دریاست و اگر
آبی نباشد این فعالیت هم از بین می رود. به دلیل کاهش میزان آب، موتور و قایق ها آسیب می بینند، تعداد مسافران نسبت به
سنوات گذشته حدود 80 درصد کاهش یافته و دو سال است درگیر این معضل هستیم. آشوراده امکانات زیرساختی و گردشگري قابل

 
ملاحظه اي ندارد و فقط کسانی که طبیعت گرد هستند می توانند از آن لذت ببرند. 

دلسردي سرمایه گذاران در ورود به پروژه هاي گردشگري حسین احمدي، فرماندار بندرگز هم گفت: بخشی از ارتزاق مردم ساحل
نشین از طریق قایقرانی و گردشگري دریایی انجام می شود که تحت تأثیر عقب نشینی خلیج قرار گرفته است. پس روي خلیج
مطمئناً بر پروژه هاي گردشگري منطقه تأثیر گذاشته و سرمایه گذاران را براي ورود ناامید و دلسرد می کند. بسیاري از پروژه هاي
شیلاتی مانند پرورش ماهی در قفس که می تواند در خلیج شکل بگیرد به علت پس روي و کاهش کیفیت آب ممکن است دچار
مشکل شود. مطمئناً بخشی از تأثیر پس روي آب بر روي اقتصاد بومیان و صیادان محلی است که معیشت آن ها را در معرض خطر
قرار می دهد. بوي بد سواحل که ناشی از جلبک ها و خزه هاست در نتیجه خشکی خلیج ایجاد شده و مطمئناً به طور غیرمستقیم اثر
خود را بر روي گردشگري هم خواهد گذاشت. از اقدامات مهمی که به توسعه شهرهاي ساحلی استان کمک می کنند احیاي خلیج

 
بوده که می تواند پروژه هاي شیلاتی و گردشگري را هم متحول کرده و آینده و اقتصاد و معیشت مردم را رونق دهد. 

 
 



سید صادق شیرنگی، فرماندار بندر ترکمن نیز تصریح کرد: دیدن دریا باعث طرب و شادي هر بیننده و گردشگري است و این امر
موهبت الهی بوده و مسلماً اگر آب پس روي داشته باشد بر روي میزان مسافر هم تأثیرگذار خواهد بود. اگر پس روي به همین صورت
ادامه دار باشد ممکن است در آینده اي نزدیک شاهد وقوع ریزگردها باشیم که بر روي کشاورزي استان و منطقه هم تأثیر خواهد
گذاشت. مسلماً اگر خلیج خشک شود بر روي گونه هاي دریایی و تخم ریزي ماهی ها و صیادي و همچنین میزان گردشگر تأثیر می

 
گذارد. 

معیشت ساحل نشینان گلستانی تحت تأثیر پس روي آب خلیج گرگان قرارگرفته و بسیاري از مشاغل را با چالش روبرو کرده است.
مطمئناً احیاي خلیج می تواند رونق و امید را به منطقه برگردانده و پاي سرمایه گذاران بسیاري را براي راه اندازي پروژه هاي

گردشگري به این مناطق باز کند.



توزیع 210 هزار بسته معیشتی در میان نیازمندان

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي در گفت و گو با رادیو زیارت از توزیع 210هزار بسته معیشتی در میان خانواده هاي
کم درآمد و نیازمند جامعه از ابتداي شیوه ویروس کرونا خبر داد.

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي در گفت و گو با
رادیو زیارت از توزیع 210هزار بسته معیشتی در میان
خانواده هاي کم درآمد و نیازمند جامعه از ابتداي شیوه

 
ویروس کرونا خبر داد. 

به گزارش قدس آنلاین، هادي غلامی به تشریح اقدامات
حمایتی این مدیریت طی ماه هاي گذشته و در بازه همه
گیري کرونا پرداخت و متذکر شد: آنچه انجام پذیرفته به
استناد وظیفه ذاتی و معنوي آستان قدس رضوي و در
عمل به تاکیدات رهبر معظم انقلاب و دستور تولیت آستان

قدس براي رسیدگی به امور محرومان بوده است. تحقق این اقدامات نیز در چهارچوب همگرایی خیران، خدام و نهادهاي متولی آستان

 
قدس رضوي میسر شد. 

وي ادامه داد: در حال حاضر نیز به صورت روزانه برنامه توزیع غذاي گرم در میان خانواده هاي محروم و به ویژه افراد بی سرپناه را
پیگیري می کنیم. شناسایی این افراد نیز از طریق کانون هاي خادمیاري به عنوان بازوان اجرایی ما انجام می پذیرد. نمایندگان ما در

 
این کانون ها در واقع معتمدان محلات و فعالان فرهنگی مساجد و مراکز مذهبی منطقه هستند. 

غلامی به چالش هاي اقتصادي ناشی از همه گیري براي اقشار کم درآمد جامعه اشاره و بیان کرد: از آغاز موج این بیماري، با مشارکت
کانون هاي خادمیاري، اقدام به شناسایی خانواده هاي محترم و آبرومندي نمودیم که به واسطه از دست رفتن اشتغال سرپرست خود
یا بروز دیگر مشکلات، در تنگناي معیشتی قرار گرفته اند. خدمات حمایتی ما براي این خانواده ها با تاکید بر حفظ کرامت ایشان

 
انجام می گیرد. این رویکرد بسیار مورد تاکید تولیت آستان قدس رضوي و سیستم اجرایی این مجموعه است. 

وي بخش دیگري از حمایت ها را در حوزه توزیع اقلام بهداشتی اعلام کرد و یادآور شد: چالش هاي معیشتی گاه باعث می شود تا
خرید و استفاده از اقلام بهداشتی نظیر ماسک و مواد ضدعفونی براي خانواده هاي کم برخوردار و نیازمند، دشوار باشد. در بسته هاي
معیشتی که آستان قدس رضوي براي این جامعه هدف تدارك دیده، 14قلم کالا گنجانده شده که بخشی از آن شامل همین

 
محصولات بهداشتی است. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي خاطر نشان کرد: همچنین خادمیاران این آستان با ایجاد کارگاه هایی، به امر تولید ماسک و
توزیع آن در مناطق حاشیه اي و مراکز عام المنفعه نظیر مساجد و... اقدام کرده اند. از سوي هلدینگ دارویی آستان قدس نیز محلول

ضدعفونی براي توزیع در این مناطق تهیه و تامین شد. 



غلامی در پاسخ به سوال مجري این برنامه خبري در خصوص نحوه همکاري موثر میان نهادهاي حمایتی و پرهیز از موازي کاري در
روند توزیع بسته هاي معیشتی، عنوان کرد: سرشاخه هاي ما در کانون هاي خادمیاري، بانک اطلاعاتی از خانوارهاي تحت پوشش و
مراکزي که در آن ها بسته هاي مذکور توزیع می شود، تهیه کرده و این ظرفیت اطلاعاتی با دیگر نهادهاي حمایتی نیز به اشتراك
گذاشته می شود تا مدیریت منسجم تري در این حوزه رقم بخورد و توامان گستره بیشتري تحت پوشش این اقدامات خیر، قرار

 
بگیرند. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي از اجراي طرح پرداخت حساب دفتري نیازمندان با عنوان «آقا حساب کردند» با مشارکت
خادمان مضجع شریف امام هشتم(ع)، جمعی از خیران و مردم نوع دوست نیز سخن گفت و توضیح داد: در طرح مذکور، بخشی از
بدهی هاي ناشی از اجاره بها، قبوض خدماتی و مخارج درمانی اقشار کم بضاعت حاشیه شهر مشهد، مناطق محروم استان و کشورمان

 
تامین و تسویه شده است. 

وي خاطر نشان کرد: شناسایی بدهکاران نیازمند در پرداخت حساب هاي دفتري سوپرمارکت هاي محلی، تامین قبوض خدمات در
محلات کم برخوردار و حاشیه شهر، تعامل با سازمان هاي خدمات رسان همچون شرکت آب، برق، گاز و صحت سنجی مطالبات،
شناسایی موجرانی که قادر به پرداخت اجاره بهاي منزل خود در محلات کم برخوردار نبودند و همچنین تامین هزینه هاي درمانی
بیماران بی بضاعت بستري شده در بیمارستان هاي شهر از طریق واحد مددکاري بیمارستان هاي دولتی و... بخشی از اقدامات ما در

 
چهارچوب اجراي این طرح بود. 

 
غلامی تاکید کرد: خوشبختانه بازتاب خوب این برنامه باعث مشارکت مردم و همراهی صاحبخانه ها و خیران شد. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي در بخش دیگري از اظهارات خود، سایر اقدامات این مجموعه را در حمایت از محرومان
برشمرد و توضیح داد: تامین جهیزیه نوعروسان با مشارکت خیران بخش دیگري از اقدامات ما را شامل می شود. از ابتداي امسال
تاکنون 395 سري جهزیه شامل 10قلم کالاي ایرانی را به زوج هاي جوان کم بضاعت اهدا کرده ایم. براي خانواده هایی که نیازمند

 
دریافت کمک هزینه خرید جهیزیه بودند نیز 370مورد تسهیلات تامین شد. 

او نقبی هم به روند برگزاري اردوهاي جهادي و عمرانی از سوي آستان قدس رضوي زد و تشریح کرد: بخشی از اردوهاي جهادي ما در
حوزه سلامت و درمان متمرکز بوده و با همراهی خادمان سلامت اجرا می شود. از ابتداي امسال تا اول آذرماه، 15 اردوي جهادي در

 
شهرستان مشهد برگزار شد و این روند تا پایان سال نیز تدوام خواهد یافت. 

غلامی ادامه داد: بخشی از این طرح به غربالگري و شناسایی موارد احتمالی ابتلا به کرونا در مناطق حاشیه اي اختصاص دارد و در گام
بعد نیز در صورت مشاهده موارد مثبت، تیم تخصصی به جهت مراقبت و درمان به منطقه اعزام می گردد. این اقدام با هدف مهار موج

 
همه گیري کرونا و ارائه خدمات سلامت و درمان در مناطق محروم انجام می پذیرد. 

این مقام مسئول یادآور شد: دیگر اردوهاي جهادي ما در حوزه عمرانی تعریف شده است و در آن، بازسازي و استحکام بخشی منازل و
محل اسکان خانواده هاي نیازمند و بهسازي و تجهیز مراکز عام المنفعه نظیر مساجد، مراکز آموزشی و... را دنبال می کنیم. در همین

 
راستا تاکنون 36پروژه عمرانی کلید خورده و در دست پیگیري هستند. 

وي گفت: در طرح دیگري نیز به نام حضرت رضا(ع) تا پایان سال بازسازي منازل 80خانواده محروم را به انجام می رسانیم. تامین



وسایل گرمایشی این منازل نیز با همکاري خادمان و خیران در حال انجام است. امیدواریم بتوانیم در سایه کرامت و رافت حضرت

 
رضا(ع)، خدمات شایسته اي را به مجاوران محترم و اقشار محروم جامعه، ارائه نماییم. 

 
منبع: آستان نیوز 

انتهاي پیام/



نیاز دولت ها به حضور نیرو و تفکر بسیج

منبع: رساشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/09/03

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه تفکر و ویژگی هاي بسیج را می توان با معرفی الگوي کاملی همچون امام
علی(ع) شناخت، گفت: بر این مبنا بسیج و بسیجی دیگر یک مفهوم بدون چارچوب نیست، بلکه مصداق و الگوي کاملی دارد

و انسان بسیجی باید در حد توان و استعدادش به سمت آن الگوي کامل حرکت کند.

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه تفکر و ویژگی هاي بسیج را می
توان با معرفی الگوي کاملی همچون امام علی(ع) شناخت، گفت: بر این مبنا
بسیج و بسیجی دیگر یک مفهوم بدون چارچوب نیست، بلکه مصداق و الگوي
کاملی دارد و انسان بسیجی باید در حد توان و استعدادش به سمت آن الگوي

 
کامل حرکت کند. 

به گزارش خبرگزاري رسا، محمدصادق کوشکی، عضو هیئت علمی دانشگاه
تهران، در گفت وگو با ایکنا، درباره ویژگی ها و مختصات تفکر بسیجی گفت: اگر بخواهیم مصداق و نمونه روشنی را از تفکر بسیجی
ارائه کنیم، باید به یکی از سخنان رهبر معظم انقلاب اشاره کرد که فرمودند: «الگوي بسیج امام علی(ع) است»؛ یعنی شخصیتی که

 
محوریت تفکر و رفتارش دین است و براي انجام تکلیف دینی کاملاً آماده و به عبارتی زندگی خود را وقف دین کرده است. 

وي افزود: چنین فردي اهل عقلانیت، فکر، تلاش، جهاد، مهرورزي به مستضعفان و مصداق بارز «اشداء علی الکفار و رحماء بینهم» و
نمونه کامل و عملی یک انسان بسیجی امیرالمؤمنین علی(ع) است. از طرفی در فرهنگ دینی «امام» به معنی الگوست و باید تلاش
کرد که در حد توان شبیه او شد و وقتی امام علی(ع) نمونه روشن یک انسان بسیجی معرفی می شود در واقع جهت گیري فکري و

 
رفتاري کسی که می خواهد بسیجی باشد مشخص می شود. 

بسیج با داشتن الگویی کامل، مفهومی روشن است کوشکی اظهار کرد: امام علی(ع) نظم را هم پایه تقوا می داند و در عین شدت و
غضب بر دشمنان دین خدا، اهل مهربانی و رحمت با مستضعفان، مؤمنان و نیروهاي خودي است و از طرفی چنین نیرویی اهل مبارزه،
اصلاح گر و عدالت خواه است. به همین دلیل اگر بسیج را با این شاخص بسنجیم، امکان سوء استفاده و تعبیرات نامتناسب با واقعیت
بسیج از بین می رود و دیگر بسیج یک مفهوم بدون چارچوب و به تعبیري روي هوا نیست، بلکه مصداق و الگوي کاملی دارد و انسان

 
بسیجی باید در حد توان و استعداد تلاش و به سمت آن الگوي کامل حرکت کند. 

این عضو هیئت علمی دانشگاه تهران بیان کرد: اگر به شهدا که به معنی واقعی و صادقانه بسیجی بودند، در طول سال هاي اول انقلاب
تا امروز نگاه کنیم می بینیم که سعی کردند در این مسیر حرکت کنند و به همین خاطر اهل عقلانیت، جهاد، خشم بر دشمن و
عطوفت با دوستان بودند. حال اگر کسی شناختی از این مفهوم ندارد یا می خواهد بسیج را یک فرد یا نیروي بدون فکر و آینده نگري

 
تعریف کند ناشی از جهل یا غرض ورزي اوست. 

نیروي بسیجی اهل قدرت طلبی نیست کوشکی درباره حضور پررنگ بسیج در عرصه هاي نظامی و امنیتی و خلأ حضور آنها در عرصه
هاي مدیریتی و اقتصادي گفت: اتفاقاً نیروهاي بسیجی فراتر از حوزه هاي نظامی و سیاسی، در زمینه هاي تولید علم و فناوري، هنر،



محرومیت زدایی، کارهاي جهادي و مبارزه با کرونا درخشان ظاهر شده اند. اما در عرصه مدیریتی اگر فضا مناسب و عرصه باز باشد
امکان حضور پیدا می کنند. نیروي بسیجی اهل قدرت طلبی نیست و اگر در عرصه اي احساس تکلیف کند وارد می شود. لذا این
نیروها در عرصه مدیریتی و اقتصادي، به معنی اداري و دولتی، چون شائبه قدرت طلبی دارد وارد نمی شوند اما در عرصه هاي سالم

 
اقتصادي مانند ایجاد اشتغال و کارآفرینی نیروهاي بسیجی حضور فعالی دارند. 

وي به یک نمونه عینی از حضور اقتصادي سالم بسیج اشاره کرد و گفت: بچه هایی با همین عنوان بسیج الان حضور دارند که
توانستند منجی میراث فرهنگی و احیاگر صنایع دستی یک منطقه شوند و کارآفرینی کنند و شاید کمتر کسی تصور حضور بسیج در

 
چنین عرصه اي را داشته باشد. 

کوشکی در پاسخ به این سؤال که با حضور نداشتن این نیروها در عرصه هاي مدیریتی و اقتصادي، دولت اسلامی چگونه محقق خواهد
شد؟ گفت: ساختار باید این نیروها را جذب کند و این افراد خودشان نمی توانند وارد این عرصه شوند یا خود را تحمیل کنند و این
مدیران و ساختار دولتی هستند که باید خواهان این نیروها شوند و حضور آنها را مطالبه کنند تا از کیفیت، تعهد و روحیه جهادي آنها

براي خدمت به مردم و پیشرفت کشور استفاده کنند.



کارآفرینی در سرزمین مجسمه هاي خمیري

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/09/03

سرور هادیان: وارد کارگاه کوچکی می شوم که نامش «سرزمین خمیري» است. اینجا خمیرها درست می شوند، رنگ می
شوند و در دستان هنرمندان بی ادعا شکل می گیرند.

سرور هادیان: وارد کارگاه کوچکی می شوم که نامش
«سرزمین خمیري» است. اینجا خمیرها درست می شوند،
رنگ می شوند و در دستان هنرمندان بی ادعا شکل می

 
گیرند. 

از گل و گیاه، میوه و شخصیت هاي معروف انیمیشنی تا
شخصیت هایی که حاصل خلق ذهنی آن هاست؛ این همه
خلاقیت توجه ام را جلب می کند. «فاطمه عباسی
کاشانی» متولد1355 در مشهد است. او بانوي کارآفرینی
است که به قول خودش با وام خوداشتغالی 5 میلیون
تومانی، توانست کارگاهی را راه اندازي کند که حالا درآمد

ماهانه خودش از این کارگاه بیش از مبلغ این وام است. کارگاهی که تا پیش از کرونا بیش از 20 نفر از زنان در خانه و کنار خانواده
شان مشغول به کار بودند و تعدادي از آن ها زنان سرپرست خانوار هستند. به دلیل شیوع بیماري کرونا مدتی سفارشات کارگاه به
حداقل رسید و بسیاري از آن ها مجبور به ترك کار شدند اما خوشبختانه دوباره جان تازه اي در کار دمیده شده است و مجدد 15 نفر

 
کار را با اشتیاق و پشتکار ادامه می دهند. 

 
مادر بودن اولویت من است 

از این بانوي کارآفرین درباره شروع به کارش که می پرسم، می گوید: در گذشته به کارهاي هنري علاقه مند بودم گلدوزي و قلاب
بافی می کردم، بیکار بودن حس بدي برایم داشت و همیشه دلم می خواست در کنار وظایف زندگی، درآمدي داشته باشم تا کمکی
براي خانواده ام باشم. درست 20 سال پیش خواهرم کتابی به من داد و گفت از روي این کتاب می توانی گل و عروسک هاي کوچک
خمیري درست کنی. کار بسیار سختی بود. بارها خمیر و رنگ و مواد را با هم قاطی کردم اما خراب شد. تا اینکه سرانجام توانستم
خمیر را آماده کنم و با ایده گرفتن از اطراف و خلاقیت، کارهاي کوچکی را درست کنم. اما از 10 سال گذشته که مسئولیت کامل
زندگی به دوش من قرار گرفت و من سرپرست خانواده ام شدم، احساس کردم باید به صورت جدي به کار کردن بیندیشم. پس همه

 
تلاشم را براي آنکه بتوانم هم مادر خوبی باشم و هم هزینه هاي زندگی را تأمین کنم، انجام دادم. 

 
انباري که کارگاه شد 

این بانوي کارآفرین می گوید: کارگاه فعلی من قبلاً انباري خانه پدري من بود و از طرفی در طبقه پایین منزل پدرم با فرزندانم زندگی
می کنم. وي ادامه می دهد: من چهار فرزند دختر دارم. دختر بزرگم دانش آموخته رشته هوشبري و دختر دوم من دانشجوي



رادیولوژي است. دو دختر دیگرم کلاس نهم و چهارم هستند. این بانوي پرتلاش تأکید می کند: دلم می خواست کنار فرزندانم باشم تا
بتوانم هم وظیفه مادري ام را انجام دهم و هم هنگام کار نگران آن ها نباشم تا بتوانم ذهنم را متمرکز کار کنم و تأکید می کنم

 
همیشه در زندگی ام اولویت مادر بودنم است. 

 
از وام 5 میلیونی تا درآمد ماهانه 

وي در خصوص گرفتن وام و شروع جدي کارش می گوید: براي من اعطاي وام 5 میلیون تومانی یک اتفاق بسیار خوب بود. با معرفی
به واحد خوداشتغالی و بخش کارآفرینان کمیته امداد پیشنهاد این وام به من داده شد. همین وام انگیزه مجهز کردن کارگاه و خرید
مواد اولیه و ابزار کارم را به من داد و سبب شد کارم را گسترش دهم . پیش از کرونا 20 بانو با من همکاري داشتند که این تعداد پس
از شیوع کرونا به علت کمی سفارش کاهش یافت اما خوشبختانه دوباره 15 نفر مشغول به کار شدند. همکارانم بر اساس میزان وقت و
کاري که انجام می دهند حدود 500 هزار تومان تا 2 میلیون تومان درآمد کسب می کنند و کارمان به گونه اي است که امکان

 
گسترش و درآمد بیشتر هم براي همه مهیاست. 

 
از آموزش تا کار 

از او درباره تجربیاتی که از سال هاي گذشته از کار داشته و کارگاهی که حالا خودش افتتاح کرده است می پرسم، می گوید: می
دانستم باید خوب کار کنم و سعی کردم همه تجربیات خودم را براي شروع یک کار جدي به کار ببندم. از این رو مشغول آموزش به
افراد علاقه مند هنر گلسازي با خمیر شدم. رایگان به علاقه مندان آموزش می دادم و سپس از آن ها می خواستم در صورت علاقه
براي من کار کنند و بعدها این آموزش ها جدي تر شد، هنوز هم همین کار را انجام می دهم، اگر زن بی سرپرست یا بدسرپرستی

 
بخواهد کار کند و به این کار علاقه داشته باشد، می توانم به او آموزش بدهم تا کار کند و روزي حلال کسب نماید. 

 
از فروش خرد تا صادرات 

وي اظهار می دارد: کار تولید را انجام می دادم اما باید بحث فروش را هم در نظر می گرفتم. فروش کارهایم از آشنایان، اقوام و
همسایه ها شروع شد اما کم کم کار را وسعت دادم. تنوع در کارها و کیفیت مطلوب را هم اضافه می کردم تا فضاي کارم را مدیریت
کنم. در کلاس هاي موفقیت و راه هاي کسب و کار و مهارت هاي بازاریابی که از طرف واحد کارآفرینی کمیته امداد و خودکفایی و

 
خوداشتغالی براي کارآفرینان برگزار می شد، شرکت کردم. 

این کلاس ها و همایش ها دید من را به عنوان یک کارآفرین بسیار وسعت داد و سبب شد به کارم جدي تر نگاه کنم، کارهایم به
شهرهاي دیگر و برخی از کشورهاي اطراف توسط برخی افراد که از من سفارش می گیرند، صادر می شود.این بانوي پرتلاش
خاطرنشان می سازد: بعدها زمینه حضورم در نمایشگاه ها فراهم شد و توانستم بسیاري از کارهایم را در نمایشگاه به فروش برسانم و

 
علاقه و سلیقه مردم را در کار بسنجم اما باز هم اولویتم؛ بودن کنار فرزندانم است. 

وي درباره محصولات تولیدي خویش بیان می دارد: مگنت هاي روي یخچال، عروسک هاي خمیري، گل هاي روي صابون براي
جهیزیه، گلدان هاي کاکتوس، گلدان هاي گل، سبد میوه، عروسک هاي انیمیشنی، عروسک هاي تزئینی روي مداد و خودکار و گل

 
هاي روي جااسپند، طرح هاي خاص روي ماگ و... از نمونه کارهاي من هستند. 

 
فوت استادي را براي خودم نگه نمی دارم 



وي درباره راز موفقیت در کارش می گوید: راز موفقیت در کار، اعتماد به نفس و تلاش جدي است. از طرفی ما در فضایی کار می
کنیم که باید کیفیت را اولویت کار قرار دهیم و سپس به روز باشیم. با مطالعه و نگاهی خلاقانه می توان بسیاري از هزینه ها را کاهش
و کیفیت کار را هم ارتقا داد تا بتوان در بازار حضوري محکم داشت. با وجود آنکه بسیاري هنوز معتقدند که فوت استادي را نباید به
شاگردان گفت، من معتقدم باید کار را تمام و کمال آموزش داد تا همه آن ها که براي من کار می کنند کاري باکیفیت به من تحویل

 
دهند و من هم به بازار، کار خوب و باکیفیت ارائه دهم. 

وي خاطرنشان می سازد: خوشبختانه اعطاي وام به کارآفرینان در بحث خوداشتغالی کمیته امداد، زمینه کار را براي بسیاري از زنان

 
فراهم کرده است و من در صورت حمایت هاي بیشتر امکان گسترش کارگاه و جذب زنان سرپرست خانوار را تا 100 نفر هم دارم. 

در حال حاضر وام به من تعلق می گیرد اما متأسفانه ضمانت هایی چون دو کارمند براي من مقدور نیست و عملاً امکان گرفتن وام را
ندارم، اگر شرایط ساده تري مهیا شود امکان گرفتن وام مقدور می شود و من می توانم کارم را گسترش بدهم و زنان سرپرست خانوار

 
بیشتري را به کار بگیرم. 

این در حالی است که بیشتر همکاران من زنان سرپرست خانوار هستند که از طریق کمیته امداد با من آشنا شدند و برایم کار می
کردند. در واقع روزي زندگیشان از این طریق تأمین می شد. روزهاي نگران کننده اي براي همه شان گذشت اما خوشبختانه کم کم
زندگی کردن با کرونا و رعایت پروتکل هاي بهداشتی آغاز و مجدد کارمان شروع شد، سفارش ها اعلام شد و در حال حاضر 15نفر با
من کار می کنند و امیدوارم به زودي روزهاي رکود، استرس و بیماري تمام شود تا بقیه همکاران من و تعداد بیشتري خانم با من کار

را ادامه دهند.



واحدهاي صنعتی و تولیدي بزرگ موفق در مهار کرونا در استان اصفهان

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/09/03

پیام سپاهان - (درخواست حذف این خبر) به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان، با اوج گیري کرونا بسیاري از
کارشناسان گمان می کردند کویید 19 هم به جمع موانع تولید اضافه می ...

پیام سپاهان - به گزارش گروه استان هاي باشگاه
خبرنگاران جوان، با اوج گیري کرونا بسیاري از کارشناسان
گمان می کردند کویید 19 هم به جمع موانع تولید اضافه

 
می شود. 

اما در اصفهان تولیدکنندگان بزرگ این مانع را از سر راه
برداشته اند.در واقع واحدهاي صنعتی و تولیدي بزرگ
استان با طراحی سایتی کارکنان قبل از مراجعه به محل
کار شرح حال و احوال خود را به این سامانه اعلام می
کنند و در صورت مشاهده علائمی فرد مورد نظر را به

 
آزماشگاه ها و مراکز درمانی طرف قرارداد با شرکت هدایت می کند. 

طرح هاي مقابله با کرونا در واحد هاي صنعتی و تولیدي بزرگ با محوریت ایمنی محیط کسب و کار به موازات یکدیگر و با دقت و

 
البته صرف هزینه اجرا می شود. 

استان اصفهان در بسیاري از صنایع در کشور پیشرو و حتی در منطقه و جهان مطرح است و یکی از قطب هاي معدنی و صنایع

 
وابسته به آن در کشور است و 828 معدن با اشتغال هشت هزار و 991 نفر و سرمایه گذاري ثابت 689 میلیارد تومان دارد. 

سهم اصفهان در صنعت کشور 11 درصد، سرمایه گذاري 10 درصد و اشتغال صنعتی هشت درصد و رتبه اصفهان در طرح هاي نیمه

 
تمام صنعتی و تعداد معادن اول و از نظر ذخایر معدنی دوم است. 

همچنین حدود 70 شهرك و ناحیه صنعتی با اشتغال بیش از 120 هزار نفر در استان اصفهان فعال است و با 12 هزار هکتار مساحت

 
شهرك ها و نواحی صنعتی از نظر تعداد و اراضی مقام نخست را در کشور دارد. 

 
انتهاي پیام/پ 

منبع: باشگاه خبرنگاران



رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/09/03

پیام سپاهان -

 
پیام سپاهان - 

 
حمیرا حیدریان/ خبرنگار 

افزایش میانگین تحصیلات زنان در روستا ها طی سال هاي
گذشته یک نتیجه مثبت داشته است؛ رونق کسب و
کارهاي روستایی، کارآفرینی و خلاقیت در اشتغالزایی.
رویدادي که هم اکنون در بسیاري از روستاهاي اصفهان در
حال وقوع است. زنان جوان و میانسال با طرح ها و ایده
هایی خلاقانه در حوزه صنایع دستی، گردشگري، کشاورزي

و دامپروري نه تنها در حال تلاش براي راه اندازي کسب و کار و استقلال مالی هستند بلکه در چرخه اقتصادي کشور نیز تأثیر گذار
شده اند. کارآفرینی در40 روستا با تولید زعفران و دیگر محصولات کشاورزي و ایجاد اشتغال براي حدود 4 هزار زن روستایی توسط

 
یک بانوي اصفهانی نمونه اي از این تحولات است. 

مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان در گفت و گو با «ایران» گفت: تعداد زیاد روستاییان باسواد و متخصص مخصوصاً در قشر
زنان یکی از نقاط قوت و پتانسیل در این بخش به شمار می رود؛ نکته حائز اهمیت این است که، براي رسیدن به توسعه اولین نیاز
شناخت پتانسیل روستاهاست؛ توسعه پایدار کشور بدون توسعه روستایی محقق نمی شود و زنان جزو مهره هاي اصلی براي توسعه
پایدار و پیشرفت روستاها هستند؛مخصوصاً اینکه زنان روستایی مدیران اقتصادي خانواده هستند و در فعالیت هاي مختلف حضور
دارند، حتی در سال هاي اخیر زنان در حوزه مشارکت سیاسی رشد چشمگیري داشته اند که قابل توجه است. توجه به نقش زنان در

 
توسعه کشور از جمله توسعه اقتصادي وحمایت از ایجاد اشتغال براي زنان از جمله اشتغال زنان روستایی نقش بسزایی در تولید دارد. 
شادي فضلی با بیان اینکه به طور سنتی زنان روستایی همواره بخش مهمی از فعالیت هاي تولیدي و اقتصادي خانواده را به دوش
کشیده اند، افزود: یکی از این طرح هاي نو که در استان اصفهان و با محوریت زنان در حال اجراست، تولید محصولات کشاورزي است
که با همکاري معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوري و جهاد کشاورزي صورت گرفته است؛ از ابتداي سال جاري 12پروژه آموزش و
ترویج تولید و مصرف محصول گواهی شده و استاندارد با تأکید بر توان افزایی جوامع محلی ویژه زنان روستایی در دست اقدام است.
ویژگی این محصولات پایین بودن میزان مواد سمی، فلزات سنگین و آلاینده ها در آنهاست که در استان اصفهان محصولاتی چون
گلابی، زرشک، زعفران و سیب زمینی با چنین خصوصیاتی درحال کشت و بهره برداري بوده و تاکنون دستاوردهاي خوبی حاصل شده

 
است. 

 
تجربه موفق بانوي کارآفرین در روستاي «ازان» 

این مقام مسئول با تأکید بر اینکه کشاورزي از حوزه هاي مورد علاقه زنان اصفهانی است که سهم بسزایی نیز در ایجاد اشتغال دارد،
بیان داشت: به طور مثال یکی از زنان کارآفرین استان توانسته است با توسعه کشت زعفران در 40 روستاي استان حدود 3 هزار و
860 نفر شغل فصلی ایجاد کند که بیشترین درصد آن به زنان اختصاص دارد و این محصول درحال برندسازي است. بانوي کارآفرینی
که مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان به او اشاره می کند، «صغري جعفري» است. او اکنون در زمینه کشت زعفران در
روستاي «ازان» شهر میمه صاحب کسب وکار بسیار گسترده اي است، تا آنجا که با تأسیس دفترش در شهر استانبول و عقد قرارداد با



کشورهاي اروپایی، به صادرات زعفران و محصولات دیگر همچون صنایع دستی، حبوبات و... می پردازد. او در مصاحبه اي، مهم ترین
عامل موفقیت خود را توجه به بسته بندي و برند سازي می داند و می گوید،چون در دانشگاه در رشته بهداشت تحصیل کرده بودم و با
ضرورت نحوه بسته بندي کالا به عنوان یکی از عوامل بسیار مؤثر در میزان فروش آن آشنایی داشتم و می دانستم هر محصولی باید
برند و شناسنامه داشته باشد تا بتواند در فروشگاه هاي معتبر نظر مشتري را به خود جلب کند ، این بود که تصمیم گرفتم براي
محصول زعفران روستاي «ازان» شناسنامه تهیه کنم. البته براي ارائه بهترین بسته بندي نیاز به هزینه قابل توجهی داشتم، به همین
دلیل با قالیبافی و دریافت وام این هزینه را تأمین کردم و با خریداري یک دستگاه کاشت مکانیزه، بهترین نوع پیاز زعفران را براي

 
کاشت انتخاب کردم. 

 
ورود زنان روستا به حوزه اشتغال گردشگري 

حوزه دیگري که با رویکردهاي نوین و براساس مزیت هاي استان اصفهان رونق خوبی یافته است، بخش گردشگري و بویژه توسعه
بومگردي ها است. مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان می گوید: در این زمینه شاهد مهاجرت معکوس تعدادي از زنان
کارآفرین استان از شهر به روستا بوده ایم که توانسته اند با احیاي بومگردي و توسعه گردشگري در روستا، صنایع دستی و محصولات
خوراکی مناطق را رونق داده و براي زنان شغل ایجاد کنند. همچنین از افتخارات استان ما این است که زنان فعال در این زمینه
توانسته اند در رقابت هاي ملی چون جشنواره ملی زنان کارآفرین که از سوي معاونت امور زنان وخانواده اجرا شده است، در بخش

 
گردشگري روستایی کسب مقام کنند. 

مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان یکی از عوامل مؤثر در توسعه مشاغل روستایی را فعالیت براساس مشارکت عنوان کرد و
خاطرنشان کرد: توسعه همکاري و فعالیت جمعی در روستا از برنامه هاي دولت بوده که با تشکیل تعاونی و صندوق هاي خرد
روستایی در این زمینه اقدام به جلب مشارکت زنان روستایی کرده است که با سرمایه اي اندك، مشارکت جمعی و برپایه توانمندي
اعضا شکل می گیرد و موجب ایجاد اعتماد به نفس در زنان و ارتقاي قدرت تصمیم گیري در آنها نیز می شود. فضلی با اشاره به اینکه
در بخش ارائه تسهیلات اشتغالزایی، دولت توجه ویژه اي به اشتغال روستایی داشته است، افزود: در این زمینه دولت با در نظر گرفتن
وام هایی با کارمزد کم توانسته سهم خوبی در اشتغالزایی زنان روستایی ایجاد کند. به طور مثال در استان اصفهان در دولت دوازدهم
به 343 زن کارآفرین در روستا از سوي صندوق کارآفرینی و امید و 237 نفر از طریق صندوق توسعه ملی در بخش هاي خدمات،

 
کشاورزي و صنعت وام تعلق گرفته است که نقش خوبی در گسترش چرخه اشتغالزایی میان زنان روستایی خواهد بود. 

وي همچنین به بخش آموزش فنی و حرفه اي به زنان و تأثیر آن در کارآفرینی اشاره کرد و گفت: در 8 ماهه سال جاري با وجود
شرایط دشوار کرونا نزدیک به 3 هزار زن روستایی خدمات آموزشی دریافت کردند که در این آموزش ها به زنان بدسرپرست، سرپرست
خانوار، بهبود یافته آسیب هاي اجتماعی و معلول توجه ویژه اي شده است. در این خصوص سازمان بهزیستی استان درحال اجراي
طرح آموزشی و اشتغالزایی براي زنان روستایی و دختران معلول است که علاوه بر آموزش، فروش محصولات نیز در آن طرح دیده
شده است. وي یکی دیگر از رویکردها در توسعه اشتغال براي زنان از جمله زنان روستایی را توسعه مشاغل خانگی دانست و گفت:
مشاغل خانگی علاوه بر ایجاد درآمد براي زنان در محیط خانواده، در توسعه صنایع دستی و بومی نقش بسزایی دارد که روستا به
عنوان مهد میراث هاي فرهنگی و هنري می تواند در این بخش بدرخشد و توسعه یابد. طرح راهبري شغلی یکی از طرح هایی است
که در این زمینه توسط کمیته امداد امام خمینی(ره) اجرایی شد. همچنین در بخش عرضه محصولات تولیدي، باتوجه به اینکه فروش
وعرضه محصولات بویژه محصولات تولیدي زنان روستایی که دسترسی مستقیم به مصرف کننده شهري ندارند از دغدغه هاي زنان
تولیدکننده است که در این زمینه دفتر امور زنان و خانواده تفاهمنامه اي با اداره کل پست استان براي فروش محصولات، تسهیل
ارسال مرسولات زنان تولیدکننده و همچنین برگزاري دوره هاي آموزشی جهت توانمندسازي زنان در عرصه تجارت الکترونیک به امضا
رسانده است. وي عنوان کرد: روستاهاي استان اصفهان هرکدام داراي ظرفیت هاي بسیار زیادي هستند که کارآفرینان می توانند با
اجراي ایده خود در روستاعلاوه بر ایجاد اشتغال و پیشگیري از مهاجرت روستاییان به شهر از تسهیلات با کارمزد کم، مواد اولیه در
دسترس و ارزان و مکان ارزان بهره مند شوند. مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري اصفهان اظهارداشت: زنان در توسعه پایدار

 
روستاها نقش مؤثري دارند و می توانند تهدیدهاي موجود را به فرصت تبدیل کنند. 

وي با بیان اینکه اشتغال یکی از دلایل اصلی مهاجرت روستاییان به شهرها است که زنان در اینگونه مهاجرت ها بیشترین آسیب را



متحمل می شوند، اظهارداشت: توسعه پایدار روستایی یکی از اولویت هاي کنونی جامعه ما محسوب می شود و روستا و روستاییان در

 
توسعه کشور از اهمیت بسزایی برخوردارند. 

 
نیم نگاه 

زنان جوان و میانسال با طرح ها و ایده هایی خلاقانه در حوزه صنایع دستی، گردشگري، کشاورزي و دامپروري نه تنها در حال تلاش
براي راه اندازي کسب و کار و استقلال مالی هستند بلکه در چرخه اقتصادي کشور نیز تأثیر گذار شده اند. کارآفرینی در40 روستا با
تولید زعفران و دیگر محصولات کشاورزي و ایجاد اشتغال براي حدود 4 هزار زن روستایی توسط یک بانوي اصفهانی نمونه اي از این

 
تحولات است 

منبع: روزنامه ایران



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اردبیل: کارآفرینان در شرایط کنونی از

ارزشمندترین افراد جامعه هستند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان اردبیل با بیان این که کارآفرینان در شرایط کنونی از
ارزشمندترین افراد جامعه هستند، گفت: با بهره برداري از
فاز جدید شرکت قطعه بندي مرغ آیداگستر 100 نفر

 
مشغول به کار شدند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان اردبیل،همزمان با بزرگداشت هفته جهانی
کارآفرینی فاز جدید واحد قطعه بندي مکانیزهگوشت مرغ
شرکت آیدا گستر با ظرفیت تولید روزانه 15 تن افتتاح

 
شد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل در آیین بهره برداري ازفاز جدید این مجموعه گفت: با احداث طرح توسعه شرکت

 
قطعه بندي مرغ آیداگسترشرایط اشتغال 100 نفر به صورت مستقیم فراهم شد. 

قاسم رحیمی با اشاره به اینکه کارآفرینان در شرایط کنونی از ارزشمندترینافراد جامعه هستند تصریح کرد: حمایت هاي لازم جهت
توسعه این واحد تولیدیبراي راه اندازي خط جدید تولید سوسیس، کالباس و ناگت مرغ در آینده نزدیک بااشتغال 100 نفر دیگر نیز

 
انجام خواهد شد. 

صادرات به مقصد چینوي با بیان این که صادرات و ارزآوري یکی از موضوعات اصلی فعالیت این واحدتولیدي است، گفت: علاوي بر

 
استان هاي همسایه، کشورهاي چین، تایلند، هنگ کنگبازارهاي هدف صادراتی این واحد تولیدي است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اردبیل افزود: در حال حاضر 300 نفر کارگردر آن مشغول به کار هستند که با افتتاح فاز جدید

 
این واحد تولیدي و بهرهبرداري از فارهاي جدید تا پایان سال رقم اشتغال آن به 500 نفر خواهد رسید. 

رحیمی در تشریح بسته هاي حمایتی و مشوق هاي کارآفرینی وزارت تعاون، کار ورفاه اجتماعی گفت: پرداخت یک سوم دستمزد
بکارگیري نیروي کار شغل اولی یاپرداخت حق بیمه سهم کارفرما، مشوق حمایتی دولت براي تسهیل اشتغال وکارآفرینی است.



نقش مهم اتحادیه دانشگاه هاي آسیا و اقیانوسیه در رشد علمی و پژوهشی ملی

و منطقه اي

شماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/09/03
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

دکتر نیلی احمد آبادي، رئیس دانشگاه تهران، با اشاره به نقش آفرینی اتحادیه دانشگاه هاي آسیا و اقیانوسیه در توسعه
منطقه اي گفت: در حال حاضر این اتحادیه، به یک برند جهانی تبدیل شده است و اعضاي آن از طریق تشکیل شبکه و

ارتباطات علمی و پژوهشی، همواره سهم مهمی در رشد ملی و منطقه اي داشته اند.

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از
دانشگاه تهران، در چهاردهمین کنفرانس اتحادیه دانشگاه
هاي آسیا و اقیانوسیه (AUAP) و نیز جلسه سالانه هیأت
رئیسه اتحادیه که به ریاست دانشگاه تهران برگزار شد،
دکتر نیلی احمدآبادي با تبیین پیشرفت هاي اخیر اتحادیه،
به تشریح مجموعه اي از فعالیت ها در دو سال اخیر

پرداخت. و گفت: اصلاح اساسنامه اتحادیه با بهره گیري از یک تیم بین المللی جهت تصویب در جلسه اخیر، طراحی، پایه ریزي و
تصویب برنامه تبادل دانشجویی (APSEP)، ایجاد مرکز رشد و انتقال تکنولوژي و تلاش براي جذب سرمایه، برگزاري برنامه هاي
مختلف علمی، فرهنگی و ورزشی، طراحی و راه اندازي وبگاه اتحادیه مطابق با استانداردهاي بین المللی، جذب اعضاي جدید، مطالعه و
پیمایش چالش ها، شرایط و فعالیت دانشگاه هاي عضو در دوران کرونا و نیز اجراي مختلف برنامه هاي کارآفرینی از مهم ترین فعالیت

 
هاي صورت گرفته است. 

وي در ادامه با تحلیل روند جابه جایی دانشجویان در سطح جهانی، یکی از دلایل اقبال دانشجویان بین المللی به منطقه آسیا و
اقیانوسیه و افزایش جذب این دانشجویان در دانشگاه هاي عضو اتحادیه را فعالیت هاي مستمر اتحادیه در جهت شناساندن ظرفیت

 
هاي اعضا به جامعه بین المللی برشمرد. 

رئیس دانشگاه تهران، در پایان سخنان خود ضمن تبریک به دکتر پیتر لاورل به عنوان رئیس دوره اي جدید اتحادیه از ابتداي سال

 
2021، براي وي آرزوي موفقیت کرد. 

در این نشست، معاون دوم جدید اتحادیه با رأي اعضا و از میان کاندیداهاي مختلف، اعضاي جدید هیأت رئیسه اتحادیه و اعضاي
مسئولان منطقه اي (CCC) انتخاب شدند. دکتر نیلی احمدآبادي نیز به عنوان عضو هیأت رئیسه و دکتر محمد حسین صراف زاده به

 
عنوان مسئول منطقه اي در این اتحادیه، حضور خواهند داشت. 

 
همچنین چهاردهمین کنفرانس سالانه اتحادیه به میزبانی دانشگاه لیسئوم فیلیپین، برگزار شد. 

گفتنی است در این کنفرانس که با سخنرانی رئیس دانشگاه تهران آغاز شد، بیش از 300 دانشگاهی و کارآفرین بین المللی حضور

 
داشتند و با ارائه سخنرانی به صورت مجازي، به تبادل نظر در خصوص آینده آموزش عالی پرداختند. 
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حمایت از افراد آسیب دیده با ایجاد صندوق سرمایه گذاري

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/09/03

معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري فارس از تشکیل صندوق سرمایه گذاري خرد براي حمایت و مشارکت با
افراد آسیب دیده جامعه در زمینه ایجاد کسب و کار و درآمد پایدار خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از شیراز، صاحب نظران علوم اجتماعی معتقدند
مشارکت مردم در امور، به عنوان یکی از عوامل اساسی در

 
بررسی هاي آسیب شناسی اجتماعی مورد توجه است. 

امروزه در هر جامعه اي از جمله ایران تحقق اهداف توسعه
به میزان کنترل و کاهش مسائل و آسیب هاي اجتماعی مرتبط است. ما در جامعه ایران با انواع مسائل اجتماعی، فرهنگی، سیاسی،

 
اقتصادي و زیست محیطی در سطح کلان، میانی و خرد سر و کار داریم و بیکاري، فقر و اعتیاد از عمده ترین مسائل کشور هستند. 

رسیدگی به امور و مشکلات اقشار آسیب دیده و یا در معرض آسیب یکی از مهم ترین الویت هاي مدیریت اجتماعی محسوب می شود
و مشارکت اقشار اجتماعی مختلف از جمله خیرین، کارآفرینان، اساتید، دانشجویان، سازمان هاي مردم نهاد، موسسات فرهنگی و
اجتماعی موجب افزایش کیفیت و بهره وري برنامه هاي سازمان ها در این خصوص است که حتی از هدر رفت خیلی از هزینه ها

 
جلوگیري می کند. 

اسمعیل اکبري معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري فارس در پاسخ به این سوال که اعمال روش ها و اقدامات لازم
در زمینه پیشگیري از وقوع جرم در اجتماع تا چه حد می تواند ضرورت داشته باشد؟ گفت: در حالی که برطرف کردن نیاز هاي اولیه
زندگی از قبیل تغذیه، امنیت، بهداشت، آموزش و مسکن نیاز مشترك عموم افراد جامعه است بنابراین باید نوعی از نظام تأمین
اجتماعی براي حمایت از این ضرورت ها و تأمین نیاز هاي حداقلی افراد اجتماع در نظر گرفته شود تا اطمینان لازم براي حفظ

 
سلامت بنیادي جامعه به وجود آید و شرایط لازم براي ارتقاء و پیشرفت عموم افراد جامعه مهیا شود. 

او افزود: به بیان دیگر جامعه اي که براي تأمین حداقل سطح امنیت افراد سازوکار مناسبی در نظر نداشته باشد باید منتظر بروز

 
نابسامانی در مدیریت امور اجتماع باشد. رسیدگی به این بخش از امور اجتماعی فصل مشترك تلاش عموم افراد است. 

 
آیا زمینه و راهکاري براي جلب مشارکت و حضور سنجیده عموم مردم در این موضوعات وجود دارد و یا تدوین شده است؟ 

معاونت اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم اقدام به فراخوان و دعوت از نهاد هاي مردمی غیردولتی براي مشارکت با دستگاه قضا در
امر تأمین و تسهیل روند حمایت از حقوق مردمی کرده است. یکی از زمینه هاي اصلی این مشارکت حمایت از اقشار آسیب دیده و یا



در معرض آسیب براي کسب توانایی و توانمندي در تأمین نیاز هاي اساسی زیستی است که در قالب تشکیل صندوق سرمایه گذاري
اعتباري خرد براي حمایت و مشارکت با این افراد در زمینه ایجادکسب و کار ها و تأمین درآمد پایدار از طریق اشتغال به شغل هاي

 
خویش فرما و یا ایجاد تعاونی براي اشتغال است. 

معاونت اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم چه ساختاري براي این فعالیت در نظر گرفته است و در این زمینه با کدام شرکاي اجتماعی

 
همکاري دارد؟ 

قبل از هر چیز بنیاد این صندوق بر همراهی و حمایت مردمی بنا نهاده شده است. جمعی از مردم نیکوکار در اقدامی خیرخواهانه
وجوهی را به صورت قرض الحسنه در حساب بانکی سپرده گذاري خواهند کرد و خود به عنوان هیأت امناي تشکلی که وظیفه
سیاستگزاري و تعیین خط مشی فعالیت هیأت مدیره این صندوق را بر عهده خواهدگرفت، اقدام به نظارت بر عملیات و فعالیت هاي

 
این صندوق خواهند کرد. 

پیش بینی شده است که هیأت امناء یادشده با مساعدت نمایندگان نهاد ها و دستگاه هاي مختلف اقدام به راه اندازي کارگروه هاي
تخصصی مشاور کند و ضمن فراهم کردن زمینه براي مشارکت عموم افراد داوطلب متخصص نیکوکار در مقام تسهیلگر اجراي طرح
هاي کارآفرینی، ساختاري معطوف به نتیجه کارآفرینی را براي هم افزائی حضور دستگاه هاي رسمی که مأموریت ذاتی و تعریف شده

 
براي حمایت از برنامه هاي اشتغالزایی دارند با اراده و کارآمدي افراد خیر و نیکوکار، مدون و منسجم و معرفی کنند. 

 
این اقدامات تا چه اندازه پیگیري شده و چه نتایجی به دست آمده است؟ 

با توجه به تکمیل شدن مرحله مطالعاتی در آینده اي نزدیک و بعد از اجراي تشریفات قانونی لازم، نسبت به معرفی کامل این مؤسسه
نیکوکاري اقدام و درخواست مساعدت و هم یاري از عموم مردم براي مشارکت دراین عرصه اطلاع رسانی خواهد شد.



موانع ایجاد شده بر سر راه صادرات شمش فولاد تنها باعث ورشکستگی خواهد

شد

منبع: با اقتصادشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس انجمن فولادسازان کشور درباره شیوه نامه جدید مصوب قیمت فولاد و موانعی که بر سر صادرات فولاد گذاشته شده
است نامه اي خطاب به معاون اول رئیس جمهور کشور نوشت.

 
 

به گزارش پایگاه خبري بااقتصاد، دکتر بهرام سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، طی نامه اي خطاب به اسحاق
جهانگیري معاون اول رئیس جمهور ایرادات شیوه نامه دستوري جدید دولت براي تنظیم بازار فولاد و اثرات مخرب اجراي این شیوه

 
نامه را تشریح کرده است. متن کامل این نامه به شرح زیر است: 

 
جناب آقاي دکتر جهانگیري؛ معاون اول محترم رئیس جمهور 

همانگونه که مستحضر می باشید ظرفیت تولید فولاد کشور طبق برنامه چشم انداز 1404، 55 میلیون تن پیش بینی شده است.
اگرچه رسیدن به این ظرفیت طی 5 سال باقیمانده از برنامه تقریبا غیر محتمل است اما با فرض رسیدن به 45 میلیون تن ظرفیت
بالقوه و 40 میلیون تن ظرفیت بالفعل، توجه حضرتعالی را به چند نکته مهم و قابل تامل جلب می نماید و به صراحت اعلام می دارد
که بی توجهی به این نکات جز آسیب به صنعت فولاد که در سال هاي اخیر با رشد بالنده توانسته جایگاه جمهوري اسلامی ایران در

 
بین تولیدکنندگان بزرگ دنیا را به رتبه دهم ارتقا دهد، حاصلی نخواهد داشت: 

1- از مفروضات برنامه در افق 1404، رشد اقتصادي 8 درصد،جمعیت 90 میلیونی و مصرف سرانه فولاد 350 کیلو گرم و در نظر

 
گرفتن حد اقل 20 میلیون تن صادرات بوده است. 

2- در حال حاضر مصرف سرانه حدود 200 کیلوگرم و مصرف داخلی سالیانه کمتر از 20 میلیون تن است که با فرض رسیدن تولید

 
در سال جاري به 30 میلیون تن به منظور جلوگیري از افت تولید بایستی حد اقل 10 میلیون تن صادرات صورت پذیرد. 

3- با احتساب ظرفیت هاي جدید که در آستانه بهره برداري قرار دارند و به ظرفیت رسیدن واحدهایی که اخیرا راه اندازي شده و در
حال طی کردن منحنی یادگیري براي رسیدن به ظرفیت اسمی هستند و همچنین در نظر گرفتن نرخ رشد جمعیت و مصرف سرانه
که هر دو کمتر از نرخ رشد تولید فولاد می باشد، قطعا مازاد تولید نسبت به مصرف داخلی افزایشی خواهد بود و هموار کردن مسیر

 
صادرات کاملا ضروري و حیاتی است. 



4- نکته مهمی که ذهن مسئولین را به دلیل عدم اطلاع کافی از شرایط و بعضا شعارهاي به ظاهر درست عده اي فرصت طلب به
مسیر غلط هدایت کرده و اگر توجه نشود یک اشتباه استراتژیک و غیر قابل جبران اتفاق خواهد افتاد، ایجاد محدودیت براي صادرات

 
شمش تحت عنوان اولویت براي تامین مواد اولیه واحدهاي پایین دستی و صادرات محصول نهایی به جاي شمش است. 

اگر چه این شعار در ظاهر بسیار منطقی، جذاب و قابل پذیرش است اما واقعیت چیز دیگري است. امروزه اکثر کشورها که فاقد
کارخانجات فولادسازي هستند، براي ایجاد اشتغال وارزش افزوده و تامین نیاز داخلی در احداث واحدهاي نورد سرمایه گذاري کرده و
شمش مورد نیاز را از کشورهاي داراي کارخانجات فولادسازي، از جمله ایران تامین می نمایند و به منظور حمایت از نوردهاي داخلی

 
براي محصول نورد شده تعرفه واردات گذاشته در حالی که براي محصول نیمه نهایی (شمش و اسلب) تعرفه اي اعمال نکرده اند. 

شایان ذکر است حتی کشورهاي عراق و افغانستان با وجود نیاز به میلگرد، به دلیل واردات میلگرد ارزان قیمت از ایران (قیمتی حتی

 
پایین تر از قیمت جهانی شمش) براي میلگردهاي ساختمانی وارداتی از ایران تعرفه وضع کرده اند. 

5- بازار محصولات نورد فولادهاي ساختمانی در منطقه عمدتا به عراق و افغانستان محدود می شود و در صورت ایجاد مانع براي
صادرات شمش و اسلب، حداکثر پتانسیل محصولات نوردي (میلگرد) آن هم بدون ارزش افزوده و گاها با قیمتی در حد قیمت شمش
و یا حتی کمتر، از سه تا پنج میلیون تن تجاوز نخواهد کرد و صادرات قریب 20 میلیون تن صادرات فولاد مازاد بر نیاز در چهار پنج
سال آینده محقق نخواهد شد و این سیاست غلط حاصلی جز ورشکستگی و به تعطیلی کشاندن واحدهاي فولادسازي جدیدالتاسیس

 
که بایستی سرمایه گذاري انجام شده را به نرخ روز بازپرداخت کنند، در پی نخواهد داشت. 

به هر حال التهاب ایجاد شده اخیر در بازار آهن آلات مسئولین را بر آن داشت تا به جاي بررسی و شناسایی ریشه اصلی نابسامانی ها
و اعمال نظارت و کنترل بر شبکه توزیع، شیوه نامه و دستورالعمل هایی را تنظیم و صادر نمایند که اگر چه حاوي نکات مثبت و
تاثیرگذاري است اما به نظر این انجمن اشکالات جدي و ابهامات و تناقضات قانونی و اجرایی متعدد دارد که اجراي آن بدون انجام

 
اصلاحات لازم، موجب ایجاد امضاهاي طلایی، توزیع رانت، کاهش صادرات و ارزآوري فولاد و همچنین ریزش بازار سرمایه خواهد شد. 

بر این اساس ضمن ابراز گلایه این انجمن به عنوان بزرگترین تشکل صنفی زنجیره فولاد کشور با بیش از 260 عضو بابت عدم
مشارکت در تدوین این شیوه نامه مطابق مفاد قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار، شرح کامل مهم ترین ایرادات محتوایی، اجرایی

 
و ساختاري شیوه نامه مذکور جهت بهره برداري و صدور دستورات مقتضی به شرح پیوست به حضورتان ارسال می گردد. 

پیوست: ایرادات شیوه نامه شماره 97544 مورخ 28/08/1399 در مورد ساماندهی عرضه و تقاضاي زنجیره فولاد از نظر انجمن

 
تولیدکنندگان فولاد 

ماده یک: در تعریف قیمت منطقه اي شمش و محصولات فولادي به نوع شرایط تحویل (فوب یا سی آي اف) اشاره اي نشده است.
تفاوت این شرایط در قیمت حدود 10 درصد می باشد. ملاك قرار دادن قیمت هفته آخر هر ماه براي تعیین قیمت کل ماه آتی با
توجه به نوسانات جهانی فولاد منطقی نمی باشد زیرا با افزایشی شدن روند قیمت هاي جهانی تقاضا افزایش می یابد و با کاهشی
شدن روند، رکود بر بازار حاکم می شود. لذا تعیین قیمت پایه بر مبناي قیمت هاي هفته قبل از عرضه منطقی و قابل اجرا می باشد.
در تعریف نرخ ارز به قیمت فروش یا خرید آن اشاره نشده است. در ماده 3 هیچ نقشی براي مشارکت تشکل هاي تخصصی در اصلاح
سهمیه هاي بهین یاب در نظر گرفته نشده است. به منظور اجراي تبصره ماده 3، لازم است عرضه اختصاصی ورق گرم مورد نیاز
تولیدکنندگان ورق سرد نیز اجرایی گردد. در ماده 4 به دوره زمانی ارائه گزارش و بررسی عملکرد شرکت هاي داراي سهمیه به سامانه



مالیات بر ارزش افزوده اشاره اي نشده است. با توجه به الزام فعالان اقتصادي به ارائه گزارش در سامانه مالیات بر ارزش افزوده در دوره
هاي سه ماهه، پیشنهاد می گردد این نظارت به صورت سه ماهه انجام گردد. در ماده 5 خرید اسلب، شمش و ورق هاي فولادي صرفاً
توسط واحدهاي تولیدي مندرج در سامانه بهین یاب مجاز دانسته شده است. با توجه به شرایطی مثل زلزله و پروژه هاي ویژه و
اولویت دار دولت همچون نفت و گاز، پیشنهاد می گردد در این بخش به موارد استثناء اشاره گردد یا مرجع تشخیص موارد خاص
تعیین گردد. در ماده 5، نحوه تامین مواد اولیه واحدهاي مشکل دار (از قبیل ماده 141) که امکان خرید مستقیم از بورس کالا را
ندارند، مشخص نشده است. در ماده 7 حداقل خرید ورق 20 تن تعیین شده که با ماده 5 که خریدارن را محدود به شرکت هاي
تولیدي مندرج در سامانه بهین یاب دانسته مغایرت دارد. در این حالت خریداران تیرآهن ، میلگرد ، کلاف و ورق می تواند هر شخص
حقیقی یا حقوقی باشد. مگر اینکه کف خرید به 100 تن افزایش یابد. ماده 8 فقط واحدهاي فعال در تولید شمش، اسلب، انواع ورق و
مقاطع طویل را مکلف به عرضه محصولات تولیدي در بورس کالا دانسته و تولیدکنندگان مفتول کلاف، لوله و پروفیل را مستثنی
نموده است که این استثنا می تواند موجب التهاب در بازار این کالا ها شود. با توجه به الزام کل فروش داخلی محصولات فولادي در
بورس کالا در ماده 8، تمهیدات لازم براي محصولات سفارشی و صنعتی و خارج از حد استاندارد اندیشیده نشده که با توجه به لزوم
تامین مواد اولیه مورد نیاز صنایع پایین دستی و پیش نیازهاي متعدد لازم براي آن، اجراي این ماده را با چالش هاي اساسی روبرو می
سازد براي کارخانجاتی همچون فولادسازان القایی که مواد اولیه خود را از بازار آزاد و به نرخ هاي روز تهیه می نمایند، عرضه
محصولات تولیدي در بورس کالا آن هم با 20 درصد کمتر از نرخ هاي جهانی مطابق ماده 8 و جدول پیوست چه توجیهی دارد؟ با
توجه به الزام تعیین شده در ماده 8 و در جهت اجراي آن لازم است تمهیدات لازم براي تسهیل پذیرش و عرضه کارخانجات کوچک
فولادي در بورس کالا (اعم از ضمانت نامه ها، کارمزدها و مقررات تخصصی) در نظر گرفته شود. بر اساس تبصره ماده 8 شیوه نامه،
وزارت صمت مامور تعیین برنامه عرضه هفتگی هر تولید کننده در دورههاي سه ماهه شده است. با توجه به اینکه صادرات نیازمند
فعالیت هاي منظم و برنامه ریزي بلند مدت می باشد، تعیین سهمیه صادرات در دوره هاي سه ماهه عملاً صادرات را مختل خواهد
نمود. با توجه به تولید سالیانه 20 میلیون تن شمش که حداقل دوسوم آن مازاد بر نیاز داخل است و بایستی صادر شود، ایجاد پیش
شرط براي صادرات در شرایط فعلی که فولاد ایران تحت سخت ترین شرایط تحریمی قرار دارد، توجیه پذیر نیست و پیشنهاد می شود
این محدودیت حذف شود. با توجه به ایرادات متعدد در کف عرضه هاي قبلی ابلاغ شده، لازم است تبصره ماده 8 با مشارکت تشکل
هاي تخصصی و بر اساس مصرف واقعی کشور اجرا گردد. بیش از 85 درصد مواد اولیه معدنی (سنگ آهن، کنسانتره و گندله) در
اختیار 4 شرکت است که براي 4 یا 5 خریدار عرضه می گردد و لذا مفاهیم بورس در خصوص این مواد اولیه صدق نمی کند. علاوه بر
این ساختار مقرراتی حاکم بر شرکت ها (کمیسیون معاملات و امثالهم) امکان اجراي ماده 9 را میسر نمی سازد. ضمنا به دلیل کمبود
جدي سنگ آهن، کنسانتره و گندله در کشور، عرضه این مواد اولیه در بورس کالا باعث تزریق تورم به بازار فولاد خواهد شد. وفق
ماده 10 کلیه خریدارن ورق مکلف به عرضه محصولات خود در بوررس شده اند که با توجه به اینکه محصولات تولیدي توسط بخش
عمده اي از خریدارن ورق، قابل عرضه در بورس کالا نمی باشد (خودروسازان، بشکه سازان، لوازم خانگی، ...) این ماده قابل اجرا نمی
باشد. پیشنهاد می شود دقیقا ذکر شود خریداران ورق هاي فولادي که محصول تولیدي آن ها قابلیت عرضه در بورس را دارد ملزم به
عرضه در بورس کالا می باشند. عبارات "بعد از نهایی شدن معامله" و "مطابق برنامه اعلامی وزارت صمت" ماده 10 این شیوه نامه را
بسیار مبهم ساخته است. با توجه به اینکه نهایی شدن معاملات پس از تسویه و مطابق با مقررات حاکم بر بورس کالا تعیین می گردد،
پیشنهاد می گردد این عبارات حذف گردند. با توجه به اینکه معاملات در بورس کالا حداکثر تا 72 ساعت پس از انجام معامله قطعی
می شود، ابطال معاملات در صورت عدم عرضه پس از این مدت زمان هم غیرقانونی است هم تبعات مالی دارد و هم جریان تولید در
شرکت هاي خریدار و فروشنده را مختل می نماید. علاوه بر این با فرض اجراي این ماده با همه ایرادات فوق، در بازارهاي نزولی
خریدار می تواند با عدم عرضه محصول خود در بورس کالا به نوعی تشویق گردد چرا که معامله مواد اولیه وي که با قیمت بالاتر
صورت گرفته، ابطال می گردد. اختیار تعیین زمان تحویل محصول و همچنین نوع قرارداد در ماده 10 این شیوه نامه بسیار عجیب
است چرا که هر یک از واحدها بنابر مقتضیات مالی، فنی و زمانی خود اقدام به برنامه ریزي تولید و فروش می کنند و لذا اجراي این
ماده توسط وزارت صمت براي هر یک از واحدهاي تولیدي غیرممکن است. در ماده 11 مشخص نشده است که اگر یک واحد تولیدي
بخشی از برنامه تکلیفی عرضه خود را انجام داد، مجاز به دریافت کل سهمیه مواد اولیه یا بخشی از آن است. ماده 12 به صادرات



پرداخته که یادآور می گردد تنها 4 ماه تا پایان سال 1399 باقی مانده و با توجه به پیش فروش حداقل دو ماهه شرکت هاي صادر
کننده، فرصت اعمال این ماده و تبصره 2 آن کمتر از دو ماه می باشد که این موضوع می تواند منجر به تحمیل هزینه هاي سنگین
دموراژ به صادرکنندگان گردد. ضمنا در صادرات محصولات باید به ارزش افزوده حاصله از صادرات توجه نمود و نباید همچون سال
هاي 97 و 98 شاهد صادرات محصولات پایین دستی به قیمت پایین تر از محصولات بالادستی باشیم. در ماده 12 عبارت "اطمینان
از تامین مواد اولیه مورد نیاز صنایع پایین دستی" مبهم است و لازم است نحوه کسب این اطمینان در راستاي جلوگیري از مانع
تراشی هاي صادراتی شفاف گردد. ماده 13 در شرایطی که درآمد هاي نفتی کشور به علت تحریم هاي ظالمانه استکبار جهانی کاهش
یافته و می بایست تلاش مضاعف نمود که با تشویق صادرات غیر نفتی، نیاز کشور به درآمدهاي ارزي تأمین گردد، جاي تعجب دارد
که به جاي ایجاد مشوق هاي بیشتر، عوارض بر صادرات وضع نمود! ظاهرا پیشنهاد دهندگان این طرح نمی دانند اگر تمرکز صادرات
بر محصول نهایی باشد، صادرات فولاد نهایتا از 4 یا 5 میلیون تن در سال تجاوز نخواهد کرد و تولید ناچارا کاهش می یابد. در ماده
19 فروش محصولات خریداري شده از بورس کالاي ایران جز مقاطع طویل را ممنوع اعلام نموده در صورتی که کلاف، پروفیل و ورق
نیز می بایست براي تأمین نیاز مصرف کنندگان خرد در خارج از بورس و در شبکه هاي توزیع معامله شوند. در جدول پیوست تعیین
CIS قیمت پایه: براي میلگردکلاف و لوله و پروفیل نیز می بایست مبناي تعیین قیمت ذکر شود. در خصوص تعیین 80 درصد قیمت
اگر مبنا فوب باشد و مبناي تعیین نرخ ارز، سامانه نیما باشد حاصل آن ایجاد رانت 50 درصدي می باشد. چرا که تفاوت نرخ ارز در
سامانه نیما و سنا بعضاً حدود 20 درصد و تفاوت فوب و سیف 10 درصد بوده و با تخفیف 20 درصد فوق مجموعاً شاهد 50 درصد
رانت خواهیم بود. اساسا مبناي کارشناسی کاهش 20 درصدي قیمت پایه عرضه محصولات فولادي در بورس کالا نسبت به نرخ هاي
جهانی مشخص نشده است. قیمت پایه تیرآهن نیز می بایست همچون سایر کالاها بر اساس قیمت هاي جهانی تعیین گردد. کاهش
قیمت 5 درصد ذکر شده در بند "ب" به راحتی با تبانی خریداران قابل تحقق می باشد و سقفی براي کاهش قیمت در صورت عدم
خرید نیمی از محصولات عرضه شده در بورس کالا توسط خریداران تعیین نشده است. تصویر نامه رئیس انجمن فولاد به معاون اول

 
رئیس جمهور و پیوست آن را ببینید: 





 
 

 
تصاویر پیوست نامه 









 
 

چیلان نیوز



جمعیت کیفري زندان هاي کرمانشاه باید تا 80 درصد کاهش یابد

منبع: ایسناشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس کل دادگستري استان کرمانشاه گفت: معتقدیم جمعیت کیفري زندان هاي کرمانشاه باید تا 80 درصد کاهش پیدا
کند.

پرویز توسلی زاده در مراسم تکریم و معارفه مدیرکل زندان هاي استان
کرمانشاه که امروز(سوم آذر) با حضور معاون سازمان زندانهاي کشور،
اعضاي شوراي قضائی استان و نیز برخی از مدیران و مسئولین محلی
برگزار شد، با اشاره به بیانات مقام معظم رهبري که زندان را به سبب
تبعات ناشی از آن نامطلوب می دانند، اظهار کرد: در این راستا معتقدیم از
جمعیت کنونی کیفري استان باید کمتر از 20 درصد در زندان حضور

 
داشته باشند. 

به گزارش ایسنا، به نقل از روابط عمومی دادگستري، توسلی زاده تصریح کرد: در تلاشیم تا با استفاده از عوامل پیشگیرانه و بکارگیري

 
مجازات هاي جایگزین حبس به این مقصود برسیم. 

رئیس کل دادگستري بااشاره به تاکیدات رئیس قوه قضائیه مبنی براینکه زندانی کردن افراد نباید به راحتی باشد، گفت: باید زندان را

 
براي اشرار قرار دهیم و از زندانی کردن سایر افراد به دلیل تبعات ناشی از آن خودداري شود. 

وي در ادامه توصیه اي هم به مدیر کل جدید اداره زندانهاي استان داشت و گفت: در زندان اشتغال و حرفه آموزي را در اولویت قرار

 
دهید، چرا که یک زندانی بیش از هر فرد دیگري به حرفه آموزي نیاز دارد. 

در پایان این مراسم ضمن تقدیر از خدمات منصور بیگلري مدیرکل پیشین اداره زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی استان کرمانشاه،

 
حمید رضا پوریانی به عنوان مدیرکل جدید معرفی شد. 

انتهاي پیام



تولید زعفران گلخانه اي توسط بانوي کارآفرین

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/09/03

یک بانوي کارآفرین اندیمشکی براي اولین بار در این شهرستان محصول زعفران گلخانه اي تولید و روانه بازار کرد .

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خوزستان ، فرماندار اندیمشک به خبرنگار ما گفت : زینب فاضلی بانوي کارآفرین

 
اندیمشکی اولین محصول زعفران تولید گلخانه اي در این شهرستان را روانه بازار مصرف کرد. 

پیمان جهانگیري افزود: این بانو که دهیار روستاي شهید بهشتی
از توابع بخش مرکزي اندیمشک است توانسته تولید زعفران
گلخانه اي در شهرستان اندیمشک که تاکنون سابقه نداشته را

 
انجام دهد. 

وي گفت :این بانوي کارآفرین به منظور اجراي این طرح ، گلخانه
اي در فضایی به وسعت 30 متر مربع در محل سکونت خود

 
احداث و در آن کشت زعفران انجام داده است. 

 
بیشتر بخوانید : برداشت زعفران در مسجد سلیمان 

جهانگیري با تاکید بر لزوم توجه ، تشویق و ترغیب بانوان به کارآفرینی و استفاده بهینه از ظرفیت هاي موجود گفت : توسعه طرح
تولید زعفران مستلزم در اختیار گذاشتن فضایی بزرگتر است و در این صورت فرصت هاي متعدد شغلی براي ساکنان این روستا در

قالب روستاي محصول محور ایجاد خواهد شد.



آموزش مکانیکی خودرو به دانش آموزان زاهدانی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/09/03

کارگاه مکانیک خودرو با هدف مهارت آموزي دانش آموزان در هنرستان ابوذر زاهدان افتتاح شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز سیستان و بلوچستان؛ مدیر کل آموزش و پرورش سیستان و بلوچستان گفت: مهارت
آموزي یکی از مهمترین برنامه هاي سند تحول است و در این راستا تمام هنرستان هاي استان تخصصی می شوند و هنرستان ابوذر

 
یکی از هنرستان هایی است که در رشته مکانیک کاملا تجهیز شده است. 

 
رخشانی افزود: براي تجهیز این کارگاه، 200 میلیون تومان هزینه شده است. 

وي ادامه داد: یک میلیارد تومان نیز از طرف بنیاد برکت و دفتر فنی ریاست جمهوري براي تجهیز هنرستان هاي سیستان و

 
بلوچستان هزینه شده است. 

مدیر کل آموزش و پرورش سیستان و بلوچستان گفت: تمام این تجهیزات و افتتاح کارگاه هاي مختلف براي مهارت آموزيِ دانش
آموزان و ورود به عرصه ي اشتغال آنهاست.



استان سمنان نیاز به تغییر بنیادین در رفتار گردشگري دارد

منبع: میراث آریاشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان سمنان،
مهدي جمال روز دوشنبه 3 آذرماه 1399 در دیدار با
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع ، معادن و کشاورزي استان،
بیان کرد: «نگاه جزیره اي مانع رشد گردشگري استان

 
است و باید این رویه تغییر کند.» 

او با تأکید بر ایجاد جریان گردشگري در سمنان، عنوان
کرد: «رشد گردشگري می تواند عامل رشد اقتصادي و

افزایش اشتغال زایی در استان باشد و این مهم بدون مشارکت تمامی دستگاه هاي اجرایی، مردم، بخش خصوصی، سازمان هاي مردم

 
نهاد و ... امکان پذیر نخواهد بود.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی سمنان با بیان اینکه اتاق بازرگانی می تواند پیشران عوامل توسعه گردشگري
باشد، افزود: «رشد گردشگري نیاز به حمایت مسئولان از سرمایه گذاران بخش خصوصی دارد و باید موانع پیش راه سرمایه گذاران

 
برداشته شود.» 

او گفت: «تلاش براي واگذاري امور به بخش خصوصی از اولویت هاي کاري این اداره کل است و در این راستا تا کنون فراخوان راه

 
اندازي تشکل گردشگري و صنایع دستی اعلام شده است.» 

علی اصغر جمعه اي رئیس اتاق بازرگانی، صنایع ، معادن و کشاورزي استان نیز اظهار کرد: «سمنان داراي قابلیت رشد گردشگري

 
است و نیاز به برندسازي در این حوزه و راه اندازي تشکل هاي منسجم و قوي دارد.» 

او خواستار برقراري ارتباط هر چه بیشتر اتاق بازرگانی و اداره کل سمنان شد و افزود: «اتاق بازرگانی استان آمادگی لازم براي ارائه
آموزش هاي کاربردي در حوزه هاي تخصصی میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی را دارد.»



صدور موافقت اصولی براي یک سفره خانه سنتی در بجنورد

منبع: میراث آریاشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان خراسان
شمالی، ابوالفضل اسماعیلی روز دوشنبه سوم آذرماه 99 با
بیان این مطلب اظهار کرد: «این پروژه در مساحت عرصه
1274 مترمربع و زیربناي 400 مترمربع، ایجاد خواهد

 
شد.» 

او میزان سرمایه گذاري پیش بینی شده براي این پروژه را
بالغ بر 12 میلیارد ریال برشمرد و اعلام کرد: «با بهره

 
برداري بخش خصوصی، براي پنج نفر به صورت مستقیم اشتغال زایی می شود.» 

شهرستان بجنورد مرکز استان خراسان شمالی، از شمال با کشور ترکمنستان، از شرق به شهرستان شیروان، از غرب به شهرستان مانه
و سملقان و از جنوب به شهرستان هاي اسفراین و جاجرم محدود می شود.



آقاي سلطانی فر؛ پاسخگوي عدم اجراي قانون تسهیل ازدواج جوانان باشید

منبع: شعار سالشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/09/03

شعار سال: متن نامه به شرح زیر است: باسمه تعالی جناب آقاي سلطانی فر؛ وزیر محترم ورزش و جوانان با سلام. همانطور که
مستحضر هستید مسئله ازدواج جوانان که یکی از مهمترین مسائل کشور و مورد تاکید دائمی مقام معظم رهبري بوده و

هست، این روز ها، به دغدغه و نگرانی خانواده ها افزوده است. اگر جوانی در کشور ...

 
شعار سال: متن نامه به شرح زیر است: 

 
باسمه تعالی 

 
جناب آقاي سلطانی فر؛ وزیر محترم ورزش و جوانان 

 
با سلام. 

همانطور که مستحضر هستید مسئله ازدواج جوانان که یکی از مهمترین مسائل کشور و مورد تاکید دائمی مقام معظم رهبري بوده و
هست، این روز ها، به دغدغه و نگرانی خانواده ها افزوده است. اگر جوانی در کشور تصمیم به ازدواج بگیرد باید از هفت خوانی بگذرد

 
که عملا نیل به آن امري محال است. هفت خوانی که مشکلات اقتصادي و شغلی نمونه اي از آن ها است. 

 
جناب آقاي سلطانی فر 

وام ازدواج 50 میلیون تومانی و حتی بیشتر از آن کارساز نیست و باید راه حل را در جایی دیگر یافت. ما در این نامه قصد بازگو کردن
مشکلات اقتصادي، تورم، رکود، بی ثباتی بازار، کمبود شغل، عدم اهمیت به رونق تولید و حمایت از کالاي داخلی، افزایش روزانه

 
قیمت ها و پرداختن به آن ها را نداریم. 

ما می خواهیم به قانونی اشاره کنیم که 15 سال از تصویب آن گذشته، اما هنوز منتظر تهیه و اجراي آیین نامه اي ست که قرار بود به

 
فاصله 3 ماه پس از تصویب ارائه شود. 

 
قانون تسهیل ازدواج جوانان؛ قانونی 

با 13 ماده و 4 تبصره در جلسه علنی روز یکشنبه مورخ بیست و هفت آذرماه سال 1384 به تصویب مجلس شوراي اسلامی و در

 
تاریخ هفتم دي ماه همان سال به تایید شوراي نگهبان رسید. 

در ماده 11 قانون مذکور چنین آمده: 《آیین نامه اجرایی این قانون پس از تصویب اساسنامه صندوق توسط مجلس شوراي اسلامی،

 
ظرف مدت سه ماه توسط دولت تهیه و به تصویب هیئت وزیران می رسد. 》 

《گزارش اجراي این قانون هر شش ماه یکبار توسط همچنین در ماده 12 این قانون به نظارت بر اجراي آن نیز چنین اشاره شده:

 
دولت تهیه و به کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی تقدیم می شود. 》 

هرچند که در زمان تصویب قانون تسهیل ازدواج جوانان، وزارتی که هم اینک شما متصدي آن هستید وجود نداشته است. اما اکنون
ارتباط بین این قانون و وزارت ورزش و جوانان کاملا مشهود بوده و لزوم پیگیري آن، توسط شما به عنوان وزیر جوانان احساس می
شود. البته آن طورکه عیان است، وزارت ورزش و جوانان امروز بیشتر به وزارت ورزش بدل شده و عملا در موضوع جوانان برنامه ویژه و

 
راهگشایی در دست اقدام ندارد. 

 
آقاي وزیر! 

چطور براي پرداخت دستمزد مربیان خارجی بودجه هست، اما وقتی نوبت به حل مشکلات جوانان همین مملکت، به خصوص ازدواج

 
آنان می رسد، حرف از کمبود بودجه به میان می آید؟ 

شگفتا که افتتاح مراکز مشاوره، سامانه مشاوره آنلاین و حواله دادن ازدواج جوانان به مجمع ملی خیرین را نشانه تسهیل گري براي

 
ازدواج جوانان و در سطح اقدامی درخور وزارت جوانان می دانید. 



 
آیا افتتاح مرکز مشاوره، با همه اهمیت و لزوم، جاي تامین مسکن انبوه و ارزان، اشتغال و حقوق کافی را می گیرد؟! 

لذا از شما خواستاریم پاسخ و اقدامی درخور و قاطع در برابر عدم اجراي قانون فوق داده و پیگیري هاي لازم جهت اجراي این قانون را

 
مبذول فرمایید و در برداشتن حداقل یک گام در جهت تسهیل ازدواج جوانان سهیم باشید. 

در اخر پیشنهاد میکنیم اگر قرار است رویه و سیاست گذاري هاي این وزارت خانه به همین منوال ادامه یابد، نام ان را به "وزارت

 
ورزش براي جوانان" تغییر دهید تا دست کم انتظاري براي حل مشکلات اساسی جوانان از سوي این مجموعه وجود نداشته باشد. 

 
والسلام علی من اتبع الهدي 

 
بسیج دانشجویی دانشگاه هاي: 

 
الزهرا (سلام االله علیها) 

 
مذاهب اسلامی 

 
آل طه 

 
فرهنگیان تهران 

 
صنعت هواپیمایی 

 
پردیس فنی و مهندسی شهید عباسپور 

 
فنی دکتر شریعتی 

 
پردیس خواهران دانشگاه امام صادق (علیه السلام) 

 
تربیت مدرس 

 
انقلاب اسلامی 

 
مطهري واحد خواهران 

 
روابط بین الملل 

 
شهید شمسی پور 

 
شاهد 

 
آزاد اسلامی واحد تهران شمال 

 
صدرا 

 
علوم و فنون قرآن تهران 

صداوسیما شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري دانشجو، تاریخ انتشار: 2 آذر 1399، کد خبر: 891575،
www.snn.ir



عملکرد شستا در دوران تحریم موفق بوده است
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 عضو کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی با اشاره به همت و روحیه جهادي مدیران شستا و توجه به استان هاي مختلف
کشور گفت: امنیت شغلی پایدار...

عضو کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی با اشاره به همت و روحیه جهادي مدیران شستا و توجه به استان هاي مختلف
کشور گفت: امنیت شغلی پایدار در هلدینگ هاي شستا برقرار شده است. اسماعیل حسین زهی نماینده خاش در مجلس شوراي
اسلامی در گفت و گو با «نود اقتصادي»، با اشاره به عملکرد محمدرضوانی فر مدیرعامل شستا، گفت: آقاي رضوانی فر از مدیران

 
جوان، با تجربه، پرتوان و توانمند است که با روحیه جهادي در حال کار کردن است. 

وي تصریح کرد: مشکلاتی که در این زمینه در گذشته وجود داشت از بین رفته است. همچنین شاهد رفع دغدغه کارگران در پرداخت

 
حقوق و به موقع شدن پرداخت هاي دستمزد ها هستیم. 

عضو کمیسیون عمران مجلس شفافیت عملکردهاي مدیران و مجموعه شستا را از دیگر مزایاي مدیریت فعلی آن دانست و  افزود: یکی
دیگر از مزیت و ویژگی آقاي رضوانی فر این است که وقتی شستا در دورترین نقاط کشور سرمایه گذاري می کند، ایشان به عنوان

 
مدیرعامل شخصا ورود می کند و پیگیري هاي لازم را دارد تا کارها به نتیجه برسد. 

حسین زهی با بیان اینکه شاهد تلاش هاي آقاي رضوانی فر در استان سیستان و بلوچیستان بوده، افزود: شاید ایشان اولین مدیرعامل

 
شستا بوده که در حوزه انتخابیه اینجانب حضور یافت و پیگیر رفع مشکلات بوده است. 

وي با بیان اینکه مدیریت جدید شستا بارقه امید را در دل مردم ایجاد کرده، گفت:  سرمایه گذاري هایی که از طریق شستا و هلدینگ

 
ها در حال انجام است، یک نویدي براي مردم است و مردم این شرکت را از آن خود می دانند. 

عضو کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی با اشاره عملکرد موفق شرکت شستا در دوران تحریم گفت: خوشبختانه شستا در این
دوران براي ایجاد اشتغال، افزایش تولید، توجه به صادرات از طریق مرزهاي استان ما، حمایت از تولیدکننده اقدامات خوبی داشته که

در دور زدن تحریم ها موثر بوده است.



ورود شستا به بازار سرمایه اتفاق خوبی بود/ الگوي موفق مدیریت شستا در

عرصه جوانگرایی باید تکثیر شود
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عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، گفت: مدیریت شستا موفق عمل کرده و این نشان دهنده آن است که جوانان مستعد و
پرتلاشی داریم که اگر فرصت براي...

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، گفت: مدیریت شستا
موفق عمل کرده و این نشان دهنده آن است که جوانان
مستعد و پرتلاشی داریم که اگر فرصت براي آن ها فراهم
شود، می توانند مساله جهش تولید را محقق کرده و رونقی
به بازار اشتغال کشور ببخشند. حسن محمدیاري
نماینده تالش، رضوانشهر و ماسال در مجلس یازدهم و

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در خصوص ورود شستا به بورس و اثرات مثبت این

 
اقدام تا پایان سال جاري، گفت: 

هر شرکت، موسسه و مجموعه اي اگر بخواهد فعالیت خود را به صورت شفاف دنبال کند، خوب است که به بورس بیاید و سهام خود

 
را در بازار سرمایه عرضه کند، چراکه در آنجا شفافیت در حد اعلا است و مردم از تمامی جزییات مطلع هستند. 

وي ادامه داد: این حضور در بازار سرمایه اتفاق خوبی است و اثرات مثبت متعددي براي مجموعه مورد نظر دارد، همچنین باعث رونق
عرضه و تقاضا می شود که البته شستا هم از این قاعده مستثنی نیست. حضور شستا در بازار سرمایه براي این مجموعه و هم براي

 
بازار سرمایه اتفاق خوبی محسوب می شود. 

نماینده تالش در ادامه اظهار داشت: ما با توجه به رصدي که درخصوص فعالیت مجموعه هاي وابسته به شستا داشتیم، خوشبختانه
دیدیم که استقبال عمومی خیلی خوب بوده و شرکت هاي اقماري و زیرمجموعه خیلی خوبی در شستا هستند که در حوزه هاي
بسیار متنوعی از فولاد و پتروشیمی تا صنایع دارویی و چوب و کاغذ فعالیت دارند، لذا من فکر می کنم که اگر این امر استمرار داشته

 
باشد، هم به نفع تولیدکننده، هم مصرف کننده و هم به سود کسانی که قصد سرمایه گذاري دارند، خواهد بود. 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در ادامه بر اهمیت مساله جوانگرایی اشاره کرد و اظهار داشت: جوانگرایی در عرصه مدیریتی کشور ما
یک اتفاق بسیار مهم و البته ضروري است، براي مثال در همین مجموعه شستا، آقاي رضوانی فر که مدیریت آن را برعهده دارد، یک

 
جوان گام دومی انقلاب است که بسیار هم موفق عمل کرده و اخیرا وزیر رفاه هم از عملکرد ایشان ابراز رضایتمندي داشت. 

وي افزود: این الگوي موفق باید تکثیر شود و این مساله نشان دهنده آن است که جوانان مستعد و پرتلاشی داریم که اگر فرصت براي
آن ها فراهم شود، می توانند مساله جهش تولید را محقق کرده و رونقی به بازار اشتغال کشور ببخشند. به ویژه در این شرایط که



 
اکنون بیکاري یکی از معضلات مهم و فراگیر جامعه ما است. 

محمدیاري گفت: با توجه به این تجربه موفق در مساله جوانگرایی، من فکر می کنم که هرچه بیشتر به جوانان در عرصه هاي مختلف
تولیدي و صنعتی میدان بدهیم، ضرر نخواهیم کرد.



شبکه یاري کودکان کار: همه طرح هاي ساماندهی شکست خورده اند
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شبکه یاري کودکان کار در بیانیه اي، کودکان کار را قربانی آزارهاي متعدد و قانون گریزي ها دانست و اعلام کرد باید نظارت
ها به گونه اي سازمان یافته افزایش...

شبکه یاري کودکان کار در بیانیه اي، کودکان کار را قربانی
آزارهاي متعدد و قانون گریزي ها دانست و اعلام کرد باید
نظارت ها به گونه اي سازمان یافته افزایش یابد. به گزارش
ایلنا، شبکه یاري کودکان کار به مناسبت روز جهانی

 
پیشگیري از کودك آزاري بیانیه اي منتشر کرده است. 

در این بیانیه آمده است: «در روزهاي اخیر شاهد انتشار کلیپی از رفتار بیمارگونه افراد آزار رسان با کودکان کار بوده ایم که قلب همه
ما را به درد آورده است. متاسفانه قبح هر گونه آزار و خشونت برعلیه کودکان کار از بین رفته و آن ها بیش از پیش قربانی آزار می
شوند، یک بار به خوردن «گُل» مجبورشان کردند و بار دیگر آنان در سطل زباله اي که نان خود و خانواده را در آن می جستند، پرت
کرده اند تا بساط تفریح و عیش عده اي فراهم شود و اکنون هم آزار جنسی کودکان در ملاء عام را شاهد هستیم. رفتارهایی از این
دست به همراه افزایش جرم و جنایت و اعتیاد و طلاق و… زنگ خطري براي همه ما باید باشد. اینکه بر اساس اعلام موسسه گالوپ؛
کشور ایران عصبانی ترین مردم جهان را دارد و ثبت روزانه 1600 مورد نزاع منجر به ضرب و جرح در پزشکی قانونی (در آمار سال
96) و یا اعلام آمار افزایشی کودك آزاري در جامعه و… اخباري بسیار نگران کننده است و باید هشداري جدي براي سیاستگزاران و
تصمیم سازان و متولیان امور باشد. در این میان کودکان کار همواره آسیب پذیرترین اقشار جامعه در مقابل هرگونه خشونت و
سوءاستفاده و آزارهاي جسمی و جنسی بوده اند که متاسفانه این موضوع در سال هاي اخیر به صورت عریان تر خود را نشان می دهد.

شبکه یاري کودکان کار متشکل از ده ها سازمان مردم نهاد حامی کودکان در آستانه روز جهانی پیشگیري از کودك آزاري ضمن ابراز

 
تاسف و تاثر از تشدید خشونت و آزار بر تن و جان نحیف و عزیز کودکان کار موارد زیر را به استحضار می رساند: 

1-آنچه تاکنون از کلیپ هاي آزار کودکان کار منتشر شد، افشاگري آن به خاطر گسترش فضاي مجازي و از اقسام آشکار اشتغال
کودکان بوده است. هیچگونه آماري از تعداد کودکان کار در اقسام پنهان آن موجود نیست، بررسی هاي ما نشان می دهد که این
کودکان در گارگاه هاي زیرزمینی و مخوف به بدترین وجه استثمار می شوند، شرایط کار از لحاظ ایمنی کار و سلامتی جسمی بسیار
نگران کننده است، ساعات کار طولانی داشته و دستمزد اندك دریافت می کنند، آزارهاي جسمی و جنسی را متحمل می شوند و

 
بسیاري از آنان توان بازگویی آزارها را ندارند. 

2-در مجلس ششم قانون ضد حقوق کودکی به تصویب رسید که بر اساس آن کارگاه هاي زیر 10 نفر از شمول قانون کار خارج شد و
این در حالی است که اغلب کودکان در کارگاههاي زیر ده نفر به کار گمارده می شوند، و کارگاههاي خانگی هم بیش از 50 سال است
که از شمول قانون کار خارج است. تاسف بارتر آن است که از مجلس ششم تاکنون گویا نمایندگان ادوار مختلف مجلس دغدغه اي



 
براي بررسی وضعیت کودکان کار و حذف این مصوبه نداشته اند. 

3-انتشار وسیع کلیپ اخیر نباید مجوزي براي تداوم جمع آوري کور و بی هدف کودکان خیابانی به بهانه جلوگیري از آزار آن ها باشد
چراکه حضور پر شمار کودکان کار در سطح خیابان هاي تقریبا تمام شهرهاي ایران گویاي شکست بیش از 30 طرح دولتی تحت
عناوین مختلف «ساماندهی کودکان خیابانی» با صرف بودجه هاي هنگفت بوده است و این بار تفاوتِ آن با دفعات قبل شاید این است
که اجراي این طرح را به مقاطعه کار و پیمان کار «ساماندهی» واگذار کرده اند که البته واگذاري یک مسئله مهم اجتماعی به
پیمانکاري جاي تامل و پرسش فراوان است. تمام بررسی هاي کارشناسان ما نشان می دهد پس از هر بار اجراي طرح هاي جمع
آوري، کودکان به سمت اشتغال پنهان و مخوف تر رانده می شوند. کارگاههایی که متولیان امور هیچگاه تمایلی به چراغ انداختن به

 
آن ها را نداشته اند، براستی آیا این غفلت 20ساله کمی عجیب نیست؟ 

4-بارها اعلام کرده ایم که کار کودکان محصول عوامل مختلفی است که در طی آن فقرا در نبود توزیع عادلانه ثروت به حاشیه رانده
شده و از دانش و منزلت و حداقل هاي رفاه محروم مانده اند و به گفته جامعه شناسان در طی سال هاي اخیر این بی عدالتی فراگیر
منجر به «حذف طبقه اجتماعی فقرا» و سوق دادن آنان به حاشیه شده است. این طبقه به حاشیه رانده شده اي که حالا فقط براي
بقاي خود تلاش می کند، به اشتغال غیررسمی روي می آورند که در این فرایند، بخش مهمی از تامین معاش خانواده بر شانه هاي

 
نحیف کودکان سنگینی می کند. 

5-برابر مفاد پیمان نامه جهانی حقوق کودك که کشور ما از سال 73 متعهد به اجراي آن است و اصل سی ام قانون اساسی جمهوري
اسلامی ایران، آموزش و تحصیل رایگان و اجباري و با کیفیت حق همه کودکان است، چنانچه دولت خود را مسئول آموزش اجباري
همه کودکان بدون توجه به طبقه اجتماعی و ملیت و جنسیت بداند و شرایط حداقلی تحصیل را براي همگان فراهم کند، تبعا از
حضور کودکان در کارگاههاي زیر زمینی و خیابانی به نحو چشمگیري کاسته شده و در آن صورت آزارهاي دلخراش پیدا و پنهان

 
کودکان بی پناه نیز کمتر خواهد شد. 

6-ما دلجویی از کودکان آزاردیده و دستگیري و حتی مجازات آزار رسانان به آن ها را راه حل نهایی خشونت و آزار رو به افزایش بر
علیه کودکان نمی دانیم و اعتقاد داریم باید به ریشه هاي رواج خشونت از راس تا ذیل جامعه پرداخته شود، بدیهی است با روانکاوي و
پیگیري گذشته همه این افراد کودك آزار مشخص خواهد شد که چه تعداد از این افراد مانند «بیجه»، آزارگر معروف کودکان، خود در

 
مراحل مختلف زندگی قربانی یکی از اقسام مختلف آزار جنسی و خشونت و تبعیض و… بوده اند. 

در پایان یک بار دیگر خشونت هاي بی پایان برعلیه کودکان کار را محکوم کرده و نقش متولیان دولتی و مسئولین را به اتخاذ
شرایطی براي تامین امنیت و محافظت از همه کودکان و همچنین ایجاد شرایط برابر براي امکان زندگی و تحصیل و برخورداري از

حداقل هاي رفاه و آسایش و آرامش براي همه کودکان عزیز کشورمان را فارغ از جنسیت و ملیت یادآور می شویم.»



نرخ بیکاري واقعی بهار امسال 24 درصد و 2.5 برابر آمار رسمی بود

منبع: روزنامه عصر اقتصادشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/09/03

مرکز پژوهش هاي مجلس اعلام کرد: نرخ بیکاري واقعی بهار امسال تحت تاثیر شیوع کرونا برابر با 24 درصد و 2.5 برابر نرخ
بیکاري اعلامی...

مرکز پژوهش هاي مجلس اعلام کرد: نرخ بیکاري واقعی
بهار امسال تحت تاثیر شیوع کرونا برابر با 24 درصد و 2.5
برابر نرخ بیکاري اعلامی مرکز آمار ایران است. به گزارش
خبرگزاري مهر، دفتر مطالعات اقتصادي مرکز پژوهش هاي
مجلس در گزارشی با عنوان «تحلیل شاخص هاي بازار کار
در فصل بهار 1399» به بررسی وضعیت بازار کار ایران در

 
بهار 1399 پرداخت. 

این گزارش نشان دهنده کاهش 1.1 درصدي نرخ بیکاري
در بهار امسال نسبت به بهار 1398 است؛ اما با توجه به اینکه در این فصل، جمعیت غیرفعال افزایش قابل توجهی داشته است، لذا

 
کاهش نرخ بیکاري به دلیل کاهش نرخ مشارکت بوده است و بهبود این شاخص نمی تواند بهبود وضعیت بازار کار را نشان دهد. 

 
درواقع در چنین شرایطی نرخ بیکاري شاخصی کاملاً گمراه کننده براي تحلیل آثار شیوع ویروس کرونا بر بازار کار است. 

نتایج بررسی ها در گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس نشان می دهد از آنجایی که در ایران شاغلین مزد و حقوق بگیر درصد کمی از
کل شاغلین را تشکیل می دهند و عمده شاغلین به صورت کارکن مستقل فعالیت می کنند، تأثیر شیوع ویروس کرونا بر بازار کار نیز
به جاي آنکه در افزایش نرخ بیکاري قابل مشاهده باشد، در افزایش جمعیت غیرفعال و کاهش نرخ مشارکت نمایان شده است. نتایج
محاسبات نشان می دهد در صورتی که افراد شاغل و بیکار اضافه شده به جمعیت غیرفعال همچنان در بازار کار باقی می ماندند، نرخ

 
بیکاري در بهار 1399 به جاي 9.8 درصد اعلام شده توسط مرکز آمار ایران به 24 درصد می رسید. 

بر اساس این گزارش در حال حاضر دولت دو سیاست پرداخت تسهیلات بانکی و بیمه بیکاري را جهت مقابله با بحران بیکاري ناشی از

 
بیماري کرونا مصوب و اجرا نموده است. 

در گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس بر اساس بررسی مستندات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد دو سیاست
مذکور نشان می دهد که از سیاست پرداخت بیمه بیکاري به نسبت پرداخت تسهیلات، استقبال بیشتري شده است، چراکه دولت با
عدم تعریف و لحاظ مکانیسم هاي تشویقی حفظ و صیانت از شاغلین براي بنگاه هاي اقتصادي، سیاست پرداخت بیمه بیکاري را در

 
مقابل سیاست پرداخت تسهیلات قرار داده است و به جاي اینکه این دو سیاست مکمل یکدیگر باشند جانشین هم شده اند. 



ضمن آنکه همچنین علی رغم هدف حمایتی این دو سیاست، مناطق و استان هاي محروم به نسبت سایر استان ها، بهره مندي
کمتري داشته اند. یکی از مهم ترین دلایل این امر بالا بودن سهم اشتغال غیررسمی در استان هاي محروم کشور است که در صورت

ادامه این شرایط و عدم توجه در این خصوص، در آینده محرومیت این استان ها بیشتر و عمیق تر خواهد شد.



نماینده ویژه وزیر کار در استان لرستان خبر داد: طرح هاي توسعه اي چهار

شهرستان لرستان تا دو هفته آینده مشخص می شود

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - معاون روابط کار و نماینده ویژه وزیر
تعاون در استان لرستان گفت: اجراي طرح هاي توسعه اي
و ایجادي داراي اولویت در چهار شهرستان پلدختر،
رومشکان،کوهدشت و چگنی استان لرستان ظرف دو هفته

 
آینده مشخص می شود . 

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی،حاتم شاکرمی گفت : در جلسه
مشترك ویدیو کنفرانسی با حضور ، عیسی منصوري معاون
توسعه کارآفرینی واشتغال، سید موسی خادمی استاندار

لرستان ، آشتاب مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعیاستان لرستان و سایر مدیران استانی، مصوبات مربوط به طرح هاي ایجادي و
توسعه اي ایناستان بحث و بررسی شد.وي، اجرایی شدن حذف شرط 30 درصد پیشرفت طرح براي اعطاي تسهیلات اشتغالروستایی با

 
پیگیري معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال در استان لرستان را از جمله مصوباتاین جلسه اعلام کرد. 

وي همچنین افزود: به رغم وجودمحدودیت هاي موجود با افزایش پرداخت تسهیلات تا سقف 20 میلیارد تومان براي طرح هاي

 
توسعه ایدر حوزه مشاغل خانگی موافقت شد . 

شاکرمی گفت: با توجه به حضورو بازدید میدانی، در سه شهرستان پلدختر، رومشکان و کوهدشت ، طرح هاي توسعه اي و ایجادیاحصا

 
شده ، قابلیت رسیدن به بهره برداري وایجاد اشتغال پایدار را دارند. 

شاکرمی اظهار امیدواري کرد با اولویت 4 طرح در بخش هاي آبرسانی شهرستانرومشکان و طرح گردشگري پل کشکان شهرستان
چگنی و همچنین طرح هاي صنایع تبدیلی انار شهرستان کوهدشت و انجیر شهرستان پلدختر بااستفاده از ظرفیت هاي سرمایه

 
گذاران خصوصی و کمک معاونت توسعه کارآفرینی احصا شوند. 

در ادامه این جلسه عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارتتعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: امیدواریم با ارائه طرح
هاي مبتنی بر زنجیره ارزشیشهرستان هاي کوهدشت، رومشگان و پل دختر با اولویت بندي طرح هاي توسعه اي و ایجادي وشناسایی
نقاط، بتوانیم با مشارکت دستگاه هایمربوطه از جمله نهادهاي مردمی و استفاده ازمنابع داخلی و بین المللی در راستاي توسعهاشتغال

 
منطقه اي اقدام کنیم. 

در پی دستور محمد شریعتمداري،وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی مبنی بر بررسی ظرفیت هاي اشتغال،توسعه اي و سرمایه
گذاریاستان لرستان، هیاتی متشکل از معاونین و مدیران عامل بانک ها و صندوق هاي تابعه وزارتخانهبه ریاست شاکرمی، به این
استان سفر کردند و از نزدیک در جریان فعالیت هاي مرتبط باحوزه هاي معیشتی،رفاهی،بیکاري،بیمه،اشتغال پایدار روستایی قرار

 
گرفتند. 
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چگونه در شرایط کرونا کسب و کار ها را توسعه دهیم؟

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا- مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و
فناوري دانشگاه شهید بهشتی از برگزاري نشست هاي زنده
تصویري (لایو وبینارها) در زمینه نحوه توسعه کسب و کار

 
ها و جذب سرمایه در شرایط شیوع کرونا خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، دکتر علی اصغر سعدآبادي با
اشاره به فعالیت شرکت هاي دانش بنیان مستقر در مرکز
فناوري و نوآوري دانشگاه شهید بهشتی در حوزه کرونا،

افزود: در هفته کارآفرینی ما برگزاري رویداد هاي فناورانه را در حال اجرا داریم و طی آن از کارآفرینان درخواست شد تا براي توسعه
سلامت کشور در شرایط کرونا ایده هاي خود را در این زمینه ارائه دهند تا با حمایت و توسعه این ایده ها مشکلات بهداشت و درمان

 
کشور مرتفع شود. 

وي گفت: علاوه بر آن برخی از شرکت هاي دانش بنیان مستقر در پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی در تولید ماسک، محلول

 
هاي ضد عفونی کننده و ساخت ونتیلاتور فعال بودند و توانستند باري از دوش نظام بهداشت و درمان کشور بردارند. 

 
آقاي سعدآبادي اضافه کرد: همچنین برخی از شرکت ها نیز در حوزه واکسن کرونا در مراکز تحقیقاتی مشارکت دارند. 

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی اضافه کرد: علاوه بر اینها، ما از آغاز هفته جهانی کارآفرینی در
تلاش هستیم تا اقداماتی براي توسعه کسب و کار هاي فناورانه در شرایط شیوع کرونا اجرایی کنیم؛ از این رو مجموعه اي از لایو

 
وبینار ها با محوریت "کسب و کار ها در شرایط کرونا" را برنامه ریزي کردیم. 

 
آقاي سعدآبادي خاطر نشان کرد: این نشست هاي تصویري (وبینارها) آغاز شده است و به مدت 6 ماه ادامه خواهد داشت. 

وي با تأکید بر اینکه نحوه توسعه کسب و کار ها در شرایط کرونا یکی از نیاز هاي کشور است، گفت: مردم همواره دچار مشکلات
اقتصادي هستند، ولی با شیوع کرونا این مشکلات شدیدتر شده است و ما در این نشست هاي تصویري این افراد را با نحوه توسعه

 
کسب و کارهایشان در چنین شرایطی آشنا خواهیم کرد. 

عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی «چه نوع کسب و کار هایی در شرایط کرونا قابل توسعه هستند»، «نحوه پایدار ماندن کسب و
کار ها در شیوع کرونا» و همچنین «نحوه جذب سرمایه در این شرایط» را از محور هاي مطرح در این نشست هاي تصویري (وبینارها)

نام برد.



پهلوانی نمی میرد ...

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/09/03

جامعه/ اعظم طیرانی «وقت مبارکی نیست پهلوان که به مبارك دمی سر در لاك خود فرو ببري، روزگار، روزگار کنار ایستادن
و تماشا کردن نیست!» این بخشی از دیالوگ ماندگار سریال «پهلوانان نمی میرند» است که چندي پیش براي چندمین بار از

تلویزیون پخش شد.

جامعه/ اعظم طیرانی «وقت مبارکی نیست پهلوان که به
مبارك دمی سر در لاك خود فرو ببري، روزگار، روزگار
کنار ایستادن و تماشا کردن نیست!» این بخشی از دیالوگ
ماندگار سریال «پهلوانان نمی میرند» است که چندي پیش

 
براي چندمین بار از تلویزیون پخش شد. 

عبارتی که بیانگر مجموعه اي از باورها، اعتقادات، رفتارها،
سنت ها و آیین هایی است که چرخ روزگار موجب شده،
بسیاري از آن ها تنها از میان داستان ها و حکایت هاي

 
کهن و قدیمی شنیده شود. 

در سال هاي دور فتوت، جوانمردي و پهلوانی جایگاهی ویژه در آداب و رسوم و زندگی اجتماعی و ادبیات این مرز و بوم داشته است.
اما همین فتوت و جوانمردي هم به سرنوشت بسیاري از سنت ها و آیین هاي زندگی ایرانی دچار شده است و رنگ و بویی از آن

 
مشاهده نمی شود! 

روزگاري در شهرها لوطی ها بودند و پهلوانان و جوانمردان و تا چند دهه پیش هم جوانان و رادمردانی که براي دفاع از هویت و ناموس
ایرانی در برابر هجوم بیگانه سینه سپر کردند و مرام و لوطی گري واقعی را به نمایش گذاشتند. اما امروزه انگار «فتوت، جوانمردي و

 
پهلوانی» در هیاهوي زندگی شهري رخت فراموشی بر تن کرده و کمتر اثري از آن در شهر و دیار ما مشاهده می شود. 

به راستی چه شده است که منش و رفتار جوانمردي و پهلوانی دیگر آن گونه که باید در جامعه مشاهده نمی شود؟ چرا لوطی ها
کمیاب شده اند؟ آدم هایی که جلو سارقان، زورگوها و مزاحمان نوامیس آن ها بایستند. براي احیا و یا بازتولید فرهنگ لوطی گري و

 
جوانمردي چه باید کرد؟ 

 
چرا امکان عملیاتی شدن فرهنگ پهلوانی و لوطی گري قدیم وجود ندارد؟ 

اصغر مهاجري، پژوهشگر اجتماعی و استاد دانشگاه در پاسخ به این پرسش می گوید: شکی در این نیست که جامعه نیازمند روحیه و
فرهنگ جوانمردي است، زیرا هرچه جامعه داراي ارزش هاي اخلاقی بیشتر و نظام هنجاري پهلوانی، گذشت و ایثار باشد، آن جامعه
داراي سپهر روانی و وجدان جمعی کامل تري خواهد بود که لبریز از اخلاق است. اما نکته مهم تر این است که اگر ما به دنبال فرهنگ
پهلوانی و ایثار به شکل هایی که مستندات و الگوهاي آن را در تاریخ جامعه خودمان داریم، بگردیم اشتباه است؛ چرا که آن فرهنگ با



آن ویژگی ها و با آن نظام هنجاري مربوط به جامعه اي است که مناسبات، ارتباطات و روابط آن از جنس سنتی بوده، اما اکنون که
ساختار جامعه مدنی و شهري است، امکان عملیاتی شدن فرهنگ پهلوانی و لوطی گري آن دوران وجود ندارد زیرا هویت و مناسبات
محله اي جامعه تغییر کرده است و سبک زندگی و نوع همسایگی هاي امروز امکان اعمال شدن آن فرهنگ را ندارد و به عبارت دیگر

 
اکنون گروه هاي مرجع ما، گروه هاي مرجع پهلوانی نیست و در گذر زمان متفاوت شده است. 

 
عشق رمانتیک در سبک زندگی جدید 

به گفته دکتر مهاجري، اکنون بسیاري از گروه هاي مرجعی که در نظام گذشته جامعه ما تجربه هاي موفقی داشته اند، وجود ندارند و
یا امکان مرجعیت آن ها در سبک زندگی امروز جامعه ما فراهم نیست و نمی توانند الگوهاي رفتاري را بر ذائقه پیروان خود بنشانند و
آن روحیه تکثیر و بازتولید شود. بنابراین ضرورت دارد گروه هاي مرجع جدید، فرهنگ پهلوانی و لوطی گري گذشته را متناسب با

 
سبک زندگی افراد و شرایط روز جامعه بازتولید کنند. 

وي ادامه می دهد: در فرایند توسعه جامعه و سبک زندگی جدید عشق هاي ایثاري که نوعی عشق یکطرفه و بدون هیچ چشمداشتی
بوده، جاي خود را به عشق رمانتیک که در واقع عشقی دوطرفه است، داده. در گذشته پهلوانان ایثار می کردند و عده اي یکطرفه بهره
مند می شدند، اما امروزه باید بپذیریم به همان نسبت که سبک زندگی ها تغییر کرده نیازمند الگوها و گروه هاي مرجع جدید هستیم
و باید توجه داشته باشیم در سبک زندگی جدید قادر به تولید و بازتولید عشق ایثاري و یکطرفه نیستیم و اگر بخواهیم این میراث
فرهنگی ارزشمندمان را در قالب گروه هاي مرجع امروزي و الگوهاي رفتاري آن ها بازتولید کنیم، باید درزمینه بازتولید آن توانایی
تولید داشته باشیم. زیرا در شرایط امروز قادر به بازتولید برخی از الگوهاي فرهنگی گذشته نیستیم، چرا که از فرهنگ تولید فاصله

 
گرفته و به سمت مصرف گرایی هدایت شده ایم. 

 
پهلوان، کارآفرین است 

این پژوهشگر اجتماعی می افزاید: براساس مطالعات انجام شده در شرایط امروز جامعه از بین گروه هاي مرجع فرهنگی، مدنی،
مذهبی و اقتصادي؛ گروه هاي مرجع اقتصادي و مدنی گروه هایی هستند که قادر به تولید و بازتولید برخی از ارزش هاي میراث
گذشته بوده و توانسته اند در مقایسه با سایر گروه هاي مرجع، تأثیرگذارتر عمل کنند. البته شیوه رفتاري این گروه هاي مرجع در
جامعه امروز تفاوت هایی با شیوه رفتار فرهنگ پهلوانی در جامعه سنتی قدیم دارد و باید بپذیریم شرایط امروز جامعه متمایز از شرایط
روزگاري است که پهلوانان و عیاران ما سینه سپر می کردند. بنابراین امروزه ما نیازمند آن سبک پهلوانی نیستیم و در واقع در جامعه
اکنون، پهلوان کسی است که در قالب یک گروه مرجع اقتصادي بتواند کارآفرینی کند و بستر مناسبی را براي اشتغال سالم افراد

 
جامعه با ایجاد کارگاه، کارخانه، مزرعه و... فراهم سازد. 

به اعتقاد دکتر مهاجري، امروزه راه نجات جامعه در اختیار فرهنگ پهلوانی نیست و این فرهنگ نوعی مسکن است که درمان کننده
نیست. بنابراین باید بسترهاي تولید و اشتغال فراهم شود تا افراد جامعه بتوانند در سایه ثروت افراد توانمند و با انصاف جامعه با کار و
تلاش، رشد و ارتقا پیدا کنند و اگر بخواهیم همان سبک رفتاري فرهنگ پهلوانی قدیم را در جامعه امروز پیاده کنیم، افراد جامعه به
افرادي وابسته تبدیل خواهند شد که تمایلی به تلاش و فعالیت نخواهند داشت. بنابراین باید بتوانیم افراد را مستعد کار و تلاش کنیم

 
تا استعداد هاي بالقوه آن ها به فعلیت برسد و بتوانند در سایه کار، تلاش، عزت نفس و مناعت طبع، نیازهاي خود را تأمین کنند. 

 
دولت هاي رفاه موظفند بستر کار کردن را فراهم کنند 



این استاد دانشگاه با تأکید بر اینکه دولت هاي رفاه موظف هستند بستر کار و بر بازوي خود تکیه کردن را فراهم کنند، می گوید: در
برخی موقعیت هاي فورس ماژور نظیر حوادث غیرمترقبه و بحران کرونا گروهی از افراد جامعه نیازمند کمک هاي مؤمنانه می شوند
که مورد تأکید مقام معظم رهبري است و باید به عنوان یک مسکن موقت در شرایطی مشابه شرایط فعلی که برخی از افراد جامعه
بیکار شده اند انجام شود تا تاب آوري قشر آسیب دیده جامعه حفظ شود، اما اگر بخواهیم این سبک رفتار را به همه موقعیت هاي
جامعه تعمیم دهیم در واقع به استعداد و ظرفیت افراد خیانت کرده و با اجراي عدالت اجتماعی که بهره مندي یکسان همه افراد

 
جامعه از منابع ثروت است، مقابله می کنیم. 

 
بسترهایی فراهم سازیم که افراد، بی نیاز از کمک دیگران باشند 

دکتر مهاجري با اشاره به اینکه برخی گروه هاي اقتصادي قادر هستند یک منطقه را ثروتمند کرده و در آن منطقه بسترهایی فراهم
سازند که افراد، بی نیاز به کمک دیگران باشند و به افرادي تولیدکننده و یا حتی صادرکننده تبدیل شوند، می گوید: در سال هاي
اخیر یک گروه اقتصادي به صورت پایلوت در شهر ایذه فعالیت خود را شروع کرده و اکنون به مرحله اي رسیده که نه تنها در این
شهر، فرد بیکاري وجود ندارد، بلکه افراد از شهرستان هاي اطراف نیز براي کار به ایذه می آیند. بنابراین ضرورت دارد دانشگاهیان ما،
سکانداران فرهنگی و مسئولان برنامه ریز اقتصادي کشور در مسیر فراهم ساختن بستر اشتغال سالم و بالفعل کردن استعدادهاي افراد
جامعه حرکت کنند تا هر فردي بتواند متناسب با استعداد خود رشد کند و نیازمند دیگران نباشد. چرا که خداوند به تعداد انسان هاي
روي زمین استعداد و فرصت آفریده است که اگر بستر بروز و ظهور استعداد افراد فراهم شود و استعدادهاي بالقوه آن ها به فعلیت
برسد هیچ یک از افراد جامعه حتی افراد داراي معلولیت، نیازمند کمک و حمایت دیگران نخواهند بود. تولیدکنندگان فرهنگی جامعه
باید بکوشند فرهنگ پهلوانی و ایثارگري قدیم را به روز کرده و اگر در جایی با محدودیت مواجه شدند، دولت هاي رفاه با اجراي

 
سیاست هاي مناسب و با ایفاي نقش، این محدودیت ها را برطرف سازند. 

 
ایجاد انگیزه 

به گفته وي با توجه به شرایط امروز جامعه که سبک زندگی ها تغییر کرده و نوع حمایت ها از قدیم متمایز شده است، ما نباید با
حمایت هاي نادرست، افراد جامعه را وابسته کرده و انتظار داشته باشیم عدالت اجتماعی در جامعه برقرار باشد. امروز باید بکوشیم
عشق ایثاري و یکطرفه که در فرهنگ پهلوانی قدیم بوده، در فرهنگ پهلوانی جدید جاي خود را به عشق رمانتیک و دوطرفه بدهد و
پهلوانان امروز با ایجاد بستر مناسب براي کار و فعالیت اقتصادي، شرایط اشتغال افراد را فراهم کنند تا آن ها بتوانند با کار و تلاش
رشد کنند و از افرادي وابسته و مصرف کننده به افرادي تولیدکننده تبدیل شوند تا به جاي اینکه براي تأمین نیازهاي خود چشمشان
به دست دیگران باشد، بکوشند با انگیره و تلاش، خواسته ها و نیازهاي خود را تأمین کنند؛ اگر این مهم تحقق یابد در جامعه، فرد

 
نیازمند و وابسته به کمک دیگران نخواهیم داشت. 

دکتر مهاجري می افزاید: این فرهنگ پهلوانانه باید در قالب الگوهاي فرهنگی و اجتماعی، مذهبی و اقتصادي جدید خود تولید و
بازتولید شود که البته مشروط بر آن است رسانه ها مطالبه گري، دانشگاهیان الگوهاي آن را طراحی و گروه هاي خوب اقتصادي و

مدنی این الگوها را تولید و گروه هاي مذهبی این فرهنگ پهلوانی جدید را بازتولید کنند.



شبکه رشد و هزار راه نرفته

منبع: ایسناشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/09/03

شبکه ملی رشد به عنوان رسانه اي پویا با مأموریت توسعه و ترویج محتواي کتاب هاي درسی سال ها است که چراغ خاموش
فعالیت می کند. با معرفی این رسانه به جامعه مخاطبین و رسانه هاي جمعی در قالب 5 شماره از یک پرونده بخشی از

عملکرد، رسالت و اقدامات این شبکه آموزش محور را در دوران شیوع بیماري کووید 19 بیش از ...

به گزارش ایسنا، وزارت آموزش وپرورش در کشور عهده دار
شبکه گسترده تعلیم و تربیت است و هر ایرانی بایستی
براي برخوردار شدن از سواد خواندن و نوشتن و پیشرفت
در مسیر علم از این کانال عبور کند. در شبکه گسترده
آموزش وپرورش، سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی
ارگان تولیدکننده محتوا براي آموزش شبکه گسترده 15
میلیونی دانش آموزان است که اقدام به طراحی و تولید

 
کتب درسی از پایه اول تا دوازدهم می کند. 

با توجه به اینکه تمام دانش آموزان در31 استان کشور یک
سطح استعداد، امکانات آموزشی و محیط جغرافیایی یکسانی نیستند و برخی در نقطه صفر مرزي به دوراز تمام امکانات و برخی در

 
بهترین ترین سطح ممکن به زندگی و تحصیل می پردازند . 

سازمان پژوهش درصدد تأسیس شبکه اي برآمد که محتواي کمک درسی براي دانش آموزان بر بستر وب ایجاد کند تا پاسخگوي
نیازهاي جمعیت 15 میلیونی دانش آموزان باشد. این اقدام به توجه به گسترش شیوه آموزش الکترونیک در ایران و جهان موردتوجه
قرار گرفت و جرقه آن در دهه 70 زده شد. هدف از راه اندازي این شبکه ارائه خدمات به تمام کسانی بود که درصدد بودند به نوعی از
محتواهاي آموزشی استفاده کنند. مسئولیت راهبري این شبکه از سال 1385 به معاونت فناوري اطلاعات و ارتباطات واگذار شد و نام

 
این شبکه از شاد(منظور شبکه شاد فعلی نیست) به رشد تغییر پیدا کرد. 

 
مسیر فعالیت شبکه رشد از دهه 70 تا 90 

تولید محتوا از همین سال ها براي شبکه رشد آغاز شد اما به خاطر چند دلیل کمتر موردتوجه قرار گرفت. ازجمله این دلایل می توان
به ضعف در اطلاع رسانی به جامعه مخاطبان، عدم تأکید و اجبار به استفاده از محتواي تولیدشده در شبکه رشد، نگرانی از ورود دانش
آموزان به فضاي مجازي و صرف زمان مناسب براي غنی شدن محتواي موجود در این شبکه اشاره کرد. شبکه رشد حدود 15 سال
ابتدایی تأسیس محتواهایی براي دانش آموزان المپیادي و مقالات علمی را تولید می کرد که از سال 85 به سمت تولید محتواي
متناسب با برنامه درسی پیش رفت و در این راستا محتواهاي این شبکه تا سال 91 پربار، براي تمام پایه هاي تحصیلی و همچنین

 
متناسب با برنامه درسی شد. 



 
فعالیت شبکه رشد در دهه 90 

از سال 91 و با تصویب برنامه درسی ملی و سند تحول بنیادین آموزش وپرورش بازتعریف در محتواي تولید شروع و تا سال 97 نهایی
و عملیاتی شد. شبکه رشد با این تغییر محتوا به گونه اي ساماندهی شد که دانش آموز بتواند با توجه به پایه تحصیلی به مطالب
موردنظر خود که در آن قابلیت تعامل نیز وجود دارد، دسترسی پیدا کنند. بیشترین محتواي تولیدشده در شبکه رشد جدید در دوره
ابتدایی، سپس دوره متوسطه اول و در پایان دوره متوسطه دوم است. این بازتعریف محتوا باعث ایجاد دو شبکه رشد قدیم و جدید
شد. علت این امر نیز عدم پشتیبانی مطالب رشد قدیم روي موبایل است و به همین دلیل امکان انتقال این مطالب به بستر جدید

 
فراهم نشد. 

 
برنامه سازمان پژوهش در سال 99 

یکی از اهداف سازمان پژوهش براي غنا بخشیدن به شبکه ملی مدارس ایران (رشد) در 6 ماه ابتدایی سال 1399، تولید چندین
محتوا براي هر کتاب و غنی کردن محتوا در متوسطه دوم و فنی و حرفه اي بود. در راستاي تحقق بخشیدن به این هدف در چند سال
آینده از ظرفیت هاي معلمان نیز براي تولید محتوا در رشد استفاده خواهد شد. با تحقق این هدف فقر محتوایی الکترونیکی موجود در
کل نظام آموزشی تا حدودي برطرف خواهد شد. اقدام دیگر سازمان پژوهش در راستاي غنا بخشیدن به شبکه رشد تأسیس و راه

 
اندازي مرکز یادگیري معلم در شبکه رشد بوده است. 

 
تشریح تقسیم بندي محتواها در شبکه رشد 

4 نوع محتوا در شبکه رشد وجود دارد. مورد اول فیلم آموزشی ویژه معلمان، دانش آموزان، مورد دوم فایل هاي صوتی هستند که به
آن ها کتاب گویا اطلاق می شود، بخش سوم محتواهاي تعاملی شامل آزمون، آزمایش، تکرار و تمرین و بخش چهارم مطالب تکمیلی
شامل داستان، شعر، قصه است. در شبکه رشد سرویس هاي بسیار متنوع و متعددي ازجمله دانشنامه، المپیادها، کارآفرینی، بانک

 
تصاویر، جشنواره فیلم رشد و محتواهاي الکترونیک وجود دارد. 

 
رشد و شاد، دو شبکه هم پوشان 

شبکه ملی مدارس ایران «رشد» داراي کار ویژه ها و اهدافی همانند شبکه اجتماعی دانش آموزي شاد نیست. آموزش محتوا به دانش
آموزان در شبکه رشد به صورت بر خط یا آنلاین نیست، شبکه رشد پشتیبان کلاس درس و معلم است، در رشد معلم نقش اصلی و
راهبري آموزشی را بر عهده دارد، محتواهاي شبکه رشد براي دانش آموزان چندپایه و یا عدم برخوردار از معلمان متخصص مناسب
است. شبکه ملی دانش آموزي شاد بستري براي آموزش است. مقرر نیست که دو شبکه ي رشد و شاد با یکدیگر ادغام شوند. محتواي
تولیدشده در شبکه رشد با شبکه دانش آموزي شاد همسو است. محتواي تولیدشده در رشد بیشتر در جهت رفع نیاز دانش آموزان با
توجه به شیوع ویروس کرونا طراحی شده است. بحث آموزش خودآموز یا آموزش از راه دور در شبکه رشد دیده نشده است. رشد
حاصل یک نیاز است، اما شاد حاصل یک بحران است. بااین وجود شبکه شاد می تواند به تکمیل و غنا بخشی محتواهاي شبکه ملی

 
رشد کمک زیادي کند و می توان در شبکه شاد لینک ورود به رشد نیز در نظر گرفته شود. 

در تشریح بهتر موضوع همین بس که بدانید حسن ملکی رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی درباره این دو شبکه گفته
است: شبکه ملی رشد و سامانه شاد رقیب هم نیستند بلکه همراه و همکار هم هستند. مأموریت شبکه رشد تولید استانداردهاي
گوناگون در عناصر برنامه درسی و فعالیت هاي آموزشی و معرفی آن ها به عنوان کالاي قابل استفاده براي معلمان، دانش آموزان و



 
خانواده ها است درحالی که مأموریت شبکه شاد اجراي آموزش ها و استانداردهاي تولیدشده درصحنه عمل است. 

 
رشد دو برابري میزان استفاده از شبکه رشد در ایام کرونا 

با شیوع ویروس کرونا در ابتدا میزان بازدید و استفاده از محتواي شبکه ملی مدارس ایران کاهش پیدا کرد اما بعد از مدتی در بررسی
ها مشخص شد بالاي 50 درصد جمعیت کلاس ها و مخصوصاً معلمان در دروسی که باید براي دانش آموز محتوا ارسال کنند از

 
محتواهاي رشد استفاده می کنند که نشان دهنده رشدي دو برابري است. 

 
تبدیل شبکه رشد به اولین شبکه موردعلاقه دانش آموزان و معلمان 

شبکه ملی مدارس «رشد» در سال هاي آینده با توجه به اهداف در نظر گرفته شده براي آن، باید به معناي واقعی کلمه متحول
خواهد شد و به ملی بودن خود جامه عمل می پوشاند. در شبکه رشد کلیه خدمات موردنیاز دانش آموز، معلم، والدین، کادر آموزشی
مدرسه، مشاوره، راهنمایی تحصیلی، انتخاب رشته، باید آماده سازي شده و در حال ارائه است که با توجه به میزان رشد مراجعه کننده
به این شبکه می توان منتظر رسیدن این شبکه با جایگاه واقعی خود یعنی اولین شبکه موردعلاقه دانش آموزان و معلمان بود. هدف
غایی دیگري که براي شبکه رشد در نظر گرفته شده است شخصی سازي کردن محتوا تولیدشده است. به این صورت که دانش آموزان
اعم از دانش آموزان مدارس فنی و حرفه اي، مدارس عادي، دانش آموز مدارس خاص و مدارس با نیازهاي ویژه استثنایی با مراجعه به
این محتوا نیازهایشان را مرتفع و مهارت تحصیلی موردنیاز خودشان را کسب کنند. این شبکه با شخص سازي محتوا، فراهم کردن
امکان ایجاد تعامل، انجام کار کارشناسی روي محتواهاي تولیدشده در شبکه رشد، ایجاد مرکز یادگیري معلم، فراهم کردن محتوا براي

 
کلیه پایه هاي تحصیلی به زودي به پرمخاطب ترین شبکه دانش آموزي در سطح کشور تبدیل خواهد شد. 

انتهاي پیام



مشکلات کارآفرینی با راهکارهاي خلق الساعه حل نمی شود

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/09/03

فرزین فردیس، نایب رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران می گوید: براي حل مشکلات فعلی اکوسیستم
کارآفرینی نباید منتظر معجزه ماند یا راهکارهایی ابداع کرد؛ بلکه باید به راهکارهاي موجود که بر اساس علم اقتصاد به

روشنی مشخص شده عمل کرد و پاي عملی شدن شعارها ماند.

نایب رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق
ایران، گفت: براي حل مشکلات کارآفرینی باید از شعار به

 
عمل حرکت کرد و راهکارهاي عملیاتی را به کار بست. 

فرزین فردیس در گفت وگو با «پایگاه خبري اتاق ایران» به
مناسبت هفته جهانی کارآفرینی اظهار کرد: متأسفانه یکی

از مشکلات فعلی براي کارآفرینان، نبود قدرت برنامه ریزي و پیش بینی پذیري حتی براي کوتاه مدت است. کسانی که می خواهند در
حوزه دانشی فعالیت و سرمایه گذاري کنند، درواقع بر پروسه اي طولانی مدت کار می کنند. کوتاه ترین زمانی که فعالان حوزه دانش
بنیان بتوانند از خطوط تولید یا فرمولاسیون دانش بنیان نتیجه بگیرند، دو سال است و در این پروسه طبیعی است که وقتی تلاطم

 
هاي اقتصادي بالا رود، وقت و انرژي کارآفرینان صرف مسائلی می شود که شاید به خودي خود اهمیت چندانی ندارد. 

فردیس با اشاره به محدودیت هاي تجاري موجود، خاطرنشان کرد: متأسفانه در حال حاضر تبادل تجاري به قدري سخت شده است
که حتی خرید یک قطعه کوچک هم با مانع روبه روست. با توجه به این نکته که کارآفرینان جوان و فعالان حوزه دانش بنیان، سرمایه
بنگاه هاي بزرگ را ندارند تا بتوانند موانع تجاري را دور بزنند. بنابراین در این پروسه طاقت فرسا عمده کارآفرینان دست از تلاش

 
برمی دارند و ناامید می شوند. 

نایب رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران بر این باور است که براي حل مشکلات فعلی اکوسیستم کارآفرینی نباید
منتظر معجزه ماند یا راهکارهایی از نو ابداع کرد. بلکه راهکارهاي موجود را علم اقتصاد به روشنی مشخص کرده است و باید تنها به

 
همه حرف هایی که گفته می شود، عمل کنیم. 

او خاطرنشان کرد: به نظر من مهم ترین مشکل ما این است که هیچ وقت به راهکارهاي عملیاتی توجه نمی کنیم و همیشه دنبال

 
ساده ترین راه ها یا ایجاد راه حل هاي خلق الساعه هستیم. 

فردیس با اشاره به روي کار آمدن وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: خوشبختانه از زمان حضور آقاي رزم حسینی در
وزارت صنعت، شاهد هستیم که عملاً قفل بسیاري از مراحل کاري باز شده است و ایشان نشان داده اند که اگر بخواهند می توانند
اقدامات حائز اهمیتی انجام براي فعالان اقتصادي انجام دهند. همچنان که در حوزه صادرات و واردات، مصوباتی که قبلاً صادرشده و



همه آنها به نوعی مانع براي فعالان اقتصادي بودند، در همین مدت رفع ابهام شدند. فعالان اقتصادي به خصوص صادرکنندگان در
حال حاضر بسیار امیدوار هستند که همچون قبل بتوانند فعالیت هاي خود را از سر گیرند و در حوزه واردات مواد اولیه هم گشایش

 
هاي مهمی صورت گیرد. 

او همچنین با اشاره به فراهم سازي مقدمات عرضه اولیه یک شرکت تاکسی اینترنتی در بورس، گفت: تسهیل در فرآیند پذیرش و
ورود شرکت هاي دانش بنیان به خصوص شرکت هاي بزرگ این حوزه در بورس از جمله خواسته فعالان اقتصادي از دولت بوده است.
به این دلیل که با این اقدام، ابهامی که در حوزه فضاي نوآوري درباره نحوه قیمت گذاري وجود دارد، رفع خواهد شد. چراکه در حال
حاضر قیمت گذاري بر اساس ارزش آتی انجام می شود و بعضاً بین سهامداران هم ابهام هست که ارزش واقعی یک استارتاپ در حال

 
حاضر چقدر است. 

به باور فردیس، مکانیسم بازار سرمایه به نحوي است که در شفافیت آن نمی توان خدشه اي وارد کرد و عرضه استارتاپ ها در بورس،

 
منجر به شکل گیري فضاي گفت وگو بر سر دارایی هاي مشهود این بنگاه هاي اقتصادي می شود. 

او همچنین تأکید کرد: در حال حاضر سرمایه موردنیاز شرکت هاي دانش بنیان آن قدر زیاد شده که از طریق سرمایه گذاران
خصوصی یا VC ها (سرمایه گذاري خطرپذیر) قابل انجام نیست. سرمایه هاي خارجی نیز که فعلاً دست یافتنی نیست. درنتیجه تنها
راه توسعه شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپی ورود به بورس است و با عرضه در بورس این فرصت را پیدا می کنند تا برنامه هاي

 
بلندپروازانه خود را دنبال کنند. 

به باور نایب رئیس کمیسیون کسب وکارهاي دانش بنیان اتاق ایران، توسعه تجارت در شرایط فعلی به خصوص براي کسب وکارهاي

 
دانش بنیان و کارآفرینان نیازمند ایجاد برخی زمینه هاي لازم و تقویت زیرساخت هاي موجود است. 

او تأکید کرد: فعالان حوزه دانش بنیان هم انتظاري فراتر از گشایش فعلی نمی خواهند؛ با تسهیل در شرایط تجاري کشور و ساده تر
شدن روند گردش کالاها، طبیعتاً فعالان حوزه دانش بنیان راحت تر می توانند مواد اولیه و کالاهاي موردنیاز خود را تهیه کنند.

 
متأسفانه در چند وقت اخیر خطوط تولید دانش بنیان معطل موادي بود که بعضاً برخی از آنها اهمیتی هم در پروسه تولید ندارد. 

 
موضوعات: 
کارآفرینی



چگونه در شرایط کرونا کسب و کارها را توسعه دهیم؟

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی از برگزاري لایو وبینارهایی در زمینه نحوه توسعه
کسب و کارها و جذب سرمایه در شرایط شیوع کرونا خبر داد.

چگونه در شرایط کرونا کسب و کارها را توسعه دهیم؟ اقتصاد
ایران: مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه
شهید بهشتی از برگزاري لایو وبینارهایی در زمینه نحوه توسعه

 
کسب و کارها و جذب سرمایه در شرایط شیوع کرونا خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران ، دکتر علی اصغر سعدآبادي  با
اشاره به فعالیت شرکت هاي دانش بنیان مستقر در مرکز فناوري
و نوآوري دانشگاه شهید بهشتی در حوزه کرونا، افزود: در هفته
کارآفرینی ما برگزاري رویدادهاي فناورانه را در حال اجرا داریم و
طی آن از کارآفرینان درخواست شد تا براي توسعه سلامت کشور

در شرایط کرونا ایده هاي خود را در این زمینه ارائه دهند تا با حمایت و توسعه این ایده ها مشکلات بهداشت و درمان کشور مرتفع

 
شود. 

وي اظهار کرد: علاوه بر آن برخی از شرکت هاي دانش بنیان مستقر در پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی در تولید ماسک،

 
محلول هاي ضد عفونی کننده و ساخت ونتیلاتور فعال بودند و توانستند باري از دوش نظام بهداشت و درمان کشور بردارند. 

 
سعدآبادي اضافه کرد: همچنین برخی از شرکت ها نیز در حوزه واکسن کرونا در مراکز تحقیقاتی مشارکت دارند. 

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی اضافه کرد: علاوه بر اینها، ما از آغاز هفته جهانی کارآفرینی در
تلاش هستیم تا اقداماتی براي توسعه کسب و کارهاي فناورانه در شرایط شیوع کرونا اجرایی کنیم؛ از این رو مجموعه اي از لایو

 
وبینارها با محوریت "کسب و کارها در شرایط کرونا" را برنامه ریزي کردیم. 

 
سعدآبادي خاطر نشان کرد: این وبینارها آغاز شده است و به مدت 6 ماه ادامه خواهد داشت. 

وي با تاکید بر اینکه نحوه توسعه کسب و کارها در شرایط کرونا یکی از نیازهاي کشور است، خاطر نشان کرد: مردم جامعه همواره
دچار مشکلات اقتصادي هستند، ولی با شیوع کرونا این مشکلات شدیدتر شده است و ما در این وبینارها این افراد را با نحوه توسعه

 
کسب و کارهایشان در چنین شرایطی آشنا خواهیم کرد. 

عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی "چه نوع کسب و کارهایی  در شرایط کرونا قابل توسعه هستند"، "نحوه پایدار ماندن کسب و
کارها در شیوع کرونا" و همچنین "نحوه جذب سرمایه در این شرایط" را از محورهاي مطرح در این وبینارها نام برد.





راه اندازي کارگروه اشتغال سربازان وظیفه در 31 استان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/09/03

سردار فرحی از راه اندازي کارگروه اشتغال کارمندان وظیفه ستاد کل نیروهاي مسلح در استان ها خبر دارد و گفت: تا سال
1401، 100درصد سربازان باید به مهارت آموزي برسند.

به گزارش حوزه دفاعی امنیتی گروه سیاسی باشگاه
خبرنگاران جوان، سردار سرتیپ پاسدار سید مهدي فرحی
فرمانده قرارگاه مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیرو هاي
مسلح امروز دوشنبه درباره راه اندازي کارگروه اشتغال
کارمندان وظیفه ستاد کل نیرو هاي مسلح در استان ها
گفت: بیش از 170 تدبیر از فرماندهی معظم کل قوا در
ارتباط با حمایت و توجه ویژه به سربازان داریم که بیش از
نصف این 170 تدبیر در ارتباط با توانمند سازي و مهارت

آموزي و توجه ویژه به آینده سربازان است بنابراین براي عملیاتی شدند این تدابیر نقشه راهی تدوین شده است که مصوبه ریاست کل

 
ستاد کل نیرو هاي مسلح سردار محمد باقري است که 15 شاخص دارد. 

وي با بیان این که این نقشه راه یک پیام اصلی دارد گفت: در یک برنامه 5 ساله تا سال 1401 باید سربازان صد در صد به مهارت
آموزي برسند و یک مهارت تخصصی با گواهینامه مناسب دریافت کنند و از طرف دیگر 30 درصد هم باید به شغل متناسب با مهارت

 
خود برسند. 

سردار فرحی افزود: در همین راستا از امسال شروع به اشتغال پس از خدمت سربازان را عملیاتی کردیم که تا سال 1401 بتوانیم به

 
آن 30 درصد مدنظر برسیم. 

فرمانده قرارگاه مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیرو هاي مسلح ادامه داد:براساس همین موضوع با وزیر کشور جلساتی را برگزار کردیم
و وزیر دستوراتی را به همه استانداري ها ابلاغ کرد که معاونین اقتصادي و اشتغال استانداران در سراسر کشور کارگروه ویژه تخصصی

 
را تحت عنوان مهارت آموزي سربازان و اشتغال پس از خدمت آن ها تشکیل دهند. 

وي گفت: این کارگروه ترکیبی از فرماندهان نظامی آن استان اعم از ارتش، سپاه و نیروي انتظامی و مدیران کل دستگا هاي استان در
وزارت جهاد کشاورزي، وزارت صمت، وزارت ورزش و جوانان، سازمان فنی و حرفه اي و سایر دستگاه هایی که در این زمینه نقش

 
دارند در این کارگروه فعالیت می کنند. 

 
بیشتر بخوانید 

مهارت آموزي سربازان تا سال 1401 اجباري می شود 



سردار فرحی با بیان این که کارگروه اشتغال سربازان در 31 استان تشکیل شده است گفت: رییس این کارگروه ها معاونین اقتصادي و

 
اشتغال استانداران هر استان است و اعضاي آن 15 نفر و در ذیل استانداري ها قرار دارد. 

فرمانده قرارگاه مهارت آموزي کارکنان وظیفه نیرو هاي مسلح با بیان این که این کارگروه دو وظیفه اصلی دارد گفت: وظیفه اول
مشخص کنند که در هر استان براساس شرایط اقلیمی و بومی آن چه مهارت هایی را نیاز دارد که آن نیاز ها به فرماندهان نظامی

 
استان ها ابلاغ می شود که متناسب با آن سربازان بسته به علاقه اي که دارند را آموزش و گواهی اشتغال دهند. 

وي افزود: دومین وظیفه این کارگروه پس از خدمت سربازان است یعنی زمانی که خدمت آن ها تمام شد بتوانیم از نظر شغلی، مالی و
رصد شغلی حمایت هاي تسهیلاتی و شغلی داشته باشیم.



هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/09/03

بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است.

هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز اقتصاد
ایران: بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي
پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز

 
ممنوع است. 

به گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران ،  روابط عمومی بانک
مرکزي اعلام کرد: هرگونه استفاده از عنوان موسسه
اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)،

شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع

 
است. 

فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به
روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به

 
وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



استفاده از عناوین نهادهاي پولی تحت نظارت، بدون مجوز ممنوع است

منبع: بانک برترشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/09/03

بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است.

بانک برتر، هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض

 
الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي
قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به روزرسانی است و
هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز
و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به وب سایت بانک مرکزي مراجعه

 
کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا
«غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار دهند.



19.5 تریلیون دلار کمک مالی جهانی براي مبارزه با بحران کرونا

منبع: رکناشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/09/03

اقتصادي رکنا: مجموع کمک هاي وعده داده شده توسط دولت ها و بانک هاي مرکزي به منظور نجات اقتصاد جهان از عواقب
شیوع ویروس کرونا و بیماري کووید_19 به 19.5 تریلیون دلار می رسد.

به گزارش رکنا، به نقل از هفته نامه اسپانیایی ""یورو
ویکلی""، مجموع کمک هاي وعده داده شده توسط دولت
ها و بانک هاي مرکزي به منظور نجات اقتصاد جهان از
عواقب شیوع ویروس کرونا و بیماري کووید_19 به 19.5

 
تریلیون دلار می رسد. 

صندوق بین المللی پول در گزارش سالانه خود اعلام کرد
که این مبلغ کلان از سقوط بیشتر اقتصاد جهان جلوگیري

 
خواهد کرد. 

کریستالینا جورجیوا، رئیس صندوق بین المللی پول، گفت: اکنون کشورها با یک سربالایی طولانی روبرو هستند که دشوار، ناهموار،

 
نامطمئن و مستعد پس رفت خواهد بود. 

باوجود مقیاس و سرعت تلاش هاي صورت گرفته براي بهبود اقتصادي، کارشناسان هشدار می دهند که جهان در حال حرکت به

 
سمت بدترین رکود از زمان رکود بزرگ دهه 1930 میلادي است. 

در ایالات متحده و اروپا، سطح اشتغال و فعالیت اقتصادي بسیار پایین تر از دوره قبل از شیوع کرونا است. ده میلیون آمریکایی امسال
شغل خود را از دست داده اند در حالی که چندین اقتصاد اروپا از جمله اسپانیا و ایتالیا شاهد خرد شدن اقتصاد خود توسط این

 
ویروس بوده اند. 

بر اساس این گزارش، یک بسته محرك اقتصادي اتحادیه اروپا به ارزش 800 میلیارد یورو، که مذاکره براي توافق درباره آن ماه ها به

 
طول انجامید، اکنون با مخالفت لهستان و مجارستان در خطر است. 

دولت هاي راست گراي این کشورها مخالف شرطی هستند که بر اساس آن کشورهاي گیرنده این کمک مالی باید از استاندارد

 
""احترام به قانون"" اتحادیه اروپا پیروي کنند. 

اندیشکده ""کپیتال اکونومیکس"" که در لندن مستقر است، هشدار داد که لغو حمایت مالی بزرگترین اقدام خطرناکی است که



 
دولتها می توانند در کوتاه مدت انجام دهند. 

از مجموع سرمایه گذاري عظیم 19.5 تریلیون دلاري، 12 تریلیون دلار از دولت ها و مابقی از بانک هاي مرکزي تأمین می
شود.آخرین قیمت هاي بازار ایران را اینجا کلیک کنید.



بهره برداري از پروژه شاخص منطقه اي سازمان بنادر در انزلی

منبع: رکناشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/09/03

اقتصادي رکنا: دبیر کارگروه توسعه فرهنگ دریایی سازمان بنادر گفت: روسازي، راه سازي و ایمن سازي موج شکن غربی
بندر انزلی، یک پروژه شاخص منطقه اي با مزیت هاي ویژه است.

وحید رحمتی با اشاره به اینکه پروژه «روسازي، پیاده راه
سازي و ایمن سازي موج شکن غربی بندر انزلی» در
راستی تحقق اهداف ترسیم شده در حوزه مسئولیت هاي
اجتماعی و نیز حرکت در مسیر تعامل هرچه بهتر شهر و
بندر، با موفقیت و به منظور استفاده مردمی به بهره برداري
رسید، گفت: با توجه به موقعیت جغرافیایی بی نظیر بندر

انزلی به عنوان یک بندر تلفیقی با بافت شهري، از این مزیت به نحو مطلوب استفاده شد تا شاهد افتتاح و بهره برداري از پروژه

 
«روسازي، پیاده راه سازي و ایمن سازي موج شکن غربی بندر انزلی» با حضور محمد اسلامی؛ وزیر راه و شهرسازي باشیم. 

وي افزود:این پروژه با هدف استفاده مردمی از سوي سازمان بنادر و دریانوردي در دستور کار قرار گرفت و حجم سرمایه گذاري آن
12 میلیارد تومان لحاظ شد و درحالی که به عنوان یک تکلیف براي سازمان مطرح نبود، اما در راستاي تحقق شعار تعامل شهر-بندر و

 
مسئولیت هاي اجتماعی به مرحله عملیاتی رسید. 

وي با بیان اینکه پروژه مذکور داراي ظرایف و پیچیدگی هاي خاص در بخش زیرساختی است و با تکیه بر توان داخلی و دانش
مهندسان ایرانی ساخته شده است، عنوان کرد: مردم می توانند با پیاده روي روي موج شکن غربی بندر انزلی؛ زیرساخت هاي بندري

 
و دریایی این بندر را مشاهده کنند و در عین حال از چشم انداز همزمان جنگل و دریا؛ لذت ببرند. 

رحمتی با بیان اینکه جانمایی بسیار مناسبی در مورد پروژه «روسازي، پیاده راه سازي و ایمن سازي موج شکن غربی بندر انزلی» از
سوي سازمان بنادر و دریانوردي به منظور تحقق تعامل شهر-بندر و توسعه فرهنگ دریا محور صورت گرفته است، اظهار کرد: شرایط
بسیار مناسبی به منظور استفاده از خدمات رفاهی و تفریحی با ایجاد این موج شکن فراهم شده است و مردم می توانند از وجود قایق

 
هاي ماهیگیري تعبیه شده در کنار موج شکن؛ از امکانات رفاهی ساخته شده و اطلاعات دریایی ارائه شده بهره مند شوند. 

وي ادامه داد: همچنین توجه به وضعیت معیشتی بومیان در ساخت پروژه؛ مدنظر قرار گرفته و بستر مناسبی براي ارتزاق و کسب

 
درآمد بومیان و منطقه ایجاد شده است. 

دبیر کارگروه توسعه فرهنگ دریایی سازمان بنادر و دریانوردي همچنین با اشاره به اینکه ساخت پروژه مربوطه از دي ماه سال 1397

 
آغاز شده بود، گفت: مدت ساخت 25 ماه برآورد شد که با اشتغال زایی 30 نفره موقت و 15 نفره دائم همراه بود. 



رحمتی افزود: در نهایت پیاده راه سازي به طول 1600 متر شامل سرایه هاي بتنی، کانال هاي تاسیساتی و...انجام شد و در عین حال
ساخت 2 ساختمان تفرجگاهی صورت گرفت که داراي 200 متر فضاي تفریحی است.آخرین قیمت هاي بازار ایران را اینجا کلیک

کنید.



حفظ تولید و اشتغال وظیفه بسیجیان در جهاد اقتصادي است

منبع: شما نیوزشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان گفت: حفظ تولید و اشتغال، دو وظیفه مهم امروز بسیجیان در عرصه جهاد اقتصادي
است.

 
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان گفت: حفظ تولید و اشتغال، دو وظیفه مهم امروز بسیجیان در عرصه جهاد اقتصادي است. 

به گزارش شمانیوز به نقل از روابط عمومی شرکت ذوب آهن
اصفهان، همزمان با آغاز آیین گرامیداشت هفته بسیج وتجدید
میثاق با شهدا ،مراسم غبار روبی مزار شهداي گمنام ذوب آهن
اصفهان با حضور مدیرعامل ، و تعدادي از مسؤلین و بسیجیان

 
شرکت برگزار شد. 

در این آیین که آیت ا... رهبر رئیس دفتر هماهنگی تبلیغات
اسلامی ، مهرداد تولائیان معاون بهره برداري ، مهدي نصر معاون

برنامه ریزي و توسعه ، محمد جعفر صالحی معاون خرید و احمد سلیمی معاون مالی و اقتصادي نیز حضور داشتند، منصور یزدي زاده
مدیرعامل شرکت ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و امام شهدا، گفت : شهداي ذوب آهن اصفهان که همگی بسیجی بودند در آن

 
شرایط به جهاد در دفاع مقدس پرداختند و امروز وظیفه ما بسیجیان صنعت ، جهاد در جبهه اقتصادي است . 

وي افزود : تولید و حفظ اشتغال دو وظیفه مهم امروز ما بسیجیان در عرصه جهاد اقتصادي است که با تفکر وفرهنگ بسیجی می توان

 
آن ها را محقق نمود . 

یزدي زاده با اشاره به گذشت چهل و یک سال از عمر با برکت بسیج ، گفت : امروز بسیج ، ابعاد جهانی پیدا کرده است و این امر
حاصل همان فرهنگی است که حضرت امام (ره) آن را بنیان نهاد و امروز مقام معظم رهبري پرچم آن را برافراشته و اخلاص و تفکر

 
پاکی است که در این نهاد مردمی جریان دارد . 

 
مدیرعامل شرکت گفت : آرزو می کنم که همه ما بسیجی بمانیم واین نیروي پرتوان بسیج به قیام امام زمان (عج) متصل گردد . 

سرهنگ مختاري فرمانده بسیج شرکت نیز گفت : به فرموده مقام معظم رهبري ، بسیج یعنی آمادگی در هر نقطه اي که اسلام و

 
انقلاب به آن نیاز دارد . 

وي افزود : در شرایط سخت اقتصادي کنونی کشور ، با مدیریت بسیجی و جهادي می توان بر مشکلات فائق آمد و یکی از تکالیف

 
مهم بسیج در حال حاضر ، جهاد درعرصه صنعت واقتصاد است . 



سرهنگ مختاري با اشاره فعالیت هاي گروه هاي پژوهشی و جهادي حوزه مقاومت بسیج شهید تندگویان ذوب آهن اصفهان گفت :
گروه جهادي بسیج ، 20 منزل مسکونی را بازسازي نموده و همین هفته کلید 2 باب منزل مسکونی که بازسازي شده ، تحویل می
گردد . 5 مرحله توزیع کمک هاي مومنانه شامل 2500 بسته معیشتی به ارزش هرکدام 400 هزار تومان که با حمایت مدیریت عالی
ذوب آهن اصفهان حاصل شد ، فعالیت هاي مختلف در جهت مقابله با کرونا در ذوب آهن اصفهان و شهرهاي اطراف و غیره از جمله

 
فعالیت هاي بسیج این شرکت است . 

شایان ذکر است مراسم گرامیداشت آغاز هفته بسیج با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و بدون تجمع افراد ، در چند محل از جمله مزار
شهداي گمنام ، ترمینال آزادگان ، ساختمان توحید و... برگزار شد.



زمان مرحله دوم المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی اعلام شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/09/03

هاشمی نظري از زمان مرحله دوم المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی خبر داد.

سعید هاشمی نظري رئیس مرکز سنجش آموزش پزشکی
در در گفت وگو با خبرنگار حوزه بهداشت و درمان گروه
علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، درباره زمان جدید
مرحله دوم المپیاد علوم پزشکی اظهار کرد: تاریخ برگزاري
آزمون مرحله دوم انفرادي دوازدهمین دوره المپیاد علمی

 
علوم پزشکی کشور روز پنج شنبه 99/10/18 خواهد بود. 

هاشمی نظري ادامه داد: المپیاد علوم پزشکی کشور در
مناطق دهگانه آمایشی دانشگاه علوم پزشکی مازندران، تبریز، همدان، اهواز، شیراز، زنجان، اصفهان، کرمان، مشهد و ایران برگزار می

 
شود. 

رئیس سنجش آموزش پزشکی بیان کرد: پیش از این قرار بود آزمون مرحله دوم انفرادي دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان
علوم پزشکی در مناطق دهگانه آمایشی سراسر کشور 15 آبان ماه 99 برگزار شود. زمان 15 آبان ماه با توجه به تصمیم ستاد ملی

 
مبارزه با کرونا مبنی بر عدم برگزاري آزمون هاي حضوري لغو شده بود. 

هاشمی نظري گفت: دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی امسال در 6 حیطه و موضوع تاکنون مرحله گروهی خود

 
را پشت سر گذاشته است و مرحله دوم انفرادي آن باقی مانده است. 

 
حیطه ها و موضوعات دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی 

 
حیطه کارآفرینی در بستر دانشگاههاي هزاره سوم: کرونا و بازارهاي نوظهور سلامت در ایران و جهان 

 
حیطه آموزش پزشکی : تقویت سیستم مجازي حمایت از دانشجویان در بحران: همه گیري کرونا 

 
حیطه استدلال بالینی: استدلال بالینی در پاندمی کرونا 

 
حیطه تفکر علمی در علوم پایه: پیشگیري، تشخیص و درمان بیماري کووید 19 

 
حیطه مدیریت نظام سلامت: روش هاي تقویت ماندگاري منابع انسانی در شرایط اضطراري، بحرانها و بلاهاي طولانی مدت. 



حیطه مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت: علوم انسانی سلامت در مواجهه با پاندمی کرونا



جزییاتی درباره آزمون دکتري 1400

منبع: میزانشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/09/03

ثبت نام در آزمون دوره دکتري 1400 تا 9 آذرماه ادامه دارد، علاقه مندان به ثبت نام در این آزمون باید به نکات دفترچه و
تغییرات جدید توجه کنند.

خبرگزاري میزان -آنا نوشت: آزمون دوره دکتري در 7 گروه امتحانی مختلف علوم انسانی، علوم پایه، فنی و مهندسی، کشاورزي

 
و منابع طبیعی، هنر، دامپزشکی و زبان برگزار می شود. 

دوره دکتري تخصصی در واقع عالی ترین مقطع تحصیلی رسمی که پس از مقطع کارشناسی ارشد یا دکتري عمومی آغاز می شود و

 
دانشجو پس از گذراندن تعداد واحد هاي درسی معین و دفاع از رساله، موفق به دریافت مدرك دکتري تخصصی می شود. 

پذیرش دانشجو در آزمون ورودي مقطع دکتري نیمه متمرکز سال 1400 در دوره هاي روزانه، نوبت دوم (شبانه)، مشترك و پردیس
خودگردان دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی کشور، دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاه پیام نور و دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی

 
غیرانتفاعی صورت می گیرد. 

 
علاقه مندان به تحصیل در این دوره تا 9 آذرماه فرصت دارند که با مراجعه به سایت سازمان سنجش آموزش کشور ثبت نام کنند. 

 
امکان حضور دانشجویان دوره دکتري در آزمون 1400 

شرایط آزمون دوره دکتري امسال با تغییراتی مواجه شده است که ازجمله آن می توان به نحوه شرکت دانشجویان دوره دکتري در
آزمون سال 1400 اشاره کرد. با توجه به رأي هیئت عمومی دیوان عدالت اداري در مردادماه 99 دانشجویان شاغل به تحصیل در دوره
هاي غیر روزانه دکتري (به شرط نداشتن مشکل نظام وظیفه) می توانند بدون انصراف از تحصیل، در آزمون دکتري سال 1400 ثبت
نام کنند. بدیهی است این داوطلبان پس از اعلام نتایج نهایی در صورت قبولی باید انصراف قطعی از رشته قبلی را به دانشگاه جدید

 
محل تحصیل ارائه دهند. 

دانشجویان در حال تحصیل در دوره روزانه مقطع دکتري در صورت تمایل به ثبت نام و شرکت در آزمون دکتري سال 1400 در
صورت داشتن سایر شرایط و ضوابط مندرج در دفترچه راهنما باید تا پایان مهلت مقرر ثبت نام آزمون دکتري سال 1400، از تحصیل
انصراف دهند. بدیهی است در صورت عدم انصراف قطعی از تحصیل دانشجویان پذیرفته شده در زمان مقرر، در صورت قبولی در

 
آزمون دکتري سال 1400، قبولی آنان در آزمون لغو خواهد شد. 

دانشجویان شاغل به تحصیل در دوره روزانه مقطع دکتري تخصصی (پذیرفته شدگان سال 1398 و قبل از آن) در صورت عدم انصراف

 
تا پایان مهلت ثبت نام، مجاز به ثبت نام و شرکت مجدد در این آزمون نیستند. 

بر اساس مصوبه چهارمین جلسه شوراي سنجش و پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی پذیرفته شدگان نهایی دوره هاي



روزانه در آزمون دکتري سال 1399، حتی در صورت عدم ثبت نام یا انصراف قطعی از رشته قبولی، مجاز به ثبت نام و شرکت در

 
آزمون دکتري تخصصی سال 1400 نخواهند بود. 

 
هزینه ثبت نام در آزمون دوره دکتري 

هزینه ثبت نام در آزمون دوره دکتري 1400، یک میلیون و 500 هزار ریال در نظر گرفته شده است و داوطلبان باید با استفاده از

 
کارت هاي عضو شتاب، شناسه ثبت نام خود را خریداري کنند. 

 
نحوه پذیرش در دوره دکتري 

بر اساس قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور، پذیرش دانشجو

 
در مقطع دکتري شامل دو مرحله است که هر یک از مراحل مطابق با شیوه نامه اجرایی آزمون انجام می گیرد. 

مرحله اول آزمون متمرکز است که توسط سازمان انجام می شود و پس از برگزاري آزمون، کارنامه اي شامل نمرات خام، نمره کل و.
در اختیار داوطلبان قرار خواهد گرفت که «داوطلبان مجاز به انتخاب رشته»، بر اساس آن اقدام به انتخاب رشته می کنند و بر اساس
کد رشته محل هاي انتخابی و حدنصاب نمره سنجش عمومی (آزمون متمرکز) که با هماهنگی دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی

 
پذیرنده تعیین می شود با توجه به سهمیه داوطلب به کد رشته محل هاي حائز حدنصاب معرفی خواهند شد. 

بر اساس قانون سنجش و پذیرش دانشجو سنجش و پذیرش در مقطع دکتري ناپیوسته، بر حسب هر یک از شیوه هاي «آموزشی -

 
پژوهشی» و «پژوهش محور» انجام می شود. 

اجراي مرحله اول (آزمون متمرکز) توسط سازمان سنجش
آموزش کشور و تخصیص امتیاز مربوط به سوابق آموزشی،
پژوهشی و فناوري، مصاحبه علمی و. توسط دانشگاه ها و مراکز

 
آموزش عالی پذیرنده دانشجو انجام خواهد شد. 

 
پذیرش نهایی داوطلبان 

پذیرش نهایی از بین داوطلبان معرفی شده به دانشگاه ها و
مؤسسات آموزش عالی، بر اساس نتیجه سنجش عمومی (آزمون) و نتیجه مصاحبه دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی، بررسی
مدارك یا هر روش دیگر مطابق آیین نامه هاي مربوط، اولویت کد رشته محل هاي انتخابی و ظرفیت اعلام شده و سهمیه داوطلب

 
صورت خواهد گرفت. 

نمره مصاحبه بر اساس شیوه نامه ابلاغی که از سوي سازمان سنجش آموزش کشور به دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی ارسال می
شود، صورت خواهد گرفت و دانشگاه ها براي افراد معرفی شده، نمره اي مطابق با شیوه نامه تعیین و براي گزینش نهایی به این

 
سازمان ارسال می کنند. 



بر اساس مصوبه جدید در جلسه 6 آبان ماه 1399 شوراي ستاد راهبردي اجراي نقشه جامع علمی کشور شوراي انقلاب فرهنگی،
دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی می توانند با توجه به نمرات داوطلبان و نظر گروه هاي آموزشی، حدنصاب (مرحله دوم) براي

 
داوطلبان را تعیین و به سازمان سنجش ارسال کنند. 

دانشگاه ها مجاز به برگزاري آزمون کتبی و شفاهی از داوطلبان معرفی شده براي مرحله دوم بوده و نمره آن در مقدار نمره مصاحبه

 
علمی و سنجش عملی لحاظ می شود. 

 
شرایط اختصاصی داوطلبان در آزمون 

داوطلبان براي شرکت در آزمون باید یکی از مدارك کارشناسی ارشد یا دکتري عمومی داشته یا مشغول به تحصیل در سال آخر
مقطع کارشناسی ارشد یا دکتري عمومی باشند. ضمناً در صورت قبولی در رشته هایی که پذیرش آنان از نیمسال دوم سال تحصیلی
1401 - 1400 آغاز می شود به شرط دریافت مدرك تحصیلی کارشناسی ارشد یا دکتري عمومی تا تاریخ 30 بهمن ماه، ثبت نام و

 
ادامه تحصیل آنان بلامانع است. 

مجموعه امتحانی انتخابی داوطلبان در مقطع دکتري بایستی متناسب با رشته تحصیلی مقطع کارشناسی ارشد یا دکتري عمومی

 
داوطلبان باشد. 

 
تذکرات مهم 

با توجه به اینکه ادامه تحصیل در مقطع دکتري به صورت تمام وقت است، داوطلبان شاغل در وزارتخانه ها، سازمان ها و نهاد هاي

 
دولتی باید قبل از ثبت نام موافقت محل کار خود را مبنی بر ادامه تحصیل دریافت و آن را نزد خود نگه دارند. 

 
داوطلب باید در زمان مراجعه به دانشگاه، معدل خود را با مدرك معتبر به دانشگاه ها ارائه دهد. 

پذیرفته شدگان دوره روزانه با توجه به تعهدات آموزش رایگان باید برابر طول مدت تحصیل مقطع دکتري، در موقع ثبت نام تعهد

 
بسپارند تا در صورت نیاز در محلی که وزارت علوم، تحقیقات و فناوري تعیین می کند به خدمت اشتغال ورزند. 

 
سهمیه آزمون دکتري 

در آزمون دوره دکتري همانند سایر آزمون سهمیه ایثارگران اجرایی می شود. 25 درصد ظرفیت هر کد رشته محل به همسر و

 
فرزندان شهدا و مفقودالاثر، آزادگان و همسر و فرزندان آنان، جانبازان 25 درصد و بالاتر و همسر و فرزندان آنان اختصاص دارد. 

5 درصد ظرفیت هر کد رشته محل نیز به «جانبازان زیر 25 درصد و همسر و فرزندان آنان و همسر و فرزندان رزمندگان با حداقل 6

 
ماه حضور داوطلبانه در جبهه اختصاص دارد. 

بر اساس قوانین مذکور حدنصاب نمره ایثارگران 70 درصد نمره آخرین فرد پذیرفته شده در گزینش آزاد در هر کد رشته محل و

 
حدنصاب نمره رزمندگان 80 درصد نمره آخرین فرد پذیرفته شده در گزینش آزاد در هر کد رشته محل است. 



 
سهمیه مربیان 

بر اساس قانون «برقراري عدالت آموزشی در پذیرش دانشجو در دوره هاي تحصیلات تکمیلی 10 درصد سهمیه مازاد بر ظرفیت
(حداقل یک نفر) در هر کدرشته محل براي مربیان رسمی قطعی یا رسمی آزمایشی تمامی دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی
(دولتی و غیردولتی) و همچنین دانشگاه آزاد اسلامی، به شرط کسب حداقل 80 درصد نمره آخرین فرد پذیرفته شده در گزینش آزاد،

 
اختصاص می یابد. حدنصاب نمره در تمامی مراحل آزمون لحاظ می شود. 

 
چگونگی حضور اتباع غیر ایرانی در آزمون دوره دکتري 

فقط اتباع غیر ایرانی مقیم جمهوري اسلامی ایران و داراي اقامت قانونی مجاز به شرکت در آزمون مقطع دکتري هستند و در صورت

 
شرکت اتباع غیر ایرانی مقیم سایر کشورها، پذیرش آنان «لغو» می شود. 

پذیرفته شدگان غیر ایرانی در دوره هاي روزانه دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی، موظف به پرداخت شهریه تحصیلی مطابق
مصوبات هیئت امناي دانشگاه هاي مربوط هستند. براي ثبت نام داوطلبان غیر ایرانی در آزمون مقطع دکتري، شرط معدل لازم

 
نیست. 

متقاضیان تحصیل غیر ایرانی در هر مقطع تحصیلی فقط یک بار مجاز به تحصیل بوده و تکرار مقطع تحصیلی در دوره هاي روزانه،
شبانه، پیام نور فراگیر، جامع علمی کاربردي، بدون آزمون و دانشگاه آزاد اسلامی و سایر مؤسسات آموزش عالی جمهوري اسلامی
ایران ممنوع است و چنانچه در حین تحصیل متقاضیان تحصیل ورودي آزمون دکتري، محرز شود که دانشجو داراي یک مدرك
دکتري بوده و با گواهی مدرك مقطع تحصیلی قبلی مجدداً با شرکت در آزمون مربوطه در مقطع تحصیلی تکراري پذیرفته شده است،

 
از تحصیل آن ها ممانعت به عمل می آید. 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- تاریخ و نحوه برگزاري آزمون (الکترونیکی) زبان انگلیسی پیشرفته تولیمو (Tolimo) انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



بازسازي 500 خانه و اهداء 60 سري جهیزیه به نیازمندان توسط بسیج

منبع: قم پرسشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش قم پرس، محمود داوود آبادي صبح یکشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به فرارسیدن هفته بسیج و اشاره به سخن
امام خمینی (ره) در سال 67 که فرمودند: ''تشکیل بسیج در نظام جمهوري اسلامی ایران یقیناً از برکات خداوند بود که بر

ملت عزیز و...

به گزارش قم پرس، محمود داوود آبادي صبح یکشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به فرارسیدن هفته بسیج و اشاره به سخن
امام خمینی (ره) در سال 67 که فرمودند: "تشکیل بسیج در نظام جمهوري اسلامی ایران یقیناً از برکات خداوند بود که بر ملت عزیز
و انقلاب اسلامی ایران ارزانی شد"،   گفت: شاید آن روز کمتر کسی معناي عمیق نهفته در این فرمایش گرانقدر را به صورت کامل
درك کرده بود، ولی امروز با گذشت بیش از چهار دهه از عمر انقلاب اسلامی حتی بر دشمنان این مرز و بوم نیز ظرفیت و کارایی این

 
نهاد مردمی و نقش آفرینی آن در برهه هاي حساس تاریخ انقلاب پوشیده نیست. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با اشاره به اینکه شیوع ویروس کرونا و بحران هاي ناشی از آن و حضور همه جانبه
جهادگران بسیجی در میدان مقابله با این ویروس منحوس بار دیگر این برکت و لطف خداوند را به رخ جهانیان کشید، افزود: امروز
نهضت کمک مومنانه و محرومیت زدایی که از مأموریت هاي اصلی سپاه و بسیج است به همت نیروهاي بسیجی که از درون مردم

 
هستند انجام می شود و همین کمک هاي مختلف شکل گرفته تا حد زیادي توانسته آسیب هاي ناشی از کرونا را کنترل کند. 

جانشین فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه علی بن ابیطالب (ع) قم با اشاره به اینکه بیش از 370 گروه جهادي محله محور و
جغرافیا محور توسط سازمان بسیج سازندگی سازماندهی و ایجاد شده اند، ادامه داد: تعداد 250 گروه جهادي اکنون همراه با مسئولان
ذیربط در موضوع مبارزه با کرونا و مأموریت هاي متنوع سپاه از جمله کمک مومنانه براي کمک به معیشت مردم در صحنه حاضر

 
هستند. 

وي افزود: در این هفته تهیه و توزیع 30 هزار بسته معیشتی در سطح استان به کمک مسئولان محلات، فرماندهان پایگاه هاي
مقاومت، فرماندهان حوزه هاي مقاومت و گروه هاي جهادي به ارزش 9 میلیارد تومان انجام می شود. همچنین چهار هزار بسته
معیشتی رایگان بین اقشار بی بضاعت با همکاري سازمان بسیج سازندگی و همکاري بنیاد علوي به ارزش یک میلیارد و یکصد میلیون

 
تومان توزیع خواهد شد. 

داودآبادي با بیان اینکه 300 نفر از طلاب خواهر و برادر در بیمارستان ها به خدمات رسانی به بیماران کرونایی مشغول هستند، گفت:

 
روزانه 47 تا 50 نفر به صورت نوبتی در بیمارستان ها حضور دارند. 

وي از اهداي 60 سري جهیزیه به خانواده هاي نیازمند در هفته بسیج خبر داد افزود: این جهیزیه ها با کمک خانواده هاي نیازمند و
بانی تهیه می شود، به این صورت که پنج تا 10 میلیون تومان هزینه این جهیزیه از طریق این افراد و مابقی آن از طریق سپاه تهیه
می شودو برخی خانواده هایی که حامی ندارند و خودشان هم نمی توانند این هزینه را متقبل شوند، پنج قلم اصلی جهیزیه را تأمین

 
کرده و به صورت رایگان در اختیارشان قرار می دهیم. 



داودآبادي از تأمین 15 هزار پرس غذاي گرم با همکاري ستاد مردمی کریمه اهل بیت (س) و کمیته امداد براي توزیع در محلات
محروم خبر داد و گفت: از دیگر طرح هاي سازمان بسیج سازندگی در سال 99 که در قالب نهضت کمک مومنانه انجام می شود
بازسازي خانه 500 خانواده نیازمند و محروم است که از ابتداي سال جاري آغاز شده و تاکنون بالغ بر 65 خانه در شهر قم و دهستان

 
هاي قنوات و قمرود احداث و یا بازسازي شده اند. 

داودآبادي با اشاره به اینکه بازسازي خانه 20 خانواده محروم نیز در این هفته با مشارکت کمیته امداد امام خمینی انجام می شود،
افزود: 180 هزار ماسک سه لایه به صورت نیم بها در این هفته بین تمامی مردم به ویژه محلات و گروه هاي جهادي که اقدام به راه

 
اندازي ایستگاه هاي سلامت کرده اند توزیع می شود. 

وي با اشاره به اینکه در حوزه اشتغال و عمران نیز برنامه هاي مختلفی براي این هفته تدارك دیده شده است، گفت: اجراي پروژه
نیروگاه هاي خورشیدي براي 500 نفر با همکاري بانک هاي عامل، تعمیر، بازسازي و احداث 30 پایگاه مقاومت بسیج خواهران و
برادران، زیبا سازي مدارس روستاهاي محروم قم و آغاز به کار رسمی دهکده اقتصاد مقاومتی از جمله این برنامه هاست که امیدواریم

 
در مدت زمان مقرر به همت نیروهاي جهادگر سازمان بسیج سازندگی و گروه هاي جهادي به اجرا برسد. 

 
منبع : مهر 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



گلایه هاي پیشگامان مقابله با کرونا در اورژانس 115 قم

منبع: قم پرسشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/09/03

همه گیري ویروس کرونا از مهم ترین بحران هاي قرن اخیر است که علاوه بر زیان هایی که بر اقتصاد جهان و زندگی آحاد
جامعه وارد کرد، فشار مضاعفی بر بخش بهداشت و درمان به ویژه اورژانس 115 از جمله در قم وارد کرده است. اورژانس

115 از مهم ترین مراکزي...

همه گیري ویروس کرونا از مهم ترین بحران هاي قرن اخیر است که علاوه بر زیان هایی که بر اقتصاد جهان و زندگی آحاد

 
جامعه وارد کرد، فشار مضاعفی بر بخش بهداشت و درمان به ویژه اورژانس 115 از جمله در قم وارد کرده است. 

اورژانس 115 از مهم ترین مراکزي است که ترمیم کننده خدمات مراکز درمانی سطح شهر است و نخستین مرکزي است که هنگام

 
مواجهه با بیماري و یا حادثه تماس هاي مردمی براي درخواست راهنمایی و یا کمک به سمت آن سرازیر می شود. 

در روزهاي نخست که ویروس کرونا در کشور شناسایی شد، از فعالان بخش بهداشت و درمان که تمام قد مقابل این بیماري ایستاده
اند، با عنوان «مدافعان سلامت» یاد شد، ولی کارشناسان اورژانس 115 می گویند که سهم چندانی در این تقدیر و تجلیل ها نداشتند؛

 
در حالی که کارشناسان اورژانس 115 قبل از کادر درمان بیمارستان ها بر بالین بیمار حاضر می شوند. 

درددل هاي آنان حاکی است که ایثار و جان فشانی کارشناسان اورژانس 115 در میان سیل اخبار رسانه ها و فضاي مجازي پیرامون
کرونا نادیده گرفته شده و کمتر کسی است که به یاد این خط شکنان جبهه سلامت باشد؛ علی رغم تمام این نامهربانی ها،

 
کارشناسان اورژانس همچنان با عشق و علاقه و بدون هیچ چشم داشتی در تلاش براي نجات جان بیماران هستند. 

از زمان شیوع ویروس کرونا تاکنون، مدافعان جبهه سلامت با خطرات ابتلا به کرونا مواجه هستند و تعدادي از آن ها نیز مبتلا به این

 
بیماري شده و ناچار روزهایی را در قرنطینه سپري کرده اند. 

آگاهی مردم و اطلاع رسانی نسبت به سختی کار کارشناسان این دستگاه، می تواند در همکاري مردم و ارائه بهتر خدمات پزشکی از

 
سوي کارشناسان اورژانس 115 مفید و موثر باشد. 

در این گزارش با تعدادي از کارکنان اورژانس 115 قم در زمینه مشکلات و دغدغه این کارکنان از جمله افزایش حجم کار هم زمان با

 
شیوع ویروس کرونا، فشار کاري، استرس زا بودن این شغل و تفاوت پرداختی با کادر درمان سایر دستگاه ها صحبت شده است. 

 
کارکنان اورژانس 115 در خط مقدم مبارزه با کرونا هستند 

یکی از کارشناسان مرکز مدیریت حوادث و فوریت هاي پزشکی قم افزود: به دنبال شیوع بیماري کرونا از اسفندماه سال گذشته، حجم
ماموریت هاي اعلامی به پایگاه هاي اورژانس به شدت افزایش یافته و در این میان بسیاري از همکاران نیز به دلیل حضور در خط

 
مقدم مواجهه با این بیماري، مبتلا به کووید 19 شده اند. 



مرتضی یاوري اضافه کرد: هنگام مواجهه با یک بیمار با علایم کرونا نخستین گروه درگیر، کارکنان اورژانس 115 می باشند، ولی هیچ

 
گاه نامی از این افراد برده نشده و صرفا پزشک و پرستار در چرخه درمان این بیماران دیده شده اند. 

وي همچنین با اشاره به سختی کار تکنسین هاي اورژانس، افزود: تکنسین مرکز اورژانس 115 در هنگام وقوع حوادث باید بتواند تمام

 
کارهایی که براي یک مصدوم و یا بیمار لازم است را به تنهایی و با تجهیزات محدود داخل آمبولانس انجام دهد. 

وي اضافه کرد: باید با خوش اخلاقی تمام و به کمک تنها یک همکار، بیمار و یا مصدوم خود را پس از انجام تمامی اقدامات، ثابت

 
نمودن علایم حیاتی و وضعیت جسمانی به مرکز درمانی انتقال دهیم. 

یاوري تصریح کرد: در یک مرکز درمانی در کنار پرستار چندین همکار از جمله پزشک مقیم، بهیار و نیروهاي خدماتی، خدمات ارائه
می کنند که این امر باعث افزایش اعتماد به نفس و کاهش استرس شغلی آن ها می شود؛ در حالی که در آمبولانس تمامی اقدامات

 
توسط 2 تکنسین انجام می شود. 

وي خاطرنشان کرد: کارکنان مراکز درمانی در هر شیفت، زمانی مشخص براي استراحت و اقدامات شخصی دارند، ولی در حرفه
تکنسین اورژانس 115 به هیچ عنوان استراحت، تعطیلی در مناسبت هاي مختلف از جمله روز جمعه معنا ندارد که این مساله در

 
درازمدت باعث ایجاد افسردگی در بین کارکنان می گردد. 

وي تفاوت در پرداختی میان کارکنان 115 و کارکنان بیمارستان ها را از دیگر دغدغه ها عنوان و بیان کرد: به دلیل درآمدزا نبودن
این حرفه به طور مستقیم براي دانشگاه ها، در هنگام پرداختی ها کارکنان این شغل کمتر دیده شده و تمامی پرداختی هاي آن ها با

 
تاخیر و با مبالغی بسیار کمتر از کارکنان بیمارستانی پرداخت می شود. 

این کارشناس اورژانس 115 قم ادامه داد: آماده بودن در تمامی ساعت هاي شبانه روز، حضور بر بالین بیماران با تمامی خطرات و
مواجهات شغلی خاص، امکان حضور در صحنه هاي به شدت دلخراش و یا ناامن از جمله استرس هایی است که همراه کارکنان

 
اورژانس 115 می باشد. 

به گفته وي، حجم بسیار بالاي ماموریت ها از نظر تعداد و موارد مختلف درمانی، بعضا عدم همکاري و برخورد نامناسب کارکنان
بیمارستان هاي پذیرش دهنده و تحویل گیرنده بیمار، پایش مداوم نظافت و شست وشو و مرتب بودن تمامی تجهیزات آمبولانس و

 
تمامی وسایل و اقلامی که به عنوان ابزار حرفه به داخل منزل بیمار برده می شود، از دیگر عوامل تنش زا در این شغل می باشد. 

وي با اشاره به دیگر مشکلات کارکنان 115، گفت: به عنوان مثال در جریان یک حادثه تصادف، درگیري و یا بیماري هاي خاص
مجبور به اعلام خبر مرگ و فوت یکی از افراد به بازماندگان می شویم و واضح است که در این شرایط پرتنش امکان هرگونه برخورد

 
فیزیکی، ایراد جملات و کلمات رکیک و توهین آمیز به مراتب اتفاق می افتد. 

یاوري در پایان تاکید کرد: کارکنان زحمت کش و بی ادعاي مراکز فوریت هاي پزشکی با تاسی به عبارت «عبادت به جز خدمت خلق
نیست»، بی منت، بی ادعا و با تمام تلاش و استفاده از ظرفیت هاي دانش علمی و عملی خود نسبت به انجام اقدامات درمانی لازم و

 
مناسب براي بیماران اقدام می کنند. 

 
استرس، عنصر جدانشدنی شغل کارکنان 115 است 



یکی دیگر از کارشناسان مرکز اورژانس 115 قم به خبرنگار ایرنا گفت: از زمان شیوع کرونا، حجم کار اورژانس 115 قطعا افزایش
یافته، اما افزایش استرس به دلیل افزایش احتمال ابتلاي خانواده و اطرافیان به بیماري کرونا به واسطه ریسک پذیر بودن شغل ما

 
بیشتر باعث خستگی و اضطراب می شود. 

محمدبابایی افزود: اشتغال در مرکز فوریت هاي پزشکی کاري سخت و طاقت فرسا همراه با استرس فروان است و تنها دل خوشی

 
احساس رضایت مددجویان است که باعث خدمت در اورژانس می شود. 

وي افزود: کارکنان اورژانس 115 هنگام ماموریت باید هم زمان وظایفی از جمله مراقبت از مصدومین و بیماران، امنیت صحنه و
کنترل افرادي که ایجاد مزاحمت می کنند، کنترل ترافیک تا رسیدن عوامل راهور، نظافت و شستشوي آمبولانس و پایگاه و رانندگی

 
در شرایط پراسترس را مدیریت نمایند. 

وي با بیان این که استرس جزو جدانشدنی شغل کارکنان 115 است، اضافه کرد: کارکنان اورژانس در حین انجام ماموریت ها ممکن

 
است دچار سانحه شوند و یا از سوي مردم مورد توهین قرار گیرند که این مساله باعث دل آزردگی آن ها شده است. 

 
همشهریان از تماس هاي غیرضروري با اورژانس 115 پرهیز نمایند 

یکی دیگر از کارشناسان مرکز اورژانس 115 قم به خبرنگار ایرنا، گفت: حساسیت بالا به دلیل مواجهه با جان انسان ها، کمک رساندن
به افراد جامعه در وضعیت هاي بحران و در حادثه هاي ناگواري که براي افراد جامعه رخ می دهد، کار را براي ما چندین برابر سخت

 
تر و متفاوت تر از سایر مشاغل نموده است. 

عبداالله عنایتی افزود: بنده و همکارانم در بسیاري از ماموریت ها مورد توهین عده اي از مردم قرارگرفته ایم، ولی شغلمان ایجاب می

 
کند بر این مسائل سرپوش بگذاریم. 

وي با اشاره به افزایش ماموریت ها از زمان شیوع کرونا، از شهروندان تقاضا کرد: نکات بهداشتی را رعایت و از ترددهاي غیرضرور در

 
سطح شهر و به ویژه مکان هاي شلوغ پرهیز کنند تا با این کار قطع کننده زنجیره انتقال ویروس کرونا باشند. 

وي تاکید کرد: همشهریان از تماس هاي غیرضرور با اورژانس 115 پرهیز نمایند تا همکاران بنده بتوانند به سرعت به ماموریت هایی

 
که واقعا به حضور به موقع بر بالین بیمار نیاز دارد، رسیدگی نمایند. 

 
شیوع کرونا فشار مضاعفی بر کارشناسان اورژانس 115 تحمیل کرد 

مسوول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت هاي پزشکی قم نیز به خبرنگار ایرنا، گفت: از ابتداي اسفند 98 با شیوع ویروس
کرونا، تعداد تماس ها و ماموریت هاي اورژانس 115 قم به شدت افزایش داشت و فشار بسیار مضاعفی بر روي تمامی کادر درمان این

 
مرکز تحمیل شد. 

مسعود عبدي افزود: افزایش ماموریت ها از یک طرف، ترس و استرس مردم و کادر اورژانس به علت ترس از درگیري خود و خانواده از

 
طرف دیگر به این فشارها افزوده است. 



وي تصریح کرد: از سوي دیگر، استفاده طولانی مدت و زیاد از لباس هاي حفاظت فردي که در گرماي هوا در ماههاي گرم و نیز

 
محیط هاي گرم به شدت باعث اذیت شدن کارکنان می شود توان ما را کم کرده است. 

وي گفت: طبیعتا ابتلا به کرونا در بین کادر اورژانس 115 نیز رخ داد و کارکنان مبتلا مجبور به بستري شدن و قرنطینه رفتن شدند
که این مساله باعث افزایش شیفت هاي کاري دیگر کارکنان می شود، به طوري که در برخی مواقع کارکنان حتی تا چهار روز متوالی

 
نیز شیفت پایگاه ها را پوشش می دادند. 

عبدي اضافه کرد: چهار روز مداوم شیفت بودن در این شرایط با هیچ زبانی قابل بیان و توضیح دادن نیست، فقط باید تجربه کرد تا

 
این مقدار از فشار بر روي کادر درمان اورژانس 115 را درك کرد. 

وي با بیان این که دیدن کارکنان مبتلا و بستري شدن آن ها بر میزان استرس ما می افزاید، ابراز امیدواري کرد: این مقدار
ازخودگذشتگی کادر درمان دیده شود و مسوولان کمی از فشارهاي اقتصادي این کارکنان را کم کنند؛ البته که اجر این خدمت را

 
فقط از خدا می خواهیم و امیدوارم زودتر پایان ویروس کرونا را شاهد باشیم تا نفسی تازه کنیم. 

 
امدادرسانی اورژانس قم به چهار هزار بیمار مشکوك کرونایی 

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت هاي پزشکی قم به خبرنگار ایرنا، گفت: این مرکز به چهار هزار و 142 نفر از بیماران مشکوك به

 
بیماري کرونا در این استان، امدادرسانی نموده است. 

محمد شهیدي افزود: از این تعداد، یک هزار و 923 فرد مشکوك به بیماري کرونا توسط کارشناسان اورژانس 115 به مراکز درمانی

 
منتقل شده اند. 

وي اضافه کرد: بیشترین افراد مشکوك به بیماري کرونا که توسط اورژانس 115 امدادرسانی شده اند، مربوط به رده سنی 70 تا 80

 
سال بوده است. 

وي با بیان این که موارد مشکوك ابتلا، میان آقایان 30 درصد بیشتر بوده است، ادامه داد: بیشترین موارد امدادرسانی به بیماران

 
مشکوك به کرونا در استان قم مربوط به شهر قم بوده است. 

شهیدي در ادامه گفت: با توجه به این که قم محور مواصلاتی 17 استان کشور است، باید نگاه به ساختار و توسعه این استان ملی

 
باشد تا با کمبودها و تبعات آن مواجه نشویم. 

به گفته وي، تعداد کارکنان عملیاتی اورژانس باید متناسب با دشواري کار آنان و تعداد ماموریت هاي اورژانس قم و با نگاه به آینده

 
افزایش یابد. 

وي ادامه داد: کمبود نیروي انسانی باعث افزایش ساعات کاري و شیفت کارکنان می شود و از سوي دیگر می تواند در کیفیت

 
ماموریت هاي انجام شده در استان موثر باشد؛ هر چند تلاش کارکنان این مرکز تاکنون بر حفظ این کیفیت بوده و هست. 



رییس مرکز اورژانس 115 قم تاکید کرد: امکاناتی که براي استان قم در نظر گرفته می شود باید با توجه به شرایط این استان از نظر
جمعیت آماري مقیم و شناور، به ویژه در مناسبت هاي ملی و مذهبی که احتمال وقوع تصادف و حادثه را افزایش می دهد و نیز

 
برگزاري مناسبت هاي مختلف باشد. 

وي با بیان این که در حال حاضر 270 نیروي عملیاتی در پایگاه ها و 40 نیروي کارشناس در مرکز فرماندهی و ارتباطات به صورت
شبانه روزي و شیفتی مشغول به فعالیت هستند، اضافه کرد: پشتیبانی از این پایگاه ها و نیروها که در اقصی نقاط استان پراکنده

 
هستند وجود ستاد پشتیبانی هماهنگ را که همانند نیروهاي عملیاتی آماده به خدمت شبانه روزي باشند، طلب می کند. 

وي فرسایش نسبی ناوگان آمبولانس، کمبود پایگاه در شهر و جاده و ناکافی بودن نیروي انسانی براي به کارگیري در پایگاه هاي
جدید را مهم ترین مشکلات پیش روي اورژانس پیش بیمارستانی استان عنوان کرد و خواستار مشارکت همه دستگاه هاي استان

 
خصوصا مدیران حوزه بحران و خیران سلامت در رفع این مشکلات شد. 

به گفته شهیدي، مرکز اورژانس 115 قم با کمبود هشت پایگاه شهري و 6 پایگاه جاده اي و نیروي عملیاتی متناسب با آن مواجه

 
است. 

وي افزود: این کمبودها با توجه به استانداردهاي در نظر گرفته شده براي فاصله بین پایگاه ها و نیروهاي عملیاتی مستقر در پایگاه

 
هاي اورژانس 115 برآورد شده است. 

وي اضافه کرد: یک پایگاه جاده اي جدید در روستاي دستگرد بخش کهک طی روزهاي آینده به مجموعه پایگاه هاي استان اضافه

 
خواهد شد. 

اورژانس قم با 22 پایگاه شهري، 18 پایگاه جاده اي، 43 آمبولانس فعال، یک پایگاه هوایی و یک دستگاه اتوبوس آمبولانس مشغول

 
خدمات رسانی به شهروندان می باشند. 

«ویروس کرونا»، موسوم به «کووید 19» 24 آذر 98 در شهر «ووهان» واقع در مرکز چین گزارش شد، ابتدا از این بیماري به عنوان

 
ذات الریه نام برده می شد، اما کمیسیون ملی بهداشت چین در 9 دي 98 به صورت رسمی شیوع این ویروس را در چین اعلام کرد. 

شهروندان قمی براي طرح هر گونه پرسش در مورد ویروس کرونا می توانند با شماره تلفن هاي 4030، 3136 و 190 تماس بگیرند و
براي کسب آخرین اخبار دانشگاه علوم پزشکی قم به کانال آن به نشانی webdaqom@ در فضاي مجازي و یا تارنماي آن به

 
نشانی اینترنتی www.muq.ac.ir مراجعه کنند. 

همه ایرانیان می توانند با مراجعه به سامانه غربالگري الکترونیکی ویروس کرونا به نشانی اینترنتی https://salamat.gov.ir و

 
تکمیل اطلاعات خواسته شده، گام بلندي در ارتقاي سلامت جامعه و شکست ویروس کرونا بردارند. 

«کرونا»، ویروسی است که گستردگی شیوع آن بسیار وسیع است و از جمله راه هاي انتقال آن عطسه، سرفه، دست دادن و روبوسی
است؛ پزشکان توصیه می کنند، افراد علاوه بر پرهیز از دست دادن، روبوسی و حضور در مرکزهاي عمومی؛ به هنگام عطسه لازم است،

 
جلوي بینی خود را با دستمال بگیرند و یا براي مهار آن از آرنج خود استفاده کنند. 



براي جلوگیري از شیوع ویروس کرونا؛ رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی همچون استفاده از «ماسک» و «فاصله گذاري اجتماعی»

 
توصیه شده است. 

همشهریان قمی در صورت مشاهده هر گونه علامتی در رابطه با ویروس «کرونا» در خود و افراد خانواده، می توانند به «مرکزهاي
جامع سلامت» امام حسن(ع) در شهرك امام حسن(ع)، امام خمینی(ره) در بلوار شهید کریمی(بنیاد)، فرقانی در انتهاي شیخ آباد،

 
پردیس در پردیسان، خوراکیان در بلوار 15 خرداد و بعثت در نیروگاه مراجعه و خدمات «رایگان» دریافت کنند./ 

 
منبع : ایرنا 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



توزیع 210 هزار بسته معیشتی در میان محرومان و نیازمندان؛ مدیر امور

مجاورین آستان قدس رضوي خبر داد

منبع: شفقناشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/09/03

شفقنا- مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي از توزیع 210 هزار بسته معیشتی در میان خانواده هاي کم درآمد و نیازمند
جامعه از ابتداي شیوه ویروس کرونا خبر داد. به گزارش شفقنا، هادي غلامی که میهمان رادیو زیارت بود، در برنامه گفتگوي

ویژه خبري این رادیو به تشریح اقدامات حمایتی این مدیریت طی ماه هاي گذشته و ...

شفقنا- مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي از توزیع 210 هزار بسته معیشتی در میان خانواده هاي کم درآمد و نیازمند جامعه از

 
ابتداي شیوه ویروس کرونا خبر داد. 

به گزارش شفقنا، هادي غلامی که میهمان رادیو زیارت بود، در برنامه گفتگوي ویژه خبري این رادیو به تشریح اقدامات حمایتی این
مدیریت طی ماه هاي گذشته و در بازه همه گیري کرونا پرداخت و گفت: در حال حاضر به صورت روزانه برنامه توزیع غذاي گرم در
میان خانواده هاي محروم و به ویژه افراد بی سرپناه را پیگیري می کنیم. شناسایی این افراد نیز از طریق کانون هاي خادمیاري به
عنوان بازوان اجرایی ما انجام می پذیرد. نمایندگان ما در این کانون ها در واقع معتمدان محلات و فعالان فرهنگی مساجد و مراکز

 
مذهبی منطقه هستند. 

او به چالش هاي اقتصادي ناشی از همه گیري براي اقشار کم درآمد جامعه اشاره و بیان کرد: از آغاز موج این بیماري، با مشارکت
کانون هاي خادمیاري، اقدام به شناسایی خانواده هاي محترم و آبرومندي نمودیم که به واسطه از دست رفتن اشتغال سرپرست خود
یا بروز دیگر مشکلات، در تنگناي معیشتی قرار گرفته اند. خدمات حمایتی ما براي این خانواده ها با تاکید بر حفظ کرامت ایشان

 
انجام می گیرد. این رویکرد بسیار مورد تاکید تولیت آستان قدس رضوي و سیستم اجرایی این مجموعه است. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي بخش دیگري از حمایت ها را در حوزه توزیع اقلام بهداشتی اعلام کرد و یادآور شد: چالش
هاي معیشتی گاه باعث می شود تا خرید و استفاده از اقلام بهداشتی نظیر ماسک و مواد ضدعفونی براي خانواده هاي کم برخوردار و
نیازمند، دشوار باشد. در بسته هاي معیشتی که آستان قدس رضوي براي این جامعه هدف تدارك دیده، 14قلم کالا گنجانده شده که

 
بخشی از آن شامل همین محصولات بهداشتی است. 

او خاطرنشان کرد: همچنین خادمیاران این آستان با ایجاد کارگاه هایی، به امر تولید ماسک و توزیع آن در مناطق حاشیه اي و مراکز
عام المنفعه نظیر مساجد و... اقدام کرده اند. از سوي هلدینگ دارویی آستان قدس نیز محلول ضدعفونی براي توزیع در این مناطق

 
تهیه و تامین شد. 

غلامی در پاسخ به سوال مجري این برنامه خبري در خصوص نحوه همکاري موثر میان نهادهاي حمایتی و پرهیز از موازي کاري در
روند توزیع بسته هاي معیشتی، عنوان کرد: سرشاخه هاي ما در کانون هاي خادمیاري، بانک اطلاعاتی از خانوارهاي تحت پوشش و
مراکزي که در آن ها بسته هاي مذکور توزیع می شود، تهیه کرده و این ظرفیت اطلاعاتی با دیگر نهادهاي حمایتی نیز به اشتراك
گذاشته می شود تا مدیریت منسجم تري در این حوزه رقم بخورد و توامان گستره بیشتري تحت پوشش این اقدامات خیر، قرار



 
بگیرند. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي از اجراي طرح پرداخت حساب دفتري نیازمندان با عنوان «آقا حساب کردند» با مشارکت
خادمان مضجع شریف امام هشتم(ع)، جمعی از خیران و مردم نوع دوست نیز سخن گفت و توضیح داد: در طرح مذکور، بخشی از
بدهی هاي ناشی از اجاره بها، قبوض خدماتی و مخارج درمانی اقشار کم بضاعت حاشیه شهر مشهد، مناطق محروم استان و کشورمان

 
تامین و تسویه شده است. 

او خاطرنشان کرد: شناسایی بدهکاران نیازمند در پرداخت حساب هاي دفتري سوپر مارکت هاي محلی، تامین قبوض خدمات در
محلات کم برخوردار و حاشیه شهر، تعامل با سازمان هاي خدمات رسان همچون شرکت آب، برق، گاز و صحت سنجی مطالبات،
شناسایی موجرانی که قادر به پرداخت اجاره بهاي منزل خود در محلات کم برخوردار نبودند و همچنین تامین هزینه هاي درمانی
بیماران بی بضاعت بستري شده در بیمارستان هاي شهر از طریق واحد مددکاري بیمارستان هاي دولتی و... بخشی از اقدامات ما در

 
چهارچوب اجراي این طرح بود. 

 
غلامی تاکید کرد: خوشبختانه بازتاب خوب این برنامه باعث مشارکت مردم و همراهی صاحبخانه ها و خیران شد. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي در بخش دیگري از اظهارات خود، سایر اقدامات این مجموعه را در حمایت از محرومان
برشمرد و توضیح داد: تامین جهیزیه نوعروسان با مشارکت خیران بخش دیگري از اقدامات ما را شامل می شود. از ابتداي امسال
تاکنون 395 سري جهزیه شامل 10قلم کالاي ایرانی را به زوج هاي جوان کم بضاعت اهدا کرده ایم. براي خانواده هایی که نیازمند

 
دریافت کمک هزینه خرید جهیزیه بودند نیز 370مورد تسهیلات تامین شد. 

او نقبی هم به روند برگزاري اردوهاي جهادي و عمرانی از سوي آستان قدس رضوي زد و تشریح کرد: بخشی از اردوهاي جهادي ما در
حوزه سلامت و درمان متمرکز بوده و با همراهی خادمان سلامت اجرا می شود. از ابتداي امسال تا اول آذرماه، 15 اردوي جهادي در

 
شهرستان مشهد برگزار شد و این روند تا پایان سال نیز تدوام خواهد یافت. 

غلامی ادامه داد: بخشی از این طرح به غربالگري و شناسایی موارد احتمالی ابتلا به کرونا در مناطق حاشیه اي اختصاص دارد و در گام
بعد نیز در صورت مشاهده موارد مثبت، تیم تخصصی به جهت مراقبت و درمان به منطقه اعزام می گردد. این اقدام با هدف مهار موج

 
همه گیري کرونا و ارائه خدمات سلامت و درمان در مناطق محروم انجام می پذیرد. 

این مقام مسئول یادآور شد: دیگر اردوهاي جهادي ما در حوزه عمرانی تعریف شده است و در آن، بازسازي و استحکام بخشی منازل و
محل اسکان خانواده هاي نیازمند و بهسازي و تجهیز مراکز عام المنفعه نظیر مساجد، مراکز آموزشی و... را دنبال می کنیم. در همین

 
راستا تاکنون 36پروژه عمرانی کلید خورده و در دست پیگیري هستند. 

او گفت: در طرح دیگري نیز به نام حضرت رضا(ع) تا پایان سال بازسازي منازل 80 خانواده محروم را به انجام می رسانیم. تامین

 
وسایل گرمایشی این منازل نیز با همکاري خادمان و خیران در حال انجام است. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام





2 هزار و 528 نفر در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه مشغول به کار شدند

منبع: بازار کارشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/09/03

عضو کمیته کارآفرینی معاونت توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: 2 هزار و 528 نفر امسال در این
دانشگاه پس از اخذ مجوز از سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و برگزاري آزمون هاي استخدامی و همچنین

قانون خدمت پزشکان و پیراپزشکان بکارگیري شدند.

عضو کمیته کارآفرینی معاونت توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: 2 هزار و 528 نفر امسال در این
دانشگاه پس از اخذ مجوز از سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و برگزاري آزمون هاي استخدامی و همچنین قانون

 
خدمت پزشکان و پیراپزشکان بکارگیري شدند. 

"محمدرضا خانی" روز دوشنبه به ایرنا افزود: باتوجه به شیوع کرونا، امسال اقدامات بسیار خوبی در حوزه اشتغال و بکارگیري نیروها

 
طرحی انجام شده است. 

وي اظهار داشت: پس از برگزاري آزمون هاي استخدامی، در سال 99، تعداد 911 نفر در مراکز درگیر کروناي دانشگاه علوم پزشکی

 
کرمانشاه، جذب و مشغول به کار شده اند. 

وي گفت: از این تعداد نیروي بکارگیري شده، هزار و 617 نفر نیروي طرحی هستند که در بخش هاي مختلف بهداشتی درمانی

 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه دعوت بکار شده اند. 

دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه هشت دانشکده دانشکده هاي پزشکی، دندانپزشکی، داروسازي، پرستاري و مامایی، بهداشت، تغذیه،

 
پیراپزشکی و دانشکده پرستاري سنقر و کلیایی دارد. 

85 رشته تحصیلی در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در مقاطع مختلف دایر است که از این تعداد 14 رشته در مقطع PHD (دکتراي
تخصصی) است و 20 رشته در دستیاري تخصصی، سه رشته دکتراي عمومی (پزشکی، دندانپزشکی و داروسازي)، 25 رشته

 
کارشناسی ارشد، 22 رشته کارشناسی و 2 رشته کاردانی است. 

 
این دانشگاه همچنین 453 عضو هیأت علمی دارد. 

 
116 دانشجوي خارجی نیز در رشته هاي دکتراي عمومی پزشکی، دندانپزشکی و داروسازي در این دانشگاه مشغول تحصیل هستند. 

براساس آمارها سالانه بیش از 800 مقاله در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه تولید و منتشر می شود.



پرداخت بیش از 6 میلیارد ریال تسهیلات به شاغلان صنایع دستی گناباد

منبع: بازار کارشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/09/03

از ابتداي امسال، 6 میلیارد و 500 میلیون ریال تسهیلات به 60 هنرمند صنایع دستی گناباد پرداخت شد.

 
از ابتداي امسال، 6 میلیارد و 500 میلیون ریال تسهیلات به 60 هنرمند صنایع دستی گناباد پرداخت شد. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما، مرکز خراسان رضوي، رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري گناباد گفت: این
میزانپرداخت بیش از 6 میلیارد ریال تسهیلات به شاغلان صنایع دستی گناباد تسهیلات در قالب طرح حمایتی "یک محصول، یک

 
روستا" با همکاري اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی و صندوق کارآفرینی امید به هنرمندان پرداخت شد. 

علیرضا شناسایی هدف از پرداخت این تسهیلات حمایت از هنرمندان و اشتغال پایدار و تشویق کارآفرینان فعال صنایع دستی است،
افزود: این روستا ها شامل روستاي مِند مهد سفال، روستاي زیرجان به عنوان مرکز سبدبافی و روستاي گیسور به عنوان مرکز گلیم

 
بافی است. 

گناباد با ظرفیت هاي زیادي همچون سفالگري در حوزه صنایع دستی از نقاط مهم هدف گردشگري کشور و استان خراسان رضوي

 
است. 

172 هنرمند در رشته هاي مختلف صنایع دستی مانند سفالگري، پارچه بافی، گلیم بافی، معرق و منبت کاري، سبد بافی، نمدمالی،
چاقوسازي و آهنگري در 15 کارگاه و 12 فروشگاه گناباد فعالیت دارند.



فعالیت 3800گروه جهادي در خراسان رضوي/اقدامات بسیج سازندگی براي

حاشیه شهر مشهد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/09/03

مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام رضا(ع) گفت: 3800گروه جهادي در خراسان رضوي در حوزه محرومیت زدایی و
کمک به اقشار نیازمند فعال هستند.

مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام رضا(ع) گفت:
3800گروه جهادي در خراسان رضوي در حوزه محرومیت

 
زدایی و کمک به اقشار نیازمند فعال هستند. 

سرهنگ محمد روحانی در گفتگو با قدس آنلاین اظهار
کرد: بسیج سازندگی خراسان رضوي آماده همکاري با
سازمان ها و دستگاه هاي مختلف براي رفع مشکلات مردم
بویژه اقشار محروم و آسیب پذیر است. وي افزود: بسیج
سازندگی استان از ابتداي شیوع ویروس کرونا در حوزه
هاي مختلف اقدامات متنوعی از جمله توزیع بسته هاي

معیشتی بین افراد را در دستور کار خود قرار داده است به طوري که تاکنون 340هزار بسته معیشتی در این راستا با همکاري سپاه،
نیکوکاران و بسیجیان خراسان رضوي تهیه و بین افراد نیازمند توزیع شده است. همچنین در زمینه تولید ماسک 380 کارگاه تولیدي
راه اندازي شده است که روزانه 4میلیون ماسک استاندارد دو لایه و سه لایه را تولید می کنند که در زمینه فروش این ماسک ها آماده
همکاري با دستگاه ها و بخش خصوصی هستیم. روحانی ادامه داد: همچنین در طرح شهید سلیمانی که با عنوان مسجد سنگر سلامت
در سطح 2000 مسجد خراسان رضوي در حال اجرا است نیروهاي بسیجی و جهادي به بیماران کرونایی و خانواده هاي آنها که در
قرنطینه خانگی هستند خدمات ارائه می دهند به طوري که پس از شناسایی اینگونه افراد از طریق مراجع بهداشتی و درمانی و یا خود
اظهاري و اعلام نیاز به کمک از سوي خود افراد ، نیروهاي بسیجی نیازهاي روزمره نظیر خرید مایحتاج ضروري، دارو و سایر نیازهاي
درمانی آنها را تهیه و در اختیار آنها قرار می دهند و حتی اگر این افراد نیازمند نیز باشند بسته هاي معیشتی و اقلام دارویی آنها را
تهیه و به طور رایگان به آنها اهدا می کنند. وي با بیان اینکه در حوزه محرومیت زدایی و آسیب زدایی نیز 3800گروه جهادي در
استان در عرصه هاي مختلف فعال هستند ، افزود: در یک برنامه مشخص از سال 1398تا سال 1401قرار است گروه هاي جهادي
استان در زمینه احداث 3800واحد مسکن مددجویان کمیته امداد، بهزیستی و محرومان کمک کنند که تاکنون 1400واحد از این
منازل مسکونی به اتمام رسیده و تحویل صاحبان آنها شده است. روحانی ادامه داد: از هفته بسیج سال گذشته تاکنون 5500سري
جهیزیه براي خانواده هاي نیازمند استان با همکاري بسیج سازندگی، بهزیستی، کمیته امداد و خیرین تهیه و در اختیار آنها قرار داده
شده است تا افراد زندگی مشترك خود را آغاز کنند، همچنین همزمان با آغاز سال تحصیلی 22هزار بسته لوازم التحریر تهیه و تحویل
دانش آموزان نیازمند در سراسر خراسان رضوي گردید. وي در مورد تلاش هاي بسیج سازندگی استان در حوزه اقتصاد مقاومتی و
جهش تولید نیز گفت: در حال حاضر 1600 صندوق قرض الحسنه محلی و روستایی طی 2سال گذشته با سرمایه 12.5میلیارد تومان
در خراسان رضوي راه اندازي کرده ایم که74هزار نفر عضو این صندوق ها بوده و از تسهیلات قرض الحسنه آنها بدون طی کردن
بروکراسی هاي اداري و پیچیده در زمینه محصولات تولیدي و خدماتی استفاده می کنند. روحانی ادامه داد: همچنین یک بازار مجازي
باعنوان بازار طیب براي تولید کنندگان محصولات مرتبط با اقتصاد مقاومتی تاسیس و راه اندازي شده است که با هماهنگی بانک



قرض الحسنه مهر ایران تا سقف 10 میلیون تومان ، افراد می توانند از این بازار خرید و سپس اقساط آن را پرداخت کنند، از طرفی
آماده همکاري با افراد و تولید کنندگان براي عرضه محصولات خود در این بازار می باشیم. وي در مورد اقدامات بسیج سازندگی
استان براي حاشیه شهر مشهد نیز بیان داشت: بسیج سازندگی از سال 1394به طور فعال در حاشیه مشهد حضور داشته است و
اقدامات مختلفی نظیر تهیه بسته هاي معیشتی براي اقشار نیازمند این منطقه را انجام داده است، از طرفی مواردي نظیر زیباسازي و
مرمت 500مسجد، 1000واحد مسکونی و 120 مدرسه را در حاشیه شهر مشهد انجام داده است که این فعالیت ها در حال حاضر و با
شیوع ویروس کرونا افزایش داشته است و منازلی که نیاز به مرمت ، ایزوگام و یا سایر موارد مشابه را داشته اند در دستور کار قرار داده
شده اند همچنین با همکاري سازمان هاي مختلف برنامه داریم براي تامین اجاره منزل محرومان که در سال بین 5تا 10میلیون تومان
باشد همکاري و مساعدت هایی را انجام دهیم. روحانی افزود: از طرفی در حوزه ایجاد اشتغال و کارآفرینی براي ساکنین حاشیه شهر
مشهد در سه مرحله آموزش ، ارائه تسهیلات و بازار فروش اقدامات اساسی وبرنامه ریزي شده اي انجام شده است . به طوري که
باهمکاري سازمان فنی و حرفه اي کلاس هاي آموزشی را در مساجد و با همکاري استادان بسیجی برگزار می کنیم تا هزینه هاي
آموزش را به حداقل برسانیم در زمینه تسهیلات نیز از طریق صندوق هاي قرض الحسنه محلی و همچنین بانک هایی نظیر ملی،
انصار، مهرایران و کار آفرینی امید تسهیلات ارزان به افراد پرداخت می شود. وي تصریح کرد: در یک اقدام مناسب و برجسته نیز که با
توصیه فرمانده سپاه امام رضا(ع) انجام شد 50سالن ورزشی صالحین شهر مشهد که در حال حاضر در راستاي پیشگیري از شیوع
کرونا تعطیل هستند را به مراکز تولید نظیر پوشاك، چرم و صنایع دستی تبدیل کرده ایم و افراد در این سالن ها با رعایت فاصله

گذاري اجتماعی به تولید مشغول هستند . انتهاي پیام/



تحفه، ویژه اهالی فرهنگ، هنر و رسانه

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/09/03

فعالان بخش فرهنگ، هنر و رسانه براي اخذ تسهیلات حمایتی باید در سامانه تحفه ثبت نام کنند.

به گزارش خبرگزاري صداو سیما،مرکز اصفهان؛فعالان
امورهنري، فرهنگی، فضاي مجازي، موسسه هاي فرهنگی
قرآن و عترت و مدیران کسب و کار هاي دیجیتال می
توانند براي ثبت نام اعطاي تسهیلات حمایتی به سامانه

 
الکترونیکی تحفه به نشانی http://tohfeh.farhang.gov.ir مراجعه کنند. 

تسهیلات اعطایی با کارمزد چهار درصد به منظور ایجاد انگیزه براي کارآفرینان بخش فرهنگ، هنر و رسانه و تثبیت فرصت هاي

 
شغلی فعالان این بخش درنظر گرفته شده است و میزان آن بستگی به فعالیت ها دارد. 

سامانه تحفه در راستاي اجراي مفاد تفاهم نامه بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان برنامه و بودجه (موضوع تبصره 18 قانون
بودجه) به منظور اجرایی شدن برنامه تولید اشتغال فرهنگ و هنر و رسانه و صندوق کارآفرینی امید و اعطاي تسهیلات حمایتی به

طرح هاي اشتغالزایی از منابع بانک هاي عامل منتخب طراحی شده و درحال اجراست.



زمان جدید مرحله دوم المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی اعلام شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/09/03

زمان جدید آزمون مرحله دوم المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی اعلام شد. پیش از این به دلیل محدودیت هاي کرونایی
این مرحله به تعویق افتاده بود.

زمان جدید آزمون مرحله دوم المپیاد علمی دانشجویان
علوم پزشکی اعلام شد. پیش از این به دلیل محدودیت

 
هاي کرونایی این مرحله به تعویق افتاده بود. 

به گزارش خبرنگار مهر، آزمون مرحله دوم انفرادي
دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی در
روز پنجشنبه 18 دیماه 99 در مناطق دهگانه آمایشی
دانشگاه علوم پزشکی مازندران، تبریز، همدان، اهواز، شیراز،

 
زنجان، اصفهان، کرمان، مشهد و ایران برگزار می شود. 

پیش از این قرار بود آزمون مرحله دوم انفرادي دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی در مناطق دهگانه آمایشی
سراسر کشور 15 آبان ماه 99 برگزار شود. زمان 15 آبان ماه با توجه به تصمیم ستاد ملی مبارزه با کرونا مبنی بر عدم برگزاري آزمون

 
هاي حضوري لغو شده بود. 

دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی امسال در 6 حیطه و موضوع تاکنون مرحله گروهی خود را پشت سر گذاشته

 
است و مرحله دوم انفرادي آن باقی مانده است. 

 
حیطه ها و موضوعات دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی: 

 
حیطه کارآفرینی در بستر دانشگاههاي هزاره سوم: کرونا و بازارهاي نوظهور سلامت در ایران و جهان 

 
حیطه آموزش پزشکی : تقویت سیستم مجازي حمایت از دانشجویان در بحران: همه گیري کرونا 

 
حیطه استدلال بالینی: استدلال بالینی در پاندمی کرونا 

 
حیطه تفکر علمی در علوم پایه: پیشگیري، تشخیص و درمان بیماري کووید 19 

 
حیطه مدیریت نظام سلامت: روش هاي تقویت ماندگاري منابع انسانی در شرایط اضطراري، بحرانها و بلاهاي طولانی مدت. 

حیطه مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت: علوم انسانی سلامت در مواجهه با پاندمی کرونا



نامه مهم رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران به جهانگیري: امکان اشتباه

غیر قابل جبران وجود دارد

منبع: اقتصاد نیوزشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس انجمن فولادسازان کشور درباره شیوه نامه جدید مصوب قیمت فولاد و موانعی که بر سر صادرات فولاد گذاشته شده
است نامه اي خطاب به معاون اول رئیس جمهور کشور نوشت.

 
 

 
نامه مهم رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران به جهانگیري: امکان اشتباه غیر قابل جبران وجود دارد 

اقتصادنیوز : رئیس انجمن فولادسازان کشور درباره شیوه نامه جدید مصوب قیمت فولاد و موانعی که بر سر صادرات فولاد گذاشته

 
شده است نامه اي خطاب به معاون اول رئیس جمهور کشور نوشت. 

به گزارش اقتصادنیوز به نقل از چیلان نیوز، دکتر بهرام سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، طی نامه اي خطاب به
اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور ایرادات شیوه نامه دستوري جدید دولت براي تنظیم بازار فولاد و اثرات مخرب اجراي این

 
شیوه نامه را تشریح کرده است. متن کامل این نامه به شرح زیر است: 

 
جناب آقاي دکتر جهانگیري؛ معاون اول محترم رئیس جمهور 

همانگونه که مستحضر می باشید ظرفیت تولید فولاد کشور طبق برنامه چشم انداز 1404، 55 میلیون تن پیش بینی شده است.
اگرچه رسیدن به این ظرفیت طی 5 سال باقیمانده از برنامه تقریبا غیر محتمل است اما با فرض رسیدن به 45 میلیون تن ظرفیت
بالقوه و 40 میلیون تن ظرفیت بالفعل، توجه حضرتعالی را به چند نکته مهم و قابل تامل جلب می نماید و به صراحت اعلام می دارد
که بی توجهی به این نکات جز آسیب به صنعت فولاد که در سال هاي اخیر با رشد بالنده توانسته جایگاه جمهوري اسلامی ایران در

 
بین تولیدکنندگان بزرگ دنیا را به رتبه دهم ارتقا دهد، حاصلی نخواهد داشت: 

1- از مفروضات برنامه در افق 1404، رشد اقتصادي 8 درصد،جمعیت 90 میلیونی و مصرف سرانه فولاد 350 کیلو گرم و در نظر

 
گرفتن حد اقل 20 میلیون تن صادرات بوده است. 

2- در حال حاضر مصرف سرانه حدود 200 کیلوگرم و مصرف داخلی سالیانه کمتر از 20 میلیون تن است که با فرض رسیدن تولید

 
در سال جاري به 30 میلیون تن به منظور جلوگیري از افت تولید بایستی حد اقل 10 میلیون تن صادرات صورت پذیرد. 



3- با احتساب ظرفیت هاي جدید که در آستانه بهره برداري قرار دارند و به ظرفیت رسیدن واحدهایی که اخیرا راه اندازي شده و در
حال طی کردن منحنی یادگیري براي رسیدن به ظرفیت اسمی هستند و همچنین در نظر گرفتن نرخ رشد جمعیت و مصرف سرانه
که هر دو کمتر از نرخ رشد تولید فولاد می باشد، قطعا مازاد تولید نسبت به مصرف داخلی افزایشی خواهد بود و هموار کردن مسیر

 
صادرات کاملا ضروري و حیاتی است . 

4- نکته مهمی که ذهن مسئولین را به دلیل عدم اطلاع کافی از شرایط و بعضا شعارهاي به ظاهر درست عده اي فرصت طلب به
مسیر غلط هدایت کرده و اگر توجه نشود یک اشتباه استراتژیک و غیر قابل جبران اتفاق خواهد افتاد ، ایجاد محدودیت براي صادرات

 
شمش تحت عنوان اولویت براي تامین مواد اولیه واحدهاي پایین دستی و صادرات محصول نهایی به جاي شمش است. 

اگر چه این شعار در ظاهر بسیار منطقی، جذاب و قابل پذیرش است اما واقعیت چیز دیگري است. امروزه اکثر کشورها که فاقد
کارخانجات فولادسازي هستند، براي ایجاد اشتغال وارزش افزوده و تامین نیاز داخلی در احداث واحدهاي نورد سرمایه گذاري کرده و
شمش مورد نیاز را از کشورهاي داراي کارخانجات فولادسازي، از جمله ایران تامین می نمایند و به منظور حمایت از نوردهاي داخلی

 
براي محصول نورد شده تعرفه واردات گذاشته در حالی که براي محصول نیمه نهایی (شمش و اسلب) تعرفه اي اعمال نکرده اند. 

شایان ذکر است حتی کشورهاي عراق و افغانستان با وجود نیاز به میلگرد، به دلیل واردات میلگرد ارزان قیمت از ایران (قیمتی حتی

 
پایین تر از قیمت جهانی شمش) براي میلگردهاي ساختمانی وارداتی از ایران تعرفه وضع کرده اند. 

5- بازار محصولات نورد فولادهاي ساختمانی در منطقه عمدتا به عراق و افغانستان محدود می شود و در صورت ایجاد مانع براي
صادرات شمش و اسلب، حداکثر پتانسیل محصولات نوردي (میلگرد) آن هم بدون ارزش افزوده و گاها با قیمتی در حد قیمت شمش
و یا حتی کمتر، از سه تا پنج میلیون تن تجاوز نخواهد کرد و صادرات قریب 20 میلیون تن صادرات فولاد مازاد بر نیاز در چهار پنج
سال آینده محقق نخواهد شد و این سیاست غلط حاصلی جز ورشکستگی و به تعطیلی کشاندن واحدهاي فولادسازي جدیدالتاسیس

 
که بایستی سرمایه گذاري انجام شده را به نرخ روز بازپرداخت کنند، در پی نخواهد داشت . 

به هر حال التهاب ایجاد شده اخیر در بازار آهن آلات مسئولین را بر آن داشت تا به جاي بررسی و شناسایی ریشه اصلی نابسامانی ها
و اعمال نظارت و کنترل بر شبکه توزیع، شیوه نامه و دستورالعمل هایی را تنظیم و صادر نمایند که اگر چه حاوي نکات مثبت و
تاثیرگذاري است اما به نظر این انجمن اشکالات جدي و ابهامات و تناقضات قانونی و اجرایی متعدد دارد که اجراي آن بدون انجام

 
اصلاحات لازم، موجب ایجاد امضاهاي طلایی، توزیع رانت، کاهش صادرات و ارزآوري فولاد و همچنین ریزش بازار سرمایه خواهد شد. 

بر این اساس ضمن ابراز گلایه این انجمن به عنوان بزرگترین تشکل صنفی زنجیره فولاد کشور با بیش از 260 عضو بابت عدم
مشارکت در تدوین این شیوه نامه مطابق مفاد قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار، شرح کامل مهم ترین ایرادات محتوایی، اجرایی

 
و ساختاري شیوه نامه مذکور جهت بهره برداري و صدور دستورات مقتضی به شرح پیوست به حضورتان ارسال می گردد. 

پیوست: ایرادات شیوه نامه شماره 97544 مورخ 28/08/1399 در مورد ساماندهی عرضه و تقاضاي زنجیره فولاد از نظر انجمن

 
تولیدکنندگان فولاد 

- ماده یک: در تعریف قیمت منطقه اي شمش و محصولات فولادي به نوع شرایط تحویل (فوب یا سی آي اف) اشاره اي نشده است.

 
تفاوت این شرایط در قیمت حدود 10 درصد می باشد. 



- ملاك قرار دادن قیمت هفته آخر هر ماه براي تعیین قیمت کل ماه آتی با توجه به نوسانات جهانی فولاد منطقی نمی باشد زیرا با
افزایشی شدن روند قیمت هاي جهانی تقاضا افزایش می یابد و با کاهشی شدن روند، رکود بر بازار حاکم می شود. لذا تعیین قیمت

 
پایه بر مبناي قیمت هاي هفته قبل از عرضه منطقی و قابل اجرا می باشد. 

 
- در تعریف نرخ ارز به قیمت فروش یا خرید آن اشاره نشده است. 

 
- در ماده 3 هیچ نقشی براي مشارکت تشکل هاي تخصصی در اصلاح سهمیه هاي بهین یاب در نظر گرفته نشده است. 

 
- به منظور اجراي تبصره ماده 3، لازم است عرضه اختصاصی ورق گرم مورد نیاز تولیدکنندگان ورق سرد نیز اجرایی گردد. 

- در ماده 4 به دوره زمانی ارائه گزارش و بررسی عملکرد شرکت هاي داراي سهمیه به سامانه مالیات بر ارزش افزوده اشاره اي نشده
است. با توجه به الزام فعالان اقتصادي به ارائه گزارش در سامانه مالیات بر ارزش افزوده در دوره هاي سه ماهه، پیشنهاد می گردد این

 
نظارت به صورت سه ماهه انجام گردد. 

- در ماده 5 خرید اسلب، شمش و ورق هاي فولادي صرفاً توسط واحدهاي تولیدي مندرج در سامانه بهین یاب مجاز دانسته شده
است. با توجه به شرایطی مثل زلزله و پروژه هاي ویژه و اولویت دار دولت همچون نفت و گاز، پیشنهاد می گردد در این بخش به

 
موارد استثناء اشاره گردد یا مرجع تشخیص موارد خاص تعیین گردد. 

- در ماده 5، نحوه تامین مواد اولیه واحدهاي مشکل دار (از قبیل ماده 141) که امکان خرید مستقیم از بورس کالا را ندارند، مشخص

 
نشده است. 

- در ماده 7 حداقل خرید ورق 20 تن تعیین شده که با ماده 5 که خریدارن را محدود به شرکت هاي تولیدي مندرج در سامانه بهین
یاب دانسته مغایرت دارد. در این حالت خریداران تیرآهن ، میلگرد ، کلاف و ورق می تواند هر شخص حقیقی یا حقوقی باشد. مگر

 
اینکه کف خرید به 100 تن افزایش یابد. 

- ماده 8 فقط واحدهاي فعال در تولید شمش، اسلب، انواع ورق و مقاطع طویل را مکلف به عرضه محصولات تولیدي در بورس کالا
دانسته و تولیدکنندگان مفتول کلاف، لوله و پروفیل را مستثنی نموده است که این استثنا می تواند موجب التهاب در بازار این کالا ها

 
شود. 

- با توجه به الزام کل فروش داخلی محصولات فولادي در بورس کالا در ماده 8، تمهیدات لازم براي محصولات سفارشی و صنعتی و
خارج از حد استاندارد اندیشیده نشده که با توجه به لزوم تامین مواد اولیه مورد نیاز صنایع پایین دستی و پیش نیازهاي متعدد لازم

 
براي آن، اجراي این ماده را با چالش هاي اساسی روبرو می سازد 

- براي کارخانجاتی همچون فولادسازان القایی که مواد اولیه خود را از بازار آزاد و به نرخ هاي روز تهیه می نمایند، عرضه محصولات

 
تولیدي در بورس کالا آن هم با 20 درصد کمتر از نرخ هاي جهانی مطابق ماده 8 و جدول پیوست چه توجیهی دارد؟ 

- با توجه به الزام تعیین شده در ماده 8 و در جهت اجراي آن لازم است تمهیدات لازم براي تسهیل پذیرش و عرضه کارخانجات

 
کوچک فولادي در بورس کالا (اعم از ضمانت نامه ها، کارمزدها و مقررات تخصصی) در نظر گرفته شود. 

- بر اساس تبصره ماده 8 شیوه نامه، وزارت صمت مامور تعیین برنامه عرضه هفتگی هر تولید کننده در دورههاي سه ماهه شده است.
با توجه به اینکه صادرات نیازمند فعالیت هاي منظم و برنامه ریزي بلند مدت می باشد، تعیین سهمیه صادرات در دوره هاي سه ماهه
عملاً صادرات را مختل خواهد نمود. با توجه به تولید سالیانه 20 میلیون تن شمش که حداقل دوسوم آن مازاد بر نیاز داخل است و
بایستی صادر شود، ایجاد پیش شرط براي صادرات در شرایط فعلی که فولاد ایران تحت سخت ترین شرایط تحریمی قرار دارد، توجیه

 
پذیر نیست و پیشنهاد می شود این محدودیت حذف شود. 

- با توجه به ایرادات متعدد در کف عرضه هاي قبلی ابلاغ شده، لازم است تبصره ماده 8 با مشارکت تشکل هاي تخصصی و بر اساس

 
مصرف واقعی کشور اجرا گردد. 

- بیش از 85 درصد مواد اولیه معدنی (سنگ آهن، کنسانتره و گندله) در اختیار 4 شرکت است که براي 4 یا 5 خریدار عرضه می
گردد و لذا مفاهیم بورس در خصوص این مواد اولیه صدق نمی کند. علاوه بر این ساختار مقرراتی حاکم بر شرکت ها (کمیسیون
معاملات و امثالهم) امکان اجراي ماده 9 را میسر نمی سازد. ضمنا به دلیل کمبود جدي سنگ آهن، کنسانتره و گندله در کشور،

 
عرضه این مواد اولیه در بورس کالا باعث تزریق تورم به بازار فولاد خواهد شد. 



- وفق ماده 10 کلیه خریدارن ورق مکلف به عرضه محصولات خود در بوررس شده اند که با توجه به اینکه محصولات تولیدي توسط
بخش عمده اي از خریدارن ورق، قابل عرضه در بورس کالا نمی باشد (خودروسازان، بشکه سازان، لوازم خانگی، ...) این ماده قابل اجرا
نمی باشد. پیشنهاد می شود دقیقا ذکر شود خریداران ورق هاي فولادي که محصول تولیدي آن ها قابلیت عرضه در بورس را دارد

 
ملزم به عرضه در بورس کالا می باشند. 

- عبارات "بعد از نهایی شدن معامله" و "مطابق برنامه اعلامی وزارت صمت" ماده 10 این شیوه نامه را بسیار مبهم ساخته است. با
توجه به اینکه نهایی شدن معاملات پس از تسویه و مطابق با مقررات حاکم بر بورس کالا تعیین می گردد، پیشنهاد می گردد این

 
عبارات حذف گردند. 

- با توجه به اینکه معاملات در بورس کالا حداکثر تا 72 ساعت پس از انجام معامله قطعی می شود، ابطال معاملات در صورت عدم
عرضه پس از این مدت زمان هم غیرقانونی است هم تبعات مالی دارد و هم جریان تولید در شرکت هاي خریدار و فروشنده را مختل
می نماید. علاوه بر این با فرض اجراي این ماده با همه ایرادات فوق، در بازارهاي نزولی خریدار می تواند با عدم عرضه محصول خود در

 
بورس کالا به نوعی تشویق گردد چرا که معامله مواد اولیه وي که با قیمت بالاتر صورت گرفته، ابطال می گردد. 

- اختیار تعیین زمان تحویل محصول و همچنین نوع قرارداد در ماده 10 این شیوه نامه بسیار عجیب است چرا که هر یک از واحدها
بنابر مقتضیات مالی، فنی و زمانی خود اقدام به برنامه ریزي تولید و فروش می کنند و لذا اجراي این ماده توسط وزارت صمت براي

 
هر یک از واحدهاي تولیدي غیرممکن است. 

- در ماده 11 مشخص نشده است که اگر یک واحد تولیدي بخشی از برنامه تکلیفی عرضه خود را انجام داد، مجاز به دریافت کل

 
سهمیه مواد اولیه یا بخشی از آن است. 

- ماده 12 به صادرات پرداخته که یادآور می گردد تنها 4 ماه تا پایان سال 1399 باقی مانده و با توجه به پیش فروش حداقل دو
ماهه شرکت هاي صادر کننده، فرصت اعمال این ماده و تبصره 2 آن کمتر از دو ماه می باشد که این موضوع می تواند منجر به
تحمیل هزینه هاي سنگین دموراژ به صادرکنندگان گردد. ضمنا در صادرات محصولات باید به ارزش افزوده حاصله از صادرات توجه

 
نمود و نباید همچون سال هاي 97 و 98 شاهد صادرات محصولات پایین دستی به قیمت پایین تر از محصولات بالادستی باشیم. 

- در ماده 12 عبارت "اطمینان از تامین مواد اولیه مورد نیاز صنایع پایین دستی" مبهم است و لازم است نحوه کسب این اطمینان در

 
راستاي جلوگیري از مانع تراشی هاي صادراتی شفاف گردد. 

- ماده 13 در شرایطی که درآمد هاي نفتی کشور به علت تحریم هاي ظالمانه استکبار جهانی کاهش یافته و می بایست تلاش
مضاعف نمود که با تشویق صادرات غیر نفتی، نیاز کشور به درآمدهاي ارزي تأمین گردد، جاي تعجب دارد که به جاي ایجاد مشوق
هاي بیشتر، عوارض بر صادرات وضع نمود! ظاهرا پیشنهاد دهندگان این طرح نمی دانند اگر تمرکز صادرات بر محصول نهایی باشد،

 
صادرات فولاد نهایتا از 4 یا 5 میلیون تن در سال تجاوز نخواهد کرد و تولید ناچارا کاهش می یابد. 

- در ماده 19 فروش محصولات خریداري شده از بورس کالاي ایران جز مقاطع طویل را ممنوع اعلام نموده در صورتی که کلاف،

 
پروفیل و ورق نیز می بایست براي تأمین نیاز مصرف کنندگان خرد در خارج از بورس و در شبکه هاي توزیع معامله شوند. 

 
- در جدول پیوست تعیین قیمت پایه: 

 
- براي میلگردکلاف و لوله و پروفیل نیز می بایست مبناي تعیین قیمت ذکر شود. 

- در خصوص تعیین 80 درصد قیمت CIS اگر مبنا فوب باشد و مبناي تعیین نرخ ارز، سامانه نیما باشد حاصل آن ایجاد رانت 50
درصدي می باشد. چرا که تفاوت نرخ ارز در سامانه نیما و سنا بعضاً حدود 20 درصد و تفاوت فوب و سیف 10 درصد بوده و با تخفیف

 
20 درصد فوق مجموعاً شاهد 50 درصد رانت خواهیم بود. 

- اساسا مبناي کارشناسی کاهش 20 درصدي قیمت پایه عرضه محصولات فولادي در بورس کالا نسبت به نرخ هاي جهانی مشخص

 
نشده است. 

 
- قیمت پایه تیرآهن نیز می بایست همچون سایر کالاها بر اساس قیمت هاي جهانی تعیین گردد. 

- کاهش قیمت 5 درصد ذکر شده در بند "ب" به راحتی با تبانی خریداران قابل تحقق می باشد و سقفی براي کاهش قیمت در
صورت عدم خرید نیمی از محصولات عرضه شده در بورس کالا توسط خریداران تعیین نشده است. تصویر نامه رئیس انجمن فولاد به



 
معاون اول رئیس جمهور و پیوست آن را ببینید: 



 
 

 
تصاویر پیوست نامه 











بسیج؛ هوشمند و مقتدر در مقابله با ترورسیم/ دلاورمردانی که در جدال با

کرونا سنگ تمام گذاشتند

منبع: عصر هامونشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/09/03

ایران در مبارزه با تروریسم بین المللی نقش مهمی داشته که این نقش توسط بسیجی ها صورت گرفته است، بسیجیانی که
این روزها با حضور جهادگونه خود در میدان نبرد با کرونا سنگ تمام گذاشتند.

به گزارش عصرهامون، تکیه گاهشان خدا و اخلاص و راستگویی، رمز ماندگاري شان است، مادیات برایشان معنایی ندارد، اما با

 
نیرویی راسخ خواب را از چشم دشمنان ایران اسلامی ربوده اند و در معاملات جهانی ایفاگر نقشی مهم و برجسته هستند. 

بسیجانی که همیشه با اراده راستین و با حضور معجزه گرانه شان در صحنه هاي حق علیه باطل از هشت سال جنگ تحمیلی گرفته

 
تا مقابله با گروهک هاي تروریستی در ایران اسلامی و حتی فراتر از مرزها پیروزي را ازآن جبهه اسلامی کرده اند. 

این روزها هم که جامعه جهانی در نبرد با کروناست، با گذشتن از جان و مالشان وارد صحنه شده اند و از هیچ کوششی در راستاي

 
مقابله با این ویروس منحوس فروگذار نمی کنند، همه هدفشان این است که گره اي بگشایند و از این میدان نیز پیروز خارج شوند. 

 
نقش آفرینی بسیج در ابعاد مختلف 

در همین راستا، احمد رضا طاهري، کارشناس مسائل سیاسی در گفت و گو با خبرنگار ما با اشاره به اینکه مقام معظم رهبري بسیج را
براي جوانان شورآفرین، براي دشمنان بیم آفرین و براي دوستان امید آفرین توصیف می کنند، بیان کرد: بسیج در ابعاد و حوزه هاي
مختلف نقش آفرین بوده، در فعالیت هاي فرهنگی و اجتماعی، اقتصادي و عمرانی، سیاسی و امنیتی نقش این نهاد نه تنها در کشور

 
بلکه در منطقه برجسته است. 

وي افزود: بسیج به عنوان نیروي توانمند نقش مهمی در کشور ایفا کرده و بخشی از بار سنگین دولت را بر عهده گرفته، یکی از اهداف

 
این نهاد مردمی کمک به دولت در سازندگی است و در این راستا بسیار خوب پیش رفته است. 

این کارشناس سیاسی اضافه کرد: نمونه ها و مثال هاي مختلفی را از نقش بسیج در مقابله با مشکلات می توان ذکر کرد، از کمک به
مردم در حوادث طبیعی چون سیل و زلزله گرفته تا امور عمرانی، آبادانی، امنیتی و سیاسی در سطوح مختلف که نمونه آن اشتغال

 
حدود 9 هزار بسیجی اهل سنت در طرح امنیت منطقه بلوچستان است. 

طاهري با بیان این که این تعداد جدا از بسیجی هایی هستند که به صورت آزاد در ارگان هاي مختلف منطقه بلوچستان فعالیت می
کنند، ادامه داد: این آمار فقط به جنوب سیستان و بلوچستان اختصاص دارد و اگر بخواهیم کل استان را مثال بزنیم با آمار بیشتري

 
مواجه خواهیم شد، بنابراین، در ارتباط با امنیت مرزهاي این خطه بسیج نقش مهمی ایفا کرده است. 

به گفته وي، هرگاه کشور با بحران هاي طبیعی و سیاسی مواجه بوده، نقش بسیجی ها جهت مقابله با چنین بحران هایی بیشتر

 
برجسته شده است. 



این کارشناس مسائل سیاسی خاطر نشان کرد: بسیج همواره با فرهنگ بیگانه یا آنچه از آن به عنوان تهاجم فرهنگی یاد می شود

 
مقابله کرده و ترویج دهنده فرهنگ ایران اسلامی بوده است. 

وي اضافه کرد: بسیج فعالیت هاي خود را محدود به داخل نکرده، بلکه فراتر از مرزهاي کشور ایفاي نقش کرده است، این نهاد فراگیر

 
همواره سعی داشته با هوشمندي، چه به صورت نرم افزاري و چه سخت افزاري، با دشمن مقابله کند. 

 
ریشه هاي فرهنگ بسیجی را باید در سپاه جست 

وي گفت: ریشه هاي فرهنگ بسیجی را باید در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی یافت که خود از اساسی ترین پشتوانه هاي نظام به

 
شمار می رود ، یکی از مهمترین نهادهایی که نماد مقاومت و قدرت است. 

به گفته این کارشناس، قدرت و اقتدار نظام در منطقه و رویارویی آن با قدرت هاي جهانی را می توان در فداکاري ها و حضور
هوشمندانه و مقتدرانه سپاه و بسیج و شهیدانی یافت که در عرصه هاي مختلف با گروه هاي تروریستی، سازمان هاي جاسوسی و

 
امنیتی بیگانه و کشورهایی چون آمریکا و اسرائیل در دفاع از حاکمیت جمهوري اسلامی جنگیده اند. 

طاهري تصریح کرد: امروز نظام اسلامی ایران امنیت خود را مدیون بسیجی ها می داند، مسئله اي که رهبر انقلاب بارها در فرمایشات

 
خود به آن اشاره کرده اند. 

وي با بیان این که نقش بسیج در تحولات منطقه اي نیز حائز اهمیت است، عنوان کرد: اگر حضور بسیجی ها در سوریه شکل نمی

 
گرفت، دولت بشار اسد ممکن بود به راحتی به دست آمریکایی ها بیفتد. 

این کارشناس سیاسی با اشاره به این که نباید از این نکته غافل ماند که ایران در مبارزه با تروریسم بین المللی نقش مهمی داشته
است، ادامه داد: جمهوري اسلامی در شکست القاعده و داعش نقش کلیدي ایفا کرده که توسط بسیجی ها صورت گرفته، بارزترین

 
نمونه آن حاج قاسم سلیمانی است، مردي که نه تنها در منطقه بلکه در دنیا شهرت دارد. 

طاهري تصریح کرد: حاج قاسم سلیمانی یکی از مهمترین چهره هایی به شمار می رود که در استراتژي هاي صلح، جنگ و دفاع
مطرح بوده است، درباره شخصیت و ویژگی هاي شهید سپهبد قاسم سلیمانی که خود از دل بسیج بخواسته است، هزاران صفحه می
توان مطلب نوشت، وي آنچنان سد راه سیاست هاي آمریکا در منطقه شده بود که به صورت ناجوانمردانه به شهادت رسید، دوست و

 
دشمن در دنیا، نحوه ترور سپهبد سلیمانی را به شدت محکوم کردند. 

این کارشناس گفت: شخصیت هاي قدرتمند امنیتی و نظامی ایران چون شهید سلیمانی همواره براي قدرت هاي غربی در منطقه یک
تهدید به شمار می روند، به تعبیري دیگر، این نوع تهدیدها به نوعی اقتدار ایران به حساب می آیند که چنین اقتداري توسط بسیجی

 
ها به نمایش گذاشته می شود. 

 
کارساز بودن فعالیت بسیجیان در زمان بحران 

ملک فاضلی، نماینده مردم شهرستان هاي سراوان، سیب و سوران و مهرستان در گفت و نیز ضمن تبریک به بسیجیان به مناسبت



هفته بسیج، در گفت و گو با خبرنگار ما بیان کرد: بسیج در تمامی عرصه ها کارساز بوده و در زمان بحران، سیل، زلزله، شیوع بیماري
و دیگر موارد حضور موثري داشته، این نهاد مردمی، با شیوع کرونا نیز در چند حوزه ورود پیدا کرد و تا کنون عرصه سلامت را ترك

 
نکرده است. 

وي با اشاره به حضور و فعالیت محسوس و نامحسوس بسیج در حوزه سلامت، ادامه داد: این نهاد انقلابی هر کجا که مشکلی به وجود

 
آمده، خدمتی ارائه کرده است. 

فاضلی با بیان این که قدردان و سپاسگذار خدمات و زحمات بسیجیانی هستیم که جان خود را براي حفظ سلامت شهروندان به خطر
انداخته اند، خاطر نشان کرد: طرح رزاق یکی از طرح هاي اشتغال زایی و محرومیت زدایی سپاه و بسیج است که با توجه به درخواست

 
هاي انجام شده و احساس نیاز قرار است تا شعاع 40 کیلومتر تا مرز گسترش پیدا کند. 

وي تصریح کرد: برخی از افراد ساکن در جوار مرز به دلیل نبود شغل به شهر مهاجرت کرده و حاشیه نشین شده بودند که معضلات و

 
مشکلاتی را به همراه داشته است، اما با اجراي طرح رزاق بسیج، به خانه و کاشانه خود در نواز مرزي در حال بازگشت هستند. 

نماینده مردم شهرستان هاي سراوان، سیب و سوران و مهرستان گفت: اگر در آینده نیز از این طرح بی نهایت موثر که در حال توزیع
عادلانه سوخت در دل مناطق مرزي است و اشتغال زایی به همراه داشته، استفاده صحیح شود، در نهایت منجر به امنیت پایدار می

 
شود و خدمات شایسته اي را به مردم مرز ارائه می کند. 

انتهاي پیام/



اعطاي تسهیلات به کار آفرینان و سرمایه گذاران حوزه اشتغال روستایی

منبع: شبستانشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/09/03

خادمی با تاکید بر ضرورت بهره برداري بهینه از ظرفیت هاي بومی در راستاي تقویت اشتغال در استان، گفت: کار آفرینان و
سرمایه گذاران حوزه اشتغال روستایی از تسهیلات بانکی بهره مند می شود.

خادمی با تاکید بر ضرورت بهره برداري بهینه از ظرفیت هاي بومی در راستاي تقویت اشتغال در استان، گفت: کار آفرینان و

 
سرمایه گذاران حوزه اشتغال روستایی از تسهیلات بانکی بهره مند می شود. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از خرم آباد، « سید موسی خادمی» امروز(3 آذر)
در جلسه ویدئو کنفرانس با معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار، مدیر کل
جذب و حمایت از سرمایه گذاري استان و مدیر کل کار و رفاه اجتماعی
استان،اظهار داشت: باید با برنامه ریزي مناسب از ظرفیت هاي بومی در راستاي

 
تقویت اشتغال و تولید بهره گرفته شود. 

استاندار لرستان با اشاره به وجود ظرفیت هاي گسترده در مناطق روستایی استان، افزود: باید با جذب فرصت هاي سرمایه گذاري از

 
این ظرفیت هاي براي تقویت اشتغال و تولید بهره گفته شود. 

وي با اشاره به پی گیریه ها به عمل آمده در راستاي طرح هاي اشتغال روستایی و طرح هاي کوچک، بیان کرد: سقف اعتبار مشاغل

 
خانگی از 6 میلیارد تومان به 20 میلیارد تومان افزایش پیدا کند. 

استاندار لرستان در خصوص طرح هایی که قرار است در مناطق سیل زده از محل اشتغال روستایی ایجاد شوند، گفت: در این زمینه

 
برخی از محدودیت هاي آیین نامه ابلاغی به منظور تسهیل شرایط برداشته می شود. 

خادمی با اشاره به اینکه تعدادي طرح پیشنهادي جدید به وزارتخانه ارسال شده است، اظهار کرد: این طرح ها پس از کارشناسی،
بررسی و تصویب نهایی، تامین اعتبار شده و امیدواریم به کارآفرینان و سرمایه گذاران این حوزه به ویژه در حوزه شهرستان کوهدشت

که جز یکی از 31 شهرستان محروم کشور است، تسهیلات لازم را ارائه کنیم.



بروز رسانی اسامی دریافت کنندگان ارز 4200تومانی/ هشدار بانک مرکزي

به نهادهاي پولی غیرمجاز

منبع: روزنامه صبح اقتصادشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش واحد اقتصادي خبرگزاري صبح اقتصاد  بانک مرکزي با اجراي سیاست ارز 4200 تومانی به طور مستمر و شفاف
اسامی دریافت کنندگان این نوع ارز را در پایگاه اطلاع رسانی خود اعلام کرده و به این سیاست خود ادامه می دهد."بروز

رسانی اسامی دریافت کنندگان ارز 4200تومانی" شایان ذکر است تعیین اینکه براي ...

همه قشرهاي جامعه و نهادهاي ذیربط می توانند با مراجعه
به پایگاه اطلاع رسانی بانک مرکزي از اسامی دریافت

 
کنندگان ارز مطلع شوند. 

به گزارش واحد اقتصادي خبرگزاري صبح اقتصاد  بانک
مرکزي با اجراي سیاست ارز 4200 تومانی به طور مستمر
و شفاف اسامی دریافت کنندگان این نوع ارز را در پایگاه
اطلاع رسانی خود اعلام کرده و به این سیاست خود ادامه

 
می دهد."بروز رسانی اسامی دریافت کنندگان ارز 4200تومانی" 

شایان ذکر است تعیین اینکه براي واردات کالا، ارز به چه شخص و شرکتی داده شود، در فرایند تجارت خارجی کشور خارج از

 
چارچوب وظایف بانک مرکزي است و نهادها و وزارتخانه هاي تخصصی در این مورد تصمیم گیري می کنند. 

همچنین بانک مرکزي به منظور شفافیت بیشتر در تخصیص ارز و براي دوري از هر گونه خطاي انسانی و مداخلات فراقانونی، فرآیند
تخصیص ارز را کاملاً سامانه محور کرده است. بدین شکل راه هرگونه سفارش پذیري در این فرایند بسته شده و تخصیص و تأمین ارز

 
بر اساس سهمیه و اولویت گذاري وزارتخانه هاي ذیربط انجام می شود. 

در پایان باید به این موضوع اشاره کرد که سامانه رفع تعهدات ارزي بانک مرکزي، عملکرد دریافت کنندگان ارز را رصد می کند و در
صورت تخلف، بانک هاي عامل مکلف به برخورد قانونی هستند و در بانک مرکزي نیز واردکنندگانی که به تعهدات ارزي خود پایبند
نباشند، در فهرست سیاه قرار خواهند گرفت و از تخصیص دوباره ارز به آن ها جلوگیري می شود."بروز رسانی اسامی دریافت کنندگان

 
ارز 4200تومانی" 

بانک مرکزي اعلام کرد: هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و

 
صندوق قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به



روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به

 
وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



ثبت یک هزار 432 فقره شغل در سامانه

منبع: تابناكشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/09/03

 
ثبت یک هزار 432 فقره شغل در سامانه 

رئیس اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی شهرستان تویسرکان نیز با اشاره به اینکه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیرخانه ستاد
ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار سال 96 تصویب شد اظهار کرد: جهاد دانشگاهی

 
به عنوان یک نهاد توسعه اي، واسطه اي و تسهیل گر مسوولیت اجراي طرح را بر عهده دارد. 

به گزارش فارس از تویسرکان، فاطمه صلح میرزایی در کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري از
تحقق بیش از 93 درصدي تعهد اشتغالزایی در تویسرکان خبر داد و اظهار کرد: از تعهد یک
هزار و 530 مورد اشتغال زایی امسال شهرستان، تاکنون یک هزار 432 فقره شغل در سامانه

 
ثبت شده است. 

وي با اشاره به اینکه باید از فرصت ها در راستاي رشد و توسعه همه جانبه شهرستان به نحو شایسته بهره برداري کنیم تاکید کرد:
همه دستگاه هاي اجرایی این کارگروه به منظور تحقق تعهد ایجاده شده و حتی بیش از آن در خصوص اشتغال زایی براي افراد

 
جویاي کار در تویسرکان اهتمامی ویژه را سرلوحه کار خود قرار دهند. 

معاون برنامه ریزي و امور عمرانی فرماندار شهرستان تویسرکان در ادامه اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی را فرصتی مغتنم براي
شناسایی و به کارگیري ظرفیت هاي و پتانسیل ها، اشتغال زایی و رونق اقتصاد شهرستان دانست و گفت: آموزش هاي عمومی و

 
تخصصی لازم در این طرح به صورت رایگان به علاقه مندان ارائه می شود. 

رئیس اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی شهرستان تویسرکان نیز با اشاره به اینکه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیرخانه ستاد
ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار سال 96 تصویب شد اظهار کرد: جهاد دانشگاهی

 
به عنوان یک نهاد توسعه اي، واسطه اي و تسهیل گر مسوولیت اجراي طرح را بر عهده دارد. 

وي با اشاره به اینکه در این طرح جهاد دانشگاهی آموزش، شناسایی ظرفیت ها، توانمندسازي با هدف پایدارسازي مشاغل خانگی
انجام می شود، طرح ملی توسعه مشاغل خانگی را طرح بزرگ و گسترده اي خواند که نیازمند نگاه ویژه براي بهره مندي از آن براي

 
شکوفایی و بالفعل رساندن ظرفیت هاي موجود و شناخته نشده شهرستان است. 

احمد خدادادي پري به رتبه نخست تویسرکان در اشتغال زایی طی سال گذشته اشاره کرد و با تقدیر از عملکرد خوب دستگاه هاي
اجرایی گفت: زمان زیادي تا پایان سال باقی نمانده برهمین اساس همه اعضا ضمن ایجاد شغل تعریف شده نهاد مربوطه، افزون بر

 
تعهد خود به ارتقا اشتغال زایی شهرستان هم کمک کنند. 

وي سهمیه پارك فناوري در اشتغال زایی تویسرکان را 12 شغل دانست و تصریح کرد: متاسفانه پارك و فناوري در شهرستان

 
تویسرکان فعال نداریم، و به تبع هم این فرصت شغلی هم تاکنون ایجاد نشده است. 



 
اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی براي 2 هزار و 100 نفر همدانی 

رئیس جهاد دانشگاهی استان همدان نیز مشاغل خانگی را یکی از ظرفیت هاي مهم در کارآفرینی و ایجاد اشتغال دانست و اظهار کرد:
این طرح در سال 96 در 9 استان پایلوت توسط جهاد دانشگاهی به کارفرمایی وزارت کار اجرا و منجر به اشتغال براي 20 هزار نفر

 
شد. 

وي با اشاره به اینکه سپس طرح ملی توسعه مشاغل خانگی براساس شناخت نقاط ضعف و قوت در تنوع بیشتر در 31 استان امسال
کلید خورد افزود: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی 6 شهریور در استان همدان آغاز و ظرفیت این طرح 2 هزار و 100 نفر است که

 
تلاش داریم به صورت یکسان در سطح شهرستان هاي استان انجام شود. 

علی کلانترنیا با اشاره به انجام فاز مطالعاتی این طرح با محوریت ظرفیت ها و پتانسیل هاي در استان همدان گفت: طرح ملی توسعه

 
مشاغل خانگی در سه فاز پژوهشی، توانمندسازي و اتصال به بازار اجرایی می شود. 

وي با بیان اینکه توانمندشدن متقاضیان در مشاغل خانگی تحت آموزش هاي عمومی و تخصصی جهاد دانشگاهی قرار می گیرند بیان

 
کرد: آموزش هاي عمومی توسط پیش ران ها با توجه به شیوع کرونا به صورت مجازي ارائه می شود. 

رئیس جهاد دانشگاهی استان همدان با اشاره به عدم توجه به بازار به عنوان عاملی مهم در اجرا و موفقیت طرح هاي مختلف در
گذشته تاکید کرد: براي توانمندسازي 160 بانوي سرپرست خانوار استان کل فرآیند را به ویژه فاز اتصال به بازار به دقت مورد توجه

 
قرار دادیم. 

وي با بیان اینکه تمام مراحل در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی به صورت رایگان انجام می شود تاکید کرد: توجه طرح توسعه
مشاغل خانگی به اقشار آسیب پذیر به ویژه با شرایطی که ویروس کرونا ایجاد کرده، است.



هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/09/03

بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است.

به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، هرگونه استفاده از
عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري
(لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه در تابلو،
سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن

 
مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهاد هاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی
سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب
در حال به روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از
نام و مشخصات بانک ها و نهاد هاي پولی مجاز و آخرین

 
تغییرات در این حوزه، صرفا به وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهاد هاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



شبکه رشد محتواي کمک درسی در وب ایجاد می کند

منبع: ایرناشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/09/03

تهران-ایرنا- شبکه رشد محتواي کمک درسی براي دانش آموزان بر بستر وب ایجاد می کند تا پاسخگوي نیازهاي جمعیت
15 میلیونی دانش آموزان باشد.

تهران-ایرنا- شبکه رشد محتواي کمک درسی براي دانش
آموزان بر بستر وب ایجاد می کند تا پاسخگوي نیازهاي

 
جمعیت 15 میلیونی دانش آموزان باشد. 

به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی و امور بین الملل
سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی، شبکه ملی رشد به
عنوان رسانه اي پویا با ماموریت توسعه و ترویج محتواي
کتاب هاي درسی سال ها است که چراغ خاموش فعالیت

 
می کند. 

براساس این گزارش، در یک سال اخیر این شبکه رویکردهاي جدیدي را با تغییرات مدیریتی در بدنه سازمان پژوهش و برنامه ریزي

 
آموزشی در پیش گرفته است. 

این سازمان با معرفی این رسانه به جامعه مخاطبین و رسانه هاي جمعی در قالب 5 شماره از یک پرونده بخشی از عملکرد، رسالت و

 
اقدامات این شبکه آموزش محور را در دوران شیوع بیماري کووید 19 بیش از قبل تشریح شود. 

 
شاید مهم ترین انتظار مسوولان این شبکه باور داشتن به آن و مهم ترین خواسته کاربران و مخاطبان برآورده کردن نیازها باشد. 

 
در این گزارش تلاش شده آینده پیش روي این شبکه را کمی شفاف تر بیان شود که در ذیل می خوانید: 

وزارت آموزش و پرورش در کشور عهده دار شبکه گسترده تعلیم و تربیت است و هر ایرانی بایستی براي برخوردار شدن از سواد

 
خواندن و نوشتن و پیشرفت در مسیر علم از این کانال عبور کند. 

در شبکه گسترده آموزش و پرورش، سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی ارگان تولید کننده محتوا براي آموزش شبکه گسترده 15

 
میلیونی دانش آموزان است که اقدام به طراحی و تولید کتب درسی از پایه اول تا دوازدهم می کند. 

با توجه به اینکه تمام دانش آموزان در31 استان کشور یک سطح استعداد، امکانات آموزشی و محیط جغرافیایی یکسانی نیستند و
برخی در نقطه صفر مرزي به دور از تمام امکانات و برخی در لاکچري ترین سطح ممکن به زندگی و تحصیل می پردازند سازمان
پژوهش درصدد تاسیس شبکه اي برآمد که محتواي کمک درسی براي دانش آموزان بر بستر وب ایجاد کند تا پاسخگوي نیازهاي



 
جمعیت 15 میلیونی دانش آموزان باشد. 

این اقدام به توجه به گسترش شیوه آموزش الکترونیک در ایران و جهان مورد توجه قرار گرفت و جرقه آن در دهه 70 زده شد. هدف
از راه اندازي این شبکه ارایه خدمات به تمام کسانی بود که درصدد بودند به نوعی از محتواهاي آموزشی استفاده کنند. مسوولیت
راهبري این شبکه از سال 1385 به معاونت فناوري اطلاعات و ارتباطات واگذار شد و نام این شبکه از شاد(منظور شبکه شاد فعلی

 
نیست) به رشد تغییر پیدا کرد. 

 
- مسیر فعالیت شبکه رشد از دهه 70 تا 90 

تولید محتوا از همین سال ها براي شبکه رشد آغاز شد اما به خاطر چند دلیل کمتر مورد توجه قرار گرفت. از جمله این دلایل می
توان به ضعف در اطلاع رسانی به جامعه مخاطبان، عدم تأکید و اجبار به استفاده از محتواي تولید شده در شبکه رشد، نگرانی از ورود
دانش آموزان به فضاي مجازي و صرف زمان مناسب براي غنی شدن محتواي موجود در این شبکه اشاره کرد. شبکه رشد حدود 15
سال ابتدایی تاسیس محتواهایی براي دانش آموزان المپیادي و مقالات علمی را تولید می کرد که از سال 85 به سمت تولید محتواي
متناسب با برنامه درسی پیش رفت و در این راستا محتواهاي این شبکه تا سال 91 پر بار، براي تمام پایه هاي تحصیلی و همچنین

 
متناسب با برنامه درسی شد. 

 
- فعالیت شبکه رشد در دهه 90 

از سال 91 و با تصویب برنامه درسی ملی و سند تحول بنیادین آموزش و پرورش باز تعریف در محتواي تولید شروع و تا سال 97
نهایی و عملیاتی شد. شبکه رشد با این تغییر محتوا به گونه اي ساماندهی شد که دانش آموز بتواند با توجه به پایه تحصیلی به مطالب
مورد نظر خود که در آن قابلیت تعامل نیز وجود دارد، دسترسی پیدا کنند. بیشترین محتواي تولید شده در شبکه رشد جدید در دوره
ابتدایی، سپس دوره متوسطه اول و در پایان دوره متوسطه دوم است. این بازتعریف محتوا باعث ایجاد دو شبکه رشد قدیم و جدید
شد. علت این امر نیز عدم پیشیبانی مطالب رشد قدیم روي موبایل است و به همین دلیل امکان انتقال این مطالب به بستر جدید

 
فراهم نشد. 

 
- برنامه سازمان پژوهش در سال 99 

یکی از اهداف سازمان پژوهش براي غنا بخشیدن به شبکه ملی مدارس ایران (رشد) در 6 ماه ابتدایی سال 1399، تولید چندین
محتوا براي هر کتاب و غنی کردن محتوا در متوسطه دوم و فنی وحرفه اي بود. در راستاي تحقق بخشیدن به این هدف در چند سال
آینده از ظرفیت هاي معلمان نیز براي تولید محتوا در رشد استفاده خواهد شد. با تحقق این هدف فقر محتوایی الکترونیکی موجود در
کل نظام آموزشی تا حدودي برطرف خواهد شد. اقدام دیگر سازمان پژوهش در راستاي غنا بخشیدن به شبکه رشد تأسیس و راه

 
اندازي مرکز یادگیري معلم در شبکه رشد بوده است. 

 
- تشریح تقسیم بندي محتواها در شبکه رشد 

چهار نوع محتوا در شبکه رشد وجود دارد. مورد اول فیلم آموزشی ویژه معلمان، دانش آموزان، مورد دوم فایل هاي صوتی هستند که
به آن ها کتاب گویا اطلاق می شود، بخش سوم محتواهاي تعاملی شامل آزمون، آزمایش، تکرار و تمرین و بخش چهارم مطالب
تکمیلی شامل داستان، شعر، قصه است. در شبکه رشد سرویس هاي بسیار متنوع و متعددي از جمله دانشنامه، المپیادها، کارآفرینی،



 
بانک تصاویر، جشنواره فیلم رشد و محتواهاي الکترونیک وجود دارد. 

 
رشد و شاد، دو شبکه هم پوشان 

شبکه ملی مدارس ایران «رشد» داراي کارویژه ها و اهدافی همانند شبکه اجتماعی دانش آموزي شاد نیست. آموزش محتوا به دانش
آموزان در شبکه رشد به صورت بر خط یا آنلاین نیست، شبکه رشد پشتیبان کلاس درس و معلم است، در رشد معلم نقش اصلی و
راهبري آموزشی را بر عهده دارد، محتواهاي شبکه رشد براي دانش آموزان چند پایه و یا عدم برخوردار از معلمان متخصص مناسب
است. شبکه ملی دانش آموزي شاد بستري براي آموزش است. مقرر نیست که دو شبکه ي رشد و شاد با یکدیگر ادغام شوند. محتواي
تولید شده در شبکه رشد با شبکه دانش آموزي شاد همسو است. محتواي تولید شده در رشد بیشتر در جهت رفع نیاز دانش آموزان با
توجه به شیوع ویروس کرونا طراحی شده است. بحث آموزش خودآموز یا آموزش از راه دور در شبکه رشد دیده نشده است. رشد
حاصل یک نیاز است، اما شاد حاصل یک بحران است. با این وجود شبکه شاد می تواند به تکمیل و غنابخشی محتواهاي شبکه ملی

 
رشد کمک زیادي کند و می توان در شبکه شاد لینک ورود به رشد نیز در نظر گرفته شود. 

در تشریح بهتر موضوع همین بس که بدانید دکتر حسن ملکی رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی درباره این دو شبکه
گفته است: "شبکه ملی رشد و سامانه شاد رقیب هم نیستند بلکه همراه و همکار هم هستند. مأموریت شبکه رشد تولید استانداردهاي
گوناگون در عناصر برنامه درسی و فعالیت هاي آموزشی و معرفی آن ها به عنوان کالاي قابل استفاده براي معلمان، دانش آموزان و

 
خانواده ها است در حالی که مأموریت شبکه شاد اجراي آموزش ها و استانداردهاي تولید شده در صحنه عمل است. " 

 
رشد دوبرابري میزان استفاده از شبکه رشد در ایام کرونا 

با شیوع ویروس کرونا در ابتدا میزان بازدید و استفاده از محتواي شبکه ملی مدارس ایران کاهش پیدا کرد اما بعد از مدتی در بررسی
ها مشخص شد بالاي 50 درصد جمعیت کلاس ها و مخصوصاً معلمان در دروسی که باید براي دانش آموز محتوا ارسال کنند از

 
محتواهاي رشد استفاده می کنند که نشان دهنده رشدي دو برابري است. 

 
تبدیل شبکه رشد به اولین شبکه مورد علاقه دانش آموزان و معلمان 

شبکه ملی مدارس «رشد» در سال هاي آینده با توجه به اهداف در نظر گرفته شده براي آن، باید به معناي واقعی کلمه متحول
خواهد شد و به ملی بودن خود جامه عمل می پوشاند. در شبکه رشد کلیه خدمات مورد نیاز دانش آموز، معلم، والدین، کادر آموزشی
مدرسه، مشاوره، راهنمایی تحصیلی، انتخاب رشته، باید آماده سازي شده و در حال ارائه است که با توجه به میزان رشد مراجعه کننده
به این شبکه می توان منتظر رسیدن این شبکه با جایگاه واقعی خود یعنی اولین شبکه مورد علاقه دانش آموزان و معلمان بود. هدف
غایی دیگري که براي شبکه رشد در نظر گرفته شده است شخصی سازي کردن محتوا تولید شده است. به این صورت که دانش
آموزان اعم از دانش آموزان مدارس فنی و حرفه اي، مدارس عادي، دانش آموز مدارس خاص و مدارس با نیازهاي ویژه استثنایی با
مراجعه به این محتوا نیازهایشان را مرتفع و مهارت تحصیلی مورد نیاز خودشان را کسب کنند. این شبکه با شخص سازي محتوا،
فراهم کردن امکان ایجاد تعامل، انجام کار کارشناسی روي محتوا هاي تولید شده در شبکه رشد، ایجاد مرکز یادگیري معلم، فراهم

 
کردن محتوا براي کلیه پایه هاي تحصیلی به زودي به پر مخاطب ترین شبکه دانش آموزي در سطح کشور تبدیل خواهد شد. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی 



 
- کتاب درسی 

 
- دانش آموزان 

 
پروندهٔ خبري 

- شبکه آموزشی شاد



اشتغالزایی و تولید محصول در دانشگاه شهرکرد از اهداف مرکز رشد است

منبع: ایرناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/09/03

شهرکرد- ایرنا-رییس مرکز رشد دانشگاه شهرکرد با اشاره به اهمیت ایده هاي اشتغالزایی در بین دانشجویان، تاکید
کرد:اشتغالزایی و تولید محصول در دانشگاه شهرکرد از اهداف مرکز رشد است.

شهرکرد- ایرنا-رییس مرکز رشد دانشگاه شهرکرد با اشاره
به اهمیت ایده هاي اشتغالزایی در بین دانشجویان، تاکید
کرد:اشتغالزایی و تولید محصول در دانشگاه شهرکرد از

 
اهداف مرکز رشد است. 

دانشگاه ها براي تربیت نسل جدید دانشجویان ایده محور
کارآفرین چاره اي جز رفتن به سمت دانشگاه هاي نسل

 
سوم ندارند. 

دانشگاه هاي نسل سوم به دانشگاه هاي کارآفرین معروف

 
هستند و دانشجویان خود را نیز کارآفرین تربیت می کنند تا فرایند کارآفرینی و توسعه فضاي کسب و کار از دانشگاه ها آغاز شود. 

دانشگاه هاي نسل اول به طور معمول در بخش آموزشی و مبتنی بر فعالیت هاي تعلیمی و دانشگاه هاي نسل دوم در حوزه پژوهشی و
مبتنی بر فعالیت هاي تحقیقاتی فعالیت می کردند، اکنون دانشگاه هاي نسل سوم به عنوان کارآفرین و مبتنی بر کارآفرینی و حل

 
مسائل جامعه با رویکرد علمی و نظام یافته در تعامل با محیط پیرامونی شناخته می شوند. 

در دانشگاه نسل سوم، محور و مأموریت کانونی نظام دانشگاهی، کارآفرینی است و در تمامی گروههاي علمی، آموزش کارآفرینی
همسو با طبیعت و ویژگی هر گروه علمی و در گروه هاي فنی و مهندسی و پزشکی، آموزش کارآفرینی و توسعه مهارت بر مبناي

 
نیازهاي هر گروه و رشته علمی، باید مورد توجه باشد. 

به دلیل وجود دیدگاه هاي مختلف درباره نقش مرکز رشد در دانشگاه هاي نسل سوم خبرگزاري جمهوري اسلامی (ایرنا) با ویشتاسب

 
سلیمانیان بروجنی رییس مرکز رشد دانشگاه شهرکرد این موضوع را در یک گفت وگو پیگیري کرده است. 

 
ایرنا: در خصوص مرکز رشد دانشگاه شهرکرد و اهداف این مرکز توضیح دهید؟ 

ویشتاسب سلیمانیان بروجنی: از طریق مرکز رشد دانشگاه شهرکرد،به دانشجویان، دانش آموختگان و استادان داراي ایده و محصول
(از جمله وسیله، وب سایت، فناوري، اپلیکیشن) کمک هایی در قالب برگزاري کارگاه ها، جلسات، مشاوره و نظارت ها ارائه می شود و
آن ها را با مقوله هایی همچون مدیریت شرکت، مشکلات حقوقی شرکت ها، مباحث مالیاتی، بازاریابی، تکنولوژي آشنا می سازند و در

نهایت به عنوان شرکت رشدیافته به جامعه تحویل داده می شوند. 



 
هدف مرکز رشد، توسعه فناوري در دانشگاه ها و عبور دانشگاه از نسل یک و2 به نسل سه و چهار است. 

دانشگاه نسل اول دانشگاه هاي آموزشی و نسل دوم، دانشگاه هاي آموزشی و پژوهشی است، در دانشگاه هاي نسل سوم سعی برآن
است که پژوهش هاي دانشگاه ها به سمت فناوري، تولید محصول و اشتغال زایی برود، همچنین دانشگاه هاي نسل 4 به دنبال کسب

 
درآمد و در واقع درآمدزایی هستند. 

یکی از راه هاي اشتغال زایی، ارائه و تولید محصول با دو ویژگی نوآوري و پیچیدگی نسبت به محصولات مشابه است. همچنین با

 
توجه به معضل بیکاري دانش آموختگان، نیاز است دانشجویان و استادان به سمت دانشگاه هاي نسل3 و تولید محصول بروند. 

 
ایرنا: رابطه بین مرکز رشد دانشگاه و بخش کارآفرینی چیست؟ 

سلیمانیان بروجنی: موازي کاري بین این 2مرکز وجود ندارد، فعالیت مرکز کارآفرینی متنوع تر است و در زمینه معرفی نیروي کار به

 
شرکت ها و مراکز صنعتی فعالیت می کند. 

مرکز رشد نیز به دنبال رشد و توسعه یک تیم است و به دنبال معرفی نیرو به صنایع و شرکت ها نیست، در واقع این مرکز در زمینه

 
تبدیل ایده به محصول فعالیت می کند. 

 
ایرنا: چه حمایت هایی از افراد صاحب ایده و کارآفرینان صورت می گیرد؟ 

سلیمانیان بروجنی: در 2 مرحله به طرح ها کمک می شود،مرحله اول که «رشد مقدماتی» یا «پیش رشد» نامیده می شود، به

 
متقاضیان تا مرحله ساخت محصول کمک می شود. 

در این مرحله تا سقف 25 میلیون تومان به صورت اقساط به متقاضیان کمک مالی داده می شود. درصدي از این مبلغ بدون سود و

 
درصدي سود کم بهره4% دارد. 

در مرحله دوم یا مرحله «رشد» هدف اصلی فروش محصولات است و در این مرحله تا سقف 70 میلیون تومان به متقاضیان کمک

 
مالی می شود. 

با این وجود اگر واحدي خاص به مبلغ بیشتري احتیاج داشته باشد، در صورتی که محصول آن از نوآوري و پیچیدگی لازم برخوردار

 
باشد، امکان پرداخت تسهیلات بیشتر به آن ها وجود دارد. 

یکی از مواردي که مرکز رشد به آن توجه می کند، بررسی همه جانبه وضعیت شغلی متقاضیان و توانایی بازپرداخت تسهیلات و
کمک هاي مالی است به صورتی که توان بازپرداخت وام را داشته باشند و بدهکار نشوند. به عبارتی نباید یک فارغ التحصیل بیکار را

 
به یک فارغ التحصیل بیکار بدهکار تبدیل کرد. 

لازم است دانشجویان را به سمت اشتغال پایدار سوق داد و تنها به تزریق پول تکیه نکرد. چه بسا تزریق پول به تنهایی می تواند

 
نتیجه معکوسی به دنبال داشته باشد. 



 
ایرنا: مهمترین چالش ها و مشکلاتی که مرکز رشد با آن مواجه است چیست؟ 

سلیمانیان بروجنی: نرخ بیکاري در چهارمحال و بختیاري بسیار بالاست، آنچه باعث رشد و قوي شدن مراکز رشد سایر استان ها می

 
شود، حمایت همه جانبه مسئولان استان است. 

در واقع لازم است مسئولان استان چهارمحال و بختیاري، به مراکز تحقیقاتی توجه ویژه اي داشته باشند و منافع دیر بازده را فداي

 
منافع زودگذر نکنند. 

حمایت لازم از سمت دانشگاه صورت می گیرد، اما نیازمند حمایت مسئولان استان است، در این خصوص لازم است جلساتی در سطح

 
استان برگزار شود، مشکلات واحدها در جمع مسئولان مطرح و براي آن ها راه حل ارائه شود. 

براي مثال واحدهایی در سطح استان وجود دارد که محصول خاصی تولید می کنند اما به دلیل گمنام بودن، محصول آن ها هنوز برِند
نشده است، درواقع نیاز است در استان برندسازي و از محصولات داخلی حمایت شود و در صورت لزوم از وارد کردن محصولات مشابه

 
جلوگیري شود. 

مشکل دیگر در خصوص ساختمان مرکز رشد است که در دوره اي از طرف استانداري به دانشگاه اهدا شده و در دوره اي دیگر

 
استانداري ورود پیدا کرده و ساختمان را باز پس گرفته است. 

در حال حاضر 2 طبقه در دست استانداري و یک طبقه در اختیار مرکز رشد دانشگاه قرار دارد، با توجه به جایگاه ویژه مرکز رشد و

 
نیاز به فضاي زیاد و ویژه براي این مرکز لازم است بحث هاي حقوقی حل شود یا مکانی به این مرکز اختصاص داده شود. 

نکته مهم دیگر در خصوص فرهنگ سازي است. خانواده ها فرهنگ فناوري را درك نکرده اند، به عبارتی خانواده ها فرزند خود را به
گونه اي که به دنبال آشنایی با پارامترهاي اقتصادي، استقلال مالی، اشتغالزایی و درآمد زایی باشند، تربیت نکرده اند و فرزندان تا

 
سنین بالا تنها مصرف کننده اند. 

دوره هایی در این خصوص برگزار شده است و در برخی از شهرستان ها به ویژه لردگان که فرزندان از سنین پایین تر به دنبال اشتغال

 
زایی می روند، استقبال بیشتري به عمل آمد و نتایج خوبی به همراه داشت. 

 
اما در شهرستان هایی که این آموزش ها به فرزندان داده نشده است، استقبال چندانی صورت نگرفت. 

درصد زیادي از مراجعه کنندگان بومی استان نیستند و این به دلیل بی اطلاع افراد از فرهنگ فناوري و تسهیلات ارائه شده از سوي

 
این مرکز می باشد. 

به طور کلی نبود فرهنگ سازي در نهایت منجر به کم بودن تعداد متقاضیان در استان می شود، در صورتی که در شهرهاي بزرگ با
توجه به تعداد زیاد متقاضیان، در نهایت بهترین ها را از میان آن ها گلچین می کنند اما این اتفاق در استان چهارمحال و بختیاري رخ

 
نمی دهد. 



 
ایرنا: در زمان شیوع ویروس کرونا، فعالیت هاي مرکز رشد دانشگاه شهرکرد چگونه انجام و پیگیري می شود؟ 

سلیمانیان بروجنی: با توجه به شرایط موجود، واحدهاي فناوري را نمی توان ملزم به حضور در مرکز کرد، با این وجود کار آن ها
پیگیري می شود، فعالیت بسیاري از آن ها در زمینه استارتاپ، نرم افزار و این مقولات است که در منازل به صورت دورکاري انجام می

 
گیرد. 

همچنین برخی از کارگاه ها به صورت مجازي و با حضور ناظران و جلساتی با همین ساز و کار با حضور واحدهاي فناوري، ناظران،

 
مسئولان مرکزي برگزار می شود. 

 
تمام پرداخت ها و معرفی به بانک ها با وجود شیوع ویروس کرونا همچنان به قوت خود باقی مانده است. 

لازم است واحدهاي فناوري از طریق شبکه هاي مجازي مجازي به ویژه اینستاگرام، به عنوان کانال کمکی و کم هزینه ترین زیرساخت

 
موجود ، جهت معرفی، توسعه و فروش محصول خود اقدام کنند. 

به گزارش ایرنا، هشت هزار دانشجو در 210 رشته گرایش در مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري در دانشگاه شهرکرد به
عنوان دانشگاه مادر چهارمحال و بختیاري مشغول تحصیل هستند و این نهاد علمی داراي هشت دانشکده کشاورزي، منابع طبیعی،

 
فنی و مهندسی، علوم، ریاضی، دامپزشکی، ادبیات و هنر است. 

هم اینک 360 عضو هیات علمی در این دانشگاه فعال هستند که تعدادي از این استادان جزو یک درصد اعضاي هیات علمی برتر

 
کشور به شمار می روند. 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه شهرکرد 

 
- توسعه ایران 

 
- چهارمحال وبختیاري 

- اختصاصی ایرنا



استان البرز بازار گسترده اي براي توسعه مشاغل خانگی

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/09/03

مشاغل خانگی این روزها طرفداران زیادي دارد و موجب توسعه پایدار، کاهش فقر و محرومیت از جامعه می شود.

مشاغل خانگی این روزها طرفداران زیادي دارد و موجب

 
توسعه پایدار، کاهش فقر و محرومیت از جامعه می شود. 

به گزارش خبرآنلاین از البرز؛ وي طی سخنانی در وبینار
هفته کارآفرینی که با حضور جمعی از اساتید و کارآفرینان
برگزار شد، افزود: مشاغل خانگی راهکاري مناسب براي
تقویت کارآفرینی روستایی است.رییس کمیسیون
گردشگري و عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی، صنایع،
معادن و کشاورزي البرز ضمن بیان مطلب فوق اظهار کرد:
مشاغل خانگی 15 الی80 درصد نیاز اشتغال 150 کشور

 
جهان را تأمین می کند. 

رییس کمیسیون گردشگري اتاق بازرگانی البرز بیان کرد: از سویی کارآفرینی موجب کاهش بیکاري، افزایش بهره وري افراد و منابع و
افزایش درآمد مردم است، همچنین می تواند فرصت هاي جدیدي را براي کارآفرینان ایجاد کند تا درآمد و سرمایه خود را افزایش

 
دهند. 

حاضري با اشاره به اینکه بالغ بر 16 هزار و 500 شغل در 9 استان، پایلوت مشاغل خانگی است، گفت: مشاغل خانگی را می توان در

 
سه دسته فعالیتی مشتمل بر کارمزد، مستقل و تعاونی تقسیم بندي کرد. 

وي با تاکید بر اینکه پایدار بودن مشاغل خانگی وابسته به صنایع بزرگ، اتحادیه ها و تعاونی ها است، عنوان کرد: در استان البرز مجوز
مشاغل خانگی صادر شده از سوي سازمان میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی به یکهزار و 622 فقره رسیده است و

 
گردانندگان این مشاغل کماکان در حال فعالیت هستند. 

رییس کمیسیون گردشگري اتاق بازرگانی البرز بیان کرد: می توانیم کارآفرینان را زیر مجموعه و تحت پوشش صنایع بزرگ قرار دهیم

 
تا با رغبت بیشتر و بدون دغدغه به روند کار خود ادامه دهند. 

وي در ادامه بیان کرد: با توجه به شیوع ویروس کرونا و وجود آن در بطن جامعه، مشاغل خانگی به نحوي فعالیت منسجمی در دوخت

 
ماسک، بسته بندي اقلام بهداشتی و مواد غذایی دارند و به صورت شبکه اي در چرخه این کارها مشغول به فعالیت هستند. 

عضو هیات رییسه اتاق البرز ادامه داد: پردرآمدترین مشاغل خانگی مشتمل بر بافت تابلو، اقلام دکوري، عروسک سازي، پرورش قارچ،

 
گیاهان دارویی و گیاهان تزیینی، قالیبافی بسته بندي مواد غذایی، ساخت جعبه کادویی و رشته هایی دیگر از صنایع دستی است. 



وي عنوان کرد: از مشاغل خانگی پرطرفدار براي آقایان می توان به چاپ سیلک، طراحی و پشتیبانی وب سایت، ویراستاري و پرورش

 
بلدرچین اشاره کرد. 

به گفته حاضري در مشاغل خانگی، خدمات و محصولات بدون پرداخت مالیات ارزش افزوده و بدون هزینه رفت و آمد ارایه می شود،

 
به همین دلیل داوطلبان زیادي هستند که مشاغل خانگی را جزو شغل اول یا دوم خود به شمار می آورند. 

وي با اشاره به اینکه در استان البرز، بازار خوبی براي توسعه مشاغل خانگی وجود دارد، افزود: به یقین حمایت این مشاغل از سوي
دستگاه هاي متولی و اجرایی کردن کارهایی مانند ایجاد بازارچه هاي عرضه کالا در سطح شهر از مهمترین نیازهاي توسعه مشاغل

 
خانگی استان البرز است. 

رئیس کمیسیون گردشگري اتاق بازرگانی البرز تاکید کرد: استان البرز داراي ظرفیت هاي بسیاري است که می توانیم با استفاده از

 
این پتانسیل ها در مسیر توسعه و ایجاد اشتغال گام برداریم. 

حاضري با این توضیح که توسعه مشاغل خانگی نیازمند توجه ویژه از سوي مسئولان است، عنوان کرد: خوشبختانه مشاغل خانگی
استان البرز از توجه ویژه نهادهایی از جمله اداره کل تعاون و کار و اجتماعی، جهاد دانشگاهی و سازمان میراث فرهنگی و گردشگري و

 
صنایع دستی استان البرز بهره مند شده است. 
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حمایت صندوق کارآفرینی امید استان البرز از خانوارهاي حاشیه نشین

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان البرز در نشستی با مدیرکل امور اجتماعی استانداري از حمایت این صندوق از خانوارهاي
حاشیه نشین در راستاي حل مشکلات اقتصادي و ایجاد مشاغل پایدار براي آنان در استان خبر داد.

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان البرز در نشستی با
مدیرکل امور اجتماعی استانداري از حمایت این صندوق از
خانوارهاي حاشیه نشین در راستاي حل مشکلات اقتصادي

 
و ایجاد مشاغل پایدار براي آنان در استان خبر داد. 

به گزارش خبرآنلاین از البرز؛ «فرهاد حکیم نیا» در این
نشست گفت: صندوق کارآفرینی امید یک نهاد حمایتی در
بخش مشاغل است و بر این اساس دغدغه اصلی ما در این
نهاد حمایت از خانواده هاي ساکن در مناطق کمتر توسعه

 
یافته از جوامع اصلی شهري است. 

حکیم نیا افزود : موضوع ایجاد اشتغال و ساماندهی مشاغل فاقد چرخه تولید و فروش در استان البرز براي صندوق بسیار مهم است و
استان با یک جامعه هدف ویژه روبرو است و آن هم موضوع مهم حاشیه نشینی در شهرها و شهرستان هاي استان است که باید با

 
برنامه ریزي هدفمند به صورت همفکري و هم افزائی با نهادهاي مسئول این دغدغه رفع و مدیریت شود. 

در پایان «فاطمه محمدي»، مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداري البرز ضمن ابراز خرسندي از حضور صندوق کارآفرینی امید
در فعالیت هاي اجتماعی استان اظهار کرد: صندوق کارآفرینی امید البرز سابقه درخشانی در ایجاد و حمایت از مشاغل در استان
داشته و امیدوارم با حضور حکیم نیا در راس مدیریتی صندوق و تجربه دانش وي شاهد توسعه اقتصادي و اشتغال پایدار به ویژه براي

 
زنان سرپرست خانوار ساکن در حاشیه شهرهاي استان باشیم. 
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کسب و کارهاي کوچک در دوران کرونا چه مشکلاتی دارند؟

منبع: ایرناشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/09/03

تهران - ایرنا - صنایع کوچک و واحدهاي صنفی کوچک در دوران شیوع کرونا و تحریم هاي ظالمانه با مشکلات ارزي، تامین
مواد اولیه، رشد قیمت مواد اولیه، مشکلات مالیاتی، تسویه چک و پرداخت اجاره بها دست و پنجه نرم می کنند که البته

دولت با ارایه تسهیلاتی تلاش می کند تبعات منفی شیوع کرونا را کاهش دهد.

تهران - ایرنا - صنایع کوچک و واحدهاي صنفی کوچک
در دوران شیوع کرونا و تحریم هاي ظالمانه با مشکلات
ارزي، تامین مواد اولیه، رشد قیمت مواد اولیه، مشکلات
مالیاتی، تسویه چک و پرداخت اجاره بها دست و پنجه نرم
می کنند که البته دولت با ارایه تسهیلاتی تلاش می کند

 
تبعات منفی شیوع کرونا را کاهش دهد. 

به گزارش روز یکشنبه ایرنا، بیش از 9 ماه از شیوع بیماري
کرونا می گذرد و این ویروس علاوه بر اینکه موجب مرگ
بسیاري از مردم در دنیا شده و هزینه هاي سنگینی را در

حوزه سلامت تحمیل کرد، آسیب هاي فراوانی نیز بر پیکره اقتصاد کشور وارد کرده است و صنوف مختلف بر اثر پاندومی کرونا دچار

 
آسیب هاي شدید اقتصادي و حتی رکود شده اند. 

با توجه به اینکه شرط اصلی براي کنترل شیوع این ویروس، کاهش حداکثر تعاملات اجتماعی و ماندن در خانه است، بنابراین بسیاري
از کسب و کارهاي اقتصادي تعطیل شده اند یا در شرف تعطیلی هستند. به طوري که طبق اعلام مرکز آمار در دو ماه نخست شیوع

 
بیماري کرونا 38 درصد کسب و کارها فعالیتی نداشتند و در این میان، بخش خدمات بیشترین آسیب را متحمل شدند. 

«اصغر آهنی ها» نماینده کارفرمایان در شوراي عالی درباره تاثیر کرونا بر کسب و کارها و مشکلات پیش آمده به ایرنا، گفت: واحدهاي
صنفی در این دوران خسارات زیادي متحمل شدند و برخی از صنوف همچون هتلداري، غذاخوري، باشگاه هاي ورزشی و مواردي از

 
این دست، بیشتر از کسب و کارهاي دیگر که در مقطع زمانی خاص اجازه فعالیت داشتند، متضرر شدند. 

وي اظهارداشت: صنایع کوچک تحت تاثیر شیوع کرونا و کاهش تعاملات اجتماعی بازار فروش خود را از دست دادند و با رشد بی رویه

 
برخی قیمت ها تا مرز تعطیلی و ورشکستگی پیش رفتند. 

نماینده کارفرمایان در شوراي عالی کار افزود: البته در این دوران صنایع بزرگ مشکل زیادي نداشتند و چون مواد اولیه مورد نیاز خود

 
را از بازار داخل داخلی تامین می کردند با مسائل جدي روبه رو نبودند. 

وي افزود: برخی از شرکت هاي پتروشیمی و مواد معدنی حتی در مواقعی با افزایش چند برابري قیمت محصولات خود، سود قابل



 
توجهی نیز کسب کردند و موجب افزایش قیمت مواد اولیه مورد نیاز صنایع کوچک شدند. 

آهنی ها با اشاره به تامین مواد اولیه برخی صنایع کوچک در داخل کشور، گفت: صنایع کوچک، مواد اولیه پتروشیمی، نفتی و فلزي
خود را از طریق بورس کالا تامین می کنند و فروش آنها به صورت کلی است و در این دوران با رشد قیمت برخی کالاها رقابت پذیري

 
صنایع از بین رفته است و این صنایع با مشکلات عدیده اي دست و پنجه نرم می کنند. 

این فعال بازار کار درباره دیگر مشکلات صنوف در این دوران گفت: پرداخت مالیات و حق بیمه از دیگر مشکلات واحدهاي صنفی در
دوران پاندومی کروناست و بخش خدمات رسان به صنوف بدون توجه به اینکه واحدهاي صنفی در چه وضعیتی هستند مبالغی را اخذ

 
می کنند که منطقی نیست. 

وي تصریح کرد: در این شرایط سخت و در دوره اي که سیاست هاي پایه مالیاتی درست عمل نمی کنند، تولیدکننده به اقتصاد
زیرزمینی روي می آورد و در نتیجه آن اقتصاد زیرزمینی شکل می گیرد چون سازمان هاي مالیاتی به سراغ افرادي می روند که

 
شناسنامه اقتصادي دارند. 

آهنی ها با اشاره به تحریم هاي ظالمانه علیه کشور گفت: تحریم هاي یکجانبه آمریکا موجب شده به مواد اولیه دسترسی نداشته
باشیم و در کنار این وضع با تحریم داخلی نیز مواجه هستیم که آثار سوء آن بیشتر بوده و ضروري است که در این خصوص در برخی

 
سیاست ها، تجدید نظر لازم صورت گیرد. 

این فعال بازار کار درباره سایر مشکلات کسب و کارهاي کوچک گفت: بسیاري از واحدهاي کوچک به دلیل تعطیلی هاي چند روزه و

 
محدودیت تردد با رکود مواجه هستند و توان پرداخت اجاره بها یا پاس کردن چک هاي خود را ندارند. 

وي اظهارداشت: در این چند ماه گذشته حمایت همه جانبه و منسجمی از فعالان اقتصادي نداشتیم در حالیکه که تمام دست

 
اندرکاران باید کمک کنند تا واحدهاي بزرگ و کوچک در این شرایط به فعالیت خود ادامه دهند. 

 
پرداخت بیش از 5500 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا 

براساس این گزارش دولت براي حمایت از کسب و کارها، پرداخت تسهیلات کرونا را مصوب کرد و از سیزدهم خردادماه ثبت نام در
سامانه کارا براي دریافت تسهیلات شروع شد. آخرین آمار پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا نشان می دهد که تاکنون پنج هزار و 583
میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي به شدت آسیب دیده از کرونا در 14 رسته، پرداخت شده است. همچنین معادل یک هزار
و 785 میلیارد تومان اعتبار نیز از سوي شرکت هاي بزرگ حمل و نقل هوایی و ریلی دریافت شده است. بنابراین در مجموع میزان

 
پرداخت تسهیلات کرونایی از سوي دولت بیش از 7300 میلیارد تومان بوده است. 

با وجود آنکه مهلت ثبت نام در سامانه کارا تا پایان مهرماه اعلام شد اما فرایند پرداخت وام کرونا به متقاضیانی که مراحل ثبت

 
درخواست خود را تا پایان مهر ماه تکمیل کردند تا پایان آبان ماه ادامه داشت. 

برآورد می شود که در نهایت، 9 هزار و 887 میلیارد تومان وام کرونا به کسب و کارهایی که به شدت آسیب دیده اند پرداخت شود که

 
با احتساب تسهیلات پرداختی به شرکت هاي بزرگ حمل و نقلی این رقم به بیش از 11 هزار و 670 میلیارد تومان خواهد رسید. 



 
برچسب ها 

 
- کرونا 

 
- ویروس کرونا 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- کارفرما 

 
- نرخ سود تسهیلات 

 
- تحریم 

 
- تعاونی 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- اشتغال زایی 

 
- پرسش از خبر 

 
- نرخ بیکاري 

- بهبود فضاي کسب و کار



مدیر کارآفرینی و اشتغال استان فارس: هفته کارآفرینی ظرفیتی در راستاي

ترغیب جامعه براي راه اندازي کسب و کار است

منبع: نماشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان فارس گفت: یکی از مهمترین اهداف برگزاري رویدادهاي
هفته جهانی کارآفرینی، تقویت اکوسیستم کارآفرینی از طریق بالا بردن انگیزش کارآفرینانه در بین جامعه به ویژه جوانان

است تا عموم مردم براي راه اندازي کسب و کار ترغیب شوند.

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان
فارس گفت: یکی از مهمترین اهداف برگزاري رویدادهاي هفته جهانی
کارآفرینی، تقویت اکوسیستم کارآفرینی از طریق بالا بردن انگیزش
کارآفرینانه در بین جامعه به ویژه جوانان است تا عموم مردم براي راه

 
اندازي کسب و کار ترغیب شوند. 

به گزارش نما ،روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
کرمانشاه، مهروش جلالی با اعلام این خبر اظهار کرد: هفته جهانی
کارآفرینی یکی از بزرگترین رویدادهاي هماهنگ جهانی براي ترویج و
توسعه کارآفرینی است که هر ساله در بازه زمانی 16تا22 نوامبر(26

 
آبان ماه تا 2 آذر) برگزار می شود. 

جلالی افزود: بدین منظور برنامه هایی را با مشارکت همه ذینفعان و با هدف تقویت همکاري بین کارآفرینان، سرمایه گذاران،
سیاستگذاران، محققان و نهادهاي پشتیبان کارآفرینی، در راستاي ایجاد و تقویت اکوسیستم هاي کارآفرینی اجرا می شود که به ایجاد
اشتغال، سرعت بخشیدن به نوآوري و رشد اقتصادي و همچنین شناخت بیشتر عوامل مرتبط با کارآفرینی از یکدیگر منجر خواهد شد.
مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان فارس تصریح کرد: مراسم گرامیداشت این هفته به صورت

 
همزمان و هماهنگ در کلیه استانها و همچنین در اکثر کشورهاي دنیا برگزار می شود. 

وي خاطرنشان کرد: اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس بنا بر رسالت و ماموریت هاي محوله، در سطح استان همگام با کشور
نسبت به بزرگداشت این هفته از طریق برگزاري رویدادهاي مختلف ترویجی نظیر کارگاه هاي آموزشی، جلسات نشستهاي تخصصی با
کارآفرینان و ارائه تجارب آنان، ارائه آموزش و مشاوره رایگان کارآفرینی، پخش کلیپ ها، فیلم ها، کافه کارآفرینی مجازي و ... اقدام

 
می کند. 

جلالی در ادامه توضیح داد: در سال جاري با درنظر گرفتن شرایط موجود و شیوع بیماري کرونا و لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی،
برنامه ریزي هاي لازم به عمل آمده تا بزرگداشت این هفته،از طریق فضاي مجازي و به صورت غیرحضوري انجام شود و با اطلاع

 
رسانیهاي لازم علاقه مندان بتوانند رویدادهاي مذکور را در فضاي مجازي دنبال کنند. 

 
برنامه هاي هفته جهانی کارآفرینی در فارس 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان فارس در ادامه برنامه هاي گرامیداشت هفته جهانی کارآفرینی را
در این استان تشریح کرد و گفت: برنامه هاي این هفته در فارس در قالب برگزاري وبینارهاي آموزشی کارآفرینی ، جلسات و
نشستهاي تخصصی کارآفرینی به همراه پرسش و پاسخ ، معرفی کارآفرینان موفق استان و ارائه زندگینامه و تجربیات آنان،نمایش

 
فیلمهاي انگیزشی کارآفرینی،مشاوره هاي رایگان کارآفرینی و سایر برنامه هاي مرتبط خواهد بود. 

وي اظهارکرد: در این هفته با هماهنگی انجام شده از طریق ادارات شهرستانی،کانون کارآفرینی استان ،انجمن صنفی دفاتر مشاوره



کارآفرینی و مجري سینما کارآفرینی برنامه هاي متنوع و با محتوایی در نظر گرفته شده که با در نظر گرفتن محدودیتهاي ایجاد شده
بواسطه شیوع بیماري کرونا تاکید بر مجازي بودن و نتیجه بخش بودن این آیین ها است و هدف اصلی آن ترویج و توسعه فرهنگ

 
کارآفرینی بین آحاد مردم و بویژه نوجوان و جوانان استان است. 

 
کارآفرینی لازمه بالندگی جوامع 

جلالی ادامه داد: در دنیاي امروز، جامعه در مسیر توسعه ، حرکت رو به جلو و پرشتاب دارد که با ایجاد بسترهاي لازم ، منابع انسانی
خود را به دانش و مهارت کارآفرینی مولد تجهیز کند تا آنها با استفاده از این توانمندي ارزشمند،سایر منابع جامعه و سازمان را به

 
سوي ایجاد ارزش و حصول رشد و توسعه مدیریت و هدایت کنند. 

وي با بیان این که امروزه که کار و فعالیت شکل تازه اي به خود گرفته ، کارآفرینی و کارآفرینان نقش کلیدي در روند توسعه و
پیشرفت اقتصادي ایفاء می کند، گفت: تجارب کشورهاي موفق که امروز به توسعه یافتگی خود می بالند نشان از فعالیتهاي چشمگیر
کارآفرینان دارد و باید توجه داشت که کارآفرینان تنها به ایجاد فرصت شغلی جدید نمی پردازند بلکه با ساختار تفکر،تحرك و فرهنگ

 
لازم و با استفاده از خلاقیت، تولید ارزش می کنند. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان فارس افزود: با توجه به اهمیت و نقش کارآفرینی در توسعه و با
توجه به مشکلات اقتصادي زیادي که ما در کشور با آن مواجه هستیم ترویج و اشاعه مفهوم کارآفرینی، بسترسازي براي فرهنگ
حمایت از کارآفرینی و مهمتر از همه تربیت افراد تحصیل کرده از اهمیت و ضرورت بالایی برخوردار است چون اکنون افراد خلاق
،نوآور و مبتکر به عنوان کار آفرینان منشا تحولات بزرگی در زمینه هاي صنعتی،تولیدي و خدماتی شده اند که از آنها به عنوان

 
قهرمانان ملی و کار آفرینان برترهم یاد می شود. 

وي هفته جهانی کارآفرینی را به عنوان یک رویداد بزرگ عنوان کرد و گفت: اهداف مهمی همچون تکریم از کار آفرینان از طریق بیان
و ارائه تلاش آنان در جهت راه اندازي کسب و کار با استفاده از ایده هاي خلاقانه بعنوان الگو براي نسل جدید و روشن کردن اذهان و
افکار نوجوانان و جوانان با موضوع کارآفرینی و همچنین آشنایی اجزاي اکوسیستم کارآفرینی بمنظورشناخت راههاي کمک به یکدیگر

 
و امکان بهره گیري از تجارب و پتانسیلهاي هر یک از آنان را دنبال کرد. 

وي در پایان ضمن تبریک و گرامیداشت هفته جهانی کارآفرینی اظهار امیدواري کرد که با همراهی و همکاري همه متولیان و دست

 
اندرکاران استان فارس بتوان نسبت به گسترش فرهنگ کار و تلاش و کارآفرینی همت کرده تا شاهد شکوفایی اقتصاد استان باشیم. 

لازم به ذکر است هفته جهانی کارآفرینی هر سال در بازه زمانی 16 تا 22 نوامبر مصادف با 26 آبان لغایت 2 آذر در تقویم جهانی ثبت

 
شده است. 

آریا



حمایت بسیج علمی یزد از 30 طرح و پروژه/ تشکیل13 کارگروه در خانه

نخبگان بسیج

منبع: داناشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/09/03

میرقانعی رئیس سازمان بسیج علمی یزد گفت: به طور متوسط بسیج علمی استان یزد سالانه از قریب به 30 پروژه و طرح
حمایت مادي و معنوي می کند.

میرقانعی رئیس سازمان بسیج علمی یزد گفت: به طور
متوسط بسیج علمی استان یزد سالانه از قریب به 30 پروژه

 
و طرح حمایت مادي و معنوي می کند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از یزدرسا؛
رئیس سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوري استان یزد
شب گذشته در اختتامیه جشنواره مجازي جهادگران علم و
فناوري یزد با تبریک هفته بسیج گفت: جشنواره جهادگران
علم و فناوري یزد با هدف شناسایی و ترویج فرهنگ جهاد
علمی و الگوسازي و ایجاد خودباوري در جامعه فرهیختگان

 
برگزار شده است. 

سیدمحمد میرقانعی اظهار داشت در دستورات دینی ما بسیار سفارش به علم و علم آموزي شده است. بر همین اساس امام خمینی

 
(ره) تاکیدات بسیاري در این زمینه داشتند و معتقد بودند که پیشرفت با اعتماد به خود میسر می شود. 

وي گفت: رهبر انقلاب نیز در همین راستا می فرمایند که بسیج باید جلوتر از بقیه وارد مباحث علمی شود. همچنین اولین توصیه

 
ایشان در گام دوم انقلاب به جامعه و بخصوص جوانان بحث علم و پژوهش است. 

وي در ادامه افزود: بسیج علمی و پژوهشی در سال 87 به منظور شبکه سازي و منسجم سازي فعالیت اقشار مختلف دانشور در بسیج

 
تاسیس شد. 

این مقام مسئول تاکید کرد: خوشبختانه از ظرفیت هاي بسیار خوبی در استان برخوردار هستیم. موسسه شهید االله دادي در مجموعه

 
بسیج با سابقه 10 ساله در یزد فعالیت می کند. همچنین یکی از سرمایه هاي ما خانه علمی نخبگان بسیج است. 

میرقانعی اضافه کرد: 24 پایگاه علمی در استان یزد ظرفیت بسیار ارزنده اي را شکل داده اند. همچنین وجود 70 هزار دانشجو در
استان یزد فرصت هاي بسیاري را در اختیار بسیج علمی قرار داده است. از سوي دیگر وجود مراکز علمی و فناوري و شرکت هاي

 
دانش بنیان بسیار یکی دیگر از ظرفیت هاي استان یزد است. 

وي گفت: مراکز رشد خلاقیت و نوآوري که محلی براي تحقق ایده ها و ساخت نمونه اولیه است می توانند به افراد و گروه هاي

 
مختلف کمک کنند تا بتوانند در ادامه به شرکت هاي دانش بنیان تبدیل شوند. 



میرقانعی با اشاره به حمایت از طرح هاي نخبگان و محققین اظهار کرد: به طور متوسط بسیج علمی استان یزد سالانه از قریب به 30

 
پروژه و طرح حمایت مادي و معنوي می کند. 

 
تشکیل13 کارگروه در خانه نخبگان بسیج علمی استان یزد 

محسن حکیمی رئیس خانه نخبگان بسیج علمی استان یزد نیز در این مراسم اظهار داشت: لازم است بسیج در پیشرفت علمی کشور

 
همت ویژه اي داشته باشد. البته تا کنون اقدامات خوبی انجام شده اما هنوز جاي کار وجود دارد. 

وي با اشاره به راه اندازي 13 کارگروه در این مجموعه اظهار کرد: اقشار مختلف می توانند با عضویت در این کارگروه ها در خانه

 
نخبگان بسیج به ایفاي نقش بپردازند. 

حکیمی بیان داشت: به عنوان مثال در استان یزد یزد 55 هزار بیکار وجود دارد که از این تعداد 30 هزار نفر فارغ التحصیل دانشگاهی
هستند که یکی از مشکلات بزرگ جامعه ما همین مساله است. لذا در کارگروه اشتغال به دنبال این هستیم تا بستري را ایجاد کنیم

 
که در سال هاي آینده این تعداد به حداقل برسد. 

عضو هیات علمی دانشگاه یزد تصریح کرد: رویداد کارآفرینی ویژه دانش آموختگان نیز یکی از اقداماتی است که صورت گرفته تا دانش

 
آموختگان در آستانه فارغ التحصیلی خودشان یک شغل ایجاد کرده و در آن به فعالیت بپردازند. 

وي با اشاره به اهمیت بحث معادن در استان یزد اظهار کرد: استان یزد یکی از استان صاحب معادن فراوان است و چالش خام فروشی
در آن از اهمیت ویژه اي برخوردار است. لذا اقدامات عملیاتی و هدف محور براي این مساله در کارگروه معدن در نظر گرفته شده

 
است. 

انتهاي پیام/



شانزدهمین دوره طرح ملی «ایران، مرز پرگهر» برگزار می شود

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس مرکز گردشگري علمی ـ فرهنگی دانشجویان ایران گفت: طرح ملی ایران مرز پرگهر هر ساله ویژه دانشگاهیان و
نخبگان دانشگاهی سراسر کشور به منظور آشنایی آن ها با مواریث فرهنگی، تمدنی و طبیعی، پروژه هاي ملی و توانمندي

هاي صنعتی، اقتصادي، علمی ـ آموزشی و زیربنایی کشور انجام می شود.

رئیس مرکز گردشگري علمی ـ فرهنگی دانشجویان ایران گفت: طرح ملی ایران مرز پرگهر هر ساله ویژه دانشگاهیان و نخبگان
دانشگاهی سراسر کشور به منظور آشنایی آن ها با مواریث فرهنگی، تمدنی و طبیعی، پروژه هاي ملی و توانمندي هاي صنعتی،

 
اقتصادي، علمی ـ آموزشی و زیربنایی کشور انجام می شود. 

به گزارش ایکنا به نقل از روابط عمومی مرکز گردشگري علمی ـ
فرهنگی دانشجویان ایران، رحیم یعقوب زاده، رئیس این مرکز و
رئیس طرح ملی «ایران، مرز پر گهر» گفت: طرح ملی ایران مرز
پرگهر با هدف تقویت روحیه خودباوري و تحقق شعار «ما می
توانیم» هر ساله ویژه دانشگاهیان و نخبگان دانشگاهی سراسر
کشور به منظور آشنایی آن ها با مواریث فرهنگی، تمدنی و
طبیعی، پروژه هاي ملی و توانمندي هاي صنعتی، اقتصادي،

 
علمی-آموزشی و زیربنایی کشور انجام می شود. 

یعقوب زاده ادامه داد: این طرح از سال 1384 تا پایان سال تحصیلی 1398 طی پانزده دوره در سراسر کشور برگزار شده است و اردو
هاي شانزدهمین دوره به علت شرایط ناشی از شیوع کرونا و مصوبات کمیته گردشگري و فضا هاي ورزشی ستاد ملی کرونا مبنی بر
محدودیت اجراي اردو هاي دانشجویی، برگزار نخواهد شد و نظر به اهمیت تداوم طرح از سویی و حفظ سلامتی دانشجویان و رعایت
مقررات جاري کشور از سویی دیگر، مقرر شد تا «تولید محتوا» محور اصلی اجراي این دوره از طرح در شکل هاي فیلم، تصویر و
مکتوب باشد که طی آن دانشگاهیان با مقاصدي که اردو هاي ایران مرز پرگهر در آن برگزار می شد، اعم از مواریث تاریخی و طبیعی

 
و دستاورد هاي فناورانه کشور آشنا شوند. 

وي تولید محتواي فاخر براي آشنایی دانشگاهیان با آثار و مواریث فرهنگی و طبیعی و نیز پروژه هاي صنعتی و فناورانه سراسرکشور

 
در راستاي افزایش خودآگاهی، خودباوري ملی و شناخت و صیانت از میراث طبیعی را از اهداف اصلی طرح برشمرد. 

رئیس طرح افزود: اردو هاي «ایران مرز پرگهر» که به همت همکاران جهادگر در جهاددانشگاهی و مرکز گردشگري علمی-فرهنگی
دانشجویان ایران پانزدهمین دوره خود را پشت سر گذاشته است، از طرح هاي فرهنگی برجسته اي است که مورد استقبال خوب

 
دانشجویان قرار گرفته است و در این دوره از طرح نیز 30 واحد جهاددانشگاهی مشارکت خواهند داشت. 



در ادامه زینب یوسفی، دبیر طرح با اشاره به جزئیات آن گفت: تا کنون در طراحی و اجراي «اردو هاي ایران مرز پرگهر» تلاش می
شده است تا با ارائه مدلی مناسب از بازدید علمی و متناسب با رشته هاي تحصیلی، دانشجویان از مقاصد طبیعی، بنا هاي فرهنگی و
تاریخی و پروژه هاي صنعتی بازدید کنند تا شناختی به صورت رودررو و بی واسطه با ابعاد مختلف سرزمینی ایران شکل گیرد، اما با
توجه به شرایط حاکم در این دوره و شیوع بیماري کرونا و محدودیت در اجراي اردو هاي دانشجویی مقرر شد طرح مذکور با سه

 
رویکرد معرفی اماکن و مجموعه هاي علمی، صنعتی و فناورانه، مقاصد گردشگري فرهنگی و مقاصد طبیعت گردي برگزار خواهد شد. 

 
 

وي در ادامه گفت: تلاش بر این خواهد بود تا با فهرست برداري، تصویربرداري و مستند کردن بر مبناي نظامی مشخص که براي تولید
محتواي موضوعات فرهنگی و صنعتی کاربرد دارد، تصاویر و داده هایی از مقاصد مورد بازدید طرح «ایران مرز پرگهر» فراهم آید تا

 
نهایتاً به صورت کتاب نفیس ایران مرز پرگهر چاپ شود و در اختیار علاقه مندان و فعالان قرار گیرد. 

یوسفی افزود: در تولید محتواي طرح سعی شده است مقاصدي که در سطح ملی و استانی ویژگی هاي متمایزي همچون کارآفرینی،

 
اشتغالزایی بالا، کیفیت تولید و نیز صادرکنندگان نمونه ملی در سطح خاورمیانه و فراملی انتخاب و معرفی شوند. 

وي در پایان با ابراز امیدواري از اجراي طرح گفت: امیدواریم تداوم در اجراي با کیفیت طرح زمینه ساز اتفاقات خوب آینده باشد که
ضمن آشنایی دانشجویان با هویت هاي اصیل در برابر هویت هاي کاذب و گاه مخرب، اعتماد به نفس آن ها را براي ساختن ایران

 
امروز بر پایه دستاورد هاي ایران دیروز ایجاد می کند. 

دبیر طرح در پایان گفت: زمان اجراي طرح نیمه دوم سال 1399 است و به صورت معمول اختتامیه آن در اسفندماه برگزار خواهد شد
که طی آن از واحد هاي برگزیده، دستگاه هاي برتر همکار و دانشجویان نمونه شرکت کننده تقدیر می شود. علاقه مندان می توانند

 
براي کسب اطلاعات بیشتر به کانال تلگرامی مرکز به آدرس ISTTA و اینستاگرام به آدرس ISTTA.IR مراجعه کنند. 

انتهاي پیام



چگونه در شرایط کرونا کسب و کار ها را توسعه دهیم؟

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی از برگزاري نشست هاي زنده تصویري (لایو وبینارها)
در زمینه نحوه توسعه کسب و کار ها و جذب سرمایه در شرایط شیوع کرونا خبر داد.

به گزارش خبرنگار حوزه علم و فناوري گروه علمی فرهنگی هنري
خبرگزاري صدا و سیما؛ آقاي دکتر علی اصغر سعدآبادي با اشاره
به فعالیت شرکت هاي دانش بنیان مستقر در مرکز فناوري و
نوآوري دانشگاه شهید بهشتی در حوزه کرونا، افزود: در هفته
کارآفرینی ما برگزاري رویداد هاي فناورانه را در حال اجرا داریم و
طی آن از کارآفرینان درخواست شد تا براي توسعه سلامت کشور
در شرایط کرونا ایده هاي خود را در این زمینه ارائه دهند تا با
حمایت و توسعه این ایده ها مشکلات بهداشت و درمان کشور

 
مرتفع شود. 

وي گفت: علاوه بر آن برخی از شرکت هاي دانش بنیان مستقر در پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی در تولید ماسک، محلول

 
هاي ضد عفونی کننده و ساخت ونتیلاتور فعال بودند و توانستند باري از دوش نظام بهداشت و درمان کشور بردارند. 

 
آقاي سعدآبادي اضافه کرد: همچنین برخی از شرکت ها نیز در حوزه واکسن کرونا در مراکز تحقیقاتی مشارکت دارند. 

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی اضافه کرد: علاوه بر اینها، ما از آغاز هفته جهانی کارآفرینی در
تلاش هستیم تا اقداماتی براي توسعه کسب و کار هاي فناورانه در شرایط شیوع کرونا اجرایی کنیم؛ از این رو مجموعه اي از لایو

 
وبینار ها با محوریت "کسب و کار ها در شرایط کرونا" را برنامه ریزي کردیم. 

 
آقاي سعدآبادي خاطر نشان کرد: این نشست هاي تصویري (وبینارها) آغاز شده است و به مدت 6 ماه ادامه خواهد داشت. 

وي با تأکید بر اینکه نحوه توسعه کسب و کار ها در شرایط کرونا یکی از نیاز هاي کشور است، گفت: مردم همواره دچار مشکلات
اقتصادي هستند، ولی با شیوع کرونا این مشکلات شدیدتر شده است و ما در این نشست هاي تصویري این افراد را با نحوه توسعه

 
کسب و کارهایشان در چنین شرایطی آشنا خواهیم کرد. 

عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی «چه نوع کسب و کار هایی در شرایط کرونا قابل توسعه هستند»، «نحوه پایدار ماندن کسب و
کار ها در شیوع کرونا» و همچنین «نحوه جذب سرمایه در این شرایط» را از محور هاي مطرح در این نشست هاي تصویري (وبینارها)

نام برد.



کارآفرینی گروه جهادي با ایجاد کارگاه تولید کش در شیراز

منبع: تسنیمشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/09/03

گروه استان ها- گروه جهادي شهید احمدي روشن با راه اندازي کارگاه تولید کش مورد نیاز ماسک هاي بهداشتی براي بانوان
سرپرست خانوار ایجاد اشتغال کرده است.

گروه استان ها- گروه جهادي شهید احمدي روشن با راه
اندازي کارگاه تولید کش مورد نیاز ماسک هاي بهداشتی
براي بانوان سرپرست خانوار ایجاد اشتغال کرده است. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شیراز ، این روزها گروه
هاي جهادي که چند سالی است سازماندهی تر به فعالیت
می پردازند، در همه محلات، مساجد و پایگاه هاي مقاومت
حضوري فعال داشته، به خصوص در شیوع کرونا که با راه
اندازي کارگاه هاي کوچک خانگی و محله اي به تولید

ماسک و دستکش پرداخته و با تشکیل گروه هایی به گندزدایی و ضدعفونی کردن محله خود اقدام کرده و با شناسایی نیازمندان

 
محله خود به جمع آوري کمک براي تهیه بسته هاي معیشتی، لوازم التحریر و دیگر مایحتاج نیازمندان همت گماشته اند. 

یکی از گروه هاي جهادي که این روزها در قالب فعالیت هاي مختلفی، به خدمت به هم محله اي ها و همشهري هاي خود می پردازد،
گروه جهادي شهید احمدي روشن از پایگاه مقاومت شهید احمدي روشن است. در این پایگاه که واحد خواهران و برادران، هم پا و
همراه هم فعالیت می کنند، در ایام مبارزه با کرونا، فعالیت هاي مختلفی ارائه داده است که یکی از این فعالیت ها راه اندازي کارگاه

 
تولید کش با اشتغال زایی براي بانوان سرپرست خانوار است. 

محبوبه اسماعیلی کارشناس آي تی و کارمند اداره آبفاي فارس، از اعضاي این گروه جهادي است که این کارگاه را راه اندازي کرده
است. وي در گفت وگو با تسنیم با اشاره به اینکه با شیوع کرونا و لزوم استفاده از ماسک و دستکش براي پیشگیري از این ویروس
منحوس گروه هاي مختلفی وارد عرصه تولید ماسک شدند اظهار داشت: تولید ماسک، نیازمند پارچه و کش بود و در یک برهه اي،

 
شیراز براي تولید ماسک با کمبود کش مواجه شد و تولیدکنندگان ماسک مجبور به تهیه کش از شهرهاي دیگر و با قیمت بالا شدند. 

وي گفت: آن زمان بود که این ایده در ذهن من کلید خورد تا با راه اندازي یک کارگاه تولید کش هم اشتغال زایی داشته باشم و هم

 
کش مصرفی شهر شیراز را تولید کنم. 

اسماعیلی ادامه داد: با تحقیقاتی که داشتم متوجه شدم عمده واردات کش استان از شهر تبریز است، پس دستگاه ها را از آن شهر
تهیه کرده و همزمان به بررسی نوع نخ مناسب براي تولید کش با کیفیت پرداختیم. مکانی را اجاره و با به کارگیري چهار نیروي زن

 
سرپرست خانوار، تولید کش را آغاز کردیم. 



این تولید کننده جهادي با اشاره به اینکه روزانه بالغ بر 80 کیلو تولید کش دارد، افزود: تولید کش در این مدت به مرور در شیراز زیاد
شده و امروز چندین کارگاه تولید کشت داریم که با این تولیدات روزانه، تولیدي هاي ماسک دیگر نیازي به خرید کش از خارج از

 
استان و حتی خارج از شیراز ندارند. 

 
«رزمایش خدمت» با مشارکت 1000 گروه جهادي در خراسان رضوي برگزار می شود 

 
بسیج پاي ثابت مبارزه با کرونا در اردبیل؛ یک هزار و 200 گروه جهادي نقش آفرینی کردند 

 
فیلم| توزیع روزانه 1000 بطري آب میوه طبیعی توسط گروه جهادي در 3 بیمارستان تهران 

وي افزایش تولیدي کش در استان را دلیل ثبات قیمت ماسک در روزهاي اخیر دانست و با تصریح بر اینکه تولیدي این گروه جهادي،
کش قیطانی براي ماسک هاي سه لایه بهداشتی مصوب دانشکده علوم پزشکی است، یادآور شد: در 4 ماهی که وارد این کار شدیم،
نوع و کیفیت کش تولیدي براي مان خیلی مهم بود اگر چه کش هاي تولیدي در بدو امر ضخیم بود که براي استفاده طولانی مدت
مناسب نبود اما با پیگیري و تحقیق براي تولید کش هاي مناسب تر و کیفیت بالاتر، امروز توانستیم آنچه که تولیدکنندگان ماسک

 
نیاز دارند را تولید کرده و به دستشان برسانیم. 

این کارآفرین با ابراز تاسف از عدم وجود صنعت نساجی در شیراز این موضوع را دلیل تهیه نخ مورد نیاز تولیدي هاي کش از یزد،

 
تهران و تبریز عنوان و تصریح کرد: ما در فکر گسترش کارگاه و اشتغال زایی براي نیروهاي بیشتر هستیم. 

این شاخه از گروه جهادي شهید احمدي روشن، دوست دارد به نحوي اشتغال زایی در منزل براي بانوان داشته باشد اما براي رسیدن

 
به این هدف نیازمند وام از نهادهاي قرض الحسنه و حمایت دستگاه هاي متولی است. 

به گفته اسماعیلی، تولید کش صرفا براي زمان کرونا نیست و از آنجا که این کار، قسمتی از صنعت نساجی است، این روزها با شیوع

 
کرونا ارتباط تنگاتنگی با وضعیت جامعه پیدا کرده است اما قطعاً با از بین رفتن کرونا تعطیل نخواهد شد. 

وي با بیان اینکه بازار ریسک بالایی دارد و فردي که قصد ورود دارد باید ریسک پذیري بالایی داشته باشد، تصریح کرد: براي ورود
گروه هاي جهادي به بحث اشتغال زایی و ثبات آن، مسئولان مرتبط باید همکاري بیشتري داشته باشند تا براي اقشار کم درآمد

توسعه اشتغال زایی شود و تثبیت شغلی براي آنان به وجود آید.



انجمن تولیدکنندگان فولاد از عدم مشارکت در تدوین شیوه نامه گلایه مند

است

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/09/03

دنیاي معدن - رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در نامه اي خطاب به معاون اول رئیس جمهوري، با تشریح نکاتی
پیرامون ساماندهی عرضه و تقاضا در بازار فولاد، عدم توجه به آن ها را، آسیبی جدي براي صنعت فولاد خوانده و ضمن آن به

بیان ایرادات شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضا زنجیره فولاد از منظر این انجمن ...

به گزارش دنیاي معدن، پیرو شیوه نامه تاریخ 28 آبان ماه 1399 وزارت صنعت، معدن و تجارت در رابطه با ساماندهی عرضه و
تقاضاي زنجیره فولاد، بهرام سبحانی- رئیس انجمن ولیدکنددگان فولاد ایران- در نامه اي خطاب به اسحاق جهانگیري- معاون اول

 
رئیس جمهوري- ضمن اشاره به بیان نکاتی پیرامون این شیوه نامه، به بیان ایرادات آن از منظر انجمن مذکور پرداخته است. 

 
در متن این نامه آمده است که: 

" همانگونه که مستحضر هستید، ظرفیت تولید فولاد کشور طبق برنامه چشم انداز 1404، 55 میلیون تن پیش بینی شده است.
اگرچه رسیدن به این ظرفیت طی پنج سال باقی مانده از برنامه تقریبا غیر محتمل است؛ اما با فرض رسیدن به 45 میلیون تن
ظرفیت بالقوه و 40 میلیون تن ظرفیت بالفعل، توجه حضرتعالی را به چند نکته مهم و قابل تامل جلب می کند و به صراحت اعلام می
دارد که بی توجهی به این نکات جز آسیب به صنعت فولاد که در سال هاي اخیر با رشد بالنده، توانسته جایگاه جمهوري اسلامی

 
ایران در بین تولیدکنندگان بزرگ دنیا را به رتبه دهم ارتقا دهد، حاصلی نخواهد داشت: 

1- از مفروضات برنامه در افق 1404، رشد اقتصادي هشت درصد، جمعیت 90 میلیونی و مصرف سرانه فولاد 350 کیلو گرم و در نظر

 
گرفتن حد اقل 20 میلیون تن صادرات بوده است. 

2- در حال حاضر مصرف سرانه حدود 200 کیلوگرم و مصرف داخلی سالیانه کمتر از 20 میلیون تن است که با فرض رسیدن تولید

 
در سال جاري به 30 میلیون تن به منظور جلوگیري از افت تولید بایستی حداقل 10 میلیون تن صادرات صورت پذیرد. 

3- با احتساب ظرفیت هاي جدید که در آستانه بهره برداري قرار دارند و به ظرفیت رسیدن واحدهایی که اخیرا راه اندازي شده و در
حال طی کردن منحنی یادگیري براي رسیدن به ظرفیت اسمی هستند و همچنین در نظر گرفتن نرخ رشد جمعیت و مصرف سرانه
که هر دو کمتر از نرخ رشد تولید فولاد می باشد، قطعا مازاد تولید نسبت به مصرف داخلی افزایشی خواهد بود و هموار کردن مسیر

 
صادرات کاملا ضروري و حیاتی است. 

4- نکته مهمی که ذهن مسئولین را به دلیل عدم اطلاع کافی از شرایط و بعضا شعارهاي به ظاهر درست عده اي فرصت طلب به
مسیر غلط هدایت کرده و اگر توجه نشود یک اشتباه استراتژیک و غیر قابل جبران اتفاق خواهد افتاد، ایجاد محدودیت براي صادرات

 
شمش تحت عنوان اولویت براي تامین مواد اولیه واحدهاي پایین دستی و صادرات محصول نهایی به جاي شمش است. " 

 
این مقام صنفی در ادامه این نامه تاکیر کرده است که: 



"اگر چه این شعار در ظاهر بسیار منطقی، جذاب و قابل پذیرش است اما واقعیت چیز دیگري است. امروزه اکثر کشورها که فاقد
کارخانجات فولادسازي هستند، براي ایجاد اشتغال وارزش افزوده و تامین نیاز داخلی در احداث واحدهاي نورد سرمایه گذاري کرده و
شمش مورد نیاز را از کشورهاي داراي کارخانجات فولادسازي، از جمله ایران تامین می نمایند و به منظور حمایت از نوردهاي داخلی

 
براي محصول نورد شده تعرفه واردات گذاشته در حالی که براي محصول نیمه نهایی (شمش و اسلب) تعرفه اي اعمال نکرده اند. 

شایان ذکر است حتی کشورهاي عراق و افغانستان با وجود نیاز به میلگرد، به دلیل واردات میلگرد ارزان قیمت از ایران (قیمتی حتی

 
پایین تر از قیمت جهانی شمش) براي میلگردهاي ساختمانی وارداتی از ایران تعرفه وضع کرده اند. 

5- بازار محصولات نورد فولادهاي ساختمانی در منطقه عمدتا به عراق و افغانستان محدود می شود و در صورت ایجاد مانع براي
صادرات شمش و اسلب، حداکثر پتانسیل محصولات نوردي (میلگرد) آن هم بدون ارزش افزوده و گاها با قیمتی در حد قیمت شمش
و یا حتی کمتر، از سه تا پنج میلیون تن تجاوز نخواهد کرد و صادرات 20 میلیون تن فولاد مازاد بر نیاز در چهار پنج سال آینده
محقق نخواهد شد و این سیاست غلط حاصلی جز ورشکستگی و به تعطیلی کشاندن واحدهاي فولادسازي جدیدالتاسیس که بایستی

 
سرمایه گذاري انجام شده را به نرخ روز بازپرداخت کنند، در پی نخواهد داشت. 

به هر حال التهاب ایجاد شده اخیر در بازار آهن آلات مسئولین را بر آن داشت تا به جاي بررسی و شناسایی ریشه اصلی نابسامانی ها
و اعمال نظارت و کنترل بر شبکه توزیع، شیوه نامه و دستورالعمل هایی را تنظیم و صادر کنند که اگر چه حاوي نکات مثبت و
تاثیرگذاري است اما به نظر این انجمن اشکالات جدي و ابهامات و تناقضات قانونی و اجرایی متعدد دارد که اجراي آن بدون انجام

 
اصلاحات لازم، موجب ایجاد امضاهاي طلایی، توزیع رانت، کاهش صادرات و ارزآوري فولاد و همچنین ریزش بازار سرمایه خواهد شد. 

بر این اساس ضمن ابراز گلایه این انجمن به عنوان بزرگترین تشکل صنفی زنجیره فولاد کشور با بیش از 260 عضو بابت عدم
مشارکت در تدوین این شیوه نامه مطابق مفاد قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار، شرح کامل مهم ترین ایرادات محتوایی، اجرایی

 
و ساختاري شیوه نامه مذکور جهت بهره برداري و صدور دستورات مقتضی به شرح پیوست به حضورتان ارسال می گردد. " 

ایرادات شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضاي زنجیره فولاد از منظر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، پیوست شده به این نامه به

 
شرح زیر است: 





 
 



 





هشدار بانک مرکزي به نهادهاي پولی غیرمجاز

منبع: پارسینهشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/09/03

بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است.

به گزارش پارسینه به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت
واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از

 
بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهاد هاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به
روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهاد هاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا

 
به وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهاد هاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



سودآوري و شفافیت شستا با ترکیب مدیران فعلی در هیات مدیره ها به دست

آمده است

منبع: پارسینهشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس فراکسیون اصناف مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه عملکرد مدیران شستا قابل تقدیر است، گفت: سودآوري و
شفافیت شستا با همین ترکیب فعلی مدیران در هیات مدیره هاي شستا به دست آمده است.

شهباز حسن پور با اشاره به عملکرد مدیران شستا،گفت: در دوره مدیریت جدید شستا شاهد زحمات زیاد و عملکرد خوب

 
مدیران این مجموعه هستیم. 

نماینده سیرجان و بردسیر در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه در شستا با همت مدیران فعلی، کار جهادي صورت می گیرد،

 
تصریح کرد: شستا در حال حاضر از زیان دهی عبور کرده و به سودآوري رسیده است و این موضوع کاملا مشهود است. 

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامی با اشاره به توجه مدیران این مجموعه به افزایش تولید و ایجاد
اشتغال در کشور تصریح کرد: افزایش تولید در دوران تحریم و سال جهش تولید یکی دیگر از عملکردهاي خوب مدیران فعلی شستا

 
است. 

حسن پور با اشاره به شفافیت شستا پس از ورود به بورس و ارائه گزارش هاي متعدد به اصحاب رسانه، تاکید کرد: شاهد شفافیت در

 
عملکرد مدیران این مجموعه هستیم که بر غناي کار آن ها افزوده است. 

وي با بیان اینکه نارضایتی کارگران از تاخیر در پرداخت حقوق، دیگر در شستا وجود ندارد، تصریح کرد: پرداخت به موقع حقوق و

 
مزایا از دیگر اقدامات مثبت این دوره مدیریت است. 

حسن پور افزود: همه موارد فوق در دوره اي انجام شده که شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی شعار شفافیت و جوانگرایی را

 
محقق کرد و شستا با ترکیب موفقی از انتصابات در هیات مدیره هاي شرکت ها و هلدینگ ها موفق به این مهم شد. 

وي با بیان اینکه مجموعا ترکیب هیات مدیره ها در شرکت هاي شستا موفق بوده است یادآورشد: به جرات می توان گفت که
سودآوري و شفافیت شستا با همین ترکیب مدیران در هیات مدیره هاي شستا به دست آمده است.



مدیر کارآفرینی و اشتغال استان فارس: هفته کارآفرینی ظرفیتی در راستاي

ترغیب جامعه براي راه اندازي کسب و کار است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل
تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان فارس گفت: یکی از
مهمترین اهداف برگزاري رویدادهاي هفته جهانی
کارآفرینی، تقویت اکوسیستم کارآفرینی از طریق بالا بردن
انگیزش کارآفرینانه در بین جامعه به ویژه جوانان است تا

 
عموم مردم براي راه اندازي کسب و کار ترغیب شوند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی کرمانشاه، مهروش جلالی با اعلام این خبر اظهار
کرد: هفته جهانی کارآفرینی یکی از بزرگترین رویدادهاي

 
هماهنگ جهانی براي ترویج و توسعه کارآفرینی است که هر ساله در بازه زمانی 16تا22 نوامبر(26 آبان ماه تا 2 آذر) برگزار می شود. 
جلالی افزود: بدین منظور برنامه هایی را با مشارکت همه ذینفعان و با هدف تقویت همکاري بین کارآفرینان، سرمایه گذاران،
سیاستگذاران، محققان و نهادهاي پشتیبان کارآفرینی، در راستاي ایجاد و تقویت اکوسیستم هاي کارآفرینی اجرا می شود که به ایجاد
اشتغال، سرعت بخشیدن به نوآوري و رشد اقتصادي و همچنین شناخت بیشتر عوامل مرتبط با کارآفرینی از یکدیگر منجر خواهد شد.
مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان فارس تصریح کرد: مراسم گرامیداشت این هفته به صورت

 
همزمان و هماهنگ در کلیه استانها و همچنین در اکثر کشورهاي دنیا برگزار می شود. 

وي خاطرنشان کرد: اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس بنا بر رسالت و ماموریت هاي محوله، در سطح استان همگام با کشور
نسبت به بزرگداشت این هفته از طریق برگزاري رویدادهاي مختلف ترویجی نظیر کارگاه هاي آموزشی، جلسات نشستهاي تخصصی با
کارآفرینان و ارائه تجارب آنان، ارائه آموزش و مشاوره رایگان کارآفرینی، پخش کلیپ ها، فیلم ها، کافه کارآفرینی مجازي و ... اقدام

 
می کند. 

جلالی در ادامه توضیح داد: در سال جاري با درنظر گرفتن شرایط موجود و شیوع بیماري کرونا و لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی،
برنامه ریزي هاي لازم به عمل آمده تا بزرگداشت این هفته،از طریق فضاي مجازي و به صورت غیرحضوري انجام شود و با اطلاع

 
رسانیهاي لازم علاقه مندان بتوانند رویدادهاي مذکور را در فضاي مجازي دنبال کنند. 

 
برنامه هاي هفته جهانی کارآفرینی در فارس 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان فارس در ادامه برنامه هاي گرامیداشت هفته جهانی کارآفرینی را
در این استان تشریح کرد و گفت: برنامه هاي این هفته در فارس در قالب برگزاري وبینارهاي آموزشی کارآفرینی ، جلسات و
نشستهاي تخصصی کارآفرینی به همراه پرسش و پاسخ ، معرفی کارآفرینان موفق استان و ارائه زندگینامه و تجربیات آنان،نمایش

 
فیلمهاي انگیزشی کارآفرینی،مشاوره هاي رایگان کارآفرینی و سایر برنامه هاي مرتبط خواهد بود. 

وي اظهارکرد: در این هفته با هماهنگی انجام شده از طریق ادارات شهرستانی،کانون کارآفرینی استان ،انجمن صنفی دفاتر مشاوره
کارآفرینی و مجري سینما کارآفرینی برنامه هاي متنوع و با محتوایی در نظر گرفته شده که با در نظر گرفتن محدودیتهاي ایجاد شده
بواسطه شیوع بیماري کرونا تاکید بر مجازي بودن و نتیجه بخش بودن این آیین ها است و هدف اصلی آن ترویج و توسعه فرهنگ



 
کارآفرینی بین آحاد مردم و بویژه نوجوان و جوانان استان است. 

 
کارآفرینی لازمه بالندگی جوامع 

جلالی ادامه داد: در دنیاي امروز، جامعه در مسیر توسعه ، حرکت رو به جلو و پرشتاب دارد که با ایجاد بسترهاي لازم ، منابع انسانی
خود را به دانش و مهارت کارآفرینی مولد تجهیز کند تا آنها با استفاده از این توانمندي ارزشمند،سایر منابع جامعه و سازمان را به

 
سوي ایجاد ارزش و حصول رشد و توسعه مدیریت و هدایت کنند. 

وي با بیان این که امروزه که کار و فعالیت شکل تازه اي به خود گرفته ، کارآفرینی و کارآفرینان نقش کلیدي در روند توسعه و
پیشرفت اقتصادي ایفاء می کند، گفت: تجارب کشورهاي موفق که امروز به توسعه یافتگی خود می بالند نشان از فعالیتهاي چشمگیر
کارآفرینان دارد و باید توجه داشت که کارآفرینان تنها به ایجاد فرصت شغلی جدید نمی پردازند بلکه با ساختار تفکر،تحرك و فرهنگ

 
لازم و با استفاده از خلاقیت، تولید ارزش می کنند. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان فارس افزود: با توجه به اهمیت و نقش کارآفرینی در توسعه و با
توجه به مشکلات اقتصادي زیادي که ما در کشور با آن مواجه هستیم ترویج و اشاعه مفهوم کارآفرینی، بسترسازي براي فرهنگ
حمایت از کارآفرینی و مهمتر از همه تربیت افراد تحصیل کرده از اهمیت و ضرورت بالایی برخوردار است چون اکنون افراد خلاق
،نوآور و مبتکر به عنوان کار آفرینان منشا تحولات بزرگی در زمینه هاي صنعتی،تولیدي و خدماتی شده اند که از آنها به عنوان

 
قهرمانان ملی و کار آفرینان برترهم یاد می شود. 

وي هفته جهانی کارآفرینی را به عنوان یک رویداد بزرگ عنوان کرد و گفت: اهداف مهمی همچون تکریم از کار آفرینان از طریق بیان
و ارائه تلاش آنان در جهت راه اندازي کسب و کار با استفاده از ایده هاي خلاقانه بعنوان الگو براي نسل جدید و روشن کردن اذهان و
افکار نوجوانان و جوانان با موضوع کارآفرینی و همچنین آشنایی اجزاي اکوسیستم کارآفرینی بمنظورشناخت راههاي کمک به یکدیگر

 
و امکان بهره گیري از تجارب و پتانسیلهاي هر یک از آنان را دنبال کرد. 

وي در پایان ضمن تبریک و گرامیداشت هفته جهانی کارآفرینی اظهار امیدواري کرد که با همراهی و همکاري همه متولیان و دست

 
اندرکاران استان فارس بتوان نسبت به گسترش فرهنگ کار و تلاش و کارآفرینی همت کرده تا شاهد شکوفایی اقتصاد استان باشیم. 

لازم به ذکر است هفته جهانی کارآفرینی هر سال در بازه زمانی 16 تا 22 نوامبر مصادف با 26 آبان لغایت 2 آذر در تقویم جهانی ثبت
شده است.



ماجراي افزایش سرمایه پتروشیمی گچساران و دفاعی که از حقوق سهامداران

جزء و مردم منطقه شد

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/09/03

افزایش سرمایه شرکت پتروشیمی گچساران و عدم افزایش سرمایه چند شرکت سهامدار پتروشیمی گچساران در ماه هاي
اخیر، دستمایه جوسازي رسانه اي عده اي علیه هلدینگ خلیج فارس شده است.

به گزارش ایران اکونومیست، روابط عمومی شرکت صنایع
پتروشیمی خلیج فارس در یک اقدام روشنگرانه، نکاتی
مهم در رابطه با فرآیند قانونی افزایش سرمایه را در راستاي
اطلاع رسانی به افکار عمومی و همچنین اطمینان بخشی
به سهامداران براي دفاعی که از حقوق آنها صورت گرفت،

 
منتشر کرد. 

شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با بیش از پنجاه
میلیون سهامدار، نقشی بیش از 40 درصدي در تولید و
صادرات محصولات پتروشیمی ایران را بر عهده دارد و در
رده بندي هاي جهانی نیز بین چهل شرکت برتر شیمیایی

 
جهان قرار دارد. 

این شرکت که با تکمیل طرح هاي بزرگی چون پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس، پتروشیمی ایلام و پتروشیمی لردگان نقشی مهم
در جهش دوم صنعت پتروشیمی ایفا می کند، سهامدار طرح هاي توسعه اي مهم دیگري چون پتروشیمی گچساران است و با افزایش

 
سرمایه اخیر انجام شده تبدیل به سهامدار عمده این شرکت شده است. 

 
پربیننده ترین 

 
آرایش اقتصاد ایران پس از انتخابات آمریکا/ نفت همچنان بر لبه پرتگاه سقوط 

 
سردار دهقان: حادثه نطنز یک خرابکاري صنعتی بود 

 
یارانه بنزین حق مردم است؟ 

 
افزایش قیمت بنزین در سال گذشته تصمیم درستی بود؟ 

 
اما توضیحاتی درباره افزایش سرمایه صورت گرفته در پتروشیمی گچساران ضروري به نظر می رسد: 

1- هلدینگ خلیچ فارس علی رغم سهم 10.65 درصدي در پتروشیمی گچساران تا پیش از افزایش سرمایه اخیر، بیش از 4 هزار و
500 میلیارد تومان در این پروژه هزینه کرده و رسیدن این پروژه به پیشرفت 74 درصدي تا حد زیادي مرهون همین منابع تزریق
شده توسط هلدینگ خلیج فارس، فراتر از تعهدات خود به این پروژه است ، همین اقدام موجب شده این هزینه ها به عنوان مطالبات
وصول نشده در صورت هاي مالی فارس، مورد سوال حسابرسان قرار گیرد، مشارکت حداکثري فارس در این افزایش سرمایه و روشن



 
شدن وضعیت مطالبات فارس از گچساران و برخی سهامدارانش در همین راستا بوده است. 

2- افزایش سرمایه از طریق سلب حق تقدم، اصرار و پیشنهاد هلدینگ خلیج فارس براي افزایش سرمایه سه شرکت پتروشیمی
دهدشت، کازرون و ممسنی به عنوان سهامداران شرکت سهامی خاص گچساران به سازمان بورس بود؛ این پیشنهاد علی رغم جلسات
متعدد و قول هاي مساعدي نظیر طرح در هیات مدیره سازمان بورس براي صدور مجوز به مرحله عملیاتی نرسید. دلیل این پیشنهاد
فارس، هزینه شدن منابع افزایش سرمایه این شرکت ها براي تکمیل این پروژه ها و بخصوص پتروشیمی گچساران و نه هزینه شدن

 
آن بابت خرید حق تقدم استفاده نشده بود. 

3- هلدینگ خلیج فارس، همچنین آمادگی خود را به سازمان بورس براي عدم شرکت خود و شرکت هاي زیرمجموعه اش در این
افزایش سرمایه ها با هدف مشارکت همه مردم ایران در این افزایش سرمایه که موجب کاهش سهام هلدینگ خلیج فارس در این
شرکت ها می شد، اعلام کرد. تصمیمی که می توانست به نفع چند هزار نفر از سهامدار فعلی این سه شرکت تمام شود و شیرینی

 
تکمیل و راه اندازي پتروشیمی گچساران را نصیب تعداد بیشتري از ایرانی ها کند. 

4- افزایش سرمایه صورت گرفته در شرکت سهامی خاص پتروشیمی گچساران، طبق مصوبه مجمع عمومی این شرکت مبنی بر
افزایش سرمایه این شرکت به 5200 میلیارد تومان، مطابق مواد قانون تجارت انجام شده و تنها در این مرحله از 490 میلیارد تومان
به هزار میلیارد تومان افزایش یافته و مرحله دوم و اصلی افزایش سرمایه 4200 میلیارد تومانی آن در دستور کار است و سهامدار
عمده کنونی گچساران، همچنان تاکید بر پیشنهاد افزایش سرمایه از طریق سلب حق تقدم از سهامداران فعلی و با شرط عدم وجود

 
متعهد پذیره نویس و امکان مشارکت آحاد ملت در تامین مالی و مشارکت در احداث پروژه ملی گچساران دارد. 

5- این افزایش سرمایه که نتیجه نهایی آن افتتاح و تولید و درنتیجه کسب درآمد و سود این مجتمع است، نه تنها موجب ارزشمندتر
شدن سهام، پتروشیمی گچساران می شود که موجب منتفع شدن سهامداران پتروشیمی هاي ممسنی، کازرون و دهدشت خواهد بوده

 
و موجب اشتغال زایی بیشتر و توسعه شهرستان گچساران خواهد شد. 

لازم به ذکر است امروز نیروي کار این شهرستان، سهم بیش از 70 درصدي در میان 2 هزار نفر نیروي شاغل مستقیم در این پروژه

 
دارد. 

این اقدام همچنین مانع از هزینه شدن منابع افزایش سرمایه شرکت هاي سهامدار به نفع عده اي خاص و صرفا براي خرید حق تقدم

 
استفاده نشده آنها؛شد. 

6-هلدینگ خلیج فارس با توجه به اینکه حدود 5 هزار میلیارد تومان از این پروژه مطالبات داشت، معادل سهم خود در این افزایش
سرمایه شرکت کرد، اما به دلیل عدم شرکت بقیه سهامداران در این افزایش سرمایه، سهم فارس در این شرکت افزایش یافت که این

 
اتفاق می تواند موجب تزریق منابع بیشتر از سوي این هلدینگ براي اتمام پروژه گچساران شود. 

7- با توجه به برخی مطالب مطرح شده در خصوص این افزایش سرمایه و ارائه اطلاعات دروغ به مردم، هلدینگ خلیج فارس ضمن
اعلام آمادگی براي پاسخگویی به ابهامات هر کدام از سهامداران محترم در قالب گفت وگو یا پاسخ به سوالات، حق قانونی خود را براي
پیگیري حقوقی و قضایی ادعاهاي غلط منتشر شده که با هدف تشویش اذهان عمومی توسط برخی افراد و از طریق برخی بسترهاي

اطلاع رسانی انجام شده محفوظ می داند.



انجمن نوردکاران شیوه نامه جدید فولاد را اعلام کرد

منبع: پاناشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/09/03

تهران (پانا) - انجمن نوردکاران فولادي ایران در بیانیه اي اعلام کرد با شیوه نامه ابلاغ شده دولت و طرح در دست تهیه و
تدوین مجلس، رانت در بازار فولاد محدود می شود.

تهران (پانا) - انجمن نوردکاران فولادي ایران در بیانیه اي
اعلام کرد با شیوه نامه ابلاغ شده دولت و طرح در دست

 
تهیه و تدوین مجلس، رانت در بازار فولاد محدود می شود. 

به گزارش انجمن نوردکاران فولادي ایران، در بیانیه اي از
شیوه نامه جدید بازار فولاد که توسط دولت تهیه و تدوین
شده است، حمایت کرده و اعلام کرد بسیاري تا قبل از

ابلاغ این شیوه نامه، انگشت اتهام را به سمت نوردکاران می گرفتند و حالا که دولت در یک دستورالعمل در حال پایان دادن به منافع
رانتی در بازار فولاد است، برافروخته شده و آن را مورد شماتت قرار می دهند و به بهانه هاي واهی و حتی افت شاخص معاملات بورس

 
در حالیکه این شیوه نامه هنوز اجرا نشده سعی در ممانعت از اجراي آن دارند. 

 
با شیوه نامه ابلاغ شده دولت و طرح در دست تهیه و تدوین مجلس، رانت در بازار فولاد محدود می شود. 

 
پیشنهادات تکمیلی براي ساماندهی بازار فولاد 

انجمن نوردکاران فولادي ایران از شیوه نامه جدید ساماندهی بازار فولاد که توسط معاونت اقتصادي رئیس جمهور ابلاغ شده، حمایت
کامل کرده و در راستاي بهبود محیط کسب وکار و رفع موانع تولید و تشویق و کمک به اشتغال پایدار، پیشنهاداتی نیز به جهت

 
همسان سازي طرح فولاد در دولت و مجلس ارائه داده است: 

1. درباره اصلاح بند الف قیمت و ماده 2: علاوه بر تعیین قیمت پایه، واژه حداکثر سقف رقابت در بورس کالاي ایران جهت سوپاپ
اطمینان و عدم مهندسی قیمت درصدي کمتر از قیمت جهانی CIS در نشریه متال بولتن تعیین شود. در طرح فوق چون عرضه همه
محصولات و مواد خام زنجیره فولاد در بورس کالا تعیین شده (جذابیت صادرات مواد اولیه و خام بیشتر به دلیل ارزانی و تأمین آن در
کشور هست) در راستاي جلوگیري از مهندسی قیمت، سقف رقابت در بورس کالا به نحوي تأمین شود که در سامانه عرضه و تقاضا
امکان ثبت سفارش نرخ بیش از سقف قیمت جهانی امکان پذیر نباشد و ثبت عرضه و تقاضا به جهت صیانت از تولید ملی و عدم

 
خروج ارزش افزوده از کشور، حداکثر معادل 95 درصد نرخ جهانی آن در بازار داخل باشد. 

2. درباره اصلاح ماده 7: علاوه بر تعیین حداقل محصولات فولادي در بورس کالا به میزان 20 هزار کیلوگرم، حداقل عرضه محصولات
مقاطع طویل نیز به میزان 44 هزار کیلوگرم تعیین شود. با توجه به تولید بخش عظیمی از محصولات فولادي توسط واحدهاي کوچک



و زود بازده نوردي و عدم دسترسی این واحدها به سرمایه در گردش کافی، در راستاي تشویق و حمایت از بخش خصوصی و عرضه
محصولات همه واحدها در بورس کالا پیشنهاد می شود، واحدهاي کوچک با تناژ مذکور توان مشارکت در تولید و شفافیت عرضه ها

 
در بورس کالا را داشته و مورد دامپینگ واحدهاي دولتی و خصولتی خودمصرف وداراي زنجیره کامل فولاد قرار نگیرند. 

3. درباره اصلاح ماده 8: محصولات مقاطع طویل فولادي همانند تبصره ماده 3 از عرضه در بورس کالا معاف شود. فروش مقاطع طویل
تحت نظارت وزارت صمت و پس از کشف قیمت در بورس کالا (با ثبت فاکتور فروش در سامانه بهین یاب و توسعه تجارت قابل
واگذاري صرفاً به مصرف کنندگان نهایی و پروژه اي عمرانی به دلیل فروش مویرگی و نقاط سرزمینی و گستردگی مشتریان وفادار به
کارخانه ها در اقصی نقاط جغرافیاي ایران بزرگ و قراردادهاي بلندمدت و عدم دسترسی مشتریان به واحدها در بورس کالا و
جلوگیري از هرگونه رانت و افزایش قیمت کاذب توسط دلالان و عمده مشتریانی که ساختار بازرگانی و واسطه اي در بورس کالا براي
اینگونه محصولات هست) الزامیست و سبب کاهش شدید قیمت و رقابت در عرضه خواهد شد. در صورت عرضه اجباري محصولات
نهایی در بورس کالا با توجه به مورد مشابه در خصوص عرضه ورق هاي فولادي فولاد مبارکه، عمل تبعیض آمیز بوده و جز افزایش بی
دلیل (بالغ بر 12 درصد) به دلیل دلالی و واسطه گري خریداران محصول نهایی در بورس و عرضه به مصرف کننده واقعی، با قیمت
بالاتر حاصل دیگري ندارد. ضمن آنکه فروش محصولات نهایی توسط کارخانه هاي تولیدي خارج از بورس با نظارت فوق قابل رصد و
پیگیري و شفافیت عرضه خواهد بود. در صورتی که کالا در بورس عرضه شود، به دلیل جنسیت و ماهیت خریداران که تجار و واسطه
خواهند بود، رصد و پیگیري و نظارت بر عرضه بعدي و مهندسی قیمت آن قابل پیگري نخواهد بود و موجبات رانت و احتکار و

 
گرانفروشی را به دنبال خواهد داشت. 

4. اصلاح ماده 11: عرضه محصولات نهایی فولادي ابتدا منوط به خرید مواد اولیه (شمش و بیلت و بلوم) از بورس کالا باشد و عرضه

 
محصولات از خرید مواد اولیه وارداتی و یا خارج از بورس مبرا از این ماده شود. 

5. اصلاح تبصره 2 ماده 12: جهت رعایت و انجام تبصره مذکور و عدم مغایرت با ماهیت آن (رقابت پذیري در بازارهاي هدف صادراتی
و جایگزینی صادرات محصولات نهایی با ارزش افزوده با خام فروشی به میزان 20 درصد)، صادرات محصولات نهایی و ارزآوري
غیرنفتی - با توجه به دو برابري تولید مواد اولیه نسبت به نیاز داخلی کشور - به واحدهاي تولیدي مذکور اختصاص یابد و در برنامه
تولید، لحاظ و معاف از حجم عرضه در بورس کالا شوند. مازاد بر عرضه و نیاز داخلی نیز در هر بار عرضه در بورس کالا به آن اضافه

 
شود. 

6. درباره اصلاح ماده 17 آمده است: علاوه بر اجراي مفاد ماده فوق، بورس کالا موظف به افشاي نام خریداران همه کالاهاي زنجیره به
تشکل ها و انجمن هاي متولی مربوطه در راستاي شفاف سازي و نظارت و کنترل و همکاري دقیق با وزارت صمت و نهادهاي نظارتی
شود. بورس کالا فقط اختیار عرضه بر مبناي مصوبات وزارت صمت و کمیته نظارتی آن به دور از هرگونه اعمال نظر انحصاري
فولادسازان و مهندسی قیمت و کنترل حجمی عرضه باشد و اختیار تعیین کف و سقف حجم معاملات یا سقف قیمت با توجه به

 
عرضه مکفی مواد اولیه و تقاضاي کشف شده و نظارت عالیه و اعمال قیمت پایه و سقف جهانی در شیوه نامه باشد. 

7. درباره اصلاح تبصره ماده 18 آمده است: در تبصره مذکور علاوه بر نظارت بازار محصولات نهایی، کنترل و نظارت بر عرضه و بازار

 
مواد خام شامل شمش، بیلت و بلوم و اسلب نیز اضافه شود. 

همچنین انجمن نوردکاران فولادي ایران خواستار پیشنهاد الحاق بند جدید به شیوه نامه مذکور با عنوان ایجاد و تأسیس بورس
اختصاصی محصولات زنجیره فولاد کشور با مشارکت بخش خصوصی و تولیدکنندگان محصولات نهایی با هدف متولی گري و نظارت

 
انجمن هاي تخصصی و اصناف و نمایندگان مصرف کننده نهایی است که این پیشنهاد را نیز به دولت ارائه داد ه است. 



در توجیه پیشنهاد این بند الحاقی به شیوه نامه ساماندهی بازار فولاد نیز آمده: یکه تازي بورس کالاي ایران که یک شرکت تجاري و
اختصاصی و داراي حقوق مالکانه و در انحصارچند شرکت بزرگ فولادساز و سهام عمده است، موجبات تبعیض شدید منافع و
انحصارگرایی و شکل گیري رانت مالی و پارادوکس شدید در مهندسی نظام عرضه و تقاضا در بازار شده است. شکل گیري فضاي
کنونی برخلاف اصل 44 قانون اساسی، بخش خصوصی کشور را به انزوا و از مشارکت در سرنوشت خود محروم و موجبات تضییع
حقوق و منافع آنان را فراهم آورده است، بنابراین نوردکاران فولادي ایران معتقدند به دلیل گستردگی صنعت در حوزه زنجیره فولاد
کشور (دومین قطب و اولویت اقتصادي کشور)، ایجاد بورس کالایی کاملاً شفاف با مشارکت اعضاي منتخب زنجیره فولاد کشور و
نماینده مصرف کننده نهایی سبب ایجاد رقابت سالم در کشور و سهولت و رونق اقتصادي در سال جهش تولید در راستاي منویات

 
رهبر انقلاب می شود. 

 
درخواست از دولت براي منع تأسیس واحدهاي جدید نوردي 

8. در حال حاضر بیش از 30 میلیون تن واحد تولیدي محصولات نوردي در کشور موجود است که تنها 30 درصد آن فعال است،
زیرساخت هاي تأمین مواد اولیه، عرضه و حمل ونقل براي همین ظرفیت نیز جوابگو نیست، در هشتمین بند بسته پیشنهادي انجمن
به دولت و در رأس آن معاونت وزارت صمت در خواست شده تا از اعطاي هر گونه مجوز جهت تأسیس واحدهاي جدید یا طرح هاي
توسعه نوردي توسط واحدهاي بالادستی و یا نوردي (چه دولتی، چه خصوصی و یا خصولتی) ممانعت به عمل آورد و امید است با این

 
دستور کار، سرمایه هاي ملی در این برهه حساس در مسیر نادرست به هدر نرود. 

انجمن نوردکاران رانت بازار فولاد



توسعه کهگیلویه و بویراحمد نییازمند تعریف طرح هاي بزرگ، مهم و اولویت

دار است

منبع: شبستانشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/09/03

آیت االله حسینی با بیان اینکه براي توسعه استان باید طرح هاي بزرگ، مهم و اولویت دار در دستور کار قرار دهیم افزود: در
سفر دکتر قالیباف به استان باید سه الی چهار طرح و پروژه بزرگ و ویژه در مناطق مختلف پیشنهاد داده شود.

آیت االله حسینی با بیان اینکه براي توسعه استان باید طرح هاي بزرگ، مهم و اولویت دار در دستور کار قرار دهیم افزود: در سفر

 
دکتر قالیباف به استان باید سه الی چهار طرح و پروژه بزرگ و ویژه در مناطق مختلف پیشنهاد داده شود. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از یاسوج، آیت االله سید
نصیر حسینی امروز (3 آذر) در جمع برخی مسوولان متولی تهیه
و توزیع کمک هاي مومنانه در استان کهگیلویه و بویراحمد با
اشاره به درایت حکیمانه مقام معظم رهبري در روزهاي سخت
کرونایی اظهار کرد: معظم له براي همه مشکلات نسخه شفابخش
دارند و در این برهه که ویروس مرگبار کرونا بسیاري از کسب و

کارها را با رکود مواجه کرده کمک هاي مومنانه تدبیر شده از سوي رهبر معظم انقلاب راهکاري بسیار مناسب و راهگشا جهت کمک و

 
دستگیري از محرمان و مستضعفان جامعه است. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد در ادامه با بیان اینکه لازم است تا جاي ممکن از رکود در فضاي کسب و کار
جلوگیري شود و مسوولان تدبیري بیندیشند که در بحبوحه هجوم این ویروس مرگبار کمترین آسیب به تولید و اشتغال وارد شود
افزود: متاسفانه یکی از مشکلات استان ما در راستاي کمک به قشر محروم و مستضعف این است که شبکه ساماندهی شده و منظم و
به عبارتی لیست کاملی از افراد محروم و مستضعف و آسیب دیده که زیر پوشش نهادهاي حمایتی قرار ندارد در استان وجود نداشته و

 
همین موجب سختی کار در توزیع بهینه و به موقع کمک ها می شوند. 

آیت االله حسینی در بخش دیگري از اظهارات خود با درخواست از دستگاه ها و نهادهایی همچون ستاد اجرایی فرمان حضرت امام و
همچنین سپاه فتح جهت کمک به ساماندهی کردن و تهیه لیست کامل و جامع از این خانوارها خاطرنشان کرد: کمک هاي مومنانه
باید هدفمند و در چارچوب برنامه باشد تا بسته هاي حمایتی و کمک هاي مومنانه شامل حال آن دسته افرادي شود که زیر پوشش

 
هیچ نهاد و دستگاهی نبوده و شغلی ندارند. 

نماینده ولی فقیه در استان در ادامه اظهارات خود با اشاره به سفر قریب الوقوع رئیس مجلس شوراي اسلامی به استان و لزوم هم
اندیشی همه مسوولان و نمایندگان جهت استفاده هر چه بهتر و بیشتر از این سفر خاطرنشان کرد: نباید درخواست هاي کوچک،

 
فردي، منطقه اي و محلی موجب شود تا نتوانیم از رهگذر این سفر براي توسعه استان گامی برداریم. 



وي با بیان اینکه براي توسعه استان باید طرح هاي بزرگ، مهم و اولویت دار در دستور کار قرار دهیم افزود: در سفر دکتر قالیباف به

 
استان باید سه تا 4 طرح و پروژه بزرگ و ویژه در مناطق مختلف پیشنهاد داده شود و این گونه از منافع سفر به خوبی منتفع شویم. 

نماینده ولی فقیه در استان سپس از رکود برخی پروژه ها و کارخانه ها و واحدهاي تولیدي در استان گلایه کرد و گفت: باید هر چه

 
زودتر تکلیف چنین واحدهایی مشخص شود و ما نیز به جد پی گیر چنین مشکلی هستیم. 

وي در ادامه با ابراز ناخرسندي از اینکه در اجراي برخی پروژه ها سهم استان پرداخت نمی شود اظهار کرد: نهادها و سازمان هاي
مرکزي همچون ستاد اجرایی و بنیاد مستضعفان گاها سهم خود را براي اجراي پروژه ها اختصاص داده اند اما سهم استان اختصاص

داده نشده که همین موجب رکود در پروژه ها و برگشت خوردن اعتبارات کشوري می شود که استان را از قافله توسعه باز می دارد.



استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی، بدون اخذ مجوز ممنوع است

منبع: شبستانشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/09/03

هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه
در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است.

هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه

 
در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، هرگونه استفاده از عنوان موسسه
اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت
صرافی و صندوق قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا
اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع
است. فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی

 
سایت بانک مرکزي قرار دارد. 

این فهرست به صورت مرتب در حال به روزرسانی است و هموطنان براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و

 
آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه ها نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار دهند.



210 هزار بسته معیشتی از ابتداي شیوع کرونا بین نیازمندان توزیع شده است

منبع: شبستانشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/09/03

غلامی با بیان اینکه از ابتداي امسال تاکنون 395 سري جهیزیه شامل 10قلم کالاي ایرانی را به زوج هاي جوان کم بضاعت
اهدا کرده ایم، گفت:210 هزار بسته معیشتی از ابتداي شیوع کرونا بین نیازمندان توزیع شده است.

غلامی با بیان اینکه از ابتداي امسال تاکنون 395 سري جهیزیه شامل 10قلم کالاي ایرانی را به زوج هاي جوان کم بضاعت اهدا

 
کرده ایم، گفت:210 هزار بسته معیشتی از ابتداي شیوع کرونا بین نیازمندان توزیع شده است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از مشهد، «هادي غلامی» امروز(3
آذر) در برنامه گفتگوي ویژه خبري رادیو زیارت به تشریح
اقدامات حمایتی این مدیریت طی ماه هاي گذشته و در بازه همه
گیري کرونا پرداخت و متذکر شد: آنچه انجام پذیرفته به استناد
وظیفه ذاتی و معنوي آستان قدس رضوي و در عمل به تاکیدات
رهبر معظم انقلاب و دستور تولیت آستان قدس براي رسیدگی
به امور محرومان بوده است، تحقق این اقدامات نیز در چهارچوب
همگرایی خیران، خدام و نهادهاي متولی آستان قدس رضوي

 
میسر شد. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي ادامه داد: در حال حاضر نیز به صورت روزانه برنامه توزیع غذاي گرم در میان خانواده هاي
محروم و به ویژه افراد بی سرپناه را پیگیري می کنیم، شناسایی این افراد نیز از طریق کانون هاي خادمیاري به عنوان بازوان اجرایی

 
ما انجام می پذیرد، نمایندگان ما در این کانون ها در واقع معتمدان محلات و فعالان فرهنگی مساجد و مراکز مذهبی منطقه هستند. 

غلامی به چالش هاي اقتصادي ناشی از همه گیري براي اقشار کم درآمد جامعه اشاره و بیان کرد: از آغاز موج این بیماري، با مشارکت
کانون هاي خادمیاري، اقدام به شناسایی خانواده هاي محترم و آبرومندي نمودیم که به واسطه از دست رفتن اشتغال سرپرست خود
یا بروز دیگر مشکلات، در تنگناي معیشتی قرار گرفته اند، خدمات حمایتی ما براي این خانواده ها با تاکید بر حفظ کرامت ایشان

 
انجام می گیرد، این رویکرد بسیار مورد تاکید تولیت آستان قدس رضوي و سیستم اجرایی این مجموعه است. 

وي بخش دیگري از حمایت ها را در حوزه توزیع اقلام بهداشتی اعلام کرد و یادآور شد: چالش هاي معیشتی گاه باعث می شود تا
خرید و استفاده از اقلام بهداشتی نظیر ماسک و مواد ضدعفونی براي خانواده هاي کم برخوردار و نیازمند، دشوار باشد، در بسته هاي
معیشتی که آستان قدس رضوي براي این جامعه هدف تدارك دیده، 14قلم کالا گنجانده شده که بخشی از آن شامل همین

 
محصولات بهداشتی است. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي خاطر نشان کرد: همچنین خادمیاران این آستان با ایجاد کارگاه هایی، به امر تولید ماسک و



توزیع آن در مناطق حاشیه اي و مراکز عام المنفعه نظیر مساجد و... اقدام کرده اند. از سوي هلدینگ دارویی آستان قدس نیز محلول

 
ضدعفونی براي توزیع در این مناطق تهیه و تامین شد. 

غلامی عنوان کرد: سرشاخه هاي ما در کانون هاي خادمیاري، بانک اطلاعاتی از خانوارهاي تحت پوشش و مراکزي که در آن ها بسته
هاي مذکور توزیع می شود، تهیه کرده و این ظرفیت اطلاعاتی با دیگر نهادهاي حمایتی نیز به اشتراك گذاشته می شود تا مدیریت

 
منسجم تري در این حوزه رقم بخورد و توامان گستره بیشتري تحت پوشش این اقدامات خیر، قرار بگیرند. 

وي از اجراي طرح پرداخت حساب دفتري نیازمندان با عنوان «آقا حساب کردند» با مشارکت خادمان مضجع شریف امام هشتم(ع)،
جمعی از خیران و مردم نوع دوست نیز سخن گفت و توضیح داد: در طرح مذکور، بخشی از بدهی هاي ناشی از اجاره بها، قبوض

 
خدماتی و مخارج درمانی اقشار کم بضاعت حاشیه شهر مشهد، مناطق محروم استان و کشورمان تامین و تسویه شده است. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي خاطر نشان کرد: شناسایی بدهکاران نیازمند در پرداخت حساب هاي دفتري سوپرمارکت هاي
محلی، تامین قبوض خدمات در محلات کم برخوردار و حاشیه شهر، تعامل با سازمان هاي خدمات رسان همچون شرکت آب، برق،
گاز و صحت سنجی مطالبات، شناسایی موجرانی که قادر به پرداخت اجاره بهاي منزل خود در محلات کم برخوردار نبودند و همچنین
تامین هزینه هاي درمانی بیماران بی بضاعت بستري شده در بیمارستان هاي شهر از طریق واحد مددکاري بیمارستان هاي دولتی

 
بخشی از اقدامات ما در چهارچوب اجراي این طرح بود. 

غلامی تاکید کرد: خوشبختانه بازتاب خوب این برنامه باعث مشارکت مردم و همراهی صاحبخانه ها و خیران شد. مدیر امور مجاورین
آستان قدس رضوي در بخش دیگري از اظهارات خود، سایر اقدامات این مجموعه را در حمایت از محرومان برشمرد و توضیح داد:
تامین جهیزیه نوعروسان با مشارکت خیران بخش دیگري از اقدامات ما را شامل می شود، از ابتداي امسال تاکنون 395 سري جهیزیه
شامل 10قلم کالاي ایرانی را به زوج هاي جوان کم بضاعت اهدا کرده ایم، براي خانواده هایی که نیازمند دریافت کمک هزینه خرید

 
جهیزیه بودند نیز 370مورد تسهیلات تامین شد. 

وي تشریح کرد: بخشی از اردوهاي جهادي ما در حوزه سلامت و درمان متمرکز بوده و با همراهی خادمان سلامت اجرا می شود. از

 
ابتداي امسال تا اول آذرماه، 15 اردوي جهادي در شهرستان مشهد برگزار شد و این روند تا پایان سال نیز تدوام خواهد یافت. 

مدیر امور مجاورین آستان قدس رضوي ادامه داد: بخشی از این طرح به غربالگري و شناسایی موارد احتمالی ابتلا به کرونا در مناطق
حاشیه اي اختصاص دارد و در گام بعد نیز در صورت مشاهده موارد مثبت، تیم تخصصی به جهت مراقبت و درمان به منطقه اعزام می

 
گردد، این اقدام با هدف مهار موج همه گیري کرونا و ارائه خدمات سلامت و درمان در مناطق محروم انجام می پذیرد. 

غلامی یادآور شد: دیگر اردوهاي جهادي ما در حوزه عمرانی تعریف شده است و در آن، بازسازي و استحکام بخشی منازل و محل
اسکان خانواده هاي نیازمند و بهسازي و تجهیز مراکز عام المنفعه نظیر مساجد، مراکز آموزشی و... را دنبال می کنیم، در همین راستا

 
تاکنون 36پروژه عمرانی کلید خورده و در دست پیگیري هستند. 

وي گفت: در طرح دیگري نیز به نام حضرت رضا(ع) تا پایان سال بازسازي منازل 80خانواده محروم را به انجام می رسانیم. تامین
وسایل گرمایشی این منازل نیز با همکاري خادمان و خیران در حال انجام است، امیدواریم بتوانیم در سایه کرامت و رافت حضرت

رضا(ع)، خدمات شایسته اي را به مجاوران محترم و اقشار محروم جامعه، ارائه نماییم.



عدم سرمایه گذاري در صنعت خودرو، سبب تعمیق شکاف فناوري در آینده این

صنعت خواهد شد

منبع: خودرونگارانشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/09/03

خودرونگاران - معاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو از
طریق روش هاي نوین تامین مالی گفت: از اقدامات توسعه اي در صنعت خودرو حمایت می کنیم.

 
معاون طرح و برنامه وزیر صمت: 

عدم سرمایه گذاري در صنعت خودرو، سبب تعمیق شکاف

 
فناوري در آینده این صنعت خواهد شد 

خودرونگاران - معاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و
تجارت با تاکید بر لزوم سرمایه گذاري در توسعه صنعت
خودرو از طریق روش هاي نوین تامین مالی گفت: از

 
اقدامات توسعه اي در صنعت خودرو حمایت می کنیم. 

به گزارش خودرونگاران به نقل از ایکوپرس ، سعید زرندي
در نشست با مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو، ضمن اشاره به موفقیت هاي اخیر این شرکت در افزایش تولید و عرضه محصولات
به بازار گفت: صنعت خودروسازي حاصل سیاست گذاري هاي دوره هاي مختلف در گذشته است که آثار مثبت و منفی آن قابل

 
مشاهده است. 

وي افزود: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو دغدغه جدي است اگر اقدامی در این زمینه صورت نگیرد، شکاف فناوري در این

 
حوزه، روز به روز با شرکت هاي بزرگ جهانی بیشتر می شود. 

زرندي با بیان این که همه توقع دارند که خودروسازان کشور مشابه خودروسازان بزرگ جهان، خدمات ارایه کنند تاکید کرد: باید دید

 
آیا شرایط تولید ما در کشور نیز مشابه و مساوي خودروسازان بزرگ جهانی است؟ 

وي تصریح کرد: تصمیم گیري و کار در شرایط فعلی سخت تر از هر زمان دیگري است و باید ابتکار عمل هایی در پیش گرفت که

 
شرایط به خوبی مدیریت شود. 

زرندي توجه به حمل و نقل عمومی را از جمله ضروریات مهم و اساسی مردم دانست و با تاکید بر برنامه ریزي حاکمیتی در این زمینه

 
گفت: باید در این بخش برنامه هاي جدي به اجرا گذاشته شود. 

وي خودروسازي را صنعت مهم کشور خواند و گفت: براساس محاسبات صورت گرفته، بیش از 12 درصد ارزش ستانده کشور، 12
درصد اشتغال و دست کم 15 میلیارد دلار کاهش ارزبري توسط دو خودروساز کشور، اهمیت این صنعت را مضاعف کرده است. از

 
سوي دیگر حساسیتی که مردم روي این صنعت دارند با بخش هاي دیگر قابل مقایسه نیست. 

وي با اشاره به مشکلات و موانع در مسیر تامین مالی از طریق بانک ها، بر استفاده از روش هاي نوین مالی تاکید کرد و گفت: باید

 
مدل هاي جدیدي تعریف کرده و با ایجاد اعتماد در میان مردم، نقدینگی موجود در جامعه را به سمت تولید هدایت کنیم. 

زرندي در ادامه، ثبت رکوردهاي متعدد تولید در ایران خودرو را مورد تحسین قرار داد و گفت: در سال گذشته آمار روزانه تولید ایران

 
خودرو به کمتر از 500 دستگاه خودرو رسیده بود که درحال حاضر تیراژ تولید افزایش قابل توجهی یافته است. 

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو نیز در این نشست، گفت: اگر فعالیت هاي توسعه اي مورد حمایت قرار گیرد، ظرفیت هاي لازم



 
براي انجام آن وجود دارد، چنان که فعالیت جهادي مختلفی نیز براي توسعه در ایران خودرو صورت گرفته است. 

فرشاد مقیمی، گیربکس را یکی از اجزاي اصلی پلتفرم خودرو خواند و گفت: مجموعه ایران خودرو در مسیر داخلی سازي اجزاي

 
پلتفرم خودرو گام هاي جدي برداشته که نیازمند حمایت و پشتیبانی است تا بتواند گام هاي بعدي را هم با موفقیت بردارد. 

وي افزود: طراحی، داخلی سازي و تولید گیربکس شش سرعته به صورت کامل با همت و توان کارکنان و مدیران گروه صنعتی ایران

 
خودرو انجام شده که افتخاري براي صنعت خودروي کشور به حساب می آید. 

مقیمی با ارایه گزارشی از وضعیت فعلی شاخص هاي مختلف تولید، تحویل، کیفیت و توسعه محصول در ایران خودرو گفت: در حوزه

 
ساخت داخل گام هاي موفقی برداشته ایم که علاوه بر کاهش ارزبري منجر به استقلال در تولید خواهد شد. 

وي درعین حال تصریح کرد: در خودکفایی قطعاتی که در اختیار ایران خودرو بوده، اقدامات موثري انجام شده و اگر در بخش هایی از
جمله مواد اولیه و قطعات هاي تک نیز وابستگی هایی وجود دارد این امر خارج از اختیار این خودروساز است و نیاز است که سایر

 
صنایع هم باید داخلی سازي را دنبال کنند تا چرخه خودکفایی کامل شود. 

مقیمی تصریح کرد: از ظرفیت هاي موجود در تمام بخش ها از جمله صنایع دفاعی و هوا فضا و شرکت هاي دانش بنیان براي افزایش
عمق ساخت داخل و کاهش ارزبري استفاده کرده ایم. هم افزایی با بخش هاي مختلف داراي توانمندي طراحی و تولید، نتایج خوبی

 
در پی خواهد داشت. 

وي درباره میزان تعهدات معوق نیز گفت: بخش زیادي از معوقات متعلق به محصولاتی با مشارکت هاي خارجی بوده که درحال حاضر
امکان تولید آن وجود ندارد، با اجراي طرح تبدیل خودرو با رضایت مشتریان، تعهدات این بخش را هم تا پایان سال به صفر خواهیم

 
رساند. 

گفتنی است، در این نشست معاون تحقیقات، طراحی و تکوین محصول، مدیرعامل ساپکو و مدیرعامل شرکت نیرومحرکه، توضیحاتی
درباره پروژه هاي توسعه اي به ویژه گیربکس شش سرعته ارایه کردند.



2 هزار و 528 نفر در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه مشغول به کار شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/09/03

کرمانشاه- ایرنا- عضو کمیته کارآفرینی معاونت توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: 2 هزار و 528
نفر امسال در این دانشگاه پس از اخذ مجوز از سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و برگزاري آزمون هاي

استخدامی و همچنین قانون خدمت پزشکان و پیراپزشکان بکارگیري شدند.

کرمانشاه- ایرنا- عضو کمیته کارآفرینی معاونت توسعه
مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: 2
هزار و 528 نفر امسال در این دانشگاه پس از اخذ مجوز از
سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و برگزاري
آزمون هاي استخدامی و همچنین قانون خدمت پزشکان و

 
پیراپزشکان بکارگیري شدند. 

«محمدرضا خانی» روز دوشنبه به ایرنا افزود: باتوجه به
شیوع کرونا، امسال اقدامات بسیار خوبی در حوزه اشتغال و

 
بکارگیري نیروها طرحی انجام شده است. 

وي اظهار داشت: پس از برگزاري آزمون هاي استخدامی، در سال 99، تعداد 911 نفر در مراکز درگیر کروناي دانشگاه علوم پزشکی

 
کرمانشاه، جذب و مشغول به کار شده اند. 

وي گفت: از این تعداد نیروي بکارگیري شده، هزار و 617 نفر نیروي طرحی هستند که در بخش هاي مختلف بهداشتی درمانی

 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه دعوت بکار شده اند. 

دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه هشت دانشکده دانشکده هاي پزشکی، دندانپزشکی، داروسازي، پرستاري و مامایی، بهداشت، تغذیه،

 
پیراپزشکی و دانشکده پرستاري سنقر و کلیایی دارد. 

85 رشته تحصیلی در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در مقاطع مختلف دایر است که از این تعداد 14 رشته در مقطع PHD (دکتراي
تخصصی) است و 20 رشته در دستیاري تخصصی، سه رشته دکتراي عمومی (پزشکی، دندانپزشکی و داروسازي)، 25 رشته

 
کارشناسی ارشد، 22 رشته کارشناسی و 2 رشته کاردانی است. 

 
این دانشگاه همچنین 453 عضو هیأت علمی دارد. 

 
116 دانشجوي خارجی نیز در رشته هاي دکتراي عمومی پزشکی، دندانپزشکی و داروسازي در این دانشگاه مشغول تحصیل هستند. 

براساس آمارها سالانه بیش از 800 مقاله در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه تولید و منتشر می شود. 



 
برچسب ها 

 
- دانشگاه هاي علوم پزشکی 

 
- کرمانشاه 

- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی



دانش آموزان براي شرکت در مسابقات مجازي نیاز به تشویق دارند

منبع: ایرناشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/09/03

کرج - ایرنا- معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش البرزگفت: دانش آموزان براي شرکت درمسابقات قرآنی و
فرهنگی هنري در فضاي مجازي در سال تحصیلی 1400-1399 نیازبه انگیزه و تشویق دارند.

کرج - ایرنا- معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و
پرورش البرزگفت: دانش آموزان براي شرکت درمسابقات
قرآنی و فرهنگی هنري در فضاي مجازي در سال تحصیلی

 
1400-1399 نیازبه انگیزه و تشویق دارند. 

فرشته فهمیده روز دوشنبه درگفت وگوي اختصاصی با ایرنا
اظهارداشت: شیوع ویروس کرونا موجب شد تا مسابقات
قرآنی، فرهنگی هنري براي دانش آموزان از اسفند ماه سال

 
گذشته درفضاي مجازي برگزارشود. 

وي خاطرنشان کرد: توجه جدي به مسابقات قرآنی و فرهنگی هنري زمینه ساز مشارکت دانش آموزان دراین رقابت هاي آموزنده می

 
شود. 

فهمیده بیان داشت: مسابقات قرآنی و فرهنگی هنري نمونه بارز فرهنگ سازي و زمینه اي براي بروز استعدادها و تقویت بنیه فرهنگی

 
ومعنوي دانش آموزان است که نباید ازآن غفلت کنیم. 

 
وي تصریح کرد: رویکرد مسابقات قرآنی، فرهنگی هنري تربیتی است که درقالب یک فعالیت نظام مند طراحی و اجرایی می شود. 

وي یادآورشد: شرکت دانش آموزان درمسابقات قرآن ، عترت، نماز و فرهنگی هنري موجب تغییر نگرش و رفتار و تجربه یک رقابت

 
سالم و سازنده دربین آنان را رقم می زند. 

 
فهمیده عنوان کرد: مسابقات فرهنگی هنري نقش عمده اي در مهارت آموزي و کارآفرینی جامعه دارد. 

وي افزود: امسال نیز مسابقات فرهنگی هنري براي شرکت دانش آموزان دربخش هاي مختلفی ازجمله ادبی و پژوهشی، رسانه و
فضاي مجازي، نمایش، تجسمی و هنرهاي معاصر درحوزه نقد هنري، طراحی، کاریکاتور،عکاسی،گرافیک و پوسترطراحی و تدوین و

 
درفضاي مجازي عملیاتی می شود. 

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش البرزاضافه کرد: مسابقات قرآن،عترت و نماز نیز دراین وضعیت کرونایی در2
بخش آوایی شامل قرائت قرآن، ترتیل قرآن، اذان و مداحی و پژوهشی که شامل تفسیر، صحیفه سجادیه و نهج البلاغه به صورت



 
ویدئوکنفرانس برگزار می شود. 

وي عنوان کرد: در سال تحصیلی گذشته حدود 175 هزار دانش آموز البرزي در مسابقا ت قرآن، عترت، نماز و جشنواره فرهنگی

 
هنري در سطح مدرسه اي شرکت کردند. 

فهمیده ادامه داد: کسب مقام هاي برترتوسط دانش آموزان البرز در مسابقات کشوري نشان از توانمندي و استعداد دانش آموزان دراین

 
مسابقات دارد. 

وي تاکید کرد: براي ایجاد شورمشارکتی دربین دانش آموزان علاقمند و توانمند لازم است زمینه تشویق از دانش آموزان درخانه و

 
مدرسه فراهم آید که این مهم نیازبه همت والدین و پشتوانه حمایت مالی از سوي مسوولان استانی دارد. 

 
استان البرز 500 هزار دانش آموز دارد. 

 
برچسب ها 

 
- مدارس 

 
- البرز 

 
- فضاي مجازي 

 
- دانش آموزان 

 
پروندهٔ خبري 

- آموزش مجازي ؛ تجربه اي نو در سایه کرونا



کارآفرینی بانوان براي افزایش اشتغال و تولید ثروت

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/09/03

گزارشی ببینید از بانوانی مهرشهري در شهرستان کرج که با سرمایه اي اندك دست به کارآفرینی زدند.

به گزارش خبرگزاي صدا و سیما مرکز البرز ، این بانوان کارآفرین اکنون در انتظار حمایت مسئولان براي گسترش فعالیت خود

 
هستند. 

{sepehr_media_5633692_400_300$}



پرداخت بیش از 6 میلیارد ریال تسهیلات به شاغلان صنایع دستی گناباد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/09/03

از ابتداي امسال، 6 میلیارد و 500 میلیون ریال تسهیلات به 60 هنرمند صنایع دستی گناباد پرداخت شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما، مرکز خراسان رضوي، رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري گناباد گفت: این
میزان تسهیلات در قالب طرح حمایتی «یک محصول، یک
روستا» با همکاري اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی و صندوق

 
کارآفرینی امید به هنرمندان پرداخت شد. 

علیرضا شناسایی هدف از پرداخت این تسهیلات حمایت از
هنرمندان و اشتغال پایدار و تشویق کارآفرینان فعال صنایع
دستی است، افزود: این روستا ها شامل روستاي مِند مهد سفال،
روستاي زیرجان به عنوان مرکز سبدبافی و روستاي گیسور به

 
عنوان مرکز گلیم بافی است. 

گناباد با ظرفیت هاي زیادي همچون سفالگري در حوزه صنایع دستی از نقاط مهم هدف گردشگري کشور و استان خراسان رضوي

 
است. 

172 هنرمند در رشته هاي مختلف صنایع دستی مانند سفالگري، پارچه بافی، گلیم بافی، معرق و منبت کاري، سبد بافی، نمدمالی،
چاقوسازي و آهنگري در 15 کارگاه و 12 فروشگاه گناباد فعالیت دارند.



چگونه در شرایط کرونا کسب و کارها را توسعه دهیم؟

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی از برگزاري لایو وبینارهایی در زمینه نحوه توسعه
کسب و کارها و جذب سرمایه در شرایط شیوع کرونا خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، دکتر علی اصغر سعدآبادي با اشاره به فعالیت شرکت هاي دانش بنیان مستقر در
مرکز فناوري و نوآوري دانشگاه شهید بهشتی در حوزه کرونا، افزود: در هفته کارآفرینی ما برگزاري رویدادهاي فناورانه را در حال اجرا
داریم و طی آن از کارآفرینان درخواست شد تا براي توسعه سلامت کشور در شرایط کرونا ایده هاي خود را در این زمینه ارائه دهند تا

 
با حمایت و توسعه این ایده ها مشکلات بهداشت و درمان کشور مرتفع شود. 

وي اظهار کرد: علاوه بر آن برخی از شرکت هاي دانش بنیان مستقر در پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی در تولید ماسک،

 
محلول هاي ضد عفونی کننده و ساخت ونتیلاتور فعال بودند و توانستند باري از دوش نظام بهداشت و درمان کشور بردارند. 

 
سعدآبادي اضافه کرد: همچنین برخی از شرکت ها نیز در حوزه واکسن کرونا در مراکز تحقیقاتی مشارکت دارند. 

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی اضافه کرد: علاوه بر اینها، ما از آغاز هفته جهانی کارآفرینی در
تلاش هستیم تا اقداماتی براي توسعه کسب و کارهاي فناورانه در شرایط شیوع کرونا اجرایی کنیم؛ از این رو مجموعه اي از لایو

 
وبینارها با محوریت ""کسب و کارها در شرایط کرونا"" را برنامه ریزي کردیم. 

 
سعدآبادي خاطر نشان کرد: این وبینارها آغاز شده است و به مدت 6 ماه ادامه خواهد داشت. 

وي با تاکید بر اینکه نحوه توسعه کسب و کارها در شرایط کرونا یکی از نیازهاي کشور است، خاطر نشان کرد: مردم جامعه همواره
دچار مشکلات اقتصادي هستند، ولی با شیوع کرونا این مشکلات شدیدتر شده است و ما در این وبینارها این افراد را با نحوه توسعه

 
کسب و کارهایشان در چنین شرایطی آشنا خواهیم کرد. 

عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی ""چه نوع کسب و کارهایی در شرایط کرونا قابل توسعه هستند""، ""نحوه پایدار ماندن

 
کسب و کارها در شیوع کرونا"" و همچنین ""نحوه جذب سرمایه در این شرایط"" را از محورهاي مطرح در این وبینارها نام برد. 

منبع: ایسنا



کارآفرین در نگاه ما فردي است بیکار و به دنبال وام و مجوز که دست آخر هم

شکست می خورد!

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/09/03

نگاه قیّم مآبانه برخی مسئولان و عدم استفاده از دانش روز و نگاه هاي جدید در بخش هاي مختلفی از ابعاد توسعه،
کارآفرینی در دامغان را با بنُ بست مواجه کرده است.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري کتاب ایران (ایبنا) در سمنان، هفته جهانی کارآفرینی (GEW) بزرگترین رویداد هماهنگ براي
ترویج و ترفیع کارآفرینی در جهان است که هر سال در بازه زمانی 18 تا 24 نوامبر برابر با 28 آبان تا 4 آذر برگزار می شود. در این
رویداد هماهنگ با تشویق افراد تلاش می شود تا نسل جدیدي از کارآفرینان به راه اندازي کسب و کار، فکر و کسب و کار شخصی
خود را آغاز کنند. این رویداد براي ارج نهادن به نوآوران و خالقان اشتغال است؛ کسانی که ایده هاي خود را حیات بخشیدند و کسب
و کاري را پایه گذاري کرده و باعث رشد اقتصادي در کشور خود و توسعه رفاه انسانی شدند. به همین بهانه با «سیدرشید شاه چراغ»
فارغ التحصیل مقطع کارشناسی ارشد رشته کارآفرینی در دانشگاه علم و صنعت و پژوهشگر در حوزه کارآفرینی و کسب و کار

 
روستایی در دامغان و از مولفان کتاب «توسعه کسب و کار روستایی»، به گفت و گو نشستیم که در ادامه از نظر مخاطبان می گذرد. 

«سیدرشید شاه چراغ» در ابتداي این مصاحبه درباره مناسبت هفته جهانی کارآفرینی، گفت: طبق تعریف هفته جهانی کارآفرینی
بزرگترین رویداد هماهنگ با هدف ترویج و توسعه کارآفرینی در سراسر جهان در بازه زمانی 27 آبان تا 4 آذر برگزار می شود. در این
رویداد (هفته) سعی می شود فرهنگ کارآفرینی و عوامل موثر بر گسترش کارآفرینی در جوامع مورد توجه قرار بگیرد و در نهایت

 
منجر به ارتقاي جایگاه مفهوم کارآفرینی شود. 

وي افزود: در کشور ما در حوزه کارآفرینی تلاش هاي بسیاري انجام شده است؛ تاسیس دانشکده هاي کارآفرینی، سیاست گذاري
آموزش کارآفرینی در مقاطع تحصیلی مختلف نظیر هنرستان ها، دانشگاه ها و... بخشی از این تلاش ها است. ساخت و ایجاد پارك
هاي علم و فناوري و سازمان و موسسات حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و کارآفرینان نیز در زمره تلاش هاي ارزنده و موثر براي
توسعه فرهنگ کارآفرینی است. با این حال، در برخی از موارد ما ماهیت کارآفرینی را از یک فرهنگ تنزل داده و به یک نام بسنده

 
کردیم مانند نام گذاري انواع جلسه و موسسه به نام کارآفرینی و محتواي کاملا خلافِ جهت مفاهیم کارآفرینی. 

این پژوهشگر حوزه کارآفرینی و کسب و کار روستایی تصریح کرد: پاسخ به این سوال هم مثبت است و هم منفی؛ کارآفرینی ابعاد و
سطوح مختلفی دارد که به فراخور موضوع و مخاطب این مسئله متغیر است. به همین خاطر هم می تواند طیف وسیعی از اقشار
جامعه را دربربگیرد. در ادبیات مربوط به کارآفرینی ترکیب هاي لغوي زیادي ازجمله کارآفرینی روستایی، کارآفرینی زنان، کارآفرینی

 
خانگی، کارآفرینی خانوادگی و.. داریم. 

آنچه امروز درجامعه مشاهده می کنیم کارآفرینی و دغدغه هاي مربوط به آن در قشر جوانان رده سنی 18 تا 30 سال بسیار فراگیرتر

 
است که این موضوع به چند علت است؛ 

1- عمده رویکرد گسترش کارآفرینی در کشور با سیاست هاي آموزشی گره خورده است که این قشر (جوانان) با آموزش بیشتر

 
سروکار دارند. 

2- کارآفرینی یک روش تامین شغل معرفی شده است که باز هم قشر جوان بیشتر جویاي کار است و به همین علت سروکارشان با



این مفهوم بیشتر است. به طور مشخص کارآفرینی براي تمام اقشار جامعه برنامه دارد اما این برنامه ها در قشر جوان بیشتر و فراگیرتر

 
است. 

 
 

شاه چراغ، همچنین در پاسخ به این سوال که آیا توازن در توسعه کارآفرینی دیده می شود؟، گفت: خیر؛ یکی از مشکلاتی که پیش
روي توسعه کارآفرینی کشور است عدم توازن در دسترسی جوامع هدف به امکانات تسهیل گري کارآفرینی است؛ به عنوان مثال در
شهري مانند تهران با تمرکز شگفت انگیزي از انواع شتاب دهنده و به تبع آن منتورها و سرمایه گذاران خطرپذیر مواجه هستیم ولی

 
در شهرهاي حاشیه اي کشور به هیچ وجه خبري از این امکانات نیست. 

وي افزود: تصور از کارآفرینی در شهرهاي بزرگ در سطح ساخت اپلیکشین، ارائه خدمات و یا تولید محصولات با تکنولوژي بالا است
اما در شهرستان هاي دور و محروم تصور کارآفرینی در سطح گرفتن وام هاي چند میلیونی و یا پرورش انواع حیوانات و آبزیان آن هم
بدون رویکردهاي بهره وري است. یعنی به دلیل عدم توسعه در ترویج کارآفرینی، تصورمان از کارآفرینی از ساخت شاتل تا پرورش
آبزیان گسترده شده است. البته این به خودي خود، بد نیست و نشان از گسترش مفهوم عملی کارآفرینی می دهد؛ لکن ضعف مسئله
اینجا است که افراد به سبب عدم دسترسی به امکانات و فقدان سیاست گذاري صحیح، با درکی ناقص از کارآفرینی مواجه شده اند؛ ما

 
از کارآفرینی براي توازن توسعه کمک می خواهیم اما طوري عمل کرده ایم که این موضوع خود عامل عدم توسعه متوازن شده است. 

این پژوهشگر دامغانی درباره وضعیت کارآفرینی در این شهرستان اینطور پاسخ داد: بستگی دارد؛ در گزارش ها و آمارهاي منعکس
شده، دامغان یک شهر کارآفرین محور است که ظاهرا تمام مسئولین آن براي فرهنگ کارآفرینی تلاش می کنند. در دامغان انواع
نشست، جلسه، کارگروه، کمیته، تشکل و... با موضوع کارِآفرینی داریم اما خروجی آن با گفته ها برابري نمی کند. شهرستان دامغان
علی رغم پتانسیل هاي فراوان منطقه اي و جمعیتی از فقدان فرهنگ کارآفرینی رنج می برد و این موضوع سبب شده است که در

 
بسیاري از جهات دچار ضعف و کمبود باشد. 



وي در پاسخ به این سوال که فقدان کارآفرینی در این شهرستان چگونه قابل تشخیص است؟ ادامه داد: درصد بالاي بیکاري پاسخ این
سوال است. در شهرستان دامغان که در بخش روستایی حدود 20 درصد بیکاري داریم. براي شهري که کشاورزي و دامپروري در آن
یکی از مهم ترین بخش هاي اقتصادي است، جمعیت بالاي بیکار در قشر روستایی کمی عجیب است. منکر مشکلات خشکسالی و
اقتصاد کلان کشور نمی شویم اما آنچه امروز در دامغان مشاهده می شود، بسیار بیشتر از موارد فوق است. ما در بین قانع ترین و
پرتلاش ترین اقشار جامعه که روستاییان هستند، نتوانستیم از فرهنگ کارآفرینی درست بهره ببریم. علاوه بر این در بخش شهري هم
مشکلاتی داریم که خودش را در نمود هاي عملی نشان می دهد، دامغان با ضعف برنامه ریزي در حوزه اشتغال و فرهنگ سازي
کارآفرینانه مواجه است. نگاه قیّم مآبانه برخی مسئولین و عدم استفاده از دانش روز و نگاه هاي جدید در بخش هاي مختلفی از ابعاد
توسعه، کارآفرینی شهر را با بنُ بست مواجه کرده است؛ طوري که اگر امروز یک جوان بخواهد پیشرفت کند، ناگزیر به مهاجرت از

 
دامغان است. 

این نویسنده بیان کرد: دامغان به معناي واقعی از وجود ارگان هاي تخصصی و حمایتی در کارآفرینی برخوردار نیست. گاه بودجه اي
در سطح کشور تخصیص داده می شود و سازمانی خاص مسئول توزیع این بودجه بین اقشار تعیین شده است و طبق آن نیز گزارشی
تهیه و منتشر می شود، اما باید بدانیم این موارد در توسعه کارآفرینی موثر نیست چراکه اگر موثر بود، وضعیت اشتغال و فرهنگ
کارآفرینی امروزه اینچنین نبود. نبود انجمن هاي صنفی کارآفرینان و صنعتگران از دیگر ضعف هاي شهرستان دامغان در حیطه
کارآفرینی است؛ به طور خلاصه می توان گفت دامغان در مقام کلام و گزارش و خبر شهري مملو از برنامه ها و فرهنگ کارآفرینی

 
است؛ اما در عمل، چنین نیست. 

 
 

این پژوهشگر دامغانی درباره ظرفیت هاي این شهر براي توسعه کارآفرینی هم عنوان کرد: ظرفیت هاي دامغان مثل هر شهر دیگري
در حوزه هاي مختلف متفاوت است. تنوع اقلیمی زیاد، معادن، خاك مناسب براي کشاورزي، وجود گیاهان بومی شاخص مانند پسته،
کتیرا، باریج و... سابقه تاریخی فراوان و انواع خُرده فرهنگ هاي محلی بخش مهمی از ظرفیت هاي دامغان است اما شاید مهم ترین
ظرفیت این شهرستان، وجود دانشگاه هاي فراوان و بالتبع قشر جوان و دانشجو در شهرستان باشد؛ این مسئله مهم ترین بستر براي

 
ظرفیت هاي توسعه کارآفرینی دامغان است. 



وي افزود: جوانان و به خصوص قشر دانشجو را در همه دنیا پیشران و لوکوموتیو توسعه اجتماعی می نامند اما در دامغان از این
ظرفیت به درستی استفاده نشده است. تنها پارك علم و فناوري شهرستان در نقطه اي دور از مناسبات شهري تاسیس شده است که

 
این موضوع می تواند به هدررفت منابع و ظرفیت ها دامن بزند. 

شاه چراغ ادامه داد: استفاده از کارمندان معمولی ادارات به جاي افراد فعال در حوزه کارآفرینی نیز ازجمله موارد قابل توجه در
هدررفت ظرفیت هاي کارآفرینی شهرستان است؛ در بهترین حالت یک کارمند شاید بتواند با مشکلات کارآفرینان همدردي کند، اما

 
در فضاي واقعی نمی تواند کار را براي کارآفرینان تسهیل گري کند چرا که درك صحیح و کاملی از کارآفرینان ندارد. 

پژوهشگر حوزه کارآفرینی و کسب و کار روستایی اظهار کرد: یکی دیگر از مهم ترین مشکلات کارآفرینی دامغان عدم مطالعات
ساختاریافته و دقیق پیش از اقدام است. در توسعه کارآفرینی و خیلی از موارد دیگر در دامغان یا مطالعه اي صورت نگرفته و یا
مطالعات پیشین را جدي نمی گیرند؛ به عنوان مثال در شهرستان دامغان، ما هنوز نقشه توسعه اشتغال و توسعه صنعتی نداریم و

 
برنامه هاي فراگیر در حوزه توسعه اجتماعی نداریم که این موارد آسیب زننده است براي جامعه. 

 
 

این فارغ التحصیل کارشناسی ارشد کارآفرینی دانشگاه علم و صنعت گفت: نگاه به کارآفرین باید عوض شود؛ کارآفرین کسی است که
داراي ویژگی هاي رفتاري خاص است؛ این فرد ریسک پذیر است، خلاق است، بزرگ فکر می کند، خلق ارزش می کند، فرصت ها را
می شناسد و کشف می کند و از نیازهاي موجود در جامعه به نحو احسن استفاده می کند. اما به نظر می رسد کارآفرین در ذهن

 
برخی مسئولین فردي است که بیکار است و به دنبال وام و مجوز براي سرگرم کردن خود است و در آخر هم شکست می خورد. 

وي افزود: هنوز به کارآفرینی و کارآفرین به عنوان ابزار حل مشکل نگاه نمی کنیم و تعریف درستی از آن در ذهن نداریم و سطح
توانمندي عمده افراد حاضر در جلسات بررسی مشکلات کارآفرینی و مرتبط با موضوع کارآفرینی در سطح حل مشکلات واقعی این

 
موضوع نیست. 

شاه چراغ در خاتمه به مهم ترین ابزار پیاده سازي فرهنگ کارآفرینی در شهرستان دامغان هم اشاره کرد و ادامه داد: ترویج مفاهیم
صحیح و درست کارآفرینی در بین اقشار مختلف، پایش مستمر وضعیت شهرستان در حوزه کارآفرینی و با اندازه گیري چند شاخص
استفاده از افراد داراي بینش و نگرش صحیح به کارآفرینی، ارتباط با شهرهاي هم جوار در ترسیم زنجیره هاي تامین و خدمات،

معرفی فرصت هاي بومی و محلی شهرستان و ایجاد تشکل هاي صنفی کارآفرینان و صنعتگران، از جمله این موارد است.



درخواست 100 نماینده از«خاوازي»/ اداره کل نخیلات راه اندازي شود

منبع: فودناشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/09/03

نماینده مردم دشتستان در مجلس گفت: 100 نماینده در نامه اي به وزیر جهاد کشاورزي خواستار راه اندازي اداره کل
نخیلات در این وزارتخانه براي تمرکز ویژه بر موضوع خرما و حل مشکلات این حوزه شدند.

ابراهیم رضایی از نامه 100 نفر از نمایندگان به کاظم
خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي براي راه اندازي اداره کل

 
نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي خبر داد. 

متن نامه 100 نفر از نمایندگان به وزیر جهاد کشاورزي به

 
شرح زیر است: 

 
جناب آقاي دکتر خاوازي 

 
وزیر محترم جهاد کشاورزي 

 
با سلام و احترام؛ 

به استحضار می رساند سطح زیرکشت نخیلات کشور
حدود 250 هزار هکتار می باشد و ایران با تولید بیش از یک میلیون و 200 هزار تن خرما از بزرگترین تولیدکنندگان این محصول
استراتژیک در دنیاست که بالغ بر 14 درصد سطح زیرکشت و بیش از 12 درصد میزان تولید دنیا را به خود اختصاص داده است. با
توجه به سازگاري درخت نخل با اقلیم اکثر مناطق کشور (بیش از 15 استان) از دیرباز خرما در ردیف محصولات مهم و با ارزش کشور
بوده که نقش به سزایی در تولید ناخالص ملی، اشتغال زایی (بیش از 500 هزار نفر در مناطق خرماخیز) و صادرات (بیش از 240 هزار
تن در سال 1398) داشته است. طی سالیان اخیر صنایع مختلف بسته بندي خرما و مشتقات آن (سرکه، الکل، قند مایع، شهد خرما،
بیسکویت سازي، شیره خرما و...) ایجاد شده و صادرات خرما در بین محصولات خشکبار بعد از پسته مقام دوم را داراست. همچنین

 
جمعیت قابل توجهی در این استان ها اقتصادشان به خرما و صنایع مرتبط با آن وابسته است. 

متاسفانه در سال هاي گذشته نه تنها مسئله خرما آنچنان که باید مورد توجه قرار نگرفته بلکه با کاهش جایگاه از اداره کل به بخشی
از مدیریت هاي وزارت جهاد کشاورزي (دفتر میوه هاي گرمسیري) شاهد یک نابسامانی فراگیر در حوزه نخیلات هستیم. از سوي
دیگر با رشد روزافزون تولید خرما در کشورهاي رقیب بخصوص در عربستان و امارات و همچنین بی تحرکی در بخش ارتقاي نخیلات
کشور بیم زیادي می رود که بزودي جایگاه ایران در تولید این محصول استراتژیک نصیب رقبا شده و کشور دچار یک عقب ماندگی

 
جبران ناپذیر در حوزه تولید خرما گردد. 

بر این اساس از حضرتعالی انتظار می رود با هدف تحقق سند اقتصاد مقاومتی، رصد فعالیت ها و مدیریت یکپارچه مسائل نخیلات و
نخل داران کشور و تمرکز ویژه بر موضوع خرما و مشکلات این حوزه، دستور فرمایید اداره کل نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي احیا
و راه اندازي شود. بی تردید اهتمام بیشتر وزارت جهاد به این امر موجب کاهش مشکلات بخش عظیمی از کشاورزان ایران، رونق

 
اقتصاد کشاورزي و افزایش بهره وري خواهد شد. 

 
همچنین لیست اسامی نمایندگان امضاکننده درخواست احیاي اداره کل نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي به شرح زیر است: 



 
1. ابراهیم رضائی 

 
2. ذبیح االله اعظمی 

 
3. غلامحسین کرمی 

 
4. جلال رشیدي کوچی 

 
5. محمدرضا رضایی 

 
6. ملک فاضلی 

 
7. حسین زهی 

 
8. عبدالناصر درخشان 

 
9. سیدمجتبی محفوظی 

 
10. سیدموسی موسوي 

 
11. محمدرضا پورابراهیمی داورانی 

 
12. صدراالله محمدي 

 
13. منصور شکراللهی 

 
14. محمد آشوري 

 
15. سیدجواد حسینی کیا 

 
16. مصطفی رضاحسینی 

 
17. سید محمد موحد 

 
18. موسی غضنفرآبادي 

 
19. جلیل مختار 

 
20. سیدمحمد مولوي 

 
21. مجتبی یوسفی 

 
22. حبیب اله دهمرده 

 
23. ابوالفضل عموئی 

 
24. محمدمهدي زاهدي 

 
25. شهباز حسن پوربیگلري 

 
26. محسن پیرهادي 

 
27. حسین حسین زاده 

 
28. علیرضا ورناصري قندعلی 

 
29. موسی احمدي 

 
30. حبیب آقاجري 

 
31. محمدطلا مظلومی آبزرگه 

 
32. مجید انصاري 

 
33. سهراب گیلانی 

 
34. عبداله ایزدپناه 

 
35. فریدون حسنوند 

 
36. محمد سرگزي 

 
37. بهروز محبی نجم آبادي 

 
38. سید احمد آوائی 



 
39. حجت االله فیروزي 

 
40. ابراهیم متینیان 

 
41. محمدمهدي فروردین 

 
42. وحید جلال زاده 

 
43. فداحسین مالکی 

 
44. فریدون عباسی دوانی 

 
45. علیرضا زندیان 

 
46. علیرضا پاك فطرت 

 
47. سیدجلیل میرمحمدي میبدي 

 
48. هادي بیگی نژاد 

 
49. مجتبی رضاخواه 

 
50. روح االله نجابت 

 
51. ابراهیم عزیزي 

 
52. مجتبی ذوالنوري 

 
53. سیدکاظم دلخوش 

 
54. سیدمهدي فرشادان 

 
55. محسن مفتخر 

 
56. احمدحسین فلاحی 

 
57. سیداحسان خاندوزي 

 
58. مهدي طغیانی 

 
59. محمد سبزي 

 
60. محسن علی زاده 

 
61. مالک شریعتی نیاسر 

 
62. مجتبی توانگر 

 
63. علی علیزاده 

 
64. عبدالکریم جمیري 

 
65. مجید ناصري نژاد 

 
66. محمد کعب عمیر 

 
67. اقبال شاکري 

 
68. احمد راستینه هفشجانی 

 
69. حسین نوش آبادي 

 
70. سید احمد رسولی نژاد 

 
71. حسین گودرزي 

 
72. غلامحسین رضوانی 

 
73. حسن نوروزي 

 
74. عباس گلرو 

 
75. محسن زنگنه 

 
76. سیدکریم حسینی 



 
77. شبیب جویجري 

 
78. رحمت اله نوروزي 

 
79. رضا آریان پور 

 
80. غلامرضا شریعتی 

 
81. خلیل بهروزي فر 

 
82. حسین رئیسی 

 
83. عباس مقتدایی 

 
84. سیدعلی آقازاده 

 
85. شهریار حیدري 

 
86. علی اصغر خانی 

 
87. محمد خدابخشی 

 
88. علی رضایی 

 
89. ولی اسماعیلی 

 
90. سیدمحسن دهنوي 

 
91. پرویز اوسطی 

 
92. سیدیلمان ذاکر 

 
93. غلامرضا مرحبا 

 
94. یعقوب رضازاده 

 
95. سیدمحمدرضا میرتاج الدینی 

 
96. احد آزادي خواه 

 
97. جواد نیک بین 

 
98. حسن همتی 

 
99. مرتضی محمودوند 
100. عبدالرضا مصري



دو شغله ها چه کسانی هستند؟

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/09/03

معمولاً تصور می شود، شاغلان بخش هاي مختلف اقتصادي براي تامین کسر درآمد خود به حمل ونقل زمینی (مسافرکشی)
روي می آورند. این در حالی است که در سال 1398 تنها 3.2 درصد این شاغلان داراي دو شغل در بخش حمل ونقل زمینی

به عنوان شغل دوم فعالیت کرده اند.

 
 

مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت کار در گزارشی شاغلان دوشغله و بیشتر در کشور طی سال هاي 1396 تا 1398 را موردبررسی
قرار داده است. نتایج این تحقیق نشان می دهد که سهم شاغلان دو شغله و بیشتر بین سال هاي 1396 تا 1398 از 3.1 درصد به
3.4 درصد افزایش یافته است. بنابراین هرچند سهم این شاغلان هنوز به 5 درصد نرسیده است ولی روندي افزایشی با شیب ملایم

 
دارد. 

طبق این گزارش طی سال هاي 1396 تا 1398 شاغلان 15 ساله و بیشتر در فعالیت عمده اقتصادي «کشاورزي، جنگلداري و
ماهیگیري» بیشترین سهم شاغلان داراي دو شغل و بیشتر را بین (49.4 درصد تا 54.4 درصد) به خود اختصاص داده اند. بنابراین

 
اگر شاغلان بخش کشاورزي را محسوب نکنیم بیش از نیمی از افراد دو شغله و بیشترها کاسته خواهد شد. 

طی سال 98، 70.6 درصد از شاغلان دو شغله و بیشتر در شغل دوم به فعالیت اقتصادي کشاورزي پرداخته اند. این مهم در سال
1396 تا 1397 به ترتیب 66.8 درصد و 66 درصد بوده است. ازآنجاکه بیشتر فعالیت اصلی شاغلان دو شغله و بیشتر، کشاورزي است
و از سوي دیگر شغل دوم شاغلان دوشغله و بیشتر در زمره مشاغل بخش کشاورزي است. این امر را می توان جنبه مثبتی دانست

 
چراکه افزایش شاغلان بخش کشاورزي امکان تامین مواد غذایی و مواد اولیه صنایع را در پی دارد. 

معمولاً تصور می شود، شاغلان بخش هاي مختلف اقتصادي براي تامین کسر درآمد خود به حمل ونقل زمینی (مسافرکشی) روي می
آورند. این در حالی است که در سال 1398 تنها 3.2 درصد این شاغلان داراي دو شغل در بخش حمل ونقل زمینی به عنوان شغل
دوم فعالیت کرده اند. این سهم در سال 96 تا 97 به ترتیب 3.7 درصد و 4 درصد بوده است. از سوي دیگر 67.9 درصد از شاغلان

 
حمل ونقل زمینی بخش کشاورزي را به عنوان شغل دوم برگزیده اند. 

شاغلینی که فعالیت اصلی آنها آموزش است، ترجیح می دهند در شغل دوم هم در فعالیت هاي اقتصادي آموزش مشغول به کار



باشند. البته این روند طی سه سال موردبررسی کاهش یافته است (از 36.1 درصد در سال 96 به 22.4 درصد در سال 98 تنزل یافته
است). همچنین فعالیت هاي اقتصادي در شغل دوم که توسط شاغلان دو شغله و بیشتر بخش آموزش انتخاب شده است، به ترتیب
«کشاورزي، جنگلداري و ماهیگیري» (از 19 درصد در سال 96 به 20.4 درصد در سال 98 افزایش یافته است) و «عمده فروشی،
خرده فروشی، تعمیر وسایل موتوري و موتورسیکلت» (از 6.4 درصد در سال 96 به 10.7 درصد در سال 98 رسیده است) است. طی

 
دوره موردبررسی سهم حضور شاغلان بخش آموزش در این دو بخش روند صعودي داشته است. 

طی سال هاي 96 تا 98، بیشترین سهم شاغلان داراي دو شغل و بیشتر، داراي ساعات کاري هفتگی یک تا 32 ساعت هستند. اما
بیشترین سهم شاغلان داراي یک شغل به افرادي اختصاص دارد که در هفته 50 ساعت و بیشتر فعالیت می کنند. نتایج حاصل این
مهم را بیان می دارد که به احتمال زیاد علت دو شغله و بیشتر شدن شاغلان، کم بودن ساعت کار هفتگی (1 تا 32 ساعت) است که

 
به منظور جبران کسر درآمد درصدد افزایش ساعت کاري خود با اشتغال در شغل دوم هستند. 

 
 

 
تحصیلات چه تأثیري در چندشغله بودن دارد؟ 

طی سال هاي 96 تا 98، شاغلان بی سواد 15 ساله و بیشتر تمایل بیشتري به داشتن چند شغل دارند. به طوري که در سال 98

 
شاغلان مذکور 7.6 درصد در مقابل 3.1 درصد شاغلان باسواد دو شغله و بیشتر بوده اند. 

بین شاغلان چندشغله باسواد بیشترین سهم به فارغ التحصیلان یا در حال تحصیلان مقطع دکتراي تخصصی یا فوق تخصصی
اختصاص دارد. در رتبه دوم بیشترین سهم شاغلان دوشغله و بیشتر، باسوادانی هستند که یا در قالب دوره سوادآموزي آموزش دیده

 
اند یا در مقطع ابتدایی ترك تحصیل کرده اند. 





پرداخت سه هزار میلیارد تومان وام به مددجویان کمیته امداد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت: در هشت ماه گذشته هزار و 926 میلیارد تومان در قالب 256 هزار و 178 فقره
وام پرداخت شده است.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ علی عاشوري
در نشست خبري گفت: طبق بودجه سال 1399 کمیته
امداد موظف هستیم سه هزار میلیارد تومان وام به

 
نیازمندان و مددجویان کمیته امداد پرداخت کنیم. 

وي با بیان اینکه وام هاي کمیته امداد در چهار سرفصل
اشتغال، کارگشایی، تأمین، تعمیر و بازسازي مسکن و
تأمین ودیعه مسکن است، گفت: تاکنون در حوزه اشتغال
610 میلیارد تومان اعتبار، کارگشایی هزار و 576 میلیارد
تومان، تأمین مسکن نیازمندان 564 میلیارد تومان و در
خصوص ودیعه مسکن 250 میلیارد تومان تعهد صندوق

 
جهت پرداخت است. 

مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت افزود: در هشت ماهه امسال به طور کامل تخصیص اعتبار به استان ها داده شده و دو

 
هزار میلیارد تومان به استان ها پرداخت شده است. 

عاشوري گفت: در حوزه کارگشایی 902 میلیارد تومان در 113 فقره وام و در خصوص تسهیلات ودیعه مسکن نیازمندان 349 میلیارد
تومان در قالب بیش از 26 هزار فقره وام پرداخت شده است؛ به دلیل افزایش اجاره بها و کرایه خانه ها تاکنون 306 میلیارد تومان
اعتبار پرداخت شده است. در حوزه تأمین، احداث و خرید مسکن، 241 میلیارد تومان به بیش از 22 هزار متقاضی پرداخت شده است.
وي با بیان اینکه در سال جاري براي حوزه شهریه وام دانشجویان اعتباري تخصیص داده شده است، افزود: در این خصوص 80 میلیارد
تومان پیش بینی شده است که از پنج میلیون تا 20 میلیون تومان وام پرداخت می شود و تاکنون هشت میلیارد تومان به بیش از

 
هزار نفر وام پرداخت شده است. 

مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت اظهار داشت: در مجموع در هشت ماه گذشته هزار و 926 میلیارد تومان در قالب 256

 
هزار و 178 فقره وام به نیازمندان و مددجویان پرداخت شده است. 

وي با اشاره به تفاهم نامه صندوق امداد ولایت با سازمان بهزیستی و سازمان زندان ها براي پرداخت وام کارگشایی و ودیعه مسکن
گفت: تاکنون 12 میلیارد تومان اعتیار به خانواده هاي زندانیان، 15 میلیارد تومان به سازمان بهزستی و 29 میلیارد تومان به

 
نیازمندان و جددجویان پرداخت شده است. 

 
وي خاطرنشان کرد: مشتریان صندوق امداد ولایت که حساب دارند بیش از شش میلیون نفر است. 

عاشوري با بیان اینکه تا پایان سال 1398، هزار و 700 میلیارد تومان جذب سرمایه صورت گرفته است، گفت: این آمار در سال 1399

 
به دو هزار و 900 میلیارد تومان رسید. 

وي گفت: 83 میلیارد تومان وام براي تکمیل منازل کرمان، سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی اختصاص داده شده است که

 
امیدواریم تا پایان سال ساخت این منازل به اتمام برسد. 



عاشوي درباره راه اندازي صندوق ضمانت وام هاي اشتغال گفت: اولویت ما در این حوزه زنان سرپرست خانوار است و تاکنون 100
میلیارد تومان جذب و براي هزار و 500 مددجو ضمانت اشتغال پرداخت شده است.



راه اندازي خط تولید ماسک در لارستان

منبع: سلامتشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/09/03

 
خط تولید ماسک در شهرستان لارستان استان فارس راه اندازي شد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري سلامت در فارس،دکتر اسعدیان معاون غذا و دارو با اعلام خبر راه اندازي خط تولید ماسک در لارستان 
اظهارداشت:این کارخانه تولیدي به همت مردم منطقه و با همکاري و مشارکت دستگاههاي اجرایی از جمله معاونت غذا دانشکده علوم
پزشکی لارستان ، اداره صنعت ،معدن و تجارت(صمت) به بهره برداري رسیده است.شایان ذکر است توان تولید این واحد تولیدي تمام

 
اتوماتیک و با تکنولوژي روز ، بیش از 70 هزار ماسک سه لایه پزشکی استاندارد در روز می باشد . 

دکتر اسعدیان در بازدید انجام شده از این کارخانه با بیان این موضوع که این واحد تولیدي به عنوان اولین کارخانه تولید ماسک در
منطقه به همت مردم نیک اندیش و خوش فکر لارستانی است ، افزود : همراهی ارگانهاي ذي ربط در سهولت اجراي مراحل صدور

 
مجوزهاي لازم ، زمینه اجراي بهتر و سریعتر تولیدات را فراهم خواهد نمود. 

وي با اشاره به کیفیت ماسکهاي تولیدي تصریح کرد: بهره گیري از استانداردهاي جهانی و ملی زمینه اي فراهم کرده تا علاوه بر بهره
مندي واحدهاي بهداشتی و درمانی منطقه و بی نیازي از واردات ماسک به جنوب استان فارس در آینده اي نزدیک، امکان تامین

 
ماسک استانهاي همجوار نیز در کوتاه ترین زمان ممکن فراهم شود. 

وي خاطرنشان کرد: در کنار تامین مایحتاج منطقه در حوزه ماسک، ایجاد اشتغال و تولید کالاي با کیفیت چیزي است که در شرایط
سخت زندگی امروز، حسن انجام این اقدام را بالا برده و اهمیت و ارزش آن را دو چندان نموده به گونه اي که امکان اشتغال حداقل

 
24 نفر به شکل مستقیم در این واحد تولیدي فراهم نموده است. 

دکتر اسعدیان  با بیان این که مجموعه علوم پزشکی لارستان در راستاي این اقدام ارزشمند تلاش کرده تا با ایجاد زیرساختهاي لازم
زمینه اخذ مجوزهاي مربوطه را در زمان کوتاه تري فراهم آورده و با ارائه راهکارهاي صحیح، کارشناسان این کارخانه را در تهیه و

 
خرید مواد اولیه با کیفیت راهنمایی نماید. 

معاون غذا و داروي دانشکده علوم پزشکی لارستان در پایان افزود : با توجه به نامگذاري سال 99 توسط مقام معظم رهبري به نام
سال جهش تولید ،حمایت از تولیدات ایرانی و به خصوص تولیدات داخلی شهرستان در دستور کار تمامی افراد جامعه به خصوص

 
تامین کنندگان اقلام مورد نیاز مردم در این شرایط حساس ، می بایست  قرار گیرد. 

کدخبرنگار41090



نامه 100 نماینده مجلس به وزیر جهاد کشاورزي/ اداره کل نخیلات احیا شود

منبع: داناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/09/03

نماینده مردم دشتستان در مجلس شوراي اسلامی از نامه 100 نماینده مجلس شوراي اسلامی به وزیر جهاد کشاورزي براي
احیاي اداره کل نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي خبر داد.

نماینده مردم دشتستان در مجلس شوراي اسلامی از نامه
100 نماینده مجلس شوراي اسلامی به وزیر جهاد
کشاورزي براي احیاي اداره کل نخیلات در وزارت جهاد

 
کشاورزي خبر داد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ ابراهیم رضایی
نماینده مردم دشتستان در مجلس شوراي اسلامی اظهار
داشت: خرما یکی از محصولات مهم و استراتژیک کشور
است که در نیمی از استان هاي کشور وجود دارد و افراد

 
زیادي در این حوزه مشغول به کار هستند. 

وي اضافه کرد: نبود یک سازمان ویژه براي نخل و خرما
باعث شده است تا خرما علی رغم قابلیت هاي بسیار زیادي که دارد، به خوبی مورد توجه قرار نگرفته و همچنان در مسائلی همچون

 
بازار فروش و صادرات با مشکلات زیادي روبرو باشد. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: احیاي اداره کل نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي
یکی از اقدامات مهمی است که می تواند نقش مهم و اساسی در بهبود وضعیت نخل و خرما و رسیدگی به مشکلات و نیازهاي فعالان

 
این عرصه داشته باشد. 

وي بیان کرد: در همین راستا در نامه اي که به وزیر جهاد کشاورزي نوشته شده و 100 نفر از نمایندگان آن را امضا کرده اند خواستار

 
احیاي اداره کل نخیلات شده ایم. 

رضایی خاطرنشان کرد: زیر کشت بودن نخیلات در 250 هزار هکتار، گستردگی آن در سطح 15 استان کشور، وجود 500 هزار
اشتغال دائم و موقت در مناطق خرماخیز، دارابودن مقام دوم در صادرات خشکبار پس از پسته و ... از جمله دلایل مطرح شده در این

 
نامه است. 

 
همچنین در نامه 100 نماینده مجلس یازدهم خطاب به وزیر کشاورزي آمده است: 

 
جناب آقاي دکتر خاوازي 

 
وزیر محترم جهاد کشاورزي 



با سلام و احترام؛ به استحضار می رساند سطح زیرکشت نخیلات کشور حدود 250 هزار هکتار می باشد و ایران با تولید بیش از یک
میلیون و 200 هزار تن خرما از بزرگترین تولیدکنندگان این محصول استراتژیک در دنیاست که بالغ بر 14 درصد سطح زیرکشت و
بیش از 12 درصد میزان تولید دنیا را به خود اختصاص داده است. با توجه به سازگاري درخت نخل با اقلیم اکثر مناطق کشور (بیش
از 15 استان) از دیرباز خرما در ردیف محصولات مهم و با ارزش کشور بوده که نقش به سزایی در تولید ناخالص ملی، اشتغال زایی
(بیش از 500 هزار نفر در مناطق خرماخیز) و صادرات (بیش از 240 هزار تن در سال 1398) داشته است. طی سالیان اخیر صنایع
مختلف بسته بندي خرما و مشتقات آن (سرکه، الکل، قند مایع، شهد خرما، بیسکویت سازي، شیره خرما و...) ایجاد شده و صادرات
خرما در بین محصولات خشکبار بعد از پسته مقام دوم را داراست. همچنین جمعیت قابل توجهی در این استان ها اقتصادشان به خرما

 
و صنایع مرتبط با آن وابسته است. 

متاسفانه در سال هاي گذشته نه تنها مسئله خرما آنچنان که باید مورد توجه قرار نگرفته بلکه با کاهش جایگاه از اداره کل به بخشی
از یکی از مدیریت هاي وزارت جهاد کشاورزي (دفتر میوه هاي گرمسیري) شاهد یک نابسامانی فراگیر در حوزه نخیلات هستیم. از
سوي دیگر با رشد روزافزون تولید خرما در کشورهاي رقیب بخصوص در عربستان و امارات و همچنین بی تحرکی در بخش ارتقاي
نخیلات کشور بیم زیادي می رود که بزودي جایگاه ایران در تولید این محصول استراتژیک نصیب رقبا شده و کشور دچار یک عقب
ماندگی جبران ناپذیر در حوزه تولید خرما گردد. بر این اساس از حضرتعالی انتظار می رود با هدف تحقق سند اقتصاد مقاومتی، رصد
فعالیت ها و مدیریت یکپارچه مسائل نخیلات و نخل داران کشور و تمرکز ویژه بر موضوع خرما و مشکلات این حوزه، دستور فرمایید
اداره کل نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي احیا و راه اندازي شود. بی تردید اهتمام بیشتر وزارت جهاد به این امر موجب کاهش

 
مشکلات بخش عظیمی از کشاورزان ایران، رونق اقتصاد کشاورزي و افزایش بهره وري خواهد شد. 

 
لیست اسامی نمایندگان امضاکننده درخواست احیاي اداره کل نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي به شرح ذیل است: 

 
1. ابراهیم رضائی 

 
2. ذبیح االله اعظمی 

 
3. غلامحسین کرمی 

 
4. جلال رشیدي کوچی 

 
5. محمدرضا رضایی 

 
6. ملک فاضلی 

 
7. حسین زهی 

 
8. عبدالناصر درخشان 

 
9. سیدمجتبی محفوظی 

 
10. سیدموسی موسوي 

 
11. محمدرضا پورابراهیمی داورانی 

 
12. صدراالله محمدي 

 
13. منصور شکراللهی 

 
14. محمد آشوري 

 
15. سیدجواد حسینی کیا 

 
16. مصطفی رضاحسینی 

 
17. سید محمد موحد 

 
18. موسی غضنفرآبادي 



 
19. جلیل مختار 

 
20. سیدمحمد مولوي 

 
21. مجتبی یوسفی 

 
22. حبیب اله دهمرده 

 
23. ابوالفضل عموئی 

 
24. محمدمهدي زاهدي 

 
25. شهباز حسن پوربیگلري 

 
26. محسن پیرهادي 

 
27. حسین حسین زاده 

 
28. علیرضا ورناصري قندعلی 

 
29. موسی احمدي 

 
30. حبیب آقاجري 

 
31. محمدطلا مظلومی آبزرگه 

 
32. مجید انصاري 

 
33. سهراب گیلانی 

 
34. عبداله ایزدپناه 

 
35. فریدون حسنوند 

 
36. محمد سرگزي 

 
37. بهروز محبی نجم آبادي 

 
38. سید احمد آوائی 

 
39. حجت االله فیروزي 

 
40. ابراهیم متینیان 

 
41. محمدمهدي فروردین 

 
42. وحید جلال زاده 

 
43. فداحسین مالکی 

 
44. فریدون عباسی دوانی 

 
45. علیرضا زندیان 

 
46. علیرضا پاك فطرت 

 
47. سیدجلیل میرمحمدي میبدي 

 
48. هادي بیگی نژاد 

 
49. مجتبی رضاخواه 

 
50. روح االله نجابت 

 
51. ابراهیم عزیزي 

 
52. مجتبی ذوالنوري 

 
53. سیدکاظم دلخوش 

 
54. سیدمهدي فرشادان 

 
55. محسن مفتخر 

 
56. احمدحسین فلاحی 



 
57. سیداحسان خاندوزي 

 
58. مهدي طغیانی 

 
59. محمد سبزي 

 
60. محسن علی زاده 

 
61. مالک شریعتی نیاسر 

 
62. مجتبی توانگر 

 
63. علی علیزاده 

 
64. عبدالکریم جمیري 

 
65. مجید ناصري نژاد 

 
66. محمد کعب عمیر 

 
67. اقبال شاکري 

 
68. احمد راستینه هفشجانی 

 
69. حسین نوش آبادي 

 
70. سید احمد رسولی نژاد 

 
71. حسین گودرزي 

 
72. غلامحسین رضوانی 

 
73. حسن نوروزي 

 
74. عباس گلرو 

 
75. محسن زنگنه 

 
76. سیدکریم حسینی 

 
77. شبیب جویجري 

 
78. رحمت اله نوروزي 

 
79. رضا آریان پور 

 
80. غلامرضا شریعتی 

 
81. خلیل بهروزي فر 

 
82. حسین رئیسی 

 
83. عباس مقتدایی 

 
84. سیدعلی آقازاده 

 
85. شهریار حیدري 

 
86. علی اصغر خانی 

 
87. محمد خدابخشی 

 
88. علی رضایی 

 
89. ولی اسماعیلی 

 
90. سیدمحسن دهنوي 

 
91. پرویز اوسطی 

 
92. سیدیلمان ذاکر 

 
93. غلامرضا مرحبا 

 
94. یعقوب رضازاده 



 
95. سیدمحمدرضا میرتاج الدینی 

 
96. احد آزادي خواه 

 
97. جواد نیک بین 

 
98. حسن همتی 

 
99. مرتضی محمودوند 

 
100. عبدالرضا مصري 

 
انتهاي پیام/ 

منبع: فارس



استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون

اخذ مجوز ممنوع است

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/09/03

بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي پولی و
بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع

 
است. 

روابط عمومی بانک مرکزي اعلام کرد: هرگونه استفاده از
عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري
(لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه در تابلو،
سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن

 
مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

به گزارش فرتاك نیوز، فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت
مرتب در حال به روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در

 
این حوزه، صرفا به وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



پرداخت 38 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به نیازمندان ایلامی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/09/03

ایلام- رئیس کمیته امداد منطقه 2 ایلام از پرداخت بیش از 38 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان و
نیازمندان شهر ایلام خبر داد.

ایلام- رئیس کمیته امداد منطقه 2 ایلام از پرداخت بیش
از 38 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان و

 
نیازمندان شهر ایلام خبر داد. 

رمضان سالاري در گفتگو با خبرنگار مهر بیان کرد: این
میزان تسهیلات به تعداد بیش از 380 نفر از نیازمندان و
متقاضیان امداد این منطقه در زمینه هاي گوناگون

 
پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه عمده تسهیلات پرداختی در زمینه هاي

 
حمایتی و کارگشایی بوده است، افزود: در این زمینه بیش از 11 میلیارد ریال به بیش از 220 نفر پرداخت شده است. 

رئیس کمیته امداد منطقه 2 ایلام با اشاره به اینکه ایجاد اشتغال براي نیازمندان یکی از مهم ترین برنامه هاي این نهاد است، گفت: در
این مدت نیز بیش از 13 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه براي ایجاد بیش از 60 طرح اشتغال زایی در این شهرستان پرداخت

 
شده است. 

سالاري در ادامه افزود: پرداخت تسهیلات قرض الحسنه در زمینه هاي تعمیرات مسکن و پرداخت ودیعه از طریق صندوق امداد ولایت
از دیگر اقدامات این نهاد بوده و در این زمینه نیز در هشت ماهه امسال بیش از 6 میلیارد ریال به حدود 100 نفر از متقاضیان

پرداخت شده است.



کاهش آمارطلاق درزمان کرونا

منبع: ناطقانشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/09/03

برخی از کارشناسان و مسؤولان معتقدند که شیوع بیماري کرونا و ایجاد شرایط خاص در سبک زندگی افراد باعث شده تا
آمار طلاق در استان قزوین 6 درصد کاهش یابد.

ناطقان: شیوع بیماري کرونا در حالی که با بیماري و فوت شهروندان همراه بوده، دستاوردهاي مثبتی را نیز با خود به همراه دارد

 
که بخشی از آن به صورت مستقیم روي زندگی ایرانیان اثر گذاشته است. 

کاهش آمار طلاق و افزایش آمار ازدواج در استان قزوین موضوعی
بود که براي خیلی از کارشناسان و تحلیلگران مسائل اجتماعی

 
سوالات فراوانی ایجاد کرد. 

کارشناسان معتقدند اگرچه کرونا شیوه ازدواج آسان را ترویج کرد
و زوج ها می توانستند با کم ترین هزینه راهی خانه بخت شوند،

 
اما این سادگی و تسهیل در خصوص طلاق نتیجه عکس داشته و باعث شد تا خیلی از زوج ها با انصراف موقت به زندگی ادامه دهند. 

آمارهایی که در خصوص طلاق از سوي سازمان بهزیستی منتشر می شود با آمارهاي سازمان ثبت احوال متفاوت است، آمار بهزیستی
پرونده محور و بر اساس ارجاع زوج ها از سوي دستگاه قضایی به سامانه تصمیم جمع آوري می شود، اما آمار ثبت احوال، درج طلاق

 
در دفترخانه است که مستند بوده و مورد بحث ما قرار دارد. 

با این حال بد نیست که نگاهی به آمارهاي بهزیستی بیاندازیم؛ چندي پیش زهرا غلامرضایی معاون پیشگیري اداره کل بهزیستی
استان قزوین درخصوص وضعیت طلاق گفته بود که «استان قزوین در آمار طلاق رتبه سیزدهم کشوري را دارد و متاسفانه سن طلاق
براساس آمار سامانه تصمیم در استان بین 30 تا 40 سال است که دلیل اصلی آن نیز اعتیاد، بی وفایی وعدم مسوولیت پذیري زوج ها

 
است.» 

سازمان ثبت احوال نیز گفته بود که ثبت واقعه طلاق زوج ها در استان قزوین براي نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال

 
قبل 6 درصد کاهش یافته است، اما آمار ازدواج با رشد چهار درصدي همراه است. 

در اینجا با صرف نظر از علل افزایش ازدواج، می خواهیم روي کاهش آمار طلاق صحبت کنیم؛ به همین خاطر با چند زوج ساکن

 
قزوین که از طلاق منصرف شده بودند، مصاحبه کردیم. 

 
جالب است که بیشتر آن ها شیوع بیماري کرونا را عامل کاهش طلاق عنوان می کنند: 



 
کرونا باعث شده تا در تصمیم طلاق تردید کنیم 

آرزو و محسن یک زوج قزوینی که قصد جدا شدن از یکدیگر را داشتند، در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفتند: به علت اختلافاتی که
بین ما بود تصمیم گفتیم تا از یکدیگر جدا شویم، اما وجود برخی شرایط مانند بیماري کرونا باعث شد تا طلاق را به سال آینده

 
موکول کنیم. 

این زوج قزوینی بیان داشتند: مراجعه به وکیل، رفتن به دادگاه و استفاده از کلاس هاي مشاوره از جمله مراحلی بود که باید قبل از
طلاق انجام می شد، اما تعطیلی برخی از این واحدها و محدودیت هایی که در تردد وجود داشت، باعث شد تا اتفاق طلاق را تاخیر

 
بیاندازد. 

آرزو در ادامه اضافه کرد: محسن مدتی است که به مواد مخدر گرایش پیدا کرده و خانواده هر دوي ما معتقدند که او با رفتن به کمپ
ترك اعتیاد می تواند اصلاح شود؛ با این حال شیوع بیماري کرونا به حدي جدي بود که ترس از بیماري باعث شد تا این اتفاق صورت
نگیرد، اکنون نیز خانواده محسن معتقدند که من هیچ کاري براي ترك محسن انجام نداده ام، من می دانم که این ها بهانه است و

 
محسن هرگز ترك نمی کند، اما نمی خواهم بهانه به دست خانواده شوهرم بدهم. 

محسن نیز اظهار داشت: کرونا برخی از کارخانجات مثل شرکت من را تعطیل کرد و از دست دادن کار به قدري براي من ناگوار بود که
ناخواسته به سمت مواد مخدر روي آوردم؛ من حاضرم ترك کنم، اما فعلا شرایط ترك اعتیاد به خاطر بیماري کرونا ممکن نیست و

 
همسرم باید در این خصوص همراهی کند. 

 
فوت پدر و مادر شوهرم بر اثر کرونا طلاق را به تاخیر انداخت 

لیلا زن 35 ساله ساکن شهر محمدیه به خبرنگار ایرنا گفت: از سال 97 با شدت گرفتن اختلافات بین من و همسرم، تصمیم به
جدایی گرفتیم و الان نزدیک به 2 سال است که جدا از یکدیگر زندگی می کنیم، طلاق ما یک تصمیم قطعی و 2 نفره بود که روي

 
آن توافق کرده بودیم و حتی پس از رفتن به کلاس هاي مشاوره نیز نتوانستیم روي یک موضوع به تفاهم برسیم. 

وي افزود: چندي پیش تصمیم گرفتیم تا قبل از آغاز پاییز طلاق خودمان را قطعی کنیم، تا اینکه ابتلاي پدر شوهرم به بیماري کرونا
و فوت ناگهانی او باعث شد تا من به عنوان خانواده نزدیک داغدار از این اقدام براي مدت کوتاهی صرف نظر کنم، متاسفانه کرونا به
مادر شوهرم نیز سرایت کرده بود و فوت او نیز جایی براي این اتفاق باقی نگذاشت و رسم ادب بر این است که تا سالگرد درگذشت آن

 
ها، هرچند جدا از همسر، اما اتفاق تلخ دیگري مثل طلاق رقم نزنم. 

 
کرونا مرا بیکار کرد؛ به همسرم گفتم که همه چیز دست من نیست 

علیرضا 37 ساله ساکن قزوین در مورد تصمیم طلاق همسرش به خبرنگار ایرنا گفت: از بهمن ماه سال 98 که بیماري کرونا شیوع
پیدا کرد، کارخانه من براي مدت طولانی تعطیل شد و سرانجام مدیرعامل براي جلوگیري از زیان بیشتر شروع به تعدیل نیرو کرد؛ من

 
بیکار شدم و مشکلات من با همسرم آغاز شد. 

وي با بیان اینکه همسرش روي مسئله کار و اشتغال بسیار حساس است، اظهار داشت: به اصرار همسرم مدتی در حال کار با اسنپ



هستم، اما همسرم معتقد است که پول اسنپ جوابگو نیست و مرد باید شغل بهتري داشته باشد، من به همسرم گفتم که اگر شرایط

 
کرونایی نبود، قطعا کار بهتري پیدا می کردم، او نیز متقاعد شد و قرار شد طلاق را به تاخیر بیاندازیم. 

علیرضا خاطرنشان کرد: من آدمی نیستم که با بهانه جویی به دنبال توجیه کارهاي غلط باشم، اما بیکاري من از شرکت واقعا دست
من نبود و از آنجایی که همسرم خود شاغل است، توقع زیادي از من دارد که لااقل انتظار دارم تا سال بعد از طلاق منصرف شده و به

 
من فرصت بیشتري بدهد. 

 
ترس از ابتلا به کرونا از ترس هاي دیگر قوي تر و بالاتر است 

مسعود رضایی مشاوره خانواده و مدرس دانشگاه در این خصوص به خبرنگار ایرنا گفت: اولین موضوعی که زوج ها هنگام طلاق به آن
فکر می کنند، عواقب این موضوع و اثرات آن روي زندگی است، در این میان زنان بیشتر از مردان نسبت به ترك همسر دوراندیش

 
هستند و تلاش می کنند تا آسیب کمتري به زندگی خویش وارد سازند. 

وي افزود: در شرایط کرونا که همه ترس از ابتلا و فوت ناشی از این بیماري دارند، طلاق جایگاهی در ذهن افراد نخواهد داشت، لااقل
بهترین تصمیم این است که در این مدت دور از یکدیگر زندگ کرد، اما زن و شوهر به خوبی می دانند قدم گذاشتن در کلاس هاي

 
مشاوره و حتی دادگاه می تواند عواقب به مراتب تلخ تري نسبت به طلاق براي آن ها باقی بگذارد. 

رضایی بیان داشت: ترس ها از نظر روانشناسی سلسله مراتب دارند و امروز ترس از ابتلا به کرونا از سایر ترس ها فراتر و قوي تر است؛

 
مخصوصا پاي جان و سلامت در میان باشد، دیگر اختلاف زن و شوهري و تغییر مدل زندگی چندان خودنمایی نمی کند. 

این مدرس دانشگاه معتقد است که اگرچه آمار طلاق این روزها به خاطر شرایط اقتصادي ناشی از تحریم و کرونا کاهش یافته است،
اما به محض برطرف شدن این تهدید زیستی، مجددا با افزایش آمار طلاق روبرو خواهیم شد که در این خصوص مسؤولان باید نگاه

 
جامع تري را لحاظ کنند. 

رضایی با بیان اینکه امروز ناخواسته با پادرمیانی کرونا شاهد پایداري زندگی زوج هاي هستیم، یادآور شد: متولیان حوزه اجتماع و
فرهنگی در جامعه باید شرایطی را فراهم کنند که زوج هاي درحال طلاق از فرصت پیش آمده براي بهبود روابط خود استفاده کنند؛

 
نباید فراموش کرد که کرونا در کنار همه تهدیدات خود می تواند فرصت هاي ارزشمندي پیش روي ما بگذارد. 

 
در شرایط کرونایی طلاق گرفتن در اولویت نیست 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین در این رابطه گفت: خیلی از زوج هایی که تصمیم به طلاق داشتند، به خاطر

 
شیوع بیماري کرونا و زندگی سختی که بر مردم حاکم شده است، از این تصمیم منصرف شدند و به نظر آن را اولوبت نمی دانند. 

مریم بیدخام افزود: در شرایطی که هر روز با آمار بالاي تلفات انسانی در خصوص بیماري کرونا روبرو هستیم، اختلاف بین زوج ها آن
قدر مهم نیست که بخواهیم شرایط را براي خودمان دشوارتر کنیم، براي طلاق گرفتن هیچ موقع دیر نیست، اما این روزها با هم

 
زندگی کردن بهتر از تنها ماندن است. 

وي اضافه کرد: اگرچه شیوع ویروس کرونا تبعات تلخ و ناگواري را براي بسیاري از شهروندان رقم زد اما در کنار آن، برخی فرصت هاي



تازه در سبک زندگی جامعه را نیز فراهم کرده است؛ همسران که امروز می خواهند از یکدیگر جدا شوند به زوج هاي تازه ازدواج کرده
نگاه کنند، چون در 6 ماهه ابتداي سال جاري شاهد ازدواج بسیاري از زوج هاي جوان به دور از تجمل گرایی و متحمل نشدن هزینه

 
هاي سنگین بودیم. 

بیدخام به شرایط اجتماعی و اقتصادي زوج هاي داراي اختلاف نیز اشاره کرد و گفت: شیوع بیماري کرونا باعث شد تا اختلافات
خانوادگی در بین خانواده هاي ایرانی افزایش یابد، بنابراین زوج ها نباید عجولانه تصمیم بگیرند و خودشان را مقصر بدانند، شرایطی
که کرونا ایجاد کرده روي اقتصاد و معیشت افراد تاثیر گذاشته و به نظرم بهتر است که این افراد با صبر و حوصله نسبت به جدایی از

 
هم تصمیم بگیرند. 

بیدخام:زوج ها نباید عجولانه تصمیم بگیرند و خودشان را مقصر بدانند، شرایطی که کرونا ایجاد کرده روي اقتصاد و معیشت افراد

 
تاثیر گذاشته و به نظرم بهتر است که این افراد با صبر و حوصله نسبت به جدایی از هم تصمیم بگیرند. 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین خاطرنشان کرد: خانواده ها می توانند در ایام شیوع بیماري کرونا د کنار
فرزندانشان قرار گیرند و مشکلات را براي آنها ساده تر کنند، اگر فرصت پیش آمده کرونا را غنیمت بدانیم، می تواند بهانه و دلیلی

 
براي گفت و گوي بیشتر زوج ها باشد. 

بیدخام یادآور شد: بسیاري از مشاوره هاي طلاق در ایام کرونا به صورت مجازي برگزار می شد و شاید آن اثرگذاري که مورد انتظار
است، حاصل نشده باشد، پیشنهاد ما به زوج هاي در حال طلاق این است که مدت دست نگهدارند تا بلکه از مشاوره ها حضوري

 
بیشتر بهره مند شوند. 

نیم نگاه: به نظر می رسد آنچه که امروز باعث کاهش آمار طلاق شده، نه یک اقدام فرهنگی و اجتماعی، بلکه به علت یک حادثه

 
طبیعی است؛ شیوع بیماري کرونا به قدري هولناك بود که فرصتی براي اتفاقات دیگر مانند طلاق باقی نگذاشته است. 

بهتر است دستگاه هاي متولی حوزه طلاق مانند بهزیستی و نیروي انتظامی از فرصت پیش آمده براي بازیابی روابط زوج ها استفاده
کرده و تحولاتی عمیق تر و پایدارتري را در زندگی این افراد پدیدار سازند.



خلیج گرگان و رؤیاي رونق دوباره/ درآمد ساحل نشینان نم کشید

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/09/03

پس روي آب خلیج گرگان، گردشگري شهرهاي ساحلی گلستان را از رونق انداخته و این امر بر معیشت ساحل نشینان هم
تأثیر منفی گذاشته است.

 پس روي آب خلیج گرگان، گردشگري شهرهاي ساحلی

 
گلستان را از رونق انداخته و این امر بر معیشت ساحل نشینان هم تأثیر منفی گذاشته است. 

خبرگزاري مهر، گروه استان ها- اعظم محبی: گردشگران زیادي در رؤیاي دیدن آب زلال دریا و شنا در پهنه آبی خزر و خلیج گرگان
رهسپار این سواحل می شوند اما فقط چند دقیقه پس از رسیدن به آن، رؤیاي ساحل ماسه اي و شنا در دریا نقش بر آب می شود.
شنا و آب بازي پیشکش شاید همان تماشاي آب و خیس کردن دست ها در آب دریا هم دیگر ممکن نباشد زیرا پهنه آبی صدها متر

 
از ساحل فاصله گرفته است. 

این توصیف شرایط چند سال اخیر سواحل گلستان است، این اتفاق در حالی رخ می دهد که تا کمتر از 10 سال قبل شاهد پهلو

 
گرفتن انواع قایق هاي تندرو و البته در روزگاري اتوبوس دریایی در اسکله و سواحل استان بودیم. 

همین عقب نشینی آب کافی بود تا حال و هواي شهرهاي ساحلی استان هم تغییر کند، زمانی براي قایق سواري در خلیج گرگان باید
مدت ها در صف انتظار می ایستادي و یا براي استفاده از بازارچه هاي ساحلی بندرترکمن و بندرگز مشکل کمبود پارك خودرو و
ازدحام وجود داشت و طعم و بوي انواع غذاهاي محلی در ساحل، هر مسافري را وسوسه می کرد اما امروز نه تنها خبري از این

 
جذابیت ها نیست بلکه حضور در سواحل استان هم موضوعی بغرنج و آزاردهنده است. 

پس روي آب به حدي است که در صورت استمرار بی توجهی مدیران و متولیان، شرایط زندگی براي اهالی و جوامع پیرامونی خلیج

 
گرگان بسیار سخت خواهد شد. 

فارغ از مشکلاتی که عقب نشینی آب براي پروژه هاي گردشگري خرد بازارچه ساحلی و مشاغل وابسته بر جاي می گذارد، این چالش
اجراي طرح هاي کلان گردشگري مانند طرح گردشگري جزیره آشوراده را هم در هاله اي از ابهام قرار داده و شاید اگر بخواهیم واقع

 
بینانه تر بنگریم این طرح به خاطرات خواهد پیوست. 



 
 

همچنین در صورت استمرار پس روي ها در آینده نزدیک، شاهد تشدید کانون هاي ریزگرد در اراضی مستحدثه خواهیم شد و این امر
بر روي شرایط زندگی جوامع انسانی ساکن در طول بیش از 100 کیلومتر از نوار ساحلی از گمیش تپه تا نوکنده تأثیر خواهد گذاشت.

 
جامعه صیادي کوچک تر شده است 

یکی از صیادان بندرترکمن به خبرنگار مهر گفت: هراندازه آب خشک شده و عقب نشینی کند مسلماً بر روي میزان ذخایر ماهیان دریا

 
و معیشت ساحل نشینان تأثیر می گذارد. 

عبدالحکیم ادریسی افزود: سطح آب خلیج کاهش یافته بنابراین برخی از مردم در طلب معاش به نقاط دوردست در مرز ترکمنستان

 
رفته و جان خود را براي تأمین هزینه هاي زندگی به خطر می اندازند. 

وي بیان کرد: اینجا شغل صیادي کمرنگ شده و رونقی ندارد و بیشتر صیادان از سر ناچاري براي کار به شهرهاي دیگر مانند چابهار و

 
تهران رفته اند. 

ادریسی با بیان اینکه قبل از خشک سالی اوضاع بهتر بود، گفت: هم اکنون افرادي که اوضاع مالی خوبی دارند پرورش ماهی راه اندازي

 
کرده و کسی که وضع مالی خوبی ندارد مهاجرت می کند. 

وي ادامه داد: زمانی صیادي، جامعه بزرگ تري را تشکیل می داد اما اکنون صرفه اقتصادي ندارد و در یک منطقه ممکن است 30 تور

 
پهن شود ولی تنها یک ماهی صید شود اما صیاد چاره اي ندارد زیرا باید زندگی را بگذراند. 

ادریسی از وجود جوانان بیکار زیادي در این منطقه خبر داد و چاره این مشکل را در ایجاد صنعت، راه اندازي پرورش ماهی در قفس و

 
استفاده از نیروهاي بومی منطقه عنوان کرد. 



 
 

وي تصریح کرد: هم اکنون عده زیادي به زباله گردي روي آورده اند که زیبنده آنها نیست و اگر اوضاع به این منوال باشد احتمال

 
آسیب هاي اجتماعی بالا می رود. 

 
کم رونقی غرفه ها 

یکی از غرفه داران بازارچه ساحلی بندر ترکمن هم به خبرنگار مهر گفت: پس روي آب خلیج به صورت غیرمستقیم بر رونق غرفه هاي

 
بازارچه تأثیر گذاشته است و این امر را می توان از کاهش تعداد شاگردان غرفه ها دریافت. 

«عبدالسعید ایري توماج» افزود: تعداد مشتریان و کسب وکار در سنوات اخیر نسبت به گذشته کمتر شده و بسیاري به مشاغل دیگر

 
روي آورده اند. 

وي اضافه کرد: روزگاري در بازارچه حداقل 6 نفر مأمور ساماندهی پارك خودرو مشتریان بودند که هم اکنون با کاهش میزان

 
مشتریان، شغل هاي جانبی کنار بازارچه هم ازدست رفته است. 

«ایري توماج» گفت: روزي در کنار بازارچه ده ها زن و دختر قزاق ترکمن به پخت شیرینی جات محلی مانند بورك و پیشمه مشغول
و کمک خرج خانواده خود بودند ولی حالا پس روي آب دریا و کاهش میزان مشتریان بر روي این امر هم تأثیر گذاشته و تعداد این

 
افراد کمتر شده است. 

وي افزود: در تعطیلات تابستان و نوروز همه ساله چندین نفر مشغول ساخت صنایع دستی و بومی بوده و غرفه داران با فروش آن

 
علاوه بر ترویج فرهنگ بومی سبب اشتغال و درآمدزایی می شدند اما در حال حاضر اسکله جاذبه چندانی براي گردشگران ندارد. 

 
طبق گفته وي بوي نامطبوع در بعضی از روزها و ساعات سبب ناخشنودي گردشگران می شود. 



 
 

 
کاهش 80 درصدي میزان گردشگر دریایی 

یکی از فعالان قایقرانی در بندر ترکمن هم به خبرنگار مهر گفت: پس روي آب خلیج بر تعداد گردشگر تأثیر گذاشته و این امر

 
معیشت ما را در معرض خطر قرار داده است. 

 
ابراهیم میرزایی افزود: فعالیت ما قایقرانی و بردن گردشگر به دریا است و اگر آبی نباشد این فعالیت هم از بین می رود. 

پس روي خلیج گرگان بر کیفیت آب و در نتیجه پروژه هاي شیلاتی تأثیر خواهد گذاشت و همچنین سرمایه گذاران را در ورود به
پروژه هاي گردشگري دلسرد خواهد کرد وي با بیان اینکه به دلیل کاهش میزان آب، موتور و قایق ها آسیب می بینند، ادامه داد:

 
تعداد مسافران نسبت به سنوات گذشته حدود 80 درصد کاهش یافته و دو سال است درگیر این معضل هستیم. 

میرزایی از فعالیت 31 قایق موتوري و 50 نفر در شرکت قایقرانی خبر داد و گفت: قبلاً روزي پنج سرویس به دریا می رفتیم ولی هم

 
اکنون هر 6 روز یک بار یک سرویس هم به ما نمی رسد. 

وي توضیح داد: آشوراده امکانات زیرساختی و گردشگري قابل ملاحظه اي ندارد و فقط کسانی که طبیعت گرد هستند می توانند از

 
آن لذت ببرند. 

 
دلسردي سرمایه گذاران در ورود به پروژه هاي گردشگري 

فرماندار بندرگز هم در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: بخشی از ارتزاق مردم ساحل نشین از طریق قایقرانی و گردشگري دریایی

 
صورت می گیرد که اکنون تحت تأثیر عقب نشینی خلیج قرار گرفته است. 

حسین احمدي افزود: پس روي خلیج مطمئناً بر روي پروژه هاي گردشگري منطقه تأثیر گذاشته و سرمایه گذاران را براي ورود ناامید

 
و دلسرد می کند. 

وي اضافه کرد: بسیاري از پروژه هاي شیلاتی مانند پرورش ماهی در قفس که می تواند در خلیج شکل بگیرد به علت پس روي و

 
کاهش کیفیت آب ممکن است دچار مشکل شود. 



 
 

احمدي گفت: مطمئناً بخشی از تأثیر پس روي آب بر روي اقتصاد بومیان و صیادان محلی است که معیشت آن ها را در معرض خطر

 
قرار می دهد. 

وي بیان کرد: بوي بد سواحل که ناشی از جلبک ها و خزه ها است در نتیجه خشکی خلیج ایجادشده و مطمئناً به طور غیرمستقیم اثر

 
خود را بر روي گردشگري هم خواهد گذاشت. 

وي تصریح کرد: از اقدامات مهمی که به توسعه شهرهاي ساحلی استان کمک می کنند احیاي خلیج بوده که می تواند پروژه هاي

 
شیلاتی و گردشگري را هم متحول کرده و آینده و اقتصاد و معیشت مردم را رونق دهد. 

 
مخاطرات محیطی زیستی بر گردشگري تأثیر می گذارد 

فرماندار بندر ترکمن هم به خبرنگار مهر گفت: دیدن دریا باعث طرب و شادي هر بیننده و گردشگري است و این امر موهبت الهی

 
بوده و مسلماً اگر آب پس روي داشته باشد بر روي میزان مسافر هم تأثیرگذار خواهد بود. 

سید صادق شیرنگی از مخاطرات زیست محیطی خشکی خلیج گفت و افزود: اگر پس روي به همین صورت ادامه دار باشد ممکن

 
است در آینده اي نزدیک شاهد وقوع ریزگردها باشیم که بر روي کشاورزي استان و منطقه هم تأثیر خواهد گذاشت. 

شیرنگی بیان کرد: مسلماً اگر خلیج خشک شود بر روي گونه هاي دریایی و تخم ریزي ماهی ها و صیادي و همچنین میزان گردشگر

 
تأثیر می گذارد. 

معیشت ساحل نشینان گلستانی تحت تأثیر پس روي آب خلیج گرگان قرارگرفته و بسیاري از مشاغل را با چالش روبرو کرده است.
مطمئناً احیاي خلیج می تواند رونق و امید را به منطقه برگردانده و پاي سرمایه گذاران بسیاري را براي راه اندازي پروژه هاي

گردشگري به این مناطق باز کند.



شیوه نامه جدید فولاد، رانت را محدود می کند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/09/03

انجمن نوردکاران فولادي ایران در بیانیه اي اعلام کرد: با شیوه نامه ابلاغ شده دولت و طرح در دست تهیه و تدوین مجلس،
رانت در بازار فولاد محدود می شود.

انجمن نوردکاران فولادي ایران در بیانیه اي اعلام کرد: با
شیوه نامه ابلاغ شده دولت و طرح در دست تهیه و تدوین

 
مجلس، رانت در بازار فولاد محدود می شود. 

به گزارش خبرگزاري مهر، انجمن نوردکاران فولادي ایران
در بیانیه اي از شیوه نامه جدید بازار فولاد که توسط دولت
تهیه و تدوین شده است، حمایت کرده و اعلام کرد بسیاري
تا قبل از ابلاغ این شیوه نامه، انگشت اتهام را به سمت
نوردکاران می گرفتند و حالا که دولت در یک دستورالعمل
در حال پایان دادن به منافع رانتی در بازار فولاد است،

برافروخته شده و آن را مورد شماتت قرار می دهند و به بهانه هاي واهی و حتی افت شاخص معاملات بورس در حالیکه این شیوه نامه

 
هنوز اجرا نشده سعی در ممانعت از اجراي آن دارند. 

 
با شیوه نامه ابلاغ شده دولت و طرح در دست تهیه و تدوین مجلس، رانت در بازار فولاد محدود می شود. 

 
پیشنهادات تکمیلی براي ساماندهی بازار فولاد 

انجمن نوردکاران فولادي ایران از شیوه نامه جدید ساماندهی بازار فولاد که توسط معاونت اقتصادي رئیس جمهور ابلاغ شده، حمایت
کامل کرده و در راستاي بهبود محیط کسب وکار و رفع موانع تولید و تشویق و کمک به اشتغال پایدار، پیشنهاداتی نیز به جهت

 
همسان سازي طرح فولاد در دولت و مجلس ارائه داده است: 

1. درباره اصلاح بند الف قیمت و ماده 2: علاوه بر تعیین قیمت پایه، واژه حداکثر سقف رقابت در بورس کالاي ایران جهت سوپاپ
اطمینان و عدم مهندسی قیمت درصدي کمتر از قیمت جهانی  CIS در نشریه متال بولتن تعیین شود. در طرح فوق چون عرضه همه
محصولات و مواد خام زنجیره فولاد در بورس کالا تعیین شده (جذابیت صادرات مواد اولیه و خام بیشتر به دلیل ارزانی و تأمین آن در
کشور هست) در راستاي جلوگیري از مهندسی قیمت، سقف رقابت در بورس کالا به نحوي تأمین شود که در سامانه عرضه و تقاضا
امکان ثبت سفارش نرخ بیش از سقف قیمت جهانی امکان پذیر نباشد و ثبت عرضه و تقاضا به جهت صیانت از تولید ملی و عدم

 
خروج ارزش افزوده از کشور، حداکثر معادل 95 درصد نرخ جهانی آن در بازار داخل باشد. 

2. درباره اصلاح ماده 7: علاوه بر تعیین حداقل محصولات فولادي در بورس کالا به میزان 20 هزار کیلوگرم، حداقل عرضه محصولات
مقاطع طویل نیز به میزان 44 هزار کیلوگرم تعیین شود. با توجه به تولید بخش عظیمی از محصولات فولادي توسط واحدهاي کوچک



و زود بازده نوردي و عدم دسترسی این واحدها به سرمایه در گردش کافی، در راستاي تشویق و حمایت از بخش خصوصی و عرضه
محصولات همه واحدها در بورس کالا پیشنهاد می شود، واحدهاي کوچک با تناژ مذکور توان مشارکت در تولید و شفافیت عرضه ها

 
در بورس کالا را داشته و مورد دامپینگ واحدهاي دولتی و خصولتی خودمصرف وداراي زنجیره کامل فولاد قرار نگیرند. 

3. درباره اصلاح ماده 8: محصولات مقاطع طویل فولادي همانند تبصره ماده 3 از عرضه در بورس کالا معاف شود. فروش مقاطع طویل
تحت نظارت وزارت صمت و پس از کشف قیمت در بورس کالا (با ثبت فاکتور فروش در سامانه بهین یاب و توسعه تجارت قابل
واگذاري صرفاً به مصرف کنندگان نهایی و پروژه اي عمرانی به دلیل فروش مویرگی و نقاط سرزمینی و گستردگی مشتریان وفادار به
کارخانه ها در اقصی نقاط جغرافیاي ایران بزرگ و قراردادهاي بلندمدت و عدم دسترسی مشتریان به واحدها در بورس کالا و
جلوگیري از هرگونه رانت و افزایش قیمت کاذب توسط دلالان و عمده مشتریانی که ساختار بازرگانی و واسطه اي در بورس کالا براي
اینگونه محصولات هست) الزامیست و سبب کاهش شدید قیمت و رقابت در عرضه خواهد شد. در صورت عرضه اجباري محصولات
نهایی در بورس کالا با توجه به مورد مشابه در خصوص عرضه ورق هاي فولادي فولاد مبارکه، عمل تبعیض آمیز بوده و جز افزایش بی
دلیل (بالغ بر 12 درصد) به دلیل دلالی و واسطه گري خریداران محصول نهایی در بورس و عرضه به مصرف کننده واقعی، با قیمت
بالاتر حاصل دیگري ندارد. ضمن آنکه فروش محصولات نهایی توسط کارخانه هاي تولیدي خارج از بورس با نظارت فوق قابل رصد و
پیگیري و شفافیت عرضه خواهد بود. در صورتی که کالا در بورس عرضه شود، به دلیل جنسیت و ماهیت خریداران که تجار و واسطه
خواهند بود، رصد و پیگیري و نظارت بر عرضه بعدي و مهندسی قیمت آن قابل پیگري نخواهد بود و موجبات رانت و احتکار و

 
گرانفروشی را به دنبال خواهد داشت. 

4. اصلاح ماده 11: عرضه محصولات نهایی فولادي ابتدا منوط به خرید مواد اولیه (شمش و بیلت و بلوم) از بورس کالا باشد و عرضه

 
محصولات از خرید مواد اولیه وارداتی و یا خارج از بورس مبرا از این ماده شود. 

5. اصلاح تبصره 2 ماده 12: جهت رعایت و انجام تبصره مذکور و عدم مغایرت با ماهیت آن (رقابت پذیري در بازارهاي هدف صادراتی
و جایگزینی صادرات محصولات نهایی با ارزش افزوده با خام فروشی به میزان 20 درصد)، صادرات محصولات نهایی و ارزآوري
غیرنفتی - با توجه به دو برابري تولید مواد اولیه نسبت به نیاز داخلی کشور - به واحدهاي تولیدي مذکور اختصاص یابد و در برنامه
تولید، لحاظ و معاف از حجم عرضه در بورس کالا شوند. مازاد بر عرضه و نیاز داخلی نیز در هر بار عرضه در بورس کالا به آن اضافه

 
شود. 

6. درباره اصلاح ماده 17 آمده است: علاوه بر اجراي مفاد ماده فوق، بورس کالا موظف به افشاي نام خریداران همه کالاهاي زنجیره به
تشکل ها و انجمن هاي متولی مربوطه در راستاي شفاف سازي و نظارت و کنترل و همکاري دقیق با وزارت صمت و نهادهاي نظارتی
شود. بورس کالا فقط اختیار عرضه بر مبناي مصوبات وزارت صمت و کمیته نظارتی آن به دور از هرگونه اعمال نظر انحصاري
فولادسازان و مهندسی قیمت و کنترل حجمی عرضه باشد و اختیار تعیین کف و سقف حجم معاملات یا سقف قیمت با توجه به

 
عرضه مکفی مواد اولیه و تقاضاي کشف شده و نظارت عالیه و اعمال قیمت پایه و سقف جهانی در شیوه نامه باشد. 

7. درباره اصلاح تبصره ماده 18 آمده است: در تبصره مذکور علاوه بر نظارت بازار محصولات نهایی، کنترل و نظارت بر عرضه و بازار

 
مواد خام شامل شمش، بیلت و بلوم و اسلب نیز اضافه شود. 

همچنین انجمن نوردکاران فولادي ایران خواستار پیشنهاد الحاق بند جدید به شیوه نامه مذکور با عنوان ایجاد و تأسیس بورس
اختصاصی محصولات زنجیره فولاد کشور با مشارکت بخش خصوصی و تولیدکنندگان محصولات نهایی با هدف متولی گري و نظارت

 
انجمن هاي تخصصی و اصناف و نمایندگان مصرف کننده نهایی است که این پیشنهاد را نیز به دولت ارائه داد ه است. 



در توجیه پیشنهاد این بند الحاقی به شیوه نامه ساماندهی بازار فولاد نیز آمده: یکه تازي بورس کالاي ایران که یک شرکت تجاري و
اختصاصی و داراي حقوق مالکانه و در انحصارچند شرکت بزرگ فولادساز و سهام عمده است، موجبات تبعیض شدید منافع و
انحصارگرایی و شکل گیري رانت مالی و پارادوکس شدید در مهندسی نظام عرضه و تقاضا در بازار شده است. شکل گیري فضاي
کنونی برخلاف اصل 44 قانون اساسی، بخش خصوصی کشور را به انزوا و از مشارکت در سرنوشت خود محروم و موجبات تضییع
حقوق و منافع آنان را فراهم آورده است، بنابراین نوردکاران فولادي ایران معتقدند به دلیل گستردگی صنعت در حوزه زنجیره فولاد
کشور (دومین قطب و اولویت اقتصادي کشور)، ایجاد بورس کالایی کاملاً شفاف با مشارکت اعضاي منتخب زنجیره فولاد کشور و
نماینده مصرف کننده نهایی سبب ایجاد رقابت سالم در کشور و سهولت و رونق اقتصادي در سال جهش تولید در راستاي منویات

 
رهبر انقلاب می شود. 

 
درخواست از دولت براي منع تأسیس واحدهاي جدید نوردي 

8. در حال حاضر بیش از 30 میلیون تن واحد تولیدي محصولات نوردي در کشور موجود است که تنها 30 درصد آن فعال است،
زیرساخت هاي تأمین مواد اولیه، عرضه و حمل ونقل براي همین ظرفیت نیز جوابگو نیست، در هشتمین بند بسته پیشنهادي انجمن
به دولت و در رأس آن معاونت وزارت صمت در خواست شده تا از اعطاي هر گونه مجوز جهت تأسیس واحدهاي جدید یا طرح هاي
توسعه نوردي توسط واحدهاي بالادستی و یا نوردي (چه دولتی، چه خصوصی و یا خصولتی) ممانعت به عمل آورد و امید است با این

دستور کار، سرمایه هاي ملی در این برهه حساس در مسیر نادرست به هدر نرود.



بسیج؛ حامی تولیدکنندگان/ با سنگ اندازي در تولید، اقتصادمقاومتی محقق

نمی شود

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/09/03

اشتغال زایی براي روستائیان با همت سه جوان بسیجی؛
بسیج؛ حامی تولیدکنندگان/ با سنگ اندازي در تولید،
اقتصادمقاومتی محقق نمی شود مرصاد نیوز: اسدي با بیان
این که با دستان خالی و بدون هیچ سرمایه اي اشتغال
زایی کرده ام اما مسئولان از تولیدکنندگان خرد حمایتی
نمی کنند، گفت: بسیج به عنوان پشتوانه به سراغ

 
تولیدکننده می رود و حامی همه جانبه تولید است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد ، به نقل از خاورستان، هادي اسدي پرورش دهنده بوقلمون در شهرستان بشرویه که 10 سال

 
است کار پرورش بوقلمون را در این شهرستان آغاز کرده و در این راه اشتغال زایی بسیاري براي روستائیان ایجاد کرده است. 

این تولیدکننده موفق با همکاري دو از دوستان خود، با ایده و برنامه ریزي و با سرمایه گذاري اندك و با دست خالی کارآفرینی کند و

 
به عنوان کارآفرین موفق بسیجی شناخته شود. 

هادي اسدي کارآفرین بسیجی و فعال اقتصاد مقاومتی در گفت وگو با خبرنگار خاورستان، اظهار کرد: پرورش بوقلمون را از سال 90

 
آغاز کردم و از سال 94 این کار را به صورت صنعتی گسترش دادم. 

 
اسدي افزود: در حال حاضر پرورش بوقلمون گوشتی هم به صورت صنعتی و هم به صورت خانگی انجام می دهم. 

وي خاطرنشان کرد: اکنون حدود 500 میلیون تومان به صورت دو مرحله سرمایه گذاري کردیم و سه نفر اشتغال دائم و بیمه و سه

 
نفر اشتغال موقت دارند که شامل راننده مسئول فنی و کارگر می شود. 

فعال اقتصادمقاومتی گفت: حدود 20 تا 50 طرح به صورت مشاغل خرد با مجموعه ما کار می کنند و همکاري شغلی با کمیته امداد

 
داریم که در مرحله اول 100 طرح را با آن ها همکاري کردیم. 

اسدي یادآور شد: بعد از فارغ التحصیل شدن از دانشگاه و این که اوضاع استخدامی خوب نبود و اهداف من با استخدامی دولت محقق

 
نمی شد، بیشتر دنبال کار جانبی و کاري که بتوانم زودتر به اهدافم برسم بودم از این رو دنبال پرورش بوقلمون رفتم. 

این تولیدکننده موفق گفت: در مدت کوتاه به اهدافی که می خواستم رسیدیم و افراد زیادي را به اشتغال درآمدیم و منبع درآمدي

 
براي خودشان پیدا کردند و این انگیزه اي شد تا پرورش بوقلمون را گسترش دهیم. 



 
اسدي افزود: برنامه ما توسعه، راه اندازي صنایع تبدیلی، ایجاد کشتارگاه ها و بسته بندي بود. 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر پرورش بوقلمون کاملا مکانیزه و سنتی است که همه تجهیزات و دستگاه هاي پرورش دهنده

 
بوقلمون بروز است. 

این کارآفرین بسیجی با بیان این که ما تسهیلات در دو مرحله دریافت کردیم، افزود: مرحله اول راه اندازي کارگاه پرورش دهنده
بوقلمون بود که 50 درصد تسهیلات به ما پرداخت شد و این یک وقفه بزرگی ایجاد کرد که نتوانستیم به اهدافمان برسیم که با 50
درصد ظرفیت کار می کردیم که در مرحله دوم درخواست توسعه و تسهیلات کردیم که صندوق کارآفرینی امید با ما خیلی همکاري

 
کرد و تسهیلات به ما پرداخت کردند. 

اسدي بیان کرد: طرح ما این بود که 50 درصد ظرفیت به 100 درصد رسید و با تسهیلات مرحله دوم 150 درصد کار ما توسعه پیدا

 
کرد. 

 
تولید 120 تن گوشت بوقلمون در سال 

وي خاطرنشان کرد: 11 هزار قطعه پرنده در سال تولید می کنیم که معادل 150 تا 160 تن بوقلمون زنده است و 120 تن گوشت

 
بوقلمون تولید و به بازار عرضه می کنیم. 

فعال اقتصادمقاومتی اظهار کرد: محصولات ما در ابعاد مختلف فروش دارد؛ فروش محلی و صادرات به استان هاي دیگر مانند تهران و
قم است که با توجه به این که در استان هاي دیگر بوقلمون گوشتی ندارند به صورت زنده به استان هاي هدف ارسال و آن جا کشتار

 
بسته بندي و توزیع می شوند. 

اسدي گفت: سال 1387 فارغ التحصیل دانشگاه در رشته حقوق شدم و به سربازي رفتم و فرزند مددجوي کمیته امداد بودم و از
لحاظ مالی خیلی دست مایه اي نداشتم که بتوانم کاري را آغاز کنم. در همین حین با دوستان دوران راهنمایی که راننده تراکتور بود
آشنا شدیم و این دوستم از رانندگی خسته شده بود و به پیشنهاد من و همراهی دو نفر از دوستانم یک تعاونی تشکیل دادیم. آورده ما

 
سه جوان، صفر بود دنبال راهکار براي تامین هزینه هاي اولیه تشکیل تعاونی و راه اندازي کارمان بودیم. 

 
دست خالی و با سرمایه صفر کارمان را آغاز کردیم 

وي ادامه داد: تصمیم گرفتیم از مردم کمک بگیریم به این صورت که 500 هزار تومان از مردم به عنوان حق عضویت در شرکت
تعاونی دریافت می کردیم و بعد از یک سال به افراد برگشت می دادیم در مقابل به این افراد مشاوره و راهنمایی براي ایجاد اشتغال
انجام می دادیم و طرح هاي آن ها را راه اندازي می کردیم و این حق عضویت ها زیاد شد و سرمایه اي که بتوان کار را راه اندازي

 
کنیم تهیه شد و کارمان را آغاز کردیم. 

این کارآفرین موفق یادآور شد: در کنار این، پرورش دهنده هاي خانگی نیز جذب کردیم که 20 تا 100 قطعه بوقلمون به این افراد

 
می دادیم و در خانه آن ها را پرورش می دادند. 



 
از فکرمان براي جذب سرمایه هاي اندك محلی کمک گرفتیم 

اسدي ادامه داد: پرورش بوقلمون به صورت خانگی دو امتیاز داشت؛ اول این که پرورش دهنده ها براي پرورش بوقلمون هزینه نمی

 
کردند و این سبب افزایش تقاضا شد. 

وي اضافه کرد: دوم این که هر چقدر تعداد پرورش دهندگان زیاد می شد سرمایه بیشتري براي ما داشت و شرط ما با پرورش
دهندگان این بود که تا سه دوره جوجه و دان به آن ها می دهیم محصول آن ها را برمی داریم و هیچ وجه نقدي به آن ها پرداخت

 
نمی شود و در مقابل به آن ها جوجه و نهاده می دهیم و این سرمایه خوبی به شرکت داد. 

این تولیدکننده موفق افزود: این سرمایه دو منفعت براي شرکت داشت اول این که نقدینگی و سرمایه در گردش ما تامین شد و
پرورش دهنده خانگی ما خیالش راحت بود و به ما اطمینان داشت این پول سرمایه گذاري است و ما جوجه و نهاده به وي خواهیم داد
و نگرانی از بابت فروش محصول نخواهد داشت که خوشبختانه افراد زیادي استقبال کردند و این طرح را انجام دادیم و به این شکل

 
سرمایه در گردشی که کم داشتیم را جبران کردیم. 

 
دلال ها را حذف کردیم و تولیدمان پرسود شد 

اسدي گفت: با کمک دوستان خانگی ماشین حمل بوقلمون را تامین کردیم چراکه ماشین حمل بوقلمون از شهرهاي دیگر هزینه

 
سنگینی به ما تحمیل می کرد و حمل بار نیز برعهده خودمان بود از این رو دلالی در کار نبود و هزینه ها خیلی کاهش پیدا کرد. 

وي اضافه کرد: همچنین همه وسایلی که براي پرورش بوقلمون آبخوري، سیستم گرمایشی و سرمایشی و دان مورد نیاز است را محلی
سازي کردیم یعنی پرورش دهنده اي که 50 بوقلمون داشت از همان تجهیزات داخل روستاها از قبیل لاستیک ماشین بلااستفاده و

 
آبگرمکن نفتی را جمع کردیم و براي آن ها هیتر درست و شرایط استانداري را براي افراد روستا و پرورش دهنده فراهم کردیم. 

این تولید کننده موفق گفت: با تحقیقاتی که داشتیم ضایعات کشاورزي را در غذاي جوجه گنجاندیم که این خیلی هزینه ها را کم
کرد و 20 تا 30 درصد هزینه هاي دان کاهش پیدا کرد و این کاهش علنا سود را بالا برد و در مجموع همه این عوامل سبب شد

 
سرمایه در گردش ایجاد و کار ما رونق گیرد. 

اسدي تصریح کرد: از ابتداي امسال وضعیت نهاده بسیار اسف بار است و خیلی نتواسنیتم راه را ادامه بدهیم و همه طرح ها خوابیده و

 
مجموعه ما تعطیل است. 

وي بیان کرد: توجیه اقتصادي ندارد و مشخص نیست امروز اگر جوجه ریزي کنیم دان خواهد بود که بتوانیم براي جوجه ها تامین

 
کنیم؟ امیدواریم با رفع مشکل نهاده بتوانیم کارمان را آغاز کنیم. 

این کارآفرین نمونه گفت: کار پرورش بوقلمون را با کمک دوستانم مجتبی و محمدحسن رضایی راه اندازي کردم به طوري که کار

 
بنایی و تاسیس سوله و هر کاري که در حد توان ما بود را خودمان انجام دادیم و این، هزینه ها را کاهش داد. 

اسدي نام تجاري محصول خود را "آریا پرند" معرفی می کند و می گوید: مجوز ما پروانه بهره برداري از جهادکشاورزي است و محل

 
فعالیت شهرستان بشرویه است. 



وي اضافه کرد: مجوز بسته بندي گوشت و کشتار آن قدر قوانین دست وپا گیر و هزینه هاي سنگین دارد که خیلی توجیه اقتصادي

 
در آن نمی بینیم و به کشتارگاه سفارش می دهیم تا بوقلمون را کشتار و در بسته بندي قید کند به سفارش شرکت آریا پرند است. 

وي در پاسخ به این سوال که دولت و مسئولان چقدر از شما حمایت می کنند، گفت: تنها اسم حمایت است این حمایت را در چه می
دانید، حمایت این است که من تولید کننده و فردي که در روستاهاي خراسان جنوبی یک معلول بهزیستی و مددجوي کمیته امداد را
یک جوانی که به هر دلیلی نتوانسته شغلی داشته باشد و یک معتادي که تازه ترك کرده با سرمایه و پول خودم و به صورت امانی
شغل ایجاد کردم و ارگان هاي مختلف می گویند شما نباید به این فرد جوجه می دادید و در این صنعت مشاغل خرد و اشتغال

 
خانگی را قبول نداریم. این فرد سهیمه سویا و ذرت ندارد. 

 
مسئولان از تولیدکنندگان خرد و سنتی هم حمایت کنند 

اسدي تصریح کرد: همه افراد توان این را ندارند که مجتمع پرورش صنعتی با هزینه هاي میلیاردي ایجاد کنند. با این وام و شرایط

 
اقتصادي و سختی بازار تولیدکننده نمی تواند ادامه دهد و لازم است مسئولان از تولیدکنندگان خرد و سنتی حمایت کنند. 

وي به احداث کارگاه بلوکه زنی سیمان اشاره کرد و افزود: من راهور طرح هاي اشتغال کمیته امداد هستم و بارها به بسیج سازندگی و
بنیاد برکت و دیگر ارگان هایی که وام خوداشتغالی خانگی می دهند گفته ام خواهشا قبل از اعطاي وام، تعاملات اداري خود را حل

 
کنید. 

 
با سنگ اندازي در تولید، اقتصادمقاومتی محقق نمی شود 

کارآفرین نمونه ادامه داد: خیلی ها را می شناسم شترمرغ، بوقلمون، کبک و بلدرچین داشته اما در فصل زمستان سوخت به فرد تعلق
نمی گیرد، خوراك نمی دهند و محصول خود را می خواهد روانه بازار کند مجوز نمی دهند. آیا همه این کارها، نام آن اقتصادي

 
مقاومتی می شود؟ 

اسدي متذکر شد: فقط و فقط برخی ارگان ها یاد گرفته اند انبوه پرونده تشکیل و وام بدهند؛ ما آن قدر اشتغال خانگی راه اندازي

 
کردیم و این تنها راه اندازي است و تنها وام می دهند و بعد از وام معلوم نیست چه بلایی سر تولیدکننده می آید؟ 

 
150 طرح خانگی بوقلمون به خاطر بروکراسی اداري به مشکل برخورده است 

وي گفت: بالاي 100 تا 150 طرح خانگی در بوقلمون راه اندازي کردم و به دلیل بروکراسی هاي اداري به مشکلی برخورده است که

 
اگر این دستورالعمل ها و تبصره ها در تولید حذف شود هیچ فردي بیکار نمی ماند. 

این تولیدکننده موفق خاطرنشان کرد: هرکسی با توان کاري و جسمی می تواند تولیدکننده باشد به طوري که من معلول بهزیستی را

 
به کار گرفتم که بوقلمون پرورش داده و به اندازه خود درآمد داشته است. 

وي یادآور شد: اگر دولت کارآفرینان را به حال خود واگذار کند قطعا می توانند بهترین محصول را تولید کنند و هر روز یک

 
دستورالعمل، قانون و تبصره ایجاد نکنند. 



 
سیستم اداري مشکل دارد وگرنه تحریم به تولید هیچ ارتباطی ندارد 

اسدي افزود: مردم مصرف کننده هستند، جامعه نیاز دارد و بازار هم وجود دارد اما متاسفانه سیستم اداري دولتی خراب می کند

 
چراکه تحریم به تولید کار ندارد. 

وي تصریح کرد: من سالی حداقل 10 میلیون تومان به خاطر این که ما شرکت تعاونی هستیم مالیات می دهم اما آقایان گردن کلفتی

 
که من جوجه را به وي می دهم فرار مالیاتی دارد و من باید بسوزم. 

 
گردن تولیدکنندگان خرد را فشرده اند و گردن کلفت ها را رها کرده اند 

وي اظهار کرد: مشکل این است که گردن تولیدکنندگان کوچک که در روستاها کارآفرینی می کنند را فشرده اند اما گردن کلفت ها

 
را رها کرده اند. این ها مشکلاتی است که هیچ کسی جواب گو نیست. 

اسدي با بیان بیان که تنها واحد پرورش بوقلمون در بشرویه و تنها واحد مکانیزه پرورش بوقلمون استان هستم، گفت: مجموعه

 
دامپزشکی خراسان جنوبی و بشرویه رضایت بخش است. 

وي به جوانان توصیه کرد: جوانان طمع شان زیاد نباشد و آن چه در توان خودشان می بینند، را انجام دهند و اگر چند دفعه شکست

 
خوردند مهم نیست یک مسیري را انتخاب کنند و آن مسیر را با مدیریت، مطالعه و برنامه ریزي جلو بروند قطعا موفق می شوند. 

 
کارآفرین موفق گفت: باید در کار استقامت و استمرار داشته باشند و روش هاي نوین را در کار خود پیاده سازي کند. 

 
شرایط سختی را در ایجاد اشتغال تحمل کردم 

اسدي با بیان این که شرایط خیلی سختی را در راه ایجاد اشتغال تحمل کردم، افزود: از اقوام و آشنایان و حدود 60 نفر 18 میلیون

 
تومان پول قرض کردم تا این که توانستم جوجه ریزي کنم. 

 
وي خاطرنشان کرد: شرایط خیلی سختی را گذراندم اما از کارم منصرف نشدم و با مطالعه و تلاش کارم را به پیش بردم. 

تولیدکننده موفق ادامه داد: در زمینه پرورش بوقلمون و طیور مطالعه، هزینه و وقت گذاشتم و در کنار تجربه، سعی کردم از روش

 
هاي نوین بهره بگیرم و موفق شوم. 

 
بسیج حامی تولیدکنندگان است 

اسدي گفت: خراسان جنوبی استانی است که هر فرد در هر زمینه اي که اراده داشته باشد می تواند کار کند. بسیج کارهایی که براي

 
اشتغال زایی انجام می دهد را پیگیري و سعی می کند در طول این اشتغال ایراد کار را رفع کند و حامی تولیدکننده باشد. 

 
وي خاطرنشان کرد: بسیج به عنوان پشتوانه دنبال تولیدکننده می رود و حامی همه جانبه تولید است که واقعا من تشکر می کنم. 



وي یادآور شد: از جهادکشاورزي، دامپزشکی، اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی و شریک کاري من آقایان رضایی تشکر می کنم که

 
روحیه جمعی و مشارکت توانست موفقیت کاري ام را سبب شود. 

انتهاي پیام/



تولید زعفران توسط بانوي کارآفرین اندیمشکی

منبع: ایرناشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/09/03

اندیمشک - ایرنا- زینب فاضلی بانوي کارآفرین اندیمشکی اولین محصول زعفران تولید گلخانه اي در این شهرستان را روانه
بازار کرد.

اندیمشک - ایرنا- زینب فاضلی بانوي کارآفرین اندیمشکی
اولین محصول زعفران تولید گلخانه اي در این شهرستان را

 
روانه بازار کرد. 

این بانوي اندیمشکی که دهیار روستاي شهید بهشتی از
توابع بخش مرکزي شهرستان اندیمشک است دوشنبه در
گفت و گو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه تولید زعفران
گلخانه اي در شهرستان اندیمشک تاکنون سابقه نداشته
است گفت: به منظور اجراي این طرح، گلخانه اي به وسعت
30 متر مربع در محل سکونت خود احداث و در آن کشت

 
زعفران انجام شد. 

وي با اشاره به لزوم تشویق و ترغیب بانوان به کارآفرینی و استفاده بهینه از ظرفیت هاي موجود افزود:با توجه به مدرك تحصیلی خود

 
در رشته کشاورزي تصمیم به انجام یک کار نو گرفتم و پس از تلاش فراوان اقدام به کشت زعفران گلخانه اي کردم. 

این بانوي اندیمشکی توسعه طرح تولید زعفران را مستلزم در اختیار گذاشتن فضایی بزرگتر در منطقه دانست و افزود:در این صورت

 
فرصت هاي متعدد شغلی براي ساکنان این روستا و در قالب روستاي محصول محور ایجاد خواهد شد. 

فاضلی یکی از مهمترین دغدغه هاي خانواده هاي ساکن در روستاي شهید بهشتی اندیمشک را ایجاد فرصت هاي شغلی عنوان کرد و

 
گفت: علاوه بر کشاورزي طرح هاي مرتبط با بخش کشاورزي نیز می توان براي بانوان و سایر ساکنان این منطقه فراهم کرد. 

وي بیان کرد:روستاي شهید بهشتی در فاصله پنج کیلومتري سد دز و 17 کیلومتري شهر اندیمشک واقع است و با توجه به اینکه سد
دز پذیراي گردشگران است می توان با اجراي طرح هاي مختلف در این روستا ، آن را به یک قطب گردشگري تبدیل کرد لذا در این

 
راستا طرح هاي مرتبط با این موضوع براي جلب حمایت مسئولان شهرستان ارایه شده است. 

عباس پاپی بخشدار مرکزي اندیمشک نیز گفت : براي توسعه طرح کشت گلخانه اي زعفران در روستاي شهید بهشتی و در راستاي

 
اشتغالزایی تلاش می شود فضاي مناسب در اختیار این بانوي کار آفرین قرار گیرد. 

عباس جمشیدي مدیر جهاد کشاورزي اندیمشک نیز گفت: کشت زعفران به روش گلخانه اي براي اولین بار است که به همت این



 
بانوي کار آفرین با موفقیت در شهرستان اندیمشک اجرا شده است. 

 
شهرستان اندیمشک در شمال استان خوزستان افزون بر 56 هزار هکتار زمین کشاورزي دارد. 

 
هر سال 600 هزار تن انواع محصولات کشاورزي در شهرستان اندیمشک تولید می شود. 

 
75 هزار نفر از جمعیت 170 هزار نفري شهرستان اندیمشک از طریق کشاورزي و دامداري امرار معاش می کنند. 

 
برچسب ها 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- کارآفرینی 

 
- زعفران 

 
- اندیمشک 

- بانوان



محور بودن مسجد در تمام فعالیت ها/ راه اندازي صندوق هاي قرض الحسنه و

ارائه وام هاي اشتغالزایی

منبع: داناشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/09/03

حوزه حضرت خدیجه (س) شهرستان جاجرم با ابتکارهایی که در حوزه هاي مختلف ترویج گفتمان ولایت در حوزه زن و
خانواده، تقویت هویت زن مسلمان، تربیت کودك انقلابی، اشتغال زایی و ... داشته موفق به کسب مقام برتري جشنواره مالک

اشتر کشور شده است.

حوزه حضرت خدیجه (س) شهرستان جاجرم با ابتکارهایی
که در حوزه هاي مختلف ترویج گفتمان ولایت در حوزه
زن و خانواده، تقویت هویت زن مسلمان، تربیت کودك
انقلابی، اشتغال زایی و ... داشته موفق به کسب مقام برتري

 
جشنواره مالک اشتر کشور شده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از عصراترك،
جشنواره مالک اشتر یک فرصت بی بدیل و در واقع بهانه
اي براي قدردانی از سیره عملی مالک اشتر به عنوان یار
باوفاي امام علی علیه السلام است، که هدف از برگزاري
جشنواره مالک اشتر شناسایی و معرفی واحدهاي برتر و

 
اجراي شیوه هاي خلاق در رده هاي مختلف بسیج است. 

این جشنواره در راستاي تجلیل از زحمات و تلاش هاي یکساله بسیجیانی است که در راستاي انجام ماموریت هاي ابلاغی مختلف

 
سپاه و بسیج همت مضاعف و تلاش بی وقفه انجام داده اند. 

در نهمین جشنواره مالک اشتر کشور که سال گذشته برگزار شد، حوزه حضرت خدیجه (س) شهرستان جاجرم با انجام ابتکاراتی در

 
لیست برترین هاي بسیجیان کشور جاي گرفت. 

ملیحه عباسی، فرمانده حوزه حضرت خدیجه(س) در گفتگو با خبرنگار عصراترك در جاجرم اظهار داشت: حوزه حضرت خدیجه (س)
ناحیه جاجرم به منظور نهادینه سازي وتحقق منویات مقام معظم رهبري و سند چشم انداز بسیج با هدف بهره وري وثمر دهی بیشتر

 
واثرگذاري درجامعه با رویکرد کمک به رفع مشکلات وکاهش آسیب ها اقدامات قابل توجهی انجام داده است. 

 
وي ادامه داد: در تمام برنامه هاي این حوزه، تاکید ویژه برمسجد محور بودن برنامه بوده است. 

عباسی اضافه کرد: رویکرد اصلی این ناحیه ترویج گفتمان ولایت درحوزه زن و خانواده بویژه تحکیم و تقویت و تعالی بنیان خانواده ها

 
و ترویج فرهنگ عفاف وحجاب بوده است. 

وي خاطرنشان کرد: دراین راستا برنامه هاي متنوعی از جمله نشست هاي تربیتی اخلاقی معرفتی، برگزاري مانورهاي تذکرلسانی و



برپایی نمایشگاه محصولات وملزومات حجاب و عرضه و فروش با قیمت پایین تر از بازار، دوخت چادر بصورت رایگان به صورت

 
مستمر، برگزاري تجمع بزرگ عفاف وحجاب، تکریم از دانش آموزان محجبه صورت گرفته است. 

عباسی عنوان داشت: گام بعدي در تقویت هویت زن مسلمان و تبیین و ترویج منزلت مقام زن با محوریت الگوي سوم زنان "" نه
شرقی نه غربی"" که در این زمینه به معرفی زنان شاخص و الگو برداري و بررسی ابعاد زندگی در نشست هاي تربیتی معرفتی و

 
برگزاري مسابقات فرهنگی از زندگینامه ي آنان بوده است. 

فرمانده حوزه حضرت خدیجه(س) جاجرم با اشاره به اینکه از دیگر برنامه هاي این حوزه تربیت کودك انقلابی و فعالیت در حوزه
کودك بوده است، گفت: دراین راستا راه اندازي و تقویت مهدکودك بسیج، تعامل با دیگر مهدکودك هاي سطح شهر و ارائه منبع
آموزشی مورد نظر بسیج، تقویت حلقه هاي صالحین کودك، برگزاري برنامه هاي ویژه کودکان به منظور تفهیم مقام شهید و شهادت
در قالب برنامه هاي شعرخوانی، قصه گویی، مسابقات نقاشی، راه اندازي هیئت هاي سینه زنی کودکان وحضور نونهالان در پذیرایی

 
موکب اربعین حسینی، تشکیل گروههاي سرود وتئاتر توسط کودکان اجرایی شده است. 

وي ادامه داد: پایگاه هاي حوزه حضرت خدیجه این شهرستان نقش آفرینی ویژه اي در تحقق طرح هاي اعتلاي بسیج در زمینه هاي
مختلف (مهارت آموزي، اشتغالزایی و کارآفرینی برگزاري کلاسهاي آموزش خیاطی، بافتنی با همکاري اداره فنی حرفه اي وارائه
مدرك ، راه اندازي صندوق هاي قرض الحسنه و ارائه وام هاي اشتغالزایی، برگزاري اردوهاي جهادي یک روزه وهفت روزه در سطح

 
شهر و روستا و فعالیت در عرصه هاي مختلف آموزشی مهارت آموزي بهداشتی خدمت رسانی، محرومیت زدایی و... داشته است. 

عباسی عنوان داشت: نقاط قوت این مجموعه استفاده و بهره گیري بهینه از تمامی ظرفیت هاي اساسی در راستاي جهت دهی، هدف
گذاري، درعمل یاري کردن برنامه ها با اهداف بسیج که از جمله ي آنها تعامل ویژه با نهادها، ادارات و حوزه هاي علمیه، مراکز

 
نیکوکاري، مرکز بهداشت، اداره آموزش پرورش و هیئت هاي مذهبی بوده است. 

انتهاي پیام/



رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/09/03

افزایش میانگین تحصیلات زنان در روستا ها طی سال هاي گذشته یک نتیجه مثبت داشته است؛ رونق کسب و کارهاي
روستایی، کارآفرینی و خلاقیت در اشتغالزایی. رویدادي که هم اکنون در بسیاري از روستاهاي اصفهان در حال وقوع است.

یک بانوي کارآفرین 4000 شغل ایجاد کرد: رونق اشتغال
روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی افزایش میانگین
تحصیلات زنان در روستا ها طی سال هاي گذشته یک
نتیجه مثبت داشته است؛ رونق کسب و کارهاي روستایی،
کارآفرینی و خلاقیت در اشتغالزایی. رویدادي که هم اکنون

 
در بسیاري از روستاهاي اصفهان در حال وقوع است. 

به گزارش برنا؛ زنان جوان و میانسال با طرح ها و ایده
هایی خلاقانه در حوزه صنایع دستی، گردشگري، کشاورزي

و دامپروري نه تنها در حال تلاش براي راه اندازي کسب و کار و استقلال مالی هستند بلکه در چرخه اقتصادي کشور نیز تأثیر گذار
شده اند. کارآفرینی در40 روستا با تولید زعفران و دیگر محصولات کشاورزي و ایجاد اشتغال براي حدود 4 هزار زن روستایی توسط

 
یک بانوي اصفهانی نمونه اي از این تحولات است. 

مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان گفت: تعداد زیاد روستاییان باسواد و متخصص مخصوصاً در قشر زنان یکی از نقاط قوت و
پتانسیل در این بخش به شمار می رود؛ نکته حائز اهمیت این است که، براي رسیدن به توسعه اولین نیاز شناخت پتانسیل
روستاهاست؛ توسعه پایدار کشور بدون توسعه روستایی محقق نمی شود و زنان جزو مهره هاي اصلی براي توسعه پایدار و پیشرفت
روستاها هستند؛مخصوصاً اینکه زنان روستایی مدیران اقتصادي خانواده هستند و در فعالیت هاي مختلف حضور دارند، حتی در سال
هاي اخیر زنان در حوزه مشارکت سیاسی رشد چشمگیري داشته اند که قابل توجه است. توجه به نقش زنان در توسعه کشور از جمله

 
توسعه اقتصادي وحمایت از ایجاد اشتغال براي زنان از جمله اشتغال زنان روستایی نقش بسزایی در تولید دارد. 

شادي فضلی با بیان اینکه به طور سنتی زنان روستایی همواره بخش مهمی از فعالیت هاي تولیدي و اقتصادي خانواده را به دوش
کشیده اند، افزود: یکی از این طرح هاي نو که در استان اصفهان و با محوریت زنان در حال اجراست، تولید محصولات کشاورزي است
که با همکاري معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوري و جهاد کشاورزي صورت گرفته است؛ از ابتداي سال جاري 12پروژه آموزش و
ترویج تولید و مصرف محصول گواهی شده و استاندارد با تأکید بر توان افزایی جوامع محلی ویژه زنان روستایی در دست اقدام است.
ویژگی این محصولات پایین بودن میزان مواد سمی، فلزات سنگین و آلاینده ها در آنهاست که در استان اصفهان محصولاتی چون
گلابی، زرشک، زعفران و سیب زمینی با چنین خصوصیاتی درحال کشت و بهره برداري بوده و تاکنون دستاوردهاي خوبی حاصل شده

 
است. 

تجربه موفق بانوي کارآفرین در روستاي «ازان» 



این مقام مسئول با تأکید بر اینکه کشاورزي از حوزه هاي مورد علاقه زنان اصفهانی است که سهم بسزایی نیز در ایجاد اشتغال دارد،
بیان داشت: به طور مثال یکی از زنان کارآفرین استان توانسته است با توسعه کشت زعفران در 40 روستاي استان حدود 3 هزار و
860 نفر شغل فصلی ایجاد کند که بیشترین درصد آن به زنان اختصاص دارد و این محصول درحال برندسازي است. بانوي کارآفرینی
که مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان به او اشاره می کند، «صغري جعفري» است. او اکنون در زمینه کشت زعفران در
روستاي «ازان» شهر میمه صاحب کسب وکار بسیار گسترده اي است، تا آنجا که با تأسیس دفترش در شهر استانبول و عقد قرارداد با
کشورهاي اروپایی، به صادرات زعفران و محصولات دیگر همچون صنایع دستی، حبوبات و... می پردازد. او در مصاحبه اي، مهم ترین
عامل موفقیت خود را توجه به بسته بندي و برند سازي می داند و می گوید،چون در دانشگاه در رشته بهداشت تحصیل کرده بودم و با
ضرورت نحوه بسته بندي کالا به عنوان یکی از عوامل بسیار مؤثر در میزان فروش آن آشنایی داشتم و می دانستم هر محصولی باید
برند و شناسنامه داشته باشد تا بتواند در فروشگاه هاي معتبر نظر مشتري را به خود جلب کند ، این بود که تصمیم گرفتم براي
محصول زعفران روستاي «ازان» شناسنامه تهیه کنم. البته براي ارائه بهترین بسته بندي نیاز به هزینه قابل توجهی داشتم، به همین
دلیل با قالیبافی و دریافت وام این هزینه را تأمین کردم و با خریداري یک دستگاه کاشت مکانیزه، بهترین نوع پیاز زعفران را براي

 
کاشت انتخاب کردم. 

 
ورود زنان روستا به حوزه اشتغال گردشگري 

حوزه دیگري که با رویکردهاي نوین و براساس مزیت هاي استان اصفهان رونق خوبی یافته است، بخش گردشگري و بویژه توسعه
بومگردي ها است. مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان می گوید: در این زمینه شاهد مهاجرت معکوس تعدادي از زنان
کارآفرین استان از شهر به روستا بوده ایم که توانسته اند با احیاي بومگردي و توسعه گردشگري در روستا، صنایع دستی و محصولات
خوراکی مناطق را رونق داده و براي زنان شغل ایجاد کنند. همچنین از افتخارات استان ما این است که زنان فعال در این زمینه
توانسته اند در رقابت هاي ملی چون جشنواره ملی زنان کارآفرین که از سوي معاونت امور زنان وخانواده اجرا شده است، در بخش

 
گردشگري روستایی کسب مقام کنند. 

مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان یکی از عوامل مؤثر در توسعه مشاغل روستایی را فعالیت براساس مشارکت عنوان کرد و
خاطرنشان کرد: توسعه همکاري و فعالیت جمعی در روستا از برنامه هاي دولت بوده که با تشکیل تعاونی و صندوق هاي خرد
روستایی در این زمینه اقدام به جلب مشارکت زنان روستایی کرده است که با سرمایه اي اندك، مشارکت جمعی و برپایه توانمندي
اعضا شکل می گیرد و موجب ایجاد اعتماد به نفس در زنان و ارتقاي قدرت تصمیم گیري در آنها نیز می شود. فضلی با اشاره به اینکه
در بخش ارائه تسهیلات اشتغالزایی، دولت توجه ویژه اي به اشتغال روستایی داشته است، افزود: در این زمینه دولت با در نظر گرفتن
وام هایی با کارمزد کم توانسته سهم خوبی در اشتغالزایی زنان روستایی ایجاد کند. به طور مثال در استان اصفهان در دولت دوازدهم
به 343 زن کارآفرین در روستا از سوي صندوق کارآفرینی و امید و 237 نفر از طریق صندوق توسعه ملی در بخش هاي خدمات،

 
کشاورزي و صنعت وام تعلق گرفته است که نقش خوبی در گسترش چرخه اشتغالزایی میان زنان روستایی خواهد بود. 

او همچنین به بخش آموزش فنی و حرفه اي به زنان و تأثیر آن در کارآفرینی اشاره کرد و گفت: در 8 ماهه سال جاري با وجود
شرایط دشوار کرونا نزدیک به 3 هزار زن روستایی خدمات آموزشی دریافت کردند که در این آموزش ها به زنان بدسرپرست، سرپرست
خانوار، بهبود یافته آسیب هاي اجتماعی و معلول توجه ویژه اي شده است. در این خصوص سازمان بهزیستی استان درحال اجراي
طرح آموزشی و اشتغالزایی براي زنان روستایی و دختران معلول است که علاوه بر آموزش، فروش محصولات نیز در آن طرح دیده
شده است. وي یکی دیگر از رویکردها در توسعه اشتغال براي زنان از جمله زنان روستایی را توسعه مشاغل خانگی دانست و گفت:
مشاغل خانگی علاوه بر ایجاد درآمد براي زنان در محیط خانواده، در توسعه صنایع دستی و بومی نقش بسزایی دارد که روستا به



عنوان مهد میراث هاي فرهنگی و هنري می تواند در این بخش بدرخشد و توسعه یابد. طرح راهبري شغلی یکی از طرح هایی است
که در این زمینه توسط کمیته امداد امام خمینی(ره) اجرایی شد. همچنین در بخش عرضه محصولات تولیدي، باتوجه به اینکه فروش
وعرضه محصولات بویژه محصولات تولیدي زنان روستایی که دسترسی مستقیم به مصرف کننده شهري ندارند از دغدغه هاي زنان
تولیدکننده است که در این زمینه دفتر امور زنان و خانواده تفاهمنامه اي با اداره کل پست استان براي فروش محصولات، تسهیل
ارسال مرسولات زنان تولیدکننده و همچنین برگزاري دوره هاي آموزشی جهت توانمندسازي زنان در عرصه تجارت الکترونیک به امضا
رسانده است. وي عنوان کرد: روستاهاي استان اصفهان هرکدام داراي ظرفیت هاي بسیار زیادي هستند که کارآفرینان می توانند با
اجراي ایده خود در روستاعلاوه بر ایجاد اشتغال و پیشگیري از مهاجرت روستاییان به شهر از تسهیلات با کارمزد کم، مواد اولیه در
دسترس و ارزان و مکان ارزان بهره مند شوند. مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري اصفهان اظهارداشت: زنان در توسعه پایدار

 
روستاها نقش مؤثري دارند و می توانند تهدیدهاي موجود را به فرصت تبدیل کنند. 

او با بیان اینکه اشتغال یکی از دلایل اصلی مهاجرت روستاییان به شهرها است که زنان در اینگونه مهاجرت ها بیشترین آسیب را
متحمل می شوند، اظهار کرد: توسعه پایدار روستایی یکی از اولویت هاي کنونی جامعه ما محسوب می شود و روستا و روستاییان در

 
توسعه کشور از اهمیت بسزایی برخوردارند. 

منبع:ایران



خانواده ها در روزهاي کرونایی با مهارت آموزي به یک بنگاه اقتصادي تبدیل

شوند

منبع: داناشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/09/03

زهرا صادقی گفت: روزهاي کرونایی که افراد خانواده بیشتر در کنار یکدیگر هستند، والدین می توانند با آموزش مهارت به
فرزندان آنان را در کانون خانواده به اشتغالزایی برسانند.

زهرا صادقی گفت: روزهاي کرونایی که افراد خانواده بیشتر
در کنار یکدیگر هستند، والدین می توانند با آموزش مهارت

 
به فرزندان آنان را در کانون خانواده به اشتغالزایی برسانند. 
به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ استاد دانشگاه
البرزي در گفتگو با خبرنگار ""تیتریک"" گفت: کارآفرینی،
مفهومی است که همواره همراه بشر بوده و به عنوان یک
پدیده نوین نقش موثري را در توسعه و پیشرفت اقتصادي
کشورها یافته است، به طوري که در اقتصاد رقابتی و
مبتنی بر بازار امروزه داراي نقش کلیدي است، از این رو
تضمین حیات و بقاء کشورها نیازمند نوآوري، ابداع و خلق

 
محصولات و خدمات جدید می باشد. 

زهرا صادقی ادامه داد: در این میان نقش و اهمیت خانواده به عنوان کانون اندیشه نوگرایی، در ایجاد روحیه خلاقیت و نوآوري در

 
افراد، گسترش روحیه کارآفرینی و توسعه کسب و کار جدید در جامعه، انکارناپذیر است. 

وي افزود: چرا که خانواده از نظر کمی و کیفی به پرورش روحیه و خلق ایده و کار در افراد می پردازد. تحقق کارآفرینی مستلزم توجه

 
ویژه والدین به ابعاد و ساحتهاي حیات فردي فرزند از هنگام تولد تا زمان تکوین شخصیت اوست. 

این مدرس دانشگاه تصریح کرد: اگر والدین فرزند را به سمت و سویی ترغیب کنند تا ذهن خود را به صورتی منسجم سوق دهد، براي

 
چنین فردي دستیابی به منابع اقتصادي ناشی از کار و تسخیر فضاهاي جدید ارزش تلقی می شود. 

صادقی گفت: چنین طرز تلقی از دنیاي پیرامون ذهن فرد را نسبت به خلق ایده اي نو و استقلال اقتصادي و کسب موفقیت دگرگون

 
می سازد. 

وي ادامه داد: خانواده می تواند عنصر پویایی و تحرك را به ژرفاي وجود افراد تحت نفوذ و وابسته به خود تزریق کند، به شکلی که

 
فرد و جامعه در محیطی هماهنگ به تعامل بپردازند و قالبهاي اجتماعی نوآورانه شکل گیرد. 

این مدرس کارآفرینی افزود: روزهاي کرونایی که افراد خانواده بیشتر در کنار یکدیگر هستند چه خوب است والدین با آموزش مهارت

 
به فرزندان آنان را در کانون خانواده به اشتغالزایی برسانند. 



صادقی گفت: آموزش مهارت هاي هنري، فنی، طراحی وب و ... می تواند ضمن اینکه خانواده ها را در کنار یکدیگر نگه می دارد با

 
داشتن هدف که همان کسب و کار است به ثمره و شکوفایی برسانند. 

وي تاکید کرد: دو تا از دانشجویان درس کارآموزي من در منزل با گذراندن دوره آنلاین ساخت گل هاي کاغذي این مهارت را در

 
خانه یاد گرفتند و با خانواده خود این مهارت را گسترش دادند. 

این مدرس استانی افزود: براي فروش محصولاتشان از فامیل شروع کردند و با تبلیغ در شبکه هاي اجتماعی امروز توانستند در کنار

 
خانواده روزهاي سخت کرونایی را با شیرینی و آموزش مهارت بگذرانند. 

صادقی ادامه داد: همه خانواده ها می توانند این مهارت ها را آموزش ببینند تا در کنار کار خود کسب و کاري براي خودشان راه

 
اندازي کنند فقط کافی است به آن فن و مهارت علاقه داشته باشند. 

وي گفت: وقتی در ابتدا می خواهید کسب و کاري راه اندازي کنید به نظر سخت و دشوار است اما همین که قدم اول را بردارید

 
بسیاري ایده و خلاقیت به ذهن تان می رسد. 

این مدرس البرزي در خاتمه خاطر نشان کرد: خانواده ها سعی کنند استعدادهاي کودك خود را ببیند و متناسب با استعداد و علایق
فرزند خود آنها را به مهارت هایی متناسب با علایق شان سوق دهند زیرا یک کارآفرین در بدو امر باید یک کارگاه کوچک باشد و بعد

 
با پرورش ایده بزرگ و برند شود. 

انتهاي پیام/



چگونه به کانادا مهاجرت کنیم؟

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/09/03

از دیرباز، همواره سفر و نقل مکان به کشوري غیر از زادگاه اصلی انسان امري معمول و متداول بوده است. انتخاب یک کشور
دیگر براي زندگی می تواند دلایل متفاوت و نیز گاه متضاد با هم داشته باشد.

 از دیرباز، همواره سفر و نقل مکان به کشوري غیر از زادگاه
اصلی انسان امري معمول و متداول بوده است. انتخاب یک
کشور دیگر براي زندگی می تواند دلایل متفاوت و نیز گاه

 
متضاد با هم داشته باشد. 

به طور معمول، در یک قرن اخیر، افراد به دلایل اقتصادي
یا اجتماعی وادار به زندگی در یک کشور دیگر می شوند.
در نتیجه، مقصد مهاجرین مقاصدي خواهند بود که از
لحاظ اقتصادي و اجتماعی شرایط پایدار و مطلوبی را

 
داشته باشند. 

کانادا، در چند سال گذشته، همواره در گزارش هاي منتشر شده از سوي مؤسسه هاي آماري که بهترین کشورها را با معیارهاي
مختلف دسته بندي می کنند، همیشه در رتبه هاي بالا قرار گرفته است. از سوي دیگر، به دلیل این که کانادا همواره مأمن و مقصد
مهاجرین از سرتاسر دنیا بوده است و اکثریت این کشور را مهاجران تشکیل می دهند، هدف مناسبی براي افرادي است که بدون

 
نگرانی از پذیرفته شدن در جامعه مقصد، به نیت مهاجرت این کشور را انتخاب اقدام به دریافت ویزاي کانادا می نمایند. 

مسافران ایرانی و کانادا از زمانی که ایالات متحده آمریکا، به دلایل مختلف ورود اتباع ایرانی را در هر صورت ممکن محدود نموده
است، کشور کانادا تبدیل به مقصد اصلی شهروندان ایرانی، به خصوص سرمایه داران و نیروهاي متخصص جوان، شده است. آمارهاي
معتبر نشان می دهند که در یک دهه اخیر تعداد افراد ایرانی که به کانادا سفر یا نقل مکان کرده اند افزایشی چشمگیر پیدا کرده

 
است. 

البته، از این تعداد، هر کدام از روش هاي ورودي خاص همان زمان استفاده کرده اند. دولت کانادا در یک دهه اخیر برنامه هاي اقامتی
متنوع و متفاوتی را براي افراد خارجی ارائه نموده است و گاهی نیز آنها را تغییر داده یا حتی حذف کرده است. در ادامه، روش هاي
کسب ویزاهاي بلند مدت کانادا را که در سال 2020 در دسترس متقاضیان ورود به این کشور هستند را به اختصار توضیح خواهیم

 
داد. 

انواع روش ها براي ورود و اقامت در کانادا در حال حاضر (سال 2020) اداره مهاجرت کانادا از طرق قانونی برنامه هایی را براي نقل
مکان به این کشور در اختیار متقاضیان قرار داده است که برخی از آنها که براي شهروندان ایرانی مناسب تر می باشند، به شرح زیر

 
هستند: 



کسب ویزاي بلند مدت از طریق سرمایه گذاري این برنامه مهاجرتی که تا چند سال پیش از طریق خرید ملک یا اهداي پول و سرمایه
گذاري ممکن بود، اینک تبدیل به اقامت از طریق کارآفرینی شده است. به این صورت که افرادي که شرایط امکان تأسیس یک کسب
وکار موفق در کشور کانادا را دارند، با دارا بودن شرایطی از قبیل رزومه کاري و مدرك زبان می توانند پس از دو سال حضور در کشور

 
کانادا و رعایت شرایط تعیین شده به اقامت دایم کانادا دست پیدا نمایند. 

تنها ایالت فرانسوي زبان کبک است که هنوز برنامه اقامتی مستقیم با سرمایه گذاري را به سرمایه گذاران خارجی ارائه می دهد که

 
البته این برنامه براي شهروندان ایرانی فعلاً بسته است. 

کسب ویزاي بلند مدت از طریق برنامه نیروي متخصص این برنامه قدیمی که نیروهاي متخصص دانشگاهی و معمولاً جوان را جذب
می کند، سابق بر این با نام برنامه Skill Worker شناخته می شد. به دلیل طول کشیدن زمان بررسی پرونده این افراد و شرایط
آسان براي اقدام در این برنامه، دولت کاناد چند سالی است که برنامه Express Entry یا ورود سریع را براي متقاضیان برنامه

 
نیروي متخصص ارائه کرده است. 

در برنامه جدید، شرایط پذیرش مشکل تر شده ولی طی 6 ماه پاسخ پذیرش یا رد درخواست به دست متقاضی خواهد رسید. در برنامه
جدید، دارا بودن پیشنهاد کاري (Job Offer) از طرف یک شرکت کانادایی نقش مهمی در به دست آوردن امتیاز براي متقاضی

 
خواهد داشت. 

لازم به ذکر است که در صورت پذیرش در این برنامه، متقاضی به صورت مستقیم و بدون صرف هزینه اي زیاد اقامت دایم کشور کانادا

 
را دریافت خواهد نمود. 

ورود به کانادا از طریق ویزاي تحصیلی هر کشوري در دنیا به دانشجویان خارجی، با رعایت ضوابطی، اجازه تحصیل در دانشگاه هاي
خود را می دهد. کشور کانادا نیز از این امر مستثنی نیست. متقاضیان این ویزا با دریافت پذیرش از یکی از مراکز آموزشی مورد تأیید

 
کانادا می توانند براي اخذ ویزاي تحصیلی کانادا اقدام نمایند. 

در صورت دریافت ویزاي تحصیلی، متقاضی با ورود به مرکز آموزش مورد نظر خود می تواند به تحصیل ادامه دهد. در مقاطع پس از
دیپلم دبیرستان، یعنی کارشناسی یا بالاتر، دانشجو این امکان را دارد که پس از فراغت از تحصیل مدت زمان معینی را در این کشور

 
به کار مشغول شود و پس از آن می تواند براي اخذ اقامت دایم کانادا درخواست خود را به اداره مهاجرت کانادا ارائه دهد. 

گفتنی است که تمام مراحل فوق، از اخذ ویزاي تحصیلی تا اخذ اقامت دایم، هر کدام داراي ضوابط پیچیده و مخصوص به خود است

 
که متقاضی تنها در صورت رعایت تمامی آنها می تواند اقامت کشور کانادا را کسب نماید. 

به دلیل پیچیده بودن روند اخذ ویزاي تحصیلی کانادا، جهت اقدام براي این ویزا بهتر است از کارشناسان مجرب و وکلاي مورد

 
اطمینان اقدام نمایید. 

 
· ورود به کانادا از طریق ویزاي توریستی 

با توجه به شرایط موجود، شاید اکثر شهروندان ایرانی براي نقل مکان به کانادا از این مسیر براي رسیدن به اقامت دایم کانادا استفاده

 
می کنند. البته، در کل به صورت مستقیم نمی توان با اخذ ویزاي توریستی براي اخذ اقامت کانادا اقدام نمود. 



تنها راه حل براي این مشکل، تبدیل ویزاي توریستی به ویزاي تحصیلی یا کار می باشد. سپس، متقاضی می تواند با رعایت ضوابط

 
تعیین شده پس از چند سال اقامت این کشور را اخذ نماید. 

ویزاي توریستی کانادا، که از سال 2014، با تغییراتی در آن به مدت اعتبار پاسپورت متقاضی صادر می شود باعث شده است راه حل
مناسبی براي کسب اقامت دایم کانادا به نظر بیاید. این ویزا به صورت چندبار ورود (مالتیپل) صادر شده و با هر ورود متقاضی می

 
تواند حداکثر به مدت 6 ماه در این کشور اقامت داشته باشد. 

در صورت تمایل متقاضی براي زندگی در کانادا، وي باید با کمک و مشاوره وکلاي مجرب، ویزاي خود را به تحصیلی یا کار تبدیل

 
کرده تا بتواند فرآیند اخذ اقامت کانادا را آغاز نماید. 

گرفتن ویزاي توریستی کانادا نیز خود مشکلات و پیچیدگی هاي خود را خواهد داشت. در صورت رد درخواست ویزاي توریستی از
سوي دولت کانادا، متقاضی می تواند تا هر چندبار مجدداً براي ورود به کانادا درخواست دهد. اما، بهتر است براي رفع ریجکتی خود

 
ابتدا دلایل رد شدن پرونده خود را متوجه شود تا براي مرتبه بعدي آنها را اصلاح نماید. 

در حال حاضر، دولت کانادا، در صورت درخواست متقاضی ویزاي توریستی که پرونده اش ریجکت شده است، نامه اي به نام نت آفیسر
(GCM Note) صادر می کند که در آن مشکلات پرونده با جزئیات ذکر شده است. این نامه فقط در صورت درخواست یک فرد

 
کانادایی یا مقیم کانادا صادر خواهد شد. 

مجموعه «نیلا گشت» با سال ها سابقه در اخذ ویزاي کانادا و نیز خدمات مربوط به آن آماده است تا با مشاوره و راهنمایی به
متقاضیان ورود به کانادا بهترین مسیر را پیش پاي آنها گذاشته و تا اخذ ویزا، تهیه بلیط و حتی اسکان اولیه مسافر در کشور کانادا در

 
کنار آنها باشد. 

اخذ نت آفیسر و اقدام مجدد براي افرادي که پرونده آنها مورد قبول قرار نگرفته است، از دیگر خدمات مجموعه ما براي شما متقاضیان

 
عزیز خواهد بود. 

به علاوه، وقت سفارت یا همان مرحله بایومتریک و نیز پیک آپ ویزا پس از صدور آن از هر کشوري که مسافر اقدام به انگشت نگاري

 
نموده است، با کمترین هزینه از سوي مجموعه ما براي متقاضیان عزیز انجام می پذیرد. 

 
کارشناسان و وکلاي مجرب نیلاگشت در طول شبانه روز براي مشاوره و راهنمایی هاي بیشتر در خدمت شما هستند. 
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وبینار تخصصی «نوآوري و خلاقیت» ویژه کانون هاي مساجد در اصفهان

برگزار شد

منبع: شبستانشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/09/03

حجت الاسلام نیستانی با بیان اینکه وبینار تخصصی نوآوري و خلاقیت در قالب رواق کارآفرینی برگزار شد، گفت: سبک ها و
تعاریف خلاقیت و چالش هاي نوآوري از سرفصل هاي مطرح شده در این وبینار آموزشی بود.

حجت الاسلام نیستانی با بیان اینکه وبینار تخصصی نوآوري و خلاقیت در قالب رواق کارآفرینی برگزار شد، گفت: سبک ها و

 
تعاریف خلاقیت و چالش هاي نوآوري از سرفصل هاي مطرح شده در این وبینار آموزشی بود. 

حجت الاسلام والمسلمین «محمدرضا نیستانی» در گفتگو با
خبرنگار خبرگزاري شبستان در اصفهان، به برگزاري وبینار
تخصصی نوآوري و خلاقیت ویژه کانون هاي فرهنگی هنري
مساجد استان اصفهان اشاره کرد و گفت: این دوره آموزشی در

 
قالب رواق کارآفرینی در دومین رویداد ملی فهما برگزار شد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان اصفهان افزود: این دوره با همکاري اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و

 
کشاورزي اصفهان برگزار شد. 

 
وي گفت: سبک ها و تعاریف خلاقیت و چالش هاي نوآوري از سرفصل هاي مطرح شده در این وبینار آموزشی بود. 

حجت الاسلام نیستانی اظهار داشت: همچنین وبینار تخصصی زیست بوم کسب و کار نوپا امروز (دوشنبه، 3 آذر) از ساعت 16 برگزار
https://congress.eccim.com/? خواهد شد و علاقه مندان می توانند براي حضور در این دوره از طریق نشانی الکترونیکی

MID=14506&ID=407 ثبت نام نمایند.



تولید بیش از 4 هزار تن قارچ در گیلان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/09/03

امسال در گیلان 4 هزار و 404 تن قارچ خوراکی تولید شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز گیلان ؛ مدیر امور
باغبانی جهاد کشاورزي گیلان امروز گفت : امسال 4 هزار و
404 تن قارچ خوراکی به ارزش 80 میلیارد تومان در

 
استان تولید و روانه بازار شد. 

منوچهر پارسافر با اشاره به اینکه یک واحد تولید کمپوست
با ظرفیت 5 هزار تن در سال در املش مشغول به کار است
و کمپوست مورد نیاز را در اختیار پرورش دهندگان قارچ
می گذارد ، افزود: 11 واحد صنعتی تولید قارچ در گیلان با
ظرفیت 3 هزار و 537 تن در سال و130 واحد خانگی با

 
ظرفیت 867 تن به تولید قارچ خوراکی در استان اشتغال دارند. 

وي با بیان اینکه پرورش قارچ از جمله مشاغل جانبی است که
نقش موثري در افزایش درآمد شالیکاران در کنار تولید برنج دارد
، افزود : به دلیل شرایط آب و هوایی گیلان ، محصول قارچ به

 
سهولت پرورش می یابد. 

 
مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي گیلان با بیان اینکه پرورش
قارچ از جمله مشاغل خانگی مناسبی است که درآمد خوبی را
نصیب خانواده هاي کشاورزان می کند ، گفت : قارچ جاي خود را

بین سفره هاي مردم بیش از گذشته باز کرده است و با برنامه
ریزي هاي انجام شده گیلان می تواند در افزایش تولید این

 
محصول درکشور نقش موثري ایفا کند. 

منوچهر پارسافر افزود : محصول قارچ هاي خوراکی تولید شده در
شهرستان هاي املش ، رشت ، انزلی ، ماسال ، آستارا ، فومن ،
تالش علاوه بر مصرف داخلی به دیگر استان هاي کشور نیز صادر

می شود.





لزوم سرمایه گذاري در صنعت خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین

جهانی

منبع: سیتناشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش سیتنا، سعید زرندي در نشست با مدیرعامل
گروه صنعتی ایران خودرو، ضمن اشاره به موفقیت هاي
اخیر ایران خودرو در افزایش تولید و عرضه محصولات بازار
گفت: صنعت خودروسازي حاصل سیاست گذاري هاي
دوره هاي مختلف در گذشته است که آثار مثبت و منفی

 
آن قابل مشاهده است. 

وي افزود: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو دغدغه
جدي است و اگر اقدامی در این زمینه صورت نگیرد،

 
شکاف فناوري در این حوزه، روز به روز با شرکت هاي بزرگ جهانی بیشتر می شود. 

زرندي با اشاره به اینکه، از خودروسازان کشور انتظار می رود مشابه خودروسازان بزرگ جهان خدمات ارایه کنند، تاکید کرد: باید دید

 
آیا شرایط تولید نیز مشابه و مساوي است؟ 

وي در ادامه افزود: تصمیم گیري و کار در شرایط فعلی سخت تر از هر زمان دیگر است و باید ابتکار عمل هایی در پیش گرفت که

 
شرایط به خوبی مدیریت شود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت گفت: حمل و نقل عمومی را از جمله ضروریات مهم و اساسی مردم دانست و با تاکید بر برنامه

 
ریزي حاکمیتی در این زمینه گفت: باید در این بخش برنامه هاي جدي به اجرا گذاشته شود. 

وي خودروسازي را صنعت مهم کشور خواند و گفت: براساس محاسبات صورت گرفته، بیش از 12 درصد ارزش ستانده کشور، 12

 
درصد اشتغال، دست کم 15 میلیارد دلار کاهش ارزبري توسط دو خودروساز کشور، اهمیت این صنعت را مضاعف کرده است. 

 
معاون طرح و برنامه تاکید کرد: از سوي دیگر حساسیتی که مردم روي این صنعت دارند با بخش هاي دیگر قابل مقایسه نیست. 

زرندي با اشاره به مشکلات و موانع در مسیر تامین مالی از طریق بانک ها، بر استفاده از روش هاي نوین مالی تاکید کرد و گفت: باید

 
مدل هاي جدیدي تعریف کرده و با ایجاد اعتماد در میان مردم، نقدینگی موجود در جامعه را به سمت تولید هدایت کنیم. 



وي در ادامه ثبت رکوردهاي متعدد تولید در ایران خودرو را مورد تحسین قرار داد و گفت: در سال گذشته آمار روزانه تولید ایران
خودرو به کمتر از 500 دستگاه خودرو رسیده بود که در حال حاضر تیراژ تولید افزایش قابل توجهی یافته است.



بولدوزرها سراغ لاکچري ها نمی روند

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/09/03

اخبار تخریب مسکن هاي غیررسمی روز به روز عجیب تر می شود؛ بعد از اقدام بنیاد مستضعفان براي تخریب روستاي
ابوالفضل اهواز، خانه کوچک یک زن بندرعباسی تخریب شد تا بار دیگر افکار عمومی جریحه دار شود.

اخبار تخریب مسکن هاي غیررسمی روز به روز عجیب تر می شود؛ بعد از اقدام بنیاد مستضعفان براي تخریب روستاي ابوالفضل

 
اهواز، خانه کوچک یک زن بندرعباسی تخریب شد تا بار دیگر افکار عمومی جریحه دار شود. 

اخبار تخریب مسکن هاي غیررسمی روز به روز عجیب تر می
شود؛ بعد از اقدام بنیاد مستضعفان براي تخریب روستاي
ابوالفضل اهواز، خانه کوچک یک زن بندرعباسی تخریب شد تا

 
بار دیگر افکار عمومی جریحه دار شود. 

این در حالی است که باستی هیلز، ویلاهاي مجلل در لواسان و

 
فشم و بسیاري بناهاي لاکچري و غیرقانونی دیگر سر جاي خود باقی است و کسی هم اقدام به حذف آنها نمی کند. 

اگر هم خبر تخریب ویلاي مسئولی به گوش می رسد، اندکی بعد کاشف به عمل می آید که اشتباهی در آدرس یا اطلاعات رخ داده و
اصلا قرار نبوده که این ویلا تخریب شود! پس چه چیزي باعث می شود مسکن فقرا به راحتی روي سر آنها خراب شود؟ این شائبه
وجود دارد که تفاهم نامه هاي وزارت مسکن و شهرسازي با نهادها و بنیادها در زمینه ساخت مسکن انبوه به چنین شرایطی دامن زده

 
است. 

بر اساس مصوبه اي که وزارت مسکن و شهرسازي با وزارتخانه ها دارد، اگر مجموعه اي دولتی زمین در اختیار این وزارتخانه قرار دهد،
50 درصد مسکن ساخته شده در اختیار اعطا کننده زمین قرار می گیرد تا با شرایط خاصی به پرسنل همان مجموعه واگذار شود. این
شرایط درباره نهادهایی مثل بنیاد مستضعفان هم صادق است؟ علی فرنام، کارشناس حوزه مسکن، به «شرق» می گوید: نمی دانم
دولت با چه نهادهایی قرارداد بسته است اما با برخی نهادها تفاهم نامه دوطرفه دارد و 50 درصد مسکن انبوهی که ساخته می شود، به

 
قشر واجد شرایط اعطا خواهد شد. 

به ظاهر تخریب ساخت وسازهاي غیرمجاز حاشیه شهرها مطابق قانون انجام می شود اما این قانون فقط شامل حال آنهایی می شود
که با چند بلوك سیمانی، خانه اي کوچک و محقر براي خود ساخته اند تا فقط سقفی بالاي سر آنها باشد. ویلاهاي سر به فلک
کشیده فشم و لواسان، خانه هاي لوکس باستی هیلز یا بسیاري از ساخت وسازهاي مجلل غیرمجاز دیگر در روستاهاي خوش آب و
هواي کشور گویا مصونیتی دارند که بولدوزرها به سمت آنها نمی روند. اگر خبري هم درباره تخریب ویلاي فلان وزیر منتشر می شود،
بعدا کاشف به عمل می آید که اشتباهی صورت گرفته و آدرس اشتباهی باعث شده ویلاي غیرمجاز وزیر مربوطه تخریب شود اما



 
درباره خانه هاي حاشیه شهرها، قانون مو به مو اجرا می شود. 

 
تخریب در دستور کار 

30 آبان خانه یک زن سرپرست خانوار در بندرعباس تخریب می شود و شهرداري این شهر اعلام می کند: زمین تصرفی بود، باید طبق
قانون تخریب می شد. این زمین ها متعلق به مسکن و شهرسازي است و به قصد جلوگیري از ساخت وساز غیرمجاز این تخریب

 
صورت گرفته است. این خانواده مجوز ساخت نداشتند و غیرقانونی این بنا را ساخته بودند. 

تخریب این خانه، منجر به خودسوزي زن سرپرست خانوار بندرعباسی شد. پیش از تخریب این خانه هم حکم تخریب روستاي
ابوالفضل که در اراضی متعلق به بنیاد مستضعفان ساخته شده بود، ابتداي شهریور امسال نقل محافل شده بود و با گاز اشک آور از
روستاییانی که در برابر تخریب خانه هایشان در حاشیه شهر اهواز مقاومت می کردند، پذیرایی شد. به جز این موارد، هفتم خرداد 99
تخریب خانه آسیه پناهی در کرمانشاه با فوت او پایان یافت اما آیا کسی می داند چرا ویلاي مجلل جاده فشم که آن را به یکی از
شخصیت هاي ورزشی منتسب می دانستند، هیچ گاه تخریب نشد؟ از ساخت وسازهاي غیرمجاز لواسان چه خبر؟ در ارتفاعات شمال

 
کشور و شهرهاي خوش آب وهواي دیگر، قانون اثري ندارد؟ 

مجموعه این تناقضات در کنار تفاهم وزارت مسکن و شهرسازي با دستگاه هاي دولتی براي ساخت مسکن انبوه در زمین هاي دولتی
با شرایط خاص و ویژه، شائبه هایی را در ذهن ها ایجاد کرده است. بر اساس تفاهمی که وزارت مسکن و شهرسازي با دستگاه هاي
دولتی انجام داده است، در صورت تخصیص زمین از سوي وزارتخانه ها براي ساخت مسکن انبوه، 50 درصد خانه هاي ساخته شده به
دستگاه عرضه کننده زمین اختصاص می یابد. آیا این مصوبه شامل حال نهادها هم می شود؟ آیا چنین مصوبه اي می تواند انگیزه اي
براي تخریب خانه حاشیه نشینان بر سر آنها باشد تا بر رویش مسکن انبوه سبز شود، در حالی که ویلاهاي مجلل روي قله کوه ها جا

 
خوش کرده اند؟ 

 
مصوبه اي براي اراضی دولتی 

علی فرنام، کارشناس حوزه مسکن، در گفت وگو با «شرق» درباره مصوبه مشارکت در ساخت مسکن انبوه بیان می کند: تا جایی که

 
می دانم این مصوبه شامل حال اراضی دولتی می شود. نهادهاي عمومی غیردولتی هستند. 

او می گوید: استفاده از زمین هاي متعلق به مجموعه هاي دولتی یک ظرفیت است که باید از آن استفاده شود. این صرفا یک نگاه

 
دستگاهی نیست و یک نگاه مشترك به منفعت عمومی است. 

به گفته فرنام، زمین هایی که در اختیار دولت براي ساخت مسکن انبوه قرار می گیرد، پس از ساخت در اختیار دستگاه ها براي تأمین
نیازهاي مسکن پرسنلشان قرار می گیرد اما مسکن هاي تحویل شده با شروطی در اختیار افراد قرار می گیرد؛ یعنی فرد باید نیازمند
مسکن باشد، از تسهیلات مسکن استفاده نکرده باشد و حتما براي مدت طولانی ساکن آن شهر باشد. در حال حاضر مدت طولانی را

 
پنج سال در نظر گرفته اند اما نظر ما این است که این دوره باید به 10 سال افزایش یابد. 

او می گوید: دستگاه هاي دولتی اراضی قابل توجهی به لحاظ وسعت در اختیار دارند که این اراضی تمام زیرساخت هاي شهري مثل
حمل ونقل عمومی، آب، برق و گاز و دیگر خدمات را دارند؛ بنابراین هزینه توسعه جدیدي روي دوش دولت نمی گذارند. ساخت این

 
زمین ها کلی مزیت اقتصادي ایجاد می کند. 



این کارشناس مسکن عنوان می کند: در اقتصاد بحثی به نام صرفه تجمع و مقیاس وجود دارد. این بهترین الگوي توسعه است. در

 
شهرسازي بحث توسعه درون زا یکی از رویکردهایی است که به لحاظ نظري مورد اجماع است. 

 
او یادآور می شود: این سیاست در مقابل توسعه شهرك سازي و شهر جدید قرار می گیرد و ویژگی شهرسازي ما را ارتقا می دهد. 

 
فرنام بیان می کند: هزینه نگهداري اراضی بایر زیاد است. این اراضی ایجاد ناامنی می کند؛ زیرا روي آنها نظارتی نیست. 

او تأکید می کند: اگر این اراضی عرضه شود، رونق کسب وکار اطراف آنها ایجاد می شود. منظور فقط ایجاد اشتغال به دلیل ساخت

 
مسکن نیست بلکه در دوره توسعه و بهره برداري نیز میزان اشتغال بالا می رود. 

 
استفاده بهینه از امکانات 

این کارشناس حوزه شهرسازي می گوید: باید از ظرفیت هاي موجود استفاده بهینه کرد و از ظرفیت هاي در اختیار دستگاه هاي

 
دولتی و نهادهاي غیردولتی بهره گرفت. 

همان روزهایی که بحث تخریب روستاي ابوالفضل مطرح بود، اهالی روستا می گفتند قرار است زمینی که روي آن ساکن هستند، در

 
اختیار دولت براي ساخت مسکن قرار گیرد. آیا وزارت مسکن و شهرسازي با بنیاد مستضعفان هم تفاهم نامه دارد و قرار است 

50 درصد خانه هاي ساخته شده روي خرابه هاي روستاي ابوالفضل را به کارکنانش اختصاص دهد؟ فرنام در این رابطه می گوید: در
این زمینه اطلاعات کاملی ندارم. تا جایی که من در جریان هستم، وزارت راه و شهرسازي با هر کدام از دستگاه ها تفاهم نامه هایی

 
دارد. با نهادها هم به صورت دوجانبه تفاهم نامه هایی دارد؛ مثلا در یک شهر خاص و یک جاي خاص، تعدادي مسکن تولید کند. 

این کارشناس مسکن ادامه می دهد: بحث سکونتگاه غیررسمی و بافت فرسوده پیچیدگی هاي زیادي دارد. در سکونتگاه غیررسمی دو
قشر وجود دارند. یک عده اقدام به تصرف اراضی با نیت سوداگري می کنند و اراضی ملکی بدون صاحب را تصرف می کنند یا به

 
دنبال تغییر کاربري اراضی کشاورزي هستند. اینها قشري قانون گریز بوده و اقدامات خلاف انجام می دهند. 

او ادامه می دهد: قشري هم داریم که کمترین استطاعت را دارند. به خاطر بضاعت اندك اقتصادي تلاش می کنند خود را به کلان
شهرها نزدیک کنند، چون این مناطق کانون شغلی خوبی هستند. این قشر نمی توانند هزینه مسکن را تأمین کنند، بنابراین به ناچار

 
از این اراضی استفاده می کنند. 

فرنام تأکید می کند: از افراط و تفریط در برخورد با سکونتگاه غیررسمی باید خودداري شود. در جایی که افراد بی بضاعت ساکن

 
هستند باید یک جور برخورد شود و در جایی که سوداگران زمین، ساخت وساز کرده اند باید به شکل دیگري برخورد کرد. 

او اضافه می کند: بخش قابل توجه ساکنان اراضی تغییر کاربري داده شده، مستأجر هستند؛ یعنی فردي زمینی را تصرف کرده و تغییر
کاربري داده و آن را به افراد بی بضاعت اجاره داده است. براي این قشر نباید سیاست به گونه اي کاملا بولدوزري باشد و تخریب این
منازل را نباید در پی داشته باشد. البته بر اساس ترحمی که در رسانه ها شکل می گیرد، همه گونه امکانات و خدماتی هم نباید به

 
آنها بدهند. این مسائل نیازمند بررسی موشکافانه است که در هر سکونتگاه برخورد چگونه باشد. 



این کارشناس مسکن تأکید می کند: بیشترین آسیب در سوانح طبیعی مثل سیل خوزستان، لرستان و... در سکونتگاه غیررسمی است؛
زیرا ناپایدارترین مسکن ها را شامل می شوند. آسیب پذیري آنها بالاست. سیاست هاي شهرسازي و احیا و بازآفرینی سکونتگاه ها،
مشکلات زیاد اجتماعی، امنیتی، اقتصادي، کالبدي و زیست محیطی را می تواند حل کند و این باید در سیاست هاي شهري و مسکن

 
در اولویت قرار گیرد. این مسئله کاري پیچیده و زمان بر بوده و عزمی جدي و مستمر را می طلبد. 

با وجود گفته هاي فرنام در زمینه پیچیدگی هاي ساماندهی مسکن هاي غیررسمی، همچنان این پرسش مطرح است که چرا همیشه
بولدوزرها می توانند خانه هاي غیررسمی را تخریب کنند. طرح هاي مدیریتی در کوخ ها به راحتی اجرا می شوند اما هیچ بولدوزري

جرئت تخریب برنامه ریزي شده کاخ ها را ندارد.



حمایت 70 درصدي صندوق نوآوري براي حضور شرکت هاي دانش بنیان در

کنفرانس مدیریت فناوري و نوآوري

منبع: سیتناشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش سیتنا، دهمین کنفرانس بین المللی و
چهاردهمین کنفرانس ملی مدیریت فناوري و نوآوري، به
صورت آنلاین در روزهاي 12 و 13 آذر ماه برگزار خواهد

 
شد. 

بر اساس این گزارش به منظور حداکثرسازي بهره مندي از
توان و تخصص شبکه مدیریت فناوري، کارگاه هاي
آموزشی کنفرانس، در بخش مجزا در روزهاي 8 تا 11
آذرماه در دو نوبت صبح و بعدازظهر برگزار خواهد شد.

 
مهلت شرکت هاي دانش بنیان براي ثبت نام و حضور در این کارگاه ها تا 7 آذر ماه جاري خواهد بود. 

علاقمندان می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر به سایت کنفرانس به آدرس
http://www.conference.iramot.ir/workshops-2020/ مراجعه کرده یا با خانم مصباح پور با شماره 90-88615889

 
تماس بگیرند. 

 
لازم به ذکر است که برنامه این کارگاه هاي به شرح زیر است: 

روز اول شنبه 8 آذر ماه نوبت صبح کارگاه «اشتباه هاي رایج در طراحی مدل کسب و کارهاي نوآورانه» توسط مهندس میثم زرگرپور

 
و در نوبت بعدازظهر کارگاه «مراکز رشد و نوآوري و شتابدهنده ها؛ ساختار و فعالیت ها» برگزار خواهد شد. 

روز دوم یکشنبه 9 آذر ماه در نوبت صبح کارگاه «چهار لنز نوآوري (ابزار قدرتمند براي تفکر خلاق)» توسط دکتر مصطفی صفدري و

 
در نوبت بعدازظهر کارگاه «تکنیک هاي مشاهده و معنی یابی در تفکر طراحی» است که توسط دکتر آرش گلنام ارائه خواهد شد. 

روز سوم دوشنبه 10 آذر در نوبت صبح کارگاه «تامین مالی کارآفرینی نوآورانه» توسط مهندس مهدي غلاملو و در نوبت بعدازظهر

 
کارگاه «مالکیت فکري، صنایع خلاق و استراتژي کارآفرینی» توسط دکتر ساناز جوادي برگزار خواهد شد. 

در سه شنبه 11 آذر ماه نیز در نوبت صبح کارگاه «کاربست نوآوري اجتماعی براي نجات کسب و کارها در شرایط بحران» توسط
دکتر علی اصغر سعدآبادي و در نوبت بعدازظهر کارگاه «بهبود اثربخشی اجتماعی نوآوري» توسط دکتر شوان صدرقاضی ارائه خواهد

 
شد. 

گفتنی است سخنرانان کلیدي این کنفرانس دکتر پر اسنیوس مدیرعامل و رییس هیات مدیره شرکت مشاوره مدیریت ردال، ناوي
رادجو پژوهشگر و متخصص در زمینه نوآوري و رهبري، دکتر رفیعی نژاد استادیار و مشاور دپارتمان مهندسی و علوم مدیریت دانشگاه
استنفورد آمریکا، پروفسور ویم ونهوربک استاد نوآوري دیجیتال و کارآفرینی در مدرسه کسب و کار سوري انگلستان و استاد مدعو



مدرسه کسب و کار ایسد اسپانیا، دکتر رابرت فال مدیر ارشد تحقیقات و پژوهش هاي مرکز مدیریت فناوري موسسه CUED دانشگاه
کمبریج انگلستان، پروفسور مامو موچی مدیر پژوهش حوزه مطالعات نوآوري در دانشکده علوم مدیریت دانشگاه تیشوان آفریقاي
جنوبی، دکتر سیمونه کورسی استاد تجارت بین الملل استراتژي و نوآوري دانشگاه لافبورو انگلستان و دکتر مارینا رنگا هماهنگ

کننده پروژه هاي مرکز پژوهش هاي مشترك کمیسیون اروپا هستند.



درخواست 100 نماینده از«خاوازي»/ اداره کل نخیلات راه اندازي شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/09/03

فصل اقتصاد - نماینده مردم دشتستان در مجلس گفت: 100 نماینده در نامه اي به وزیر جهاد کشاورزي خواستار راه اندازي
اداره کل نخیلات در این وزارتخانه براي تمرکز ویژه بر موضوع خرما و حل مشکلات این حوزه شدند.

فصل اقتصاد - نماینده مردم دشتستان در مجلس گفت:
100 نماینده در نامه اي به وزیر جهاد کشاورزي خواستار
راه اندازي اداره کل نخیلات در این وزارتخانه براي تمرکز

 
ویژه بر موضوع خرما و حل مشکلات این حوزه شدند. 

ابراهیم رضایی ، از نامه 100 نفر از نمایندگان به کاظم
خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي براي راه اندازي اداره کل

 
نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي خبر داد. 

 
متن نامه 100 نفر از نمایندگان به وزیر جهاد کشاورزي به شرح زیر است: 

 
جناب آقاي دکتر خاوازي 

 
وزیر محترم جهاد کشاورزي 

 
با سلام و احترام؛ 

به استحضار می رساند سطح زیرکشت نخیلات کشور حدود 250 هزار هکتار می باشد و ایران با تولید بیش از یک میلیون و 200
هزار تن خرما از بزرگترین تولیدکنندگان این محصول استراتژیک در دنیاست که بالغ بر 14 درصد سطح زیرکشت و بیش از 12
درصد میزان تولید دنیا را به خود اختصاص داده است. با توجه به سازگاري درخت نخل با اقلیم اکثر مناطق کشور (بیش از 15
استان) از دیرباز خرما در ردیف محصولات مهم و با ارزش کشور بوده که نقش به سزایی در تولید ناخالص ملی، اشتغال زایی (بیش از
500 هزار نفر در مناطق خرماخیز) و صادرات (بیش از 240 هزار تن در سال 1398) داشته است . طی سالیان اخیر صنایع مختلف
بسته بندي خرما و مشتقات آن (سرکه، الکل، قند مایع، شهد خرما، بیسکویت سازي، شیره خرما و…) ایجاد شده و صادرات خرما در
بین محصولات خشکبار بعد از پسته مقام دوم را داراست. همچنین جمعیت قابل توجهی در این استان ها اقتصادشان به خرما و

 
صنایع مرتبط با آن وابسته است . 

متاسفانه در سال هاي گذشته نه تنها مسئله خرما آنچنان که باید مورد توجه قرار نگرفته بلکه با کاهش جایگاه از اداره کل به بخشی
از مدیریت هاي وزارت جهاد کشاورزي (دفتر میوه هاي گرمسیري) شاهد یک نابسامانی فراگیر در حوزه نخیلات هستیم. از سوي
دیگر با رشد روزافزون تولید خرما در کشورهاي رقیب بخصوص در عربستان و امارات و همچنین بی تحرکی در بخش ارتقاي نخیلات
کشور بیم زیادي می رود که بزودي جایگاه ایران در تولید این محصول استراتژیک نصیب رقبا شده و کشور دچار یک عقب ماندگی

 
جبران ناپذیر در حوزه تولید خرما گردد. 

بر این اساس از حضرتعالی انتظار می رود با هدف تحقق سند اقتصاد مقاومتی، رصد فعالیت ها و مدیریت یکپارچه مسائل نخیلات و
نخل داران کشور و تمرکز ویژه بر موضوع خرما و مشکلات این حوزه، دستور فرمایید اداره کل نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي احیا
و راه اندازي شود. بی تردید اهتمام بیشتر وزارت جهاد به این امر موجب کاهش مشکلات بخش عظیمی از کشاورزان ایران، رونق



 
اقتصاد کشاورزي و افزایش بهره وري خواهد شد . 

 
همچنین لیست اسامی نمایندگان امضاکننده درخواست احیاي اداره کل نخیلات در وزارت جهاد کشاورزي به شرح زیر است: 

 
1. ابراهیم رضائی 

 
2. ذبیح االله اعظمی 

 
3. غلامحسین کرمی 

 
4. جلال رشیدي کوچی 

 
5. محمدرضا رضایی 

 
6. ملک فاضلی 

 
7. حسین زهی 

 
8. عبدالناصر درخشان 

 
9. سیدمجتبی محفوظی 

 
10. سیدموسی موسوي 

 
11. محمدرضا پورابراهیمی داورانی 

 
12. صدراالله محمدي 

 
13. منصور شکراللهی 

 
14. محمد آشوري 

 
15. سیدجواد حسینی کیا 

 
16. مصطفی رضاحسینی 

 
17. سید محمد موحد 

 
18. موسی غضنفرآبادي 

 
19. جلیل مختار 

 
20. سیدمحمد مولوي 

 
21. مجتبی یوسفی 

 
22. حبیب اله دهمرده 

 
23. ابوالفضل عموئی 

 
24. محمدمهدي زاهدي 

 
25. شهباز حسن پوربیگلري 

 
26. محسن پیرهادي 

 
27. حسین حسین زاده 

 
28. علیرضا ورناصري قندعلی 

 
29. موسی احمدي 

 
30. حبیب آقاجري 

 
31. محمدطلا مظلومی آبزرگه 

 
32. مجید انصاري 

 
33. سهراب گیلانی 

 
34. عبداله ایزدپناه 

 
35. فریدون حسنوند 

 
36. محمد سرگزي 



 
37. بهروز محبی نجم آبادي 

 
38. سید احمد آوائی 

 
39. حجت االله فیروزي 

 
40. ابراهیم متینیان 

 
41. محمدمهدي فروردین 

 
42. وحید جلال زاده 

 
43. فداحسین مالکی 

 
44. فریدون عباسی دوانی 

 
45. علیرضا زندیان 

 
46. علیرضا پاك فطرت 

 
47. سیدجلیل میرمحمدي میبدي 

 
48. هادي بیگی نژاد 

 
49. مجتبی رضاخواه 

 
50. روح االله نجابت 

 
51. ابراهیم عزیزي 

 
52. مجتبی ذوالنوري 

 
53. سیدکاظم دلخوش 

 
54. سیدمهدي فرشادان 

 
55. محسن مفتخر 

 
56. احمدحسین فلاحی 

 
57. سیداحسان خاندوزي 

 
58. مهدي طغیانی 

 
59. محمد سبزي 

 
60. محسن علی زاده 

 
61. مالک شریعتی نیاسر 

 
62. مجتبی توانگر 

 
63. علی علیزاده 

 
64. عبدالکریم جمیري 

 
65. مجید ناصري نژاد 

 
66. محمد کعب عمیر 

 
67. اقبال شاکري 

 
68. احمد راستینه هفشجانی 

 
69. حسین نوش آبادي 

 
70. سید احمد رسولی نژاد 

 
71. حسین گودرزي 

 
72. غلامحسین رضوانی 

 
73. حسن نوروزي 

 
74. عباس گلرو 



 
75. محسن زنگنه 

 
76. سیدکریم حسینی 

 
77. شبیب جویجري 

 
78. رحمت اله نوروزي 

 
79. رضا آریان پور 

 
80. غلامرضا شریعتی 

 
81. خلیل بهروزي فر 

 
82. حسین رئیسی 

 
83. عباس مقتدایی 

 
84. سیدعلی آقازاده 

 
85. شهریار حیدري 

 
86. علی اصغر خانی 

 
87. محمد خدابخشی 

 
88. علی رضایی 

 
89. ولی اسماعیلی 

 
90. سیدمحسن دهنوي 

 
91. پرویز اوسطی 

 
92. سیدیلمان ذاکر 

 
93. غلامرضا مرحبا 

 
94. یعقوب رضازاده 

 
95. سیدمحمدرضا میرتاج الدینی 

 
96. احد آزادي خواه 

 
97. جواد نیک بین 

 
98. حسن همتی 

 
99. مرتضی محمودوند 
100. عبدالرضا مصري



استفاده از عناوین نهاد هاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک
مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است

استفاده از عناوین نهاد هاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون

اخذ مجوز ممنوع است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/09/03

فصل اقتصاد - استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض
الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است.

فصل اقتصاد - استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی
اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور

 
بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

به گزارش فصل اقتصاد ،هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و

 
صندوق قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهاد هاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به
روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهاد هاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا

 
به وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهاد هاي پولی را مدنظر قرار

 
دهند. 

انتهاي پیام/



بیش از 68 میلیارد ریال تسهیلات حمایتی کرونا به فعالان کسب و کار کهگیلویه

و بویراحمد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/09/03

فصل اقتصاد - رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: بیش از 68 میلیارد ریال تسهیلات
حمایتی به فعالان کسب و کار استان پرداخت شده است.

فصل اقتصاد - رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت
استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: بیش از 68 میلیارد ریال
تسهیلات حمایتی به فعالان کسب و کار استان پرداخت

 
شده است. 

سالار حسین پور افزود: در راستاي حمایت اقتصادي به
688 واحد صنفی استان و با اشتغال 792 نفر تسهیلات

 
کرونا پرداخت شده است. 

 
وي اظهارکرد: 29 هزار و 673 واحدهاي صنفی با اشتغالزایی 74 هزار 183نفر در سطح استان فعالیت دارند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: با شیوع کروناویروس و با توجه به اهمیت رعایت
پروتکل ها و موازین بهداشتی که منجر به محدودیت هایی در حوزه کسب و کار بازار و اصناف شد، خسارت وارده به اصناف

 
2510میلیارد ریال در ایام تعطیلی23روزه در ابتداي سال جاري بوده که به استانداري اعلام شده است. 

حسین پوربا بیان اینکه همچنین 21 هزار و 887 واحد صنفی با ظرفیت اشتغال54هزار و 693نفر طی روزهاي گذشته براساس
مصوبات ستاد کرونا تعطیل بوده اند، بیان کرد: از این تعداد در بویراحمد 8522 واحد صنفی با ظرفیت اشتغال 21هزار و 305،
گچساران 5238 واحد صنفی با ظرفیت اشتغال 13هزار و 95 نفر و کهگیلویه 6640واحد صنفی با ظرفیت اشتغال 16 هزار و 600

 
بوده اند. 

انتهاي پیام



قانونی براي ثبت ایده هاي کارآفرینان نداریم

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/09/03

خانی ثبت قانونی ایده ها را ضروري خواند و گفت: ما همانطور که اختراعات و نشان هاي تجاري و برندها را به ثبت می
رسانیم باید بتوانیم ایده ها را هم به ثبت برسانیم.

خانی ثبت قانونی ایده ها را ضروري خواند و گفت: ما
همانطور که اختراعات و نشان هاي تجاري و برندها را به
ثبت می رسانیم باید بتوانیم ایده ها را هم به ثبت برسانیم.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، دکتر
مسلم خانی، مشاور کسب و کار و استاد دانشگاه در برنامه
«گفتگوي اقتصادي» ایده را مادر نوآوري و کارآفرینی ها
در دنیا خواند و گفت: هر پدیده و کار بزرگی در دنیا از یک

 
ایده ناشی می شود. 

وي ضمن تصریح بر اهمیت و جایگاه ویژه ایده در دنیا گفت: اینکه ما در ایران نظام و سازمانی براي دریافت ایده ها، پردازش و طبقه

 
بندي و قیمت گذاري ایده ها نداریم خودش بزرگترین چالش است. 

مشاور کسب و کار و کارآفرینی با انتقاد از اینکه مالکیت معنوي و قانون کپی رایت هنوز در ایران به رسمیت شناخته نشده افزود: ما
موارد زیادي داریم که افرادي ایده هایی می دهند اما اشخاص دیگري از آن ها استفاده می کنند و دلیلش هم این است که اهمیت و

 
جایگاه ایده در قوانین و مقررات بالادستی ما به رسمیت شناخته نشده و بانک ایده ها را ایجاد نکردیم. 

خانی ثبت قانونی ایده ها را ضروري خواند و گفت: ما همانطور که اختراعات و نشان هاي تجاري و برندها را به ثبت می رسانیم باید

 
بتوانیم ایده ها را هم به ثبت برسانیم اما هنوز سامانه اي به این منظور نداریم. 

وي انسان کارآفرین، ایده کارآفرینانه و ابزار کارآفرینی را سه ضلع مثلث طلایی کارآفرینی معرفی کرد و گفت: 60 درصد موفقیت در
یک کسب و کار مربوط به ضلع اول یعنی انسان کارآفرین است، 25 درصد مربوط به ایده و کمتر از 15 درصد هم مربوط به ابزار و

 
امکانات عملیاتی سازي ایده هاست. 

این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه اغلب استارت آپ ها در ایران از جنس خدمات هستند و آنگونه که باید وارد حوزه تولید و فرهنگ
و اجتماعی نشدند گفت: اکثر این استارت آپها ایده هاي کشورهاي دیگر را در حوزه حمل و نقل عملیاتی و بومی سازي کردند که

 
البته این هم در جاي خود باارزش است. 



خانی به مجلس پیشنهاد کرد که به کمک معاونت علمی فناوري ریاست جمهوري و وزارت علوم و سازمان هاي ذیربط طراحی نظام
ایده را حداقل به عنوان یک الزام قانونی براي دولت لحاظ کند زیرا در این صورت خلق کسب و کارهاي نوظهور و دانش بنیان و

 
اختراعات شدت پیدا خواهد کرد و چرخ کارآفرینی هم با سرعت بیشتر حرکت می کند. 

این مشاور کارآفرینی تدوین و وضع قانون جامع توسعه کارآفرینی را در ایران ضروري دانست و گفت: ما به قانونی نیاز داریم که
پرورش و آموزش انسان کارآفرین در مدارس و دانشگاه ها و معیارهاي ایده هاي برتر را تعریف کند و در کنار به رسمیت شناختن

 
مالیکت معنوي ایده ها، مشوق هاي کارآفرینی را هم در نظر بگیرد. 

خانی با بیان اینکه جریان کارآفرینی در ایران تابع سلایق مسئولان است گفت: اگر قانون جامع توسعه کارآفرینی مصوب شود دیگر

 
کار آفرینی تابع وزرا و نمایندگان و دولتها نخواهد بود. 

در ادامه، دکتر علی داوري عضو هیئت علمی دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران اصلاح ساختار اقتصاد دولتی در ایران را بسیار زمان بر

 
خواند و گفت: ما یک بخش خصوصی قوي در کشور نداریم که بتواند ایده ها را بر حسب نیاز پذیرش کند. 

وي توسعه کارآفرینی را مشروط به تعامل فرد با محیط دانست و افزود: محیط کسب و کار در ایران مطلوب نیست و شاخص هاي
جهانی هم گویاي همین وضعیت است و از طرف دیگر، ایده هاي کارآفرینان هم با انواع ریسک ها در بازار به ویژه ریسک زمانی

 
مواجهند. 

عضو هیئت علمی دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران با تأکید بر اینکه ایده به تنهایی راهگشا نیست گفت: 80 درصد شرکتهاي
کارآفرین و استارت آپی در دنیا به دلیل عدم همخوانی ایده ها با نیاز بازار ورشکسته می شوند لذا صرف ارائه یک ایده کافی نیست و

باید ابعاد مختلف کسب و کار اعم از ریسک پذیري، پوشش ضرر و زیانها و ایجاد منفعت نیز طراحی شوند.



210 میلیارد تومان صرف طرح کنسانتره روي مجتمع مهریز شد

منبع: ایرناشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/09/03

یزد- ایرنا- معاون عمرانی فرمانداري مهریز گفت: 210 میلیارد تومان بودجه صرف طرح توسعه کنسانتره روي مجتمع سرب و
روي بهادران این شهرستان شد.

یزد- ایرنا- معاون عمرانی فرمانداري مهریز گفت: 210
میلیارد تومان بودجه صرف طرح توسعه کنسانتره روي

 
مجتمع سرب و روي بهادران این شهرستان شد. 

علیرضا مرادیان روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: در طرح توسعه این مجتمع با ظرفیت تولید 100

 
هزار تن و اشتغالزایی 80 نفر در شرف بهره برداري است . 

به گفته وي، هم اکنون ظرفیت تولید کنسانتره روي در
مجتمع 150 هزارتن است که بهره برداري کامل آن نقش

 
مهمی در توسعه استان و منطقه و اشتغال جوانان دارد . 

در فاز اول با صرف پنج میلیون دلار و چهار میلیون و 200 هزار یورو سرمایه گذاري و ظرفیت تولید 50 هزار تن، زمینه اشتغال 100

 
نفر فراهم شده است . 

مجتمع معدنی سرب و روي و باریت مهدي آباد با دارا بودن ذخائر قابل توجه یکی از بزرگترین معادن جهان است که مطابق قانون

 
معادن به عنوان معدن بزرگ شناخته شده است. 

بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته احداث کارخانجات فرآوري کنسانتره روي همراه با محصولات جانبی (کنسانتره سرب و نقره)

 
و همچنین تجهیز و باطله برداري معدن در دستور کار این مجتمع قرار دارد. 

 
هم اکنون نیز به موازات اقدامات فوق، استخراج مواد معدنی و فروش محصولات (اکسید روي، کالامین و باریت) در حال انجام است. 

 
مجتمع معدنی مهدي آباد در فاصله 80 کیلومتري شهر مهریز و 115 کیلومتري جنوب شرقی شهر یزد واقع شده است. 

در شهرستان مهریز شهرك هاي صنعتی شهید چمران، سایت 196 هکتاري، یزدمهر، هرفته، شهرك سنگ، شهرك سریشم و ناحیه

 
صنعتی بهادران با چهار هزار نفر اشتغال فعال است. 

مرکز شهرستان مهریز با 55 هزار نفر جمعیت در 30 کیلومتري جنوب شهر یزد قرار دارد و شامل یک شهر و یک بخش مرکزي با



 
پنج دهستان و 467 آبادي است. 

 
برچسب ها 

 
- مهریز 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

- یزد



رئیس اتاق بازرگانی سمنان: بانک ها با دیپلماسی اقتصادي همسو باشند

منبع: ایرناشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/09/03

سمنان- ایرنا- رئیس اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزي استان سمنان گفت: سیاست هاي اقتصادي باید متناسب با
دیپلماسی اقتصادي متوازن و برنامه ریزي شود تا از بروز مشکلات براي تولیدکنندگان جلوگیري شود.

سمنان- ایرنا- رئیس اتاق بازرگانی صنایع معادن و
کشاورزي استان سمنان گفت: سیاست هاي اقتصادي باید
متناسب با دیپلماسی اقتصادي متوازن و برنامه ریزي شود

 
تا از بروز مشکلات براي تولیدکنندگان جلوگیري شود. 

به گزارش ایرنا، علی اصغر جمعه اي روز دوشنبه در نشست
مشترك با مدیر امور شعب پست بانک استان در اتاق بانک
اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزي سمنان افزود: از
آنجا که مسایل مختلفی اقتصاد ایران را در حرکت منظم

خود دچار اختلال می کند و موانعی در این حوزه وجود دارد، نیاز است سیاست هاي بانکی متوازن با دیپلماسی اقتصادي پایه ریزي

 
شود. 

وي ادامه داد : روابط مشتري و بانک باید سرفصل مراوده مالی باشد، در حقیقت نظام هاي مالی باید نیازهاي مشتري خود را هماهنگ

 
کنند، ولی در حال حاضر این بانک ها هستند که سیاست هاي مالی و پولی را بر جامعه دیکته می کنند. 

وي گفت : جامعه اقتصادي نیازمند خدمات نوین بانکی و مالی است ، به یقین بانک ها می توانند این تغییرات را متناسب با مشتریان

 
خود اعمال کنند. 

فروزان خواه، مدیر امور شعب پست بانک استان سمنان نیز در این نشست گفت : اعتبار نزد پست بانک بالاتر از وثیقه گذاري است و

 
علاوه بر شهرها این بانک در حال حاضر به 70 روستاي استان خدمت بانکی ارائه می دهد . 

استان سمنان با داشتن حدود یکهزار و 840 پروانه بهره برداري واحدهاي صنعتی و معدنی با سرمایه گذاري حدود 76 هزار میلیارد

 
ریال و اشتغال براي بیش از 68 هزار و 800 نفر، یکی از قطب هاي صنعتی و معدنی شرق کشور محسوب می شود. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- سمنان 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

- توسعه اقتصادي 



 
- جهش تولید 

 
- اعتبارات 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



سالانه 50هزار تن محصولات گلخانه اي در آذربایجان شرقی تولید می شود

منبع: روزنامه امینشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/09/03

علی رخ افروز با بیان اینکه آذربایجان شرقی با بیش از 310 هزار نفر بهره بردار شاغل در بخش کشاورزي حدود 21.2 درصد
از سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است، اظهار کرد: این استان با دارا بودن تعداد 490 واحد گلخانه اي فعال در سطح

236 هکتار رتبه 11 کشوري را از لحاظ مساحت (...)

علی رخ افروز با بیان اینکه آذربایجان شرقی با بیش از 310 هزار نفر بهره بردار شاغل در بخش کشاورزي حدود 21.2 درصد از
سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است، اظهار کرد: این استان با دارا بودن تعداد 490 واحد گلخانه اي فعال در سطح 236 هکتار
رتبه 11 کشوري را از لحاظ مساحت و با تولید بیش از 50 هزار تن انواع محصولات گلخانه اي رتبه چهارم کشوري را از حیث تولید

 
به خود اختصاص داده است. 

وي با بیان اینکه بزرگ ترین پروژه کشت گلخانه اي شیشه اي خاورمیانه به روش هیدروپونیک نیز در استان آذربایجان شرقی قرار

 
دارد، گفت: بیش از 511 گلخانه کوچک مقیاس نیز در مرحله احداث و راه اندازي است. 

رخ افروز تعداد نیروي کار فعال در سطح گلخانه هاي استان را در حال حاضر بیش از 2800 نفر اعلام کرد و گفت: پیش بینی می

 
شود با راه اندازي گلخانه هاي در دست اجرا و تا سال 1404 این رقم به حدود 10 هزار نفر افزایش یابد. 

وي با بیان اینکه با ابلاغ برنامه اجرایی همکاري مشترك براي تربیت نیروي کار ماهر گلخانه اي در سال 1399 کارگروه استانی در
شهریور ماه تشکیل و همکاري مشترك بین اعضاي کارگروه در تکمیل بانک اطلاعات گلخانه ها و ارتقاي آموزشی استان آغاز شد،
ادامه داد: تعداد 6 مرکز توان افزایی از طرف سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی و 2 مرکز آموزش خصوصی از سوي

 
مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی استان به عنوان مجریان آموزشی معرفی شدند. 

وي همچنین گفت: کمیته شهرستانی نیز در شهرستان هاي مرند، شبستر، هریس، مراغه، تبریز، اسکو، جلفا، ملکان و عجب شیر

 
تشکیل و مشخصات نیروي کار فعال در آن شهرستان ها احصا شد. 

رخ افروز با بیان اینکه ضمن صدور فراخوان استانی، تاکنون مشخصات تعداد 50 نفر از نیروي کار شاغل در گلخانه ها جهت ارائه

 
آموزش هاي مهارتی موردنظر، در سامانه سابک ثبت شده است، گفت: از تعداد 85 نفر متقاضیان جدید نیز ثبت نام شده است. 

وي افزود: معتقد هستیم که تولید دانش بنیان در همه عرصه هاي کشاورزي راهکاري اساسی براي دست یابی به جهش تولید

 
محصولات کشاورزي است. 

 
 -
-



استفاده از عناوین نهادهاي پولی تحت نظارت، بدون مجوز ممنوع است

منبع: ایبناشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/09/03

بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع است.

بانک مرکزي اعلام کرد: استفاده از عناوین نهادهاي پولی و
بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع

 
است. 

به گزارش ایبِنا به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي،
هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري،
شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض
الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این

 
امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به
روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به

 
وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



حمایت 70 درصدي از دانش بنیان ها براي شرکت در کارگاه هاي کنفرانس

مدیریت فناوري

منبع: بازار کارشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/09/03

کنفرانس ملی مدیریت فناوري و نوآوري، به صورت آنلاین در روزهاي 12 و 13 آذر ماه برگزار خواهد شد و صندوق نوآوري و
شکوفایی از شرکت هاي دانش بنیان علاقمند به حضور در کارگاه هاي آموزشی این کنفرانس تا سقف 70 درصد حمایت می

کند.

کنفرانس ملی مدیریت فناوري و نوآوري، به صورت آنلاین در روزهاي 12 و 13 آذر ماه برگزار خواهد شد و صندوق نوآوري و

 
شکوفایی از شرکت هاي دانش بنیان علاقمند به حضور در کارگاه هاي آموزشی این کنفرانس تا سقف 70 درصد حمایت می کند. 

به گزارش ایسنا، دهمین کنفرانس بین المللی و چهارمین کنفرانس ملی مدیریت فناوري و نوآوري، به صورت آنلاین در روزهاي 12 و
13 آذر ماه برگزار خواهد شد و به منظور حداکثرسازي بهره مندي از توان و تخصص شبکه مدیریت فناوري، کارگاه هاي آموزشی

 
کنفرانس، در بخش مجزا در روزهاي 8 تا 11 آذرماه در دو نوبت صبح و بعدازظهر برگزار می شود. 

 
مهلت شرکت هاي دانش بنیان براي ثبت نام و حضور در این کارگاه ها تا 7 آذر ماه جاري خواهد بود. 

برنامه این کارگاه هاي به این شرح است: شنبه 8 آذر ماه نوبت صبح کارگاه ""اشتباه هاي رایج در طراحی مدل کسب و کارهاي
نوآورانه"" ارائه دهنده مهندس میثم زرگرپور و در نوبت بعدازظهر کارگاه ""مراکز رشد و نوآوري و شتابدهنده ها؛ ساختار و فعالیت

 
ها"" برگزار خواهد شد. 

روز دوم یکشنبه 9 آذر ماه در نوبت صبح کارگاه "چهار لنز نوآوري (ابزار قدرتمند براي تفکر خلاق)" توسط دکتر مصطفی صفدري و

 
در نوبت بعدازظهر کارگاه "تکنیک هاي مشاهده و معنی یابی در تفکر طراحی" است که توسط دکتر آرش گلنام ارائه خواهد شد. 

روز سوم دوشنبه 10 آذر در نوبت صبح کارگاه "تامین مالی کارآفرینی نوآورانه" توسط مهندس مهدي غلاملو و در نوبت بعدازظهر

 
کارگاه "مالکیت فکري، صنایع خلاق و استراتژي کارآفرینی" توسط دکتر ساناز جوادي برگزار خواهد شد. 

در سه شنبه 11 آذر ماه نیز در نوبت صبح کارگاه "کاربست نوآوري اجتماعی براي نجات کسب و کارها در شرایط بحران" توسط دکتر

 
علی اصغر سعدآبادي و در نوبت بعدازظهر کارگاه "بهبود اثربخشی اجتماعی نوآوري" توسط دکتر شوان صدرقاضی ارائه خواهد شد. 

سخنرانان کلیدي این کنفرانس دکتر پر اسنیوس مدیرعامل و رییس هیات مدیره شرکت مشاوره مدیریت ردال، ناوي رادجو پژوهشگر
و متخصص در زمینه نوآوري و رهبري، دکتر رفیعی نژاد استادیار و مشاور دپارتمان مهندسی و علوم مدیریت دانشگاه استنفورد
آمریکا، پروفسور ویم ونهوربک استاد نوآوري دیجیتال و کارآفرینی در مدرسه کسب و کار سوري انگلستان و استاد مدعو مدرسه کسب
و کار ایسد اسپانیا، دکتر رابرت فال مدیر ارشد تحقیقات و پژوهش هاي مرکز مدیریت فناوري موسسه CUED دانشگاه کمبریج
انگلستان، پروفسور مامو موچی مدیر پژوهش حوزه مطالعات نوآوري در دانشکده علوم مدیریت دانشگاه تیشوان آفریقاي جنوبی، دکتر
سیمونه کورسی استاد تجارت بین الملل استراتژي و نوآوري دانشگاه لافبورو انگلستان و دکتر مارینا رنگا هماهنگ کننده پروژه هاي

 
مرکز پژوهش هاي مشترك کمیسیون اروپا هستند. 



بر اساس اعلام روابط عمومی صندوق نوآوري و شکوفایی، صندوق نوآوري و شکوفایی از شرکت هاي دانش بنیان علاقمند به حضور در
کارگاه هاي آموزشی کنفرانس مدیریت فناوري و نوآوري تا سقف 70 درصد حمایت می کند.



ثمره کارآفرینی ایجاد فرصتهاي شغلی و تولید ارزشهاي نو در جامعه است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان لرستان در جمع کارآفرینان استان ثمره کارآفرینی
را ایجاد فرصتهاي شغلی پایدار و تولید ارزشهاي نوین در

 
عرصه اي اقتصادي و فرهنگی عنوان کرد . 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون کار ورفاه اجتماعی
استان لرستان، علی آشتاب در ششمین روز از هفته جهانی
کارآفرینی اظهارکرد: توجه و اهتمام به موضوع کارآفرینان
و مقوله کارآفرینی از یک سو، سبب توسعه اقتصادي کشور
و ایجاد فرصت هاي شغلی و تولید ارزشهاي نو می شود و

 
از سوي دیگر وضعیت اجتماعی و فرهنگی جامعه را در جهت مثبت متحول می کند. 

وي با تاکید بر شناسایی موانع و مشکلات حوزه کسب و کار و کارآفرینی گفت: تمام بخش هاي مختلف باید با تعامل و مشارکت در

 
کنار همدیگر به بهبود فضاي کسب و کار کمک کنند. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان در ادامه هفته جهانی کارآفرینی را فرصتی دانست که تمامی افراد جامعه و بخصوص
جوانان به حرکت شتابان کارآفرینی متصل می شوند که در این حرکت عظیم ایده هاي جدید براي بهتر انجام دادن کارها و ایجاد
مشاغل جدید مطرح می شود. مشکلاتی از قبیل ضعف بین صنعت و دانشگاه و بی مهارتی فارغ التحصیلان باید مورد چاره اندیشی

 
قرار گیرند تا بتوان در فضاي کسب و کار استان بهبودي حاصل کرد. 

آشتاب یادآور شد: عدم مهارت فارغ التحصیلان دانشگاهی زیاد است به طوري که اکثریت کارجویان داراي مدرك تحصیلی دانشگاهی

 
فاقد هرگونه مهارتی هستند و در مواردي حتی ابتدایی ترین اصول در مورد رشته تحصیلی خود را نمی دانند. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان با اشاره به هفته جهانی کارآفرینی گفت: این هفته از 26 آبان تا 2 آذر ماه ادامه دارد و در
نشست هاي هم اندیشی و کارشناسی با حضور کارآفرینان برتر استان به صورت وبینار و شبکه هاي اجتماعی سعی می شود موانع ،

چالش ها و مشکلاتی که در عرصه کارآفرینی در استان وجود دارد مورد بررسی قرار گیرد.



ارتقاء سطح سواد سلامت جامعه با بهره گیري از ظرفیتهاي رشته کتابداري و

اطلاع رسانی پزشکی

منبع: وب داشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/09/03

 
ارتقاء سطح سواد سلامت جامعه با بهره گیري از ظرفیتهاي رشته کتابداري و اطلاع رسانی پزشکی 

رشته کتابداري و اطلاع رسانی پزشکی براي اولین بار در ایران در
سال 1354 در مقطع کارشناسی ارشد در مرکز پزشکی ایران راه
اندازي شد. بعد از انقلاب اسلامی ایران و تغییر نام این مرکز به
دانشگاه علوم پزشکی ایران، سال 1369 اولین دانشجویان مقطع
کارشناسی و سال 1393 نیز اولین دانشجویان مقطع دکتراي
تخصصی رشته کتابداري و اطلاع رسانی پزشکی در این دانشگاه

 
پذیرش شدند. 

براي آشنایی بیشتر با این رشته تحصیلی و گروه کتابداري و
اطلاع رسانی پزشکی دانشگاه علوم پزشکی ایران با دکتر سیروس پناهی؛ دانشیار دانشگاه ایران و مدیر این گروه گفتگو کردیم. او بر
این باور است که با بهره گیري از ظرفیت هاي رشته کتابداري و اطلاع رسانی پزشکی می توان سطح سواد سلامت جامعه را ارتقاء داد.

 
در مورد رشته کتابداري و اطلاع رسانی کمی توضیح بفرمایید. 

کتابداري و اطلاع رسانی پزشکی رشته اي بین رشته اي است که از اصول، فناوري و تکنیک هاي مختلف به منظور دسترس پذیر
کردن اطلاعات مرتبط و باکیفیت، به موقع و در جاي مناسب کمک می گیرد. فراهم آوري، سازماندهی، دسترس پذیر کردن اشاعه

 
اطلاعات در عرصه هاي مختلف محور اصلی فعالیت در این رشته را تشکیل می دهند. 

 
چند نفر عضو هیئت علمی و دانشجو دارید و در چه رشته هایی دانشجوي پذیرش می شوند؟ 

گروه در حال حاضر 5 نفر عضو هیات علمی دارد، یک نفر استاد تمام، سه نفر دانشیار و یک نفر استادیار و در سه مقطع کارشناسی،

 
ارشد و دکتري دانشجو می پذیرد. 

البته پذیرش دانشجو در مقطع کارشناسی طی سال هاي 93 - 98 متوقف شد. اما در سال 99 ، 12 دانشجوي کارشناسی پذیرش
شده و در این مقطع بیش از 550 نفر فارغ التحصیل وجود دارد. در مقطع کارشناسی ارشد 30 نفر در حال تحصیل هستند و تاکنون

 
بیش از 200 نفر فارغ التحصیل شده اند. در مقطع دکتري هم 22 نفر در حال تحصیل هستند و سه نفر هم فارغ التحصیل شده اند. 

 
وضعیت فعالیت هاي پژوهشی، علمی اعضا هیئت علمی گروه چگونه است؟ 

اعضاي گروه تاکنون بیش از 90 مقاله انگلیسی نمایه شده در پایگاه هاي معتبر، بیش از 80 مقاله فارسی و 40 مقاله کنفرانس خارجی
و داخلی را به چاپ رساندند. همچنین 11 کتاب فارسی، یک کتاب انگلیسی، و 6 فصل کتاب انگلیسی و 4 کتاب ترجمه منتشر
کردند. در زمینه طرح هاي پژوهشی غیر از پایان نامه نیز، گروه نزدیک به 25 طرح خاتمه یافته و نزدیک به 20 طرح در حال اجرا

 
دارد. 

 
چه خدماتی در گروه انجام می دهید و سطح این خدمات در مقایسه با سایر کشور ها در چه جایگاهی قرار دارد؟ 

گروه کتابداري و اطلاع رسانی پزشکی دانشگاه علوم پزشکی ایران از ظرفیتهاي فراوانی برخوردار است که با حمایت مسئولان می توان



از آنها براي ارتقاء سطح سواد سلامت و بهبود رفتار اطلاع یابی جامعه استفاده کرد. از جمله مهمترین خدمات این گروه می توان به
آموزش و پژوهش در حوزه هاي گوناگون کتابداري و اطلاع رسانی پزشکی، مشاوره و انجام جستجوي الکترونیک در پایگاه هاي
اطلاعاتی براي پاسخ به سوالات بالینی و انجام انواع مطالعات به ویژه مطالعات مرور نظام مند، مشاوره، تحلیل و مدیریت پروژه هاي
علم سنجی و وب سنجی در سطوح مختلف (افزایش رویت پذیري آثار پژوهشی و افزایش شاخص هاي علم سنجی) و طراحی و
مدیریت پایگاه هاي منابع اطلاعاتی از جمله پایگاههاي مجلات، پایان نامه ها و سایر آثار پژوهشی دانشگاهی، مشاوره و مدیریت
انتشارات و مجلات (تسهیل فرایند بررسی و انطباق مجلات با معیار هاي نمایه شدن در پایگاهاي بین المللی، بهبود رویت پذیري و
افزایش شاخص هاي علم سنجی، جلوگیري از سرقت ادبی، مدیریت سامانه و غیره)، مشاوره و کمک به افزایش رتبه بندي دانشگاه بر
اساس شاخص هاي اعتبار بخشی ملی و بین المللی از جمله تایمز و وبومتریک، مشاوره و مدیریت کتابخانه و مراکز اطلاع رسانی، و

 
مشاوره، مدیریت پروژه هاي مدیریت دانش سلامت و مشاوره و مدیریت پروژه هاي مرتبط با علم اطلاعات و داده اشاره کرد. 

سطح خدماتی که در گروه انجام می شود نسبت به کشوره هاي منطقه بسیار خوب و در مقایسه با کشور هاي پیشرفته در سطح قابل

 
قبول است؛ اما به هر حال براي پیشرفت و رسیدن به حد مطلوب همیشه تلاش می کنیم. 

 
اهداف راهبردي گروه شما چیست؟ 

اهداف بلند مدت گروه شامل ارتقا سطح کیفی دوره هاي آموزشی، توانمندسازي اعضاي هیئت علمی و دانشجویان تحصیلات تکمیلی
در زمینه آموزش و پژوهش، ایجاد گرایشهاي علمی در حوزه علوم اطلاع رسانی به منظور توسعه رشته و ارتقا کمی و کیفی تولیدات

 
علمی اعضاي هیئت علمی و دانشجویان است. 

درمورد اهداف کوتاه مدت گروه هم می توان، به افزایش کمی و کیفی چاپ آثار و پژوهشهاي علمی، سیاست گذاري براي هدایت
پایان نامه هاي دانشجویی، برگزاري نشست هاي علمی و کارگاه ها آموزشی، تدوین و اجراي طرح هاي ارتباط با صنعت، مشاوره و
ارایه خدمات علمی و پژوهشی، ایجاد گرایش هاي جدید در مقاطع ارشد و دکتري، افزایش مشارکت هاي بین رشته اي و بین المللی

 
و ارزیابی مستمر و نظارت اشاره کرد. 

 
اپیدمی کرونا ویروس چه پیامدهایی براي فعالیت هاي گروه شما داشته و چه اقداماتی براي مقابله با آن انجام داده اید؟ 

در حال حاضر بحران کرونا بسیاري از فعالیت هاي آموزشی و پژوهشی گروه را محدود کرده است؛ البته گروه توانسته تا حد زیادي
آموزش هاي خود را به صورت مجازي ارائه دهد. مشکل بیشتر در واحد هاي عملی نظیر کارآموزي و چند درس وجود دارد که سعی

 
شده از راهکارهاي جایگزین مانند ارائه پروژه و ... استفاده شود. 

در زمینه پژوهش، بیشتر پژوهش هاي گروه به روال عادي انجام می شود اما مشکلاتی در زمینه گردآوري داده به دلایل شیوع کرونا

 
وجود دارد که سعی شده با تمهیداتی کار پیش برود؛ در مواردي نیز عنوان پروپوزال ها تغییر کرده است. 

 
در راستاي رویکرد دانشگاه علوم پزشکی ایران براي حرکت به سوي دانشگاه نسل سوم، چه برنامه هایی در گروه شما انجام می شود؟ 
گروه تا حد زیادي به کاربردي کردن پایان نامه هاي خود با توجه به روند جهانی و مسائل بومی و در راستاي نیاز جامعه و تولید مقاله

 
هاي علمی با کیفیت بالا اقدام کرده است. 

بازنگري سرفصل هاي آموزشی در راستاي کارآفرینی و دانشگاه نسل سوم، استفاده از ظرفیت هاي مجازي در تدریس دروه ها،
مشارکت گروه در تدریس دروس به دانشجویان خارجی، برگزاري و مشارکت در کارگاه هاي آموزشی مرتبط، تلاش براي راه اندازي
start up در حوزه اطلاع رسانی، انجام پروژه هاي سلامت محور در سطح جامعه از جمله سواد سلامت شهروندان، سواد سلامت
روان نوجوانان، مستندسازي تجربیات پزشکان، نظام تجویز اطلاعات سلامت از جمله اقدامات گروه در راستاي حرکت به سمت

 
دانشگاه نسل سوم هستند. 

 
چه مشکلاتی از جامعه درحوزه گروه شما وجود دارد که باید به حل آن پرداخت؟ 

در کنار خدماتی که به جامعه علمی ارائه می کنیم، یکی از موارد مهم در جامعه، موضوع ارتقاء سطح سواد سلامت و بهبود رفتار

 
اطلاع یابی جامعه است که باید توجه بیشتري به آن شود. 

 
چه مشکلات و کمبود هایی در گروه دارید؟ 

از جمله مشکلات و کمبودهایی که در گروه وجود دارد می توان به کمبود اعضاي هیئت علمی و توجه نکردن به ظرفیت هاي گروه در



جذب و بکارگیري این اعضا در مدیریت کتابخانه مرکزي دانشگاه و همچنین در مشاوره و مدیریت مرکز توسعه و هماهنگی منابع در
وزارت بهداشت اشاره کرد که از جمله موانع رشد و بالندگی گروه نیز هستند. همچنین هر چند همکاران ما به صورت فردي داراي
ارتباطات بین المللی هستند ولی به دلایل اقتصادي و سیاسی؛ این نوع ارتباطات در زمینه مشارکت هاي پژوهشی، شرکت در

 
کنفرانس هاي بین المللی، تبادل دانشجو و فرصت هاي بازآموزي اساتید مناسب نیست. 

 
در پایان ضمن تشکر از وقتی که در اختیار قرار دادید اگر صحبتی دارید بفرمایید؟ 

همان طور که گفته شد گروه توانمندي هاي زیادي دارد که امیدوارم با توجه و حمایت مسئولان دانشگاه و وزارت بهداشت از این
ظرفیت در راستاي پیشبرد اهداف، ارتقاء سطح سواد سلامت و بهبود رفتار اطلاع یابی جامعه استفاده شود.



کرونا 260 میلیارد ریال به کار مددجویان خراسان شمالی خسارت زد

منبع: ایرناشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/09/03

بجنورد- ایرنا - مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان شمالی گفت: کرونا و محدودیت هاي ایجاد شده در استان، به
944 طرح اشتغال زایی و کارآفرینی مددجویان این نهاد 260 میلیارد ریال خسارت زده است.

بجنورد- ایرنا - مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)
خراسان شمالی گفت: کرونا و محدودیت هاي ایجاد شده
در استان، به 944 طرح اشتغال زایی و کارآفرینی

 
مددجویان این نهاد 260 میلیارد ریال خسارت زده است. 

مجید الهی راد روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: این خسارات بیشتر در حوزه دامپروري،
خدماتی و صنفی بوده است که تلاش بر آن است تا با وام
هاي کارگشایی و با کمک افراد نیکوکار، بستري فراهم شود
که بخشی از خسارت هاي وارد آمده به این افراد جبران

 
شود. 

وي با اشاره به اجرایی شدن هزار و 450 طرح اشتغال توسط کمیته امداد در سال جاري با 60 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه،
اظهار داشت: از ابتداي امسال 2 هزار و 220 مددجوي این استان 177 میلیارد و 750 میلیون ریال تسهیلات در بخش هاي مختلف

 
دریافت کرده اند. 

الهی راد با اشاره به جذب 34 درصد اعتبارات اشتغال این نهاد در سال جاري یادآور شد: امسال در مجموع هزار و 700 میلیارد ریال

 
اعتبار اشتغال به کمیته امداد خراسان شمالی تخصیص یافته است. 

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی با اشاره به اینکه بیشتر تسهیلات اشتغالزایی به روستاییان استان پرداخت شده است، تصریح
کرد: از ابتداي سال جاري تاکنون از 303 میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی، 182 میلیارد و 160 میلیون ریال آن براي طرح هاي

 
اشتغالزایی روستایی هزینه شده است. 

بیش از 60 هزار و 255 خانوار با جمعیتی در حدود 112 هزار نفر در خراسان شمالی زیر پوشش خدمات حمایتی کمیته امداد امام

 
خمینی (ره) هستند. 

 
این استان 863 هزار نفر جمعیت دارد که 44 درصد آنان در روستاها سکونت دارند. 

خراسان شمالی از نظر سرانه درآمد خانوار، در رده آخرین استانهاي کشور قرار دارد. 



 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- ویروس کرونا 

 
- مستمري مددجویان 

 
- کمیته امداد امام خمینی 

 
- خراسان شمالی 

 
پروندهٔ خبري 

 
- مدیریت استانی کرونا 

- کرونا و قشرهاي آسیب پذیر



شیوه توزیع ارز 4200 تومانی نیازمند بازنگري است

منبع: میزانشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/09/03

رییس اتاق بازرگانی ایران و چین، شیوه توزیع ارز 4200 تومانی را نیازمند اصلاح دانست و گفت: ارز 4200 تومانی به دلیل
شیوه توزیع نامناسب منجر به ایجاد رانت براي برخی از واردکنندگان شده است.

خبرگزاري میزان - با حضور رئیس اتاق ایران و چین، عملکرد اتاق بازرگانی ایران در برنامه پایش بررسی شد،در این برنامه
"مجید رضا حریري" ضمن تحلیل جایگاه تجارت خارجی و بازرگانی ایران، در خصوص کارت هاي بازرگانی یک بار مصرف و شیوه

 
هاي اصلاح آن ها صحبت کرد. 

در بخش دوم برنامه نیز "موسی شهبازي" مدیر دفتر اقتصاد کلان مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی درباره تورم و راهکار

 
هاي کاهش آن صحبت کرد. 

 
در بخش ابتداي برنامه با مجیدرضا حریري رئیس اتاق ایران و چین، به گفتگو پرداختیم. 

حریري در رابطه کارکرد کارت هاي بازرگانی اظهار داشت: «خیلی از رفتار هاي مدنی و حقوقی¬ افراد می¬تواند از طریق یک وکیل
انجام گیرد. باید براي این کار در محضر یک وکالت¬نامه داده شود تا وکیل به جاي افراد کار ها را انجام بدهد. کارت بازرگانی هم
یکی از آن کار ها است. تخلف در کارت هاي بازرگانی مانند جا هاي دیگر نیز وجود دارد به طور مثال یک شخص به جاي شخصی

 
دیگر برود و امتحان بدهد؛ احتمال وجود همه¬ي این ها هست، اما نباید به روال تبدیل شود. 

ببشتر بخوانید: چرخی که نمی چرخد؛ توقف کارآفرینی پشت سد اعمال سلیقه دولتی ها حریري در رابطه با کارت هاي بازرگانی
یکبار مصرف و استفاده مجرمانه از این کارت ها افزود: «پشت یک پیرزن که پورشه وارد می کند یا یک کارتن خواب که صادرات کالا
بدون بازگشت ارز دارد؛ مشخص است که چه چیزي صادر کرده است. کالایی که صادر شده معلوم است که مال کیست. مضاف بر
اینکه وقتی سواستفاده از کارت بازرگانی صورت می گیرد براي محکم کاري حتما وکالت نامه اي به صادرکننده اصلی داده می شود،

 
آن صادرکننده کارت را به دست هر کسی نمی دهد و وقتی وکالت گرفته می شود به راحتی قابل پییگیري و شناسایی است. 

حریري در رابطه با میزان قاچاق کالا در سطح کشور و راهکار هاي رهیابی آن اظهار داشت: «در حال حاضر طبق گزارش هاي ستاد
مبارزه با قاچاق کالا، میزان قاچاق کالا 12 میلیارد دلار است، در سال هاي گذشته این رقم به 20 میلیارد دلار هم رسیده بود. این
رقم عدد کوچکی براي اقتصاد ما نیست کما اینکه این محصول قاچاق چند دست هم می چرخد. براي مقابله و شناسایی این حلقه
قاچاق کالا نیز باید تراکنش هاي ریالی افراد رصد شود. پول قاچاق در سیستم بانکی جا به جا می شود و با شفافیت تراکنش هاي

 
بانکی به راحتی قابلیت ردیابی و شناسایی دارند. 

حریري در رابطه با رانت ارز 4200 تومانی اظهار داشت: «در رابطه با ارز 4200 اصلا چرا این رانت ارزي را می¬دهیم که بعد
بخواهیم به تعداد دلار هاي 4200 تومانی¬اي که دادیم پلیس بگذاریم و نظارت بکنیم. بحث ارز 4200 تومانی راجع به رقم¬هاي
درشت است. وقتی 28 میلیارد دلار، ارز 4200 تومانی داده شده در طی دو سال 97 و 98، یعنی 28 میلیارد دلار 10 هزار تومان
تفاوت ارز آزاد با ارز مرجع به واردکنندگان داده شده است. 280 هزار میلیارد تومان پول صرف کار اشتباه شده است. شما نمی¬توانی



یک چاله را بکنی، آب در آن بریزي، بگذاري این آب بگندد، بعد اینجا پر از پشه بشود، بعد یک مگس کش دستت بگیري بخواهی
یکی یکی این پشه¬ها را بکشی. سیاست ارز 4200 دقیقا مصداق همین عملکرد است. اگر سیاستگذاران با ارز 4200 تومانی آب

 
گندیده ایجاد نمی کردند، حشره خود به خود در آن مکان جمع نمی شد. 

رئیس اتاق ایران و چین در رابطه با اشتباه سیاست گذاران در اعطاي ارز 4200 تومانی به یک عده واردکننده خاص، افزود «فساد را
سیاست¬گذار با سیاست¬گذاري¬اش ایجاد می¬کند. ارز 4200 تومانی به هشتاد میلیون نفر مردم ایران نرسید. این رانت ارزي
حد¬اکثر به چند هزار نفر رسیده است و همین چند هزار نفر از این مابه¬التفاوت ارز بهره برده¬اند. شما هر چقدر سر راه این
پلیس بگذاري، نمی¬توانی او را کنترل کنی. چرا ما این را به جاي اینکه در مبدأ به چند هزار وارد¬کننده¬ي محدود بدهیم، در

 
مقصد به مصرف¬کننده نمی¬دهیم؟ چرا ما این یارانه ارزي را به صورت نقدي به مردم نمی دهیم؟» 

حریري رئیس اتاق ایران و چین در پایان با اشاره به راهکار مناسب اعطاي یارانه ارزي کالا هاي ضروري به مردم، گفت: «برخی
اقتصاددانان می گویند با اعطاي یارانه به مردم، نقدینگی بالا می¬رود و تورم ایجاد می¬شود. حرف¬هاي درستی است، اما واقعاً راه
این است که ارز 4200 به وارد¬کننده¬ بدهیم؟ با اعطاي یارانه به صورت اعطاي خدمات رایگان بهداشتی، حمل ونقلی و تامین
حداقل کالاي ضروري متناسب با هر دهک طرح سیاستی ایجاد شده بسیار به عدالت بسیار نزدیک تر بود. هر خانوار هم بهداشت
رایگان براي مردم ایجاد می شد تا یک قرون پول بهداشتش را ندهد. هم تحصیل رایگان درجه یک براي هفت دهک جامعه است.
براي یک سري حمل و نقل عمومی رایگان داد. تنها با اعطاي ارز 4200 تومانی به واردکنندگان، به این افراد خاص، رانتی خاص و

 
تکرارنشدنی اعطا کردیم.» 

 
در بخش دوم برنامه موسی شهبازي کارشناس اقتصادي در رابطه با تورم به گفتگو پرداخت. 

موسی شهبازي در رابطه با مشکلات ساختاري اقتصاد ایران، اظهار داشت: «با توجه به داده هاي اقتصادي، کشور در سال هاي اخیر به
طور متوسط هر ساله 20 درصد تورم داشت. مشکل تورم هر ساله در کشور ما بوده و متاسفانه به دلیل مشکلات ساختاري اقتصاد جزو

 
معدود کشور هاي داراي تورم دورقمی هستیم.» 

این کارشناس اقتصادي با اشاره به خلق پول گسترده سیستم بانکی که ریشه تورم هاي دورقمی در کشور بوده است، افزود: «یک
رابطه همسو بین رشد نقدینگی و خلق پول با تورم کشور وجود دارد. اگر نقدینگی در بخش مولد اقتصاد استفاده نشود و به تقاضاي
جامعه دامن بزند هر ساله این رشد نقدینگی به تورم تبدیل می شود. میزان پول سیال در سال هاي گذشته بسیار بالاتر از شبه پول
شده است و این به معنی افزایش سرعت گردش پول و همچنین ورود نقدینگی سهمگین از بازاري به بازار دیگر است که خودبه خود

 
این ورود نقدینگی تورم هاي بالایی ایجاد می کند. هر چه سهم پول بالاتر برود، سرعت خلق نقدینگی نیز افزایش می یابد.» 

موسی شهبازي در پایان با اشاره به راهکار کنترل تورم انتظاري، اظهار داشت: «در حالت تورم، افراد داراي مستغلات و دارایی هاي
مختلف بیشترین انتفاع را از تورم خواهند برد. در اقتصاد هاي قوي از دارایی هاي سرمایه اي و غیرمصرفی با ابزار مالیاتی به راحتی
تقاضاي سرمایه اي را کنترل و مدیریت می کنند تا به این صورت از تورم هاي انتظاري جلوگیري کنند. مالیات بر عایدي سرمایه و

 
مالیات بر خانه هاي خالی در همین راستا هستند.» 

انتهاي پیام/



اشتغال 2528 نفر امسال در دانشگاه علوم پزشکی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/09/03

عضو کمیته کارآفرینی معاونت توسعه مدیریت ومنابع دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت : با توجه به شیوع کرونا، امسال
اقدامات بسیار خوبی در حوزه اشتغال و بکار گیري نیرو هاي طرحی انجام شده است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از کرمانشاه؛ خانی عضو کمیته کارآفرینی معاونت
توسعه مدیریت ومنابع دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه
گفت : تاکنون تعداد 2528 نفر در دانشگاه علوم پزشکی
کرمانشاه پس از اخذ مجوز جذب نیرو از سوي وزارت
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و برگزاري آزمون هاي
استخدامی و قانون خدمت پزشکان و پیراپزشکان (طرح

 
نیروي انسانی) بکارگیري شدند. 

او گفت : از این تعداد نیروي بکارگیري شده، تعداد 1617 نفر نیروي طرحی هستند که در بخش هاي مختلف بهداشتی درمانی

 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه دعوت بکار شده اند. 

خانی افزود : با توجه به شیوع بیماري کرونا و با پیگیري هاي انجام شده کسب مجوز هاي لازم جهت بکارگیري نیرو در مراکز درگیر

 
بیماري کروناصورت گرفت. 

او افزود : پس از برگزاري آزمون هاي استخدامی، در سال 99، تعداد 911 نفر در مراکز درگیر کروناي دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه،
جذب و مشغول به کار شده اند .



سودآوري و شفافیت شستا با ترکیب مدیران فعلی در هیات مدیره ها به دست

آمده است

منبع: خانه ملتشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس فراکسیون اصناف مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه عملکرد مدیران شستا قابل تقدیر است، گفت: سودآوري و
شفافیت شستا با همین ترکیب فعلی مدیران در هیات مدیره هاي شستا به دست آمده است.

شهباز حسن پور در گفت گو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت با اشاره به عملکرد مدیران شستا،گفت: در دوره مدیریت جدید

 
شستا شاهد زحمات زیاد و عملکرد خوب مدیران این مجموعه هستیم. 

نماینده سیرجان و بردسیر در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه در شستا با همت مدیران فعلی، کار جهادي صورت می گیرد،

 
تصریح کرد: شستا در حال حاضر از زیان دهی عبور کرده و به سودآوري رسیده است و این موضوع کاملا مشهود است. 

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامی با اشاره به توجه مدیران این مجموعه به افزایش تولید و ایجاد
اشتغال در کشور تصریح کرد: افزایش تولید در دوران تحریم و سال جهش تولید یکی دیگر از عملکردهاي خوب مدیران فعلی شستا

 
است. 

حسن پور با اشاره به شفافیت شستا پس از ورود به بورس و ارائه گزارش هاي متعدد به اصحاب رسانه، تاکید کرد: شاهد شفافیت در

 
عملکرد مدیران این مجموعه هستیم که بر غناي کار آن ها افزوده است. 

وي با بیان اینکه نارضایتی کارگران از تاخیر در پرداخت حقوق، دیگر در شستا وجود ندارد، تصریح کرد: پرداخت به موقع حقوق و

 
مزایا از دیگر اقدامات مثبت این دوره مدیریت است. 

حسن پور افزود: همه موارد فوق در دوره اي انجام شده که شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی شعار شفافیت و جوانگرایی را

 
محقق کرد و شستا با ترکیب موفقی از انتصابات در هیات مدیره هاي شرکت ها و هلدینگ ها موفق به این مهم شد. 

وي با بیان اینکه مجموعا ترکیب هیات مدیره ها در شرکت هاي شستا موفق بوده است یادآورشد: به جرات می توان گفت که

 
سودآوري و شفافیت شستا با همین ترکیب مدیران در هیات مدیره هاي شستا به دست آمده است. 

پایان پیام



پرداخت 580 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري به واحدهاي

تولیدي

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان سمنان گفت: تاکنون بالغ بر 580 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی و
عشایري به واحدهاي تولیدي استان پرداخت شده است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از سمنان، تشنه دل رئیس سازمان صنعت معدن و
تجارت استان سمنان گفت: : 123 واحد تولیدي صنعتی
معدنی و صنفی استان سمنان بالغ بر 580 میلیارد ریال

 
تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري دریافت کرده اند. 

او افزود: این تسهیلات به واحدهاي تولیدي که در روستاها
و نواحی صنعتی قرار دارند و با استفاده از منابع صندوق

 
توسعه ملی پرداخت شده است و 540 اشتغال جدید با پرداخت این تسهیلات در مناطق روستایی و محروم استان فراهم شده است. 

رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان ادامه داد: 147 طرح صنعتی و صنفی جهت دریافت تسهیلات به ارزش بیش از

 
818 میلیارد ریال به بانکهاي عامل معرفی که از این تعداد ، 123 طرح تاکنون تسهیلات دریافت کرده اند. 

علی تشنه دل در ادامه بر تداوم تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري تاکید کرد و اظهار داشت: بمنظور حمایت از مشاغل آسیب
دیده در ایام شیوع ویروس کرونا و پرداخت تسهیلات حمایتی باید در رسته هاي شغلی اعلام شده بازنگري صورت گیرد و صنایع و

 
واحدهاي صنعتی و تولیدي آسیب دیده از کرونا به رسته هاي مذکور افزوده شود. 

انتهاي پیام / گ



ساماندهی معتادان متجاهر همچنان ادامه دارد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/09/03

سرپرست شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر فارس گفت: ساماندهی معتادان متجاهر از سطح کوچه و خیابان ها ادامه
خواهد داشت.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، سلیمان کرمی اظهار داشت: از ابتداي امسال2 طرح
ساماندهی معتادان متجاهر با همکاري دستگاه قضایی،
نیروي انتظامی، شهرداري، بهزیستی و دیگر ادارات مرتبط

 
در مناطق مختلف اجرا شده است. 

او با بیان اینکه اجراي طرح ساماندهی معتادان با رعایت اصول بهداشتی تعریف شده از سوي وزارت بهداشت انجام می شود، گفت: هم

 
زمان با اجراي این طرح ها، 1438 تست کووید 19 به طور رایگان براي معتادان برابر دستورالعمل هاي بهداشتی انجام شده است. 

کرمی افزود: معتادان ساماندهی شده به منظور پیشگیري از شیوع بیماري کرونا براي مدت 14 روز در مراکز قرنطینه اولیه نگهداري و

 
در صورت منفی شدن تست کرونا به مراکز ماده 16 و تبصره 2 منتقل خواهند شد. 

سرپرست شورا گفت: در اجراي این طرح ها تعداد 1438 نفر معتاد شناسایی که پس از مراحل غربالگري، 978 نفر شامل 928 مرد و
50 زن در مراکز نگهداري، درمان و کاهش آسیب معتادان موضوع ماده 16 شیراز و تبصره 2 ذیل آن پذیرش شده اند و به مدت شش

 
ماه تحت مراقبت و درمان قرار خواهند گرفت. 

کرمی افزود: براي بازگشت فرد معتاد به جامعه علاوه بر درمان، لازم است که آنان جامعه پذیر شوند و خانواده و جامعه آن ها را

 
بپذیرد. 

او با تأکید مجدد بر لزوم همکاري دستگاه هاي مختلف در ادامه روند ساماندهی معتادان متجاهر از سطح کوچه و خیابان ها، افزود:
براي بازگشت پذیري معتادان بهبودیافته به جامعه لازم است که آن ها مهارت بیاموزند و بهبودیافتگان داراي مهارت نیز باید بتوانند

 
اشتغال داشته باشند تا به جامعه بازگردند. 

در دیدار با ابراهیمی معاون دادستان عمومی و انقلاب اسلامی مرکز استان فارس در حقوق عامه و حسن پور معاون خدمات شهري
شهرداري شیراز، راهکار هاي همکاري مشترك در ساماندهی معتادان متجاهر در فصل سرما، تأمین فضاي مناسب در شرایط بحران
کرونا، تخصیص اعتبار کمکی از منابع شهرداري، همکاري دستگاه هاي مختلف در ایجاد اشتغال بهبودیافتگان، مراقبت هاي پس از

خروج معتادان و... مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.





معلم ثانی و مدینه هایش

منبع: ایسناشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/09/03

ابونصر محمد بن محمد بن طرخان بن اوزَلغَ فارابی، در سال 872 بعد از میلاد در وسیج نزدیک فاراب در ماورالنهر به دنیا
آمد.

فارابی از خانواده اي سرشناس بود اما شرح حال او به طور
دقیق در دست نیست. او در جوانی به بغداد رفت و
نخستین معلم او در این شهر یوحنا بن حیلان بود. فارابی
در آن هنگام منطق، ریاضیات، موسیقی، نحو و علوم را
فراگرفت. چنان که از آثار او برمی آید فارابی زبان هاي
عربی، ترکی و فارسی را می فهمیده است گرچه در برخی
افسانه ها بیان می شود که او با 70 زبان دیگر آشنایی
داشته است. فارابی به چنان درجه اي دست یافته است که

 
او را پس از ارسطو، معلم اول، معلم ثانی می خوانند. 

سیاست مهم ترین بخش از فلسفه فارابی به شمار می رود و هدف اصلی فلسفه او سیاست است. گرچه برخی فلسفه فارابی را با
برداشت امروزي از سیاست متفاوت می دانند اما به هر روي و با هر نامی این جنبه خاص از اندیشه وي از مورد توجه ترین بخش هاي

 
فلسفه فارابی به شمار می آید. 

از آثار اصلی فارابی در بحث سیاست، کتاب «آراء اهل المدینه الفاضله» می باشد اما می توان در کتب و مقالات متعدد دیگر فارابی از

 
جمله کتاب «المله الفاضله» نیز این جنبه از فلسفه او را جست وجو کرد. 

فارابی اشتغال سیاسی نداشت اما گرایش هاي شیعی او به این تاملات و بررسی هاي فارابی در سیاست منتج شده بود. هانري کربن
مدینه فاضله فارابی را همان «مدینه ابرار در آخرالزمان» می داند. این مدینه در معادشناسی شیعی، با شرایطی مطابقت دارد که در
زمان ظهور امام غایب تحقق پیدا خواهد کرد که مقدمه رستاخیز خواهد بود. شهریاري که فارابی همه فضایل انسانی و فلسفی را به او

 
اعطا کرده، همان افلاطونی است که قباي محمد پیامبر را بر تن کرده است. 

«سیاست» فارابی از دیگر جنبه هاي فلسفه او جدایی ناپذیر است و از مجموعه روان شناسی و جهان شناسی او تفکیک ناپذیر است،

 
در واقع «مدینه فاضله» یک برنامه سیاسی امروزي نیست و شاید بهتر است فلسفه سیاسی او را فلسفه نبوت نامید. 

در همین بحث باید اشاره کرد که فارابی در سال 230، بغداد را ترك کرده و به حلب رفته بود و تحت حمایت سلسله شیعی حمدانیان
قرار گرفت و سیف الدوله حمدانی به او احترام زیادي می گذاشت. به وضوح می توان اشتراك میان حکمت نبوي فارابی را با حکمت
نبوي مبتنی بر تعلیمات امامان شیعه را مورد توجه قرار داد. در ادامه به طور دقیق تر اندیشه فارابی در خصوص سیاست-نه لزوما به

 
معناي امروزي- و به طور دقیق مدینه هاي مختلف را مورد بررسی قرار می دهیم. 



هدف فارابی نه صرفا خود سیاست بلکه تحصیل سعادت است. فارابی بر ضرورت اجتماع تاکید می ورزد و براي دستیابی به کمالات
مدنظر خود «معاونت و یاري مردم » را بسیار ضروري می داند. فارابی نیاز به همبستگی و ارتباط با افراد دیگر را براي نوع بشر امري
فطري می داند و به همین روي بیان می کند که «این نوع از حیوان(انسان) نیازمند است که در جایی ماوي گزیند و در مجاورت با
دیگران به سر برد.» و از همین روي انسان را حیوان مدنی می خواند. فارابی در فصلی از کتاب «آراء اله المدینه الفاضله» تحت عنوان
«القول فی احتیاج الانسان- الی الاجتماع و التعاون» نیازمندي انسان به اجتماع را براي بقا و دستیابی به کمالات به تفصیل شرح می

 
دهد. فارابی جامعه را وسیله می داند نه هدف و این هدف دستیابی به کمال است که سعادت دنیا و آخرت بدان تامین می شود. 

فارابی میان ملت ها اختلاف و تفاوت قائل بود. او بنا بر دو امر طبیعی و یک امر وصفی و عنوانی میان ملت ها تمایز قائل می شد؛ «دو

 
امر طبیعی یکی خلقت است و دیگر عادت و امر وصفی که در آن دو امر طبیعی مدخلیتی جزئی دارد، زبان است.» 

 
انواع مدینه ها 

براي فارابی دستیابی به سعادت ابزار و وسیله نهایی، تعاون است، وي در بحث خود پیرامون انواع مدینه ها، بهترین مدینه را آن می
داند که «مردم آن اعمالی را انجام دهند که آن ها را به این سعادت برساند.» و این را مدینه فضیله می داند و ملتی را که در همه

 
مدینه هایش چنین تعاونی باشد ملت فاضله نامیده می شود. 

فارابی در کتاب 《السیاسات المدینه》 اضدادي را براي مدینه فاضله ذکر کرده است که از این قرار هستند: مدینه جاهله، مدینه

 
فاسقه و مدینه ضاله. علاوه بر این ها در کتاب «آراء اهل المدینه الفاضله» مدینه متبدله را بر این مدینه ها می افزاید. 

 
مدینه فاضله 

فارابی مدینه فاضله را به بدن تشبیه می کند- این تشبیه مدینه به شکل آدمی را از افلاطون گرفته است- و بیان می کند که در این
بدن تمام اعضا براي تتمیم حیات حیوانی وظایف خود را به درستی انجام می.دهند. همچنین او معتقد بود همچنان که در میان
اعضاي بدن یکی بر دیگري برتري دارد در مدینه نیز شرایط به همین شکل است و رییسی وجود دارد که بر دیگران ریاست می کند و
او را نزدیکانی-از منظر مقام و مرتبه- است و به همین شکل در رده هاي پایین تر افراد مختلفی وجود دارند. فارابی معتقد بود که

 
اعضاي مدینه بر حسب فطرت هاي گوناگون خود هر کدام بهر کاري ساخته شده اند. 

فارابی در این جا نیز همچون آثار دیگرش به دنبال وحدت و ترتیب بود و به همین روي اعضاي مدینه را به یکدیگر مرتبط و برخی را
بر برخی دیگر مقدم یا موخر می دانست. بدین شکل اعضاي موخر در خدمت اعضاي مقدم خود هستند. در این سلسله مراتب عضوي

 
وجود دارد که در خدمت هیچ کس نیست و اعضایی وجود دارند که هیچ خادمی ندارند. 

همان طور که از گفته هاي پیش برمی آید فارابی ریاست مدینه فاضله را در شایستگی تمام اعضاي این مدینه نمی داند. او ریاست را
بر دو چیز می دانست: یکی آن که شخص از حیث سرشت و طبیعت آماده آن مقام باشد، دیگر آن که واجد ملکه و هیئت ارادي
چنین کاري باشد. فارابی چنین انسانی را انسان کاملی می داند که هم عقل است و هم معقول. رییس مدینه فاضله کسی است که
نفس اش به عقل فعال اتصال دارد. به عبارتی رییس مدینه فاضله به طور مستقیم معرفت را از طریق وحی از عقل فعال می گیرد.
فارابی عقل فعال را واسطه اي می داند بدین صورت که «چون عقل فعال از وجود سبب اول فائض شده است، می توان گفت که سبب
اول به توسط عقل فعال به این گونه انسان وحی می کند.» در این جاست که فارابی از افلاطون دور می شود و به نظریه نبوت در



 
اسلام نزدیک می شود. 

به عقیده فارابی زمانی رییس مدینه فاضله به این درجه خواهد رسید که 12 خصلت در او جمع شده باشد: 1- تندرست و کامل
الاعضا باشد. 2- قدرت فهم و تصورش نیکو باشد و هرچه را که می فهمد و درك می کند به خوبی به خاطر بسپارد. 3- زیرك و
هشیار باشد. 4- خوش سخن باشد. 5- دوستدار تعلیم و استفاده باشد. 6- در خوردن و آشامیدن و زن حریص نباشد. 7- دوستدار
راستی و راستگویان باشد. 8- بزرگوار و دوستدار بزرگواري باشد. 9- درهم و دینار و دیگر متاع دنیوي در نظرش بیقدر باشد. 10- ذاتا
دوستدار دادگري و مردم دادگر باشد، و دشمن ستم و مردم ستم پیشه. 11- شخصی معتدل باشد نه سهل انگار و لجوج و سخت گیر.

 
12- اراده اي نیرومند داشته باشد و ضعیف النفس و ترسو نباشد. 

فارابی به این مساله واقف بود که چنین فردي با این مجموعه صفات به شدت نادرالوجود است تا چه رسد به این که لازم است، هر
رییسی جانشینی با همین صفات داشته باشد، از این روي وي مساله تشکیل هیات رییسه را مطرح می کند بدین صورت که باید
کسانی را یافت که هر کدام یک یا چند مورد از این صفات را داشته باشد و آن ها و با هم هیات رییسه را تشکیل بدهند اما ضروري
است که افرادي واجد هر یک از این صفات یافت شود و مجموع آن ها در هیات رییسه داراي تمامی خصائل لازم براي رییس مدینه

 
باشد. 

فارابی رییس مدینه را معلم، مدبر و مرشد می داند چرا که او معتقد است هر فردي داراي فطرت هاي گوناگون است اما به این صورت
نیست که همه از جانب خود فطر تا سعادت را بشناسند یا چیزهایی را که باید از آن آگاه باشند بدانند، بلکه همواره نیازمند معلم و
راهبرند. به عبارتی همه مردم برحسب فطرت به معلم نیازمند هستند و باید از راه تربیت و تمرین، به مراحلی که براي آن آمادگی

 
دارند برسند. 

همان طور که پیش تر بیان شد گرایش هاي شیعی و آرا اسماعیلی در اندیشه هاي فارابی تاثیر ژرفی گذاشته است . از این روي معلم

 
در اندیشه فارابی همان امام است. 

 
مدینه جاهله 

یکی از اضداد مدینه فاضله در نظر فارابی، مدینه جاهله می باشد. مردم مدینه جاهله نه سعادت را می شناسند و نه سعادت به
خاطرشان خطور می کند. این امر چنان است که حتی اگر آن ها را به سعادت راهنمایی کنند به آن سوي نروند و اگر از آن سخن

 
گفته شود به آن اعتقاد پیدا نکنند. این مردم از خیرات جز سلامت جسم و فراخی تمتع از لذات چیزي نمی شناسند. 

فارابی مدینه جاهله را به چند بخش تقسیم کرده است: مدینه ضروریه؛ مدینه اي است که مردم آن به آن چه قوام جسم ایشان است
از خوردنی و نوشیدنی به قدر ضرورت اکتفا کرده اند. مدینه بداله؛ مدینه اي است که مردم آن تنها براي رسیدن به فراخ نعمتی تلاش
می کنند و دستیابی به آن را غایت زندگی می دانند. مدینه خست و شقاوت؛ مدینه اي است که قصد مردم آن بهره مندي از لذت

 
محسوس است و هر گونه هزل و لعبی را بر امور دیگر بر می گزینند. 

مدینه کرامت؛ مردم در این مدینه می خواهند که صاحب مکرمت و عظمت و نام و آوازه چه در گفتار و چه در کردار شوند. مدینه
تغل؛ مردم در این مدینه می خواهند بر دیگران پیروز شوند و سعادت خود را در این امر می بینند. مدینه جماعیت؛ مردم در این
مدینه «عنان گسیخته اند و هرچه خواهند کنند و همه برابرند و یکی را بر دیگري برتري و سیادت نیست.» مدینه النذاله؛ مردم این
مدینه براي دستیابی به مال و ثروت بیش از نیاز خود تلاش می کنند و آن را جز در امور ضروري که قوام جسم است مصرف نمی



 
کنند. 

 
مدینه فاسقه 

مردم در این مدینه هر آن چه مردم مدینه فاضله از سعادت، خدا و عقل فعال شناخته اند، می شناسند اما اعمال آن ها همچون مردم

 
مدینه هاي جاهله است. در واقع آن ها باور دارند اما عمل نمی کنند. 

 
مدینه متبدله 

اندیشه و کردار مردم در این مدینه هم همچون مردم مدینه فاضله است اما در آن تصرف کرده اند و به همین جهت در آراي افعال آن

 
ها فساد راه یافته است. 

 
مدینه ضاله 

مردم در این مدینه در مورد خدا و عقل فعال آرا فاسدي را بیان کرده اند و رییس این مدینه مدعی است که به او وحی می شود و

 
بدین روي مردم را به گفته ها و کردارهاي خود فریب داده است. 

 
منابع: 

 
تاریخ فلسفه در جهان اسلام، حنا فاخوري و خلیل جر، ترجمه عبدالمحمد آیتی 

 
تاریخ فلسفه اسلامی، هانري کُربنِ، ترجمه جواد طباطبایی 

انتهاي پیام



همه چیز درباره کودکان کار اینستاگرامی

منبع: صبح قزوینشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/09/03

لایه اوزون دنیاي کودك سوراخ شده است؟ همه چیز درباره کودکان کار اینستاگرامی در اقتصاد جدیدي که شبکه هاي

 
اجتماعی پایه گذاري کرده اند، کودکان اینفلوئنسر از همان سنین پایین می توانند ماهانه هزاران دلار درآمدزایی داشته باشند. 

به گزارش سرویس فرهنگ وهنر صبح قزوین ، اینستاگرام را باز می کنم. صفحات شناسنامه داري را می بینم که پیش از ثبت
شناسنامه اصلی کودك ایجاد شده اند. به نظر می رسد شناسنامه مجازي عکس دار ارزش و قدرت بیشتري در مقابل سجل هاي

 
هویت دار دارد. 

برچسب تابع قوانین جمهوري اسلامی در زیر عکس به چشم می خورد,، اما دریغ از ذره اي تابعیت. صفحه اي که خود در زنجیره
الگوپذیري ها قرار دارد، به ابر الگویی براي مخاطبان لاکچري پسند تبدیل شده است. اولین پست، عکسی از برگه سونوگرافی مادر با
هزاران لایک و کامنت است؛ صفحه اي با قدمت روز هاي جنینی. قلبی با دست هاي پدر و مادر صفحه را پر از عشق و محبت کرده

 
است و نوید اتفاقی نو را به مخاطب می دهد. 

در آینده عکس هاي چندروزگی، چندماهگی و ... پازل زندگی کودك و حتی والدینش را کامل می کند. عکس هاي ساکنی که اغلب
حرص و ولع والدین براي شهرت و درآمد را فریاد می زنند. وقتی بزرگسالان خودشان را با ویژگی ها و دنیاي کودك تطبیق نمی

 
دهند، این کودك است که در جاده اجبار با هویتی مصنوعی با سرعت به سمت بزرگسالی می آید. 

این بار، جهان کودك را باید با پوسته اي رنگین و زرق و برق دار ببینیم. جهانی با هسته اي پایدار که ناآگاهی و تفکرات اقتصادي
نادرست، آن را ناپایدار کرده است. حقایق دنیاي مدرن از آنچه می بینیم به ما نزدیکترند؛ مفهومی پر ابهام در قالب واژه امروزيِ

 
کیدفلوئنسر... 



 
 

 
برچسب دیده شدن و سرمایه گذاري بر پیشانی کودك 

پرده اول: چطور مدال فریب کاري را بر گردن کودکان و به تعبیري والدین این کودکان بیندازیم؟ داستان بعضی از فیلم هاي آن ور
آبی در برج هاي دوقلوي مالزي یا دبی می گذرد. هدف تنها دریافت مبلغ بابت تبلیغ این برج ها است. تبلیغاتی شیک با فیلمبرداري

 
هاي حرفه اي. 

باید محو جذابیت هاي بصري شد بدون آن که ذره اي از اهداف سرمایه داران با خبر باشیم! جذابیت هاي بصري پا از گلیم خود فراتر
گذاشته اند و دوربین خود را به سمت دنیاي کودك چرخانده اند. کودك کار همه جا یک مفهوم اساسی دارد؛ این زاویه دید نگاه
ماست که نیاز به کالبدشکافی دارد. کودك کار فقیري است که به پولدار ها پناه می برد، اما در فضاي مجازي پولدارنماها، به سراغ

 
فقراي فرهنگی و سوادرسانه اي می روند. 

پرده دوم: اگر چرخی در اینستاگرام بزنیم، احتمالاً با نمونه هاي ایرانی کودکان اینستاگرامی هم مواجه خواهیم شد. کودکانی شیرین
زبان، بانمک و زیبا که همیشه می خندند و حرف هاي بامزه می زنند. آن ها مانند مدل هاي بزرگسال، پازل صفحات خود را با عکس

 
هاي حرفه اي تکمیل می کنند. 

کودکان فقط با گفتار، رفتار و عکس هاي بامزه مورد توجه قرار می گیرند و ردیاب دنبال کنندگان را روشن می کنند. دنیاي کودکانه
از سوي والدین، این روز ها از بعد اقتصادي خارج شده و حتی سلامت جسم و روح این کودکان را نشانه گرفته است. مصداق بارز
کودك آزاري جلوه اي تازه گرفته است و می تواند زنگ خطر را به صدا در بیاورد. عمل هاي زیبایی بر صورت این کودکان براي جذب

 
فالوئر بیشتر دیده می شود که خود فاجعه تلخ از سوي خانواده ها براي کودکان محسوب می شود. 

پرده سوم: با کلیک بر روي صفحات کودکان اینستاگرامی، وارد دنیاي خانوادگی اینفلوئنسر ها هم خواهیم شد. در کنار رشد صفحات

 
این کودکان، والدین نقاب دار نیز صفحاتی را براي خودشان راه اندازي و در آن به طور مجزا کسب درآمد می کنند. 

خانواده اي 6 نفره آمریکایی که همگی عضو شبکه هاي اجتماعی هستند و پازل اقتصادي خانواده را تکمیل کرده اند، نمونه اي قابل



پرداخت است. دوقلو هاي خانواده با بیش از 3 میلیون فالوئر، براي تبلیغ هر پست در اینستاگرام، مبلغی معادل 25- 15 هزار دلار

 
طلب می کنند. 

پدر خانواده در مصاحبه اي با نشریه تایمز اعلام کرده که هر پست تبلیغاتی در پیج دختران او مبلغی بین 10-20هزار دلار هزینه در
پی خواهد داشت. در اقتصاد جدیدي که شبکه هاي اجتماعی پایه گذاري کرده اند، کودکان اینفلوئنسر از همان سنین پایین می

 
توانند ماهانه هزاران دلار درآمدزایی داشته باشند. 

 
 

کودکان اینستاگرامی از ابتدا بدون داشتن مهارت و دانش، به واسطه ویژگی هاي وراثتی مانند چهره و جذابیت، محبوبیت پیدا می
کنند. یکی از پیامد هاي منفی فعالیت در فضاي مجازي از کودکی، ایجاد شناخت اشتباه محیط است. تصورات آن ها اینگونه خواهد
شد که موفقیت بدون انجام کاري خارق العاده و کسب مهارت امکانپذیر است,، اما موجب می شود هدف گذاري و تلاش، از چرخه

 
زندگی شان حذف شود. 

 
کودك؛ اسباب بازي تاریخ انقضا دار 

" به هر کودك دو بال دهیم، رهایش کنیم... تا خود پرواز را بیاموزد"؛ این جمله در معرفی یکی از صفحات اینستاگرامی خانوادگی با
محوریت کودك به چشم می خورد. گویا کلمه رها و پرواز معانی خود را از دست داده اند. پروازي که در عین صعود، سقوط آینده یک

 
کودك را نشان می دهد. 

توجیه والدین کودك چیست؟» کودکان با چنین شهرت و ثروت در آینده، سختی کمتري براي به دست آوردن پول و بهبود وضعیت
مالی متحمل خواهند شد و براي اشتغال آماده می شوند. «چنین توجیهی اثرات سوء بر آینده کودك می گذارد. ثروت حاصل از این
گونه کار ها نیز نوعی پول بادآورده محسوب می شود. ثروتمندترین و مشهورترین ستاره ها پول هایشان را به علت نداشتن سواد و
دانش مالی صحیح به باد داده اند. آنچه کودك به آن نیازد دارد، یک کودکی آرام، امن و امکان پیگیري علایق در کنار آموختن نحوه

 
استفاده از چیز هایی مانند پول است. 



 
 

حمید کثیري، نویسنده، مشاور و کارشناس مسائل کودکان درباره آسیب هاي فعالیت مجازي کودکان می گوید:» زندگی حقیقی
کیدفلوئنسر ها زمانی که در معرض دید هستند نمایان نمی شود. کودکی که دغدغه هاي کودکانه ندارد و با توجه به مقتضیات سن
خود، تجربه هاي متنوع و ناسازگار با ذائقه کودکی کسب کرده است، در سنین جوانی هیچ تجربه اي را لذت بخش نمی داند و از

 
درون متلاشی می شود. 

غالبا پشت صحنه هاي تصاویر اینستاگرامی با دنیاي کودکی تقابل دارد. برخی از خانواده ها این موارد را پوشش داده اند، اما نمی توان
اختلال شخصیتی کودك را نادیده گرفت. در سال هاي آینده، کودك به واسطه کودکی و حتی نوجوانی نکردن، رفتار هاي
هنجارشکنانه از خود نشان خواهد داد. کسانی که در کودکی به سمت دیده شدن رفته اند در سنین بزرگسالی به افرادي انزواطلب

 
تبدیل می شوند. 

یکی دیگر از آسیب ها، نقش بازي کردن کودك و در نتیجه دو شخصیتی بودن است. دردي که درمانش ممکن است 2 تا چندسال به
طول انجامد. «شبکه اجتماعی اینستاگرام و یوتیوب موجب رونق یافتن کسب وکار هاي کوچک زیادي در سراسر دنیا شده است؛ اما



فرهنگ مبتذلی که در بعضی لایه هاي آن جریان دارد، نقاط کوري از جامعه را روشن می کند که وجودشان نگران کننده است.

 
کودك به عنوان ابزاري در جهت کسب منافع، مانند اسباب بازي می باشد که براي ارضاي نیاز مالی مصرف می شود. 

 
آلبوم هاي عکس مجازي یا دنیاي نا امن کودك؟ 

آلبوم هاي عکس جاي خود را به صفحات مجازي شناسنامه دار داده اند. گویا مادري که هر روز در دامن طبیعت با کودکش عکس

 
هاي حرفه اي نگیرد، مادر نیست! صمیمیت به عنوان کالایی فروخته می شود و حس دلتنگی دنبال کنندگان را شعله ور می کند. 

یکی از موثرترین شبکه هاي اجتماعی در حوزه اینفلوئنسر مارکتینگ در کل دنیا، اینستاگرام است، اما به آن محدود نمی شود.
مطالعات نشان می دهد یوتیوب نقش پررنگ تري در اینفلوئنسر مارکتینگ پیدا کرده است. گفته می شود آینده تبلیغات شبکه هاي
اجتماعی در دست کودکان قرار دارد؛ کودکانی که با چهره هاي معصوم و دوست داشتنی ما را دعوت به حضور در کانال یوتیوب،

 
صفحات اینستاگرام و... می کنند. 

مدیاکیکس، مؤسسه بازاریابی در زمینه فعالیت اینفلوئنسر ها می گوید: اغلب مردم به کودکان اینفلوئنسر توجه خاص دارند. آمار ها
حاکی از این است که میانگین سنی مخاطبان کانال یوتیوب یکی از کیدفلوئنسرها، 25 تا 44 سال است. این آمار نشان می دهد
والدین آن ها باید نگران موضوعاتی مانند بیماري پدوفیلی نیز باشند. عمر فعالیت هاي مجازي کیدفلوئنسر ها به اندازه اي نیست که

 
بتوان از سرنوشت نهایی در چنین دنیاي مبتذلی عبرت گرفت و بی گدار به آب نزد. 

 
 

حمید کثیري می گوید: برخی والدین تصاویر نیمه برهنه کودك را با هدف بازخورد، درآمد و لذت جامعه مخاطب منتشر می کنند.
بهره کشی جنسی طبق قوانین داخلی و بین المللی ممنوع است، اما والدین نوع پوشش و ژست گرفتن مقابل لنز دوربین براي کودك

 
را به عنوان سوء استفاده تلقی نمی کنند. 

در رساله حقوق امام سجاد (ع) آمده است باید از عیب هاي کودك پرده پوشی کرد؛ چیزي که عملا انجام نشده است. بناي شخصیت

 
فرد در سنین 7-1 سال ساخته می شود. 

بر این اساس، در نظام آموزشی بسیاري از کشورها، نوابغ تا سن 18 سالگی به علت کامل نبودن شخصیت و جلوگیري از بزرگنمایی ها
معرفی نمی شوند. متاسفانه صفحات مجازي، کودکی کردن و امنیت را از کودك می گیرد و نیاز هاي عاطفی به درستی تامین نمی

 
شود. 

«از بدو تولد کودك، والدین صفحه اي اختصاصی برایش باز می کنند و لحظه به لحظه بزرگ شدن کودك را به اشتراك می گذارند.
اولین لبخند، اولین گریه، اولین دندان، اولین تلاش براي حرکت، اولین... ,، اما مسئله دردناك تجاوز به حریم خصوصی است. زمانی که



کودك ببیند تمام زندگی او با دیگران به اشتراك گذاشته شده است یاد می گیرد تا آن ها را با دیگران در میان بگذارد. این کودکان
معصوم بی خبر از همه جا که شباهتی هم به دنیاي کودکی ندارند، آسیب پذیر می شوند و تلاش می کنند براي بهتر دیده شدن،

 
نقش خود را به بهترین شکل ممکن ایفا کنند. 

 
حلقه گم شده حقوق و حریم خصوصی در دنیاي کودك 

وقتی تعداد فالوئر ها بالا می رود، پیشنهاد هاي تبلیغاتی نیز افزایش پیدا می کند. این کودکان معصوم بی خبر از همه جا که شباهتی
هم به دنیاي کودکی ندارند، آسیب پذیر می شوند و تلاش می کنند براي بهتر دیده شدن، نقش خود را به بهترین شکل ممکن ایفا

 
کنند. کسب درآمد از موجودي که هنوز حق انتخاب آینده خود را ندارد علی رغم انجام پذیري، غیر اخلاقی است. 

این موضوع حلقه گمشده زنجیره عادت و کار هاي انسان ها را نشان می دهد؛ در نظر گرفتن اخلاق و حقوق دیگران وقتی که پاي

 
پول در میان باشد، به کلی از فرایند انجام دادن کار ها حذف می شود. 

در کشور هاي اتریش، فرانسه و دانمارك افراد با رسیدن به هجده سالگی می توانند به دلیل نقض حریم خصوصی شان از والدین
شکایت کنند. البته قوانین ایران عملکرد ضعیفی داشته اند,، اما این موضوع به معناي این نیست که کودکان ایرانی باید از حق حفظ

 
حریم خصوصی محروم باشند. 

اریک اشمیت، مدیر عامل سابق شرکت گوگل در مصاحبه اي در سال 2010 پیش بینی کرده است که روزي خواهد رسید که همه
افراد به دنبال این خواهند بود که نام خودشان را تغییر بدهند تا از شر اطلاعات شرم آوري که در کودکی و نوجوانی در شبکه هاي
اجتماعی منتشر شده است، خلاص شوند. علی رغم اینکه دولت ایران از سال 1370 با امضاي کنوانسیون به جرگه متعهدان مفاد این
قانون پیوسته است، هنوز در بسیاري از مفاد و نحوه اجراي این کنوانسیون با روح این قانون فاصله دارد. تاکنون جایگاه کودکان و به

 
تبع آن پدیده کودکی در ایران در هاله اي از ابهام فرو رفته است. 

 
پاك کردن صورت مسئله کودك؛ آري یا نه؟ 

درمورد کار کودکان هرچند که تاکنون مطالب زیادي نوشته شده، اما سازمان هاي ذیربط در ایران توانایی رویارویی با آن را ندارند.
کثیري معتقد است:» در کشور نهاد حامی کودك به طور مشخص وجود ندارد. با توجه به پهناي باند بیش از 50 درصدي اینستاگرام و
تاثیر زیاد آن در سبک زندگی، مسئله کودك و خانواده مهم تلقی نمی شود و شیوه صحیح تربیت به فراموشی سپرده شده است.
امروزه مسئله کودك با چالش بزرگی همراه است که سال هاي آینده به بحرانی جدي تبدیل خواهد شد. آنچه اهمیت دارد الگوپذیري
جامعه از صفحات کودك محور است که غالبا مدیریت چنین الگو هایی به دست مادرانی از قشر ضعیف است. مادرانی که ابزاري در
خدمت کمپانی هاي اقتصادي قرار می گیرند و به عنوان پرچم داران فرهنگی کشور، تمایل به دیده شدن فرزند و حتی خود را دارند.
می توان الگوپذیري چند ده هزار صفحه اینستاگرامی کوچک از صفحات بزرگ را با دنبال نکردن و دامن نزدن به فعالیت هایشان

 
متوقف کرد. 

پس آسمان زندگی کودکان اینستاگرامی چه رنگی است؟ مسئولیت داشتن در قبال کودك به معناي مالک او بودن نیست. اگر دستگاه
هویت سنج فرضی را به کودك کار متصل کنیم، گمشده اي خواهیم یافت که دیر یا زود اثراتش در جامعه نمایان می شود. لایه اوزون
دنیاي کودك نباید با اشعه هاي مضر شهرت و پول سوراخ شود؛ لایه اوزونی که اغلب ترمیم ناپذیر خواهد بود. پی ریزي شخصیتی

 
کودك را با این اشعه هاي مضر ویران نکنیم. 

 
منبع: خبرگزاري دانشجو 
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استفاده از عناوین نهادهاي پولی، بدون مجوز ممنوع است

منبع: دنیاي بانکشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/09/03

هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق ...

هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه

 
در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به
روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به

 
وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



975 نفر از نیروهاي مسلح خراسان شمالی آموزش مهارت فرا گرفتند

منبع: شبستانشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان شمالی گفت: امسال 975 نفر از سربازان وظیفه در استان 65 هزار و 133 نفرساعت
آموزش هاي فنی و حرفه اي را فرا گرفتند.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان شمالی گفت: امسال 975 نفر از سربازان وظیفه در استان 65 هزار و 133 نفرساعت

 
آموزش هاي فنی و حرفه اي را فرا گرفتند. 

""فرج االله راد"" در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان اظهار
داشت: آموزش هاي مهارتی به سربازان با هدف اشتغالزایی،
افزایش بهره وري و ایجاد اشتغال پایدار و توانمندسازي در جامعه

 
ارائه می شود. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان شمالی افزود: به منظور
آشنایی سربازان با مهارت ها و فنون و حرفه هاي جدید و در راستاي کمک به ورود به بازار کار و ایجاد زمینه اشتغال پایدار در

 
جوانان، آموزش نیروهاي مسلح در دستور کار است. 

 
وي گفت: دوره هاي آموزشی سربازان وظیفه در سال 99 به صورت آموزش در محیط کار واقعی و به شیوه متمرکز اجرا می شود. 

راد خاطرنشان کرد: تعهد ما براي ارائه آموزش مهارتی به نیروهاي مسلح استان در سال جاري 124 هزار نفرساعت است که تاکنون

 
50 درصد از تعهد استان اجرایی شده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خراسان شمالی یادآور شد: سال گذشته 910 نفر از نیروهاي مسلح استان از 135هزار و 66 نفر
ساعت دوره مهارت افزایی بهره مند شدند.



گام سوم «کمک مؤمنانه» از 6 آذر در خراسان جنوبی آغاز می شود

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش دفاع پرس از بیرجند، «مهدي هنري» رئیس سازمان
بسیج سازندگی خراسان جنوبی امروز ضمن گرامیداشت چهل و
یکمین سالگرد بسیج مستضعفین، اظهار داشت: با توجه به تأکیدات
مقام عظماي ولایت مبنی بر استمرار فعالیت هاي جهادي و نهضت
«کمک مؤمنانه» از ابتداي ماه ربیع الاول گام سوم این نهضت آغاز

 
شده و تا پایان سال ادامه دار خواهد بود. 

وي با بیان اینکه مراحل قبلی نهضت «کمک مؤمنانه» حماسه و موج
امید را در جامعه ایجاد و موجب همدلی بین نهادها، دستگاه هاي اجرایی، گروه هاي جهادي و اقشار بسیج و آحاد مردم شد، اضافه
کرد: گام سوم این رزمایش از ابتداي ماه ربیع الاول تا ماه شعبان 1442 و سال نو با استفاده از ظرفیت تمامی نهادهاي خدمت رسان،
دستگاه هاي اجرایی، گروه هاي جهادي و اقشار مختلف بسیج و آحاد همیشه در صحنه مردمی در جهت هم افزایی و ارائه خدمات

 
هرچه بهتر به هموطنان شروع به کار کرد. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی خراسان جنوبی با اشاره به عرصه هاي فعالیت گام سوم نهضت «کمک مؤمنانه» اضافه کرد: در این
مرحله توزیع بسته معیشتی، لوازم التحریر و کمک درسی، بسته هاي بهداشتی و ضدعفونی، آزادسازي زندانیان، ترمیم و ساخت

 
مسکن، تولید و اشتغال و توزیع جهیزیه به نیازمندان و خانواده هاي کم بضاعت انجام می شود. 

هنري از تشکیل کمیته هاي ذیل گام سوم نهضت «کمک مؤمنانه» خبر داد و خاطرنشان کرد: کمیته تهیه و توزیع سبد معیشتی،
کمیته آزادسازي زندانیان جرائم غیرعمد، کمیته بهداشت و درمان، آموزش و قرنطینه و توزیع بسته هاي بهداشتی، کمیته اشتغال،

 
کمیته آموزش و پرورش، کمیته ازدواج آسان و تأمین جهیزیه و کمیته مسکن تشکیل شده است. 

وي با بیان اینکه کمک هاي جمع آوري شده در گام سوم نیز بین افراد آسیب دیده از بیماري کرونا توزیع می شود، ادامه داد: مراسم

 
توزیع و اهدایی این کمک ها در تاریخ 6 آذر در محل حسینیه جماران برگزار خواهد شد. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی خراسان جنوبی ارزش کمک هاي جمع آوري شده از ابتداي شروع نهضت «کمک مؤمنانه» در نیمه
شعبان سال جاري تا دهه آخر صفر را بالغ بر یک هزار و 100 میلیارد ریال و ارزش تسهیلات اهدایی به نیازمندان استان را بالغ بر

 
173 میلیارد ریال ذکر کرد. 

هنري خاطرنشان کرد: همچنین از ابتداي این رزمایش تاکنون بیش از 258 هزار بسته معیشتی، 180 هزار کیلو گوشت، بیش از یک
میلیون 830 هزار پرس غذاي گرم، 970 سري جهیزیه و دیگر اقلام مورد نیاز از جمله لوازم التحریر، پوشاك و کفش، نان و کارت

 
هدیه در بین افراد نیازمند توزیع شده است. 



انتهاي پیام/



بازي سازي یتیم است/ بازي رایانه اي؛ رسانه تاثیرگذار بدون پابلیشر

منبع: خوز 24شماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري مهر &– گروه فرهنگ؛ در شرایط فعلی کشور
بهترین حوزه اي که می تواند ارز آوري مناسب و ایجاد اشتغال براي جوانان با استعداد کشور کند، بازي سازي است چون محصول
نهایی به صورت دیجیتالی منتشر می شود و هزینه هاي همچون حمل و نقل، چاپ و بسته بندي ندارد و می تواند از یک نسخه تا 1

 
میلیارد نسخه (...) 

خبرگزاري مهر &– گروه فرهنگ؛ در شرایط فعلی کشور بهترین حوزه اي که می تواند ارز آوري مناسب و ایجاد اشتغال براي جوانان
با استعداد کشور کند، بازي سازي است چون محصول نهایی به صورت دیجیتالی منتشر می شود و هزینه هاي همچون حمل و نقل،
چاپ و بسته بندي ندارد و می تواند از یک نسخه تا 1 میلیارد نسخه به ٌصورت دیجیتالی تکثیر شود. از طرفی می توان با راهکارهاي
مناسب شرکت هاي فعلی، این محصولات را در بازارهاي بین المللی به فروش رساند. البته صنعت گیم، صنعت ساده اي نیست، اتفاقاً
بسیار سخت و مستلزم داشتن تجربه، نیروي انسانی متخصص و سرمایه کافی است، ولی بازدهی آن بیشتر از صنایع دیگر است، چون
بازي ساز بیشتر با فکر خود و لپ تاپ خود بازي می سازد و نیاز به خط تولید و خیلی از موارد دیگر نیست و فضا و مکان خیلی روي
آن تأثیر ندارد. با توجه به این شرایط و موقعیت بازي ساز می تواند در بازار خارج هم فعالیت داشته باشد و هم این صنعت را در کشور

 
ارتقا دهد اما می بینیم که بازي سازان در کشور با مشکلات زیادي دست و پنجه نرم می کنند. 

خزاف مقدم درباره صنعت بازي سازي در کشور معتقد است، بازي سازي صنعت یتیمی در ایران است. بچه هاي بازي ساز هم همیشه

 
یتیم بودند. 

محسن یحیی می گوید، ما در ایران اصلاً پابلیشر نداریم پخش کننده داریم. پخش کننده ها هم در برهه اي به خاطر امتیازات خیلی
خوبی که بنیاد ملی رسانه هاي دیجیتال به آن ها می دادند و حمایت می کردند ورود خوبی داشتند و آن هم این قدر داخلش فساد

 
به وجود آمد که برخی بازي ها را پخش نمی کردند. 

بهزاد پاهنگ معتقد است، بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي در زمینه دور زدن تحریم ها می تواند راهکارهاي مثبتی را در پیش بگیرد تا

 
بازي سازان بتوانند فعالیت هاي ثمربخشی را در زمینه بازي سازي در پیش بگیرند. 



در ادامه میزگرد خبرگزاري مهر با 3 تن از فعالان، تولیدکنندگان و بازي سازان حوزه بازي سازي «مهدي خزاف مقدم»، «بهزاد

 
پاهنگ» و «محسن یحیی» درباره معضلات بازي سازي و سرمایه گذاري در بازار خارجی می آید: 

بازار خارجی در حوزه بازي هاي رایانه براي بازي سازان بسیار مهم است و بیشتر تمرکزشان در این حوزه است، حتی ترجیح می دهند
براي پیشرفت در این حوزه و وجود تحریم ها و مشکلات بیشتر به بازار خارجی فکر کنند. نظر شما درباره تمرکز در بازار خارجی

 
چیست؟ 

مهدي خزاف مقدم: خب در این زمینه بحث حقوقی بسیار مهم است و اگر در هر کشوري در این زمینه صحبت کنیم باید تمامی
جوانب را درنظر بگیریم، احتمال اینکه ضرر هم کنیم بسیار زیاد است. زیراکه ما ایرانی هستیم و دچار تحریم. بیشتر شرکت ها هم آن
هایی که دست پر هستند را می پذیرند، اگر هم هی ئ ت مدیره برخی شرکت ها ایرانی باشند و بتوان فعالیت هایی را داشت، باز
بانک ها هم هستند که بسیار اذیت می کنند. حتی بانک کشور ترکیه هم سعی در بستن حساب ها کرده است یا اصلاً نمی توان
حسابی در آن جا باز کرد. در مالزي هم حساب ها بسته می شد. امارات پارسال همه حساب ها را بست بعد رایزنی کردند و باز شد.
می خواهم بگویم بازار خارجی هم دردسرهاي خودش را از لحاظ حقوقی و مادي دارد و بازي ساز و تولیدکننده اي که در این حوزه
سرمایه گذاري می کند باید استرس این اتفاق را داشته باشد با توجه به اینکه درآمد دارد و هزینه کارش در حساب اش باشد و آن را

 
مسدود کنند باید چه کار کند. 

 
با وجود این معضل بزرگ و مهم چرا بازي سازان، بازار خارجی را ترجیح می دهند؟ علت آن چیست؟ 

خزاف مقدم: به خاطر بحث برابري ارزي و قیمت ریال نسبت به دلار است و این امر خیلی می صرفد. با اینکه حدود 40 درصدش
صرف می شود تا به ایران برسد ولی بازهم می صرفد. بالاخره هر بازي سازي هم در کشورهاي مختلف توانسته موفقیت ها مدنظرش را

 
به دست بیاورد. 

محسن یحیی: اگر درباره بازار خارجی بخواهم نظري بدهم باید بگویم که با توجه به هزینه تولید علاقه بازي سازان به بازار خارجی
است! آن طرف به دلار تولید و به دلار می فروشند ولی ما به ریال تولید می کنیم خیلی برایمان به صرفه است آن طرف به دلار

 
بفروشیم. 

پدر بازي سازي فرزندش را رها کرده است. من خیلی از بازي سازها را می شناسم که ساخت بازي را رها کردند و به سمت انیمیشن

 
سازي رفته اند زیرا هم درآمدش بهتر است و هم دردسر کمتري دارند 

 
بهزاد پاهنگ: اتفاقاً یکی از جاهایی که نقش بنیاد می تواند پررنگ باشد همین بازار خارجی است. 

خزاف مقدم: بله دقیقاً، بنیاد می تواند یک کانال ایجاد کند یا شرکتی بزنند که هیئت مدیره آن خارجی باشد یا با شرکت هاي مختلف

 
رایزنی کنند. 

پاهنگ: اینکه مدعی دور زدن تحریم ها هستند معنی اش باید همین باشد که این دست فعالیت ها دولتی صورت بگیرد. آن ها می

 
توانند سیستمی را به بازي سازها ارائه دهند که بیشتر انتشارات بازي ها از آن سو صورت بگیرد. 

خزاف مقدم: اتفاقاً امکان چنین موضوع وجود دارد، زیرا بازي به صورت نرم افزاري است و براي صادرات آن مشکلی وجود ندارد که



همانند دیگر اقلام صادراتی وجود دارد به راحتی می توان فایل ها را آپلود کرد و به آن طرف فرستاد و به راحتی هم آپلود می شود

 
من حتی پیشنهاد چنین فعالیتی را به بنیاد هم داده بودم. 

 
البته نزدیک به 3 یا 2 سال پیش بود که بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي پابلیشر به تهران دعوت کرده بود! 

 
خزاف مقدم: TGC؟ 

 
پاهنگ: TGC اصلاً ارزش نداشت. 

 
خزاف مقدم: بله آمدند ولی کارهاي TGC به طور نمایشی بود. 

پاهنگ: هزینه زیادي براي آمدن این پابلیشر به تهران شد و کاملاً هم الکی بود همه آن ها آمدند و به به و چه چه کردند و گفتند واي
چه عالی! اما یکی از همکارانم که در حوزه تولید و ساخت بازي رایانه اي فعال است می گفت ایمیل یکی از این پابلیشرها را گرفته بود
و با کلی تعریف و تمجید که حتماً با ما در تماس باشد، زمانی که همکارم به او ایمیل زده در جواب ایمیلش گفته است که شما تحریم

 
هستید و نمی توانیم با شما فعالیت داشته باشیم. 

 
خزاف مقدم: بله می ترسند مگر می توانند به راحتی کار کنند. 

 
پاهنگ: پس براي چه نمایشگاه برگزار کردند و این همه هزینه کردند؟! 

یحیی: یکی از موضوعات این است در روند تولید یک بازي استاندارد این را می گویند که پابلیشر مثل بقیه اعضاي تیم، در کنار تولید

 
باید حضور داشته باشد و ذائقه مخاطب را به تیم ارائه دهد. 

 
 

 
خب پابلیشرهاي ایرانی کجا هستند؟ چه می کنند؟ 

یحیی: ما در ایران اصلاً پابلیشر نداریم پخش کننده داریم. پخش کننده ها هم در برهه اي به خاطر امتیازات خیلی خوبی که بنیاد
ملی رسانه هاي دیجیتال به آن ها می دادند و حمایت می کردند ورود خوبی داشتند و آن هم این قدر داخلش فساد به وجود آمد که
برخی بازي ها را پخش نمی کردند. بازي ساز را می خواستند 50 میلیون به او می دادند یک قرارداد صوري 500 میلیون تومانی با او



می بستند و با این قرارداد 500 میلیون تومانی به بنیاد ملی می رفتند و هولوگرام رایگان می گرفتند؛ یعنی دانه اي 10 تا تک تومانی

 
بود. 

ما در ایران اصلاً پابلیشر نداریم پخش کننده داریم. پخش کننده ها هم در برهه اي به خاطر امتیازات خیلی خوبی که بنیاد ملی رسانه

 
هاي دیجیتال به آن ها می دادند و حمایت می کردند ورود خوبی داشتند و آن هم این قدر داخلش فساد به وجود آمد 

از همین رو، امکان نداشت شما بروید یک بازي را استعلام کنید؛ یعنی همان 500 میلیون قرارداد صوري که بسته بود به این منظور
که من می خواهد 500 هزار نسخه از این بازي را بفروشد یا فروخته است، 500 هزارتا هولوگرام براي آن بازي ایرانی می گرفت. بعدها
که استعلام گرفته می شد و فهمیدند که فسادهاي مختلفی در این زمینه وجود دارد و سروصداها درآمد بنیاد یا رسانه دیجیتال
نیامدند این موضوع را اصلاح کنند بلکه از بیخ و بن حمایت ها را قطع کردند. که این موضوع در دوره آقاي مینایی بابت هولوگرام ها

 
پرونده تشکیل شد. 

 
پاهنگ: یا هولوگرام را روي بازي غیرمجاز چسباندند و از بنیاد شکایت کردند که شما به بازي غیرمجاز مجوز دادید! 

یحیی: این کارها را بازي سازهایی که حمایت خوبی از بنیاد نگرفته بودند انجام دادند، یعنی دراین میان کسی دلسوز پیدا نشد که
بازي غیرمجاز پخش می شود! چند بازي سازي که منافعشان در بنیاد تأمین نشده بود می خواستند همیشه بنیاد را به چالش بکشند

 
اما متأسفانه کل صنعت را به چالش کشیدند. 

البته آقاي یحیی درباره این می گفتید که پابلیشر مثل بقیه اعضاي تیم، در کنار تولید باید حضور داشته باشد و ذائقه مخاطب را به

 
تیم ارائه دهد این چه معضلاتی دارد که پابلیشر در خارج باشد اما تیم بازي ساز در ایران؟ نکات اش در چیست؟ 

یحیی: داشتم می گفتم پابلیشر کنار تیم می ایستد حالا هر پابلیشري در هر کشوري هم باشد بخواهد از کشورهاي خارجی با تیم
هاي ایرانی ارتباط بگیرد یکی از مشکلات همین است او نمی تواند در کنار تیم باشد بعد از اینکه بازي را دوستان به دستشان می

 
رسانند تازه کلی اصلاحات هم پابلیشر می خواهد در بازي اعمال کند و این هم مشکلاتی دارد. 

پاهنگ: در حال حاضر بازي هاي ایرانی که در گوگل پلی هستند خیلی هایشان با پابلیشرهاي ضعیف کار کردند، براي او مهم نیست
که پابلیشر در چه سطحی باشد، ولی پابلیشر خوب و اسم ورسم دار باشد نمی خواهد اسمش خراب شود براي همین می آید آن طرح

 
و بازي که برایش آمده است را به خوبی آنالیز می کند و می گوید بازار چه می پسندد. 

 



یحیی: استانداردهاي سبک بازي باید حتماً رعایت شود. به هیچ وجه نمی توانید یک بازي در یک سبک خاص بسازید و اصلاً پابلیشر
هم حضور نداشته باشد یا استانداردها را رعایت نکنید و بگویید قسمتی از این بازي را در این سبک می خواهم و باید به این نحو
بسازم، اصلاً چنین چیزي وجود ندارد. اکثر بازي سازها سعی می کنند استانداردهاي سبک خود را رعایت کنند. اگر بازي سازهاي ما
بتوانند محصول خود را به خارج از کشور بفرستند با توجه به موضوعاتی که آقاي خزاف گفتند آن ها باید بتوانند اعتماد کنند و
ساختاري را براي خود ترسیم کنند و آن را عملاً از لحاظ مالی و حقوقی به اجرا درآورند و این بازي در پلی استورهاي خارجی
بنشیند، مطمئناً هزینه هاي تولیدش درمی آید چه بسا به سوددهی خوب هم برسد، مثلاً با توجه به نوع بازي، روش آپدیت کردن و

 
ادامه دادن اینکه چقدر می خواهیم بازي را ادامه دهیم. 

پاهنگ: خیلی از آدم هایی که الآن می خواهند وارد بازار خارجی شوند ترس این را دارند که اگر بازي ام را بردم و فروختم و پول آن

 
را نتوانستم بگیرم چه کار کنم؟ 

 
خزاف مقدم: بحث انتقالش یک بحث است، بحث اینکه در آن طرف چطور می خواهید قرارداد ببندید بحث مهم دیگر. 

 
یحیی: البته اگر با گروه یا اشخاصی برخورد کنید که قصد آسیب رساندن داشته باشند به نوعی قشنگ فیتیله پیچ خواهید شد. 

خزاف مقدم: مثلاً براي گرفتن بازار خود بازي ساز یا تولیدکننده باید آن طرف شرکت بزند، آدم استخدام کند، دفتر بزند و هزینه ها

 
هم به دلار است! 

بنیاد در زمینه بازار خارجی چه تدابیري باید انجام می داد که انجام نشده یا براي بازي سازان می توانسته مفید باشد و راه را برایشان

 
هموارتر می کرده است؟ 

یحیی: بنیاد می توانست طوري این کار را انجام دهد که الآن کشور روي بحث ارزآوري بازي حساب باز کند، ولی اصلاً هیچ اراده اي
وجود نداشت. نه تنها در بنیاد اراده وجود نداشت بلکه هنوز ظرفیت این صنعت را مسئولان هم نمی فهمند. نمی خواهم بگویم این
مهم تر از موضوع بنیاد و عدم کارایی آن باشد قطعاً پایین تر هم نیست، یعنی مسئولان ما می گویند من این ظرفیت را روي پسته و
زعفران و فرش می گذارم اما بازي رایانه اي خیر! اصلاً در ذهنشان هم نمی گنجد حوزه بازي رایانه اي تا اندازه می تواند ارزآوري
داشته باشد و هم بر روي مسئله فرهنگ تأثیرگذار است. باید بگویم صنعت بازي هاي رایانه اي در سال 2007 ترنسفر مالی اش از
هالیوود هم جلو زده است. ما سینماگران را رقیب خود می دانیم در حالی که آنان اصلاً ما را هم نمی بینند و جدي نمی گیرند،
صداوسیما هیچ زمان برنامه اي را به بازي اختصاص نداده است اما در ناخودآگاهشان قطعاً ما را رقیب خود می دانند زیرا بازي هاي

 
رایانه اي رسانه اي تأثیرگذار است. 

سینماگران رقیب هستند و ما هم آن ها را رقیب خود می بینیم ولی آن ها ما را پشیزي هم نمی بینند. اینکه صداوسیما هیچ وقت به

 
بازي برنامه اختصاص نمی دهد اینکه کاملاً در ناخودآگاهش ما را رقیب می بیند، چون ما رسانه تأثیرگذار هستیم. 

پاهنگ: خیلی تأثیرگذار هستیم. تأثیرگذاري اینتراکتیو بودن 30 برابر این است که شما یک طرفه فقط یک رسانه اي را ببینید؛ یعنی

 
رسانه اي که دو طرفه باشد 30 برابر تأثیرگذارتر است. 

یحیی: شاید به صورت آگاهانه یا ناخودآگاه این طور باشد. ما حتی براي صداوسیما در حوزه بازي هاي رایانه اي طرحی مشابه برنامه



نود را دادیم حتی از طرح استقبال شد اما زمانی که طرح در سیستم اداري سازمان وارد شد اجازه این کار را ندادند. در حالی که

 
اسپانسر هم داشتیم و علاوه بر هزینه هاي خود برنامه، درآمدزایی بسیار خوبی براي صداوسیما داشت. 

 
 

 
خزاف مقدم: بازي سازي صنعت یتیمی در ایران است. بچه هاي بازي ساز هم همیشه یتیم بودند. 

پاهنگ: زیرا پدر بازي سازي فرزندش را رها کرده است. من خیلی از بازي سازها را می شناسم که ساخت بازي را رها کردند و به
سمت انیمیشن سازي رفته اند زیرا هم درآمدش بهتر است و هم دردسر کمتري دارند. شما فکر کنید براي ساخت بازي باید کلی با

 
بنیاد رایزنی می کردند تا پابلیشر به آنان معرفی کند. 

این نقد همیشه به بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي وارد است که چرا بروبچه هاي بازي ساز را به خوبی نمی شناسد و در شناسایی آنان

 
هیچ تلاشی ندارد، چرا بنیاد نمی آید با بازي سازها ارتباط ثمربخش برقرار کند تا بتوانیم صنعت بازي سازي را پربارتر کنیم 

یحیی: دلیل اینکه بازي سازها به سمت انیمیشن سازي رفته اند این است که انیمیشن سازها تازه فهمیدند با موتورهاي بازي سازي

 
خیلی انیمیشن هاي بهتري می توانند بسازند چون دارند از بچه هاي بازي استفاده می کنند. 

 
خزاف مقدم: بازي سازي بیس خیلی از کارها است. 

درباره بازي و همه معضلاتی که در این زمینه وجود دارد حرف زدیم و آقاي خزاف مقدم گفتند که صنعت بازي هاي رایانه اي در
ایران یتیم است، می خواهم براي جمع بندي صحبت ها و انتقاداتی که به بنیاد صورت گرفت راه حلی براي بهتر شدن شرایط بازي

 
سازي بگویید که باید چه مسیري در پیش گرفت تا این صنعت شکل جدي تري در میان مسئولان بگیرد! 

یحیی: اما این نقد همیشه به بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي وارد است که چرا بروبچه هاي بازي ساز را به خوبی نمی شناسد و در
شناسایی آنان هیچ تلاشی ندارد، چرا بنیاد نمی آید با بازي سازها ارتباط ثمربخش برقرار کند تا بتوانیم صنعت بازي سازي را پربارتر
کنیم و گسترش دهیم چرا مجموعه بنیاد احساس می کند هر بازي سازي نقدي می کند قصد دارد بر علیه بنیاد باشد خیر اصلاً این

 
گونه نیست ما اگر نقدي هم می کنیم در جهت بهبودي اوضاع و شرایط است نه اینکه بخواهیم کسی را تخریب کنیم. 

بالاخره همیشه در صنعت گیم همه این تیرهاي انتقاد به سمت بنیاد است و حقش هم هست. اصلاً این نیست که تیري را به سمت
بنیاد پرت کردیم و ناحق بوده است. اینکه این نقدها را داریم به دلیل زنده بودن خود بنیاد است و به نوعی به نفع آنان. من در دوره



مدیریت گذشته بنیاد هیچ گونه مصاحبه و صحبتی نداشتم هر کسی درباره عملکرد بنیاد از من سوال کرد، سکوت کردم اما در این
دوره براي بهتر شدن اوضاع در بنیاد و شرایط بازي سازي صحبت می کنم و نقدهایم را می گویم تا شاید شرایط و اوضاع بهتر شود
متولیان بنیاد هم باید این موضوعات و نقدها را به فال نیک بگیرند. اینکه به سازمانی انتقاد می شود؛ یعنی آن سازمان زنده است. اگر

 
می خواهید ما سکوت کنیم، می توانیم مثل مدیریت آقاي کریم قدوسی کاملاً سکوت کنیم. 

در آخر با همه این انتقادات بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي چه بخواهد چه نخواهد، متولی این صنعت است و ما هر کمکی از دستمان

 
برآید دریغ نمی کنیم ولی باید از سمت بنیاد هم باید یک جاذبه اي باشد یا فراخوانی بدهند تا بازي سازان به سمت شان بروند. 

خزاف مقدم: جمع بندي من در حرف هایم بود، به اعتقاد من صنعت بازي سازي واقعاً یتیم است و ما هیچ گونه امیدي به بنیاد ملی

 
بازي هاي رایانه اي نداریم. از همین رو، خودمان به دنبال آموزش و ساخت و تولید و… رفته ایم. 

منبع: مهر



نامه فولادي ها به جهانگیري درباره چالش هاي شیوه نامه ساماندهی زنجیره

فولاد/ از امضاي طلایی تا کاهش صادرات

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/09/03

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، بهرام
سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد در مورد شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضاي زنجیره فولاد خطاب به اسحاق جهانگیري،

 
معاون اول رئیس جمهور مواردي را مطرح کرد. 

 
در این نامه آمده است: 

همانگونه که مستحضر هستید ظرفیت تولید فولاد کشور طبق برنامه چشم انداز 1404، 55 میلیون تن پیش بینی شده است. اگرچه
رسیدن به این ظرفیت طی 5 سال باقیمانده از برنامه تقریبا غیر محتمل است اما با فرض رسیدن به 45 میلیون تن ظرفیت بالقوه و
40 میلیون تن ظرفیت بالفعل، توجه حضرتعالی را به چند نکته مهم و قابل تامل جلب می نماید و به صراحت اعلام می دارد که بی
توجهی به این نکات جز آسیب به صنعت فولاد که در سال هاي اخیر با رشد بالنده توانسته جایگاه جمهوري اسلامی ایران در بین

 
تولیدکنندگان بزرگ دنیا را به رتبه دهم ارتقا دهد، حاصلی نخواهد داشت: 

1- از مفروضات برنامه در افق 1404، رشد اقتصادي 8 درصد،جمعیت 90 میلیونی و مصرف سرانه فولاد 350 کیلو گرم و در نظر

 
گرفتن حد اقل 20 میلیون تن صادرات بوده است. 

2- در حال حاضر مصرف سرانه حدود 200 کیلوگرم و مصرف داخلی سالیانه کمتر از 20 میلیون تن است که با فرض رسیدن تولید

 
در سال جاري به 30 میلیون تن به منظور جلوگیري از افت تولید بایستی حد اقل 10 میلیون تن صادرات صورت پذیرد. 

3-  با احتساب ظرفیت هاي جدید که در آستانه بهره برداري قرار دارند و به ظرفیت رسیدن واحدهایی که اخیرا راه اندازي شده و در
حال طی کردن منحنی یادگیري براي رسیدن به ظرفیت اسمی هستند و همچنین در نظر گرفتن نرخ رشد جمعیت و مصرف سرانه
که هر دو کمتر از نرخ رشد تولید فولاد می باشد، قطعا مازاد تولید نسبت به مصرف داخلی افزایشی خواهد بود و هموار کردن مسیر

 
صادرات کاملا ضروري و حیاتی است. 

4- نکته مهمی که ذهن مسئولان را به دلیل عدم اطلاع کافی از شرایط و بعضا شعارهاي به ظاهر درست عده اي فرصت طلب به



مسیر غلط  هدایت کرده و اگر توجه نشود یک اشتباه استراتژیک و غیر قابل جبران اتفاق خواهد افتاد، ایجاد محدودیت براي صادرات

 
شمش تحت عنوان اولویت براي تامین مواد اولیه واحدهاي پایین دستی و صادرات محصول نهایی به جاي شمش است. 

اگر چه این شعار در ظاهر بسیار منطقی، جذاب و قابل پذیرش است اما واقعیت چیز دیگري است. امروزه اکثر کشورهایی که فاقد
کارخانجات فولادسازي هستند، براي ایجاد اشتغال و ارزش افزوده و تامین نیاز داخلی در احداث واحدهاي نورد سرمایه گذاري کرده و
شمش مورد نیاز را از کشورهاي داراي کارخانجات فولادسازي، از جمله ایران تامین می نمایند و به منظور حمایت از نوردهاي داخلی

 
براي محصول نورد شده تعرفه واردات گذاشته در حالی که براي محصول نیمه نهایی (شمش و اسلب) تعرفه اي اعمال نکرده اند. 

شایان ذکر است حتی کشورهاي عراق و افغانستان با وجود نیاز به میلگرد، به دلیل واردات میلگرد ارزان قیمت از ایران (قیمتی حتی

 
پایین تر از قیمت جهانی شمش) براي میلگردهاي ساختمانی وارداتی از ایران تعرفه وضع کرده اند. 

5- بازار محصولات نورد فولادهاي ساختمانی در منطقه عمدتا به عراق و افغانستان محدود می شود و در صورت ایجاد مانع براي
صادرات شمش و اسلب، حداکثر پتانسیل محصولات نوردي (میلگرد) آن هم بدون ارزش افزوده و گاهی با قیمتی در حد قیمت شمش
و یا حتی کمتر، از سه تا پنج میلیون تن تجاوز نخواهد کرد و صادرات قریب 20 میلیون تن صادرات فولاد مازاد بر نیاز در چهار پنج
سال  آینده محقق نخواهد شد و این سیاست غلط حاصلی جز ورشکستگی و به تعطیلی کشاندن واحدهاي فولادسازي جدیدالتاسیس

 
که بایستی سرمایه گذاري انجام شده را به نرخ روز بازپرداخت کنند، در پی نخواهد داشت. 

به هر حال التهاب ایجاد شده اخیر در بازار آهن آلات مسئولان را بر آن داشت تا به جاي بررسی و شناسایی ریشه اصلی نابسامانی ها
و اعمال نظارت و کنترل بر شبکه توزیع، شیوه نامه و دستورالعمل هایی را تنظیم و صادر نمایند که اگر چه حاوي نکات مثبت و
تاثیرگذاري است اما به نظر این انجمن اشکالات جدي و ابهامات و تناقضات قانونی و اجرایی متعدد دارد که اجراي آن بدون انجام

 
اصلاحات لازم، موجب ایجاد امضاهاي طلایی، توزیع رانت، کاهش صادرات و ارزآوري فولاد و همچنین ریزش بازار سرمایه خواهد شد. 

بر این اساس ضمن ابراز گلایه این انجمن به عنوان بزرگترین تشکل صنفی زنجیره فولاد کشور با بیش از 260 عضو بابت عدم
مشارکت در تدوین این شیوه نامه مطابق مفاد قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار، شرح کامل مهم ترین ایرادات محتوایی، اجرایی

 
و ساختاري شیوه نامه مذکور جهت بهره برداري و صدور دستورات مقتضی به شرح پیوست به حضورتان ارسال می شود. 



 
 



 
 

به گزارش فارس، برخی مخاطبان سامانه «فارس من» با ثبت سوژه اي با عنوان «لزوم توقف فرمول جدید قیمت گذاري دستوري

 
سهام فولاد» و «دست از قیمت گذاري دستوري فولاد بردارید» خواستار مدیریت صحیح صنعت فولاد شده اند. 

انتهاي پیام/



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سمنان: هدف کارآفرینی عشایري توسعه و

گسترش مشاغل روستایی و عشایري است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان سمنان در نخستین وبینار تخصصی مجازي
کارآفرینی در حوزه گردشگري با موضوع "مهدیشهر اولین
شهر موزه کشور" در کافه کارآفرینی ایل سنگسر واقع در
شهرستان مهدیشهر برگزار شد، گفت: هدف کارآفرینی
عشایري توسعه و گسترش مشاغل روستایی و عشایري

 
است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان سمنان، اسماعیل غنیان ضمن بیان اینکه

هفته جهانی کارآفرینی بزرگترین رویداد هماهنگ براي ترویج و ترفیع کارآفرینی در جهان است،گفت: این رویداد هر سال 26 آبان

 
لغایت 2 آذر بمنظور تشویق افراد و ارج نهادن به نوآوران و خالقان اشتغال برگزار می شود. 

وي با اشاره به اینکه شهرستان مهدیشهر در حوزه هاي مختلف کارآفرینی رتبه هاي خوبی را در سطح استان کسب کرده است، گفت:
در حوزه گردشگري عشایري بسیار فرصت بی نظیري داریم؛ با توجه به پتانسیلی که در حوزه کارآفرینی گردشگري عشایر در
شهرستان مهدیشهر داریم، در این زمینه کم کار شده است و از بسیاري از فرصت ها استفاده نکردیم باید به این مقوله در این

 
شهرستان توجه بیشتري شود. 

وي تاریخ و تمدن این سرزمین را نیز از جاذبه هاي ایران برشمرد و افزود: جاذبه هاي ایران فقط در معدن و عناصر معدنی و جاذبه
هاي طبیعی نیست. ایل سنگسر با 52 طایفه وابسته و چندین طایفه مستقل، بزرگترین ایل نیمه کوچ رو ایران و شاخص ترین

 
کوچندگان دامنه البرز بوده و فاصله دورترین نقطه ییلاق و قشلاق آنها به بیش از 1500 کیلومتر می رسد. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان فرهنگ ایل سنگسر و آثار هنري و فرهنگی مهدیشهر را بسیار مهم دانست و
تصریح کرد : این ایل همچنین در میان سایر ایلات و عشایر کشور، رکورد بالاترین میزان سواد را داراست. علاوه بر اینها روغن و
لبنیات تولید شده توسط این عشایر هم، بسیار متنوع و کامل بوده و تنوع و کیفیت بالاي آن زبانزد خاص و عام است. نژاد گوسفند

 
سنگسري هم بسیار خاص بوده و از نظر پرواري و تولید گوشت، در جهان بی نظیر است. 

وي در رابطه با سیاه چادر عشایر ایل سنگسر که «گوت» نامیده می شود مطالبی را بیان کرد و افزود : گوت هم از ساختار ویژه اي
برخوردار بوده و در میان سایر ایلات و عشایر به نوعی منحصر به فرد است و ایل سنگسر در زمینه سبک زندگی عشایري، زبان، تقویم،

 
لباس، سیاه چادر و فرهنگ بومی محلی، موسیقی و ده ها فاکتور دیگر داراي ظرفیت هاي اساسی است. 

غنیان ادامه داد : ظرفیت هایی در ایل سنگسر وجود دارد که می تواند سالانه پذیراي ده ها هزار گردشگر و علاقه مند به فرهنگ

 
ایرانی و ایلاتی باشد. 

اسماعیل غنیان در رابطه با تلاش هاي انجام شده و موفقیت هاي به دست آمده درکارآفرینی توسط وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی
مطالبی را بیان کرد و گفت : در زمینه مشاغل خانگی موفقیت خوبی بدست آوردیم و یکی از اهداف کار آفرینی عشایري نیز توسعه و

گسترش مشاغل روستایی و عشایري است.





گسترش شبکه بازیگران اکوسیستم کارآفرینی اصفهان گامی موثر در توسعه

اقتصادي است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - جلسه هیأت امنا کانون کارآفرینی استان
اصفهان با حضور اکثریت اعضا در دفتر معاونت هماهنگی
امور اقتصادي و توسعه منابع استانداري اصفهان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
اصفهان، کامران کلانی مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان اصفهان در این جلسه که با حضور قاضی عسگر
معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استانداري
برگزار شد، با بیان اینکه بر اساس برنامه ریزي هاي انجام
شده به زودي شاهد گسترش شبکه بازیگران اکوسیستم

 
کارآفرینی خواهیم بود، اظهارکرد: هم افزایی این اجزا قطعا گامی مؤثر در توسعه اقتصادي خواهد بود. 

 
در این جلسه طرح "شیوه نامه شناسایی و رتبه بندي کارآفرینان"، ارائه و مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. 

همچنین طرح کارآفرینانه "مهارت فروش اشتغال پایدار" با هدف فعال شدن مستمري بگیران بیمه بیکاري و ابعاد اجرایی آن در

 
سطح استان بررسی شد. 

بررسی شیوه نامه اجراي "طرح I.P.O یکصد شرکت کارآفرین" نیز یکی دیگر از موضوعات مطروحه بود که در خصوص پیرامون

 
تسهیل گري ورود یکصد شرکت کارآفرین به فرابورس تدوین شده است. 

 
همچنین اعضا در خصوص پیشنهاد ایجاد باشگاه کارآفرینی و تهیه مکان مناسب به گفتگو و تبادل نظر پرداختند. 

شایان ذکر است هفته کارآفرینی از 99/8/28 آغاز و تا 99/9/4 ادامه خواهد داشت.



7 تفاهم نامه کارآفرینی با بخش گردشگري چهارمحال و بختیاري منعقد شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
چهارمحال و بختیاري گفت: به مناسبت هفته کارآفرینی و
با هدف رونق اشتغالزایی در بخش گردشگري استان 7
تفاهم نامه با بخش هاي مختلف گردشگري استان منعقد

 
شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعیچهارمحال و بختیاري ،سیدحفیظ االله فاضلی افزود:
این تفاهم نامه ها با انجمنهتلداران، انجمن اقامتگاه هاي
بوم گردي، انجمن دفاتر مسافرتی و گردشگري،

 
انجمنراهنمایان گردشگري، آموزش گردشگري، صندوق بیمه روستاییان و عشایر و انجمن خیریهوقف استان منعقد شده است. 

ویادامه داد: بر اساس این تفاهم نامه که در قالب طرح"تکاپو" با فعالانرسته گردشگري استان منعقد شده است، مقرر شده تا به ازاي
اعطاي تسهیلات کم بهرهاشتغالزایی به فعالان این حوزه، رونق کارآفرینی و اشتغالزایی در بخش هاي مختلفگردشگري استان شکل

 
گیرد. 

فاضلیبا بیان این که گردشگري از ظرفیت هاي مهم استان در حوزه اشتغالزایی است، تصریح کرد:با وجود ظرفیت هاي قابل توجه
استان تاکنون آنچنان که شایسته است شاهد رونق اشتغالو کارآفرینی در این حوزه نبوده که امید است در قالب همکاري هاي

 
چندجانبه شاهد رونقبیش از پیش این حوزه باشیم. 

فاضلیبا اشاره به ظرفیت توسعه مشاغل خانگی در استان و مقابله با بیکاري فصلی نیزخاطرنشان کرد: امسال 50 میلیارد ریال

 
تسهیلات درراستاي اجراي طرح نویت مشاغل خانگی و زنان سرپرست خانوار به استان اختصاص یافتهاست. 
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مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان: به دنبال تقویت اکوسیستم

کارآفرینی در استان گیلان هستیم

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - به مناسبت هفته جهانی کار آفرینی
مراسم سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان برتر
استان گیلان با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در سالن

 
الغدیر استانداري برگزار شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان گیلان، علیزاده مدیرکل تعاون کار و رفاه
اجتماعی استان گیلان در این مراسم ضمن تبریک هفته
جهانی کارآفرینی به ارایه گزارشی از مجموعه اقدامات
انجام شده توسط اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی

 
استان گیلان در حوزه کار آفرینی پرداخت. 

وي با بیان اینکه در دو سال اخیر به دنبال تقویت اکوسیستم کارآفرینی در استان بودیم،افزود: به همین منظور دو مرکز شتاب دهنده
در حوزه هاي مختلف اقتصادي و دو کافه کارآفرینی براي مشارکت در مباحث کارآفرینی در استان تشکیل شد و جزء پنج استانی

 
هستیم که این موضوع را دنبال کردیم. 

علیزاده در همین راستا با اشاره به 16 مرکز ارایه مشاوره و خدمات در حوزه کارآفرینی در استان اضافه کرد: با کمک این مراکز براي
نوجوانان دو باشگاه کارآفرینان نوجوان نیز تشکیل شد که امیدواریم بتوانیم با استفاده از ظرفیت این مراکز شاهد افزایش اشتغال در

 
استان باشیم. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان گیلان در ادامه با بیان این که سیزده سال است که فرآیند انتخاب کارآفرینان برتر انجام می
شود، اضافه کرد: کارآفرینان گیلانی با تلاش و همت خود علی رغم تحریم هاي ناجوانمردانه توانستند دو سال به عنوان کارآفرین برتر

 
ملی انتخاب شوند. 

علیزاده با اشاره به شیوه نامه تهیه شده براي جلوگیري از پراکندگی و متمرکز کردن انتخاب کارآفرینان استانی و همچنین توجه
بیشتر به کارآفرینان جدید خواستار تشکیل کمیته فنی و انتخاب کارآفرینان در سه قالب شهرستانی، استانی و ملی که توسط

 
نمایندگان دستگاه هاي اجرایی متولی این امر معرفی می شوند، شد. 

گفتنی است: از 52 کارآفرین استان که در سامانه مربوطه ثبت نام کرده بودند پس از بررسی و داوري در چارچوب استانداردهاي
تعریف شده 9 نفر به عنوان کارآفرین برتر استان انتخاب شدند که در این مراسم با اهداي تندیس و لوح تقدیر مورد تجلیل قرار

گرفتند.



ثبت نام طرح تیکاف آغاز شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا- مدیرکل سرمایه گذاري و بومی سازي
پارك فناوري پردیس گفت: طرح تیکاف با هدف کوتاه
کردن مسیر تجاري سازي ایده و کاهش هزینه هاي آن
براي افراد صاحب ایده هاي نوآورانه و طرح هاي فناورانه و

 
علاقه مند به راه اندازي کسب و کار اجرا می شود. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی پارك
فناوري پردیس، مدیرکل سرمایه گذاري و بومی سازي

پارك فناوري پردیس با بیان اینکه ثبت نام در طرح تیکاف از امروز آغاز شده است گفت: این طرح با هدف کوتاه کردن مسیر تجاري
سازي ایده و کاهش هزینه هاي آن براي افراد صاحب ایده هاي نوآورانه و طرح هاي فناورانه و علاقه مند به راه اندازي کسب و کار

 
اجرا می شود. 

 
این مجموعه طرح تیکاف را در راستاي حمایت از تجاري سازي ایده هاي نو، اجرا می کند. 

احمد عسگري مدیرکل سرمایه گذاري و بومی سازي فناوري پارك فناوري پردیس با اعلام این خبر اظهار داشت: این طرح توسط
پارك فناوري پردیس با همکاري «شبکه نوآوري و فناوري ایران» و حمایت مادي و معنوي «معاونت علمی و فناوري ریاست

 
جمهوري» و «بنیاد ملی نخبگان» برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه هدف طرح تیکاف، کوتاه تر و کم هزینه تر کردن مسیر تجاري سازي ایده است، گفت: به مخاطبان این طرح که
افراد صاحب ایده و طرح هستند، خدمات حمایتی از قبیل مشاوره تخصصی، راهبري، مهارت آموزي و آموزش و شبکه سازي در مسیر
تجاري سازي طرح هاي نوآورانه و فناورانه و در یک جمله خدمات دورره شکل دهی - براي تیم سازي و رسیدن به محصول یا خدمت

 
نهایی-، ارائه می شود. 

عسگري افزود: «ایجاد نسخه تجاري سازي طرح / ایده متناسب هر فرد»، «شناخت فضاي بازار و رقباي مرتبط با طرح یا ایده»،
«اصلاح دیدگاه هر فرد صاحب ایده نسبت به کارآفرینی و نگاه دقیق تر به این موضوع»، «آشنایی با ابزار هاي حمایتی جهت پیشبرد
طرح»، «آماده سازي و اتصال به نهاد هاي حمایتی فناوري و نوآوري»، «ایجاد شناخت نسبت به موانع پیش رو براي تجاري کردن

 
ایده» بخشی از خروجی مورد انتظار براي مخاطبان این طرح است. 

مدیرکل اداره سرمایه گذاري و بومی سازي فناوري پارك، درباره زمان اجراي این طرح گفت: تیکاف یک برنامه 3 تا 5 ماهه است که

 
ثبت نام در این طرح در وبسایت Irantakeoff.Ir از 2 آذر 99 تا 19 آذر 99 انجام می شود. 

با توجه به شیوع ویروس کرونا، همه بخش هاي تیکاف از جمله جلسات، مشاوره ها، ارزیابی ها، آموزش ها، تمرین ها و کارگاه ها از
طریق بستر یکپارچه تیکاف به صورت برخط برگزار می شود و نیازي به مراجعه حضوري نیست. البته در صورت کاهش موج ابتلا به

 
کرونا، برخی جلسات به صورت حضوري و در مناطق مختلف کشور برگزار خواهد شد. 

در اجراي تیکاف، از ظرفیت هاي شتاب دهنده ها از جمله «هم آوا» و شرکت هاي خدمات تخصصی از جمله «تکچی» به عنوان

 
مجري استفاده شده است. 



علاقه مندان به شرکت در طرح تیکاف می توانند براي اطلاع از جزئیات بیشتر این طرح و ثبت در آن، به وبسایت هاي
Irantakeoff.Ir یا Takeoff.tinet.ir مراجعه یا با شماره 76250050 -021 تماس حاصل کنند.



زنجان: نخستین دوره آموزشی «رویشکده همیاري» برگزار شد/پیوست

اجتماعی فعالیت هاي فرهنگی

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/09/03

 
به همت ستاد مردمی جبهه فرهنگی زنجان؛ 

زنجان: نخستین دوره آموزشی «رویشکده همیاري» برگزار شد/پیوست اجتماعی فعالیت هاي فرهنگی نخستین دوره آموزشی

 
«رویشکده همیاري» بر پایه تمرکز بر مسائل خانواده هاي مناطق پر آسیب حاشیه شهر زنجان با حضور فعالان این عرصه برگزار شد. 

حسنی دبیر ستاد مردمی جبهه فرهنگی استان زنجان با اشاره به
اهمیت این دوره به حلقه وصل گفت: در راستاي منویات مقام
معظم رهبري در خصوص پیشگیري کنترل و کاهش آسیب هاي
اجتماعی و همچنین تأکید معظم له در دیدار 19 آبان 95 مبنی
بر پیوست اجتماعی فعالیت هاي فرهنگی؛ یکی از مهمترین
اهداف این دوره، شناسایی خانواده هاي مناطق پر آسیب حاشیه

 
شهر زنجان و ارائه خدمات مربوط به آنها می باشد. 

وي هدف دیگر این عملیات را ساماندهی به مجموعه هاي فعال
در حوزه حاشیه شهر برشمرد و بیان داشت: مجموعه هاي

مختلفی در حوزه خدمات فرهنگی و اجتماعی از جمله آموزش خانواده، اعتیاد، ورزش، اشتغال و کارآفرینی حاشیه شهر فعالیت می
نمایند که براي ساماندهی و ایجاد وحدت رویه و جلوگیري از موازي کاري، قرارگاه سیدالشهدا(ع) تشکیل و بعد از انعقاد تفاهم نامه با

 
وزارت کشور برنامه هاي قرارگاه تحول اجتماعی بنیاد پیگیري شد. 

حسنی ضمن تأکید بر اهمیت همیاري خانواده تصریح کرد: همیاري خانواده نوعی مددکاري اجتماعی است که ریشه در فرهنگ
اسلامی دارد. همیاران خانواده که به صورت داوطلبانه از بین طلاب و دانشجویان گزینش شده اند با کسب مهارت ها و دانش لازم و
ایفاي نقش طبیب دوار در برقراري ارتباط مستقیم مستمر و دلسوزانه با خانواده هاي آسیب دیده یا در معرض آسیب می کوشند تا به

 
طور مستقیم و غیر مستقیم در حل مشکلات و کاهش آلام خانواده ها تاثیر گذار باشند. 

دبیر ستاد مردمی جبهه فرهنگی استان زنجان با تأکید بر همکاري خوب نهادهاي دولتی ادامه داد: خوشبختانه مدیران نهادهاي
مربوط به موضوعات فرهنگی و اجتماعی از جمله؛ کمیته امداد امام خمینی(ره)، بهزیستی، اوقاف و امور خیریه، معاونت اجتماعی سپاه

 
پاسداران و حوزه هاي علمیه همکاري هاي خیلی خوبی در این زمینه داشته اند. 

گفتنی است این دوره آموزشی طی دو روز با حضور حجت الاسلام جواد توحیدي منش مسئول پایگاه فرهنگی خانواده، نوروزي
مسئول آموزش و دکتر فرهنگ مسئول ایده پردازي قرارگاه تحول اجتماعی بنیاد خاتم الاوصیاء(عج) برگزار شد.



مهجوریت ''مهارت آموزي و هنرستان ها'' در کنار هجوم سنگین به رشته

تجربی!

منبع: تسنیمشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/09/03

آموزش و پرورش هنوز به هدف کمی پیش بینی شده در سال 96 دست نیافته است، چه رسد به هدف کمی سال 1399 که
پوشش 47 درصدي دانش آموزان در رشته هاي مهارتی است!

 
 

آموزش و پرورش هنوز به هدف کمی پیش بینی شده در سال 96 دست نیافته است، چه رسد به هدف کمی سال 1399 که پوشش

 
47 درصدي دانش آموزان در رشته هاي مهارتی است! - اخبار اجتماعی - 

به گزارش خبرنگار اجتماعی خبرگزاري تسنیم؛ نگاهی به آمار داوطلبان کنکور و رقابت فشرده در گروه علوم تجربی که هر سال هم
تکرار می شود، نشانه اي از مسیر نامناسب نه فقط در حوزه هدایت تحصیلی و انتخاب رشته دانش آموزان بلکه وضعیت بازار کار کشور

 
دارد. 

وزارت آموزش و پرورش در بحث هدایت تحصیلی پروتکل دقیقی ندارد و از همان دوره ابتدایی برنامه ریزي مدون براي شناسایی
استعداد و علاقه دانش آموز در دست نیست نهایت این می شود که در پایان پایه نهم، نمره ملاك قرار می گیرد و بدون ارائه پرونده

 
مشخصی از استعداد، توانایی و علائق دانش آموز به او می گوییم که باید به فلان رشته بروي! 

حالا نتیجه این شده است که 40.4 درصد دانش آموزان به تحصیل در «رشته علوم تجربی» هدایت شوند! و تنها حدود 14.37 درصد

 
به تحصیل در «رشته ریاضی فیزیک» سوق پیدا کنند. 

اگر رئیس جمهور بارها از "مهارت" و مهارت آموزي سخن می گوید، آیا براي تحقق این هدف برنامه ریزي مشخصی وجود دارد؟
وقتی هنرستان ها مناسبترین ظرفیت براي آموزش مهارت و کنترل تب ورود به رشته تجربی هستند چرا به دلیل نبود امکانات یا
نیروي انسانی کافی به چشم انداز تعیین شده براي هدایت دانش آموزان به رشته هاي فنی نرسیده ایم؟ یا اساساً آموزش وپرورش

 
چقدر توانسته در گفتمان سازي این موضوع و تغییر نگرش خانواده ها به رشته هاي فنی و مهارتی موفق عمل کند؟ 

رهبر انقلاب نیز سال 98 در جمع مسئولان آموزش و پرورش و فرهنگیان گفتند: « برخورداري نوجوانان و جوانان ایرانی از مهارت



 
تبدیل علم به عمل را بسیار مهم و پربرکت است و مهارت آموزي باید از مدارس و دبیرستان ها شروع و پیگیري شود.» 

در بحث آموزش مهارت به دانش آموزان شاخه نظري، دانش آموزان دوره متوسطه اول، مشکلات پیش روي هنرستان ها با حسین
صادقی؛ معاون آموزشی، برنامه ریزي و مقررات دفتر آموزش متوسطه نظري وزارت آموزش و پرورش گفت وگویی داشتیم که در ادامه

 
می خوانید: 

تسنیم: اخیرا وزیر آموزش و پرورش یک بار دیگر بر هدایت 50 درصد دانش آموزان به سمت هنرستانها خبر داد، آموزش و پرورش
چند سال است که تأکید دارد طبق برنامه ششم توسعه باید 50 درصد دانش آموزان را به سمت شاخه هاي فنی و حرفه اي و
کاردانش هدایت کند اما در عمل توانسته 36 یا 37 درصد دانش آموزان را به سمت شاخه هاي فنی هدایت کند، موانع تحقق این

 
هدف چیست؟ 

براي پاسخ به این سؤال لازم است اشاره کوتاهی به تکالیفی که قوانین جاري کشور در این رابطه بر دوش وزارت آموزش و پرورش

 
گذاشته است، داشته باشیم. 

وزارت آموزش و پرورش به استناد مفاد بند «ت» از ماده «4» قانون برنامه ششم توسعه کشور، قانون اهداف و وظایف وزارت آموزش و
پرورش مصوب 25 بهمن 66 مجلس شوراي اسلامی، بند «6 » از قسمت «پ» اهداف کلی آموزش و پرورش جمهوري اسلامی ایران،
مصوبه 626 تاریخ 30 مهر 77 شوراي عالی آموزش و پرورش، راهکار 5-6 سند تحول بنیادین و بند «6» حوزه تربیت و یادگیري کار
و فناوري در برنامه درسی ملی، مکلف است بستر مناسب براي ارائه آموزش مهارت و شایستگی براي تربیت نیروي انسانی مورد نیاز
کشور را براي دانش آموزان دوره اول و دوم متوسطه(شاخه نظري) به گونه اي فراهم کند که دانش آموختگان پس از فراغت از
تحصیل دوره متوسطه، در صورتی که انگیزه و علاقه اي براي ورود به بازار کار داشته باشند، بتوانند در شغل مورد علاقه خود جذب

 
شوند یا با راه اندازي کسب و کار آزاد و کار آفرینی براي درآمد حلال، معاش خود را تأمین کنند. 

علاوه برآن بند «الف» ماده 65 از بخش 12 (آموزش عمومی ، آموزش عالی و علم و فناوري) قانون برنامه ششم توسعه کشور، دولت را
به ایجاد تحول در نظام تعلیم و تربیت و انجام اقدامات زیر مکلف کرده است تا به منظور افزایش سهم آموزش هاي مهارتی در نظام
آموزشی کشور با رویکرد تحقق اقتصاد مقاومتی و اقتصاد دانش بنیان در طول اجراي قانون برنامه، از طریق بازنگري و اصلاح ساختار
نظام اداري دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و افزایش منابع و تجهیزات نسبت به افزایش سهم دانشگاه فنی و حرفه اي و دانشگاه
جامع علمی ـ کاربردي در نظام آموزشی کشور اقدام و تجهیزات آموزشی هنرستان ها، آموزشکده ها و دانشکده هاي فنی و حرفه اي

 
را به روز کند. 

همچنین در بند «ب» ماده مذکور، دولت را موظف می کند تا به منظور حضور مؤثر نظام آموزش عالی کشور در تولید، توسعه و نشر
علم و فناوري و تربیت دانشجو در سطح بین المللی و برقراري توازن و ارتقاي کیفیت آموزش عالی و پژوهش و فناوري، در طول برنامه

 
اهداف مندرج در جدول شماره زیر را اجرایی کند: 

 
اهداف کمی برنامه ششم 

 
 
واحد 

  
عنوان 

 
 
 1400

  
 1399

  
 1398

  
 1397

  
 1396

 

 
 50

 
 47

 
 43

 
 40

 
 38

 
سهم دانش آموزان مهارتی تا پایان برنامه دردرصد 



      
 
نظام آموزش هاي رسمی آموزش متوسطه 

 

 
یک سال فرصت براي هدایت 50 درصد دانش آموزان به هنرستان ها 

لذا تحقق هدف پیش بینی شده و هدایت 50 درصدي دانش آموزان به سمت هنرستان ها و رشته هاي مهارتی در بازه زمانی 5 ساله

 
بوده و آموزش و پرورش تا تحقق کامل این هدف، یک سال بیشتر فرصت ندارد. 

 
هدف پیش بینی شده سال 96 نیز محقق نشد 

اما این که چرا آموزش و پرورش نتوانسته است سهم دانش آموزان مهارتی را مطابق هدف گذاري برنامه ششم تا پایان برنامه در نظام
آموزش هاي رسمی آموزش متوسطه پیش ببرد، مقوله اي است که نیازمند واکاوي بیشتر است. چرا که از این منظر، آموزش و پرورش
هنوز به هدف کمی پیش بینی شده در سال 96 نیز دست نیافته است، چه رسد به هدف کمی سال 1399 که پوشش 47 درصدي

 
دانش آموزان در رشته هاي مهارتی است! 

البته باید اذعان داشت که عوامل بسیاري در این زمینه دخیل است که هدایت تحصیلی صحیح، براساس استعداد و عملکرد تحصیلی
دانش آموزان، نقطه آغاز است که در این باره علاوه بر نهاد آموزش و پرورش، نقش خانواده ها، گروه همسالان و دوستان، نگرش احاد

 
جامعه و سیاست گذاري به منظور ایجاد فرصت هاي شغلی را نباید نادیده انگاشت. 

آنچه مسلم است، وزارت آموزش و پرورش همواره تلاش کرده است تا بر اساس برنامه هاي توسعه اي کشور، شرایط انتخاب رشته
تحصیلی آگاهانه دانش آموزان را فراهم کرده و هدایت تحصیلی دانش آموزان را متناسب با علاقه، استعداد و نیاز جامعه اجرا کند اما
همین موضوع از یک منظر دیگر، خود یکی از عوامل و موانع مهم عدم تحقق اهداف پیش بینی شده در برنامه ششم شده است! چرا
که اغلب خانواده ها با توجه به ایده آل ها و چشم اندازهاي شغلی فرزندان شان، در پی هدایت آن ها به سوي رشته هاي خاص شاخه

 
نظري هستند. 

اگرچه این بدان معنی نیست که همه رشته هاي شاخه فنی و حرفه اي و کاردانش جاذبه لازم براي دانش آموزان را نداشته باشند.
بعضاً در همین شاخه، رشته هاي پرتقاضایی وجود دارد که به جهت عدم وجود فضا، تجهیزات و امکان ایجاد رشته، دانش آموزان از

 
تحصیل در آن رشته تحصیلی محروم می شوند. 

 
رشته تجربی انتخاب 40 درصد دانش آموزان! 

تا جایی که این مسئله موجب شده است تا 40.4 درصد دانش آموزان به تحصیل در «رشته علوم تجربی» هدایت شوند! و تنها حدود
14.37 درصد به تحصیل در «شته ریاضی فیزیک» سوق پیدا کنند. به طوري که این رویکرد موجب شده تا در سال تحصیلی 98-99
سهم دانش آموزان دوره دوم متوسطه نظري به 65.23 و سهم دانش آموزان شاخه فنی و حرفه اي به 15.62 و سهم دانش آموزان
کاردانش به 14.19درصد برسد، که به نظر می رسد اگر تمهیدات لازم براي ترمیم وضع موجود فراهم نشود، ادامه این روند براي آینده

 
شغلی کشور به شدت نگران کننده وآسیب زا خواهد بود. 

تسنیم: موضوع مهم دیگري که باید مورد توجه قرار گیرد این است که گاهی آموزش و پرورش براي تحقق این هدف به سمت هدایت



تحصیلی اجباري سوق پیدا می کند و در فرم هاي هدایت تحصیلی، اولویت الف براي دانش آموزان رشته هاي زمینه صنعت و خدمات

 
تعیین می شود تبعات این هدایت اجباري به سمت شاخه هاي فنی و حرفه اي چه می تواند باشد؟ 

بی شک یکی از مهم ترین وظایف آموزش وپرورش کمک به دانش آموزان در جهت رشد خودآگاهی،کشف استعدادها و طرح ریزي
تحصیلی و شغلی براي ورود به آموزش عالی و یافتن جایگاه شغلی و بازار کار است. اهمیت این موضوع به حدي است که بی توجهی
به آن می تواند خسارات جبران ناپذیري در آماده سازي نیروي انسانی براي ورود به بازار کار به همراه داشته باشد و تأکید سند تحول
بنیادین آموزش و پرورش بر کسب شایستگی ها و مهارت هاي لازم براي هر دانش آموز به منظور انتخاب رشته و زمینه تحصیلی

 
مناسب نیز، مؤید این نگاه فرآیندي به مقوله هدایت تحصیلی دانش آموزان است. 

از این روي بر اساس بند 5-13 برنامه درسی ملی جمهوري اسلامی ایران، انتخاب شاخه و رشته تحصیلی، در پایان دوره آموزش
عمومی، بر اساس نتایج عملکرد درسی و تربیتی دانش آموزان در طول این دوره تحصیلی صورت می گیرد تا با توجه به میزان
استعداد و علاقه خود در هر یک از رشته هاي نظري، فنی و حرفه اي و کاردانش ادامه تحصیل دهند که تنوع آن ها نیز بر اساس نیاز
جامعه، اقتضاي زمان و امکان اجراي آن، تعیین می شود که البته اهمیت دادن به آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش در ساختار

 
نظام جدید آموزشی، در فرهنگ سازي براي ورود دانش آموزان به رشته هاي این شاخه تحصیلی بی تأثیر نبوده است. 

با همه تکالیفی که بر دوش آموزش و پرورش نهاده شده، معتقدم نتیجه هدایت تحصیلی باید به طراحی مسیر زندگی دانش آموزان با
انتخاب آگاهانه و آزادانه منجرشود. لذا شناسایی و شناساندن شخصیت، استعدادها وتوانایی ها، علاقه ها و تفاوت هاي فردي هر دانش

 
آموز و پرهیز از هرگونه اجبار، وظیفه مهم همه عوامل درون و برون مدرسه اي در این زمینه است. 

اما درج اولویت «الف» براي دانش آموزان رشته هاي زمینه صنعت و خدمات در نمون برگ هاي هدایت تحصیلی لزوماً به معنی
هدایت تحصیلی اجباري دانش آموزان به این رشته ها نیست و اولویت بندي هاي مندرج این نمون برگ ها بر اساس نمرات دانش

 
آموزان در طول تحصیل بوده و جنبه پیشنهادي دارد. 

 
دانش آموزان اول و دوم دبستان و هنرستانی ها را نمی توان غیرحضوري آموزش داد 

 
هنرستان ها مهارت را حضوري و دروس عمومی را مجازي آموزش دهند 

چه بسا در بسیاري از مناطق کشور، اولویت «الف» براي رشته «ریاضی فیزیک» یا «ادبیات و علوم انسانی» یا رشته تحصیلی دیگري
بوده باشد. لذا باید توجه داشت که اهدافی که وزارت آموزش و پرورش با هدایت تحصیلی دانش آموزان دنبال می کند بیشتر ناظر بر
شناسایی و شناساندن استعداد، توانایی ها، علاقه و ویژگی هاي شخصیتی دانش آموزان؛ کمک به انتخاب آگاهانه رشته تحصیلی و
مسیر آینده شغلی و حرفه اي دانش آموزان و کمک به توزیع متوازن آنها به شاخه ها و رشته هاي تحصیلی براساس سیاست هاي

 
توسعه اي کشور است که پیش تر بدان اشاره شد. 

شایان ذکر است که هدایت تحصیلی تا قبل از سال 1395 در پایه دهم و با توجه به عملکرد تحصیلی در دوره راهنمایی و در پایه
دهم و بررسی هاي مشاوره اي صورت می گرفت. بطوري که دانش آموزان در صورت کسب کف نمره، به عنوان شرط لازم و تجمیع
نمرات مربوط به بررسی هاي مشاوره اي(50نمره) و عملکرد تحصیلی(50نمره) ورود دانش آموزان به رشته وشاخه مورد علاقه وارد
می شدند. اما بر اساس آیین نامه جدید، هدایت تحصیلی دانش آموزان بر اساس ملاك ها و عوامل زیر و در پایان پایه نهم صورت می

 
گیرد: 



 
 

در این شیوه علاوه بر کسب نمره کف به عنوان شرط لازم، هدایت تحصیلی صرفاً بر اساس عملکرد تحصیلی و با لحاظ نمودن ظرفیت
منطقه و رتبه بندي عملکرد تحصیلی دانش آموزان انجام می شود. به عبارتی دیگر، دانش آموزان فقط بر اساس ظرفیت منطقه و رتبه

 
اي که در عملکرد تحصیلی دارند، طبقه بندي و ثبت نام می شوند. 

تسنیم: از طرف دیگر خانواده ها هم تمایلی به حضور دانش آموزان در هنرستان ها ندارند و این وضعیت را در هنرستان ها شاهد
هستیم که دانش آموزان با پایه علمی ضعیف تر به سمت شاخه هاي فنی و حرفه اي و کاردانش هدایت می شوند که این هم ناشی از

 
سیاست گذاري نادرست در حوزه هدایت تحصیلی است؟ 

قطعاً در شیوه فعلی هدایت تحصیلی با چالش هاي جدي روبرو هستیم که نظام هدایت تحصیلی را تحت تأثیر خود قرار داده است که
لزوماً همه آن ها به سبب سیاست گذاري ناصحیح آموزش و پرورش در این حوزه نبوده و متأثر از عوامل گوناگونی است که پرداختن
به آن نیازمند نشست هاي تخصصی با حضور خبرگان این حوزه است اما مهم ترین چالش هاي پیش روي هدایت تحصیلی را می

 
توان به شرح زیر برشمرد: 

 
فشار خانواده ها براي استقبال از رشته تجربی 

 
1) ضعف فرهنگ و نگرش منفی در میان خانواده ها در خصوص بعضی رشته ها و توجه خاص به بعضی رشته هاي دیگر. 

 
2)فشار خانواده ها در ایجاد ظرفیت بیشتر در رشته تجربی با توجه به آینده شغلی و جایگاه اجتماعی بهتر نسبت به سایر رشته ها. 

 
3) نبود آمایش شغلی کشور و هم راستا نبودن مشاغل بومی با رشته هاي موجود در مناطق. 

 
4) فرآیندي نبودن هدایت تحصیلی در تمامی پایه ها به علت کمبود مشاور. 

5)هم راستا نبودن هدایت تحصیلی آموزش و پرورش با سیاست هاي پذیرش دانشجو؛ (دانش آموزان با هر رشته اي می تواند داوطلب

 
کنکور در رشته هاي مختلف باشند.) 

6) عدم پشتوانه علمی براي اختصاص ظرفیت رشته به استان ها و مناطق تابعه و نبود شاخص هاي لازم براساس منابع انسانی،

 
تجهیزات و امکانات و استعدادهاي فردي. 

7) عدم حمایت دستگاه هاي متولی حوزه شغلی از هنرستان ها و مدارس کاردانش و عدم ارتقاي تجهیزات و امکانات و نیروي انسانی

 
حوزه فنی و حرفه اي و کاردانش براي ایجاد ظرفیت هاي جدید. 



 
8) به روز نبودن تجهیزات هنرستان هاي کاردانش و فنی و حرفه اي با حوزه صنعت و فناوري هاي نوین. 

 
9) کمبود شدید منابع انسانی متخصص در رشته هاي تخصصی فنی و حرفه اي. 

 
10) تعارض بین عملکرد تحصیلی، بررسی هاي مشاوره اي، ظرفیت ها و نظر خانواده ها. 

و عوامل بسیاري که مانع از توسعه متناسب رشته هاي تحصیلی این شاخه تحصیلی شده و موجب شده تا نگرش مثبتی در میان
خانواده ها و دانش آموزان براي ادامه تحصیل در هنرستان ها وجود نداشته باشد و همین مسأله باعث شده تا اغلب دانش آموزانی که
توانایی ادامه تحصیل در رشته هایی با جایگاه اجتماعی بالاتر(از منظر خانواده ها) را ندارند، براي آن که از تحصیل باز نمانند، به این

 
شاخه ها روي آورند. 

ناگفته نماند که خوشبختانه این نگرش در سال هاي اخیر با تولید برنامه هاي ویژه و برگزاري جشنواره ها و همایش هاي تخصصی تا
حد قابل توجهی بهبود پیدا کرده است اما تا رسیدن به نقطه مطلوب، فاصله داریم که توجه به پیشنهادهاي زیر می تواند ما را به نقطه

 
مطلوب تري رهنمون سازد: 

 
1) تهیه و تدوین اطلس مشاغل استانی و اطلاع رسانی لازم به مدارس از طریق سیستم هاي مرتبط. 

 
2) توسعه کمی و کیفی برنامه هاي مبتنی بر تجربه آموزي شغلی و هفته معرفی مشاغل. 

3) احیاي نقش مشاوره اي معلمان به عنوان اولین گام پیش بینی دوره آموزشی مجازي آشنایی با خدمات راهنمایی و مشاوره و

 
هدایت تحصیلی و شغلی. 

 
4) برگزاري کارگاه هاي بازآموزي مدیران و مشاوران در مورد سیاست ها و برنامه هاي هدایت تحصیلی. 

 
5) واقع گرایی در اعلام ظرفیت هاي شاخه ها و رشته هاي تحصیلی بر اساس رغبت، توانایی، ظرفیت و امکانات منطقه اي. 

6) پرهیز از تمرکزگرایی و تفویض اختیار هدایت تحصیلی به شوراي آموزش و پرورش استان ها (تعیین درصدها، توسعه رشته ها،

 
آمایش شغلی و ...) 

تسنیم: موضوع دیگر بحث آموزش یک مهارت به دانش آموزان شاخه نظري است که اتفاقاً مورد تأکید مسئولان بالادستی کشور است؛
آموزش و پرورش براي تحقق این هدف طرح "ایران مهارت" را اجرایی کرد اما خروجی مؤثري را از آن مشاهده نکردیم و سرانجام این
طرح هم مشخص نیست، اساساً چرا طرح هایی از این دست در نهایت در حوزه اجرا ناکام می مانند و در شرایط فعلی مدارس ما،
امکان آموزش یک مهارت به دبیرستانی ها وجود ندارد؟ آیا نباید سیاست گذاري از سال هاي پایین تر حتی دوره ابتدایی باشد و

 
تحقق این موضوع به کاستن از بار برنامه درسی نیاز ندارد؟ 

به نکته بسیار خوبی اشاره کردید؛ از چرخش هاي تحولی نظام آموزشی مبتنی بر سند تحول بنیادین آموزش و پرورش چرخش از

 
انباشت اطلاعات و حافظه محوري به کسب شایستگی ها در تمام ساحت هاي تربیتی است. 



بر این اساس و با توجه به تکالیفی که اسناد بالادستی و سیاست هاي ابلاغی و قوانین و مقررات برنامه هاي توسعه، بر دوش نظام
آموزشی کشور نهاده است، توجه به موضوع «مهارت آموزي» در راستاي تحقق ساحت هاي تربیت علمی و فناورانه و اقتصادي و حرفه
اي، به یکی از ضرورت ها و اساسی ترین سیاست ها و برنامه هاي آموزشی و تربیتی کشور تبدیل شده است؛ تا جایی که مقام معظم

 
رهبري و رئیس جمهور نیز بارها به آن تأکید کرده اند. 

اگر به قدمت و پیشینه این طرح رجوع کنیم رد پاي آن را در اسناد و قوانینی چون، قانون اهداف و وظایف وزارت آموزش و پرورش،
مصوب 25 بهمن سال 66 مجلس شوراي اسلامی، بند«6» از جزء «الف» ماده 19 قانون برنامه پنجم توسعه کشور؛ بند «6» از قسمت
«پ» اهداف کلی آموزش و پرورش جمهوري اسلامی ایران، مصوبه 626 تاریخ 330 مهر 77 شوراي عالی آموزش و پرورش؛ مفاد
بند«ت» از ماده«4» قانون برنامه ششم توسعه کشور و راهکار 5-6 سند تحول بنیادین آموزش و پرورش و نیز در اجراي بند «6»
حوزه تربیت و یادگیري کار و فناوري در برنامه درسی ملی می یابیم که همه آنها آموزش و پرورش را مکلف می کند تا بستر مناسب
براي ارائه آموزش مهارت و شایستگی در جهت تربیت نیروي انسانی مورد نیاز کشور را براي دانش آموزان دوره اول و دوم
متوسطه(شاخه نظري) به گونه اي فراهم کند که دانش آموختگان پس از فراغت از تحصیل دوره متوسطه، در صورتی که انگیزه و
علاقه براي ورود به بازار کار را داشته و بتوانند به شغل مورد علاقه خود جذب یا با راه اندازي کسب و کار آزاد و کار آفرینی، با درآمد

 
حلال، معاش خود را تأمین کنند. 

در همین راستا معاونت آموزش متوسطه در اردیبهشت سال 1394 با پایش مهارت هاي کارآفرینی 1,816,274 نفر از دانش آموزان

 
دوره اول آموزش متوسطه، نخستین گام خود در نظام جدید آموزشی را حوزه آموزش مهارت هاي کارآفرینی برداشت. 

در سالهاي بعد با اجراي طرح آموزش حرفه اي مهارتی کوتاه مدت (ایران مهارت)، تلاش کرد تا اهداف پیش بینی شده در برنامه ها و
فعالیت هاي خود به ویژه در جهت ایجاد انگیزه و تقویت علاقه دانش آموزان به فرهنگ کار و تولید و کارآفرینی را محقق سازد اما این
که طرح مذکور تا چه میزان توانست اهداف کمی و کیفی مورد انتظار این معاونت را محقق کند، نیازمند آسیب شناسی، تحقیق و

 
پژوهش است. 

 
آنچه مسلم است، مسئولان دفتر دوره اول آموزش متوسطه، به عنوان یک طرح موفق از آن یاد می کنند! 

 
ناکامی طرح هاي مهارتی 

اما آنچه از شواهد و قرائن موجود اعم از آمار، روندها و نیز دلالت هاي مبتنی بر شواهد برمی آید، این است که ادامه رویکردهاي
کنونی نظام آموزشی کشور، به جهت فقدان یکپارچگی و جامع نگري در بین سیاستگذاران، برنامه ریزان و مسئولان اجرایی و... در
آموزش و پرورش عدم آینده نگري و اجراي شتابزده طرح ها، تصمیمات اقتضایی، نبود برنامه ریزي استراتژیک براي توسعه آموزش
هاي مهارتی و پراکندگی در حوزه هاي اقدام موجب ناکامی طرح ها و برنامه ها شده و اهداف اسناد و قوانین مورد اشاره در زمینه

 
رویکردهاي مهارتی را میسر نخواهد ساخت. 

لذا آموزش و پرورش براي تحقق مهارت آموزي حداقل نیازمند دو تحول اساسی در رویکردهاست تا بتواند اهدف اصلی این برنامه را

 
عملیاتی کند. 

اقدام نخست: ارائه تعریف واحد از آموزش هاي مهارتی و حدود و ثغور آن بر اساس اسناد بالادستی و تحولی نظام آموزشی به منظور

 
ایجاد نگرش یکسان و استفاده از همه ظرفیت هاي درون سازمانی و برون سازمانی را در جهت توسعه آموزش هاي مهارت محور. 



اقدام دوم: تدوین استراتژي هاي مناسب و کارآمد براي تحول در آموزش هاي مهارتی از نظر کمی و کیفی در تمامی دوره هاي
تحصیلی بر اساس بند 8-3 برنامه هاي زیرنظام سند تحول بنیادین(برنامه هاي ردیف اي 38 و 34زیر نظام راهبري ومدیریت) مبنی

 
بر توسعه برنامه هاي مهارت آموزي و کارآفرینی در تمامی پایه هاي تحصیلی در چارچوب برنامه درسی ملی. 

 
برنامه جامع مهارت آموزي در انتظار 

که البته در این مسیر با تنگناهایی همچون عدم امکان تأمین منابع مالی، کاهش زمان آموزش بویژه در دوره دوم آموزش متوسطه
نظري و گنجاندن «مهارت آموزي» در برنامه درسی مصوب، توسعه و تجهیز کارگاه هنرستان ها، جلب مشارکت دستگاه هاي دولتی و
غیردولتی، جلب مشارکت خیرین وسایر نهادهاي مدنی و ... نیز روبرو خواهد بود که لازم است براي تحقق اهداف خود در خصوص هر

 
یک از این چالش ها تمهیدات لازم را فراهم کند. 

این امر نیازمند طراحی و تدوین «برنامه جامع مهارت آموزي» است که بیش از دو سال است که طرح توجیهی و پیش نویس آن از
سوي دفتر آموزش متوسطه نظري تنظیم و به شوراي عالی آموزش و پرورش ارائه شده است ولی به دلیل تنگناهاي مورد اشاره و

ابهامات اجرایی، همچنان بلاتکلیف مانده است.



افتخارات علمی کشوري و جهان اسلام را مدیون شاگردي در مکتب بسیج

هستم/ آینده علمی جوانان ایرانی درخشان است

منبع: داناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/09/03

علی رمضانی، نخبه علمی و دانشمند ایرانی، یکی از افتخارات زندگی خود را عضویت در بسیج می داند و می گوید که
موفقیت هاي علمی ام مرهون شاگردي در مکتب حضرت روح االله است.

علی رمضانی، نخبه علمی و دانشمند ایرانی، یکی از
افتخارات زندگی خود را عضویت در بسیج می داند و می
گوید که موفقیت هاي علمی ام مرهون شاگردي در مکتب

 
حضرت روح االله است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از موج رسا;
متولد سال 1346 در زنجان بوده و دیپلم خود در رشته
علوم تجربی را در سال 1365 از دبیرستان دکتر علی
شریعتی و لیسانس شیمی محض را در سال 1369 با رتبه
دوم از دانشگاه مازندران دریافت کرد. وي در سال 1369
در آزمون کارشناسی ارشد شیمی، رتبه اول کشوري را
کسب کرد و در سال 1371 در مقطع کارشناسی ارشد در

رشته شیمی آلی از دانشگاه مازندران با رتبه اول، فارغ التحصیل شد و در سال 1371به عنوان دانشجوي نمونه این دانشگاه و
دانشجوي نمونه کشور در مقطع کارشناسی ارشد انتخاب شد. در سال 1372 در آزمون هاي دکتري شیمی آلی دانشگاه تربیت مدرس
و اعزام به خارج از کشور پذیرفته شده و در سال 1375 موفق به اتمام دوره دکتري در رشته شیمی آلی با معرفی شیوه جدیدي در

 
سنتز مواد آلی و انتشار 7 مقاله در مجلات معتبر بین المللی ISI در دانشگاه تربیت مدرس با کسب رتبه اول شد. 

این استاد دانشگاه از سال 1369 تاکنون دروس متنوع شیمی را در دانشگاه هاي کشور در مقاطع کاردانی، کارشناسی، کارشناسی
ارشد و دکتري تدریس کرده و راهنماي پایان نامه دانشجویان زیادي در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتري بوده و دانشجویان نمونه

 
کشوري را به عرصه علم و دانش کشور معرفی کرده است. 

این افتخار علمی کشور در سال 2008 به سبب تلاش هاي ارزشمند پژوهشی از سوي کمیته علوم و فناوري سازمان کنفرانس اسلامی
به عنوان دانشمند برگزیده کشورهاي عضو سازمان کنفرانس اسلامی انتخاب و معرفی شد همچنین در سال 2012 به سبب تلاش

 
هاي ارزشمند پژوهشی از سوي موسسه بین المللی ISI به عنوان دانشمند بین المللی این موسسه معرفی شده است. 

وي بارها به عنوان استاد نمونه دانشگاه، پژوهشگر نمونه دانشگاه، پژوهشگر نمونه و ممتاز استان انتخاب شده و از سوي معاون علمی و

 
فناوري رئیس جمهوري به عنوان استاد سرآمد، معرفی شده است. 

به مناسبت هفته بسیج، روز بسیج دانشجویی و همچنین قرار گرفتن در آستانه روز دانشجو، گفت وگویی با علی رمضانی، استاد شیمی

 
دانشگاه زنجان انجام دادیم. 



رمضانی در خصوص فعالیت هاي علمی خود گفت: همانطور که امام خمینی(ره) فرمودند بسیج، لشکر مخلص خدا است. بسیج در

 
طول تاریخ انقلاب اسلامی هر جا که احساس نیاز بوده، ورود پیدا کرده و عملکرد بسیار خوبی داشته است. 

وي افزود: چه در زمانی که احساس نیاز به دفاع از امنیت مرزهاي کشور بوده و چه در زمان جهاد سازندگی، کمک به توسعه روستاها،
کشاورزي، آموزش روستاییان، کارآفرینی و خودکفایی عملکرد بسیار عالی داشته و چون از بطن مردم است در همه جا حضور دارد.
همچنین حضور بسیج در شرایط بهداشتی که اکنون به دلیل شیوع ویروس کرونا حاکم شده نیز توانسته کمک موثري در حوزه

 
بهداشتی و درمانی داشته باشد. 

این نخبه بسیجی اظهار داشت: چون بسیج، نیرویی در داخل جامعه و از بین مردم است در بخش هاي مختلف با یک فرماندهی
مشخص می توانند این کارها را به خوبی پیش ببرند و در تمام بخش هاي علمی، آموزشی، پژوهشی، فناوري، دفاع از مرز و بوم کشور

 
و حفاظت از مردم و موارد دیگر که در جهت ارتقا، رشد و توسعه جامعه ما بوده، نقش ارزنده و بسیار عالی داشته است. 

وي از فعالیت در بسیج چنین گفت: حضور و خدمت در این قشر، توفیق زیادي براي بنده بوده و من بیشتر یاد گرفته ام و خودم را
کارآموز می دانم که مسائل زیادي از بزرگواران آموخته ام. بیشتر کارهایی که ما در بسیج به آن پرداخته ایم در حوزه هاي علمی و

 
پژوهشی و هدایت جوانان در این حوزه ها و داوري طرح ها بوده و گاهی هم جلسات مختلف مشاوره و همفکري با برادران داشتیم. 

این دانشمند ایرانی بیان داشت: بخشی از دانشجویانی که در دانشگاه، آموزش می دهیم نیز از همین نیروهاي بسیجی هستند و در
نتیجه، عمده کار ما مشاوره در حوزه علمی و فناوري و تشویق جوانان به تفکرهاي کاربردي بوده و خوشبختانه توفیقات خوبی هم
حاصل شده و بعضی از این جوانان، وارد صنعت شده و کارهاي مهم انجام داده و برخی دیگر تولید علم را در پیش گرفته و در مرزهاي
دانش، حرکت کرده اند و وضعیت و نقش بسیج را روزبه روز روشن تر می بینم و در حوزه هاي مختلف مانند همیشه به رشد و

 
بالندگی جامعه اسلامی ما کمک خواهد کرد. 

پروفسور رمضانی در خصوص موفقیت هاي علمی اش بیان داشت: اولاً هر موفقیتی که حاصل شده، خواست خداوند عالم بوده و او
هدایت کننده، کمک کننده و یاور اصلی است اما خود فرد هم باید تلاش کند و افرادي که واقعاً تلاش کنند، خداوند هم به آن ها

 
کمک می کند و این موضوعت مهمی است که جوانان براي انجام هر کاري باید به خداوند توکل کنند. 

وي افزود: اگر خداوند قبول کند، رتبه یک کنکور کارشناسی ارشد کشور را به دست آوردم و همینطور برگزیده الپیاد دانشجویی بودم
و بعد هم در دوره دکتري با رتبه یک، پذیرفته شدم. بعد از آن وارد دوره هاي کاري در دانشگاه ها شدم و توفیقات بسیار خوبی به

 
دست آمده است. 

رمضانی گفت: مقدار زیادي از وقت ما در حوزه توسعه علمی و تولید علم و گسترش مرزهاي دانش بوده و همینطور در بخش هاي
کاربردي بوده و به خصوص در چند سال اخیر که کاربرد علم در زندگی بشر، بیشتر شده بر روي مواد اولیه دارویی کارهاي خوبی
انجام داده ایم و جوانان زیادي را در این حوزه، پرورش داده ایم که تعدادي از آن ها هم اکنون کارهاي بزرگی در صنایع دارویی و

 
چرخه مواد اولیه دارویی و مواد موثر دارویی انجام می دهند که هم براي بنده و هم براي کشور، مایه افتخار هستند. 

وي ادامه داد: امسال بنده از سوي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به عنوان سرآمد علمی معرفی شدم که این معرفی بر

 
اساس توسعه مرزهاي دانش در مجلات بسیار معتبر و داشتن ارجاعات بسیار پرکیفیت در مجلات بسیار مهم دنیا است. 



رمضانی افزود: از سال 91 برگزیده جشنواره بین المللی خوارزمی هستم که جشنواره بسیار مهم در حوزه علم و فناوري است و
همینطور توفیق داشتم که 4 دانشجوي نمونه کشوري را تربیت کنم که این ها هم افتخار و توفیق بزرگی براي من بوده و از بین
دانشجویانی که تربیت کرده ام، برخی عضو هیات علمی دانشگاه هاي بزرگ کشور و حتی استاند دانشگاه علوم پزشکی تهران هستند و
سرآمد علمی کشور به شمار می روند و من هم به آن ها افتخار می کنم. برخی دیگر از دانشجویانم را در صنعت و بخش هاي دیگر
جامعه می بینم که آن ها نیز مایه افتخارم هستند و تلاش هایشان ارزنده است و توفیق داریم که آنچه از دستمان بربیاید مطالب

 
علمی را به آن ها آموزش داده و تشویق کنیم که آن راه را ادامه دهند. 

این پروفسور ایرانی در خصوص دلایل موفقیتش چنین بیان داشت: توکل بر خداوند و کمک و همفکري بزرگان و هدایت ها رهبر
معظم انقلاب و همینطور مسئولین محترم کشوري و لشکري که نقش اساسی داشته و یاري کرده اند البته این موفقیت ها کافی نبوده

 
و باید تلاش هاي بیشتري انجام دهیم. 

وي گفت: شرایط سختی به دلیل تحریم ها وجود دارد اما کشور ما با توجه به منابع گسترده خود این توانایی را دارد که بتواند جوانان
را به سمت منابع ارزشمند، ارزش افزوده و غنی سازي اقتصاد هدایت کرده و بنا به فرمایش رهبر انقلاب این اقتصاد از درون باید غنی
شود و البته این مساله نیز روشن است زیرا امکانات و نیروي انسانی قوي داریم که در این جهت باید حرکت کرده و به اقتصاد
مقاومتی، تولید و جهش تولید، توجه کنیم. تاکید و نامگذاري سال هاي اخیر از سوي رهبر انقلاب نشان می دهد نیروي انسانی را که
تربیت می کنیم باید به مسائل اقتصادي و حوزه هاي کاربردي توجه کنیم و در این راستا حتی براي دانشجویان Ph.d که وظیفه

 
عمده آن ها تولید علم است نیز پروژه کاربردي تعریف کرده ایم. 

رمضانی افزود: خوشبختانه وضعیت خوب بوده و آینده روشنی براي جوانان پرتلاشی که ما در بخش هاي مختلف جامعه و بسیج
داریم، می بینم که اثرگذاري زیادي در رشد و توسعه اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی کشورمان قطعا خواهند داشت که با

 
کمک و تلاش این عزیزان، تحریم هاي شدید هم نقش بر آب خواهد شد و از بین خواهد رفت. 

وي در خصوص تحقیقات انجام شده در حوزه کرونا نیز اظهار داشت: آنچه که ما بیشتر به صورت عملیاتی بر روي آن کار می کنیم،
مواد اولیه دارویی ضد سرطان و مواد اولیه داروهاي ضد التهاب است. در حوزه ویروس کرونا نیز تولیدات علمی داریم و 2 مقاله در این

 
حوزه را گروه پژوهشی دکتر رمضانی در سال 2020 در دانشگاه زنجان منتشر کردند. 

رمضان اظهار داشت: چون تست داروهاي کرونا در دنیا نیز مشکل است، تحقیقاتی که در حوزه کشف دارو یا طراحی دارو انجام می
دهیم، بیشتر مطالعات کامپیوتري است که چند نفر از دانشجویان دکتري بنده در این زمینه، کار می کنند که یافتن بررسی رفتارهاي

 
بعضی از مولکول ها است که ببینیم اثرشان بر روي پروتئین هایی که در غشاي ویروس قرار دارد، چگونه است. 

وي گفت: معمولاً براي مبارزه با ویروس ها به روش شیمیایی 2 راه وجود دارد؛ یکی اینکه موادي ساخته شود که با غشاي ویروس،
درگیر شده و اجازه ندهد که به سلول هدف، متصل شود. یکی هم موادي هستند که وارد سلول شده و در داخل سلول با ویروس، می
جنگند. در حوزه کرونا بخش عمده اي که مورد توجه است این است که مواردي را مطالعه کنند که اجازه ورود ویروس به سلول را
ندهد و برخی از پروتئین هایی که در واقع ویروس در غشا دارد را بلوکه کند زیرا اگر بلوکه کرد، دیگر ویروس نمی تواند غشاي سلول

 
مربوطه را پیدا کرده و به آن بچسبد. 

این دانشمند ایرانی بیان داشت: در حوزه ویروس کرونا کارهاي محاسباتی انجام می دهیم و یک مقاله نیز به صورت پیش چاپ که



تولید چند ماه قبل است، منتشر شده اما در حد محاسبات کامپیوتري است که نشان می دهد که بعضی از این مواد می توانند واکنش
خوبی داشته باشند. این مطالعات باید به طور مرتب انجام شود تا به نتایج لازم برسد که زمان بر است. بخش دیگر اقدامات در حوزه
کرونا نیز صنعتی بوده که دانشجویان بنده انجام داده اند و امکاناتی در حوزه تولید مواد شوینده بوده که هدایت کردیم تا کارهاي

 
تولیدي انجام شود و کارهاي تحقیقاتی ما در حوزه کرونا فعلا در حد انتشار مقالات علمی بوده است. 

رمضانی خاطرنشان کرد: اصولاً یافتن داروي جدید در دنیا، پدیده بسیار پیچیده و پرهزینه بوده و می گویند اگر کسی به صورت
شانسی به دنبال یافتن داروها برود باید 500 هزار ماده شیمیایی را تست کند که ممکن است یکی از آن ها وارد بازار شود. در نتیجه،
کسی به طور شانسی به دنبال کشف و مطالعه دارو نمی رود و معمولاً روش عاقلانه اي که امروز وجود دارد از روش هاي محاسباتی
استفاده می کنند که بتوانند با روش هاي محاسباتی این 500 هزار دارو را به 200 عدد تقلیل داده و بر روي آن کار پژوهشی انجام
دهند که حتی این ها هم بسیار زمان بر است و به همین دلیل وقتی کرونا مطرح شد در دنیا هم نتوانستند به سمت یافتن داروي
جدید، حرکت کنند و تاکید بر روي استفاده از داروهاي موجود در بازار است تا ببینند کدام یک از آن ها می توانند بر علیه ویروس

 
عمل کنند. 

وي افزود: داروهایی که تاکنون مطرح شده نیز بعضی از آن ها داروهایی بودند که ضد ویروس بودند و بر علیه ویروس هاي دیگر هم
استفاده می شدند و آمدند بر علیه کرونا هم تست کردند و در واقع، کار داروشناسی انجام دادند تا اینکه یک مولکول جدید معرفی
کنند زیرا معرفی مولکول جدید، زمان بر و پیجیده بوده و ممکن است بین 5 تا 10 سال طول بکشد ضمن اینکه فقط هزینه تحقیقات

 
براي ورود مولکول جدید به بازار دارویی، بین 100 میلیون تا 5 میلیارد دلار است. 

رمضانی بیان داشت: تولید داروي کرونا، شدنی است اما پیچیده است. الان 4 هزار تا مولکول در بازار دارویی وجود دارد که برخی از
آن ها ضد ویروس و برخی براي کارهاي دیگر است و اگر یک بیماري ویروسی جدید مانند کووید 19 متولد شده، همان داروهاي ضد

 
ویروسی که در بازار است را دوباره بر روي این بیماري تست می کنند تا ببینند اثر دارد یا نه. 

این دانشمند ایرانی اظهار داشت: اگر به سال 1980 برگردیم که ویروس HIV در جامعه انسانی بروز کرد باز هم هیمنطور بود و
داروهاي ضد ویروسی موجود در بازار را تست کردند و یا موادي که به عنوان ضد ویروس ساخته شده بودند و می توانستند بر علیه
ویروس ها کار کنند را تست کردند و در عرض 10 سال، چند مورد داروي ضد ویروسی معرفی کردند و امروز شاید 15 مورد دارو براي
بیماري HIV وجود دارد که هنوز هم می گویند با این همه دارو این بیماري به صورت کامل، درمان نمی شود و نمی تواند عمر
بیماران را زیاد کند و بیماران مجبورند چند دارو را تا آخر عمر مصرف کنند البته به کمک داروها عمده افراد به عمر طبیعی رسیده
اند و در صورت مصرف، آن کمتر شده است هر چند درمان را کامل نمی کند و جمعیت مبتلایان به ویروس را نمی تواند به صورت

 
کامل درمان کند و فقط جمعیت را کنترل می کند و افراد باید تا اخر عمر مصرف کنند. 

وي ادامه داد: HIV اچ هم شبیه کووید 19 یک ویروس RNA بوده و مبارزه با این ویروس ها پیچیده است زیرا ویروس ها امکانات
کم و ساختار ساده اي دارند و به همین دلیل، مبارزه با ویروس ها سخت است اما مبارزه با باکتري ها آسان است زیرا آنزیم و امکانات
زیادي داشته و غشاي فعال و سازمان گسترده اي دارد و آسیب زدن به یک سازمان گسترده، آسان تر است و به همین دلیل، شیمی

 
درمانی باکتري ها معمولاً آسان تر است. 

ویروس ها به دلیل ساختار ساده اي که دارند در خارج از سلول، قادر به تکثیر جمعیت نیستند و براي اینکه جمعیتشان را زیاد کند
باید وارد سلول شوند و به محض وارد شدن به سلول، امکانات و مواد داخل و آنزیم هاي داخل سلول را به کمک سیستم آنزیمی خود
استفاده کرده و جمعیتش را در داخل سلول، زیاد می کند و در نهایت سلول را منهدم می کند و سلول از بین می رود و جمعیت



ویروس که افزایش یافته هر کدام به سراغ یک سلول جدید می رود و به همین ترتیب، سلول ها را تخریب کرده و عفونت ایجاد می
کند. بنابراین اندازه ویروس کرونا خیلی کم و حدود 100 نانو میلی است یعنی در یک میلی متر حدود 10 هزار تا از ویروس کرونا می

 
توان در کنار هم چید در صورتی که اندازه کوچکترین باکتري ها بیش از 10 برابر این ویروس است. 

نکته مهم دیگر در اسیب رساندن به ویروس ها این است که اجازه ندهیم ویروس، وارد سلول شود و راه دیگر این است که وقتی وارد
سلول شد باید برویم در دورن سلول با آن مبارزه کنیم و اگر بخواهیم درون سلول با ویروس، مبارزه کنیم باید بر علیه ماده ژنتیکی

 
ویروس عمل کنیم یعنی موقعی که ویروس ماده ژنتیکی را زیاد می کند آن موقع به روش شیمیایی اختلال ایجاد کنیم. 

وي در خصوص این سوال که چرا یافتن دارو براي کرونا سخت است، گفت: به دلیل اینکه باید با ماده ژنتیکی ویروس علیه آن وارد
جنگ شیمیایی شویم ماده ژنتیکی سلول سالم که آلوده شده، ماده ساختار شیمایی شبیه به ساختار ماده ژنتیکی ویروس است و
ممکن است به سلول آسیب بزند پس خیلی باید بر روي آن کار شود تا اینکه ماده ژنتیکی آسیب رسان نباشد به خصوص وقتی که

 
این مواد می خواهند وارد سلول شوند. 

همین تبخال ساده را در نظر بگیرید. تبخال معمولاً در افرادي که سیستم دفاعی قوي دارند، خودبه خود خوب می شود اما افرادي که
سیستم دفاعی ضعیف دارند مجبورند از پماد استفاده کنند تا تبخال، خوب شود. تبخال، جزء ویروس هایی است که از حدود سال
1950 شناخته شده که در آن سال، داروي یودکسیودین براي تبخال وارد بازار شد و تقریباً تا 1980 از اغلب بازارها جمع آوري شد

 
چون داروي جدیدي وارد شد که بهتر از آن بود. 

رمضانی گفت: همانطور که گفته شد، یافتن دارو براي سیستم هاي ساده، بسیار سخت است و هر ماده اي را نمی توان به عنوان دارو
استفاده کرد و الان نیز تحقیقاتی براي تولید واکسن انجام می شود و خبرهاي امیدوارکننده اي هم وجود دارد و که اگر تولید شود،
معمولاً می تواند راهکار مناسب تري باشد که البته آن هم دشواري هاي خاص خودش را دارد زیرا یک کار تجربی بسیار دشواري است
و واکسن هم اگر ویروس دچار تغییر ژنتیکی نشود می تواند عمر مناسبی داشته باشد و ممکن است 6 ماه در مورد ویروس ها پاسخگو
باشد و یا اینکه ممکن است حتی تا 10 سال هم مصونیت ایجاد کند اما برخی ویروس ها دچار تغییرات می شوند و حتی همین
واکسن آنفلوآنزا که امسال وارد شد به دلیل تغییر ویروس، متفاوت با سال قبل بود. در هر صورت در ایران و دنیا براي تولید واکسن،
تلاش می کنند و امیدواریم خداوند عنایت کند و جهش هایی در ویروس انجام شود که فعالیت ان کاهش یافته و در نهایت از بین

 
برود. 

وي با توصیه هایی به مردم در دوران شیوع کرونا اظهار داشت: در وضعیت فعلی مردم باید مواظب باشند و مسائل بهداشتی را رعایت
کنند و در صورتی که مردم، تمام مسائل بهداشتی را رعایت کنند، ویروس خودبه خود از بین می رود زیرا ویروس در بیرون از سلول،
قادر به تکثیر جمعیت خود نیست و امیدوارم تک تک مردم به این باور رسیده باشند که سلول هاي بدن خود را مجانی در اختیار
ویروس منحوس کرونا قرارندهند زیرا ویروس براي افزایش جمعیت، نیاز به سلول دارد و در صورتی که نتواند وارد سلول شود و نتواند
جمعیتش را زیاد کند، طبیعی است که از بین می رود و تاکید می کنم عمر سیستم ویروس در خارج از بدن، محدود است اما اگر وارد

 
سلول شده و تکثیر شود، وحشتناك است. 

با سرفه یا عطسه کردن یک فرد آلوده 200 میلیون ویروس، خارج می شود و حتی در هنگام صحبت کردن و تنفس عادي نیز ویروس
ها به بیرون خارج می شوند و در شرایط کنونی، مهم این است که مردم مسائل بهداشتی را رعایت کنند یعنی در مکان هاي سربسته

 
تجمع نکنند و فاصله اجتماعی را رعایت کنند. 



رمضانی خاطرنشان کرد: ماسک هم تا حدي موثر است اما اگر افرادي که در فضاي بسته، جمع می شوند ماسک هم داشته باشند،
تاثیر آن کمتر می شود و حتی اگر فاصله بیشتر بوده و فضا هم بسته باشد اما افراد به مدت طولانی در آن قرار گیرند در صورتی که
جمعیت ویروس در هوا زیاد باشد از ماسک هم می توانند وارد بدن دیگران شوند و بسیاري از ماسک ها نمی توانند آن را فیلتر کنند و

 
تخمین زده شده که اگر 1000 تا ویروس وارد بدن شود، می تواند فرد را مبتلا کند. 

وي گفت: راجع به ماندگاري ویروس در سطوح مختلف نیز مقالاتی توسط گروه پژوهشی دکتر رمضانی منتشر شده و این ها فعالیت

 
هایی است که در خصوص ویروس کرونا انجام داده ایم. 

انتهاي پیام/



خانواده ها در روزهاي کرونایی با مهارت آموزي به یک بنگاه اقتصادي تبدیل

شوند/ ایده اي که دو دانش آموز البرزي را کارآفرین کرد

منبع: تیتر 1شماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/09/03

زهرا صادقی گفت: روزهاي کرونایی که افراد خانواده بیشتر در کنار یکدیگر هستند، والدین می توانند با آموزش مهارت به
فرزندان آنان را در کانون خانواده به اشتغالزایی برسانند.

زهرا صادقی گفت: روزهاي کرونایی که افراد خانواده بیشتر در کنار یکدیگر هستند، والدین می توانند با آموزش مهارت به

 
فرزندان آنان را در کانون خانواده به اشتغالزایی برسانند. 

به گزارش گروه استانی "تیتریک"؛ استاد دانشگاه البرزي در
گفتگو با خبرنگار "تیتریک" گفت: کارآفرینی، مفهومی است که
همواره همراه بشر بوده و به عنوان یک پدیده نوین نقش موثري
را در توسعه و پیشرفت اقتصادي کشورها یافته است، به طوري
که در اقتصاد رقابتی و مبتنی بر بازار امروزه داراي نقش کلیدي
است، از این رو تضمین حیات و بقاء کشورها نیازمند نوآوري،

 
ابداع و خلق محصولات و خدمات جدید می باشد. 

زهرا صادقی ادامه داد: دراین میان نقش و اهمیت خانواده به
عنوان کانون اندیشه نوگرایی، در ایجاد روحیه خلاقیت و نوآوري در افراد، گسترش روحیه کارآفرینی و توسعه کسب و کار جدید در

 
جامعه، انکارناپذیر است. 

وي افزود: چرا که خانواده از نظر کمی و کیفی به پرورش روحیه و خلق ایده و کار در افراد می پردازد. تحقق کارآفرینی مستلزم توجه

 
ویژه والدین به ابعاد و ساحتهاي حیات فردي فرزند از هنگام تولد تا زمان تکوین شخصیت اوست. 

این مدرس دانشگاه تصریح کرد: اگر والدین فرزند را به سمت و سویی ترغیب کنند تا ذهن خود را به صورتی منسجم سوق دهد، براي

 
چنین فردي دستیابی به منابع اقتصادي ناشی از کار و تسخیر فضاهاي جدید ارزش تلقی می شود. 

صادقی گفت: چنین طرز تلقی از دنیاي پیرامون ذهن فرد را نسبت به خلق ایده اي نو و استقلال اقتصادي و کسب موفقیت دگرگون

 
می سازد. 

وي ادامه داد: خانواده می تواند عنصر پویایی و تحرك را به ژرفاي وجود افراد تحت نفوذ و وابسته به خود تزریق کند، به شکلی که

 
فرد و جامعه در محیطی هماهنگ به تعامل بپردازند و قالبهاي اجتماعی نوآورانه شکل گیرد. 

این مدرس کارآفرینی افزود: روزهاي کرونایی که افراد خانواده بیشتر در کنار یکدیگر هستند چه خوب است والدین با آموزش مهارت

 
به فرزندان آنان را در کانون خانواده به اشتغالزایی برسانند. 



صادقی گفت: آموزش مهارت هاي هنري، فنی، طراحی وب و ... می تواند ضمن اینکه خانواده ها را در کنار یکدیگر نگه می دارد با

 
داشتن هدف که همان کسب و کار است به ثمره و شکوفایی برسانند. 

وي تاکید کرد: دو تا از دانشجویان درس کارآموزي من در منزل با گذراندن دوره آنلاین ساخت گل هاي کاغذي این مهارت را در

 
خانه یاد گرفتند و با خانواده خود این مهارت را گسترش دادند. 

این مدرس استانی افزود: براي فروش محصولاتشان از فامیل شروع کردند و با تبلیغ در شبکه هاي اجتماعی امروز توانستند در کنار

 
خانواده روزهاي سخت کرونایی را با شیرینی و آموزش مهارت بگذرانند. 

صادقی ادامه داد: همه خانواده ها می توانند این مهارت ها را آموزش ببینند تا در کنار کار خود کسب و کاري براي خودشان راه

 
اندازي کنند فقط کافی است به آن فن و مهارت علاقه داشته باشند. 

وي گفت: وقتی در ابتدا می خواهید کسب و کاري راه اندازي کنید به نظر سخت و دشوار است اما همین که قدم اول را بردارید

 
بسیاري ایده و خلاقیت به ذهن تان می رسد. 

این مدرس البرزي در خاتمه خاطر نشان کرد: خانواده ها سعی کنند استعدادهاي کودك خود را ببیند و متناسب با استعداد و علایق
فرزند خود آنها را به مهارت هایی متناسب با علایق شان سوق دهند زیرا یک کارآفرین در بدو امر باید یک کارگاه کوچک باشد و بعد

 
با پرورش ایده بزرگ و برند شود. 

 
الهه ملاحسینی-تیترك 

انتهاي پیام/



لزوم سرمایه گذاري در صنعت خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین

جهانی

منبع: خودرونگارانشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/09/03

خودرونگاران - معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو از
طریق روش هاي نوین تامین مالی گفت: از اقدامات توسعه اي در صنعت خودرو حمایت می کنیم.

 
معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد: 

لزوم سرمایه گذاري در صنعت خودروسازي براي رسیدن به

 
فناوري هاي نوین جهانی 

خودرونگاران - معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و
تجارت با تاکید بر لزوم سرمایه گذاري در توسعه صنعت
خودرو از طریق روش هاي نوین تامین مالی گفت: از

 
اقدامات توسعه اي در صنعت خودرو حمایت می کنیم. 

به گزارش خودرونگاران به نقل از شاتا، سعید زرندي در
نشست با مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو، ضمن اشاره به موفقیت هاي اخیر ایران خودرو در افزایش تولید و عرضه محصولات
بازار گفت: صنعت خودروسازي حاصل سیاست گذاري هاي دوره هاي مختلف در گذشته است که آثار مثبت و منفی آن قابل مشاهده

 
است. 

وي افزود: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو دغدغه جدي است و اگر اقدامی در این زمینه صورت نگیرد، شکاف فناوري در این

 
حوزه، روز به روز با شرکت هاي بزرگ جهانی بیشتر می شود. 

زرندي با اشاره به اینکه، از خودروسازان کشور انتظار می رود مشابه خودروسازان بزرگ جهان خدمات ارایه کنند، تاکید کرد: باید دید

 
آیا شرایط تولید نیز مشابه و مساوي است؟ 

وي در ادامه افزود: تصمیم گیري و کار در شرایط فعلی سخت تر از هر زمان دیگر است و باید ابتکار عمل هایی در پیش گرفت که

 
شرایط به خوبی مدیریت شود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت گفت: حمل و نقل عمومی را از جمله ضروریات مهم و اساسی مردم دانست و با تاکید بر برنامه

 
ریزي حاکمیتی در این زمینه گفت: باید در این بخش برنامه هاي جدي به اجرا گذاشته شود. 

وي خودروسازي را صنعت مهم کشور خواند و گفت: براساس محاسبات صورت گرفته، بیش از 12 درصد ارزش ستانده کشور، 12

 
درصد اشتغال، دست کم 15 میلیارد دلار کاهش ارزبري توسط دو خودروساز کشور، اهمیت این صنعت را مضاعف کرده است. 



 
معاون طرح و برنامه تاکید کرد: از سوي دیگر حساسیتی که مردم روي این صنعت دارند با بخش هاي دیگر قابل مقایسه نیست. 

زرندي با اشاره به مشکلات و موانع در مسیر تامین مالی از طریق بانک ها، بر استفاده از روش هاي نوین مالی تاکید کرد و گفت: باید

 
مدل هاي جدیدي تعریف کرده و با ایجاد اعتماد در میان مردم، نقدینگی موجود در جامعه را به سمت تولید هدایت کنیم. 

وي در ادامه ثبت رکوردهاي متعدد تولید در ایران خودرو را مورد تحسین قرار داد و گفت: در سال گذشته آمار روزانه تولید ایران
خودرو به کمتر از 500 دستگاه خودرو رسیده بود که در حال حاضر تیراژ تولید افزایش قابل توجهی یافته است.



استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون

اخذ مجوز ممنوع است

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/09/03

عصر اعتبار- هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق
قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار»، فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این
فهرست به صورت مرتب در حال به روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و

 
آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



بانک مرکزي + اخبار پولی مالی + اخبار بانک + اخذ مجوز

استفاده از عناوین نهادها تحت نظارت بانک مرکزي، بدون اخذ مجوز ممنوع

است

منبع: پولی مالیشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/09/03

توئیت- هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض
الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است.فهرست نهادهاي

پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به ...

توئیت- هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی
اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق

قرض الحسنه در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است.فهرست نهادهاي
پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به روزرسانی است و
هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به وب سایت بانک
مرکزي مراجعه کنند.رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي

پولی را مدنظر قرار دهند.



بانک توسعه تعاون + اخبار پولی مالی + اخبار بانک + جهش
تولید + اشتغال پایدار

عملکرد بانک توسعه تعاون با رویکرد و کارکرد توسعه

منبع: پولی مالیشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/09/03

اخبار پولی مالی- تجربه بانک توسعه تعاون به عنوان یک بانک توسعه اي صدر صد دولتی براي بخش خاص اقتصادي تعاون
یک تجربه جدید بوده که به تدریج در اجرا از یک پختگی برخوردار شده است.

اخبار پولی مالی- تجربه بانک توسعه تعاون به عنوان یک
بانک توسعه اي صدر صد دولتی براي بخش خاص
اقتصادي تعاون یک تجربه جدید بوده که به تدریج در اجرا

از یک پختگی برخوردار شده است.



استفاده از عناوین نهاد هاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون

اخذ مجوز ممنوع است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/09/03

استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه در
تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است.

به گزارش گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان،هرگونه
استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت
واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه
در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون

 
داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

فهرست نهاد هاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی
سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب

در حال به روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات بانک ها و نهاد هاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این

 
حوزه، صرفا به وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهاد هاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



ضرورت اجراي برنامه هاي جدید در صنعت خودرو

منبع: میزانشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/09/03

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم سرمایه گذاري و اجراي برنامه هاي جدید در صنعت
خودرو گفت: اگر اقدامی در این زمینه صورت نگیرد، شکاف فناوري در این حوزه، با شرکت هاي بزرگ جهانی بیشتر می

شود.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام شاتا، سعید زرندي در نشست با مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو، ضمن اشاره به موفقیت
هاي اخیر ایران خودرو در افزایش تولید و عرضه محصولات بازار گفت: صنعت خودروسازي حاصل سیاست گذاري هاي دوره هاي

 
مختلف در گذشته است که آثار مثبت و منفی آن قابل مشاهده است. 

وي افزود: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو دغدغه جدي است و اگر اقدامی در این زمینه صورت نگیرد، شکاف فناوري در این

 
حوزه، روز به روز با شرکت هاي بزرگ جهانی بیشتر می شود. 

زرندي با اشاره به اینکه، از خودروسازان کشور انتظار می رود مشابه خودروسازان بزرگ جهان خدمات ارایه کنند، تاکید کرد: باید دید

 
آیا شرایط تولید نیز مشابه و مساوي است؟ 

وي در ادامه افزود: تصمیم گیري و کار در شرایط فعلی سخت تر از هر زمان دیگر است و باید ابتکار عمل هایی در پیش گرفت که

 
شرایط به خوبی مدیریت شود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت حمل و نقل عمومی را از جمله ضروریات مهم و اساسی مردم دانست و با تاکید بر برنامه ریزي

 
حاکمیتی در این زمینه گفت: باید در این بخش برنامه هاي جدي به اجرا گذاشته شود. 

وي خودروسازي را صنعت مهم کشور خواند و گفت: براساس محاسبات صورت گرفته، بیش از 12 درصد ارزش ستانده کشور، 12

 
درصد اشتغال، دست کم 15 میلیارد دلار کاهش ارزبري توسط دو خودروساز کشور، اهمیت این صنعت را مضاعف کرده است. 

بیشتر بخوانید: مشکل فعلی بازار خودرو؛ سفته بازي یا کمبود عرضه؟| خلأ سامانه جامع اطلاعاتی معاون طرح و برنامه تاکید کرد: از

 
سوي دیگر حساسیتی که مردم روي این صنعت دارند با بخش هاي دیگر قابل مقایسه نیست. 

زرندي با اشاره به مشکلات و موانع در مسیر تامین مالی از طریق بانک ها، بر استفاده از روش هاي نوین مالی تاکید کرد و گفت: باید

 
مدل هاي جدیدي تعریف کرده و با ایجاد اعتماد در میان مردم، نقدینگی موجود در جامعه را به سمت تولید هدایت کنیم. 

وي در ادامه ثبت رکورد هاي متعدد تولید در ایران خودرو را مورد تحسین قرار داد و گفت: در سال گذشته آمار روزانه تولید ایران

 
خودرو به کمتر از 500 دستگاه خودرو رسیده بود که در حال حاضر تیراژ تولید افزایش قابل توجهی یافته است. 

انتهاي پیام/





170 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در پلدشت پرداخت شد

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/09/03

فرماندار پلدشت گفت: طی سال جاري 290 طرح اشتغال پایدار و روستایی با 170 میلیارد ریال تسهیلات اعطایی در این
شهرستان اجرایی شده است.

فرماندار پلدشت گفت: طی سال جاري 290 طرح اشتغال پایدار و روستایی با

 
170 میلیارد ریال تسهیلات اعطایی در این شهرستان اجرایی شده است. 

مهران صفري در گفت و گو با خبرنگار ما ادامه داد: از این تعداد، با همکاري
بنیاد برکت در این شهرستان 243 طرح اشتغال زا با 100 میلیاد ریال اعتبار

 
اجرایی شده است. 

وي افزود: این طرح ها براي 420 نفر از جوانان روستایی شهرستان پلدشت زمینه اشتغال فراهم و از مهاجرت آنان به شهرهاي مختلف

 
جلوگیري کرده است. 

فرماندار پلدشت گفت: در بخش اشتغال پایدار روستایی نیز با حمایت دولت تدبیر و امید، 70 میلیارد ریال تسهیلات در شهرستان

 
پلدشت براي 47 طرح اشتغال زا پرداخت شده است. 

صفري  اضافه کرد: با اجراي طرح هاي اشتغال پایدار روستایی روستایی نیز تاکنون براي 80 نفر از جوانان روستایی اشتغال زایی شده

 
است. 

 
وي گفت: اشتغال زایی در مناطق روستایی از مهاجرت ساکنان این مناطق به شهرها جلوگیري می کند و این امر در اولویت ماست. 

پلدشت در 47 کیلومتري غرب ماکو در شمال آذربایجان غربی قرار دارد و در شمالی ترین نقطه آذربایجان غربی واقع است.



تسهیلات مشاغل خانگی روستایی لرستان بیش از سه برابر شد

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/09/03

استاندار لرستان گفت: سقف تسهیلات طرح هاي کوچک و مشاغل خانگی روستاهاي استان با افزایش سه برابري به 20
میلیارد تومان رسیده است.

استاندار لرستان گفت: سقف تسهیلات طرح هاي کوچک و مشاغل خانگی روستاهاي

 
استان با افزایش سه برابري به 20 میلیارد تومان رسیده است. 

به گزارش خبرنگار ما سیدموسی خادمی در جلسه پیگیري مصوبات سفر معاونین وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی به لرستان افزود: سفر معاونین این وزارتخانه مهرماه امسال

 
بود که تاکنون پیگیري هاي قابل توجهی براي اجراي مصوبات آن انجام شده است. 

وي با اشاره به برگزاري جلسات متعدد در خصوص پیگیري دستور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در رابطه با بررسی مسائل استان
اظهار داشت: جلسه اي در حوزه اشتغال به ویژه با تاکید بر طرح هاي اشتغال روستایی و طرح هاي کوچک برگزار و مقرر شد سقف

 
اعتبار مشاغل خانگی استان از 6 به 20 میلیارد تومان افزایش  یابد. 

استاندار لرستان در خصوص اجراي طرح هایی مناطق سیل زده از محل اشتغال روستایی تصریح کرد: در این زمینه برخی از

 
محدودیت هاي آیین نامه ابلاغی به منظور تسهیل شرایط برداشته می شود. 

خادمی با اشاره ارسال طرح پیشنهادي جدید به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:  این طرح ها پس از کارشناسی، بررسی و 
تصویب نهایی، تامین اعتبار شده و امیدواریم تسهیلات لازم به کارآفرینان و سرمایه گذاران این حوزه به ویژه در شهرستان کوهدشت

که جز یکی از 31 شهرستان محروم کشور است، ارائه شود.



راه اندازي 26 مرکز نیکوکاري روستایی در تربت حیدریه

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/09/03

مراکز نیکوکاري با هدف ارائه خدمات بهتر به نیازمندان، در 26 روستاي شهرستان تربت حیدریه با جمعیتی بیش از 1000
نفر ، راه اندازي می شود.

مراکز نیکوکاري با هدف ارائه خدمات بهتر به نیازمندان، در 26 روستاي شهرستان

 
تربت حیدریه با جمعیتی بیش از 1000 نفر ، راه اندازي می شود. 

به گزارش خبرنگار ما، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) تربت حیدریه گفت: مراکز
نیکوکاري، کارآفرینی و توانمندسازي در سطح روستا هاي با بیش از هزار نفر جمعیت
در این شهرستان با حضور نیکوکاران، معتمدان و علاقه مندان خدمت به ایتام و

 
مستضعفین با الگوي مددکاري اسلامی تاسیس می شود. 

سعید عبداالله زاده افزود: در حال حاضر تعداد 22 مرکز نیکوکاري در سطح شهر تربت حیدریه و مراکز بخش هاي شهرستان مشغول

 
خدمت رسانی هستند که جاي خالی این مراکز در سطح روستا هاي شهرستان احساس می شود. 

وي ادامه داد: هم اکنون تعداد 26 روستاي بالاي هزار نفر جمعیت توسط کارشناسان این نهاد انتخاب شده و جلسات اولیه 9 روستا

 
هم با معتمدین و نیکوکاران در محل روستا برگزار شده است. 

رئیس کمیته امداد تربت حیدریه تصریح کرد: با ایجاد شبکه ارتباطی و حمایتی مردمی در روستا توسط این مراکز، خیرین و
نیکوکاران متعلق به هر روستا در اقصا نقاط کشور کمک هاي خود را به صورت عزتمندانه به هم ولایتی هاي خود خواهند رساند که

 
این شامل کمک به کارآفرینی، اشتغال، درمان و ازدواج جوانان نیازمند روستاي مدنظر نیکوکاران است. 

عبداالله زاده یادآور شد: در این طرح، خدمات حمایتی به صورت آبرومندانه توسط امدادگران افتخاري هر روستا به منازل افراد نیازمند

 
ارائه خواهد شد و نیاز به مراجعه افراد به مراکز حمایتی و خیریه ها نیست. 

وي با بیان اینکه نیازمندي هاي محله در سرفصل هاي مختلف اشتغال، مسکن، معیشت، درمان، آموزش و فرهنگی، مشاوره مددکاري
و... شناسایی و طبقه بندي می شوند، افزود: از طرف دیگر علاقمندان به خدمت در قالب امدادگران افتخاري براساس توانمندي،

تخصص و مهارت هاي علمی و فنی خود، به یاري نیازمندان محله خواهند شتافت.



استفاده از عناوین نهادهاي پولی و بانکی تحت نظارت بانک مرکزي، بدون

اخذ مجوز ممنوع است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/09/03

هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه
در تابلو، سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال ...

هرگونه استفاده از عنوان موسسه اعتباري، تعاونی اعتباري، شرکت واسپاري (لیزینگ)، شرکت صرافی و صندوق قرض الحسنه در تابلو،

 
سربرگ، مکاتبات و ... یا اشتغال به این امور بدون داشتن مجوز از بانک مرکزي ممنوع است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، فهرست نهادهاي پولی مجاز در زیرمنوي نظارت بانکی
سایت بانک مرکزي قرار دارد. این فهرست به صورت مرتب در حال به روزرسانی است و هموطنان عزیز براي اطلاع از نام و مشخصات

 
بانک ها و نهادهاي پولی مجاز و آخرین تغییرات در این حوزه، صرفا به وب سایت بانک مرکزي مراجعه کنند. 

رسانه هاي محترم نیز در انتشار اخبار و گزارش هاي خود قید «مجاز» یا «غیرمجاز» بودن بانک ها و نهادهاي پولی را مدنظر قرار
دهند.



هنوز در مرحله زایش ایده مشکل داریم

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیرکل دفتر راهبردي اجراي آموزش سازمان فنی و حرفه اي گفت: ما هنوز در مرحله زایش ایده مشکل داریم یعنی نظام
حقوقی کشورمان چارچوبی براي به ثروت تبدیل شدن ایده ها و خلاقیت ها ندارد.

مدیرکل دفتر راهبردي اجراي آموزش سازمان فنی و حرفه
اي گفت: ما هنوز در مرحله زایش ایده مشکل داریم یعنی
نظام حقوقی کشورمان چارچوبی براي به ثروت تبدیل

 
شدن ایده ها و خلاقیت ها ندارد. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو؛ دکتر
حبیب عرفان منش، مدیرکل دفتر راهبردي اجراي آموزش
سازمان فنی و حرفه اي کشور در برنامه «گفتگوي

 
اقتصادي» اظهارکرد: کارآفرینی در ایران با موانع متعدد قانونی، مالی و سرمایه گذاري مواجه است. 

وي افزود: ما هنوز در مرحله زایش ایده مشکل داریم یعنی نظام حقوقی کشور ما براي به ثروت تبدیل شدن ایده ها و خلاقیت ها

 
چارچوبی ندارد. 

مدیرکل دفتر راهبردي اجراي آموزش سازمان فنی و حرفه اي کشور با تأکید بر لزوم حل چالش هاي حقوقی این موضوع در مجامع
علمی و تخصصی کشور گفت: کسب و کارهاي جدید و خلاقانه به ویژه در حوزه آي تی علاوه بر مباحث حقوقی با چالش هاي قانونی

 
هم درگیرند. 

عرفان منش انعطاف پذیر شدن و بازنگري در قانون کار را ضروري خواند و افزود: با توجه به تغییر کسب و کارها در دنیا، این قانون هم

 
باید متناسب با مشاغل و ایده ها و استارت آپ هاي نوظهور تغییر کند. 

مدیرکل دفتر راهبردي اجراي آموزش سازمان فنی و حرفه اي کشور با ارائه گزارشی از فعالیت هاي سازمان فنی و حرفه اي کشور
بیان کرد: سازمان فنی و حرفه اي کشور در دو سال اخیر، مراکز تخخصی آموزش هاي کارآفرینی و مهارت هاي کسب و کار را توسعه

 
داده و یکی دیگر از اقدامات سازمان، حمایت از رویدادهاي استارت آپی و داوري ایده هاست. 

در ادامه، دکتر کتایون سپهري مدرس و مشاور کارآفرینی و مدیر «شتاب دهنده منش» گفت: اولین و مهمترین عامل براي راه اندازي

 
یک کسب و کار خوب، یک ایده خوب است. 

پس از مرحله ارائه ایده، باید یک مدل کسب و کار طراحی کنیم و پس از ساخت یک نمونه حدأقلی از محصول و میزان مصرف



 
مشتریان تازه متوجه می شویم که به چه مقدار پول نیاز داریم. 

وي درباره اهمیت سرمایه گذاري و پول در راه اندازي کسب و کارها بیان کرد: دغدغه پول براي راه اندازي کسب و کار به ویژه از

 
جنس استارت آپی کاملاً اشتباه است. 

مدرس و مشاور کارآفرینی درباره ضرورت یا عدم ضرورت ثبت ایده ها گفت: اگر ایده ثبت شود اما اجرایی نشود باز هم فایده اي ندارد.

سپهري حمایت از ایده و ایده پروري را ضروري می داند و در عین حال معتقد است که نباید ایده هاي کسب و کار را انحصاري کرد.



تبعات خود کم بینی اجتماعی

منبع: امیدشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/09/03

ماهیت و خاصیت یک موضوع اجتماعی در این است که دیگر ریشه هاي به وجودآورنده در ذهن و روان تولید نمی شود، بلکه
سازوکارهاي بیرونی نیز دخیل شده اند؛ به بیان ساده تر، چرخه بازتولید آسیب با سرعتی فزاینده پیش می رود؛ فرد آسیب

اجتماعی را پدید می آورد و آسیب اجتماعی افراد بیشتري را در مرداب خود می کشاند. ...

ماهیت و خاصیت یک موضوع اجتماعی در این است که دیگر ریشه هاي به وجودآورنده در ذهن و روان تولید نمی شود، بلکه
سازوکارهاي بیرونی نیز دخیل شده اند؛ به بیان ساده تر، چرخه بازتولید آسیب با سرعتی فزاینده پیش می رود؛ فرد آسیب اجتماعی
را پدید می آورد و آسیب اجتماعی افراد بیشتري را در مرداب خود می کشاند. وقتی درك عمومی یا گزاره هاي علمی ما را به این
نتیجه می رساند که حس حقارت تبدیل به معضلی اجتماعی شده است، نباید جامعه اي را متصور شد که بخش زیادي از افراد آن
حس حقارت دارند، بلکه باید دنبال علت هایی بود که حس حقارت را در سطح گسترده اي بازتولید می کنند؛ از نهاد خانواده گرفته تا
نهاد سیاست و فرهنگ. برخلاف آنچه شاید تصور شود، نژادپرستی می تواند ریشه در حقارت اجتماعی داشته باشد. حضور عناصر
تندرو مذهبی در خاورمیانه (داعش، طالبان و...)، مفاهیمی همچون شهرستانی، دهاتی، جوك هاي قومیتی و حتی تخاصم مردمان دو
شهر در یک خطه جغرافیایی، حاکی از یک تشخص محدود شده است. مرزهاي من و دیگري هرچقدر تنگ تر باشد، ترس از آسیب
پذیري بیشتر است؛ یعنی اعتماد به نفس و عزت نفس آن جامعه مخدوش شده است. هر چند بررسی ریشه هاي تاریخی لازم است،
اما به خاطر محدودیت نوشتار حاضر از ورود به آن اجتناب می کنم. بار دیگر به سؤال اساسی خود باز می گردیم؛ چرا جامعه ما دچار
چنین حالتی شده است؟جامعه اي که خود را در نه در سطح داخلی و نه خارجی نقش آفرین نمی بیند یا دستاورد هاي موجود را
متعلق به خود نمی داند، دچار حس خود کم بینی می شود. دستگاه هایی که خود را پاسخ گو به مردم نمی دانند، جز تشدید این
حس چیزي عاید مردم نمی کنند. پارادوکس ناتمام تحسین و تحذیر غرب، معضل را دوچندان کرده و مانع از بروز واقع بینی شده
است. سبک زندگی از معماري تا تغذیه به سمت غرب سوق داده شده است، اما الگوسازي ذهنی مغایر عینیات است. روزگاري ساده
زیستی در بین مردم ایران فضیلت بود، نداشتن ها با مناعت طبع صرف می شد؛ ساختن جامعه اي که بر مبناي شعار نه به شرق و
غرب، امید دیرینه مردم براي دست یافتن به حس تشخص و یگانگی را بیدار کرده بود. آنها می خواستند از نو بسازند و پاي همه
سختی هایش از جنگ گرفته تا سازندگی بایستند. ساختارهاي اداري ما باید به سمت شایسته سالاري و مشارکت همگانی سوق داده
شود. تصمیم گیري ها باید به سمت مردم محوري برود تا مردم خودشان متولی امور شوند و تک تک اهالی در واحدهاي محلی در
همه امور دخیل شوند. تولید کننده داخلی در مقابل هجوم واردات باید مصون باشد و تولید صنعتی در رقابت با بازار جهانی بالنده
شود. آموزش و کارآفرینی می تواند در بازگرداندن اعتماد به نفس به مولدان داخلی کمک کند. مبارزه با ایجاد انحصارهاي رانتی و
مافیایی از عمده ترین عوامل در هم شکننده تولید داخلی است. همه این عوامل در صورت فزونی می تواند حس خودکم بینی

 
اجتماعی را در جامعه تشدید کند که مطمئنا تبعات ناگواري براي جامعه ما خواهد داشت. 

+شرق



امام علی(ع)؛ نمونه کامل یک انسان بسیجی / نیاز دولت ها به حضور نیرو و

تفکر بسیج

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/09/03

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه تفکر و ویژگی هاي بسیج را می توان با معرفی الگوي کاملی همچون امام
علی(ع) شناخت، گفت: بر این مبنا بسیج و بسیجی دیگر یک مفهوم بدون چارچوب و به تعبیري روي هوا نیست، بلکه

مصداق و الگوي کاملی دارد و انسان بسیجی باید در حد توان و استعدادش به سمت آن الگوي کامل ...

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه تفکر و ویژگی هاي بسیج را می توان با معرفی الگوي کاملی همچون امام علی(ع)
شناخت، گفت: بر این مبنا بسیج و بسیجی دیگر یک مفهوم بدون چارچوب و به تعبیري روي هوا نیست، بلکه مصداق و الگوي کاملی

 
دارد و انسان بسیجی باید در حد توان و استعدادش به سمت آن الگوي کامل حرکت کند. 

محمدصادق کوشکی، عضو هیئت علمی دانشگاه تهران، در گفت
وگو با ایکنا، درباره ویژگی ها و مختصات تفکر بسیجی گفت: اگر
بخواهیم مصداق و نمونه روشنی را از تفکر بسیجی ارائه کنیم،
باید به یکی از سخنان رهبر معظم انقلاب اشاره کرد که فرمودند:
«الگوي بسیج امام علی(ع) است»؛ یعنی شخصیتی که محوریت
تفکر و رفتارش دین است و براي انجام تکلیف دینی کاملاً آماده

 
و به عبارتی زندگی خود را وقف دین کرده است. 

 
بیشتر بخوانید: 

- گسترش نفوذ معنوي انقلاب مدیون تفکر بسیجی است وي افزود: چنین فردي اهل عقلانیت، فکر، تلاش، جهاد، مهرورزي به
مستضعفان و مصداق بارز «اشداء علی الکفار و رحماء بینهم» و نمونه کامل و عملی یک انسان بسیجی امیرالمؤمنین علی(ع) است. از
طرفی در فرهنگ دینی «امام» به معنی الگوست و باید تلاش کرد که در حد توان شبیه او شد و وقتی امام علی(ع) نمونه روشن یک

 
انسان بسیجی معرفی می شود در واقع جهت گیري فکري و رفتاري کسی که می خواهد بسیجی باشد مشخص می شود. 

بسیج با داشتن الگویی کامل، مفهومی روشن است کوشکی اظهار کرد: امام علی(ع) نظم را هم پایه تقوا می داند و در عین شدت و
غضب بر دشمنان دین خدا، اهل مهربانی و رحمت با مستضعفان، مؤمنان و نیروهاي خودي است و از طرفی چنین نیرویی اهل مبارزه،
اصلاح گر و عدالت خواه است. به همین دلیل اگر بسیج را با این شاخص بسنجیم، امکان سوء استفاده و تعبیرات نامتناسب با واقعیت
بسیج از بین می رود و دیگر بسیج یک مفهوم بدون چارچوب و به تعبیري روي هوا نیست، بلکه مصداق و الگوي کاملی دارد و انسان

 
بسیجی باید در حد توان و استعداد تلاش و به سمت آن الگوي کامل حرکت کند. 

این عضو هیئت علمی دانشگاه تهران بیان کرد: اگر به شهدا که به معنی واقعی و صادقانه بسیجی بودند، در طول سال هاي اول انقلاب
تا امروز نگاه کنیم می بینیم که سعی کردند در این مسیر حرکت کنند و به همین خاطر اهل عقلانیت، جهاد، خشم بر دشمن و



عطوفت با دوستان بودند. حال اگر کسی شناختی از این مفهوم ندارد یا می خواهد بسیج را یک فرد یا نیروي بدون فکر و آینده نگري

 
تعریف کند ناشی از جهل یا غرض ورزي اوست. 

نیروي بسیجی اهل قدرت طلبی نیست کوشکی درباره حضور پررنگ بسیج در عرصه هاي نظامی و امنیتی و خلأ حضور آنها در عرصه
هاي مدیریتی و اقتصادي گفت: اتفاقاً نیروهاي بسیجی فراتر از حوزه هاي نظامی و سیاسی، در زمینه هاي تولید علم و فناوري، هنر،
محرومیت زدایی، کارهاي جهادي و مبارزه با کرونا درخشان ظاهر شده اند. اما در عرصه مدیریتی اگر فضا مناسب و عرصه باز باشد
امکان حضور پیدا می کنند. نیروي بسیجی اهل قدرت طلبی نیست و اگر در عرصه اي احساس تکلیف کند وارد می شود. لذا این
نیروها در عرصه مدیریتی و اقتصادي، به معنی اداري و دولتی، چون شائبه قدرت طلبی دارد وارد نمی شوند اما در عرصه هاي سالم

 
اقتصادي مانند ایجاد اشتغال و کارآفرینی نیروهاي بسیجی حضور فعالی دارند. 

وي به یک نمونه عینی از حضور اقتصادي سالم بسیج اشاره کرد و گفت: بچه هایی با همین عنوان بسیج الان حضور دارند که
توانستند منجی میراث فرهنگی و احیاگر صنایع دستی یک منطقه شوند و کارآفرینی کنند و شاید کمتر کسی تصور حضور بسیج در

 
چنین عرصه اي را داشته باشد. 

کوشکی در پاسخ به این سؤال که با حضور نداشتن این نیروها در عرصه هاي مدیریتی و اقتصادي، دولت اسلامی چگونه محقق خواهد
شد؟ گفت: ساختار باید این نیروها را جذب کند و این افراد خودشان نمی توانند وارد این عرصه شوند یا خود را تحمیل کنند و این
مدیران و ساختار دولتی هستند که باید خواهان این نیروها شوند و حضور آنها را مطالبه کنند تا از کیفیت، تعهد و روحیه جهادي آنها

 
براي خدمت به مردم و پیشرفت کشور استفاده کنند. 

انتهاي پیام



چرخی که نمی چرخد؛ توقف کارآفرینی پشت سد اعمال سلیقه دولتی ها

منبع: میزانشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/09/03

کارشناس حوزه کسب و کار با اشاره تصمیمات سلیقه اي از سوي برخی از سازمان ها عنوان کرد: اداره کل جهاد کشاورزي 9
استان کشور، به دلیل واهی اشباع بازار، مجوز مرغداري براي متقاضیان صادر نمی کند و این سیاست انحصارگرایی یکی از

علل ایجاد فضاي پیش آمده براي مرغ است.

خبرگزاري میزان - فعالیت هاي حوزه تولید و تجارت علاوه بر برخی از محدودي هاي بین المللی با مشکلات و قوانین سختی
مواجه است تا جایی که بسیاري از فعالان حوزه اقتصاد، اعطاي تولید را به لقاي آن خواهند بخشید و به دنبال واردات و بازرگانی

 
خواهند رفت، این قوانین در بسیاري از مواقع عملکرد خود تحریمی دارد و موانع فراوانی را براي تولیدکنندگان ایجاد کرده است. 

بررسی این قوانین و نظارت قانون گذاران در سال جهش تولید می تواند به احیاي تولید در کشور منجر شود و شاهد رشد اقتصادي در

 
کشور باشیم. 

بنا به آمارهاي اعلام شده از سوي سازمان هاي بین المللی ایران در شاخص جهانی شروع کسب وکار از میان 190 کشور، رتبه 178 را
به خود اختصاص داده است، به عبارت دیگر تنها در 12 کشور، شروع کسب و کار نسبت به ایران سخت است و کشورمان در رتبه هاي

 
پایین براي تسهیل گري در کسب و کار قرار گرفته است. 

بنا به گفته کارآفرینان، یکی از اصلی ترین موانع رونق کارآفرینی در عرصه ي کشاورزي و دامداري، فرآیند اخذ مجوز از جهاد
کشاورزي است، به طور مثال یک تولید کننده در حوزه قارچ به دنبال ایجاد کسب و کاري شخصی نسبت به تولید قارچ در زیر زمین
14 متري اقدام کرده است و با رسیدن به درآمد مکفی اقدام به تهیه زمین به مساحت هزار متر در اطراف تهران می کند و وزارت
جهاد به بهانه سوده نبودن و مطابق قوانین به زمین هاي کمتر از 4 هزار متر مجوزي صادر نمی کند در حالی که متقاضی در زیر

 
زمین 14 متري به درآمد مکفی رسیده بود. 

از همین رو به سراغ صادق سفیدگر، یکی از کارشناسان حوزه بهبود محیط کسب وکار رفتیم و سؤالاتی در این خصوص مطرح کردیم.

صادق سفیدگر با اشاره به مشکلات و موانع کارآفرینی در کشور اظهار کرد: در حال حاضر درگاه ملی مجوزهاي کسب وکار یا همان
سامانه G4B راه اندازي شده است و تمامی سازمان ها ملزم شده اند که تمامی مجوزهایی که صادر می کنند را در این سامانه ثبت

 
کنند. همچنین هر اقدامی برخلاف فرآیندهاي ثبت شده در این درگاه، از سوي سازمان ها، ممنوع است. 

این کارشناس حوزه کسب و کار تصریح کرد: علی رغم نکتهٔ ذکر شده، کماکان اقدام هاي خلاف رویه هاي ثبت شده در G4B از
سوي اداره هاي جهاد کشاورزي مرسوم است. متاسفانه مردم نیز به دلیل اطلاع نداشتن از حقوق خود و حق شکایت از مسئولین در

 
این سامانه، از دستیابی به حقوق قانونی خود که همان ایجاد کسب وکار شخصی و کسب روزي حلال است، باز می مانند. 

بیشتر بخوانید: بی توجهی تاکسی هاي اینترنتی به مسئولیت اجتماعی وي افزود: کارشناسان اداره جهاد نیز مطابق باب میل خویش از
بخشنامه هایی یاد می کنند که مراجعه کنندگان به دلایلی نظیر مسائل حفاظتی اجازه دسترسی به آن ها و رویت بخشنامه هاي



 
مذکور را ندارند. 

سفیدگر با بیان این نکته که مورد رخ داده مخصوص پرورش قارچ نبوده و موارد مشابه مختلفی رویت می شود، گفت: متأسفانه نفس
این گونه تصمیم گیري ها و دخالت جزء کارشناسان در امور اقتصادي بنگاه ها شدیداً فسادزا است. مواردي مانند ارزیابی طرح
توجیهی کسب وکار، سوده بودن کسب وکار و... بستر اعمال سلیقه کارشناسان را مهیا کرده و امضاي طلایی به وجود می آورد. علاوه
بر این حق طبیعی یک کارآفرین است که ریسک کند و جلوگیري اداره هاي جهاد از آزادي عمل کارآفرینان مانع پویایی کسب وکارها

 
خواهد بود. 

این کارشناس حوزه کسب و کار با اشاره تصمیمات سلیقه اي از سوي برخی از سازمان ها عنوان کرد: اداره کل جهاد کشاورزي 9
استان کشور، به دلیل واهی اشباع بازار، مجوز مرغداري براي متقاضیان صادر نمی کند و این سیاست انحصارگرایی یکی از علل ایجاد

 
فضاي پیش آمده براي مرغ است. 

سفیدگر به آمارهاي جهانی اشاره کرد و افزود: در شاخص جهانی «شروع کسب وکار» که سالانه توسط بانک جهانی ارزیابی و اعلام
می شود، سازمان هاي دولتی رتبه اسفناك 178 از میان 190 را براي ایران به ارمغان آورده اند. وضعیت نابسامان فوق آنجا اهمیت

 
مضاعفی می یابد که بدانیم این رتبه نسبت به سال قبل 5 پله تنزل نیز داشته است. 

وي افزود: بی شک یکی از زیرساخت هاي مورد نیاز براي محیط کسب و کاري که رونق دهنده و اشتغال آفرین باشد، ساماندهی

 
قوانین، مقررات و مجوزهاست. 

این کارشناس حوزه کسب و کار راه حل اصلی برون رفت از مسئله مجوزها را پسینی کردن مجوزها دانست و افزود: قانون گذاران از
چند سال قبل اقداماتی در راستاي حل این مسئله انجام داده اند که در مهم ترین اقدام، هیئت مقررات زدایی مجوزهاي کسب وکار
در سال 94 با هدف اصلاح فرآیندهاي مجوزدهی راه اندازي شد. در قانون مذکور، براي هیئت مقررات زدایی تنها سه ماه مهلت در
نظر گرفته شده بود تا به این وظیفه ي مهم نائل آید که مهلت تعیین شده نشان می دهد قانون گذاران هنوز شناخت درستی از راه
حل این مسئله ندارند و بر این باورند که صرف قانون گذاري مشکلات را حل می کند، در صورتی که 5 سال گذشته است و شاخص

 
هاي جهانی و مشاهدات عینی، نشان از پسرفت کشور در این مسئله دارد. 

وي افزود: بنا بر تجربیاتی که از مسیر پیموده شده کسب کرده ایم و مسیري که کشورهاي پیشرو در تسهیل محیط کسب وکار

 
پیموده اند، تنها راه ایجاد تحول در این عرصه، بی نیاز کردن عموم مشاغل از اخذ مجوز شروع کسب وکار است. 

این کارشناس اظهار داشت: به نحوي که عمده کسب وکارها صرفاً با اعلام راه اندازي کسب وکار خود در یک سامانه مشخص، بی نیاز
از مجوز شوند و گروه دیگري از مشاغل نیز که کسب وکار حساس تري هستند کار خود را با اعلام شروع کرده و با استمهال قانونی
پس از راه اندازي، اقدام به اخذ مجوز کنند؛ که کلید موفقیت این روش، در موافقت خاموش دستگاه ها نهفته است. با موافقت
خاموش، دود کم کاري دستگاه ها به چشم کارآفرینان نمی رود و خود دستگاه ها متضرر خواهند شد، لذا کم کاري را کنار گذاشته و

 
به امور محول شده در موعد مشخص می پردازند. 

به هر روي، در شرایطی که قرار بود هم چرخ اقتصاد بچرخد و هم چرخ سانتریفیوژها، شاهد هستیم که چرخ اقتصاد به دلیل

 
خودتحریمی داخلی نمی چرخد و اعمال سلیقه هاي شخصی کارشناسان دولتی هم مزید بر علت شده است. 



انتهاي پیام/



چگونه در شرایط کرونا کسب و کارها را توسعه دهیم؟

منبع: ایسناشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی از برگزاري لایو وبینارهایی در زمینه نحوه توسعه
کسب و کارها و جذب سرمایه در شرایط شیوع کرونا خبر داد.

دکتر علی اصغر سعدآبادي در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به
فعالیت شرکت هاي دانش بنیان مستقر در مرکز فناوري و نوآوري
دانشگاه شهید بهشتی در حوزه کرونا، افزود: در هفته کارآفرینی ما
برگزاري رویدادهاي فناورانه را در حال اجرا داریم و طی آن از
کارآفرینان درخواست شد تا براي توسعه سلامت کشور در شرایط
کرونا ایده هاي خود را در این زمینه ارائه دهند تا با حمایت و

 
توسعه این ایده ها مشکلات بهداشت و درمان کشور مرتفع شود. 

وي اظهار کرد: علاوه بر آن برخی از شرکت هاي دانش بنیان
مستقر در پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی در تولید

 
ماسک، محلول هاي ضد عفونی کننده و ساخت ونتیلاتور فعال بودند و توانستند باري از دوش نظام بهداشت و درمان کشور بردارند. 

 
سعدآبادي اضافه کرد: همچنین برخی از شرکت ها نیز در حوزه واکسن کرونا در مراکز تحقیقاتی مشارکت دارند. 

مدیر مرکز فناوري و نوآوري پارك علم و فناوري دانشگاه شهید بهشتی اضافه کرد: علاوه بر اینها، ما از آغاز هفته جهانی کارآفرینی در
تلاش هستیم تا اقداماتی براي توسعه کسب و کارهاي فناورانه در شرایط شیوع کرونا اجرایی کنیم؛ از این رو مجموعه اي از لایو

 
وبینارها با محوریت "کسب و کارها در شرایط کرونا" را برنامه ریزي کردیم. 

 
سعدآبادي خاطر نشان کرد: این وبینارها آغاز شده است و به مدت 6 ماه ادامه خواهد داشت. 

وي با تاکید بر اینکه نحوه توسعه کسب و کارها در شرایط کرونا یکی از نیازهاي کشور است، خاطر نشان کرد: مردم جامعه همواره
دچار مشکلات اقتصادي هستند، ولی با شیوع کرونا این مشکلات شدیدتر شده است و ما در این وبینارها این افراد را با نحوه توسعه

 
کسب و کارهایشان در چنین شرایطی آشنا خواهیم کرد. 

عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی "چه نوع کسب و کارهایی در شرایط کرونا قابل توسعه هستند"، "نحوه پایدار ماندن کسب و

 
کارها در شیوع کرونا" و همچنین "نحوه جذب سرمایه در این شرایط" را از محورهاي مطرح در این وبینارها نام برد. 

انتهاي پیام



بانکها دست کارآفرینان را بگیرند

منبع: تابناكشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/09/03

یک فعال حوزه کار بر لزوم فراهم کردن بستر کسب و کار براي کارآفرینان تاکید کرد و گفت: باید قدر کسانی که سرمایه هاي

 
خود را به عشق وطن در تولید به کار گرفته اند، بدانیم. 

به گزارش تابناك اقتصادي به نقل از ایسنا؛ رحمت اله پورموسی، تسهیل شرایط کسب و کار و حمایت از کارآفرینان کشور را مورد
تاکید قرار داد و گفت: بیشتر کارآفرینانی که وارد فعالیتهاي کارآفرینانه می شوند، ریسک این کار را می پذیرند اما به دلیل عدم
حمایت مالی، وجود قوانین دست و پاگیر، عدم صدور مجوز کسب و کار یا طولانی شدن فرایند آن، سرمایه خود را از دست می دهند
و کم کم دلسرد می شوند در حالی که باید کارآفرینان را هم به لحاظ مالی و مالیاتی و هم تامین مواد اولیه حمایت کنیم تا آنها سرپا

 
بمانند و تولید داخل رونق بگیرد. 

 
شرایط کار را براي کارآفرینان آسان کنیم 

وي با بیان اینکه بانکها باید دست کارآفرینان را بگیرند، ادامه داد: در تمام کشورها بانکها در سود و زیان تولیدکننده و کارآفرین
شریکند و ضرر و زیان یا سود و منفعت آنها را متعلق به خود می دانند ولی ما با بروکراسی هاي اداري کارآفرینان را از کار دلسرد می
کنیم و با موانع مختلف سد راهشان می شویم. کسانی که سرمایه هایشان را در تولید به کار گرفته اند به عشق وطن می خواهند

 
کارآفرینی کنند بنابر این باید قدر آنها را بدانیم و شرایط کسب و کار را برایشان آسان کنیم. 

این فعال حوزه کار با تاکید بر حمایت همه جانبه از کارآفرینان و رفع موانع و مشکلات پیش روي آنها، حمایتهاي مالیاتی و اعطاي

 
تسهیلات بانکی را در این زمینه موثر خواند. 

 
حفظ امنیت شغلی کارگران با فعالیت کارخانه ها 

پورموسی گفت:در شرایطی که کارآفرینان با مشکلات اقتصادي دست و پنجه نرم می کنند نباید وقتی به مشکل برخوردند یا اقساط
بانکی آنها عقب افتاد کارخانه ها بسته شوند و بانکها با حکم قضایی آن را به مصادره خود درآورند چون با بسته شدن کارخانه ها، خط
تولید تعطیل و کارگران بیکار می شوند، معیشت یک خانواده و امنیت شغلی کارگر به خطر می افتد و سرمایه کارآفرینان و

 
تولیدکنندگان از بین می رود. 

وي با اشاره به اقدامات موثر قوه قضاییه در جلوگیري از بسته شدن کارخانه هاي داراي بدهی بانکی، گفت: با تلاش دولت و قوه
قضاییه کارخانه هایی که در بحث بدهی بانکی مدتهاي مدید تعطیل شده و کارگرانشان بیکار شده بودند مجددا به چرخه تولید

 
برگشته و با باز شدن این کارخانه ها امید در دل کارگران زنده شده است. 



به اعتقاد این فعال حوزه کار باید به سمت و سویی برویم که همه دستگاهها پاي کار بیایند و نگذارند تولید متوقف شود تا با احیاي
دوباره کارخانه ها، رونق هرچه بیشتر تولید و بهبود وضع معیشت کارگران را شاهد باشیم.



2 هزار تن عسل در استان بوشهر تولید شد

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/09/03

(CONAR) اتحادخبر: معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر گفت: امسال 2هزار تن عسل کنار
در این استان تولید شد که نسبت به سال گذشته 10 درصد افزایش نشان می دهد.

اتحادخبر: معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر گفت: امسال 2هزار تن عسل کنار (CONAR) در

 
این استان تولید شد که نسبت به سال گذشته 10 درصد افزایش نشان می دهد. 

به گزارش ایرنا؛ افشین قطبی افزود: از این میزان عسل 700 تن
توسط زنبور داران بومی و مابقی را زنبورداران مهاجر تولید کرده

 
اند. 

وي بیان کرد: بیشترین عسل تولیدي استان بوشهر در مناطقی
که درختان سدر (کنار) خود رو یا دست کاشت وجود دارد، تولید
می شود به همین دلیل در این استان به عسل کنار معروف است.

قطبی ادامه داد: هرچند عسل کنار در دیگر استان هاي جنوبی خوزستان، فارس و هرمزگان نیز تولید می شود اما استان بوشهر با

 
داشتن بیش از 50 هزار هکتار درخت سدر بیشترین سطح زیر کشت را به خود اختصاص داده است. 

وي ادامه داد: همچنین عسل کنار تولید شده در استان بوشهر نسبت به سایر استان هاي جنوبی از کیفیت بالاتري برخوردار است و با
عطر و طعم، انرژیی زایی و خواص درمانی منحصر به فرد و طبع معتدل است به همین دلیل این استان به عنوان قطب تولید این عسل

 
در کشور شناخته شده است. 

قطبی یادآور شد: یکی از خاصیت هاي عسل کنار استان بوشهر برخلاف عسل هاي دیگر که در یک مقطع زمانی رُس (کریستاله) می
شوند این نوع عسل حداقل تا 2 سال شکرك نمی زند به همین دلیل نیازي به رُس گیري با گرماي 120 درجه ندارد و خواص آن
حفظ می شود زیرا گرماي زیاد براي رس  گیري باعث از بین رفتن خواص دارویی و سایر آنزیم هاي مقوي عسل می شود و آنچه از

 
عسل باقی می ماند تنها قند آن است. 

وي اظهار کرد: براي نخستین بار در سال 1398 نشان جغرافیایی عسل کنار با همکاري سازمان صنعت، معدن و تجارت به نام استان

 
بوشهر به ثبت رسید و امروز این نوع جزو عسل هاي بسیار مرغوب و با کیفیت کشور است. 

قطبی با بیان اینکه عسل کنار به راحتی بسته بندي می شود ادامه داد: در چندسال اخیر این نوع عسل درحد قابل توجهی جایگاه
خود را پیدا کرده و به طور تقریبی درکل کشور و حتی خارج از کشور بویژه کشورهاي حوزه خلیج فارس و عراق به عنوان عسل ناب



 
از درخت سدر شناخته شده و طرفداران زیادي دارد. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر گفت: تولید عسل کنار (پاییزه) در استان بوشهر از اواسط شهریور که

 
زمان گل دهی این درخت است آغاز و در آبان ماه برداشت می شود. 

وي ادامه داد: علاوه براین زنبورداران بومی و مهاجر در استان بوشهر اردیبهشت و خرداد ماه نیز اقدام به تولید عسل بهاره (عسل چهل

 
گیاه) می کنند که مخلوطی از چندین گل گیاه است و خواص دارویی چند گیاه را دارد. 

 
وي یادآور شد: بیشترین عسل استان بوشهر در شهرستان هاي دشتستان، دشتی و جم تولید می شود. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي استان بوشهر گفت: زنبورداري در این استان 650 نفر اشتغال مستقیم و 170

 
شغل فصلی و غیر مستقیم دارد. 

قطبی اضافه کرد: زنبورداران در9 ماه از سال دراستان قادر به زنبورداري هستند و درسه ماه تابستان و گرما به مناطق ییلاقی

 
سردسیرکوچ کرده و در آنجا هم یک مرحله تولید و برداشت دارند. 

وي یادآور شد: استان بوشهر همواره به دلیل زمستان ملایم، بهار زودرس و تنوع پوشش گیاهی مکانی بسیار مناسب براي تولید زنبور

 
ملکه و هرساله میزبان 15 ایستگاه تولید ملکه بخش خصوصی و دولتی از نقاط مختلف کشور است. 

قطبی گفت: همچنین استان بوشهر مکانی مناسب براي تولید مثل، تکثیر جمعیت و بچه گیري از بهمن تا اواخر فروردین سال بعد

 
است. 

وي وجود یک ایستگاه تولید ملکه بومی درشهرستان جم، 2 ایستگاه در دشتستان، کارگاه هاي بسته بندي عسل، موم آج کنی،

 
کندوسازي را از جمله قابلیت هاي زنبورداري در استان بوشهر عنوان کرد. 

در زمان حاضر در استان بوشهر 650 زنبور دار بومی و یکهزار و 200 زنبوردار مهاجر فعالیت دارند.



قشم قطب پرورش میگو کشور

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/09/03

همزمان با فصل برداشت محصول از مزارع میگوي جزیره قشم، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم از دو
مجموعه پدیده صدف و عظیم ساحل قشم فعال در زمینه تولید میگو و همچنین شرکت تک هلال قشم مجتمع فرآوري و

بسته بندي محصولات شیلاتی بازدید کرد.

همزمان با فصل برداشت محصول از مزارع میگوي جزیره
قشم، رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد
قشم از دو مجموعه پدیده صدف و عظیم ساحل قشم فعال
در زمینه تولید میگو و همچنین شرکت تک هلال قشم
مجتمع فرآوري و بسته بندي محصولات شیلاتی بازدید

 
کرد. 

به گزارش خبرآنلاین از قشم : حمیدرضا مومنی در این
دیدارها با تاکید بر اهمیت سرمایه گذاري و تکمیل چرخه ارزش افزوده با نگاه صادراتی در واحدهاي تولید و پرورش میگو، اظهار کرد:
با برنامه ریزي صورت گرفته موضوع اشتراك گذاري دانش روز حوزه پرورش آبزیان به ویژه میگو، برندسازي و توسعه صنعت شیلات

 
در جزیره آغاز شده است. 

مدیرعامل منطقه آزاد قشم همچنین در حاشیه برنامه بازدیدهاي خود از مزارع پرورش میگو بیان کرد: صنعت پرورش میگو یک
ظرفیت مهم براي حرکت در مسیر توسعه متوازن و پایدار در قشم است که با توجه به موقعیت مناسب و استراتژیک این جزیره،

 
بسترهاي لازم جهت رشد این صنعت براي تولید محصولات با قابلیت صادرات فراهم شده است. 

براساس این گزارش رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم به همراه برخی از مدیران این سازمان در نخستین بخش
از بازدیدهاي روز شنبه (اول آذرماه) از مراحل برداشت میگو در مزرعه «پدیده صدف قشم» دیدن کرد و در جریان مراحل آن قرار
گرفت. سایت پرورش میگو شرکت پدیده صدف قشم در زمینی به مساحت 203 هکتار در روستاي نقاشه جزیره قشم مشغول فعالیت
است. این مزرعه پرورش میگو در حال حاضر با زیرکشت داشتن 30 هکتار براي 22 نفر فرصت شغلی به صورت مستقیم و همچنین
بیش از 25 نفر اشتغال غیرمستقیم و فصلی ایجاد کرده است و با اتمام مراحل توسعه اي 120 نفر در آن اشتغال خواهند داشت.

 
همچنین مطابق پیش بینی ها تا پایان آذرماه سال جاري 100 تن میگو از سطح زیرکشت این مزرعه برداشت شود. 

بازدید از مراحل برداشت میگوي تولید شده و پرورش پیدا کرده در مزرعه متعلق به شرکت «عظیم ساحل قشم» مرحله دیگري از
بازدیدهاي مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم و هیات همراه بود. مزرعه پرورش میگو عظیم ساحل قشم در زمینی به وسعت 84
هکتار احداث شده است و در حال حاضر 30 هکتار را در زیر کشت برده است. این مجموعه پرورش میگو نیز پس از اتمام فاز دوم آن
60 استخر پرورش میگو را به بهره برداري خواهد رساند و از این طریق براي 30 نفر نیروي بومی اشتغال ایجاد خواهد شد. همچنین

 
پیش بینی می شود که تا پایان آذرماه 45 تن میگو از سطح زیر کشت این مزرعه مورد برداشت قرار گیرد. 

همچنین در جریان بازدیدهاي مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، نمایندگان دو شرکت «اتحاد مهر کانی» و «تعاونی دشت کنار

 
سیاه» نیز به ارائه گزارشی از وضعیت تولید و برداشت محصول خود ارائه دادند. 

مومنی و مدیران سازمان منطقه آزاد قشم در بخش دیگري از بازدیدهاي روز شنبه خود، از مجموعه تولیدي «تک هلال قشم» واقع
در محدوده روستاي سلخ بازدید کردند و در جریان مراحل اجرایی و فرآیند فرآوري و بسته بندي محصولات شیلاتی قرار گرفت.



شرکت تک هلال قشم در حوزه فرآوري و بسته بندي محصولات شیلات جهت عرضه محصولات به سرزمین اصلی و همچنین صادرات
به سایر کشورها فعالیت می کند. این شرکت فعالیت خود را از سال 1390 آغاز کرده و تاکنون موفق به ایجاد براي بیش از 50 تن از

 
نیروهاي کار بومی شده است. 

مطابق برنامه ریزي بلندمدت صورت گرفته توسط منطقه آزاد قشم توسعه مزارع میگو با هدف افزایش تولید در حوزه شیلات، حرکت
در راستاي تامین امنیت غذایی کشور و همچنین اشتغالزایی پایدار براي جامعه محلی در دستور کار قرار گرفته است. همچنین با
تکمیل چرخه تولید و صادرات محصولات شیلاتی شاهد ارزآوري بیشتر براي کشور و بهبود شرایط زندگی ساکنین جزیره قشم

 
خواهیم بود. 

بنا بر این گزارش، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم و برخی از مدیران این سازمان در ادامه برنامه بازدیدهاي روز شنبه خود از محل
جاده میان روستاهاي سهیلی و نقاشه، خانه بومگردي هفت رنگو، فروشگاه و کارگاه تولید صنایع دستی و همچنین محل پیش بینی

 
شده جهت احداث و راه اندازي اسکله پدل برد و قایق هاي پارویی در محدوده روستاي هفت رنگو بازدید کردند. 
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انصاف نیوز نوشت: سخنگوي دولت اصلاحات از بزرگ شدن دولت موازي می

گوید

منبع: شفقناشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/09/03

شفقنا- انصاف نیوز نوشت: دولت اصلاحات، دولتی پرحادثه بود؛ از توقیف فله اي مطبوعات و ماجراي 18 تیر و قتل هاي
زنجیره اي تا ابتکاراتی مثل گفتگوي تمدن ها و بازگشت سفرایی که بعد از میکونوس ایران را ترك گفته و حتی در اجماعی

بدنبال برخوردي نظامی با ایران بودند؛ عبداالله رمضان زاده سخنگوي این دولت پرفراز ...

شفقنا- انصاف نیوز نوشت: دولت اصلاحات، دولتی پرحادثه بود؛ از توقیف فله اي مطبوعات و ماجراي 18 تیر و قتل هاي زنجیره اي تا
ابتکاراتی مثل گفتگوي تمدن ها و بازگشت سفرایی که بعد از میکونوس ایران را ترك گفته و حتی در اجماعی بدنبال برخوردي
نظامی با ایران بودند؛ عبداالله رمضان زاده سخنگوي این دولت پرفراز و نشیب درباره ي تمامی بزنگاه هایی که سیدمحمد خاتمی و

 
کابینه ي او از سر گذرانده اند با انصاف نیوز به گفت وگو نشسته است. 

او می گوید سید محمد خاتمی تنها رئیس جمهوري بود که براي ریاست جمهوري برنامه ارائه داد و کابینه ي او حاضر بود برایش
هزینه بدهد. در مقابل حسن روحانی تیم قوي اي ندارد و براي اطرافیان او منافع خودشان مهم تر از همه چیز است. اما انتقاداتی هم

 
دارد که طرح آنها را به زمانی موکول کرده تا خاتمی محدودیتی در دادن پاسخ رسمی و رسانه اي نداشته باشد. 

او در بخش دیگري از این گفت وگو به مسئله ي فساد پرداخته و می گوید که «فساد سیستماتیک در دولت محمود احمدي نژاد به
وجود آمده و فقط یک مورد فساد بزرگ دولت خاتمی داشت، آن هم شهرام جزایري بود؛ که خود دولت منشا آن را شناسایی کرد».
اما از طرف دیگر به توقیف فله اي مطبوعات در دولت اصلاحات اشاره می کند و می گوید «آقاي خاتمی می توانست در برابر آن

 
مقاومت کند اما اینکار را نکرد، دلیل این مسئله را هم نمی دانم». 

رمضانزاده در این گفت وگوي تفصیلی به موضوع قتل هاي زنجیره اي هم می پردازد و می گوید قتل هاي زنجیره اي از دولت هاشمی
شروع شده بود و در دولت خاتمی خاتمه یافت. او ادامه می دهد که «این قتل ها توسط برخی از نیروهاي وزارت اطلاعات انجام شده
بود که تحت مسئولیت آقاي خاتمی بود. بنابراین مقابله با بخش تحت مسئولیت خود را به درستی انجام داد. بقیه پیگیري ها به

 
سازمان قضایی نیروهاي مسلح مربوط می شد که در آنجا گیر کرد و هنوز هم گیر کرده است». 

همچنن او معتقد است دولت موازي از آغاز دولت خاتمی طی یک روند بیست ساله گسترش یافت و رئیس جمهور از یک شخصیتی
که خیلی کارها از او برمی آمد، به کسی تبدیل شد که محدویت هاي زیادي دارد، البته آقاي هاشمی تنها رئیس جمهوري بود که
واقعا نفر دوم کشور حساب می شد. او همچنین خیلی از فراز و نشیب هاي آن دولت را پاسخی به انتخاب سید محمد خاتمی می

 
داند. 

رمضا ن زاده درباره ي سیاست خارجی دولت اصلاحات نیز در قیاس با دولت فعلی می گوید که «اکنون آقاي روحانی سیاست منطقه
اي را به نظامیان واگذار کرده است و وزارت خارجه ي او در زمینه سیاست خارجی خوب عمل نکرد اما در دولت خاتمی ما با 187
کشور رابطه ي بازرگانی داشتیم. و برخی تحلیل می کنند حمله ي القاعده به برج هاي دوقلو براي خنثی کردن اثرگفت وگوي تمدن



 
ها بود». 

بازخوانی پیش رو از عملکرد دولت اصلاحات (از سال 76 تا 84) را در گفت وگو با عبداالله رمضان زاده-سخنگوي دولت اصلاحات و

 
استاندار اسبق کردستان- در ادامه بخوانید: 

رمضان زاده: بنویسید خاتمی و بخوانید ناطق نوري! انصاف نیوز:بازگشت سفرایی که بعد از ماجراي میکونوس از ایران رفتند در دولت

 
اصلاحات بنظر اتفاقی قابل تامل در عرصه ي سیاست خارجی است؛ چطور شد که رفتند و چطور برگشتند؟ 

عبداالله رمضان زاده: باید به چندماه عقب تر از بازگشت سفرا بپردازیم، در اسفند ماه سال 75 کشور در وضعیتی قرار گرفته بود که
نیروهاي نظامی آماده باش بودند. ایران به انفجار پایگاه آمریکایی ها در خبر عربستان متهم شده بود و از آن طرف قضیه ي میکونوس
پیش آمده بود و همه ي اروپایی ها سفراي خود را از ایران حارج کرده بودند. در نتیجه سیاست خارجی در یک بن بست قرار گرفته
بود. اتفاقی افتاد که آن را درایت رهبري می دانم و آن شکل گیري یک انتخابات بی نظیر بود؛ یعنی دوم خرداد. نفس این انتخابات
آزاد، رقابتی و غیرقابل پیش بینی باعث شد که نگرش ها نسبت به نظام سیاسی ایران در دنیا تغییر پیدا کند و به عنوان یک نظام
مردم سالار پذیرفته شود. به همین دلیل بدون اینکه کسی از خارجی ها خواسته باشد، سفرا بدون سر و صدا به ایران بارگشتند و

 
خطر حمله نظامی هم از بین رفت. 

 
یعنی بازگشت سفرا حاصل استقبال از صندوق راي بود. 

استقبال و رقابتی بودن انتخابات. زیرا همه پیش بینی کرده بودند که یک نفر را حاکمیت کاندیدا کرده و او راي می آورد و اما این
اتفاق نیفتاد. به یاد دارم نوشته بودند بنویسید خاتمی و بخوانید ناطق نوري. یعنی در این حد قضیه بدیهی محسوب می شد. حتی
شوراي نگهبان هم کارهاي خنده داري انجام داد، معمولا اسامی کاندیدها را برحسب حروف الفبا می نویسند اما شوراي نگهبان
لیست  اسامی را براساس تمایل خود نوشت، بدین صورت اول آقاي ناطق، ري شهري، زواره اي و نفر آخر آقاي خاتمی بود. در حالی
که اگر براساس عرف و حروف الفبا نوشته می شد باید خاتمی اول لیست قرار می گرفت. تا این حد همه چیز آماده شده بود تا آقاي
ناطق راي بیاورد اما نظام نشان داد پذیراي راي واقعی و آزاد مردم است. یعنی صرفا استقبال از صندوق راي نبود، بلکه مسئله کیفیت

 
صندوق راي هم مطرح بود و باعث شد این اتفاق ها در سیاست خارجه پیش بیاید. 

 
مردم هم سال 96 از صندوق راي استقبال گرمی کردند و اما نتیجه متفاوت شد. 

چون نوع رفتار و توان مندي هاي دولت موازي کاملا فرق کرده است. دولت موازي قدرتمند شده و همچنین اثرگذاري آن افزایش
یافته است. آن روز دنیا پذیرفت که یک رئیس جمهور مقتدر بر سرکار آمده اما پالسی که پس از انتحابات 96 به دنیا منتقل شد این

 
بود که این رئیس جمهور کاره اي نیست و این باعث عکس العمل هاي متفاوتی در سیاست خارجی در تقابل با ایران شد. 

 
یعنی رئیس جمهور کاره اي نیست؟ 

رئیس جمهور از یک آدمی که خیلی کارها ازش برمی آمد طی یک روند بیست ساله تبدیل به کسی شده که اختیاراتش بسیار محدود
شده است ؛ و دولت موازي اي که قدرت کمی داشت، الان به قدرت فائقه تصمیم گیري در کشور تبدیل شده است. این را دنیا می
فهمد، هرچقدر بخواهیم بگوییم نه اینطور نیست هم فایده اي ندارد. دنیا هم در مقابل عکس العمل نشان می دهد. یک رئیس
جمهوري مثل آقاي خاتمی راي آورد، در سال هاي اول چقدر قدرت داشت و در سال هاي آخر چقدر؟ و رفته رفته قدرت ریاست



جمهوري کم شد و آقاي احمدي نژاد هم جایگاه ریاست جمهوري را نابود کرد. در حالی که آقاي هاشمی خیلی اختیار داشت و واقعا
نفر دوم کشور بود (به خاطرات ایشان مراجعه کنید) و در برخی از جاها خودش را نفر اول کشور حساب می کرد. وقتی آقاي خاتمی
راي آورد، این انتظار وجود داشت که او هم همان توان و قدرت را داشته باشد، اما شخصیت او و برخوردهایی که با او می شد، نشان
داد روند کشور به سوي دیگري می رود. آقاي خاتمی هم در مسائلی مثل قتل هاي زنجیره اي و گفت وگوي تمدن قدرت فائقه و
ابتکار عمل نشان داد یعنی رئیس جمهور می تواند کاره اي باشد. مخالفانی که در نهادهاي انتخاباتی نیستند، قدرت خود را در این 25

 
سال کاملا افزایش داده اند و رئیس جمهوري را گوشه ي رینگ برده اند. 

نحوه ي مواجهه با اتفاقاتی مثل 18 تیر و قتل هاي زنجیره اي در دولت اصلاحات و گزارش هاي تهیه شده از اتفاقات اینچنینی در
دولت هم از سویی از نقاط قوت آن دوران به شمار می رود؛ کمی از آن رخدادها و نحوه ي مدیریتش بگویید؟ نحوه ي مراوده ي دولت

 
در این موارد با نهادهاي بالادستی و فرادستی چگونه بود و چگونه مدیریت کرد؟ 

پشتیبان آقاي خاتمی صرفا راي بالا نبود. آنهایی که به او راي داده بودند، عملا در صحنه بودند و از او حمایت می کردند. آقاي خاتمی
با یک تیم قدرتمند مشاوران سیاسی و اقتصادي کار را شروع کرده بود. مثل آقاي روحانی بدون تشکیلات و بدون نیرو نبود، آقاي
روحانی یک گعده اي را دور خود جمع کرده و با آنها کار می کند. آقاي خاتمی با یک تعدادي هم فکر فعال که آماده ي هزینه دادن
بودند، کار می کرد. آقاي خاتمی توانست با پشتوانه تیم فکري و تحلیلی که حاضر بود هزینه هم بدهد، کار کند اما آقاي روحانی کسی
را ندارد تا براي او هزینه کند. اکثریت کسانی که دور او جمع شده اند، منافع خودشان بیشتر از حتی آقاي روحانی براي آنها اهمیت
دارد. تیم آقاي خاتمی منافع ملی را در اولویت قرار داده بود و علاوه بر این او تنها رئیس جمهوري بود که برنامه ارائه داد. یعنی در

 
دوران کاندیداتوري خود برنامه عملی و مکتوبی براي اداره ي کشور ارائه داد. بقیه رئیس جمهورها اینکار را نکردند. 

 
این ضعف خود آقاي روحانی است یا به عوامل دیگري بستگی دارد؟ 

 
آقاي روحانی تیم خوبی ندارد و این نقطه ضعف ایشان است. 

برگردیم به موضوع قتل هاي زنجیره اي نحوه ي مراوده ي دولت در این موارد با نهادهاي بالادستی و فرادستی چگونه بود و چگونه

 
مدیریت کرد؟ 

قتل ها توسط برخی از نیروهاي وزارت اطلاعات انجام شده بود که تحت مسئولیت آقاي خاتمی بود. بنابراین مقابله با بخش تحت
مسئولیت خود را به درستی انجام داد. بقیه پیگیري ها به سازمان قضایی نیروهاي مسلح مربوط می شد که در آنجا گیر کرد و هنوز
هم گیر کرده است. آنچه در حوزه ي اختیارات ریاست جمهوري بود، انجام شد و سپس در جایی قفل شد که دیگر در اختیار او نبود.
با این حال آقاي خاتمی توانست این پیام را به جامعه منتقل کند که جلوي خودسري ها در درون دستگاه دولت را بگیرد. اتفاقا همین
پیام در حوزه اقتصاد هم اثر خود را نشان داد یعنی آقاي خاتمی نشان داد در بدترین شرایط هم می شود کار کرد و به وضعیت

 
معیشت مردم هم رسیدگی کرد. این حوزه ي سیاست است که تعیین کننده ي حوزه معیشت است. 

در مقابل عده اي که از دولت آقاي خاتمی در این زمینه ها تمجید می کنند، اما عده اي هم این انتقاد را وارد می کنند که به هر حال
حادثه 18 تیر و بخشی عمده اي از قتل هاي زنجیره اي در دولت آقاي خاتمی رخ داده و به هر حال مسئولیت این اتفاق ها با آقاي

 
خاتمی است. 

در دوران هر دولتی ممکن است هر اتفاق خلافی بیافتد، ممکن است آدم فاسد، جاسوس و خودسري وجود داشته باشد. دو نکته مهم
است، قتل هاي زنجیره اي از زمان آقاي هاشمی شروع شد و تا زمان آقاي خاتمی ادامه پیدا کرد و این آقاي خاتمی بود که این روند



را متوقف کرد. وقتی در خانواده کسی تخلفی می کند، دو جور می توان با آن برخورد کرد. یکی اینکه بگوییم جزو خانواده است و از
کنار آن بگذریم و یا اینکه با آن برخورد کنیم. هنر آقاي خاتمی این بود که با این مسئله محکم برخورد کرد.قضیه 18 تیر هم با اینکه
از نظر من یک حرکت دانشجویی بدون برنامه و ناگهانی بود و هیچ کس مسئولیت آن را نپذیرفت. با این حال دولت آقاي خاتمی
حداکثر توان خود را به کار برد تا مسالمت آمیز مسئله تمام شده و کمترین خسارت به دانشجوها وارد شود در حالیکه بیشترین
اتهامات متوجه ي دولت آقاي خاتمی شد. هنوز هم آقاي مصطفی معین و تاجزاده را متهم می کنند که خودشان پشت 18 تیر بودند.
در حالیکه گزارش شوراي عالی امنیت ملی در این زمینه واضح و روشن است و همچنین بعدها روشن شد که چه کسانی قصد لوله

 
کردن دانشجویان را داشتند. 

 
البته آقاي قالیباف گفته بود دولت آقاي خاتمی دستور حمله به کوي دانشگاه را داده بود. 

آقاي قالیباف گفته بود که آقاي موسوي لاري این دستور را داده است. اما این واقعیت ندارد،در شوراي امنیت کشور دستور جلوگیري

 
از تظاهرات در خیابان داده شده بود. 

 
یعنی با اطلاع آقاي خاتمی بوده. 

آقاي خاتمی در آن زمان یک مصاحبه اي کرد و گفت با تظاهرات خیابانی که با اغتشاش همراه شود، برخورد می شود. اما اینکه نفس

 
عمل اعتراض دانشجویان را کسی محکوم کرده باشد، آقاي خاتمی اینکار را نکرد. 

درمورد قتل ها به طور اخص مدام از فشارهایی گفته می شود که بر دولت آمده و با اینحال آقاي خاتمی دست به افشاي آنها می زند؛

 
در مورد آن اتفاقات و روندي که طی شد توضیح دهید. آیا آن اتفاقات قرار بوده ادامه داشته باشد؟ 

این قتل ها با اصول آقاي خاتمی در دفاع از حقوق ملت در تناقض بود و تیم او هم این پیگیري ها را می خواست و سوم اینکه جامعه
ي مدنی از آن پشتیبانی می کرد، روزنامه ها در آن زمان در اوج قدرت تاثیرگذاري خود بودند. این خواست جامعه بود که به دولت
منتقل می شد. وقتی جامعه منفعل است، دولت هم منفعل می شود. وقتی در یک روز 800 هزار تیراژ یک روزنامه می شود، معنی
این را امروز وقتی تیراژ روزنامه ها را می بینیم متوجه می شویم. پیگیري قتل هاي زنجیره اي خواست و اصرار جامعه، خواست خود

 
آقاي خاتمی و حمایت تیم او و بلاخره جلب موافقت رهبري بود. 

فرخ نگهدار در مناظره اي که با آقاي تاجزاده درمورد سه سال نخست انقلاب در انصاف داشت تاکید کرد که «10 سال بعداز آن
اتفاقات تلخ سال 67، ما به 2 خرداد 76 می رسیم که در آن حتی همان نسلی که ناامید و بی باور شده هم به سمت صندوق راي می
آید؛ در حالیکه اصلا باور نمی شد کسی سال 63 تا 70 حرفی از صندوق راي بزند». این اتفاق را نتیجه ي چه می دانید، انتخابات 76

 
محصول چه روندي بود و خود چه دستاوردهایی داشت؟ 

نتیجه ي تحولات پس از انقلاب از نظر گسترش آموزش عالی، افزایش تعداد نخبگان با تحصیلات عالی، دیوان سالاران جدیدي که در
جامعه فعال شده بودند، مردم نه تنها خواهان مشارکت در تصمیم گیري بودند بلکه خواهان مشارکت در تصمیم سازي ها هم بودند.
روند گذشته را در این جهت می دیدند که فقط از آنها می خواهد فرمانبردار باشند. در حالی که تعداد نخبگان چند برابر شده بود و
اینها می خواستند در تصمیم سازي ها مشارکت داشته باشند. ادبیات جدیدي هم توسط نشریاتی مثل کیان و عصر ما در جامعه
درباره ي مشارکت مطرح شده بود. پس فضاي ایجاد شده مشارکتی بود و نه فرمانبرداري. طبقه متوسط جدیدي که ایجاد شده بود
خواهان این بود که مسالمت آمیز با کمترین هزینه در سرنوشت خود و در تصمیم گیري و تصمیم سازي ها مشارکت داشته باشد.



پس در اولین فرصت راي گیري خود را نشان داد. این طبقه متوسط جدید تصمیم گرفته بود در مقابل تحمیل بایسته و این ایستادگی

 
را با روش هاي مسالمت آمیز انجام دهد، لذا از فرصت صندوق رأي استفاده کرد. 

با این وجود آقاي خاتمی در طی این سالها یک اعتباري را کسب کرده بود؛ به نظر شما با حمایت از دولت آقاي روحانی اعتبار خود را

 
از دست نداد؟ 

حتما از اعتبار ایشان کاسته شده! با ناکامی دولت آقاي روحانی، همه ي اصلاح طلبان و آقاي خاتمی ضربه خوردند. مردم می گویند ما
به اعتبار تکرار تأیید راي داده ایم. اما نتیجه ي آن وضعیت بد معیشتی مردم است. اینکه چرا وضعیت مردم بهم خورده است، یک
موضوع است و اینکه آقاي روحانی به وعده هاي خود عمل نکرد، یک موضوع دیگري است. به نظر من باید به مردم حق داد و حق
دارند چنین گلایه اي را می کنند. گلایه ي آنها این است شما این آدم را می شناختید که تیم ندارد و نمی تواند اوضاع را جمع و جور
کند و حاضر نیست به وعده هاي خود عمل کند یا از وعده هاي خود دفاع کند، پس چرا حمایت کردید؟!  این یک سوال درست و
انتظار برحق مردم است. از کسی حمایت کردیم که توانایی هاي او را می شناختیم و می دانستیم تیم تشکیلاتی ندارد. اخلاق او را هم

 
می شناختیم. اما آیا راه دیگري داشتیم یا خیر. این موضوع دیگري است. 

معتقد هستیم راه نجات کشور از مسیر اصلاحات می گذرد. اصلاحات یعنی بهبود وضع توسعه ي کشور و رفاه مردم از راه هاي قانونی،
مسالمت آمیز و بدون خشونت. در این چارچوب صندوق راي معنا پیدا می کند. البته وقتی در صندوق راي امکان رقابت هم وجود
دارد، هرچند کاندیداي ما را حذف کردند. اما باید از این حداقل ها استفاده می کردیم. اگر به چهار سال پیش برگردم. دوباره به آقاي
روحانی راي می دهم، وقتی که رقیب او آقاي قالیباف است و دانشجو را لوله می کند. و از سوي دیگر رقیب او آقاي رئیسی است که
تتلو هنرمند مورد تایید او است. در این شرایط حتما به آقاي روحانی راي می دهم. اگرچه اگر امروز به من بگویید به آقاي روحانی
راي بده، اینکار را نمی کنم. با توجه به دستاوردهاي آقاي روحانی در چهار سال اول در سیاست خارجی و اقتصاد و تغییرات در
مدیریت کشور، به او راي می دادم چون گزینه ي دیگري نداشتم. باید از صندوق راي استفاده کنم و براي استفاده از آن امکان رقابت

 
بین این سه نفر وجود داشت. 

 
یعنی در هر شرایطی باید راي داد؟ 

در شرایطی که امکان رقابت وجود داشته باشد  و حداقلی از انتظارات برآورده شود. مهم ترین گله ي امروز مردم وضعیت معیشتی
است. و اما دلیل آن را مستقیما مربوط به سیاست خارجه می دانم. اگرچه مدیریت تیم اقتصادي آقاي روحانی را در هم ریخـته،
نامنظم و بدون برنامه می بینم و اما تاثیر آن بین ده تا پانزده درصد است. بیش از 85 درصد مشکلات را مربوط به سیاست خارجی
می دانم؛ همه می دانیم که اختیار آن از دست آقاي روحانی گرفته شده است. آقاي روحانی برجام را شروع کرد و پس از آن باید
درباره ي سایر زمینه ها مذاکره می شد. بهبود معیشب مردم در گرو فروش نفت و امکان دریافت بهاي آن است، وقتی در نتیجه نوع
سیاست خارجی (ارزش گزاري نمی کنیم) شما نمی توانید نفت بفروشید، و بعد تصمیم می گیرید تعامل با نظام بانکی دنیا را که
چارچوب آن FATF است را نپذیرید چگونه میتوان درآمد کسب کرد تا خرج معیشب مردم شود. بخشی از آن هم تقصیر آقاي

 
روحانی نیست، اما کسی جرئت ندارد این را بگوید. وضع معیشت مردم قفل به سیاست خارجه است. 

 
البته این را آقاي روحانی گفت و براي منشا مشکلات آدرس کاخ سفید را داد. 

وقتی نفت نمی فروشید و اعلام می کنید با دنیا معامله ي بانکی نمی خواهید داشته باشید. نتیجه همین می شود. دنیا گفته هرکسی
می خواهد تعاملات مالی داشته باشد باید این سیستم FATF را قبول کند. کسی که سیستم بانکی را قفل کرده باید جوابگوي



 
معیشت مردم و کمبود دارو باشد. نه کسی که می گوید بیایید با دنیا تعامل کنیم. در این مسائل آقاي روحانی مقصر نیست. 

 
در زمان دولت اقاي خاتمی سیاست خارجی ما با محدویت هاي الان روبرو بود؟ 

در آن زمان هنوز دولت موازي شکل نگرفته بود یا کم قدرت بود. سیاست خارجی آقاي خاتمی با جسارت عمل می کرد. با اصرار آقاي
خاتمی در قضیه ي افغانستان توانستیم امتیازات بزرگی بگیریم. اثر آن امتیازات هنوز در سیاست خارجی ما با افغانستان وجود دارد و
آن را در مذاکره با آمریکا به دست آوردیم. با آمریکایی ها مذاکره کردیم و تقسیم وظیفه و منافع کردیم. و اروپایی هایی که در زمان
آقاي هاشمی با ما گفت وگوي انتقادي داشتند، در زمان آقاي خاتمی عنوان آن را به گفت وگوي سازنده تغییر دادند. اگر رئیس

 
جمهور بخواهد و اصرار کند، می تواند کار را جلو ببرد. اما آقاي روحانی تا یک حدي پیش می رود و بعد عقب نشینی می کند. 

 
آقاي روحانی محافظه کار است؟ 

 
اینکه جزو ذات آقاي روحانی است. 

روابط با همسایگان و کشورهاي منطقه از جمله عربستان که امروز در تقابل با ایران قرار دارند چگونه مدیریت می شد و به چه شکلی

 
بود؟ 

اگر بنا بر همکاري باشد و سیاست خارجی را سیاستمدارها تبیین و اجرا کنند می توان به روابط منطقه اي کشور سامان داد، در
دروان آقاي خاتمی بیشترین تعامل را با دنیا داشتیم. اکثر روساي کشورهاي بزرگ دنیا از آقاي خاتمی دعوت کردند. مذاکراتی کردند
و این رویکرد اثرات خاصی در حوزه ي اقتصاد داشت روزي وزیر بازرگانی وقت در دولت گزارشی داد که با 187 کشور دنیا روابط
بازرگانی داریم. توانستیم با کشورهاي منطقه روابط صمیمانه اي داشته باشیم. براي مثال نیکسون در زمان ریاست جمهوري در آمریکا
سیاستی به اسم دو ستون در خلیج فارس براي حفظ امنیت متطقه داشت، دو ستون یعنی ایران و عربستان. این در ادبیات روابط
منطقه اي مشهور است. علی رغم اینکه هردو کشور به تعبیر بعضی نوکر آمریکا بودند، آمریکایی ها هر چقدر تلاش کردند یک پیمان
امنیتی بین ایران و عربستان برقرار کنند نتوانستند و دو کشور موافقت نکردند. در دولت آقاي خاتمی سال 82 بین ایران و عربستان

 
یک پیمان امنیتی برخلاف میل آمریکا یی ها و اسراییلی ها امضا شد. این نتیجه ي اعتمادسازي و صداقت در رفتار است. 

در دولت آقاي خاتمی براي اینکه اعتماد کشورهاي منطقه را جلب کند وقتی نیروي دریایی ارتش در خلیج فارس مانور داشت، از
ناظران کشورهاي شوراي همکاري خلیج فارس دعوت کرد تا نظارت کنند. تا ببینند مانور ارتش ما علیه منافع آنها نیست. این اقدامات
در رفتار کشورهاي منطقه اثر گذاشت. البته این تعامل همراه با اقتدار بود. در یکی از جلسات مذاکرات مربوط به دریاي خزر در
ترکمنستان آقاي خاتمی دعوت شده بود، قبل از پرواز به آقاي خاتمی در فرودگاه خبر دادند در نقشه اي که در سالن کنفرانس
گذاشتند، سهم ایران را کم کردند، آقاي خاتمی همانجا سفر خود را لغو کرد و گفت تا این نقشه عوض نشود، به کنفرانس نمی رود.
مجبور شدند و نقشه را عوض کردند تا آقاي خاتمی برود. یعنی این اعتمادسازي همراه با اقتدار بود. اما بعدا دیدیم در خزر چه

 
امتیازهایی به روس ها دادند، در زمانی که اتفاقا مقاومت می کنیم. همچنین سیاست عاقلانه اي در حمله ي آمریکا به عراق داشتیم. 

 
می توان سیاست خارجه دولت آقاي روحانی را با خاتمی مقایسه کرد؟ اصلا شباهتی دارند؟ 

چه شباهتی؟ آقاي روحانی سیاست منطقه اي را به نظامیان واگذار کرده است. عملا در حوزه ي منطقه سیاست خارجی نداشت. در
حالی که در مسئله افغانستان در زمان دولت خاتمی آقاي امین زاده (معاون وزیر امور خارجه) یکی از پایه هاي تصمیم گیري درباره



ي دولت افغانستان بود. آقاي ظریف شخصا در امور بین المللی مذاکره کننده و دیپلمات توانایی است و اما در مدیریت سیاست

 
خارجی منطقه اي ضعیف عمل کرد. 

 
دولت موازي بعد از دوران آقاي خاتمی تقویت یافت، واکنشی به دولت آقاي خاتمی بود؟ 

بله قضیه همین است. وقتی دولت با استقلال عمل کرد، این احساس نیاز به وجود آمد که دیگران مقابله کنند. آقاي احمدي نژاد هم
جایگاهش را واگذار کرد و در عالم خودش حرف هایی می زد. جوك و قصه هاي خود را تعریف می کرد. کاري به سیاست خارجی

 
نداشت و کسی هم او را جدي نمی گرفت و این نادیده گرفتن  رئیس جمهور در دولت آقاي روحانی ادامه یافت و عملیاتی شد. 

مثلا تعامل دولت با شوراي عالی امنیت ملی و دبیر وقت آن و دستاوردهایی که حاصل شد و تاثیري که می تواند این تعامل بگذارد؟

 
چون درحال حاضر بنظر می رسد که ارتباط دولت با دبیر فعلی قطع یا کمرنگ است! 

از رابطه ي دولت با آقاي شمخانی خبر ندارم، پیگیري نمی کنم اما آقاي خاتمی در هرجایی که اختیار داشت از آن استفاده کرد.
حرف خود را زد و پیش می برد، حالا اگر پس از آن با مانع برخورد می کرد مسئله ي دیگري است. آقاي خاتمی یک زمانی متوجه
شد اختیارات او زیر سوال رفت. بنابراین لایحه اختیارات ریاست جمهوري را به مجلس برد. باز مسیر مسالمت آمیز تغییر و اصلاح را
در پیش گرفت. وقتی گفتند رئیس جمهور نمی تواند به عنوان نفر دوم کشور اختیار قانونی را بدهد، لایحه اختیارات به مجلس برد

 
اگرچه موفق نشد اما تلاش خود را کرد. و ادبیات و روش خود را نشان داد که چگونه باید براي تغییر اقدام کرد. 

پیگیري قتل هاي زنجیره اي در دولت خاتمی را یکی از مهمترین کارهاي دولت خاتمی می خوانند، نظر شما چیست و اگر اینطور
است پس چرا در سالگرده افشاي آن توسط دولت، خود قتل ها یادآوري می شود ولی این اقدام دولت اصلاحات در روایت ها یادآوري

 
نمی شود یا اهمیت چندانی براي آن قائل نمی شوند؟ 

چون به آقاي خاتمی اجازه نمی دهند درباره آن صحبت کند. فرصت ندارد دفاع کند. حتی اسم او ممنوع است. نمی دانم این مصاحبه
را چگونه می خواهید کار کنید. دستاوردهاي آقاي خاتمی فقط در حوزه ي قتل هاي زنجیره اي نبود. مایل هستم به موضوع اقتصاد
هم بپردازم. یعنی نشان دهیم دولتی که معتقد به توسعه ي سیاسی با آزادي دموکراتیک است، ببیشترین توان را در بهبود وضعیت
معیشتی مردم خواهد داشت. باید دید او اقتصاد را در چه حالتی تحویل گرفت. ببینید! آقاي هاشمی در اقتصاد دنبال الگویی بودند که
این روزها آقاي مرعشی اسم آن را الگوي چینی نامیده است. یعنی آقاي هاشمی سیاست را رها کرده بود و به اقتصاد پرداخته بودند.
وزارت اطلاعات را به آقاي فلاحیان، وزارت ارشاد را به آقاي لاریجانی و میرسلیم و وزارت کشور را به آقاي بشارتی داده بودند و آنها
هیچ هم سنخی اي با سیاست هاي آقاي هاشمی نداشتند. آقاي هاشمی تصور می کرد بدون سیاست، در حوزه اقتصاد می تواند
کارکرد مثبت داشته باشد. این توجه صرف به مسائل اقتصادي، بدون توجه به مسائل سیاسی و روش ها و بازي هاي سیاسی که باید
پشت اقتصاد باشد، نرخ تورم در سال 1374 را به 49 و نیم درصد رساند. به نظر می رسد بالاترین نرخ تورم در هفتاد سال اخیر را در
دولت آقاي هاشمی تجربه کردیم. براي جلوگیري از این تورم، اقتصاد را با رکود کامل مواجه کردند یعنی با تحمیل رکود تورم را به
24درصد رساندند. یعنی همه ي درهاي اقتصادي را بستند تا تورم پایین بیاید؛ آقاي خاتمی وقتی دولت را تحویل گرفت کشور در

 
تورم و رکود بود. 

این مسائل را دوستانی که طرفدار نظریه ي چینی کردن اقتصاد هستند نمی گویند که چرا 49.5 درصد در دولت آقاي رفسنجانی
تورم داشتیم، در حالی که نه منابع نفتی ما کم شده بود و نه نیروهاي سیاسی مستقل منتقد فعال بودند. دلیل این اتفاق به نظر من
عدم توجه به حوزه سیاست بود؛ وقتی آقاي خاتمی اقتصاد را تحویل گرفت نرخ بیکاري 14 درصد بود و انتظارات جامعه بالا بود. بعد



ببینیم آقاي خاتمی چه دولتی تحویل داد. تورم 11درصد نرخ رشد اقتصادي به 5 تا 7 رسید، نرخ بیکاري 12 درصد شد و وضعیت
معیشت عمومی بهبود یافته بود؛ همه اینها در دولتی اتفاق افتاده بود که ادعاي اقتصادي هم نداشت. رکورد اشتغال سالانه به
700هزار نفر رسید. نرخ ارز به طور واقعی تک نرخی شد و قیمت آن رو به پایین بود. نرخ بیمه تجارت با ایران سه درجه کاهش یافته
بود و ما توانستیم تمام نیازمندي هاي خود در سطح کالاهاي سرمایه اي و واسطه اي را از خارج تهیه کنیم. بهترین دولت در 50 سال
اخیر مربوط به آقاي خاتمی بود. چون معتقد به عقل جمعی بود. طرحی به نام ساماندهی اقتصاد ملی داد و همه صاحبنظران کشور را
در حوزه اقتصاد جمع کرد اعم از راست خارجی و داخلی و از  آنها خواست بیماري هاي اقتصادي ایران را پیدا کنند و راه حل هایی

 
براي آن پیشنهاد بدهند. 

نتیجه طرح ساماندهی اقتصاد ملی برنامه ي سوم و چهارم توسعه بود. بنابراین براي هرگونه اصلاحی در حوزه ي معیشت مردم باید
روابط سیاسی و مشارکت عمومی را پذیرا باشیم؛ درصورتیکه اینکار را نکنیم نمی توانیم در حوزه اقتصاد دستاوردي داشته باشیم و
این هنر مردم در دوم خرداد بود. یعنی دستاورهاي اقتصادي مربوط به حوزه مشارکت در صندوق راي رقابتی است. امروز هم هر کسی
که بخواهد کشور را از وضع بد معیشتی نجات دهد، باید صندوق راي آزاد را به رسمیت بشناسد و امکان رقابت و مشارکت صاحب

 
نظران را در تصمیم گیري داشته باشد. 

 
به سیاست هاي توسعه آقاي هاشمی اشاره کردید، آیا در دولت او به نوعی شکاف طبقاتی افزایش پیدا کرد؟ 

در دولت آقاي هاشمی ضریب جینی درحال کاهش بود. ضریب جینی نشانه ي اختلاف طبقاتی است. پایین ترین ضریب در دولت
آقاي خاتمی بود و به 39 درصد رسیده بود.  در دولت آقاي خاتمی به اندازه ي نرخ تورم حقوق کارمندان اضافه می شد. حقوق
کارگران و معلمان حتی در برخی از سال ها بیش از حد تورم افزایش پیدا کرده بود. این در حالی بود که در سال هاي آخر دولت
خاتمی با کمبود منابع روبرو شده بودیم چون قیمت نفت حدود 6 و 7 دلار کاهش پیدا کرده بود. با این حال نتایج اقتصادي چشمگیر
بود و ما انتظار داشتیم که این مسئله ادامه پیدا کند چون صندوق ذخیره ارزي را اولین بار آقاي خاتمی ایجاد کرد و در نتیجه کشور
نه تنها با کمبود ارز مواجه نبود بلکه حدود 14٫5 میلیارد دلار ارز نقد تحویل دولت آقاي احمدي نژاد شد. اما آقاي احمدي نژاد آمد و
همه چیز را ویران کرد. اولا صداقت با مردم، عمل به وعده ها، ثانیاً وجود اعتقاد مشارکت عمومی و نظرخواهی و اعتماد به کارشناسان
و ثالثاً وجود رقیب قدرتمند دلیل موفقیت آقاي خاتمی بود. یعنی رقیب قدرتمندي که اجازه نقد دارد و از این مسئله نمی ترسد.
خیلی از وزراي دولت آقاي خاتمی در دوره آقاي هاشمی هم بودند اما چرا در دولت آقاي خاتمی موفق تر بودند، چون منتقدین قوي
تري در بیرون داشتند و آزادانه آنها را نقد می کردند و تیم آقاي خاتمی همیشه مراقب بودند تا خلافی نکنند . کسی که می خواهد
خودش را کارآمد و ضد فساد نشان بدهد، باید اجازه ي فعالیت منتقدین را تضمین کند، یکی از دلایل موفقیت آقاي خاتمی فعالیت
منتقدین بود و یکی از دلایل کم فساد بودن آن دولت هم همین بود. طبق شاخص هاي جهانی دولت آقاي خاتمی کم فسادترین

 
دولت بعد از انقلاب بود و این هم باز نتیجه وجود منتقدین قدرتمند بود . 

در آن دوران مفسدین اقتصادي یا کم بودند یا مثل امروز خبري نمی شدند؛ تراز فساد چگونه بود؟ هنوز به نسبت سیستماتیک نشده

 
بود؟ در درون دولت و نهادهاي نزدیک به دولت وضعیت چطور بود؟ 

فساد خیلی کمتر بود و سیستماتیک نبود. فساد سیستماتیک در دولت آقاي احمدي نژاد به وجود آمد و عدم پاسخگویی برخی باعث
فساد سیستماتیک شده است. به خاطر وجود نقد و قدرت منتقدین دولت فساد در دولت آقاي خاتمی از دولت آقاي هاشمی کمتر بود.
با چوب قضا می توان موردي با فسادها برخورد کرد اما نمی توان کلاً آن را از بین برد، زیرا فساد سیستماتیک به شفافیت وجود
منتقدین و مطبوعات آزاد مربوط می شود. یک مورد فساد بزرگ در دولت آقاي خاتمی شهرام جزایري بود، خود دولت -یعنی وزیر
بازرگانی- منشا این فساد را شناسایی کرد. یعنی این صداقت و توانایی در دولت وجود داشت که فساد خودش را شناسایی کند. مثل



 
قتل هاي زنجیره اي و بسیاري از مسائل دیگر. 

دوره ي اصلاحات را عصر طلایی روزنامه نگاري می خوانند؛ تعداد روزنامه ها هم قابل توجه افزایش یافت، از طرفی توقیف فله اي
روزنامه ها توسط دستگاه قضایی را هم در همین دوران داشتیم؛ کمی از این فضا و رخدادها بگویید و کارهایی که باید براي جلوگیري

 
از آن توقیف ها و برگشت ناپذیري آن فضاهاي باز می شد. 

کسانی که از شفافیت می ترسند، چه کسانی هستند؟ یا باید دیکتاتور باشند و یا فاسد و قصد سو استفاده در آینده  داشته باشند.
وگرنه مطبوعات به چه کسی ضرر می زند؟ وقتی می گویم دولت آقاي خاتمی سالم ترین دولت بود به این دلیل است که مطبوعاتی
که مخالف آقاي خاتمی بودنذ را کسی با آنها کاري نداشت. چرا در دولت آقاي احمدي نژاد فساد وجود داشت؟ چون معاون مطبوعاتی
وزارت ارشاد و هر نشریه اي که علیه دولت چیزي نوشت را توقیف می کرد. البته یک نقد به  آقاي خاتمی وارد است اینکه در مقابل

 
توقیف فله اي مطبوعات مقاومت نکرد 

 
چرا مقاومت نکرد؟ 

 
نمی دانم. این را تا به حال از او نپرسیده ام اما آقاي خاتمی باید در آن جا مقاومت می کرد. 

 
به نظر شما چرا مقاومت نکرد؟ تحلیل شما چیست؟ 

 
به نظر من می توانست مقاومت کند اما کوتاهی کرد. 

 
محافظه کاري کردند؟ 

واقعا نمی دانم. با وضعیتی که کشور و محبوبیتی که آقاي خاتمی داشت و با اراده اي که ما از آقاي خاتمی سراغ داشتیم، می شد از

 
توقیف فله اي مطبوعات جلوگیري کرد. 

پس به نظر شما توقیف فله اي مطبوعات، کوي دانشگاه و قتل هاي زنجیره اي اینها واکنشی به عملکرد دولت آقاي خاتمی بود و

 
آزادي هاي سیاسی اي که در آن دولت وجود داشت تا این مسیر ادامه پیدا نکند؟ 

 
قتل هاي زنجیره اي از قبل از دولت آقاي خاتمی شروع شد. 

 
اما در دولت آقاي خاتمی اوج گرفت. 

بله. تحلیل اولیه ي من این است که اینها قصد داشتند به آقاي خاتمی اثبات کنند که راي مردم کاره اي نیست و ما هستیم که
تصمیم می گیریم چه کار کنیم. به همین خاطر روزنامه ي سلام را بستند و فاجعه کوي دانشگاه را به وجود آوردند و مطبوعات را

 
بستند تا به مردم ثابت کنند که راي شما یک طرف است و اراده ي ما یک طرف. نمی تواند دلیل دیگري داشته باشد. 

وقتی آقاي خاتمی انتخاب شد، جلساتی با سران احزاب مخالف تشکیل می شد و حتی ما مطلعیم که آقاي خاتمی پس از انتخابات با
سران سپاه -که در آن تبلیغات گسترده اي به نفع کاندیداي رقیب ایشان و علیه ایشان توسط طیفی در درون سپاه شده بود



 
-گذاشتند و سعی در گفت وگو کردند؛ درمورد نتیجه ي این گفت وگوها و روندي که طی شد توضیح دهید. 

آقاي خاتمی خود را رئیس جمهور همه کشور می دانست و معتقد بود که تعامل داخلی زمینه ساز وحدتی است که دست سیاست
مدار را در سیاست خارجی باز می گذارد. چون اهل گفت وگو و مدارا بود با همه ي جریانات سیاسی ارتباط برقرار می کرد. من به یاد
دارم یک زمانی یکی از دوستان در سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی به من گفت کاش آقاي خاتمی انقدر که با موتلفه جلسه می
گذارد براي ما هم وقت بگذارد. یعنی او اهل شنیدن بود و آن شنیدن هم عقلانیت و کارآمدي به دنبال داشت. هدف او کارآمدي و
سلامت در کار و ارتقاي وضع عمومی بود و این را محصول عقل جمعی می دانست و نه جناح خاصی. در سیاست داخلی و خارجی به
این مسئله اعتقاد داشت. کمااینکه در دانشگاه هم اینکار را کرد. انتخاب روساي گروه و دانشکده را به عهده ي اعضاي خود دانشگاه ها
گذاشت. باور او بر این بود که وقتی متخصصین ما به یک جمع بندي می رسند امکان اشتباه آن کمتر از این است که یک فرد تصمیم
بگیرد. بنابراین در دانشگاه ها این اتفاق افتاد و بهترین دوران دانشگاه ها در زمان آقاي خاتمی بود. در ارتباط با احزاب سیاسی هم
همین طور عمل کرد؛ خانه ي احزاب شکل گرفت. قانون شوراها هم اجرا شد به این دلیل که براي عقل جمعی و مردمی بیشتر از

 
جناحی عمل کردن اعتبار قائل بود. 

در دوران آقاي خاتمی گروه هاي دانشجویی به نظر و نسبتا از آزادي عمل بیشتري نسبت به دوره هاي دیگر برخوردار بودند؛ نحوه ي

 
تعامل با گروه هاي دانشجویی چگونه بود و چه تفاوت بارزي با دولت قبل و دولت پس از آن دوران داشت؟ 

این فضاي باز مختص دانشجویان نبود بلکه بین اساتید هم جریان داشت و گفت وگوي آزاد هم در همان زمان شکل گرفت. البته در
سال هاي آخر دولت او، با دانشجوها برخوردهایی شد و بازداشت هایی صورت گرفت. اما به هر حال بهترین دوران دانشجویی هم

 
همان زمان بود. 

طرح گفت وگوي تمدن ها، سطح استقبال ها و دیدارها از سوي کشورهاي دیگر و به طور کلی سیاست خارجی در آن دوران بهبود
چشم گیري داشت؛ اما گویا آن سیاست تنها قائم به حضور شخص خاتمی بود و بعدها تقریبا دیگر امکان استفاده از دستاوردهایش

 
براي ایران از میان رفت؛ چرا با رفتن خاتمی گفت وگوي تمدن ها هم به پایان رسید؟ 

گفت وگوي تمدن ها از آن نکته هاي تاریخی براي ایران است. براي اولین بار یک پیشنهاد از سوي ایران در سطح بین المللی مقبول
تمام جامعه بین الملل قرار می گیرد . فکر کنید سفراي کشورهاي دیگر چند سال قبل از این قضیه، با این اتهام زدن که این کشور
(ایران) تروریست است از کشور رفتند؛ آقاي خاتمی یک پیشنهادي را در سطح بین المللی تحت عنوان گفت وگوي تمدن ها مطرح
می کند و مورد اقبال جامعه جهانی قرار می گیرد حتی دنیا یک سال را به نام گفت وگوي تمدن ها می پذیرد. برخی تحلیل می کنند
شاید حمله ي القاعده به برج هاي دوقلو براي خنثی کردن اثر گفت وگوي تمدن ها بود. این نشان دهنده این است که اگر کشور در
سیاست داخلی دموکراتیک عمل کند و نیروهاي داخلی متعهد باشند و آزادانه و همگرایانه عمل کنند در سطح بین المللی می توانیم

 
جایگاه خوبی پیدا کنیم، نه مثل الان که دچار مشکل شده ایم. 

 
چرا این طرح فقط وابسته به شخص آقاي خاتمی بود؟ 

فقط این مسئله نبود. آقاي خاتمی وقتی رفت اقتصاد و سیاست داخلی هم خراب شد. آقاي خاتمی یک شخص نبود یک جریان بود،
یک تیم داشت و این تیم با برنامه عمل می کرد و به آن  اعتقاد داشت. این برنامه همان طور که مقبول داخل بود در دنیا هم پذیرفته
شده بود. براي اینکه در سطح سیاست بین الملل نفوذ داشته باشید اول باید مسئله ي سیاست داخلی را حل کنید. باید از نظر

 
اقتصادي و سیاسی توانمندي هاي داخلی را بالا ببرید. 



وقتی به چهره ي آقاي خاتمی پس از دوران ریاست جمهوري و به ویژه 88 نگاه می کنیم، انگار محافظه کار شده اند؛ هر چند او در

 
رسانه ممنوعیت هایی دارد اما گاهی مواضع او مورد انتقاد قرار می گیرد. 

اول اینکه آقاي خاتمی فرصت تبیین مواضع خود را ندارد و دوم اینکه فرصت تشکیل جلسات براي همفکري بسیار محدود است. آقاي
خاتمی شخص نیست. یک تیم و جریان است. وقتی فرصت را از او گرفته ایم، ممکن است موضعی بگیرد که الان هم قبول نشود شما
به او فرصت دفاع بدهید و خودش توضیح دهد که چرا چنین مواضعی را گرفته است. آقاي خاتمی یک اعتقاد صریح و روشن دارد؛
اینکه به هیچ وجه موافق براندازي این نظام نیست. به هیچ وجه موافق رفتار خشونت آمیز نیست و به روش هاي قانونی اعتقاد دارد.
بنابراین مواضع او را باید در این چارچوب تفسیر کنیم، وقتی آنها را کنار هم می گذاریم آن زمان باید بروید و از او بپرسید چرا این

 
مواضع را گرفته است. 

از همان طریقی که گاهی نزدیک به انتخابات از خودش فیلمی پخش می کند و یا مطالبی را در کانال خود قرار می دهد، نمی تواند

 
فرصت دفاع و پاسخگویی داشته باشد؟ و مسائل را شفاف کند. 

آقاي خاتمی فرصت گفت وگو و بحث می خواهد، یعنی یکی باید برود جلوي آقاي خاتمی بنشیند و صریح او را نقد کند. نقد منتشر

 
شود و آقاي خاتمی به آن پاسخ بدهد. هرکسی به آقاي خاتمی نقد دارد، خودش فرصت پاسخگویی را براي او فراهم کند. 

 
نظر شما درباره ي موضع آقاي خاتمی در آبان ماه 98 چطور بود؟ 

موضع آقاي خاتمی بود. من راجع به مواضع آقاي خاتمی بعد از اینکه ایشان در مواردي محدود شدند، هیچ وقت اظهارنظر نکردم.
وقتی اظهارنظر می کنم که خودشان فرصت پاسخگویی داشته باشند. به دلایلی آقاي خاتمی یک مسیر را انتخاب کرده که ممکن

 
است مورد قبول ما نباشد اما قطعاً دلایلی براي خود دارد چون هنوز نتوانسته است بیان کند؛ الان نقدي نمی کنم. 

 
یعنی یک روز درباره ي این مسائل صحبت خواهند کرد؟ 

حتما چیزهایی نوشته است. الان به ما هم نقد وارد است به محض اینکه می خواهیم یک جلسه 5 نفره تشکیل دهیم برخورد می
شود. یعنی در شرایط امنیتی نمی توان همفکري کرد. وقتی نتوانیم هم فکري کنیم حرف هایی می زنیم که ممکن است شما نقد

 
داشته باشید من نقد داشته باشم. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



ساخت جایگاه cng شهر قروه درگزین براي ایجاد درآمد پایدار شهري

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/09/03

امروزه در بسیاري از شهرهاي کشور نحوه کسب درآمد توسط شهرداري ها به مسأله مهمی تبدیل شده است. دسترسی
شهرداري ها به منابع درآمدي مطلوب و پایدار موجب می شود که شهرداري، نقش فعال تري در محیط شهري ایفا کند و پاسخگویی

 
مناسبی به نیازهاي شهروندان داشته باشد. 

از این رو دستیابی به روش هاي نوین تأمین منابع درآمدي پایدار، مطمئن و بدون تبعات ناگوار اقتصادي، اجتماعی و سیاسی نقش
بسیار مؤثري در رضایت جامعه شهري، سرعت بخشیدن به توسعه و عمران محدوده هاي شهري و درنهایت مدیریت مطلوب شهرها

 
خواهد داشت. 

cng شهردار قروه درگزین بیان کرد: در راستاي نیاز شهر و خدمات رسانی به شهروندان عزیز، پروژه ساخت ساختمان جایگاه
شهرداري قروه درحال انجام بوده و عملیات عمرانی جایگاه از جمله قالب بندي، بتن ریزي، ساخت سایبان و تأمین روشنایی جایگاه در
سال گذشته به پایان رسیده و از اواسط سالجاري با توجه به برگزاري مناقصه، ساخت ساختمان اداري و دیوارکشی مجموعه آغاز و
پروژه مذکور داراي پیشرفت 70 درصدي است. شایان ذکر است قرارداد خرید تجهیزات و دستگاه هاي جایگاه cng درحال انجام بوده

 
و درصورت نهایی شدن قرارداد دستگاه ها و تجهیزات مورد نیاز خریداري و در آینده اي نزدیک نصب خواهند شد. 

مهدي اسفندیاري صالح خاطر نشان کرد: هدف از ساخت جایگاه عرضه سوخت سی.ان.جی، تداوم خدمت رسانی به شهروندان گرامی،
ایجاد اشتغال و از جمله مهم ترین مبحث ایجاد درآمد پایدار خواهد بود و امیدواریم با به بهره برداري رسیدن این پروژه شاهد رضایت

مندي هرچه بیشتر همشهریان فهیم و عزیز شهرمان باشیم.



ضرورت سرمایه گذاري در خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین

جهانی

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/09/03

ایران اکونومیست- معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو دغدغه
اي جدي است و اگر اقدامی در این زمینه انجام نشود، شکاف فناوري در این حوزه روز به روز با شرکت هاي بزرگ جهانی

بیشتر می شود.

《سعید به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
》 در نشست با مدیرعامل گروه صنعتی ایران زرندي
خودرو، افزود: صنعت خودروسازي حاصل سیاست گذاري
هاي دوره هاي مختلف در گذشته بوده و آثار مثبت و

 
منفی آن قابل مشاهده است. 

وي بیان داشت: از خودروسازان کشور انتظار می رود مشابه
خودروسازان بزرگ جهان خدمات ارائه کنند، اما باید دید

 
آیا شرایط تولید نیز مشابه و مساوي است؟ 

زرندي ادامه داد: تصمیم گیري و کار در شرایط کنونی سخت تر از هر زمان دیگري است و باید ابتکار عمل هایی در پیش گرفت تا

 
شرایط به خوبی مدیریت شود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، حمل و نقل عمومی را از جمله ضروریات مهم و اساسی مردم برشمرد و با تاکید بر برنامه ریزي

 
حاکمیتی در این زمینه، گفت: باید در این بخش برنامه هاي جدي به اجرا گذاشته شود. 

وي، خودروسازي را صنعت مهم کشور توصیف کرد و افزود: براساس محاسبات انجام شده، بیش از 12 درصد ارزش ستانده کشور، 12

 
درصد اشتغال و دست کم 15 میلیارد دلار کاهش ارزبري توسط دو خودروساز کشور، اهمیت این صنعت را مضاعف کرده است. 

زرندي با اشاره به مشکلات و موانع در مسیر تامین مالی از طریق بانک ها، بر استفاده از روش هاي نوین مالی تاکید کرد و گفت: باید

 
مدل هاي جدیدي تعریف کرده و با ایجاد اعتماد در بین مردم، نقدینگی موجود در جامعه را به سمت تولید هدایت کنیم. 

بررسی آمارهاي منتشره سامانه کدال حاکی از تولید 496 هزار و 876 دستگاه خودرو از سوي ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو از

 
ابتداي امسال تا پایان مهر ماه است. 

ایرنا



تولیدات گلخانه اي به نام همدان؛ صادرات به کام دیگران

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/09/03

همدان از استان هاي پیشرو در ایجاد گلخانه هاي محصولات کشاورزي است و تولیدات گلخانه اي آن به حدي مرغوب است که
در سبد صادراتی قرار گرفته اما متأسفانه به دلیل نبود زیرساخت هاي لازم محصولات گلخانه هاي همدان از استان هاي یزد و اصفهان

 
به بازارهاي هدف صادر می شود. 

استان همدان با داشتن 2 درصد مساحت کشور حدود 5 درصد محصولات کشاورزي کشور را تولید می کند که در این بین گلخانه ها

 
نقش چشمگیري در تولیدات دارند زیرا محصولاتی با کیفیت و با کمترین راندمان آب تولید می کنند. 

وجود 450 هکتار مجتمع گلخانه اي فعال و 420 هکتار مجتمع گلخانه اي درحال ساخت در استان نشان دهنده رشد چشمگیر و

 
سوق پیدا کردن کشاورزان به سمت کشت هاي گلخانه اي است. 

مجتمع هاي گلخانه اي اغلب محصولات باکیفیت تولید می کنند و به دلیل داشتن واحدهاي سورت و بسته بندي هزینه جانبی براي
گلخانه داران را کاهش می دهند اما متأسفانه اغلب این محصولات تولیدشده در استان همدان از استان هاي دیگر به بازارهاي هدف
صادر می شوند که خبرنگار بازار پیرامون این موضوع با محمد خدادادي مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان گفت

 
وگویی انجام داده که در ادامه می خوانید. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان با بیان اینکه شهرك هاي کشاورزي شامل شهرك هاي گلخانه اي، شهرك

 
هاي دامپروري و شهرك هاي شیلاتی است؛ اظهار کرد: در استان همدان بیشتر شهرك گلخانه اي ایجاد شده است. 

محمد خدادادي ادامه داد: یکی از مسائلی که موجب تشکیل شهرك هاي کشاورزي شده، این بوده که تجمیع واحدهاي گلخانه اي در

 
شهرك ها مشکلاتی از جمله واگذاري، نظارت، فروش محصولات، بازاریابی را ندارد. 

وي با اشاره به اینکه کشت گلخانه اي نسبت به کشت عادي میزان آب کمتري استفاده می کند؛ افزود: تولیدات گلخانه اي ده برابر

 
تولیدات زمینی است و از طرفی در کشت گلخانه اي فصل معنا ندارد زیرا اقلیم کنترل شده است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان با اشاره به اینکه استان همدان با قرار داشتن در منطقه سرد کشور مورد توجه
براي کشت گلخانه اي است، عنوان کرد: یکی از اولویت ها افزایش تولیدات محصولات گلخانه اي و اشتغال فارغ التحصیلان کشاورزي

 
است. 

خدادادي ادامه داد: با توجه به تابش آفتاب در استان همدان تولیدات گلخانه اي از کیفیت و کمیت بهتري نسبت به مناطق دیگر

 
کشور برخوردار است. 

وي در ادامه به مزیت شهرك هاي گلخانه اي اشاره کرد و با بیان اینکه واحدهاي گلخانه اي که انفرادي در اراضی کشاورزان ایجاد
شده مشکل زیر ساخت آب، برق، گاز، راه دارند، اضافه کرد: در شهرك هاي گلخانه اي عرضه محصولات به خریداران، عرضه خدمات

 
فنی، عرضه خدمات بذر و انواع نهاده ها کود و ... به راحتی انجام می شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان با اشاره به اینکه شهرك هاي گلخانه اي داراي امنیت بالاتري نسبت به
واحدهاي انفرادي هستند؛ ادامه داد: یکی از اولویت هاي مهم جهاد کشاورزي استان همدان تولیدت محصولات کشاورزي است و در

 
زمینه محصولات باغی بیشتر گلخانه ها مدنظر قرار دارند. 

وي با تأکید بر اینکه کشت گلخانه اي یک کشت بروز است و می تواند از 4 فصل استفاده کند؛ بیان کرد: گلخانه ها محلی براي

 
سرمایه گذاري، سرمایه گذاران و به کارگیري نتیجه و اطلاعات دانشجویان کشاورزي است. 

خدادادي با بیان اینکه استان همدان یکی از استان هاي پیشرو در تولیدات گلخانه اي محسوب می شود؛ افزود: سال 83 نخستین



 
شهرك گلخانه اي در همدان ایجاد شد و تا سال 85 حدود 85 هکتار مجتمع گلخانه اي در استان همدان به بهره برداري رسید. 

 
ساخت 420 هکتار شهرك گلخانه اي 

 
در استان همدان در دست اقدام است 

وي یادآور شد: از سال 85 با جهش در ساخت زیرساخت هاي شهرك ها توانستیم مساحت این شهرك ها را به 450 هکتار برسانیم و

 
درحال حاضر ساخت 420 هکتار شهرك گلخانه اي در استان همدان در دست اقدام است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان ادامه داد: مجتمع گلخانه اي گنبد ملایر 68 هکتار، مجتمع گلخانه اي علمدار
نهاوند 15 هکتار، مجتمع گلخانه اي عمان درگزین 30 هکتار درحال ساخت و یک مجتمع 300 هکتاري در کرفس درگزین درحال

 
مطالعه است. 

وي با اشاره به اینکه شهرك هاي گلخانه اي درحال ساخت در سال 1400 وارد چرخه تولید خواهند شد؛ افزود: با فعالیت 420 هکتار

 
شهرك گلخانه اي در استان همدان براي 4 هزار نفر اشتغال مستقیم ایجاد خواهد شد. 

خدادادي با بیان اینکه استان همدان در بین استان هاي کشور چند مزیت دارد که یکی تجربه و سختکوشی کشاورزان همدان است؛

 
عنوان کرد: کشاورزان همدانی در ایجاد شهرك هاي گلخانه اي پیشرو بوده اند. 

وي در ادامه به فعالیت شهرك هاي گلخانه اي فعال از جمله شهرك گلخانه اي بوعلی، پردیس، فرسفج، برزول، حرم آباد و عمان
اشاره و اضافه کرد: سال گذشته کلنگ ساخت شهرك گلخانه اي عمان به زمین زده شد و 9 واحد مشغول نخستین کشت و بقیه

 
واحدها درحال ساخت هستند و تا 22 بهمن به بهره برداري خواهند رسید. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان افزود: مجتمع گلخانه اي علمدار نهاوند و گنبد ملایر درحال ساخت و

 
واگذاري هستند و کارهاي زیرساختی آنها درحال انجام است. 

وي با بیان اینکه شهرستان ملایر 4 شهرك گلخانه اي و بیشترین شهرك را در استان همدان دارد؛ ادامه داد: در شهرستان ملایر علاوه
بر 3 شهرك گلخانه اي گنبد، حرم آباد و پیمان دشت، یک مجتمع دامپروري در کرتیل آباد به مساحت 38 هکتار درحال ساخت

 
است و واحدهاي آن در آذرماه سالجاري به متقاضایان واحدهاي دامی واگذار می شوند. 

خدادادي با اشاره به اینکه یکی از ویژگی هاي استان همدان براي ایجاد گلخانه ها هواي سرد و تابستان معتدل است؛ ادامه داد: تولید
محصولات کشاورزي در استان هاي گرمسیر در فصل تابستان انجام نمی شود و یا با خنک کننده هایی انجام می شود که هزینه بر

 
است اما در استان همدان در فصل تابستان بدون استفاده از دستگاه خنک کننده تولیدات گلخانه اي انجام می شود. 

 
امسال 40 هزار تن محصولات گلخانه اي 

 
در استان همدان تولید می شود 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده امسال 40 هزار تن محصولات گلخانه اي مختلف در استان همدان تولید شود؛ ادامه داد: بیشترین
محصول گلخانه اي استان همدان گوجه فرنگی است و در گلخانه هاي استان همدان خیار، توت فرنگی و فلفل دلمه اي هم کشت می

 
شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان در ادامه به صادرات محصولات گلخانه اي استان همدان اشاره کرد و با بیان
اینکه محصولات تولیدي مجتمع هاي گلخانه اي استان همدان به کشورهاي آسیایی صادر می شود؛ بیان کرد: تولیدات گلخانه اي

 
استان همدان به کشورهاي عراق، روسیه، آذربایجان و کشورهاي حاشیه خلیج فارس صادر می شود. 

وي با اشاره به اینکه محصولات تولیدي استان همدان به ده کشور صادر می شود و بازرگان ها با تولیدکنندگان بخش گلخانه اي کاملا
در ارتباط هستند؛ اظهار کرد: بسیاري از صادرات محصولات گلخانه اي استان همدان به نام استان هاي یزد و اصفهان انجام می شود و
استان همدان هنوز به آن درجه نرسیده که بتواند کل محصولات تولیدي را از داخل استان همدان صادر کند و این امکان وجود ندارد.
خدادادي در ادامه به اشاره به اینکه 3 مجتمع گلخانه اي استان همدان داراي واحد سورتینگ و بسته بندي و انبار هستند؛ افزود:

 
محصولات تولیدي مجتمع هاي گلخانه اي دریافت و پس از سورت و بسته بندي آماده صادرات می شود. 

گلخانه داري از کسب وکارهایی است که ارزش افزوده دارد و به همین دلیل با وجود اینکه هنوز زیرساخت هاي آن آماده نشده اما

 
درخواست هاي زیادي براي واگذاري اراضی مجتمع هاي گلخانه اي وجود دارد. 



وي در ادامه به تجربه بالاي گلخانه داران استان همدان اشاره کرد و با بیان اینکه گلخانه داران بازارهاي خوبی را در کشورهاي
همسایه دارند؛ ادامه داد: گلخانه داري از کسب وکارهایی است که ارزش افزوده دارد و به همین دلیل با وجود اینکه هنوز زیرساخت

 
هاي آن آماده نشده اما درخواست هاي زیادي براي واگذاري اراضی مجتمع هاي گلخانه اي وجود دارد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان در ادامه به نحوه واگذاري واحدهاي مجتمع هاي گلخانه اي اشاره کرد و با
بیان اینکه واحدها از طریق فراخوان واگذار می شوند؛ افزود: واحدهاي گلخانه اي مجتمع هاي گلخانه اي از سوي کارشناسان
دادگستري قیمتگذاري می شوند و متقاضیان پس از ثبت نام اولویت بندي می شوند و 30 درصد قیمت کارشناسی در ابتداي کار

 
دریافت می شود و بقیه مبلغ به صورت اجاره به شرط تملیک به متقاضی واگذار می شود. 

وي با بیان اینکه با توجه به مزیت هاي مجتمع هاي گلخانه اي درحال حاضر متقاضیان همان گلخانه داران سابق هستند که می

 
خواهند سطح زیرکشت گلخانه هاي خود را گسترش دهند؛ تأکید کرد: این موضوع نشان دهنده رونق گلخانه ها است. 

خدادادي با اشاره به اینکه شرکت شهرك هاي کشاورزي هزینه زیرساخت را براساس قوانین دولت باید از بهره برداران دریافت کند؛

 
افزود: براساس قوانین باید هزینه زیرساخت ها از بهره بردار دریافت شود و براي کمک به صورت اقساط از بهره بردار گرفته می شود. 

وي یادآور شد: بهره بردار هم موظف است و تعهد می دهد که در عرض یک ماه پس از دریافت زمین؛ ساخت سازه را آغاز کند و

 
یکساله به بهره برداري کامل برساند، در غیر این صورت قرارداد لغو شده و زمین مسترد می شود. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي گلخانه اي استان همدان در ادامه به قیمت سازه گلخانه اشاره کرد و با بیان اینکه درحال حاضر با توجه
به شرایط اقتصادي قیمت سازه گلخانه اي سرمایه گذاري نسبتا سنگینی محسوب می شود؛ افزود: داشتن سرمایه و توان مالی یکی از

 
اولویت ها براي واگذاري واحدهاي گلخانه اي است. 

وي با اشاره به اینکه هزینه ساخت هر مترمربع سازه گلخانه اي سال گذشته حدود 200 هزار تومان بود اما امسال به 400 هزار تومان
رسیده است، افزود: براي یک هکتار گلخانه حدود 5/4 میلیارد سرمایه لازم است که 80 درصد این مبلغ را بانک تسهیلات می دهد و

 
20 درصد آورده نقدي متقاضی است. 

با این تفاسیر آنچه مسلم است اینکه گلخانه ها موجب ایجاد اشتغال قابل توجه و تولید باکیفیت محصولات کشاورزي در خارج از
فصل می شود و به ثروت ملی کمک می کند؛ بنابراین باید بیش از این هواي متقاضیان سرمایه گذاري در این بخش را داشت.



ترامپ و انتخابات آمریکا؛ از ایران تا چین

منبع: روزنامه مردم سالاريشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/09/03

 
امید امیدي منش 

درسال 2016 دونالد ترامپ نویسنده، اقتصاددان و سرمایه دار بنام آمریکائی تحت حزب جمهوري خواهان ایالات متحده آمریکا با
برتري در آراي الکترال بر رقیب انتخاباتی خود از حزب دموکرات (هیلاري کیلینتون) پیروز شد و در اولین اقدامات سیاسی دوره
ریاست جمهوري خود با خارج شدن از قرارداد برجام (برنامه ي جامع اقدام مشترك) با موضوعیت برنامه صلح آمیز هسته اي ایران
اعتبار آن را رسماً از دیدگاه سیاسی ایالات متحده آمریکا ساقط نمود. از آن پس بود که کش و قوس هاي سیاسی و اقتصادي میان
این دو کشور رنگ و بوي عجیب و غریبی را به خود گرفت. ترامپ در همان ابتدا بلا فاصله بدون فوت وقت پس از خروج از برجام
تحریم هاي سنگینی را علیه ایران اتخاذ کرد و طی این مدت صادرات ایران را از روزي بیش از دو میلیون بشکه نفت خام به زیر پانصد

 
و حتی دویست هزار بشکه رساند و شاهرگ اصلی در آمدي ایران را هدف قرار داد! 

در آبان ماه 97 با ایجاد یک سقف قراردادي و مجاز نمودن هشت کشور به عنوان خریدار نفت ایران دولت ایران مدعی شکست تحریم
ها شد در صورتیکه این سیاست اتخاذي تنها براي جلوگیري از نوسانات شدید قیمت جاري نفت که از اهمیت بسیار نیز برخوردار
است اتخاذ شد که همان نیز در سال 98 تماماً حذف و صادرات نفت ایران به تمام دنیا ممنوع شد! حتماً با گمانه زنی ها و استراتژي

 
هاي وزیر نفت(زنگنه) فروش نفت با چراغ خاموش نیز امري بسیار هزینه بر می شد که فزونی هزینه بر منافع را در پی داشت! 

به گفته معاون اول رئیس جمهور(اسحاق جهانگیري) حتی کشورهاي دوست نیز جرأت خرید نفت از ایران را نداشتند وي در خرداد
سال 98 اذعان داشت درآمد نفتی ایران از 100 ملیارد دلار به 8 میلیارد دلار کاهش پیداکرد و این به معناي بزرگترین لطمه وارده به
برنامه اقتصادي کشوري که تنها درآمدش همواره وابسته به نفت بوده و هست که در نتیجه به جاي اتخاذ سیاست هاي پولی بانکی

 
صحیح از جانب ایران منجر به سقوط آزاد اقتصاد وابسته ایران شد! 

 
چین و رؤیاي تسلط براقتصاد جهانی 

دونالد ترامپ از همان ابتداي فعالیتهاي اقتصادي خود میخواست تا کسري تراز تجاري آمریکا را که به زودي باعث زمین خوردن
ایالات متحده آمریکا میشد جبران کند. باتوجه به دانش اقتصادي ترامپ و تیم زبده او این رویداد حتمی بود و در صورت عدم واکنش

 
صحیح، چین نهایتاً تا سال 2030 قدرتمندترین اقتصاد جهان را شکل خواهد داد! 

به همین منظور از همان ابتدا براي اصلاح نظام اقتصادي گام برداشت. حتی شعار انتخابانی او «عظمت را به آمریکا باز می گردانیم»
خود نشان دهنده بارقه اي از این رویداد مهم بوده است. لذا از این پاره مسائل میتوان دستور او براي بررسی واردات فولاد از چین آن

 
هم به عنوان بزرگترین تولید کننده فولاد و نیز تحلیل سرمایه گذاري در چین را مدنظر قرار داد! 

علاوه بر آن در کنار بررسی قرار دادن این موضوعات و واردات کالاهاي عمده از کشور چین وزارت دفاع آمریکا با افزایش بودجه 54

 
میلیاردي روبرو شد تا درصورت بروز هرگونه رخدادي جوابگوي اتفاقات آتی باشد. 

از آنجائیکه آمریکا بزرگترین وارد کننده کالاهاي اساسی در دنیا است و نیز بررسی هاي مداوم براي برقراري ثبات اقتصادي با بالا
گرفتن کشمکش هاي اقتصادي بین چین و آمریکا منجر شد، ترامپ دستور افزایش تعرفه هاي گمرکی (CUSTOMS WAR) یا
(TARIFF WAR) را صادر کرد. نوعی سیاستی اقتصادي که در راستاي کاهش توان رقابتی دیگر بازارهاي جهانی می شود! به گونه
اي که تعرفه گمرکی یا همان مالیاتهاي سنگین را بر کالاي وارداتی وضع می کنند که بهاي تمام شده ي مصرف کننده به قدري

 
افزایش پیدا کند که از خرید آن حتماً صرف نظر کند یا توجیه کافی اقتصادي نداشته باشد. 

به موازات این اتفاق با افزایش تولیدات کالاي مرغوب و باکیفیت براي استفاده کنندگان داخلی و خارجی،صادرات را افزایش دادند و با



این شرایط به مراتب به رشد بازار سرمایه و افزایش اشتغال زائی بی سابقه در دوران رکود و بدهی هاي وحشتناك آن کشور منجر شد

 
که این باعث ایجاد یک جنگ تمام عیار اقتصادي با رقیب بزرگ رؤیاپرداز چینی شد! 

این سیاست برخلاف اذعان عمومی نه تنها تزلزل سیاسی- اقتصادي ترامپ نبوده بلکه خواسته تمام احزاب ایالات متحده آمریکا بوده و
هست تا بتوانند مستقرض ترین کشور دنیا را از این ورطه خلاص کنند! با سیاست تعرفه هاي گمرکی، ترامپ طرف چینی خود را
بارها به پاي میز مذاکره کشانده و هر بار طرف چینی از آن اتفاق امتناع ورزید و در نهایت ترامپ دستور داد تعرفه از 250 میلیارد

 
دلار به 300 میلیارد دلار افزایش یابد! 

 
ویروس چینی 

در مقابله با این اتفاق در سال 2019 تقریباً یکسال قبل تر از برگزاري انتخابات ریاست جمهوري آمریکا کشور چین به سهو اعلام
داشت که ویروس کشنده اي در شهر ووهان (مرکز آزمایشات ژنیتکی و بیولژیک کشور چین) نشر پیدا کرده و به سرعت درحال
سرایت است. این ویروس در سطح جهان اقتصاد دنیا از جمله /فروش نفت و سهام بزرگترین شرکت ها را تا مرز ورشکستگی پیش برد

 
و اونس جهانی طلا باتوجه به شرایط حاکم با افزایش بی سابقه اي روبرو کرد! 

 
در این حین این ویروس افت شدید شاخص هاي بورس درآمریکا و نیز کاهش فروش نفت آمریکا در قرن اخیر را نیز رقم زد! 

تا بهانه خوبی براي کشورهاي آسیائی، اروپائی و نیز حتی رسانه ها و رقیب هاي انتخاباتی دونالد ترامپ به منظور عدم توانائی او در
کنترل شیوع بیماري و نیز عدم اتخاذ تصمیمات درست اقتصادي در بحران ناشی از ویروس را فراهم بیاورد تا سیاستهاي مقطعی او را

 
متزلزل و ناچیز بخوانند که این مسیر را براي رقیب انتخاباتی او از حزب دموکرات «جو بایدن» هموار ساخت! 

 
تأثیر انتخابات آمریکا 

 
بر اقتصاد ایران 

طبق گفته هاي رئیس جمهور ایران در جلسه هیئت دولت در روز شمارش آراي انتخابات 2020 آمریکا «این انتخابات و نفر منتخب

 
هیچ تأثیري در رویکرد تصمیم گیري سیاسی و اقتصادي ایران نخواهد داشت». 

طبق گفته محمدرضا بهرامن رئیس خانه معدن ایران، کشور ما تقریباً 7 درصد از منابع معدنی غیر نفتی دنیا به ارزش 1400 میلیارد
دلار را دارد یعنی ما همواره می توانستیم در زمره 15 کشور برتر دنیا در حوزه تولید ناخالص ملی و نیز رفاه و آسایش عمومی قرار
بگیریم اما شاید بدلیل شرایط بد منطقه اي و نیز برخی سیاستگذاري هاي سیاسی و اقتصادي بعضاً فرا منطقه منجر به آن شد تا

 
جایگاه پول بی ارزش دنیا را به خود اختصاص دهیم! 

بنابراین با انتخاب دونالد ترامپ به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا، روند افزایش تحریم ها و فشارهاي مضاعف اقتصادي

 
ادامه پیدا می کرد که این کار شاید رویکردهاي سیاسی و اقتصادي منطقه اي و نیز فرا منطقه اي ایران را تحت الشعاع قرار می داد. 

در این مقطع براي جلوگیري از بر افتادن خط قرمز انقلاب اسلامی که همان عدم اعتماد و اطمینان به آمریکا و توافق با آن بوده و
هست اوضاع براي توافق با چین بسیار جذاب تر خواهدشدکه با توجه به ابهامات توافقات 20 ساله همکاري ایران و چین نمی توان به

 
آن چندان دل خوش کرد. 

پس انتخاب بایدن به عنوان ریاست جمهوري ایالات متحده آمریکا و به دنبال آن مهیا نمودن شرایط لازم براي تصویب طرح اقدام
راهبردي براي لغو تحریم ها توسط مجلس اصولگرا نشان دهنده آن است که این انتخابات نه تنها بی تأثیر نیست بلکه انتخاب «جو
بایدن» کور سوي امیدي را نسبت به توافقات آتی ایجاد کرده که شاید در آینده (1400 خورشیدي) با بازنگري هاي سیاسی دو جانبه

 
به آن مهم مدنظر دست پیداکنند! 

 
اما در این حین نباید از تقویت نظام اقتصادي کشور چین پس از اتمام کرونا (که به زودي جهان را شگفت زده خواهدکرد) 

غافل شد زیرا یک کشور با رویکرد سیاسی کمونیستی چیزي به جز منافع شخصی خود را اعلاء تر نمی بینند که اگر روزي چین این
قدرت را در دست گیرد بی شک ایران باتوجه به رویه آمریکا ستیزي ظاهري بی شک هرگز به توافق سازنده اي با آمریکا دست
نخواهد یافت که اگر این توافق اتفاق بیفتاد و نیز برجام 2 در کار باشد باید دید آیا باقی مانده پول بلوکه شده و سایر مفاد آن می

 
تواند تأمین معیشت و رفاه ملت را در برداشته باشد یا تنها منافع دولتی را 

همراه دارد!





لزوم ترفیع جایگاه کارآفرینان در اذهان و افکار عمومی جامعه

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/09/03

 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همدان بر لزوم ترفیع جایگاه کارآفرینان در اذهان و افکار عمومی جامعه تأکید کرد. 

به گزارش بازار، احمد توصیفیان با بیان اینکه سرمایه انسانی آموزش یافته و داراي مهارت مزیت رقابتی اقتصاد جوامع است، گفت:
آموزش مهم ترین و کلیدي ترین نقش را در توسعه کارآفرینی دارد و در آموزش ها باید به ابداع، خلاقیت و نوآوري و نه محفوظات،

 
بها داده شود. 

وي با تأکید بر اینکه توسعه فرهنگ کارآفرینی و آموزش کارآفرینی ضرورت مهم اقتصاد جامعه است، افزود: این مهم راهکار برون رفت

 
از اقتصاد نفتی و جایگزینی اقتصاد کارآفرینانه است. 

توصیفیان در ادامه گفت: هفته جهانی کارآفرینی سالجاري به عنوان بزرگترین رویداد هماهنگ با هدف ترویج و توسعه کارآفرینی

 
برگزار شد. 

وي با اشاره به اینکه این هفته در سالجاري با مشارکت 20 هزار نفر شامل کارآفرینان، نوآوران، استارتاپ ها، شتاب دهنده ها، سرمایه
گذاران و حامیان مالی، سیاستگذاران، مدیران و دانشجویان برگزار شد، گفت: این اقدام افراد به ویژه جوانان را به ارائه راه حل هاي

 
خلاقانه، سازنده و نوین تشویق می کند. 

توصیفیان هدف از برگزاري برنامه هاي هفته جهانی کارآفرینی را ترفیع جایگاه کارآفرینان در اذهان و افکار عمومی، ورود افراد به
عرصه کارآفرینی، تشویق نسل جدیدي از کارآفرینان به راه اندازي کسب وکار و ایجاد زیست بوم کارآفرینی و اکوسیستم مناسب در

کشور دانست و گفت: این برنامه سکویی براي توسعه ارتباطات و همکاري هاي پیوسته تمامی نقش آفرینان عرصه کارآفرینی است.



تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/09/03

دنیاي معدن -ویروس کووید 19 طی ماههاي اخیر اقتصاد و معیشت دنیا و بسیاري از صنایع خرد و بزرگ را تحت تاثیر قرار
داده است به گونه اي که صنعت فولاد نیز متاثر از این بیماري در بسیاري از کشورههاي دنیا کاهش تولید را تجربه کرد است.

به گزارش دنیاي معدن، بر اساس مطالعات صورت گرفته ، تحت تاثیراین بیماري بر صنعت فولاد ، از 64 کشور دنیا که تولید
کننده فولاد هستند فقط 13 کشور توانستند در 8 ماهه ابتداي 2020 با رشد تولید مواجه شوند . بعنوان مثال از میان فولادسازان
بزرگ دنیا سه کشور اروپایی انگلیس، لوگزامبورگ و مجارستان از رشد تولید برخوردار بودند و مابقی کشورهاي قاره سبز از جمله
آلمان با 13 درصد ، فرانسه 30 درصد و سوئد و اغلب کشورهاي اروپایی کاهش مواجه شدند اما در این میان چین 8/4 درصد رشد

 
مثبت تولید را تجربه کرد. 

همچنین به رغم اینکه هند یکی از اقتصادهاي بزرگ دنیا را دارد بیش از 4 درصد کاهش و ژاپن نیز با اینکه تحت تاثیر شرایط
اقتصادي کمتر قرار می گیرد و اقتصاد چابکی دارد بیش از 20 درصد کاهش در تولید فولاد داشته است. اما در این 8 ماهه کشور ما
حدود 11/3درصد رشد تولید در حوزه فولاد را شاهد بوده که براي صنعت فولاد کشور نوید بخش توسعه است زیرا این صنعت علاوه

 
بر شیوع ویروس کرونا با شدید ترین تحریم ها نیز مواجه بوده است . 

علی امرایی مدیرعامل فولاد سنگان در گفت و گویی در خصوص شرایط تولید فولاد در کشورمی گوید : در سال جهش تولید صنعت
فولاد کشور توانست با وجود سد سخت تحریم ها ، بیماري کرونا را پشت سر گذاشته و حتی از رشد 11/3 درصدي برخوردار شود.
رشد این صنعت و زنجیره معدنی موجب می شود که بتوان به جایگزینی اقتصاد معدنی بجاي اقتصاد نفتی توجه ویژه اي داشت. مدیر
عامل فولاد سنگان در گفتگویی مشروح با دنیاي اقتصاد به بیان دیدگاه هاي خود در جایگاه یک مدیر معدنی در مورد اهم اقدامات

 
صورت گرفته در این حوزه و تاثیر آن بر صنعت فولاد کشور پرداخته است که در ادامه می خوانید. 

 
با وجود موفقیت هاي کسب شده ،حلقه مفقوده فولاد مبارکه در شعار معروفش از سنگ تا رنگ چه بوده است؟ 

تنها حلقه مفقوده فولاد مبارکه در تحقق شعار از سنگ تا رنگ، بحث تامین کنسانتره بوده است که راه اندازي کارخانه کنسانتره
سنگان این حلقه مفقوده را کامل کرد . راه اندازي این کارخانه در منطقه مرزي شرق کشور باعث شده علاوه بر تکمیل این حلقه
مفقوده ، از خام فروشی جلوگیري شود . به طوري که سالانه حدود 10 تا 11 میلیون دراین کارخانه کنسانتره سنگ فرآوري خواهد
شد، این امر علاوه بر جلوگیري از خام فروشی سنگ ، براي حدود 3500 نفر بصورت مستقیم و غیر مستقیم ایجاد اشتغال کرده است.

می توان اذعان داشت که در این منطقه مرزي در شرق کشور به غیر از ایجاد اشتغال، امنیت مرزي هم صورت گرفته است به گونه اي
که در سال جهش تولید یک ظرفیت جدیدي به ظرفیت تولید کنسانتره کشور اضافه خواهد شد و به طور قطع در سال اول کارخانه 5

 
میلیون تنی کنسانتره با ظرفیت کامل کار نخواهد کرد اما ظرفیت اسمی موجود به تدریج کامل خواهد شد . 

خط یک کارخانه کنسانتره فولاد سنگان در نیمه نخست امسال راه اندازي شده و در حال تولید است و هم اکنون خط 2 این کارخانه

 
نیز تولید آزمایشی شروع شده و آماده افتتاح رسمی از سوي مسوولان کشوراست . 



کارخانه کنسانتره فولاد سنگان به گونه اي طراحی شده که با توجه به کم آب بودن منطقه حدود 80 درصد آب به چرخه تولید بر
خواهد گشت از آنجایی که اقلیم منطقه خشک است ،این میزان بازگشت عدد بزرگی است و باطله ما براي اولین بار در کشور باطله

 
خشک کنسانتره آهن است. 

این در حالی است که ظرفیت اسمی تولید دو خط یک و دو کارخانه کنسانتره فولاد سنگان هرکدام 2 میلیون و 500 هزار تن است .
همچنین یک کارخانه 5 میلیون تنی گندله سازي هم در فولاد سنگان داریم که در آن کنسانتره تبدیل به گندله و براي فولاد مبارکه

 
ارسال می شود و نقش بسزایی بسیار در تامین پایدار بخشی از مواد اولیه فولاد مبارکه را ایفا می کنیم. 

 
دستیابی به 15 میلیون تن گندله براي پاسخگویی به نیاز صنایع در منطقه به چه پیش شرط هایی نیاز دارد؟ 

براي تولید 17/5میلیون تن کنسانتره به میزان تقریبی بیش از 35 میلیون تن سنگ آهن نیاز است تا بتوان به تولید 15 میلیون تن
گندله دست یافت . هم اکنون در منطقه سنگان نیز سایر شرکت هاي تولید کننده در حال فعالیت یا راه اندازي هستند به گونه اي که
هم اکنون اپال پارسیان در حال فعالیت است ، شرکت صنعتی توسعه سناباد با 5/2 میلیون تن محصول در حال تولید است و سایر

 
شرکت ها نیز در حال ساخت یا راه اندازي می باشد. 

علاوه بر تامین به موقع سنگ مورد نیاز واحدهاي تولیدي در این منطقه براي تامین پایدار آب نیز برنامه اي بلند مدت در دستور کار

 
قرار دارد . 

اما رویکرد فولاد سنگان به سمت استفاده از پساب است که یک منبع پایدار و بلند مدت است و یکی از موضوعات مهم فولاد سنگان

 
استفاده از پساب فاضلاب است که در برنامه ما قراردارد. 

همچنین براي اینکه شرکت هاي تولید کننده در منطقه با ظرفیت کامل تولید کنند باید سالانه بیش از 35 میلیون تن سنگ در
آینده استخراج شود.براي ظرفیت کنونی واحدهاي تولیدي کنسانتره سنگ مورد نیاز تامین می شود اما براي بلند مدت باید برنامه اي

 
در دستور کار قرار گیرد تا سنگ بیشتري استخراج شود. 

 
افزایش تولید در عملکرد 6 ماهه فولاد سنگان با چه اقداماتی میسر شده است ؟ 

بر اساس سیاست هاي شرکت براي تامین مواد اولیه مورد نیاز( کنسانتره) برنامه ریزي لازم از جمله تامین کنسانتره از منابع مختلف و
راه اندازي کارخانه کنسانتره صورت گرفته است؛ همچنین براي جلوگیري از توقفات تولید تلاش شده تا علاوه بر تامین به موقع

 
کنسانتره مورد نیاز ، سیستم حمل و نقل نیز بهبود یابد و با مدیریت در حوزه فنی شرکت توانستیم از توقفات تولید جلوگیري کنیم . 

در همین حال در راستاي افزایش رضایت پرسنل نیز برنامه ریزي انگیزشی لازم در زمینه ارتقاي شغلی صورت گرفت تا از مجموع
عوامل یاد شده رشد تولید را در 6 ماهه نخست سال جاري شاهد باشیم زیرا یکی از مقوله هاي مهم براي افزایش تولید دردنیا رضایت

 
شغلی است. 

مجموع عوامل یاد شده فوق موجب شد که فولاد سنگان در شش ماهه اول سال 99 نسبت به مدت مشابه سال گذشته 50 درصد
افزایش تولید را تجربه کند .فولاد سنگان به عنوان نخستین شرکت در کشور در شرایط کنونی که همه صنایع با تحریم ها دست و



پنجه نرم می کنند، توانست کارخانه کنسانتره خود را با این حجم سرمایه گذاري و پیچیدگی تکنولوژي و به دست متخصصان داخل

 
و بدون دخالت خارجی ها راه اندازي کند . 

 
به لحاظ دانش فنی در این بخش در دنیا چه جایگاهی دارید؟ آیا بومی سازي قطعات، فولاد سنگان را از واردات بی نیاز کرده است؟ 

از آنجا که در صنعت فولاد قطعات زیادي از خارج وارد می شد از این رو درصدد برآمدیم که به حوزه تحقیق و توسعه و بومی سازي
به صورت جدي و با قدرت تمام بپردازیم. بر این اساس در زمینه تحقیق و توسعه ارتباط بسیار خوبی با دانشگاه هاي کشور از جمله
فردوسی مشهد و دانشگاه تهران و مراکز علمی و فناوري برقرار کردیم و از استارت آپ هایی که در صنعت فولاد بتوانند راهگشا باشند

 
استقبال می کنیم تا به ما کمک کنند که به اهداف بومی سازي شرکت دست یابیم . 

براي تحقق هر چه بیشتر اهداف بومی سازي ، دفترچه هایی براي 2 هزار و 500 قطعه آماده کردیم تا در اختیار تامین کنندگان
داخلی براي ساخت قطعات مورد نیاز فولاد سنگان قرار گیرد. اما برخی از تجهیزات و قطعات خاص هستند که ممکن است به واردات

 
آنها نیاز داشته باشیم و در بلند مدت براي قطع وابستگی به واردات برنامه ریزي بیشتر انجام داده ایم. 

فعالیت ما بیشتر بر روي قطعاتی است که خاص تر هستند . اما در مجموع حوزه بومی سازي ما در دوران طفولیت قرار دارد زیرا سال
96 کارخانه گندله سازي فولاد سنگان آغاز به تولید کرده و راه زیادي در پیش داریم. از این رو در زمینه بومی سازي برنامه جامعی
داریم و حتی در آینده نزدیک طی فراخوانی از دانشگاه هاي کشور درخواست می شود که در حوزه هاي مختلف بومی سازي به ما

 
کمک کنند تا بتوانیم از واردات بی نیاز شویم. 

هم اکنون بومی سازي تعداد 45 قطعه که نیاز به واردات دارند را در دستور کار داریم که با مهندسی معکوس و ارایه دفترچه و تعیین

 
ابعاد در اختیار تولید کنندگان براي تولید قرار خواهند گرفت . 

درحال حاضر راه اندازي یک دبیر خانه ایده هاي خلاق را در دستور کار داریم و با تشکیل کمیته داوري از هر ایده خلاقانه اي در

 
حوزه کاري، پس از بررسی مورد استقبال قرار خواهد گرفت. 

از نظر شما شرایط تولید گندله در کشورچگونه است و تغییر قیمت در این زنجیره با توجه به نوسانات ارز توانسته نیاز تولید کنندگان

 
را مرتفع کند؟ 

نوسان ارزي بیشتر واحدهایی است که یا مواد اولیه خود را وارد می کنند یا صادرات دارند را تحت تاثیر قرار میدهند این درحالی است
که مواد اولیه مورد نیاز ما سنگ آهن است که نیازي به واردات ندارد و محصول تولیدي ما یعنی گندله صدرصد در اختیار فولاد
مبارکه قرار میگیرد. از این رو نوسان نرخ ارز تاثیري زیادي بر فعالیت ما نداشته است ، اما این نوسانات بطور قطع در زمینه خرید
قطعات مورد نیاز تاثیر گذار است. براي تعیین قیمت کنسانتره و گندله چون فرمول بر اساس درصدي از شمش فولاد خوزستان و

 
شمش FOB خلیج فارس طراحی شده و بطور قطع نوسانات نرخ ارز کل زنجیره را تحت تاثیر قرار می دهد. 

مواد اولیه مورد نیاز شرکت تولید گندله ، کنسانتره است که در کشور موجود است ، البته تا سال گذشته صادرات سنگ آهن و
کنسانتره واقعا آسیب جدي به صنعت فولاد وارد می کرد اما هم اکنون از صادرات و خام فروشی سنگ آهن جلوگیري شده و امید

 
است سخت گیرانه تر هم با این موضوع برخورد شود . 



البته صادرات مقوله بسیار خوبی براي ارزآوري کشوراست اما تا زمانی که در داخل کشور نیاز به آن محصول نباشد و صادرات فقط
باید در زمینه مازاد تولید براي ارزآوري و ورود به بازارهاي جهانی صورت گیرد زیرا در این شرایط افزایش ظرفیت تولید در کشور را به

 
دنبال خواهد داشت. 

صادرات سنگ آهن و کنسانتره آسیب هاي بسیاري دارد زیرا هم اکنون برخی از گندله سازان کشور به دلیل کمبود کنسانتره با
ظرفیت کامل کار نمی کنند این درحالی است که چنانچه واحدهاي تولید کننده گندله با ظرفیت کار کنند زنجیره فولاد با ظرفیت

 
بیشتري فولاد تولید خواهند کرد. 

 
چه میزان سرمایه گذاري در این بخش در حال انجام است ؟ آیا این سرمایه گذاري ها این صنعت را متحول خواهد کرد؟ 

هم اکنون سرمایه گذاري هاي انجام شده در فولاد سنگان در بخش گندله و کنسانتره بیش از300 میلیون یورو و بیش از 2 هزار و

 
500 میلیارد تومان است که اگر این میزان سرمایه گذاري به روز شود بسیار بیشتر از این عدد خواهد بود. 

 
تامین مالی پروژه ها همواه یکی از دغدغه هاي تولید کنندگان براي طرح هاي توسعه است، آیا شما این چالش را داشته اید؟ 

با حمایت فولاد مبارکه تا کنون در زمینه تامین منابع مالی مشکلی نداشتیم و باید اذعان داشت یکی از مهمترین عوامل پیشرفت
فولاد سنگان آن است که فولاد مبارکه سهامدار صد درصدي این شرکت است ، این رو از لحاظ تامین منابع مالی و کمک هاي فنی و
تخصصی مورد حمایت قرار می دهد.حمایت مدیر عامل فولاد مبارکه در این برهه از زمان موجب راه اندازي کارخانه کنسانتره شد و

 
چنانچه با حمایت این شرکت ، تجهیزات را به موقع وارد نمی کردیم راه اندازي کارخانه کنسانتره به هیچ وجه اتفاق نمی افتاد. 

رقباي شما در بازارهاي جهانی چه کشورهایی هستند؟ آیا پس از تحریم ها می توان چشم اندازي براي صادرات مواد معدنی ترسیم

 
کرد که با استقبال بازارهاي بین المللی همراه باشد؟ 

از آنجا که محصول فولاد سنگان صادراتی نیست از این رو در فضاي رقابت جهانی قرارنداریم و تنها تولیدات فولاد مبارکه براي رقابت
وارد بازارهاي بین المللی می شود . هم اکنون کشورهایی که در ابتداي زنجیره فولاد هستند نظیر برزیل ، استرالیا منابع معدنی از
جمله سنگ آهن زیادي دارند و تولید کننده کنسانتره و گندله هستند، اما به دلیل آنکه ما صادرات نداریم نمی توانیم سهمی در

 
بازارهاي جهانی داشته باشیم . 

صنعت نفت نسبت به فولاد وابستگی بیشتري نسبت به سایر صنایع به خارج دارد . کشورما به لحاظ تجهیزات ، تکنولوژیکی و فرآوري
مواد معدنی در دنیا تنوع زیادي دارد و اگر این تنوع مواد معدنی را بتوانیم در حوزه هاي مختلف نظیر سنگ هاي تزئینی ، مس ،

 
سرب و روي فرآوري کنیم سرمایه گذاري بر روي معدن یک گزینه بسیار خوبی خواهد بود که جایگزین اقتصاد نفتی شود است. 

اقتصاد نفتی بیشتر صادرات محور است و با نوسان در فروش آن ، کل نظام اقتصادي کشور دچار بحران می شود اما معدن و فولاد
اینگونه نیست زیرا ابتداي زنجیره فولاد با توجه به نیاز داخلی و ظرفیت سازي صورت گرفته صادرات نمی شود و از آنجا که در داخل

 
نیاز ما به مواد اولیه فولاد زیاد است پس از فرآوري قابل صادرات خواهد بود و از ارزش افزوده زیادي برخوردار است . 

بطور قطع معدن می تواند جایگزین نفت در ارزآوري کشور شود زیرا در سال جاري این حوزه ارزآوري بسیار خوبی براي کشور داشته
و به کمک اقتصاد کشور آمده است .در شرایط کنونی که با بیماري کرونا و تحریم مواجه ایم صادرات مواد معدن و صنایع معدنی



کمک بسیار بزرگی به اقتصاد کشور کرده است پس اگر تحریم ها برداشته شود این عدد خیلی بزرگتر خواهد شد و بطور قطع

 
جایگزین بسیار مناسبی براي صادرات نفتی خواهد شد. 

 
لطفا در مورد مثلث توسعه اقتصادي در استان خراسان رضوي توضیح بفرمایید؟ 

در زمانی که وزیر فعلی وزارت صمت در استان خراسان رضوي استاندار بودند،بحث مثلث توسعه اقتصادي را دراین استان مطرح
کردند که بر اساس آن یک ارتباط و تعامل سازنده به نفع مردم برقرار شود که سه ضلع آن متشکل از نمایندگان مجلس، کارگزاران

 
نظام و بخش خصوصی است و ائمه جمعه هم ناظر بر این مثلث هستند . 

پایه و اساس مثلث توسعه اقتصادي مبتنی بر اقتصاد مقاومتی استوار است که در سایه ارکان فوق اتفاق می افتد و یک مدل جهانی
است که بومی سازي شده ، در مدل جهانی عامل، توسعه اما در مدل بومی سازي شده آن معین اقتصادي وجود دارد که این معین

 
هاي اقتصادي در مناطقی مختلف یک فعالیت مسوولیت اجتماعی برنامه محوري را انجام میدهد. 

مثلث توسعه اقتصادي یک فرایند است براي روستاها و شهرها که چند وظیفه از جمله شناخت فرصت ها و تهدیدات، خلق فرصت
هاي جدید، ایجاد زنجیره ارزش ، ایجاد بازارهاي جدید، تولید ثروت و اشتغال بر مبناي اقتصاد مولد بر عهده دارد و همچنین یکی از

 
مهمترین کارکردهاي مثلث توسعه اقتصادي کارآفرینی است . 

این طرح در استان خراسان رضوي پیاده شد و ما بعنوان معین اقتصادي در شهرستان خواف انتخاب شدیم .اساس این مدل اقتصادي
کارکردن با مردم، براي مردم و رفع نیازهاي اولویت دار مناطق روستایی است. و سند جامعی بر اساس اسناد بالادستی کشور و استان

و شهرستان تدوین شده است براي توسعه که در راستاي آن در حرکت هستیم.



مشکلات کارخانه تولید بخاري رزن خارج از استان است

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/09/03

معاون امور اقتصادي استاندار همدان با تأکید بر اینکه مشکلات کارخانه تولید بخاري رزن خارج از استان است، گفت: این

 
شرکت قصد ندارد به کشور ترکیه برود. 

ظاهر پورمجاهد در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه مشکل این شرکت این است که سازمان نوسازي مدارس باید از این بخاري ها
بخرد، اظهارکرد: هر آنچه استان توانسته براي حل مشکل این شرکت انجام داده است اما مدیرکل نوسازي مدارس کشور باید قانع شود
که از این بخاري ها براي مدارس خریداري کند و بخاري تولیدي این شرکت باید چهارچوبی که نوسازي مدارس می خواهد را داشته

 
باشد. 

وي ادامه داد: مسئولان استانی پیگیر رفع مشکل این شرکت بوده اند، به طوري که با وزیر آموزش و پروش مکاتبه کردیم و براي
بازدید از این کارخانه به همدان آمده و با کمیته امداد کشور براي این شرکت جلساتی گذاشته شده اما این موضوع یک موضوع ملی

 
است. 

قائم مقام یک شرکت تولید بخاري کم مصرف در شهرستان رزن نیز چندي پیش در این باره، با بیان اینکه جابه جایی کارخانه تولید
بخاري کم مصرف براي فروش محصول است، گفت: این شرکت تولید بخاري به دلیل همکاري نکردن دستگاه هاي دولتی تصمیم

 
گرفته محصول خود را در کشور دیگري تولید کرده و به فروش برساند. 

جعفر مظفري فرد با بیان اینکه قرار بود سازمان بهینه سازي و دولت براساس ماده 12 قانون رفع موانع تولید زیرساخت هاي لازم را
ایجاد کند تا کمکی براي فروش این محصول ایجاد شود، اظهار کرد: این محصول با توجه به تکنولوژي و شرایط خاص تولیدي، قیمت
تمام شده بالایی دارد و اگر دولت براي فرهنگسازي حمایت نکند، این محصول کالاي لوکس خواهد شد و فقط در مکان هاي ویژه

 
استفاده و مخاطب اصلی از آن محروم می شود. 

وي ادامه داد: حمایت دولت با یک مصوبه ایجاد شده به طوري که ادارات دولتی، نظامی و آموزش و پرورش ورود کرده و این بخاري را
با یارانه دریافت کنند اما از اسفندماه سال 96 تا امروز هیچ کدام از دستگاه هاي دولتی وارد نشدند به جز آموزش و پرورش که آن هم

 
تعداد محدودي خریداري کرده است. 

فرماندار رزن هم گفت: گلایه این شرکت تولیدي به حق است و قبول داریم ما وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان نظام مهندسی
کشور را براي بازدید از کارخانه دعوت کردیم و حضور پیدا کردند و انتظار مدیر کارخانه این است که حمایت شود اما به دلیل

 
محدودیت هاي مالی دولت نتوانسته اقدامی کند. 

سیدرضا سلامتی ادامه داد: تا آنجایی که در حوزه کاري ما بوده و هست، از این کارخانه حمایت کرده ایم و پس از این هم حمایت می
شود. یکی از مشکلات موجود بالا بودن قیمت است درحالی که بخاري کاملاً هوشمند و استاندارد است و گرمایشی یکسان دارد و براي
خرید باید حمایت دولت وجود داشته باشد. در روزهاي آینده نشستی در تهران با استاندار در این مورد خواهیم داشت و تحت هیچ

 
شرایطی اجازه خروج تولیدکننده را از شهرستان نمی دهیم. 

 
انتخاب سرمایه گذار جدید 

پورمجاهد در ادامه از انتخاب سرمایه گذار جدید براي پروژه پرشین یاقوت خبرداد و تصریح کرد: حدود یک سال ونیم این پروژه به

 
دلیل مشکلاتی متوقف شده بود که سرمایه گذار جدیدي این طرح را برگزید و درحال فعالیت در این پروژه است. 

معاون اقتصادي استاندار همدان خاطرنشان کرد: این پروژه مشکلاتی با منابع طبیعی، مسکن و شهرسازي و بانک رفاه داشت که

 
اکنون حل شده و یک مورد با میراث فرهنگی درباره تمدید جواز تأسیس و موافقت اصولی است که باید از میراث فرهنگی بگیرد. 



حدود ده سال پیش کلنگ ساخت شهر جواهرات در منطقه توریستی «حیدره» در فضایی معادل 126 هزار مترمربع به زمین خورد
بنابر طراحی هاي کامپیوتري و توضیحات سرمایه گذارن این پروژه قرار بود تبدیل به یکی از بزرگ ترین پروژه هاي حوزه سنگ هاي

 
قیمتی و نیمه قیمتی در آسیا و با توجه به فازهاي مختلف آن موجب اشتغال هزاران نفر شود. 

اما امروز پس از گذشت ده سال مسئولان استان از مشکلاتی که این پروژه با منابع طبیعی و راه شهرسازي دارد سخن می گویند این
درحالیست که در پروسه اخذ مجوز براي پروژه هاي اقتصادي تمامی این مسائل مورد بررسی قرار می گیرد.



گام سوم کمک هاي مومنانه 6 آذر در خراسان جنوبی آغاز می شود /توزیع

258 هزار بسته معیشتی بین نیازمندان

منبع: تسنیمشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/09/03

گروه استان ها- رئیس بسیج سازندگی سپاه انصارالرضا (ع) خراسان جنوبی از برگزاري گام سوم کمک هاي مومنانه در شش
آذرماه خبر داد و گفت:ز آغاز کمک هاي مومنانه تاکنون در خراسان جنوبی 258 هزار بسته معیشتی بین نیازمندان توزیع

شده است.

گروه استان ها- رئیس بسیج سازندگی سپاه انصارالرضا (ع)
خراسان جنوبی از برگزاري گام سوم کمک هاي مومنانه در
شش آذرماه خبر داد و گفت:ز آغاز کمک هاي مومنانه
تاکنون در خراسان جنوبی 258 هزار بسته معیشتی بین

 
نیازمندان توزیع شده است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند، سرهنگ مهدي
هنري صبح امروز در جمع خبرنگاران ضمن گرامیداشت
چهل و یکمین سالگرد بسیج و با اشاره به پیک جدید
شیوع ویروس کرونا در استان اظهار داشت: با توجه به

افزایش مبتلایان و آسیب دیدن قشر عظیمی از همشهریان و با توجه به تاکیدات مقام عظماي ولایت مبنی بر استمرار فعالیت هاي

 
جهادي و نهضت کمک مومنانه از ابتداي ماه ربیع الاول گام سوم این نهضت آغاز شده و تا پایان سال ادامه خواهد داشت. 

وي افزود: در ادامه مراحل قبلی نهضت کمک مومنانه که حماسه و موج امید را در جامعه ایجاد کرد و موجب همدلی بین نهادها،
دستگاه هاي اجرایی، گروه هاي جهادي و اقشار بسیج و آحاد مردم شد، اجراي گام سوم نهضت کمک مومنانه از ابتداي ماه ربیع الاول
تا ماه شعبان 1442 و سال نو با استفاده از ظرفیت تمامی نهادهاي خدمت رسان، دستگاه هاي اجرایی، گروهاي جهادي و اقشار

 
مختلف بسیج و آحاد همیشه در صحنه مردمی در جهت هم افزایی و ارائه خدمات هرچه بهتر به هم وطنان شروع به کار کرد. 

 
طرح هاي محرومیت زدایی و کمک هاي مومنانه توسط بسیجیان شهرستان دیر اجرا و افتتاح می شود 

 
کمک 330 میلیارد تومانی مردم استان فارس در مرحله سوم رزمایش کمک هاي مومنانه 

 
رزمایش کمک هاي مومنانه استان زنجان به همت بسیجیان در 5 آذر ماه برگزار می شود 

رئیس بسیج سازندگی سپاه انصارالرضا (ع) خراسان جنوبی با اشاره به عرصه هاي فعالیت گام سوم نهضت کمک مومنانه گفت: در این
مرحله توزیع بسته معیشتی، لوازم التحریر و کمک درسی، بسته هاي بهداشتی و ضدعفونی، آزادسازي زندانیان، ترمیم و ساخت

 
مسکن، تولید و اشتغال و توزیع جهیزیه به نیازمندان و خانواده هاي کم بضاعت انجام خواهد شد. 

وي از تشکیل کمیته هاي ذیل گام سوم نهضت کمک مومنانه خبر داد و افزود: کمیته تهیه و توزیع سبد معیشتی، کمیته آزادسازي
زندانیان جرایم غیرعمد که وظیفه شناسایی زندانیان جرایم غیر عمد و پیگیري از دستگاه هاي ذیربط و خیرین در جهت آزاد سازي
آنها را دارد، کمیته بهداشت و درمان کار شناسایی بیماران کرونایی، آموزش و قرنطینه و توزیع بسته هاي بهداشتی بین بیماران را



 
انجام می دهد، کمیته اشتغال در جهت شناسایی و حمایت از افراد آسیب دیده از بیماري کرونا فعالیت می کند. 

هنري بیان کرد: کمیته آموزش و پرورش لوازم التحریر و کمک آموزشی با هدف شناسایی و حمایت از دانش آموزان نیازمند و
تجهیزات آموزش مجازي کار را دنبال می کند، کمیته ازدواج آسان و تامین جهیزیه کار شناسایی زوجین نیازمند و محروم و تهیه و
توزیع تجهیزات از دستگاه ها و نهادها و خیرین را انجام می دهد و کمیته مسکن با شناسایی افراد نیازمند و حمایت در ساخت و

 
تعمیر مسکن نیازمندان با کمک دستگاه هاي کمک رسان و خیرین اقدام به فعالیت می کند. 

رئیس بسیج سازندگی سپاه انصارالرضا (ع) خراسان جنوبی با بیان اینکه کمک هاي جمع آوري شده در گام سوم نیز بین افراد آسیب
دیده از بیماري کرونا توزیع می شود ادامه داد: مراسم توزیع و اهدایی این کمک ها در تاریخ 6 آذر در محل حسینیه جماران برگزار

 
خواهد شد. 

هنري بیان کرد: ارزش کمک هاي جمع آوري شده از ابتداي شروع نهضت کمک مومنانه در نیمه شعبان سال جاري تا دهه آخر صفر

 
بالغ بر 1100 میلیارد ریال و ارزش تسهیلات اهدایی به نیازمندان استان مبلغی بالغ بر 173 میلیارد ریال بوده است. 

وي افزود: از ابتدا تاکنون بیش از 258 هزار بسته معیشتی، 180 هزار کیلو گوشت، بیش از یک میلیون830 هزار پرس غذاي گرم،
970 سري جهیزیه و دیگر اقلام مورد نیاز از جمله لوازم التحریر، پوشاك و کفش، نان و کارت هدیه در بین افراد نیازمند توزیع شده

 
است. 

 
انتهاي پیام /254/ ع 

 
 R41348/P1494/S6,56/CT11

بیشتر بخوانید...



سهم 2500 نفري البرز در طرح ملی مشاغل خانگی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان البرز گفت: سهم استان در طرح ملی توسعه مشاغل
خانگی در سه فاز به میزان 2 هزار و 500 نفر تعیین شده

 
است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون،کار و رفاه
اجتماعی استان البرز ،حسین فلاح نژاد در خصوص نحوه
اجراي این طرح در استان گفت: طرح ملی توسعه مشاغل
خانگی با نظارت و کارفرمایی اداره کل تعاون کار و رفاه
اجتماعی البرز و توسط جهاد دانشگاهی البرز به عنوان

 
تسهیل گر در استان اجرا می شود . 

وي افزود : شیوع بیماري کرونا و الزام به تعطیلی کسب و کارها موجب شد تا در بحث ایجاد اشتغال، مشاغل خانگی بیشتر مورد توجه

 
قرار گیرد. 

مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: این طرح در سه فاز اجرا می شود که با شناسایی حلقه هاي مفقوده مشاغل
خانگی و با تیم سازي و شبکه سازي مورد نیاز، شاهد افزایش کمی و کیفی محصولات عرضه شده در بازار توسط برندهاي مطرح

 
خواهیم بود و همچنین سهم استان البرز در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در سه فاز به میزان 2500 نفر تعیین شده است. 

وي درخصوص نحوه ثبت نام در این طرح ملی در استان البرز گفت : متقاضیان طرح توسعه مشاغل خانگی در دو گروه متقاضیان و
پشتیبان ها باید در زمان مقرر در سامانه inhb.ir اقدام به ثبت نام کنند که در همین راستا تا کنون نیز حدود 800 نفر متقاضی

 
براي استفاده از مزایاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در البرز در این سامانه ثبت نام کرده اند. 

فلاح نژاد در خصوص شرایط بهره برداري از این طرح بیان کرد: براي ثبت نام در طرح توسعه مشاغل خانگی افراد باید داري حداقل
18 سال سن و بومی استان محل ثبت نام باشند و اشتغال نداشتن تمام وقت و نداشتن بیمه کارآفرینی نیز از شروط ثبت نام در طرح
محسوب می شود و شامل تمامی مشاغل خانگی اعم از صنایع دستی،تولیدي، کشاورزي،قالی بافی،فعالیت هاي فرهنگی و هنري و

 
غیره می شود. 

وي عنوان کرد: در این برنامه توانمند سازي، مهارت آموزي، تجربه اندوزي، هدایت و مشاوره شغلی، راه اندازي و تثبیت فعالیت هاي
اقتصادي با توجه به مزیت هاي منطقه و آشنایی با انواع مدل هاي کسب و کار مشاغل خانگی، خویش فرمایی، شبکه سازي، زنجیره

 
ارزش، اتصال به برندها و بنگاه هاي بالادستی و غیره در نظر گرفته شده است. 

مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان درباره موضوع اتصال به بازار کار در این مشاغل توضیحاتی ارائه کرد و گفت : شکل دهی و
ظرفیت سازي بازارهاي فیزیکی، الکترونیکی و اتصال به بازار و بنگاه هاي بالادستی، تولید استاندارد و برندسازي، ارتقاء کیفیت
محصولات و بسته بندي و کمک به تنظیم برنامه هاي تولید و فروش از موضوعات اساسی این طرح است و بخش شناسایی برندها و

 
پیشرانان در سطح ملی و استانی نیز در دستور کار است. 

فلاح نژاد در خصوص محورهاي اصلی فعالیت ها در این طرح اظهارکرد: اتصال به پیشران، ایجاد مشارکت با کسب و کارهاي بالادستی



با جلب موافقت کارآفرینان، همکاري و شکل دهی بازارهاي فروش الکترونیکی و معرفی و فروش محصولات با استفاده از کلیه امکانات
دیجیتال براي متقاضیان مشاغل خانگی، فروش از طریق برپایی بازارچه هاي فصلی و موقت، برگزاري نمایشگاه هاي عرضه محصولات،
استفاده از ظرفیت دستگاه هاي اجرایی و بخش هاي غیردولتی در امر بازاریابی و فروش و ایجاد دسترسی به مواد اولیه با کیفیت و با
قیمت مناسب و تامین ابزار مورد نیاز با معرفی متقاضیان مشاغل خانگی به بنگاه هاي پیشران و بالادستی از مهم ترین اقداماتی است

 
که در راستاي اجراي این طرح انجام خواهیم داد. 

وي ابراز امیدواري کرد: با پیاده سازي موفق این طرح در استان که نیازمند همراهی، همکاري و هم اندیشی بخش هاي مختلف مرتبط
است، شاهد نهادینه شدن سهم مشاغل خانگی در اقتصاد کشور به ویژه در سال جهش تولید باشیم.



همکاري بسیجیان پایگاه ثارالله(ع) با 4 بیمارستان شهر ري/ توزیع 4 تُن

آبمیوه بین بیماران کرونایی

منبع: شبستانشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/09/03

حجت الاسلام والمسلمین گودرزي گفت: اعضاي پایگاه هاي بسیج خواهران و برادران مسجد حضرت ابراهیم خلیل(ع) با
چهار بیمارستان فیروزآبادي، هفتم تیر، صدیقه طاهره(س) و رازي همکاري می کنند که شامل توزیع شربت عسل و لیمو و

آب سیب و هویج است.

حجت الاسلام والمسلمین گودرزي گفت: اعضاي پایگاه هاي بسیج خواهران و برادران مسجد حضرت ابراهیم خلیل(ع) با چهار
بیمارستان فیروزآبادي، هفتم تیر، صدیقه طاهره(س) و رازي همکاري می کنند که شامل توزیع شربت عسل و لیمو و آب سیب و

 
هویج است. 

خبرگزاري شبستان، گروه مسجد و کانون هاي مساجد: به
مناسبت فرا رسیدن هفته بسیج و به منظور اطلاع از فعالیت هاي
پایگاه بسیج حضرت ثاراالله (ع) مسجد حضرت ابراهیم خلیل(ع)
شهر ري (واقع در خیابان آرد ایران، خیابان شهید اسماعیلی) با
حجت الاسلام والسلمین «ابراهیم گودرزي»، امام جماعت مسجد
حضرت ابراهیم خلیل (ع) گفتگویی داشته ایم که در ادامه تقدیم

 
حضورتان می شود: 

مهم ترین فعالیت پایگاه بسیج برادران و خواهران مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) شهر ري در زمینه مقابله با شیوع ویروس کرونا چه

 
بوده است؟ 

فعالیت پایگاه هاي بسیج و خواهران حضرت ثاراالله (ع) حوزه مقاومت بسیج 359 حسین بن علی (ع) شهري در مقابله با کرونا از
اواسط اسفندماه 1398 و با تشکیل گروه جهادي حضرت ثاراالله (ع) آغاز شد. کار اول این بسیجیان تهیه تانکري بزرگ براي راحت
شدن نماگزاران مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) شهر ري و مردم محله اقدسیه براي تهیه مواد ضد عفونی کننده است. به دلیل
فعالیت برخی از بسیجیان این مسجد در وزارت دفاع توانستیم هزار لیتر ماده ضد عفونی کننده استاندارد تهیه کنیم تا علاوه بر ضد

 
عفونی کردن مستمر مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) شهر ري، بخشی هایی از شهر ري را نیز سمپاشی کنیم. 

مهم ترین فعالیت هاي بسیج مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) در عمل به توصیه رهبر معظم انقلاب اسلامی درباره کمک مومنانه چه

 
بوده است؟ 

اهالی این مسجد اعم از هیئت امنا، خیریه و بسیج و سایر نمازگزاران آن در همان روزي که مقام معظم رهبري درباره ضرورت کمک
مومنانه به نیازمندان سخنرانی کردند، براي تهیه بسته هاي ارزاق جلسه اي برگزار کردند. مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) شهر ري



تاکنون پنج مرحله سبد کالا میان نیازمندان توزیع کرده است که آخرین نوبت آن به هفته وحدت مربوط می شود که شامل توزیع
320 بسته میان خانواده هاي نیازمند محلات اقدسیه، ولی آباد و 13 آبان شهر ري و تعدادي از نیازمندان شهرهاي ورامین و قرچک

 
بود. در مجموع بیش از 700 سبد کالا میان نیازمدان در دوره شیوع ویروس کرونا توزیع شده است. 

نقش بسیجیان مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) در کمک رسانی به نیازمندان در طول سال و حتی قبل از شیوع ویروس کرونا

 
چیست؟ 

خیریه مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) حدود 30 سال است که به صورت ماهیانه به تعدادي از نیازمندان شهر ري کمک رسانی می
کند که طی پنج سال اخیر، تعداد این خانواده ها 110 مورد شده است. توزیع سبد کالا و پوشاك، گوشت و مرغ میان این خانواده ها
جزو فعالیت هاي ثابت این خیریه است. همچنین هر ماه بین 300 تا 400 هزار تومان به صورت نقدي به این نیازمندان کمک می
شود. پایگاه هاي بسیج خواهران و براداران مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) ضمن شناسایی این خانواده ها و توزیع کمک ها بین آنها،
در جمع آوري کمک هاي مردمی و گاهی نیز دریافت کمک از سپاه بسیار فعال است. در واقع اگر همراهی بسیجیان نباشد کمک

 
رسانی مستمر به این نیازمندان ممکن نمی شود. 

آیا پایگاه هاي بسیج مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) با بیمارستان هاي شهر ري براي کمک رسانی به کادر درمانی و بیماران مبتلا

 
به کرونا همکاري داشته است؟ 

حجم کار کارکنان و کادر درمانی بیمارستان ها اعم از پرستاران و پزشکان و سایر پرسنل آنها با شیوع ویروس کرونا بسیار افزایش
یافته است و اگر همراهی مسجدي ها، هیئتی ها و حوزویان بسیجی با این عزیزان نبود خدمت رسانی آنان به بیماران بسیار سخت
صورت می گرفت. اهالی مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) در همین زمینه با چهار بیمارستان فیروزآبادي، هفتم تیر، صدیقه
طاهره(س) و رازي همکاري می کند که شامل توزیع شربت عسل و لیمو و آب سیب و هویج است. تاکنون بیش از چهار تُن آب میوه
در اختیار این بیمارستان ها قرار داده ایم. خدمت رسانی بسیجیان این مسجد به این عزیزان در سه شیفت صبح، بعدازظهر و شب

 
صورت می گیرد. 

مقام معظم رهبري نام سال 1399 را «جهش تولید» نامیده اند که با شیوع ویروس کرونا فعالیت بسیجیان در زمینه تولید اقلام و
لوازم بهداشتی به ویژه ماسک به تحقق این موضوع کمک زیادي کرده است. عملکرد بسیجیان مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) در

 
این زمینه چگونه بوده است؟ 

پایگاه هاي بسیج حضرت ثاراالله (ع) خواهران و برادران مسجد حضرت ابراهیم خلیل (ع) کارگاه خیاطی با هفت چرخ را در این مسجد
راه اندازي کردند که روزانه بیش از هزار عدد ماسک تولید می کند. مدیریت و انجام کارها در این کارگاه نیز با خواهران بسیجی فعال
در خیریه این مسجد است. رویکرد ما در این مسجد ایجاد کارآفرینی براي گروه هاي مختلف نیازمندان به ویژه زنان سرپرست خانوار

است. هرچند برخی از این افراد به دلیل کهولت سن یا داشتن بیماري خاص یا بچه (هاي) کوچک امکان کار کردن ندارند.



شبکه رشد وهزار راه نرفته پیش رو

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/09/03

خبرگزاري فارس ـ گروه تعلیم و تربیت: شبکه ملی رشد به
عنوان رسانه اي پویا با ماموریت توسعه و ترویج محتواي
کتاب هاي درسی سال ها است که چراغ خاموش فعالیت
می کند. در یک سال اخیر این شبکه رویکردهاي جدیدي
را با تغییرات مدیریتی در بدنه ي سازمان پژوهش و برنامه

 
ریزي آموزشی در پیش گرفته است.  

وزارت آموزش و پرورش در کشور ماه عهده دار شبکه
گسترده تعلیم و تربیت است و هر ایرانی بایستی براي برخوردار شدن از سواد خواندن و نوشتن و پیشرفت در مسیر علم از این کانال
عبور کند. در شبکه گسترده آموزش و پرورش، سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی ارگان تولید کننده محتوا براي آموزش شبکه

 
گسترده 15 میلیونی دانش آموزان است که اقدام به طراحی و تولید کتب درسی از پایه اول تا دوازدهم می کند 

با توجه به اینکه تمام دانش آموزان در31 استان کشور یک سطح استعداد، امکانات آموزشی و محیط جغرافیایی یکسانی نیستند و
برخی در نقطه صفر مرزي به دور از تمام امکانات و برخی در لاکچري ترین سطح ممکن به زندگی و تحصیل می پردازند سازمان
پژوهش درصدد تاسیس شبکه اي برآمد که محتواي کمک درسی براي دانش آموزان بر بستر وب ایجاد کند تا پاسخگوي نیازهاي
جمعیت 15 میلیونی دانش آموزان باشد. این اقدام به توجه به گسترش شیوه آموزش الکترونیک در ایران و جهان مورد توجه قرار
گرفت و جرقه آن در دهه 70  زده شد. هدف از راه اندازي این شبکه ارائه خدمات به تمام کسانی بود که درصدد بودند به نوعی از
محتواهاي آموزشی استفاده کنند. مسئولیت راهبري این شبکه از سال 1385 به معاونت فناوري اطلاعات و ارتباطات واگذار شد و نام

 
این شبکه از شاد(منظور شبکه شاد فعلی نیست) به رشد تغییر پیدا کرد. 

 
مسیر فعالیت شبکه رشد از دهه 70 تا 90 

تولید محتوا از همین سال ها براي شبکه رشد آغاز شد اما به خاطر چند دلیل کمتر مورد توجه قرار گرفت. از جمله این دلایل می
توان به ضعف در اطلاع رسانی به جامعه مخاطبان، عدم تأکید و اجبار به استفاده از محتواي تولید شده در شبکه رشد، نگرانی از ورود
دانش آموزان به فضاي مجازي و صرف زمان مناسب براي غنی شدن محتواي موجود در این شبکه اشاره کرد. شبکه رشد حدود 15
سال ابتدایی تاسیس محتواهایی براي دانش آموزان المپیادي و مقالات علمی را تولید می کرد که از سال 85 به سمت تولید محتواي
متناسب با برنامه درسی پیش رفت و در این راستا محتواهاي این شبکه تا سال 91 پر بار، براي تمام پایه هاي تحصیلی و همچنین

 
متناسب با برنامه درسی شد. 

 
فعالیت شبکه رشد در دهه 90 



از سال 91 و با تصویب برنامه درسی ملی و سند تحول بنیادین آموزش و پرورش باز تعریف در محتواي تولید شروع و تا سال 97
نهایی و عملیاتی شد. شبکه رشد با این تغییر محتوا به گونه اي ساماندهی شد که دانش آموز بتواند با توجه به پایه تحصیلی به مطالب
مورد نظر خود که در آن قابلیت تعامل نیز وجود دارد، دسترسی پیدا کنند. بیشترین محتواي تولید شده در شبکه رشد جدید در دوره
ابتدایی، سپس دوره متوسطه اول و در پایان دوره متوسطه دوم است. این بازتعریف محتوا باعث ایجاد دو شبکه رشد قدیم و جدید
شد. علت این امر نیز عدم پیشیبانی مطالب رشد قدیم روي موبایل است و به همین دلیل امکان انتقال این مطالب به بستر جدید

 
فراهم نشد. 

 
برنامه سازمان پژوهش در سال 99 

 یکی از اهداف سازمان پژوهش براي غنا بخشیدن به شبکه ملی مدارس ایران (رشد) در 6 ماه ابتدایی سال 1399، تولید چندین
محتوا براي هر کتاب و غنی کردن محتوا در متوسطه دوم و فنی وحرفه اي بود. در راستاي تحقق بخشیدن به این هدف در چند سال
آینده از ظرفیت هاي معلمان نیز براي تولید محتوا در رشد استفاده خواهد شد. با تحقق این هدف فقر محتوایی الکترونیکی موجود در
کل نظام آموزشی تا حدودي برطرف خواهد شد. اقدام دیگر سازمان پژوهش در راستاي غنا بخشیدن به شبکه رشد تأسیس و راه

 
اندازي مرکز یادگیري معلم در شبکه رشد بوده است. 

 
تشریح تقسیم بندي محتواها در شبکه رشد 

 4 نوع محتوا در شبکه رشد وجود دارد. مورد اول فیلم آموزشی ویژه معلمان، دانش آموزان، مورد دوم فایل هاي صوتی هستند که به
آن ها کتاب گویا اطلاق می شود، بخش سوم محتواهاي تعاملی شامل آزمون، آزمایش، تکرار و تمرین و بخش چهارم مطالب تکمیلی
شامل داستان، شعر، قصه است. در شبکه رشد سرویس هاي بسیار متنوع و متعددي از جمله دانشنامه، المپیادها، کارآفرینی، بانک

 
تصاویر، جشنواره فیلم رشد و محتواهاي الکترونیک وجود دارد. 

 
رشد و شاد، دو شبکه هم پوشان 

شبکه ملی مدارس ایران «رشد» داراي کارویژه ها و اهدافی همانند شبکه اجتماعی دانش آموزي شاد نیست. آموزش محتوا به دانش
آموزان در شبکه رشد به صورت بر خط یا آنلاین نیست، شبکه رشد پشتیبان کلاس درس و معلم است، در رشد  معلم نقش اصلی و
راهبري آموزشی را بر عهده دارد، محتواهاي شبکه رشد براي دانش آموزان چند پایه و یا عدم برخوردار از معلمان متخصص مناسب
است. شبکه ملی دانش آموزي شاد بستري براي آموزش است. مقرر نیست که دو شبکه ي رشد و شاد با یکدیگر ادغام شوند. محتواي
تولید شده در شبکه رشد با شبکه دانش آموزي شاد همسو است. محتواي تولید شده در رشد بیشتر در جهت رفع نیاز دانش آموزان با
توجه به شیوع ویروس کرونا طراحی شده است. بحث آموزش خودآموز یا آموزش از راه دور در شبکه رشد دیده نشده است. رشد
حاصل یک نیاز است، اما شاد حاصل یک بحران است. با این وجود شبکه شاد می تواند به تکمیل و غنابخشی محتواهاي شبکه ملی

 
رشد کمک زیادي کند و می توان در شبکه شاد لینک ورود به رشد نیز در نظر گرفته شود. 

در تشریح بهتر موضوع همین بس که بدانید دکتر حسن ملکی رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزي آموزشی درباره این دو شبکه
گفته است: "شبکه ملی رشد و سامانه شاد رقیب هم نیستند بلکه همراه و همکار هم هستند. مأموریت شبکه رشد تولید استانداردهاي
گوناگون در عناصر برنامه درسی و فعالیت هاي آموزشی و معرفی آن ها به عنوان کالاي قابل استفاده براي معلمان، دانش آموزان و

 
خانواده ها است در حالی که مأموریت شبکه شاد اجراي آموزش ها و استانداردهاي تولید شده در صحنه عمل است. " 



 
رشد دوبرابري میزان استفاده از شبکه رشد در ایام کرونا 

با شیوع ویروس کرونا در ابتدا میزان بازدید و استفاده از محتواي شبکه ملی مدارس ایران کاهش پیدا کرد اما بعد از مدتی در بررسی
ها مشخص شد بالاي 50 درصد جمعیت کلاس ها و مخصوصاً معلمان در دروسی که باید براي دانش آموز محتوا ارسال کنند از

 
محتواهاي رشد استفاده می کنند که نشان دهنده رشدي دو برابري است. 

 
تبدیل شبکه رشد به اولین شبکه مورد علاقه دانش آموزان و معلمان 

شبکه ملی مدارس «رشد» در سال هاي آینده با توجه به اهداف در نظر گرفته شده براي آن، باید به معناي واقعی کلمه متحول
خواهد شد و به ملی بودن خود جامه عمل می پوشاند. در شبکه رشد کلیه خدمات مورد نیاز دانش آموز، معلم، والدین، کادر آموزشی
مدرسه،   مشاوره، راهنمایی تحصیلی، انتخاب رشته، باید آماده سازي شده و در حال ارائه است که با توجه به میزان رشد مراجعه
کننده به این شبکه می توان منتظر رسیدن این شبکه با جایگاه واقعی خود یعنی اولین شبکه مورد علاقه دانش آموزان و معلمان بود.
هدف غایی دیگري که براي شبکه رشد در نظر گرفته شده است شخصی سازي کردن محتوا تولید شده است. به این صورت که دانش
آموزان اعم از دانش آموزان مدارس فنی و حرفه اي، مدارس عادي، دانش آموز مدارس خاص و مدارس با نیازهاي ویژه استثنایی با
مراجعه به این محتوا نیازهایشان را مرتفع و مهارت تحصیلی مورد نیاز خودشان را کسب کنند. این شبکه با شخص سازي محتوا،
فراهم کردن امکان ایجاد تعامل، انجام کار کارشناسی روي محتوا هاي تولید شده در شبکه رشد، ایجاد مرکز یادگیري معلم، فراهم

کردن محتوا براي کلیه پایه هاي تحصیلی به زودي به پر مخاطب ترین شبکه دانش آموزي در سطح کشور تبدیل خواهد شد.



پرورش کودك و نوجوان خلاق هدف کارآفرینی فرهنگ کارآفرینی است

منبع: ایرناشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/09/03

بندرعباس- ایرنا- مدیرعامل شرکت مشاوره کارآفرینی هرمزگان گفت: هدف ما در حوزه کارآفرینی کودك و نوجوان کار
کردن کودك نیست، بلکه نهادینه کردن فرهنگ کارآفرینی و پرورش کودك و نوجوان خلاق است.

بندرعباس- ایرنا- مدیرعامل شرکت مشاوره کارآفرینی
هرمزگان گفت: هدف ما در حوزه کارآفرینی کودك و
نوجوان کار کردن کودك نیست، بلکه نهادینه کردن

 
فرهنگ کارآفرینی و پرورش کودك و نوجوان خلاق است. 

علیرضا پاکدامن یکشنبه شب در نشست تخصصی مجازي
با عنوان «نوجوان نوآور» درجمع مربیان و کارشناسان
کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان هرمزگان
اظهارداشت: درکارآفرینی به دنبال تربیت افرادي هستیم
که جویایی کار نیستند بلکه خودشان به وجودآورنده شغل

 
هستند. 

وي با بیان اینکه کارآفرینی، مهارت آموختنی و نه مبتنی بر استعداد درونی است، بیان داشت: کارآفرینی سن و سال نمی شناسد، اما
براي تربیت نسلی کارآفرین مناسب ترین زمان دوران کودکی و نوجوانی است و این موضوع اهمیت کار مربیان کانون پرورش فکري را

 
یادآوري می کند. 

به گفته عضو هیات مدیره انجمن مشاوره کارآفرینی، هدف گذاري براي موفقیت در آینده بسیار مهم است و این اهداف باید از پنج

 
ویژگی خاص بودن، قابل اندازه گیري، دست یافتنی، واقع گرایانه و به موقع بودن برخوردار باشند. 

پاکدامن با بیان اینکه اعتماد به نفس، پشتکار و آرمان گرایی در کارآفرینی نوجوانان به پرورش نسلی توانمند منجر می شود، افزود:
استقلال داشتن اعتماد به نفس می آورد و تفکر کارآفرینی به کودکان می آموزد که موفقیتشان در آینده به میزان زیادي به خودشان

 
بستگی دارد. 

وي ادامه داد: پدران و مادران و اولیاي تربیتی نباید جلو خلاقیت هاي فرزندان را بگیرند، بلکه باید به آن ها کمک کنند تا نسلی

 
تربیت شود که از فرصت هاي موجود به نحوه موثري استفاده می کند. 

این مشاور در حوزه کارآفرینی در هرمزگان با اشاره به اهمیت سواد مالی در فرزندان و اهمیت جایگاه شکست در دنیاي کارآفرینی

 
گفت: به فرزندان خود فرصت دهید تا درباره پول و مسائل مالی بیشتر بدانند. 



پاکدامن اضافه کرد: شکست می تواند اتفاق خوشایندي باشد، اگر از آن درس بگیریم باید به فرزندانمان اجازه دهیم شکست را تجربه

 
کنند تا مجبور شوند براي رسیدن به اهدافشان راه هاي جدیدي را خلق کنند. 

وي داشتن مهارت فروش را یکی دیگر از نیازهاي کارفرینی در نوجوانان دانست و یادآورشد: با تشویق کودکان به فروش کالاهاي

 
کوچک مثل اسباب بازي و یا دست سازه هایشان باید مهارت فروشندگی را در آنان تقویت کرد. 

مدیرعامل شرکت مشاوره کارآفرینی هرمزگان افزود: از کودکان و نوجوانان بخواهید بخشی از درآمد و بودجه هفتگی خود را براي

 
کمک به دیگران صرف کنند. 

 
برچسب ها 

 
- خلاقیت 

 
- کانون پرورش فکري کودکان ونوجوانان 

 
- هرمزگان 
- کارآفرینی



افتخار علمی کشور و جهان اسلام خود را شاگرد مکتب بسیج می داند/ آغاز

تحقیقات دانشمند زنجانی در رابطه با کرونا

منبع: موج رساشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/09/03

دانشمندي که عمر خود را صَرف آموزش، تحقیق و پژوهش کرده و تحقیقاتی بر روي مواد اولیه داورها دارد با بیان اینکه
یافتن دارو براي ویروس کرونا بسیار سخت و پیچیده است، مردم را براي رعایت توصیه هاي بهداشتی جهت جلوگیري از

شیوع کرونا دعوت می کند

دانشمندي که عمر خود را صَرف آموزش، تحقیق و پژوهش
کرده و تحقیقاتی بر روي مواد اولیه داورها دارد با بیان
اینکه یافتن دارو براي ویروس کرونا بسیار سخت و پیچیده
است، مردم را براي رعایت توصیه هاي بهداشتی جهت

 
جلوگیري از شیوع کرونا دعوت می کند 

به گزارش موج رسا; متولد سال 1346 در زنجان بوده و
دیپلم خود در رشته علوم تجربی را در سال 1365 از
دبیرستان دکتر علی شریعتی و لیسانس شیمی محض را

در سال 1369 با رتبه دوم از دانشگاه مازندران دریافت کرد. وي در سال 1369 در آزمون کارشناسی ارشد شیمی، رتبه اول کشوري را
کسب کرد و در سال 1371 در مقطع کارشناسی ارشد در رشته شیمی آلی از دانشگاه مازندران با رتبه اول، فارغ التحصیل شد و در
سال 1371به عنوان دانشجوي نمونه این دانشگاه و دانشجوي نمونه کشور در مقطع کارشناسی ارشد انتخاب شد. در سال 1372 در
آزمون هاي دکتري شیمی آلی دانشگاه تربیت مدرس و اعزام به خارج از کشور پذیرفته شده و در سال 1375 موفق به اتمام دوره
دکتري در رشته شیمی آلی با معرفی شیوه جدیدي در سنتز مواد آلی و انتشار 7 مقاله در مجلات معتبر بین المللی ISI در دانشگاه

 
تربیت مدرس با کسب رتبه اول شد. 

این استاد دانشگاه از سال 1369 تاکنون دروس متنوع شیمی را در دانشگاه هاي کشور در مقاطع کاردانی، کارشناسی، کارشناسی
ارشد و دکتري تدریس کرده و راهنماي پایان نامه دانشجویان زیادي در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتري بوده و دانشجویان نمونه

 
کشوري را به عرصه علم و دانش کشور معرفی کرده است. 

این افتخار علمی کشور در سال 2008 به سبب تلاش هاي ارزشمند پژوهشی از سوي کمیته علوم و فناوري سازمان کنفرانس اسلامی
به عنوان دانشمند برگزیده کشورهاي عضو سازمان کنفرانس اسلامی انتخاب و معرفی شد همچنین در سال 2012 به سبب تلاش

 
هاي ارزشمند پژوهشی از سوي موسسه بین المللی ISI به عنوان دانشمند بین المللی این موسسه معرفی شده است. 

وي بارها به عنوان استاد نمونه دانشگاه، پژوهشگر نمونه دانشگاه، پژوهشگر نمونه و ممتاز استان انتخاب شده و از سوي معاون علمی و

 
فناوري رئیس جمهوري به عنوان استاد سرآمد، معرفی شده است. 



به مناسبت هفته بسیج، روز بسیج دانشجویی و همچنین قرار گرفتن در آستانه روز دانشجو، گفت وگویی با علی رمضانی، استاد شیمی

 
دانشگاه زنجان انجام دادیم. 

 
موج رسا: بسیج در برهه هاي زمانی مختلف در کشور و در عرصه علم و پژوهش کشور چه نقشی داشته است؟ 

رمضانی: همانطور که امام خمینی(ره) فرمودند: بسیج، لشکر مخلص خدا است. بسیج در طول تاریخ انقلاب اسلامی هر جا که احساس
نیاز بوده، ورود پیدا کرده و عملکرد بسیار خوبی داشته است. چه در زمانی که احساس نیاز به دفاع از امنیت مرزهاي کشور بوده و چه
در زمان جهاد سازندگی، کمک به توسعه روستاها، کشاورزي، آموزش روستاییان، کارآفرینی و خودکفایی عملکرد بسیار عالی داشته و
چون از بطن مردم است در همه جا حضور دارد. همچنین حضور بسیج در شرایط بهداشتی که اکنون به دلیل شیوع ویروس کرونا

 
حاکم شده نیز توانسته کمک موثري در حوزه بهداشتی و درمانی داشته باشد. 

چون بسیج، نیرویی در داخل جامعه و از بین مردم است در بخش هاي مختلف با یک فرماندهی مشخص می توانند این کارها را به
خوبی پیش ببرند و در تمام بخش هاي علمی، آموزشی، پژوهشی، فناوري، دفاع از مرز و بوم کشور و حفاظت از مردم و موارد دیگر که

 
در جهت ارتقا، رشد و توسعه جامعه ما بوده، نقش ارزنده و بسیار عالی داشته است. 

 
موج رسا: از حضور خودتان در بسیج بفرمایید: 

رمضانی: حضور و خدمت در این قشر، توفیق زیادي براي بنده بوده و من بیشتر یاد گرفته ام و خودم را کارآموز می دانم که مسائل
زیادي از بزرگواران آموخته ام. بیشتر کارهایی که ما در بسیج به آن پرداخته ایم در حوزه هاي علمی و پژوهشی و هدایت جوانان در

 
این حوزه ها و داوري طرح ها بوده و گاهی هم جلسات مختلف مشاوره و همفکري با برادران داشتیم. 

بخشی از دانشجویانی که در دانشگاه، آموزش می دهیم نیز از همین نیروهاي بسیجی هستند و در نتیجه، عمده کار ما مشاوره در
حوزه علمی و فناوري و تشویق جوانان به تفکرهاي کاربردي بوده و خوشبختانه توفیقات خوبی هم حاصل شده و بعضی از این جوانان،
وارد صنعت شده و کارهاي مهم انجام داده و برخی دیگر تولید علم را در پیش گرفته و در مرزهاي دانش، حرکت کرده اند و وضعیت
و نقش بسیج را روزبه روز روشن تر می بینم و در حوزه هاي مختلف مانند همیشه به رشد و بالندگی جامعه اسلامی ما کمک خواهد

 
کرد. 

 
از افتخارات و موفقیت هاي خود در دوران دانشجویی و استادي بفرمایید: 

رمضانی: اولاً هر موفقیتی که حاصل شده، خواست خداوند عالم بوده و او هدایت کننده، کمک کننده و یاور اصلی است اما خود فرد
هم باید تلاش کند و افرادي که واقعاً تلاش کنند، خداوند هم به آن ها کمک می کند و این موضوعت مهمی است که جوانان براي

 
انجام هر کاري باید به خداوند توکل کنند. 

اگر خداوند قبول کند، رتبه یک کنکور کارشناسی ارشد کشور را به دست آوردم و همینطور برگزیده الپیاد دانشجویی بودم و بعد هم
در دوره دکتري با رتبه یک، پذیرفته شدم. بعد از آن وارد دوره هاي کاري در دانشگاه ها شدم و توفیقات بسیار خوبی به دست آمده
است. مقدار زیادي از وقت ما در حوزه توسعه علمی و تولید علم و گسترش مرزهاي دانش بوده و همینطور در بخش هاي کاربردي
بوده و به خصوص در چند سال اخیر که کاربرد علم در زندگی بشر، بیشتر شده بر روي مواد اولیه دارویی کارهاي خوبی انجام داده ایم
و جوانان زیادي را در این حوزه، پرورش داده ایم که تعدادي از آن ها هم اکنون کارهاي بزرگی در صنایع دارویی و چرخه مواد اولیه



 
دارویی و مواد موثر دارویی انجام می دهند که هم براي بنده و هم براي کشور، مایه افتخار هستند. 

امسال بنده از سوي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به عنوان سرآمد علمی معرفی شدم که این معرفی بر اساس توسعه

 
مرزهاي دانش در مجلات بسیار معتبر و داشتن ارجاعات بسیار پرکیفیت در مجلات بسیار مهم دنیا است. 

از سال 91 برگزیده جشنواره بین المللی خوارزمی هستم که جشنواره بسیار مهم در حوزه علم و فناوري است و همینطور توفیق
داشتم که 4 دانشجوي نمونه کشوري را تربیت کنم که این ها هم افتخار و توفیق بزرگی براي من بوده و از بین دانشجویانی که تربیت
کرده ام، برخی عضو هیات علمی دانشگاه هاي بزرگ کشور و حتی استاند دانشگاه علوم پزشکی تهران هستند و سرآمد علمی کشور به
شمار می روند و من هم به آن ها افتخار می کنم. برخی دیگر از دانشجویانم را در صنعت و بخش هاي دیگر جامعه می بینم که آن ها
نیز مایه افتخارم هستند و تلاش هایشان ارزنده است و توفیق داریم که آنچه از دستمان بربیاید مطالب علمی را به آن ها آموزش داده

 
و تشویق کنیم که آن راه را ادامه دهند. 

 
موج رسا: رمز موفقیت هایتان را در چه می بینید؟ 

رمضانی: توکل بر خداوند و کمک و همفکري بزرگان و هدایت ها رهبر معظم انقلاب و همینطور مسئولین محترم کشوري و لشکري
که نقش اساسی داشته و یاري کرده اند البته این موفقیت ها کافی نبوده و باید تلاش هاي بیشتري انجام دهیم. شرایط سختی به
دلیل تحریم ها وجود دارد اما کشور ما با توجه به منابع گسترده خود این توانایی را دارد که بتواند جوانان را به سمت منابع ارزشمند،
ارزش افزوده و غنی سازي اقتصاد هدایت کرده و بنا به فرمایش رهبر انقلاب این اقتصاد از درون باید غنی شود و البته این مساله نیز
روشن است زیرا امکانات و نیروي انسانی قوي داریم که در این جهت باید حرکت کرده و به اقتصاد مقاومتی، تولید و جهش تولید،
توجه کنیم. تاکید و نامگذاري سال هاي اخیر از سوي رهبر انقلاب نشان می دهد نیروي انسانی را که تربیت می کنیم باید به مسائل
اقتصادي و حوزه هاي کاربردي توجه کنیم و در این راستا حتی براي دانشجویان Ph.d که وظیفه عمده آن ها تولید علم است نیز

 
پروژه کاربردي تعریف کرده ایم. 

خوشبختانه وضعیت خوب بوده و آینده روشنی براي جوانان پرتلاشی که ما در بخش هاي مختلف جامعه و بسیج داریم، می بینم که
اثرگذااري زیادي در رشد و توسعه اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی کشورمان قطعا خواهند داشت که با کمک و تلاش این

 
عزیزان، تحریم هاي شدید هم نقش بر آب خواهد شد و از بین خواهد رفت. 

 
موج رسا: در حوزه بیماري کرونا چه اقدامات و کارهاي تحقیقاتی انجام داده اید؟ 

رمضانی: آنچه که ما بیشتر به صورت عملیاتی بر روي آن کار می کنیم، مواد اولیه دارویی ضد سرطان و مواد اولیه داروهاي ضد

 
التهاب است. 

در حوزه ویروس کرونا نیز تولیدات علمی داریم و 2 مقاله در این حوزه را گروه پژوهشی دکتر رمضانی در سال 2020 در دانشگاه

 
زنجان منتشر کردند. 

چون تست داروهاي کرونا در دنیا نیز مشکل است، تحقیقاتی که در حوزه کشف دارو یا طراحی دارو انجام می دهیم، بیشتر مطالعات
کامپیوتري است که چند نفر از دانشجویان دکتري بنده در این زمینه، کار می کنند که یافتن بررسی رفتارهاي بعضی از مولکول ها
است که ببینیم اثرشان بر روي پروتئین هایی که در غشاي ویروس قرار دارد، چگونه است. معمولاً براي مبارزه با ویروس ها به روش



شیمیایی 2 راه وجود دارد؛ یکی اینکه موادي ساخته شود که با غشاي ویروس، درگیر شده و اجازه ندهد که به سلول هدف، متصل
شود. یکی هم موادي هستند که وارد سلول شده و در داخل سلول با ویروس، می جنگند. در حوزه کرونا بخش عمده اي که مورد
توجه است این است که مواردي را مطالعه کنند که اجازه ورود ویروس به سلول را ندهد و برخی از پروتئین هایی که در واقع ویروس

 
در غشا دارد را بلوکه کند زیرا اگر بلوکه کرد، دیگر ویروس نمی تواند غشاي سلول مربوطه را پیدا کرده و به آن بچسبد. 

در حوزه ویروس کرونا کارهاي محاسباتی انجام می دهیم و یک مقاله نیز به صورت پیش چاپ که تولید چند ماه قبل است، منتشر
شده اما در حد محاسبات کامپیوتري است که نشان می دهد که بعضی از این مواد می توانند واکنش خوبی داشته باشند. این
مطالعات باید به طور مرتب انجام شود تا به نتایج لازم برسد که زمان بر است. بخش دیگر اقدامات در حوزه کرونا نیز صنعتی بوده که
دانشجویان بنده انجام داده اند و امکاناتی در حوزه تولید مواد شوینده بوده که هدایت کردیم تا کارهاي تولیدي انجام شود و کارهاي

 
تحقیقاتی ما در حوزه کرونا فعلا در حد انتشار مقالات علمی بوده است. 

 
موج رسا: چه شرایطی براي یافتن داروي کرونا لازم است؟ 

رمضانی: اصولاً یافتن داروي جدید در دنیا، پدیده بسیار پیچیده و پرهزینه بوده و می گویند اگر کسی به صورت شانسی به دنبال
یافتن داروها برود باید 500 هزار ماده شیمیایی را تست کند که ممکن است یکی از آن ها وارد بازار شود. در نتیجه، کسی به طور
شانسی به دنبال کشف و مطالعه دارو نمی رود و معمولاً روش عاقلانه اي که امروز وجود دارد از روش هاي محاسباتی استفاده می
کنند که بتوانند با روش هاي محاسباتی این 500 هزار دارو را به 200 عدد تقلیل داده و بر روي آن کار پژوهشی انجام دهند که حتی
این ها هم بسیار زمان بر است و به همین دلیل وقتی کرونا مطرح شد در دنیا هم نتوانستند به سمت یافتن داروي جدید، حرکت

 
کنند و تاکید بر روي استفاده از داروهاي موجود در بازار است تا ببینند کدام یک از آن ها می توانند بر علیه ویروس عمل کنند. 

داروهایی که تاکنون مطرح شده نیز بعضی از آن ها داروهایی بودند که ضد ویروس بودند و بر علیه ویروس هاي دیگر هم استفاده می
شدند و آمدند بر علیه کرونا هم تست کردند و در واقع، کار داروشناسی انجام دادند تا اینکه یک مولکول جدید معرفی کنند زیرا
معرفی مولکول جدید، زمان بر و پیجیده بوده و ممکن است بین 5 تا 10 سال طول بکشد ضمن اینکه فقط هزینه تحقیقات براي ورود

 
مولکول جدید به بازار دارویی، بین 100 میلیون تا 5 میلیارد دلار است. 

تولید داروي کرونا، شدنی است اما پیچیده است. الان 4 هزار تا مولکول در بازار دارویی وجود دارد که برخی از آن ها ضد ویروس و
برخی براي کارهاي دیگر است و اگر یک بیماري ویروسی جدید مانند کووید 19 متولد شده، همان داروهاي ضد ویروسی که در بازار

 
است را دوباره بر روي این بیماري تست می کنند تا ببینند اثر دارد یا نه. 

اگر به سال 1980 برگردیم که ویروس HIV در جامعه انسانی بروز کرد باز هم هیمنطور بود و داروهاي ضد ویروسی موجود در بازار
را تست کردند و یا موادي که به عنوان ضد ویروس ساخته شده بودند و می توانستند بر علیه ویروس ها کار کنند را تست کردند و در
عرض 10 سال، چند مورد داروي ضد ویروسی معرفی کردند و امروز شاید 15 مورد دارو براي بیماري HIV وجود دارد که هنوز هم
می گویند با این همه دارو این بیماري به صورت کامل، درمان نمی شود و نمی تواند عمر بیماران را زیاد کند و بیماران مجبورند چند
دارو را تا آخر عمر مصرف کنند البته به کمک داروها عمده افراد به عمر طبیعی رسیده اند و در صورت مصرف، آن کمتر شده است هر
چند درمان را کامل نمی کند و جمعیت مبتلایان به ویروس را نمی تواند به صورت کامل درمان کند و فقط جمعیت را کنترل می

 
کند و افراد باید تا اخر عمر مصرف کنند. 

HIV اچ هم شبیه کووید 19 یک ویروس RNA بوده و مبارزه با این ویروس ها پیچیده است زیرا ویروس ها امکانات کم و ساختار



ساده اي دارند و به همین دلیل، مبارزه با ویروس ها سخت است اما مبارزه با باکتري ها آسان است زیرا آنزیم و امکانات زیادي داشته
و غشاي فعال و سازمان گسترده اي دارد و آسیب زدن به یک سازمان گسترده، آسان تر است و به همین دلیل، شیمی درمانی باکتري

 
ها معمولاً آسان تر است. 

ویروس ها به دلیل ساختار ساده اي که دارند در خارج از سلول، قادر به تکثیر جمعیت نیستند و براي اینکه جمعیتشان را زیاد کند
باید وارد سلول شوند و به محض وارد شدن به سلول، امکانات و مواد داخل و آنزیم هاي داخل سلول را به کمک سیستم آنزیمی خود
استفاده کرده و جمعیتش را در داخل سلول، زیاد می کند و در نهایت سلول را منهدم می کند و سلول از بین می رود و جمعیت
ویروس که افزایش یافته هر کدام به سراغ یک سلول جدید می رود و به همین ترتیب، سلول ها را تخریب کرده و عفونت ایجاد می
کند. بنابراین اندازه ویروس کرونا خیلی کم و حدود 100 نانو میلی است یعنی در یک میلی متر حدود 10 هزار تا از ویروس کرونا می

 
توان در کنار هم چید در صورتی که اندازه کوچکترین باکتري ها بیش از 10 برابر این ویروس است. 

نکته مهم دیگر در اسیب رساندن به ویروس ها این است که اجازه ندهیم ویروس، وارد سلول شود و راه دیگر این است که وقتی وارد
سلول شد باید برویم در دورن سلول با آن مبارزه کنیم و اگر بخواهیم درون سلول با ویروس، مبارزه کنیم باید بر علیه ماده ژنتیکی

 
ویروس عمل کنیم یعنی موقعی که ویروس ماده ژنتیکی را زیاد می کند آن موقع به روش شیمیایی اختلال ایجاد کنیم. 

 
چرا یافتن دارو براي کرونا سخت است؟ 

رمضانی: به دلیل اینکه باید با ماده ژنتیکی ویروس بر علیه آن وارد جنگ شیمیایی شویم ماده ژنتیکی سلول سالم که آلوده شده، ماده
ساختار شیمایی شبیه به ساختار ماده ژنتیکی ویروس است و ممکن است به سلول آسیب بزند پس خیلی باید بر روي آن کار شود تا

 
اینکه ماده ژنتیکی آسیب رسان نباشد به خصوص وقتی که این مواد می خواهند وارد سلول شوند. 

همین تبخال ساده را در نظر بگیرید. تبخال معمولاً در افرادي که سیستم دفاعی قوي دارند، خودبه خود خوب می شود اما افرادي که
سیستم دفاعی ضعیف دارند مجبورند از پماد استفاده کنند تا تبخال، خوب شود. تبخال، جزء ویروس هایی است که از حدود سال
1950 شناخته شده که در آن سال، داروي یودکسیودین براي تبخال وارد بازار شد و تقریباً تا 1980 از اغلب بازارها جمع آوري شد

 
چون داروي جدیدي وارد شد که بهتر از آن بود. 

 
موج رسا: واکسن تا چه حدي می تواند براي کرونا موثر باشد؟ 

رمضانی: همانطور که گفته شد، یافتن دارو براي سیستم هاي ساده، بسیار سخت است و هر ماده اي را نمی توان به عنوان دارو
استفاده کرد و الان نیز تحقیقاتی براي تولید واکسن انجام می شود و خبرهاي امیدوارکننده اي هم وجود دارد و که اگر تولید شود،
معمولاً می تواند راهکار مناسب تري باشد که البته آن هم دشواري هاي خاص خودش را دارد زیرا یک کار تجربی بسیار دشواري است
و واکسن هم اگر ویروس دچار تغییر ژنتیکی نشود می تواند عمر مناسبی داشته باشد و ممکن است 6 ماه در مورد ویروس ها پاسخگو
باشد و یا اینکه ممکن است حتی تا 10 سال هم مصونیت ایجاد کند اما برخی ویروس ها دچار تغییرات می شوند و حتی همین
واکسن آنفلوآنزا که امسال وارد شد به دلیل تغییر ویروس، متفاوت با سال قبل بود. در هر صورت در ایران و دنیا براي تولید واکسن،
تلاش می کنند و امیدواریم خداوند عنایت کند و جهش هایی در ویروس انجام شود که فعالیت ان کاهش یافته و در نهایت از بین

 
برود. 

 
موج رسا: مردم در شرایط کنونی چه رفتاري باید داشته باشند؟ 



رمضانی: در وضعیت فعلی مردم باید مواظب باشند و مسائل بهداشتی را رعایت کنند و در صورتی که مردم، تمام مسائل بهداشتی را
رعایت کنند، ویروس خودبه خود از بین می رود زیرا ویروس در بیرون از سلول، قادر به تکثیر جمعیت خود نیست و امیدوارم تک تک
مردم به این باور رسیده باشند که سلول هاي بدن خود را مجانی در اختیار ویروس منحوس کرونا قرارندهند زیرا ویروس براي افزایش
جمعیت، نیاز به سلول دارد و در صورتی که نتواند وارد سلول شود و نتواند جمعیتش را زیاد کند، طبیعی است که از بین می رود و

 
تاکید می کنم عمر سیستم ویروس در خارج از بدن، محدود است اما اگر وارد سلول شده و تکثیر شود، وحشتناك است. 

با سرفه یا عطسه کردن یک فرد آلوده 200 میلیون ویروس، خارج می شود و حتی در هنگام صحبت کردن و تنفس عادي نیز ویروس
ها به بیرون خارج می شوند و در شرایط کنونی، مهم این است که مردم مسائل بهداشتی را رعایت کنند یعنی در مکان هاي سربسته

 
تجمع نکنند و فاصله اجتماعی را رعایت کنند. 

ماسک هم تا حدي موثر است اما اگر افرادي که در فضاي بسته، جمع می شوند ماسک هم داشته باشند، تاثیر آن کمتر می شود و
حتی اگر فاصله بیشتر بوده و فضا هم بسته باشد اما افراد به مدت طولانی در آن قرار گیرند در صورتی که جمعیت ویروس در هوا زیاد
باشد از ماسک هم می توانند وارد بدن دیگران شوند و بسیاري از ماسک ها نمی توانند آن را فیلتر کنند و تخمین زده شده که اگر

 
1000 تا ویروس وارد بدن شود، می تواند فرد را مبتلا کند. 

راجع به ماندگاري ویروس در سطوح مختلف نیز مقالاتی توسط گروه پژوهشی دکتر رمضانی منتشر شده و این ها فعالیت هایی است

 
که در خصوص ویروس کرونا انجام داده ایم.// آ 

انتهاي پیام/



بانوي کارآفرین بسیجی که براي 3 هزار نفر شغل ایجاد کرد/ از خروش

همدلی تا جهاد همدردي در جدال با کرونا

منبع: داناشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/09/03

خدیجه جعفرزاده، بانوي بسیجی که خدمت بی منت را پیشه راهش قرار داده، با عزم راسخ و اراده بی نظیرش موفق به ایجاد
اشتغال براي بیش از سه هزار بانوي مناطق محروم جنوب شرق کشور شده است.

 خدیجه جعفرزاده، بانوي بسیجی که خدمت بی منت را
پیشه راهش قرار داده، با عزم راسخ و اراده بی نظیرش موفق به ایجاد اشتغال براي بیش از سه هزار بانوي مناطق محروم جنوب شرق

 
کشور شده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از عصرهامون، خدمت بی منت مهم ترین هدف و راستی و صداقت یکی از برجسته ترین
ویژگی هایشان است، همه هم و غمشان این است که باري از روي دوش همنوعانشان بردارند و با دستانی پر مهر یاري گر محرومان

 
باشند. 

آن ها فعل خواستن توانستن است را به خوبی صرف کرده و همت، اراده، نوع دوستی و خدمت به خلق را پیشه راهشان قرار داده اند،

 
مقصودمان بسیجیانی است که الگویی بی نظیر در مسیر جوانمردي هستند. 

بسیجیانی که گاهی در لباس خادم در مسیر خدمت به پا می خیزند و برخی هم به با نوآوري فضاي کسب و کار را براي دیگران فراهم
می کنند، آن ها به درستی می دانند که مهم ترین بخش زندگی هر فرد اشتغال است، بنابراین آستین همت بالا زده و در این راستا

 
نیز در کنار صدها خدمت دیگر، گام هاي ارزنده اي برداشته اند. 

این جملات مقدمه اي است براي معرفی بانویی بسیجی که اشتغالزایی و کارآفرینی مهم ترین هدف زندگی اش و آرامش، سلامتی و

 
موفقیت هم نوعانشان بزرگترین دغدغه اش است. 

به سراغ این بانوي کارآفرین بسیجی که براي صدها بانوي بلوچ در محروم ترین نقاط سیستان و بلوچستان اشتغالزایی کرده است، می
رویم. خدیجه جعفرزاده که از 9 سالگی علاقه شدیدي به بافندگی و دوخت کوبلن داشت، سوزن دوزي یا همان رشتی دوزي که



 
اصالت اصلی صنایع دستی شمال بود را از 12 سالگی شروع کرد و در سال 68 به علت شغل همسرش به سیستان و بلوچستان آمد. 

 
آموزش 5 هزار بانو در مسیر اشتغال 

وي در خصوص زمان آغاز فعالیتش در این عرصه، می گوید: فعالیتم را در همان سال 68 در این استان شروع کردم، با توجه به وجود
مردم با اخلاق و مهربان در این خطه، توانستم با آن ها ارتباط برقرار کنم و سوزن دوزي را یاد بگیرم، وقتی بیشتر با این مردم خو
گرفتم، دیدم خیلی ها مشکلاتی دارند یا همسرانشان در کشورهاي دور و جدا از هم زندگی می کنند، بنابراین تصمیم کرفتم یک دور

 
همی با این خانم ها براي اشتغال خانگی بر گزار کنم که خروجی خیلی خوبی داشت. 

وي ادامه می دهد: قبل از شروع فعالیتم در این استان، در سال هاي 63 تا 65 که با جنگ تحمیلی همزمان و همسرم سرباز بود، براي
کسانی که وضعیت خوبی از نظر مالی نداشتند، لباس گرم رایگان میبافتم. همسرم که در آن 2 سال در سوسنگرد و شلمچه خدمت
می کرد، درست زمانی که عراق شیمیایی زده بود، پایگاهشان با خاك یکسان شد و با تعدادي از هم رزمانش تا 21 روز بی هوش

 
بودند. 

این کارآفرین بسیجی اذعان می کند: طی این سال ها توانستم با آموزش پنج هزار و هفتصد نفر براي بیش از سه هزار بانو در سیستان

 
و بلوچستان اشتغال زایی کنم. 

 
 

 
افتخار کارآفرینی برتر 

وي که 30 سال سابقه کار در زمینه صنایع دستی دارد و 18 سال با حوزه شهید باقري به عنوان بسیجی در بسیج سازندگی به مردم
خدمت کرده است، می افزاید: از سال 90 تاکنون فرمانده پایگاه و فرمانده گردان 504 کوثر هستم و طی این سال ها در بیشتر نهادها

 
به عنوان کارآفرین برتر برگزیده شدم. 

جعفرزاده اضافه می کند: سال 97 در جشنواره طلایه داران اقتصاد مقاومتی در تهران به عنوان کار آفرین برتر معرفی و با حضور
سردار سلامی تقدیر شدم، سال گذشته نیز به عنوان کارآفرین اقتصاد مقاومتی و بسیجی جهادي با حضور معاون بسیج سازندگی

 
کشور مورد تقدیر قرار گرفتم. 

وي می گوید: به فرموده مقام معظم رهبري ما همه به این مردم تعلق داریم، بنابراین نباید فکر کنیم که فرقی بین ما است و باید



دست به دست هم دهیم تا هموطنانمان در فقر زندگی نکنند، خداوند به ما لطف کرده است که به این دنیا خوانده شدیم و باید تا

 
آخرین نفس با جان و دل در این راه خدمت کنیم. 

این بانوي بسیجی با اشاره به فعالیتش در زمان شیوع کرونا بیان می کند: در این روزهاي کرونایی یعنی از اوایل اسفند ماه 98 با پنج
چرخ خیاطی و 18 بانو در 2 شیفت شروع به دوخت ماسک کردیم و روزانه 700 عدد ماسک تولید داریم که بیشتر به صورت رایگان

 
در اختیار مردم و ادارات و نهادها قرار می گیرد. 

 
 

 
توزیع بسته هاي معیشتی 

وي می افزاید: در 2 مرحله 60 بسته حمایتی که ارزش هر کدام 350 هزار تومان است، بین مردم نیازمند توزیع شد، البته در سیل

 
سال گذشته نیز یک هفته در روستاهاي پلان و بوتی مستقر بودیم و لباس و غداي گرم بین مردم توزیع می کردیم. 

جعفرزاده اذعان می کند: در پایگاه از دختران و زنان بی سرپرست یا بد سرپرست براي اشتغال دعوت و کم کم شروع به فرهنگ

 
سازي می کنیم و روش هاي زندگی و درآمدزایی را به آن ها آموزش می دهیم که تاکنون در این وادي موفق بوده ایم. 

وي تصریح می کند: علاوه بر دوره هاي آموزش صنایع دستی در راستاي اشتغالزایی، نشست هاي صالحین و دوره هاي آموزشی
بهداشت و آسیب هاي اجتماعی نیز برگزار و آسیب هایی را که در بیشتر شهر و روستاها و به ویژه حاشیه هاي شهر است، شناسایی و

 
براي رفع آن اقدام می شود. 



 
 

 
حمایت از افراد بیمار و کار افتاده 

این کارآفرین برتر اذعان می کند: حمایت از افراد بیمار و کارافتاده و معرفی آن ها به مراکز بهداري، تامین هزینه هاي درمان، حمایت

 
از یتیمانی که چشم امیدشان به ما انسانهاست، از دیگر اهداف و برنامه هایم در این استان است. 

وي آرزو می کند که هیچ فردي نیازمند نباشد و می افزاید: از این که به عنوان مسلمان به دنیا آمده ام خرسندم، از خداوند منان براي
رهبر معظم انقلاب آرزوي سلامتی و پایداري دارم، راه شهداي اسلام و شهید حاج قاسم سلیمانی را ادامه خواهم داد، به خودم می

 
بالم که خدمتگذار این نظام و ملت هستم و هیچ گاه از خدمت بی منت دست نخواهم کشید. 

جعفرزاده که هیچ انتظاري از مسئولان ندارد، خاطرنشان می کند: معتقد هستم که اگر توانمند باشیم، می توانیم با ارائه راهکار

 
مشکلاتمان را خودمان حل کنیم و نیازي به حمایت نداریم. 

انتهاي پیام/



تهیه خوراك دام با استفاده از ضایعات درختان نخل

منبع: ایسناشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/09/03

یک گروه خیریه با کمک و راهنمایی محققان دانشگاه صنعتی اصفهان طرح تهیه و تولید خوراك دام با استفاده از ضایعات
دورریز درختان نخل را فراهم کردند.

 مدیرعامل انجمن خیران سیستان و بلوچستان استان
اصفهان در گفت و گو با ایسنا با اعلام این خبر، اظهار کرد: این طرح از چند سال پیش به منظور استفاده حداکثري از ضایعات
درختان خرما در ذهن ما شکل گرفت و با همکاري اساتید متخصص خوراك دام این طرح به عنوان پایان نامه دانشجویان دانشگاه
صنعتی اصفهان مورد تحقیق و بررسی قرار گرفت و در نهایت توانستیم از ضایعات درختان خرما که دور ریخته می شود، با مخلوط

 
کردن چند ماده دیگر خوراکی مقوي براي دام تهیه کنیم. 

مرتضی باطنی افزود: با بررسی هاي انجام شده مشخص شد که این خوراك از نظر مواد غذایی با کاه گندم که سابقا به عنوان خوراك
دام این منطقه استفاده می شد، برابر است، ضمن اینکه با این خوراك جدید می توان هزینه هاي تهیه کاه گندم را کاهش داد و از

 
موادي دور ریز و ضایعه به عنوان خوراك استفاده کرد. 

وي با بیان اینکه ضایعات درختان نخل شامل هسته میوه خرما، برگ و خوشه ها همواره دور ریخته می شود و از آن استفاده اي نمی
شود، افزود: سالانه بالغ 60 میلیون کیلوگرم ضایعات برگ درخت خرما و خوشه آنها در کشور تولید می شود که در مزارع مزاحم

 
هستند. 90 درصد این ضایعات را می سوزاند و 10 درصد آنها در تهیه کپر در مناطق سیستان و بلوچستان استفاده می شود. 

این خیر با تاکید براینکه اگر این ضایعات سوزانده نشود، موجب آسیب جدي است، تصریح کرد: وجود این ضایعات در مزارع موجب

 
آتش سوزي می شود و خسارت زیادي به این مزارع وارد می کند. 

باطنی با بیان اینکه با کمک این طرح می توان از این ضایعات استفاده بهینه کرد و از آتش سوزي هاي بی مورد نیز جلوگیري می
شود، خاطرنشان کردد: در سیستان و بلوچستان حدود 57 هزار هکتار نخلستان وجود دارد و به تبع ضایعات نیز زیاد است. این
درحالی است که دام هاي این منطقه به دلیل خشکسالی هاي موجود و آب و هوا همواره ضعیف بوده و این موضوع باعث از بین رفتن

 
بستر دامداري می شود. 



وي ابراز امیدواري کرد با این طرح در این منطقه بتوان آموزش تهیه خوراك دام از ضایعات درختان نخل را فراهم کرد و این فرهنگ
به کل کشور تسري یابد، چراکه 10 استان ایران داراي نخلستان هستند و حتی در اصفهان در بخش هاي خور نیز نخلستان وجود
دارد که آتش ضربه مهلک به این مناطق می زند، اما با کمک این طرح می توان از بروز آتش سوزي ها جلوگیري و از مواد دورریز

 
استفاده اي بهینه داشت. 

 
 

این خیر، با اشاره به حضور چندساله خود در منطقه سیستان و بلوچستان، اظهار کرد: در این منطقه محرومیت هاي بسیاري وجود
دارد، خشکسالی ها باعث می شود دام خوراك نداشته باشد و بستر دامداري از بین برود. کمبود آب نیز مشکل دیگري در این بخش

 
است که از سوي دیگر آب زیادي در این منطقه هدر می رود. 

مدیرعامل انجمن خیران سیستان و بلوچستان استان اصفهان ادامه داد: براي حل مشکل کمبود آب این مناطق نیز طرحی به اجرا
درآمد که به کمک آن آب کنترل نشده که معمولا به صورت سیلاب هدر می رود و به دریا می ریزد را در مخازنی به نام هوتک جمع
آوري کردیم که این کار به صورت پایلوت در دو روستا اجرا شد و 60 هزار متر مکعب را ذخیره کردیم تا در تابستان چاه ها پر آب

 
شود و قرار این است که این کار براي هر روستا انجام شود. 

باطنی با بیان اینکه تقریبا از سیستان بلوچستان سالانه 20 میلیارد مترمکعب آب کنترل نشده به صورت سیلاب به دریا می ریزد،

 
تصریح کرد: این درحالیست که روستاهاي مجاور آبی براي خوردن ندارند. 



 
 

وي همچنین به تاسیس خانه کارآفرینی براي نخستین بار در این منطقه اشاره کرد و گفت: کارگاه تولید خوراك دام در این بخش
ایجاد کردیم. همچنین طرح هاي مختلفی براي توانمندسازي دانش آموزان و معلمان این مناطق فراهم شد. این اقدامات براي
محصلان و دانش آموزان در دو حوزه توانمندسازي و ذهنی بوده است. در طرحی به کمک جهاد دانشگاهی اصفهان آموزش معلمان به
شیوه برگزاري وبینارهاي آنلاین انجام و همچنین از کلاس هاي مجازي زبان و آماده سازي براي کنکور براي دانش آموزان استفاده

 
کردیم که این کارها در شهر بنت به صورت پایلوت انجام شد. 

این خیر، برگزاري نخستین کارگاه معرق و منبت کاري و ایجاد فروشگاهی براي فروش تولیدات دانش آموزان را اقدامی دیگر در جهت
کارآفرین سازي دانش آموزان اعلام کرد و گفت: براي مثال دوره هاي پارچه بافی براي دختران را آغاز کردیم و تصویرسازي در هسته
خرماهاي وحشی نیز از دیگر فعالیت ها است، همچنین با تشکیل تعاون در مدارس، دانش آموزان با کار گروهی و چگونگی تاسیس

 
شرکت آشنا می شوند و با کمک شرکت تعاونی امید، کسانی که توان کار ندارند را وارد بازار می کنیم. 

انتهاي پیام



همت جوانان بافتی در راستاي تبیین گام دوم انقلاب/ آماده سازي طرح تولید

کاتد مسی با ظرفیت 4.5 تن در ماه

منبع: داناشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/09/03

امیرحسین کفاش زاده گفت: از سري اقدامات انجام شده می توان به برنامه ریزي و آماده سازي براي اجراي طرح تولید کاتد
مسی با ظرفیت 4.5 تن در ماه و پژوهش و تحقیق در حوزه هاي مختلف همچون تولید آب اکسیژنه، گیاهان دارویی، تولید

نئوپان و فرآوري گردو اشاره کرد.

امیرحسین کفاش زاده گفت: از سري اقدامات انجام شده
می توان به برنامه ریزي و آماده سازي براي اجراي طرح
تولید کاتد مسی با ظرفیت 4.5 تن در ماه و پژوهش و
تحقیق در حوزه هاي مختلف همچون تولید آب اکسیژنه،

 
گیاهان دارویی، تولید نئوپان و فرآوري گردو اشاره کرد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ امیرحسین کفاش
زاده در گفتگو با راه آرمان؛ در خصوص اقدامات تیم جوانان
آینده ساز بافت گفت: فعالیت این تیم در حوزه هاي
صنعتی، گیاهان دارویی و بهره برداري از گردو و محصولات

 
بومی شهرستان بافت است. 

مدیر و موسس تیم جوانان آینده ساز بافت ادامه داد: از سري اقدامات انجام شده می توان به برنامه ریزي و آماده سازي براي اجراي
طرح تولید کاتد مسی با ظرفیت 4.5 تن در ماه و پژوهش و تحقیق در حوزه هاي مختلف همچون تولید آب اکسیژنه، گیاهان دارویی،

 
تولید نئوپان و فرآوري گردو اشاره کرد. 

مسئول علمی و پژوهشی بسیج دانشجویی بافت در خصوص نقش بسیج در پیشبرد اهداف ابراز کرد: در راستاي فعالیت هاي تیم

 
جوانان آینده ساز با کمک توان بسیج گام هاي خود در جهت آماده سازي بستر فعالیت تیم برداشته ایم. 

کفاش زاده تصریح کرد: بر اساس فرمایشات و بیانیه مقام معظم رهبري پیرامون گام دوم انقلاب که در آن تکیه بر جوانان تأکید شده
است؛ ما نیز در خط پیروزي از معظم له، تیم جوانان آینده ساز را از میان جوانان با حداکثر سن 24 سال و از نخبگان شهرستان

 
انتخاب کرده ایم. 

مدیر و موسس تیم جوانان آینده ساز بافت افزود: در حال پرورش و آماده سازي این جوانان براي فعالیت کارآفرینی و حوزه کسب و
کار هاي صنعتی و کوچک هستیم به امید آن روز که این تیم گسترش پیدا کند و در بسیاري از حوزه هاي صنعتی به خودکفایی

 
برسیم و تکیه بر تولید داخل داشته باشیم. 

وي در خصوص طرح تولید کاتد مسی عنوان کرد: فعالیت هاي انجام شده به مرحله اجرا رسیده اما کار عملیاتی هنوز آغاز نشده است؛

 
به این معنی که تأمین سرمایه به درستی انجام نشده؛ اما مواد اولیه خط تولید تأمین شده و تکنسین هاي خط نیز مشخص شده اند. 



کفاش زاده با بیان مشتري هاي این طرح پیش بینی و آماده هستند، خاطر نشان کرد: صنعتی که در پیش گرفته ایم، مشتري خود را
در داخل و خارج از کشور دارد و این پروژه آنچنان سود ده است که محصولات پیش خرید می شوند و از سوي دیگر از سال 98 هیچ

 
گونه وارداتی انجام نشده است. 

انتهاي پیام/



راه اندازي 26 مرکز نیکوکاري روستایی در تربت حیدریه

منبع: بازار کارشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/09/03

مراکز نیکوکاري با هدف ارائه خدمات بهتر به نیازمندان، در 26 روستاي شهرستان تربت حیدریه با جمعیتی بیش از 1000
نفر ، راه اندازي می شود.

مراکز نیکوکاري با هدف ارائه خدمات بهتر به نیازمندان، در 26 روستاي شهرستان تربت حیدریه با جمعیتی بیش از 1000 نفر ،

 
راه اندازي می شود. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان رضوي، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) تربت حیدریه گفت: مراکزراه اندازي 26
مرکز نیکوکاري روستایی در تربت حیدریه نیکوکاري، کارآفرینی و توانمندسازي در سطح روستا هاي با بیش از هزار نفر جمعیت در
این شهرستان با حضور نیکوکاران ، معتمدان و علاقه مندان خدمت به ایتام و مستضعفین با الگوي مددکاري اسلامی تاسیس می

 
شود. 

سعید عبداالله زاده افزود: در حال حاضر تعداد 22 مرکز نیکوکاري در سطح شهر تربت حیدریه و مراکز بخش هاي شهرستان مشغول

 
خدمت رسانی هستند که جاي خالی این مراکز در سطح روستا هاي شهرستان احساس می شود. 

وي ادامه داد: هم اکنون تعداد 26 روستاي بالاي هزار نفر جمعیت توسط کارشناسان این نهاد انتخاب شده و جلسات اولیه 9 روستا

 
هم با معتمدین و نیکوکاران در محل روستا برگزار شده است. 

رئیس کمیته امداد تربت حیدریه تصریح کرد: با ایجاد شبکه ارتباطی و حمایتی مردمی در روستا توسط این مراکز، خیرین و
نیکوکاران متعلق به هر روستا در اقصا نقاط کشور کمک هاي خود را به صورت عزتمندانه به هم ولایتی هاي خود خواهند رساند که

 
این شامل کمک به کارآفرینی، اشتغال، درمان و ازدواج جوانان نیازمند روستاي مدنظر نیکوکاران است. 

عبداالله زاده یادآور شد: در این طرح، خدمات حمایتی به صورت آبرومندانه توسط امدادگران افتخاري هر روستا به منازل افراد نیازمند

 
ارائه خواهد شد و نیاز به مراجعه افراد به مراکز حمایتی و خیریه ها نیست. 

وي با بیان اینکه نیازمندي هاي محله در سرفصل هاي مختلف اشتغال، مسکن، معیشت، درمان، آموزش و فرهنگی، مشاوره مددکاري
و... شناسایی و طبقه بندي می شوند، افزود: از طرف دیگر علاقمندان به خدمت در قالب امدادگران افتخاري براساس توانمندي،

تخصص و مهارت هاي علمی و فنی خود، به یاري نیازمندان محله خواهند شتافت.



کارآفرینی در زندان

منبع: بازار کارشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/09/03

ندامتگاهی که زندانیان را کارآفرین می کند.

 
ندامتگاهی که زندانیان را کارآفرین می کند. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، با راه اندازي کارگاه هاي اشتغالزایی در زندان هاي خراسان جنوبی زمینه
براي اشتغال زندانیان فراهم شده آن طور که برخی از زندانیان در تلاش هستند تا بعد از آزادي نه تنها خود مشغول کار باشند بلکه به

فکر کارآفرینی افراد دیگر هم باشند.



تبدیل وضعیت استخدامی ایثارگران شاغل البرز ابلاغ شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز بر لزوم شتاب بخشی در تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه هاي
اجرایی تاکید کرد و گفت: قانون تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه هاي اجرایی ابلاغ شده و لازم الاجرا است.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز بر لزوم شتاب بخشی در تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه هاي

 
اجرایی تاکید کرد و گفت: قانون تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه هاي اجرایی ابلاغ شده و لازم الاجرا است. 

سلیمان رستمیان روز یکشنبه در نشست شوراي معاونین اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز افزود: قانون تبدیل
وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه هاي اجرایی "بند "و" ماده 44 قانون برنامه پنجم توسعه" ابلاغ شده است و اجراي این قانون
براي تمامی دستگاه هاي اجرایی لازم الاجراست، کارکنان اداره اشتغال بر روند اجراي این قانون نظارت مستمر داشته باشند و پیگیر

 
تحقق این مهم باشند. 

وي افزود: باید ارتباط مستقیم و مؤثري با مسوولان در راستاي حل مشکلات ایثارگران داشته باشیم که تا به امروز نیز قدم هاي

 
مثبتی در راستاي درمان و اشتغال این عزیزان برداشته شده و امیدواریم بتوانیم تمامی مشکلات ایثارگران را به حداقل برسانیم. 

رستمیان تصریح کرد: خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران همواره در راستاي دفاع از آرمان هاي امام، شهدا، نظام و ارزش هاي
انقلاب پیشتاز بوده و هستند، تکریم این قشر معزز و خدمت به این عزیزان یعنی خدمت به کشور و تحکیم ارزش هاي انقلاب، یعنی

 
همان چیزي که شهدا می خواستند. 

وي افزود: امام راحل فرمودند "انقلاب اسلامی هرچه دارد به برکت مجاهدت هاي خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران است"، این
یعنی ما هرچه داریم از ایثارگران است، لذا حرکت امروز کارکنان بنیاد به عنوان نهادي انقلابی و خدمتگزار باید رضایتمندي و تکریم

 
ایثارگران باشد. 

رستمیان گفت: خدمت به مردم به ویژه ایثارگران سدي محکم در برابر توطئه هاي دشمنان است، دشمنان از این همه ایمان، اتحاد و

 
اعتقاد ما ترس دارد و همین امر عامل موفقیت هاي کشور است. 

مشاور ایثارگران استانداري البرز در بخش دیگر درمان و اشتغال را مهمترین دغدغه ایثارگران دانست و اظهار داشت: مهم ترین دغدغه

 
امروز ایثارگران درمان و اشتغال است، که باید رفع شود. 

 
لزوم اتحاد و هم دلی براي شکست ویروس منحوس کرونا 

رستمیان در پایان به لزوم اتحاد و هم دلی در راستاي مبارزه و شکست ویروس منحوس کرونا اشاره کرد و گفت: کشور ما در طول
ادوار مختلف تاریخ با مشکلات زیادي مواجه بوده است که با مجاهدت، ایثارگري و تلاش هاي جهادي مردم و مسوولین از سد آن
عبور کرده است، کارکنان بنیاد به عنوان قشر کوچکی از جامعه وظیفه داریم با اتحاد و هم دلی و هم سو با تمام مردم و مسوولان در

 
برابر این ویروس منحوس ایستادگی کرده تا بتوانیم از این عرصه هم با موفقیت عبور کنیم. 



مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز تقویت زیرساخت هاي ارائه خدمات غیرحضوري به ایثارگران را مهمترین قدم براي
خدمت به ایثارگران در ایام کرونا دانست و افزود: تمام دستورات ابلاغی از سوي ستاد ملی مبارزه با ویروس کرونا لازم الاجراست و

 
نباید هیچ گونه کوتاهی در این زمینه صورت گیرد. 

وي ادامه داد: در کنار آن نیز نباید هیچ گونه خللی در روند خدمت رسانی به ایثارگران نیز به وجود بیاید، تقویت زیرساخت هاي ارائه
خدمات الکترونیکی و افزایش ارائه خدمات از طریق تماس هاي تلفنی دو گام موثر در جهت حفظ سلامتی ایثارگران و خدمت به این

 
عزیزان در زمان بیماري کروناست که باید انجام گیرد. 

رستمیان تأکید کرد: ما امروز در کنار کادر مجاهد و ایثارگر پزشکی و درمانی کشور هستیم و تمام تلاش خود را براي نابودي این
ویروس منحوس بکار خواهیم بست.



350 تن روغن بین قنادي هاي تهران توزیع خواهد شد/ وضعیت ما اسف بار

است

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/09/03

 
رییس اتحادیه قنادان تهران: 

350 تن روغن بین قنادي هاي تهران توزیع خواهد شد/
وضعیت ما اسف بار است رییس اتحادیه قنادان تهران اظهار
کرد: دولت سهمیه اي حدود 350 تن به اتحادیه تخصیص

 
داده که بین قنادي ها توزیع می کنیم. 

اعتمادآنلاین| علی بهره مند در مورد مشکل توزیع روغن و
آرد اظهار کرد: قنادان وضعیت خوبی ندارند، دولت اعلام کرده که مقداري روغن به بازار تزریق کرده اما در بازار آزاد قیمت روغن

 
تفاوتی ندارد و همچنان بالا و همینطور کمیاب است. 

وي افزود: دولت سهمیه اي حدود 350 تن به اتحادیه تخصیص داده که بین قنادي ها توزیع می کنیم. البته توزیع به طور مستقیم
توسط اتحادیه انجام نمی شود، اتحادیه تعداد کارگر هر واحد را بر اساس تعداد بیمه شده ها به شرکت روغن نباتی اعلام کرده و آنها

 
سهم هر قنادي را بر اساس تعداد کارگران به دست آنها می رسانند. 

رییس اتحادیه قنادان تهران در مورد محدودیت هاي کرونایی گفت: قنادها وضعیت اسف باري دارند. قنادي ها بسته هستند در
حالیکه بسیاري از اصناف دیگر فعالیت داشتند که هیچکدام از اینها هم به قدر واحدهاي قنادي اشتغال زایی ندارند. حدود 50 تا 60
هزار نفر فقط در تهران به طور مستقیم در قنادي ها کار می کنند که الان بیکار شدند و دولت هم کمکی نمی کند. به نظر می رسد

 
تصمیماتی که گرفته شده یک مقدار تبعیض آمیز هستند. 

وي تصریح کرد: کافه ها و رستوران ها باز هستند و به صورت بیرون بر کار می کنند. کار قنادان که به ذاتا بیرون بر است، پروتکل ها

 
هم که کاملا رعایت می شوند و همیشه پیشتاز بودند. صنف ما به مشکل برخورده است، الان توان پرداخت چک هایشان را ندارند. 

بهره مند خاطرنشان کرد: در فروشگاه هاي زنجیره اي با ازدحامی که ایجاد می شود خطر کرونا بیشتر است یا قنادي که پروتکل ها را

 
هم رعایت می کند؟ همکاران من با این تعطیلی حتما به مشکل خواهند خورد و توان پرداخت حقوق کارگرانشان را ندارند 

منبع: ایلنا



ناامیدي از تغییر رویه دولت در این ماه هاي پایان

منبع: دانشجوشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، با وجودي که از دولت انتظار می رود در شرایط بالاگرفتن جنگ اقتصادي و
تحریم ها در تصمیم گیري هاي اقتصادي خود از تشکل هاي بخش خصوصی و تعاونی مشورت بگیرد، متأسفانه نه تنها شاهد

این موضوع نیستیم بلکه تصمیم گیري هاي غلط بعضاً فشار بر بخش خصوصی را در جنگ اقتصادي ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، با وجودي که
از دولت انتظار می رود در شرایط بالاگرفتن جنگ
اقتصادي و تحریم ها در تصمیم گیري هاي اقتصادي خود
از تشکل هاي بخش خصوصی و تعاونی مشورت بگیرد،
متأسفانه نه تنها شاهد این موضوع نیستیم بلکه تصمیم
گیري هاي غلط بعضاً فشار بر بخش خصوصی را در جنگ
اقتصادي تشدید می کند. در همین راستا عضو هیئت
مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران
گفت: بخشنامه هاي خلق الساعه و غیر کارشناسی دستگاه

 
هاي اجرایی مشکلات تجاري کشور را تشدید کرده است. 

همانطور که می دانیم در جنگ اقتصادي و تحریم هاي نفتی، صادرات کالا هاي غیر نفتی در پوشش هزینه هاي ارزي واردات و تنظیم
بازار و سایر نیاز هاي ارزي نقش ویژه اي دارد. در این میان انتظار می رود در چنین شرایطی ارتباط دولت با بخش خصوصی و تعاونی

 
جهت اخذ مشورت بیشتر شود، اما شواهد نشان از بی تفاوتی دولت به تشکل ها جهت اخذ مشورت در سیاستگذاري اقتصادي دارد. 

گفتنی است در سال جاري تجارت خارجی ایران کاهش چشمگیري داشته است که در بخش واردات این کاهش چشمگیر تر بوده
است. در حوزه واردات نیز عمده افت متوجه بخش هایی با ارزش افزوده بالا همانند مواد اولیه، واسطه اي، سرمایه اي بوده است که

 
این رویداد می تواند تهدیدي براي رشد اقتصادي کشور و تولید و اشتغال در سال جاري و نیمه ابتدایی سال آتی باشد. 

اگر چه کاهش تجارت خارجی به ویژه واردات در کاهش نرخ ارز مؤثر بوده است، اما امکان دارد هزینه هاي کاهش تجارت خارجی به
زودي در اقتصاد ایران رخ نمایی کند. از سوي دیگر دپوي میلیون ها تن کالا در گمرکات و بنادر و تأخیر در ثبت سفارش، تخصیص و
تأمین ارز نشان از چالش هاي موجود در حوزه تجاري و ارزي کشور دارد، در عین حال به اعتقاد کارشناسان اقتصادي از منظر پدافند
غیر عامل دپوي میلیون ها تن کالا در گمرکات و بنادر در شرایطی که ترامپ کینه توز در ماه هاي پایانی ریاست جمهوري خود قرار

 
دارد یک ریسک و تهدید جدي است، از این رو انتظار می رود به طرق مختلف گمرکات و بنادر از کالا هاي رسوب شده تخلیه شوند. 

از سوي دیگر عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران با اشاره به بخشنامه اخیر اداره سیاست ها و مقررات
ارزي بانک مرکزي در مورد کاهش مهلت ارائه اسناد حمل کالا از هشت ماه به دوماه از تاریخ حواله ارز گفت: در شرایطی که بعضاً
بیش از سه ماه است ارز هاي تخصیص یافته توسط بانک مرکزي براي تأمین کالا هاي اساسی یا دارو در بانک هاي عمانی براي
بررسی و تأیید اسناد فروش کالا متوقف شده، بانک مرکزي مدت زمان ارائه اسناد حمل کالا را از هشت ماه به دو ماه کاهش داده

 
است. 



 
دولت از بخش خصوصی چه انتظاري دارد؟ 

محمد مهدي نهاوندي با اشاره به بخشنامه شماره 275036/ 99 مورخ 28 /8 /1399 بانک مرکزي در خصوص کاهش زمان ارائه
اسناد حمل کالا از شش ماه مندرج در مقررات ارزي و هشت ماه مندرج در بخشنامه 26 فروردین اداره مقررات ارزي به خاطر
مشکلات ناشی از کرونا به دو ماه اظهار کرد: مهمترین سؤال فعالان اقتصادي بخش خصوصی از کارشناسان در دولت و بانک مرکزي
این است؛ در شرایطی که دولت و بانک مرکزي چند سال است با همه توان سیاسی و اجرایی کشور حتی نتوانستند منابع ارزي از
کشور دوست و برادر عراق را جابه جا و براي مصارف انسان دوستانه هزینه کنند، چگونه انتظار دارند که بخش خصوصی بتواند طی

 
کمتر از دوماه این ارز هاي نامرغوب را به کالا تبدیل کنند؟ 

نهاوندي تصریح کرد: در حال حاضر تقریباً همه ارز هاي تخصیصی صرفاً از مسیر صرافی و عمدتاً صرافی هاي رسمی بانکی منتقل می
شود. البته جابه جایی ارز ها از صرافی هاي بانکی و رسمی براي جابه جایی به تعداد محدودي حساب بانکی یا پرداخت نقدي در دوبی

 
نیاز به دو هفته زمان دارد. 

 
هنوز ارز به حساب فروشندگان کالا نرسیده است 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه بانک مرکزي هنوز ارز مورد نیاز جهت ترخیص کالا هایی که پنج ماه پیش وارد کشور شده است
را تأمین نکرده یا ارز هاي تأمین شده هنوز به حساب فروشندگان نرسیده است. بنابراین چطور انتظار دارد طی دوماه از زمان تأمین

 
ارز نسبت به ارائه اسناد اقدام شود؟ 

نهاوندي تصریح کرد: اگر از نظر بانک مرکزي تحریم ها برطرف شده و تبعات شیوع ویروس کرونا پایان یافته است و امکان واریز ارز
هاي تخصیصی به حساب فروشندگان خارجی ظرف یک ماه وجود دارد، این مسائل را به صورت رسمی اعلام کنند تا مردم هم مطلع
شوند. البته پیش از هر اقدامی میلیارد ها دلار ارز بلوکه شده در کشور دوست و برادر عراق را آزاد بفرمایید و، اما اگر شرایط تجارت
کشور سخت تر از گذشته است، چرا این تصمیمات خلق الساعه را اتخاذ می کنید که مصداق ضرب المثل آب به آسیاب دشمن

 
ریختن است! 

وي با اشاره به بخشنامه اي که از سوي اداره سیاست ها و مقررات ارزي بانک مرکزي در تاریخ 21 فروردین صادر شد، اظهار کرد:
براساس این بخشنامه مهلت شش ماهه ارائه اسناد حمل کالا به دلیل شیوع بیماري کرونا و محدودیت هاي ناشی از آن از شش ماه به
هشت ماه براي شرکت هاي بازرگانی افزایش یافت، اما مسئله اساسی این است که همین واحد در آبان ماه مهلت هشت ماهه را به دو

 
ماه کاهش داده است که این امر با هیچ منطقی سازگار نیست. 

عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران خاطرنشان کرد: از دولت که بر خلاف مقررات و شعار هاي
خودش اعتقادي به مشورت و توجه به نظرات اتاق هاي بازرگانی و تشکل هاي تخصصی در تصمیم گیري هاي مؤثر بر فضاي کسب و
کار کشور نداشته و ندارد، نمی توان انتظار داشت در این ماه هاي پایان فعالیت تغییر رویه بدهد، ولی حداقل انتظار داریم که اداره
محترم نظارت بر سیاست ها و مقررات ارزي بانک مرکزي اطلاعات واقعی و مشکلات نقل و انتقال ارز را از سایر زیر مجموعه هاي

 
بانک مرکزي استعلام و بعد از آن بخشنامه صادر کنند. 

عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران گفت: درخواست عاجزانه ما از مسئولان دستگاه هاي مختلف به



ویژه در حوزه مسائل اقتصادي این است که با نگاه ملی به مسائل و چالش هاي موجود مانع از اتخاذ تصمیماتی که مکمل تحریم هاي

 
دشمن در ایجاد فشار هاي اقتصادي به فعالان اقتصادي و مردم هست، شوند. 

منبع: روزنامه جوان



خراسان شمالی نیازمند هشت کتابخانه سیار است

منبع: ایرناشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/09/03

بجنورد- ایرنا- مدیرکل کتابخانه هاي عمومی خراسان شمالی گفت: این استان 863 هزار نفري 800 روستا و آبادي دارد که
نیازمند دست کم هشت کتابخانه سیار است.

بجنورد- ایرنا- مدیرکل کتابخانه هاي عمومی خراسان
شمالی گفت: این استان 863 هزار نفري 800 روستا و
آبادي دارد که نیازمند دست کم هشت کتابخانه سیار است.

علی محمد جهانی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: براي روستاهاي با جمعیت کمتر از هزار
نفر کتابخانه هاي سیار مناسب است زیراکه از نظر
اقتصادي ساخت و تجهیز کتابخانه ها اعتبار زیادي نیاز

 
دارد. 

وي با بیان اینکه هم اینک در این استان یک باب کتابخانه سیار وجود دارد گفت: این کتابخانه به اجبار سه شهرستان را پوشش می
دهد که به دلیل راه هاي طولانی ارائه خدمت کمتري به روستاییان می شود، اگر در هر شهرستان یک باب کتابخانه سیار وجود داشته

 
باشد روزانه به تعدادي زیادي از روستاییان می توان کتاب داد. 

جهانی گفت: هر کتابخانه سیار در هر هفته یک روز به هر روستا سفر داشته باشد و کتابخانه ها را به کتابخوانان تحویل دهد و بعد از

 
یک هفته دیگر نیز مراجعه داشته باشد مناسب است، هر باب کتابخانه سیار می تواند به 50 روستا مراجعه و خدمت ارائه دهد. 

مدیرکل کتابخانه هاي عمومی خراسان شمالی گفت: براي خرید هر باب کتابخانه سیار دست کم پنج میلیارد ریال اعتبار مورد نیاز

 
است. 

جهانی اظهار داشت: هر کتابخانه سیار براي یک نفر از هم استانی ها نیز اشتغال پایدار ایجاد خواهد کرد امیدوار هستیم که اعتبارات

 
مورد نیاز به کتابخانه عمومی استان تخصیص داده شود. 

وي افزود: 30 روستاي پرجمعیت این استان از کتابخانه عمومی برخوردار شده اند اما همچنان 35 روستاي پرجمعیت از این امکان

 
فرهنگی بی بهره اند. 

جهانی اظهار داشت: از مجموع 70 کتابخانه عمومی خراسان شمالی 40 باب در مناطق شهري و 30 باب در نواحی روستایی ایجاد

 
شده است. 



وي افزود: اکنون سه کتابخانه دیگر روستایی در رباط شیروان، ارکان و گریوان بجنورد نیز آماده بهره برداري است که با در نظر گرفتن
آنها مجموع کتابخانه هاي عمومی استان به 73 باب می رسد که از این تعداد، 62 باب کتابخانه نهادي و 11 باب کتابخانه مشارکتی

 
است. 

وي گفت: با راه اندازي این سه مرکز جدید، در مجموع تعداد کتابخانه هاي روستایی خراسان شمالی به 33 باب می رسد اما با توجه
به اینکه 44 درصد جمعیت استان در روستاها سکونت دارند، نیاز است که به موضوع ساخت کتابخانه هاي عمومی روستایی توجه

 
بیشتري شود. 

 
وي اظهار داشت: باید در هر روستاي بالاي هزار و 500 نفر جمعیت، یک باب کتابخانه عمومی وجود داشته باشد. 

وي افزود: استقبال کودکان و نوجوانان از کتابخانه هاي سیار بسیار مناسب است باید از این فرصت براي نهادینه شدن فرهنک کتاب و

 
کتابخوانی استفاده کنیم. 

مدیرکل کتابخانه هاي عمومی خراسان شمالی گفت: براساس آمارها، این استان در سه شاخص تعداد کتابخانه، میزان عضویت و شمار

 
کتاب در کتابخانه هاي عمومی، جزو سه استان برتر کشور است. 

جهانی با بیان اینکه پنج درصد جمعیت استان عضو کتابخانه هاي عمومی هستند، اظهار داشت: کتابخانه هاي عمومی استان 60 هزار

 
نفر عضو دارند که با توجه به شرایط کرونایی این رقم امسال حدود 10 درصد کاهش یافت اما دوباره افزایش می یابد. 

وي افزود: این استان در 6 سال متوالی در جشنواره روستاها و عشایر دوستدار کتاب ایران، رتبه هاي اول تا دوم را به خود اختصاص

 
داده است و سال گذشته روستاي دشت در شهرستان گرمه و زو ارم در شهرستان شیروان این رتبه را به خود اختصاص داده بودند. 

جهانی، تعداد کتاب هاي موجود در گنجینه کتابخانه هاي عمومی خراسان شمالی را 831 هزار و 111 جلد دانست و گفت: سهم هر

 
شهروند استان از کتابخانه هاي عمومی استان یک جلد کتاب است. 

 
وي اظهار داشت: هم اکنون مجموع فضاي کتابخانه هاي استان 19 هزار و 308 مترمربع است. 

 
خراسان شمالی 863 هزار نفر جمعیت دارد که 44 درصد از این جمعیت در روستاها سکونت دارند. 

 
از مجموع 70 کتابخانه عمومی خراسان شمالی 40 باب در مناطق شهري و 30 باب در نواحی روستایی مستقر است. 

 
این استان هم اکنون جایگاه نخست سرانه فضاي کتابخوانی را به نسبت جمعیت در کشور داراست. 

 
برچسب ها 

 
- بجنورد 

 
- هفته کتاب 

 
- نهاد کتابخانه هاي عمومی کشور 

- خراسان شمالی





لزوم سرمایه گذاري در صنعت خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین

جهانی

منبع: عصر خودروشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/09/03

عصر خودرو- معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو از
طریق روش هاي نوین تامین مالی گفت: از اقدامات توسعه اي در صنعت خودرو حمایت می کنیم.

عصر خودرو- معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو از

 
طریق روش هاي نوین تامین مالی گفت: از اقدامات توسعه اي در صنعت خودرو حمایت می کنیم. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر خودرو» به نقل از شاتا، سعید زرندي در نشست با مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو، ضمن اشاره به
موفقیت هاي اخیر ایران خودرو در افزایش تولید و عرضه محصولات بازار گفت: صنعت خودروسازي حاصل سیاست گذاري هاي دوره

 
هاي مختلف در گذشته است که آثار مثبت و منفی آن قابل مشاهده است. 

وي افزود: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو دغدغه جدي است و اگر اقدامی در این زمینه صورت نگیرد، شکاف فناوري در این

 
حوزه، روز به روز با شرکت هاي بزرگ جهانی بیشتر می شود. 

زرندي با اشاره به اینکه، از خودروسازان کشور انتظار می رود مشابه خودروسازان بزرگ جهان خدمات ارایه کنند، تاکید کرد: باید دید

 
آیا شرایط تولید نیز مشابه و مساوي است؟ 

وي در ادامه افزود: تصمیم گیري و کار در شرایط فعلی سخت تر از هر زمان دیگر است و باید ابتکار عمل هایی در پیش گرفت که

 
شرایط به خوبی مدیریت شود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت گفت: حمل و نقل عمومی را از جمله ضروریات مهم و اساسی مردم دانست و با تاکید بر برنامه

 
ریزي حاکمیتی در این زمینه گفت: باید در این بخش برنامه هاي جدي به اجرا گذاشته شود. 

وي خودروسازي را صنعت مهم کشور خواند و گفت: براساس محاسبات صورت گرفته، بیش از 12 درصد ارزش ستانده کشور، 12

 
درصد اشتغال، دست کم 15 میلیارد دلار کاهش ارزبري توسط دو خودروساز کشور، اهمیت این صنعت را مضاعف کرده است. 

 
معاون طرح و برنامه تاکید کرد: از سوي دیگر حساسیتی که مردم روي این صنعت دارند با بخش هاي دیگر قابل مقایسه نیست. 

زرندي با اشاره به مشکلات و موانع در مسیر تامین مالی از طریق بانک ها، بر استفاده از روش هاي نوین مالی تاکید کرد و گفت: باید

 
مدل هاي جدیدي تعریف کرده و با ایجاد اعتماد در میان مردم، نقدینگی موجود در جامعه را به سمت تولید هدایت کنیم. 

وي در ادامه ثبت رکوردهاي متعدد تولید در ایران خودرو را مورد تحسین قرار داد و گفت: در سال گذشته آمار روزانه تولید ایران
خودرو به کمتر از 500 دستگاه خودرو رسیده بود که در حال حاضر تیراژ تولید افزایش قابل توجهی یافته است.



لزوم سرمایه گذاري در خودروسازي براي رسیدن به فناوري هاي نوین جهانی

منبع: ایرناشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/09/03

تهران- ایرنا- معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو دغدغه اي
جدي است و اگر اقدامی در این زمینه انجام نشود، شکاف فناوري در این حوزه روز به روز با شرکت هاي بزرگ جهانی بیشتر

می شود.

تهران- ایرنا- معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و
تجارت گفت: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو
دغدغه اي جدي است و اگر اقدامی در این زمینه انجام
نشود، شکاف فناوري در این حوزه روز به روز با شرکت

 
هاي بزرگ جهانی بیشتر می شود. 

به گزارش روز دوشنبه ایرنا از وزارت صنعت، معدن و
تجارت، 《سعید زرندي》 در نشست با مدیرعامل گروه
صنعتی ایران خودرو، افزود: صنعت خودروسازي حاصل
سیاست گذاري هاي دوره هاي مختلف در گذشته بوده و

 
آثار مثبت و منفی آن قابل مشاهده است. 

وي بیان داشت: از خودروسازان کشور انتظار می رود مشابه خودروسازان بزرگ جهان خدمات ارائه کنند، اما باید دید آیا شرایط تولید

 
نیز مشابه و مساوي است؟ 

زرندي ادامه داد: تصمیم گیري و کار در شرایط کنونی سخت تر از هر زمان دیگري است و باید ابتکار عمل هایی در پیش گرفت تا

 
شرایط به خوبی مدیریت شود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، حمل و نقل عمومی را از جمله ضروریات مهم و اساسی مردم برشمرد و با تاکید بر برنامه ریزي

 
حاکمیتی در این زمینه، گفت: باید در این بخش برنامه هاي جدي به اجرا گذاشته شود. 

وي، خودروسازي را صنعت مهم کشور توصیف کرد و افزود: براساس محاسبات انجام شده، بیش از 12 درصد ارزش ستانده کشور، 12

 
درصد اشتغال و دست کم 15 میلیارد دلار کاهش ارزبري توسط دو خودروساز کشور، اهمیت این صنعت را مضاعف کرده است. 

زرندي با اشاره به مشکلات و موانع در مسیر تامین مالی از طریق بانک ها، بر استفاده از روش هاي نوین مالی تاکید کرد و گفت: باید

 
مدل هاي جدیدي تعریف کرده و با ایجاد اعتماد در بین مردم، نقدینگی موجود در جامعه را به سمت تولید هدایت کنیم. 

به گزارش ایرنا، بررسی آمارهاي منتشره سامانه کدال حاکی از تولید 496 هزار و 876 دستگاه خودرو از سوي ایران خودرو، سایپا و



 
پارس خودرو از ابتداي امسال تا پایان مهر ماه است. 

 
برچسب ها 

 
- ایران خودرو 

 
- واردات خودرو 

 
- قیمت خودرو 

 
- بازار خودرو 

 
- سعید زرندي 

 
- خودرو 

 
- صنعت قطعه سازي 

 
- سایپا 

 
- سرمایه گذاري 

 
- خودرو سازي ایران 

 
پروندهٔ خبري 

- بازار خودرو | پیش فروش خودرو



لایه اوزون دنیاي کودك سوراخ شده است؟

منبع: ملیتشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/09/03

در اقتصاد جدیدي که شبکه هاي اجتماعی پایه گذاري کرده اند، کودکان اینفلوئنسر از همان سنین پایین می توانند ماهانه
هزاران دلار درآمدزایی داشته باشند. اینستاگرام را باز می کنم. صفحات شناسنامه داري را می بینم که پیش از ثبت شناسنامه اصلی

 
کودك ایجاد شده اند. به نظر می رسد شناسنامه مجازي عکس دار ارزش و قدرت بیشتري در مقابل سجل هاي هویت دار دارد. 

برچسب تابع قوانین جمهوري اسلامی در زیر عکس به چشم می خورد,، اما دریغ از ذره اي تابعیت. صفحه اي که خود در زنجیره
الگوپذیري ها قرار دارد، به ابر الگویی براي مخاطبان لاکچري پسند تبدیل شده است. اولین پست، عکسی از برگه سونوگرافی مادر با
هزاران لایک و کامنت است؛ صفحه اي با قدمت روز هاي جنینی. قلبی با دست هاي پدر و مادر صفحه را پر از عشق و محبت کرده

 
است و نوید اتفاقی نو را به مخاطب می دهد. 

در آینده عکس هاي چندروزگی، چندماهگی و ... پازل زندگی کودك و حتی والدینش را کامل می کند. عکس هاي ساکنی که اغلب
حرص و ولع والدین براي شهرت و درآمد را فریاد می زنند. وقتی بزرگسالان خودشان را با ویژگی ها و دنیاي کودك تطبیق نمی

 
دهند، این کودك است که در جاده اجبار با هویتی مصنوعی با سرعت به سمت بزرگسالی می آید. 

این بار، جهان کودك را باید با پوسته اي رنگین و زرق و برق دار ببینیم. جهانی با هسته اي پایدار که ناآگاهی و تفکرات اقتصادي
نادرست، آن را ناپایدار کرده است. حقایق دنیاي مدرن از آنچه می بینیم به ما نزدیکترند؛ مفهومی پر ابهام در قالب واژه امروزيِ

 
کیدفلوئنسر... 

 
 



 
برچسب دیده شدن و سرمایه گذاري بر پیشانی کودك 

پرده اول: چطور مدال فریب کاري را بر گردن کودکان و به تعبیري والدین این کودکان بیندازیم؟ داستان بعضی از فیلم هاي آن ور
آبی در برج هاي دوقلوي مالزي یا دبی می گذرد. هدف تنها دریافت مبلغ بابت تبلیغ این برج ها است. تبلیغاتی شیک با فیلمبرداري

 
هاي حرفه اي. 

باید محو جذابیت هاي بصري شد بدون آن که ذره اي از اهداف سرمایه داران با خبر باشیم! جذابیت هاي بصري پا از گلیم خود فراتر
گذاشته اند و دوربین خود را به سمت دنیاي کودك چرخانده اند. کودك کار همه جا یک مفهوم اساسی دارد؛ این زاویه دید نگاه
ماست که نیاز به کالبدشکافی دارد. کودك کار فقیري است که به پولدار ها پناه می برد، اما در فضاي مجازي پولدارنماها، به سراغ

 
فقراي فرهنگی و سوادرسانه اي می روند. 

پرده دوم: اگر چرخی در اینستاگرام بزنیم، احتمالاً با نمونه هاي ایرانی کودکان اینستاگرامی هم مواجه خواهیم شد. کودکانی شیرین
زبان، بانمک و زیبا که همیشه می خندند و حرف هاي بامزه می زنند. آن ها مانند مدل هاي بزرگسال، پازل صفحات خود را با عکس

 
هاي حرفه اي تکمیل می کنند. 

کودکان فقط با گفتار، رفتار و عکس هاي بامزه مورد توجه قرار می گیرند و ردیاب دنبال کنندگان را روشن می کنند. دنیاي کودکانه
از سوي والدین، این روز ها از بعد اقتصادي خارج شده و حتی سلامت جسم و روح این کودکان را نشانه گرفته است. مصداق بارز
کودك آزاري جلوه اي تازه گرفته است و می تواند زنگ خطر را به صدا در بیاورد. عمل هاي زیبایی بر صورت این کودکان براي جذب

 
فالوئر بیشتر دیده می شود که خود فاجعه تلخ از سوي خانواده ها براي کودکان محسوب می شود. 

پرده سوم: با کلیک بر روي صفحات کودکان اینستاگرامی، وارد دنیاي خانوادگی اینفلوئنسر ها هم خواهیم شد. در کنار رشد صفحات

 
این کودکان، والدین نقاب دار نیز صفحاتی را براي خودشان راه اندازي و در آن به طور مجزا کسب درآمد می کنند. 

خانواده اي 6 نفره آمریکایی که همگی عضو شبکه هاي اجتماعی هستند و پازل اقتصادي خانواده را تکمیل کرده اند، نمونه اي قابل
پرداخت است. دوقلو هاي خانواده با بیش از 3 میلیون فالوئر، براي تبلیغ هر پست در اینستاگرام، مبلغی معادل 25- 15 هزار دلار

 
طلب می کنند. 

پدر خانواده در مصاحبه اي با نشریه تایمز اعلام کرده که هر پست تبلیغاتی در پیج دختران او مبلغی بین 10-20هزار دلار هزینه در
پی خواهد داشت. در اقتصاد جدیدي که شبکه هاي اجتماعی پایه گذاري کرده اند، کودکان اینفلوئنسر از همان سنین پایین می

 
توانند ماهانه هزاران دلار درآمدزایی داشته باشند. 



 
 

کودکان اینستاگرامی از ابتدا بدون داشتن مهارت و دانش، به واسطه ویژگی هاي وراثتی مانند چهره و جذابیت، محبوبیت پیدا می
کنند. یکی از پیامد هاي منفی فعالیت در فضاي مجازي از کودکی، ایجاد شناخت اشتباه محیط است. تصورات آن ها اینگونه خواهد
شد که موفقیت بدون انجام کاري خارق العاده و کسب مهارت امکانپذیر است,، اما موجب می شود هدف گذاري و تلاش، از چرخه

 
زندگی شان حذف شود. 

 
کودك؛ اسباب بازي تاریخ انقضا دار 

" به هر کودك دو بال دهیم، رهایش کنیم... تا خود پرواز را بیاموزد"؛ این جمله در معرفی یکی از صفحات اینستاگرامی خانوادگی با
محوریت کودك به چشم می خورد. گویا کلمه رها و پرواز معانی خود را از دست داده اند. پروازي که در عین صعود، سقوط آینده یک

 
کودك را نشان می دهد. 

توجیه والدین کودك چیست؟» کودکان با چنین شهرت و ثروت در آینده، سختی کمتري براي به دست آوردن پول و بهبود وضعیت
مالی متحمل خواهند شد و براي اشتغال آماده می شوند. «چنین توجیهی اثرات سوء بر آینده کودك می گذارد. ثروت حاصل از این
گونه کار ها نیز نوعی پول بادآورده محسوب می شود. ثروتمندترین و مشهورترین ستاره ها پول هایشان را به علت نداشتن سواد و
دانش مالی صحیح به باد داده اند. آنچه کودك به آن نیازد دارد، یک کودکی آرام، امن و امکان پیگیري علایق در کنار آموختن نحوه

 
استفاده از چیز هایی مانند پول است. 



 
 

حمید کثیري، نویسنده، مشاور و کارشناس مسائل کودکان درباره آسیب هاي فعالیت مجازي کودکان می گوید:» زندگی حقیقی
کیدفلوئنسر ها زمانی که در معرض دید هستند نمایان نمی شود. کودکی که دغدغه هاي کودکانه ندارد و با توجه به مقتضیات سن
خود، تجربه هاي متنوع و ناسازگار با ذائقه کودکی کسب کرده است، در سنین جوانی هیچ تجربه اي را لذت بخش نمی داند و از

 
درون متلاشی می شود. 

غالبا پشت صحنه هاي تصاویر اینستاگرامی با دنیاي کودکی تقابل دارد. برخی از خانواده ها این موارد را پوشش داده اند، اما نمی توان
اختلال شخصیتی کودك را نادیده گرفت. در سال هاي آینده، کودك به واسطه کودکی و حتی نوجوانی نکردن، رفتار هاي
هنجارشکنانه از خود نشان خواهد داد. کسانی که در کودکی به سمت دیده شدن رفته اند در سنین بزرگسالی به افرادي انزواطلب

 
تبدیل می شوند. 

یکی دیگر از آسیب ها، نقش بازي کردن کودك و در نتیجه دو شخصیتی بودن است. دردي که درمانش ممکن است 2 تا چندسال به
طول انجامد. «شبکه اجتماعی اینستاگرام و یوتیوب موجب رونق یافتن کسب وکار هاي کوچک زیادي در سراسر دنیا شده است؛ اما



فرهنگ مبتذلی که در بعضی لایه هاي آن جریان دارد، نقاط کوري از جامعه را روشن می کند که وجودشان نگران کننده است.

 
کودك به عنوان ابزاري در جهت کسب منافع، مانند اسباب بازي می باشد که براي ارضاي نیاز مالی مصرف می شود. 

 
آلبوم هاي عکس مجازي یا دنیاي نا امن کودك؟ 

آلبوم هاي عکس جاي خود را به صفحات مجازي شناسنامه دار داده اند. گویا مادري که هر روز در دامن طبیعت با کودکش عکس

 
هاي حرفه اي نگیرد، مادر نیست! صمیمیت به عنوان کالایی فروخته می شود و حس دلتنگی دنبال کنندگان را شعله ور می کند. 

یکی از موثرترین شبکه هاي اجتماعی در حوزه اینفلوئنسر مارکتینگ در کل دنیا، اینستاگرام است، اما به آن محدود نمی شود.
مطالعات نشان می دهد یوتیوب نقش پررنگ تري در اینفلوئنسر مارکتینگ پیدا کرده است. گفته می شود آینده تبلیغات شبکه هاي
اجتماعی در دست کودکان قرار دارد؛ کودکانی که با چهره هاي معصوم و دوست داشتنی ما را دعوت به حضور در کانال یوتیوب،

 
صفحات اینستاگرام و... می کنند. 

مدیاکیکس، مؤسسه بازاریابی در زمینه فعالیت اینفلوئنسر ها می گوید: اغلب مردم به کودکان اینفلوئنسر توجه خاص دارند. آمار ها
حاکی از این است که میانگین سنی مخاطبان کانال یوتیوب یکی از کیدفلوئنسرها، 25 تا 44 سال است. این آمار نشان می دهد
والدین آن ها باید نگران موضوعاتی مانند بیماري پدوفیلی نیز باشند. عمر فعالیت هاي مجازي کیدفلوئنسر ها به اندازه اي نیست که

 
بتوان از سرنوشت نهایی در چنین دنیاي مبتذلی عبرت گرفت و بی گدار به آب نزد. 

 
 

حمید کثیري می گوید: برخی والدین تصاویر نیمه برهنه کودك را با هدف بازخورد، درآمد و لذت جامعه مخاطب منتشر می کنند.
بهره کشی جنسی طبق قوانین داخلی و بین المللی ممنوع است، اما والدین نوع پوشش و ژست گرفتن مقابل لنز دوربین براي کودك

 
را به عنوان سوء استفاده تلقی نمی کنند. 

در رساله حقوق امام سجاد (ع) آمده است باید از عیب هاي کودك پرده پوشی کرد؛ چیزي که عملا انجام نشده است. بناي شخصیت

 
فرد در سنین 7-1 سال ساخته می شود. 

بر این اساس، در نظام آموزشی بسیاري از کشورها، نوابغ تا سن 18 سالگی به علت کامل نبودن شخصیت و جلوگیري از بزرگنمایی ها
معرفی نمی شوند. متاسفانه صفحات مجازي، کودکی کردن و امنیت را از کودك می گیرد و نیاز هاي عاطفی به درستی تامین نمی

 
شود. 

«از بدو تولد کودك، والدین صفحه اي اختصاصی برایش باز می کنند و لحظه به لحظه بزرگ شدن کودك را به اشتراك می گذارند.
اولین لبخند، اولین گریه، اولین دندان، اولین تلاش براي حرکت، اولین... ,، اما مسئله دردناك تجاوز به حریم خصوصی است. زمانی که



کودك ببیند تمام زندگی او با دیگران به اشتراك گذاشته شده است یاد می گیرد تا آن ها را با دیگران در میان بگذارد. این کودکان
معصوم بی خبر از همه جا که شباهتی هم به دنیاي کودکی ندارند، آسیب پذیر می شوند و تلاش می کنند براي بهتر دیده شدن،

 
نقش خود را به بهترین شکل ممکن ایفا کنند. 

 
حلقه گم شده حقوق و حریم خصوصی در دنیاي کودك 

وقتی تعداد فالوئر ها بالا می رود، پیشنهاد هاي تبلیغاتی نیز افزایش پیدا می کند. این کودکان معصوم بی خبر از همه جا که شباهتی
هم به دنیاي کودکی ندارند، آسیب پذیر می شوند و تلاش می کنند براي بهتر دیده شدن، نقش خود را به بهترین شکل ممکن ایفا

 
کنند. کسب درآمد از موجودي که هنوز حق انتخاب آینده خود را ندارد علی رغم انجام پذیري، غیر اخلاقی است. 

این موضوع حلقه گمشده زنجیره عادت و کار هاي انسان ها را نشان می دهد؛ در نظر گرفتن اخلاق و حقوق دیگران وقتی که پاي

 
پول در میان باشد، به کلی از فرایند انجام دادن کار ها حذف می شود. 

در کشور هاي اتریش، فرانسه و دانمارك افراد با رسیدن به هجده سالگی می توانند به دلیل نقض حریم خصوصی شان از والدین
شکایت کنند. البته قوانین ایران عملکرد ضعیفی داشته اند,، اما این موضوع به معناي این نیست که کودکان ایرانی باید از حق حفظ

 
حریم خصوصی محروم باشند. 

اریک اشمیت، مدیر عامل سابق شرکت گوگل در مصاحبه اي در سال 2010 پیش بینی کرده است که روزي خواهد رسید که همه
افراد به دنبال این خواهند بود که نام خودشان را تغییر بدهند تا از شر اطلاعات شرم آوري که در کودکی و نوجوانی در شبکه هاي
اجتماعی منتشر شده است، خلاص شوند. علی رغم اینکه دولت ایران از سال 1370 با امضاي کنوانسیون به جرگه متعهدان مفاد این
قانون پیوسته است، هنوز در بسیاري از مفاد و نحوه اجراي این کنوانسیون با روح این قانون فاصله دارد. تاکنون جایگاه کودکان و به

 
تبع آن پدیده کودکی در ایران در هاله اي از ابهام فرو رفته است. 

 
پاك کردن صورت مسئله کودك؛ آري یا نه؟ 

درمورد کار کودکان هرچند که تاکنون مطالب زیادي نوشته شده، اما سازمان هاي ذیربط در ایران توانایی رویارویی با آن را ندارند.
کثیري معتقد است:» در کشور نهاد حامی کودك به طور مشخص وجود ندارد. با توجه به پهناي باند بیش از 50 درصدي اینستاگرام و
تاثیر زیاد آن در سبک زندگی، مسئله کودك و خانواده مهم تلقی نمی شود و شیوه صحیح تربیت به فراموشی سپرده شده است.
امروزه مسئله کودك با چالش بزرگی همراه است که سال هاي آینده به بحرانی جدي تبدیل خواهد شد. آنچه اهمیت دارد الگوپذیري
جامعه از صفحات کودك محور است که غالبا مدیریت چنین الگو هایی به دست مادرانی از قشر ضعیف است. مادرانی که ابزاري در
خدمت کمپانی هاي اقتصادي قرار می گیرند و به عنوان پرچم داران فرهنگی کشور، تمایل به دیده شدن فرزند و حتی خود را دارند.
می توان الگوپذیري چند ده هزار صفحه اینستاگرامی کوچک از صفحات بزرگ را با دنبال نکردن و دامن نزدن به فعالیت هایشان

 
متوقف کرد. 

پس آسمان زندگی کودکان اینستاگرامی چه رنگی است؟ مسئولیت داشتن در قبال کودك به معناي مالک او بودن نیست. اگر دستگاه
هویت سنج فرضی را به کودك کار متصل کنیم، گمشده اي خواهیم یافت که دیر یا زود اثراتش در جامعه نمایان می شود. لایه اوزون
دنیاي کودك نباید با اشعه هاي مضر شهرت و پول سوراخ شود؛ لایه اوزونی که اغلب ترمیم ناپذیر خواهد بود. پی ریزي شخصیتی

 
کودك را با این اشعه هاي مضر ویران نکنیم. 



خبرگزاري دانشجو



ابلاغ سهم اشتغال استان مرکزي از محل مشوق هاي بیمه کارفرمایی

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/09/03

ابلاغ سهم اشتغال استان مرکزي از محل مشوق هاي بیمه کارفرمایی

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان مرکزي از ابلاغ سهم اشتغال این استان از بخشنامه اعمال مشوق هاي بیمه
کارفرمایی خبر داد و گفت: بر اساس اصلاحیه دستورالعمل اجرایی این بخشنامه، 435 نفر سهم اشتغال کارگاه هاي اقتصادي بخش
خصوصی و تعاو نی استان است به گزارش روابط عمومی تعاون،کارو رفاه اجتماعی استان مرکزي محمدتقی آبایی افزود: این طرح بر
اساس موضوع بند الف تبصره 18 قانون بودجه سنواتی برنامه ششم توسعه و در چارچوب سیاست هاي اقتصاد مقاومتی با هدف
تحرك بخشی به بازار کار کشور، حمایت از کارفرمایان و صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا و ایجاد اشتغال با
ترغیب و تشویق کار فرمایان کارگاه هاي تولیدي و خدماتی به استفاده از نیروي کار جدید تهیه و ابلاغ شده است. وي ادامه داد:
دراین طرح مشوق بیمه اي معادل حق بیمه سهم کار فرما بعلاوه سه درصد سهم بیمه بیکاري (در مجموع به میزان 23 درصد حداقل
دستمزد تعیین شده از سوي شورایعالی کار) در نظر گرفته شده که در چار چوپ این دستورالعمل ماهانه از سوي دولت (دستگاه
هماهنگ کننده) به حساب کار فرما واریز می شود و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و واحدهاي استانی و شهرستانی وظیفه نظارت
بر طرح را عهده دار هستند. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: افرادي که از مزایاي دوره مقدماتی طرح کارورزي (دوره
سه ماهه) در کارگاه ها و موسسات مشمول دستورالعمل اجرایی طرح استفاده کرده اند، حداکثر تا 21 ماه می توانند از مشوق بیمه اي
استفاده نمایند. آبایی عنوان کرد: مدرك تحصیلی لیسانس یا بالاتر، حداکثر 38 سال سن که مدت زمان خدمت وظیفه به حداکثر سن
افراد ذکور اضافه می شود، ثبت نام در سامانه (کارورزي) و داشتن سابقه بیمه تامین اجتماعی که حداکثر از 36 ماه تمام کمتر باشد از
شرایط احراز نیروي کار جدید در این دستورالعمل است. وي بیان کرد: یکی از شرایط برخورداري کار فرما از مشوق بیمه اي در این
دستورالعمل داشتن مجوز فعالیت از مراجع رسمی کشور و داشتن کد بیمه کارگاهی و ثبت نام در سامانه (کارورزي) است. مدیرکل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: تعداد نیروي کار جدید بر اساس نیروي کار مازاد بر بیشترین تعداد بیمه شدگان 2 ماه قبل از ثبت
نام کارگاه در زمان ثبت نام در سامانه تعیین می شود. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان مرکزي ادامه داد: در صورت جابه
جایی نیروي کار جدید بین کارگاه هاي مشمول این دستورالعمل مدت زمان برخورداري کارفرما از مشوق بیمه اي به ازاي فرد
جایگزین در مجموع از سقف حداکثر 2 سال نباید تجاوز کند و جذب نیروي کار جدید به جاي نیروي اخراجی، مستعفی یا ترك کار

کرده، نیز مشمول استفاده از مزایاي این دستورالعمل نخواهند بود.



لزوم هکاري نظام بانکی و قضایی با کارآفرینان

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/09/03

لزوم هکاري نظام بانکی و قضایی با کارآفرینان

 
ادامه از صفحه یک 

...با موانع مختلف سد راهشان می شویم. کسانی که سرمایه هایشان را در تولید به کار گرفته اند به عشق وطن می خواهند کارآفرینی
کنند بنابر این باید قدر آنها را بدانیم و شرایط کسب و کار را برایشان آسان کنیم.حمایت همه جانبه از کارآفرینان و رفع موانع و
مشکلات پیش روي آنها ضرورت دارد.حمایتهاي مالیاتی و اعطاي تسهیلات بانکی نیز موثر است.در شرایطی که کارآفرینان با مشکلات
اقتصادي دست و پنجه نرم می کنند نباید وقتی به مشکل برخوردند یا اقساط بانکی آنها عقب افتاد کارخانه ها بسته شوند و بانکها با
حکم قضایی آن را به مصادره خود درآورند چون با بسته شدن کارخانه ها، خط تولید تعطیل و کارگران بیکار می شوند، معیشت یک
خانواده و امنیت شغلی کارگر به خطر می افتد و سرمایه کارآفرینان و تولیدکنندگان از بین می رود.درخصوص اقدامات موثر قوه
قضاییه در جلوگیري از بسته شدن کارخانه هاي داراي بدهی بانکی،با تلاش دولت و قوه قضاییه کارخانه هایی که در بحث بدهی
بانکی مدتهاي مدید تعطیل شده و کارگرانشان بیکار شده بودند مجددا به چرخه تولید برگشته و با باز شدن این کارخانه ها امید در
دل کارگران زنده شده است.باید به سمت و سویی برویم که همه دستگاهها پاي کار بیایند و نگذارند تولید متوقف شود تا با احیاي

دوباره کارخانه ها، رونق هرچه بیشتر تولید و بهبود وضع معیشت کارگران را شاهد باشیم.



مصوبه «نوآفرین» به بلوغ نرسیده است

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیرکل توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: بسیاري از شرکت هاي نوآور و بزرگی که امروزه در
داخل کشور فعالیت می کنند، با روحیه و رویکرد استارتاپی کسب و کار خودشان را شروع کرده اند.

مدیرکل توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی اظهار کرد: بسیاري از شرکت هاي نوآور و بزرگی
که امروزه در داخل کشور فعالیت می کنند، با روحیه و

 
رویکرد استارتاپی کسب و کار خودشان را شروع کرده اند. 

برنامه «روزنه» با موضوع اکوسیستم استارت آپی و
کارآفرینی، در ارتباط تلفنی با دکتر رحیم سرهنگی
(مدیرکل توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی) از شبکه رادیویی گفت و گو روي آنتن رفت. 

رحیم سرهنگی در مصاحبه تلفنی با برنامه «روزنه» گفت: با شیوع کرونا سرمایه گذاري هاي خطر پذیر در استارتاپ هاي حوزه ي

 
سلامت افزایش پیدا کرده اند. 

وي با اشاره به این که کشورهاي اروپایی به اکوسیستم استارتاپی نگاه بسیار ویژه اي دارند، عنوان کرد: جوانان ایرانی در موضوع

 
استقبال از کسب و کارهاي نوپا در میان سایر کشورهاي جهان رتبه و جایگاه مطلوبی دارد. 

مدیرکل توسعه کارآفرینی وزارت کار با اشاره به خلا قانون حمایت از کارآفرینانِ نوآور، توضیح داد: در حال حاضر اکثر کارآفرین هاي

 
نوپا با تکیه بر مصوبه «نوآفرین» مورد حمایت قرار می گیرند. 

وي افزود: معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در راستاي جهش تولید و توسعه شرکت هاي دانش بنیان و کسب و کارهاي نوپا

 
قوانین بسیار مطلوب و موثري را طراحی کرده است. 

رحیم سرهنگی با اشاره به این که استارتاپ محدوده عملکرد خاصی دارد، تصریح کرد: یک کسب و کارِ نوپا، همیشه در مرحله ي

 
اولیه و نو بودن نمی ماند. 

وي ادامه داد: بسیاري از شرکت هاي نوآور و بزرگی که امروزه در داخل کشور فعالیت می کنند، با روحیه و رویکرد استارتاپی کسب و

 
کار خودشان را شروع کرده اند. 



مدیرکل توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: مصوبه «نوآفرین» نکات موثر و خوبی را براي اکوسیستم
استارتاپی در نظر گرفته است، در حالی که این قانون هنوز در اجرا به بلوغ نرسیده است و به بازبینی نیاز دارد.



امیدآفرینی، سرلوحه کار بسیج است

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیر محتوایی شبکه روشنفکران فرهنگی بسیج در رادیو گفت وگو عنوان کرد: هدف بسیج گره گشایی در حوزه فرهنگ
سازي و انتقال آن به نسل هاي بعدي است.

مدیر محتوایی شبکه روشنفکران فرهنگی بسیج در رادیو
گفت وگو عنوان کرد: هدف بسیج گره گشایی در حوزه

 
فرهنگ سازي و انتقال آن به نسل هاي بعدي است. 

حجت الاسلام و المسلمین سید حامد حسینی مدیر
محتوایی شبکه روشنفکران فرهنگی بسیج در برنامه
«گفتگوي فرهنگی» رادیو گفت وگو در رابطه با بسیج و
مقابله با تهاجم فرهنگی گفت: تهاجم فرهنگی در حقیقت

نوعی جنگ ترکیبی است که در آن حقیقت هاي مختلفی نهفته است، در جنگ ترکیبی عملیات روانی، زدن نظام اقتصادي، اجتماعی

 
و تربیتی وجود دارد که به نوعی تمام آنها تهاجم فرهنگی به شمار می آیند. 

وي افزود: تهاجم فرهنگی در واقع تلاش برنامه ریزي شده و سازمان یافته اي یک گروه و یا یک جامعه براي تحمیل ارزش ها و
اعتقادات به جامعه دیگریست که به شدت نامرئی و نامحسوس است. حرکتی که بدون رفتار دفعی است و به آرامی رفتار و اذهان مردم

 
را تحت تاثیر قرار می دهند. 

حجت الاسلام و المسلمین حسینی اضافه کرد: جنگی فرسایشی و دراز مدت که داراي ترکیبات مختلفی است و در حقیقت به شدت
ریشه ایی و عمیق می باشد و به آرامی روندي را ایجاد می کند که از لحاظ شناختی نوع نگاه ما تغییر یابد و حتی ممکن است که
مسائل را به شکل وارونه ببینیم. جنگ شناختی یا جنگ عملیات روانی دشمن، برخی از خانواده ها را درگیر کرده و حتی باعث

 
گسست نسلی می شود. 

وي در ادامه گفت: هدف بسیج این است که در حوزه فرهنگ سازي و فرهنگ آفرینی و انتقال آن به نسل هاي بعدي گره گشا باشد و

 
نقش خود را بتواند به خوبی ایفا کند. بسیج قرار است در حوزه روشنگري و تبیین نقش بسزایی داشته باشد. 

حجت الاسلام و المسلمین حسینی همچنین عنوان کرد: خوشبختانه بسیج در حوزه فعالیت هاي جهادي موفق بوده و عمده جوانان

 
تحت تاثیر این فعالیت ها مسیر زندگی خود را می توانند تا حدودي انتخاب کنند. 

وي بیان کرد: در حوزه ارزش آفرینی نسبت به گفتمان فرهنگی خود و حوزه تهاجم فرهنگی، دیر از خواب بیدار شدیم. و در عرصه
هایی هنوز این تلنگرها ما را بیدار نکرده است. متاسفانه فرهنگ جدي گرفته نمی شود، در حالیکه همه چیز پیوست فرهنگی دارد و



تمامی عرصه ها داراي یک فرهنگی خاص هستند، منتهی متاسفانه در این جنبش نرم افزاري که باید برنامه فرهنگی عامه مردم را

 
پیش ببریم، به دلیل اینکه کار تشکیلاتی در حوزه فرهنگ را بلد نیستیم، توفیق چندانی نداشتیم. 

حجت الاسلام و المسلمین حسینی عنوان کرد: متاسفانه به پیوست هاي فرهنگی حوزه هاي مختلف آنچنان که باید پرداخته نمی
شود، در حوزه اقتصاد مقاومتی و رونق تولید، باید فرهنگسازي قوي تري می کردیم و می بایست این فرهنگ به عنوان یک گفتمان

 
غالب و رفتار در جامعه شایع می شد، که در این زمینه کم کاري شد. 

وي با بیان اینکه متاسفانه نگاه دستوري و فرمایشی به فرهنگ در بیشتر ارگان ها وجود دارد، گفت: بسیج چند گفتمان و مسئله را
سرلوحه خود قرار داده است، که گفتمان اول، خدمت و محبت است و می بایست همه اعضاي جامعه و حتی افرادي که هم راستا

 
نیستند و جزو منتقدین نظام هستند بداند که در صورت نیاز می توانند به بسیج اعتماد کند. 

حجت الاسلام و المسلمین حسینی با اشاره به اینکه بحث امید آفرینی، در بسیج سرلوحه کار قرار گرفته است، افزود: متاسفانه دشمن
همواره نقاط خاکستري را نشان جامعه می دهد و ذهن مردم را از دستاوردهاي کشور دور می کند، در همین راستا در حوزه
امیدآفرینی باید همه یکصدا و یکپارچه عزم خود را جزم کنیم و ایران اسلامی را از موانعی که برسر راه او قرار می دهند، نجات دهیم
و این موضوع می بایست گفتمان سازي شود. این گفتمان سازي با ایجاد پیوست فرهنگی براي تمامی نظام ها و خرده نظام ها حاصل

 
می شود. 

وي اضافه کرد: بسیج عملا در نواحی مختلف کشور به دنبال فقرزدایی است، و موضوع کمک هاي مومنانه را پیگیري کرده است و
اکنون در بسیاري از مناطق تهران این کمک ها صورت می گیردو به صورت ساختار شکل گرفته است و جالب تر آنکه به آرامی این

 
کمک هاي مومنانه به حوزه کارآفرینی گرایش پیدا کرده است. 

حجت الاسلام و المسلمین حسینی با تاکید بر اینکه در حوزه فرهنگ براي عموم مردم کم کاري شده است، عنوان کرد: دشمن عملا

 
در حوزه گفتمان سازي فرهنگ خود گاهی جوانان ما را به عنوان قربانی جنگ نرم گرفته است. 

وي افزود: در سازمان بسیج سه خط را به عنوان خطوط اصلی و همگرا تعریف کرده ایم که خط اول مباحث تربیتی است که در این
خصوص حلقه هاي صالحین شکل گرفته است. همچنین گفتمان سازي مبتنی بر زیست بوم ها و اقلیم هاي موجود، صورت گرفته

 
است. 

حجت الاسلام و المسلمین حسینی با بیان اینکه در هیئت هاي اندیشه ورز و اتاق هاي فکر چند مشکل وجود دارد، توضیح داد:برخی
از عزیزان در چارچوب دفتر و میزکنفرانس خود، دستوري ارائه می کنند که آن دستور براساس صورت وضعیت میدان نیست و با

 
واقعیت مطابقت نمی کند. همچنین در لایه هاي مختلف فرهنگی، می بایست عرصه تبیینی را فعال کرد. 

وي اذعان داشت: پایگاه هاي بسیج در بسیاري موارد حتی از سازمان بسیج بهتر عمل می کنند، و ابتکار عملی را به خرج داده اند که

 
توانسته اند یک منطقه را تحت تاثیر خود قرار دهد. 

حجت الاسلام و المسلمین حسینی با اشاره به اینکه نگاه بسیج، نگاهی تمدنی است، گفت: باید راه را هموار و مسیر را سهل کنیم تا

 
بتوانیم به دامنه هاي تمدن اسلامی دست یابیم. 



وي درباره اقدامات بسیج در حوزه فرهنگی در گروه سنی نوجوانان خاطرنشان کرد: اقدامات بسیاري در این راستا صورت گرفته است،
در حقیقت پایگاه هاي بسیج و برخی مراکزي که با بسیج همکاري می کنند در حوزه نظام آموزشی ورود کردند. و در سازمان بسیج
تمهدیداتی در این خصوص در نظر گرفته شده است، که ایجاد نظام آموزشی متعالی یکی از آنهاست، نظامی که بتواند در خود به
تربیت جوان مومن انقلابی برپردازد. و در برخی مناطق پایگاه هاي بسیج طرح 3میم را اجرا کردند که در آن مثلی میان مسجد،

 
مدرسه و منزل ایجاد شده است که آموزش هاي تکمیلی در مسجد به واسطه مشاور به نوجوان ارائه می شود. 

حجت الاسلام و المسلمین حسینی افزود: در حوزه سواد رسانه اینیز کارهاي بسیاري صورت گرفته و مراکز مختلفی با بسیج در این

 
رابطه همکاري می کنند که طرحی با عنوان ثامن یکی از اقدامات ما در حوزه سواد رسانه اي است. 

وي در پایان گفت: متاسفانه گفت و گوهاي عاطفی و شناختی جوانان دهه هشتاد با خانواده بسیار کمرنگ شده است، که این موضوع
باعث گسست نسلی شده است.



مشکل ثبت قانونی ایده ها را به مرکز پژوهش ها منعکس می کنیم

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/09/03

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اذعان به وجود خلأهایی در ثبت ایده ها و پاسخگو نبودن قوانین اختراعات و
ابتکارات گفت: ما این موضوع را به مرکز پژوهش ها منعکس می کنیم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اذعان به وجود
خلأهایی در ثبت ایده ها و پاسخگو نبودن قوانین اختراعات
و ابتکارات گفت: ما این موضوع را به مرکز پژوهش ها

 
منعکس می کنیم. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، دکتر
جعفر قادري عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شوراي
اسلامی در مصاحبه تلفنی با برنامه «گفتگوي اقتصادي»

درباره چالش هاي کارآفرینی و ثبت ایده ها در ایران اظهارکرد: قانون ثبت اختراعات و ابتکارات بیشتر در حوزه فنی و مهندسی و

 
مربوط به محصول است. 

وي با اذعان به وجود خلأ هایی در ثبت ایده ها در ایران و پاسخگو نبودن قوانین حوزه اختراعات و ابتکارات گفت: ایده پردازان نگرانند
که ایده هایشان سرقت شود و علاوه براین متأسفانه در اجرایی کردن ایده ها هم معمولاً جایگاهی براي فرد ایده پرداز در نظر گرفته

 
نمی شود. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس رسیدگی به این موضوع را در حیطه کاري دولت دانست و گفت: مجلس می تواند طرح دو سه

 
ماده اي ارائه کند اما این یک کار وقت گیر و کارشناسانه است که باید توسط مراکز مجرب انجام شود. 

قادري با بیان اینکه حرکات خودجوش استانی در این حوزه هم به جایی نخواهد رسید گفت: معاونت علمی ریاست جمهور باید در این
حوزه پیش قدم شود و زنجیره را تکمیل کند البته صندوق هاي بانکها می توانند از ایده ها و طرح هاي توأم با ریسک حمایت مالی

 
کنند اما این زنجیره هنوز کامل نیست و به یک کار منسجم و دقیقی نیاز دارد. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: ما این موضوع را به مرکز پژوهش ها منعکس می کنیم تا مطالعه اي روي این قضیه
انجام دهند و طرحی ارائه شود.



رقابت کارآفرینان همدانی با تولیدات بازار خارجی

منبع: ایسناشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/09/03

کارآفرینان به علت قابلیت اشتغالزایی از نقش مؤثري در کاهش نرخ بیکاري که از اهداف کلان اقتصادي، اجتماعی دولت ها
بوده، برخوردار هستند.

 امروزه روحیه کارآفرینی به شدت در میان جمعیت جوان
کشور در حال گسترش بوده و از طرفی با توجه به شرایط اقتصادي، اجتماعی کشور، در حال حاضر توجه به کارآفرینی بیش از پیش
حائز اهمیت شده است ضمن اینکه اعمال سیاست کاهش تصدي گري دولت کارآفرینی سرمایه گذاران در بخش خصوصی را ضرورت

 
دوچندان می بخشد. 

کارآفرینان پیشگامان تحول، رشد و توسعه اقتصادي هستند که ثمره تفکر، تدبر، اقدامات و مدیریت آنها دستمایه خلق ثروت، بهبود
مناسبات اشتغال و تولید می شود و اگر قرار است در سالی که با عنوان «جهش تولید» نام گرفته اقدامی ماندگار صورت بگیرد، باید

 
این قشر به عنوان یکی از ستون هاي کلیدي اقتصادي حمایت شوند. 

مرکز متالوژي فنی وحرفه اي شهرستان اسدآباد با نیازسنجی هاي لازم حدود 10 سال پیش با دو کارگاه متالوژي و جوش در راستاي
مهارت و آموزش راه اندازي شد. در سال گذشته به همت و پیگیري هاي مدیرکل اداره آموزش فنی وحرفه اي استان، مدیر اداره فنی
وحرفه اي شهرستان و فرمانداري اسدآباد تصمیم بر آن شد تا با جذب سرمایه گذار و کارآفرین متخصص در بخش خصوصی نسبت به
تولید و اشتغال در کنار آموزش توسط این مرکز با ایده و خلاقیتی جدید اقدام شود که در سال «جهش تولید» این امر محقق شد و
مرکز تخصصی متالوژي اسدآباد به عنوان یکی از بی نظیرترین مراکز متالوژي غرب کشور توسط یک کارآفرین متخصص در حال
حاضر از اواسط مردادماه با تولید دسته هاي سرامیکی کابینت راه اندازي شده و کارآفرین طرح درصدد است تا با رقابت تولیدات خود

 
با بازار دیگر کشورها عرصه را براي ورود کالاي ایرانی به بازار کشور و حتی دیگر کشورهاي همسایه رقم زند. 

کارآفرین راه اندازي مرکز متالوژي شهرستان اسدآباد با تحصیلات کارشناسی ارشد در رشته مصونیت دارویی(شاخه اي از داروسازي)
در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: مرکز متالوژي شهرستان اسدآباد براي نخستین بار ریخته گري فشرده و ریخته گري سرامیک را در

 
حال اجرا دارد و در این رابطه دسته هاي سرامیکی کابینت تولید می کند. 

کیانوش احمدي افزود: راه اندازي مرکز متالوژي شهرستان داراي پنج خط بوده که تاکنون سه خط طرح با سرمایه گذاري 2.5 میلیارد



 
تومان راه اندازي شده و براي راه اندازي دو خط باقیمانده به اعتباري افزون بر سه میلیارد تومان نیاز است. 

وي با بیان اینکه براي راه اندازي سه خط تولید طرح تاکنون از هیچ تسهیلاتی استفاده نشده و این میزان سرمایه از محل سرمایه
گذاري شخصی خود بوده است، تصریح کرد: براي راه اندازي دو خط دیگر پیگیر اخذ تسهیلات لازم از طریق اداره صنعت، معدن و

 
تجارت شهرستان هستیم. 

 
 

احمدي با اشاره به اینکه در مردادماه امسال مرکز متالوژي شهرستان به عنوان یکی از بی نظیرترین مراکز متالوژي غرب کشور راه
اندازي و فعالیت خود را با سه خط تولید و به صورت اولیه با تعداد 10 نفر نیروي انسانی آغاز کرد، افزود: در این مرکز ابتداي امر
تعداد 30 نفر را آموزش داده و از بین این افراد تعداد 10 نفر را براي همکاري و کار در مرکز متالوژي گزینش و انتخاب کردیم که با

 
تکمیل طرح توسعه مرکز به تعداد 25 نفر دیگر نیز براي اشتغال در متالوژي نیازمند خواهیم بود. 

وي با تأکید بر اینکه با توجه به شعار سال به نام «جهش تولید» طرح تخصصی مرکز متالوژي اسدآباد از نقش مؤثري در آموزش به
همراه اشتغال برخوردار خواهد بود، گفت: مرکز تخصصی متالوژي غرب کشور علاوه بر حوزه آموزش در بخش تولید نیز فعال بوده و
علاوه بر آموزش، قطعات کوچکی از جنس فلز، سرامیک و تلفیق فلز و سرامیک تولید می کند که از این نوع تولیدات در غرب کشور

 
وجود ندارد. 

احمدي ادامه داد: فاز ریخته گري، پرداخت کاري فلزات، رنگ آمیزي قطعات با دو خط مجزا و فاز سرامیک پیشرفته را از جمله پنج
فاز مرکز متالوژي شهرستان برشمرد و یادآور شد: در حال حاضر فاز پرداخت کاري، سرامیک پیشرفته و خط اول رنگ آمیزي قطعات

 
فعال شده و در دو فاز باقیمانده نیز باید دستگاه ها نصب جایگزین و نصب شوند. 

وي با بیان اینکه با راه اندازي کامل خطوط تولیدات این مرکز متالوژي حدود 10 درصد نیاز بازار کشور را تأمین خواهد کرد و کیفیت
محصولات تولید شده توان رقابت با کشورهاي خارجی را دارد، یادآور شد: براي فروش داخلی تولیدات هیچ گونه مشکل و دغدغه
نداریم و براي صادرات تولیدات خود به دیگر کشورهاي اطراف نیز قیمت تمام شده محصول ما به مراتب براي مصرف کنندگان

 
خارجی پایین تر بوده و توان رقابت با محصولات خارجی را خواهد داشت. 

این کارآفرین که خود را اصالتاً نهاوندي معرفی کرد، یادآور شد: در رابطه با بحث سرامیک پیشرفته و طراحی فرمولاسیون طرح یک

 
کار تحقیقاتی یکساله انجام داده ایم که باید از طریق پیگیري با پارك علم و فناوري ثبت اختراع شود. 

وي با اشاره به مسئله بیکاري به عنوان یکی از چالش هاي مهم جوانان خاطرنشان کرد: امروز باید سیاست هاي کاري را در حوزه



ایجاد اشتغال تغییر داد و راه اندازي و توسعه صنایع تولیدي کوچک، خُرد و متوسط و واحدهاي تولیدي کوچک را با کمک کارآفرینان

 
و سرمایه گذاران بخش خصوصی مدنظر داشت. 

این کارآفرین با تأکید بر اینکه راه اندازي واحدهاي تولیدي کوچک و متوسط کمک بسیاري به رونق اقتصادي و ایجاد اشتغال به ویژه
در شهرهاي کوچک خواهد کرد، گفت: قطعاً علاوه بر توسعه واحدهاي تولیدي مختلف با کمک بخش خصوصی، صیانت از واحدهاي

 
تولیدي موجود و حفظ اشتغال راهی براي جهش تولید است. 

 
 

رئیس اداره فنی و حرفه اي شهرستان اسدآباد هم در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با طرح مرکز تخصصی متالوژي فنی و حرفه اي
اسدآباد به عنوان یکی از بی نظیرترین مراکز تخصصی متالوژي غرب کشور با سرمایه گذاري و کارآفرینی بخش خصوصی تصریح کرد:

 
این طرح جزء طرح هاي جهش تولید اداره کل آموزش فنی حرفه اي استان و اداره فنی و حرفه اي اسدآباد به شمار می رود. 

محمود خزائی با بیان اینکه با فعالیت این طرح تخصصی در مرکز متالوژي فنی و حرفه اي علاوه بر «جهش تولید»، براي نخستین بار
جهش مهارت و آموزش نیز شکل گرفته است، خاطرنشان کرد: از اواسط تابستان امسال فعالیت خود را در طرح فوق آغاز کرده که دو
هفته پیش با حضور معاون وزیر و رئیس سازمان قرار بر افتتاح رسمی طرح فوق بود که به علت وضعیت کرونا افتتاح رسمی آن فعلاً

 
به تأخیر افتاده است. 

وي با اشاره به مرکز متالوژي فنی و حرفه اي اسدآباد گفت: مرکز متالوژي فنی وحرفه اي اسدآباد 10 سال پیش در راستاي مهارت و
آموزش با دو کارگاه متالوژي و جوش راه اندازي شد که در سال گذشته با پیگیري مدیرکل فنی و حرفه اي استان، فرماندار اسدآباد و
اداره فنی و حرفه اي شهرستان نسبت به جذب کارآفرین و سرمایه گذار متخصص در راستاي آموزش و مهارت توأم با تولید و اشتغال

 
در این مرکز اقدام شد و با این پیگیري ها طرح فوق از اواسط مرداد فعال شده و آماده افتتاح رسمی است. 

خزائی با بیان اینکه طرح تخصصی مرکز متالوژي اسدآباد به عنوان یکی 33 طرح ملی استان بوده که براي آن 2.5 میلیارد تومان
تسهیلات در راستاي ارتقاء و به روز رسانی تجهیزات موجود مرکز از طرف استانداري مصوب شده است، یادآور شد: با پیگیري هایی
که استانداري، فرمانداري، اداره کل فنی حرفه اي استان و اداره فنی و حرفه اي شهرستان داشته اند، با تصویب این میزان تسهیلات

 
نیاز است کارآفرین طرح فوق نسبت به جذب اعتبار مصوب شده اقدام کند. 

وي در ادامه با اشاره به اینکه فضا و زیرساخت هاي لازم را اداره فنی وحرفه اي شهرستان در حدود 1400 متر در مرکز متالوژي به
این کارآفرین خلاق به مدت سه سال تا سال 1402 واگذار کرده و در صورتی که طرح فوق در تولید و آموزش در بلندمدت مؤثر واقع
شود، این مدت زمان را تمدید خواهیم کرد، گفت: ارزش ریالی این میزان زیرساخت و فضاي واگذار شده به کارآفرین و سرمایه گذار



براي ترغیب و تشویق کارآفرینان و سرمایه گذاران بخش خصوصی در بحث توسعه اشتغال پایدار و آموزش به همراه تولید و تحقق

 
جهش تولید 10 میلیارد تومان بوده و حدود 30 درصد از تجهیزات نیز مربوط به فنی و حرفه اي است. 

 
 

به گزارش ایسنا، خلق عرصه هاي کسب و کار نوین نیروهاي کارآفرین ماهر و ریسک پذیر را می طلبد که در سایه حمایت مسئولان
تربیت شده و سکان تحولات اقتصادي کشور را به دست بگیرند و به عنوان تکه حیاتی پازل جهش تولید موجی از رونق تولید را با

 
نوآوري و خلاقیت به ارمغان بیاورند. 

انتهاي پیام



محور بودن مسجد در تمام فعالیت ها/راه اندازي صندوق هاي قرض الحسنه و

ارائه وام هاي اشتغالزایی

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/09/03

حوزه حضرت خدیجه (س) شهرستان جاجرم با ابتکارهایی که در حوزه هاي مختلف ترویج گفتمان ولایت در حوزه زن و
خانواده، تقویت هویت زن مسلمان، تربیت کودك انقلابی، اشتغال زایی و ... داشته موفق به کسب مقام برتري جشنواره مالک

اشتر کشور شده است.

حوزه حضرت خدیجه (س) شهرستان جاجرم با ابتکارهایی که در حوزه هاي مختلف ترویج گفتمان ولایت در حوزه زن و
خانواده، تقویت هویت زن مسلمان، تربیت کودك انقلابی، اشتغال زایی و ... داشته موفق به کسب مقام برتري جشنواره مالک اشتر

 
کشور شده است. 

به گزارش عصراترك، جشنواره مالک اشتر یک فرصت بی بدیل و
در واقع بهانه اي براي قدردانی از سیره عملی مالک اشتر به
عنوان یار باوفاي امام علی علیه السلام است، که هدف از برگزاري
جشنواره مالک اشتر شناسایی و معرفی واحدهاي برتر و اجراي

 
شیوه هاي خلاق در رده هاي مختلف بسیج است. 

این جشنواره در راستاي تجلیل از زحمات و تلاش هاي یکساله
بسیجیانی است که در راستاي انجام ماموریت هاي ابلاغی
مختلف سپاه و بسیج همت مضاعف و تلاش بی وقفه انجام داده

 
اند. 

در نهمین جشنواره مالک اشتر کشور که سال گذشته برگزار شد،

 
حوزه حضرت خدیجه (س) شهرستان جاجرم با انجام ابتکاراتی در لیست برترین هاي بسیجیان کشور جاي گرفت. 

ملیحه عباسی، فرمانده حوزه حضرت خدیجه(س) در گفتگو با خبرنگار عصراترك در جاجرم اظهار داشت: حوزه حضرت خدیجه (س)
ناحیه جاجرم به منظور نهادینه سازي وتحقق منویات مقام معظم رهبري و سند چشم انداز بسیج با هدف بهره وري وثمر دهی بیشتر

 
واثرگذاري درجامعه با رویکرد کمک به رفع مشکلات وکاهش آسیب ها اقدامات قابل توجهی انجام داده است. 

 
وي ادامه داد: در تمام برنامه هاي این حوزه، تاکید ویژه برمسجد محور بودن برنامه بوده است. 

عباسی اضافه کرد: رویکرد اصلی این ناحیه ترویج گفتمان ولایت درحوزه زن و خانواده بویژه تحکیم و تقویت و تعالی بنیان خانواده ها

 
و ترویج فرهنگ عفاف وحجاب بوده است. 



وي خاطرنشان کرد: دراین راستا برنامه هاي متنوعی از جمله نشست هاي تربیتی اخلاقی معرفتی، برگزاري مانورهاي تذکرلسانی و
برپایی نمایشگاه محصولات وملزومات حجاب و عرضه و فروش با قیمت پایین تر از بازار، دوخت چادر بصورت رایگان به صورت

 
مستمر، برگزاري تجمع بزرگ عفاف وحجاب، تکریم از دانش آموزان محجبه صورت گرفته است. 

عباسی عنوان داشت: گام بعدي در تقویت هویت زن مسلمان و تبیین و ترویج منزلت مقام زن با محوریت الگوي سوم زنان "" نه
شرقی نه غربی"" که در این زمینه به معرفی زنان شاخص و الگو برداري و بررسی ابعاد زندگی در نشست هاي تربیتی معرفتی و

 
برگزاري مسابقات فرهنگی از زندگینامه ي آنان بوده است. 

فرمانده حوزه حضرت خدیجه(س) جاجرم با اشاره به اینکه از دیگر برنامه هاي این حوزه تربیت کودك انقلابی و فعالیت در حوزه
کودك بوده است، گفت: دراین راستا راه اندازي و تقویت مهدکودك بسیج، تعامل با دیگر مهدکودك هاي سطح شهر و ارائه منبع
آموزشی مورد نظر بسیج، تقویت حلقه هاي صالحین کودك، برگزاري برنامه هاي ویژه کودکان به منظور تفهیم مقام شهید و شهادت
در قالب برنامه هاي شعرخوانی، قصه گویی، مسابقات نقاشی، راه اندازي هیئت هاي سینه زنی کودکان وحضور نونهالان در پذیرایی

 
موکب اربعین حسینی، تشکیل گروههاي سرود وتئاتر توسط کودکان اجرایی شده است. 

وي ادامه داد: پایگاه هاي حوزه حضرت خدیجه این شهرستان نقش آفرینی ویژه اي در تحقق طرح هاي اعتلاي بسیج در زمینه هاي
مختلف (مهارت آموزي، اشتغالزایی و کارآفرینی برگزاري کلاسهاي آموزش خیاطی، بافتنی با همکاري اداره فنی حرفه اي وارائه
مدرك ، راه اندازي صندوق هاي قرض الحسنه و ارائه وام هاي اشتغالزایی، برگزاري اردوهاي جهادي یک روزه وهفت روزه در سطح

 
شهر و روستا و فعالیت در عرصه هاي مختلف آموزشی مهارت آموزي بهداشتی خدمت رسانی، محرومیت زدایی و... داشته است. 

عباسی عنوان داشت: نقاط قوت این مجموعه استفاده و بهره گیري بهینه از تمامی ظرفیت هاي اساسی در راستاي جهت دهی، هدف
گذاري، درعمل یاري کردن برنامه ها با اهداف بسیج که از جمله ي آنها تعامل ویژه با نهادها، ادارات و حوزه هاي علمیه، مراکز

 
نیکوکاري، مرکز بهداشت، اداره آموزش پرورش و هیئت هاي مذهبی بوده است. 

انتهاي پیام/ تقی زاده



بولدوزر ها سراغ خانه هاي لاکچري نمی روند!

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/09/03

گروه جامعه: اخبار تخریب مسکن هاي غیررسمی روز به
روز عجیب تر می شود؛ بعد از اقدام بنیاد مستضعفان براي
تخریب روستاي ابوالفضل اهواز، خانه کوچک یک زن
بندرعباسی تخریب شد تا بار دیگر افکار عمومی جریحه دار
شود.این در حالی است که باستی هیلز، ویلاهاي مجلل در
لواسان و فشم و بسیاري بناهاي لاکچري و غیرقانونی دیگر
سر جاي خود باقی است و کسی هم اقدام به حذف آنها

نمی کند. اگر هم خبر تخریب ویلاي مسئولی به گوش می رسد، اندکی بعد کاشف به عمل می آید که اشتباهی در آدرس یا اطلاعات
رخ داده و اصلا قرار نبوده که این ویلا تخریب شود!پس چه چیزي باعث می شود مسکن فقرا به راحتی روي سر آنها خراب شود؟ این
شائبه وجود دارد که تفاهم نامه هاي وزارت مسکن و شهرسازي با نهادها و بنیادها در زمینه ساخت مسکن انبوه به چنین شرایطی
دامن زده است. بر اساس مصوبه اي که وزارت مسکن و شهرسازي با وزارتخانه ها دارد، اگر مجموعه اي دولتی زمین در اختیار این
وزارتخانه قرار دهد، 50 درصد مسکن ساخته شده در اختیار اعطا کننده زمین قرار می گیرد تا با شرایط خاصی به پرسنل همان
مجموعه واگذار شود.این شرایط درباره نهادهایی مثل بنیاد مستضعفان هم صادق است؟ علی فرنام، کارشناس حوزه مسکن، به «شرق»
می گوید: نمی دانم دولت با چه نهادهایی قرارداد بسته است اما با برخی نهادها تفاهم نامه دوطرفه دارد و 50 درصد مسکن انبوهی
که ساخته می شود، به قشر واجد شرایط اعطا خواهد شد.به ظاهر تخریب ساخت وسازهاي غیرمجاز حاشیه شهرها مطابق قانون انجام
می شود اما این قانون فقط شامل حال آنهایی می شود که با چند بلوك سیمانی، خانه اي کوچک و محقر براي خود ساخته اند تا
فقط سقفی بالاي سر آنها باشد. ویلاهاي سر به فلک کشیده فشم و لواسان، خانه هاي لوکس باستی هیلز یا بسیاري از ساخت
وسازهاي مجلل غیرمجاز دیگر در روستاهاي خوش آب و هواي کشور گویا مصونیتی دارند که بولدوزرها به سمت آنها نمی روند. اگر
خبري هم درباره تخریب ویلاي فلان وزیر منتشر می شود، بعدا کاشف به عمل می آید که اشتباهی صورت گرفته و آدرس اشتباهی

 
باعث شده ویلاي غیرمجاز وزیر مربوطه تخریب شود اما درباره خانه هاي حاشیه شهرها، قانون مو به مو اجرا می شود. 

 
تخریب در دستور کار 

30 آبان خانه یک زن سرپرست خانوار در بندرعباس تخریب می شود و شهرداري این شهر اعلام می کند: زمین تصرفی بود، باید طبق
قانون تخریب می شد. این زمین ها متعلق به مسکن و شهرسازي است و به قصد جلوگیري از ساخت وساز غیرمجاز این تخریب
صورت گرفته است. این خانواده مجوز ساخت نداشتند و غیرقانونی این بنا را ساخته بودند.تخریب این خانه، منجر به خودسوزي زن
سرپرست خانوار بندرعباسی شد. پیش از تخریب این خانه هم حکم تخریب روستاي ابوالفضل که در اراضی متعلق به بنیاد مستضعفان
ساخته شده بود، ابتداي شهریور امسال نقل محافل شده بود و با گاز اشک آور از روستاییانی که در برابر تخریب خانه هایشان در
حاشیه شهر اهواز مقاومت می کردند، پذیرایی شد.به جز این موارد، هفتم خرداد 99 تخریب خانه آسیه پناهی در کرمانشاه با فوت او
پایان یافت اما آیا کسی می داند چرا ویلاي مجلل جاده فشم که آن را به یکی از شخصیت هاي ورزشی منتسب می دانستند، هیچ گاه



تخریب نشد؟ از ساخت وسازهاي غیرمجاز لواسان چه خبر؟ در ارتفاعات شمال کشور و شهرهاي خوش آب وهواي دیگر، قانون اثري
ندارد؟مجموعه این تناقضات در کنار تفاهم وزارت مسکن و شهرسازي با دستگاه هاي دولتی براي ساخت مسکن انبوه در زمین هاي
دولتی با شرایط خاص و ویژه، شائبه هایی را در ذهن ها ایجاد کرده است. بر اساس تفاهمی که وزارت مسکن و شهرسازي با دستگاه
هاي دولتی انجام داده است، در صورت تخصیص زمین از سوي وزارتخانه ها براي ساخت مسکن انبوه، 50 درصد خانه هاي ساخته
شده به دستگاه عرضه کننده زمین اختصاص می یابد.آیا این مصوبه شامل حال نهادها هم می شود؟ آیا چنین مصوبه اي می تواند
انگیزه اي براي تخریب خانه حاشیه نشینان بر سر آنها باشد تا بر رویش مسکن انبوه سبز شود، در حالی که ویلاهاي مجلل روي قله

 
کوه ها جا خوش کرده اند؟ 

 
مصوبه اي براي اراضی دولتی 

علی فرنام، کارشناس حوزه مسکن، در گفت وگو با «شرق» درباره مصوبه مشارکت در ساخت مسکن انبوه بیان می کند: تا جایی که

 
می دانم این مصوبه شامل حال اراضی دولتی می شود. نهادهاي عمومی غیردولتی هستند. 

او می گوید: استفاده از زمین هاي متعلق به مجموعه هاي دولتی یک ظرفیت است که باید از آن استفاده شود. این صرفا یک نگاه
دستگاهی نیست و یک نگاه مشترك به منفعت عمومی است.به گفته فرنام، زمین هایی که در اختیار دولت براي ساخت مسکن انبوه
قرار می گیرد، پس از ساخت در اختیار دستگاه ها براي تأمین نیازهاي مسکن پرسنلشان قرار می گیرد اما مسکن هاي تحویل شده با
شروطی در اختیار افراد قرار می گیرد؛ یعنی فرد باید نیازمند مسکن باشد، از تسهیلات مسکن استفاده نکرده باشد و حتما براي مدت
طولانی ساکن آن شهر باشد. در حال حاضر مدت طولانی را پنج سال در نظر گرفته اند اما نظر ما این است که این دوره باید به 10

 
سال افزایش یابد. 

او می گوید: دستگاه هاي دولتی اراضی قابل توجهی به لحاظ وسعت در اختیار دارند که این اراضی تمام زیرساخت هاي شهري مثل
حمل ونقل عمومی، آب، برق و گاز و دیگر خدمات را دارند؛ بنابراین هزینه توسعه جدیدي روي دوش دولت نمی گذارند. ساخت این
زمین ها کلی مزیت اقتصادي ایجاد می کند.این کارشناس مسکن عنوان می کند: در اقتصاد بحثی به نام صرفه تجمع و مقیاس وجود
دارد. این بهترین الگوي توسعه است. در شهرسازي بحث توسعه درون زا یکی از رویکردهایی است که به لحاظ نظري مورد اجماع
است.او یادآور می شود: این سیاست در مقابل توسعه شهرك سازي و شهر جدید قرار می گیرد و ویژگی شهرسازي ما را ارتقا می
دهد.فرنام بیان می کند: هزینه نگهداري اراضی بایر زیاد است. این اراضی ایجاد ناامنی می کند؛ زیرا روي آنها نظارتی نیست.او تأکید
می کند: اگر این اراضی عرضه شود، رونق کسب وکار اطراف آنها ایجاد می شود. منظور فقط ایجاد اشتغال به دلیل ساخت مسکن

 
نیست بلکه در دوره توسعه و بهره برداري نیز میزان اشتغال بالا می رود. 

 
استفاده بهینه از امکانات 

این کارشناس حوزه شهرسازي می گوید: باید از ظرفیت هاي موجود استفاده بهینه کرد و از ظرفیت هاي در اختیار دستگاه هاي
دولتی و نهادهاي غیردولتی بهره گرفت.همان روزهایی که بحث تخریب روستاي ابوالفضل مطرح بود، اهالی روستا می گفتند قرار است
زمینی که روي آن ساکن هستند، در اختیار دولت براي ساخت مسکن قرار گیرد. آیا وزارت مسکن و شهرسازي با بنیاد مستضعفان
هم تفاهم نامه دارد و قرار است.50 درصد خانه هاي ساخته شده روي خرابه هاي روستاي ابوالفضل را به کارکنانش اختصاص دهد؟
فرنام در این رابطه می گوید: در این زمینه اطلاعات کاملی ندارم. تا جایی که من در جریان هستم، وزارت راه و شهرسازي با هر کدام
از دستگاه ها تفاهم نامه هایی دارد. با نهادها هم به صورت دوجانبه تفاهم نامه هایی دارد؛ مثلا در یک شهر خاص و یک جاي خاص،
تعدادي مسکن تولید کند.این کارشناس مسکن ادامه می دهد: بحث سکونتگاه غیررسمی و بافت فرسوده پیچیدگی هاي زیادي دارد.
در سکونتگاه غیررسمی دو قشر وجود دارند. یک عده اقدام به تصرف اراضی با نیت سوداگري می کنند و اراضی ملکی بدون صاحب را

 
تصرف می کنند یا به دنبال تغییر کاربري اراضی کشاورزي هستند. اینها قشري قانون گریز بوده و اقدامات خلاف انجام می دهند. 

او ادامه می دهد: قشري هم داریم که کمترین استطاعت را دارند. به خاطر بضاعت اندك اقتصادي تلاش می کنند خود را به کلان



شهرها نزدیک کنند، چون این مناطق کانون شغلی خوبی هستند. این قشر نمی توانند هزینه مسکن را تأمین کنند، بنابراین به ناچار
از این اراضی استفاده می کنند.فرنام تأکید می کند: از افراط و تفریط در برخورد با سکونتگاه غیررسمی باید خودداري شود. در جایی
که افراد بی بضاعت ساکن هستند باید یک جور برخورد شود و در جایی که سوداگران زمین، ساخت وساز کرده اند باید به شکل
دیگري برخورد کرد.او اضافه می کند: بخش قابل توجه ساکنان اراضی تغییر کاربري داده شده، مستأجر هستند؛ یعنی فردي زمینی را
تصرف کرده و تغییر کاربري داده و آن را به افراد بی بضاعت اجاره داده است. براي این قشر نباید سیاست به گونه اي کاملا بولدوزري
باشد و تخریب این منازل را نباید در پی داشته باشد. البته بر اساس ترحمی که در رسانه ها شکل می گیرد، همه گونه امکانات و
خدماتی هم نباید به آنها بدهند. این مسائل نیازمند بررسی موشکافانه است که در هر سکونتگاه برخورد چگونه باشد.این کارشناس
مسکن تأکید می کند: بیشترین آسیب در سوانح طبیعی مثل سیل خوزستان، لرستان و... در سکونتگاه غیررسمی است؛ زیرا
ناپایدارترین مسکن ها را شامل می شوند. آسیب پذیري آنها بالاست. سیاست هاي شهرسازي و احیا و بازآفرینی سکونتگاه ها،
مشکلات زیاد اجتماعی، امنیتی، اقتصادي، کالبدي و زیست محیطی را می تواند حل کند و این باید در سیاست هاي شهري و مسکن
در اولویت قرار گیرد. این مسئله کاري پیچیده و زمان بر بوده و عزمی جدي و مستمر را می طلبد.با وجود گفته هاي فرنام در زمینه
پیچیدگی هاي ساماندهی مسکن هاي غیررسمی، همچنان این پرسش مطرح است که چرا همیشه بولدوزرها می توانند خانه هاي
غیررسمی را تخریب کنند. طرح هاي مدیریتی در کوخ ها به راحتی اجرا می شوند اما هیچ بولدوزري جرئت تخریب برنامه ریزي شده

 
کاخ ها را ندارد. 

مرجع : روزنامه شرق



مرز تهدید یا فرصت/ سیستان وبلوچستان دروازه جهش تولید

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/09/03

در صورت توجه دولت به مرزهاي سیستان وبلوچستان این امر می تواند نوید دهنده جهش تولید در کشور شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز سیستان و
بلوچستان، مسئولان بازارچه هاي مرزي سیستان و
بلوچستان را بهبود دهنده روابط فرهنگی و اقتصادي با
کشورهاي همسایه می دانند ، و این امرمی تواند نوید
دهنده توسعه صادارت کالا و در نهایت جهش دهنده تولید

 
در منطقه شود . 

قرار گرفتن سیستان وبلوچستان در همسایگی 2 کشور
افغانستان و پاکستان و نیز در اختیار داشتن تنها بندر اقیانوسی ایران اسلامی سبب شده تا مزیت هاي فراوان در تجارت مرزي در این

 
بخش از کشور ایجاد شود. 

سیستان و بلوچستان به دلیل همجواري با آب هاي آزاد جهانی به عنوان کوتاهترین راه ارتباطی با جهان شناخته می شود که بهره

 
گیري از این مزیت می تواند آن را به سکوي جهش تولید در منطقه تبدیل کند. 

کارشناسان معتقدند توجه به مسائل اقتصادي و رونق تجارت در بازارچه هاي مرزي، سبب افزایش مبادلات اجتماعی و فرهنگی،
توسعه صادرات و در نتیجه فعال تر شدن واحدهاي تولیدي می شود که این امر می تواند گام مهمی در جهش تولید و برقراري امنیت

 
پایدار در مرزهاي استان شود . 

ظرفیت هاي بالاي سیستان و بلوچستان در زمینه ارتباط خارجی با سه کشور افغانستان، پاکستان و عمان از جمله فرصت هاي
تجاري بسیار خوب براي این استان و سه کشور یادشده فراهم می کند تا از آن علاوه بر تامین نیازهاي داخلی کشور به جهش تولید و

 
افزایش صادرات نیز استفاده کرد. 

 
سیستان و بلوچستان دروازه صادرات 

از منظر کارشناسان تجارت آزاد و معافیت ها در بازارچه ها می تواند کمک قابل توجهی به افزایش مبادلات مرزي و جلوگیري از
قاچاق باشد و این استان می تواند با موقعیت خاص خود به عنوان بارانداز کالاهاي داخلی براي صادرات به کشورهاي همسایه نقش

 
مهمی را ایفا کند و مردم بومی استان نیز باید در این چرخه اقتصادي نقش اصلی را داشته باشند. 



بگفته سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادي استانداري سیستان و بلوچستان : این استان بر اساس مصوبات هیات دولت داراي 13

 
بازارچه مرزي مصوب است که فعلاهفت بازارچه مرزي موقت در کار صادرات و واردات کالا فعال هستند. 

ماندانا زنگنه می گوید : بر اساس اعلام کارشناسان از مجموع بازارچه هاي مصوب استان 6 بازارچه در مرز مشترك با کشور افغانستان

 
و هفت بازارچه در مرز مشترك با پاکستان قرار دارند. 

سرپرست معاونت اقتصادي استانداري سیستان و بلوچستان با بیان اینکه مبادلات تجاري مرزي یکی از شاخص هاي اصلی در برقراري
ارتباط بین کشورهاي همسایه و امرار معاش مردم مرزنشین است اظهار کرد: توجه به چنین مبادلات و داد و ستدهایی در نوع خود
افزایش و توسعه همکاري هاي متقابل اقتصادي، گسترش بازارهاي محلی، ایجاد صلح و ثبات در مناطق مرزنشین، بهبود امنیت در این

 
مناطق و بهبود زیرساخت ها و خدمات مورد نیاز منطقه و حتی کشور را به همراه دارد. 

وي گفت: با توجه به مرزي بودن سیستان و بلوچستان توسعه بازارچه هاي مرزي می تواند به عنوان برگ برنده این استان و تسهیل
کننده براي قرار گرفتن در مدار و ریل توسعه شمرده شود و در این میان وجود قرابت و نزدیکی فرهنگی و دینی میان مردم این
استان با استان هاي هم مرز خود در افغانستان و پاکستان و برقراري روابط دیرینه تجاري میان مردمان این استان در فراهم کردن

 
شرایط براي توسعه این مناطق بسیار حائز اهمیت است. 

زنگنه با اشاره به اهمیت مبادلات اقتصادي از طریق بازارچه هاي مرزي گفت: به منظور افزایش بهره گیري از توان و ظرفیت تجاري
بازارچه هاي مرزي پیشنهاداتی نظیر امکان واردات کالاهاي اساسی مانند برنج، شکر، دام زنده، مواد اولیه، قطعات یدکی و ماشین

 
آلات خط تولید ازسوي مرزنشینان و پیله وران مورد توجه قرار گیرد. 

 
بهره گیري از ظرفیت هاي مرز و بازارچه هاي مرزي یکی از سیاست هاي راهبردي دولت در مقابله با تحریم ها 

 
 

معاون امور مجلس رییس جمهوري در سفر بهمن ماه گذشته به
سیستان و بلوچستان گفت: بهره گیري از ظرفیت هاي مرز و
بازارچه هاي مرزي با توجه به تحریم هاي ظالمانه آمریکا یکی از

 
سیاست هاي راهبردي دولت در مقابل تحریم هاست. 

 
حسینعلی امیري گفته است: استفاده از ظرفیت هاي مرز و
بازارچه هاي مرزي در شرایط تحریم ها بسیاري از مشکلات در
این زمینه را برطرف می کند که این امر در دولت تدبیر و امید

 
در حال انجام است. 

معاون امور مجلس رییس جمهوري گفت: یکی از سیاست هاي راهبردي دولت تدبیر و امید بحث ایجاد اشتغال و ارتقا سطح معیشت

 
مردم است که بهره گیري از ظرفیت مرز و بازارچه هاي مرزي در این زمینه بسیار راه گشاست. 

نماینده ولی فقیه در سیستان و بلوچستان و امام جمعه زاهدان نیز گفت: باید با بهره گیري از ظرفیت هاي استان از جمله تقویت



بازارچه هاي مرزي براي توسعه صادرات محصولات تولیدي زمینه رشد و ترقی استان و گسترش و جهش تولید در منطقه را فراهم

 
کنیم. 

حجت الاسلام والمسلمین مصطفی محامی افزود: در استان سیستان و بلوچستان با توجه به استعدادهاي نهفته در این سرزمین و
وضعیت جغرافیایی این خطه پهناور لازم است با برنامه ریزي دقیق، بهره گیري شایسته از همه منابع انسانی و بویژه نیروهاي جوان،
روشنفکر، فعال و همچنین امکانات و ظرفیت هاي فراوان خدادادي در بخش هاي مختلف کشاورزي، دامداري، شیلات و صنعت و

 
معدن و سرمایه گذاري در این بخش ها بتوان در جهش تولید استفاده کرد. 

امام جمعه زاهدان تصریح کرد: در این زمینه از بازار داخلی براي مصرف آنها و از مزیت مرزهاي آبی و خاکی باید استفاده و با تقویت
بازارچه هاي مرزي در جهت صادرات محصولات تولید شده تلاش شود تا شاهد یک رشد و ترقی در سیستان و بلوچستان و گسترش و

 
جهش تولید در استان باشیم. 

موهبتی استاندار سیستان و بلوچستان نیز با تاکید بر بهره گیري مناسب از ظرفیت هاي مرزي استان گفت: مبادلات مرزي و توسعه
صادرات کالاهاي غیرنفتی با کشورهاي همسایه بویژه افغانستان باید با سهولت بیشتري انجام شود و کم کاري در این بخش از هیچ

 
مدیري پذیرفتنی نیست. 

وي با بیان اینکه برخی موانع در حوزه مبادلات مرزي وجود دارد که باید به سرعت برداشته شود ادامه داد: کشورهایی چون ایران و
افغانستان و پاکستان داراي منافع و اشتراکات بسیاري هستند که در صورت رفع موانع و تسهیل کردن در روند مبادلات شاهد رونق

 
بخش تجارت و اقتصاد و در نهایت جهش تولید در این منطقه خواهیم بود. 

مدیرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي سیستان و بلوچستان هم با بیان اینکه طرح مسائلی نظیر توسعه تجارت منطقه اي و بین
المللی بدون توجه به مقوله حمل و نقل و ترانزیت عملا بی ثمر خواهد بود، تصریح کرد: اصلی ترین قابلیت توسعه این استان به دلیل
برخورداري از شرایط ممتاز ژئوپولتیک و استقرار در کنار آب هاي آزاد بین المللی خارج از تنگه هرمز، تجارت خارجی، ترانزیت و

 
حمل و نقل است. 

ایوب کرد افزود: در این راستا رویکرد این اداره کل در حوزه پایانه هاي مرزي با توجه به نتایج ارزشمند صادرات و تجارت در کسـب
درآمـد ارزي، ایجـاد فرصت هـاي شـغلی جدیـد و افزایـش نفـوذ منطقه اي کشورمان، توسعه و ایجاد زیرساخت هاي لازم براي

 
گسترش فعالیت هاي اقتصادي و حمل و نقل برنامه ریزي شده است. 



نویسنده : نصراالله نارویی 



اشتغال پایدار براي 79 مددجوي خراسان جنوبی با تولید برق

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/09/03

کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان جنوبی با راه اندازي نیروگاه هاي خورشیدي تاکنون براي 79 مددجو اشتغال پایدار
ایجاد کرد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی استان در گفتگو
با خبرنگار صدا و سیما گفت: از این تعداد 78 نیروگاه خورشیدي

 
به شبکه برق سراسري وصل شده است. 

سیدرضا حسینی با بیان اینکه راه اندازي نیروگاه هاي خورشیدي
از سال 97 در استان آغاز شده است، افزود: تاکنون 189 نیروگاه
خورشیدي خانگی در استان اجرا شده که از این تعداد 57
نیروگاه در سال 97 و 53 نیروگاه در سال گذشته اجرا و به شبکه

 
سراسري متصل شدند. 

وي درآمد ماهانه حاصل از تولید برق در هر نیروگاه براي
مددجویان را یک میلیون و 500 هزار تومان اعلام کرد و گفت: هرکیلووات تولید برق هزار و 40 تومان توسط شرکت ساتبا خریداري

 
می شود. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی استان افزود: این نیروگاه ها به طور میانگین سالانه 9 تا 10 هزار کیلووات برق

 
تولید می کنند. 

حسینی افزود: این نهاد به ازاي ایجاد هر نیروگاه خورشیدي، 5 میلیون تومان کمک بلاعوض و 35 تا 50 میلیون تومان تسهیلات 4

 
درصد با بازپرداخت 5 ساله به متقاضیان پرداخت می کند. 

شرایط جوي خراسان جنوبی و تابش مستقیم خورشید در 320 روز از سال، ظرفیت مناسبی را براي تولید انرژي پاك و کسب درآمد
براي متقاضیان فراهم کرده است .



اشتغال 4000 نفر به گلیم بافی در عنبران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/09/03

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اردبیل گفت: توجه به نقشه هاي اصیل و استفاده از پشم و رنگ
طبیعی از ویژگیهاي گلیم هاي تولیدي شهر عنبران است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیماي مرکز اردبیل؛ فلاحی
در بازدید از کارگاه هاي تولید گلیم شهر عنبران و دیدار با
برخی از اساتید و بافندگان گلیم این شهر افزود: بیش از
چهار هزار نفر در شهر عنبران به گلیم بافی مشغول هستند

 
که تلاش داریم این میزان را به دو برابر افزایش دهیم. 

وي گفت: با توجه به اینکه اقدامات لازم براي ثبت عنبران
به عنوان شهر ملی گلیم انجام شده و این اقدام به زودي
نهایی خواهد شد، به منظور توسعه حداکثري بازاریابی و
برندسازي این محصول باید به سلیقه مخاطبان و بازار

 
هدف احترام گذاشت. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل حفظ نقشه هاي اصیل و مواد به کار رفته در تولید گلیم را از
پارامتر هاي اصلی مرغوبیت و مطلوبیت این محصول در بازار هاي جهانی دانست و افزود: تمرکز این اداره کل بر تولید بیشتر و کیفی

 
سازي گلیم عنبران است. 

فلاحی ادامه داد: اجازه نخواهیم داد تا استفاده از مواد اولیه نامرغوب موجب خدشه دار شدن این برند صنایع دستی استان شود که در

 
همین راستا دوره هاي آموزشی ویژه براي اساتید و بافندگان این رشته از صنایع دستی در شهر عنبران آغاز شده است. 

وي گفت: اغلب بانوان در این شهر به گلیم بافی مشغول هستند و این ظرفیت بی نظیر براي جهش تولید به شمار می رود که در

 
همین راستا تلاش داریم تا این میزان را به دو برابر افزایش دهیم. 

فلاحی افزود: نمایشگاه صنایع دستی عنبران و نمین به منظور افزایش بازاریابی و فروش این محصول کلیدي با طی فرآیند هاي
قانونی در اختیار بخش خصوصی فعال قرار گرفته است و به زودي شاهد اتفاقات خوبی در این زمینه خواهیم بود.



target="_blank" href="https://iusnews.ir/fa/news-

details/376974/آیا-افتتاح-مرکز-مشاوره،-با-همه-اهمیت،-

جاي-تامین-مسکن-انبوه-و-ارزان،-اشتغال-و-حقوق-کافی-را-می

گیرد؟!/"> نامه دفاتر بسیج دانشجویی به ...

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/09/03



اجراي سه طرح توسعه اي در مس سونگون

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/09/03

پایگاه خبري معدن نیوز- مدیرعامل مجتمع مس سونگون ورزقان ارزش طرح هاي توسعه اي در حال اجرا در این مجتمع را
بیش از 20 هزار میلیارد تومان اعلام و گفت: هم اکنون سه طرح بزرگ توسعه اي شامل فاز سوم تغلیظ، ایجاد کارخانه

هیپلیچینگ و واحد ذوب و پالایش با پیش بینی اشتغال مستقیم 600 نفر در مجتمع مس سونگون ...

نوشته شده توسط: یکشنبه 2 آذر 1399 - 18:25:28 5 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز- مدیرعامل مجتمع مس سونگون
ورزقان ارزش طرح هاي توسعه اي در حال اجرا در این مجتمع را
بیش از 20 هزار میلیارد تومان اعلام و گفت: هم اکنون سه طرح
بزرگ توسعه اي شامل فاز سوم تغلیظ، ایجاد کارخانه
هیپلیچینگ و واحد ذوب و پالایش با پیش بینی اشتغال مستقیم

 
600 نفر در مجتمع مس سونگون در حال اجرا است. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز، مدیرعامل مجتمع مس سونگون ورزقان
ارزش طرح هاي توسعه اي در حال اجرا در این مجتمع را بیش
از 20 هزار میلیارد تومان اعلام و گفت: هم اکنون سه طرح بزرگ

توسعه اي شامل فاز سوم تغلیظ، ایجاد کارخانه هیپلیچینگ و واحد ذوب و پالایش با پیش بینی اشتغال مستقیم 600 نفر در مجتمع

 
مس سونگون در حال اجرا است. 

احمد موسوي در دیدار با مدیرعامل مجتمع مس سونگون با تاکید بر اینکه مسائل زیست محیطی و منابع طبیعی در حوزه کاري
معادن داراي اهمیت است، افزود: انتظار داریم تمامی موارد و قوانین در حوزه محیط زیست توسط معادن مورد توجه جدي قرار بگیرد.

وي اظهار داشت: حمایت از صنعت و تولید داخلی و سرمایه گذاري در حوزه معادن شهرستان و به تبع آن اشتغال جوانان جزو اولویت
هاي دستگاه قضایی است؛چراکه باید هدف تمامی مسئولان تحقق شعار سال مبنی بر جهش تولید که توسط مقام رهبري تبیین شده

 
است، باشد. 

موسوي ادامه داد: به منظور تسهیل روند سرمایه گذاري و رفع موانع موجود از مسیرهاي قانونی دستگاه قضایی در کنار واحدهاي

 
تولیدي و سرمایه گذاران است و در این خصوص صاحبان صنایع و تولید کنندگان نباید کوچک ترین نگرانی داشته باشند. 

مدیرعامل مجتمع مس سونگون ورزقان نیز در این دیدار، ارزش طرح هاي توسعه اي در حال اجرا در این مجتمع را بیش از 20 هزار
میلیارد تومان اعلام و گفت: هم اکنون سه طرح بزرگ توسعه اي شامل فاز سوم تغلیظ، ایجاد کارخانه هیپلیچینگ و واحد ذوب و

 
پالایش با پیش بینی اشتغال مستقیم 600 نفر در مجتمع مس سونگون در حال اجرا است. 



علی بیات ماکو افزود: پیمانکار فاز سه تغلیظ نیز انتخاب شده است و به زودي شاهد تجهیز کارگاه و آغاز عملیات اجرایی آن خواهیم
بود. وي گفت: اجراي این طرح با سرمایه گذاري چهار هزار میلیارد تومان منجر به افزایش 150 هزار تنی کنسانتره تولیدي این

 
مجتمع خواهد شد. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، مجتمع مس سونگون به عنوان بزرگ ترین مجموعه معدنی شمال غرب کشور در فاصله 100 کیلومتري
شمال شرق تبریز و 25 کیلومتري شهر ورزقان، در همسایگی جمهوري هاي آذربایجان و ارمنستان قرار دارد. معدن مس سونگون با

یک میلیارد و 300 میلیون تن ذخیره شناسایی شده بزرگ ترین معدن مس کشور است.



اعزام 50 گروه جهادي بسیج دانشجویی آذربایجان غربی به مناطق حاشیه اي

منبع: دانشجوشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، سید محمود صفري، مسئول بسیج دانشجویی آذربایجان غربی با اشاره به تشریح
برنامه هاي هفته بسیج گفت: 500 دانشجوي بسیجی استان 6 آذر جاري در پویش نذر خون مشارکت خواهند کرد تا در این

امر خداپسندانه سهیم باشیم. صفري مطرح کرد: اعزام 50 گروه جهادي بسیج دانشجویی به ...

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، سید محمود
صفري، مسئول بسیج دانشجویی آذربایجان غربی با اشاره
به تشریح برنامه هاي هفته بسیج گفت: 500 دانشجوي
بسیجی استان 6 آذر جاري در پویش نذر خون مشارکت

 
خواهند کرد تا در این امر خداپسندانه سهیم باشیم. 

صفري مطرح کرد: اعزام 50 گروه جهادي بسیج دانشجویی به مناطق حاشیه اي و ارائه خدمات بهداشتی به مردم، توزیع 2 هزار بسته
معیشتی به همت این نهاد در نقاط مختلف استان، برگزاري 41 نشست روشنگري در سطح استان، تولید و پخش 50 نماهنگ در

 
فضاي مجازي با محوریت بسیج از برنامه هاي هفته بسیج است. 

مسئول بسیج دانشجویی آذربایجان غربی، با اشاره به دیگر برنامه هاي این نهاد در هفته بسیج گفت: اجراي پنج طرح محرومیت زدایی
در شهر هاي میاندوآب، شاهین دژ، سلماس، تکاب و چالدران و تجلیل از گروه هاي جهادي از دیگر برنامه هاي این نهاد در هفته

 
بسیج است. 

وي افزود: برگزاري آیین غبار روبی مزار شهداي گمنام به صورت محدود و مجازي از دیگر برنامه هاي بسیج دانشجویی در هفته بسیج

 
است. 

صفري بیان کرد: توجه به مسائل تربیتی و آموزشی از مهمترین وظایف و اولویت هاي بسیج دانشجویی است و برنامه هاي متناسب با

 
این مسئله شناسایی می شود تا چاره اندیشی متناسب صورت گیرد. 

مسئول بسیج دانشجویی آذربایجان غربی، با اشاره به اقدامات بسیج دانشجویی در امر مقابله با کرونا، گفت: 10 هزار دانشجوي بسیجی
در قالب 500 گروه جهادي در امر مقابله و مدیریت بیماري کرونا در بخش هاي مختلف آموزشی و فرهنگی و بهداشتی مشارکت

 
کردند. 

صفري تصریح کرد: برگزاري یادواره شهدا به صورت برخط، شناسایی آسیب هاي حوزه جوانان از جمله اشتغال، اعتیاد، ارتباط با

 
خانواده، ازدواج و زندگی مشترك و تهاجم فرهنگی از دیگر اقدامات بسیج دانشجویی طی یک سال گذشته بوده است. 



مسئول بسیج دانشجویی آذربایجان غربی گفت: توجه به دانشگاه ها و جامعه از اهم وظایف بسیج دانشجویی است تا با اقتدار دانشگاه و
اسلامی کردن آن و تربیت جوان نخبه و بهره گیري از گنج جوانی و مجاهدت در راه علم در راستاي پیشرفت کشور نقش آفرینی کند.

وي با اشاره به اینکه ویژگی خاص بسیج دانشجویانی توجه به نخبگان جامعه است، تاکید کرد: مطالبه گري و گفتمان سازي از دیگر
ویژگی هاي بسیج دانشجویی است.



48 مددجوي یزدي از تسهیلات نظام وظیفه بهره مند شدند

منبع: شبستانشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/09/03

جمال پور گفت: طی شش ماهه نخست امسال 48 فرزند مددجوي تحت حمایت کمیته امداد استان یزد از تسهیلات نظام
وظیفه شامل معافیت کفالت، کاهش تعرفه صدور کارت معافیت و معرفی براي انتقال محل خدمت بهره مند شدند.

جمال پور گفت: طی شش ماهه نخست امسال 48 فرزند مددجوي تحت حمایت کمیته امداد استان یزد از تسهیلات نظام

 
وظیفه شامل معافیت کفالت، کاهش تعرفه صدور کارت معافیت و معرفی براي انتقال محل خدمت بهره مند شدند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از یزد، « محمدحسین
جمال پور» درزمینه بهره مندي خانواده هاي تحت حمایت از
تسهیلات نظام وظیفه گفت: طی شش ماهه نخست امسال 48
فرزند مددجوي تحت حمایت کمیته امداد استان یزد از
تسهیلات نظام وظیفه شامل معافیت کفالت، کاهش تعرفه صدور
کارت معافیت و معرفی براي انتقال محل خدمت بهره مند شدند.

وي افزود: 24 نفر از مددجویان تحت حمایت طی سال گذشته با
حمایت کمیته امداد از خدمت سربازي معاف شدند و دو نفر از کاهش تعرفه صدور کارت معافیت بهره مند شدند و براي 22 فرزند

 
مددجو نیز معرفی نامه انتقال محل خدمت صادر شد. 

معاون حمایت و سلامت کمیته امداد استان یزد در ادامه با اشاره به تشکیل کمیته محرومیت زدائی در راستاي برگزاري کنگره ملی
بزرگداشت 4000 شهید استان یزد، گفت: کمیته امداد به عنوان یکی از دستگاه هاي اجرایی عضو کمیته محرومیت زدائی این کنگره

 
ملی، همکاري و مشارکت لازم را با فرمانداري ها و سپاه الغدیر یزد در راستاي تحقق برنامه هاي به عمل می آورد. 

وي یادآور شد: ایجاد کارگاه هاي اشتغال زایی، مرمت و تکمیل منازل مددجویان، ساخت سرویس بهداشتی و حمام، ساخت مسکن
محرومین، تأمین و توزیع جهیزیه، تهیه و توزیع سبد ورزشی محلات و روستا، توزیع سبد آموزشی مدارس، تهیه و توزیع سبد

 
معیشتی و تهیه سبد کالا ویژه محرومین ازجمله برنامه هاي موردنظر این کمیته است. 

سال گذشته 190 فرزند مددجوي تحت حمایت کمیته امداد استان یزد از تسهیلات نظام وظیفه بهره مند شدند.



رخ نمایی جدید سایپا با شاهین

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/09/03

اتحادخبر: «شاهین» تازه وارد گروه خودروسازي سایپا که قرار است زمستان امسال تحویل مشتریان شود، بازار خودروي
کشور را متحول خواهد کرد.

اتحادخبر: «شاهین» تازه وارد گروه خودروسازي سایپا که قرار است زمستان امسال تحویل مشتریان شود، بازار خودروي کشور

 
را متحول خواهد کرد. 

شاهین تازه وارد گروه خودروسازي سایپا که قرار است زمستان
امسال تحویل مشتریان شود، بازار خودروي کشور را متحول
خواهد کرد. این خودرو در سخت ترین شرایط تحریمی کشور با
همت مهندسان داخلی در سایپا طراحی و تولید شده است و با
تمام چالش ها و عدم همکاري شرکت هاي خارجی، سایپا
توانست خودروي شاهین را مطابق با استانداردهاي 85 گانه
داخلی و در سطح استانداردهاي اروپایی، طراحی و به مرحله

 
تولید انبوه نزدیک کند. 

 
استقبال و اعتماد مشتریان 

این خودرو نیامده به بازار، توانست متقاضیان خرید خودرو را به خود جذب کند. به گونه اي که در طرح اخیر پیش فروش محصولات

 
سایپا بیش از 100 هزار نفر براي این خودرو ایرانی ثبت نام کردند. 

مدیران سایپا، استقبال براي ثبت نام خودروي جدید این گروه خودروسازي را اتفاقی مثبت براي صنعت خودرو ارزیابی کرده و اظهار
داشتند مردم ضمن اعتماد به خودروي داخلی به این باور و یقین رسیدند که شاهین بر اساس سلایق و علایق مردم طراحی شده است

 
و شاید بتوان گفت که شاهین تعریفی مدرن و متفاوت از سدان ایده آل براي خانواده هاي ایرانی است. 

از این رو گروه خودروسازي سایپا اطمینان داده است که خودروي شاهین با کیفیت مناسب در اختیار مردم قرار گیرد، تا فصلی نو از

 
تولیدات ملی در بازار خودرو، آغاز شود. 

 
یک محصول ایرانی 

92 درصد قطعات خودروي شاهین ساخت قطعه سازان داخلی است و اگر تولید برخی از قطعات، توجیه اقتصادي داشت و یا کشور با
فقدان برخی از مواد اولیه که بعضاً مواد معدنی است روبرو نبود، درصد داخلی سازي بسیار بالاتر بود. 



تأمین بیش از 92 درصد قطعات این خودرو در داخل کشور موضوعی است که می توان از دو زاویه به آن اشاره کرد؛ اول این که
باتوجه به سطح تکنولوژیکی این خودرو، قطعه سازان داخلی توانسته اند با ارتقا سطح دانش فنی خود، قطعاتی با کیفیت و تکنولوژي

 
بالاتر نسبت به گذشته تولید کنند که در نهایت موجب رشد سطح قطعه سازان داخلی شده است. 

در نگاه دوم می توان گفت تأمین بخش عمده قطعات این خودرو در داخل، به معنی کاهش وابستگی به تأمین کنندگان خارجی و

 
کاهش ارزبري این محصول است. 

 
امکانات رفاهی، قابلیت هاي فنی 

شاهین، نخستین سدان بر پایه پلت فرم SP100 است. این سدان خانوادگی قرار است با دو کیسه هوا، سانروف، ترمزهاي دیسکی،
سیستم روشنایی در روز (Daylight)، سنسور نور و پارك و دوربین عقب، نمایشگر لمسی، فرمان برقی، آینه هاي تاشو برقی،

 
استارت دکمه اي، تهویه مطبوع اتوماتیک، سیستم کنترل فشار باد تایرها TPMS و ... وارد بازار شود. 

شاهین همانطور که در گذشته نیز گفته شد، با پیشرانه 1.5 لیتري توربو با حداکثر توان 110 اسب بخار و حداکثر گشتاور 165 نیوتن

 
متر روانه خیابان هاي کشورمان شود. 

سدان شاهین آخرین مدل از تولید خودروي ملی گروه خودروسازي سایپا نیست و قطعاً در آینده نزدیک خانواده اي از پلت فرم
SP100 تولید خواهد شد که این امر نشان از انطباق پذیري پلت فرم شاهین با سگمنت هاي مختلف دارد؛ استراتژیی که بسیاري از

 
خودروسازان جهان در پیش گرفته اند. 

 
به روزترین پلت فرم صنعت خودرو ایران 

از این رو و در راستاي تکمیل سبد محصولات سایپا و تنوع بخشی که هدف گذاري شده، قرار است کراس اوور پلت فرم SP100 با نام
تجاري آریا نیز تولید شود. در حال حاضر این پلت فرم به عنوان به روزترین سازه توسعه محصول در کشور شناخته می شود و هنوز

 
سایر خودروسازان، امتیاز چنین پلت فرمی را در اختیار نگرفته اند. 

مرکز تحقیقات سایپا با ارتقا دانش فنی و مهندسی و در چند سال گذشته توانسته تا مگاپلت فرم SP100 را طراحی کند و مالکیت

 
معنوي آن را دارا باشد. 

خط تولید پلت فرم SP100 سایپا که «شاهین» نخستین فرزند آن خواهد بود با ظرفیت کامل می تواند در هر شیفت 240 دستگاه

 
خودرو با توانایی ارتقا به 480 دستگاه را تجاري سازي و در هر شیفت 143 اشتغال مستقیم ایجاد کند. 

فرآیند مهندسی محصول جدید سایپا بر پایه خودکفایی، توجه به نیازهاي روز مشتریان و استانداردهاي مورد نیاز خانواده هاي ایرانی
است. در نگاه جدید گروه خودروسازي سایپا، تمامی جزئیات خودرو با دقت کنار هم قرار گرفته و ضمن توجه به استانداردهاي روز
کشور به استانداردهاي اروپایی هم پرداخته شده است. از این رو سایپا در پروژه شاهین، اطلاعات مهمی از ایمنی خودرو را براي
نخستین بار براي مشتریان به نمایش گذاشته و در این خودرو تلاش شده عمده تکنولوژي هاي روز مورد نیاز متقاضیان خرید خودرو

 
تأمین شود. 



 
ایمن ترین خودرو ایرانی 

از دیگر نکات قابل توجه خودروي شاهین می توان به سطح ایمنی آن اشاره کرد. زیرا با تست هایی که شاهین در مراکز بین المللی
پشت سر گذاشته است، این خودرو را باید در ردیف ایمن ترین خودروهاي تولیدشده در کشور قرار داد. از جمله تست هایی که این
خودرو توانسته با موفقیت پشت سر بگذارد، تست ایربگ SRS است. این نوع ایربگ که در خودروهاي روز دنیا نیز به کار گرفته می
شود، نوعی ایربگ هوشمند است که باتوجه به سطح فشاري که خودرو و مجموعه ایمنی آن از جمله کمربند ایمنی تحمل می کنند،
عکس العمل کیسه هوا را کنترل خواهد کرد. همچنین این خودرو توانسته استانداردهاي ECE اتحادیه اروپا را که در زمینه ایمنی

 
هستند پاس کند؛ موردي که خود برگ برنده اي در کارنامه محصول جدید سایپا به شمار می رود. 

 
یک طراحی خاص و هماهنگ 

به طور اجمالی باید گفت مهم ترین شاخص طراحی جلوي خودرو که کاراکتر آن را ترسیم کرده، جلوپنجره بیضی شکلی در قاب
کرومی است که به گرافیک چراغ هاي کاملاً هماهنگ شده و چهره اي جذاب براي آن رقم زده است. در این بخش همچنین خطوط
روي درب موتور که به سمت جلوپنجره کشیده شده اند در حجم دهی آن نقش مهمی دارند. در طرفین رینگ هاي 15 اینچی،
خطوط سقفی که با شیبی ملایم به سمت صندوق رفته اند و خطوط فرم دهنده بر روي بدنه، شاخص ترین جزئیاتی هستند که توجه

 
شما را به خود جلب خواهد کرد. 

در انتهاي خودرو نیز چراغ هاي دوتکه عقب که بخش کوچکی از آن در روي صندوق قرار دارد و محل قرارگیري پلاك، پررنگ تر از
بقیه اجزا بوده و تعریفی جذاب و مناسب را براي آن رقم زده است؛ استفاده از چراغ هاي ال اي دي روشنایی در روز که علاوه بر

زیبایی، طراحی آن را همگام با خودروهاي روز کرده است.



توسعه اکتشافات معدنی در دولت هاي یازدهم و دوازدهم

منبع: عصر معدنشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/09/03

عصر معدن- اکتشافات معدنی از اقدامات اساسی و زیربنایی براي توسعه بخش معدن به شمار می رود که در سال هاي
گذشته، تقریبا به فراموشی سپرده شده و فعالیت کم رمقی در این بخش انجام می شد، اما در سال هاي 93 تا 96 حرکتی

ارزشمند در این زمینه شکل گرفت که در دولت دوازدهم نیز تداوم یافت.

عصر معدن- اکتشافات معدنی از اقدامات اساسی و زیربنایی براي توسعه بخش معدن به شمار می رود که در سال هاي گذشته،
تقریبا به فراموشی سپرده شده و فعالیت کم رمقی در این بخش انجام می شد، اما در سال هاي 93 تا 96 حرکتی ارزشمند در این

 
زمینه شکل گرفت که در دولت دوازدهم نیز تداوم یافت. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از ایرنا، برپایه داده هاي آماري سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران
(ایمیدرو) حاکی است، میزان سرمایه گذاري صورت گرفته ایمیدرو در بخش اکتشاف از سال 93 تاکنون به بیش از 600 میلیارد

 
تومان رسیده است. 

رییس هیات عامل ایمیدرو در این باره می گوید: برپایه اقدام هاي ایمیدرو و شرکت هاي تابعه در حوزه اکتشاف، تاکنون 900

 
محدوده امیدبخش معدنی شناسایی شده است. 

بنابر برنامه اولیه، ایمیدرو اجراي اکتشاف در گستره اي به مساحت 240 هزار کیلومتر مربع را در سال 93 به عنوان برنامه خود اعلام
کرد که در اجرا به 250 هزار کیلومتر مربع رسید و در سال 97 بالغ بر 400 هزار کیلومتر مربع جدید تعریف شدو اکنون مساحت

 
حدود 700 هزار کیلومتر مربع اعلام شده است. 

 
بخش اکتشاف، پایه توسعه معدنی 

همه مسوولان بخش معدن و صنایع معدنی براین موضوع که اکتشاف مقدمه و اساس فعالیت هاي معدن و صنایع معدنی محسوب می
شود، اشراف لازم را دارند، اما این موضوع در دولت هاي گذشته (حداقل سه دهه گذشته) در حد حرف مطرح شده بود و در میدان

 
عمل، گام اجرایی برنداشته بودند. 

وزیر پیشین صنعت، معدن و تجارت سال گذشته گفت: بخش اکتشافات مبنا و پایه توسعه معدنی و صنایع معدنی در کشور است و
بدون ورود دقیق و عملیاتی به این بخش، عملکرد سایر حوزه هاي معدنی کشور در حد شعار باقی می ماند و رشد و توسعه اي

 
نخواهند داشت. 

رضا رحمانی توسعه بخش معدن و بهره برداري مناسب از معادن موجود را نیازمند برخی مقتضیات از جمله شناسایی، اکتشاف، تجهیز
و بهره برداري و همچنین توسعه صنایع معدنی دانست که نیازمند همراهی و همکاري دستگاه هاي مختلف و ذیربط در این حوزه

 
است. 

 
اکتشاف در بیش از 400 هزار کیلومتر مربع پهنه معدنی 



براساس توضیحات «خداداد غریب پور» سازمان ایمیدرو بیش از 400هزار کیلومتر مربع از برنامه اکتشاف خود را در مدت دو سال
گذشته عملیاتی کرد و در واقع از نیمه دوم سال 92 تاکنون حدود 700 هزار کیلومتر مربع فعالیت اکتشافی توسط ایمیدرو و شرکت

 
هاي زیرمجموعه انجام شده است. 

رییس هیات عامل ایمیدرو خاطر نشان کرد: بالغ بر 50 هزار کیلومتر از 700 هزار کیلومتر عملیات اکتشاف، توسط کنسرسیومی از

 
شرکت هاي خصوصی انجام شده است. 

 
شناسایی بیش از 30 میلیارد تن ذخیره مصالح ساختمانی 

بررسی هاي پیشین معاونت معدنی وزارت صنعت در دولت یازدهم حاکی از آن بود که بیش از 30 میلیارد تن از ذخایر اکتشاف

 
معدنی کشور به انواع مصالح ساختمانی از قبیل شن و ماسه، گچ، آهک، سنگ لاشه، ساختمانی و تزئینی و ... اختصاص داشته است. 

همچنین آمار دولت هاي پیشین نشان می داد که میزان ذخایر شناسایی شده کشور حدود 57 میلیارد تن است که از این رقم،

 
نزدیک به 37 میلیارد تن ذخیره قطعی و بقیه احتمالی برآورد می شود. 

جعفر سرقینی گفته بود: قبل از پیروزي انقلاب اسلامی، اکتشافات سیستماتیک براي شناخت مواد معدنی انجام شده بود و در دهه
70 شمسی براي تامین نیاز کارخانه هاي داخلی یک مقدار فعالیت اکتشافی انجام شد، اما کار شاخص در دولت یازدهم به مورد اجرا

 
درآمد. 

 
تملک ایمیدرو بر 280 محدوده معدنی 

رییس هیات عامل ایمیدرو به تازگی از تملک این سازمان بر 280 محدوده معدنی خبر داد و گفت: بقیه پهنه ها (پس از یکسال) براي

 
واگذاري به بخش خصوصی در اختیار سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها قرار گرفته است. 

وي گفت: اکنون از 280 محدوده اي که در اختیار ایمیدرو قرار دارد براي 80 محدوده پروانه اکتشاف صادر شده و از این 80 پروانه،

 
12 مورد به گواهی کشف تبدیل شده و به بخش خصوصی واگذار شده است. 

غریب پور اعلام کرد: تاکنون 460 هزار کیلومتر مربع از پهنه ها آزاد شده و 66 هزار کیلومتر مربع (از این پهنه ها) امسال به بخش

 
خصوصی واگذار شده است. 

 
وجود مواد معدنی تا عمق 1100 متري 

سرقینی در دولت یازدهم آمار داد: متوسط عمق اکتشاف در جهان به 80 متر می رسد، در حالی که براساس مطالعات صورت گرفته

 
نشان می دهد که تا عمق یک هزار و 100 متري زمین مواد معدنی وجود دارد، اما در کشورمان 20 متر ثبت شده است. 

معاون معدنی وزارت صنعت در دولت یازدهم تصریح کرده بود: با وجود اینکه فعالیت معادن کوچک مقیاس، ضرورت دارد و با

 
پراکندگی در سطح کشور، امکان اشتغال فراگیر را فراهم می سازند، اما در حقیقت، معدنکاري بزرگ مقیاس ترویج شده است. 



 
ضرورت مشارکت دولت و بخش خصوصی در امر اکتشاف 

مهدي کرباسیان رییس پیشین سازمان ایمیدرو هم گفته بود: آنچه در بخش اکتشاف باید در دستور کار قرار گیرد، این است که بخش

 
غیر دولتی و خصوصی ترغیب شوند تا براي بخش اکتشاف بودجه اختصاص دهند. 

وي اضافه کرد: تامین نقدینگی مشکل اساسی طرح هاي نیمه تمام است و با صبر و مدیریت باید برنامه ها را اجرا کرد و نظارت بیشتر

 
بر بخش معدن هم خواستار شد. 

به گفته کرباسیان، همواره طرح هاي بزرگ و واحدهاي تابعه ایمیدرو باید مورد ارزیابی قرار گیرد تا با کمک بخش خصوصی و تشکل

 
ها، معادن کوچک و متوسط مورد حمایت قرار گیرند. 

 
وي گفت: تمرکز بر سیاست تجمیع و حرکت در چارچوب ایجاد کنسرسیوم واحدهاي کوچک، می تواند کارایی آنها را افزایش بخشد. 

 
رشد پروانه هاي اکتشاف 

براساس آمارهاي مربوط به صدور پروانه اکتشاف معدنی در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته با افزایش 8.7

 
درصدي به رقم 475 فقره رسید. 

جداول آماري وزارت صنعت، معدن وتجارت نشان می دهد که سال گذشته ( 1398 )تعداد 437 فقره پروانه اکتشاف معدنی در 6 ماه

 
ابتدایی صادر شده بود. 

 
پیشگامی اصفهان، کرمان و خراسان جنوبی در صدور پروانه اکتشاف 

آمار مورد بررسی گویاي آن است که استان هاي اصفهان، کرمان و خراسان جنوبی هر یک با صدور 39 فقره پروانه اکتشاف در نیمه
نخست امسال، نسبت به دیگر استان ها بالاترین سهم را به خود اختصاص دادند و فارس با 38 و سیستان وبلوچستان با 36 فقره در

 
جایگاه بعدي قرار گرفته اند. 

سال گذشته در 6 ماهه ابتدایی استان هاي کرمان، خراسان جنوبی و یزد به ترتیب با 53، 36 و 28 فقره پروانه اکتشاف، سهم بیشتري

 
نسبت به دیگر استان ها داشتند. 

 
گیلان، ایلام و البرز، فاقد پروانه اکتشافی 

براساس داده هاي وزارت صنعت، استان هاي گیلان، ایلام و البرز در نیمه نخست امسال، همانند مدت مشابه پارسال، فاقد پروانه

 
اکتشاف بودند و استان تهران در نیمه نخست داراي یک فقره پروانه اکتشاف بود، در حالی که در 6 ماهه ابتدایی پارسال صفر بود. 

به گزارش ایرنا، جمهوري اسلامی با شناسایی حدود 57 میلیارد تن ذخیره معدنی که 37 میلیارد تن آن قطعی و بقیه احتمالی است،
در جایگاه پانزدهم جهان قرار دارد، ضمن اینکه بطور متوسط سالیانه 40 میلیون تن انواع مواد معدنی از پنج هزار و 600 معدن فعال

 
استخراج می شود که سهم مصالح ساختمانی 60 تا 65 درصد برآورد شده است. 



 
پایان سخن 

آمارهاي وزارت صنعت، معدن وتجارت گویاي آن است که ایران از لحاظ تنوع مواد معدنی اکتشافی ( 68 ماده) در جهان جایگاه دهم
و از لحاظ ذخایر شناسایی شده (حدود 57 میلیارد تن) در رده پانزدهم دنیا قرار گرفته، اما واقعیت اینکه در چهار دهه گذشته عمده

 
فعالیت معدنی کشور در سطح انجام شده به استثناي زغالسنگ که ویژگی آن استخراج اغلب از عمق است. 

دولت هاي یازدهم و دوازدهم به این باور رسیدند که رمز تداوم فعالیت هاي معدنی و بقاي صنایع معدنی در شرایط امروز، توسعه

 
اکتشاف است و باید در این زمینه فعالیت گسترده انجام شود. 

امروز ایران در بسیاري از مواد معدنی براي معرفی خود به جامعه جهانی، حرف براي گفتن دارد از جمله در صنعت مس، سنگ آهن،
سنگ تزئینی و ...؛ بنابراین لازمه این حضور، توسعه فعالیت هاي اکتشافی است و ضرورت دارد در این بخش بیش از گذشته، سرمایه

گذاري شود تا ضمن برخورداري نسل فعلی، نسل هاي آتی نیز از آن بهره مند شوند.



حمایت از عدالت و مقابله با ظلم، رسالت طلاب بسیجی است

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/09/03

نماینده ي ولی فقیه در استان و امام جمعه ي قزوین گفت: طلاب بسیجی باید حمایت از عدالت و مقابله با ظلم را سرلوحه
ي اقدامات خود قرار دهند تا بدین وسیله شاهد نهادینه شدن آن در جامعه باشیم.

 
تحقق 104 درصدي برنامه هاي اشتغال کمیته امداد قزوین 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان از تحقق یکصد و 4 درصدي برنامه هاي اشتغال این نهاد در هشت ماهه ي گذشته

 
خبر داد. 

مرتضی دهقانی در گفت وگو با ولایت در تشریح عملکرد حوزه اشتغال این نهاد طی 8 ماه گذشته اظهار کرد: در این مدت با اشتغال
740 نفر از مددجویان تحت پوشش این نهاد، برنامه هاي کاریابی کمیته استان تحقق 104 درصدي داشته است. وي با اشاره به
اجراي برنامه هاي آموزشی مهارتی و کسب و کار براي 3434 نفر از مددجویان کمیته امداد استان از ابتداي سال جاري تاکنون
تصریح کرد: در این مدت بیش از 1300 بازرسی از طرح هاي ایجادي سال 99 به واسطه ي کارشناسان اشتغال با هدف راستی آزمایی
و پیشگیري از انحراف طرح انجام شده است. این مسئول با اشاره به پرداخت بیش از 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال از منابع
صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قزوین به 469 نفر از افراد تحت پوشش کمیته امداد استان بیان کرد: شناسایی 150 نفر از
جهادگران کارآفرین براي همکاري با حوزه اشتغال امداد در مناطق شهرستانی، پرداخت تسهیلات اشتغال به 1900 نفر از افراد مستعد
اشتغال و تحت حمایت، همچنین دهک هاي کم درآمد جامعه و جذب 65 میلیارد تومان از منابع بانکی و امدادي براي مددجویان بی
بضاعت ازجمله اقدامات کمیته امداد در حوزه اشتغال در سال جاري بوده است. دهقانی از اجراي طرح راهبري شغلی براي 400 نفر از
مددجویان کمیته امداد قزوین با هدف آموزش، توسعه کسب و کار و بازاریابی مناسب و پایدار در سال جاري خبرداد و اضافه کرد: راه
اندازي سه کارگاه تولیدي در شهرهاي شریفیه، محمودآباد و قزوین، اشتغال به کار بیش از 230 نفر از کارجویان امداد در شرکت هاي
دانش بنیان و نوآور و فعال سازي 8 کارگاه تولیدي خیاطی و قالی بافی در مناطق محروم و روستایی، دوخت حداقل یکهزار گان
بیمارستانی در مراکز تولیدي تحت پوشش این نهاد از دیگر کارهاي انجام شده در حوزه رونق اشتغال مددجویان این نهاد در سال
جاري بوده است. وي با بیان اینکه امسال علاوه بر راه اندازي 5 مرکز نیکوکاري تخصصی کارآفرینی در مراکز شهرستان ها، دو رویداد
کارآفرینی دانش بنیان برگزار شده است، ادامه داد: در سال جاري با پارك علم و فن آوري استان ، شرکت شهرك هاي صنعتی ،
سازمان فنی و حرفه اي، سازمان بسیج سازندگی ، دانشکده علوم و فنون ، سازمان جهاد دانشگاهی ، دانشکده کار، اداره ي کل امور
بانوان استانداري، اداره ي کل روستایی و موسسات آموزشی و 40 نفر از راهبران شغلی استان در زمینه ي اشتغال مددجویان کمیته
امداد تفاهم نامه همکاري منعقد شده است. این مسئول خاطر نشان کرد: پرداخت 6 میلیارد تومان تسهیلات کارفرمایی به شرکت ها
و کارخانجات متقاضی نیروي کار، تعامل با بانک هاي عامل براي تسهیل و جذب اعتبارات بانکی، پیگیري براي جذب اعتبارات دولتی
از سازمان برنامه و بودجه براي اجراي طرح هاي انرژي خورشیدي براي 400 متقاضی داوطلب، استفاده از توانایی فارغ التحصیلان
دانشگاهی و تحت حمایت این نهاد، استفاده از ایده و ظرفیت آنها براي پیشبرد اهداف اشتغال، استعدادسنجی ، مشاوره تخصصی و
آماده سازي 2400 پرونده اشتغال و معرفی متقاضیان به بانک ها از جمله اقدامات صورت گرفته در حوزه اشتغال کمیته امداد استان
در سال جاري بوده است. دهقانی یادآور شد: با تمام توان و با روحیه ي جهادي و انقلابی، نهضت ارایه ي خدمات به مددجویان ادامه

خواهد داشت و امیدواریم هر چه سریع تر شاهد اشتغال و خودکفایی تمامی افراد تحت پوشش این نهاد باشیم./ي



151 پروژه محرومیت زدایی و اشتغالزایی در استان فارس افتتاح می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/09/03

شیراز - مسئول سازمان بسیج سازندگی فارس گفت: سوم آذر و به مناسبت هفته بسیج 151 پروژه عمرانی محرومیت زدایی
و اشتغالزایی در فارس افتتاح خواهد شد.

شیراز - مسئول سازمان بسیج سازندگی فارس گفت: سوم
آذر و به مناسبت هفته بسیج 151 پروژه عمرانی محرومیت

 
زدایی و اشتغالزایی در فارس افتتاح خواهد شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، اسماعیل قزل سفلی ضمن
تبریک هفته بسیج، گفت: با توجه به فرمایش رهبر معظم
انقلاب اسلامی اگر بخواهیم بسیج را در یک تعریف کوتاه
معرفی کنیم باید بگوییم بسیج عبارت است از مجموعه اي
که در آن پاك ترین انسان ها، فداکارترین و آماده به
کارترین جوانان کشور، در راه اهداف عالی این ملت و براي

کمال رساندن و به خوشبختی رساندن این کشور جمع شده اند و از ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی تا کنون در این چهل و اندي سال

 
به چشم دیده ایم. 

او به حضور بسیج در عرصه هاي مختلف در این چهل سال انقلاب اسلامی اشاره کرد و افزود: نیروي مؤمن انقلابی پاي کار از ابتداي
انقلاب در طرح هاي مختلف واکسیناسیون فلج اطفال، حضور چشم گیر و تعیین کننده در عرصه دفاع مقدس، مقابله با فتنه هاي
منافقین در غرب، شمال غرب، شمال و جنوب شرق، حضور در عرصه هاي سازندگی در زمان جنگ تحمیلی و بعد از دفاع مقدس،
فعالیت در عرصه هاي مختلف علمی، پژوهشی، فرهنگی، ورزشی و هنري از جمله اقدامات بسیج در خدمت به مردم و انقلاب اسلامی

 
در این دوران بوده است. 

او به شکل گیري بسیج سازندگی به فرمان رهبر معظم انقلاب اسلامی در سال 79 و اشاره به بیان ایشان مبنی بر «خدمت رسانی
مادي و معنوي به میلیون ها نفر در سراسر کشور از برکات بسیج سازندگی است» گفت: پس از تشکیل بسیج سازندگی در کشور و راه
اندازي گروه هاي جهادي در کشور خدمات زیادي در حوزه محرومیت زدایی عمرانی و غیر عمرانی در سراسر کشور و نقاط دور افتاده
و صعب العبور آغاز شد که در نمونه خود بی بدیل بود و این نشان از آینده نگري رهبر معظم انقلاب اسلامی براي مسئولیت پذیري

 
جوانان به عنوان مسئولین آینده این کشور نسبت به وطن و جامعه خود بود. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر فارس به اتفاقات سال هاي گذشته در زلزله، سیل، شیوع ویروس کرونا و نقش آفرینی گروه
هاي جهادي اشاره کرد و ادامه داد: در سال هاي اخیر و با توجه به مشکلات پیش آمده در کشور و دیدار و پیام رهبر انقلاب به گروه
هاي جهادي، فصل جدیدي از فعالیت هاي جهادگران مؤمن صالح انقلابی در سراسر کشور آغاز شد که نمونه بی بدیل آن را می توان
در سیل سال گذشته، زلزله غرب و شیوع ویروس منحوس کرونا در سراسر کشور و حضور بی وقفه جهادگران بسیجی در عرصه

 
خدمت رسانی به مردم دید. 



قزل سفلی بیان کرد: هم اکنون در استان فارس قریب به 2500 گروه جهادي جغرافیا محور و محله محور در حوزه هاي مختلف
عمرانی و محرومیت زدایی، اقتصادي، بهداشت و درمان، فرهنگی و رسانه، اجتماعی و.... مشغول فعالیت هستند که امروز نمونه بارز آن

 
را می توان در کمک و حضور پر رنگ گروه هاي جهادي در مقابله با ویروس منحوس کرونا دید. 

او ادامه داد: تغسیل متوفیان کرونا، ضد عفونی معابر، حضور در بیمارستان هاي معین کرونا جهت همیار پزشک، همیار بیمار، انجام
کمک هاي خدماتی و…، کمک رسانی مومنانه و مواسات بین نیازمندان و… از جمله فعالیت هاي گروه هاي جهادي در مقابله با

 
ویروس منحوس کرونا در سطح استان فارس است. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر فارس به برنامه هاي این سازمان در هفته بسیج نیز اشاره کرد و گفت: گروه هاي جهادي ما
همچون ابتداي شیوع ویروس کرونا در کشور تا کنون، به فعالیت هاي مقابله با این ویروس و کمک به کادر درمان ادامه می دهند و در
این هفته جهادگران بسیجی با اجراي طرح محله محور شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی جهت مقابله با ویروس کرونا بیشتر می شود

 
و به صورت محله محور با همکاري کادر درمان و پایگاه هاي مقاومت بسیج فعالیت هاي خود را ادامه خواهند داد. 

قزل سفلی با اشاره به اینکه ضد عفونی معابر، توزیع ماسک و انجام تذکر لسانی رعایت پروتکل هاي بهداشتی، کمک به کادر درمان در
بیمارستان ها، مراکز کرونا و..، کمک به بیماران کرونایی قرنطینه خانگی و بستري در بیمارستان همچنان توسط گروه هاي جهادي
ادامه پیدا می کند، بیان کرد: مرحله سوم نهضت کمک هاي مومنانه به مناسبت هفته بسیج در سراسر استان فارس آغاز می شود تا با
کمک گروه هاي جهادي در این شرایط سخت اقتصادي، بتوانیم با همراهی خیرین و مردم همنوع دوست استان به یاري نیازمندان

 
استان برسیم. 

او ادامه داد: سومین مرحله نهضت کمک هاي مومنانه با تنوع کمک هاي مردمی در 5 آذر ماه به صورت همزمان در سراسر کشور آغاز
می شود که استان فارس به عنوان برجسته ترین استان در نهضت کمک هاي مومنانه از ابتداي شیوع کرونا تا کنون، رزمایش
متمرکزي با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در سومین حرم اهل بیت (ع) با محوریت نواحی مقاومت بقیه االله (ع) و احمد ابن موسی

 
(ع) شهر شیراز با حضور مسئولین ارشد استان برگزار می کند. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر فارس با بیان اینکه از ابتداي سال 99 تا کنون 286 کارگاه با اشتغالزایی قریب به 1100 نفر
راه اندازي شده است، ادامه داد: 56 پروژه کارآفرینی با اشغالزایی 650 نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم در استان فارس با کمک
بسیج سازندگی استان فارس و دستگاه هاي اجرایی همکار نظیر کمیته امداد، بهزیستی، جهاد کشاورزي و… اجرا شده است که در

 
هفته بسیج افتتاح می شود. 

او به افتتاح 95 پروژه هاي عمرانی محرومیت زدایی به مناسبت هفته بسیج اشاره کرد و گفت: اجراي 7 پروژه چمن مصنوعی با متراژ
10300 متر مربع با ارزش تقریبی 53 میلیارد و 500 میلیون ریال، احداث 9 پروژه هاي آب رسانی نظیر اسخر ذخیره آب، لایروبی
قنات، انتقال آب شرب به ارزش تقریبی 20 میلیارد ریال و احداث 3 پل بین راهی، احداث 2 مدرسه، احداث 62 مسکن ویژه
محرومین و نیازمندان، احداث 6 پروژه محرومیت زدایی فرهنگی نظیر خانه عالم، مسج و مسجد و کارگاه هاي اشغال زایی جمعاً به

 
ارزش تقریبی 51 میلیارد ریال بخشی از پروژه هاي قابل افتتاح هفته بسیج سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر استان فارس است. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه فجر فارس با بیان اینکه همایش تجلیل از جهادگران عرصه مقابله با کرونا به صورت مجازي با
حضور سردار فرمانده سپاه فجر استان فارس برگزار می شود، اظهار کرد: ساخت، تعمیر، مرمت منازل مسکونی نیازمندان، تولید ماسک



و توزیع بین محرومین و فروش به قیمت تعاونی و بهاي تمام شده، حضور جهادگران بسیجی در برنامه مختلف فرهنگی رسانه اي صدا
و سیماي مرکز فارس، خبرگزاري ها و رسانه هاي جمعی استان، تهیه و انتشار تولیدات هنري رسانه اي از فعالیت جهادگران بسیجی

در رسانه ها و شبکه هاي اجتماعی از دیگر اقدامات گروه هاي جهادي و بسیج سازندگی در هفته بسیج است.



کارآفرینی در نوجوانان اعتماد به نفس آنها را تقویت می کند

منبع: ایرناشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/09/03

بندرعباس- ایرنا- مدیرکل کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان هرمزگان، مناسب ترین زمان براي مهارت آموزي
کارآفرینی را دوران کودکی و نوجوانی دانست و گفت: این کار باعث ارتقا اعتماد به نفس و ایجاد انگیزه براي تقویت فعالیت

هاي اجتماعی و اقتصادي آنان می شود.

بندرعباس- ایرنا- مدیرکل کانون پرورش فکري کودکان و
نوجوانان هرمزگان، مناسب ترین زمان براي مهارت آموزي
کارآفرینی را دوران کودکی و نوجوانی دانست و گفت: این
کار باعث ارتقا اعتماد به نفس و ایجاد انگیزه براي تقویت

 
فعالیت هاي اجتماعی و اقتصادي آنان می شود. 

پروین پشتکوهی یک شنبه شب در نشست تخصصی
مجازي با عنوان «نوجوان نوآور» درجمع مربیان و

کارشناسان کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان هرمزگان افزود: در گفتگوهایی که براي رصد مشکلات کودکان و نوجوانان استان
با مربیان داشتیم بیشتر افراد از اعتماد به نفس پایین مخاطبان خود گلایه مند بودند درحالی که مهارت آموزي می تواند در رشد

 
فکري و اعتماد نوجوانان کمک کننده باشد. 

وي یکی از الگوهاي سنتی موثر در تقویت مهارت آموزي کارآفرینی براي فرزندان در زمان اوقات فراغت آن ها به روش هاي تربیتی

 
پدران و مادران خانواده اشاره کرد. 

مدیرکل کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان هرمزگان بیان داشت: مهارت آموزي کارآفرینی نه تنها براي کسب درآمد بلکه به

 
لحاظ استقلال کودکان و نوجوانان و انسان سازي براي آن هاست. 

پشتکوهی اضافه کرد: در سایه این مهارت آموزي ها مشکلاتی مانند ناامیدي، افسردگی، پرخاشگري و ارتباط نامناسب با دیگران از

 
بین می رود و درحقیقت با برگزاري این آموزش هاست که انسان توانمند و شایسته جایگزین انسان مصرف گرا می شود. 

وي خاطرنشان کرد: آموزش مهارت هاي دستی از نیازهاي مهم کودکان است و کانون پرورش فکري به سهم خود تلاش دارد در

 
راستاي توجه به کار و تولید، با این کارگاه هاي آموزشی خلاقیت آفرینی را در کودکان تقویت کند. 

به مناسبت هفته کارآفرینی همچنین نمایشگاهی از دست سازه هاي اعضا کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان هرمزگان به صورت

 
مجازي برپا شده است. 

فعالیت کاردستی یکی از فعالیت هاي 44 گانه کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان است و از روش هاي آموزشی موثري برخوردار



 
است که باعث ارتقاي سطح یادگیري و پرورش قوه خلاقیت وابتکار در کودکان می شود. 

چند سالی است که مرکزهاي فرهنگی هنري کانون استان هرمزگان نیز با رویکرد کارآفرینی براي اعضاي نوجوان کارگاه هایی را ایجاد
کرده است و در سال هاي گذشته نیز کلاس هاي کاردستی چرم دوزي و جواهرسازي نمد دوزي، جعبه سازي، کارهاي سفالین،

 
نقاشی روي شیشه و سفال، گل کریستال برگزار شد. 

حاصل این دوره ها علاوه بر خلاقیت و کاربردي بودن آن آثار دستی فروش و آن ها بوده است به طوري که در سال گذشته مربیان

 
کانون با برگزاري بازارچه هاي فروش آثار اعضا را به فروش گذاشتند. 

همین امر سبب هویت بخشی به نوجوانان و تقویت اعتماد به نفس آن ها شده است و بخشی از درآمد حاصل از کار آفرینی به امور

 
خیریه اختصاص داده شد. 

 
درحال حاضر 15 مرکز ثابت، 2 مرکز پستی و 2 مرکز سیار در کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان هرمزگان فعال هستند. 

 
برچسب ها 

 
- کانون پرورش فکري کودکان ونوجوانان 

 
- هرمزگان 

 
- کارآفرینی 

- مهارت اموزي



بولدوزرها سراغ لاکچري ها نمی روند

منبع: بیتوتهشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/09/03

اخبار تخریب مسکن هاي غیررسمی روز به روز عجیب تر
می شود؛ بعد از اقدام بنیاد مستضعفان براي تخریب
روستاي ابوالفضل اهواز، خانه کوچک یک زن بندرعباسی
تخریب شد تا بار دیگر افکار عمومی جریحه دار شود. این
در حالی است که باستی هیلز، ویلاهاي مجلل در لواسان و
فشم و بسیاري بناهاي لاکچري و غیرقانونی دیگر سر جاي

 
خود باقی است و کسی هم اقدام به حذف آنها نمی کند. 

اگر هم خبر تخریب ویلاي مسئولی به گوش می رسد، اندکی بعد کاشف به عمل می آید که اشتباهی در آدرس یا اطلاعات رخ داده و
اصلا قرار نبوده که این ویلا تخریب شود! پس چه چیزي باعث می شود مسکن فقرا به راحتی روي سر آنها خراب شود؟ این شائبه
وجود دارد که تفاهم نامه هاي وزارت مسکن و شهرسازي با نهادها و بنیادها در زمینه ساخت مسکن انبوه به چنین شرایطی دامن زده
است. بر اساس مصوبه اي که وزارت مسکن و شهرسازي با وزارتخانه ها دارد، اگر مجموعه اي دولتی زمین در اختیار این وزارتخانه
قرار دهد، 50 درصد مسکن ساخته شده در اختیار اعطا کننده زمین قرار می گیرد تا با شرایط خاصی به پرسنل همان مجموعه واگذار

 
شود. 

این شرایط درباره نهادهایی مثل بنیاد مستضعفان هم صادق است؟ علی فرنام، کارشناس حوزه مسکن، به «شرق» می گوید: نمی دانم
دولت با چه نهادهایی قرارداد بسته است اما با برخی نهادها تفاهم نامه دوطرفه دارد و 50 درصد مسکن انبوهی که ساخته می شود، به

 
قشر واجد شرایط اعطا خواهد شد. 

به ظاهر تخریب ساخت وسازهاي غیرمجاز حاشیه شهرها مطابق قانون انجام می شود اما این قانون فقط شامل حال آنهایی می شود
که با چند بلوك سیمانی، خانه اي کوچک و محقر براي خود ساخته اند تا فقط سقفی بالاي سر آنها باشد. ویلاهاي سر به فلک
کشیده فشم و لواسان، خانه هاي لوکس باستی هیلز یا بسیاري از ساخت وسازهاي مجلل غیرمجاز دیگر در روستاهاي خوش آب و
هواي کشور گویا مصونیتی دارند که بولدوزرها به سمت آنها نمی روند. اگر خبري هم درباره تخریب ویلاي فلان وزیر منتشر می شود،
بعدا کاشف به عمل می آید که اشتباهی صورت گرفته و آدرس اشتباهی باعث شده ویلاي غیرمجاز وزیر مربوطه تخریب شود اما

 
درباره خانه هاي حاشیه شهرها، قانون مو به مو اجرا می شود. 

 
تخریب در دستور کار 

30 آبان خانه یک زن سرپرست خانوار در بندرعباس تخریب می شود و شهرداري این شهر اعلام می کند: زمین تصرفی بود، باید طبق



قانون تخریب می شد. این زمین ها متعلق به مسکن و شهرسازي است و به قصد جلوگیري از ساخت وساز غیرمجاز این تخریب

 
صورت گرفته است. این خانواده مجوز ساخت نداشتند و غیرقانونی این بنا را ساخته بودند. 

تخریب این خانه، منجر به خودسوزي زن سرپرست خانوار بندرعباسی شد. پیش از تخریب این خانه هم حکم تخریب روستاي
ابوالفضل که در اراضی متعلق به بنیاد مستضعفان ساخته شده بود، ابتداي شهریور امسال نقل محافل شده بود و با گاز اشک آور از
روستاییانی که در برابر تخریب خانه هایشان در حاشیه شهر اهواز مقاومت می کردند، پذیرایی شد. به جز این موارد، هفتم خرداد 99
تخریب خانه آسیه پناهی در کرمانشاه با فوت او پایان یافت اما آیا کسی می داند چرا ویلاي مجلل جاده فشم که آن را به یکی از
شخصیت هاي ورزشی منتسب می دانستند، هیچ گاه تخریب نشد؟ از ساخت وسازهاي غیرمجاز لواسان چه خبر؟ در ارتفاعات شمال

 
کشور و شهرهاي خوش آب وهواي دیگر، قانون اثري ندارد؟ 

مجموعه این تناقضات در کنار تفاهم وزارت مسکن و شهرسازي با دستگاه هاي دولتی براي ساخت مسکن انبوه در زمین هاي دولتی
با شرایط خاص و ویژه، شائبه هایی را در ذهن ها ایجاد کرده است. بر اساس تفاهمی که وزارت مسکن و شهرسازي با دستگاه هاي
دولتی انجام داده است، در صورت تخصیص زمین از سوي وزارتخانه ها براي ساخت مسکن انبوه، 50 درصد خانه هاي ساخته شده به
دستگاه عرضه کننده زمین اختصاص می یابد. آیا این مصوبه شامل حال نهادها هم می شود؟ آیا چنین مصوبه اي می تواند انگیزه اي
براي تخریب خانه حاشیه نشینان بر سر آنها باشد تا بر رویش مسکن انبوه سبز شود، در حالی که ویلاهاي مجلل روي قله کوه ها جا

 
خوش کرده اند؟ 

 
مصوبه اي براي اراضی دولتی 

علی فرنام، کارشناس حوزه مسکن، در گفت وگو با «شرق» درباره مصوبه مشارکت در ساخت مسکن انبوه بیان می کند: تا جایی که

 
می دانم این مصوبه شامل حال اراضی دولتی می شود. نهادهاي عمومی غیردولتی هستند. 

او می گوید: استفاده از زمین هاي متعلق به مجموعه هاي دولتی یک ظرفیت است که باید از آن استفاده شود. این صرفا یک نگاه

 
دستگاهی نیست و یک نگاه مشترك به منفعت عمومی است. 

به گفته فرنام، زمین هایی که در اختیار دولت براي ساخت مسکن انبوه قرار می گیرد، پس از ساخت در اختیار دستگاه ها براي تأمین
نیازهاي مسکن پرسنلشان قرار می گیرد اما مسکن هاي تحویل شده با شروطی در اختیار افراد قرار می گیرد؛ یعنی فرد باید نیازمند
مسکن باشد، از تسهیلات مسکن استفاده نکرده باشد و حتما براي مدت طولانی ساکن آن شهر باشد. در حال حاضر مدت طولانی را

 
پنج سال در نظر گرفته اند اما نظر ما این است که این دوره باید به 10 سال افزایش یابد. 

او می گوید: دستگاه هاي دولتی اراضی قابل توجهی به لحاظ وسعت در اختیار دارند که این اراضی تمام زیرساخت هاي شهري مثل
حمل ونقل عمومی، آب، برق و گاز و دیگر خدمات را دارند؛ بنابراین هزینه توسعه جدیدي روي دوش دولت نمی گذارند. ساخت این

 
زمین ها کلی مزیت اقتصادي ایجاد می کند. 

این کارشناس مسکن عنوان می کند: در اقتصاد بحثی به نام صرفه تجمع و مقیاس وجود دارد. این بهترین الگوي توسعه است. در

 
شهرسازي بحث توسعه درون زا یکی از رویکردهایی است که به لحاظ نظري مورد اجماع است. 

 
او یادآور می شود: این سیاست در مقابل توسعه شهرك سازي و شهر جدید قرار می گیرد و ویژگی شهرسازي ما را ارتقا می دهد. 



 
فرنام بیان می کند: هزینه نگهداري اراضی بایر زیاد است. این اراضی ایجاد ناامنی می کند؛ زیرا روي آنها نظارتی نیست. 

او تأکید می کند: اگر این اراضی عرضه شود، رونق کسب وکار اطراف آنها ایجاد می شود. منظور فقط ایجاد اشتغال به دلیل ساخت

 
مسکن نیست بلکه در دوره توسعه و بهره برداري نیز میزان اشتغال بالا می رود. 

 
استفاده بهینه از امکانات 

این کارشناس حوزه شهرسازي می گوید: باید از ظرفیت هاي موجود استفاده بهینه کرد و از ظرفیت هاي در اختیار دستگاه هاي

 
دولتی و نهادهاي غیردولتی بهره گرفت. 

همان روزهایی که بحث تخریب روستاي ابوالفضل مطرح بود، اهالی روستا می گفتند قرار است زمینی که روي آن ساکن هستند، در

 
اختیار دولت براي ساخت مسکن قرار گیرد. آیا وزارت مسکن و شهرسازي با بنیاد مستضعفان هم تفاهم نامه دارد و قرار است 

50 درصد خانه هاي ساخته شده روي خرابه هاي روستاي ابوالفضل را به کارکنانش اختصاص دهد؟ فرنام در این رابطه می گوید: در
این زمینه اطلاعات کاملی ندارم. تا جایی که من در جریان هستم، وزارت راه و شهرسازي با هر کدام از دستگاه ها تفاهم نامه هایی

 
دارد. با نهادها هم به صورت دوجانبه تفاهم نامه هایی دارد؛ مثلا در یک شهر خاص و یک جاي خاص، تعدادي مسکن تولید کند. 

این کارشناس مسکن ادامه می دهد: بحث سکونتگاه غیررسمی و بافت فرسوده پیچیدگی هاي زیادي دارد. در سکونتگاه غیررسمی دو
قشر وجود دارند. یک عده اقدام به تصرف اراضی با نیت سوداگري می کنند و اراضی ملکی بدون صاحب را تصرف می کنند یا به

 
دنبال تغییر کاربري اراضی کشاورزي هستند. اینها قشري قانون گریز بوده و اقدامات خلاف انجام می دهند. 

او ادامه می دهد: قشري هم داریم که کمترین استطاعت را دارند. به خاطر بضاعت اندك اقتصادي تلاش می کنند خود را به کلان
شهرها نزدیک کنند، چون این مناطق کانون شغلی خوبی هستند. این قشر نمی توانند هزینه مسکن را تأمین کنند، بنابراین به ناچار

 
از این اراضی استفاده می کنند. 

فرنام تأکید می کند: از افراط و تفریط در برخورد با سکونتگاه غیررسمی باید خودداري شود. در جایی که افراد بی بضاعت ساکن

 
هستند باید یک جور برخورد شود و در جایی که سوداگران زمین، ساخت وساز کرده اند باید به شکل دیگري برخورد کرد. 

او اضافه می کند: بخش قابل توجه ساکنان اراضی تغییر کاربري داده شده، مستأجر هستند؛ یعنی فردي زمینی را تصرف کرده و تغییر
کاربري داده و آن را به افراد بی بضاعت اجاره داده است. براي این قشر نباید سیاست به گونه اي کاملا بولدوزري باشد و تخریب این
منازل را نباید در پی داشته باشد. البته بر اساس ترحمی که در رسانه ها شکل می گیرد، همه گونه امکانات و خدماتی هم نباید به

 
آنها بدهند. این مسائل نیازمند بررسی موشکافانه است که در هر سکونتگاه برخورد چگونه باشد. 

این کارشناس مسکن تأکید می کند: بیشترین آسیب در سوانح طبیعی مثل سیل خوزستان، لرستان و... در سکونتگاه غیررسمی است؛
زیرا ناپایدارترین مسکن ها را شامل می شوند. آسیب پذیري آنها بالاست. سیاست هاي شهرسازي و احیا و بازآفرینی سکونتگاه ها،
مشکلات زیاد اجتماعی، امنیتی، اقتصادي، کالبدي و زیست محیطی را می تواند حل کند و این باید در سیاست هاي شهري و مسکن

 
در اولویت قرار گیرد. این مسئله کاري پیچیده و زمان بر بوده و عزمی جدي و مستمر را می طلبد. 



با وجود گفته هاي فرنام در زمینه پیچیدگی هاي ساماندهی مسکن هاي غیررسمی، همچنان این پرسش مطرح است که چرا همیشه
بولدوزرها می توانند خانه هاي غیررسمی را تخریب کنند. طرح هاي مدیریتی در کوخ ها به راحتی اجرا می شوند اما هیچ بولدوزري

 
جرئت تخریب برنامه ریزي شده کاخ ها را ندارد. 

شرق/لیلا مرگن



نقد پدیده خام فروشی مواد معدنی در صنایع ایران

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/09/03

دنیاي معدن -متخصصان حقوق تجارت بین الملل براي تحلیل پدیده هاي اقتصادي به مطالعات زیادي نیاز دارند
(Intensive studies requires) تا مبانی بروز و شیوع این وقایع را شناسایی کرده و به مقررات حاکم بر آن تسلط

پیدا کنند.

به گزارش دنیاي معدن، دکتر جعفر نوري یوشانلوئی استاد حقوق تجارت بین الملل در دانشگاه تهران متخصصان حقوق تجارت
بین الملل براي تحلیل پدیده هاي اقتصادي به مطالعات زیادي نیاز دارند (Intensive studies requires) تا مبانی بروز و
شیوع این وقایع را شناسایی کرده و به مقررات حاکم بر آن تسلط پیدا کنند. به همین منظور، کسی که می خواهد متخصص این
دانش بین رشته اي شود، نمی تواند فقط به آموزه هایی که در گذشته از تجارب غرب اعم از اروپاي غربی و آمریکاي شمالی ایجاد
شده، اکتفا کند، بلکه باید نظریه هاي جدید دنیاي شرق مثل هندوستان و چین را هم در نظر بگیرد یا اثر کشورهاي نوظهور اقتصادي

 
نظیر برزیل، مکزیک و برخی کشورهاي اسلامی بر حقوق تجارت بین الملل را هم محاسبه کند. 

بدین سان، متخصصان حقوق تجارت بین الملل باید خودشان تحلیلگر بازار باشند و با تکیه بر اصول و مفاهیم حقوقی همواره تحلیل
هاي مناسب را در بستر زمان ارائه دهند. از این رو، به اذعان بسیاري از متخصصان امر معدن، ایران با حدود 68 نوع ماده معدنی، 37
بیلیون تن ذخایر کشف شده و 57 بیلیون تن ذخایر بالقوه در میان 15 قدرت معدنی جهان جاي گرفته، اما فرآورده هاي معدنی
کشور بخش بسیار کوچکی از تولید ناخالص داخلی را تشکیل می دهد که نشان می دهد این ظرفیت کم نظیر اقتصادي براي توسعه

 
کشور به طور کامل به کار گرفته نشده است. 

بنا به گفته محققان، ایران از نظر ذخایر مس، سرب، روي، نمک، گچ، گوگرد، آهن، اورانیوم، آلومینیوم و سنگ هاي تزئینی در صدر
برترین کشورهاي جهان قرار دارد که این موضوع اثبات می کند در کشور ما پتانسیل مواد معدنی وجود دارد اما فراهم نبودن مواردي
همچون آب صنعتی، انرژي مورد نیاز براي بخش تولید، فقدان شبکه گسترده حمل ونقل و امثال آن جلوي رشد بخش معدن را گرفته
و خام فروشی را به یک راهکار شایع تبدیل کرده است. همچنین نبود مناسبات تجاري مستحکم و مستمر با سایر کشورها در سطح
منطقه اي و جهانی از یکسو و عدم تخصیص اعتبار مورد نیاز این بخش در کنار تحریم ها از سوي دیگر باعث گسترش پدیده خام
فروشی مواد معدنی شده است. چرا که فرآوري محصول نیاز به تجهیزات و تکنولوژي دارد که با وجود تحریم ها امکان ورود تجهیزات

 
به راحتی میسر نبوده و همین امر موجب شده تا فعالان این بخش ناچار شوند بخشی از استحصال را به صورت خام صادر کنند. 

به عنوان مثال، اگر چه چین جزو بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد جهان است اما یکی از بزرگ ترین مصرف کنندگان سنگ آهن دنیا
است. در حالی که ایران به عنوان یکی از تامین کنندگان سنگ آهن چین بعد از کشورهاي برزیل، استرالیا، شیلی و هند و چند کشور
دیگر است. حدود 90 درصد تولید سنگ آهن کشور نیز در اختیار سایت هاي دولتی و شبه دولتی از جمله شرکت هاي چادرملو، گل

 
گهر، سنگ آهن مرکزي بافق و سنگ آهن سنگان هستند و بقیه در دست معادن خصوصی قرار گرفته است. 

تولیدات شرکت هاي بزرگ تولیدکننده سنگ آهن هم عمدتا براي صنعت فولاد در داخل به مصرف می رسند و مازاد بر مصرف

 
کارخانه هاي تولیدکننده فولاد از این معادن ازکشور صادر می شود. 



بنابراین، تولید و صادرات سنگ آهن درشرایط فعلی بازارهاي جهانی براي کشور ایران یک مزیت نسبی محسوب می شود؛ اما به دلیل
پایین بودن حجم تولید در معادن بخش خصوصی، امکان هرگونه برنامه ریزي براي ایجاد چرخه ارزش افزوده در این معادن اقتصادي
نیست. با این حال، فارغ از معایب خام فروشی، باید اذعان کرد که خام فروشی مواد معدنی در برخی کشورها به عنوان یک راهکار

 
اقتصادي مثبت نیز تعریف شده است. 

به عنوان مثال، در استرالیا طی 30 سال اخیر چندین معدن بسیار بزرگ با هدف صادر کردن تمام محصول احداث شده است. ذخیره
مواد معدنی در این کشور، فراوان، قیمت تمام شده بسیار پایین و سیاست هاي تولیدي و صادراتی دولت به شدت حمایتی است. از
طرفی، جمعیت آن پایین و بیکاري هم کم بوده که به تبع آن خام فروشی مواد معدنی در این کشور به صرفه است. اما در کشور
دیگري مانند آمریکا، آنقدر بازار مصرف داخلی بزرگ است و صنایع معدنی خودشان آن قدر مواد خام معدنی را استفاده می کنند که
عملا نیازي به برون نگري ندارد. ژاپن از طرف دیگر، آن قدر ذخیره معدنی کمی دارد که مواد اولیه را تا آخرین مرحله ممکن فرآوري
کرده و سپس آنها را صادر می کند. آلمان نیز مواد اولیه اي را که خودش دارد تا جایی که ممکن است فرآوري کرده و سپس صادر

 
می کند. 

بنابراین، شرایط در همه جا متفاوت است ولی آنچه مسلم است خلق ارزش افزوده که نتیجه آن میزان اشتغال و کسب ثروت است،
براي هر کشوري مفید است. به همین دلیل، مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در بیانات خود در جمع مسوولان دولت یازدهم، بازار
نفت را که با یک اشاره قدرت ها و در پی آن اقدامات عناصر خبیث منطقه، از 100 دلار به 40 دلار می رسد یک بازار غیرقابل
اطمینان دانستند و بخش معدن را از بهترین جایگزین ها براي کاهش وابستگی به درآمدهاي نفتی عنوان کردند، البته اظهار کردند

 
که در معدن باید از ظرفیت بخش خصوصی استفاده و از خام فروشی نیز جلوگیري کرد. 

دولت فعلی نیز ظاهرا در پی فرمایش مقام معظم رهبري به صادرات مواد معدنی و سنگ آهن 25 درصد عوارض مصوب کرد تا به زعم
خود از خام فروشی جلوگیري کند، اما از آن طرف براي فروش داخلی هم با مداخله در بازار رقابتی، قیمتی را تعیین کرده که با قیمت
هاي جهانی مواد معدنی اختلاف زیادي داشته و به نقدهاي گسترده اي توسط کارشناسان این حوزه به دولت دامن زده است. زیرا
ممکن است این قیمت اعلام شده با بهاي تمام شده معادن بزرگ که عیار بالایی دارند و جزو ذخایر متعارف هستند، اقتصادي باشد اما
با قیمت تمام شده در معادن کوچک و متوسط و ذخایر غیرمتعارف هیچ گونه تناسبی ندارد. آن هم به خاطر این است که سرمایه
گذاري در این ذخایر صرفا با قیمت هاي جهانی توجیه اقتصادي خواهد داشت و با این شرایط نه تنها سرمایه جدید وارد این حوزه
نمی شود، بلکه سرمایه هاي فعلی نیز به سمت سایر حوزه ها که عمدتا غیرتولیدي هستند، مهاجرت خواهد کرد و با عدم سرمایه
گذاري جدید در آینده نزدیک کشورمان وارد کننده مواد معدنی خواهد شد که در آن شرایط علاوه بر تحمل قیمت هاي جهانی،

 
هزینه هاي تامین ارز و حمل نقل دریایی را هم باید پرداخت کنند. 

تبدیل مواد معدنی به محصول، از واردات کالاهایی نظیر فولاد، آلومینیوم و... جلوگیري کرده و تقویت این رویه نیز از خروج ارز از
کشور ممانعت به عمل می آورد و صنایع تبدیلی هم باعث ایجاد ارزش افزوده می شود و صنایع پایین دستی را فعال می سازد که آن
هم اشتغال زایی فراوانی به دنبال دارد، و از این طریق، از تکنولوژي هاي جدید براي استحصال مواد معدنی و تبدیل آن به محصولات

 
فرآوري شده نیز به حد مطلوب استفاده می شود. 

بنابراین، با اقداماتی که مراکز تحقیقاتی و پژوهشی طی سال هاي اخیر انجام داده اند و استقبالی که بخش خصوصی از به کارگیري
تکنولوژي هاي به روز کرده، قدم هاي بزرگی در راه جلوگیري از خام فروشی مواد معدنی برداشته شده است. چرا که تا چند سال
پیش در زمان بهره برداري از معادن، عناصري وجود داشت که باطله به حساب می آمد، اما امروز با کمک تکنولوژي هاي جدید، در
بسیاري از معادن، همین عناصر باطله فرآوري شده و در صنایع مربوطه مورد استفاده قرار می گیرند. البته، رفع کامل مشکل خام



فروشی مواد معدنی نیازمند فراهم کردن زیرساخت هاي تولید در کشور است که انتظار می رود سیاست هاي اقتصادي، صنعتی و
تجاري دولت در جهت حمایت از توسعه زنجیره ارزش محصولاتِ معدنی و فلزي باشد اما براي تحقق آن، توجه به این نکته ضروري
است که سیاست هاي حمایتی از توسعه زنجیره ارزش باید با در نظر گرفتن ظرفیت ها، شرایط، اقتضائات و نیازهاي کشور صورت
پذیرد. همچنین سیاست گذاري براي توسعه زنجیره ارزش محصولات مختلف معدنی و فلزي نیازمند بررسی شرایط خاص هر زنجیره،
ظرفیت ها، عرضه و تقاضاي داخلی و روندهاي حاکم بر بازارهاي جهانی است تا بتواند به صورت مقطعی تغییر یابد و به مرور زمان از

انعطاف پذیري لازم برخوردار شود.



بسیج؛ حامی تولیدکنندگان/ با سنگ اندازي در تولید، اقتصادمقاومتی محقق

نمی شود

منبع: داناشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/09/03

اسدي با بیان این که با دستان خالی و بدون هیچ سرمایه اي اشتغال زایی کرده ام اما مسئولان از تولیدکنندگان خرد
حمایتی نمی کنند، گفت: بسیج به عنوان پشتوانه به سراغ تولیدکننده می رود و حامی همه جانبه تولید است.

اسدي با بیان این که با دستان خالی و بدون هیچ سرمایه
اي اشتغال زایی کرده ام اما مسئولان از تولیدکنندگان خرد
حمایتی نمی کنند، گفت: بسیج به عنوان پشتوانه به سراغ

 
تولیدکننده می رود و حامی همه جانبه تولید است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از خاورستان،
هادي اسدي پرورش دهنده بوقلمون در شهرستان بشرویه
که 10 سال است کار پرورش بوقلمون را در این شهرستان
آغاز کرده و در این راه اشتغال زایی بسیاري براي

 
روستائیان ایجاد کرده است. 

این تولیدکننده موفق با همکاري دو از دوستان خود، با

 
ایده و برنامه ریزي و با سرمایه گذاري اندك و با دست خالی کارآفرینی کند و به عنوان کارآفرین موفق بسیجی شناخته شود. 

هادي اسدي کارآفرین بسیجی و فعال اقتصاد مقاومتی در گفت وگو با خبرنگار خاورستان، اظهار کرد: پرورش بوقلمون را از سال 90

 
آغاز کردم و از سال 94 این کار را به صورت صنعتی گسترش دادم. 

 
اسدي افزود: در حال حاضر پرورش بوقلمون گوشتی هم به صورت صنعتی و هم به صورت خانگی انجام می دهم. 

وي خاطرنشان کرد: اکنون حدود 500 میلیون تومان به صورت دو مرحله سرمایه گذاري کردیم و سه نفر اشتغال دائم و بیمه و سه

 
نفر اشتغال موقت دارند که شامل راننده مسئول فنی و کارگر می شود. 

فعال اقتصادمقاومتی گفت: حدود 20 تا 50 طرح به صورت مشاغل خرد با مجموعه ما کار می کنند و همکاري شغلی با کمیته امداد

 
داریم که در مرحله اول 100 طرح را با آن ها همکاري کردیم. 

اسدي یادآور شد: بعد از فارغ التحصیل شدن از دانشگاه و این که اوضاع استخدامی خوب نبود و اهداف من با استخدامی دولت محقق

 
نمی شد، بیشتر دنبال کار جانبی و کاري که بتوانم زودتر به اهدافم برسم بودم از این رو دنبال پرورش بوقلمون رفتم. 

این تولیدکننده موفق گفت: در مدت کوتاه به اهدافی که می خواستم رسیدیم و افراد زیادي را به اشتغال درآمدیم و منبع درآمدي

 
براي خودشان پیدا کردند و این انگیزه اي شد تا پرورش بوقلمون را گسترش دهیم. 



 
اسدي افزود: برنامه ما توسعه، راه اندازي صنایع تبدیلی، ایجاد کشتارگاه ها و بسته بندي بود. 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر پرورش بوقلمون کاملا مکانیزه و سنتی است که همه تجهیزات و دستگاه هاي پرورش دهنده

 
بوقلمون بروز است. 

این کارآفرین بسیجی با بیان این که ما تسهیلات در دو مرحله دریافت کردیم، افزود: مرحله اول راه اندازي کارگاه پرورش دهنده
بوقلمون بود که 50 درصد تسهیلات به ما پرداخت شد و این یک وقفه بزرگی ایجاد کرد که نتوانستیم به اهدافمان برسیم که با 50
درصد ظرفیت کار می کردیم که در مرحله دوم درخواست توسعه و تسهیلات کردیم که صندوق کارآفرینی امید با ما خیلی همکاري

 
کرد و تسهیلات به ما پرداخت کردند. 

اسدي بیان کرد: طرح ما این بود که 50 درصد ظرفیت به 100 درصد رسید و با تسهیلات مرحله دوم 150 درصد کار ما توسعه پیدا

 
کرد. 

 
تولید 120 تن گوشت بوقلمون در سال 

وي خاطرنشان کرد: 11 هزار قطعه پرنده در سال تولید می کنیم که معادل 150 تا 160 تن بوقلمون زنده است و 120 تن گوشت

 
بوقلمون تولید و به بازار عرضه می کنیم. 

فعال اقتصادمقاومتی اظهار کرد: محصولات ما در ابعاد مختلف فروش دارد؛ فروش محلی و صادرات به استان هاي دیگر مانند تهران و
قم است که با توجه به این که در استان هاي دیگر بوقلمون گوشتی ندارند به صورت زنده به استان هاي هدف ارسال و آن جا کشتار

 
بسته بندي و توزیع می شوند. 

اسدي گفت: سال 1387 فارغ التحصیل دانشگاه در رشته حقوق شدم و به سربازي رفتم و فرزند مددجوي کمیته امداد بودم و از
لحاظ مالی خیلی دست مایه اي نداشتم که بتوانم کاري را آغاز کنم. در همین حین با دوستان دوران راهنمایی که راننده تراکتور بود
آشنا شدیم و این دوستم از رانندگی خسته شده بود و به پیشنهاد من و همراهی دو نفر از دوستانم یک تعاونی تشکیل دادیم. آورده ما

 
سه جوان، صفر بود دنبال راهکار براي تامین هزینه هاي اولیه تشکیل تعاونی و راه اندازي کارمان بودیم. 

 
دست خالی و با سرمایه صفر کارمان را آغاز کردیم 

وي ادامه داد: تصمیم گرفتیم از مردم کمک بگیریم به این صورت که 500 هزار تومان از مردم به عنوان حق عضویت در شرکت
تعاونی دریافت می کردیم و بعد از یک سال به افراد برگشت می دادیم در مقابل به این افراد مشاوره و راهنمایی براي ایجاد اشتغال
انجام می دادیم و طرح هاي آن ها را راه اندازي می کردیم و این حق عضویت ها زیاد شد و سرمایه اي که بتوان کار را راه اندازي

 
کنیم تهیه شد و کارمان را آغاز کردیم. 

این کارآفرین موفق یادآور شد: در کنار این، پرورش دهنده هاي خانگی نیز جذب کردیم که 20 تا 100 قطعه بوقلمون به این افراد

 
می دادیم و در خانه آن ها را پرورش می دادند. 



 
از فکرمان براي جذب سرمایه هاي اندك محلی کمک گرفتیم 

اسدي ادامه داد: پرورش بوقلمون به صورت خانگی دو امتیاز داشت؛ اول این که پرورش دهنده ها براي پرورش بوقلمون هزینه نمی

 
کردند و این سبب افزایش تقاضا شد. 

وي اضافه کرد: دوم این که هر چقدر تعداد پرورش دهندگان زیاد می شد سرمایه بیشتري براي ما داشت و شرط ما با پرورش
دهندگان این بود که تا سه دوره جوجه و دان به آن ها می دهیم محصول آن ها را برمی داریم و هیچ وجه نقدي به آن ها پرداخت

 
نمی شود و در مقابل به آن ها جوجه و نهاده می دهیم و این سرمایه خوبی به شرکت داد. 

این تولیدکننده موفق افزود: این سرمایه دو منفعت براي شرکت داشت اول این که نقدینگی و سرمایه در گردش ما تامین شد و
پرورش دهنده خانگی ما خیالش راحت بود و به ما اطمینان داشت این پول سرمایه گذاري است و ما جوجه و نهاده به وي خواهیم داد
و نگرانی از بابت فروش محصول نخواهد داشت که خوشبختانه افراد زیادي استقبال کردند و این طرح را انجام دادیم و به این شکل

 
سرمایه در گردشی که کم داشتیم را جبران کردیم. 

 
دلال ها را حذف کردیم و تولیدمان پرسود شد 

اسدي گفت: با کمک دوستان خانگی ماشین حمل بوقلمون را تامین کردیم چراکه ماشین حمل بوقلمون از شهرهاي دیگر هزینه

 
سنگینی به ما تحمیل می کرد و حمل بار نیز برعهده خودمان بود از این رو دلالی در کار نبود و هزینه ها خیلی کاهش پیدا کرد. 

وي اضافه کرد: همچنین همه وسایلی که براي پرورش بوقلمون آبخوري، سیستم گرمایشی و سرمایشی و دان مورد نیاز است را محلی
سازي کردیم یعنی پرورش دهنده اي که 50 بوقلمون داشت از همان تجهیزات داخل روستاها از قبیل لاستیک ماشین بلااستفاده و

 
آبگرمکن نفتی را جمع کردیم و براي آن ها هیتر درست و شرایط استانداري را براي افراد روستا و پرورش دهنده فراهم کردیم. 

این تولید کننده موفق گفت: با تحقیقاتی که داشتیم ضایعات کشاورزي را در غذاي جوجه گنجاندیم که این خیلی هزینه ها را کم
کرد و 20 تا 30 درصد هزینه هاي دان کاهش پیدا کرد و این کاهش علنا سود را بالا برد و در مجموع همه این عوامل سبب شد

 
سرمایه در گردش ایجاد و کار ما رونق گیرد. 

اسدي تصریح کرد: از ابتداي امسال وضعیت نهاده بسیار اسف بار است و خیلی نتواسنیتم راه را ادامه بدهیم و همه طرح ها خوابیده و

 
مجموعه ما تعطیل است. 

وي بیان کرد: توجیه اقتصادي ندارد و مشخص نیست امروز اگر جوجه ریزي کنیم دان خواهد بود که بتوانیم براي جوجه ها تامین

 
کنیم؟ امیدواریم با رفع مشکل نهاده بتوانیم کارمان را آغاز کنیم. 

این کارآفرین نمونه گفت: کار پرورش بوقلمون را با کمک دوستانم مجتبی و محمدحسن رضایی راه اندازي کردم به طوري که کار

 
بنایی و تاسیس سوله و هر کاري که در حد توان ما بود را خودمان انجام دادیم و این، هزینه ها را کاهش داد. 

اسدي نام تجاري محصول خود را ""آریا پرند"" معرفی می کند و می گوید: مجوز ما پروانه بهره برداري از جهادکشاورزي است و

 
محل فعالیت شهرستان بشرویه است. 



وي اضافه کرد: مجوز بسته بندي گوشت و کشتار آن قدر قوانین دست وپا گیر و هزینه هاي سنگین دارد که خیلی توجیه اقتصادي

 
در آن نمی بینیم و به کشتارگاه سفارش می دهیم تا بوقلمون را کشتار و در بسته بندي قید کند به سفارش شرکت آریا پرند است. 

وي در پاسخ به این سوال که دولت و مسئولان چقدر از شما حمایت می کنند، گفت: تنها اسم حمایت است این حمایت را در چه می
دانید، حمایت این است که من تولید کننده و فردي که در روستاهاي خراسان جنوبی یک معلول بهزیستی و مددجوي کمیته امداد را
یک جوانی که به هر دلیلی نتوانسته شغلی داشته باشد و یک معتادي که تازه ترك کرده با سرمایه و پول خودم و به صورت امانی
شغل ایجاد کردم و ارگان هاي مختلف می گویند شما نباید به این فرد جوجه می دادید و در این صنعت مشاغل خرد و اشتغال

 
خانگی را قبول نداریم. این فرد سهیمه سویا و ذرت ندارد. 

 
مسئولان از تولیدکنندگان خرد و سنتی هم حمایت کنند 

اسدي تصریح کرد: همه افراد توان این را ندارند که مجتمع پرورش صنعتی با هزینه هاي میلیاردي ایجاد کنند. با این وام و شرایط

 
اقتصادي و سختی بازار تولیدکننده نمی تواند ادامه دهد و لازم است مسئولان از تولیدکنندگان خرد و سنتی حمایت کنند. 

وي به احداث کارگاه بلوکه زنی سیمان اشاره کرد و افزود: من راهور طرح هاي اشتغال کمیته امداد هستم و بارها به بسیج سازندگی و
بنیاد برکت و دیگر ارگان هایی که وام خوداشتغالی خانگی می دهند گفته ام خواهشا قبل از اعطاي وام، تعاملات اداري خود را حل

 
کنید. 

 
با سنگ اندازي در تولید، اقتصادمقاومتی محقق نمی شود 

کارآفرین نمونه ادامه داد: خیلی ها را می شناسم شترمرغ، بوقلمون، کبک و بلدرچین داشته اما در فصل زمستان سوخت به فرد تعلق
نمی گیرد، خوراك نمی دهند و محصول خود را می خواهد روانه بازار کند مجوز نمی دهند. آیا همه این کارها، نام آن اقتصادي

 
مقاومتی می شود؟ 

اسدي متذکر شد: فقط و فقط برخی ارگان ها یاد گرفته اند انبوه پرونده تشکیل و وام بدهند؛ ما آن قدر اشتغال خانگی راه اندازي

 
کردیم و این تنها راه اندازي است و تنها وام می دهند و بعد از وام معلوم نیست چه بلایی سر تولیدکننده می آید؟ 

 
150 طرح خانگی بوقلمون به خاطر بروکراسی اداري به مشکل برخورده است 

وي گفت: بالاي 100 تا 150 طرح خانگی در بوقلمون راه اندازي کردم و به دلیل بروکراسی هاي اداري به مشکلی برخورده است که

 
اگر این دستورالعمل ها و تبصره ها در تولید حذف شود هیچ فردي بیکار نمی ماند. 

این تولیدکننده موفق خاطرنشان کرد: هرکسی با توان کاري و جسمی می تواند تولیدکننده باشد به طوري که من معلول بهزیستی را

 
به کار گرفتم که بوقلمون پرورش داده و به اندازه خود درآمد داشته است. 

وي یادآور شد: اگر دولت کارآفرینان را به حال خود واگذار کند قطعا می توانند بهترین محصول را تولید کنند و هر روز یک

 
دستورالعمل، قانون و تبصره ایجاد نکنند. 



 
سیستم اداري مشکل دارد وگرنه تحریم به تولید هیچ ارتباطی ندارد 

اسدي افزود: مردم مصرف کننده هستند، جامعه نیاز دارد و بازار هم وجود دارد اما متاسفانه سیستم اداري دولتی خراب می کند

 
چراکه تحریم به تولید کار ندارد. 

وي تصریح کرد: من سالی حداقل 10 میلیون تومان به خاطر این که ما شرکت تعاونی هستیم مالیات می دهم اما آقایان گردن کلفتی

 
که من جوجه را به وي می دهم فرار مالیاتی دارد و من باید بسوزم. 

 
گردن تولیدکنندگان خرد را فشرده اند و گردن کلفت ها را رها کرده اند 

وي اظهار کرد: مشکل این است که گردن تولیدکنندگان کوچک که در روستاها کارآفرینی می کنند را فشرده اند اما گردن کلفت ها

 
را رها کرده اند. این ها مشکلاتی است که هیچ کسی جواب گو نیست. 

اسدي با بیان بیان که تنها واحد پرورش بوقلمون در بشرویه و تنها واحد مکانیزه پرورش بوقلمون استان هستم، گفت: مجموعه

 
دامپزشکی خراسان جنوبی و بشرویه رضایت بخش است. 

وي به جوانان توصیه کرد: جوانان طمع شان زیاد نباشد و آن چه در توان خودشان می بینند، را انجام دهند و اگر چند دفعه شکست

 
خوردند مهم نیست یک مسیري را انتخاب کنند و آن مسیر را با مدیریت، مطالعه و برنامه ریزي جلو بروند قطعا موفق می شوند. 

 
کارآفرین موفق گفت: باید در کار استقامت و استمرار داشته باشند و روش هاي نوین را در کار خود پیاده سازي کند. 

 
شرایط سختی را در ایجاد اشتغال تحمل کردم 

اسدي با بیان این که شرایط خیلی سختی را در راه ایجاد اشتغال تحمل کردم، افزود: از اقوام و آشنایان و حدود 60 نفر 18 میلیون

 
تومان پول قرض کردم تا این که توانستم جوجه ریزي کنم. 

 
وي خاطرنشان کرد: شرایط خیلی سختی را گذراندم اما از کارم منصرف نشدم و با مطالعه و تلاش کارم را به پیش بردم. 

تولیدکننده موفق ادامه داد: در زمینه پرورش بوقلمون و طیور مطالعه، هزینه و وقت گذاشتم و در کنار تجربه، سعی کردم از روش

 
هاي نوین بهره بگیرم و موفق شوم. 

 
بسیج حامی تولیدکنندگان است 

اسدي گفت: خراسان جنوبی استانی است که هر فرد در هر زمینه اي که اراده داشته باشد می تواند کار کند. بسیج کارهایی که براي

 
اشتغال زایی انجام می دهد را پیگیري و سعی می کند در طول این اشتغال ایراد کار را رفع کند و حامی تولیدکننده باشد. 

 
وي خاطرنشان کرد: بسیج به عنوان پشتوانه دنبال تولیدکننده می رود و حامی همه جانبه تولید است که واقعا من تشکر می کنم. 



وي یادآور شد: از جهادکشاورزي، دامپزشکی، اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی و شریک کاري من آقایان رضایی تشکر می کنم که

 
روحیه جمعی و مشارکت توانست موفقیت کاري ام را سبب شود. 

انتهاي پیام/



موافقت وزیر اقتصاد با بازگشت مالیات صنایع به البرز؛ پایانی بر سال ها

پاسوزيِ پایتخت/ آوردهِ 3500 واحد صنعتی، فقر شاخصه هاي پولی و رفاهی

را فراري می دهد

منبع: داناشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/09/03

در سال هاي اخیر تولید با تمامی اشکالات و معضلات در البرز انجام می شد اما درآمد آن توسط ادارات کل مالیاتی تهران
وصول شده بود در نتیجه استان ما به واسطه مجاورت با پایتخت پا سوز تهران شد.

 در سال هاي اخیر تولید با تمامی اشکالات و معضلات در
البرز انجام می شد اما درآمد آن توسط ادارات کل مالیاتی تهران وصول شده بود در نتیجه استان ما به واسطه مجاورت با پایتخت پا

 
سوز تهران شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از تیتریک، 21 اردیبهشت ماه سال 98 بود که سید مجتبی تقوي، مدیر کل وقت امور
مالیاتی استان البرز در انتقادي به وضعیت پرداخت مالیات توسط صنایع، گفت: ""طبق قانون، مالیات هر واحد تولیدي و صنعتی در

 
هر استان باید در همان استان پرداخت شود. 

وي ادامه داد: متأسفانه شاهد آن هستیم که تعداد زیادي از واحدهاي تولیدي استان مالیات خود را به تهران پرداخت می کنند در

 
حالی که 90 درصد درامدهاي البرز از سیستم مالیاتی تامین می شود"". 

بر اساس این انتقاد آن زمان 400 پرونده در این زمینه تشکیل شد و مورد بررسی قرار گرفت که چرا شرکتی که در البرز مستقر است

 
و فعالیتش براي هوا، محیط زیست، ترافیک و ... پیامدهایی در پی دارد مالیاتش را به تهران می دهد؟ 

و اما یک کارشناس ارشد مسائل اقتصادي درباره این معضل به خبرنگار تیتریک، می گوید: بر اساس ماده 110 قانون مالیات هاي
مستقیم، مصوب 31 تیر 94 در مجلس شوراي اسلامی، تمامی اشخاص حقوقی باید صورت سود و زیان، ترازنامه و اظهارنامه خود را
که متکی به اسناد، دفاتر و اطلاعات معدیان مالیاتی هستند را حداکثر پس از 4 ماه خاتمه سال مالی به اداره امور مالیاتی محل اصلی

 
فعالیت شرکت ارائه کنند. 



محمدرضا اکبري افزود: البرز یکی از استان هایی است که سهم مالیاتی شرکت هاي آن به تهران می رسد زیرا پیش از این به لحاظ
موقعیت جغرافیایی با پایتخت ادغام بود، در نتیجه صنایعی که در کرج وجود داشتند، محل تولید و فعالیت اصلی آنها در البرز و محل

 
دفتر شرکت در تهران قرار داشت. 

وي اظهار داشت: با جدا شدن البرز از استان تهران، غالب صنایع بزرگ و درآمدزا همچنان در البرز فعالیت دارند اما به دلیل استقرار

 
اقامت گاه قانونی آنها در تهران، مالیات خود را به یکی از ادارات مالیاتی شمال، جنوب، شرق یا غرب پایتخت پرداخت می کنند. 

اکبري تصریح کرد: بیش از 90 درصد درآمدهاي هر استان از طریق مالیات تامین می شود و البرز نیز از این قاعده مستثنی نیوده و

 
بیشتر درآمدهاي آن از مالیاتی خواهد بود که از فعالیت شرکت ها حاصل می شود. 

وي گفت: شرکت هاي فعال در البرز اشتغال زایی و تولید انجام می دهند اما زمینه ساز بروز چالش هایی در استان خواهند بود زیرا

 
ممکن است عده اي از آنها آلوده کننده محیط زیست یا مخرب باشند. 

 
 

اکبري افزود: اگر بنا باشد تولید با تمامی اشکالات و معضلات در البرز انجام شود اما درآمد آن توسط ادارات کل مالیاتی تهران وصول

 
شود، استان ما به واسطه مجاورت با پایتخت پا سوز تهران می شود. 

وي با اشاره به اینکه در سال هاي اخیر اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده است، اظهار داشت: مکاتبات ادارات امور مالیاتی استان
البرز با تهران حول این مسئله بوده است که تمامی شرکت ها اقامتگاه قانونی خود را به کرج منتقل کنند و در غیر این صورت

 
اظهارنامه خود را به اداره امور مالیاتی البرز بسپارند. 

اکبري تصریح کرد: غالب شرکت ها اقدام مذکور را انجام دادند و شرکت هایی که مقاومت می کردند لیست حقوق خود را به البرز

 
ارجاع داده اند در نتیجه با این اقدامات درآمدهاي مالیاتی استان افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي با اشاره به اینکه افزایش درآمدها افزایش سطح رفاه را به دنبال خواهد داشت، گفت: صنایعی مانند سیمان آبیک با توجه به فعال

 
و انغعالاتی که براي تولید انجام می دهد موجب آلودگی و امراض مختلف در نظرآباد می شود. 

اکبري افزود: قانون در این زمینه پیش بینی هایی دارد مبنی بر اینکه ایجاد اینگونه آلودگی مستوجب پرداخت مالیات سبز خواهد شد
به این معنا که دولت یک درصد از فروش آنها را به عنوان مالیات بر می دارد تا بتواند با تاسیس تجهیزات پزشکی و بیمارستانی در



 
منطقه، پاسخگوي معضلات و آلودگی ها باشد. 

وي اظهار داشت: اگر منابع درآمدي در محل اصلی فعالیت یک شرکت پرداخت شود قاعدتا روي شاخصه هاي رفاه و اجتماعی اثر

 
بسیار مطلوبی خواهد داشت زیرا تمامی این فرایندها به یکدیگر متصل هستند. 

اکبري تصریح کرد: یکی از منابع درآمدي شهرداري ها به عنوان متولی ایجاد کننده فضاي سبز، شرایط و لوازم مورد نیاز براي رفاه
عمومی، ارزش افزوده یا مالیاتی است که به این مجموعه پرداخت می شود در نتیجه افزایش این درآمدها ارتقا سطح امکانات را براي

 
شهر به دنبال خواهد داشت. 

کارشناس ارشد مسائل اقتصادي در خاتمه خاطر نشان داشت: مالیات یک درآمد پاك براي دولت بوده و نشان دهنده شفافیت و رونق
اقتصادي در یک شهر یا کشور است در نتیجه ما باید در این مسیر قدم برداریم تا از وابستگی به درآمدهاي نفتی و زیر زمینی رها

 
شویم. 

فارغ از اظهارات محمدرضا اکبري، با توجه به اینکه استان البرز داراي 150 برند ملی و 3500 واحد صنعتی است، همواره دغدغه مردم
این بوده است که چرا مالیات صنایع به تهران می رسد اما آلودگی و بیماري هاي ناشی از آن دامن البرزنشینان را می گیرد. بر اساس
اظهارات حمیدرضا لشگري معاون فنی محیط زیست البرز در خرداد ماه سال 99، در چهار سال اخیر بخش عمده اي از صنایع و
کارخانه هاي البرز از مصرف سوخت هاي سنگین مانند مازوت و گازوئیل به گاز سوق پیدا کرده اند اما در حال حاضر 12 درصد در

 
این بخش گازسوز نشده اند. 

با توجه به اینکه غالب صنایع البرز در اشتهارد و ساوجبلاغ حضور دارند این معضل را از نماینده مردم ساوجبلاغ در مجلس شوراي
اسلامی جویا شدیم، علی حدادي به خبرنگار تیتریک، گفت؛ در نشستی با فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد و دارایی قرار شد تعدادي از

 
پرونده هاي مالیاتی استان البرز که گردش مالی آنها در تهران است و آورده خوبی دارد این آورده براي استان البرز صرف شود. 

 
 

وي افزود: 350 پرونده در این زمینه وجود دارد که 200 مورد از آنها در گردش مالی استان البرز اثر بخش خواهد بود و می توان از

 
آنها براي ارزش افزوده شهرها و روستاهاي این استان بهره برد. 

حدادي گفت: در 6 ماهه نخست سال جاري شاهد 210هزار تن صادرات و 234 هزار تن واردات در استان البرز بودیم که با افزایش

 
اختیارات گمرکی البرز می توان گام هاي موثرتري را در این زمینه برداشت. 

وي یادآور شد: اصلاح ساختار سازمانی گمرك و ارتقاي آن به حوزه نظارت در صورت قرار گرفتن در دستور کار می تواند نقش موثري



 
را در حمایت هرچه بیشتر از تولید ایفا کند. 

با نویدي که نماینده مردم البرز در مجلس شوراي اسلامی درباره اختصاص مالیات هاي صنایع به البرز داد می توان امیدوار بود که

 
حضور صنایع در استان علی رغم آلودگی که به همراه دارد، منشا خیري براي شهرها و روستاها در قالب ارزش افزوده باشد. 

انتهاي پیام/



اقدامات بسیج سازندگی تهران در رزمایش کمک مومنانه / از بازسازي 500

منزل تا ساخت منابع آب در غیزانیه

منبع: دانشجوشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/09/03

سرهنگ پاسدار علی ایل بیگی؛ مسئول بسیج سازندگی تهران بزرگ در آغاز هفته بسیج سال 1399 در گفتگو با خبرنگار
اقتصادي خبرگزاري دانشجو ضمن تبریک فرا رسیدن ایام مبارك هفته بسیج به تشریح اقدامات صورت گرفته توسط

جهادگران و بسیج سازندگی تهران بزرگ در رزمایش کمک مومنانه پرداخت. مسئول بسیج سازندگی تهران ...

سرهنگ پاسدار علی ایل بیگی؛ مسئول بسیج سازندگی
تهران بزرگ در آغاز هفته بسیج سال 1399 در گفتگو با
خبرنگار اقتصادي خبرگزاري دانشجو ضمن تبریک فرا
رسیدن ایام مبارك هفته بسیج به تشریح اقدامات صورت
گرفته توسط جهادگران و بسیج سازندگی تهران بزرگ در

 
رزمایش کمک مومنانه پرداخت. 

مسئول بسیج سازندگی تهران بزرگ با ابراز همدردي با خانواده هاي متوفیان کرونایی و خانواده هاي آسیب دیده از این بیماري
منحوس و آرزوي سلامتی مردم ایران و سایر کشور هاي جهان، از تمام بسیجیان غیور کشور که در راستاي منویات مقام معظم
رهبري در مباحث مربوط به کمک هاي مومنانه، محرومیت زدایی و مبارزه با کرونا در عرصه هاي مختلف خدمت رسانی می کنند

 
تقدیر و تشکر کرد و به تشریح برخی اقدامت انجام شده از سوي جهادگران و بسیجیان در حوزه تهران بزرگ اشاره کرد. 

 
 

 
اهم اقدامات جهادي بسیجیان و مجموعه بسیج سازندگی پایتخت در سال جاري بدین شرح است. 

 
1. تهیه و توزیع 1700 سري جهیزیه در 15 قلم اساسی در مرحله اول و دوم رزمایش کمک مومنانه و شروع 

 
توزیع 1000 جهیزیه در مرحله سوم رزمایش کمک مومنانه 



 
 

2-بازسازي 500 منزل مسکونی در مرحله اول و دوم رزمایش کمک مومنانه و شروع بازسازي 2000 منزل مسکونی در مرحله سوم

 
رزمایش کمک مومنانه 

3-توزیع یک میلیون سبد کالاي معیشتی در مرحله اول و دوم رزمایش کمک مومنانه و شروع توزیع یک میلیون سبد کالاي معیشتی

 
در مرحله سوم رزمایش کمک مومنانه 

 
 

4-تولید و توزیع 40 میلیون ماسک در مرحله اول و دوم رزمایش کمک مومنانه و شروع تولید و توزیع 20 میلیون ماسک در مرحله

 
سوم رزمایش کمک مومنانه 



 
 

 
5-حمایت از 513 کارگاه اشتغال تاکنون و حمایت از 500 کارگاه اشتغال زایی در درمرحله سوم رزمایش کمک مومنانه 

 
 



6-فعالیت 700 صندوق قرض الحسنه اشتغال زا در مرحله اول و دوم رزمایش کمک مومنانه و شروع راه اندازي 300 صندوق اشتغال

 
زا در مرحله سوم رزمایش کمک مومنانه 

 
 

7-توزیع 1000 بسته لوازم التحریر در مرحله اول و دوم رزمایش کمک مومنانه و شروع توزیع 1000 بسته لوازم التحریر در مرحله

 
سوم رزمایش کمک مومنانه 

 
 

8-فعالیت 2350 گروه جهادي در زمینه کمک به کادر درمان، ضد عفونی معابر، کمک به سالمندان، آموزش همگانی، تهیه و توزیع

 
سبد هاي معیشتی و بهداشتی در مرحله اول و دوم رزمایش کمک مومنانه 



 
 

9- تحت پوشش قرار دادن 200 هزار خانوار در مرحله اول و دوم رزمایش کمک مومنانه وتداوم کمک به خانواده هاي تحت پوشش

 
در مرحله سوم رزمایش کمک مومنانه 

10- ساخت 113 منزل و مرمت و بازسازي 100 منزل مسکونی به همراه ساخت 2 مسجد و یک مدرسه در مناطق سیل زده

 
سوسنگرد 

 
 

11- ساخت 3 منبع 320 هزار لیتري در 3 روستاي غیزانیه خوزستان (ابویورو، شمه و سودان)



پلمب 627 واحد صنفی متخلف در خوزستان

منبع: نماشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس سازمان صمت خوزستان گفت: 627 واحد صنفی خوزستان در زمان محدودیت هاي اخیر کرونایی در استان به دلیل
رعایت نکردن پروتکل هاي بهداشتی پلمب شدند.

رئیس سازمان صمت خوزستان گفت: 627 واحد صنفی خوزستان در
زمان محدودیت هاي اخیر کرونایی در استان به دلیل رعایت نکردن

 
پروتکل هاي بهداشتی پلمب شدند. 

به گزارش نما، مراسم افتتاحیه پروژه حمل کالاهاي فله به صورت

 
ریلی با حضور مسئولان استانی انجام شد. 

امیرحسین نظري رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان در این خصوص گفت این پروژه که به منظور صادرات از مرز

 
تجاري شلمچه و با عنوان سرزمین فتح انجام شد با حمایت شرکت توسعه صادرات صنعت سیمان به بهره برداري رسیده است. 

 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان گفت: 627 واحد صنفی خوزستان در زمان محدودیت کرونایی در استان، آبان امسال

 
به دلیل رعایت نکردن پروتکل هاي بهداشتی پلمب شدند. 

 
 

نظري خاطرنشان کرد: آیین نامه افتتاح اتصال ریل راه آهن به پایانه توسعه صادرات سیمان اروند در مرز بین المللی شلمچه و تخلیه
بار کلینکر فله از واگن قطار در محوطه پایانه لجستیکی اروند بوده که با حضور فرماندار ویژه خرمشهر ، مدیر عامل سازمان منطقه آزاد

 
اروند ، مدیرکل بندر و دریانوردي خرمشهر با اشتغال حداقل 43 نفردر شهرستان خرمشهر به بهره برداري رسید. 

منبع: فارس



تحریم ها روي آب خوردن مردم هم تاثیر دارد!

منبع: برترین هاشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/09/03

خرداد سال94 بود که حسن روحانی، رئیس جمـــهوري، گفت: تحریم هاي ظالمانه باید از بین برود تا سرمایه بیاید مسئله
محیط زیست حل شود، تا اشتغال جوانان حل شود، تا صنعت جامعه حل شود، تا آب خوردن مردم حل شود، تا منابع آبی

زیاد شود، تا بانک هاي ما احیا شود.

روزنامه همشهري نوشت: خرداد سال94 بود که حسن روحانی، رئیس جمـــهوري، گفت: تحریم هاي ظالمانه باید از بین برود تا
سرمایه بیاید مسئله محیط زیست حل شود، تا اشتغال جوانان حل شود، تا صنعت جامعه حل شود، تا آب خوردن مردم حل شود، تا

 
منابع آبی زیاد شود، تا بانک هاي ما احیا شود. 

این صحبت هاي او البته با انتقادهاي تندي از سوي رسانه ها و چهره هاي اصولگرا مواجه شد؛ انتقادهایی که هنوز هم ادامه دارد. حالا
اما پس از گذشت 5.5سال از آن روز، نتیجه یک تحقیق مرکز پژوهش هاي مجلس گفته هاي حسن روحانی را تأیید می کند. آن هم
در زمانی که مجلس در اختیار جریان اصولگرا قرار دارد. این نهاد پژوهشی در گزارش خود می گوید: به دلیل تورم بالا، شرایط

 
نامطلوب اقتصادي و تحریم ها، چشم انداز مناسبی از منظر تأمین اعتبار طرح هاي رفع تنش آبی شهرها وجود ندارد. 

طبق این گزارش، اجراي برخی پروژه هاي تعریف شده براي رفع مشکلات آب شرب برخی شهرهاي کشور، مستلزم تأمین برخی
تجهیزات ازجمله پمپ ها، قطعات تجهیزات مربوط به تصفیه خانه ها و غیره است که با توجه به وجود تحریم هاي فراگیر و همچنین
افزایش نرخ ارز، اجرا و اتمام این پروژه ها می تواند با مشکلاتی مواجه شود تا آنجا که در برخی موارد ممکن است به عنوان مثال

 
پروژه اي با پیشرفت فیزیکی 95درصد به دلیل عدم تأمین تجهیزات و قطعات لازم معطل مانده و به بهره برداري نرسد. 

باوجود اینکه بارش ها در یک سال اخیر بهتر شده و مقدار بارندگی نسبت به میانگین سال قبل رشدي 30درصدي داشته و وزارت
نیرو هم از ذخایر سدها راضی است، اما چالش جدي دولت تأمین آب شرب پایدار براي مصرف مردم است تا جایی که هرازگاهی در
برخی شهرها و روستاهاي ایران به ویژه در مناطق جنوبی کشور تنش بر سر آب بالا می گیرد و اعتراض مردم را به همراه دارد. مرکز
پژوهش هاي مجلس هم این گزاره را تأیید و تأکید می کند: مطلوب بودن بارندگی ها و پربودن مخازن سدها لزوما به معناي وضعیت
مطلوب تأمین آب شرب در کشور نخواهد بود و وجود مشکلاتی در زیرساخت ها، تأمین آب شرب با کیفیت مناسب را با محدودیت

مواجه می سازد.



صدور دومین پروانه گردشگري کشاورزي در استان فارس

منبع: میراث آریاشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس،
سید مؤید محسن نژاد روز 2 آذرماه 1399، اظهار کرد:
«دومین طرح گردشگري کشاورزي استان فارس با نام
""کشت و صنعت امید"" واقع در شهر خوزي از توابع

 
شهرستان مُهر به بهره برداري رسید.» 

او ادامه داد: «این طرح شامل 39 هزار مترمربع گلخانه
کشت صیفی جات، مزرعه فلفل رنگی براي صادرات به

کشور روسیه با اشتغال زایی 30 نفر، 10 هکتار مرکبات شامل لیموترش لیموشیرین، گریپ فروت و نارنگی با اشتغال زایی پنج نفر،
2500 اصله درخت، 1000 نخل شامل ارقام شاهانی، پیارم، کبکاب با اشتغال زایی دو نفر، 650 درخت کنار، چهار هکتار گل نرگس و

 
هشت هکتار کاکتوس با اشتغال زایی سه نفر است.» 

معاون گردشگري استان فارس بیان کرد: «استان فارس با اقلیم چهارفصل و جاذبه هاي فراوان، فرصت هاي بسیار زیاد و کم نظیري

 
براي گردشگري کشاورزي دارد.» 

شهرستان مُهر در جنوب استان فارس و در فاصله ي 334 کیلومتري از شیراز قرار دارد.



عدم سرمایه گذاري در صنعت خودرو، سبب تعمیق شکاف فناوري در آینده این

صنعت خواهد شد

منبع: خودروکارشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/09/03

معاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو از طریق روش هاي
نوین تامین مالی گفت: از اقدامات توسعه اي در صنعت خودرو حمایت می کنیم.

به گزارش خودروکار، سعید زرندي در نشست با مدیرعامل گروه
صنعتی ایران خودرو، ضمن اشاره به موفقیت هاي اخیر این شرکت
در افزایش تولید و عرضه محصولات به بازار گفت: صنعت
خودروسازي حاصل سیاست گذاري هاي دوره هاي مختلف در

 
گذشته است که آثار مثبت و منفی آن قابل مشاهده است. 

وي افزود: سرمایه گذاري در توسعه صنعت خودرو دغدغه جدي است
اگر اقدامی در این زمینه صورت نگیرد، شکاف فناوري در این حوزه،

 
روز به روز با شرکت هاي بزرگ جهانی بیشتر می شود. 

زرندي با بیان این که همه توقع دارند که خودروسازان کشور مشابه خودروسازان بزرگ جهان، خدمات ارایه کنند تاکید کرد: باید دید

 
آیا شرایط تولید ما در کشور نیز مشابه و مساوي خودروسازان بزرگ جهانی است؟ 

وي تصریح کرد: تصمیم گیري و کار در شرایط فعلی سخت تر از هر زمان دیگري است و باید ابتکار عمل هایی در پیش گرفت که

 
شرایط به خوبی مدیریت شود. 

زرندي توجه به حمل و نقل عمومی را از جمله ضروریات مهم و اساسی مردم دانست و با تاکید بر برنامه ریزي حاکمیتی در این زمینه

 
گفت: باید در این بخش برنامه هاي جدي به اجرا گذاشته شود. 

وي خودروسازي را صنعت مهم کشور خواند و گفت: براساس محاسبات صورت گرفته، بیش از 12 درصد ارزش ستانده کشور، 12
درصد اشتغال و دست کم 15 میلیارد دلار کاهش ارزبري توسط دو خودروساز کشور، اهمیت این صنعت را مضاعف کرده است. از

 
سوي دیگر حساسیتی که مردم روي این صنعت دارند با بخش هاي دیگر قابل مقایسه نیست. 

وي با اشاره به مشکلات و موانع در مسیر تامین مالی از طریق بانک ها، بر استفاده از روش هاي نوین مالی تاکید کرد و گفت: باید

 
مدل هاي جدیدي تعریف کرده و با ایجاد اعتماد در میان مردم، نقدینگی موجود در جامعه را به سمت تولید هدایت کنیم. 

زرندي در ادامه، ثبت رکوردهاي متعدد تولید در ایران خودرو را مورد تحسین قرار داد و گفت: در سال گذشته آمار روزانه تولید ایران

 
خودرو به کمتر از 500 دستگاه خودرو رسیده بود که درحال حاضر تیراژ تولید افزایش قابل توجهی یافته است. 

مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو نیز در این نشست، گفت: اگر فعالیت هاي توسعه اي مورد حمایت قرار گیرد، ظرفیت هاي لازم

 
براي انجام آن وجود دارد، چنان که فعالیت جهادي مختلفی نیز براي توسعه در ایران خودرو صورت گرفته است. 



فرشاد مقیمی، گیربکس را یکی از اجزاي اصلی پلتفرم خودرو خواند و گفت: مجموعه ایران خودرو در مسیر داخلی سازي اجزاي

 
پلتفرم خودرو گام هاي جدي برداشته که نیازمند حمایت و پشتیبانی است تا بتواند گام هاي بعدي را هم با موفقیت بردارد. 

وي افزود: طراحی، داخلی سازي و تولید گیربکس شش سرعته به صورت کامل با همت و توان کارکنان و مدیران گروه صنعتی ایران

 
خودرو انجام شده که افتخاري براي صنعت خودروي کشور به حساب می آید. 

مقیمی با ارایه گزارشی از وضعیت فعلی شاخص هاي مختلف تولید، تحویل، کیفیت و توسعه محصول در ایران خودرو گفت: در حوزه

 
ساخت داخل گام هاي موفقی برداشته ایم که علاوه بر کاهش ارزبري منجر به استقلال در تولید خواهد شد. 

وي درعین حال تصریح کرد: در خودکفایی قطعاتی که در اختیار ایران خودرو بوده، اقدامات موثري انجام شده و اگر در بخش هایی از
جمله مواد اولیه و قطعات هاي تک نیز وابستگی هایی وجود دارد این امر خارج از اختیار این خودروساز است و نیاز است که سایر

 
صنایع هم باید داخلی سازي را دنبال کنند تا چرخه خودکفایی کامل شود. 

مقیمی تصریح کرد: از ظرفیت هاي موجود در تمام بخش ها از جمله صنایع دفاعی و هوا فضا و شرکت هاي دانش بنیان براي افزایش
عمق ساخت داخل و کاهش ارزبري استفاده کرده ایم. هم افزایی با بخش هاي مختلف داراي توانمندي طراحی و تولید، نتایج خوبی

 
در پی خواهد داشت. 

وي درباره میزان تعهدات معوق نیز گفت: بخش زیادي از معوقات متعلق به محصولاتی با مشارکت هاي خارجی بوده که درحال حاضر
امکان تولید آن وجود ندارد، با اجراي طرح تبدیل خودرو با رضایت مشتریان، تعهدات این بخش را هم تا پایان سال به صفر خواهیم

 
رساند. 

گفتنی است، در این نشست معاون تحقیقات، طراحی و تکوین محصول، مدیرعامل ساپکو و مدیرعامل شرکت نیرومحرکه، توضیحاتی

 
درباره پروژه هاي توسعه اي به ویژه گیربکس شش سرعته ارایه کردند. 

 
منبع: ایکوپرس 

انتهاي پیام/



گلیم و گلیم بافان عنبران نمین حمایت می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/09/03

اردبیل-ایرنا-مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل گفت: بیش از چهار هزار نفر در شهر عنبران از
توابع شهرستان نمین به گلیم بافی مشغول هستند و تلاش می کنیم با حمایت هاي ویژه این تعداد را به دو برابر افزایش

دهیم.

اردبیل-ایرنا-مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی استان اردبیل گفت: بیش از چهار هزار نفر در شهر
عنبران از توابع شهرستان نمین به گلیم بافی مشغول
هستند و تلاش می کنیم با حمایت هاي ویژه این تعداد را

 
به دو برابر افزایش دهیم. 

به گزارش روز دوشنبه ایرنا، نادر فلاحی در بازدید از کارگاه
هاي تولید گلیم شهر عنبران و دیدار با برخی از اساتید و

بافندگان گلیم این شهر اظهار کرد: توجه به نقشه هاي اصیل و استفاده از پشم و رنگ طبیعی در گلیم هاي تولیدي شهر عنبران مورد

 
تاکید است. 

او گفت: با توجه به اینکه اقدامات لازم براي ثبت عنبران به عنوان شهر ملی گلیم انجام شده و این اقدام به زودي نهایی خواهد شد، به

 
منظور توسعه حداکثري بازاریابی و برندسازي این محصول باید به سلیقه مخاطبان و بازار هدف احترام گذاشت. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل حفظ نقشه هاي اصیل و مواد به کار رفته در تولید گلیم را از
پارامترهاي اصلی مرغوبیت و مطلوبیت این محصول در بازارهاي جهانی دانست و افزود: تمرکز این اداره کل بر تولید بیشتر و کیفی

 
سازي گلیم عنبران است. 

فلاحی ادامه داد: اجازه نخواهیم داد تا استفاده از مواد اولیه نامرغوب موجب خدشه دار شدن این برنده صنایع دستی استان شود که

 
در همین راستا دوره هاي آموزشی ویژه براي اساتید و بافندگان این رشته از صنایع دستی در شهر عنبران آغاز شده است. 

او اضافه کرد: اغلب بانوان در این شهر به گلیم بافی مشغول هستند و این ظرفیت بی نظیر براي جهش تولید به شمار می رود که در

 
همین راستا تلاش داریم تا این میزان را به دو برابر افزایش دهیم. 

فلاحی گفت: نمایشگاه صنایع دستی عنبران و نمین به منظور افزایش بازاریابی و فروش این محصول کلیدي با طی فرآیندهاي قانونی

 
در اختیار بخش خصوصی فعال قرار گرفته است و به زودي شاهد اتفاقات خوبی در این زمینه خواهیم بود. 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- استان اردبیل 

- اشتغال زایی



پردرآمدترین مشاغل در فضاي مجازي را بشناسید

منبع: تیتر برترشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش تیتربرتر؛ امروزه دیجیتال سازي ...

به گزارش تیتربرتر؛ امروزه دیجیتال سازي اقتصاد با رویکرد ارتقاي بهره وري، افزایش رشد اقتصادي و ایجاد اشتغال به عنوان
یکی از رویکردهاي غالب در اغلب کشور هاي جهان درآمده است. با توجه به ساختارهاي سنتی حاکم بر تولید و تجارت کشور و پایین
بودن توان رقابتی اقتصاد که با پایین بودن نرخ رشد بهره وري، رشد اقتصادي نازل و نرخ بیکاري بالا به ویژه نرخ بیکاري دانش
آموختگان همراه است، توسعه اقتصادي دیجیتالی براي حل بخشی از مشکلات کشور در این یک الزام است. در این گزارش به الزامات
اقتصاد دیجیتال می پردازیم: ضرورت توسعه اقتصاد فضاي مجازي در ایران

 
 ضرورت توسعه اقتصاد فضاي مجازي در ایران 

فرهنگ خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی از اجزاي اصلی رشد پایدار در اقتصاد دانش بنیان به شمار می روند. جوامع مبتنی بر نوآوري،
اولویت بیشتري را به خلاقیت در شکل ایده ها، مفاهیم، دانش، نظریه ها و مدل هاي کسب و کار جدید می دهند. در این محیط
تمرکز اصلی سیاست ها بر سه موضوع مهم است: کاهش اثرات نامطلوب اجتماعی شکست، کمک به فرآیندهاي کارآفرینی و نوآوري و

 
اعطاي پاداش به رفتارهاي خلاق، نوآور و کارآفرین. 

با استفاده از فناوري اطلاعات و ارتباطات، هر روزه مدل ها و روش هاي کسب و کار جدید با ایده هاي انتزاعی تر و مفهومی تر پدیدار
می شوند. تنظیم مقررات مربوط به تایید امضاهاي الکترونیکی، یکی از موضوعات کلیدي کشورها تلقی می شود. در این فرآیند،
کشورها یکی از این سه رویکرد را اتخاذ کرده اند: رویکرد حداقلی که تمرکز اصلی آن بر حذف موانع قانونی موجود است. رویکرد

 
تجویزي، یعنی تجویز فناوري یا پروتکل خاص و یا ریکرد ترکیبی و دو لایه اي است. 

ز نظر کارشناسان در قلب اقتصاد دیجیتالی یک مجموعه اي از روابط پیچیده اي و پویایی وجود دارد. این روابط در سراسر اقتصاد
تسري پیدا می کند و اپراتورهاي شبکه، خرده فروشان، عرضه کنندگان کارت هاي اعتباري، شرکت هاي پشتیبان و مشتري ها را به

 
هم متصل می کند. 

شبکه ها مسیري را فراهم می کنند که طی آن، مصرف کنندگان قادر هستند به شبکه خدمات متصل شوند اعم از اینکه آنچه آنها می



خواهند و آنچه آرزو دارند، دسترسی داشته باشند. در نظریه هاي اقتصادي، شبکه ها یعنی ارائه خدمات که روي شبکه انتقال می یابد
و به صورت کالاهاي همگن در نظر گرفته می شود. کیفیت ارائه خدمات در شبکه از بعد سرعت، کیفیت و قابل اعتماد بودن متفاوت

 
است. 

 
مطالب مرتبط: 

 
-  استارتاپ ها موتور محرکه اقتصاد دیجیتال ایران 

- لزوم حرکت فضاي کسب و کار به سمت اقتصاد دیجیتالی در اندازه گیري جامعه اطلاعاتی شاخص هاي اشتراك تلفن همراه،
اشتراك تلفن ثابت، اشتراك تلفن ثابت فعال در پهناي باند، اشتراك تلفن همراه فعال در پهناي باند و استفاده از اینترنت به عنوان
مهمترین شاخص هاي اصلی و زیرساختی اقتصاد دیجیتالی معرفی شده است. این شاخص ها در گزارش اندازه گیري جامعه اطلاعاتی

 
که هر ساله توسط اتحادیه جهانی مخابرات منتشر می شود، وجود دارد. ن 

کته قابل توجه در شاخص هاي یاد شده این است که آنها تنها تصویري از تحولات ابزارها و زیرساخت هاي دسترسی به ارتباطات و
فناوري را نشان می دهد، اما اینکه بر جامعه و اقتصاد چه آثاري دارند، پوشش نمی دهد. بنابراین براي ارزیابی اقتصاد دیجیتالی و
تحولات آن نیاز به شاخص هایی است که بتواند همه وجوه آن را تبیین کند. زیرساخت ها یا توان دسترسی (ابزارهاي ارتباطی تلفن،
پهناي باند، رایانه و اینترنت) و میزان به کارگیري یا شدت مصرف فناروي دیجیتال و توانمندي یا دانش استفاده از فناوري از جمله

 
وجوه اقتصاد دیجیتالی است. 

پردرآمدترین مشاغل دیجیتال در جهان  پردرآمدترین مشاغل

 
دیجیتال در جهان 

تجارت الکترونیک از ویژگی هاي برجسته اقتصاد در حال توسعه فضاي مجازي (دیجیتال) است که مبتنی بر بستر IT است. طبق
بررسی هاي انجام گرفته از سوي سازمان توسعه و تجارت سازمان ملل متحد (آنکتاد)، حجم فروش جهانی تجارت الکترونیک در سال

 
2015 برابر 25.3 تریلیون دلار برآورد شده است. 

ایالات متحده آمریکا، با فروش بیش از 7 تریلیون دلار، بزرگترین بازار تجارت الکترونیک در سال 2015 را از آن خود نمود و پس از
آن ژاپن و چین در جایگاه دوم و سوم قرار داشتند. در حالی که ایالات متحده در فروش تجارت الکترونیک B2B پیشرو بود اما از نظر

 
تجارت B2C پس از چین قرار داشت. 

در سال 2017 چین در حوزه تجارت الکترونیک B2C موفق به کسب درآمد 470 میلیارد دلار شده است؛ این در حالی است که این



مبلغ براي آمریکا حدود 354 میلیارد دلار بوده است. پس از این دو کشور، انگلیس، ژاپن، فرانسه، آلمان، کره جنوبی، کانادا، هند و
روسیه در جایگاه سوم تا دهم قرار دارند. به طور کلی در تجارت الکترونیک، تجارت B2B غالب بوده و حدود 90 درصد از کل این

 
گروه از اقتصادها را تشکیل می دهد. 

انتظار می رود درآمد جهانی تجارت الکترونیک تا سال 2021 تقریبا دو برابر شده و به میزان 2108 میلیارد دلار برسد. افزایش
دسترسی به اینترنت و پذیرش رو به بالاي دریافت خدمات دیجیتالی از طریق تجارت آنلاین در قالب پلتفرم و وب سایت هاي تجاري

 
از سوي مردم، آینده اي روشن را از توسعه الکترونیک نمایش می دهد. 

طبق بررسی ها مد و لباس، الکترونیک و رسانه، اسباب بازي و لوازم سرگرمی، مبلمان و لوازم خانگی و غذا و سلامت به ترتیب از

 
پردرآمدترین حوزه تجارت الکترونیک جهانی تا سال 2021 خواهند بود. 

مدوپوشاك پردرآمدترین مشاغل مجازي  مدوپوشاك

 
پردرآمدترین مشاغل مجازي 

پیش بینی می شود تا سال 2021 بیشترین میزان درآمد مربوط به حوزه مد و پوشاك با میزان 633 میلیارد دلار باشد. چین تا سال
2021 با کسب درآمد بیش از 258 میلیارد دلار، موفق خواهد شد بازار تجارت جهانی مد و پوشاك آنلاین را از آن خود نماید و پس

 
از چین اروپا و آمریکا در جایگاه دوم و سوم قرار خواهند داشت. 

از دیگر موضوعات قابل توجه در بخش تجارت الکترونیک، موضوع رزور بلیط آنلاین و انجام خدمات مسافرتی مبتنی بر اینترنت است.

طبق پیش بینی هاي انجام گرفته، بازار این نوع خدمات نیز تا سال 2021 دو برابر شده و تا حدود 1 تریلیون دلار خواهد رسید.
همچنین کشور چین با کسب نرخ رشد مرکب سالیانه 17.9 درصد سریعترین رشد را از نظر کسب درآمد حاصل از ارائه این نوع

 
خدمت از میان کشورهاي آمریکا، ژاپن، انگلیس و آلمان خواهد داشت. 

عوامل موثر بر گسترش خرید آنلاین در جهان امروز تجارت الکترونیک فراتر از مرزهاي ملی و منطقه اي رفته و امروزه در سطح
جهانی شاهد خرید و فروش هاي آنلاین هستیم. درآمد حاصل از این تجارت قابل توجه بوده و آنچه در انجام خرید آنلاین براي
مشتریان حائز اهمیت است، فرآیند ساده خرید و شفافیت است؛ در همین راستا طبق نظرسنجی هاي انجام شده، مهمترین عوامل

 
موثر بر انجام خرید آنلاین از سوي کاربران به ترتیب عبارتند از: 

 
- شفافیت اطلاعات مربوط به هزینه تحویل کالا 

 
- فرآیند ساده و قابل اعتماد خرید 

 
- تحویل رایگان کالا به هنگام خرید 



 
- امکان مرجوع رایگان کالا 

 
- پاسخگویی سریع در بخش خدمات مشتریان 

 
- اطلاع از شرکت هاي عرضه کننده کالا 

 
- تنوع در پرداخت هزینه 

 
- امکان سفارش کالا در هر مکان و زمان و با هر وسیله 

 
- امکان انتخاب نحوه تحویل کالا   

 
گردآورنده: الهام خلیلی خو 

 
آنچه دیگران می خوانند: 

 
- چه کسانی مشمول وام یک میلیونی و یارانه 100 هزاري می شوند؟ 

- جدیدترین پیش بینی قیمت دلار در زمستان 99



تشکیل تعاونی، از شیوه هاي موفق ایجاد شغل است

منبع: ایسناشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/09/03

رئیس مرکز نوآوري توسعه تعاون دانشگاه کردستان، با بیان اینکه تعاونی به معناي اجتماع، همکاري و هم اندیشی یکی از
شیوه هاي بسیار مهم کارآفرینی است عنوان کرد که به دلیل حضور حداقل 7 نفر براي ایجاد یک تعاونی، فرصت شغلی با

کمترین آورده سرمایه به وجود می آید.

صالح پور، در وبینار رویداد علمی آموزشی تعاون با بیان اینکه شناخت زنجیره تولید از سوي کارآفرینان می تواند به خلق ارزش
افزوده بیانجامد اظهار کرد: تسهیل گري در شکل گیري شرکت هاي خلاق، نوآور و دانش بنیان یکی از خدماتی است که ما در مرکز

 
نوآوري ارائه می دهیم. 

وي افزود که تجاري سازي محصولات، تبدیل تعاونی هاي سنتی به مدرن و تامین ضمانت براي تعاونی هاي دانشجویی از دیگر

 
خدمات ارائه شده از سوي مرکز نوآوري توسعه تعاون دانشگاه کردستان است. 

رئیس مرکز نوآوري توسعه تعاون دانشگاه کردستان تصریح کرد که امیدواریم با همکاري صندوق هاي مختلف بتوانیم خدمات مناسبی

 
را به تعاونی ها ارائه دهیم. 

وي با اشاره به شکل گیري اولین تعاونی دانشجویی کشاورزي عنوان کرد که این تعاونی با همکاري اداره تعاون، کار و رفاع اجتماعی و

 
تعدادي از اساتید دانشگاهی و دانشجویان که دغدغه کار دارند درحال احداث است. 

صالح پور با اشاره به ضررمند شدن بسیاري از کسب و کارهاي سنتی در دوران شیوع کرونا ادامه داد که طبق بررسی هاي انجام شده

 
در آینده بیشتر شغل ها در بستر وب و فضاي مجازي خواهد بود. 

وي خاطرنشان کرد که حمایت هاي مراکز نوآوري دیگر همانند مرکز نوآوري جهاددانشگاهی کردستان می تواند براي برپایی کسب و

 
کارهاي موفق و جدید بسیار تاثیرگذار باشد. 

رئیس مرکز نوآوري توسعه تعاون دانشگاه کردستان با اشاره به اهمیت ارتباطات قوي در حوزه کارآفرینی گفت: توجه به ایجاد

 
ارتباطات قوي با ادارات و سایر بخش ها می تواند در جلب حمایت هاي مادي و معنوي براي کارآفرینان موثر باشد. 

 
وي اظهار کرد که افراد علاقمند با هزینه بسیار کم و یا حتی بدون هزینه می توانند اقدام به ثبت تعاونی کنند. 

 
صالح پور در پایان یادآور شد: ما نیز با توجه به ظرفیت هاي موجود اقدام به حمایت در تولید و فروش محصولات تعاونی ها می کنیم. 

ابوبکر یاره، مدیر اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان در ادامه این وبینار با بیان اینکه کارآفرینی براي افرادي بسیار سخت و
براي افرادي بسیار آسان است تصریح کرد که تعاونی به معناي اجتماع، همکاري و هم اندیشی یکی از شیوه هاي بسیار مهم



 
کارآفرینی است. 

وي افزود که افراد با هزینه بسیار کم و با مراجعه به ادارات شهرستانی اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی می توانند اقدام به ثبت تعاونی

 
کنند. 

اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان با بیان اینکه ما در تعاونی به دنبال افرادي هستیم که بتوانند با هم کار کنند، عنوان کرد که

 
به دلیل حضور حداقل 7 نفر براي ایجاد یک تعاونی، فرصت شغلی با کمترین آورده سرمایه به وجود می آید. 

وي خاطرنشان کرد توزیع عادلانه منابع، برخورداري از حمایت هاي دولتی، توانمندسازي نیروهاي تعاونی، بسترسازي براي بهره گیري

 
از امکانات و ظرفیت هاي اجتماعی، استفاده از توانمندي هاي جوانان و برخورداري از بیمه از جمله مزایاي ایجاد تعاونی هاست. 

یاره گفت: افراد در قالب تعاونی ها می توانند سرمایه مورد نیاز خود را از طریق بانک تخصصی توسعه تعاون تامین کنند و کسب و کار

 
خود را رونق دهند. 

وي اظهار کرد که تعاونی ها از طریق صندوق ضمانت سرمایه گذاري می توانند ضمانت نامه هاي معتبر دریافت کنند و از این طریق

 
اقدام به دریافت تسهیلات بانکی کنند. 

اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان افزود که افرادي که کسب و کارشان دچار رکود شده می توانند با گرفتن شرکاي تعاونی

 
سرمایه دار و متخصص کار خود را بیش از پیش توسعه دهند. 

وي در پایان با بیان اینکه اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی حامی همیشگی تعاونی هاست در پایان یادآور شد: اکنون اداره تعاون، کار و
رفاه اجتماعی کردستان در حال ثبت دو تعاونی، یکی براي توت فرنگی کاران و دیگري براي باغداران انگور است تا فعالان این حوزه

 
بتوانند از مزایاي تعاونی ها بهره ببرند. 

انتهاي پیام



سیاستمداران حامی حقوق سیاه پوستان در تاریخ
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نژادپرستی در آمریکا از پیشینه اي طولانی برخوردار است که با روي کار آمدن یک دولت غیرسفیدپوست، به راحتی از میان
نخواهد رفت.

 
سیاستمداران حامی حقوق سیاه پوستان در تاریخ 

نژادپرستی در آمریکا از پیشینه اي طولانی برخوردار است که با
روي کار آمدن یک دولت غیرسفیدپوست، به راحتی از میان

 
نخواهد رفت. 

به گزارش سرویس ترجمه ایمنا، جنبش "جان سیاه پوستان مهم
است" که در سال 2013 و در پی اعتراضات مردم آمریکا به
تبرئه یک پلیس به خاطر قتل نوجوانی سیاه پوست شکل گرفت،
هرروز از محبوبیت بیشتري در میان مردم این کشور و حتی
جهان برخوردار می شود. اگرچه اعتراضات مردمی براي اصلاحات
اجتماعی چیز جدیدي نیست، اما سیاستمداران آمریکایی در

طول تاریخ متفاوت با این شورش ها برخورد کرده اند. برخی از این مقامات فقط به دفاع از حقوق برابر بشر تظاهر کرده، درحالی که
برخی نیز به طورجدي، دفاع از حقوق سیاه پوستان را در رأس اهداف حکومتی خود قرار داده اند. در ادامه به معرفی رئیس

 
جمهورهاي آمریکایی با بیشترین اقدامات براي دفاع از حقوق سیاه پوستان پرداخته می شود. 

آبراهام لینکلن (1896- 1861) بسیاري از مردم جهان، رئیس جمهور لینکلن را به عنوان قهرمان حقوق بشر در دنیا می شناسند اما
برخی از منتقدان دانشگاه کلمبیا، واقع در نیویورك، استدلال می کنند که لینکلن از همان ابتداي حکومت خود، در این سمت قرار
نداشت. درواقع، تا بعد از وقوع جنگ مدنی، لینکلن حقوق مدنی را موردحمایت قرار نداده و هیچ سخنی از مبارزه با نژادپرستی به
میان نیاورده بود. پس ازآن، لینکلن احساس کرد که برده داري ازنظر اخلاقی کار بسیار اشتباهی بود اما همچنان واکنشی در مقابل
این جنبش از خود نشان نداد. وي هنوز باور نداشت که سفیدپوستان و سیاه پوستان از حقوق سیاسی و اجتماعی برابر برخوردار

 
هستند و به همین دلیل، در انتخابات سال 1858، رقیب خود را به حمایت از "برابري سیاه پوستی" متهم کرد. 

در سال 1862، آبراهام لینکلن به این واقعیت پی برد که آزادسازي بردگان به تقویت پایه هاي حکومت او و تضعیف ایالات موتلفه
آمریکا کمک زیادي می کند و به همین دلیل، تنها به دلایل سیاسی، اعلامیه آزادي بردگان آمریکا را منتشر و براي همیشه برده داري
در این کشور را ممنوع کرد. البته این اعلامیه براي تمام ایالات نظیر میزوري، کنتاکی و دلاویر اجرا نشد اما به عنوان نقطه تحولی از

 
جنگ مدنی و سندي مهم براي توقف برده داري در تاریخ آمریکا ثبت شد. 

فرانکلین دلانو روزولت (1945- 1933) فرانکلین دلانو روزولت و همسرش النو روزولت، بانوي اول ایالات متحده آمریکا پیشین،
درست پس از به حکومت نشستن، طرفداري خود از عدالت نژادي و حقوق برابر را به گوش جهانیان رساندند. در زمان ریاست



جمهوري فرانکلین روزولت، جمعیت زیادي از آمریکایی هاي آفریقایی تبار به ایالات شمالی مهاجرت کرده و حوزه انتخاباتی مهمی به
وجود آورده بودند. انجمن ملی پیشرفت رنگین پوستان نیز در آن زمان قدرت کافی یافته و جنبش ضد زجر کشی را جز اولویت برنامه
هاي خود قرار داده بود. روزولت در سال 1941، دستورالعمل 8802 به منظور ممنوعیت تبعیض قومی یا نژادي در صنعت دفاعی
کشور را وضع کرد و از مقامات ارشد کشور خواست از استخدام افراد بر اساس نژاد، رنگ پوست، مذهب و ریشه هاي ملی خودداري
کنند. این اقدام رئیس جمهور منجر به استخدام بسیاري از سیاه پوستان در مراکز تجاري و اداري مختلف شد و بهبود زندگی را براي

 
آنان به ارمغان آورد. 

جان فیتزجرالد کندي (1963-1961) طی وقوع جنبش حقوق مدنی، جان اف کندي به عنوان رئیس جمهور در آمریکا حکومت می
کرد و حقوق برابر را موردحمایت قرار می داد. وي وزراي برتر خود را از میان سیاه پوستان انتخاب کرد و تورگود مارشال، وکیل
آمریکایی و از مبارزان جنبش حقوق مدنی در آمریکا را به عضویت دادگاه عالی نیویورك درآورد. بسیاري از منتقدان استدلال کرده اند
که کندي سیاستمدار خیلی متعهدي نبود اما پس از شدت گرفتن اعتراضات صلح طلبانه ضد تفکیکی در شهر برمینگام، واقع در ایالت
آلاباماي آمریکا، در سال 1963، کندي واکنش جدي از خود نشان داد. وي در یازدهم ژوئن 1963، در یک مصاحبه تلویزیونی از
اهداف خود براي تصویب قوانین جدید مدنی خبر داد و اعلام کرد همه نژادها از حقوق برابر براي انتخابات و استفاده از امکانات
عمومی برخوردار خواهند بود. متأسفانه پیش از اینکه جان اف کندي بتواند اهداف خود را عملی کند، توسط گروهی از تروریست ها به

 
قتل رسید. 

باراك اوباما (2017- 2009) سیاه پوستان آمریکایی برگزیده شدن باراك اوباما را به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا،
دستاوردي بزرگ براي خود می دانستند چراکه شخصی از جنس آنان حکومت را در دست گرفته بود. اوباما، طی دو دوره ریاست خود
تلاش کرد شهروندان آمریکایی را به طور برابر در قانون گذاري هاي خود موردتوجه قرار دهد و حقوق برابر را در سراسر کشور پیاده
کند. ازجمله مهم ترین اقدامات اوباما می توان به کاهش شهریه دانشگاه ها و مراکز آموزشی، حذف سود براي وام هاي مربوط به
مدیریت مشاغل کوچک و از میان برداشتن موانع موجود براي اشتغال مردم اشاره کرد. اوباما همچنین موفق شد لایحه اوباماکر، لایحه
حفاظت از بیمار و مراقبت مقرون به صرفه، را به تصویب برساند و از این طریق، تعداد افراد محروم از داشتن بیمه درمانی را در سراسر
کشور کاهش دهد. باراك اوباما در سال 2014، "ائتلاف حافظ برادر من" را ترویج داد تا از این طریق زندگی مردان جوان سیاه پوست

را بهبود ببخشد.



اخبار کوتاه امروز سیستان و بلوچستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/09/03

در بسته اخبار کوتاه امروز، خلاصه اي از رویداد هاي خبري سیستان و بلوچستان و جدول زمانی آموزش تلویزیونی دانش
آموزان را بخوانید.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز سیستان و بلوچستان؛ ارجمندي مدیرکل مدیریت بحران استان گفت: هم استانی ها در

 
صورت مشاهده هرگونه تخلف از اجراي محدودیت هاي کرونایی، آن را با شماره 111 سامد اطلاع دهند. 

 
 ..............................................

معاون امور بازرگانی سازمان صمت سیستان و بلوچستان گفت: در راستاي تنظیم بازار و حمایت از مردم ، جذب و توزیع 7 هزار و

 
100 تن کالاهاي اساسی از جمله برنج، روغن، مرغ و شکر در حال انجام است. 

 
 ..............................................

جهاندیده مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان وبلوچستان گفت: به منظور اجراي مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر

 
حضور یک سوم کارکنان در مناطق قرمز، فعالیت هیات هاي تشخیص و حل اختلاف کار از اول اذر به مدت 2 هفته متوقف شد. 

 
 ..............................................

رییس اداره امور فناوري هاي مکانیزه کشاورزي سازمان جهاد کشاورزي سیستان وبلوچستان گفت:با هدف نوسازي ناوگان ماشین هاي
کشاورزي و افزایش ضریب مکانیزاسیون این بخش 121 دستگاه انواع تراکتور، هشت دستگاه کمباین، 40 دستگاه دروگر و 180

 
دستگاه انواع دنباله بند امسال به ناوگان ماشین آلات کشاورزي این استان افزوده شده است. 

منصور محمدپور ادامه داد: براي واگذاري این ماشین آلات به کشاورزان 270 میلیارد ریال تسهیلات ارزان قیمت از محل اعتبارات

 
اشتغال روستایی و خط اعتباري مکانیزاسیون پرداخت شده است. 

 
 ..............................................

سردار طاهري، فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: با تلاش شبانه روزي ماموران پلیس امنیت عمومی استان و انتظامی شهر
زاهدان 3 نفر از عاملان نزاع مسلحانه و درگیري دسته جمعی در میدان کوزه شهر زاهدان که یکی از آنها قصد خروج از مرزهاي

 
شرقی کشور را داشت، در عملیاتی ضربتی دستگیر شدند. 

 
 ..............................................

جدول





مجلس تایید کرد: تحریم ها روي آب خوردن مردم هم تاثیر دارد!

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/09/03

روزنامه همشهري نوشت: خرداد سال94 بود که حسن روحانی، رئیس جمـــهوري، گفت: تحریم هاي ظالمانه باید از بین
برود تا سرمایه بیاید مسئله محیط زیست حل شود، تا اشتغال جوانان حل شود، تا صنعت جامعه حل شود، تا آب خوردن

مردم حل شود، تا منابع آبی زیاد شود، تا بانک هاي ما احیا شود.

روزنامه همشهري نوشت: خرداد سال94 بود که حسن
روحانی، رئیس جمـــهوري، گفت: تحریم هاي ظالمانه باید
از بین برود تا سرمایه بیاید مسئله محیط زیست حل شود،
تا اشتغال جوانان حل شود، تا صنعت جامعه حل شود، تا
آب خوردن مردم حل شود، تا منابع آبی زیاد شود، تا بانک

 
هاي ما احیا شود. 

این صحبت هاي او البته با انتقادهاي تندي از سوي رسانه
ها و چهره هاي اصولگرا مواجه شد؛ انتقادهایی که هنوز هم

ادامه دارد. حالا اما پس از گذشت 5.5سال از آن روز، نتیجه یک تحقیق مرکز پژوهش هاي مجلس گفته هاي حسن روحانی را تأیید
می کند. آن هم در زمانی که مجلس در اختیار جریان اصولگرا قرار دارد. این نهاد پژوهشی در گزارش خود می گوید: به دلیل تورم

 
بالا، شرایط نامطلوب اقتصادي و تحریم ها، چشم انداز مناسبی از منظر تأمین اعتبار طرح هاي رفع تنش آبی شهرها وجود ندارد. 

طبق این گزارش، اجراي برخی پروژه هاي تعریف شده براي رفع مشکلات آب شرب برخی شهرهاي کشور، مستلزم تأمین برخی
تجهیزات ازجمله پمپ ها، قطعات تجهیزات مربوط به تصفیه خانه ها و غیره است که با توجه به وجود تحریم هاي فراگیر و همچنین
افزایش نرخ ارز، اجرا و اتمام این پروژه ها می تواند با مشکلاتی مواجه شود تا آنجا که در برخی موارد ممکن است به عنوان مثال

 
پروژه اي با پیشرفت فیزیکی 95درصد به دلیل عدم تأمین تجهیزات و قطعات لازم معطل مانده و به بهره برداري نرسد. 

باوجود اینکه بارش ها در یک سال اخیر بهتر شده و مقدار بارندگی نسبت به میانگین سال قبل رشدي 30درصدي داشته و وزارت
نیرو هم از ذخایر سدها راضی است، اما چالش جدي دولت تأمین آب شرب پایدار براي مصرف مردم است تا جایی که هرازگاهی در
برخی شهرها و روستاهاي ایران به ویژه در مناطق جنوبی کشور تنش بر سر آب بالا می گیرد و اعتراض مردم را به همراه دارد. مرکز
پژوهش هاي مجلس هم این گزاره را تأیید و تأکید می کند: مطلوب بودن بارندگی ها و پربودن مخازن سدها لزوما به معناي وضعیت
مطلوب تأمین آب شرب در کشور نخواهد بود و وجود مشکلاتی در زیرساخت ها، تأمین آب شرب با کیفیت مناسب را با محدودیت

 
مواجه می سازد. 

23302



تخریب گر کوچک! / کرونا چه بلایی بر سر اقتصاد ایران آورد؟

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/09/03

بهمن 98 که خبر شیوع گسترده ویروس کرونا در ایران منتشر شد، گزارش هاي اقتصادي هشدار می داد کرونا تنها جان آدم
ها را تهدید نمی کند بلکه دوام آن، نفس اقتصاد را هم به شماره می اندازد و حضورش براي اقتصادي مانند اقتصاد ایران با

مشکلات بسیار همراه است. تجارت نیوز، در پرونده این هفته بخش در نظر دارد ابعاد

 
تخریب گر کوچک! / کرونا چه بلایی بر سر اقتصاد ایران آورد؟ 

بهمن 98 که خبر شیوع گسترده ویروس کرونا در ایران منتشر شد، گزارش هاي اقتصادي هشدار می داد کرونا تنها جان آدم ها را
تهدید نمی کند بلکه دوام آن، نفس اقتصاد را هم به شماره می اندازد و حضورش براي اقتصادي مانند اقتصاد ایران با مشکلات بسیار

 
همراه است. 

تجارت نیوز، در پرونده این هفته بخش در نظر دارد ابعاد مختلف شیوع کرونا بر اقتصاد ایران را بررسی کند و در گام اول به این سوال
جواب دهد که شیوع کرونا بر سه شاخص نرخ رشد اقتصادي، تورم و بیکاري چه اثري گذاشته است؟ آنچه در ادامه می آید پاسخ به

 
همین سوال است. نرخ رشد اقتصادي، تورم و بیکاري قبل از شیوع کرونا چقدر بود و اکنون چقدر است؟ 

 در زمان شیوع ویروس کرونا، نرخ رشد اقتصاد ایران منفی 7.6 درصد  بود و نرخ تورم نقطه به نقطه بهمن ماه 25 درصد. بودجه 99 با

 
کسري 180 هزار میلیارد تومانی مواجه بود و تحریم ها فروش نفت ایران را به کمترین میزان در دهه هاي گذشته رسانده بود. 

حالا به لیست مشکلات ساختاري و تحریم، کرونا هم اضافه شده بود. همان زمان مرکز پژوهش هاي مجلس در گزارشی اعلام کرد
کرونا هم میزان تولید را کاهش می دهد و هم به کسري بودجه بیشتر دامن می زند. نتیجه اینکه اقتصاد هم درگیر تورم بالاتر می

 
شود و هم نرخ رشد اقتصادي پایین تر. به عبارتی این ویروس، همزمان اقتصاد را دچار شوك عرضه و تقاضا می کند. 

مرکز پژوهش هاي مجلس در گزارشی اعلام کرد کرونا هم میزان تولید را کاهش می دهد و هم به کسري بودجه بیشتر دامن می زند.

 
نتیجه اینکه اقتصاد هم درگیر تورم بالاتر می شود و هم نرخ رشد اقتصادي پایین تر. 

شوك عرضه و تقاضا در اقتصاد چگونه این ویروس به کاهش تقاضا دامن می زند؟ بر اساس گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس،
تعطیلی کسب وکارها باعث بیکاري افراد می شود و این بیکاري و کاهش درآمد به کاهش تقاضا منجر می شود. از طرف دیگر چون
زمان معینی براي اتمام کرونا نمی توان اعلام کرد، خانوارها تقاضاي فعلی براي خرید را به تعویق می اندازند و بیشتر پس انداز می

 
کنند. در نتیجه تقاضا باز هم کم و کمتر و رکود بیشتر می شود. 

اما همزمان با کاهش تقاضا، طرف عرضه هم دچار مشکل می شود. پیش از شیوع کرونا، تحریم ها روند واردات کالا به کشور را دشوار
کرده بود. شیوع کرونا هم منجر به بسته شدن مرزها شد و روند کند واردات، با اختلال جدي مواجه شد. نتیجه کاهش واردات، کمبود
کالا در واحدهاي تولیدي و کاهش عرضه بود. بخشی از ظرفیت واحدهاي تولیدي به دلیل کاهش واردات کاهش یافت و بخشی به

 
دلیل کاهش تقاضا در بازار. 



 
 

نتیجه هر دو، تعدیل نیرو و از دست رفتن درآمد برخی از خانوارهاست. این چرخه اما در این بخش متوقف نمی شود. بیکاري و کاهش
درآمد افراد به کاهش تقاضا دامن می زند و کاهش تقاضا به معناي کاهش عرضه و افت ظرفیت تولید است که به تعدیل نیروي کار

 
منجر می شود و این چرخه ادامه می یابد! 

تعطیلی کسب وکارها باعث بیکاري افراد می شود و این بیکاري و کاهش درآمد به کاهش تقاضا منجر می شود. چون زمان معینی

 
براي اتمام کرونا نمی توان اعلام کرد، خانوارها تقاضاي فعلی براي خرید را به تعویق می اندازند و بیشتر پس انداز می کنند. 

نرخ رشد اقتصادي منفی 6 درصد؟ اما کرونا چه اثري بر نرخ رشد اقتصادي گذاشته است؟ افت تولید و کاهش تقاضا اقتصاد را با رکود

 
و کاهش نرخ رشد اقتصادي مواجه می کند. 

از طرف دیگر آمارهاي رسمی می گوید بخش هاي مختلف اقتصاد از جمله بخش خدمات با کاهش فعالیت شدید مواجه شده اند و

 
اینها همه براي کوچک شدن اقتصاد ایران کافی است. 

آمار رئیس کل بانک مرکزي از نرخ رشد اقتصادي سه ماهه اول سال 99 می گوید وضعیت نه تنها بدتر نشده بلکه کمی هم بهتر شده.

 
چون به گفته عبدالناصر همتی نرخ رشد فصل بهار بدون نفت منفی 6 درصد و با احتساب نفت منفی 2.8 درصد بوده. 

آمار مرکز آمار از این هم بهتر است و می گوید نرخ رشد اقتصادي بدون نفت منفی 1.7 و با نفت منفی 3.5 درصد گزارش شده است.

 
این در حالی است که قبل از شیوع کرونا نرخ رشد اقتصادي در 9 ماهه اول سال 98 منفی 7.6 درصد گزارش شده بود. 

بدترین نرخ رشد اقتصادي در 33 فصل گذشته! شواهد و قرائن می گوید اگر وضعیت نرخ رشد اقتصادي در این مدت بدتر نشده باشد،
بهتر نشده است. از میان سه بخش اصلی اقتصاد، بخش خدمات بیشترین تاثیر منفی را از کرونا گرفته است. این تاثیر هم در نرخ رشد

 
اقتصادي خود را نشان می دهد و هم در آمار بیکاري. 

 



منبع: مرکز آمار ایران- بهار 99 به گزارش مرکز آمار، نرخ رشد اقتصادي بخش خدمات در سه ماهه اول سال 99 منفی 3.5 درصد
است. این بدترین نرخ رشد اقتصادي بخش خدمات در 33 فصل گذشته است. یا به عبارتی طی دهه 90 که اقتصاد ایران مدام
کوچکتر می شد، بخش خدمات وضعیت مطلوب تري در مقایسه با بخش کشاورزي و صنعت داشت و حالا وضعیت این بخش نگران

 
کننده است. 

اما مساله زمانی نگران کننده تر می شود که بدانیم بخش خدمات به تنهایی53 درصد از کل اقتصاد ایران را شامل می شود و
بیشترین سهم از اشتغال را دارد. به عبارتی بیش از 12 میلیون نفر در این بخش شاغل هستند و منفی شدن عملکرد این بخش از

 
بابت اثري که بر اشتغال کل به جا می گذارد، نگران کننده است. 

به گزارش مرکز آمار، نرخ رشد اقتصادي بخش خدمات در سه ماهه اول سال 99 منفی 3.5 درصد است. این بدترین نرخ رشد

 
اقتصادي بخش خدمات در 33 فصل گذشته است. 

بیکاري 24 درصدي! مرکز پژوهش هاي مجلس در گزارش دیگري هم به بررسی وضعیت بازار کار ایران در بهار 99 پرداخته است.
گزارشی که در نگاه اول می گوید نرخ بیکاري بهار 99 نسبت به بهار 98 حدود 1.1 درصد کمتر شده است. اما گزارش بلافاصله تاکید

 
می کند که این کاهش ناشی از افزایش اشتغال نیست، بلکه نشان دهنده کاهش نرخ مشارکت و ناامیدي مردم از یافتن شغل است. 

گزارش البته به نکته قابل توجهی اشاره می کند. آن هم اینکه اگر افراد شاغل و بیکار اضافه شده به جمعیت غیرفعال همچنان در بازار

 
کار باقی می ماندند، نرخ بیکاري در بهار 99 به جاي 8/9 درصد اعلام شده توسط مرکز آمار ایران به 24درصد می رسید. 

 
 

 
بخش اشتغال تاثیرات دیگري هم از ویروس کرونا گرفته است. 

- بررسی ها نشان می دهد در بهار 99 نسبت به بهار 98 حدود دو میلیون نفر از تعداد جمعیت فعال کشور کم شده است. از این

 
تعداد، یک میلیون و 500 هزار نفر شاغل و 500 هزار نفر بیکار بوده اند که هر دو گروه از بازار کار خارج شده اند. 

- نکته مهم دیگر این است که از این یک میلیون و 500 هزار نفر شاغلی که شغل خود را از دست داده اند، حدود نیمی (49 درصد)
در بخش خدمات مشغول به کار بوده اند، 27 درصد در حوزه صنعت و مابقی در بخش کشاورزي بوده اند. گزارش سازمان جهانی کار
نشان می دهد کرونا بر بازار کار همه کشورها اثر منفی گذاشته و میزان اشتغال این کشورها کاهش یافته و نرخ بیکاري افزایش قابل
توجهی داشته است. اما مساله ایران این است که در ایران، بیکاري در شرایطی به کاهش درآمد خانوار منجر شده که نرخ تورم هم

 
افزایش قابل توجهی داشته و ترکیب این دو، معشیت مردم را با مشکلات جدي مواجه کرده است. 

از یک میلیون و 500 هزار نفر شاغلی که در بهار 99 شغل خود را از دست داده اند، حدود نیمی (49 درصد) در بخش خدمات

 
مشغول به کار بوده اند، 27 درصد در حوزه صنعت و مابقی در بخش کشاورزي. 

تورم، بلاي بدتر از کرونا بر اساس گزارش مرکز آمار نرخ تورم تقطه به نقطه در بهمن سال 98 و همزمان با شیوع کرونا 25 درصد بود.
اما آخرین گزارش این مرکز نشان می دهد نرخ تورم نقطه به نقطه آبان ماه به 46.4 درصد رسیده است. این یعنی یک خانوار براي

 
تامین مایحتاج خود در آبان امسال در مقایسه با آبان سال گذشته باید 46.4 درصد بیشتر هزینه کند. 



 
اما افزایش تورم به شکل دیگري هم بر منفی شدن نرخ رشد اقتصادي اثر می گذارد و هم بر افزایش بیکاري. 

اقتصاد زمانی به حرکت در می آید که تقاضا در آن افزایش یابد. افزایش تقاضا به افزایش عرضه و تولید منجر می شود و این مساله

 
می تواند به افزایش ظرفیت واحدهاي تولیدي و خدماتی و اشتغال افراد منجر شود. 

دولت با کسري بودجه مواجه است و این کسري با شیوع کرونا بیشتر هم شده؛ پس دولت اعتبار کافی براي حمایت همزمان از

 
خانوارها و بنگاه ها ندارد و در این شرایط سیاست دولت بیشتر بر حمایت نقدي از خانوارها متمرکز می شود. 

اما این افزایش تقاضا زمانی رخ می دهد که خانوارها امکان مصرف را داشته باشند. اما افزایش تورم به معناي این است که قدرت خرید
خانوار کمتر شده و سبد مصرفی آنها مدام کوچکتر می شود. از طرف دیگر نه ایران که دیگر کشورها هم چشم انداز روشنی براي

 
خروج از دوره کرونا ندارند. 

در نتیجه با وجود تورم و ماندگاري کرونا، خانوارها به جاي مصرف به پس انداز روي می آورند و تقاضاي خود را به آینده موکول می
کنند. این کاهش مصرف باز هم بر رکود اقتصادي تاثیر می گذارد و این رکود می تواند منجر به بیکاري افراد بیشتري شود و

 
خانوارهاي بیشتري را با چالش کاهش درآمد مواجه کند. 

 
 

منبع: مرکز پژوهش هاي مجلس دولت ِناتوان از حمایت این مشکلات در حالی رخ داده که در دیگر کشورهاي جهان، دولت ها
سیاست هایی براي حمایت از خانوارهاي کم درآمد و کسب وکارهاي از بین رفته دارد. یعنی هم از خانوارها حمایت می کند و هم از
بنگاه ها. اما شاید بخش مهم این حمایت سیاست هایی است که با کمک به بنگاه هاي اقتصادي سعی در احیا و توانمندسازي آنها

 
دارد تا آنها بتوانند سریع تر به روند عادي فعالیت برگردند، افرادي را به کار دعوت کنند و نیروي کمتري را تعدیل کنند. 

 
اما در ایران براي انجام این حمایت ها دو مشکل عمده وجود دارد؛ 

- دولت با کسري بودجه مواجه است و این کسري با شیوع کرونا بیشتر هم شده؛ پس دولت اعتبار کافی براي حمایت همزمان از
خانوارها و بنگاه ها ندارد و علی رغم وعده هایی که داده بعید است بتواند تسهیلات چندانی در اختیار بنگاه ها بگذارد. در این شرایط

 
سیاست دولت بیشتر بر حمایت نقدي از خانوارها متمرکز می شود. 

- دولت حتی اگر هم بخواهد نمی تواند از برخی از مشاغل حمایت کند. چراکه افرادي شغل و درآمد خود را از دست داده اند که
داراي مشاغل غیررسمی و فاقد بیمه اند. حمایت هاي دولت هم گاهی نمی تواند این مشاغل را نجات دهد. چراکه مشاغل مذکور نه
داراي بیمه هستند که تخفیف در حق بیمه کارفرما سبب نجات آنها شود و نه مالیات می پردازند و نه به تسهیلات و کمک هاي مالی

 
دولت دسترسی دارند. این گروه با از دست رفتن شغل به بیکاران فقیر تبدیل می شوند. 

از طرف دیگر چون این افراد پیش از این شغل داشته اند و تحت حمایت نهادهایی مانند کمیته امداد و بهزیستی هم نیستند، کمک

 
هاي یارانه اي و معیشتی دولت هم شامل آنها نمی شود. 

مرجع آموزش بورس ایران راه اندازي شد! آموزین



شاهین؛ محصول جدید سایپا

منبع: فرادیدشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/09/03

خط تولید پلت فرم SP 100 سایپا که «شاهین» نخستین فرزند آن خواهد بود با ظرفیت کامل می تواند در هر شیفت240
دستگاه خودرو با توانایی ارتقا به 480 دستگاه را تجاري سازي و در هر شیفت 143 اشتغال مستقیم ایجاد کند.

 
 

شاهین، نخستین سدان بر پایه پلت فرم SP 100 است. این سدان خانوادگی قرار است با دو کیسه هوا، سانروف، ترمز هاي دیسکی،
سیستم روشنایی در روز (Daylight)، سنسور نور و پارك و دوربین عقب، نمایشگر لمسی، فرمان برقی، آینه هاي تاشو برقی،

 
استارت دکمه اي، تهویه مطبوع اتوماتیک، سیستم کنترل فشار باد تایر ها TPMS و ... وارد بازار شود. 

«شاهین» تازه وارد گروه خودروسازي سایپا که قرار است زمستان امسال تحویل مشتریان شود، بازار خودروي کشور را متحول خواهد

 
کرد. 

این خودرو در سخت ترین شرایط تحریمی کشور با همت مهندسان داخلی در سایپا طراحی و تولید شده است و با تمام چالش ها و
عدم همکاري شرکت هاي خارجی، سایپا توانست خودروي شاهین را مطابق با استاندارد هاي 85 گانه داخلی و در سطح استاندارد

 
هاي اروپایی، طراحی و به مرحله تولید انبوه نزدیک کند. 

 
استقبال و اعتماد مشتریان 

این خودرو نیامده به بازار، توانست متقاضیان خرید خودرو را به خود جذب کند. به گونه اي که در طرح اخیر پیش فروش محصولات

 
سایپا بیش از 100 هزار نفر براي این خودرو ایرانی ثبت نام کردند. 

مدیران سایپا، استقبال براي ثبت نام خودروي جدید این گروه خودروسازي را اتفاقی مثبت براي صنعت خودرو ارزیابی کرده و اظهار
داشتند مردم ضمن اعتماد به خودروي داخلی به این باور و یقین رسیدند که شاهین بر اساس سلایق و علایق مردم طراحی شده است

 
و شاید بتوان گفت که شاهین تعریفی مدرن و متفاوت از سدان ایده آل براي خانواده هاي ایرانی است. 



از این رو گروه خودروسازي سایپا اطمینان داده است که خودروي شاهین با کیفیت مناسب در اختیار مردم قرار گیرد، تا فصلی نو از

 
تولیدات ملی در بازار خودرو، آغاز شود. 

 
یک محصول ایرانی 

92 درصد قطعات خودروي شاهین ساخت قطعه سازان داخلی است و اگر تولید برخی از قطعات، توجیه اقتصادي داشت و یا کشور با

 
فقدان برخی از مواد اولیه که بعضا مواد معدنی است روبرو نبود، درصد داخلی سازي بسیار بالاتر بود. 

تامین بیش از 92 درصد قطعات این خودرو در داخل کشور موضوعی است که می توان از دو زاویه به آن اشاره کرد؛ اول این که با
توجه به سطح تکنولوژیکی این خودرو، قطعه سازان داخلی توانسته اند با ارتقاء سطح دانش فنی خود، قطعاتی با کیفیت و تکنولوژي

 
بالاتر نسبت به گذشته تولید کنند که در نهایت موجب رشد سطح قطعه سازان داخلی شده است. 

در نگاه دوم می توان گفت تامین بخش عمده قطعات این خودرو در داخل، به معنی کاهش وابستگی به تامین کنندگان خارجی و

 
کاهش ارزبري این محصول است. 

 
 

 
امکانات رفاهی، قابلیت هاي فنی 

شاهین، نخستین سدان بر پایه پلت فرم SP 100 است. این سدان خانوادگی قرار است با دو کیسه هوا، سانروف، ترمز هاي دیسکی،
سیستم روشنایی در روز (Daylight)، سنسور نور و پارك و دوربین عقب، نمایشگر لمسی، فرمان برقی، آینه هاي تاشو برقی،

 
استارت دکمه اي، تهویه مطبوع اتوماتیک، سیستم کنترل فشار باد تایر ها TPMS و ... وارد بازار شود. 

شاهین همانطور که در گذشته نیز گفته شد، با پیشرانه 1.5 لیتري توربو با حداکثر توان 110 اسب بخار و حداکثر گشتاور 165 نیوتن

 
متر روانه خیابان هاي کشورمان شود. 

SP سدان شاهین آخرین مدل از تولید خودروي ملی گروه خودروسازي سایپا نیست و قطعا در آینده نزدیک خانواده اي از پلت فرم
100 تولید خواهد شد که این امر نشان از انطباق پذیري پلت فرم شاهین با سگمنت هاي مختلف دارد؛ استراتژیی که بسیاري از

 
خودروسازان جهان در پیش گرفته اند. 

 
به روزترین پلت فرم صنعت خودرو ایران 

از این رو و در راستاي تکمیل سبد محصولات سایپا و تنوع بخشی که هدف گذاري شده، قرار است کراس اوور پلت فرم SP 100 با



نام تجاري آریا نیز تولید شود. در حال حاضر این پلت فرم به عنوان به روزترین سازه توسعه محصول در کشور شناخته می شود و

 
هنوز سایر خودروسازان، امتیاز چنین پلت فرمی را در اختیار نگرفته اند. 

مرکز تحقیقات سایپا با ارتقا دانش فنی و مهندسی و در چند سال گذشته توانسته تا مگاپلت فرم SP 100 را طراحی کند و مالکیت

 
معنوي آن را دارا باشد. 

خط تولید پلت فرم SP 100 سایپا که «شاهین» نخستین فرزند آن خواهد بود با ظرفیت کامل می تواند در هر شیفت240 دستگاه

 
خودرو با توانایی ارتقا به 480 دستگاه را تجاري سازي و در هر شیفت 143 اشتغال مستقیم ایجاد کند. 

فرآیند مهندسی محصول جدید سایپا بر پایه خودکفایی، توجه به نیاز هاي روز مشتریان و استاندارد هاي مورد نیاز خانواده هاي ایرانی
است. در نگاه جدید گروه خودروسازي سایپا، تمامی جزئیات خودرو با دقت کنار هم قرار گرفته و ضمن توجه به استاندارد هاي روز

 
کشور به استاندارد هاي اروپایی هم پرداخته شده است. 

از این رو سایپا در پروژه شاهین، اطلاعات مهمی از ایمنی خودرو را براي نخستین بار براي مشتریان به نمایش گذاشته و در این

 
خودرو تلاش شده عمده تکنولوژي هاي روز مورد نیاز متقاضیان خرید خودرو تامین شود. 

 
 

 
ایمن ترین خودرو ایرانی 

از دیگر نکات قابل توجه خودروي شاهین می توان به سطح ایمنی آن اشاره کرد. زیرا با تست هایی که شاهین در مراکز بین المللی
پشت سر گذاشته است، این خودرو را باید در ردیف ایمن ترین خودرو هاي تولیدشده در کشور قرار داد. از جمله تست هایی که این

 
خودرو توانسته با موفقیت پشت سر بگذارد، تست ایربگ SRS است. 

این نوع ایربگ که در خودرو هاي روز دنیا نیز به کار گرفته می شود، نوعی ایربگ هوشمند است که باتوجه به سطح فشاري که خودرو

 
و مجموعه ایمنی آن از جمله کمربند ایمنی تحمل می کنند، عکس العمل کیسه هوا را کنترل خواهد کرد. 

همچنین این خودرو توانسته استاندارد هاي ECE اتحادیه اروپا را که در زمینه ایمنی هستند پاس کند؛ موردي که خود برگ برنده

 
اي در کارنامه محصول جدید سایپا به شمار می رود. 

یک طراحی خاص و هماهنگ 



به طور اجمالی باید گفت مهم ترین شاخص طراحی جلوي خودرو که کاراکتر آن را ترسیم کرده، جلوپنجره بیضی شکلی در قاب
کرومی است که به گرافیک چراغ هاي کاملا هماهنگ شده و چهره اي جذاب براي آن رقم زده است. در این بخش همچنین خطوط

 
روي درب موتور که به سمت جلوپنجره کشیده شده اند در حجم دهی آن نقش مهمی دارند. 

در طرفین رینگ هاي 15 اینچی، خطوط سقفی که با شیبی ملایم به سمت صندوق رفته اند و خطوط فرم دهنده بر روي بدنه،

 
شاخص ترین جزئیاتی هستند که توجه شما را به خود جلب خواهد کرد. 

در انتهاي خودرو نیز چراغ هاي دوتکه عقب که بخش کوچکی از آن در روي صندوق قرار دارد و محل قرار گیري پلاك، پررنگ تر از
بقیه اجزا بوده و تعریفی جذاب و مناسب را براي آن رقم زده است؛ استفاده از چراغ هاي ال اي دي روشنایی در روز که علاوه بر

 
زیبایی، طراحی آن را همگام با خودرو هاي روز کرده است. 

منبع: سایپانیوز



کاهش آمار طلاق با پادرمیانی کرونا

منبع: ایرناشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/09/03

قزوین - ایرنا - برخی از کارشناسان و مسؤولان معتقدند که شیوع بیماري کرونا و ایجاد شرایط خاص در سبک زندگی افراد
باعث شده تا آمار طلاق در استان قزوین 6 درصد کاهش یابد.

 قزوین - ایرنا - برخی از کارشناسان و مسؤولان معتقدند

 
که شیوع بیماري کرونا و ایجاد شرایط خاص در سبک زندگی افراد باعث شده تا آمار طلاق در استان قزوین 6 درصد کاهش یابد. 

شیوع بیماري کرونا در حالی که با بیماري و فوت شهروندان همراه بوده، دستاوردهاي مثبتی را نیز با خود به همراه دارد که بخشی از

 
آن به صورت مستقیم روي زندگی ایرانیان اثر گذاشته است. 

کاهش آمار طلاق و افزایش آمار ازدواج در استان قزوین موضوعی بود که براي خیلی از کارشناسان و تحلیلگران مسائل اجتماعی

 
سوالات فراوانی ایجاد کرد. 

کارشناسان معتقدند اگرچه کرونا شیوه ازدواج آسان را ترویج کرد و زوج ها می توانستند با کم ترین هزینه راهی خانه بخت شوند، اما

 
این سادگی و تسهیل در خصوص طلاق نتیجه عکس داشته و باعث شد تا خیلی از زوج ها با انصراف موقت به زندگی ادامه دهند. 

آمارهایی که در خصوص طلاق از سوي سازمان بهزیستی منتشر می شود با آمارهاي سازمان ثبت احوال متفاوت است، آمار بهزیستی
پرونده محور و بر اساس ارجاع زوج ها از سوي دستگاه قضایی به سامانه تصمیم جمع آوري می شود، اما آمار ثبت احوال، درج طلاق

 
در دفترخانه است که مستند بوده و مورد بحث ما قرار دارد. 

با این حال بد نیست که نگاهی به آمارهاي بهزیستی بیاندازیم؛ چندي پیش زهرا غلامرضایی معاون پیشگیري اداره کل بهزیستی
استان قزوین درخصوص وضعیت طلاق گفته بود که «استان قزوین در آمار طلاق رتبه سیزدهم کشوري را دارد و متاسفانه سن طلاق
براساس آمار سامانه تصمیم در استان بین 30 تا 40 سال است که دلیل اصلی آن نیز اعتیاد، بی وفایی وعدم مسوولیت پذیري زوج ها

 
است.» 

سازمان ثبت احوال نیز گفته بود که ثبت واقعه طلاق زوج ها در استان قزوین براي نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال



 
قبل 6 درصد کاهش یافته است، اما آمار ازدواج با رشد چهار درصدي همراه است. 

در اینجا با صرف نظر از علل افزایش ازدواج، می خواهیم روي کاهش آمار طلاق صحبت کنیم؛ به همین خاطر با چند زوج ساکن

 
قزوین که از طلاق منصرف شده بودند، مصاحبه کردیم. 

 
جالب است که بیشتر آن ها شیوع بیماري کرونا را عامل کاهش طلاق عنوان می کنند: 

 
 

 
کرونا باعث شده تا در تصمیم طلاق تردید کنیم 

آرزو و محسن یک زوج قزوینی که قصد جدا شدن از یکدیگر را داشتند، در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفتند: به علت اختلافاتی که
بین ما بود تصمیم گفتیم تا از یکدیگر جدا شویم، اما وجود برخی شرایط مانند بیماري کرونا باعث شد تا طلاق را به سال آینده

 
موکول کنیم. 

این زوج قزوینی بیان داشتند: مراجعه به وکیل، رفتن به دادگاه و استفاده از کلاس هاي مشاوره از جمله مراحلی بود که باید قبل از
طلاق انجام می شد، اما تعطیلی برخی از این واحدها و محدودیت هایی که در تردد وجود داشت، باعث شد تا اتفاق طلاق را تاخیر

 
بیاندازد. 

آرزو در ادامه اضافه کرد: محسن مدتی است که به مواد مخدر گرایش پیدا کرده و خانواده هر دوي ما معتقدند که او با رفتن به کمپ
ترك اعتیاد می تواند اصلاح شود؛ با این حال شیوع بیماري کرونا به حدي جدي بود که ترس از بیماري باعث شد تا این اتفاق صورت
نگیرد، اکنون نیز خانواده محسن معتقدند که من هیچ کاري براي ترك محسن انجام نداده ام، من می دانم که این ها بهانه است و

 
محسن هرگز ترك نمی کند، اما نمی خواهم بهانه به دست خانواده شوهرم بدهم. 

محسن نیز اظهار داشت: کرونا برخی از کارخانجات مثل شرکت من را تعطیل کرد و از دست دادن کار به قدري براي من ناگوار بود که
ناخواسته به سمت مواد مخدر روي آوردم؛ من حاضرم ترك کنم، اما فعلا شرایط ترك اعتیاد به خاطر بیماري کرونا ممکن نیست و

 
همسرم باید در این خصوص همراهی کند. 

 
فوت پدر و مادر شوهرم بر اثر کرونا طلاق را به تاخیر انداخت 

لیلا زن 35 ساله ساکن شهر محمدیه به خبرنگار ایرنا گفت: از سال 97 با شدت گرفتن اختلافات بین من و همسرم، تصمیم به



جدایی گرفتیم و الان نزدیک به 2 سال است که جدا از یکدیگر زندگی می کنیم، طلاق ما یک تصمیم قطعی و 2 نفره بود که روي

 
آن توافق کرده بودیم و حتی پس از رفتن به کلاس هاي مشاوره نیز نتوانستیم روي یک موضوع به تفاهم برسیم. 

وي افزود: چندي پیش تصمیم گرفتیم تا قبل از آغاز پاییز طلاق خودمان را قطعی کنیم، تا اینکه ابتلاي پدر شوهرم به بیماري کرونا
و فوت ناگهانی او باعث شد تا من به عنوان خانواده نزدیک داغدار از این اقدام براي مدت کوتاهی صرف نظر کنم، متاسفانه کرونا به
مادر شوهرم نیز سرایت کرده بود و فوت او نیز جایی براي این اتفاق باقی نگذاشت و رسم ادب بر این است که تا سالگرد درگذشت آن

 
ها، هرچند جدا از همسر، اما اتفاق تلخ دیگري مثل طلاق رقم نزنم. 

 
 

 
کرونا مرا بیکار کرد؛ به همسرم گفتم که همه چیز دست من نیست 

علیرضا 37 ساله ساکن قزوین در مورد تصمیم طلاق همسرش به خبرنگار ایرنا گفت: از بهمن ماه سال 98 که بیماري کرونا شیوع
پیدا کرد، کارخانه من براي مدت طولانی تعطیل شد و سرانجام مدیرعامل براي جلوگیري از زیان بیشتر شروع به تعدیل نیرو کرد؛ من

 
بیکار شدم و مشکلات من با همسرم آغاز شد. 

وي با بیان اینکه همسرش روي مسئله کار و اشتغال بسیار حساس است، اظهار داشت: به اصرار همسرم مدتی در حال کار با اسنپ
هستم، اما همسرم معتقد است که پول اسنپ جوابگو نیست و مرد باید شغل بهتري داشته باشد، من به همسرم گفتم که اگر شرایط

 
کرونایی نبود، قطعا کار بهتري پیدا می کردم، او نیز متقاعد شد و قرار شد طلاق را به تاخیر بیاندازیم. 

علیرضا خاطرنشان کرد: من آدمی نیستم که با بهانه جویی به دنبال توجیه کارهاي غلط باشم، اما بیکاري من از شرکت واقعا دست
من نبود و از آنجایی که همسرم خود شاغل است، توقع زیادي از من دارد که لااقل انتظار دارم تا سال بعد از طلاق منصرف شده و به

 
من فرصت بیشتري بدهد. 



 
 

 
ترس از ابتلا به کرونا از ترس هاي دیگر قوي تر و بالاتر است 

مسعود رضایی مشاوره خانواده و مدرس دانشگاه در این خصوص به خبرنگار ایرنا گفت: اولین موضوعی که زوج ها هنگام طلاق به آن
فکر می کنند، عواقب این موضوع و اثرات آن روي زندگی است، در این میان زنان بیشتر از مردان نسبت به ترك همسر دوراندیش

 
هستند و تلاش می کنند تا آسیب کمتري به زندگی خویش وارد سازند. 

وي افزود: در شرایط کرونا که همه ترس از ابتلا و فوت ناشی از این بیماري دارند، طلاق جایگاهی در ذهن افراد نخواهد داشت، لااقل
بهترین تصمیم این است که در این مدت دور از یکدیگر زندگ کرد، اما زن و شوهر به خوبی می دانند قدم گذاشتن در کلاس هاي

 
مشاوره و حتی دادگاه می تواند عواقب به مراتب تلخ تري نسبت به طلاق براي آن ها باقی بگذارد. 

رضایی بیان داشت: ترس ها از نظر روانشناسی سلسله مراتب دارند و امروز ترس از ابتلا به کرونا از سایر ترس ها فراتر و قوي تر است؛

 
مخصوصا پاي جان و سلامت در میان باشد، دیگر اختلاف زن و شوهري و تغییر مدل زندگی چندان خودنمایی نمی کند. 

این مدرس دانشگاه معتقد است که اگرچه آمار طلاق این روزها به خاطر شرایط اقتصادي ناشی از تحریم و کرونا کاهش یافته است،
اما به محض برطرف شدن این تهدید زیستی، مجددا با افزایش آمار طلاق روبرو خواهیم شد که در این خصوص مسؤولان باید نگاه

 
جامع تري را لحاظ کنند. 

رضایی با بیان اینکه امروز ناخواسته با پادرمیانی کرونا شاهد پایداري زندگی زوج هاي هستیم، یادآور شد: متولیان حوزه اجتماع و
فرهنگی در جامعه باید شرایطی را فراهم کنند که زوج هاي درحال طلاق از فرصت پیش آمده براي بهبود روابط خود استفاده کنند؛

 
نباید فراموش کرد که کرونا در کنار همه تهدیدات خود می تواند فرصت هاي ارزشمندي پیش روي ما بگذارد. 



 
 

 
در شرایط کرونایی طلاق گرفتن در اولویت نیست 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین در این رابطه گفت: خیلی از زوج هایی که تصمیم به طلاق داشتند، به خاطر

 
شیوع بیماري کرونا و زندگی سختی که بر مردم حاکم شده است، از این تصمیم منصرف شدند و به نظر آن را اولوبت نمی دانند. 

مریم بیدخام افزود: در شرایطی که هر روز با آمار بالاي تلفات انسانی در خصوص بیماري کرونا روبرو هستیم، اختلاف بین زوج ها آن
قدر مهم نیست که بخواهیم شرایط را براي خودمان دشوارتر کنیم، براي طلاق گرفتن هیچ موقع دیر نیست، اما این روزها با هم

 
زندگی کردن بهتر از تنها ماندن است. 

وي اضافه کرد: اگرچه شیوع ویروس کرونا تبعات تلخ و ناگواري را براي بسیاري از شهروندان رقم زد اما در کنار آن، برخی فرصت هاي
تازه در سبک زندگی جامعه را نیز فراهم کرده است؛ همسران که امروز می خواهند از یکدیگر جدا شوند به زوج هاي تازه ازدواج کرده
نگاه کنند، چون در 6 ماهه ابتداي سال جاري شاهد ازدواج بسیاري از زوج هاي جوان به دور از تجمل گرایی و متحمل نشدن هزینه

 
هاي سنگین بودیم. 

بیدخام به شرایط اجتماعی و اقتصادي زوج هاي داراي اختلاف نیز اشاره کرد و گفت: شیوع بیماري کرونا باعث شد تا اختلافات
خانوادگی در بین خانواده هاي ایرانی افزایش یابد، بنابراین زوج ها نباید عجولانه تصمیم بگیرند و خودشان را مقصر بدانند، شرایطی
که کرونا ایجاد کرده روي اقتصاد و معیشت افراد تاثیر گذاشته و به نظرم بهتر است که این افراد با صبر و حوصله نسبت به جدایی از

 
هم تصمیم بگیرند. 

بیدخام:زوج ها نباید عجولانه تصمیم بگیرند و خودشان را مقصر بدانند، شرایطی که کرونا ایجاد کرده روي اقتصاد و معیشت افراد

 
تاثیر گذاشته و به نظرم بهتر است که این افراد با صبر و حوصله نسبت به جدایی از هم تصمیم بگیرند. 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین خاطرنشان کرد: خانواده ها می توانند در ایام شیوع بیماري کرونا د کنار
فرزندانشان قرار گیرند و مشکلات را براي آنها ساده تر کنند، اگر فرصت پیش آمده کرونا را غنیمت بدانیم، می تواند بهانه و دلیلی

 
براي گفت و گوي بیشتر زوج ها باشد. 

بیدخام یادآور شد: بسیاري از مشاوره هاي طلاق در ایام کرونا به صورت مجازي برگزار می شد و شاید آن اثرگذاري که مورد انتظار
است، حاصل نشده باشد، پیشنهاد ما به زوج هاي در حال طلاق این است که مدت دست نگهدارند تا بلکه از مشاوره ها حضوري

بیشتر بهره مند شوند. 



نیم نگاه: به نظر می رسد آنچه که امروز باعث کاهش آمار طلاق شده، نه یک اقدام فرهنگی و اجتماعی، بلکه به علت یک حادثه

 
طبیعی است؛ شیوع بیماري کرونا به قدري هولناك بود که فرصتی براي اتفاقات دیگر مانند طلاق باقی نگذاشته است. 

بهتر است دستگاه هاي متولی حوزه طلاق مانند بهزیستی و نیروي انتظامی از فرصت پیش آمده براي بازیابی روابط زوج ها استفاده

 
کرده و تحولاتی عمیق تر و پایدارتري را در زندگی این افراد پدیدار سازند. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- مشاوره 

 
- طلاق 

 
- استان قزوین 

 
- ازدواج ساده 

 
- اعتیاد 

 
- آسیب ها 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

- جامعه شناسی



آذربایجان شرقی روستاي بدون برق ندارد

منبع: ایرناشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/09/03

تبریز - ایرنا - مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی با بیان اینکه روستاي بدون برق در استان وجود ندارد،
گفت: از مجموع 2 هزار و 706 روستا فقط 5 روستا برق رسانی نشده که دلیل آن هم سکونت فصلی در این روستاها و خالی

بودن آنها از سکنه دایمی است.

تبریز - ایرنا - مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان
شرقی با بیان اینکه روستاي بدون برق در استان وجود
ندارد، گفت: از مجموع 2 هزار و 706 روستا فقط 5 روستا
برق رسانی نشده که دلیل آن هم سکونت فصلی در این

 
روستاها و خالی بودن آنها از سکنه دایمی است. 

تقی کرمی روز دوشنبه با حضور در ایرنا مرکز آذربایجان
شرقی افزود: مهم ترین وظیفه اداره کل امور روستایی،
سیاست گذاري و نظارت بر عملکرد دستگاه هاي اجرایی
در حوزه روستایی است که در این راستا شبکه نظارت بر

 
پروژه هاي عمران روستایی راه اندازي شده است. 

وي ادامه داد: هر سال پروژه هاي عمرانی که در روستاهاي آذربایجان شرقی اجرا می شوند، 4 مرحله مورد نظارت و ارزیابی قرار می

 
گیرد که اگر ایرادات و نواقصی در پروژه وجود داشته باشد، تذکر داده می شود تا بهبود یابد. 

کرمی اظهار کرد: در آذربایجان شرقی یک هزار و 947 دهیاري وجود دارد که نظارت و کنترل بر نحوه اجراي پروژه ها و هزینه کرد

 
منابع توسط دهیاري ها زمان بر است، اما بر حسب وظیفه، اداره کل امور روستایی نظارت هاي لازم را انجام می دهد. 

وي اضافه کرد: در سال جاري تا پایان مهر ماه، دولت 107 میلیارد تومان به حساب دهیاري هاي آذربایجان شرقی پول واریز کرده

 
است که 60 درصد این مبلغ باید در حوزه عمرانی از سوي دهیاري ها در داخل روستا هزینه شود. 

مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی گفت: در گذشته براي روستاهاي فاقد دهیاري منابع تخصیص نمی یافت، ولی در 5
سال گذشته در دولت تدبیر و امید به روستاهاي فاقد دهیاري نیز منابع مالی تخصیص می یابد که در سال جاري تا پایان مهر ماه به

 
این روستاها 9 میلیارد تومان منابع مالی تزریق شده است. 

وي افزود: این مبلغ در اختیار فرمانداران قرار گرفته که موظف هستنند در روستاهاي فاقد دهیاري در زمینه توسعه و آبادنی این

 
روستاها از جمله تامین آب شرب، برق رسانی، ایجاد راه دسترسی هزینه کنند. 



کرمی ادامه داد: منابعی که در اختیار دهیاران قرار می گیرد باید به طور انحصاري در محدوده طرح هادي روستا هزینه شود، ولی براي
منابعی که در اختیار روستاهاي فاقد دهیاري قرار می گیرد، محدودیتی وجود ندارد و می تواند براي پروژه هاي مختلف از جمله راه

 
روستایی، آبرسانی، برق رسانی، جاده بین مزارع و پروژه هاي مختلف براي رفع مشکل آن روستا هزینه شود. 

وي گفت: 31 شهرستان در سطح کشور به عنوان شهرستان هاي هدف توسعه از سوي وزارت کشور انتخاب شده اند که در آذربایجان
شرقی، شهرستان بستان آباد به عنوان شهرستان هدف توسعه از سوي وزارت کشور تعیین شده که پیگیري روند اجراي طرح از دیگر

 
وظایف اداره کل امور روستایی می باشد. 

مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی افزود: خوشبختانه اقدامات بسیار خوبی در شهرستان بستان آباد انجام شده که از
جمله آنها می توان به راه اندازي شهرك صنعتی «چالش صنعت» اشاره کرد؛ همچنین با پیگیري دفتر امور روستایی 350 میلیارد
تومان تسهیلات با نرخ بهره بانکی 6 درصد براي این شهرك تخصیص یافت و در اختیار تولید کنندگان کیف و کفش مستقر در آن

 
قرار گرفت. 

وي ادامه داد: در شهرستان بستان آباد به دنبال ایجاد سایت صنایع دستی هستیم که تاکنون حدود 7 میلیارد تومان هزینه و زیر

 
ساخت ها آماده شده و در مرحله واگذاري براي احداث قرار دارد. 

کرمی اظهار کرد: مراحل نهایی شهرك صنایع غذایی «وطن» و شهرك فولاد در شهرستان بستان آباد نیز طی شده که با تصویب در

 
شوراي برنامه ریزي استان انجام خواهد شد. 

 
ایجاد هاب لجستیکی در بستان آباد 

وي افزود: براي نخستین بار در کشور به دنبال ایجاد هاب لجستیکی در شهرستان بستان آباد هستیم که می تواند به کل کشور و

 
کشورهاي همسایه از جمله جمهوري هاي آذربایجان و ارمنستان و ترکیه خدمات ارایه دهد. 

مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی گفت: توسعه شهرستان چاراویماق به عنوان شهرستان محروم استان از سوي بنیاد
مستضعفان مورد توجه قرار گرفته و مقرر شده در سال جاري حدود 45 میلیارد تومان پروژه عمرانی با مشارکت دستگاه هاي دولتی

 
در آنجا اجرایی شود. 

وي اضافه کرد: در این شهرستان 65 کلاس درس در کانکس برگزار می شود که در هفته هاي گذشته 8 باب مدرسه، 11 باب خانه

 
بهداشت و 5 باب خانه عالم کلنگ زنی شد و قرار است تا پایان سال جاري به بهره برداري برسند. 

کرمی اظهار کرد: اداره کل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی به دلیل اینکه شهرستان چاراویماق، شهرستان محروم می باشد

 
1.5 میلیارد تومان از منابع در اختیار را براي اجراي طرح هادي و احداث راه روستایی اختصاص داد. 

وي با اشاره به اینکه در سال جاري مطالعات سند راهبردي اشتغال براي 65 روستاي استان به اتمام رسیده و وارد فاز اجرایی شده
است، گفت: در 4 شهرستان آذربایجان شرقی با سازمان همیاري شهرداري ها قرارداد منعقد شده و از این محل 5 میلیارد تومان براي

 
احداث مجتمع یا سایت عرضه محصولات روستایی تخصیص یافته است. 



 
تعیین چهار روستاي مورد هدف توسعه در آذربایجان شرقی 

مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی افزود: روستاي پیام در شهرستان مرند، روستاي علویان در شهرستان مراغه،
روستاي لیقوان در شهرستان تبریز و روستاي ورنکش در شهرستان میانه روستاهاي مورد هدف توسعه می باشند که براي هر کدام

 
یک میلیارد و 250 میلیون تومان منابع تخصیص یافته است. 

وي اظهار کرد: این اداره کل براي اینکه بتواند دهیاران را به مرحله خودکفایی برساند و درآمد پایدار براي آنها ایجاد کند، از طریق
پست بانک تسهیلات ارزان قیمت با نرخ بهره بانکی 8 درصد در اختیار آنها قرار داده است که تا به امروز براي 108 طرح در سطح

 
استان 34 میلیارد تومان تسهیلات بانکی تخصیص یافته است. 

کرمی اضافه کرد: از جمله پروژهاي فاخر این طرح می توان به مرمت و بازسازي ساختمان امیر ارشد شهرستان ورزقان و مجتمع

 
اقامتی و خدماتی روستاي عنصرود شهرستان اسکو ، سالن چند منظوره کردآباد و دیزج امیر مدار اشاره کرد. 

وي افزود: اتفاق جدیدي که در سال جاري رخ داد، اختصاص 14 میلیارد و 400 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه در قالب وام
کمک معیشتی و ضروري با نرخ بهره بانکی 4 درصد و بازپرداخت 6 ساله به روستاییان فاقد حقوق ثابت تا سقف 20 میلیون تومان

 
توسط این اداره کل است. 

مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی گفت: یکی دیگر از وظایف این اداره کل، آموزش دهیاران، کارکنان دهیاري ها و
روستاییان می باشد که در شرایط کرونایی این آموزش ها با همکاري دانشگاه هاي پیام نور استان و صنعتی سهند و جهاد دانشگاهی

 
استان به صورت مجازي برگزار می شود. 

وي با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه هاي زیرساختی استان نیز گفت: بیش از 10 هزار کیلومتر راه روستایی در آذربایجان
شرقی وجود دارد که تا به امروز 5 هزار و 500 کیلومتر آسفالت شده است که 56 درصد کل راه هاي روستایی استان را شامل می

 
شود. 

کرمی ادامه داد: تا به امروز یک هزار و 554 روستا از نعمت آب شرب بهره مند شده اند که از این تعداد در سال جاري براي 74 روستا

 
آبرسانی شده است. 

وي افزود: براساس آمار سال 1345 در آذربایجان شرقی 3 هزار و 708 روستا داراي کد آبادي است که از این تعداد یک هزار و یک

 
روستا به مرور زمان به شهرها محلق یا خالی از سکنه شده اند. 

 
رشد بیش از 10 برابري پوشش اینترنت در روستاهاي آذربایجان شرقی 

مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی اظهار کرد: در سال جاري 64 روستا در استان گازرسانی شده و هم اکنون در

 
مجموع 2 هزار و 170 روستاي استان از نعمت گاز برخوردارند. 

وي گفت: در حوزه سلامت روستایی در دولت تدبیر و امید اقدامات بسیار خوبی انجام شده و می توان گفت اکنون روستایی وجود
ندارد که تحت پوشش خدمات خانه هاي بهداشت قرار نداشته باشد، ضمن اینکه به تمام روستاها بهورز و نیروهاي مستقر در خانه



 
هاي بهداشت می روند و وضعیت سلامتی روستاییان عزیز را پایش می کنند. 

کرمی اظهار کرد: 987 خانه بهداشت و 157 مرکز جامعه سلامت روستایی در استان وجود دارد که از این تعداد 12 خانه بهداشت و

 
11 مرکز جامعه سلامت در سال جاري به بهره برداري رسیده است. 

وي اضافه کرد: قبل از آغاز به کار دولت تدبیر و امید 157 روستا در استان از نعمت اینترنت برخوردار بود، ولی اکنون یک هزار و 966
روستاي استان از پوشش اینترنت خانگی و یک هزار و 850 روستا از اینترنت تلفن همراه اعم از ایرانسل و همراه اول بهره مند هستند.

مدیرکل امور روستایی استانداري آذربایجان شرقی گفت: متاسفانه پوشش شبکه اینترنت در برخی نقاط ضعیف می باشد، ولی نسبت

 
به گذشته وضعیت اینترنت در استان بسیار بهبود یافته است. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان شرقی 

 
- معاونت عمران و توسعه امور شهري و روستایی وزارت کشور 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- توسعه روستایی 

- استانداري آذربایجان شرقی



ظرفیتها و الزامات کشت چغندر قند در جوین خراسان رضوي

منبع: ایرناشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/09/03

سبزوار- ایرنا- چغندر قند به عنوان ماده اولیه تولید قند و شکر یکی از محصولات راهبردي در تامین امنیت غذایی به
شمارمی رود که افزایش تولید همراه با کیفیت آن از سوي کشاورزان جوینی در خراسان رضوي سبب گام نهادن در راستاي

صادرات و رفع وابستگیها به این محصول شده است.

سبزوار- ایرنا- چغندر قند به عنوان ماده اولیه تولید قند و
شکر یکی از محصولات راهبردي در تامین امنیت غذایی به
شمارمی رود که افزایش تولید همراه با کیفیت آن از سوي
کشاورزان جوینی در خراسان رضوي سبب گام نهادن در
راستاي صادرات و رفع وابستگیها به این محصول شده

 
است. 

شکر در کنار برخی محصولات همچون کلزا و گندم از
محصولات راهبردي کشور است لذا اهتمام کشاورزان به
کشت چغندرقند در شرایط تحریم علاوه بر کاهش

 
وابستگی به شکر وارداتی در حفظ امنیت غذایی نقش مهمی ایفا می کند. 

شهرستان جوین خراسان رضوي نیز با سطح زیر کشت 6 هزارهکتار چغندرقند و تولید حدود 400 هزارتن محصول، یکی از قطب
هاي مهم تولید چغندر قند در کشور به شمار می رود که با جهش تولید این محصول در کشتزارهاي آن گام مهمی در خودکفایی

 
تولید شکر کشور برداشته است. 

 
چغندر قند، فرصت طلایی رونق اقتصادي جوین 

رییس اداره جهاد کشاورزي جوین نیز با اشاره به این که محصول چغندرقند فرصت طلایی رونق اقتصادي جوین است گفت: سطح
زیرکشت چغندرقند در این شهرستان از چهار هزار و 355 هکتار در سال گذشته به پنج هزارو 322 هکتار در سال جاري افزایش

 
یافته است. 

علی اکبر قارزي افزود: شهرستان جوین مستعد کشت چغندر قند به عنوان یکی از مهمترین محصولات راهبردي است که توسعه

 
سطح زیر کشت این محصول علاوه بر اشتغالزایی منجر به خودکفایی در تولید شکر و جلوگیري از خروج ارز شده است. 

وي اضافه کرد: با توجه به میانگین برداشت حدود 60 تن چغندر در هر هکتار پیش بینی می شود حدود 320 هزار تن محصول در
جوین تولید شود. همچنین عیار پایه چغندر قند کشور 14 است اما میانگین عیار چغندر قند جوین بیشتر از این میزان و معادل

17.65 است. 



رییس اداره جهاد کشاورزي جوین گفت: محصول چغندر تولیدي در شهرستان به کارخانه قند جوین منتقل شده و تا کنون این

 
کارخانه افزون بر 60 هزار تن چغندر تحویل گرفته است. 

قارزي افزود: همچنین براي نخستین بار در کشور بارگیري چغندر برداشت شده در مجموعه کشت و صنعت این شهرستان با دستگاه

 
لودر کلینر انجام می شود. 

وي ادامه داد: در سالهاي گذشته چغندرهاي برداشت شده توسط لودر به کارخانه قند انتقال داده می شد که طی این انتقال با توجه
به تیغه هاي جلوي بیل لودر، میزان زیادي از چغندرهاي زیرین زخمی یا شکسته می شد اما با وجود این دستگاه هیچ نوع ضایعات

 
ناشی از شکستگی به انبار اصلی در کارخانه حمل نمی شود. 

 
جوین، رتبه نخست تولید چغندر کشور 

فرماندار جوین هم بهخبرنگار ایرنا گفت: چغندر قند به عنوان مهمترین ماده اصلی تولید قند و شکر یکی از محصولات راهبردي در

 
این شهرستان است که سهم مهمی در اقتصاد این منطقه دارد. 

حسین جمشیدي افزود: شهرستان جوین، قطب تولید چغندر قند در خراسان رضوي است و در سالهاي گذشته با تولید 400 هزارتن

 
محصول، رتبه نخست کشور را کسب کرده بود که باید با حمایت هاي کافی این روند ادامه داشته باشد. 

وي اضافه کرد: فرآوري چغندر قند در جوین در کارخانه هاي قند و با کمک اسید سیتریک انجام می شود اما با توجه به حجم بالاي

 
تولید این محصول، توسعه این مراکز فرآوري ضروري است. 

فرماندار جوین گفت: هم اینک کارخانه قند جوین با مصرف روزانه پنج هزار تن یکی از بزرگترین کارخانه هاي مصرف کننده چغندر

 
قند کشور است که شکر سفید درجه یک را باکیفیت بالا و نشان استاندارد به بازار عرضه می کند. 

جمشیدي افزود: در راستاي توسعه مراکز فرآوري محصول چغندرقند تولید قند کله در جوین وجود دارد اما راه اندازي کارخانه قند

 
شکسته از شکر ضروري تر است. 

وي ادامه داد: همچنین بخشی از محصول چغندرقند جوین در کارخانه اسید سیتریک این شهرستان که در زمینه تولید انواع شوینده،

 
پاك کننده ها و مواد نگه دارنده فعالیت می کند فرآوري و تبدیل می شود. 

 
کشت چغندر نیازمند نگاه ویژه 

فرماندار جوین گفت: یک از اقدامات خوب دولت به منظور حمایت از کشاورزان و تولید کنندگان، خرید تضمینی محصولات کشاورزي

 
است اما قیمت خرید تضمینی محصول چغندر قند، تضمین کننده کشت نیست. 

جمشیدي افزود: در سال هاي اخیر هزینه کاشت تا برداشت محصول چغندرقند همچون سایر محصولات افزایش یافته و کفاف هزینه
کشاورزان نمی شود لذا حمایت از تولید این محصول مهم و اساسی نیازمند بازنگري و افزایش نرخ خرید تضمینی آن در شوراي



 
اقتصاد است. 

 
کشت چغندر قند و ایجاد چهار هزار فرصت شغلی در جوین 

فرماندار جوین گفت: در فصل برداشت چغندرقند یعنی پاییز، رونق اقتصادي در جوین ایجاد می شود و حرکت و جنب و جوش بین
کشاورزان، کارگران و ناوگان حمل و نقل ایجاد می شود و چرخ کارخانه ها به حرکت در می آید و شمار زیادي از مردم این شهرستان

 
از عواید آن بهره مند می شوند. 

جمشیدي افزود: مراحل مختلف کشت تا برداشت چغندرقند، بخش حمل و نقل این محصول به کارخانه و وجود کارخانه هاي قند

 
جوین و صنایع فرآوري تبدیلی دیگر افزون بر چهار هزار فرصت شغلی در این شهرستان ایجاد کرده است. 

پیش بینی می شود امسال بیش از یک میلیون تن چغندر قند در جوین تولید و براي فرآوري و استحصال شکر، تحویل کارخانه هاي

 
قند سراسر کشور شود. 

وسعت زمین هاي باغی و زراعی شهرستان جوین در 320 کیلومتري غرب مشهد 35 هزار هکتار و محصولات عمده آن گندم، جو و

 
چغندرقند است. این شهرستان 12 هزار بهره بردار در بخش هاي کشاورزي، باغداري، دامپروري و طیور دارد. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- چغندر 

 
- توسعه ایران 

 
- جهش تولید 

 
- شوراي اقتصاد 

 
- اشتغال زایی 

 
- دولت 

 
- خودکفایی 

- جوین



د اغد اران نان و جان

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/09/03

فاطمه ایزد ي – خبرنگار «خبر جنوب»/ این روزها کرونا د اغ خیلی ها را به د لمان گذاشته است. یکی ماد رش را از د ست د
اد ه و د یگري هنوز د ر شوك بند آمد ن نفس هاي پد رش است. یکی د ر سوگ خواهر نشسته و خیلی ها هم قرار است ذره ذره د ر
نبود براد رانشان ذوب شوند . کرونا آمد و همه چیزمان را نشانه رفت. از کسب و کار و معیشت گرفته تا جان و جسم کسانی که نفس

 
هایشان، قربانی این ویروس منحوس شد . 

واقعیت این است بسیاري از کسانی که این روزها روي تخت بیمارستان ها یا د ر انزواي گیج خانه ها جان می د هند نان آوران و
سرپرستان خانوار هستند . آنها کلید د ار معیشت و اقتصاد خانواد ه بود ه اند و با رفتنشان هم یک سوگ سنگین به یاد گار ماند ه و
هم اهل خانه، لنگ نان شبشان شد ه اند . بخشی از متوفیان کرونا زنان سرپرست خانوار و مرد انی هستند که تحت پوشش بیمه

 
نیستند و سایه حمایت هیچ نهاد د ولتی نیز بر سرشان سنگینی نمی کند . 

هر چند خانواد ه به عنوان نهاد ي قد رتمند و قابل اتکا این توانایی را د ارد که با مد یریت صحیح رفتارها، با این بحران کنار بیاید اما
با توجه به طولانی شد ن روند مواجهه با کرونا و فرسایشی شد ن توصیه هاي خانه محوري، نیاز است خانواد ه ها د ر حوزه هاي
روانشناختی، اجتماعی و بویژه معیشتی، توانمند شوند و مورد حمایت قرار گیرند . تنها گذاشتن چنین خانواد ه هایی د ر این شرایط
عواقب خوبی ند ارد و آن طور که سیما رهبري، د ختر یکی از متوفیان کرونا به «خبر جنوب» می گوید بسیاري از خانواد ه ها بویژه
زنان سرپرست خانوار، بیشتر د ر معرض خطرات ناشی از فروپاشی اقتصاد ي و فقر خواهند بود . این د ختر جوان معتقد است گروه
هاي آسیب پذیر که تحت پوشش نهاد هاي حمایتی نیستند و د ر بخش اقتصاد غیر رسمی فعالیت د اشته اند د ر این د استان،

 
متحمل ضربه هاي سخت تري خواهند شد . 

«سیما» که از کود کی، پد رش را از د ست د اد ه و ماد رش نیز چند ماه پیش، قربانی بحران بی رحم «کووید 19»شد ه تاکید می
کند که ماد ر د لسوزش، او را با د رست کرد ن ترشی و مربا بزرگ کرد ه و معلوم نیست بعد از او چطور باید روزگار بگذراند . به عقید
ه او کسانی همچون او که نان آور و سرپرست خانواد ه خود را از د ست د اد ه اند هم باید بار آسیب هاي ناشی از مشکلات عاطفی و

 
روحی را به د وش بکشند و هم غصه د ار این باشند که چطور زند گی شان را جمع و جور کنند . 

 
همسرم د ستفروش بازار شبانه بود ؛ بعد از او نان ند اریم! 

رقیه توسلی نیز با «سیما» هم د استان است و چند ي پیش، کرونا او را بیوه و بچه هایش را یتیم کرد ه است. همسرش د ستفروش
بازار شبانه بود ه و چرخ اقتصاد خانه با د ستان او می چرخید ه است. او بعد از سه ماه هنوز لباس سیاه از تن د رنیاورد ه و د ر سوگ

 
همسرش 

می سوزد . آنچه او را بیش از د اغ نان آور خانه اش رنج می د هد ، فشارهاي صاحبخانه و د غد غه سیر کرد ن شکم فرزند انش است.
او به «خبر جنوب» می گوید همسرش تحت پوشش بیمه نبود ه اما زمانی که کارش به بستري د ر بیمارستان کشید ه، هزینه هاي د
رمانی را از یکی از نهاد هاي حمایتی د ریافت کرد ه است. او براي د ریافت همین هزینه اند ك نیز مصیبت هاي زیاد ي کشید ه و تا
مد د کاران به نتیجه رسید ه اند که مشمول د ریافت این نوع خد مت می شود یا نه، چند روزي طول کشید ه است. «رقیه» این

 
روزها بزرگ ترین د غد غه اش این است که از کجا و چطور نان سفره خالی اش را تامین کند . او 

می گوید هیچ گاه شاغل نبود ه و همیشه به شانه هاي همسرش تکیه کرد ه اما حالا باید هر طور شد ه از یک مسیر د رست، بار

 
سنگین اقتصاد خانه را نیز به د وش بکشد . 

کرونا یک ماه پیش نیز پد ر «فاطمه فیروزي» را از او گرفته و د ر حال حاضر یک خانواد ه چهار نفره با اند وه ند اشتن سرپرست، د



ست و پنجه نرم می کنند . محمد راد ، یکی از بستگان این خانواد ه به «خبر جنوب» می گوید که پد ر «فاطمه»، کارگر روزمزد
ساختمان بود ه و بعد از او جز ود یعه یک خانه اجاره اي، چیزي به ارث نرسید ه است. به گفته راد ، این خانواد ه نه تنها یک د اغ
بزرگ بر د لشان سنگینی می کند بلکه د اغد ار سفره خالی خود نیز هستند و نمی د انند بعد از پد ر چگونه باید اقتصاد خانه را مد
یریت کنند . «فاطمه» د ر مقطع پیش د انشگاهی د رس می خواند و خواهر و براد رش هم از او کوچک ترند . ماد ر او نیز خانه د ار

 
است و حالا به ناچار هم باید غم نبود ن همسرش را تاب بیاورد و هم خود را براي روزهاي سخت تر آماد ه کند . 

تکلیف «سیما»، «رقیه»، «فاطمه» و صد ها نفر از کسانی که این روزها بعد از مرگ سرپرستانشان، د رد نان و معیشت به جانشان
افتاد ه مشخص نیست و آن طور که از سخنان برخی مسئولان بر می آید هنوز کار د رست و د رمانی نیز د ر این شرایط بحرانی براي
شناسایی این خانواد ه ها انجام نشد ه است. برخی مسئولان معتقد هستند فعلا فضا براي این کار مهیا نیست و زمان کافی وجود ند
ارد . با این حال رییس کمیته سلامت شوراي شهر تهران، چند ي پیش با اشاره به اینکه اغلب جان باختگان کرونا سرپرست و نان آور
خانواد ه ها هستند گفته بود وضعیت اقتصاد ي بیشتر متوفیان، متوسط رو به پایین است و د ولت و نهاد هایی همچون بهزیستی و

 
کمیته امد اد امام خمینی (ره) باید پاي کار بیایند و براي شناسایی وضعیت اقتصاد ي خانواد ه فوت شد گان، د ست به کار شوند . 

 
بیش از 26 هزار نفر از نیازمند ان فارس، کمک هاي مورد ي د ریافت کرد ه اند 

د ر استان فارس نیز خیرین و برخی د ستگاه هاي حمایتی د ر طول ماه هاي گذشته به وسع خود ، باري از د وش خانواد ه هاي
آسیب د ید ه از بحران کرونا برد اشته اند اما آن طور که مد یر کل کمیته امد اد امام خمینی (ره) فارس به «خبر جنوب» می گوید د

 
ر حال حاضر شرایط به گونه اي نیست که این افراد ، معیشت بگیر و مستمري بگیر شوند . 

به گفته محمد بذرافشان، پس از بحران کرونا خانواد ه هاي زیاد ي به صورت تک خد متی، جزو تبصره 14 شد ه اند و بر این اساس،
خد مات مورد ي د ریافت می کنند . بنا به تاکید این مسئول، معیشت بگیران کسانی هستند که تحت پوشش کمیته امد اد ند و
ماهانه حقوق د ریافت می کنند اما مشمولان تبصره 14، تنها خد مات مورد ي همچون تسهیلات و یا نیازهاي حوزه د رمانی را از این
سازمان می گیرند . مد یر کل کمیته امد اد امام خمینی (ره) فارس تاکید می کند که د ر طول هفت ماه گذشته بیش از 26 هزار نفر
از نیازمند ان فارس، کمک هاي مورد ي د ریافت کرد ه اند که د ر این میان، برخی از آنان نیز آسیب د ید گان ناشی از کرونا بود ه
اند . بذرافشان به این نکته نیز اشاره می کند که د ر صورت تشخیص مد د کاران، برخی خانواد ه ها تحت پوشش قرار خواهند گرفت
و کار کمیته امد اد به صورت مستمر، شناسایی خانواد ه هاي نیازمند و محروم براي د ریافت خد مات و معیشت است. د ر واقع کمیته
امد اد به صورت مستقل د ر قبال خانواد ه هایی که سرپرست و نان آور خود را به د لیل بحران کرونا از د ست د اد ه اند مسئولیتی ند
ارد اما به گفته این مسئول، د ر میان خانواد ه هاي شناسایی شد ه نیز ممکن است کسانی باشند که سرپرست آنها به د لیل کرونا
فوت کرد ه است. مد یر کل کمیته امد اد امام خمینی (ره) فارس می گوید زنان سرپرست خانوار و یا بانوانی که همسرانشان، زند انی
یا از کار افتاد ه است تحت پوشش کمیته امد اد هستند اما با اغاز بحران کرونا، افراد زیاد ي بیکار شد ه اند و از این سازمان، خد مات
مورد ي د ریافت کرد ه اند . برخی زنان نیز به د لیل بیماري و ابتلاي همسران خود به «کووید 19» هزینه بستري بیمارستان را از
کمیته امد اد گرفته اند و خد مات د رمانی، مسکن، اشتغال و برخی سرفصل هاي د یگر نیز به صورت مورد ي به افراد ي که د ر زمره

 
تبصره 14 هستند ارائه شد ه است. 

 
فعلا برنامه اي ند اریم؛ خد مات به صورت مورد ي ارائه می شود 

معصومه فروتن، معاون امور اجتماعی بهزیستی فارس نیز به «خبر جنوب» می گوید آمار خانواد ه هاي تحت پوشش بهزیستی که با
کرونا د رگیر شد ه اند یا جانشان را از د ست د اد ه اند ، احصا و به تهران ارسال شد ه است. هر چند به گفته او مشاوره رایگان و ارائه
برخی بسته هاي معیشتی به خانواد ه هایی که سرپرست یا یکی از اعضاي خانواد ه خود را بر اثر کرونا از د ست د اد ه اند به صورت
مورد ي د ر د ستور کار قرار گرفته اما فعلا شرایط جد ید ي براي تحت پوشش قرار گرفتن آنها اعلام نشد ه است. د ر هر حال این
روزها آمار جانباختگان کرونا د ر استان فارس افزایش یافته و بسیاري از متوفیان، نان آور و سرپرست خانوار بود ه اند . بازماند گان این
خانواد ه ها د ر د ریاي بلاي د و مصیبت بزرگ گرفتار شد ه اند و نمی د انند راه چاره نیست. شاید د ست به کار شد ن نهاد هاي

 
حمایتی براي شناسایی این خانواد ه هاي نیازمند ، اند کی از اند وه شان را تسکین د هد ! 



/انتهاي متن/



سالانه 50هزار تن محصولات گلخانه اي در آذربایجان شرقی تولید می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/09/03

تبریز- معاون سازمان جهادکشاورزي آذربایجان شرقی گفت: این استان با تولید بیش از 50 هزار تن انواع محصولات گلخانه
اي، رتبه چهارم را از حیث تولید محصولات گلخانه اي در کشور به خود اختصاص داده است.

تبریز- معاون سازمان جهادکشاورزي آذربایجان شرقی
گفت: این استان با تولید بیش از 50 هزار تن انواع
محصولات گلخانه اي، رتبه چهارم را از حیث تولید
محصولات گلخانه اي در کشور به خود اختصاص داده

 
است. 

به گزارش خبرگزاري مهر، علی رخ افروز با بیان اینکه
آذربایجان شرقی با بیش از 310 هزار نفر بهره بردار شاغل
در بخش کشاورزي حدود 21.2 درصد از سهم اشتغال را به
خود اختصاص داده است، اظهار کرد: این استان با دارا

بودن تعداد 490 واحد گلخانه اي فعال در سطح 236 هکتار رتبه 11 کشوري را از لحاظ مساحت و با تولید بیش از 50 هزار تن انواع

 
محصولات گلخانه اي رتبه چهارم کشوري را از حیث تولید به خود اختصاص داده است. 

وي با بیان اینکه بزرگ ترین پروژه کشت گلخانه اي شیشه اي خاورمیانه به روش هیدروپونیک نیز در استان آذربایجان شرقی قرار

 
دارد، گفت: بیش از 511 گلخانه کوچک مقیاس نیز در مرحله احداث و راه اندازي است. 

رخ افروز تعداد نیروي کار فعال در سطح گلخانه هاي استان را در حال حاضر بیش از 2800 نفر اعلام کرد و گفت: پیش بینی می

 
شود با راه اندازي گلخانه هاي در دست اجرا و تا سال 1404 این رقم به حدود 10 هزار نفر افزایش یابد. 

وي با بیان اینکه با ابلاغ برنامه اجرایی همکاري مشترك براي تربیت نیروي کار ماهر گلخانه اي در سال 1399 کارگروه استانی در
شهریور ماه تشکیل و همکاري مشترك بین اعضاي کارگروه در تکمیل بانک اطلاعات گلخانه ها و ارتقاي آموزشی استان آغاز شد،
ادامه داد: تعداد 6 مرکز توان افزایی از طرف سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی و 2 مرکز آموزش خصوصی از سوي

 
مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی استان به عنوان مجریان آموزشی معرفی شدند. 

وي همچنین گفت: کمیته شهرستانی نیز در شهرستان هاي مرند، شبستر، هریس، مراغه، تبریز، اسکو، جلفا، ملکان و عجب شیر

 
تشکیل و مشخصات نیروي کار فعال در آن شهرستان ها احصا شد. 

رخ افروز با بیان اینکه ضمن صدور فراخوان استانی، تاکنون مشخصات تعداد 50 نفر از نیروي کار شاغل در گلخانه ها جهت ارائه

 
آموزش هاي مهارتی موردنظر، در سامانه سابک ثبت شده است، گفت: از تعداد 85 نفر متقاضیان جدید نیز ثبت نام شده است. 



وي افزود: معتقد هستیم که تولید دانش بنیان در همه عرصه هاي کشاورزي راهکاري اساسی براي دست یابی به جهش تولید
محصولات کشاورزي است.



اجراي 200 طرح محرومیت زدایی به پاس 200شهید جامعه عشایر توسط بسیج

عشایر اصفهان

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/09/03

پیام سپاهان - (درخواست حذف این خبر) گروه استان ها- رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان گفت: عشایر 200
شهید به انقلاب تقدیم کرده اند که بیشتر آن ها متعلق به سال هاي ابتدایی ...

پیام سپاهان - گروه استان ها- رئیس سازمان بسیج عشایر
استان اصفهان گفت: عشایر 200 شهید به انقلاب تقدیم
کرده اند که بیشتر آن ها متعلق به سال هاي ابتدایی جنگ
هستند و ما براي تقدیر از این جامعه به ازاي 200 شهید،
200 طرح محرومیت زدایی براي آنان انجام می دهیم. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اصفهان ، جامعه عشایري
یک از جوامع کم هزینه و پرسود به دلیل مبتنی بودن بر
ساختار اجتماعی ایلیاتی هستند که باتوجه به این موضوع،

باید توجه بیشتر به این قشر از کشور شده و براي حل مسائل آن ها ازجمله وارد کردن محصولات عشایر به چرخه تولید، کارآفرینی و

 
تامین امنیت آنان انجام داد. 

بسیج عشایر استان اصفهان در سال هاي اخیر به صورت جدي براي رفع نیازها و مسائل این جامعه تلاش کرده و با شعار 200 کار
براي جامعه عشایر پیش می رود، تا با انجام 200کار درجهت بهبود شرایط این جامعه از اهداي 200شهید عشایر به انقلاب اسلامی

 
تقدیر کند. 

رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان درارتباط با این جامعه و ویژگی هاي آن اظهارداشت: جامعه عشایري استان داراي 14 هزار
و805 خانوار با جمعیت 81 و 584 نفر است که این تعداد جمعیت در شهرستان هاي فریدونشهر، چادگان، سمیرم، شهرضا، دهاقان و
درصد کمی هم در بخش جرقویه مستقر هستند؛ از این تعداد دو نوع عشایر کوچ رو و نیمه کوچ رو هستند که عشایر کوچ رو شامل 9
هزار و 605 خانوار با جمعیت 52 هزار و 984 نفر از قوم هاي بختیاري، قشقایی و عرب جرقویه بوده و عشایر نیمه کوچ رو نیز حدود

 
5 هزار و 200 خانوار با جمعیت 28 هزار و 600 نفر هستند و فرهنگ عشایري دارند. 

وي ادامه داد: عشایر 200شهید به انقلاب تقدیم کرده اند که اکثر آن ها متعلق به سال هاي ابتدایی جنگ هستند چراکه به محض

 
شروع جنگ این جامعه بصورت خودجوش بسیج شده و براي دفاع از کشور و ایستادگی درکنار دیگران از ارتفاعات حرکت کردند. 

سرهنگ بشیر کیانی نژاد دررابطه با توانمندي هاي این جامعه کوچک بیان کرد: باوجود اینکه این جامعه تقریبا یک درصد جمعیت
استان را تشکیل می دهند، با حدود 1.2میلیون دام در 2میلیون هکتار فعال بوده و سالانه 25درصد از گوشت قرمز معادل 10هزار تن

 
تولید عشایر است؛ همچنین 5500 تن از انواع محصولات لبنی توسط این جامعه تامین می شود. 

وي تصریح کرد: 15 هزار و 400 هکتار زمین دراختیار دارند که 95 هزار تن تولیدات باغی داشته و یک سوم این تولیدات مربوط به
عشایر قشقایی سمیرم است؛ سالانه 20 تن عسل توسط این جامعه تولید شده و 24 هزار و 500 متر مربع صنایع دستی در 800
قطعه مختلف ازجمله گلیم، جاجیم، قالی و سایر صنایع دستی توسط عشایر تولید می شود یعنی هر خانواده عشایري بطور متوسط
4متر مربع تولید صنایع دستی دارد که 50درصد آن را مورد استفاده قرار داده و 50درصد دیگر را وارد بازار می کند که باعث ارزآوري

 
می شود و شعار "هر سیاه چادر عشایري یک کارگاه اقتصاد مقاومتی" به دلیل تولیدات بزرگ عشایر است. 



رئیس بسیج عشایر استان اصفهان بااشاره به کم توجهی به تولیدات این جامعه سودآور گفت: 770 تن توسط این جامعه کوچک تولید
می شود که متاسفانه به دلیل مشکلات و مسائل موجود، این میزان از تولید دقیقا استفاده نشده و به گونه اي که باید به بهره برداري
برسد، وارد چرخه تولید نمی شود؛ به برکت انقلاب اسلامی شاخص توسعه انسانی در جامعه روستایی بیش از 85 درصد و در جامعه
شهري بیش از 90 درصد است اما در جامعه عشایري این شاخص ها نظیر بهداشت، امکانات آموزش وپرورش و سایر موارد حدود 52
درصد است که بسیج عشایر در تلاش است تا به کمک سایر دستگاه ها و نهادها این شاخص را به حدي که شایسته این جامعه

 
سودآور است، برساند.  

وي ادامه داد: خدمات بسیج براي جامعه عشایر چهار نوع آموزشی، محرومیت زدایی، فرهنگی و اقتصادي هستند که در حوزه آموزشی
به دلیل اهمیت ورود صنایع دستی این جامعه به بازار جهانی و ارزآوري مطلوب، کلاس هاي آموزشی تولید صنایع دستی باهمکاري
اداره فنی و حرفه اي استان با هدف تولید محصولات لومی مطابق با فرهنگ، آداب و رسوم عشایر برگزار شده و تاکنون قریب به
100کارآموز موفق بوده و درحال ترویج مطالب آموزشی در جامعه عشایري هستند تا صنعت صنایع دستی عشایر مطابق با فرهنگ

 
آنان وارد بازار شود. 

سرهنگ کیانی نژاد دررابطه با اقدامات انجام شده در بحث تسهیل آموزش براي دانش آموزان تصریح کرد: استعدادهاي نخبه دانش
آموزي درجهت رشد و ارتقا سطح علمی آنان شناسایی شده و درتلاش براي حل مسائل و مشکلات آنان هستیم؛ در سال گذشته
حدود 250 کتاب کمک آموزشی بین دانش آموزان دبیرستانی عشایر تقسیم شد تا کسانی که به امکانات لازم دسترسی ندارند، بتوانند

 
از شرایط استفاده کرده و در کنکور شرکت کنند. 

وي بااشاره به خدمات بهداشتی براي عشایر گفت: هر روستا در کشور یک خانه بهداشت جهت رسیدگی به موارد بهداشتی مردم آن
روستا دارد اما عشایر در این زمینه مشکل دارند و به همین دلیل پیشنهاد ایجاد خانه بهداشت سیار را ارائه کردیم تا این خانه
بهداشت با همان امکانات لازم توسط پزشکان جهادي ایجاد شده و بحث بهداشتی عشایر آن گونه که شایسته این جامعه است، حل

 
شود و تابه حال 250 چشمه بهداشتی ساخته و بین عشایر توزیع شده است.  

رئیس بسیج عشایر استان اصفهان درارتباط با خدمات محرومیت زدایی با شعار 200 خدمت به پاس 200 شهید عشایر اظهار داشت:
شعار ما در بحث خدمت رسانی به جامعه عشایري این است که به ازاي 200شهید که این جامعه تقدیم انقلاب کرده است، 200 طرح
محرومیت زدایی با کمک قرارگاه محرومیت زدایی، بسیج سازندگی و خیران انجام دهیم؛ تاکنون در 50روستاي عشایري 85 طرح
شامل ساخت مسجد، خانه عالم، آب رسانی شرب به روستاهاي عشایري، انتقال کانال آب و ساخت و مرمت مدارس توسط قرارگاه

 
محرومیت زدایی، بسیج سازندگی و خیران در مناطق پشتکوه فریدونشهر، پادنا، سمیرم و مرودشت اجرا شده است. 

وي افزود: در اجراي طرح کمک مومنانه تاکنون حدود 60 میلیارد ریال براي کمک به عشایر هزینه کردیم و براي قریب به 2500
خانوار عشایري به ارزش 6 میلیارد و 450 میلیون ریال بسته معیشتی را به کمک سپاه، خیران و سایر سازمان ها تهیه و توزیع کردیم
و علاوه بر آن حدود 21 تن برنج یعنی 2100 کیسه 10کیلویی بین خانواده هاي عشایر توزیع شده است؛ براي مبارزه با ویروس کرونا
20هزار ماسک و 3هزار پک بهداشتی شامل مواد ضدعفونی کننده و شست وشو به ارزش 700 میلیون ریال نیز میان عشایر تقسیم

 
شده است . 

سرهنگ کیانی نژاد بااشاره به اهمیت برگزاري جشنواره هاي فرهنگی جهت ترویج فرهنگ عشایري بیان کرد: بطور متوسط سالانه
یک جشنواره فرهنگی، هنري و ورزشی مطابق با آیین، آداب و رسوم عشایر برگزار می کنیم تا سبک زندگی اسلامی، بازي هاي بومی
و محلی و فرهنگ هاي محلی مختلف عشایر که مدتی است به فراموشی سپرده شده را رواج داده و دوباره زنده کنیم؛ هیئات اندیشه
ورز نیز متشکل از نخبگان و فعالان علمی، بزرگان و معتمدان و ریش سفیدان بدنه اقوام، طوایف و ایل هاي مختلف عشایر تشکیل می

 
شود تا نظرات و مسائل را مطرح کرده و بهترین این نظرات را براي پیشبرد اهداف فرهنگی و محرومیت زدایی انتخاب می کنیم. 

وي ادامه داد: از وجود اعضاي هیئات اندیشه ورز بسیار استفاده کرده و مراسماتی نیز جهت حفظ وحدت اقوام مختلف عشایر بصورت

 
سالانه برگزار می شود تا مسائل موردنیاز براي حفظ وحدت اقوام در جامعه عشایر بیان شود. 

سپاه عشایري فارس بیش از 300 برنامه به مناسبت هفته بسیج اجرا می کند444 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و
عشایري در آذربایجان غربی پرداخت شداجراي طرح همسان سازي مستمري بگیران در صندوق بیمه عشایري و روستایی استان



همدان/4500 نفر مشمول هستند رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان بااشاره به اهمیت تامین امنیت عشایر در کوچ آنان
تصریح کرد: برخی از عشایر هنوز بصورت سنتی کوچ کرده و براي ییلاق در اصفهان بوده و براي قشلاق به استان هاي دیگر کوچ می
کنند که این کوچ بعضا تا یک ماه طول می کشد و به دلیل زندگی خاص این قوم در مرزها و بیابان ها و شرایط خاصی ه دارند، داراي

 
سلاح هاي مجاز هستند که بسیج عشایر این سلاح ها را سازماندهی می کند. 

وي افزود: همچنین یک طرح امنیت کوچ عشایر توسط بسیج عشایر اجرا می شود تا از خطر سرقت احشام و وسایل به دلیل وضع
گران اقتصادي جلوگیري شود و در این طرح در حوزه استحفاظی خودمان از بسیجیان عشایر جهت تامین امنیت کوچ ها استفاده می

 
کنیم و تلاشمان به حداقل رساندن سرقت احشام است. 

سرهنگ کیانی نژاد درارتباط با اهمیت برقراري ارتباط عشایر با مراکز شهرهاي نزدیک اظهار داشت: جهت وصل ارتباط آسان تر
عشایر به مراکز شهرستان هاي نزدیک و دسترسی به امکانات تحصیلی، پزشکی و سایر امکانات لازم، جاده هاي ایل راه عشایر را
مرمت می کنیم و مهم ترین طرح در دست اجراي ما، احداث جاده 9کیلومتري در منطقه چشمه لنگان و دهستان عشایري مصیر
است که با احداث این جاده، بیش از 3هزار خانوار عشایري به مرکز شهر دسترسی داشته و مسیر 4ساعتی به یک ساعت کاهش می

 
یابد. 

وي خاطرنشان کرد: احداث این جاده به کمک قرارگاه محرومیت زدایی و بسیج سازندگی اتفاق خواهد افتاد و یکی از اقدامات بسیار
مهم در حوزه محرومیت زدایی است که مطالعات و نقشه برداري هاي لازم صورت گرفته و احداث جاده نیز در سال هاي آتی آغاز می

 
شود. 

رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان بااشاره به اهمیت افزایش نرخ بره دهی عشایر بیان کرد: نرخ بره دهی عشایر درحال حاضر
حدود 55 درصد است و اگر ما بتوانیم با اصلاح نژاد دام این نرخ را به 100 برسانیم، قطعا در بحث تولید گوشت قرمز نیازي به واردات

 
نخواهیم داشت و مطالعات لازم براي این امر در عشایر منطقه سمیرم انجام شده و در دو سال آینده این اتفاق خوب خواهد افتاد. 

وي گفت: کارگاه هاي آموزشی براي رونق صنایع تبدیلی و بخصوص سیب درختی سمیرم برگزار می شود تا بتوانیم در آینده اي نه
چندان دور به یک خودکفایی در صنایع تبدیلی برسیم و همچنین باوجود اینکه در عشایر نرخ بیکاري بسیار کم است ولی کارگاه هاي

 
کارآفرینی نیز براي این جامعه و به صفر رسیدن درصد بیکاري برگزار می شود. 

به گزارش تسنیم، توجه بیشتر به جامعه عشایر به دلیل سودآوري این قشر کوچک کشور درعین کم هزینه بودن آنان، داراي اهمیت
بسیار بوده و درکنار نیروهاي بسیج، سایر دستگاه ها نیز باید براي بهبود وضعیت این جامعه و اجراي طرح هاي محرومیت زدایی

 
تلاش کنند. 

 
انتهاي پیام/174/ش 

منبع: تسنیم



همت و تلاش کارآفرین نمینی نتیجه داد؛ برداشت 45 تن توت فرنگی+ فیلم

منبع: تسنیمشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/09/03

گروه استان ها - همت و تلاش علیزاده کار آفرین نمینی نتیجه داده واین کارآفرین ازگلخانه خود 45 تن توت فرنگی برداشت
کرده است.

 
 

گروه استان ها - همت و تلاش علیزاده کار آفرین نمینی نتیجه داده واین کارآفرین ازگلخانه خود 45 تن توت فرنگی برداشت کرده

 
است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم ازاردبیل، در سال جهش تولید کارآفرین نمینی در راستاي تحقق این شعار پیشگام شده واقدامات عملی

 
براي این امر انجام داده است. 

درحالی که استان اردبیل قطب تولید انواع میوه است ولی توت فرنگی دراین استان کمتر تولید شده که کارآفرین نمینی به این امر

 
توجه ویژه داشته وتولید توت فرنگی را عملی کرده است. 

 
علیزاده کارآفرین نمین که رشته تحصیلی اش الکترونیک بوده به کشاورزي علاقه داشته ودراین بخش باعلاقه وعشق تلاش می کند. 

 
وي با اشاره به اینکه گلخانه اش درسال 98 به بهره برداري رسیده افزود: این گلخانه 3هزار متر مربع بوده است. 

 
علیزاده افزود: کشت توت فرنگی را در گلخانه انجام داده و امسال 45 تن توت فرنگی برداشت می کنم. 

 
کشاورزانی که هنوز سنت نیاکان را فراموش نکرده اند / گاوچاه ورزنه؛ نمادي از کشاورزي سنتی + فیلم 

 
معاون وزیر جهاد کشاورزي: شیر خام به علت کمبود نهاده هاي دامی گران شد 

 
وزارت جهاد کشاورزي علیرغم مخالفتش، مسئول تنظیم بازار میوه شب عید شد+سند 

شهرام محسنی رئیس جهاد کشاورزي نمین نیز از حمایت همه جانبه ازکارآفرینانی همچون علیزاده خبرداد وافزود: این کارآفرین

 
درمنطقه یک الگو بوده و ما می توانیم رادرعمل تحقق داده است. 



 
وي گفت: توسعه گلخانه ها باتوجه به ظرفیتی که شهرستان نمین دارد دراین منطقه اولویت اساسی است. 

توت فرنگی هاي کارآفرین نمینی علاوه بر تامین قسمتی ازنیاز استان به استان هاي همجوار نیز صار می شود واین کارآفرین علاوه بر

 
درآمدزایی ورونق صادرات وتامین نیز منطقه براي 17 نفر نیز اشتغال زایی داشته است. 

 
 

گزارش از مهنا اناري



رفع چالش کسب و کارها نیازمند بازنگري در سیاستها و برنامه ها

منبع: ایرناشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1399/09/03

اصفهان-ایرنا- شیوع ویروس کرونا همه عرصه ها بویژه کسب و کارها و بخش تولید را با مشکلات عدیده اي مواجه کرده است
که رفع این چالشها به اعتقاد کارشناسان میزگرد ایرنا اصفهان نیازمند تغییر در سیاستهاي بانکی و مالیاتی، استفاده از فناوري

روز، تامین منابع مالی و رفع نیازهاي فراروي این بخشهاي اقتصادي است.

 اصفهان-ایرنا- شیوع ویروس کرونا همه عرصه ها بویژه
کسب و کارها و بخش تولید را با مشکلات عدیده اي مواجه کرده است که رفع این چالشها به اعتقاد کارشناسان میزگرد ایرنا اصفهان
نیازمند تغییر در سیاستهاي بانکی و مالیاتی، استفاده از فناوري روز، تامین منابع مالی و رفع نیازهاي فراروي این بخشهاي اقتصادي

 
است. 

به گزارش ایرنا، همانطور که بیماري همه گیر کرونا محدودیت هاي بی سابقه اي را براي فعالیت هاي مردمی و زیست فردي و
اجتماعی ایجاد کرد، موجب تغییرات گسترده اقتصادي مثل کاهش تولید و یا تغییر در برخی از واحدهاي صنعتی و تحول در تبادلات
تجاري منطقه اي و بین المللی برجاي گذاشت و روند حاکم بر بازارهاي جهانی، انرژي، گردشگري، سرمایه گذاري و تولید و صادرات و

 
واردات را تغییر داد و محاسبات اقتصادي جهانی را به هم ریخت. 

بحرانهاي گذشته کمتر بخش هایی از جامعه را با تغییر و مشکل هاي زیرساختی روبرو می کرد اما ویروس کرونا علاوه بر درگیري

 
حوزه هاي مختلف، بخش عرضه و تقاضا را در کنار همدیگر متاثر و دچار تحول و دگرگونی کرد. 

کارشناسان اقتصادي معتقدند اقتصاد جهانی شرایط متفاوتی را پس از کرونا تجربه خواهد کرد و شیوع ویروس کرونا با ارائه الگوي
جدید در مدیریت مصرف منابع انرژي، تحقق توسعه پایدار را با حفظ محیط زیست و منابع طبیعی محقق ساخته و این مسیر تحول

 
باز ادامه خواهد داشت. 

پیامدهایی در بلندمدت بر اقتصاد کلان پیش بینی می شود که برخی از آن ها را در همین دوران خود را نشان داده است که باید براي

 
دیگر تغییرات آمادگی و برنامه ریزي لازم ایجاد شود. 



دورکاري کارمندان و تمرین دولت براي کوچک کردن بدنه خود، صرفه جویی در انرژي و منابع کشور با تعطیلی مدارس و دانشگاه ها،
تمرین تصمیم گیري هاي سریع و بدون بروکراسی اداري و جبران بخشی از کسري بودجه دولت با صرفه جویی در هزینه ها به ویژه
در بحث انرژي از جنبه هاي مثبت این تغییرات ولی اختصاص بخشی از بودجه به بخش درمان، تعطیلی صادرات و رکود اقتصاد به
ویژه در بخش خدمات، آسیب پذیري اقتصادي شرکت هاي هواپیمایی، راه آهن و بخش حمل و نقل و تعطیلی اصناف خُرد و
واحدهاي تولیدي نظیر پوشاك از جمله تاثیرات منفی آن است که تبدیل هزینه ها و مشکلات به فرصت موضوع جدي و مورد نیاز

 
است که مسئولان متولیان این حوزه باید چاره اندیشی کنند. 

به اعتقاد این کارشناسان استفاده از ظرفیت و منابع مالی و اعتباري بانک ها در شرایط کرونا یکی از راهکارهاي موثر و کارآمد است
که توسعه اقتصادي را به معناي واقعی رقم می زند که البته اصلاح سیاستهاي اقتصادي مثل مالیات هم از ارزش و جایگاه مهمی

 
برخوردار است. 

بانک جهانی در گزارش خود درباره اقتصاد ایران که 29 مهرماه سال جاري منتشر شد از کاهش 3.5 درصدي تولید ناخالص داخلی
ایران در سه ماه اول سال 99 به علت بحران کرونا و تحریم هاي آمریکا خبر داد ولی در عین حال تأکید کرد که این رقم نسبت به
سایر کشورها تأثیر کمتري را نشان می دهد و بر اساس همین گزارش ایران تولید ناخالص داخلی غیر نفتی خود را 1.1 درصد افزایش

 
داده است. 

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزي، گروه هاي کشاورزي، صنایع و معدن و خدمات به ترتیب رشد 3.7، 2.5 و 1.6- درصدي را در

 
فصل بهار تجربه کردند. 

شاخص تولید کارگاه هاي بزرگ صنعتی کشور، شاخص تولید 13 گروه از 24 گروه اصلی در فصل اول سال جاري نسبت مدت مشابه
سال گذشته، رشد مثبت داشته و سهم این 13 گروه از شاخص تولید کارگاه هاي بزرگ صنعتی معادل 83.8 درصد از کل شاخص یاد

 
شده است. 

بر این اساس، صنایعی نظیر "تولید انواع آشامیدنی ها"، "تولید محصولات لاستیکی و پلاستیکی"، "انتشار و چاپ" و "تولید داروها و

 
فرآورده هاي دارویی" و نظایر آن رشد مثبتی تجربه کردند. 

ارزیابی وضعیت اقتصادي کشورهاي جنوب شرق آسیا در سه ماهه دوم سال 2020 نشان می دهد تاکنون رشد تولید ناخالص داخلی

 
چند کشور در این منطقه، تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا به صورت جدي کاهش یافته است. 

خبرگزاري جمهوري اسلامی استان اصفهان در همین ارتباط میزگرد خبري با عنوان " تاثیر کرونا بر فرآیند کسب و کارها و تولید در
اصفهان" با حضور احسان شهیر مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی استان اصفهان، فرهاد صارمی نماینده شرکت دانش بنیان بهیار

 
صنعت و سیدکمیل طیبی عضو هیات علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه اصفهان برگزار کرد. 

 
سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان و یک استاد اقتصاد، دیگر مدعو این میزگرد بودند که در این جلسه حاضر نشدند. 

 
چالشهاي نیروي انسانی، منابع مالی، فروش و نقدینگی 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان گفت: صنعت این استان در دوران کرونا با چالش هاي نیروي انسانی، منابع مالی،



 
فروش و نقدینگی روبرو شده اند. 

احسان شهیر در میزگرد ایرنا با اشاره به بررسی هاي میدانی و مطالعات صورت گرفته در حوزه صنعت، معدن و کشاورزي استان،
اظهارداشت: بحران نیروي انسانی نخستین چالش پیش روي صنایع اصفهان بود که به دلیل نگرانی هاي مربوط به ابتلا به بیماري از

 
حضور در کارخانه ها خودداري می کردند. 

وي ادامه داد: واحدهاي اقتصادي و تولیدي براي کنترل بیماري اقدامات موثر و متفاوتی را انجام دادند که استفاده از پزشک و پرستار

 
در شرکت، ارائه تجهیزات و وسایل ضدعفوتی کننده به کارگران از جمله آن ها بود. 

وي به فراز و نشیب هاي فروش تولیدات به عنوان یکی از چالش هاي فعالان اقتصادي در این شرایط اشاره و اضافه کرد: در مردادماه
امسال این معضل خود را به خوبی نشان داد که مردم متقاضی کالاهاي داراي امنیت و سلامت کافی بودند و برند محصولات از اهمیت

 
خاصی براي بازارها بود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان یادآور شد: در این شرایط ارتقاي سطح شرکت ها و به روز رسانی امکانات از اقداماتی

 
بود که بسیاري از کارخانه داران انجام داده و همچنان ادامه دارد. 

وي تامین منابع اولیه تولید محصولات را از دغدغه هاي شرکت هاي تولیدي برشمرد و ادامه داد: تامین مواد اولیه تولید دغدغه جدي
براي بخش صنعت است که در حوزه موادغذایی این موضوع به صورت جدي تر نسبت به سایر عرصه ها دغدغه و مشکل ایجاد کرد که

 
براي رفع آن از منابع استان هاي همجوار استفاده کردند. 

وي اظهارداشت: بر اساس پیش بینی هاي صورت گرفته در 2 ماه آینده صنایع فعال به چالش نقدینگی برخورد خواهند کرد و براي

 
تداوم و حفظ اشتغال و حرکت اقتصادي آن ها به منابع مالی نیاز دارند. 

وي اضافه کرد: بر اساس این پیش بینی اتاق بازرگانی تامین منابع مالی و توزیع نقدینگی براي شرکت هاي تولیدي را مورد توجه قرار

 
داده و باید براي تداوم فعالیت و جلوگیري از شکست آن ها این موضوع رفع شود. 

 
ایجاد تغییر و تحول در فرایند تولید 

شهیر با اشاره به اینکه کرونا مانند بسیاري از بحران هاي دیگر فرصت و چالش هاي زیادي ایجاد کرده است، خاطرنشان کرد: این فراز

 
و نشیب ها متناسب با هر شرکت متفاوت بوده ولی فراز و فرودها را براي همه آنان داشته است. 

به گفته وي شیوع بیماري کرونا به بخش هایی از صنعت صدمه زد و تغییر و تحول در فرایندهاي تولید آن ها ایجاد کرد که در دوران

 
پسا کرونا این موضوع مشاهده و مورد توجه قرار خواهد گرفت. 

وي ادامه داد: بهره گیري از فناوري اطلاعات و مکانیزه سازي در تولید با شیوع ویروس کرونا رشد و توسعه پیدا کرد و دنیا اقتصادي و

 
بسیاري از عرصه هاي دیگر را متحول کرد و فضاي مجازي در خدمت حوزه تولید قرار گرفت. 

وي فناوري هاي نوین و استفاده از تکنولوژي ها در ارتباطات و بهبود فضاي کسب و کار را از جمله کارکردهاي این فضا اعلام کرد و



 
یادآور شد: نقش و جایگاه فضاي مجازي و خدمات الکترونیکی در این دوران رشد زیادي پیدا کرده و اکنون در حال توسعه است. 

 
ضرورت بهره گیري فناوري روز 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان ادامه داد: تا یک سال پیش ظرفیت فضاي مجازي کمتر در تجارت مورد استفاده بود
ولی کرونا شرایط را براي این حوزه کارآمد و مکمل فضاي حقیقی شد که در این مدت یک سال جهش زیادي در این بستر صورت

 
گرفت. 

شهیر بهره از تکنولوژي هاي روز را یک عامل اساسی براي توسعه اقتصادي شرکت ها بیان کرد و افزود: شرایط جدیدي براي کسب و

 
کار در کشور ایجاد شد و تحولات جدي براي رونق کار و کاهش هزینه ها رقم زد. 

وي اظهارداشت: شرکت ها باید براي عبور از بحران ها منعطف و توانایی تغییر مسیر داشته باشند که البته شرکت هاي کوچک و

 
متوسط در این خصوص توانمندتر بودند. 

 
نقش آفرینی فعالان اقتصادي در دوران کرونا 

مدیر توسعه کسب و کاراتاق بازرگانی اصفهان با اشاره به اینکه شرایط امروز کشور وضعیت را براي بسیاري مثل تیم بهداشت و درمان
سخت و تصریح کرد: فعالان اقتصادي در این دوران مثل بهداشت و درمان نقش اساسی براي حفظ خط تولید و تثبیت اشتغال

 
داشتند. 

وي ادامه داد: بسیاري از کارخانه داران با مدیریت منابع مالی و کاهش سهم سود ذي نعفان، مانع از تعدیل نیروي انسانی شدند و

 
اینگونه منابع کارگري و کارکنان خود را حفظ کردند. 

شهیر راه اندازي صندوق حمایت در برخی شرکت ها و اتاق بازرگانی اصفهان را از جمله اقدامات براي تامین معیشت نیروي انسانی
ذکر و اضافه کرد و گفت: این دسته از اقدامات توسط فعالان صنعتی براي حفط شرایط زندگی منابع انسانی صورت گرفته و این بخش

 
نیازمند حمایت بیشتر است. 

 
ضرورت حمایت از بخش خصوصی 

این کارشناس اقتصادي به نقش رسانه ها در دوران کرونا اشاره کرد و گفت: در زمان حاضر شبکه رسانه اي کشور در عرصه اطلاع
رسانی و آگاهی بخش اصول بهداشتی فعالیت می کند و به توجه نسبت به صنعت و فعالان بخش خصوصی جهت انتقال دغدغه هاي

 
آنان نیاز است. 

وي ادامه داد: بخش خصوصی در شرایط سخت کشور فعالان مسیر خود را ادامه می دهد و با توجه به اهمیت تولید باید صداي آنان به

 
مردم و مسئولان برسد تا چاره اندیشی و هم افزایی در این بخش صورت بگیرد. 

وي گفت: بخش حاکمیتی جامعه بحران هاي حوزه تولید را درك و براي برون رفت از مشکلات چاره اندیشی کند که بی تفاوتی به

 
کوچکترین نیازهاي این بخش چالش ساز خواهد بود. 



 
شرکت هاي دانش بنیان کارگشا هستند 

نماینده شرکت بهیار صنعت سپاهان به اقدامات و وضعیت این شرکت دانش بنیان در دوران کرونا اشاره کرد و گفت: این شرکت با
وجود تولید تجهیزات با فناوري بالاي پزشکی اما در موقع نیاز به ماسک، وارد این عرصه شد که نقش بی بدیل شرکت هاي دانش

 
بنیان در شرایط خاص جامعه براي رفع مشکلات را نشان می دهد. 

 
 

فرهاد صارمی در میزگرد ایرنا با اشاره به اینکه از ابتداي اسفندماه سال گذشته این شرکت وارد عرصه بومی سازي خط تولید ماسک
شد، افزود: مدیران این شرکت در آن روزها با ارتباط به حوزه بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، نوع همکاري خود را پرسیدند که در

 
جواب تولید ماسک نیاز کشور اعلام شد. 

وي ادامه داد: توسعه خط تولید ماسک با استفاده از ظرفیت نیروي انسانی و همچنین تولید دستگاه در این حوزه موجب نقش آفرینی

 
این شرکت در تامین نیاز کشور و حرکت به سمت خودکفایی شده است. 

وي اضافه کرد: با حمایت از بخش تولید و تسهیل شرایط امکان صادرات ماسک وجود دارد ولی باید شرایط براي این موضوع بیش از

 
پیش فراهم شود. 

نماینده شرکت دانش بنیان بهیار صنعت به ضرورت شناخت مردم از شرکت هاي دانش بنیان اشاره کرد و اظهارداشت: شرکت هاي
دانش بنیان در سطح ملی و بین المللی تولیدات زیادي دارند و بسیاري از این اقدامات براي عموم مردم به دلیل نبود ارتباط تنگاتنگ
با زندگی آنان برایشان ناشناخته بوده اما ورود به نیازهاي اساسی جامعه باعث شد که دستاوردهاي صنعت تولید و این شرکت ها در

 
جامعه نمایان شود. 

وي با اشاره به اینکه به منظور تامین بهتر نیاز جامعه، حدود 2 هزار نفر خانم سرپرست خانواده در بخش هایی از تولید ماسک با

 
شرکت همراه شدند که این یک بستر در راستاي افزایش تعامل با لایه هاي مختلف اجتماعی و نوعی اشتغال زایی سریع و ارزان بود. 

وي کمبود مواد اولیه و شرایطی متفاوت در دوران کرونا را از چالش هاي پیش روي تولید در این عرصه ذکر کرد و گفت: این چنین
مشکلاتی براي بسیاري از فعالان اقتصادي با سوابق زیاد ایجاد شده ولی باید ظرفیت و توان تولید براي رفع مشکل بکار گرفته می شد.



وي اضافه کرد: اکنون وضعیت براي تامین منابع اولیه با مشکلاتی مواجه است و با توجه به نوسانات بازار باید به ابعاد مختلف تولید

 
توجه شود تا فارغ از تامین نیازهاي اقتصادي، مشکلات و دغدغه هاي کشور نیز رفع شود. 

 
ضرورت حذف کاغذبازي اداري در شرایط کرونایی 

صارمی یادآور شد: از اسفندماه سال گذشته تاکنون بیش از سی میلیون ماسک در شرکت بهیار صنعت تولید و روانه بازار شده و با
توجه به سهم مراکز تولیدي در رفع نیاز کشور و کاهش دغدغه ها و نگرانی هاي مردم و مسئولان، توجه به حوزه تولید و شرکت هاي

 
جدید و بنگاه هاي کوچک و متوسط لازم است. 

وي فرآیند سخت و طولانی اخذ مجوز را یک نگرانی و عامل بی انگیزگی در سرمایه گذاري بخش خصوصی معرفی کرد و اظهارداشت:
اگر بروکراسی سخت اداري تسهیل و زمینه ها براي تولید بیش از گذشته فراهم شود، در شرایط بحرانی یک تغییر رویکرد و ظرفیت

 
بر اساس توان واحدهاي تولیدي، به بهبود اوضاع کشور کمک خواهد کرد. 

 
بانک ها بخش تولید را تنها نگذارند 

وي تصریح کرد: بانک ها در ارائه نقدینگی و کمک به توسعه به جاي بنگاه داري و منفعت طلبی یک نقش اساسی و موثري در حمایت

 
از تولید، جهش تولید، خودکفایی و رفع مشکلات اقتصادي خواهند داشت که این نیازها کمتر توجه می شود. 

وي ادامه داد: بنابر آمارهاي دولت براي ایجاد یک شغل میلیون ها تومان هزینه می شود ولی تجارب شرکت هاي دانش بنیان نشان
می دهد که با تغییر نگاه و رویکردها می توان اشتغال زایی را تسهیل ولی باید با هم افزایی و همکاري بخش هاي دولتی و بانک ها از

 
تولیدکنندگان حمایت شود و این همکاري ها باعث کاهش هزینه هاي اشتغال و تولید خواهد شد که منافع آن به مردم خواهد رسید. 

صارمی شرایط سخت اخذ مجوز، وثیقه ها و سودهاي زیاد بانکی و بروکراسی اداري را از موانع پیش روي تولید معرفی و خاطرنشان
کرد: چابکی سیستم اقتصادي و تسهیل فرآیندهاي اداري، نقش موثري در پیشرفت تولید و بهبود فضاي کسب و کار دارد و انگیزه

 
براي کار اقتصادي را افزایش می دهد. 

وي گردش مالی را پشتوانه اي مهم براي شرکت هاي دانش بنیان دانست و تصریح کرد: اختصاص منابع مالی به منظور تقویت

 
عملکرد این شرکت ها و تحقق جهش تولید در این حوزه بسیار موثر خواهد بود. 

 



 
وجود نظریه ها و الگوهاي اقتصادي جدید 

عضو هیات علمی اقتصاد دانشگاه اصفهان گفت: کرونا نظریه ها و الگوهاي اقتصادي جدیدي را براي اقتصاد کشورها به وجود آورده

 
است. 

سیدکمیل طیبی در این میزگرد ایرنا طولانی شدن دوران این بیماري را یک عامل در انجام فعالیت هاي علمی و پژوهشی و ارائه مقاله
هاي پژوهشی براي معرفی الگوهاي جدید اقتصادي برشمرد و افزود: این پژوهش ها و اقدامات علمی تبدیل به نظریه و الگوهایی می

 
شود که دستاوردهاي خوبی براي تحولات عمیق و ساختاري در حوزه اقتصاد و تولید بوجود می آورد. 

به گفته وي تمرکز بر بنگاه هاي کوچک و متوسط اقتصادي با رویکرد دیجیتالی دستاورد خوبی براي رشد اقتصادي است که در دنیا
بخش عمده اي از فعالان اقتصادي سرمایه هاي خود را در این حوزه وارد کرده اند، زیرا در مواقع بحرانی و شرایط خاص مثل دوران

 
کرونا انعطاف پذیري و اصلاح روش در آنها با تکیه بر فناوري آسان تر و سریع تر انجام می پذیرد. 

 
تاثیر فناوري هاي نوین بر کاهش هزینه ها 

وي دورکاري و برگزاري نشست ها و مراودات مجازي را از دیگر اثرات مفید کرونا در جامعه برشمرد زیرا به حداقل سازي هزینه از

 
طریق صرفه جویی منابع و زمان کمک می کند. 

وي اظهارداشت: استفاده از تکنولوژي هاي نوین و ابزارهاي جدید براي انجام فعالیت هاي اقتصادي موضوعی است که در این دوران
بیش از گذشته نهادینه شده و یک اپیدمی فرهنگی گسترده اي مبنی بر لزوم سرمایه گذاري در فعالیت هاي اقتصادي خرد و بنگاه

 
هاي کوچک و متوسط با استفاده از فضاي مجازي و بازارهاي دیجیتال را بوجود آورده است. 

به گفته این استاد اقتصاد کرونا بر سیاست هاي اقتصاد کلان و خرد اثرگذاشت که تغییرات ساختاري سرمایه گذاري، اصلاح الگوي
مصرف در بین مردم، تغییر روش هاي تولید، ایجاد چابکی در بدنه دولتی وابسته به بخش اقتصادي، تمرکززدایی و استفاده از ظرفیت

 
بنگاه هاي کوچک براي تامین نیازهاي شرکت در زمان هاي خاص کشور از جمله اثرات است. 

وي ادامه داد: در دوران پساکرونا تغییرات اقتصادي و سازماندهی تولیدي که در ایام کرونا آغاز شده را در بازارهاي مختلف بویژه بازار
کالا و خدمات شاهد خواهیم بود که چگونه الگوي مصرفی و الگوي تولیدي جدیدي شکل می گیرد که البته باید نظام اقتصادي پیگیر

 
و حامی ایجاد تغییرات باشد. 

وي اضافه کرد: تغییرات مورد انتظار چالش ها و فرصت هاي دوران پسا کروناست که مستلزم توجه به آن است و هر کشوري در رقابت
براي بهره مندي از آن قرار دارد و امروزه بشر در حال تجربه کردن در صرفه جویی هزینه هایی ناشی از تحمیل کرونا مثل مراقبت
هاي بهداشتی به جاي درمان، بهره مندي از خدمات آموزش مجازي، کارآمدسازي دورکاري، بالابردن سهم فناوري دیجیتال در
بسیاري از مشاغل و کسب و کار و خط تولید است به طوري که می توان براي عمق بخشی به این گونه فعالیت ها سرمایه گذاري

 
داشت. 

وي با اشاره به اظهارنظر نماینده اتاق بازرگانی در خصوص اینکه شرکت هاي بزرگ تا 2 ماه آینده با چالش هاي اقتصادي و کمبود



نقدینگی روبرو می شوند، گفت: شرکت ها و بنگاه ها بر اساس ظرفیت تولیدي خود به نقدینگی نیاز دارند و هرچه سهم آنان در تولید
محصولات بیشتر باشد نیاز به نقدینگی در بین آنان بیشترخواهد بود که در این شرایط بنگاه هاي کوچک و متوسط کمترین خسارت

 
را از طریق نیاز به نقدینگی کمتر تحمیل می کنند. 

وي سرمایه گذاري در بخش دیجیتال را یک ضرورت اعلا و اضافه کرد: به بازخوانی روش هاي تولید، عرضه خرد و کلان تولیدات نیاز
داریم و متناسب با الگوهاي جهانی باید از فناوري هاي نوین استفاده کنیم که البته هزینه هایی را این تغییرات به کل اقتصاد کشور

 
وارد می کند ولی در بلند مدت نتایج آن چشمگیر خواهد بود. 

وي اضافه کرد: تغییر در مشاغل، از بین رفتن بسیاري از مشاغل و ایجاد مشاغل متناسب با زمان حال از جمله هزینه هاي فرصت
ناشی از تغییرات است که باید نظام اقتصادي کشور براي این تحولات خودجوش برنامه ریزي و راهکارهایی را براي کاهش خسارت ها

 
به افراد داشته باشد. 

 
لزوم تغییر در سیاست هاي بانکی و مالیاتی کشور 

به اعتقاد این اقتصاددان براي برون رفت از مشکلات اقتصادي کشور و حرکت به سمت اقتصاد پویا و روبه رشد باید طرح و برنامه هایی

 
به منظور ایجاد انگیزه و تامین منابع تولیدي شرکت ها فراهم شود. 

وي ادامه داد: در شرایط فعلی کشور که کرونا و تحریم ها حل مشکلات و رونق تولید را سخت کرده باید بانک ها و سیستم مالیاتی
کشور برنامه جدیدي را ارائه دهند و سیاست هاي آن ها توسعه اي و حمایتی باشد و با اعمال قوانین جدید مالیاتی در هر شرایطی،

 
خط و مشی آنان کمک به وضعیت کسب و کار جامعه داشته باشد. 

وي برنامه ریزي هدفمند را بسیار موثر در نظام تجارت دانست و آن را از دیگر اصول اقتصادي مورد نیاز شرایط امروز و دوران پسا
کرونا معرفی و بیان کرد: تشکیل اتحادیه ها و شرکت هاي کارآمد در بین مشاغل مختلف مثل دانش بنیان، صنایع کوچک، صنایع

 
بزرگ، کارخانه ها و سایر عرصه هاي تولید در قانونگذاري و حمایت از همدیگر لازم است. 

 
جایگزینی عمل گرایی به جاي شعار محوري در اقتصاد 

طیبی یادآور شد: تاکنون نگاه و رفتار شعارگونه به بهبود شرایط کسب و کار، به بهره گیري از فناوري اطلاعات، توسعه شرکت هاي
دانش بنیان و رشد و توسعه اقتصادي در کشور وجود داشته و همین موضوع سود اقتصادي را کاهش داده و موانعی را پیش روي

 
عرصه تولید گذاشته که در شرایط بحرانی مشکلات آن ها دوچندان شده است. 

وي با اشاره به اینکه شرکت هاي کوچک نقدینگی را عامل تحرك خود می دانند، اظهارداشت: ورود بنگاه هاي کوچک در بورس و
تامین مالی از طریق بورس یک فرصت براي این دسته از شرکت هاست که به آنان کمک نقدینگی و رونق تولید می دهد و از طرفی

 
بورس دچار مشکل و چالش به دلیل خروج و یا تغییر سرمایه هاي شرکت هاي بزرگ نمی شود. 

به گفته وي تسهیل شرایط سرمایه گذاري و تامین مالی فعالیت شرکت هاي خصوصی کوچک و متوسط را عاملی اساسی براي رونق

 
اقتصادي است و چنین اقدامی براي حل مشکلات معیشتی و تولیدي کشور موثر و درآمد ناخالص ملی و غیرنفتی را افزایش می دهد. 



 
در استان اصفهان افزون بر 9 هزار واحد تولیدي و صنعتی فعالیت دارد. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- فناوري اطلاعات 

 
- میزگرد ایرنا 

 
- اصفهان 

 
- کسب و کارهاي کوچک 

 
- فضاي مجازي 

 
پروندهٔ خبري 

- کرونا و کسب وکارها: از دورکاري تا رونق آنلاین ها



مراجعه حضوري به پلیس راه ایلام براي صدور مجوز تردد ممنوع است

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1399/09/03

ایلام- رئیس پلیس راه استان با تاکید بر اجراي محدودیت هاي ترافیکی تعیین شده توسط ستاد مقابله با کرونا، گفت:
مراجعه حضوري به پلیس راه استان استان براي صدور مجوز تردد ممنوع است.

به گزارش آرانیوز:رضا همتی زاده اظهار کرد: برابر دستورات
صادره فقط کارکنان ادارات دولتی که محل سکونت و
اشتغال آنان در دو شهرستان قرار دارد و افرادي که نوبت
عمل جراحی دارند و کسانی که داراي احضاریه از مقام

 
قضائی براي موعد مقرر هستند، مجوز تردد صادر می شود. 

وي افزود: غیر از سه گروه تعیین شده بالا مجوز تردد براي

 
هیچ کسی صادر نمی شود. 

همتی زاده در تشریح ساز و کار اجراي این موضوع گفت:
تمامی دستگاه هاي دولتی باید از طریق فرمانداري شهرستان، لیست کامل کارکنان خود را که محل اشتغال و سکونت آنان در دو

 
شهرستان قرار دارد، تنها از طریق سیستم اداري به پلیس راه استان ارسال تا در خصوص صدور مجوز تردد براي آنان اقدام شود. 

رئیس پلیس راه استان همچنین گفت: هر یک از ادارات باید مشخصات کارمندان و کد ملی و همچنین مشخصات کامل وسیله نقلیه و

 
مسیر تردد را در درخواست ها درج کنند. 

وي در پایان گفت: هدف اجراي طرح به حداقل رساندن ترددها بوده و تنها به ترددهاي بسیار ضروري اجازه داده می شود و هیچکس
حق مراجعه حضوري به پلیس راه استان را نداشته و تنها از طریق سیستم اداري براي کارکنانی که تقاضاي تردد دارند صادر می شود.



لزوم تسریع در تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل دستگاه هاي اجرایی

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/09/03

کرج - مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز بر لزوم تسریع نسبت به تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه
هاي اجرایی تأکید کرد.

به گزارش آرانیوز:سلیمان رستمیان صبح شنبه در نشست
شوراي معاونین اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران
استان البرز با تبریک هفته بسیج اظهار کرد: تشکیل بسیج
به فرمان امام راحل برگرفته از حرکت بسیجی وار رسول
خدا (ص) در مدینه است که از آن توده هاي مردمی کم در
مدینه هسته اصلی حرکت را تشکیل و توانستند مدینه

 
فاضله را ایجاد کنند. 

وي بیان کرد: بسیج معجزه الهی، حرکتی عظیم و جریانی
فرهنگی، مذهبی، اعتقادي و ملی است که با تفکر راهبردي

 
و ابتکار امام راحل شکل گرفته است که جمعی از خوبی ها را شامل می شود. 

 
دوام و قوام کشور و انقلاب به مردم استوار است 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز، بسیج را نهادي مردمی دانست و تصریح کرد: دوام و قوام کشور و انقلاب به مردم و
توده هاي مردم نهاد استوار است و بسیج هم به عنوان نهادي مردمی در طول دوران انقلاب اسلامی همواره به عنوان سدي محکم در
برابر تمامی توطئه هاي دشمن مقاومت کرده و کشور را از بحران هاي متعدد عبور داده است، بسیج صرف یک تشکیلات نظامی نبوده

 
و نخواهد بود بلکه یک ایده و خلاقیت براي خدمت به کشور و دفاع از ارزش هاي نظام است. 

رستمیان افزود: برکات و نعمات تشکیل این نهاد میلیونی و مردمی در طول ادوار مختلف تاریخ و حوادث گوناگون بر همه آشکار است،
تاریخ شاهد این است که در دوران دفاع مقدس و بعد از آن بسیج در تمامی صحنه ها حاضر بوده است که آخرین آن مقابله با ویروس
منحوس کرونا است که بسیجیان باز هم مانند همیشه با روحیه ایثارگري به مبارزه با این ویروس پرداخته اند. بسیج در تمامی عرصه

 
ها خوش درخشیده و هرکجا لازم بوده است پاي کار کشور انقلاب بوده است. 

 
خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران سرمایه هاي انقلاب اسلامی هستند 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران را سرمایه هاي انقلاب اسلامی دانست و تصریح
کرد: خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران همواره در راستاي دفاع از آرمان هاي امام، شهدا، نظام و ارزش هاي انقلاب پیشتاز بوده و
هستند، تکریم این قشر معزز و خدمت به این عزیزان یعنی خدمت به کشور و تحکیم ارزش هاي انقلاب، یعنی همان چیزي که شهدا

 
می خاستند. 



وي افزود: امام راحل فرمودند «انقلاب اسلامی هرچه دارد به برکت مجاهدت هاي خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران است»، این
یعنی ما هرچه داریم از ایثارگران است، لذا حرکت امروز کارکنان بنیاد به عنوان نهادي انقلابی و خدمتگزار باید رضایتمندي و تکریم

 
ایثارگران باشد. 

رستمیان گفت: خدمت به مردم به ویژه ایثارگران سدي محکم در برابر توطئه هاي دشمنان است، دشمنان از این همه ایمان، اتحاد و

 
اعتقاد ما ترس دارد و همین امر عامل موفقیت هاي کشور است. 

مشاور ایثارگران استانداري البرز در بخش دیگر درمان و اشتغال را مهم ترین دغدغه ایثارگران دانست و اظهار داشت: مهم ترین

 
دغدغه امروز ایثارگران درمان و اشتغال است، که باید رفع شود. 

این مقام مسئول در ادامه بر لزوم تسریع نسبت به تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه هاي اجرایی تأکید کرد و گفت: قانون
تبدیل وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه هاي اجرایی «بند «و» ماده 44 قانون برنامه پنجم توسعه» ابلاغ شده است و اجراي این
قانون براي تمامی دستگاه هاي اجرایی لازم الاجراست، کارکنان اداره اشتغال بر روند اجراي این قانون نظارت مستمر داشته باشند و

 
پیگیر تحقق این مهم باشند. 

وي افزود: باید ارتباط مستقیم و مؤثري با مسئولان در راستاي حل مشکلات ایثارگران داشته باشی تا به امروز قدم هاي مثبتی در

 
راستاي درمان و اشتغال این عزیزان برداشته شده است و امیدواریم بتوانیم تمامی مشکلات ایثارگران را به حداقل برسانیم. 

رستمیان در پایان به لزوم اتحاد و هم دلی در راستاي مبارزه و شکست ویروس منحوس کرونا اشاره کرد و گفت: کشور ما در طول
ادوار مختلف تاریخ با مشکلات زیادي مواجه بوده است که با مجاهدت، ایثارگري و تلاش هاي جهادي مردم و مسئولین از سد آن
عبور کرده است، کارکنان بنیاد به عنوان قشر کوچکی از جامعه وظیفه داریم با اتحاد و هم دلی و هم سو با تمامی مردم و مسئولان در

 
برابر این ویروس منحوس ایستادگی کرده تا بتوانیم از این عرصه هم با موفقیت عبور کنیم. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان البرز تقویت زیرساخت هاي ارائه خدمات غیرحضوري به ایثارگران را مهم ترین قدم براي
خدمت به ایثارگران در ایام کرونا دانست افزود: تمامی دستورات ابلاغی از سوي ستاد ملی مبارزه با ویروس کرونا لازم الاجراست و
نباید هیچ گونه کوتاهی در این زمینه صورت گیرد و در کنار آن نیز نباید هیچ گونه خللی درروند خدمت رسانی به ایثارگران نیز به
وجود بیاید، تقویت زیرساخت هاي ارائه خدمات الکترونیکی و افزایش ارائه خدمات از طریق تماس هاي تلفنی دو گام مؤثر در جهت

 
حفظ سلامتی ایثارگران و خدمت به این عزیزان در زمان بیماري کروناست که باید انجام گیرد. 

رستمیان متذکر شد: ما امروز در کنار کادر مجاهد و ایثارگر پزشکی و درمانی کشور هستیم و تمام تلاش خود را براي نابودي این
ویروس منحوس به کار خواهیم بست.



اجراي بیش از 100برنامه درسطح حوزه امامت/ توزیع 5 هزار بسته معیشتی

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/09/03

تبریز- فرمانده سپاه ناحیه امامت تبریز در تشریح برنامه هاي هفته بسیج در حوزه سپاه ناحیه امامت گفت: بیش از 100
برنامه متنوع فرهنگی، عمرانی، اجتماعی و بهداشتی در این هفته اجرا خواهد شد.

به گزارش آرانیوز:سرهنگ پاسدار حسن صفدري دیشب در
نشست خبري هفته بسیج با بیان اینکه شعار هفته بسیج
امسال بسیج، پیشرو خدمت و امید آفرین است اظهار
داشت: نیروهاي جان بر کف بسیجی در تمام ایام سال، با
همین تفکر و با همین روحیه جهادي، به فکر خدمت

 
رسانی به اقشار آسیب پذیر جامعه است. 

وي با بیان اینکه بسیج از بدو پیروزي انقلاب اسلامی و
جنگ 8 ساله دفاع مقدس، همواره بازوي توانمند براي
نظام مقدس جمهوري اسلامی بوده است گفت: حضرت

امام راحل هم حساب ویژه اي بر روي نیروهاي مردمی و بسیج باز کرده بودند و همین نیروي مردمی بود که در خط مقدم و پشت

 
خط مقدم، از جان و مال خود گذشتند. 

فرمانده سپاه ناحیه امامت تبریز گفت: نیروي بسیج بعد از اتمام جنگ نظامی همواره در جنگ اقتصادي، سازندگی، محرومیت زدایی و

 
... در تمام بحران ها و تهدیدها، در خط مقدم بوده و خواهد بود. 

صفدري ادامه داد: نیروهاي بسیج علاوه بر حضور فعال در بحران ها و تهدیدهاي داخلی، به عنوان سربازان جان بر کف، در جبهه هاي

 
مقاومت هم زیر نظر مکتب سردار رشید اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی حضور داشته و به درجه رفیع شهادت نائل می آیند. 

وي با اشاره به اینکه نامگذاري یک هفته در سال به عنوان هفته بسیج، فرصتی هست تا خدمات بدون منت بسیج براي مردم تشریح
شود افزود: هفته بسیج ویترین عملکرد بسیج در طول سال است و گرنه بسیجی ها تمام ساعات روز را براي خدمت گذاري حاضر

 
هستند. 

وي در تشریح بیشتر برنامه هاي هفته بسیج عنوان کرد: از روز جمعه که هفته بسیج آغاز شده است هر روز با یک عنوان نامگذاري

 
شده است. 

صفدري گفت: بسیج معنویت و سلامت، بسیج فرزند مسجد و خادم مردم، بسیج مبتکر حل مسئله، بسیج الگوي سبک زندگی
اسلامی، بسیج ولایی و تمدن ساز، بسیج نیروي مقاومت ملت ایران و بسیج خدمت مؤمنانه و ایثارگري، که مطابق هر عنوان، برنامه

 
هاي خاصی تدارك دیده شده است. 



صفدري با بیان اینکه بیش از صد برنامه متنوع در این هفته اجرا و عملیاتی خواهد شد افزود: دیدار با نماینده ولی فقیه در استان،
اجراي طرح شهید سلیمانی و تبدیل پایگاه هاي مقاومت بسیج به پایگاه هاي سلامت و همچنین تشکیل کمیته جهادگران سلامت که
در قالب آن بسیجیان در مراکز درمانی براي کمک به کادر درمان حضور خواهند داشت، از جمله مهم ترین برنامه هاي هفته بسیج

 
است که به خاطر گسترش شیوع ویروس کرونا، از اهمیت بالایی برخوردار است. 

وي گفت: توزیع 5 هزار بسته معیشتی دیگر همزمان با هفته بسیج، یکی دیگر از برنامه هاي مهم سپاه ناحیه امامت است که با
احتساب 8 مرحله دیگر رزمایش کمک مؤمنانه، جمعاً سپاه ناحیه امامت، بیش از 62 هزار بسته معیشتی، از زمان شروع رزمایش

 
کمک مؤمنانه تا کنون، بین اقشار آسیب پذیر توزیع کرده است. 

صفدري با اشاره به اینکه ویزیت رایگان بیماران در حوزه سپاه ناحیه امامت در طول هفته بسیج انجام خواهد شد گفت: راه اندازي
گروه سرود خیابانی، اهدا خون توسط بسیجیان، رونمایی از کتاب فرشتگان آسمانی، برپایی میز خدمت با حضور مسئولین ادارات و
نمایندگان مجلس، لایو اینستاگرامی تبیین اهداف بسیج، برپایی همایشهاي مجازي و حتی حضوري با رعایت پروتکل هاي بهداشتی،

 
از دیگر برنامه هاي مهم هفته بسیج در سپاه ناحیه امامت تبریز است. 

فرمانده سپاه ناحیه امامت تبریز ادامه داد: به پاس گرامیداشت شهدا و ایثارگران، حضور بر سر مزار شهدا، عیادت از خانواده هاي شهدا

 
و ایثارگر هم در طول ایام هفته بسیج، انجام خواهد شد. 

صفدري در ادامه این نشست خبري با بیان اینکه اشتغال زایی و ایجاد درآمد پایدار یکی از اهداف سپاه ناحیه امامت است عنوان کرد:
در حوزه سپاه ناحیه امامت و با همکاري اتحادیه قالی بافان، طرح هر خانه یک کارگاه را دنبال می کنیم و در این راستا تا کنون 500

 
خانوار از تسهیلات مادي و معنوي استفاده کرده اند و در نظر داریم 500 خانوار دیگر از این طرح براي اشتغال استفاده کنند. 

صفدري همچنین حل مشکلات متعدد مردم مناطق حوزه سپاه ناحیه امامت تبریز را یکی دیگر از برنامه هاي سپاه امامت عنوان کرد
و گفت: در این مناطق میزهاي خدمت برگزار شده و در طول هفته بسیج هم باز این کار ادامه خواهد داشت که نتیجه و ماحصل آن

 
به عنوان مشکلات و مطالبات مردمی، براي حل و فصل، در دستور کار قرار خواهد گرفت. 

وي در پایان گفت: هر چند که به خاطر شیوع بیماري کرونا، بسیاري از فعالیت ها تعطیل و نیمه تعطیل شده اند، اما تفکر بسیجی و
جهادي به هیج وجه تعطیل نخواهد شد و بسیجیان با قدرت و اقتدار بیشتر، هر جا که جامعه نیاز داشته باشد، حضور خواهند یافت و

در این هفته هم انتظارمان این است که هر بسیجی باید یک خدمت براي مردم انجام دهد.



اجراي 200 طرح محرومیت زدایی به پاس 200شهید جامعه عشایر توسط بسیج

عشایر اصفهان

منبع: تسنیمشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/09/03

گروه استان ها- رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان گفت: عشایر 200 شهید به انقلاب تقدیم کرده اند که بیشتر آن
ها متعلق به سال هاي ابتدایی جنگ هستند و ما براي تقدیر از این جامعه به ازاي 200 شهید، 200 طرح محرومیت زدایی

براي آنان انجام می دهیم.

گروه استان ها- رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان
گفت: عشایر 200 شهید به انقلاب تقدیم کرده اند که
بیشتر آن ها متعلق به سال هاي ابتدایی جنگ هستند و ما
براي تقدیر از این جامعه به ازاي 200 شهید، 200 طرح
محرومیت زدایی براي آنان انجام می دهیم. - اخبار استانها

 
 -

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اصفهان، جامعه عشایري
یک از جوامع کم هزینه و پرسود به دلیل مبتنی بودن بر
ساختار اجتماعی ایلیاتی هستند که باتوجه به این موضوع،

باید توجه بیشتر به این قشر از کشور شده و براي حل مسائل آن ها ازجمله وارد کردن محصولات عشایر به چرخه تولید، کارآفرینی و

 
تامین امنیت آنان انجام داد. 

بسیج عشایر استان اصفهان در سال هاي اخیر به صورت جدي براي رفع نیازها و مسائل این جامعه تلاش کرده و با شعار 200 کار
براي جامعه عشایر پیش می رود، تا با انجام 200کار درجهت بهبود شرایط این جامعه از اهداي 200شهید عشایر به انقلاب اسلامی

 
تقدیر کند. 

رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان درارتباط با این جامعه و ویژگی هاي آن اظهارداشت: جامعه عشایري استان داراي 14 هزار
و805 خانوار با جمعیت 81 و 584 نفر است که این تعداد جمعیت در شهرستان هاي فریدونشهر، چادگان، سمیرم، شهرضا، دهاقان و
درصد کمی هم در بخش جرقویه مستقر هستند؛ از این تعداد دو نوع عشایر کوچ رو و نیمه کوچ رو هستند که عشایر کوچ رو شامل 9
هزار و 605 خانوار با جمعیت 52 هزار و 984 نفر از قوم هاي بختیاري، قشقایی و عرب جرقویه بوده و عشایر نیمه کوچ رو نیز حدود

 
5 هزار و 200 خانوار با جمعیت 28 هزار و 600 نفر هستند و فرهنگ عشایري دارند. 

وي ادامه داد: عشایر 200شهید به انقلاب تقدیم کرده اند که اکثر آن ها متعلق به سال هاي ابتدایی جنگ هستند چراکه به محض

 
شروع جنگ این جامعه بصورت خودجوش بسیج شده و براي دفاع از کشور و ایستادگی درکنار دیگران از ارتفاعات حرکت کردند. 

سرهنگ بشیر کیانی نژاد دررابطه با توانمندي هاي این جامعه کوچک بیان کرد: باوجود اینکه این جامعه تقریبا یک درصد جمعیت
استان را تشکیل می دهند، با حدود 1.2میلیون دام در 2میلیون هکتار فعال بوده و سالانه 25درصد از گوشت قرمز معادل 10هزار تن



 
تولید عشایر است؛ همچنین 5500 تن از انواع محصولات لبنی توسط این جامعه تامین می شود. 

وي تصریح کرد: 15 هزار و 400 هکتار زمین دراختیار دارند که 95 هزار تن تولیدات باغی داشته و یک سوم این تولیدات مربوط به
عشایر قشقایی سمیرم است؛ سالانه 20 تن عسل توسط این جامعه تولید شده و 24 هزار و 500 متر مربع صنایع دستی در 800
قطعه مختلف ازجمله گلیم، جاجیم، قالی و سایر صنایع دستی توسط عشایر تولید می شود یعنی هر خانواده عشایري بطور متوسط
4متر مربع تولید صنایع دستی دارد که 50درصد آن را مورد استفاده قرار داده و 50درصد دیگر را وارد بازار می کند که باعث ارزآوري

 
می شود و شعار "هر سیاه چادر عشایري یک کارگاه اقتصاد مقاومتی" به دلیل تولیدات بزرگ عشایر است. 

رئیس بسیج عشایر استان اصفهان بااشاره به کم توجهی به تولیدات این جامعه سودآور گفت: 770 تن توسط این جامعه کوچک تولید
می شود که متاسفانه به دلیل مشکلات و مسائل موجود، این میزان از تولید دقیقا استفاده نشده و به گونه اي که باید به بهره برداري
برسد، وارد چرخه تولید نمی شود؛ به برکت انقلاب اسلامی شاخص توسعه انسانی در جامعه روستایی بیش از 85 درصد و در جامعه
شهري بیش از 90 درصد است اما در جامعه عشایري این شاخص ها نظیر بهداشت، امکانات آموزش وپرورش و سایر موارد حدود 52
درصد است که بسیج عشایر در تلاش است تا به کمک سایر دستگاه ها و نهادها این شاخص را به حدي که شایسته این جامعه

 
سودآور است، برساند. 

وي ادامه داد: خدمات بسیج براي جامعه عشایر چهار نوع آموزشی، محرومیت زدایی، فرهنگی و اقتصادي هستند که در حوزه آموزشی
به دلیل اهمیت ورود صنایع دستی این جامعه به بازار جهانی و ارزآوري مطلوب، کلاس هاي آموزشی تولید صنایع دستی باهمکاري
اداره فنی و حرفه اي استان با هدف تولید محصولات لومی مطابق با فرهنگ، آداب و رسوم عشایر برگزار شده و تاکنون قریب به
100کارآموز موفق بوده و درحال ترویج مطالب آموزشی در جامعه عشایري هستند تا صنعت صنایع دستی عشایر مطابق با فرهنگ

 
آنان وارد بازار شود. 

سرهنگ کیانی نژاد دررابطه با اقدامات انجام شده در بحث تسهیل آموزش براي دانش آموزان تصریح کرد: استعدادهاي نخبه دانش
آموزي درجهت رشد و ارتقا سطح علمی آنان شناسایی شده و درتلاش براي حل مسائل و مشکلات آنان هستیم؛ در سال گذشته
حدود 250 کتاب کمک آموزشی بین دانش آموزان دبیرستانی عشایر تقسیم شد تا کسانی که به امکانات لازم دسترسی ندارند، بتوانند

 
از شرایط استفاده کرده و در کنکور شرکت کنند. 

وي بااشاره به خدمات بهداشتی براي عشایر گفت: هر روستا در کشور یک خانه بهداشت جهت رسیدگی به موارد بهداشتی مردم آن
روستا دارد اما عشایر در این زمینه مشکل دارند و به همین دلیل پیشنهاد ایجاد خانه بهداشت سیار را ارائه کردیم تا این خانه
بهداشت با همان امکانات لازم توسط پزشکان جهادي ایجاد شده و بحث بهداشتی عشایر آن گونه که شایسته این جامعه است، حل

 
شود و تابه حال 250 چشمه بهداشتی ساخته و بین عشایر توزیع شده است. 

رئیس بسیج عشایر استان اصفهان درارتباط با خدمات محرومیت زدایی با شعار 200 خدمت به پاس 200 شهید عشایر اظهار داشت:
شعار ما در بحث خدمت رسانی به جامعه عشایري این است که به ازاي 200شهید که این جامعه تقدیم انقلاب کرده است، 200 طرح
محرومیت زدایی با کمک قرارگاه محرومیت زدایی، بسیج سازندگی و خیران انجام دهیم؛ تاکنون در 50روستاي عشایري 85 طرح
شامل ساخت مسجد، خانه عالم، آب رسانی شرب به روستاهاي عشایري، انتقال کانال آب و ساخت و مرمت مدارس توسط قرارگاه

 
محرومیت زدایی، بسیج سازندگی و خیران در مناطق پشتکوه فریدونشهر، پادنا، سمیرم و مرودشت اجرا شده است. 

وي افزود: در اجراي طرح کمک مومنانه تاکنون حدود 60 میلیارد ریال براي کمک به عشایر هزینه کردیم و براي قریب به 2500
خانوار عشایري به ارزش 6 میلیارد و 450 میلیون ریال بسته معیشتی را به کمک سپاه، خیران و سایر سازمان ها تهیه و توزیع کردیم



و علاوه بر آن حدود 21 تن برنج یعنی 2100 کیسه 10کیلویی بین خانواده هاي عشایر توزیع شده است؛ براي مبارزه با ویروس کرونا
20هزار ماسک و 3هزار پک بهداشتی شامل مواد ضدعفونی کننده و شست وشو به ارزش 700 میلیون ریال نیز میان عشایر تقسیم

 
شده است . 

سرهنگ کیانی نژاد بااشاره به اهمیت برگزاري جشنواره هاي فرهنگی جهت ترویج فرهنگ عشایري بیان کرد: بطور متوسط سالانه
یک جشنواره فرهنگی، هنري و ورزشی مطابق با آیین، آداب و رسوم عشایر برگزار می کنیم تا سبک زندگی اسلامی، بازي هاي بومی
و محلی و فرهنگ هاي محلی مختلف عشایر که مدتی است به فراموشی سپرده شده را رواج داده و دوباره زنده کنیم؛ هیئات اندیشه
ورز نیز متشکل از نخبگان و فعالان علمی، بزرگان و معتمدان و ریش سفیدان بدنه اقوام، طوایف و ایل هاي مختلف عشایر تشکیل می

 
شود تا نظرات و مسائل را مطرح کرده و بهترین این نظرات را براي پیشبرد اهداف فرهنگی و محرومیت زدایی انتخاب می کنیم. 

وي ادامه داد: از وجود اعضاي هیئات اندیشه ورز بسیار استفاده کرده و مراسماتی نیز جهت حفظ وحدت اقوام مختلف عشایر بصورت

 
سالانه برگزار می شود تا مسائل موردنیاز براي حفظ وحدت اقوام در جامعه عشایر بیان شود. 

 
سپاه عشایري فارس بیش از 300 برنامه به مناسبت هفته بسیج اجرا می کند 

 
444 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در آذربایجان غربی پرداخت شد 

 
اجراي طرح همسان سازي مستمري بگیران در صندوق بیمه عشایري و روستایی استان همدان/4500 نفر مشمول هستند 

رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان بااشاره به اهمیت تامین امنیت عشایر در کوچ آنان تصریح کرد: برخی از عشایر هنوز
بصورت سنتی کوچ کرده و براي ییلاق در اصفهان بوده و براي قشلاق به استان هاي دیگر کوچ می کنند که این کوچ بعضا تا یک ماه
طول می کشد و به دلیل زندگی خاص این قوم در مرزها و بیابان ها و شرایط خاصی ه دارند، داراي سلاح هاي مجاز هستند که بسیج

 
عشایر این سلاح ها را سازماندهی می کند. 

وي افزود: همچنین یک طرح امنیت کوچ عشایر توسط بسیج عشایر اجرا می شود تا از خطر سرقت احشام و وسایل به دلیل وضع
گران اقتصادي جلوگیري شود و در این طرح در حوزه استحفاظی خودمان از بسیجیان عشایر جهت تامین امنیت کوچ ها استفاده می

 
کنیم و تلاشمان به حداقل رساندن سرقت احشام است. 

سرهنگ کیانی نژاد درارتباط با اهمیت برقراري ارتباط عشایر با مراکز شهرهاي نزدیک اظهار داشت: جهت وصل ارتباط آسان تر
عشایر به مراکز شهرستان هاي نزدیک و دسترسی به امکانات تحصیلی، پزشکی و سایر امکانات لازم، جاده هاي ایل راه عشایر را
مرمت می کنیم و مهم ترین طرح در دست اجراي ما، احداث جاده 9کیلومتري در منطقه چشمه لنگان و دهستان عشایري مصیر
است که با احداث این جاده، بیش از 3هزار خانوار عشایري به مرکز شهر دسترسی داشته و مسیر 4ساعتی به یک ساعت کاهش می

 
یابد. 

وي خاطرنشان کرد: احداث این جاده به کمک قرارگاه محرومیت زدایی و بسیج سازندگی اتفاق خواهد افتاد و یکی از اقدامات بسیار
مهم در حوزه محرومیت زدایی است که مطالعات و نقشه برداري هاي لازم صورت گرفته و احداث جاده نیز در سال هاي آتی آغاز می

 
شود. 

رئیس سازمان بسیج عشایر استان اصفهان بااشاره به اهمیت افزایش نرخ بره دهی عشایر بیان کرد: نرخ بره دهی عشایر درحال حاضر
حدود 55 درصد است و اگر ما بتوانیم با اصلاح نژاد دام این نرخ را به 100 برسانیم، قطعا در بحث تولید گوشت قرمز نیازي به واردات

 
نخواهیم داشت و مطالعات لازم براي این امر در عشایر منطقه سمیرم انجام شده و در دو سال آینده این اتفاق خوب خواهد افتاد. 



وي گفت: کارگاه هاي آموزشی براي رونق صنایع تبدیلی و بخصوص سیب درختی سمیرم برگزار می شود تا بتوانیم در آینده اي نه
چندان دور به یک خودکفایی در صنایع تبدیلی برسیم و همچنین باوجود اینکه در عشایر نرخ بیکاري بسیار کم است ولی کارگاه هاي

 
کارآفرینی نیز براي این جامعه و به صفر رسیدن درصد بیکاري برگزار می شود. 

به گزارش تسنیم، توجه بیشتر به جامعه عشایر به دلیل سودآوري این قشر کوچک کشور درعین کم هزینه بودن آنان، داراي اهمیت
بسیار بوده و درکنار نیروهاي بسیج، سایر دستگاه ها نیز باید براي بهبود وضعیت این جامعه و اجراي طرح هاي محرومیت زدایی

تلاش کنند.



بازي سازي یتیم است/بازي رایانه اي؛ رسانه تاثیرگذار بدون پابلیشر

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1399/09/03

صاحب نظران و فعالان حوزه بازي رایانه اي از معضلات، رویدادها و بازار خارجی در این حوزه می گویند.

 صاحب نظران و فعالان حوزه بازي رایانه اي از معضلات،

 
رویدادها و بازار خارجی در این حوزه می گویند. 

خبرگزاري مهر- گروه فرهنگ؛ در شرایط فعلی کشور بهترین حوزه اي که می تواند ارز آوري مناسب و ایجاد اشتغال براي جوانان با
استعداد کشور بکند، بازي سازي است چون محصول نهایی به صورت دیجیتالی منتشر می شود و هزینه هاي همچون حمل و نقل،
چاپ و بسته بندي ندارد و می تواند از یک نسخه تا 1 میلیارد نسخه به ٌصورت دیجتالی تکثیر شود. از طرفی می توان با راهکارهاي
مناسب شرکت هاي فعلی، این محصولات را در بازارهاي بین المللی به فروش رساند. البته صنعت گیم، صنعت ساده اي نیست، اتفاقاً
بسیار سخت و مستلزم داشتن تجربه، نیروي انسانی متخصص و سرمایه کافی است، ولی بازدهی آن بیشتر از صنایع دیگر است، چون
بازي ساز بیشتر با فکر خود و لپ تاپ خود بازي می سازد و نیاز به خط تولید و خیلی از موارد دیگر نیست و فضا و مکان خیلی روي
آن تأثیر ندارد. با توجه به این شرایط و موقعیت بازي ساز می تواند در بازار خارج هم فعالیت داشته باشد و هم این صنعت را در کشور

 
ارتقا دهد اما می بینیم که بازي سازان در کشور با مشکلات زیادي دست و پنجه نرم می کنند. 

خزاف مقدم درباره صنعت بازي سازي در کشور معتقد است، بازي سازي صنعت یتیمی در ایران است. بچه هاي بازي ساز هم همیشه

 
یتیم بودند. 

محسن یحیی می گوید، ما در ایران اصلاً پابلیشر نداریم پخش کننده داریم. پخش کننده ها هم در برهه اي به خاطر امتیازات خیلی
خوبی که بنیاد ملی رسانه هاي دیجیتال به آن ها می دادند و حمایت می کردند ورود خوبی داشتند و آن هم این قدر داخلش فساد

 
به وجود آمد که برخی بازي ها را پخش نمی کردند. 

بهزاد پاهنگ معتقد است، بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي در زمینه دور زدن تحریم ها می تواند راهکارهاي مثبتی را در پیش بگیرد تا

 
بازي سازان بتوانند فعالیت هاي ثمربخشی را در زمینه بازي سازي در پیش بگیرند. 

در ادامه میزگرد خبرگزاري مهر با 3 تن از فعالان، تولیدکنندگان و بازي سازان حوزه بازي سازي «مهدي خزاف مقدم»، «بهزاد



 
پاهنگ» و «محسن یحیی» درباره معضلات بازي سازي و سرمایه گذاري در بازار خارجی می آید: 

بازار خارجی در حوزه بازي هاي رایانه براي بازي سازان بسیار مهم است و بیشتر تمرکزشان در این حوزه است، حتی ترجیح می دهند
براي پیشرفت در این حوزه و وجود تحریم ها و مشکلات بیشتر به بازار خارجی فکر کنند. نظر شما درباره تمرکز در بازار خارجی

 
چیست؟ 

مهدي خزاف مقدم: خب در این زمینه بحث حقوقی بسیار مهم است و اگر در هر کشوري در این زمینه صحبت کنیم باید تمامی
جوانب را درنظر بگیریم، احتمال اینکه ضرر هم کنیم بسیار زیاد است. زیراکه ما ایرانی هستیم و دچار تحریم. بیشتر شرکت ها هم آن
هایی که دست پر هستند را می پذیرند، اگر هم هئیت مدیره برخی شرکت ها ایرانی باشند و بتوان فعالیت هایی را داشت، باز بانک ها
هم هستند که بسیار اذیت می کنند. حتی بانک کشور ترکیه هم سعی در بستن حساب ها کرده است یا اصلاً نمی توان حسابی در آن
جا باز کرد. در مالزي هم حساب ها بسته می شد. امارات پارسال همه حساب ها را بست بعد رایزنی کردند و باز شد. می خواهم بگویم
بازار خارجی هم دردسرهاي خودش را از لحاظ حقوقی و مادي دارد و بازي ساز و تولیدکننده اي که در این حوزه سرمایه گذاري می
کند باید استرس این اتفاق را داشته باشد با توجه به اینکه درآمد دارد و هزینه کارش در حساب اش باشد و آن را مسدود کنند باید

 
چه کار کند. 

 
 

 
با وجود این معضل بزرگ و مهم چرا بازي سازان، بازار خارجی را ترجیح می دهند؟ علت آن چیست؟ 

خزاف مقدم: به خاطر بحث برابري ارزي و قیمت ریال نسبت به دلار است و این امر خیلی می صرفد. با اینکه حدود 40 درصدش
صرف می شود تا به ایران برسد ولی بازهم می صرفد. بالاخره هر بازي سازي هم در کشورهاي مختلف توانسته موفقیت ها مدنظرش را

 
به دست بیاورد. 

محسن یحیی: اگر درباره بازار خارجی بخواهم نظري بدهم باید بگویم که با توجه به هزینه تولید علاقه بازي سازان به بازار خارجی
است! آن طرف به دلار تولید و به دلار می فروشند ولی ما به ریال تولید می کنیم خیلی برایمان به صرفه است آن طرف به دلار

 
بفروشیم. 

پدر بازي سازي فرزندش را رها کرده است. من خیلی از بازي سازها را می شناسم که ساخت بازي را رها کردند و به سمت انیمیشن

 
سازي رفته اند زیرا هم درآمدش بهتر است و هم دردسر کمتري دارند 



 
بهزاد پاهنگ: اتفاقاً یکی از جاهایی که نقش بنیاد می تواند پررنگ باشد همین بازار خارجی است. 

خزاف مقدم: بله دقیقاً، بنیاد می تواند یک کانال ایجاد کند یا شرکتی بزنند که هیئت مدیره آن خارجی باشد یا با شرکت هاي مختلف

 
رایزنی کنند. 

پاهنگ: اینکه مدعی دور زدن تحریم ها هستند معنی اش باید همین باشد که این دست فعالیت ها دولتی صورت بگیرد. آن ها می

 
توانند سیستمیی را به بازي سازها ارائه دهند که بیشتر انتشارات بازي ها از آن سو صورت بگیرد. 

خزاف مقدم: اتفاقاً امکان چنین موضوع وجود دارد، زیرا بازي به صورت نرم افزاري است و براي صادرات آن مشکلی وجود ندارد که
همانند دیگر اقلام صادراتی وجود دارد به راحتی می توان فایل ها را آپلود کرد و به آن طرف فرستاد و به راحتی هم آپلود می شود

 
من حتی پیشنهاد چنین فعالیتی را به بنیاد هم داده بودم. 

 
البته نزدیک به 3 یا 2 سال پیش بود که بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي پابلیشر به تهران دعوت کرده بود! 

 
خزاف مقدم: TGC؟ 

 
پاهنگ: TGC اصلاً ارزش نداشت. 

 
خزاف مقدم: بله آمدند ولی کارهاي TGC به طور نمایشی بود. 

پاهنگ: هزینه زیادي براي امدن این پابلیشر به تهران شد و کاملاً هم الکی بود همه آن ها آمدند و به به و چه چه کردند و گفتند واي
چه عالی! اما یکی از همکارانم که در حوزه تولید و ساخت بازي رایانه اي فعال است می گفت ایمیل یکی از این پابلیشرها را گرفته بود
و با کلی تعریف و تمجید که حتماً با ما در تماس باشد، زمانی که همکارم به او ایمیل زده در جواب ایمیلش گفته است که شما تحریم

 
هستید و نمی توانیم با شما فعالیت داشته باشیم. 

 
خزاف مقدم: بله می ترسند مگر می توانند به راحتی کار کنند. 

 
پاهنگ: پس براي چه نمایشگاه برگزار کردند و این همه هزینه کردند؟! 

یحیی: یکی از موضوعات این است در روند تولید یک بازي استاندارد این را می گویند که پابلیشر مثل بقیه اعضاي تیم، در کنار تولید

 
باید حضور داشته باشد و ذائقه مخاطب را به تیم ارائه دهد. 



 
 

 
خب پابلیشرهاي ایرانی کجا هستند؟ چه می کنند؟ 

یحیی: ما در ایران اصلاً پابلیشر نداریم پخش کننده داریم. پخش کننده ها هم در برهه اي به خاطر امتیازات خیلی خوبی که بنیاد
ملی رسانه هاي دیجیتال به آن ها می دادند و حمایت می کردند ورود خوبی داشتند و آن هم این قدر داخلش فساد به وجود آمد که
برخی بازي ها را پخش نمی کردند. بازي ساز را می خواستند 50 میلیون به او می دادند یک قرارداد صوري 500 میلیون تومانی با او
می بستند و با این قرارداد 500 میلیون تومانی به بنیاد ملی می رفتند و هولوگرام رایگان می گرفتند؛ یعنی دانه اي 10 تا تک تومانی

 
بود. 

ما در ایران اصلاً پابلیشر نداریم پخش کننده داریم. پخش کننده ها هم در برهه اي به خاطر امتیازات خیلی خوبی که بنیاد ملی رسانه

 
هاي دیجیتال به آن ها می دادند و حمایت می کردند ورود خوبی داشتند و آن هم این قدر داخلش فساد به وجود آمد 

از همین رو، امکان نداشت شما بروید یک بازي را استعلام کنید؛ یعنی همان 500 میلیون قرارداد صوري که بسته بود به این منظور
که من می خواهد 500 هزار نسخه از این بازي را بفروشد یا فروخته است، 500 هزارتا هولوگرام براي آن بازي ایرانی می گرفت. بعدها
که استعلام گرفته می شد و فهمیدند که فسادهاي مختلفی در این زمینه وجود دارد و سروصداها درآمد بنیاد یا رسانه دیجیتال
نیامدند این موضوع را اصلاح کنند بلکه ار بیخ و بن حمایت ها را قطع کردند. که این موضوع در دوره آقاي مینایی بابت هولوگرام ها

 
پرونده تشکیل شد. 

 
پاهنگ: یا هولوگرام را روي بازي غیرمجاز چسباندند و از بنیاد شکایت کردند که شما به بازي غیرمجاز مجوز دادید! 

یحیی: این کارها را بازي سازهایی که حمایت خوبی از بنیاد نگرفته بودند انجام دادند، یعنی دراین میان کسی دلسوز پیدا نشد که
بازي غیرمجاز پخش می شود! چند بازي سازي که منافعشان در بنیاد تأمین نشده بود می خواستند همیشه بنیاد را به چالش بکشند

 
اما متأسفانه کل صنعت را به چالش کشیدند. 

البته آقاي یحیی درباره این می گفتید که پابلیشر مثل بقیه اعضاي تیم، در کنار تولید باید حضور داشته باشد و ذائقه مخاطب را به

 
تیم ارائه دهد این چه معضلاتی دارد که پابلیشر در خارج باشد اما تیم بازي ساز در ایران؟ نکات اش در چیست؟ 

یحیی: داشتم می گفتم پابلیشر کنار تیم می ایستد حالا هر پابلیشري در هر کشوري هم باشد بخواهد از کشورهاي خارجی با تیم
هاي ایرانی ارتباط بگیرد یکی از مشکلات همین است او نمی تواند در کنار تیم باشد بعد از اینکه بازي را دوستان به دستشان می



 
رسانند تازه کلی اصلاحات هم پابلیشر می خواهد در بازي اعمال کند و این هم مشکلاتی دارد. 

پاهنگ: در حال حاضر بازي هاي ایرانی که در گوگل پلی هستند خیلی هایشان با پابلیشرهاي ضعیف کار کردند، براي او مهم نیست
که پابلیشر در چه سطحی باشد، ولی پابلیشر خوب و اسم ورسم دار باشد نمی خواهد اسمش خراب شود براي همین می آید آن طرح

 
و بازي که برایش آمده است را به خوبی آنالیز می کند و می گوید بازار چه می پسندد. 

 
 

یحیی: استانداردهاي سبک بازي باید حتماً رعایت شود. به هیچ وجه نمی توانید یک بازي در یک سبک خاص بسازید و اصلاً پابلیشر
هم حضور نداشته باشد یا استانداردها را رعایت نکنید و بگویید قسمتی از این بازي را در این سبک می خواهم و باید به این نحو
بسازم، اصلاً چنین چیزي وجود ندارد. اکثر بازي سازها سعی می کنند استانداردهاي سبک خود را رعایت کنند. اگر بازي سازهاي ما
بتوانند محصول خود را به خارج از کشور بفرستند با توجه به موضوعاتی که آقاي خزاف گفتند آن ها باید بتوانند اعتماد کنند و
ساختاري را براي خود ترسیم کنند و آن را عملاً از لحاظ مالی و حقوقی به اجرا درآورند و این بازي در پلی استورهاي خارجی
بنشیند، مطمئناً هزینه هاي تولیدش درمی آید چه بسا به سوددهی خوب هم برسد، مثلاً با توجه به نوع بازي، روش آپدیت کردن و

 
ادامه دادن اینکه چقدر می خواهیم بازي را ادامه دهیم. 

پاهنگ: خیلی از آدم هایی که الآن می خواهند وارد بازار خارجی شوند ترس این را دارند که اگر بازي ام را بردم و فروختم و پول آن

 
را نتوانستم بگیرم چه کار کنم؟ 

 
خزاف مقدم: بحث انتقالش یک بحث است، بحث اینکه در آن طرف چطور می خواهید قرارداد ببندید بحث مهم دیگر. 

 
یحیی: البته اگر با گروه یا اشخاصی برخورد کنید که قصد آسیب رساندن داشته باشند به نوعی قشنگ فیتیله پیچ خواهید شد. 

خزاف مقدم: مثلاً براي گرفتن بازار خود بازي ساز یا تولیدکننده باید آن طرف شرکت بزند، آدم استخدام کند، دفتر بزند و هزینه ها

 
هم به دلار است! 

بنیاد در زمینه بازار خارجی چه تدابیري باید انجام می داد که انجام نشده یا براي بازي سازان می توانسته مفید باشد و راه را برایشان

 
هموارتر می کرده است؟ 

یحیی: بنیاد می توانست طوري این کار را انجام دهد که الآن کشور روي بحث ارزآوري بازي حساب باز کند، ولی اصلاً هیچ اراده اي



وجود نداشت. نه تنها در بنیاد اراده وجود نداشت بلکه هنوز ظرفیت این صنعت را مسئولان هم نمی فهمند. نمی خواهم بگویم این
مهم تر از موضوع بنیاد و عدم کارایی آن باشد قطعاً پایین تر هم نیست، یعنی مسئولان ما می گویند من این ظرفیت را روي پسته و
زعفران و فرش می گذارم اما بازي رایانه اي خیر! اصلاً در ذهنشان هم نمی گنجد حوزه بازي رایانه اي تا اندازه می تواند ارزآوري
داشته باشد و هم بر روي مسئله فرهنگ تأثیرگذار است. باید بگویم صنعت بازي هاي رایانه اي در سال 2007 ترنسفر مالی اش از
هالیوود هم جلو زده است. ما سینماگران را رقیب خود می دانیم در حالی که آنان اصلاً ما را هم نمی بینند و جدي نمی گیرند،
صداوسیما هیچ زمان برنامه اي را به بازي اختصاص نداده است اما در ناخودآگاهشان قطعاً ما را رقیب خود می دانند زیرا بازي هاي

 
رایانه اي رسانه اي تأثیرگذار است. 

سینماگران رقیب هستند و ما هم آن ها را رقیب خود می بینیم ولی آن ها ما را پشیزي هم نمی بینند. اینکه صداوسیما هیچ وقت به

 
بازي برنامه اختصاص نمی دهد اینکه کاملاً در ناخودآگاهش ما را رقیب می بیند، چون ما رسانه تأثیرگذار هستیم. 

پاهنگ: خیلی تأثیرگذار هستیم. تأثیرگذاري اینتراکتیو بودن 30 برابر این است که شما یک طرفه فقط یک رسانه اي را ببینید؛ یعنی

 
رسانه اي که دو طرفه باشد 30 برابر تأثیرگذارتر است. 

یحیی: شاید به صورت آگاهانه یا ناخودآگاه این طور باشد. ما حتی براي صداوسیما در حوزه بازي هاي رایانه اي طرحی مشابه برنامه
نود را دادیم حتی از طرح استقبال شد اما زمانی که طرح در سیستم اداري سازمان وارد شد اجازه این کار را ندادند. در حالی که

 
اسپانسر هم داشتیم و علاوه بر هزینه هاي خود برنامه، درآمدزایی بسیار خوبی براي صداوسیما داشت. 

 
 

 
خزاف مقدم: بازي سازي صنعت یتیمی در ایران است. بچه هاي بازي ساز هم همیشه یتیم بودند. 

پاهنگ: زیرا پدر بازي سازي فرزندش را رها کرده است. من خیلی از بازي سازها را می شناسم که ساخت بازي را رها کردند و به
سمت انیمیشن سازي رفته اند زیرا هم درآمدش بهتر است و هم دردسر کمتري دارند. شما فکر کنید براي ساخت بازي باید کلی با

 
بنیاد رایزنی می کردند تا پابلیشر به آنان معرفی کند. 

این نقد همیشه به بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي وارد است که چرا بروبچه هاي بازي ساز را به خوبی نمی شناسد و در شناسایی آنان

 
هیچ تلاشی ندارد، چرا بنیاد نمی آید با بازي سازها ارتباط ثمربخش برقرار کند تا بتوانیم صنعت بازي سازي را پربارتر کنیم 

یحیی: دلیل اینکه بازي سازها یه سمت انیمیشن سازي رفته اند این است که انیمیشن سازها تازه فهمیدند با موتورهاي بازي سازي



 
خیلی انیمیشن هاي بهتري می توانند بسازند چون دارند از بچه هاي بازي استفاده می کنند. 

 
خزاف مقدم: بازي سازي بیس خیلی از کارها است. 

درباره بازي و همه معضلاتی که در این زمینه وجود دارد حرف زدیم و آقاي خراف مقدم گفتند که صنعت بازي هاي رایانه اي در
ایران یتیم است، می خواهم براي جمع بندي صحبت ها و انتقاداتی که به بنیاد صورت گرفت راه حلی براي بهتر شدن شرایط بازي

 
سازي بگویید که باید چه مسیري در پیش گرفت تا این صنعت شکل جدي تري در میان مسئولان بگیرد! 

یحیی: اما این نقد همیشه به بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي وارد است که چرا بروبچه هاي بازي ساز را به خوبی نمی شناسد و در
شناسایی آنان هیچ تلاشی ندارد، چرا بنیاد نمی آید با بازي سازها ارتباط ثمربخش برقرار کند تا بتوانیم صنعت بازي سازي را پربارتر
کنیم و گسترش دهیم چرا مجموعه بنیاد احساس می کند هر بازي سازي نقدي می کند قصد دارد بر علیه بنیاد باشد خیر اصلاً این

 
گونه نیست ما اگر نقدي هم می کنیم در جهت بهبودي اوضاع و شرایط است نه اینکه بخواهیم کسی را تخریب کنیم. 

بالاخره همیشه در صنعت گیم همه این تیرهاي انتقاد به سمت بنیاد است و حقش هم هست. اصلاً این نیست که تیري را به سمت
بنیاد پرت کردیم و ناحق بوده است. اینکه این نقدها را داریم به دلیل زنده بودن خود بنیاد است و به نوعی به نفع آنان. من در دوره
مدیریت گذشته بنیاد هیچ گونه مصاحبه و صحبتی نداشتم هر کسی درباره عملکرد بنیاد از من سوال کرد، سکوت کردم اما در این
دوره براي بهتر شدن اوضاع در بنیاد و شرایط بازي سازي صحبت می کنم و نقدهایم را می گویم تا شاید شرایط و اوضاع بهتر شود
متولیان بنیاد هم باید این موضوعات و نقدها را به فال نیک بگیرند. اینکه به سازمانی انتقاد می شود؛ یعنی آن سازمان زنده است. اگر

 
می خواهید ما سکوت کنیم، می توانیم مثل مدیریت آقاي کریم قدوسی کاملاً سکوت کنیم. 

در آخر با همه این انتقادات بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي چه بخواهد چه نخواهد، متولی این صنعت است و ما هر کمکی از دستمان

 
برآید دریغ نمی کنیم ولی باید از سمت بنیاد هم باید یک جاذبه اي باشد یا فراخوانی بدهند تا بازي سازان به سمت شان بروند. 

خزاف مقدم: جمع بندي من در حرف هایم بود، به اعتقاد من صنعت بازي سازي واقعاً یتیم است و ما هیچ گونه امیدي به بنیاد ملی
بازي هاي رایانه اي نداریم. از همین رو، خودمان به دنبال آموزش و ساخت و تولید و… رفته ایم.



وقتی بی تدبیري دولت باعث دفن مرغداري ها در سیستان می شود/کرونا و

صف هاي شلوغ، مانع دستیابی مردم به "مرغ یارانه اي"

منبع: عصر هامونشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1399/09/03

چند برابر شدن قیمت مرغ در عرض چند ثانیه باعث شد تا سومدیریت دولت در مهار تورم و گرانی براي بسیاري از افرد
نمایان شود.

به گزارش عصرهامون؛ به نقل از اوشیدا؛ گرانی افسار گسیخته کالاهاي اساسی یکی از مهمترین معضلاتی است که دولت تدبیر و

 
امید نتوانست آن را آنطور که باید مهار کند. 

رشد باورنکردنی نرخ تورم و همچنین گرانی اقلام اولیه زندگی باعث شده است تا بسیاري از خانواده ها نسبت به سال هاي قبل در

 
بحث اقتصادي ضعیفتر شوند. 

اما بسیاري از کارشناسان اقتصادي بر این باورند که بیش از 80 درصد مشکلات معیشتی می تواند درون خود کشور حل شود و عملا

 
تحریم هاي آمریکا تاثیر کمی بر گرانی کالاها گذاشته است. 

 
چند برابر شدن قیمت مرغ در عرض چند ثانیه باعث شد تا سومدیریت دولت در مهار تورم و گرانی براي بسیاري از افرد نمایان شود. 

 
 

 
کرونا و صف هاي شلوغ، مانع دستیابی مردم به ""مرغ یارانه اي"" 

در همین رابطه سکینه صفرزایی سرپرست یک خانواده 6 نفره در زابل به خبرنگار ما گفت: خرید یک مرغ امروز به اندازه قیمت یک

 
کیلو گوشت قرمز شده است که این امر باعث شده تا علاوه بر سایر اقلام مرغ هم از سبد غذایی خانواده ما حذف شود. 

وي افزود: با توجه به شیوع ویروس کرونا صف هاي توزیع مرغ با قیمت یارانه اي که 15 هزار تومان اعلام کرده اند، آنقدر شلوغ است

 
که نمی توانیم براي خرید پا به این محل ها بگذاریم. 

این شهروند سیستانی بیان کرد: چرا دولت در رابطه با گرانی هاي بی موردي که هیچ ربطی به آمریکا و تحریم ها ندارد کاري انجام



 
نمی دهد تا فشار از روي مردم برداشته شود. 

 
وي خاطرنشان کرد: دولت باید پاسخگو همه مردم باشد و الویت خود را معیشت مردم قرار دهد. 

 
فروشندگان مرغ در زابل نقشی در گران شدن آن ندارند 

رضا شهري زاد رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان زابل در خصوص صف هاي شلوغ توزیع مرغ به خبرنگار ما گفت: به
دنبال کاهش تولید مرغ و کمبود عرضه در مبادي تامین (بیرجند)در حال حاضر هر کیلو گرم مرغ کشتار روز به قیمت 35 هزار و

 
400 تومان درب کشتارگاه به فروش می رسد. 

وي افزود: همچنین مرغ زنده نیز 27 هزار و 500 تومان درب مرغداري در بیرجند به کسبه زابل فروخته می شودکه با احتساب هزینه

 
حمل ،افت مرغ زنده و با حداقل سود به قیمت هاي متعارف به مردم عرضه می شود و فروشندگان زابل هیچ نقشی در گرانی ندارند. 

شهري زاد بیان کرد: جهت تنظیم بازار و رفاه حال شهروندان علاوه بر سهمیه زابل سهمیه مرغ منجمد شهر هاي اطراف را هم جذب
کردیم که هر روز ساعت 6عصر به آدرس خیابان طالقانی روبروي دبستان 15 خرداد به قیمت مصوب هر کیلو 15 هزار تومان توزیع

 
می شود. 

 
 

 
دفن مرغداري ها زیر صدها تن خاك 

امیر بیگی یکی از تولید کنندگان مرغ در منطقه سیستان به خبرنگار ما گفت: تولید مرغ را با استفاده از وام هاي متعدد در منطقه

 
سیستان آغاز کردیم که پس از یک سال به طور کامل دچار ورشکستگی شدیم. 

وي افزود: در منطقه سیستان متاسفانه مدیریت صحیحی وجود ندارد، گاهی بر اثر قطعی برق و عوامل گوناگون محصول 100 درصدي

 
ما از بین می رفت و هزینه سنگینی بر دوش ما می گذاشت. 

بیگی بیان کرد: متاسفانه کل مرغ سیستان را بیرجند تولید می کند اما با وجود قیمت پایینتر مرغداري هاي سیستان ، فروشندگان
حاضر به خرید از ما نیستند. 



وي ادامه داد: واردات مرغ از بیرجند علاوه بر هزینه رفت و آمد هزینه هاي اضافی دیگري هم دارد که همه به پاي مردم گذاشته می

 
شود. 

 
دولت زمینه صادرات مرغ را براي تولیدکنندگان بومی ایجاد کند 

سجاد عارف نژاد کارشناس مسائل اقتصادي در همین رابطه به خبرنگار ما گفت: متاسفانه در منطقه سیستان از تولیدکنندگان حمایت

 
چندانی صورت نمی گیرد و همین امر باعث شده است تا بسیاري از این افراد از فعالیت در منطقه دلسرد شوند. 

وي افزود: در شهرستان زابل مرغداري هاي بسیاري وجود دارد که زیر چندین تن خاك دفن شده اند و هیچ استفاده اي از آنها نمی

 
شود. 

عارف نژاد بیان کرد: این مرغداري ها در گذشته به دلیل تولید مرغ گوشتی در سیستان احداث شدند اما هیچوقت به مرحله تولید

 
نرسیدند. 

 
 

وي بیان کرد: تامین مرغ منطقه سیستان در انحصار بیرجند است، و عملا مرغداري هاي منطقه سیستان به جز فروش اندك آنهم با

 
قیمت پایین تر هیچ فعالیتی براي تولید منطقه نمی توانند انجام دهند. 

این کارشناس اقتصادي بیان کرد: دولت اگر مجوز صادرات مرغ زنده و یا یخ زده آنهم فقط تولید استان را به کشور افغانستان صادر

 
کند تحول عظیمی در خصوص اشتغال منطقه رخ می دهد. 

وي گفت: همانطور که همه می دانند، کشور افغانستان یک کشور مصرف کننده است و تولید کنندگان کمی در این کشور ایفاي نقش

 
می کنند نباید بگذاریم که کشورهاي همسایه بازارهاي این کشور را در اختیار خود قرار دهند. 

این کارشناس اقتصادي همچنین بیان کرد: گرچه امروز هم از بسیاري از کشورهاي دیگر در صادرات کالا عقب مانده ایم اما ظرفیت

 
مرز در سیستان یک ظرفیت آشکار است که می تواند فقر را از منطقه حتی ریشه کن کند. 



وي خاطرنشان کرد: بسیاري از مردمی که حاشیه نشین مرز که امروز با یارانه زندگی می کنند، در گذشته به دلیل فعالیت در مرز از

 
درآمد خوبی بهره مند بودند. 

انتهاي پیام/



تعطیلی 3 ساله دو مرز اشکان و قاسم رش سردشت باید برطرف شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1399/09/03

گروه استان ها-نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در مجلس گفت: متاسفانه دو مرز شهرستان سردشت یعنی قاسم رش و
اشکان از سه سال گذشته بسته است و بنابراین تمامی تلاش براي باز شدن آن و ایجاد اشتغال براي مردم وجود دارد تا

فعالیت هاي تجاري در آن صورت گیرد.

گروه استان ها-نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در
مجلس گفت: متاسفانه دو مرز شهرستان سردشت یعنی
قاسم رش و اشکان از سه سال گذشته بسته است و
بنابراین تمامی تلاش براي باز شدن آن و ایجاد اشتغال
براي مردم وجود دارد تا فعالیت هاي تجاري در آن صورت

 
گیرد. - اخبار استانها - 

کمال حسین پور در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در ارومیه،
با اشاره به اینکه سردشت نخستین شهر شیمیایی در جهان
است اظهار داشت: در این راستا هشت هزار جانباز

 
شیمیایی در این شهرستان وجود دارد که متاسفانه نفس کشیدن نیز برایشان به سختی انجام می شود. 

وي تصریح کرد: بنابراین مسئولان باید بیش از پیش به وضعیت این جانبازان رسیدگی کنند و در مجلس شوراي اسلامی نیز باید هر

 
اقدامی در بستر قانون براي آنان انجام شود. 

نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در مجلس شوراي اسلامی در ادامه با اشاره به اینکه 90 درصد جنگل هاي آذربایجان غربی در
سردشت قرار دارد گفت: بنابراین از این حیث، مردم زمین کافی براي کشاورزي ندارند و واحدهاي موجود در شهرك صنعتی سردشت
نیز به صورت انگشت شمار فعال نیستند و همین خود سبب بیکاري جوانان شده، پس مسئولان باید زیرساخت هاي اشتغال را در آن

 
فراهم کنند. 

وي به ظرفیت معابر مرزي و بازارچه هاي سردشت اشاره کرد و افزود: خوشبختانه با همکاري استاندار آذربایجان غربی کارت هاي
مرزنشینی در این شهرستان فعال شد هر چند مرز کیله مشکلاتی داشته و با وجود صادرات، اما واردات آن به تدریج آغاز می شود و
این در حالی است که متاسفانه دو مرز دیگه این شهرستان یعنی قاسم رش و اشکان از سه سال گذشته بسته است و بنابراین تمامی

 
تلاش براي باز شدن آن و ایجاد اشتغال براي مردم وجود دارد تا فعالیت هاي تجاري در آن صورت گیرد. 

 
پیشه کولبري قانونی فقط در دو مرز سردشت و پیرانشهر مجاز است 

 
مرز سردشت آماده صادرات تولیدات کشاورزي آذربایجان غربی شد 

 
تسهیل معاملات تجاري و بازرگانی ایران و عراق در مرز سردشت 



حسین پور با تاکید بر استفاده از ظرفیت گردشگري سردشت اظهار داشت: بی تردید در این شهرستان می توان سرمایه گذار فراوانی
جذب کرد چون آبشار شلماش و جنگل هایی که در سردشت وجود دارد نیازمند سرمایه گذاري براي ایجاد اشتغال است و نیز انگور

 
سیاه سردشت در جهان بی نظیر است. 

وي تصریح کرد: از سوي دیگر می توان کارخانه کنستانتره و آبمیوه توسط بخش خصوصی و دولتی تاسیس شود و در این راستا، بنیاد
مستضعفان از سالیان گذشته یک کارخانه کنستانتره در شهرستان سردشت ایجاد کرده که هم اکنون تعطیل است اما باید هر چه

 
سریع تر فعالیت خود را از سر گیرد. 

نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در مجلس شوراي اسلامی با اظهار تاسف از اینکه سردشت با مشکلات فراوانی مواجه است افزود:
پس از ارومیه، بیشترین روستاها با 270 روستا در شهرستان سردشت قرار دارد و بنابراین باید به مشکلات آن رسیدگی شود.



بازسازي 500 خانه و اهداي 60 سري جهیزیه به نیازمندان توسط بسیج

منبع: قم پرسشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1399/09/03

به گزارش قم پرس، محمود داوود آبادي صبح یکشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به فرارسیدن هفته بسیج و اشاره به سخن
امام خمینی (ره) در سال 67 که فرمودند: ''تشکیل بسیج در نظام جمهوري اسلامی ایران یقیناً از برکات خداوند بود که بر

ملت عزیز و...

به گزارش قم پرس، محمود داوود آبادي صبح یکشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به فرارسیدن هفته بسیج و اشاره به سخن
امام خمینی (ره) در سال 67 که فرمودند: "تشکیل بسیج در نظام جمهوري اسلامی ایران یقیناً از برکات خداوند بود که بر ملت عزیز
و انقلاب اسلامی ایران ارزانی شد"،   گفت: شاید آن روز کمتر کسی معناي عمیق نهفته در این فرمایش گرانقدر را به صورت کامل
درك کرده بود، ولی امروز با گذشت بیش از چهار دهه از عمر انقلاب اسلامی حتی بر دشمنان این مرز و بوم نیز ظرفیت و کارایی این

 
نهاد مردمی و نقش آفرینی آن در برهه هاي حساس تاریخ انقلاب پوشیده نیست. 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با اشاره به اینکه شیوع ویروس کرونا و بحران هاي ناشی از آن و حضور همه جانبه
جهادگران بسیجی در میدان مقابله با این ویروس منحوس بار دیگر این برکت و لطف خداوند را به رخ جهانیان کشید، افزود: امروز
نهضت کمک مومنانه و محرومیت زدایی که از مأموریت هاي اصلی سپاه و بسیج است به همت نیروهاي بسیجی که از درون مردم

 
هستند انجام می شود و همین کمک هاي مختلف شکل گرفته تا حد زیادي توانسته آسیب هاي ناشی از کرونا را کنترل کند. 

جانشین فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه علی بن ابیطالب (ع) قم با اشاره به اینکه بیش از 370 گروه جهادي محله محور و
جغرافیا محور توسط سازمان بسیج سازندگی سازماندهی و ایجاد شده اند، ادامه داد: تعداد 250 گروه جهادي اکنون همراه با مسئولان
ذیربط در موضوع مبارزه با کرونا و مأموریت هاي متنوع سپاه از جمله کمک مومنانه براي کمک به معیشت مردم در صحنه حاضر

 
هستند. 

وي افزود: در این هفته تهیه و توزیع 30 هزار بسته معیشتی در سطح استان به کمک مسئولان محلات، فرماندهان پایگاه هاي
مقاومت، فرماندهان حوزه هاي مقاومت و گروه هاي جهادي به ارزش 9 میلیارد تومان انجام می شود. همچنین چهار هزار بسته
معیشتی رایگان بین اقشار بی بضاعت با همکاري سازمان بسیج سازندگی و همکاري بنیاد علوي به ارزش یک میلیارد و یکصد میلیون

 
تومان توزیع خواهد شد. 

داودآبادي با بیان اینکه 300 نفر از طلاب خواهر و برادر در بیمارستان ها به خدمات رسانی به بیماران کرونایی مشغول هستند، گفت:

 
روزانه 47 تا 50 نفر به صورت نوبتی در بیمارستان ها حضور دارند. 

وي از اهداي 60 سري جهیزیه به خانواده هاي نیازمند در هفته بسیج خبر داد افزود: این جهیزیه ها با کمک خانواده هاي نیازمند و
بانی تهیه می شود، به این صورت که پنج تا 10 میلیون تومان هزینه این جهیزیه از طریق این افراد و مابقی آن از طریق سپاه تهیه
می شودو برخی خانواده هایی که حامی ندارند و خودشان هم نمی توانند این هزینه را متقبل شوند، پنج قلم اصلی جهیزیه را تأمین

 
کرده و به صورت رایگان در اختیارشان قرار می دهیم. 



داودآبادي از تأمین 15 هزار پرس غذاي گرم با همکاري ستاد مردمی کریمه اهل بیت (س) و کمیته امداد براي توزیع در محلات
محروم خبر داد و گفت: از دیگر طرح هاي سازمان بسیج سازندگی در سال 99 که در قالب نهضت کمک مومنانه انجام می شود
بازسازي خانه 500 خانواده نیازمند و محروم است که از ابتداي سال جاري آغاز شده و تاکنون بالغ بر 65 خانه در شهر قم و دهستان

 
هاي قنوات و قمرود احداث و یا بازسازي شده اند. 

داودآبادي با اشاره به اینکه بازسازي خانه 20 خانواده محروم نیز در این هفته با مشارکت کمیته امداد امام خمینی انجام می شود،
افزود: 180 هزار ماسک سه لایه به صورت نیم بها در این هفته بین تمامی مردم به ویژه محلات و گروه هاي جهادي که اقدام به راه

 
اندازي ایستگاه هاي سلامت کرده اند توزیع می شود. 

وي با اشاره به اینکه در حوزه اشتغال و عمران نیز برنامه هاي مختلفی براي این هفته تدارك دیده شده است، گفت: اجراي پروژه
نیروگاه هاي خورشیدي براي 500 نفر با همکاري بانک هاي عامل، تعمیر، بازسازي و احداث 30 پایگاه مقاومت بسیج خواهران و
برادران، زیبا سازي مدارس روستاهاي محروم قم و آغاز به کار رسمی دهکده اقتصاد مقاومتی از جمله این برنامه هاست که امیدواریم

 
در مدت زمان مقرر به همت نیروهاي جهادگر سازمان بسیج سازندگی و گروه هاي جهادي به اجرا برسد. 

 
منبع : مهر 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



اینترنتی شدن 26 خدمت کمیته امداد استان سمنان در شرایط کرونایی

منبع: اقتصاد تهرانشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1399/09/03

اقتصادتهران: قائم مقام کمیته امداد استان سمنان از اینترنتی شدن 26 خدمت این نهاد خبر داد و گفت: با توجه به آغاز
e.emdad.ir محدویدت ها و جلوگیري از شیوع کرونا خدمات این نهاد به صورت الکترونیکی و از طریق سامانه اینترنتی

براي مددجویان و مراجعان فراهم شده است. به گزارش اقتصادتهران، محمد قوسی قائم ...

اقتصادتهران: قائم مقام کمیته امداد استان سمنان از اینترنتی شدن
26 خدمت این نهاد خبر داد و گفت: با توجه به آغاز محدویدت ها و
جلوگیري از شیوع کرونا خدمات این نهاد به صورت الکترونیکی و از
طریق سامانه اینترنتی e.emdad.ir براي مددجویان و مراجعان

 
فراهم شده است. 

به گزارش اقتصادتهران، محمد قوسی قائم مقام کمیته امداد استان سمنان با بیان اینکه این 26 خدمت از طریق سامانه اینترنتی این
نهاد حمایتی به مددجویان تحت حمایت ارائه می شود، افزود: مددجویان باید با مراجعه به سامانه مذکور درخواست خود را به صورت

 
الکترونیکی ثبت و تا حصول نتیجه منتظر بمانند. 

وي تصریح کرد: از ابتداي سال جاري تا کنون 14 هزار و 805 درخواست ثبت شده الکترونیکی مددجویان توسط کارشناسان این نهاد

 
بررسی و  پیگیري شده است. 

قوسی یادآور شد: خدمات الکترونیکی را  شامل اجاره مسکن، پوشش بیماري، پوشش خدمات بیمه، خرید لوازم منزل، کمک هزینه
درمانی، درخواست عمومی اشتغال، کمک هزینه ازدواج، پوشش نخبگان، کمک هزینه درمانی، بهسازي مسکن روستایی برشمرد و
گفت: کمک هزینه دانشجویی، کمک هزینه بازپرداخت وام، وام قرض الحسنه، کمک هزینه سفر زیارتی، مشاورهو روانشناسی، کمک
آزادي محکومین، دیه، بخشودگی وام، مشاوره خانواده، تأمین ودیعه مسکن، مشاوره تحصیلی، تأمین هزینه مسکن، مشاوره ازدواج و
تأمین هزینه زندگیاز جمله موارد دیگر است که مددجویان می توانند بدون حضور در دفاتر 11 گانه کمیته امداد درخواست خودر ا

 
ثبت کنند. 

قائم مقام کمیته امداد استان سمنان بیان کرد: اینترنتی شدن خدمات امداد موجب تسریع در پاسخگویی به درخواست هاي
مددجویان و ارائه خدمات به آنان خواهد شد.



34 انبار احتکار کالا توسط سپاه لرستان کشف شد

منبع: خبر فوريشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1399/09/03

فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل(ع) لرستان با اشاره به کشف 34 انبار احتکار کالا توسط سپاه لرستان گفت: از سال 96 تاکنون
12 هزار و 182 پروژه عمرانی و غیر عمرانی توسط سپاه لرستان در مناطق محروم استان اجرا شد.

فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل(ع) لرستان با اشاره به کشف
34 انبار احتکار کالا توسط سپاه لرستان گفت: از سال 96
تاکنون 12 هزار و 182 پروژه عمرانی و غیر عمرانی توسط

 
سپاه لرستان در مناطق محروم استان اجرا شد. 

سردار مرتضی کشکولی ظهر امروز در دیدار فرماندهان و
کارکنان سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان با نماینده ولی
فقیه در استان با اشاره به نقش بسیج در عرصه هاي
تهدیدزا در استان اظهار داشت: علاوه بر توسعه، مطالبه

 
گري، بصیرت سیاسی و دینی شاکله حیثیتی بسیج و مظهر ولایت مداري و دشمن ستیزي است. 

وي با بیان اینکه بیش از 180 هزار بسیجی در استان لرستان فعال هستند افزود: در استان لرستان با 103 حوزه مقاومت عشایري و
محلات و همچنین 16 حوزه مقاومت دانشجویی هزار و 613 پایگاه مقاومت فعال است که از این تعداد 658 پایگاه در مساجد و بقاع

 
متبرکه فعال اند. 

فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل(ع) لرستان عنوان کرد: در مباحث دفاعی هر چند هم اکنون تهدیدي نداریم ولی در استان لرستان
اکنون 10 گردان امام حسین (ع) بسیج پایه در سراسر استان وابسته به تیپ 57 هستند و همچنین در بحث امنیتی نیز 55گردان

 
بیت المقدس،8 گردان خواهران کوثر و 19 گردان امام علی (ع) حرفه اي جهت برخورد با اغتشاشات فعالیت می کنند. 

 
فعالیت 1048 پایگاه لرستان در گشت رضویون 

وي در رابطه با گشت رضویون جهت برقراري امنیت محلات بیان کرد: هم اکنون در استان لرستان روزانه هزار و 48 پایگاه گشت

 
رضویون دارند که از این تعداد 458 گشت هر شب در استان به صورت دو شیفت فعالیت دارند. 

کشولی با اشاره به اقدامات سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان در حوزه فضاي مجازي عنوان کرد: درحوزه فضاي مجازي 6 سایت،

 
22گردان سایبري،27 کانال تلگرامی، 24 گروه تلگرامی و 88 کانال و گروه وابسته به سپاه فعال است. 

وي با بیان اینکه 14 هزار نفر در پیام رسان هاي داخلی وابسته به سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان فعالیت دارند تصریح کرد: عمده
کار سپاه در فضاي مجازي حمله به زیر ساخت هاي فرهنگی و سیاسی لیبرالیست، حمله به رژیم شاهنشاهی و باستان گرایی و

 
همچنین پاسخ به شبهات و تبلیغ دستاوردهاي نظام و امید آفرینی در جامعه است. 



 
فعالیت 2100 گروه جهادي در لرستان 

فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل (ع)لرستان با اشاره به فعالیت هاي سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان در حوزه اقتصادي خاطر نشان
کرد: در استان لرستان دو هزار و 100 گروه جهادي فعال و ثبت شده فعال وجود دارد و همچنین 570 صندوق محله محور و مردمی

 
داریم که سپاه نقش تسهیل گر و مردم هدایت کننده این صندوق ها براي اشتغال زایی هستند. 

وي اظهار داشت: از سال 96 تاکنون 12 هزار و 182 پروژه عمرانی و غیر عمرانی با اعتباري بالغ بر 181 میلیارد تومان جهت
محرومیت زدایی توسط سپاه حضرت ابوالفضل(ع) لرستان در مناطق محروم و روستایی احداث و همچنین ایجاد چهار هزار شغل با

 
69 میلیارد تومان بودجه از دیگر اقدامات سپاه حضرت ابوالفضل (ع) درحوزه اقتصاد مقاومتی است. 

کشکولی افزود: اجراي 518 طرح در 21 محله و هفت شهر آسیب پذیر از جمله ساخت 86 ساخت منزل محرومان، 7 مسجد،27 خانه
عالم، 11 غسالخانه، تجهیز 28 پارك و همچنین ساخت مرکز ماده 16 جهت نگهداري معتادان متجاهر با بیش از 6 میلیارد هزینه و

 
ظرفیت 200 نفر از جمله مهمترین اقدامات سپاه حضرت ابوالفضل (ع)لرستان در حوزه مباحث اجتماعی است. 

فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان عنوان کرد: با توجه به اهمیت کلیه جنبه اي مسائل اجتماعی در بحث ورزش 11 سوله
ورزشی 9دي و 64 سوله ورزشی صالحین،7 استخر که از این تعداد دو استخر به بهره برداري رسیده و مابقی در حال ساخت است که

 
جهت استفاده مردم توسط سپاه حضرت ابوالفضل (ع) ساخته شده است. 

 
اهداي 837 جهیزیه کامل به زوج هاي محروم لرستان 

وي بیان کرد: اهداي 837 جهیزیه کامل به زوج هاي محروم طی سال هاي اخیر، اعزام 470 تیم پزشکی و بهداشتی به محلات آسیب
پذیر و روستایی و همچنین احداث 6 بیمارستان روستایی از جمله اقدامات سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان از سال گذشته تاکنون

 
است. 

کشکولی با اشاره به اجراي طرح بهنام محمدي گفت: بر اساس طرح بهنام محمدي مدرسه، مسجد و خانه به هم متصل می شوند که

 
تاکنون 66 مدرسه، مسجد و خانه طی یک سال و نیم گذشته به یکدیر وصل شدند که بسیار طرح تاثیر گذاري است. 

وي تصریح کرد: در استان لرستان 4 هزار و 500 حلقه صالحین و 44 مهد قرآنی کودکان وابسته به بسیج خواهران در استان فعال

 
است. 

فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل (ع) در رابطه با اقدامات بسیج مهندسی کشاورزي سپاه استان خاطر نشان کرد: توسط بسیج مهندسی
کشاورزي آموزش تخصصی تسهیل گري با آموزش 460 کارشناس را به 920 روستا جهت ترویج کشاورزي، دامپروري اعزام شده که

 
در همین راستا 2 هزار و 300 دوره آموزشی براي کشاورزان و دامداران برگزار شده است. 

 
واکسیناسیون دام هاي روستائیان توسط بسیجیان 

وي اظهار داشت: جهت واکسیناسیون دام ها 970 بسیجی به 110 روستا اعزام شدند که تاکنون 192 هزار و 500 دام سبک و 800

 
دام سنگین توسط بسیجیان اعزام شده واکسیناسیون شده است. 



فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل (ع)لرستان عنوان کرد: در بحث اندیشه ورزي و حل مسائل، انتخابات در سراسر استان براي 23 قشر
برگزار می شود که نخبه هاي هر شهر شناسایی می شوند و پس از راه اندازي شوراها و مجامع در هر شهر انتخاباتی دیگر جهت تعیین
هیئت مرکزي استان برگزار می شود که تاکنون 5 هزار و 200 نخبه اقشار مختلف در هفت کارگروه اقتصاد مقاومتی، فرهنگی و
اجتماعی، حقوقی و قضایی، سیاست داخلی و خارجی، مدیریت و حکمرانی اسلامی، علمی و پژوهشی، اساتید و دانشگاه ها جهت ورود

 
و حل مسائل استانی و ملی ورود کرده اند. 

وي با اشاره به هدف از راه اندازي دبیر خانه مشترك شهید مدرس بیان کرد: دبیر خانه شهید مدرس جهت کمک به نمایندگان

 
مجلس جهت توانمند کردن آنها با حضور گروه هاي اندیشه ورز توسط سپاه حضرت ابوالفضل (ع) راه اندازي شده است. 

 
ساخت 360 واحد مسکونی در مناطق سیل زده استان 

کشکولی با اشاره به اقدامات سپاه لرستان در سیل سال گذشته گفت: در سیل سال گذشته پلدختر 579گروه جهادي محلی و 801
طلبه بسیجی لرستانی به مناطق سیل زده اعزام شدند که از تعداد ساخت 360 واحد مسکونی و 950 واحد تعمیري احداث 79واحد و

 
66 واحد تعمیري بسیج استان انجام شده است. 

وي تصریح کرد: از ابتداي شیوع کرونا تاکنون 112 هزار بسته معیشتی،300 هزار طعام گرم،237 جهیزیه، 185 هزاربسته بهداشتی
10 هزار و 490 لوازم تحریر و همچنین 106 لوازم خانگی با اعتباري بالغ بر 57 میلیارد تومان توسط سپاه استان بین نیازمندان در

 
راستاي رزمایش مومنانه بین نیازمندان توزیع شده است. 

فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان خاطر نشان کرد: علاوه بر کمک هاي مومنانه جهت همکاري با دانشگاه علوم پزشکی 491

 
پزشک و پرستار به عنوان جایگزین پرستاران و پزشکان درگیر با کرونا در اختیار دانشگاه علوم پزشکی قرار داده ایم. 

 
اجراي طرح شهید سلیمانی در لرستان 

وي با اشاره به اجراي طرح شهید سلیمانی اظهار داشت: بر اساس این طرح با بیماریابی، غربالگري و قرنطینه مبتلایان به کرونا را

 
جهت قطع زنجیره انتقال ویروس کرونا اجرا می شود. 

کشکولی افزود: جهت مقابله با گرانی و احتکار کالا طرح قرارگاه 17 ربیع توسط سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان راه اندازي شده که
بر اساس این طرح تاکنون 34 انبار احتکار کالا به ارزش بالغ بر 28 میلیارد تومان با همکاري تعزیرات و دستگاه قضا به نفع مردم

 
توسط سپاه پاسداران استان لرستان مصادره شده است. 

فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل (ع) لرستان عنوان کرد: در هفته پیش رو جهت مبارزه با گران فروشی 150 بسیجی به سازمان صمت

 
معرفی شده اند که با توجه به قیمت هاي مصوب شده به بازار رفته و گرانی ها گزارش و با گران فروشی مبارزه کنند. 

وي بیان کرد: خوشبختانه در بحث تمدن سازي بسیج در سطح ملی و محلی با نگاه فرامرزي و جهان شمولی با علم و پژوهش به
دنبال تبیین و ترویج سبک زندگی ایرانی اسلامی، صیانت از استقلال و آزادي و همچنین توسعه روز افزون مهدویت و اخلاق و

استمرار مبارزه با فساد و محرومیت زدایی فعال است.





پرداختن به زندگی کارآفرینان نقطه عطفی در حشنواره «سینما حقیقت» است

منبع: میزانشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1399/09/03

یک کارآفرین در حوزه فرهنگ گفت: بزرگترین دستاوردي که ساخت فیلم و به نمایش گذاشتن زندگی کارآفرین ها می تواند
داشته باشد، باورپذیر کردن این نکته است که بدانیم در جامعه اي زندگی می کنیم، که آدم هایی بدون رانت و ارتباطات

خاص به موفقیت رسیده اند.

نازنین دانشور در گفت وگو با خبرگزاري میزان، پیرامون تاثیر کارآفرینی در عرصه سینما گفت: بزرگترین دستاوردي که ساخت
فیلم و به نمایش گذاشتن زندگی کارآفرین ها می تواند داشته باشد، باورپذیر کردن این نکته است که بدانیم در جامعه اي زندگی می

 
کنیم، که آدم هایی بدون رانت و ارتباطات خاص به موفقیت رسیده اند. 

نازنین دانشور کارآفرین و بنیان گذار سایت تخفیفان درباره بخش کارآفرینی چهاردهمین دوره جشنواره «سینماحقیقت» و توجه ویژه
به مستند هاي ساخته شده در حوزه کارآفرینی گفت: نمایش اتفاقات رخ داده در حوزه کارآفرینی از زاویه نگاه به مردم در جامعه
کنونی اهمیت پیدا می کند. مردم باور، امید و امکان بسیاري از کار ها را از ذهن خودشان دور کرده اند؛ بنابراین تماشاي روند

 
موفقیت آدم هایی که از صفر به جایی رسیده اند برایشان اتفاقی مثبت به شمار می آید. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- براي مشاهده آخرین اخبار از سینماي ایران اینجا کلیک کنید وي افزود: افزایش موج مهاجرت آفتی است که در جامعه وجود دارد
و باید مقابل این امواج منفی ایستاد. ساخت فیلم و مستند درباره افراد موفق، صاحبان صنایع، چهره هاي فرهنگی و ادبی راهی است

 
براي الگوسازي در جامعه و ایجاد امید و انگیزه در آنها. 

بنیان گذار سایت تخفیفان در ادامه بیان کرد: بزرگترین دستاوردي که ساخت فیلم و به نمایش گذاشتن زندگی کارآفرین ها می تواند
داشته باشد، باورپذیر کردن این اتفاق است که ما بدانیم در همین جامعه اي که در آن زندگی می کنیم، آدم هایی هستند که بدون

 
رانت و ارتباطات خاصی توانسته اند به جا هایی برسند و فکر و رویایشان را عملی کنند. 

دانشور در پایان ضمن ارزشمند خواندن اقدام جشنواره «سینماحقیقت» براي پرداختن به موضوع کارآفرینی گفت: براي اینکه آدم ها
باور کنند، بدانند و ببینند که آدم هایی در شرایط خودشان توانسته اند از نقطه صفر به جایگاه خوبی برسند، ساخت فیلم از زندگی
کارآفرینان برتر بسیار مهم است. باید بدانیم که موفقیت در حوزه کارآفرینی نیاز به اینکه شرکت عظیم و گسترده اي داشته باشید

 
ندارد. مهم این است که از خواب بیدار شوید و بتوانید در حد یک کارآفرین خوب در هر حوزه اي خود را مطرح کنید. 

مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی سازمان امور سینمایی کشور، چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران
«سینماحقیقت» را به دبیري محمد حمیدي مقدم، در آذرمـاه 1399 و با توجه به شیوع جهانی بیماري کووید 19 بصورت مجازي و

 
نمایش برخط (آنلاین) برگزار خواهد کرد. 

انتهاي پیام/





بخش خصوصی لاي منگنه بخشنامه هاي خلق الساعه بانک مرکزي

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1399/09/03

با وجودي که از دولت انتظار می رود در شرایط بالاگرفتن جنگ اقتصادي و تحریم ها در تصمیم گیري هاي اقتصادي خود از
تشکل هاي بخش خصوصی و تعاونی مشورت بگیرد، متأسفانه نه تنها شاهد این موضوع نیستیم بلکه تصمیم گیري هاي غلط

بعضاً فشار بر بخش خصوصی را در جنگ اقتصادي تشدید می کند. در همین راستا عضو هیئت ...

سرویس اقتصاد جوان آنلاین: همانطور که می دانیم در جنگ اقتصادي و تحریم هاي نفتی، صادرات کالا هاي غیر نفتی در
پوشش هزینه هاي ارزي واردات و تنظیم بازار و سایر نیاز هاي ارزي نقش ویژه اي دارد. در این میان انتظار می رود در چنین شرایطی
ارتباط دولت با بخش خصوصی و تعاونی جهت اخذ مشورت بیشتر شود، اما شواهد نشان از بی تفاوتی دولت به تشکل ها جهت اخذ

 
مشورت در سیاستگذاري اقتصادي دارد. 

گفتنی است در سال جاري تجارت خارجی ایران کاهش چشمگیري داشته است که در بخش واردات این کاهش چشمگیر تر بوده
است. در حوزه واردات نیز عمده افت متوجه بخش هایی با ارزش افزوده بالا همانند مواد اولیه، واسطه اي، سرمایه اي بوده است که

 
این رویداد می تواند تهدیدي براي رشد اقتصادي کشور و تولید و اشتغال در سال جاري و نیمه ابتدایی سال آتی باشد. 

اگر چه کاهش تجارت خارجی به ویژه واردات در کاهش نرخ ارز مؤثر بوده است، اما امکان دارد هزینه هاي کاهش تجارت خارجی به
زودي در اقتصاد ایران رخ نمایی کند. از سوي دیگر دپوي میلیون ها تن کالا در گمرکات و بنادر و تأخیر در ثبت سفارش، تخصیص و
تأمین ارز نشان از چالش هاي موجود در حوزه تجاري و ارزي کشور دارد، در عین حال به اعتقاد کارشناسان اقتصادي از منظر پدافند
غیر عامل دپوي میلیون ها تن کالا در گمرکات و بنادر در شرایطی که ترامپ کینه توز در ماه هاي پایانی ریاست جمهوري خود قرار

 
دارد یک ریسک و تهدید جدي است، از این رو انتظار می رود به طرق مختلف گمرکات و بنادر از کالا هاي رسوب شده تخلیه شوند. 

از سوي دیگر عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران با اشاره به بخشنامه اخیر اداره سیاست ها و مقررات
ارزي بانک مرکزي در مورد کاهش مهلت ارائه اسناد حمل کالا از هشت ماه به دوماه از تاریخ حواله ارز گفت: در شرایطی که بعضاً
بیش از سه ماه است ارز هاي تخصیص یافته توسط بانک مرکزي براي تأمین کالا هاي اساسی یا دارو در بانک هاي عمانی براي
بررسی و تأیید اسناد فروش کالا متوقف شده، بانک مرکزي مدت زمان ارائه اسناد حمل کالا را از هشت ماه به دو ماه کاهش داده

 
است. 

 
دولت از بخش خصوصی چه انتظاري دارد؟ 

محمد مهدي نهاوندي با اشاره به بخشنامه شماره 275036/ 99 مورخ 28 /8 /1399 بانک مرکزي در خصوص کاهش زمان ارائه
اسناد حمل کالا از شش ماه مندرج در مقررات ارزي و هشت ماه مندرج در بخشنامه 26 فروردین اداره مقررات ارزي به خاطر
مشکلات ناشی از کرونا به دو ماه اظهار کرد: مهمترین سؤال فعالان اقتصادي بخش خصوصی از کارشناسان در دولت و بانک مرکزي
این است؛ در شرایطی که دولت و بانک مرکزي چند سال است با همه توان سیاسی و اجرایی کشور حتی نتوانستند منابع ارزي از
کشور دوست و برادر عراق را جابه جا و براي مصارف انسان دوستانه هزینه کنند، چگونه انتظار دارند که بخش خصوصی بتواند طی

کمتر از دوماه این ارز هاي نامرغوب را به کالا تبدیل کنند؟ 



نهاوندي تصریح کرد: در حال حاضر تقریباً همه ارز هاي تخصیصی صرفاً از مسیر صرافی و عمدتاً صرافی هاي رسمی بانکی منتقل می
شود. البته جابه جایی ارز ها از صرافی هاي بانکی و رسمی براي جابه جایی به تعداد محدودي حساب بانکی یا پرداخت نقدي در دوبی

 
نیاز به دو هفته زمان دارد. 

 
هنوز ارز به حساب فروشندگان کالا نرسیده است 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه بانک مرکزي هنوز ارز مورد نیاز جهت ترخیص کالا هایی که پنج ماه پیش وارد کشور شده است
را تأمین نکرده یا ارز هاي تأمین شده هنوز به حساب فروشندگان نرسیده است. بنابراین چطور انتظار دارد طی دوماه از زمان تأمین

 
ارز نسبت به ارائه اسناد اقدام شود؟ 

نهاوندي تصریح کرد: اگر از نظر بانک مرکزي تحریم ها برطرف شده و تبعات شیوع ویروس کرونا پایان یافته است و امکان واریز ارز
هاي تخصیصی به حساب فروشندگان خارجی ظرف یک ماه وجود دارد، این مسائل را به صورت رسمی اعلام کنند تا مردم هم مطلع
شوند. البته پیش از هر اقدامی میلیارد ها دلار ارز بلوکه شده در کشور دوست و برادر عراق را آزاد بفرمایید و، اما اگر شرایط تجارت
کشور سخت تر از گذشته است، چرا این تصمیمات خلق الساعه را اتخاذ می کنید که مصداق ضرب المثل آب به آسیاب دشمن

 
ریختن است! 

وي با اشاره به بخشنامه اي که از سوي اداره سیاست ها و مقررات ارزي بانک مرکزي در تاریخ 21 فروردین صادر شد، اظهار کرد:
براساس این بخشنامه مهلت شش ماهه ارائه اسناد حمل کالا به دلیل شیوع بیماري کرونا و محدودیت هاي ناشی از آن از شش ماه به
هشت ماه براي شرکت هاي بازرگانی افزایش یافت، اما مسئله اساسی این است که همین واحد در آبان ماه مهلت هشت ماهه را به دو

 
ماه کاهش داده است که این امر با هیچ منطقی سازگار نیست. 

عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران خاطرنشان کرد: از دولت که بر خلاف مقررات و شعار هاي
خودش اعتقادي به مشورت و توجه به نظرات اتاق هاي بازرگانی و تشکل هاي تخصصی در تصمیم گیري هاي مؤثر بر فضاي کسب و
کار کشور نداشته و ندارد، نمی توان انتظار داشت در این ماه هاي پایان فعالیت تغییر رویه بدهد، ولی حداقل انتظار داریم که اداره
محترم نظارت بر سیاست ها و مقررات ارزي بانک مرکزي اطلاعات واقعی و مشکلات نقل و انتقال ارز را از سایر زیر مجموعه هاي

 
بانک مرکزي استعلام و بعد از آن بخشنامه صادر کنند. 

عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران گفت: درخواست عاجزانه ما از مسئولان دستگاه هاي مختلف به
ویژه در حوزه مسائل اقتصادي این است که با نگاه ملی به مسائل و چالش هاي موجود مانع از اتخاذ تصمیماتی که مکمل تحریم هاي

دشمن در ایجاد فشار هاي اقتصادي به فعالان اقتصادي و مردم هست، شوند.



از ویلاهاي لواسان و باستی هیلز تا روستاي ابوالفضل و آلونک آسیه پناهی و

زن بندرعباسی/چرا بولدوزرها سراغ لاکچري ها نمی روند؟

منبع: آفتابشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1399/09/03

اخبار تخریب مسکن هاي غیررسمی روز به روز عجیب تر می شود؛ بعد از اقدام بنیاد مستضعفان براي تخریب روستاي
ابوالفضل اهواز، خانه کوچک یک زن بندرعباسی تخریب شد تا بار دیگر افکار عمومی جریحه دار شود. این در حالی است که

باستی هیلز، ویلاهاي مجلل در لواسان و فشم و بسیاري بناهاي لاکچري و غیرقانونی دیگر سر ...

اخبار تخریب مسکن هاي غیررسمی روز به روز عجیب تر می شود؛ بعد از اقدام بنیاد مستضعفان براي تخریب روستاي ابوالفضل
اهواز، خانه کوچک یک زن بندرعباسی تخریب شد تا بار دیگر افکار عمومی جریحه دار شود. این در حالی است که باستی هیلز،
ویلاهاي مجلل در لواسان و فشم و بسیاري بناهاي لاکچري و غیرقانونی دیگر سر جاي خود باقی است و کسی هم اقدام به حذف آنها

 
نمی کند. 

آفتاب نیوز : اگر هم خبر تخریب ویلاي مسئولی به گوش می
رسد، اندکی بعد کاشف به عمل می آید که اشتباهی در آدرس یا
اطلاعات رخ داده و اصلا قرار نبوده که این ویلا تخریب شود! پس
چه چیزي باعث می شود مسکن فقرا به راحتی روي سر آنها
خراب شود؟ این شائبه وجود دارد که تفاهم نامه هاي وزارت
مسکن و شهرسازي با نهادها و بنیادها در زمینه ساخت مسکن

انبوه به چنین شرایطی دامن زده است. بر اساس مصوبه اي که وزارت مسکن و شهرسازي با وزارتخانه ها دارد، اگر مجموعه اي دولتی
زمین در اختیار این وزارتخانه قرار دهد، 50 درصد مسکن ساخته شده در اختیار اعطا کننده زمین قرار می گیرد تا با شرایط خاصی
به پرسنل همان مجموعه واگذار شود. این شرایط درباره نهادهایی مثل بنیاد مستضعفان هم صادق است؟ علی فرنام، کارشناس حوزه
مسکن، می گوید: نمی دانم دولت با چه نهادهایی قرارداد بسته است اما با برخی نهادها تفاهم نامه دوطرفه دارد و 50 درصد مسکن

 
انبوهی که ساخته می شود، به قشر واجد شرایط اعطا خواهد شد. 

به ظاهر تخریب ساخت وسازهاي غیرمجاز حاشیه شهرها مطابق قانون انجام می شود اما این قانون فقط شامل حال آنهایی می شود
که با چند بلوك سیمانی، خانه اي کوچک و محقر براي خود ساخته اند تا فقط سقفی بالاي سر آنها باشد. ویلاهاي سر به فلک
کشیده فشم و لواسان، خانه هاي لوکس باستی هیلز یا بسیاري از ساخت وسازهاي مجلل غیرمجاز دیگر در روستاهاي خوش آب و
هواي کشور گویا مصونیتی دارند که بولدوزرها به سمت آنها نمی روند. اگر خبري هم درباره تخریب ویلاي فلان وزیر منتشر می شود،
بعدا کاشف به عمل می آید که اشتباهی صورت گرفته و آدرس اشتباهی باعث شده ویلاي غیرمجاز وزیر مربوطه تخریب شود اما

 
درباره خانه هاي حاشیه شهرها، قانون مو به مو اجرا می شود. 

 
تخریب در دستور کار 

30 آبان خانه یک زن سرپرست خانوار در بندرعباس تخریب می شود و شهرداري این شهر اعلام می کند: زمین تصرفی بود، باید طبق



قانون تخریب می شد. این زمین ها متعلق به مسکن و شهرسازي است و به قصد جلوگیري از ساخت وساز غیرمجاز این تخریب

 
صورت گرفته است. این خانواده مجوز ساخت نداشتند و غیرقانونی این بنا را ساخته بودند. 

تخریب این خانه، منجر به خودسوزي زن سرپرست خانوار بندرعباسی شد. پیش از تخریب این خانه هم حکم تخریب روستاي
ابوالفضل که در اراضی متعلق به بنیاد مستضعفان ساخته شده بود، ابتداي شهریور امسال نقل محافل شده بود و با گاز اشک آور از
روستاییانی که در برابر تخریب خانه هایشان در حاشیه شهر اهواز مقاومت می کردند، پذیرایی شد. به جز این موارد، هفتم خرداد 99
تخریب خانه آسیه پناهی در کرمانشاه با فوت او پایان یافت اما آیا کسی می داند چرا ویلاي مجلل جاده فشم که آن را به یکی از
شخصیت هاي ورزشی منتسب می دانستند، هیچ گاه تخریب نشد؟ از ساخت وسازهاي غیرمجاز لواسان چه خبر؟ در ارتفاعات شمال

 
کشور و شهرهاي خوش آب وهواي دیگر، قانون اثري ندارد؟ 

مجموعه این تناقضات در کنار تفاهم وزارت مسکن و شهرسازي با دستگاه هاي دولتی براي ساخت مسکن انبوه در زمین هاي دولتی
با شرایط خاص و ویژه، شائبه هایی را در ذهن ها ایجاد کرده است. بر اساس تفاهمی که وزارت مسکن و شهرسازي با دستگاه هاي
دولتی انجام داده است، در صورت تخصیص زمین از سوي وزارتخانه ها براي ساخت مسکن انبوه، 50 درصد خانه هاي ساخته شده به
دستگاه عرضه کننده زمین اختصاص می یابد. آیا این مصوبه شامل حال نهادها هم می شود؟ آیا چنین مصوبه اي می تواند انگیزه اي
براي تخریب خانه حاشیه نشینان بر سر آنها باشد تا بر رویش مسکن انبوه سبز شود، در حالی که ویلاهاي مجلل روي قله کوه ها جا

 
خوش کرده اند؟ 

 
مصوبه اي براي اراضی دولتی 

علی فرنام، کارشناس حوزه مسکن، درباره مصوبه مشارکت در ساخت مسکن انبوه بیان می کند: تا جایی که می دانم این مصوبه شامل

 
حال اراضی دولتی می شود. نهادهاي عمومی غیردولتی هستند. 

او می گوید: استفاده از زمین هاي متعلق به مجموعه هاي دولتی یک ظرفیت است که باید از آن استفاده شود. این صرفا یک نگاه

 
دستگاهی نیست و یک نگاه مشترك به منفعت عمومی است. 

به گفته فرنام، زمین هایی که در اختیار دولت براي ساخت مسکن انبوه قرار می گیرد، پس از ساخت در اختیار دستگاه ها براي تأمین
نیازهاي مسکن پرسنلشان قرار می گیرد اما مسکن هاي تحویل شده با شروطی در اختیار افراد قرار می گیرد؛ یعنی فرد باید نیازمند
مسکن باشد، از تسهیلات مسکن استفاده نکرده باشد و حتما براي مدت طولانی ساکن آن شهر باشد. در حال حاضر مدت طولانی را

 
پنج سال در نظر گرفته اند اما نظر ما این است که این دوره باید به 10 سال افزایش یابد. 

او می گوید: دستگاه هاي دولتی اراضی قابل توجهی به لحاظ وسعت در اختیار دارند که این اراضی تمام زیرساخت هاي شهري مثل
حمل ونقل عمومی، آب، برق و گاز و دیگر خدمات را دارند؛ بنابراین هزینه توسعه جدیدي روي دوش دولت نمی گذارند. ساخت این

 
زمین ها کلی مزیت اقتصادي ایجاد می کند. 

این کارشناس مسکن عنوان می کند: در اقتصاد بحثی به نام صرفه تجمع و مقیاس وجود دارد. این بهترین الگوي توسعه است. در

 
شهرسازي بحث توسعه درون زا یکی از رویکردهایی است که به لحاظ نظري مورد اجماع است. 

او یادآور می شود: این سیاست در مقابل توسعه شهرك سازي و شهر جدید قرار می گیرد و ویژگی شهرسازي ما را ارتقا می دهد.



هزینه نگهداري اراضی بایر زیاد است. این اراضی ایجاد ناامنی می کند؛ زیرا روي آنها نظارتی نیست. اگر این اراضی عرضه شود، رونق
کسب وکار اطراف آنها ایجاد می شود. منظور فقط ایجاد اشتغال به دلیل ساخت مسکن نیست بلکه در دوره توسعه و بهره برداري نیز

 
میزان اشتغال بالا می رود. 

 
استفاده بهینه از امکانات 

این کارشناس حوزه شهرسازي می گوید: باید از ظرفیت هاي موجود استفاده بهینه کرد و از ظرفیت هاي در اختیار دستگاه هاي

 
دولتی و نهادهاي غیردولتی بهره گرفت. 

همان روزهایی که بحث تخریب روستاي ابوالفضل مطرح بود، اهالی روستا می گفتند قرار است زمینی که روي آن ساکن هستند، در
اختیار دولت براي ساخت مسکن قرار گیرد. آیا وزارت مسکن و شهرسازي با بنیاد مستضعفان هم تفاهم نامه دارد و قرار است 50
درصد خانه هاي ساخته شده روي خرابه هاي روستاي ابوالفضل را به کارکنانش اختصاص دهد؟ فرنام در این رابطه می گوید: در این
زمینه اطلاعات کاملی ندارم. تا جایی که من در جریان هستم، وزارت راه و شهرسازي با هر کدام از دستگاه ها تفاهم نامه هایی دارد. با

 
نهادها هم به صورت دوجانبه تفاهم نامه هایی دارد؛ مثلا در یک شهر خاص و یک جاي خاص، تعدادي مسکن تولید کند. 

این کارشناس مسکن ادامه می دهد: بحث سکونتگاه غیررسمی و بافت فرسوده پیچیدگی هاي زیادي دارد. در سکونتگاه غیررسمی دو
قشر وجود دارند. یک عده اقدام به تصرف اراضی با نیت سوداگري می کنند و اراضی ملکی بدون صاحب را تصرف می کنند یا به

 
دنبال تغییر کاربري اراضی کشاورزي هستند. اینها قشري قانون گریز بوده و اقدامات خلاف انجام می دهند. 

او ادامه می دهد: قشري هم داریم که کمترین استطاعت را دارند. به خاطر بضاعت اندك اقتصادي تلاش می کنند خود را به کلان
شهرها نزدیک کنند، چون این مناطق کانون شغلی خوبی هستند. این قشر نمی توانند هزینه مسکن را تأمین کنند، بنابراین به ناچار

 
از این اراضی استفاده می کنند. 

فرنام تأکید می کند: از افراط و تفریط در برخورد با سکونتگاه غیررسمی باید خودداري شود. در جایی که افراد بی بضاعت ساکن

 
هستند باید یک جور برخورد شود و در جایی که سوداگران زمین، ساخت وساز کرده اند باید به شکل دیگري برخورد کرد. 

او اضافه می کند: بخش قابل توجه ساکنان اراضی تغییر کاربري داده شده، مستأجر هستند؛ یعنی فردي زمینی را تصرف کرده و تغییر
کاربري داده و آن را به افراد بی بضاعت اجاره داده است. براي این قشر نباید سیاست به گونه اي کاملا بولدوزري باشد و تخریب این
منازل را نباید در پی داشته باشد. البته بر اساس ترحمی که در رسانه ها شکل می گیرد، همه گونه امکانات و خدماتی هم نباید به

 
آنها بدهند. این مسائل نیازمند بررسی موشکافانه است که در هر سکونتگاه برخورد چگونه باشد. 

این کارشناس مسکن تأکید می کند: بیشترین آسیب در سوانح طبیعی مثل سیل خوزستان، لرستان و... در سکونتگاه غیررسمی است؛
زیرا ناپایدارترین مسکن ها را شامل می شوند. آسیب پذیري آنها بالاست. سیاست هاي شهرسازي و احیا و بازآفرینی سکونتگاه ها،
مشکلات زیاد اجتماعی، امنیتی، اقتصادي، کالبدي و زیست محیطی را می تواند حل کند و این باید در سیاست هاي شهري و مسکن

 
در اولویت قرار گیرد. این مسئله کاري پیچیده و زمان بر بوده و عزمی جدي و مستمر را می طلبد. 

با وجود گفته هاي فرنام در زمینه پیچیدگی هاي ساماندهی مسکن هاي غیررسمی، همچنان این پرسش مطرح است که چرا همیشه



بولدوزرها می توانند خانه هاي غیررسمی را تخریب کنند. طرح هاي مدیریتی در کوخ ها به راحتی اجرا می شوند اما هیچ بولدوزري
جرئت تخریب برنامه ریزي شده کاخ ها را ندارد.



خاکریز کرونایی سپاه و بسیج شهرستان لنده/طرح شهید حاج قاسم با دعوت از

معتمدین و ریش سفیدان کلید خورد+تصاویر

منبع: تابناكشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1399/09/03

 
خاکریز کرونایی سپاه و بسیج شهرستان لنده/طرح شهید حاج قاسم با دعوت از معتمدین و ریش سفیدان کلید خورد+تصاویر 

همزمان با هفته بسیج به منظور تبیین و تشریح جزییات طرح شهید سرادر سلیمانی که قرار است در راستاي کاهش آسیب هاي
اجتماعی با محوریت قطع زنجیره انتقال کرونا اجرایی شود با دعوت از متنفذین، معتمدین ، ریش سفیدان و مسئولین، نشست

 
مشترکی با رعایت پروتکل هاي بهداشتی  در حسینیه ثاراالله لنده برگزار شد. 

 
 

بسیجیان، رزمندگان و پاسداران در دوران دفاع مقدس در خاکریز جبهه ها براي حفظ و استقرار نظام و دفاع از آب و خاك، جان و
ناموسمان تلاشها کردند و امروز شاهدیم اینبار خاکریز آنان در مسیر مبارزه با ویروس کروناي بی رحم بار دیگر شکل میگیرد و این

 
مجموعه در این بحران نیز ملت ایران را تنها نگذاشته است. 

به گزارش تابناك کهگیلویه بویر احمد؛ همزمان با هفته بسیج به منظور تبیین و تشریح جزییات طرح شهید سرادر سلیمانی که قرار
است در راستاي کاهش آسیب هاي اجتماعی با محوریت قطع زنجیره انتقال کرونا اجرایی شود با دعوت از متنفذین، معتمدین ، ریش

 
سفیدان و مسئولین، نشست مشترکی با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در حسینیه ثاراالله لنده برگزار شد. 

در این همایش فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان لنده ضمن تبریک هفته بسیج و قدردانی از حضور مدعوین اظهار داشت؛
ظرفیت معتمدین و ریش سفیدان و همراهی و حمایت آنان در اجراي برنامه هاي فرهنگی و اجتماعی قطعا در رفع معضلات، چالش

 
ها و ناهنجاري هاي اجتماعی جامعه اثر بخش خواهد بود که آماده ارائه پیشنهادات و راهکار ها از سوي شما عزیزان خواهیم بود. 

فرمانده سپاه لنده با اشاره به حضور بنیاد مستضعفان-علوي در جمع ریش سفیدان و معتمدین گفت؛ حضور بنیاد علوي در منطقه
براي کم کردن آسیب هاي اجتماعی یک فرصت طلایی است که باید تلاش شود با توسعه زیر ساخت هاي اشتغال به عنوان مهمترین

 
نیاز جامعه زمینه کار براي جوانان در منطقه فرهم شود. 



سرهنگ ویسی در ادامه از معتمدین و ریش سفیدان خواست تا با همراهی و همکاري آنان و دستگاه هاي مختلف دولتی، اجراي
برنامه هاي عمرانی، اقتصادي و حمایتی بنیاد علوي در منطقه تسهیل و هیچ عاملی باعث نشود تا برنامه هاي بنیاد در این شهرستان

 
به تعویق انداخته شود. 

فرمانده سپاه لنده در این بخش از سخنان خود؛ برگزاري مراسمات عزا و شادي به شیوه هاي مرسوم و حضور حداکثري افراد را در
این شرایط بحرانی یکی از مهمترین چالش ها در شهرستان عنوان و خطاب به ریش سفیدان گفت؛ اگر این رویه تغییر داده نشود هر
روز شاهد مرگ عزیزانمان خواهیم بود ولذا تا دیر نشده است به این موضوع ورود کنید و اجازه ندهید در مراسمات تجمع صورت

 
گیرد. 

سرهنگ ویسی در تشریح طرح محله محور سپاه و بسیج گفت؛ این طرح از هفته آینده با ترکیبی از نیرو هاي سپاه و بسیج، هلال
احمر، شبکه بهداشت با عنوان همیاران محله در هفت منطقه در شهر لنده اجرایی میشود که قطعا نیازمند همکاري و همراهی مردم

 
شهرستان در راس معتمدین و ریش سفیدان هستیم. 

فرمانده جوان سپاه لنده مقابله با کرونا را از مهمترین برنامه هاي پیش رو دانست و گفت؛ در طرح سردار شهید حاج قاسم سلیمانی
برنامه هاي مختلفی در راستاي قطع زنجیره انتقال این بیماري اجرایی میشود که انتظار میرود شما عزیزان در تبیین و تشریح برنامه

 
هاي که قرار است اجرایی شود در سطح جامعه روشنگري و مجموعه سپاه و بسیج را همراهی کنید. 

در ادامه این نشست مشورتی حجت الاسلام سپهر مشاور استاندار خوزستان در امور روحانیت نیز ضمن تبریک هفته بسیج اظهار

 
داشت؛ سپاه شاه کلید امنیتی محور مقاومت در جهان است. 

وي افزود؛ سپاه در بحث تهاجم فرهنگی و شبیخون فرهنگی دشمن توانست با فعالیت هاي فرهنگی و دینی خیلی خوب عمل کند و

 
سپاه قدس به عنوان شاه کلید جبهه مقاومت ، معادلات جهانی استکبار جهانی را برهم زد. 

 
مشاور استاندار خوزستان در امور روحانیت تصریح کرد: خروجی اقدمات مختلف سپاه پاسداران آرامش امروز کشور است. 

حجت الاسلام سپهر هفته بسیج را فرصت ارزشمندي دانست تا ظرفیت هاي این نهاد انقلابی تشریح و خدمات و اقدمات جهادي آن

 
براي مردم تبیین شود. 

ایشان از متنفذین و ریش لنده خواست در شرایط حساس این روزها فرمانده جوان و مجموعه سپاه و بسیج شهرستان را یاري کنند تا
برنامه هاي مختلف فرهنگی، اجتماعی و محرومیت زدایی در منطقه به نحوي مطلب با هدف داشتن یک جامعه پویا به نحو مطلوب

 
اجرا شوند. 

حجت الاسلام سپهر تجمعات در مناطق عشایري را از جمله ي مهمترین تهدیدات این روزها دانست و گفت؛ بحث کاهش حضور مردم
در تشییع جنازه ها و عروسی ها با توجه به درگیري جامعه با کرونا یکی از ضروریت ها است و شما ریش سفیدان باید در کم کردن

 
این چنین مراسمات به کمک دستگاه هاي دولتی و نهادهاي نظامی و انتظامی بیاید. 

حجت الاسلام سپهر به دو ماموریت مهم سپاه در این ایام اشاره و گفت؛ مقابله با ویروس کرونا و نظارت بر بازار دو ماموریت مهم این



 
روزهاي سپاه و بسیج است که قطعا با درایت این مجموعه شاهد ثبات در بازار و کاهش این بیماري در جامعه خواهیم بود. 

 
 

 
 



پلمب 627 واحد صنفی متخلف در خوزستان

منبع: مشرقشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1399/09/03

 
- جامعه 

 
پلمب 627 واحد صنفی متخلف در خوزستان 

رئیس سازمان صمت خوزستان گفت: 627 واحد صنفی خوزستان در زمان
محدودیت هاي اخیر کرونایی در استان به دلیل رعایت نکردن پروتکل هاي

 
بهداشتی پلمب شدند. 

به گزارش مشرق، مراسم افتتاحیه پروژه حمل کالاهاي فله به صورت ریلی

 
با حضور مسئولان استانی انجام شد. 

امیرحسین نظري رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان در این خصوص گفت این پروژه که به منظور صادرات از مرز

 
تجاري شلمچه و با عنوان سرزمین فتح انجام شد با حمایت شرکت توسعه صادرات صنعت سیمان به بهره برداري رسیده است. 

 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان گفت: 627 واحد صنفی خوزستان در زمان محدودیت کرونایی در استان، آبان امسال

 
به دلیل رعایت نکردن پروتکل هاي بهداشتی پلمب شدند. 

 
 

نظري خاطرنشان کرد: آیین نامه افتتاح اتصال ریل راه آهن به پایانه توسعه صادرات سیمان اروند در مرز بین المللی شلمچه و تخلیه
بار کلینکر فله از واگن قطار در محوطه پایانه لجستیکی اروند بوده که با حضور فرماندار ویژه خرمشهر ، مدیر عامل سازمان منطقه آزاد

 
اروند ، مدیرکل بندر و دریانوردي خرمشهر با اشتغال حداقل 43 نفردر شهرستان خرمشهر به بهره برداري رسید. 

منبع: فارس



رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1399/09/03

رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی

رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی



رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1399/09/03

رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی

 
یک بانوي کارآفرین 4000 شغل ایجاد کرد 

 
رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی 

 
حمیرا حیدریان 

 
خبرنگار 

افزایش میانگین تحصیلات زنان در روستا ها طی سال هاي گذشته یک نتیجه مثبت داشته است؛ رونق کسب و کارهاي روستایی،
کارآفرینی و خلاقیت در اشتغالزایی. رویدادي که هم اکنون در بسیاري از روستاهاي اصفهان در حال وقوع است. زنان جوان و میانسال
با طرح ها و ایده هایی خلاقانه در حوزه صنایع دستی، گردشگري، کشاورزي و دامپروري نه تنها در حال تلاش براي راه اندازي کسب
و کار و استقلال مالی هستند بلکه در چرخه اقتصادي کشور نیز تأثیر گذار شده اند. کارآفرینی در40 روستا با تولید زعفران و دیگر

 
محصولات کشاورزي و ایجاد اشتغال براي حدود 4 هزار زن روستایی توسط یک بانوي اصفهانی نمونه اي از این تحولات است. 

مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان در گفت و گو با «ایران» گفت: تعداد زیاد روستاییان باسواد و متخصص مخصوصاً در قشر
زنان یکی از نقاط قوت و پتانسیل در این بخش به شمار می رود؛ نکته حائز اهمیت این است که، براي رسیدن به توسعه اولین نیاز
شناخت پتانسیل روستاهاست؛ توسعه پایدار کشور بدون توسعه روستایی محقق نمی شود و زنان جزو مهره هاي اصلی براي توسعه
پایدار و پیشرفت روستاها هستند؛مخصوصاً اینکه زنان روستایی مدیران اقتصادي خانواده هستند و در فعالیت هاي مختلف حضور
دارند، حتی در سال هاي اخیر زنان در حوزه مشارکت سیاسی رشد چشمگیري داشته اند که قابل توجه است. توجه به نقش زنان در

 
توسعه کشور از جمله توسعه اقتصادي وحمایت از ایجاد اشتغال براي زنان از جمله اشتغال زنان روستایی نقش بسزایی در تولید دارد. 
شادي فضلی با بیان اینکه به طور سنتی زنان روستایی همواره بخش مهمی از فعالیت هاي تولیدي و اقتصادي خانواده را به دوش
کشیده اند، افزود: یکی از این طرح هاي نو که در استان اصفهان و با محوریت زنان در حال اجراست، تولید محصولات کشاورزي است
که با همکاري معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوري و جهاد کشاورزي صورت گرفته است؛ از ابتداي سال جاري 12پروژه آموزش و
ترویج تولید و مصرف محصول گواهی شده و استاندارد با تأکید بر توان افزایی جوامع محلی ویژه زنان روستایی در دست اقدام است.
ویژگی این محصولات پایین بودن میزان مواد سمی، فلزات سنگین و آلاینده ها در آنهاست که در استان اصفهان محصولاتی چون
گلابی، زرشک، زعفران و سیب زمینی با چنین خصوصیاتی درحال کشت و بهره برداري بوده و تاکنون دستاوردهاي خوبی حاصل شده

 
است. 

 
تجربه موفق بانوي کارآفرین در روستاي «ازان» 

این مقام مسئول با تأکید بر اینکه کشاورزي از حوزه هاي مورد علاقه زنان اصفهانی است که سهم بسزایی نیز در ایجاد اشتغال دارد،
بیان داشت: به طور مثال یکی از زنان کارآفرین استان توانسته است با توسعه کشت زعفران در 40 روستاي استان حدود 3 هزار و
860 نفر شغل فصلی ایجاد کند که بیشترین درصد آن به زنان اختصاص دارد و این محصول درحال برندسازي است. بانوي کارآفرینی
که مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان به او اشاره می کند، «صغري جعفري» است. او اکنون در زمینه کشت زعفران در
روستاي «ازان» شهر میمه صاحب کسب وکار بسیار گسترده اي است، تا آنجا که با تأسیس دفترش در شهر استانبول و عقد قرارداد با
کشورهاي اروپایی، به صادرات زعفران و محصولات دیگر همچون صنایع دستی، حبوبات و... می پردازد. او در مصاحبه اي، مهم ترین



عامل موفقیت خود را توجه به بسته بندي و برند سازي می داند و می گوید،چون در دانشگاه در رشته بهداشت تحصیل کرده بودم و با
ضرورت نحوه بسته بندي کالا به عنوان یکی از عوامل بسیار مؤثر در میزان فروش آن آشنایی داشتم و می دانستم هر محصولی باید
برند و شناسنامه داشته باشد تا بتواند در فروشگاه هاي معتبر نظر مشتري را به خود جلب کند ، این بود که تصمیم گرفتم براي
محصول زعفران روستاي «ازان» شناسنامه تهیه کنم. البته براي ارائه بهترین بسته بندي نیاز به هزینه قابل توجهی داشتم، به همین
دلیل با قالیبافی و دریافت وام این هزینه را تأمین کردم و با خریداري یک دستگاه کاشت مکانیزه، بهترین نوع پیاز زعفران را براي

 
کاشت انتخاب کردم. 

 
ورود زنان روستا به حوزه اشتغال گردشگري 

حوزه دیگري که با رویکردهاي نوین و براساس مزیت هاي استان اصفهان رونق خوبی یافته است، بخش گردشگري و بویژه توسعه
بومگردي ها است. مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان می گوید: در این زمینه شاهد مهاجرت معکوس تعدادي از زنان
کارآفرین استان از شهر به روستا بوده ایم که توانسته اند با احیاي بومگردي و توسعه گردشگري در روستا، صنایع دستی و محصولات
خوراکی مناطق را رونق داده و براي زنان شغل ایجاد کنند. همچنین از افتخارات استان ما این است که زنان فعال در این زمینه
توانسته اند در رقابت هاي ملی چون جشنواره ملی زنان کارآفرین که از سوي معاونت امور زنان وخانواده اجرا شده است، در بخش

 
گردشگري روستایی کسب مقام کنند. 

مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان یکی از عوامل مؤثر در توسعه مشاغل روستایی را فعالیت براساس مشارکت عنوان کرد و
خاطرنشان کرد: توسعه همکاري و فعالیت جمعی در روستا از برنامه هاي دولت بوده که با تشکیل تعاونی و صندوق هاي خرد
روستایی در این زمینه اقدام به جلب مشارکت زنان روستایی کرده است که با سرمایه اي اندك، مشارکت جمعی و برپایه توانمندي
اعضا شکل می گیرد و موجب ایجاد اعتماد به نفس در زنان و ارتقاي قدرت تصمیم گیري در آنها نیز می شود. فضلی با اشاره به اینکه
در بخش ارائه تسهیلات اشتغالزایی، دولت توجه ویژه اي به اشتغال روستایی داشته است، افزود: در این زمینه دولت با در نظر گرفتن
وام هایی با کارمزد کم توانسته سهم خوبی در اشتغالزایی زنان روستایی ایجاد کند. به طور مثال در استان اصفهان در دولت دوازدهم
به 343 زن کارآفرین در روستا از سوي صندوق کارآفرینی و امید و 237 نفر از طریق صندوق توسعه ملی در بخش هاي خدمات،

 
کشاورزي و صنعت وام تعلق گرفته است که نقش خوبی در گسترش چرخه اشتغالزایی میان زنان روستایی خواهد بود. 

وي همچنین به بخش آموزش فنی و حرفه اي به زنان و تأثیر آن در کارآفرینی اشاره کرد و گفت: در 8 ماهه سال جاري با وجود
شرایط دشوار کرونا نزدیک به 3 هزار زن روستایی خدمات آموزشی دریافت کردند که در این آموزش ها به زنان بدسرپرست، سرپرست
خانوار، بهبود یافته آسیب هاي اجتماعی و معلول توجه ویژه اي شده است. در این خصوص سازمان بهزیستی استان درحال اجراي
طرح آموزشی و اشتغالزایی براي زنان روستایی و دختران معلول است که علاوه بر آموزش، فروش محصولات نیز در آن طرح دیده
شده است. وي یکی دیگر از رویکردها در توسعه اشتغال براي زنان از جمله زنان روستایی را توسعه مشاغل خانگی دانست و گفت:
مشاغل خانگی علاوه بر ایجاد درآمد براي زنان در محیط خانواده، در توسعه صنایع دستی و بومی نقش بسزایی دارد که روستا به
عنوان مهد میراث هاي فرهنگی و هنري می تواند در این بخش بدرخشد و توسعه یابد. طرح راهبري شغلی یکی از طرح هایی است
که در این زمینه توسط کمیته امداد امام خمینی(ره) اجرایی شد. همچنین در بخش عرضه محصولات تولیدي، باتوجه به اینکه فروش
وعرضه محصولات بویژه محصولات تولیدي زنان روستایی که دسترسی مستقیم به مصرف کننده شهري ندارند از دغدغه هاي زنان
تولیدکننده است که در این زمینه دفتر امور زنان و خانواده تفاهمنامه اي با اداره کل پست استان براي فروش محصولات، تسهیل
ارسال مرسولات زنان تولیدکننده و همچنین برگزاري دوره هاي آموزشی جهت توانمندسازي زنان در عرصه تجارت الکترونیک به امضا
رسانده است. وي عنوان کرد: روستاهاي استان اصفهان هرکدام داراي ظرفیت هاي بسیار زیادي هستند که کارآفرینان می توانند با
اجراي ایده خود در روستاعلاوه بر ایجاد اشتغال و پیشگیري از مهاجرت روستاییان به شهر از تسهیلات با کارمزد کم، مواد اولیه در
دسترس و ارزان و مکان ارزان بهره مند شوند. مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري اصفهان اظهارداشت: زنان در توسعه پایدار

 
روستاها نقش مؤثري دارند و می توانند تهدیدهاي موجود را به فرصت تبدیل کنند. 

وي با بیان اینکه اشتغال یکی از دلایل اصلی مهاجرت روستاییان به شهرها است که زنان در اینگونه مهاجرت ها بیشترین آسیب را
متحمل می شوند، اظهارداشت: توسعه پایدار روستایی یکی از اولویت هاي کنونی جامعه ما محسوب می شود و روستا و روستاییان در



 
توسعه کشور از اهمیت بسزایی برخوردارند. 

 
نیم نگاه 

زنان جوان و میانسال با طرح ها و ایده هایی خلاقانه در حوزه صنایع دستی، گردشگري، کشاورزي و دامپروري نه تنها در حال تلاش
براي راه اندازي کسب و کار و استقلال مالی هستند بلکه در چرخه اقتصادي کشور نیز تأثیر گذار شده اند. کارآفرینی در40 روستا با
تولید زعفران و دیگر محصولات کشاورزي و ایجاد اشتغال براي حدود 4 هزار زن روستایی توسط یک بانوي اصفهانی نمونه اي از این

تحولات است



مهارت آموزي؛ ایده دانشگاه ها براي رونق اقتصادي

منبع: شعار سالشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1399/09/03

شعار سال: تقریبا در بسیاري از کشورهاي دنیا هرگاه صحبت از امري مهم و خطیر در جامعه، فضاهاي علمی و... می شود،
پاي دانشگاه ها به میان می آید تا آنها بتوانند از ظرفیت دانشجو، محقق و فارغ التحصیلانی که دارند در پیشبرد اهداف کشور

و جامعه استفاده کنند. در این روزهاي کرونایی که جاي خالی بسیاري از مشاغل ...

شعار سال: تقریبا در بسیاري از کشورهاي دنیا هرگاه صحبت از امري مهم و خطیر در جامعه، فضاهاي علمی و... می شود، پاي
دانشگاه ها به میان می آید تا آنها بتوانند از ظرفیت دانشجو، محقق و فارغ التحصیلانی که دارند در پیشبرد اهداف کشور و جامعه
استفاده کنند. در این روزهاي کرونایی که جاي خالی بسیاري از مشاغل احساس می شود و ارگان هاي مختلف به بهانه هایی از
مسئولیت شانه خالی می کنند، می توان امیدوار بود که دانشگاهیان پاي کار باشند و بتوانند از شهر و کشور و درنهایت جامعه خود
حفاظت و به پیشرفت و احیاي آن کمک کنند. انگلیس به عنوان یکی از کشورهایی که بیشترین تاثیر را در دوران کرونا داشته، تلاش
می کند با همکاري و مشارکت دانشگاه ها شهرها و خیابان ها را احیا کند و جانی دوباره به شهر دهد تا حداقل در بحرانی که

 
گریبانگیر مردم شده، امیدي در دل آنها روشن شود. 

 
توافقی براي دانشگاه هاي مدنی 

تا یک سال گذشته ایده حمایت دانشگاه ها از اجتماعات محلی که آنها را در مسیر دانشگاه هاي مدنی قرار می داد، منطقی به نظر می
رسید اما حالا با وجود همه گیري کرونا و چالش هایی که انگلیس با آن روبه رو شده، وضعیتی بحرانی است و باید در دستورکار قرار
گیرد. دانشگاه «شفیلد هالام» یکی از دانشگاه هاي این کشور بود که در فوریه سال 2019 مانند بسیاري دیگر از موسسه هاي
آموزشی توافقنامه دانشگاه هاي مدنی را امضا کرد که طبق آن، دانشگاه ها متعهد می شدند بهبود وضعیت اقتصادي و کیفیت زندگی
شهري و منطقه اي خود را در اولویت کار خود قرار دهند. طبق این طرح، دانشگاه ها موظف می شوند نقش و مسئولیت هاي خود را
بازبینی و از اجتماعات محلی نیز حمایت کنند. خلق توافقنامه دانشگاه مدنی فرصتی را براي بازاندیشی اساسی فراهم می آورد که
دانشگاه ها درکنار کمکی که می کنند، با تعاملی مدنی بتوانند تاثیر چشمگیري در بافت فرهنگ نهادي بگذارند. یکی از پروژه هاي
مهم بازآفرینی که این دانشگاه دارد، تاسیس مرکز تحقیقاتی رفاه پیشرفته که در جهان پیشرو است که در یکی از مناطق بسیار
محروم تاسیس شده است. آنها با آموزش هزاران پرستار و استاد توانسته اند بخش دولتی منطقه را توانمند کنند. گلاسگو، نیوکاسل،
کوئین مري لندن و بیرمنگهام ازجمله دانشگاه هایی هستند که در این توافقنامه مشارکت کرده اند. هدف رویکرد مشارکت این شبکه
دانشگاهی، جلب اهداف شهري در فرهنگ ها و مکالمات نهادي و نیز اطمینان از این نکته است که دانشگاه ها به عنوان منبعی
حیاتی، با همکاري دولت و شرکاي استراتژیک در اعمال تغییرات موثر و مثبت اجتماعی و اقتصادي نقش دارند. اما مساله بااهمیت این
است که از طریق این مشارکت، شبکه دانشگاهی می تواند به مرکزیت ماموریت شهري در بخش آموزش عالی کمک کند. با قدرت
گرفتن این شبکه، می توان با تمرکز روي چالش هاي واقعی که دانشجویان و موسسه هاي آموزشی با آن روبه رو هستند، همه گیري
کرونا را به آسانی از میان برداشت. مسلم است که این چالش ها به این راحتی ها از بین نمی رود و باید با جدیت تمام به اجراي آن

 
پرداخت. 

 
فراخوان براي طرح مشارکت دانشگاهی 



به دنبال نابودي بسیاري از مشاغل در انگلیس، «بنیاد طرح مشارکت دانشگاهی» طی فراخوانی به دانشگاه ها خواستار نقش موثر آنها
در بهبود و نوسازي شهري در مناطق مختلف انگلیس شده است. گزارش ها حاکی است با توجه به شرایط کرونایی و فقدان بسیاري از
شغل ها، باید به دانشگاه هاي این کشور بودجه هایی درخور تعلق گیرد تا بتوانند از طریق آن فضاهاي شهري درحال تخریب را
بازسازي کنند. این بنیاد طبق گزارش هایی که تهیه کرده، در این باره بحث می کند که دانشگاه ها نقش بسیار موثر و پررنگی در
احیاي مناطقی از انگلیس دارند که از نظر اقتصادي و اجتماعی از وضعیت مناسبی برخوردار نیستند. این مناطق در دوران کرونا
بیشترین رکود را از نظر اقتصادي و اجتماعی متحمل شده اند. بنیاد طرح مشارکت دانشگاهی محاسبه کرده که شیوع کروناویروس در
تمام شهرهاي انگلیس حدود پنج میلیون شغل را درمعرض خطر نابودي قرار داده و دریافته که بیش از نیمی از دانشجویان خواستار
ایفاي نقش دانشگاه ها در مناطق شهري خود هستند. موسسه هاي آموزش عالی انگلیس باید براي دریافت سهم بودجه شهري 6/3
میلیارد پوندي خود با دولت محلی مشارکت کنند. اعطاي این بودجه بخشی از برنامه ارتقاي دولت به شمار می رود که دانشگاه ها با
کمک آن قادر خواهند بود پروژه هاي سرمایه اي جدیدي را در مراکز شهرها ایجاد کنند. در این میان، دانشگاه ها بخشی از پروژه
خیابان هاي شهري را با تجدید کاربري فروشگاه ها یا ساخت مراکز جدید در مرکز شهر براي پروژه هاي تدریس، تحقیقاتی یا فعالیت

 
هاي اجتماعی خود توسعه می دهند. دانشگاه ها متعهد شده اند این کارها را طی 10 سال آینده انجام دهند. 

به طورکلی، تحقیقات صورت گرفته پنج حوزه را براي تمرکز دانشگاه ها در این کار مشارکتی تعریف و مشخص کرده اند که عبارتند از
بازآفرینی مرکز شهر، مشاغل و اقتصاد محلی، تقویت پیشرفت تحصیلی، تحقیق و توسعه در مناطق محلی و حمایت از مراکز خدمات
درمانی انگلیس. طبق این گزارش، توصیه هایی که به دانشگاه شده تا راحت تر بتوانند روي حل چالش ها تمرکز کنند، مشکلاتی
چون آسیب هاي وارد آمده به بخش اشتغال با همه گیري کرونا و نیز برنامه هاي اولویت دار دولت را دربرمی گیرد که رشد اقتصادي
و نیز رشد صنعتی شهرها را در دستور کار خود قرار داده اند. محققان توصیه می کنند که دانشگاه ها با سازمان هایی مانند موسسه
هاي خیریه همکاري می کنند تا بتوانند از این طریق، برنامه و طرح آموزشی قابل دسترس ملی با طراحی و ارائه به لحاظ محلی را
توسعه دهند. بنیاد طرح مشارکت دانشگاهی معتقد است که مشاغل و بازآموزي در ماه هاي پیش رو باید در تمام دانشگاه ها مورد
توجه قرار گیرد و نمونه اي عالی از روش دانشگاه هایی هستند که می توانند ارزش خود را با مکان و جامعه خود نشان دهند. دانشگاه
ها باید درنظر بگیرند که نقش آنها می تواند به عنوان یک مشاور، پژوهشگر، سرمایه گذار، کارفرما، خریدار و وکیل یا حتی هدایت

 
کننده مستقیم مهم و ارزشمند باشد. 

 
افزایش دوبرابري بودجه دانشگاه هاي شهري 

به گزارش تایم، در سال 2019 و پیش از اینکه سروکله ویروس کرونا پیدا شود و بسیاري از چالش هاي امروز در انگلیس پدیدار شود،
دولت این کشور بودجه 500 میلیون پوندي را به عنوان بودجه دانشگاه هاي شهري اختصاص داد تا دانشگاه ها از آن براي اولویت قرار
دادن احیاي وضعیت اقتصادي، اجتماعی و محیط زیستی شهرهاي انگلیس استفاده کنند. بنیاد طرح مشارکت دانشگاهی تاکید کرده
بود دانشگاه هایی که این نقش را برعهده می گیرند باید توافقنامه هاي دانشگاه مدنی را با دیگر موسسه هاي محلی براي تجزیه و
تحلیل مکان و اولویت هاي مردم بررسی کنند و سپس براساس آن استراتژي هاي مدنظر خود را اجرا کنند. در سال گذشته، قریب
30 دانشگاه تمایل خود را به حضور در چنین توافقنامه اي اعلام کرده بودند که ریاست آنها هم با دانشگاه «شفیلد هالام» بود و انتظار
می رفت این طرح مشارکتی در سال هاي آینده گسترش یابد و دانشگاه ها با توجه به فشارهایی که براي افزایش تعداد دانشجویان و
حفظ جایگاه جهانی خود تحمل می کنند، برخی ارتباطات خود را از دست بدهند. دانشگاه ها در شهرها نقشی کلیدي دارند، به طوري
که تمرکز ویژه اي روي بهبود تولیدات محلی و منطقه اي دارند. آنها اغلب جایگزین صنایع شده اند تا در مرکز رخدادها قرار گیرند و
نقشی حیاتی در برقراري امنیت اقتصادي، اجتماعی و بازسازي محیطی داشته باشند. اما دانشگاه ها با جلب توجه سیاسی و رسانه اي
درمورد مسائلی چون پرداخت دستمزدها دوران بدي را سپري کرده اند. در این گزارش از دولت خواسته شده ارزیابی هاي انحرافی را
که منجر به کاهش فعالیت هاي مدنی و شهري از قبیل استفاده از داده هاي درآمد فارغ التحصیلان در چارچوب تعالی آموزشی می
شوند، از میان بردارد. این فعالیت ها درمقابل دانشگاه هایی قرار می گیرند که فارغ التحصیلان آنها وارد بازارهاي کار منطقه اي می



 
شوند. ازاین رو، چارچوب برنامه ریزي شده تبادل دانش باید سنجش گسترده اي از اثر شهري باشد، نه نوآوري تحقیقاتی صرف. 

طبق گزارش هاي سال گذشته در انگلیس، دولت بودجه اي 500 میلیون دلاري را براي پنج سال به دانشگاه هاي مدنی اختصاص داد
و دانشگاه ها باید طی چند سال روي پروژه هاي مختلف رقابت داشته باشند که حمایت از مکان هاي مختلف به لحاظ آسیب پذیري
اقتصادي و اجتماعی در اولویت کار آنها قرار می گرفت. همچنین، این مشارکت ها دانشگاه ها را وادار می کرد با پرداخت دستمزد و
استفاده از توان هزینه براي خرید محلی، به عنوان الگویی براي کارفرمایان و تولیدکنندگان عمل کنند. کارشناسان هشدار داده اند که
اگر دولت انگلیس میزان قابل توجهی از بودجه دانشگاه ها را کسر کند، فعالیت هاي مدنی آنها درمعرض خطر قرار می گیرد. اما
خوشبختانه این امر عملی نشد و با همه گیري کرونا و به خطر افتادن بسیاري از مشاغل و پررنگ تر شدن نقش دانشگاه ها در
سروسامان دادن به اوضاع شهري، دولت تصمیم گرفته امسال بودجه اختصاص یافته به دانشگاه هاي مدنی را دوبرابر کند و آن را به
یک میلیارد پوند افزایش دهد. بنیاد طرح مشارکت دانشگاهی در قالب بخشی از این تحقیقات، نسبت به نقش مثبت دانشگاه ها در
مناطق شهري خوشبین بوده و امیدوار است که بتواند چالش هاي پیش رو را در مناطق و شهرهاي انگلیس برطرف کند. نظرسنجی از
حدود هزارنفر از غیرفارغ التحصیلان دانشگاهی نشان داد که 59 درصد از دانشگاه ها می خواهند نقش موثري در اقتصاد محلی خود
داشته باشند و 50 درصد مردم هم با این مساله موافقند که دانشگاه ها می توانند و باید در ارائه خدمات دولتی در یک منطقه محلی
نقش ایفا کنند. در این نظرسنجی غیرصمیمی، تنها 36 درصد از افراد با موسسه ها و دانشگاه هاي محلی خود آشنا و از آنها بازدید
کرده بودند و به همین دلیل معتقد بودند دانشگاه ها هستند که باعث فرار مغزها می شوند و دانشجویان معمولا بعد از فارغ التحصیلی

 
از کشور خارج می شوند. 

 
بازآموزي و مهارت آموزي در دستورکار 

بنیاد طرح مشارکت دانشگاهی با اشاره به طرح تضمینی مادام العمر مهارت آموزي دولت معتقد است که دولت در این طرح می تواند
آموزش هاي رایگانی را در سطح 3 ارائه دهد که بخشی از دستورالعمل هاي سطح بندي خود است. طبق این گزارش ها، از پنج
میلیون نفري که درمعرض خطر بیکاري به ویژه در دوران کرونا قرار دارند، حدود 75 تا 80 درصد پیش از این دوره هاي سطح
صلاحیت دولتی را سپري کرده بودند. علاوه بر این، نظرسنجی هاي این بنیاد نشان می دهد که 37 درصد از غیرفارغ التحصیلان
تمایل دارند مدرکی دانشگاهی کسب کنند. از این میان، 57 درصد را افراد 18 تا 24سال، 50 درصد را افراد 25 تا 34سال و 39
درصد را هم افراد 35 تا 44سال تشکیل می دهند. اما از قرار معلوم دولت انگلیس درنظر دارد با ارائه سطوح آموزشی 4 و 5، امکان
ارتقاي فراگیران را تا سطح 6 هم فراهم کند تا دانشگاه ها از نزدیک در جریان ارائه این دوره ها توسط دیگر کالج هاي آموزشی قرار
گیرند. درصورت تحقق این تغییرات، دانشگاه ها در مرکز برنامه گسترده شهري و برنامه واقعی بازآموزي و مهارت آموزي مجدد قرار
می گیرند. این درحالی است که شهرهاي اصلی انگلیس در مشارکت 11 شوراي شهري منطقه اي، بیانیه اي مشترك را پیرامون
چگونگی افزایش هزینه هاي تحقیق و توسعه و چشم انداز شغلی در شهرهاي خود به دنبال بروز همه گیري کرونا با دانشگاه هاي
محلی تنظیم می کنند. بنیاد طرح مشارکت دانشگاهی در این بیانیه، از دانشگاه ها خواستار ایجاد مشارکت هاي جدید در زمینه
نوآوري هاي شهري و ایجاد انعطاف پذیري بیشتر در زمینه ارائه مهارت ها، ایجاد اشتغال و ایجاد برنامه هاي شغلی براي مدیران

 
محلی شده است. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از روزنامه فرهیختگان، تاریخ انتشار: 2 آذر 1399، کد خبر: -،
http://farhikhtegandaily.com



جنگ تن به تن اقتصاد جهان در میدان رزم «پساکرونا»

منبع: روزنامه آفتاب یزدشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1399/09/03

آفتاب یزد- گروه اقتصادي: اگر قرار باشد امروز از بین هزاران خبر خوانده و نخوانده بین شما خوانندگان این گزارش «آفتاب
یزد» نظرسنجی شود، مهم ترین رویداد سال 2020 میلادي و یا 1399 خورشیدي تا اینجاي کار و احتمالا تا نوروز 1400 چه بوده
است پاسخ شما چیست!؟ بدون تردید نخستین راي شما با فاصله بسیار با گزینه دوم که احتمالا آن هم انتخابات ریاست جمهوري
آمریکاست؛ شیوع اپیدمی کووید -19 در جهان از جمله ایران جان ماست. ویروسی که یکی از بزرگترین مشکلات بهداشتی و حیاتی و
اقتصادي را رقم زده است. و اگر چنین نبود اعلام کشف واکسن هاي با درصد تاثیرگذاري بالاي 90 و 94 درصدي کمپانی هاي بزرگی
مانند فایزر و مُدرنا باعث جهش سهام بورس هاي معتبر جهان در دو هفته اخیر نمی شد. در واقع کرونا ضمن آنکه اقتصادهاي
پیشرفته و در حال توسعه جهان را زمین گیر کرد؛ دونالد ترامپ مغرور و با اعتماد به نفس فراتر از نرُمال را هم به گوشه رینگ یک
پیر سیاست فرستاد و در یکی از مهیّج ترین انتخابات چند دهه اخیر ابرقدرت ترین کشور نظامی و اقتصادي جهان ضربه فنی کرد.
البته موضوع گزارش ویژه هفتگی گروه اقتصادي «آفتاب یزد» که پیش روي شماست، تحلیل چرایی شکست انتخاباتی ترامپ نیست
که در این خصوص همکاران ما در سرویس سیاسی به آن اشاره کرده اند؛ بلکه تلنگري است بر نقش اپیدمی ها در سقوط دولت ها به
راي مردم در کشورهاي دموکراتیک و نزول محبوبیت یا مشروعیت در دولت هاي توتالیتر. لذا پیش از اینکه به مناسبت گزارش جدید
صندوق بین الملل پول به واکاوي آخرین وضعیت شیوع کرونا و تاثیرات آن بر اقتصاد جهان به ویژه آسیا که قاره کهن خود ماست
بپردازیم گشایش موضوع با دیدگاه رضا قراخانلو، کارشناس اقتصاد بین الملل در خصوص تاثیر کرونا بر اقتصاد و متعاقب آن نتیجه

 
انتخابات آمریکا خالی از لطف نیست: 

رضا قراخانلو، کارشناس اقتصاد بین الملل در خصوص تاثیر کرونا بر اقتصاد و متعاقب آن نتیجه انتخابات آمریکا به «آفتاب یزد» می
گوید: «در میان تمام قیل و قالهایی که ترامپ پس از شکست در انتخابات آمریکا به راه انداخته است، یک پرسش مهم در مورد
انتخابات 2020 آمریکا هنوز بی پاسخ مانده است: اینکه چه چیزي در بحبوحه انتخابات آمریکا اشتباه پیش رفت و موجب شکست
ترامپ شد؟ ترامپ در دوره ریاست جمهوري خود به دلیل موضع گیري هایش، با دشمنی هاي زیادي از سوي دموکرات ها،
جمهوریخواهان کنگره آمریکا، مقام هاي ایالتی آمریکا، رسانه هاي آمریکایی، وال استریت و حتی "سیلیکون ولی" مواجه شد. وي
حتی با چالش هایی نظیر استیضاح و برخورد هاي قضایی مکرر با خودش نیز رو به رو شد. با این همه، ریشه هاي اصلی ناکامی ترامپ
را به نظر من باید در بحران شیوع گسترده ویروس کرونا در آمریکا، ناکامی اقتصاد کرونازده این کشور و البته بی کفایتی تیم و کابینه

 
وي در این خصوص جستجو کرد.» 

وي با بیان اینکه تاریخ آمریکا رکورد هاي قابل توجه ترامپ در مسائل اقتصادي نظیر رشد اقتصادي، پایان دادن به رکود در این کشور
و افزایش سطح دستمزد ها مخصوصا براي طبقات متوسط و فقیر این کشور را فراموش نخواهد کرد اظهار می دارد: «با این حال، همه
چیز با شیوع گسترده ویروس کرونا در آمریکا و آسیب هاي جدي آن به کارنامه اقتصادي ترامپ تغییر کرد. در واقع، یکی از موفق
ترین روساي جمهوري آمریکا از منظر عملکرد اقتصادي، به یکی از ضعیف ترین و آسیب دیده ترین ها در تاریخ این کشور نیز تبدیل

 
شد. امري که موقعیت انتخاباتی او (ترامپ) را به شدت تضعیف کرد.» 

قراخانلو با بیان اینکه عملکرد کارکنان و اعضاي تیم ترامپ نیز در نوع خود یک فاجعه تمام عیار بوده است. خاطرنشان می کند: «تنها
می توان گفت که شیوع گسترده ویروس کرونا در آمریکا توانسته خسارتی به مراتب بیشتر از عملکرد کارکنان و اعضاي تیم را به
ترامپ و موقعیت او وارد آورد. اعضاي تیم ترامپ در سطوح مختلف دولتی، یا کاملا به او وفادار نبودند یا نسبت به پیشبرد دستورکار
مدنظر او بی علاقه بودند. مساله اي که در نوع خود موجب شد رقباي ترامپ با کمک گرفتن از آن، میزان اعتماد اجتماعی به ترامپ و



 
دولت وي را تا جاي ممکن تقلیل دهند.» 

این کارشناس اقتصاد بین الملل در عین حال تاکید می کند: «از سویی نباید فراموش کرد که دونالد ترامپ و تیم وي انتظارات
نادرستی در مورد میزان جذب آراي مردمی به ویژه در مناطق حومه اي شهر ها داشتند. این انتظارات وقتی با توئیت زنی هاي مکرر و
شانتاژ هاي رسانه هاي حامیان ترامپ همراه می شدند، راي بالاي او در این مناطق را به واقعیتی مسلم و انکارناپذیر تبدیل کردند که

 
در پایان، نادرستی این گزاره و فرض، خود را در نتیجه نهایی انتخابات 2020 آمریکا نشان داد.» 

اقتصاد آسیا هم مانند دیگر قاره هاي جهان تحت تاثیر همه گیري کرونا قرار گرفت. کشورهاي این منطقه با شمار بالاي مبتلایان به
کرونا مواجه بودند و در نتیجه چالش هاي اقتصادي زیادي را به دلیل ضرورت تعطیلی کسب وکارها و کارخانه هاي تولیدي و صنعتی
متحمل شدند. بر اساس گزارشی که صندوق بین المللی پول ارائه داد به استثناي کشور چین، بقیه کشورهاي آسیایی با افزایش شمار
بیماران و افت نرخ رشد اقتصادي روبرو شده اند. براي نخستین بار در تاریخ 20 ساله این قاره کهن، افت 1.6 درصدي ارزش تولید
ناخالص داخلی آسیا در سال جاري میلادي رخ خواهد داد و این در حالی است که در ماه آوریل سال 2020 پیش بینی شده بود
اقتصاد این منطقه به نرخ صفر درصد رشد کند. افزایش شدت انقباض اقتصادي پیش بینی شده براي سال جاري نشان می دهد که
شرایط در این قاره وخیم تر از قبل شده است و انتظاري براي احیاي این وضعیت وجود ندارد. متوسط نرخ رشد اقتصادي کشور چین
در سال جاري برابر با 1 درصد در سال 2020 پیش بینی شده است که این نرخ پایین رشد اقتصادي طی 25 سال اخیر در این کشور
سابقه نداشته است. از طرف دیگر اقتصاد کره جنوبی با نرخ 2 درصد، اقتصاد هند با نرخ 4.5 درصد و اقتصاد ژاپن با نرخ 5.8 درصد
منقبض می شود. بالاترین نرخ انقباض اقتصادي به کشورهایی تعلق دارد که اقتصادهاي گردشگر محور دارد و توقف ورود گردشگر به

 
کشورها و بسته شدن مرزها تاثیر مخرب بزرگی روي اقتصاد آنها داشت. 

مشکل دیگر در اقتصادهاي آسیایی، کاهش هزینه هاي مصرفی خانوارها است. در جریان این بحران به دلیل نگرانی خانوارها از کاهش
درآمد یا احتمال بیکاري، هزینه هاي مصرفی با شدت زیادي تنزل پیدا کرد. کما اینکه صندوق بین المللی پول در این مورد نیز
نوشت: «یکی از بزرگ ترین معضلات اقتصادي در دنیا بی ثباتی و عدم اطمینان در مورد آینده بازار است. شرایطی که امروز در جهان
وجود دارد. پیش بینی دقیقی در مورد زمان پایان بحران کرونا وجود ندارد و انتظار می رود دنیاي پسا کرونا تفاوت چشمگیري با
دنیاي پیش از کرونا داشته باشد. به همین دلیل مردم نگران شرایط اقتصادي خود هستند و مصرف را به حداقل رسانده اند. یعنی تنها
کالاهاي ضروري را خریداري می کنند و این مسئله در میان مدت می تواند به تشدید نرخ انقباض اقتصادي بینجامد.» در ادامه آمده
است: «در سال جاري تنها هزینه هاي مصرفی دولتی و سرمایه گذاري هاي دولتی در آسیا رشد کرده است. البته این شرایط تنها
مخصوص آسیا نیست بلکه می توان این طور بیان کرد که در تمامی جهان اعم از کشورهاي صنعتی و اقتصادهاي در حال گذار ما
شاهد افزایش هزینه هاي مصرفی دولتی براي حمایت از اقتصاد هستیم. رشد هزینه هاي مصرفی دولتی در روزهایی اتفاق می افتد که
مردم از هزینه هاي غیرضروري اجتناب می کنند. اقتصاد امروز دنیا وابستگی زیادي به حمایت هاي مالی دولتی و تزریق هاي مکرر به

 
اقتصاد دارد و این سیاست پرهزینه تنها راه جهان براي مقابله با این بحران است.» 

 
>منتظر احیاي اقتصاد در سال 2021 نباشید 

مسئله دیگري که از ابتداي همه گیري کرونا بارها مطرح شده است، زمان آغاز روند بازسازي اقتصاد جهان بعد از پایان بحران کرونا
است. در ابتدا انتظار می رفت روند احیاي اقتصاد از نیمه دوم امسال شروع شود و حال در مورد آغاز بازسازي اقتصادي از ابتداي سال

 
بعد صحبت می شود. البته این پیش بینی تازه منوط به کشف و عرضه واکسن در ابتداي سال بعد است. 

در صورت تحقق این پیش بینی در سال 2021 ارزش تولید ناخالص داخلی دنیا با نرخ 5.4 درصد رشد خواهد کرد که بعد از بحران
هاي کنونی، پیش بینی امیدوارکننده اي به نظر می رسد. ولی واقعیت این است که پیش بینی نرخ رشد اقتصادي دنیا در سال آتی
0.4 درصد کمتر پیش بینی ارائه شده در ماه آوریل سال جاري است و کاهش پیش بینی نشان دهنده کاهش انتظار اقتصاددانان در

 
مورد عملکرد اقتصادي در سال آتی است. 

مطالعات نشان داده است مجموع زیان واردشده به اقتصاد جهان در دو سال 2020 و 2021 برابر با 12 تا 18 هزار میلیارد دلار خواهد
بود و بیشترین زیان هم به صنعت هتلداري، توریسم، صنعت سفر و صنعت حمل ونقل هوایی تحمیل می شود. در سال 2021 نرخ
رشد اقتصادي قاره آسیا بیش از نرخ پیش بینی شده براي جهان است. در این سال ارزش تولید ناخالص داخلی آسیا 6.6 درصد رشد



می کند و چین در این رشد سهم بسزایی دارد. نرخ رشد اقتصادي چین در این سال برابر با 8.2 درصد خواهد بود. جالب است بدانید

 
پیش از همه گیري کرونا متوسط نرخ رشد اقتصادي قاره آسیا در سال 2021 برابر با 11.6 درصد پیش بینی شده بود. 

بخش خصوصی در کشورهاي آسیایی آسیب زیادي در جریان بحران کرونا متحمل شد و انتظار می رود روند احیاي این بخش هم در
اقتصادهاي قاره کهن بسیار آهسته باشد. برخی بازسازي بخش خصوصی در قاره آسیا را تا انتهاي سال 2030 محتمل می دانند و بر

 
این باور هستند که سرعت احیاي اقتصادهاي درحال توسعه بسیار پایین تر از اقتصادهاي صنعتی است. 

 
>روند بازسازي اقتصادي تدریجی خواهد بود 

صندوق بین المللی پول در گزارش اخیر خود در مورد آهسته بودن روند بازسازي اقتصادي کشورهاي آسیایی صحبت کرده است

 
درحالی که در ابتداي همه گیري در مورد احتمال بازسازي 

 V شکل یا U شکل اقتصاد بحث می شد. در این گزارش آمده است: «الگوهاي مختلفی براي رشد اقتصادي دنیا در پسا کرونا پیش
بینی شده بود ولی به نظر می رسد برخی از این پیش بینی ها غیرواقع بینانه بوده است. ما نمی توانیم انتظار داشته باشیم بعد از
کشف واکسن به سرعت اقتصاد دنیا احیا شود یا اینکه باگذشت بازه زمانی کوتاه، اقتصاد به وضعیت قبل از کرونا بازگردد. امروز

 
محتمل ترین سناریوي رشد اقتصادي 

«تیک شکل» است که نشان از روند تدریجی و آهسته در بازسازي اقتصادي دارد و در قاره آسیا سرعت احیاي اقتصادي کمتر از
متوسط جهانی خواهد بود.» اما دلیل این تغییر رویکرد در الگوي رشد اقتصادي جهان چیست؟ نخستین و اصلی ترین دلیل را می
توان در به درازا انجامیدن بیش از انتظار دوره تعطیلی هاي اقتصادي و بسته بودن مرزهاي کشورها دانست. مسئله اي که تاثیر منفی
بزرگی روي اقتصاد خواهد داشت و اثر آن می تواند سال ها باقی بماند. مطالعات اخیر صندوق بین المللی پول روي 57 کشور دنیا
نشان داد تعطیلی هاي اخیر باعث شد تا تولیدات صنعتی در این کشورها 12 درصد در ماه کاهش پیدا کند و زمانی که این تعطیلی
هاي گسترده از بین برود، امکان تولید با حداکثر ظرفیت وجود ندارد. بازگشت به تولید با حداکثر ظرفیت ازیک طرف نیاز به افزایش
خرید مواد اولیه و فراهم شدن شرایط براي کارخانه هاي تولیدي دارد و از طرف دیگر احیاي تقاضا را می طلبد که هیچ یک از آنها به

 
سرعت میسر نخواهد بود. 

مسئله دیگري که روند بازگشت به تولید با حداکثر ظرفیت را به تعویق می اندازد، اجراي طرح هاي تعدیل نیرو در کارخانه هاي
صنعتی است. از طرف دیگر طرح هاي فاصله گذاري اجتماعی در واحدهاي تولیدي، افزایش سطح استانداردهاي پاکیزگی و نگرانی

 
هاي زیاد در مورد سلامت باعث شده است تا بهره وري نیروي کار کاهش یابد و اصلاح این وضعیت هم زمان بر خواهد بود. 

مسئله دوم کاهش تجارت در جهان است. آمارها نشان می دهد در فصل اول سال جاري تجارت در دنیا با نرخ 3.5 درصد منقبض
شده است و ازآنجا که تجارت دنیا مانند حلقه هاي زنجیر به هم متصل است زمانی قاره آسیا می تواند رشد تجارت و افزایش تولید

 
براي تامین کالاهاي صادراتی را تجربه کند که تجارت جهانی اصلاح شده باشد. 

 
>افزایش نابرابري هاي اقتصادي چالش تازه اي است 

سومین مسئله هم افزایش نابرابري هاي اقتصادي در قاره آسیا و در سراسر جهان است. بررسی هاي تاریخی نشان داده است که در
جریان همه پاندمی ها در دنیا، نابرابري اقتصادي با سرعت زیادي افزایش پیداکرده است و فرصت اشتغال براي افرادي که داراي سطح
تحصیلات پایینی هستند، به شدت کاهش یافته است. در جریان این بحران هم وضعیت مشابه بحران هاي قبلی است با این تفاوت که
انتظار می رود به دلیل هم زمانی بحران با چهارمین انقلاب صنعتی، سرعت افزایش نابرابري بیشتر باشد و علاوه بر تحصیلات، توانایی
استفاده از تکنولوژي هم در فرصت هاي شغلی پیش روي افراد تاثیر داشته باشد. صندوق بین المللی پول در این مورد نوشت:
«افزایش نابرابري هاي اقتصادي و افزایش فاصله طبقاتی در کشورها می تواند روي سرعت احیاي اقتصاد تاثیر زیادي داشته باشد.
نخستین تاثیر این نابرابري را می توان در کاهش فرصت هاي شغلی دید که در اختیار طبقات پایین اقتصادي و اجتماعی است، زیرا
در دنیاي آینده اشتغال نیاز به تحصیلات، دانش، مهارت و آگاهی به تکنولوژي هاي روز جهان دارد. در سال هاي پیش رو، دورکاري
یک روند عادي کار خواهد بود و افرادي می توانند از این روند کاري استفاده کنند که هم دانش آن را داشته باشند و هم از امکانات
لازم برخوردار باشند. از بین رفتن بسیاري از مشاغل یدي و کارگري در جهان می تواند به معناي کاهش توان مصرفی خیل عظیمی از

 
مردم طبقه پایین و یا بزرگ تر شدن طبقه پایین اقتصادي باشد.» 



 
>بخش خصوصی نیاز به حمایت بیشتري دارد 

چهارمین دلیلی که صندوق بین المللی پول براي آهسته بودن سرعت احیاي اقتصادي جهان مطرح می کند، سطح بالاي بدهی هاي
دولتی در سراسر دنیاست. افزایش بدهی هاي دولتی یکی از اصلی ترین چالش هاي این روزهاي اقتصاد جهان است و آسیا هم از این
قاعده مستثنی نیست. افزایش بدهی هاي دولتی باعث می شود تا دولت ها منابع مالی کمتري براي تزریق و سرمایه گذاري در اختیار
داشته باشند. از طرف دیگر چالش هاي اقتصادي ناشی از همه گیري کرونا هم باعث شد تا ترازنامه هاي خانوارها و شرکت هاي
خصوصی در بسیاري از کشورهاي آسیایی منفی شود و توان سرمایه گذاري و مصرفی هم در آنها کاهش یابد. منفی شدن ترازنامه
هاي خانوارها و شرکت هاي کوچک و متوسط می تواند تاثیر منفی روي روند احیاي اقتصادي جهان داشته باشد و به سرعت پایین

 
احیاي اقتصاد و بازگشت به شرایط پیش از کرونا دامن بزند. 

آخرین مسئله اي که در این گزارش مطرح شده است، ضعف بخش خصوصی در کشورهاي آسیایی و در اغلب کشورهاي درحال
توسعه جهان است. مطالعات نشان داده است بخش خصوصی در بسیاري از کشورهاي آسیایی آسیب بزرگی متحمل شده است و تا
زمانی که این بخش احیا نشود و قدرت ایجاد شغل و ایجاد تحرك در اقتصاد را بازنیابد، نمی تواند نقش محرك رشد در اقتصاد را ایفا
کند. براي احیاي بخش خصوصی در جهان، حمایت هاي دولتی و حمایت هاي مالی بانک ها ضرورت دارد ولی در این شرایط
اقتصادي نه دولت هاي آسیایی امکان ارائه کمک مالی و حمایت از اقتصاد را دارند و نه بانک ها می توانند سیاست هاي تازه اي براي
حمایت از بخش خصوصی وضع کنند. در واقع دامنه بحران ناشی از کرونا به اندازه اي وسیع است که فرصت نشان دادن عکس العمل

 
مناسب را از دستگاه هاي اقتصادي و دولتی گرفته است. 

 
>چالش هاي اقتصادهاي قاره آسیا کدامند؟ 

کشورهاي آسیایی که اغلب در زمره کشورهاي درحال توسعه دنیا هستند، با چالش هاي مضاعفی روبرو هستند. نخستین و اصلی
ترین چالش از محل افزایش نابرابري اقتصادي و احتمال افزایش نرخ فقر و بیکاري در این کشورها ایجاد می شود. چالشی که می
تواند سیاست هاي این کشورها را تحت تاثیر قرار دهد و برنامه هاي تازه اي در دستور کار دولت ها قرار دهد. افزایش نرخ فقر بعد از
پایان بحران کرونا می تواند زمینه را براي افزایش بیماري هاي ناشی از سوءتغذیه فراهم کند که چالش بزرگی خواهد بود. از طرف
دیگر نوسان در جریان سرمایه ها و احتمال خروج بخش زیادي از سرمایه ها از این قاره چالش بعدي است. ازآنجا که انتظار می رود
روند احیاي اقتصادي قاره آسیا آهسته تر از کشورهاي صنعتی باشد و از آنجا که بسیاري از کشورهاي صنعتی به رویکرد ضد جهانی
سازي و برون سپاري کارخانه هاي صنعتی و تولیدي روي آورده اند، احتمال خروج سرمایه ها از آسیا بسیار زیاد است. خروج سرمایه
ها از آسیا می تواند این منطقه را مستعد بحران مالی تازه اي بکند. بحرانی که براي اقتصادهاي آسیب دیده آسیایی بعد از تجربه رکود

 
ناشی از کرونا بسیار چالش برانگیز خواهد بود. 

 
>براي حمایت از اقتصاد در کوتاه مدت چه می توان کرد؟ 

رکود شدید اقتصادي در جهان و سرعت پایین احیاي اقتصاد دنیا نشان می دهد که ما به این زودي ها از روزهاي سخت و بحرانی
اقتصاد خارج نمی شویم. اما در این دوره حمایت از اقتصاد امري ضروري است. سیاست هاي حمایتی از اقتصاد در این دوره را می

 
توان به دودسته تقسیم کرد؛ اول سیاست هاي کوتاه مدت و دوم سیاست هاي بلندمدت. 

در کوتاه مدت تزریق به اقتصاد، ارائه منابع مالی به کسب وکارهاي کوچک و متوسط و درنهایت کاهش نرخ بهره بانکی سیاست هایی
است که می تواند از تعمیق رکود جلوگیري کند. خبر خوب این است که در جریان این همه گیري 10 هزار میلیارد دلار به اقتصاد
جهان تزریق شده است و اقتصاد دنیا می تواند با بهره گیري از این منبع مالی با سرعت بالاتري رشد را از سر بگیرند. اما چالش
افزایش نابرابري اقتصادي در دنیا جدي است. ازیک طرف افزایش نابرابري اقتصادي بین کشورها ایجاد می شود و اقتصادهاي درحال
توسعه، به دلیل سرعت پایین تر رشد اقتصادي و تاثیر بیشتر بحران روي اقتصاد داخلی در کنار در اختیار داشتن منابع مالی کمتر
براي تزریق به اقتصاد و حمایت مالی از اقتصاد، فاصله بیشتري با توسعه یافتگی اقتصادي پیدا می کنند. یعنی کشورهایی که قبل از
کرونا انتظار می رفت تا 20 سال بعد به یک اقتصاد توسعه یافته تبدیل شوند، امروزه انتظار می رود این روند براي آنها بین 25 تا 30
سال طول بکشد و در این بازه بدون شک شوك ها و چالش هاي تازه اي هم ایجاد می شود. کشورهاي صنعتی هم به دلیل دارا بودن
منابع مالی بیشتر، با سرعت بالاتري شاهد احیاي اقتصاد خواهند بود. در داخل کشورها هم اختلاف طبقاتی بیشتر می شود. طبقات



پایین اقتصادي فرصت شغلی کمتري خواهند داشت و درآمد کمتري به دست می آورند و طبقات بالاتر اقتصادي که دسترسی به
اطلاعات و آموزش و مهارت آموزي و البته منابع مالی بیشتر دارند با سرعت بالاتري می توانند رشد کنند و درآمدشان بیشتر می شود.

 
این طبقه می توانند از فرصت هاي شغلی بالاتري هم برخوردار باشند که خود به رشد درآمد آنها کمک می کند. 

 
>در میان مدت و بلندمدت چه سیاستی باید به کار گرفت؟ 

سیاست هاي میان مدت به برطرف کردن مشکلات ساختاري و زیرساختی در اقتصاد کشورها اختصاص دارد. این سیاست ها زمانی
اجرا خواهند شد که دنیا بحران اقتصادي ناشی از کرونا را پشت سر گذاشت و به اصلاح شرایط براي مواجهه با بحران هاي بعدي روي
آورده است. نخستین و اصلی ترین چالشی که جهان در میان مدت و بلندمدت با آن روبرو است، چالش سالمندي در دنیا و افزایش
متوسط سن جمعیت در دنیا است. انتظار می رود طی 3 دهه آینده روندهاي نامناسب دموگرافیک یا به تعبیر دیگر سالمندي جمعیت
در کشورهاي مختلف باعث کاهش 1 تا 1.5 درصدي ارزش تولید ناخالص داخلی کشورها شود و براي مقابله با آن باید از همین امروز
برنامه ریزي شود. در این بازه زمانی براي اینکه تاثیر افزایش نرخ سالمندي روي بازار کار از بین برود، باید انگیزه هایی براي افزایش
حضور زنان در بازار کار فراهم شود. افزایش نرخ مشارکت زنان ضرورتی مهم در سه دهه آتی است. دومین چالش بزرگ جهان در
میان مدت و بلندمدت کاهش نرخ رشد راندمان کسب وکارها است و براي مدیریت این بخش هم حمایت هاي مالی دولتی نقش
مهمی دارد. افزایش پویایی شرکت ها و کسب وکارها در عرصه اقتصادي، ایجاد امکان خروج از بازار در صورت ورشکستگی، حمایت از
شرکت ها و بنگاه ها براي مدیریت بدهی ها و تشویق افزایش نرخ خلاقیت در کسب وکارها همه می تواند باعث رشد راندمان کسب
وکارها شود. سومین چالش ایجاد فضاي تجارت آزاد در دنیاست. طی دهه هاي اخیر جهان از تجارت آزاد منافع زیادي به دست آورده
است، ولی اخیراً مخالفت هاي زیادي در عرصه بین المللی با نظریه تجارت آزاد شده است. این معضل باید برطرف شود در غیر این
صورت ما نمی توانیم از منافع ناشی از تجارت براي ارتقاي نرخ رشد اقتصادي جهان بهره مند شویم. چهارمین چالش به عرضه
تکنولوژي هاي جدید و اتوماسیون بازمی گردد. باید در نظر داشت آسیا در این زمینه پیشگام است و دوسوم ربات هاي فعال در بخش
هاي صنعتی دنیا در قاره آسیا، استفاده می شوند. اما با توجه به تحولات اخیر، هنوز راه زیادي براي رشد وجود دارد و باید براي
حرکت در این مسیر مستحکم و ثابت قدم بود. عرضه این تکنولوژي ها باعث تغییر ساختار بازار کار و ایجاد نیازهاي تازه می شود و به
همراه خود ضرورت ایجاد زیرساخت هاي تازه را نیز می آورد. تمامی جهان باید براي این شرایط تازه خود را آماده کنند و سیاست

 
هایشان را متناسب با این وضعیت تنظیم کنند. 

آخرین چالش جهان را می توان در حوزه سیاست گذاري هاي اقتصادي و صنعتی دید. باید در نظر داشت که دنیاي آینده با مسئله
تغییرات جوي روبرو است و بی توجهی به تغییرات جوي و تاثیرات آن روي زندگی ما می تواند بسیار خطرناك باشد. بنابراین آخرین و
اصلی ترین چالش جهان سیاست گذاري هاي جدید با توجه به تحولات ناشی از تغییرات جوي است. سرمایه گذاري در حوزه هاي

 
سبز یا کم کربن یکی از این راه هاست. 

 
> تاثیر چرخه مارپیچ معکوس در اقتصاد پسا کرونا! 

دراین میان عیسی روشان، تحلیلگر و مدرس بازار سرمایه موضوع تاثیرات کرونا بر اقتصاد ایران و جهان با وجود اعلام کشف واکسن
کرونا را چنین تحلیل می کند: «با اوج گیري مجدد ویروس کرونا، زندگی و سلامت میلیون ها انسان مورد تهدید قرار گرفته است. این

 
بیماري جهان گیر نه تنها میزان بالاي مرگ و میر را به همراه دارد، بلکه باعث فاجعه اقتصادي در کل نقاط جهان شده است.» 

وي با بیان اینکه همه گیر شدن ویروس ناخوانده کرونا می تواند در فرآیند تولید، کاهش تقاضا، افزایش بیکاري و کاهش سطوح
درآمدي تاثیر مستقیم داشته باشد، اظهار می کند: این تاثیر را می توان به وضوح در صنایعی همانند خطوط هوایی و جهانگردي،

 
توریستی و اقتصادي مشاهده کرد. 

مدرس بازار سرمایه با بیان اینکه کشورهاي اقتصادي و توریست پذیر جهان براي کاهش سرعت انتقال ویروس کرونا مجبور به اعمال
محدودیت هایی براي مسافران شدند، می افزاید: با شرایط به وجود آمده، امکان مسافرت هاي توریستی و کاري براي مردم کاهش
یافته است و این کاهش تقاضا باعث می شود که شرکت هاي هواپیمایی، مراکز گردشگري، هتل ها و نظایر آن، درآمد پیش بینی شده

 
خود را از دست بدهند و مجبور به تعدیل نیرو شوند. 

روشان با اشاره به اینکه این چرخه در مورد دیگر صنایع نیز همچون شرکت هاي تولیدي و کارخانه ها مشهود است که براي واردات و



صادرات خود دچار محدودیت هاي زیادي می شوند و آنها براي جبران این ضررکردها مجبور به تعدیل نیرو هستند، خاطرنشان می
کند: این نگرانی وجود دارد که کارگران تازه بیکار شده دیگر قادر به خرید کالاهاي اساسی خود نباشند و این چرخه مارپیچ معکوس،

 
باعث نزولی شدن هر چه بیشتر اقتصاد شود. 

وي با بیان اینکه در شرایط کنونی بیشتر کارخانه ها و شرکت ها براي حفظ فاصله میان کارمندان خود، و پیروي از پروتکل هاي
ابلاغی سازمان بهداشت جهانی، دورکاري را سرلوحه کاري خود قرار داده اند، تصریح می کند: تصمیم (دورکاري) می تواند در فرایند
تولید تاثیر مستقیم و بسزایی داشته باشد، چون امکان دورکاري براي فعالیت هایی همچون تولید وجود ندارد و می تواند شرکت ها و

 
کارخانه ها را با چالش بسیار بزرگی روبرو کند. 

این مدرس بازار سرمایه با اشاره به اینکه وجود این ویروس باعث شده است که موسسات و بنگاه ها در مواجهه با کالاهاي وارداتی،
صادراتی و تولیدي خود دچار مشکلات زیادي شوند و همین موضوع باعث شده است که با چالش عدم نقدینگی مواجه شوند چنین
نتیجه می گیرد: به همین خاطر معامله گران بازار نمی توانند پیش بینی درستی از روند فعالیت خود داشته باشند و ممکن است

 
اختلال در بازار مالی باعث افزایش نگرانی آنها شود. 

کما اینکه بیشتر سرمایه گذاران با توجه به عدم قطعیت و پیش بینی ناپذیري ویروس کرونا در این شرایط ترجیح می دهند به دلیل

 
عدم اطمینان ایجاد شده، سرمایه گذاري خود را متوقف کنند. 

 
> سناریوهاي پساکرونا در خصوص اقتصاد جهان 

وي با اشاره به اینکه پیش بینی در خصوص آینده کسب و کارها در زمان شیوع ویروس کرونا بسیار سخت شده است، تصریح می کند:
با اتکا به داده ها و تحلیل هاي تکنیکالی و با توجه به پیش بینی اقتصاددانان بزرگ جهان، آینده اقتصاد جهان به چند شکل قابل
تصور است. یک شکل که خوشبینانه ترین سناریو است در آن رشد سریع و به میزان رکود کنونی و حتی بالاتر در اقتصاد جهان تجربه
خواهد شد. در این تحلیل تکنیکالی، اقتصاد جهان پس از شیوع ویروس کرونا به شدت نزولی می شود؛ به گونه اي که در زندگی
روزمره مردم نیز تاثیرات بسیار فراوانی می گذارد. در این روند نزولی خط هاي حمایتی یکی پس از دیگري شکسته می شوند و اقتصاد
جهان به پایین ترین حد خود در چند سال گذشته می رسد. اما باید به این توجه داشت که در اوایل سال 2021 میلادي با توجه به
اعلام ساخت داروي ضد ویروس کرونا روند اقتصاد جهان نیز حرکت صعودي خود را شروع می کند و در کمتر از یک سال رشد
چشمگیري خواهد داشت که در این حرکت خط هاي مقاومتی را می شکند و حتی در انتهاي سال 2021 بازه سالانه خود را نیز

 
خواهد شکست. 

وي با بیان اینکه سناریوي دومی را نیز می توان مفروض دانست می گوید: «این سناریو به حالتی می  پردازد که دنیا نتواند ویروس
کرونا را به خوبی کنترل کند و چندین فصل درگیر با این ویروس باشد. در این شرایط اقتصاد جهان پس از شیوع ویروس کرونا به
شدت نزولی می شود و براي چندین فصل و حتی چند سال اقتصاد را درگیر خود می کند. در این شرایط تعطیلی   فعالیت هاي اقتصادي
براي دوره طولانی  تري ادامه پیدا می  کند و انقباض اقتصادي جهان عمیق تر و طولانی  تر می شود. با این سناریو اقتصاد و بازار سرمایه
جهان از سال 2019 تا 2021 در محدوده منفی حرکت می کند، اما با کشف داروي کرونا باید شاهد رشد شارپ اقتصاد در جهان

 
باشیم که می تواند در کمتر از چند ماه بازه سالانه خودش را بشکند که به نظر گزینه دوم محتمل تر و نزدیک به واقعیت است. 

 
> جنگ تمام عیار علیه ویروس کرونا 

اما فارغ از این مطالعات و تحلیل ها آنچه می توان در کنار کلنجار رفتن مردم قاره کهن با این ویروس منحوس و مرگبار استنتاج کرد

 
جمع بندي این است که اثرات اقتصادي جنگ ملل 

جهان به لحاظ اقتصادي نیز علیه ویروس کرونا درست شبیه به یک جنگ تمام عیار شده است؛ آزادي هاي مردم در سراسر جهان
کاهش یافته، مسافرت ها به حداقل رسیده، ترس سراسر وجود مردم جهان را فرا گرفته و مصرف و سرمایه گذاري مردم به کمترین
حد ممکن رسیده است. بشر به هیچ روشی قادر نیست راه حل مناسب و عاجل براي پیشگیري از رکود اقتصادي بیابد، چرا که در
جنگی تن به تن با ویروس کرونا به سر می برد و با وجود کشف واکسن اما نمی داند این بحران بزرگ دقیقا چه زمانی به پایان می
رسد. پس از گذشت کمتر از یک سال از ظهور بیماري کووید -19، کسب و کارهاي بیشماري تعطیل شده و بیکاري به اوج خود
رسیده است. کشورها باید به سرعت وارد عمل شوند و راه کارهایی مناسب بیابند تا مردم و کشورهایشان را از آسیب هاي هرچه



بیشتر نجات دهند. براي این کار، ابتدا باید وحدتشان را حفظ کنند، چرا که تجربه نشان داده که طی یک بحران، همدلی بیشترین
نقش را در رهایی بشر از شرایط نابسامان ایفا کرده است. دوم، مقامات رسمی هر کشور باید بیش از اینکه نگران بدهی ها و زیان هاي
اقتصادي کشور باشند، نبرد با خود ویروس را مورد تمرکز قرار دهند. سوم، دولت ها باید از این بحران براي پایدارسازي و افزایش

 
برابري بهره گیرند و اهداف سبز، دیجیتالی، فراگیر و نوین خود را 

 
توسعه دهند. 

از آنجا که هر روز تعداد کشورهایی که با موج دوم گسترش ویروس کرونا مواجه می شوند، افزایش می یابد، ماه هاي بسیار سختی
پیش روي مردم کشورها قرار دارد. در نتیجه تکرار دوباره قرنطینه هاي کرونایی، بسیاري از مردم کار خود را از دست خواهند داد یا

 
براي مدتی بیکار خواهند شد. در چنین شرایطی، کمپانی ها و کارکنان آن ها مستلزم حمایت هاي ویژه 

از سوي دولت هستند تا بتوانند در دوران قرنطینه از نابودي کامل نجات یابند. در کنار همه این اتفاقات بد، نکته مثبتی که بسیار حائز
اهمیت است اینکه، همه مردم جهان این روزها نسبت به زمان ظهور ویروس کرونا، اطلاعات و تجربیات بیشتري کسب کرده اند و در
مقابل موج دوم و حتی سوم شیوع بیماري، از آمادگی بیشتري برخوردار هستند. دولت ها می توانند بر رشد اقتصادي احتمالی در

 
آینده متمرکز شوند و تمام تلاش خود را ابتدا براي مهار ویروس و سپس، طرح هاي پایدار براي آینده 

به کار گیرند.



بانوي کارآفرین بسیجی که براي 3 هزار نفر شغل ایجاد کرد/ از خروش

همدلی تا جهاد همدردي در جدال با کرونا

منبع: عصر هامونشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1399/09/03

خدیجه جعفرزاده، بانویی بسیجی که خدمت بی منت را پیشه راهش قرار داده، با عزم راسخ و اراده بی نظیرش موفق به ایجاد
اشتغال براي بیش از سه هزار بانوي مناطق محروم جنوب شرق کشور شده است.

به گزارش عصرهامون، خدمت بی منت مهم ترین هدف و راستی و صداقت یکی از برجسته ترین ویژگی هایشان است، همه هم

 
و غمشان این است که باري از روي دوش همنوعانشان بردارند و با دستانی پر مهر یاري گر محرومان باشند. 

آن ها فعل خواستن توانستن است را به خوبی صرف کرده و همت، اراده، نوع دوستی و خدمت به خلق را پیشه راهشان قرار داده اند،

 
مقصودمان بسیجیانی است که الگویی بی نظیر در مسیر جوانمردي هستند. 

بسیجیانی که گاهی در لباس خادم در مسیر خدمت به پا می خیزند و برخی هم به با نوآوري فضاي کسب و کار را براي دیگران فراهم
می کنند، آن ها به درستی می دانند که مهم ترین بخش زندگی هر فرد اشتغال است، بنابراین آستین همت بالا زده و در این راستا

 
نیز در کنار صدها خدمت دیگر، گام هاي ارزنده اي برداشته اند. 

این جملات مقدمه اي است براي معرفی بانویی بسیجی که اشتغالزایی و کارآفرینی مهم ترین هدف زندگی اش و آرامش، سلامتی و

 
موفقیت هم نوعانشان بزرگترین دغدغه اش است. 

به سراغ این بانوي کارآفرین بسیجی که براي صدها بانوي بلوچ در محروم ترین نقاط سیستان و بلوچستان اشتغالزایی کرده است، می
رویم. خدیجه جعفرزاده که از 9 سالگی علاقه شدیدي به بافندگی و دوخت کوبلن داشت، سوزن دوزي یا همان رشتی دوزي که

 
اصالت اصلی صنایع دستی شمال بود را از 12 سالگی شروع کرد و در سال 68 به علت شغل همسرش به سیستان و بلوچستان آمد. 



 
 

 
آموزش 5 هزار بانو در مسیر اشتغال 

وي در خصوص زمان آغاز فعالیتش در این عرصه، می گوید: فعالیتم را در همان سال 68 در این استان شروع کردم، با توجه به وجود
مردم با اخلاق و مهربان در این خطه، توانستم با آن ها ارتباط برقرار کنم و سوزن دوزي را یاد بگیرم، وقتی بیشتر با این مردم خو
گرفتم، دیدم خیلی ها مشکلاتی دارند یا همسرانشان در کشورهاي دور و جدا از هم زندگی می کنند، بنابراین تصمیم کرفتم یک دور

 
همی با این خانم ها براي اشتغال خانگی بر گزار کنم که خروجی خیلی خوبی داشت. 

وي ادامه می دهد: قبل از شروع فعالیتم در این استان، در سال هاي 63 تا 65 که با جنگ تحمیلی همزمان و همسرم سرباز بود، براي
کسانی که وضعیت خوبی از نظر مالی نداشتند، لباس گرم رایگان میبافتم. همسرم که در آن 2 سال در سوسنگرد و شلمچه خدمت
می کرد، درست زمانی که عراق شیمیایی زده بود، پایگاهشان با خاك یکسان شد و با تعدادي از هم رزمانش تا 21 روز بی هوش

 
بودند. 

این کارآفرین بسیجی اذعان می کند: طی این سال ها توانستم با آموزش پنج هزار و هفتصد نفر براي بیش از سه هزار بانو در سیستان

 
و بلوچستان اشتغال زایی کنم. 



 
 

 
افتخار کارآفرینی برتر 

وي که 30 سال سابقه کار در زمینه صنایع دستی دارد و 18 سال با حوزه شهید باقري به عنوان بسیجی در بسیج سازندگی به مردم
خدمت کرده است، می افزاید: از سال 90 تاکنون فرمانده پایگاه و فرمانده گردان 504 کوثر هستم و طی این سال ها در بیشتر نهادها

 
به عنوان کارآفرین برتر برگزیده شدم. 

جعفرزاده اضافه می کند: سال 97 در جشنواره طلایه داران اقتصاد مقاومتی در تهران به عنوان کار آفرین برتر معرفی و با حضور
سردار سلامی تقدیر شدم، سال گذشته نیز به عنوان کارآفرین اقتصاد مقاومتی و بسیجی جهادي با حضور معاون بسیج سازندگی

 
کشور مورد تقدیر قرار گرفتم. 

وي می گوید: به فرموده مقام معظم رهبري ما همه به این مردم تعلق داریم، بنابراین نباید فکر کنیم که فرقی بین ما است و باید
دست به دست هم دهیم تا هموطنانمان در فقر زندگی نکنند، خداوند به ما لطف کرده است که به این دنیا خوانده شدیم و باید تا

 
آخرین نفس با جان و دل در این راه خدمت کنیم. 

این بانوي بسیجی با اشاره به فعالیتش در زمان شیوع کرونا بیان می کند: در این روزهاي کرونایی یعنی از اوایل اسفند ماه 98 با پنج
چرخ خیاطی و 18 بانو در 2 شیفت شروع به دوخت ماسک کردیم و روزانه 700 عدد ماسک تولید داریم که بیشتر به صورت رایگان

 
در اختیار مردم و ادارات و نهادها قرار می گیرد. 

 
 

 
توزیع بسته هاي معیشتی 



وي می افزاید: در 2 مرحله 60 بسته حمایتی که ارزش هر کدام 350 هزار تومان است، بین مردم نیازمند توزیع شد، البته در سیل

 
سال گذشته نیز یک هفته در روستاهاي پلان و بوتی مستقر بودیم و لباس و غداي گرم بین مردم توزیع می کردیم. 

جعفرزاده اذعان می کند: در پایگاه از دختران و زنان بی سرپرست یا بد سرپرست براي اشتغال دعوت و کم کم شروع به فرهنگ

 
سازي می کنیم و روش هاي زندگی و درآمدزایی را به آن ها آموزش می دهیم که تاکنون در این وادي موفق بوده ایم. 

وي تصریح می کند: علاوه بر دوره هاي آموزش صنایع دستی در راستاي اشتغالزایی، نشست هاي صالحین و دوره هاي آموزشی
بهداشت و آسیب هاي اجتماعی نیز برگزار و آسیب هایی را که در بیشتر شهر و روستاها و به ویژه حاشیه هاي شهر است، شناسایی و

 
براي رفع آن اقدام می شود. 

 
 

 
حمایت از افراد بیمار و کار افتاده 

این کارآفرین برتر اذعان می کند: حمایت از افراد بیمار و کارافتاده و معرفی آن ها به مراکز بهداري، تامین هزینه هاي درمان، حمایت

 
از یتیمانی که چشم امیدشان به ما انسانهاست، از دیگر اهداف و برنامه هایم در این استان است. 

وي آرزو می کند که هیچ فردي نیازمند نباشد و می افزاید: از این که به عنوان مسلمان به دنیا آمده ام خرسندم، از خداوند منان براي
رهبر معظم انقلاب آرزوي سلامتی و پایداري دارم، راه شهداي اسلام و شهید حاج قاسم سلیمانی را ادامه خواهم داد، به خودم می

 
بالم که خدمتگذار این نظام و ملت هستم و هیچ گاه از خدمت بی منت دست نخواهم کشید. 

جعفرزاده که هیچ انتظاري از مسئولان ندارد، خاطرنشان می کند: معتقد هستم که اگر توانمند باشیم، می توانیم با ارائه راهکار

 
مشکلاتمان را خودمان حل کنیم و نیازي به حمایت نداریم. 

انتهاي پیام/



رونق اشتغال روستایی با نوآوري هاي زنان اصفهانی

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1399/09/03

افزایش میانگین تحصیلات زنان در روستا ها طی سال هاي گذشته یک نتیجه مثبت داشته است؛ رونق کسب و کارهاي
روستایی، کارآفرینی و خلاقیت در اشتغالزایی. رویدادي که هم اکنون در بسیاري از روستاهاي اصفهان در حال وقوع است.

 
حمیرا حیدریان خبرنگار 

افزایش میانگین تحصیلات زنان در روستا ها طی سال هاي
گذشته یک نتیجه مثبت داشته است؛ رونق کسب و
کارهاي روستایی، کارآفرینی و خلاقیت در اشتغالزایی.
رویدادي که هم اکنون در بسیاري از روستاهاي اصفهان در

 
حال وقوع است. 

زنان جوان و میانسال با طرح ها و ایده هایی خلاقانه در
حوزه صنایع دستی، گردشگري، کشاورزي و دامپروري نه

تنها در حال تلاش براي راه اندازي کسب و کار و استقلال مالی هستند بلکه در چرخه اقتصادي کشور نیز تأثیر گذار شده اند.
کارآفرینی در40 روستا با تولید زعفران و دیگر محصولات کشاورزي و ایجاد اشتغال براي حدود 4 هزار زن روستایی توسط یک بانوي

 
اصفهانی نمونه اي از این تحولات است. 

مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان در گفت و گو با «ایران» گفت: تعداد زیاد روستاییان باسواد و متخصص مخصوصاً در قشر
زنان یکی از نقاط قوت و پتانسیل در این بخش به شمار می رود؛ نکته حائز اهمیت این است که، براي رسیدن به توسعه اولین نیاز
شناخت پتانسیل روستاهاست؛ توسعه پایدار کشور بدون توسعه روستایی محقق نمی شود و زنان جزو مهره هاي اصلی براي توسعه
پایدار و پیشرفت روستاها هستند؛مخصوصاً اینکه زنان روستایی مدیران اقتصادي خانواده هستند و در فعالیت هاي مختلف حضور
دارند، حتی در سال هاي اخیر زنان در حوزه مشارکت سیاسی رشد چشمگیري داشته اند که قابل توجه است. توجه به نقش زنان در

 
توسعه کشور از جمله توسعه اقتصادي وحمایت از ایجاد اشتغال براي زنان از جمله اشتغال زنان روستایی نقش بسزایی در تولید دارد. 
شادي فضلی با بیان اینکه به طور سنتی زنان روستایی همواره بخش مهمی از فعالیت هاي تولیدي و اقتصادي خانواده را به دوش
کشیده اند، افزود: یکی از این طرح هاي نو که در استان اصفهان و با محوریت زنان در حال اجراست، تولید محصولات کشاورزي است
که با همکاري معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوري و جهاد کشاورزي صورت گرفته است؛ از ابتداي سال جاري 12پروژه آموزش و
ترویج تولید و مصرف محصول گواهی شده و استاندارد با تأکید بر توان افزایی جوامع محلی ویژه زنان روستایی در دست اقدام است.
ویژگی این محصولات پایین بودن میزان مواد سمی، فلزات سنگین و آلاینده ها در آنهاست که در استان اصفهان محصولاتی چون
گلابی، زرشک، زعفران و سیب زمینی با چنین خصوصیاتی درحال کشت و بهره برداري بوده و تاکنون دستاوردهاي خوبی حاصل شده

 
است. 

 
تجربه موفق بانوي کارآفرین در روستاي «ازان» 

این مقام مسئول با تأکید بر اینکه کشاورزي از حوزه هاي مورد علاقه زنان اصفهانی است که سهم بسزایی نیز در ایجاد اشتغال دارد،
بیان داشت: به طور مثال یکی از زنان کارآفرین استان توانسته است با توسعه کشت زعفران در 40 روستاي استان حدود 3 هزار و
860 نفر شغل فصلی ایجاد کند که بیشترین درصد آن به زنان اختصاص دارد و این محصول درحال برندسازي است. بانوي کارآفرینی
که مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان به او اشاره می کند، «صغري جعفري» است. او اکنون در زمینه کشت زعفران در



روستاي «ازان» شهر میمه صاحب کسب وکار بسیار گسترده اي است، تا آنجا که با تأسیس دفترش در شهر استانبول و عقد قرارداد با
کشورهاي اروپایی، به صادرات زعفران و محصولات دیگر همچون صنایع دستی، حبوبات و... می پردازد. او در مصاحبه اي، مهم ترین
عامل موفقیت خود را توجه به بسته بندي و برند سازي می داند و می گوید،چون در دانشگاه در رشته بهداشت تحصیل کرده بودم و با
ضرورت نحوه بسته بندي کالا به عنوان یکی از عوامل بسیار مؤثر در میزان فروش آن آشنایی داشتم و می دانستم هر محصولی باید
برند و شناسنامه داشته باشد تا بتواند در فروشگاه هاي معتبر نظر مشتري را به خود جلب کند ، این بود که تصمیم گرفتم براي
محصول زعفران روستاي «ازان» شناسنامه تهیه کنم. البته براي ارائه بهترین بسته بندي نیاز به هزینه قابل توجهی داشتم، به همین
دلیل با قالیبافی و دریافت وام این هزینه را تأمین کردم و با خریداري یک دستگاه کاشت مکانیزه، بهترین نوع پیاز زعفران را براي

 
کاشت انتخاب کردم. 

 
ورود زنان روستا به حوزه اشتغال گردشگري 

حوزه دیگري که با رویکردهاي نوین و براساس مزیت هاي استان اصفهان رونق خوبی یافته است، بخش گردشگري و بویژه توسعه
بومگردي ها است. مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان می گوید: در این زمینه شاهد مهاجرت معکوس تعدادي از زنان
کارآفرین استان از شهر به روستا بوده ایم که توانسته اند با احیاي بومگردي و توسعه گردشگري در روستا، صنایع دستی و محصولات
خوراکی مناطق را رونق داده و براي زنان شغل ایجاد کنند. همچنین از افتخارات استان ما این است که زنان فعال در این زمینه
توانسته اند در رقابت هاي ملی چون جشنواره ملی زنان کارآفرین که از سوي معاونت امور زنان وخانواده اجرا شده است، در بخش

 
گردشگري روستایی کسب مقام کنند. 

مدیرکل بانوان و خانواده استانداري اصفهان یکی از عوامل مؤثر در توسعه مشاغل روستایی را فعالیت براساس مشارکت عنوان کرد و
خاطرنشان کرد: توسعه همکاري و فعالیت جمعی در روستا از برنامه هاي دولت بوده که با تشکیل تعاونی و صندوق هاي خرد
روستایی در این زمینه اقدام به جلب مشارکت زنان روستایی کرده است که با سرمایه اي اندك، مشارکت جمعی و برپایه توانمندي
اعضا شکل می گیرد و موجب ایجاد اعتماد به نفس در زنان و ارتقاي قدرت تصمیم گیري در آنها نیز می شود. فضلی با اشاره به اینکه
در بخش ارائه تسهیلات اشتغالزایی، دولت توجه ویژه اي به اشتغال روستایی داشته است، افزود: در این زمینه دولت با در نظر گرفتن
وام هایی با کارمزد کم توانسته سهم خوبی در اشتغالزایی زنان روستایی ایجاد کند. به طور مثال در استان اصفهان در دولت دوازدهم
به 343 زن کارآفرین در روستا از سوي صندوق کارآفرینی و امید و 237 نفر از طریق صندوق توسعه ملی در بخش هاي خدمات،

 
کشاورزي و صنعت وام تعلق گرفته است که نقش خوبی در گسترش چرخه اشتغالزایی میان زنان روستایی خواهد بود. 

وي همچنین به بخش آموزش فنی و حرفه اي به زنان و تأثیر آن در کارآفرینی اشاره کرد و گفت: در 8 ماهه سال جاري با وجود
شرایط دشوار کرونا نزدیک به 3 هزار زن روستایی خدمات آموزشی دریافت کردند که در این آموزش ها به زنان بدسرپرست، سرپرست
خانوار، بهبود یافته آسیب هاي اجتماعی و معلول توجه ویژه اي شده است. در این خصوص سازمان بهزیستی استان درحال اجراي
طرح آموزشی و اشتغالزایی براي زنان روستایی و دختران معلول است که علاوه بر آموزش، فروش محصولات نیز در آن طرح دیده
شده است. وي یکی دیگر از رویکردها در توسعه اشتغال براي زنان از جمله زنان روستایی را توسعه مشاغل خانگی دانست و گفت:
مشاغل خانگی علاوه بر ایجاد درآمد براي زنان در محیط خانواده، در توسعه صنایع دستی و بومی نقش بسزایی دارد که روستا به
عنوان مهد میراث هاي فرهنگی و هنري می تواند در این بخش بدرخشد و توسعه یابد. طرح راهبري شغلی یکی از طرح هایی است
که در این زمینه توسط کمیته امداد امام خمینی(ره) اجرایی شد. همچنین در بخش عرضه محصولات تولیدي، باتوجه به اینکه فروش
وعرضه محصولات بویژه محصولات تولیدي زنان روستایی که دسترسی مستقیم به مصرف کننده شهري ندارند از دغدغه هاي زنان
تولیدکننده است که در این زمینه دفتر امور زنان و خانواده تفاهمنامه اي با اداره کل پست استان براي فروش محصولات، تسهیل
ارسال مرسولات زنان تولیدکننده و همچنین برگزاري دوره هاي آموزشی جهت توانمندسازي زنان در عرصه تجارت الکترونیک به امضا
رسانده است. وي عنوان کرد: روستاهاي استان اصفهان هرکدام داراي ظرفیت هاي بسیار زیادي هستند که کارآفرینان می توانند با
اجراي ایده خود در روستاعلاوه بر ایجاد اشتغال و پیشگیري از مهاجرت روستاییان به شهر از تسهیلات با کارمزد کم، مواد اولیه در
دسترس و ارزان و مکان ارزان بهره مند شوند. مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري اصفهان اظهارداشت: زنان در توسعه پایدار

 
روستاها نقش مؤثري دارند و می توانند تهدیدهاي موجود را به فرصت تبدیل کنند. 



وي با بیان اینکه اشتغال یکی از دلایل اصلی مهاجرت روستاییان به شهرها است که زنان در اینگونه مهاجرت ها بیشترین آسیب را
متحمل می شوند، اظهارداشت: توسعه پایدار روستایی یکی از اولویت هاي کنونی جامعه ما محسوب می شود و روستا و روستاییان در

 
توسعه کشور از اهمیت بسزایی برخوردارند. 

 
نیم نگاه 

زنان جوان و میانسال با طرح ها و ایده هایی خلاقانه در حوزه صنایع دستی، گردشگري، کشاورزي و دامپروري نه تنها در حال تلاش
براي راه اندازي کسب و کار و استقلال مالی هستند بلکه در چرخه اقتصادي کشور نیز تأثیر گذار شده اند. کارآفرینی در40 روستا با
تولید زعفران و دیگر محصولات کشاورزي و ایجاد اشتغال براي حدود 4 هزار زن روستایی توسط یک بانوي اصفهانی نمونه اي از این

تحولات است



یک میلیاردنفر در جهان هویت قانونی ندارند

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1399/09/03

بانک جهانی در گزارشی اعلام کرده است که کمتر از یک میلیارد نفر از جمعیت جهان هیچ گونه هویت قانونی ندارند و نمی
توانند ثابت کنند چه کسی هستند از همین رو قادر به دسترسی به حیاتی ترین ملزومات زندگی از جمله خدمات بهداشتی

نیستند،

بانک جهانی در گزارشی اعلام کرده است که کمتر از یک میلیارد نفر از جمعیت جهان هیچ گونه هویت قانونی ندارند و نمی
توانند ثابت کنند چه کسی هستند از همین رو قادر به دسترسی به حیاتی ترین ملزومات زندگی از جمله خدمات بهداشتی نیستند،
حال استارت آپ AID: Tech راهکاري پیاده سازي کرده که از طریق آن می توان هویت افراد را بر بستر بلاك چین ثبت کرد. به
گزارش پیوست، تضمین هویت قانونی از جمله ثبت تاریخ تولد همه افراد تا سال 2030 یکی از اهداف توسعه مداوم (SDG) سازمان
ملل متحد است. این سازمان بانک جهانی را ترغیب کرد تا در سال 2014 سیستم شناسایی براي توسعه (ID4D) را راه اندازي کند.
داده هاي جدید این بانک نشان می دهد که بیشتر از 987 میلیون نفر در جهان هیچ هویت قانونی ندارند که نسبت به 1.5 میلیارد
نفر در سال 2016 کاهش قابل توجهی یافته است. اکثر این افراد در کشور هاي کم درآمدي زندگی می کنند. بررسی هاي صورت
گرفته نشان می دهد، در کشورهایی با درآمد کم تقریبا 45 درصد از زنان و 28 درصد از مردان این کشور ها هویت قانونی ندارند. این
وضعیت براي تقریبا 80 میلیون نفري که به دلیل جنگ یا محاکمه در سال گذشته مجبور به ترك میهن خود شدند از این نیز بدتر
است. چرا که در چنین شرایطی مستندات هویتی معمولا مفقود می شوند اما با این وجود براي تایید یک درخواست پناهندگی تایید
هویت اهمیت بالایی می یابد. در اصل یک هویت قانونی تنها به افتتاح حساب بانکی محدود نمی شود؛ دسترسی به خدمات درمان و
حق راي دادن و درنهایت اثبات زنده بودن نیز به این مساله بستگی دارد. حال جوزف تامپسون کارآفرین حوزه تکنولوژي با ایجاد
استارت آپ AID: Tech راه حلی براي این موضوع ارایه کرده است. آنان با ارایه یک اپلیکیشن دیجیتال شرایطی را فراهم کرده اند

 
تا به مردم اجازه دهد بدون مستندات رسمی یک هویت قانونی فردي ایجاد کنند. 

 
راه حلی با گوشی هوشمند 

اپلیکیشن پامپسون براي نگهداري از دستکاري و مداخله در هویت دیجیتال کاربر از تکنولوژي بلاك چین بهره برده است و این هویت
را تنها در اختیار دارند ID قرار می دهد. راه حلی دیجیتال از این مساله منشأ می گیرد که بسیاري در اقتصاد هاي در حال توسعه با
استفاده از گوشی هاي هوشمند امور مالی خود را مدیریت می کنند. مطالعه اي روي 15 کشور در حال توسعه نشان داد که 600
میلیون نفر از دارندگان گوشی هوشمند از حساب بانکی برخوردار نیستند. بسیاري از این افراد از اپلیکیشن هاي پرداخت دیجیتالی

 
براي مدیریت پول خود استفاده می کنند و از این تراکنش ها می توان براي تایید هویت آنها به صورت دیجیتالی نیز استفاده کرد. 

 
شفافیت بیشتر براي خیریه ها 

تامپسون زمانی خودش با این مساله دست و پنجه نرم کرد که در یک ماراتن 6 روزه در صحراي آفریقا شرکت کرد. او 122 هزار دلار
براي خیریه پول جمع کرد اما وقتی که از خیریه خواست تا نحوه مصرف این پول را به او توضیح دهند نهاد خیریه پاسخی ارایه نکرد،
زیرا این خیریه امکان دنبال کردن هر پول اهدایی به صورت جداگانه را نداشته است. او می گوید: «من فعال حقوق بشر یا چیزي



شبیه به این نیستم، اما فکر کردم که راه بهتري براي شفافیت و دنبال کردن پول وجود دارد». درنتیجه تامپسون و تیمش «موتور
شفافیت» را ساختند که به خیریه ها اجازه می دهد پولی که براي پروژه ها ارسال می کنند را دنبال کنند. با دیجیتال کردن تراکنش
ها مراکز خیریه نه تنها رسیدن پول به دست نیازمندان را مشاهده می کنند بلکه استفاده از بلاك چین باعث شده تا امنیت سیستم

 
نیز افزایش پیدا کند. 

 
اولین نوزاد بلاك چین 

در این دوره تامپسون متوجه رفع مساله هویت قانونی شد. یکی از موضوعاتی که او با آن مواجه می شد ثبت تاریخ تولد یک کودك
است. از آنجایی که طبق قانونی در برخی کشور ها، براي ثبت تاریخ تولد فرزند نیازبه کارت شناسایی پدر است، زنانی که کارت
شناسایی ندارند با مشکلات زیادي مواجه خواهند شد. تامپسون می گوید: «ما پروژه هایی در تانزانیا داریم که اولین نوزاد جهان روي
بلاك چین متولد شده است. مادري که کودك را به دنیا آورد مالک داده هاي مربوط به فرزند است. درنتیجه او در حال ساخت یک
نمایه اعتباربخشی به داده ها است. او از این طریق می توانست اقدام به دریافت داروي مناسب براي کودك خود کند.» استارت آپ
AID: Tech به تازگی پروژه اي را آغاز کرده است که به 2 میلیون نفر در این زمینه کمک خواهد کرد. همچنین در اوگاندا، نیجریه
و جنوب شرقی آسیا نیز روي فراگیري مالی فعالیت می کند. حالا این استارت آپ توجه خود را متوجه کمک به دسترسی 40 میلیون
اروپایی به خدمات مالی کرده است. سال گذشته تامپسون و AID: Tech به دلیل تاثیر نوآوري روي مبارزه با فساد و کارآفرینی

اجتماعی از سوي بنیاد اسکواب جایزه تحول آفرین سال را دریافت کردند.



 لزوم ریل گذاري صحیح اقتصاد روستاییان
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گیلان امروز- اخیرا بررسی دوباره «طرح جامع توسعه و عمران روستایی» بعد از گذشت چند سال از مخالفت مجلس نهم
شوراي اسلامی با آن در دستورکار کمیسیون کشاورزي مجلس قرار گرفت. دقت در سوابق طرح، انگیزه طراحان، مطالبات دقیق
رهبري معظم انقلاب در مقوله روستا، مرور ساختارهاي خدماتی فعال در آنها و در نهایت بررسی الگوهاي موفق رونق روستایی به
روشنی نشان می دهد که وضعیت کنونی روستاهاي ایران بیش از آنچه به ساختار و تغییرات تاریخی نهادهاي دولتی فعال در روستاها
مرتبط باشد به ناکامی در تحول ساختارهاي ناکارآمد اقتصادي مربوط است. توصیه اکید به نمایندگان مجلس این است که به منظور
زمینه سازي رونق روستاها در گام دوم انقلاب اسلامی به جاي بر هم زدن احساسی نظم کنونی اداره امور روستاها، به ریل گذاري

 
تحول اقتصاد روستاییان و کشاورزان بپردازند. 

 
سوابق «طرح جامع توسعه و عمران روستایی» 

اولین سابقه این طرح به مجلس نهم شوراي اسلامی سال 1393 بر می گردد زمانی که گروه هاي مختلف علاقه مند به جهاد
سازندگی سابق با هدف احیاي این نهاد انقلابی از طریق بازگرداندن دوباره سازمانها و موسسات اجرایی و تحقیقاتی وزارت سابق جهاد
سازندگی به وزارتخانه یا سازمان دولتی (وزارت یا سازمان توسعه و عمران روستایی) آن را تدوین کرده و از طریق مجلس نهم مطرح
کردند. طرح مذکور در نهایت به علت مغایرت با اصول 4، 57 و 75 قانون اساسی هم در کمیسیون هاي اجتماعی، اقتصادي، عمران و
کشاورزي و هم در صحن علنی با 154 رأي مخالف و 62 رأي موافق رد شد. مخالفان طرح در آن دوره، تجمیع خدمات تخصصی
دستگاه هاي مختلف در روستاها را در ذیل وزارت جهاد کشاورزي درست ندانستند و همچنین با حذف نقش دهیاران و شوراهاي
محلی روستایی مخالف بودند. در هفته گذشته، کمیسیون کشاورزي مجلس یازدهم دوباره طرح مذکور را بررسی کرد و لزوم تصویب

 
آن در صحن علنی مجلس را با یک فوریت تصویب کرد. 

 
فاصله مطالبات رهبري معظم انقلاب با ماهیت طرح 

بازگشت دوباره و تمرکز کمیسیون کشاورزي مجلس به «طرح توسعه و عمران روستایی» در حالی صورت می گیرد که رهبري معظم
انقلاب هم در لغت با «توسعه» به معناي آنچه در ادبیات قدرت هاي استعماري بر آن تاکید می شود، مخالفت دارند(1) و هم ضمن
تایید دستاوردهاي قابل توجه نظام در ارتقاي وضعیت روستاها نسبت به قبل از انقلاب، به دقیق ترین شکل ممکن بر لزوم تحولات
اقتصادي در روستاها و روش هاي آن تاکید فرموده اند. ایشان بر گسترش هرچه بیشتر زیرساخت هاي حمل و نقل محصولات
کشاورزان، سهم بري عادلانه کشاورزان از ارزش افزوده محصولات از طریق بهبود روش هاي دادوستد کالا و خدمات، تداوم و تقویت
تولید در روستاها و در نتیجه پیشگیري از مهاجرت و حاشیه نشینی در شهرها تاکید دارند.(2) بدیهی است تحقق مطالبات رهبري در
مورد روستاها، تنها با «تغییر نام» یا «باز چینش» ساختارهاي دیوان سالارانه ممکن نیست. انتزاع سازمان هاي تخصصی و ماموریت
گرا از دستگاه ها و تجمیع آنها در سازمانی در ذیل یک وزارتخانه مانند وزارت جهاد کشاورزي که در شکل کنونی با چالش هاي جدي

 
و روزافزون روبرو است، نه تنها برطرف کننده عوارض موجود نیست بلکه روستاییان را با مشکلات جدیدي روبرو خواهد کرد. 



 
مرور ساختارهاي کنونی اداري و خدمات عمومی روستاها 

در حال حاضر، دستگاه هاي تخصصی در امور روستاها نقش دارند. از جمله «وزارت راه و شهرسازي» طرح هاي هادي روستایی، طرح
هاي ملی مسکن روستایی، راه هاي روستایی، مکان یابی سکونتگاه هاي روستایی، وام مسکن، ثبت زمین هاي مسکونی و اراضی
روستایی را انجام می دهد. «وزارت نیرو» زیرساخت هاي آب، برق، گاز را توسعه می دهد. «بنیاد مسکن انقلاب اسلامی» ساماندهی
منازل روستایی، طرح هادي روستایی و تعیین محدوده روستا، ارائه خدمات فنی صدور پروانه ساختمان روستایی و امور تملک و
واگذاري زمین ها را انجام می دهد. «ستاد وزارت کشور» (معاونت عمران، توسعه امور شهري و روستایی) هماهنگی امور عمرانی
روستاها و هدایت و پشتیبانی دهیاري ها و نظارت بر اجراي قوانین را به عهده دارد. وظیفه هماهنگی سیاست هاي مرتبط با روستاها و
عشایر در سطح ملی توسط «معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم معاون اول رییس جمهور» و در سطح استان توسط «استانداري

 
ها» در قالب کارگروه هاي تخصصی ذیل شوراي برنامه ریزي و توسعه استان انجام می شود. 

 
تلاشی بی ثمر براي احیاي «جهاد سازندگی» با شیوه دولتی 

در ارتباط با انگیزه طراحان طرح توسعه و عمران روستایی که در واقع بر احیاي «جهاد سازندگی» تأکید دارند و انحلال آن را مسبب
تبدیل وضعیت روستاها به شکل کنونی می دانند، نظرخواهی از دست اندرکاران جهاد سازندگی به روشنی نشان می دهد که احیاء و
توسعه ي فرهنگ جهادي صرفا از طریق بازگشت دوباره «وزارت جهاد سازندگی» یا سازمانی با آن ماهیت به دولت محقق نخواهد شد.
پس از گذشت بیش از 40 سال از تأسیس جهاد سازندگی و دو دهه از ادغام آن با وزارت کشاورزي، اینک وضعیت جهاد با اهدافی که
ابتدا داشت و خدماتی که در سال هاي پس از انقلاب به روستاها و مردم ارایه کرده است کاملا متفاوت شده است حتی برخی افراد
مطلع معتقدند که "این نهاد انقلابی طبق یک سیاست گام به گام ابتدا در قالب یک وزارتخانه و سپس ادغام در وزارت کشاورزي

 
منحل شد و اگر بنابر احیاي جهاد سازندگی باشد، باید در قالب نهاد عمومی غیردولتی احیاء شود". 

 
بررسی الگوهاي موفق رونق روستاها 

مرور تجارب موفق ولی محدود داخلی و یا در دیگر کشورها نشان می دهد که راهبردهاي مختلفی براي تحقق پیشرفت در روستاها

 
وجود دارد: 

 
1- راهبرد «توسعه و بهبود زیرساخت هاي روستایی» 

در این روش، سرمایه هاي عمومی و اجتماعی شامل زیرساخت هاي اجتماعی، فیزیکی و نهادي باعث بهبود شرایط و کیفیت زندگی و
معیشت مردم محلّی و ارتقاي کارایی زندگی آنان می شود بعنوان مثال، گسترش تسهیلات و خدمات بهداشتی و آموزشی باعث بهبود
کیفیت منابع انسانی و افزایش توانایی هاي فردي و اجتماعی می شود. علاوه بر تزریق نهاده هاي سرمایه اي به روستاهاي داراي روش
تولید سنتی، باید نهادها و مدیریت هاي جدیدي که در عمل نیازمند مشارکت وسیع روستاییان ایجاد شوند. این راهبرد با همکاري
مردم می تواند به طور آگاهانه، ارادي و موفقیت آمیز از دوران طراحی، برنامه ریزي و سرمایه گذاري گذر کرده و به شرایط مطلوب

 
پایدار وارد شود. 

 
2- راهبرد «تحول اقتصاد روستایی، صنعتی نمودن و کارآفرینی غیرکشاورزي» 

این راهبرد به معنی دگرگونی کلی در بخش کشاورزي به طوري است این تحول باعث افزایش انگیزه هاي تولید، جهش تولید مواد



غذایی در کشور و رفع مشکلات اساسی کشاورزان (جمعیت غالب روستاها) می گردد. در این مسیر، مجموعه اي از اقدامات شامل
بهبود ارقام روش هاي تولید گیاهان و دام، گسترش کاربرد بذرهاي اصلاح شده، توسعه فعالیت هاي صنعتی متناسب با تولیدات و
ابعاد اقتصادي روستا، ایجاد اشتغال سودآور غیرکشاورزي و در نتیجه کاهش تفاوت درآمد روستاییان و شهرنشینان و در نتیجه افزایش
ماندگاري جوانان و زنان در روستاها در دستورکار قرار می گیرد. اهداف اصلی این راهبرد عبارتند از (1) ایجاد اشتغال غیرکشاورزي
مانند صنایع دستی و گردشگري، (2) تقویت پایه هاي اقتصادي در مراکز روستایی، (3) استفاده بیشتر از مهارت ها و استعدادهاي
بومی و فرهنگی در روستاها، (4) ایجاد صنایع کوچک فرآوري تولیدات کشاورزي محلی، (5) تامین نهاده هاي اساسی و کالاهاي

 
مصرفی و (6) گسترش خدمات فنی و اعتباري براي کشاورزان و دیگر افراد محلی. 

 
3- راهبرد «توسعه اجتماعی و مشارکت مردمی» 

راهبرد توسعه اجتماع محلی اهداف توسعه اقتصادي-اجتماعی را تواماً شامل می شود و هم پایه هاي نهادهاي مردم سالاري را بنا می
نهد و هم در تامین رفاه مادي روستاییان مشارکت می کند. از این دیدگاه، مردم هم عامل پیشرفت هستند و هم هدف آن. طرح هاي
توسعه روستایی چه به لحاظ ماهیت و چه به خاطر محدودیت امکانات و منابع دولتی، نیازمند مشارکت مردم در ابعاد وسیع هستند.
در این روش، باید با تلفیق مناسب رویکردهاي بالا به پایین و پایین به بالا، امکان مشارکت گسترده مردم را در فرآیند توسعه روستایی
فراهم آورد. اهداف اصلی این اقدام عبارتند از (1) تاکید بیشتر بر نیازهاي مردم، (2) بسط و ترویج سرمایه گذاري هاي کوچک که
مردم قادر به اجراي آن باشند، (3) کاهش هزینه هاي مردم و در مقابل افزایش درآمدهاي آنان، (4) افزایش مشارکت با هدف اتخاذ
تصمیم هاي جمعی، همیاري در توسعه و بهره مندي همگانی از ثمرات در تمامی مراحل مختلف تصمیم گیري، اجرا، تقسیم منافع و

 
ارزیابی. 

در مجموع، رونق روستاها و مهاجرت معکوس روستاییان از شهرها امکان پذیر است مشروط بر اینکه مجلس و دیگر کارگزاران حاکمیت
با مشارکت مردم بر تحول اقتصاد کشاورزان و احیاي اقتصاد روستاییان متمرکز شوند. توصیه مهم به اعضاي کمیسیون کشاورزي و
سایر نمایندگان مجلس این است که به جاي بر هم زدن ساختارهاي خدماتی روستاها، به تحول اقتصاد روستاییان بر پایه مولفه هاي
پیشران اقتصادي شامل عدالت درآمدي و ایجاد انگیزه در کشاورزان، افزایش رقابت  پذیري اقتصادي کشاورزان، دانش  بنیان کردن
مزرعه (افزایش بهره  وري و کاهش ضایعات)، کارآفرینی روستایی (گردشگري، صنایع دستی و صنعت روستایی) و بازنگري در متشکل

 
سازي و الگوهاي مشارکت کشاورزان در نظام هاي برنامه ریزي و اجرایی بپردازند. 

 
(1)بیانات مقام معظم رهبري در دیدار رییس جمهور و اعضاي هیأت دولت – شهریور 1392 

"ما پیشرفت را لازم داریم، پیشرفت به همان معنایی که امروز در ادبیّات غربی به عنوان توسعه یاد می شود، ما اسمش را می گذاریم

 
پیشرفت؛ این پیشرفت، قطعاً بایستی همراه با عدالت باشد". 

 
(2)بیانات مقام معظم رهبري در دیدار مسئولان نظام - خرداد 1396 

"ما اگرچنانچه توانستیم به مسئله ي روستاها -که حالا اینجا من مسئله ي روستاها را هم یادداشت کرده ام- به معناي واقعی کلمه
رسیدگی بکنیم و موضوع روستا را حل کنیم که یک بخش عمده ي حلّ مسائل روستا ایجاد صنایع روستایی است (مشکلات کم می
شود). روستاها احتیاج به صنایعی دارند که متناسب با وضع زندگی روستایی است؛ ما در این زمینه کوتاهی کرده ایم. باید صنایع
روستایی مورد توجّه قرار بگیرد و امکاناتی که براي روستاها لازم است (فراهم شود). حالا اشاره کردند به اینترنت؛ بله، اینترنت هم یک
چیزي است، (امّا) از اینترنت واجب تر مثلاً فرض بفرمایید راه است، امکانات رفت وآمد است، امکانات انتقال راحت محصولات است.



این جور نباشد که یک محصولی که یک کیلویش در مرکز فلان شهر بزرگ، مثلاً هزارها تومان قیمت دارد، در آنجا روستایی نتواند
مثلاً بیشتر از یک دهمِ این قیمت، پول از آن به دست بیاورد و سود از آن ببرد؛ این جور نباشد. وقتی که ما ارتباطات را توانستیم
تنظیم کنیم و تأمین کنیم، رفت و آمد و دادوستد روستایی وقتی که آسان شد و تضمین شد، طبعاً روستاها تولیدکننده باقی می
مانند و خیلی از مشکلات کم خواهد شد. این حاشیه نشینی ها به خاطر وضع نابسامان روستاها است که (به شهرها) می آیند و الان
یکی از مشکلات کشور شده حاشیه نشینی و مفاسدي که در حاشیه نشینی شهرها به وجود می آید؛ و آسیب هاي اجتماعی فراوان."



 حکمرانی در تراز جهانی و چالش هاي تولید ثروت ملی

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  251  |  تاریخ: 1399/09/03

بخش اقتصاد- حکمرانی، حرفه اي بسیار دقیق بوده و نیز حکمرانان و سیاستمداران در اکثر کشور هاي دنیا، جزو نوابغ و زبده
ترین افراد آن کشور هستند. افرادي که بسیار به کار خود مسلط و با دانش بوده و مشورت پذیرند، در مقوله رسیدن به اهداف والا در
یک نظام حاکمیتی، حکمرانان یا دولت ها براساس نظام مدیریت سیستماتیک، امور اداري را طوري متناسب با اهداف تدوین شده
برنامه هاي کلان خود طرح ریزي می کنند که گویی تمام افراد جامعه در تحقق این اهداف با هم مشارکت داشته و همسو با برنامه
هاي حاکمیتی در تمامی بخش ها، حضور فعال و پررنگی دارند. به عنوان نمونه، نرخ تورم در آلمان طی 45 سال گذشته، همواره یک

 
تا دو درصد بوده و روند ثابتی داشته است. 

مشخصا ملاحظه می شود که پیامد هاي این نوع حکمرانی و مدیریت براي یک کشور چقدرحائز اهمیت است. با اطمینان می توان
گفت که امنیت اقتصادي و ثبات، یکی از محوري ترین اصول حکمرانی در آلمان بوده و این نرخ ثابت تورمی که طی این سال ها با
هماهنگی و مشقت بسیار از سوي حکمرانان این کشور حاصل شده، براي تمامی اجزاي جامعه (خانوارها، کارآفرینان، بازرگانان، بانک

 
ها، برنامه ریزان آموزشی، اجتماعی و فرهنگی) قابل توجه است. 

با بیان این مقدمه می توان گفت که در دنیاي امروزي و در نظام فعلی بین الملل، هر کشوري که هدفی بالاتر از بقا داشته باشد، لازم
است مزیت نسبی، ارزش افزوده و ثروت ملی تولید کند که براي ایران این اهداف می توانند در چهار بخش تعریف شوند: تمامیت

 
ارضی، قدرت دفاعی، حفظ هویت ایرانی اسلامی و فرهنگ عمومی کشور و بهبود تدریجی کیفیت زندگی مردم. 

روش تحقق این اهداف، تولید مداوم ثروت است (در اینجا منظور از ثروت، صرفا به پول محدود نمی شود، بلکه با توجه به امکانات و
پتانسیل هاي موجود، در عرصه هاي اقتصادي، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی جهانی نقش آفرینی کرده و از این طریق به تولید ثروت

 
پرداخت). 

به طور حتم کشور ما پتانسیل این امر را دارد. دستیابی به این سطح از تراز ثروت آفرینی، نیازمند تغییرات انقلاب گونه در سیاست
گذاري و پرورش مدیران شایسته و مدبر در حوزه هاي مدیریت دولتی و انسجام عموم مردم، همت، تلاش و ایفاي نقش گسترده تر و

 
ارتقاي سهم فردي در توسعه کشور به تراز مطلوب در جایگاه جهانی است. 

این گزاره که «اجازه پیشرفت را به ما نمی دهند» چندان منطقی نیست، چراکه پیشرفت ایران نیز در دست خود ایرانی هاست. روش
هاي تحقق اهداف ملی بسیار روشن هستند و اگر تولید ثروت در این میان محور قرار گیرد، لازم است توزیع عادلانه ثروت نیز مورد

 
توجه قرار گیرد و این بدون طراحی و استقرار یک «نظام جامع عدالت اقتصادي» امکان پذیر نیست. 

حداقل نرخ رشد اقتصادي به منظور نیل به سطح بالاتر از بقا، براي مردم ایران، 3 درصد است. پیش بینی هایی که درحال حاضر
وجود دارند، موید نرخ رشد اقتصادي یک درصد -در خوش بینانه ترین شرایط- است و این شرایط، نشان دهنده مشکلات عظیم

 
حکمرانی درحوزه اقتصادي ایران است. 



حرکت به سوي حداقل نرخ رشد اقتصادي 3 درصد، به منظور حصول شرایطی فراتر از بقا، نیازمند محقق شدن بسیاري امور و نیز
انسجام گسترده است که این بدون شایسته سالاري و تخصص گرایی مدیران ارشد و تصمیم گیر نهاد هاي حاکمیتی امکان پذیر

 
نیست. هر کشوري که قصد پیشرفت داشته باشد، لازم است به طور جد، مراقب صحنه سیاست خارجی نیز باشد. 

روش گرفتن حق و امتیازات اقتصادي ورود به بازار هاي جهانی، در ارتباطات بین المللی بسیار حائز اهمیت است، بنابراین سیاست
خارجی کشور باید در ریل ضرورت ها و الزامات داخل کشور قرار گیرد که نتیجه آن نیز، چیزي جز افزایش ثروت ایران نیست. البته
در فرهنگ عمومی، ثروت را فقط پول می دانند، درحالی که ثروت در مشارکت ایرانی ها و حضور موثر و نقش آفرینی در عرصه اقتصاد
و نقش آفرینی در تصمیمات کلان جهانی و منطقه اي نهفته است؛ ثروت، احداث بانک کارآمد توسط ایرانیان کارآفرین در سراسر

 
دنیاست. 

ثروت، فراگیري زبان هاي تخصصی علمی، صنعتی و اجتماعی بین المللی توسط ایرانیان است؛ بنابراین مفهوم ثروت، علاوه بر پول به
توانمندي ملی نیز اشاره دارد و ارزش کشور ها در دنیا به این است که تا چه میزان در صحنه بین المللی از طریق توانمندي هاي خود
رقابت می کنند؛ بنابراین بین المللی شدن کشور در همه عرصه ها از جمله علم، سیاست، هنر، اقتصاد، بانکداري، صنعت و کارآفرینی،
می تواند براي ایران ایجاد ارزش افزوده و تولید ثروت کند. ضمن اینکه فعالیت در عرصه بین المللی، یکی از اهداف و مکانیزم هاي
افزایش کارآمدي هر کشور است، زیرا وقتی فعالیت در امور و همکاري هاي بین المللی صورت می گیرد، ضعف ها مشخص می شوند و
می توان براي رفع آن ها کوشید. از این رو اگر حوزه هاي مدیریت و حکمرانی کشور بین المللی شوند، هم افزایی و کارآمدي در آن ها

 
به شدت تبلور خواهد یافت. 

در رابطه با مسائل سیاست خارجی و حکمرانی، چهار چالش بزرگ وجود دارد: تحول رویکرد از امنیت به سوي پیشرفت، از فرد به
سوي سیستم، از کنترل به سوي مدیریت و از پراکندگی به سوي انسجام. تحقق این تحولات امري پیچیده بوده و نیازمند ذهن هایی
بزرگ و منسجم است. کما اینکه این ها تجربه بشري بوده و در همه کشور ها به منظور احراز سطحی فراتر از بقا و حصول پیشرفت
صورت می گیرد. در این راستا می توان با نگاه کلی به کشور هاي همسایه و موضوعاتی از این قسم، نسبت به تدوین استراتژي هاي

 
تحقق برنامه هاي مذکور مبادرت ورزید. 

به هر حال، مردم کشور در منطقه اي پرآشوب، ناامن و کم ثبات درحال زندگی هستند و از همین طریق نیز لازم است اولویت هاي
کشور تعیین شود، به نحوي که چه بخشی از منابع کشور براي دفاع از تمامیت ارضی ایران و چه بخشی به منظور تولید ثروت و
افزایش امکانات و منابع ملی اختصاص داده شود. این امر چندان ساده نبوده و نیاز به ذهن هایی چند وجهی دارد. براي تحقق این امر
پیچیده، به کارشناسانی نیاز است که علاوه بر ایران، به مسائل جهانی نیز اشراف داشته و نیز از قدرت پیش بینی یک دهه آینده

 
برخوردار باشند. 

منبع: دنیاي اقتصاد



5 تا 10 میلیارد تومان سرمایه گذاري در سکوي پرتاب زاینده رود

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  252  |  تاریخ: 1399/09/03

پیام سپاهان - (درخواست حذف این خبر) به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان، کاروان استانی سرمایه گذاري مجموعه
100 استارت آپ در هفته نهم، در قالب سکوي پرتاب زاینده رود به استان ...

پیام سپاهان - به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان،
کاروان استانی سرمایه گذاري مجموعه 100 استارت آپ در
هفته نهم، در قالب سکوي پرتاب زاینده رود به استان

 
اصفهان سفر خواهد کرد. 

ارسلان باسلی زاده، مدیر ارتباطات و رسانه 100 استارت
آپ در گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار کرد: این رویداد
پنجشنبه 6 آذر ماه به صورت نیمه حضوري برگزار خواهد
شد و تیم هاي استارتاپی فرصت دارند تا 3 آذر ماه طرح
هاي کسب و کاري خود را در سایت 100 استارت آپ ثبت

 
نمایند. 

مدیر ارتباطات و رسانه 100 استارت آپ ادامه داد: پیش بینی می شود با توجه به ظرفیت تیم هاي استارتاپی استان، 5 تا 10 میلیارد

 
تومان سرمایه گذاري از طرف سرمایه گذاران حاضر محقق شود.  

وي عنوان کرد: رویداد سکوي پرتاب زاینده رود، با همکاري 100 استارت آپ، صندوق پژوهش و فناوري استان اصفهان، خانه نوآوري

 
اصفهان، اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان برگزار می شود. 

باسلی زاده خاطرنشان کرد: این رویداد سرمایه گذاري هر هفته با داوري افراد شاخص در اکوسیستم استارت آپی کشور برگزار شده و
نتایج در پایان همان روز اعلام می شود که در 7 هفته نخست کاروان سرمایه گذاري استانی این مجموعه، پس از سفر به استان هاي
فارس، قزوین، خوزستان، گیلان و قم و برگزاري دو کاروان مجازي به صورت کشوري، از مجموع 502 طرح تایید شده، 67 تیم به
داوري نهایی راه یافتند که در نهایت 24 تیم براي سرمایه گذاري برگزیده شدند و تاکنون 17 تیم موفق به جلب نظر سرمایه گذاران

 
براي تخصیص سرمایه شده اند، مابقی طرح ها نیز در مرحله بررسی موشکافانه قرار دارند. 

احمد ورد، مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوري اصفهان نیز با اشاره به حضور حداکثري نهادهاي سرمایه گذار در این رویداد گفت:
موسسه دانش بنیان برکت، شهرداري اصفهان، شتاب دهنده صنایع خلاق اصفهان، مرکز فناوري هاي نوین مالی بانک انصار، شرکت
شهرك هاي صنعتی استان اصفهان، مرکز نوآوري صبا، شبکه فن بازار ملی ایران ( فن بازار منطقه اي استان اصفهان)، منطقه ویژه
علم و فناوري اصفهان، رسانه جامعه کارآفرینی اصفهان، پلتفرم تأمین مالی نیک استارتر، انجمن مدیران صنایع اصفهان، رویداد
سرمایه گذاري آي فاند، مرکز نوآوري سلامت، شرکت توسعه کسب و کار فناوري اعتماد، هوشمند اول برناي اصفهان( هاب)، سازمان
نظام صنفی رایانه اي کشور (استان اصفهان)، شناسا، سرمایه گذاري جسورانه هد هد، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، شهرك
علمی و تحقیقاتی اصفهان، شتاب دهنده تریگ آپ، رویداد هفته کارآفرینی اصفهان، بنیاد نوآوري و توسعه فناوري دکتر محمود شیخ
زین الدین، شرکت ستارگان نوآوري داوین و صندوق نوآوري و شکوفایی نیز در این رویداد حضور دارند تا بتوانند به صورت مشترك بر

 
روي استارتاپ ها سرمایه گذاري نمایند. 

ورد افزود: امیدواریم این رویداد سرمایه گذاري تحولی در اکوسیستم استارتاپی اصفهان باشد و بتواند رونقی دوچندان به کارآفرینی در

 
این استان ببخشد. 



وي در مورد شرایط برگزاري رویداد گفت: به دنبال این هستیم تا رویداد با تمامی پروتکل هاي لازم برگزار گردد، از این رو با پیش

 
بینی هاي صورت گرفته، این رویداد سرمایه گذاري به صورت نیمه حضوري برگزار خواهد شد. 

لازم به ذکر است تیم هاي استارت آپی اصفهان می توانند تا تاریخ دوشنبه سوم آذر طرح هاي خود از طریق سایت

 
www.100startups.ir ارسال نمایند. 

 
انتهاي پیام/63113/ج/ 

منبع: فارس



تحلیل بازار | متغیرهاي کلیدي در سهام

منبع: دنیاي بورسشماره خبر:  253  |  تاریخ: 1399/09/03

بازار سهام با جدال نفس گیري روبه روست؛ برخی با دورنماي بورس و فرابورس پس از شرایط امیدوارکننده از متغیرهاي
کلیدي و تعیین کننده خبر می دهند.

به گزارش «دنیاي بورس»، دنیاي اقتصاد نوشت: هفتمین صعود متوالی شاخص بورس نیز ثبت شد و در اولین روز از ثلث سوم
سال، نماگر سهام با رشد 6/ 1 درصدي به محدوده یک میلیون و 366 هزار واحدي صعود کرد. در این میان تقابل سنگین میان
خریداران و فروشندگان، ارزش معاملات خرد این بازار را به اوج سه ماهه رساند. در وضعیت فعلی علاوه بر جذابیت قیمت ها، بهبود
عملکرد بازارهاي جهانی به عنوان محرك جدي شرکت ها مطرح است. ضمن اینکه در هفته جاري گزارش عملکرد ماهانه از حیث

 
دریافت اطلاعات جدید در سطح کنونی ارز حائز اهمیت خواهد بود. 

هفتمین صعود متوالی شاخص بورس نیز ثبت شد و در اولین روز از ثلث سوم سال، نماگر سهام با رشد 6/ 1 درصدي به محدوده یک
میلیون و 366 هزار واحدي صعود کرد. در این میان تقابل سنگین میان خریداران و فروشندگان، ارزش معاملات خرد این بازار را به
اوج سه ماهه رساند. در وضعیت فعلی علاوه بر جذابیت قیمت ها، بهبود عملکرد بازارهاي جهانی به عنوان محرك جدي شرکت ها

 
مطرح است. 

ضمن اینکه در هفته جاري گزارش عملکرد ماهانه از حیث دریافت اطلاعات جدید در سطح کنونی ارز حائز اهمیت خواهد بود.
نخستین روز کاري آذرماه با رشد 6/ 1 درصدي شاخص کل بورس تهران دنبال شد تا براي هفتمین روز متوالی به لطف بهروزي

 
بازارهاي جهانی و افت سنگینی که سهام در ماه هاي اخیر شاهد آن بود، عملکردي مثبت را در تمامی نماگرهاي خود به ثبت برساند. 

با این حال رشد شاخص کل این بازار تا سطح یک میلیون و 366 هزار واحد در حالی روي داده که تقابل شدید میان خریداران و
فروشندگان سهام ارزش دادوستدها را به اوج سه ماهه رساند. در عین حال شاهد سبک شدن صف هاي خرید و فروش در کلیت بازار

 
بودیم که نوید جایگزینی منطق با هیجان را می داد. 

به این ترتیب در حالی که بسیاري از نمادهاي بازار در روزهاي گذشته درگیر صف هاي فروش یا خرید بودند و در این میان همین
صفوف سبب می شد تا نوعی از هیجان را در جریان معاملات بازار سهام شاهد باشیم، در خلال معاملات روز شنبه شاهد آن بودیم که
بسیاري از این صف ها در ساعت نخست معاملات کم کم برچیده شد و حجم نامتناسب سفارش ها با عرضه ها و تقاضا ها در طرف

 
مقابل به سطح مطلوب رسید. 

نتیجه این امر رشد 6/ 1 درصدي میانگین ارزش شرکت هاي بورسی بود که شاخص کل این بازار را 21 هزار و 235 واحد افزایش داد

 
حاصل آن ورود نماگر اصلی بازار سهام به کانال یک میلیون و 366 هزار واحدي بود. 

ارزش معاملات سهام در اوج سه ماهه با نگاهی به جریان معاملات روز گذشته و آنچه که در یک هفته اخیر روي داد، بیراه نیست اگر
بگوییم که حالا و پس از یک دوره تقریبا 4 ماهه طولانی از ریزش قیمت ها، رشد اخیر سبب شده تا دوباره موجی از امید به جریان
معاملات بازار سهام بازگردد. دقیقا به همین دلیل بوده که در طول 7روز معاملاتی اخیر هیچ روز منفی در جریان عملکرد بورس به



 
ثبت نرسیده است. 

فرابورس نیز در طول همین مدت همانند بورس روندي رو به جلو را شاهد بوده و اگرچه به دلیل وجود نمادهاي بازار پایه در بعضی
روزها کمتر از بورس پیروي کرده با این حال به طور کلی هفته پایانی آبان ماه روندي رو به جلو را ثبت کرده است. خروجی چنین
تغییراتی سبب شده تا در روز گذشته شاهد افزایش ارزش معاملات به حدود 17 هزار و 146 میلیارد تومان باشیم که بیشترین میزان

 
از 10 شهریورماه بوده است. 

در فرابورس نیز جمع معاملات خرد در تابلوهاي اصلی و پایه به حدود 4596 میلیارد تومان رسید که هر دو این مقادیر نسبت به
روزهاي گذشته روندي رو به رشد را نشان می دهند. به هر روي آنچه که سبب شده تا در روزهاي اخیر بازار سرمایه با موج جدیدي از

 
تقاضا مواجه شود نکات متعددي است که پاره اي از آنها در ادامه توضیح داده خواهد شد. 

نقش دلار در  تغییرات اگر بخواهیم مهم ترین عامل از میان عوامل رشد اخیر را به اختصار بیان کنیم بدون شک نقش دلار در شروع
زوال روند نزولی چهار ماه اخیر قابل توجه است. بازار سرمایه که پس از شروع ریزش قیمت ها در دهه سوم مرداد در حالی حدود
900 هزار واحد از ارتفاع خود را از دست داد که در طول همین مدت قیمت دلار طی یک رشد تند و تیز تا حدود 32 هزار تومان

 
افزایش یافت. 

این وضعیت سبب شد تا افت ارزش دلاري سهام مورد معامله در کشور نسبت به کاهش ریالی آن افزایش بیشتري را شاهد باشد که
برآیند آن به جذابیت سهام شرکت ها، مخصوصا آنها که درآمد دلاري کسب می کنند، انجامید. اینکه این جذابیت تا چه حد ناشی از
خوشبینی بازار به صحت P/ E آینده نگر حدود 10 واحد است و آیا این خوشبینی با توجه به مختصات اقتصاد ایران صحت دارد یا
خیر، در این گزارش محل بحث نیست با این حال آنچه که واضح است این است که بازار فعلا با همین تحلیل قصد خرید میزان

 
بیشتري از سهام را دارد. 

از لحاظ رفتاري نیز کاملا طبیعی است که پس از یک دوره طولانی اعمال فشار از جانب فروشندگان حالا گوي  و میدان پس از

 
چهارماه به دست خریداران بیفتد تا زور آزمایی عرضه و تقاضا به سبزپوشی تابلوهاي معاملاتی در بورس و فرابورس منتهی شود. 

بال جهانی صعود سهام اما در کنار عامل داخلی دلار این روزها قیمت هاي جهانی هم توانسته اند تاثیري قابل توجه بر عملکرد پیش
روي شرکت ها بگذارند. در روزهاي گذشته ضعف دلار در کنار احتمال افزایش تقاضا در بازارهاي جهانی که خود ناشی از افزایش
خوشبینی ها به مهار کرونا است، سبب شده تا قیمت در بسیاري از کالاهاي اساسی مانند فلزات اساسی و رنگین و محصولات

 
پتروشیمی افزایش یابد. 

این متغیر در صورتی که شاهد افت مقداري فروش (این احتمال قوي نیست) در شرکت هاي دلاري بازار سهام نباشیم به افزایش
درآمد زایی شرکت می انجامد. به نظر می رسد دلیل اصلی اقبال فعالان حقوقی بازار سهام نسبت به بسیاري از نمادها در روزهاي
اخیر نیز از این مساله سرچشمه گرفته که وقوع کرونا، سیاست هاي پولی انبساطی و تغییري که انتظار می رود از اواسط سال آتی

 
میلادي در سطح تقاضاي جهانی شاهد باشیم، بر جذابیت شرکت ها در شرایط فعلی افزوده است. 

بورسی ها زیر ذره بین کدال عامل دیگري که در روزهاي اخیر سبب شده تا بازار در هفته اخیر با روي خوش به استقبال آذر ماه برود،
امید به گزارش هاي خوب ماهانه است که توانسته کف تحلیل امنی را براي بسیاري از نمادهاي بازار سرمایه ایجاد کند. اگرچه این
عامل از سرمایه گذاري به سرمایه گذار دیگر متفاوت است با این حال نبود تغییري که بتوان آن را در جریان فعالیت شرکت ها معنادار



تلقی کرد در کنار تقلیل انتظارات تورمی ناشی از کاهش ریسک هاي سیستماتیک مشرف بر اقتصاد ایران، می تواند بازار را براي تداوم

 
روند صعودي در روزهاي پیش رو آماده کند. 

اگرچه تا لحظه نگارش این گزارش تعداد اندکی از نمادها عملکرد ماهانه خود را روي تارنماي کدال منتشر کرده اند با این حال در
همین تعداد اندك نیز نحوه عملکرد شرکت ها به طور کلی بد نبوده است. از شرکت هایی نظیر «غزر» و «سقاین» که ارزش ریالی
فروش افزایشی قابل توجه داشته و نمادهایی نظیر «دسبحا» که ماهیت سرمایه گذاري دارند و نسبت قیمت به خالص ارزش دارایی

 
هاي بالایی ندارند. 

از چاله دلار به چاه «خودرو» روز گذشته اگرچه تعداد صف هاي خرید و فروش همچنان قابل توجه بود با این حال وزن آنها نسبت به
کل نمادهاي موجود در بازار کاهش بیشتري داشت. همین امر سبب شد تا نسبت به روزهاي قبل بازار متعادل تري را نظاره گر باشیم.

 بر این اساس طی روز شنبه از میان 337 نماد معامله شده در بورس تهران 3/ 16 درصد نمادهاي بازار شاهد تشکیل صف خرید
بودند. ارزش این صفوف خرید جمعا حدود 944 میلیارد تومان بود. در مقابل این میزان تقاضاي اشباع شده اما صف فروش هاي

 
1121 میلیارد تومانی وجود داشت که این میزان در 37 درصد از کل نمادهاي معامله شده در این روز تقسیم شده بود. 

در این میان نکته اي که بسیار خودنمایی می کرد ارزش 185 میلیارد تومانی صف فروش در نماد «خودرو» بود که توانست از لحاظ
روانی جریان حاکم بر بازار سهام را در روز گذشته دستخوش تغییر کند. در حالی که این نماد نه از لحاظ عملکرد مالی وضعیت
مطلوبی دارد و نه اصلا در چندسال گذشته توانسته حتی یک بار در مجمع سودي درخور میان سهامداران تقسیم کند، مشخص
نیست که چرا برخی تریبون دارهاي بازار سهام سعی در القاي لیدري این نماد در بازار را دارند و تا این حد به عرضه و تقاضاي سفته

 
بازي در آن وزن می دهند. 

تمامی این رویدادها در حالی رخ داده که در وضعیت کنونی بازار از نمادهاي داراي پشتوانه بنیادي خالی نشده است. به رغم آنکه
درخصوص وقوع این پدیده و سابقه تاریخی آن نظرات و دلایل گوناگونی وجود دارد، با این حال آنچه که مسلم است این است که

 
پرطرفدار یا همه گیر شدن یک پدیده به هیچ روي دلیلی بر منطقی بودن آن نیست. 

اینکه بازار تا کی باید چوب این کژتابی ها را بخورد موضوعی است که حداقل تاکنون آینده روشنی براي آن ترسیم نشده اما
سرانجامش هرچه که باشد حکایت از سایه سنگین رفتار توده وار در نماد «خودرو» و خطرات بالقوه اي دارد که در روزهاي پیش رو

 
می تواند روند نوپاي صعودي بورس را تهدید کند. 

توییت بازان بورسی | حدس و گمان فرارسیدن روزهاي روشن بورس دنیاي اقتصاد در مطلبی نوشت: بورس، فرابورس، پالایش،
پالایش یکم، شستا، حجم معاملات از جمله هشتگ هاي فعال و پراستفاده در روز گذشته توسط کاربران شبکه هاي اجتماعی بود. روز
گذشته همچنین، شاخص کل بورس با رشد بیش از 21 هزار واحدي در پایان معاملات به عدد یک میلیون و 366 هزار واحد رسید.
این اتفاق باعث شده بود که حجم معاملات جزو هشتگ هاي پراستفاده توسط کاربران باشد. همچنین افزایش ارزش هر واحد از
صندوق پالایش یکم نسبت به روزهاي گذشته باعث شد که کاربران با استفاده از هشتگ هاي پالایش و پالایش یکم نظرات خود را در

 
رابطه با این موضوع با دیگران به اشتراك بگذارند. 

واکنش ها به راه اندازي تابلوي جدید در فرابورس حسین سلاح ورزي، فعال اقتصادي یکی از افرادي بود که با استفاده از هشتگ
فرابورس در توییتر خود نوشت: «به زودي تابلوي جدیدي در فرابورس با نام بازار هدف راه اندازي می شود که در آن طیف وسیعی از



کسب و کارهاي نوآفرین و دانش بنیان (حتی در مقیاس استارت آپی) امکان پذیرش خواهند داشت و به این ترتیب راه تازه اي براي
تامین مالی کسب و کارهاي نوآورانه در ایران گشوده خواهد شد.» این توییت تقریبا با واکنش مثبت کاربران در شبکه اجتماعی توییتر

 
روبه رو شد. 

خیلی از کاربران با بازنشر نوشته سلاح ورزي این خبر را اتفاقی مثبت و سازنده براي کسب و کارهاي نوپا در حوزه استارت آپ و
کارآفرینی معرفی می کردند. حتی برخی از کاربران که اصلا حوزه فعالیتشان بورس و بازار سرمایه نیست و صرفا دغدغه پیگیري اخبار
را دارند، با بازنشر این توییت، این موضوع را یکی از اتفاق هاي مثبت و خوب سال 99 معرفی کردند. آنها در توضیح چرایی این اتفاق
مثبت و خوب نوشتند که ساخت فضاي امن و بی واسطه بین کارآفرین و سرمایه گذاران، آن قدر پیچیده و مهم است که اگر ایران

 
بتواند آن را با موفقیت عملیاتی کند شاید یکی از پیشتازان دنیا شناخته شود. 

برخی از کاربران هم در قسمت نظرات پست سلاح ورزي، درباره این خبر نوشته بودند. عده اي از این موضوع نوشتند که بازار ایران
تشنه چنین اقداماتی است. برخی درباره این مساله نوشتند که استارت آپ ها می توانند ایده بخش به سایر قسمت ها باشند و با این
کار می توانند حاشیه سود جذابی داشته باشند. اما در بین همین کاربران که از این اتفاق ابراز خرسندي می کردند و آن را گامی
مثبت براي بازار سرمایه معرفی می کردند، بودند افرادي که از بی اعتمادي سهامداران در ماه هاي اخیر آن هم به واسطه رفتار دولت
و مسوولان به بازار سرمایه می نوشتند. مساله اي که آنها مطرح می کردند از این قرار بود که اول باید اعتماد مردم و سهامداران خرد

 
به بورس برگردانده شود و بعد به فکر توسعه بازار بود. 

روزهاي طلایی بورس دوباره از راه می رسد؟ در یکی دو روز گذشته صحبت هاي یکی از نماینده هاي مجلس در رابطه با اینکه
«شرایطی در بازار سرمایه ایران شکل گرفته که تمام حاکمیت به دنبال این است تا از این بازار حمایت شود.» باعث شده بود که این

 
مساله بین کاربران مطرح شود که روزهاي خوبی پیش روي بورس و سهامداران است. 

هرچند افرادي نسبت به این مساله بدگمان بودند و آن را دل خوشی ساده دلانه اي معرفی می کردند اما فضاي غالب شبکه هاي
اجتماعی با صحبت هاي این نماینده مجلس، سبز پوش بودن بورس در اکثر روزهاي هفته گذشته و... باعث شده است که کاربران

 
زیادي در شبکه هاي اجتماعی درباره روزهاي خوش بورس بنویسند. 

روز گذشته رضا امامی، فعال حوزه بورس در توییتر خود از فرا رسیدن روزهاي طلایی براي بورس خبر داد. او در توییتی نوشت:
«تقریبا24 هزارمیلیاردتومان ارزش معاملات کل امروز در بورس و فرابورس به جز پایه بود. هرچند نااطمینانی و بی پولی درکنار تکاپو
براي بستن پوزیشن هاي زیانده ماه هاي اخیر رفتار پرنوسان بازار را همچنان با محوریت نوسان گیري و کوتاه مدت نگري دنبال می

 
کند اما تداوم رشد ارزش معاملات حاکی از تکرار روزهاي طلایی است.» 

اما همان طور که نوشتیم برخی از افراد نسبت به این روند خوش بین نیستند و آن را هیجان و صعود کاذبی می دانند که باعث می
شود بار دیگر سهامداران خرد ضربه بخورند. البته گروه دیگري هم هستند که در مقابل این دو گروه این مساله را مطرح می کنند که
تجربه روزهاي تلخ و سرخ پوش بورس از یک طرف و بی اعتماد سازي دولت در بازار سرمایه از طرف دیگر باعث شده است که
سهامداران خرد و افراد تازه وارد شده به این حوزه هرطور که هست از این حوزه خارج شوند. آنها می گویند حالا چه بورس سبزپوش

 
و صعودي باشد و چه سرخ پوش و نزولی، فرقی براي اکثر سهامداران خرد نمی کند. 

گزارش دو | بورس پس از انتخاب «بایدن» دنیاي اقتصاد در پرونده ویژه اي هم نوشت: یکی از مهم ترین و تاثیرگذارترین اتفاق ها بر
بازارهاي مالی جهان در ماه هاي اخیر، می توان به انتخابات ریاست جمهوري در آمریکا اشاره کرد. این موضوع نه تنها بر بازارهاي



 
سرمایه گذاري دنیا، بلکه بر بازارهاي داخلی نیز تاثیرگذار بود. 

به طوري که اعلام نتایج انتخابات ایالات متحده و انتخاب بایدن سبب نوسانات شدید بیش از 25 درصدي در قیمت ارز و کالاهاي
مرتبط با آن در بازارهاي مالی ایران، در کوتاه مدت شد. هر چند با اقدامات بانک مرکزي، واقعیت هاي اقتصادي بازار ارز و نبود چشم
انداز تغییر در شرایط سیاسی در میان مدت، هیجانات به سرعت فروکش کرد و دلار به سطوح قیمتی پیش از انتخابات بازگشت، ولی
کارشناسان دو سناریو را براي آینده ایران پیش بینی می کنند؛ سناریوي اول بازگشت دولت ایالات متحده به برجام که در سخنرانی

 
هاي انتخاباتی وعده آن داده شده بود و سناریوي دوم تداوم وضعیت فعلی است. 

در این راستا اعتقاد بر این است که فارغ از هر یک از دو سناریو، ارزش برابري دلار به ریال براساس مدل هاي اقتصادي مبتنی بر
تورم، در محدوده 20 تا 25 هزار تومان قرار خواهد گرفت. بدین ترتیب کاهش شدید قیمت ارز و تداوم آن محتمل نیست. در این
میان فعالان بازار سرمایه معتقدند که در سناریوي اول و با بازگشت دولت ایالات متحده به برجام، شاهد کاهش هزینه هاي صادرات،
افزایش قیمت فروش محصولات صادراتی، بهبود کیفی و کمی تولیدات صنعت خودرو و بازگشت نظام بانکی به مبادلات بین المللی

 
خواهیم بود. این موضوع می تواند برخی از صنایع فعال در بازار سرمایه را با رشد قابل توجهی همراه کند. 

در مقابل براساس سناریوي تداوم وضعیت فعلی، انتظار تداوم رشد قیمت دلار در میان مدت می رود. رشد قیمت دلار، محرك عمده
براي سهام دلاري خواهد بود. یعنی شرکت هایی که فروش هاي داخلی مبتنی بر قیمت ارز دارند یا بخش عمده فروش شان صادراتی

 
است، تحت تاثیر این موضوع قرار خواهند گرفت. 

در این میان، کارشناسان تاکید دارند که گرچه تغییر رفتار آمریکا بر معادلات اقتصادي در ایران و باتبع بازار سرمایه داراي اثر کوتاه
مدت و مقطعی است، اما تا زمانی که این رفتار هیجانی با ابهامات ناشی از ضعف عملکردي داخل و اتخاذ تصمیمات یک شبه بدون

 
پشتوانه کارشناسی در حوزه بازار مواجه باشد، شاهد بهبود وضعیت نخواهیم بود. 

 
یک بازار و دو سناریو 

- سیدفرهنگ حسینی | کارشناس بازار سرمایه فارغ از مسائل داخلی ایالات متحده، انتخاب رئیس جمهور بزرگ ترین اقتصاد جهان
اثرات قابل توجهی بر بازارهاي جهانی دارد به خصوص آنکه در این دوره یک انتخابات دوقطبی با نظرات و تفکرات کاملا متضاد

 
درخصوص اقتصاد و آینده جهان را شاهد بودیم. 

علاوه بر این وضعیت اقتصاد ایالات متحده با سهم یک چهارمی از تولید ناخالص داخلی جهان و همچنین سلطه بر دلار به عنوان ارز
جهان روا تعیین کننده بسیاري از معادلات اقتصاد بین الملل است. اقتصاد جهانی و تصمیمات رئیس جمهور آمریکا در دو سناریو

 
محتمل است. سناریوي اول، تداوم همه گیري کرونا و سناریوي دوم، پایان همه گیري کرونا است. 

در سناریوي تداوم همه گیري کرونا، دولت بایدن وعده بسته حمایتی به مراتب بزرگ تر و حمایت هاي بیشتري را داده است که
انتظار می رود وي حدود 4/ 2 هزار میلیارد دلار براي حمایت اقتصاد در برابر بحران کرونا به بازارهاي مالی و اقتصادي تزریق کند.
درحالی که ترامپ وعده کمک مالی 6/ 1 هزار میلیارد دلاري داده بود. این به معناي تزریق پول بیشتر به اقتصاد ایالات متحده و

 
جهان و به تبع آن تورم در کالاهاي پایه و از جمله فلزات گرانبها مانند طلا و نقره است. 

در این دوران بازار نفت به دلیل تقاضاي ضعیف همچنان کج دار و مریز خواهد بود و قیمت سایر فلزات در روندي آرام تر در مقایسه با
فلزات گرانبها تحت تاثیر تورم رشد خواهند کرد. در سناریوي پایان همه گیري کرونا، انتظارات تصمیم گیري ها در شرایط عادي



اقتصادي است. در این شرایط، انتظار می رود در یک چرخش آشکار دولت آمریکا به بسیاري از توافقات و پیمان هاي بین المللی خود

 
برگردد. 

از جمله انتظار می رود دولت بایدن به پیمان پاریس بازگردد و این بازگشت حاصل یک تفکر است و می تواند اثرات قابل توجهی بر
آینده اقتصاد و بازارهاي جهانی داشته باشد. تفکر مبتنی بر این بازگشت، مقابله با تغییرات اقلیمی و رویکرد به کارگیري انرژي هاي

 
پاك و تجدیدپذیر است. 

توجه به مسائل زیست محیطی می تواند مانعی محکم در مقابل توسعه صنعت نفت و گاز شیل باشد. به این ترتیب با توجه به تابع

 
خروجی چاه هاي شیل، انتظار کاهش سریع تولیدات نفت و گاز شیل در دو تا سه سال آینده می رود. 

این موضوع در کنار ایجاد محدودیت هاي زیست محیطی در حوزه خطوط انتقال، می تواند در کوتاه مدت به کاهش تولید نفت از
یکسو و افزایش قیمت نفت از سوي دیگر منجر شود. در عین حال، چشم انداز صعودي و رونق صنعت پتروشیمی ایالات متحده به

 
عنوان رقیب منطقه خاورمیانه رو به افول خواهد گذاشت و انتظار کاهش عرضه و بهبود نسبی قیمت محصولات پتروشیمی می رود. 

گذار به جهان انرژي هاي پاك نیازمند سرمایه گذاري گسترده در زیرساخت ها و تغییرات بنیادین در الگوهاي مصرف است. براین
اساس انتظار می رود در این مسیر و در بلندمدت با جایگزینی انرژي الکتریکی، تقاضا و مصرف نفت کاهش یابد. به این ترتیب
الکتریسیته جایگزین نفت در حمل ونقل می شود. این رویداد نیازمند تغییرات بنیادین در زیرساخت ها است. صدها هزار ایستگاه

 
شارژ الکتریکی در ایالات متحده و میلیون ها ایستگاه دیگر در جهان باید تا سال 2030 ساخته شود. 

این به معناي حجم عظیم زیرساخت هاي انتقال انرژي است و این روند به معناي تقاضاي گسترده فلز مس است. برآورد می شود که
تقاضاي مس در خودروهاي الکتریکی تا بیش از پنج برابر افزایش یابد. با نگاهی مقایسه اي، خطوط مسی جایگزین خطوط فولادي
انتقال نفت و گاز می شود. در عین حال، گذار به انرژي هاي پاك نیازمند ابزار ذخیره سازي انرژي است و اقتصادي ترین ماده لیتیوم

 
است. 

به نظر می رسد تمرکز ابرقدرت ها در رقابت براي تصاحب منابع و بی نیازي به نفت و اتکا به انرژي هاي تجدیدپذیر از کشورهاي نفت
خیز به کشورهاي داراي ذخایر غنی لیتیوم معطوف شود. به این ترتیب لیتیوم به عنوان ذخیره ساز انرژي عملا می تواند شاهد تداوم

 
افزایش تقاضا و قیمت باشد. 

در عین حال، به دلیل نیاز به راندمان بالاتر انرژي، نیاز به ساخت خودروها و تجهیزات سبک تر بیش از پیش احساس می شود و به
نظر می رسد تقاضا براي آلومینیوم در این حوزه با رشد مناسبی همراه شود. اما در بازار ایران، تغییرات نتایج انتخابات ایالات متحده و

 
انتخاب بایدن سبب نوسانات شدید بیش از 25 درصدي در قیمت ارز و کالاهاي مرتبط با آن در کوتاه مدت شد. 

با این حال، با اقدامات بانک مرکزي، واقعیت هاي اقتصادي بازار ارز و نبود چشم انداز تغییر در شرایط سیاسی در میان مدت،
هیجانات به سرعت فروکش کرد و دلار به سطوح قیمتی پیش از انتخابات بازگشت. ایران در مواجهه با دولت جدید ایالات متحده دو
سناریوي آستانه اي دارد. سناریوي اول بازگشت دولت ایالات متحده به برجام که در سخنرانی هاي انتخاباتی وعده آن داده شده بود و

 
سناریوي دوم تداوم وضعیت فعلی است. 

فارغ از هر یک از دو سناریو، ارزش برابري دلار به ریال براساس مدل هاي اقتصادي مبتنی بر تورم، قیمت دلار در محدوده 20 تا 25



هزار تومان قرار خواهد گرفت. به این ترتیب کاهش شدید قیمت ارز و تداوم آن محتمل نیست. در سناریوي اول و با بازگشت دولت
ایالات متحده به برجام، شاهد کاهش هزینه هاي صادرات، افزایش قیمت فروش محصولات صادراتی، بهبود کیفی و کمی تولیدات

 
صنعت خودرو و بازگشت نظام بانکی به مبادلات بین المللی خواهیم بود. 

این موضوع می تواند همراه با کاهش ریسک و ورود سرمایه گذاران خارجی، اثرات مناسبی بر گروه هاي خودرویی و بانکی داشته باشد
و در صورت تثبیت قیمت دلار گروه پتروشیمی و معدنی- فلزي نیز می تواند موردتوجه سرمایه گذاران باشد. همچنین کمبود یا

 
دشواري واردات مواد اولیه که عمدتا به دلیل کمبود درآمدهاي ارزي است، در بسیاري از صنایع مبتنی بر واردات رفع می شود. 

در مقابل، در سناریوي تداوم وضعیت فعلی، انتظار تداوم رشد قیمت دلار در میان مدت می رود. رشد قیمت دلار محرك عمده براي
سهام دلاري، یعنی شرکت هایی است که فروش هاي داخلی مبتنی بر قیمت ارز دارند یا بخش عمده فروش شان صادراتی است.
شرکت هاي پتروشیمی، پالایشی، فولادي و فلزي صنایع اصلی دلاري در بازار ایران است. در جمع بندي رخدادهاي بین المللی و
داخلی در اثر انتخاب بایدن، می توان گفت در صورت تداوم کرونا، قیمت جهانی طلا و به تبع آن قیمت طلا در ایران مترصد صعود

 
است. 

در عین حال، در شرایط عادي اقتصادي و با ایجاد محدودیت ها براي فعالیت نفت و گاز شیل، رشد قیمت نفت و محصولات
پتروشیمی را شاهد خواهیم بود. اما در بلندمدت این موضوع با حرکت به سمت انرژي هاي تجدیدپذیر متوقف و حتی معکوس می
شود و تقاضا براي فلزات مصرفی در انرژي هاي تجدیدپذیر به میزان قابل ملاحظه اي افزایش خواهد یافت و مس یکی از مهم ترین
این فلزات است. از سوي دیگر، بازگشت دولت ایالات متحده به برجام، ضمن نداشتن انتظار براي کاهش قابل ملاحظه دلار و به تبع

 
آن صنایع دلارمحور، می تواند به بهبود گروه خودرویی و بانکی منجر شود. 

 
صنایع پیشرو در رونق سهام 

- بابک اسماعیلی | اقتصاددان و مدرس دانشگاه مدت هاست که موضوع انتخابات ایالات متحده بر بازیگران و تحلیلگران اقتصادي
کشور، چنان سایه اي افکنده بود که گویی سرنوشت جهان در گرو نتیجه این انتخابات قرار دارد. پس از مدت ها انتظار عاقبت نتیجه
انتخاب مستاجر جدید کاخ سفید، طبق رسم رایج به صورت غیررسمی مشخص و «جو بایدن» نامزد حزب دموکرات توسط رسانه هاي

 
این کشور به عنوان فرد پیروز انتخابات معرفی شد. 

واکنش سریع بازارهاي جهانی و برخی قیمت ها در کشورمان به این موضوع و خصوصا اسباب کشی ترامپ از کاخ سفید و تاثیر آن بر
بازار سرمایه در ایران که چندي است توسط کارشناسان مورد بررسی و ارزیابی قرار می گیرد، از نکاتی قابل تامل است که در این

 
وجیزه به آن اشاره می کنیم: 

1- واقعیت آن است که به دلیل حجم و وزن اقتصاد آمریکا در اقتصاد جهانی(حدود 25 درصد از حجم تجارت جهانی)، سیاست هاي
اقتصادي این کشور بر بیشتر کشورهاي جهان به خصوص اقتصادهاي پیشرفته که در تعامل نزدیک با ایالات متحده هستند، تاثیرگذار
است. در نگاه تحلیل، این انتخابات و سبک عملیاتی نامزد پیروز و وضع سیاست هاي اقتصادي ناشی از آن بر اقتصاد ایران که به دلیل

 
سهم درآمدهاي نفتی که هم در بودجه و هم در GDP بسیار برجسته است، تاثیرگذار می نماید. 

اما واقعیت هاي حاکم بر ایالات متحده و بازیگران بین المللی و منطقه اي روي دیگري نیز دارند و انتخابات 2020 آمریکا همانند سال
هاي قبل تعیین کننده سرنوشت بسیاري از کشورهاي دنیا  نخواهد بود. علت این موضوع این است که مستاجر جدید کاخ سفید در

 
صورت ورود بدون چالش و درگیري به قدرت، علاوه بر چالش هاي داخلی با تغییر وضعیت برخی از بازیگران بین المللی مواجه است. 



براساس نظرسنجی انجمن ملی اقتصاد کاري آمریکا، مقطع فعلی بدترین دوره براي شرکت هاي آمریکایی از نظر فروش، قیمت و
هزینه سرمایه اي از زمان رکود بزرگ در سال 2008 بوده است که باید تبعات اقتصادي ویروس کرونا در اقتصاد آمریکا را نیز به آن
اضافه کرد. از سوي دیگر چین در جهان پساکرونا بازیگر متفاوتی خواهد بود و براساس تحلیل ها، به بازیگردان نخست اقتصاد دنیا
تبدیل خواهد شد و باید به انتظار تاثیر سیاستی که این کشور در بحبوحه کرونا در پیش گرفت و بسیاري از شرکت هاي اروپایی و

 
آمریکایی مستقر در چین را با قیمت هاي نازل خریداري کرد نشست. 

این موضوع در کنار این نکته که حدود 60 درصد از منابع مورد نیاز چین از مسیري که می توان ادعا کرد کاملا در سلطه بی چون و
چراي ایران قرار دارد عبور می کند، معناي دیگري پیدا می کند و آن شراکت قدرت هاي جهانی با منطقه اي است که قطعا ابعاد بازي

 
پیچیده اي دارد و انتقال سرمایه هاي سرگردان از غرب به شرق در دنیاي پساکرونا امري به شدت محتمل است. 

2- بازار سرمایه در ایران درحال حاضر یکی از بزرگ ترین و مهم ترین بازارهاي مالی است که بنا به دلایلی چند، علاوه بر نقش
آفرینی از منظر اقتصادي در ایجاد جریان مثبت سرمایه، بهبود تولید و رشد اقتصادي، داراي مولفه هاي اجتماعی و حتی امنیتی هم

 
شده است. 

در خصوص تاثیر این انتخابات بر اقتصاد ایران و به خصوص بازار سرمایه باید گفت اگرچه تجربه نشان داده است با انتخاب هر کدام از
نامزدهاي جناحین درآمریکا تغییر محسوسی در رفتارهاي خصمانه این کشور علیه ما ایجاد نمی شود، اما به دلیل ایجاد جو روانی،
مسائلی نظیر بازگشت به برجام یا ایجاد اجماع بین آمریکا و اروپا بر سر مسائل مختلف مرتبط با ایران و نرخ دلار، تاثیرات هیجانی را
در برخی بازارها از جمله بازار سرمایه خواهد گذاشت و می تواند در جذابیت برخی سهام و کاهش پتانسیل رشد برخی دیگر از سهام

 
نقش آفرینی کند. 

به دلیل امید به توافق و کاهش انتظارات تورمی، پیش بینی اهالی بازار بر این اصل است که ایران قادر به صادرات نفت بیشتري خواهد
بود و بنابراین دولت می تواند بخشی از نیاز بودجه اي خود را از این طریق تامین کند و در نتیجه نیاز به فروش اوراق کمتري خواهد

 
داشت، که این موضوع دغدغه افزایش نرخ سپرده بانکی بین اهالی بازار را کمتر می کند. 

از سوي دیگر به غیر از بازار مسکن که به اعتقاد نگارنده، چسبندگی قیمت خواهد داشت،  با افزایش روند کاهشی قیمت ارز و سکه و
از دست دادن جذابیت هاي این بازارهاي موازي و با توجه به جذاب شدن قیمت ها در بازار سرمایه به دلیل اصلاح طولانی مدت،

 
بازارسرمایه بار دیگر مورد استقبال قرار خواهد گرفت که نشانه هاي آن را در روزهاي اخیر شاهد بودیم. 

در این بین صنایعی که نیاز به مواد اولیه وارداتی دلاري دارند و نرخ هایشان دستوري و ریالی است همانند لاستیک و صنایعی نظیر
صنایع شوینده و روغن موتور بیشترین مزیت را در کنار صنایع شیمیایی و پتروشیمی خواهند داشت. همچنین به نظر می رسد دلار
آمریکا با شیب ملایمی که براي کاهش دارد به کانال 19تا 22 هزار تومانی وارد شود که این مساله می تواند باعث ایجاد فروش روي

 
سهام کالا محور شود. 

البته این موضوع در صورتی است که بایدن همچون ترامپ سیاست هاي سختگیرانه علیه ایران نداشته باشد که در صورت ادامه
سیاست هاي سختگیرانه ممکن است با وقفه اي میان مدت، بار دیگر  دلار روند صعودي طی کند که در این صورت وضعیت معکوس

 
خواهد بود. 



همچنین با توجه به گزارش هاي 6 ماهه، شرکت ها وضعیت مناسبی در عملکرد بودجه اي دارند و شرکت هاي صادرات محور
محصولات خود را با نرخ هاي دلاري فروخته اند که حتی در صورت ریزش قیمت ارز تا 20 هزار تومان نیز ضرر و زیانی براي این

 
شرکت هاي ارزي متصور نیست. 

 3- واقعیت این است که وضعیتی که در بازار سرمایه شاهد بوده ایم ناشی از وجود رفتارهاي هیجانی از سوي سهامداران بوده که
بخش عمده اي از آن به دلیل انتظارات تورمی است. اگرچه تغییر رفتار آمریکا بر معادلات اقتصادي در ایران و بالطبع بازار سرمایه
داراي اثر کوتاه مدت و مقطعی است، اما تا زمانی که این رفتار هیجانی با ابهامات ناشی از ضعف عملکردي داخل و اتخاذ تصمیمات

 
یک شبه بدون پشتوانه کارشناسی در حوزه بازار مواجه باشد، شاهد بهبود وضعیت نخواهیم بود. 

از این رو نباید سوءمدیریت ها را تنها به شرایط بین المللی گره بزنیم و با نگاه به داخل و پتانسیل هاي موجود و توجه به نگاه

 
تخصصی نخبگان از وضعیت فعلی خارج شویم که چندان دور از دسترس نخواهد بود. 

 
مسیر آتی ریسک هاي سیاسی 

- محمدابراهیم سماوي | کارشناس بازار سرمایه در ادبیات مالی به صورت کلی بازارهاي مالی متاثر از دو نوع ریسک سیستماتیک و
غیرسیستماتیک هستند. ریسک سیستماتیک کل بازار را تحت تاثیر قرار می دهد و از آن به عنوان ریسک بازار یا ریسک غیرقابل
حذف یاد می شود. درحالی که ریسک غیرسیستماتیک صرفا مربوط به یک صنعت یا یک شرکت خاص است و به همین دلیل ریسک

 
مشخص هم نامیده می شود. 

با توجه به شرایط فعلی، بزرگ ترین مولفه ریسک سیستماتیکی که بر اقتصاد ایران و بالطبع بر بازار سرمایه سایه افکنده است، ریسک
سیاسی است. با توجه به این مورد که امریکا سال ها است سیاست هاي خصمانه اي در مقابل ایران پیش گرفته است و یکی از
بازیگران اصلی بازارهاي جهانی است، لزوم توجه به سیاست ها و برنامه هاي دولت جدید ایالات متحده امریکا هم از منظر تعاملات با
ایران و هم از منظر تحت تاثیر قرار دادن روابط بین المللی با سایر ابرقدرت هاي اقتصادي و اثرگذاري مستقیم و غیرمستقیم بر قیمت

 
کامودیتی ها اهمیت دوچندانی پیدا می کند. 

در هفته هاي قبل از انتخابات امریکا و اعلام نتایج غیررسمی، یک واگرایی در انتظارات تورمی فعالان بازارهاي ارز و طلا و سرمایه
گذاران بازار سرمایه شکل گرفت. فعالان بازارهاي ارز و طلا، انتخاب نماینده حزب جمهوري خواه را پیش بینی کرده بودند و انتظارات

 
تورمی بیشتري داشتند و از این رو قیمت هاي ارز و طلا سمت و سوي صعودي به خود گرفته بود. 

در مقابل سرمایه گذاران و فعالان بازار سرمایه انتظار برنده شدن بایدن را در کارزار انتخاباتی داشتند و به همین علت به شدت و عمق
ریزشی بازار افزوده شد و به بیانی دیگر فعالان بازار سرمایه اثرات کاهشی تورم انتظاري ناشی از اثر کاهشی آتی قیمت ارز را پیش

 
خور کردند. 

در آن برهه نسبت قیمت به ارزش خالص دارایی هاي صندوق هاي طلاي قابل معامله در بورس به حوالی 90 درصد رسیده بود که
گواهی بر واگرایی انتظارات تورمی فعالان بازارهاي مذکور است. حال، با توجه به اینکه انتخاب نماینده حزب دموکرات از بیان رسانه ها

 
مسجل شده است، واکاوي کلی برنامه هاي رئیس جمهور منتخب ایالات متحده اهمیت دارد. 

از منظر گشایش اقتصادي و اثر آن بر دلار، هرچند سیاست هاي تعاملی حزب دموکرات به نسبت حزب جمهوري خواه روي کاغذ
منعطف تر به نظر می رسد، اما با نگاهی به عملکردهاي گذشته این حزب، بازگشت کامل و بدون قید و شرط آمریکا به معاهده برجام



 
بسیار بعید به نظر می رسد و تنها تفاوت این دو حزب در شدت تحریم هاي فعلی علیه ایران است. 

با توجه به اینکه ارزش ذاتی نرخ دلار در محدوده 21 هزار تومان تا 26 هزار تومان است و تفاوت چندانی با نرخ بازار آزاد ندارد،
همچنین با توجه به پیش خور شدن اثرات انتخاب بایدن به عنوان رئیس جمهور منتخب بر بازار سرمایه، انتظار کاهش شاخص به

 
دلیل کاهش آتی قیمت ارز به عنوان مولفه اسمی اثرگذار نمی رود. 

هرچند بایدن قبل از انتخابات، افزایش تعاملات با ایران را در برنامه هاي خود گنجانده بود اما به دلیل نزدیک بودن قیمت بازار به
ارزش ذاتی دلار حتی درصورت اجرایی و عملی شدن برنامه ها و سیاست هاي بایدن در مقابل ایران، اثر کاهشی بر قیمت ارز را نمی

 
توان متصور شد و صرفا از شدت رشد آتی نرخ ارز کاسته می شود. 

از بعد درآمدي، دولت هر چند درآمد حاصل از فروش نفت همانند سابق، نقش حیاتی را در بودجه دولت ندارد اما نمی توان از اثرات
مهم آن بر درآمد دولت اغماض کرد. بنا به گفته معاون امور اقتصادي و بودجه سازمان برنامه و بودجه در جلسه ستاد فرماندهی
اقتصاد مقاومتی در بودجه سال 1400، فروش نفت 650 هزار بشکه با قیمت 40 دلار در نظر گرفته شده است که به نسبت سال

 
بودجه 1399 نرخ و مقدار فروش کمتري پیش بینی شده است. 

سیاست هاي بایدن از دو کانال بر این بخش بودجه اثرگذار است، یکی درصورت کاهش شدت و سختگیري افراطی تحریم ها که منتج
به کاهش هزینه هاي فروش در راستاي دور زدن تحریم ها می شود و دیگري برنامه هایی که بر عرضه جهانی و در ادامه بر قیمت
نفت اثرگذار است. بایدن در تلاش است تا بودجه را صرف پروژه هاي سوخت فسیلی نکند و همچنین انتظار می رود دولت بایدن
مقرراتی وضع کند که هزینه هاي تولید نفت شیل را با ابزارهایی همچون مالیات افزایش دهد که در این راستا موسسه گلدمن ساکس

 
افزایش هزینه 5 دلاري به ازاي هر بشکه نفت را تخمین زده است. 

پس با در نظر گرفتن این مورد که سیاست هاي بایدن در راستاي توجه به انرژي پاك و کاهش تولید نفت شیل است، عرضه نفت
کاهش می یابد و در ادامه چشم انداز قیمتی آن در سال 2021 صعودي است. در نتیجه قیمت 40 دلار فعلی که در بودجه در نظر

 
گرفته شده است، دور از انتظار نیست و در مجموع این اتفاقات می تواند به کاهش انتظارات تورمی در ایران بینجامد. 

با توجه به اینکه بیش از 55 درصد و در برخی برهه هاي زمانی بیش از 65 درصد از ارزش کل بازار سرمایه شامل صنایع کامودیتی
محور است، بررسی سناریوهاي پیش روي کامودیتی ها براي برآورد صحیح از چشم انداز بازار بسیار حیاتی است. با روند فعلی شیوع
ویروس کرونا و تعطیلات، قرنطینه هاي مقطعی و سینوسی در اقصی نقاط جهان، به نظر می رسد این روند ادامه داشته باشد و دولت
ها در جهت راه اندازي مجدد اقتصاد و جلوگیري از رکود و افزایش آمار بیکاري بسته هاي محرك اقتصادي را کمافی السابق به کار

 
بندند. 

این سیاست انبساطی در نهایت منجر به افزایش حجم نقدینگی و تورم خواهد شد و در ادامه کامودیتی ها افزایش قیمت را تجربه
خواهند کرد. یکی از تفاوت هاي برنامه هاي بایدن و ترامپ در این مورد بود که ترامپ بسته محرك جدیدي به میزان 6/ 1هزار
میلیارد دلار مدنظر داشت درحالی که بسته محرك بایدن حدود 4/ 2هزار میلیارد دلار بوده و این اختلاف، با توجه به مرجعیت دلار

 
در تبادلات جهانی و جایگاه ویژه ایالات متحده می تواند اثر محسوسی بر فزونی قیمت ها داشته باشد. 

در نتیجه براي صنایع کامودیتی محور و همچنین کلیت بازار از این جنبه می توان چشم اندازي مثبت متصور شد. همچنین با توجه
به ادعاهاي اخیر شرکت هاي دارویی همانند فایزر و مدرنا با موفقیت چشمگیر در مرحله سوم، امید ریشه کن شدن کرونا بیش از



پیش شده که هنوز در مرحله راستی آزمایی است و در صورت موفقیت بشر در حل این معضل، تقاضاي جهانی کامودیتی ها به دلیل
راه اندازي مجدد کسب و کارها روند صعودي به خود می گیرد که در نهایت منجر به افزایش قیمت کامودیتی ها می شود که بازهم

 
در این سناریو اثر مثبتی بر چشم انداز بازار سرمایه خواهد داشت. 

 
متغیرهاي کلیدي کدامند؟ 

- وحیده موسوي | کارشناس بازار سرمایه گرچه بعید به نظر می رسد با انتخاب بایدن سیاست خارجی آمریکا در سطح کلان تغییري
کند، ولی انتظار بر این است که با انتخاب جو بایدن، فشار تحریم ها کاهش یابد، یا لااقل اوضاع همین طور بماند و شرایط از این

 
سخت تر نشود. 

بایدن عملا سال 2021 وارد کاخ سفید می شود و بر صندلی ریاست جمهوري می نشیند. نمی توان انتظار داشت به محض ورود جو
بایدن تاثیرات حضور او حتی در سطح کلان براي جامعه ما قابل لمس باشد. در هر حال باید در نظر داشته باشیم، بایدن نیز در
سیاست کلی منافع کشور خود را در نظر می گیرد و مطمئنا برگ هاي برنده ترامپ را نمی سوزاند. بایدن نیز یک دموکرات است و

 
دموکرات ها اغلب بدتر از جمهوري خواه ها با ایران تعامل کرده اند. 

در عمل، سیاست دموکرات ها سر بریدن با پنبه است و اقتصاد جوامع را به سمت تحریم سوق می دهند، ولی اغلب جمهوري خواهان
نگرشی مثبت تر به سرمایه گذاري دارند و اقتصادها را فلج نمی کنند. با این حال حمایت بایدن از برجام و نگاه بایدن به خاورمیانه می

 
تواند براي ما مهم تلقی شود.  

واقعیت این است که بازارهاي مالی ایران از انتخاب بایدن خرسند شده و اقتصاد ایران به آمدن بایدن روي خوش نشان داده است.
فعالان اقتصادي بر این باورند که بایدن فردي صفر و صد نیست و در عمل با او می شود به تعاملی مطلوب تر در عرصه سیاسی رسید
تا بتوان مراودات اقتصادي رادوباره به انجام رساند و در سطح کلان اقتصاد را پیش برد. البته باید اذعان داشت بخش عظیمی از

 
مشکلات ما در سوءمدیریت داخلی کشور خلاصه می شود. 

پس باید ابتدا با توجه به شرایط پیش آمده سعی بر این باشد شرایط به درستی مدیریت شود؛ اصلاحات اقتصادي صورت پذیرد، خوش
بینی مفرط رفع شود و تعاملات سیاسی به بهترین نحو رهبري شود تا بتوان امیدوار بود مشکلات و گرفتاري ها آهسته و پیوسته
مرتفع شود. خروج از شرایط سخت اقتصادي کنونی مستلزم اتخاذ تصمیم هاي بهینه سیاسی است، پس همواره باید سعی بر این باشد

 
که بهترین تصمیم سیاسی به همراه بهترین سیاست گذاري اقتصادي اتخاذ شود.  

سیاست بانک مرکزي درخصوص نرخ ارز و همزمان نرخ بهره بانکی در شرایط کنونی می تواند براي سرمایه گذاران داراي اهمیت
باشد. زیرا با آمدن بایدن با توجه به نگاه گشایش سیاسی و اقتصادي که جامعه دارد، انتظارات تورمی کاهش یافته و همین امر موجب

 
می شود نسبت به آینده و شرایط احتمالی پیش رو خوش بین بوده که خود تاثیر بسزایی در تصمیم گیري سرمایه گذاران دارد. 

شاید بتوان انتظار داشت با آمدن بایدن تحریم صادرات نفتی ایران کمرنگ تر شده و فروش شرکت ها در این بخش با شوك مثبت
روبه رو شود. نقل وانتقال پول راحت تر صورت پذیرد و صادرات و واردات در سایر بخش هاي اقتصادي کشور تسهیل شود. این خود
موجب می شود عملکرد شرکت ها در بخش عملیاتی با رشد چشمگیري روبه رو شده و نگاه سرمایه گذاران به عملکرد شرکت ها

 
مثبت ارزیابی شود. 

اگر امیدوار باشیم بایدن سیاستی اتخاذ کند که تولید نفت کشورها کاهش یابد، می توان انتظار داشت قیمت نفت افزایش یافته و در



کنار کاهش تحریم ها و افزایش صادرات ایران شاهد افزایش درآمد نفتی کشور باشیم. این امر و تصمیم بایدن در مورد سیاست تحریم

 
و شرایط اقتصادي حاکم بر جوامع براي بازار سرمایه ایران نیز بسیار مهم است.  

از طرفی کشف واکسن کرونا نیز خود موجب می شود، بسیاري از شرکت ها به چرخه تولید بازگشته و تولید از سر گرفته شود،
بازارهاي جهانی رونق یابند، شرایط اقتصادي بهبود نسبی یابد و تعاملات در عرصه سیاسی و اقتصادي راحت تر پیش رود. باید توجه
داشت تصمیمات سیاست گذاران داخلی بسیار مهم بوده و نگاه همه سرمایه گذاران هم به سیاستمداران خارجی است و هم به

 
سیاست گذاران داخلی و به شدت اتخاذ تصمیمات این دو گروه بر تصمیم سرمایه گذاران تاثیرگذار است.  

سیاست گذاري نرخ سود بانکی و نرخ ارز و از طرفی نرخ تورم، می تواند عاملی باشد براي رشد مثبت یا منفی بازار سرمایه. رشد بازار
سرمایه با نرخ تورم رابطه مستقیم دارد و از طرفی افزایش نرخ ارز موجب می شود که انتظارات تورمی بالا رفته و توجه به بازار سرمایه
روي سهام دلاري بیشتر شود. در این بین باید توجه داشت که نرخ سود بانکی بالا و همچنین پایین نگاه داشتن نرخ ارز موجب می
شود تا نقدینگی از بازار سرمایه خارج شده و در بازارهاي موازي جولان دهد. اینکه در شرایط کنونی تصمیمات مهم و کلان اقتصادي

 
به بهترین نحو اتخاذ و اجرایی شود، بسیار مهم است. 

با آمدن بایدن انتظارات تورمی کاهش یافته است، از طرفی خوش بینی در عرصه تعاملات سیاسی موجب می شود تا پیش بینی
سودآوري شرکت ها با رشد مثبت روبه رو شده و اقبال با بازار سرمایه همراه باشد. پس باید توجه داشت سیاستی اتخاذ شود که با
توجه به اتفاقات سیاسی پیش رو نرخ ارز در قیمت معقولی تثبیت شده و سالیانه نیز به اندازه نرخ سود بانکی یا کمی بیشتر رشد
داشته باشد تا در این صورت سرمایه گذاران در مقام مقایسه بازدهی بازارهاي موازي مالی، نقدینگی را به سمت بازار سرمایه سوق

 
دهند. 

بدیهی است سرمایه گذاري و ورود پول باید به گونه اي باشد که حساب شده و معقول بوده و در جهت تامین مالی شرکت ها بابت
P/ طرح هاي توسعه و انواع پروژه هاي سود ساز باشد. در این صورت نرخ رشد واقعی افزایش می یابد و در بازار سرمایه شاهد افزایش

 
E این بازار خواهیم بود. از این رو سرمایه گذاران می توانند به کسب بازدهی معقول و متناسب با ریسک خود امیدوار باشند. 

در این صورت است که بازار سرمایه به یک بازار مالی داراي استراتژي و داراي بازدهی و ریسک متناسب تبدیل می شود. با توجه به
شرایط پیش آمده در حوزه سیاست خارجی و امیدواري در جهت تعامل با جهان و اتخاذ تصمیمات اقتصادي و سیاسی عاقلانه و به
دور از هیجان، امیدواریم روند رشد بازار سرمایه تداوم داشته باشد، شرکت ها در بخش سودآوري با رشد مثبت روبه رو شده و دولت

بتواند با سیاست گذاري صحیح اقتصادي و سیاسی در حوزه بازار سرمایه موفق عمل کند.



دانشگاه بهترین محل براي تشکیل شتاب دهنده ها

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  254  |  تاریخ: 1399/09/03

امروزه در تمام دنیا، بحث نوآوري و جمع آوري ایده هاي خلاقانه براي کسب وکارهاي نو مطرح و مورد توجه است؛ از طرفی
براي تجمیع و حرکت دادن این پروژه ها نیازمند شتاب دهنده ها هستیم.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، ترویج مفهوم استارت آپ، چندان قدیمی نیست و
شاید تنها یک یا دو دهه از استفاده از این لفظ در ایران و
دیگر نقاط جهان می گذرد، اما به دلیل جذابیت یا شاید
رقابت ، شاهد استفاده ي پرتکرار از این عنوان براي مشاغل

 
مختلف هستیم. 

استارت آپ اصطلاحا به پروژه هایی گفته می شود که در
جریان آن، یک ایده ي خام، با تلاش و کوشش یک گروه به تولید یک محصول می انجامد و زمینه، براي فروش آن محصول فراهم می

 
شود. 

با رشد روزافزون شکل گیري استارت آپ ها در کشورمان، کلمه ي شتاب دهنده نیز زیاد به گوش می خورد. شتاب دهنده، مرکزي
Startup) است که امکان رشد سریع و صحیح شرکت هاي استارت آپی را فراهم می کند. شتاب دهنده ي استارت آپ

 
accelerator) شرکتی است که از ابتداي کار، استارت آپ ها را زیرپوشش خود در می آورد. 

شتاب دهنده ها به گردانندگان پروژه، آموزش هاي لازم را براي کسب موفقیت بهتر خواهند داد و با سرمایه گذاري اولیه روي یک

 
شرکت نوپا از آن ها حمایت کرده و درصدي از مالکیت آن را در اختیار می گیرند. 

صاحبنظران اعتقاد دارند که دانشگاه ها، جزو بهترین مکان براي تشکیل شتاب دهنده ها محسوب می شوند، زیرا ایده ها و خلاقیت ها

 
و البته آموزش هاي صحیح و دقیق در دانشگاه امکان پذیر است. 

اوایل آبان ماه، خبر تفاهم نامه ي هاب شیراز (به عنوان شتاب دهنده ي مشترك همراه اول و دانشگاه شیراز) و شرکت کسب
وکارهاي نوپاي حرکت اول منتشر شد. این قرارداد با هدف سرمایه گذاري بر روي تعدادي از استارت آپ هایی که قادر باشند در

 
تحقق رویاي دیجیتال همراه اول مشارکت داشته باشند، منعقد شد. 

پس از آن فراخوانی منتشر شد تا تیم هاي متقاضی، به آدرس وب سایت هاب شیراز مراجعه کرده و ثبت نام کنند؛ طبق این فراخوان،
شتاب دهنده ي هاب شیراز با هدف حمایت از کسب وکارهاي نوپا با ایده هاي نوآورانه در حوزه هاي «سلامت دیجیتال»، «تجارت
الکترونیکی»، «آموزش الکترونیکی و تولید محتوا»، «بازي و رسانه ي دیجیتال» و « شهر هوشمند» آماده ي ارائه خدمات به

اکوسیستم کارآفرینی کشور است. 



علی اکبر صفوي استاد و نماینده دانشگاه شیراز در هاب شیراز، پیرامون این حرکت با اشاره به وجود چهار هاب در دانشگاه هاي
صنعتی شریف، شهید بهشتی، اصفهان و شیراز، گفت: باتوجه به اینکه تقریبا در نیمه جنوبی کشور، جاي خالی مراکز شتاب دهنده به
وضوح احساس می شد؛ به همین دلیل دامنه خدمات و گستره ي حمایت هاب شیراز، مختص شهر شیراز نیست و براي تمام استان
هاي همجوار فارس است؛ همین طور از بعُد حمایتی نیز، عددهاي حمایتی هاب شیراز چیزي حدود ده برابر عددهاي حمایتی اولیه ي

 
دیگر شتابدهنده هاي معمول در کشور است. 

در زمینه ي ارتباطات بین المللی هم که ما به زودي اعلام خواهیم کرد، ارتباطات ما قابل مقایسه با دیگر مراکز مشابه نخواهد بود؛
همچنین ما حتی از قبل از شیوع بیماري کرونا در کشور، روي این موضوع درحال تلاش هستیم که با توجه به اینکه دنیا به سمت
مجازي شدن می رود؛ بتوانیم هرنوع فعالیت و خدمت را به صورت مجازي ارائه دهیم و در این راستا و باتوجه به وسعت پوشش، ما
داریم شتاب دهنده ي مجازي را هم فراهم می کنیم که افرادي که در فواصل فیزیکی دوري از ما هستند، یا در این شرایط فعلی
بیماري کرونا، بتوانند همچنان از انواع خدمات ما بهره مند شوند و این هم باز یک حرکت نوآورانه است که ما به طور ویژه براي آن

 
درحال برنامه ریزي هستیم. 

صفوي در خصوص هدف از این برنامه و اهداف آن گفت: ما یک هدف کلان داریم و یک هدف محدودتر؛ هدف کلان ما استفاده از
ظرفیت خلاقیت در جوانان و دانشگاه ها در استان هاي فارس و استان هاي همجوار است به این امید که موجی را راه بیندازیم که
امید است موجب خلاقیت بیش تر، در دسترس قرار گرفتن بیشتر و همکاري بیشتر و بهتر براي توسعه ي اقتصاد دیجیتال در کشور و

 
جهان شود. 

اما هدف محدودتر و محلی تر ما این هست که به طور خاص به دانشگاه شیراز و جاهایی که ما با آن ها در ارتباط هستیم کمک کنیم
تا حرکتشان و اقداماتشان در راستاي اهداف قبلی گفته شده سرعت و جهت بهتري بگیرد. به همین خاطر ما حمایت هاي زیر را

 
همراه با برنامه هاي متنوعی در نظر گرفته ایم. 

یکی از بزرگ ترین مشکلات استارت آپ ها یا کسب وکارهاي نوپا، یافتن بازار لازم براي محصولات است. در نظر داشته باشید که
همراه اول، خود، بزرگ ترین بازار کشور در این حوزه هاست؛ از همین رو، شانس موفقیت براي کسب وکارهایی که با ما همکاري می

 
کنند براي ورود به بازار همراه اول و خدمات مرتبط با آن ها زیاد خواهد بود. 

همه جوانان و علاقه مندان به ایجاد کسب وکارهاي نو بدانند که در حال حاضر ثروتمندترین شرکت هاي دنیا، شرکت هایی هستند
که از همین طریق رشد کرده اند و از بدو کار صاحب کارخانه یا زمین نبوده اند؛ پس مسیر و آینده ي این کارها روشن است؛ اما به
این معنی نیست که همه در ایجاد کسب وکارهاي نو موفق خواهند بود؛ وظیفه ي ما کمک به آموزش و حرکت در این مسیر براي

 
رسیدن به احتمال موفقیت بالاتر است. 

حرکت در این مسیر، اول از همه نیازمند کار تیمی است که افراد تیم به طور تخصصی مکمل یکدیگر باشند؛ دومین نکته اراده و
جرأت و بررسی و شناخت بازار هست. در گام هاي بعد نیاز به مشاوره و حمایت مالی خواهند داشت، که ما در صورتی که بخش اول را

 
به خوبی مهیا کرده باشند، در بخش هاي بعدي بسیار تأثیرگذار و تعیین کننده خواهیم بود. 

براین اساس، به همه توصیه می کنم با نگاه عمیق تر به مسائل جامعه و نیازها به دنبال ایده هاي خلاقانه بروند و تیم هاي خوبی
شکل دهند و بعد به سراغ ما بیایند تا ما از آن ها حمایت کنیم.




